
„Pákáról még a pákaiak is 
nagyon keveset tudnak" — 
mindössze ennyit mondott 
Molnár László szakmunkás-
tanuló, amikor arról érdek-
lődtünk. mi vezette az itteni 
fiatalokat a helytörténeti ku-
tatás újrakezdésére. S mert 
ezek a tizen- és huszonéves ki-
szesek még kevesebbet tudnak 
falujuk múltjáról, mint az idő-
sebbek, az érdeklődés is ért-
hetően nagyobb körükben a 
helytörténeti búvárkodásra. 
Erősítette ezt a romantikus-
okos kedvet egy-egy. hajdani, 
általános iskolai történelem-
óra emléke, amelyen királyok 
és hadvezérek tettei mellett 
lelkes tanárok a nép egykori 
életének megmutatására is 
vállalkoztak, sőt Páka múlt-
ja ról is szó esett. 

Izgalmassá tették ezt a múltat 
» községben évről évre meg-
rendezendő folklór-fesztiválok 
is. így hát szinte természetes 
volt a Mező Ferencről elneve-
zett pákai KISZ-szervezet több 

tagja számára a honismerő te-
vékenységbe való belekósto-
lás. Három területen kezdtek 
nyomozni a múlt emlékei 
után. Van egy várhelydomb-
nak nevezett terület a határ-
ban. ahol a környékbeli legen-
dák és az ekevas által kivetett 
tárgyak tanúsága szerint vala-
ha egy erősség állt. A fiatalok 
még régi térképeket is előbá-
nyásztak. hogy kutatóárkaik 
pontosabban közelítsenek a 
hajdani erődítmény maradvá-
nyaihoz. amit tízegynéhány 
éve mások már fel fedeztek. 
Szerettek volna megnyerni 
szakembert, régészt is a mun-
ka szakszerű viteléhez, de ez 
nem sikerült a nyáron, ám a 
fö ld így is cserépmaradványok-
kal, csontokkal szolgált. Egy 
ilyen előkerült edényfélét ré-
gi világítóeszköznek vélnek, 
s még azt is kiderítették, hogy 
az agyag megmunkálása alig-
hanem középkori mesterre 
utal. hiszen nagyon is külön-
bözik az elmúlt évtizedek ge-
lencséreinek áruitól. 

Kutattak, í r á s o s , emlékek, 
után is. s a helyi iratok körét 
bővítendő Kirá ly Katalin még 
a Megyei Levéltárban is bú-
várkodott. Leghálásabb gyűj-
tőkörük azonban a falu volt. s 
a padlások, kamrák, csűrök 

zugaiból sorra kerültek elő a 
régi paraszti gazdálkodás, ház-
tartás eszközei: rokkák, fara-
gott bölcsők, hatalmas köles-
törő mozsár — amiből, sajnál-
koznak, végül egy városi lakás 
dísze lett. —, gabonatárolásra 
használt fonott „kópic" avagy 
„pók", fapermetező, töménte-
len agyagedény. s egész külön 
kis gyűjteményre való lég i 
lámpa. Népművészeti tárgyra 
is bukkantak: Kalamár János 
bácsi egy díszes tulipános-do-
bozt bocsátott rendelkezésük-
re. Molnár László, a 19 éves 
műszerész-tanuló szerint az 
öregek értették meg leginkább 
munkájuk célját, s ők adtak 
szívesen tárgyakat, eszközöket. 
Kovács József tsz-nyugdijas 
ajándéka volt többek közt a 
va jrázó köcsög, Sudi Istvántól 
fonalgombolyítót kaptak, 
Dancs La jos adta a legszebb 
korsókat, Büki Ferenc pedig a 
csobolyót, pipát" stb. 

A nyári gyűjtőmunkát egy 
augusztus 20-i kiállításon tár-
ták a község elé. Mintegy fél-
száz népi emléket láthatott a 
néhány órás kiállításon szá-
mos pákai, s a munka dicsére-
tének egyik bizonyítéka, hogy 
a község vezetői a művelődési 
ház egyik, közel jövőben fe l -
szabaduló termét a helytörté-
neti szakkör rendelkezésére 
kívánják bocsátani. Szükséges 
is ez a terem. hiszen a gyűj -
tést jórészt azért kellett abba-
hagyniuk a nyár végén, mivel 
már nein tudták hova tenni a 
szaporodó tárgyakat. Ez a 
kényszer eredményezte azt is. 
hoey úi. nem „helyigényes" 
gyűjtésbe kezdett a kör : Ge-
lencsér La jos iskolaigazgató 
irányításával a falu és a kör-
nyék népdalait jegyzik le. A 
korsóa jándékozó Dancs bácsi 
Savanyú Jóskát idéző betyár-

é i t . énekelj, a fiataloknak. K i -
rály József pedig egy régi. a 
néhai: ma már Páka részévé 

i vált Lászlóháza mindennapjait 
! megelevenítő. tréfás-csúfoló-
; dó hangvételű nótát, a „Lá. szló-
1 házán a Dancs Gábor házá-
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Pákai honismerők 
Kópic, kölestörő, bugyiga 
Hogyan születik egy kiállítás? 
Falutörténet — Pákáról 

nál . . . " kezdetűt. Szeretnék, 
ha a régi dalokat a falu kóru-
sa is előadná egy-egy műsor 
keretében. 

A nyári napok múltával te-
hát nem csökkent a honisme-
rők lelkesedése, s úgy tűnik, 
munkájukra fe l f igye l t és pár-
tolja e tevékenységet a falu 
társadalma. A f iatalok nem 
kívánnak holmi botcsinálta 
régész szerepében tündökölni, 
s ha a megyei múzeumi szer-
vezet szakítana időt jövőre 
majŐ a pákai várdomb meg-
vallatására. a segédmunkát 
már most fe la ján l ják ehhez. 
Addig is. a kiállítás mellett 
egy jó félszáz oldalas tanul-
mányt is letettek az asztalra. 
Molnár László, Ka lamár Zol-
tán. K i rá ly Katal in és Csiszár 
Gyula ennek összeállításakor 
arra eondoltak, hogy a régeb-
bi, főként egyházi jellegű 
Páka-történetek mellett hiány-
zik egy mai, átfogó ..falukró-
nika' ' — s nem késlekedtek 
pótolni ezt a hiányt 

A kör különféle foglalkozá-
sú, beállítottságú fiatalokból 
áll, ám a tények szerint egyek 
a munkakedvben, falujuk sze-
retetében. Joggal érdemelték 
ki mindezért a pákaiak meg-
becsülését. T. A. 
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Múlt századok kutatói 

Régész'épííótáborozóh Zalaszentgróton 

Itt valamikor a XV. század emberei jártak — most az 
épitoláborosok ásnak. 

— Nyolcadik századi fésű! 
— kiabálja egy fiú, magasra 
tartva az ugyancsak mai ke 
letű műanyag tárgyat. Mel-
lette lányok szorgoskodnak. 

— Mit keresnek? 
— Középkori várromot — 

hangzik a válasz a zalaszent-
górti Batthvány-kastélv udva-
rán, ahol Vándor László ré-
gész vezetésével ásatás folyik. 

— A várról az első hiteles 
adat 1299-ből váló. A XVII. 
század közepétől a Batthyá-
nyjak kezében van. ők építik 
át, pontosan... — tetteti a 
töprengést egy pillanatra a 
Göcseji Múzeum fiatal régésze, 
mire a gyerekek kórusban „ki-
segítik": — . . . 1787-ben. 

Kiderül, hogy a vár nagy 
részét a Batthyányak lebon-
tották és felépítették a közép-
kori várfalak felhasználásával 
a ma is látható nagyon szép 
barokk kastélyt A z utóbbi 
nemcsak feltevés, bizonyítéka 
is van. Többek között a kas-
télybeli mosókonyha alatt hú-
zódó alagút, amely a föld alatt 
kettéágazik. Ezt egy tatarozás 
alkalmával fedezték fel, s az-
óta egy beépített szekrény aj-
taia takarja az alagút bejára-
tát. 

— A várról alanrajz nem 
maradt — folytatja Vándor 
László. — A távlati képe 
azonban két nézetből is is-
mert. Tulajdonképpen a vár 
kiterjedését szeretnénk tisz-
tázni és hoav milyen volt az 
alaprajza, mikor keletkezett a 
lertrégebbi része. Az eddigiek-
ből arra következtetünk, hogy 

az egervárihoz hasonló, négy-
szög alakú várkastély lehetett. 
A leltárt részeket később rom-
kertszerűen szeretnénk kiala-
kítani. ehhez azonban még 
több évi munka szükséges. 

S ebben segítenek a zalai 
fiatalok, számukra szervezett 
ugyanis a Göcseji Múzeum és 
a K ISZ Zala megyei bizottsá-
ga megyénkben első alkalom-
mal ilyen jellegű táborozást. 
Tizenhárom fiú és négy lány 
jelentkezett az augusztus 6-tól 
18-ig működő építőtáborba. 
Egyikük, a zalaegerszegi Zrí-
nyi gimnáziumból jött Marx 
Mária éppen a X V . századból 
származó „szobában" szorgos-
kodik, kicsi zacskóba festett 
üvegdarabot tesz. 

— Még gyermekkoromban 
Iá ttam egy ismeretterjesztő 
filmet egy mezopotámiai ása-
tásról — mondja. — Akkor 
határoztam el, hogy régész le. 
szek. Nagyon élvezem a mun-
kát és remekül érezzük itt 
magunkat 

Mellette a zalaegerszegi 
407-es szakmunkásképző inté-
zet diákja. Molnár László ke-
resi az előbb talált cserép-
edény többi részét. 

— Ügy néz ki, hogy itt már 
vége a falnak — állapítja 
meg a leendő rádió- és tv-
műszerész. 

— A választott szakma távol 
áll a régészettől. 

— Az igaz. de otthon. Pá-
kán én vagyok a helytörténeti 
szakkör vezetője. Laci —uta l 
a táborvezető-régészre — hí-
vott ide, korábbról már is-

mertük egymást, ősszel is lesz 
egy közös ásatásunk — teszi 
hozzá. — Csörnye földén, ta-
vasszal pedig a pákai várat 
szeretnénk feltárni. 

— Nem fárasztó a munka? 
—> A lányoknak nem annyi-

ra — néz fel Marx Mária —, 
mert a miénk az apróbb mun-
ka. a fiúk csinálják a nehe-
zebbet: csákányoznak, lapátol-
nak. 

— Meg kell nézni a ténye, 
rünket — szólal meg valaki, 
s a néhány tízméterrel, egy 
hatalmas olatánfa árnyékában 
dolgozó Kovács László, Weisz 
József, Horváth Géza. Héra 
József, Varga Zoltán fe lmu-
tatja feltört kezét. Egyikük 
nyújt ja csak a jobbat. 

— A másikat is — szól rá 
valaki, s a nagykanizsai Thurv 
Gvörgy Kereskedelmi Szakkö-
zépiskolába járó Behm Ferenc 
kinyit ja a másik markát is. 
Hat darab hólyagot ismer el, 
a másik hármat a balatoni 
evezés nyomának tulajdonítja. 
Osztálytársai elújságol ják: Fe-
ri találta meg a falat, s ez a 
legrégebbi időből, a X I I I . szá-
zadból származó várrész egyik 
darabja. 

— Csak azt tudnám, hogy 
a másikán miért nincs egy' 
sem? — neveti el magát az- 1 

tán Feri bal kezére pillantva, 
amikor a szomszédos feltárás-
nál a fiúk éor>en íg»-etet tesz-
nek arra, hogy tíz oerc alatt: 
kiszórják a felesleges törme- i 
léket a téglapadlós .s^ob^ól ' 

Cs. I. 
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A kulturális 
élet hírei 

A Göcseji Helikon jövő hé-
ten megjelenő új száma mind-
össze egyetlen anyagot közöl: 
Vaska Miklósnak a novai ter-
melőszövetkezetről írott, 
mintegy 120 oldalas mező-
gazdasági üzemtörténeti ta-
nulmányát. 

* 

ősszel a hazai mozik is be-
mutatják az Álom luxuskivi-
telben cimű filmet, amely 
Truman Capote, a Hidegvérrel 
világhírű írójának nálunk is 
ismert, hasonló című kisregé-
nyéből készült. A főszerepet 
Audrey Hepburn alakítja. 

* 

Nyíregyházán országos nép-
művészeti kiállítás nyílt a 
leg jobb faragók pályaművei-
ből. Megyénkből Pápai Sándor 
galamboki faragó népművész 
alkotásait állították ki a be-
mutatón. 

* 

Érdekes kiállítás nyílik hol-
nap délután ötkor az egersze-
gi Ifjúsági Házban: a gábor-
jánházi szőtteskészítők legis-
mertebbje. Virágh Béláné 
mulatja be legszebb, s ma 
már országos hírű hetési szőt-
teseit itt, 23-ig. 

* 

A z augusztusi Könyvvi lág 
j jelzi, hogy a hónap könvvúj-

donságai közt várható a Zala-
egerszegen élő költőnő, Pécsi 
Gabriella K i népei vagytok? 

t című verseskötetének megje-
l e n é s e ^ 

Falumúzeumot terveznek 
létrehozni Pákán. Az elképze-
lések szerint egy múlt század-
beli parasztházban állítanák 
ki a helyi honismereti kör 
gazdag néprajzi gyűjteményét. 

wm^mmmm^^^ 
Dunántúli akvaristák dísz-

hal és madár kiállítását ren-
dezik meg a hét végén Zala-
egerszegen, az MMK-ban. A 
bemutató szombattól hé t f ő i g ' 
tekinthető meg. 
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A megnyitó ünnepség elnökséget Kádast János, Kiss Jó zsef AFÉSZ-elnök, Szabó Jó-
zsef tanácselnök, Lázár Tibor. 

F Ö L K E L T E M ! 

AZ OLVASÁSI 
IGÉNYT 

Az őszi megyei könyvhetek megnyitója Pákán 
Október 8-án este került sor 

Pákán az őszi könyvhetek me-
gyei megnyitójára, d helyi mű-
velődési házban. Közel 100 ér-
deklődő jött el a községből a 
rendezvényre, amelyen részt 
vett Kádasi János, a megvei 
párt vb tagja, a MÉSZÖV el-
nöke. Kiss József, a MÉSZÖV 

elnökségének tagja, a pákai 
ÁFÉSZ elnöke megnyitó be-
szédében hangsúlyozta, hogy 
az őszi megyei könyvhetek a 
szövetkezeti mozgalom hagyo-
mányos könyvterjesztő ünne-
pe. Ez évben a könyvheteket 
felszabadulásunk 30. — év for-
dulójának a jegyében rendezik 

meg a szövetkezeti szervek. 
Zala megyében a könyvhetek 
Ideje alatt számos író—olvasó 
találkozó, irodalmi est és iro-
dalmi rendezvény szervezésé-
re kerül sor. 

Mindenütt létrehozták a he-
lyi szervező bizottságokat és a 
könyvterjesztő munkába most 
bekapcsolódnak a K ISZ-és út-
törőszervek, a szocialista bri-
gádok az if júsági és nőbizott-
ságok. 

A szövetkezeti könyvterjesz-
tő munka célja, hogy mind-
több emberben felkeltse az ol-
vasási igényt, az olvasást, és 

ezen keresztül elősegítse a mű-
velődést. Zala megyében négy 
szövetkezeti könyvesbolt és 
kettőszázötven könyvbizomá-
nyos foglalkozik állandóan a 
könyvterjesztő munkává'., 
könwárusítással. Évről évre 
növekszik a könyvforgalom, 
mely azt is mutatja, hogy nő 
megyénkben az olvasók tábo-
ra. A fogyasztási szövetkeze-
tek könyvterjesztő munkájuk, 
kai nagyban hozzájárulnak a 
párt közművelődési határoza-
tának a végrehajtásához — 
hangsúlyozta befejezésül meg-
nyitó beszédében a szövetke-
zet elnöke. 

A megnyitó vendége Lázár 
Tibor zalai költő volt, aki a je-
lenlevőket tájékoztatta irodal-
mi munkásságáról, verseinek 
történetéről, ás legújabb ver-
seiből adott ismertetőt. 

A rendezvényt színessé tette 
a művelődési ház irodalmi 
színpadának műsora, akik Lá-
zár Tibor, Petőfi, Ady és Váci 
Mihály verseiből adtak elő. 

A rendezvény keretében az 
ÁFÉSZ igazgatósága könyv-
sorsolást tartott. A megnyitóra 
eljöttek a pacsai, letenyei, len-
ti és nagykanizsai ÁFÉSZ ve-
zetői; a rendezvényen látottak 
és hallottakról elismerően nyi-
latkoztak. 

A megyei szervező bizottság 
részéről köszönetünket fe jez-
zük ki az irodalmi színpad 
lelkes fiataljainak és a helyi 
rendező szerveknek. 

Tóth József 

Figyeli közönség, soraiban sok fiatal Könyvkiállítás Is nyílt a művelődési házba* 
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Tizenkét szövetkezeti szavaló jutott tovább 
a kőszegi döntőbe 

Vasárnap délelőtt tartották 
Zalaegerszegen a K ISZÖV-
székházban a II. országos szö-
vetkezeti szavalóverseny me-
gyei döntőjét, amelyre 23 f ia-
tal érkezett. A vetélkedő tétje 
a február végén, Kőszegen 
tartandó területi döntőbe való 
továbbjutás volt. 

A szavalóverseny cél ja: szé-
lesíteni a mai magyar iroda-
lom olvasóinak körét, elmé-
lyíteni a béke és a szabadság 
gondolatát, fokozni az iroda-
lom, a szép versek szeretetét, 
erősíteni a szövetkezeti össze-
fogás eszméjét. A verseket 
hallgatva úgy tűnt, hogy ez a 

célkitűzés megfogant a vállal-
kozó kedvű fiatalokban. Az 
eddigi helyi versenyek sláger-
versei háttérbe szorultak, hall-
hattunk viszont szépen felépí-
tett, színvonalasan tolmácsolt 
verseket Nyekraszovtól. Jevtu-
senkótól, Szi'monovtól, Goethé-
től, Garda Lorcától, Petőfitői, 
Juhász Ferenctől, Váci Mi-
hálytól. Mi több, az egyik sza-
való a mai magyar költők 
verstárából a zalai Pécsi Gab-
riella Igéző című lírai költe-
ményét adta elő. 

A déli órákban fejeződött 
be a verseny, s a tizenkét to-
vábbjutó átvette a jó teljesít-

ményt honoráló 150—150 fo-
rintos könyvutalványokat, 
majd beszélgetésbe elegyedtek 
a zsűri tagjaival. Érdeklődtek, 
milyen lehetőségek vannak ar-
ra, hogy a területi versenyre 
való felkészülésben segítséget 
kapjanak szakemberektől? A 
verseny egyik sikeres szavaló-
ja, Lukács Zoltán elmondotta, 
hogy 1967 óta dolgozik Kani -
zsán bolti eladóként, s régóta 
szereti az irodalmat, a szép 
verseket. 

— Segítette valaki a fe lké-
szülésben ? 

— Egyedül tanultam a ver- j 
seket, s egyedül próbáltam 
megérteni a lényegüket. Egy 
magnó volt a segítségem, az 
viszont jó szolgálatot tett! 

— Drukkolnak-e kollégái a 
sikeres szerepléséért? 

— Föltételezem, hiszen na-
gyon jó közösségben, egy szo-
cialista brigádban dolgozom. 

De bizonyára a többiekneK 
is drukkoltak munkatársaik, s 
a tizenkét továbbjutó ÁFÉSZ-
dolgozónak: Horváth Erzsinek, 
Bencze Katalinnak, Németh 
Juditnak, Bajza Évának, Ta-
kács Erzsinek, T imár Marian-
nak, Tolnai Györgynek, N^-
njeth (^yyilánaij;, Nagy Ritának, 
Kirá ly Ilonának, Krisztáno-
vics Györgynek és Lukács Zol-
tánnak — vár ják a további 
sikeres szereplését. „ ^ tv. 
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— Óvoda Pákán. Hárommil-
lió forintos költséggel a mos-
tani huszonöt kisgyereknek 
otthont adó, rossz állapotban 
lévő óvoda helyett a jövő év 
elején új, ötven férőhelyes 
óvoda építését kezdik meg Pá-
kán. Jelenleg az új óvodát ter-
vezik a Z A L A T E R V dolgozói. 



Világ proletárjai, egyesüljetek I 

X X X I I . évfolyam, 343. szám Á r a : 80 f i l l é r 1976. október 14., csütörtök 

A MAGYAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT ZALA MEGYEI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 

— Öregek napközi otthona 
Pákán. A pákai tanácsi kör-
zetben mintegy ötszáz hetven 
éven felüli ember él. A róluk 
való gondoskodás értelmében 
a tervek szerint a jövő év ele-
jétől Pákán — ahol a legtöbb 
idős ember lakik — öregek 
napközi otthonát alakítanak ki. 



DALOLJUNK EGYÜTT 

Quasi giusto Hernyék, 1? >4. 

1. Kőfazékba' az író, 

Í í 5 
Ha beesett, nem bánom, 

$ § j J J| wi j . J ' ^ ^ 
Úgy se szívesen látom, Sári nem oda. 

A hordóba a törkü, 
Vágjon beléd a menkü, Sári nem oda, 
Azér vagyok én oda, 
Mer a babám katona, Sári nem oda. 

Gyűjtötte: Horváth Károly 
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Gyermekélet 
a régi magyar faluban 

Ezzel a címmel kiállítás nyílt Budapesten a Néprajz i Mú-
zeumban. 

A kiállítás egyik érdekes, zalai vonatkozású képe: Pákai 
család járókás k i s t e l e k k e l , u e i - b ó i . 



Egy fényképpel a kézben 

Az 1904-Ml származó felvétel 

A RÉDICSl VONATON kö-
rülöttem ülők fiatalok. Két 
lány, egy fiú. Egerszegen vol-
tak, haza tartanak — Lentibe. 
Beszélgetünk. Egy fényképet 
mutatok nekik. 

— Istenem — mosolyodik el 
az egyik lány. 

— Ciki — nevet a másik. 
— Miért? 
— Hogyan lehetett igy öl-

töztetni ezeket a gyerekeket? 
A fénykép a Zalai Hírlap 

augusztus 5-i számában jelent 
meg — 1904-ben készült. A ké-
pet nemrég a budapesti Nép-
rajzi Múzeumban helyezték el, 
ahol Gyermekélet a régi ma-
gyar faluban címmel nyílt ki-
állítás. A fényképen szakállas 
férf i öt apró lurkóval. Egy 
hajdani pákai családot ábrá-
zol. 

— Sokat törtem a fejem 
azon, hogy kik lehetnek a ké-
pen. Nem tudtam megfejteni 
a rejtélyt. Pedig a legkisebb 
gyerekek még élhetnek — me-
ditál Szabó József, a pákai 
községi közős tanács elnöke. 
Elővesz egy faragott fa táblás 
kötetet, a község történelmét 
őrző iratot 

Tallózzunk Páka történe-
lemkönyvében. 

A község 1400 és 1600 között 
mezőváros volt. 1890-ben né-
hány téglaháza volt mindösz-
sze. A parasztok rendkívül sa-
nyarú körülmények között él-
tek. A gyermekek tizennyolc-
éves korig fél napszámot kap-
tak. Előfordult, hogy csutká-
ból őrölt lisztből készült a ke-
nyér: A zsellérek nem egyszer 
egy köcsög tejért dolgoztak 
napkeltétől napnyugtáig. Sa-
ját vászonszövésű, hosszú, há-
lóingszerű ruhákban jártaki 
nváron nem viseltek gatvát. A 
fiúgverekek is kék szoknyát 
hordtak. 1900-ig Páka lakos-
sásának fele írástudatlan volt. 

Ezek szürke tények — nem 
szépíti meg őket az idő sem. 

UNOKÁJÁVAL idős férf i 

Zolder Károly nyulakat visz 
leadni. Hosszan nézi a fényké-
pet. 

— Akkor én négyéves lehet-
tem. Az a nagyobb lány, ott 
hátul olyan ismerős ... Alig-
hanem a Mendliék ezek, ök 
régen elköltöztek innét. De az 
a lá, •' mintha most is élne. 

A hat év körüli unoka, fur-
csán bámul a gyerekekre. 

— Mit szólsz a kislány já-
tékkerékpárjához? 

— Nekem nem kéne. 

Gyorsbeszédű, szikár férfi 
Gerencsér József, 1902-ben 
született. 

— Nem ismerek fel senkit. 
Ne is mutassák. 

— Még nem is látta a képet. 
— Dehogynem. Amióta meg-

jelent az újságban, nem tudok 
másra gondolni, mint arra, 
hogy lett: lehetnek rajta. Két-
éves voltam akkor. Akkora, 
mint az a nici lány. Ismerősek 
az arcok, de nem tudom meg-
mondani a nevüket. Hogy nem 
parasztok voltak, az biztos. 

— Miért? 
— Parasztnak nem volt 

ilyen ruhája. Meg tömésháza 
sem. 

— Hát milyen? 
— Nekünk nem volt cipOnli. 

Csak. ha az ar.iám Lendvéról, 
a rongyos boltból össze tudott 
egy-egy párat ügyeskedni. 

— Iparos ember volt az il-
lető. Paraszt nem csinált a 
gyerekének játékot — mondja 
Bécs József. 

— Tizenkét marha, meg csi-
kó is volt. az istállóban. Még-
sem tanulhattam. Több szak-
mából is levizsgáztam. A nőz-
gérik"znlőit tanulís nélkül 
egyből letettem de egmk szak-
mában S3Tn dolgozhattam. Az 
avám a földhöz varancsolt 
mindegyikünket. Hárman nő-
sültünk az öreg házba. Tizen-
ketten In.ktvnk egy fedél alatt 
— emlékezik Gerencsér Jó-

it tanéesefoflk az 0) örwtá -

boz invitál, lássam, miről ma-
radtak le a fényképen levő 
gyerekek. És még rajtuk kí-
vül Jónéhány generáció ké-
sőbb is. A pákai leendő okta-
tási centrumban most alapoz-
zák a tornateremmel épülő is-
kolát Itt lesz majd a bölcs6-
áe is az óvoda mellett 

A falu főterén sportcentrum 
épül, ifjúsági házzal. Most töl-
tik a pályát Az elmúlt évti-
zedben vagy negyven millió 
forintnyi értéket hoztak létre 
• pákaíak. 

Nézem a fényképet 
Rájövök, bárkinek is muta-

tom, különösebbet senkinek 
sem mond. Akiknek most 
mondani kellene valamit nem 
értik az üzenetet Távoli só-
haj az csupán, mely általuk 
soha meg nem élt fájdalomtól 
fakad. 

A FÉNYKÉP oda rálő. aho-
vá tették — a múzeumba. 

De ne feledjük —, ezért 
•annak a múzeumok! 

Győrffy István 

S A L A I K I R L 

1979. augusztus 19. 



A MAGYAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT ZALA MEGYEI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 

XXXV. évfolyam, 209. szám A r a : 1,20 f o r i n t 1979. szeptember 7., péntek 

— Megszűntek a sáros ut-
cák. A Hegyalja, az I f júság és 
a Dózsa utcák portalanításával 
— amelyet az idén végeztetett 
el a községi közös tanács — 
felszámolták a sáros, poros 
földutakat Pákán. 

A MAC-YAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT ZALA MEGYEI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 

X X X V . évfolyam, 210. szám Ara: 1,20 forint 1979. szeptember 8., szombat 

iuiint au renae i i i e^s ie . 
— Pákaiak az élen. A z év 

első felében 713 ezer forint 
értékű társadalmi munkát vé-
geztek a pákaiak az új óvo-
da és a sportpálya építésénél. 
A z egy lakosra jutó 309 fo-
rintos átlaggal a lenti járás 
községei közül a legtöbbet 
végezték. 



A MAGYAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT ZALA MEGYEI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 

Ara : 1,20 forint XXXV . évfolyam, 213. szám 1979. szeptember 11., kedd 

A következő tanévet már ú j iskolában kezdhetik a pákai 
általános iskolások. A tanácsi építőipari vállalat dolgozoi 
jelenleg az Alsózsolcáról szállított betonelemeket építik be. 
A tervek szerint még az idén tető alá kerül az épület, s a 

télen elvégzik a belső szerelési munkákat. 



A MAGYAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT ZALA MEGYEI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 

XXXV. évfolyam, 213. szám Ara: 1,20 forint 1979. szeptember 12., szerda 

m$. 

— Kisvendéglő épül 
- A tanács, a termelőszövetke-
s zet és az áfész közös beruhá-
i zásában a közétkeztetést is 
- megoldó kisvendéglő épül Pá-

kán. A típusterv adaptálásá-
val készülő, önálló meleg-

1 konyhás egység helyét a köz-
i ség központjában jelölték ki, 
' alapozását még az idén elvég-
t zik. 



VHófl proletárjai, egyesüljetek! 

— Öregek napja Pákán. Jól 
sikerült öregek napját tartot-
tak vasárnap Pákán, az Áfész. 
a szakmaközi bizottság és a 
helyi Vöröskereszt szervezé-
sében. A község idős embereit 
a kisdobosok és az úttörők 
műsorral köszöntötték. 

A MAGYAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT ZALA MEGYEI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 

XXXV . évfolyam, 296. szám A r a : 1,20 f o r i n t 1979. december 19,. szerda 

Világ proletárjai, egyesüljetekI 

_ A _ M A G Y A R SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT ZALA MEGYEI BIZOTTSÁGÁNAK LAPJA 
X X X V I évfo lyamos. szám A r a : 1,20 f o r i n t 1980. január 11., péntek 

Erőt adott 
as élethez 

A Zalai Erdő- és Fafeldol-
gozó Gazdaság csomóién üze-
mében nyugdíjas találkozót 
tartottak számunkra. Nem a 
terített asztal, rajta a sok jobb-
nál jobb étel és ital az., ami 
meglepett bennünket, hanem 
az a szeretet és megbecsülés, 
amelyben az új f iatal vezetők 
— akik minket nem is ismer-
tek — részesítettek bennün-
ket. Ezek a kis fiatal erdő-
mérnökök valójában most k2-
rültek ' ki az iskolapadokból 
és kimondhatatlan nagy sze-
retetet, emberi megbecsülést 
hoztak magukkal. A szeretet, 
amivel körülvettek bennünket, 
szinte felüdülést jelentett szá-
munkra, akik a munkában 
meggörnyedve tértünk pihe-
nőre. Erőt adott az élethez, 
éreztük, hogy még mindig ér-

j demes élnünk, örültünk an-
1 nak a 400 forintnak, is, amivel 
a szakszervezet lepett meg 
berniünket karácsonyi aján-
dékként. A találkozó hangu-
latára jellemző, hogy még a 
80 éves idős ember is fiatalo-
san ropta a táncot. K íván juk 
a f iatal generációnak, hogy 
annakidején majd nekik is ha-
sonló megbecsülésben legyen 
részük. 

Kovács Pálné 
Páka 
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Szinte százszázalékos 
as iskolakörzetesítés a lenti járásban 

A M hosszabb, városban 
töltött idő után hazaláto-
gatva szülőfalujába, régi 
iskoláját keresné, valószí-
nűleg már hiába, fáradoz-
na. Végérvényesen eltűnő-
ben van megyénkben is a 
fa lvak egykori iskolaháló-
zata. Különösen látványos 
volt a 70-es évek iskola-
köraetesítési programja a 
lenti járás községeiben: 
csaknem 40 tanintézet 
szűnt meg errefelé az el-
múlt évtized során. 

Már csak négy kisiskola 

Nem számítva az új város, 
Lenti általános iskoláit, a já-
rás községei 1970-ben félszáz, 
ma viszont mindössze 14 tan-
intézettel rendelkeznek. A z 
akkori 14 körzeti iskolaköz-
pont száma is tízre csökkent, 
s így a tanácsi székhelyközsé-
gek mellett most már csak 
Reszneken, Szenlgyörgyvöl-

•gyön, Lispeszentadorjánban és 
Tornyiszentmiklóson működik 
1—4 osztályos kisiskola. A 
körzetesítés egyébként párhu-
zamosan folyt a közigazgatási 
átszervezéssel, s ahol szüksé-
ges volt — mint Csömödéren, 
Lovásziban és Rédicsen —, 
ott új iskola építésével, több-
fe lé pedig a meglevő taninté-
zet bővítésével, korszerűsíté-
sével teremtették meg az új 
iskolahálózat alapjait. 

A z építési program záróak-
kordjaként a pákai ú j iskola 
állhat hamarosan az oktatás-
ügy szolgálatába, míg a szent-
györgyvölgyi 1—4 osztály 
csesztregi bekörzetesítése a 
tanácsszékhelyi iskolaközpont 
bővítésének függvénye. Ezek a 
kis tagiskolák is sorra meg-
szűnnek így — a reszneki 
ügyében már döntött a taná-
csi testület —, helyükön több-
nyire 'öregek napközijét ter-
veznek létrehozni. (Csak a né-
pesebb tornyiszentmiklósi ma-
rad meg.) A körzetesítést a 
kis falvak elnéptelenedése is 
sürgette. T í z év alatt mintegy 
eaerrel csökkent a járásban az 
Iskoláskorú gyermekek száma, 
s a felmérések a jövőt illetően 
sem ígérnek e tekintetben 
számottevő változást. 

Város i sz inten 

A körzetesítés mellett szólt 
az is, hogy fe l kellett számol-
ni a hátrányos helyzetet szü-
lő, elavult kisiskolákat. A z 
évtized elején a legtöbb isko-
lában még errefelé is gyakori 
volt, hogy egyetlen nevelő ta-
nította az alsótagoza,t négy 
osztályát egyidőben, ugyanab-
ban a teremben. (Sőt akadt 
összevont felsőtagozat is!) A 
modern pedagógia eszköztára 
se vonulhatott be a kisisko-
lákba, amint az is gond volt, 
hogy az e l fogyó falvakban 
többnyire csak képesítés nél-
küli nevelő vállalt állást. 

Mi jellemző ma a legtöbb 
körzeti iskolára a járásban? 
A szakrendszerű oktatás száz-

százalékos, • az eszközállo-
mány olyan, mint bármely 
városi tanintézetben, hiszen 
az utóbbi néhány évben több 
mint ötmilliót költöttek a 
korszerűsítésre a tanácsok. A 
szakosan leadott órák száma 
az összes 76 százaléka, s már 
csalt tucatnyi képesítés nélkü-
li nevelőt kell alkalmazni. 
(Valamennyiük levelező hall-
gatója valamelyik pedagógus-
képző főiskolának.) Csökkent 
a bukásszám, a végzősök egy-
két kivétellel továbbtanulnak, 
s a diákok háromnegyed része 
napközis. vagy legalábbis 
menzai ellátásban részesül. 

Egy-egy iskolaközpont szá-
mos — a rédicsi például tu-
catnyi — szomszédos kisköz-
ség oktatásügyéért felelős, az 
egykori hátrányos helyzetet 
immár városi szintű feltéte-
lekkel felváltva. Nem csoda, 
hogy a nyilvánvaló előnyök 
láttán alaposan megváltoztak 
a körzetesítést ellenző hajda-
ni vélemények, s a még meg-
levő tagiskolák egyikének-
másikának megszüntetését — 
mivel csak részben osztott 
kisiskolákról van szó — már 
maguk az érdekelt szülők is 
szorgalmazzák. 

H i á n y z ó ó v ó n ő k 
A körzetesítés egyébként az 

óvodai szolgáltatás terén is 
csatát nyert a lenti járásban. 
Nyi lvánvalóvá vált ugyanis, 
hogy az óvodaépítés nem tart-
hat lépést a nők munkábaál-

lása folytán Itt Is megnőtt 
igényekkel. Ehelyett köny-
nyebb és olcsóbb volt bővíte-
ni, behozva a kisközségekből 
az óvodába jelentkezett kicsi-
ket. Ez persze olykor — fő leg 
télidőben — nem kevés ne-
hézséggel jár, ám végül i» 
csak így lehetett elérni, hogy 
ma minden körzetközpontban 
megfe le lő gyermekintézmény 
fogadja a társközségekből ér-
kező óvodásokat. 

Kevés viszont a szakképzett 
óvónő — a járásbeli 49 óvónő 
majd fe le képesítés nélküli —, 
s ezen a gondon a megyeszék-
helyi szakközépiskolában fo-
lyó óvónőképzés sem segített 
egyelőre. A z a helyzet, hogy 
az Egerszegen végzett — 
érettségizett — óvónők nern 
választják a falusi munkahe-' 
lyet, amikor ma még városi 
állás is vá r ja őket. Tavaly 
például szinte semmi érdek-
lődés nem mutatkozott körük-
ben a lenti járás óvodái iránt, 
az idén viszont eredménye-
sebb látogatást terveznek a 
Deák-szakközépiskolában az 
érintett iskolaigazgatók. 

De hát nemcsak remény-
kedni kellene, hanem társa-
dalmi ösztöndíjjal beiskolázni 
hazatérni szándékozó helybe-
lieket. Amint az is bizonyos, 
hogy a vidék választásában — 
a tanítókhoz, tanárokhoz ha-
sonlóan — egy óvónő számá-
ra is rendkívül ösztönző lehet-
ne az olcsó bérű szolgálati la-
kás. 

T. A. 

u 



Ódon falak közül — a mába 

Modern iskolát kapott 
a pákai oktatásügy 

kcfeség keleti szegélyén nyitott 
ú j utcában messze környék 
legszebb középülete magaso-
dik. 

— Már itt. kezdhettük az úi 
tanévet — újságolja dv. Tóth 
Tiborné igazgató. — Meg fo ly -
tak az építkezés zárómunkái, 
amikor mozgósítottuk a szülő-
ket. hogy ne csússzon a tanév-
kezdés. Augusztus 20-a után 
elsőként az asszonyok jöttek 
ablakot tisztítani, ma jd 25-e 
után a fér f iaké lett a főszerep 
a költöztetésben. A lelkese-
désre jellemző, hogv bár az 
erősebb nem vagy félszáz kép-
viselőjét hívtuk csak hurcol-
kodni. sokkalta többen segítet-
tek. Persze, most sincs még 
minden a helyén . . . 

A fedett előcsarnokban vagy 
félszáz, frissen érkezett padot 
bontogatnak n~1wrv' nypaoíí-
védőburokból. Egyelőre mint-
egy 200 ezer forint értékű új 
berendezést szállítottak le a 
megrendelt több mint 600 ez-
res tételből. 

— A legszükségesebbre jut 
csak pénz, ezért minden hasz-
nálható régi bútort megtartunk 
— így az igazgatónő. — A 

'anért nagyon-nagyon drága 
állalat. ezen mindig csodálko-
im, hiszen az oktatásügyet 
ellene szolgálnia és itt azután 
incs fölös pénz, minden fo-
intnak ezer helye akad. A 

korszerű természettudományi 
laborba il lő asztalokra most 
például nem is gondolhatunk, 
méregdrágák . . . 

Mit „ ind" 
az ú j iskola ? 

Ha a berendezés a Tanért-
árak miatt nem is felhőtlen, 
maga az épület egyike a leg-
többet nyújtó új iskoláknak. 
A z utóbb a kivitelező Tanép-
hez átkerült Kocsárdi István 
még a Zalatervnél tervezte, 
számos előremutató szerkezeti 
és funkcionális megoldással. 
Meglepő például, hogy bár ki-
zárólag Univáz-típuselemek-
ből. külső falazás nélkül ké-
szült az épület, megjelenése 
mégis eevedi és rendkívül tet-
szetős. A nevelök előnyösnek 
tartják azt is. hogy több. tágas 
belső teret alakított ki az épí-
tési és ' ké rés e i k et ' í»z1 n t e m e n e t 
közben is f igyelembe vette. 

— Nyolc tágas tantermünk 
van itt és még sok minden, 
ami korábban hiányzott — tá-
jékoztat dr. Tóth Tiborné. — 
Például két műhelyterem, 400 
adagos napközis konyha és kü-
lön ebédlő, továbbá úttörő- és 
könyvtárszoba, orvosi rendelő, 
szertárak, természettudományi 
előadó, s nem utolsó sorban a 
tágas tornaterem. Vagyis itt 
már végrehajthatók azok a 
tantervi követelmények, amik-
nek teljesítése szinte lehetetlen 
volt a régi épületben. 

A tágas bejáratt udvaron 
gyerekek örülnek a szünetnek, 
maid körénk sereglenek a be-
szélgetést hallva. Fentős Enikő, 
Gerencsér Judit, Horváth Kat i 
és egy fészekalja hetedikes a 
tornateremről áradozik. Jog-
gal : jócskán nagyobb a szoká-
sos iskolai tomatermekrvél, hi-
szen másfélszáz négyzetméter-
nyi eredeti alapterület' helyett 
— a község felnőttsport-igé-
nyeire is gondolva — maid 
kétszerte nagyobbat hozott ki 
végül a tervező és a Tanép. S 
eközben — ez is rendhagyó 
manapság! — csaknem egy-
mil l ióval csökkent a tervezett-
hez képest a kivitelezés ősz-
szege. 

Szaktermeket 
alakítanak ki 

A z üzenwjltetés viszont nem 
lesa olcsó mulatság- az iskola 
gazdái szerint. A hatalmas ab-
lakfelületek és a sok-sok fény-
cső jóvoltából stzerencsére 
mindig nappali világosságban 
fürdenek majd a termek, fo -
lyosók, belső terei;, ám az 
áramszámla várhatóan alapo-
san megugrik majd. S a köz-
pont i , fűtés olajtüzelésre épül, 
ami 80 v ,-- ' ta drágább egy kö-
zület. • t a magánháztartás 
számira . . . Mindez azonban I 
még a holnap gondja, ma v i -
szont az itt is meghonosítandó 
szaktermi rendszer mielőbbi, 
legolcsóbb és -célszerűbb ki-
alakításán tűnődnek elsősor-
ban a nevelők. A legközelebbi 
jövőben a matematika—fizika 
—kémia szaktermet avathat-
ják fel az ú j természettudomá-
nvi laborban, s ma jd a peda-
gógusok felkészültségének és 
az anyagiaknak megfelelően 
egy földrajz—biológia, továbbá 
magyar. történelem. ra j z— 
ének és — még később nyelvi 
laborrá fej lesztendő — orosz-
szakterem következhet. 

Hogy az ú j környezethez 
mind számottevőbb minőségi 
előrelépés is társulhasson. 

Drága iskolabútorok 
A z idei ősztől — a község 

osztatlan örömére — végleg 
lezárult ez a korszak, hiszen 
Páka imponálóan, korszerű kör-
zeti általános iskolát kapott, 
részeként megyénk falusi isko-
lahálózata megújhodásának. A 

Pillantás az ú j pákai iskola utcafrontjára. 
( U k á a József fel-vétele) 

A z elmúlt évek során gyak-
ran megfordultam a pá-

kai általános iskola volt épü-
letében. Ezek a látogatások jó-
szerivel csak annyiban bizo-
nyultak szívderítőnek. hogy 
rendre lelkes, jobbra törő ne-
velőkkel találkoztam, maga az 
iskola viszont vigasztalan lát-
ványt nyújtott. A hajdani kas-
tély —, ma jd jegyzőt-égi épület 
egykor, oktatási célra va ló 
hasznosítása kezdetén bizonyá-
ra igencsak megfelelhetett új 
ezerepének, utóbb azonban ál-
laga leromlott, szűk lett és a 
modern tanügyi igények kielé-
gítésére is teljességgel alkal-
matlannak bizonyult, ezer 
gond forrásává válva. 

\ 



J k q f á v f r 

J X e n U J u l & k t i S é h i m m ú e 
ii i 

C 6 O P O R T G Y U L E S T T M T 

M á j u s 2 6 - A n ( s z e r d a ) 17 órakor 

A PÁKAI ISZKER UDVARÁN 
(KOSSUTH UTCA) 

Várjuk a területen lakó tag-

társakat, hogy javaslataikkal 

segítsék a klub munkáját. 

ingyenes szolgáltatásokat nyújt 

a megjelenő autósoknak, 

klubtagságtól függetlenül. 

MAGYAR AUTÓKLUB 

LBNTI CSOPOrtja 



A klubteremben népművészeti 

kiállítás látható a zalai 

amatőr fafaragók munkáiból. 

Rota MMK Zeg. 

« m r m 

X I . Z A 1 A I 
V O L K I Ó J L T £ 3 r T ! V A ' L 

F A ' K A 
1980. V . 2 5 



Résztvevők 

Szeretettel meghívjuk 

Önt és Kedves családját 

a 

XI. ZALAI FOLKLÓR FESZTIVÁLRA 

1 9 8 0 . m á . j u s 2 5 . 1 4 . 3 o ó r a 

MŰVELŐDÉSI OTTHON 

P Á K A 

Sármelléki Pávakör 

Szemenyejsörnyei Pávakör 

Zalaszentbaiázsi Pávakör 

Zalaszántói Pávakör 

Rédicsi Citerazenekar 

Baki Citerazenekar 

Lenti: Népzenei trió 

KISZÖV Táncegyüttes 

Zalaegerszeg 

Zalai Honvéd Táncegyüttes 

Zalaegerszeg 

Georgikon Együttes 

Keszthely 

Balogh Ferenc citera 

Badacsonyi Lajos a 

Népművészet mestere 

Gúzsaj Együttes '-Keszthely 



Világ proletárjai, egyesüljetek) 

XTOCVTj-v fo lyam, 132. szám A r a : 1,20 t o r in t 1980. június 7., szombat 

Ú j i s k o l á b a n , 

g a z d a g p r o g r a m m a l 

Horváth József pákai tanácstag jelölt tervei 

P A K A C E N T R U M Á B Ó L új 
út aszfaltcsíkja hasít a mező-
be. Mellette modern épület-
tömb: a község és a körzet 
leendő általános iskolája, ame-
lyen az utolsó simításokat vég-
zik az építők. 

A születő utcasoron, a csa-
ládi házak mellett a tavaly 
avatott óvoda volt az első né-
hány épület. Most az iskolát 
emlegetik az I f júsági utca leg-
újabb látványosságaként a pá-
kaiak. 

Horváth József, a helyi tan-
intézet fiatal nevelője azt 
mondja, régvárt ünnep lesz a 
községbeliek számára az új is-
kola birtokbavétele. 

— Egy kiszolgált kastélyépü-
letben folyik a tanítás nálunk, 
immár három évtizede, s az 
utóbbi időben egyre nehezebb 
körülmények között — folytat-
ta. — Szinte minden hiányzik, 
amit a korszerű pedagógia 
megkövetel, öt éve jöttem ha-
za tanítani szülőfalumba, az-

óta tapasztalom, hogy jószeri-
vel ereién felül dolgozva ért 
el jó eredményeket a tantestü-
letünk. 

Horváth József 13 éve vég-
zett a szombathelyi főiskolán, 
hazatérte előtt a szomszédos 
Kányaváron tanítóskodott, 
amíg az ottani 1—4. osztályos 
kisiskola fennállt. Jó „előisko-
lának'r ítéli a kányavári éve-
ket: párt- és KISZ-munka, a 
közművelődés szolgálata és 
népfront-tevékenység töltötte 
ki estéit a tanítás után. s utóbb 
tanácstagnak is megválasztot-
ták a kisközségben. 

— A M O L Y A N mindenes 
voltam Kányaváron. Szép 
munkáséveket töltöttem ott — 
tűnődik el pillanatra. — , Jól 
felkészülhettem a pákai fel-
adatokra. magas a mérce a mi 
tantestületünkben. Itt napkö-
zis nevelő vagyok, emellett a 
7—8-ikban történelmet taní-
tok. Nagy segítség ehhez hogy 
Lentiben végezhetem közben a 

marxizmus—leninizmus esti 
egyetem hároméves tagozatát. 
Idehaza is kijut a közéleti 
megbízatásokból — alapszer-
vezeti párttitkár vagyok —, 
most tanácstagnak jelöltek a 
választók. 

— Meglepődött a jelölésen? 
— Mitagadás: igen. Sok te-

vékeny. közügyekben járatos 
ember él a községben, időseb-
bek is, tapasztaltabbak is ná-
lam. Azután arra gondoltam, 
tudják: sohasem húzódoztam, 
ha a faluért kellett tenni. Egy 
időben a helyi művelődési ház, 
s a KISZ szinte második ott-
honom volt. el se tudtak volna 
'zavarni, fis most is sok tervem 
•van. 

— Jelesül? 
— Itt ez a szép új iskola, 

városon sincs különb. Hadd 
mutassam be! A nyolc tante-
rem mellett úttöröszoba, 
könyvtár, orvosi rendelő, mű-
helyek. konyha és nagy mére-
tű tornaterem található. Én 
élek-halok az alsósokért, eb-
ben a modern tanintézetben 
nagyszerűen megvalósítható a 
korszerű pedagógia minden 
előírása. Vallom, hoffy hat— 
tíz éves korban tehet a legtöb-
bet egy nevelő diákjaiért, er-
Ve a megváltozott körülmé-

nyek közt tág tér nyílik ősztől. 
És ez az iskola mindannyiun-
kat sok mindenre kötelez, a 
tanításon túl. 

A fiatal f é r f i lelkesen fe j te -
geti. hogy mi mindent jelent-
het a helyi közművelődés szá-
mára ez az iskola. A z If júsági 
utcából olyan kezdeményezé-
seknek kell elindulniuk, ame-
lyek megúj í t ják a közművelő-
dést. Szükség is van erre —• 
állítja —. hiszen például a 
megyei folklórfesztiváloknak 
több mint tíz - esztendeje ott-
hont adó Páka évek óta képte-
len egy saiát együttest össze, 
hozni a kulturális seregszemlé-
re. De számos lehetőség is 
akad még. 

— Én kicsit mindig erre o 
jövőre gondolok, miközben né-
zem, hogy napról napra előbb 
re tart az iskolaépítés — 
mondja búcsúzóul. — Ha meg 
választanak tanácstagnak, mép 
többet kell ténnem e terve} 
realizálásáért. Azt hiszem. a> 
emberek is tudják: a hivatá? 
szeretetet csak erősítheti a kö? 
élet' meo^í-nfís. 

A W W T A Z Ü.» ISKOLA 
várható nagyszerű körűim* 
nyei is. 

T. A 
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Elen 
a pákaiak 

Az elmúlt évben 11 mil l ió 
737 ezer forint értékű társa-
dalmi munkával segítette a 
közhasznú feladatok megoldá-
sát a lent ; járás községeinek 
lakossága. 

A járás tíz községi közös ta-
nácsa közül hétben jelentősen 
túlteljesítették vállalásaikat az 
ott lakók. A legdieséretesebb 
eredményt a pákaiak vallhat-
ják magukénak: 1754 for in-
tot ért el az egy lakosra jutó 
társadalmi munka értéke. Kö -
zel 4,5 mil l ió forint értékű 
közhasznú munkával segítet-
ték a községben fo lyó nagy-
arányú feladatok megoldását. 

A z új iskolaépület takar'tá-
sóban, berendezésében, kör-
nyezetének rendezésében, par-
kosításában vettek részt igen 
sokan. Főleg a fiatalabbak ál-
doztak sok hétvégi szabad 
órát az i f júsági sportház és a 
sportoályák kialakítására. A 
járási rangsorban a második 
helyezést érték el a rédicsiek, 
akik többek között az MHSZ-
klub építkezését, az autóbusz-
váró és autóparkírozó kialakí-
tását segítették társadalmi 
munkával. Közreműködésük 
nélkül aligha készülhetett 
volna el a Tenke-hegyre ve-
zető út, s lényegesen kevesebb 
új járda megépítésére futotta 
volna a költségvetésből. Csö-
módéren az általános iskola 
udvarén alakítottak ki ú j ké-
zilabda-pályát. Szemenyecsör-
nyén magas, és távolugró, va. 
lamint futópályát vehettek 
birtokba a gyerekek és a spor-
tolni akaró fiatalok. Zalabak-
sán új sportöltöző épült 
Csesztregen a Kresz-park be-
fe jező munkáit végezték el. 



Pákai öregek 
• FERI BÁCSI akkurátusan 
sorolja a fahasábokat a kosár-
ba. Egyre nehezebben engedel-
meskedő keze megáll félúton a 
rakás félé. Tegyen-e még 
egyet, vagy éppen elég lesz? 
Élete párja a veranda ablaká-
ból f igyeli , hogyan boldogul az 
udvart felező kiskapunál. 
Amikorra a konyhaajtóhoz ér, 
éppen akkor tárja jó szélesre. 

— Vigyázz, papa, hadd se-
gítsek! 

A két öreg összeszokott 
mozdulataiba belefeledkezik az 
idegen. Mire keze segíteni in-
dulna. már csak összeakadó 
tekintetükben konstatálhatja 
az örömet, ami a jólsikerült, el-
végzett munkát dicséri. 

Pár pillanatra leülnek pi-
henni. de alig késik a folyta-
tás. Feri bácsi katonásan be-
rendezi a tüzielni valót a ládá-
ba, az asszony szemével követi 
minden mozdulatát. A z utolsó 
után fog ja a kiskosarat, s 
azonnal a helyére viszi. 

— Az irigység sem találna 
hibát — dicsérem otthonuk 
szépségét, rendjét, tisztaságát. 

— Hát ilyenek vagyunk. 
Meg talán ilyenek is voltunk 
egész életünkben. A világ ke-
servei rákényszeríte ttek ben-
nünket arra, hogy egymást na-
gyon szeressük — kezdi a be-
szélgetést Feri bácsi. 

— Meg a családunkat, és a 
többi nyomorgót — fűzi hozzá 
Rozi néni. — Sokat megéltünk 
mi. már nemigen tudhatjuk, 
mennyi van hátra. Azt a keve-
set pedig nagyon megbecsül-
jük. 

A Törő-házaspár népes csa-
ládja körében nemrégiben ün-
nepelte gyémánt lakodalmát. 
Feri bácsi a század éveivel 
egyidős, felesége sem sokkal 
kevesebb. Közös házban élnek 
egyik gyermekükkel, de önel-
látók. Am íg az egészségük bír-
ja, elhárítják a gondviselést. 

Gyermekeik, unokáik és 
dédunokáik szerető ragaszko-
dását soha sem nélkülözték, 
ezért érzik sorsukat szépnek. 

P Á K A TISZTES ÖRETTEI 
között is rangidős Bécs József. 
Élete első évét még a 19. szá-
zad adta. Nem találom ottho-

nában, de tudom, messzire nem 
mehetett. A verőfényes tava-
szi idő kicsalta ugyan, de a lá-
bait segítő botja nem bír ja a 
,.strapát", ö mondta így, ami-
kor nemrégiben a falu büsz-
keségénél, az ú j iskolánál ta-
lálkoztunk. Azt mondta akkor, 
olvasta az , újságban, hogy 
szép, de hogy ennyire? Hát ezt 
még látnia kellett. 

Pár házzal odébb akadok rá. 
Éppen elköszönni készül Mar-
ton Istvánnétól. 

— Arról beszélgettünk a pa-
pával, ahogyan a mi fiatalsá-
gunk elszállt. Hej, ha mégcgy-
szer visszaadná az isten! 

— Én már nfim kívánom — 
mondja csendesen Józsi bá-
csi. — Amióta a feleségem 
meghalt, árva maradtam. Hiá-
ba nekem a gyerekek gondosko-
dása, a lányom boldogsága, 
csak nem tudok belenyugodni. 

— Pedig ez a kötelessége! 
Minek szomorítja őket az ál-
landó siránitozásával? — zsör-
tölődik Martonné szeretettel-
jesen. — Van azoknak gond-

íak-bafak el ég! — Mármint « 
fiataloknak, magyarázza ne-
kem. 

— Biztosan az Öregséggel 
jár, hogy nekünk semmi sem 
elég jó! — tromfol Józsi bácsi, 
hogy lezárja a vi lág ezapulá-
sát. — Mert mi bajunk van 
nekünk a tehetetlenségen kí-
vül? Talán csak annyi, hogy 
feleslegesek vagyunk már... 

— Ne kezdje elölről nekem! 
— inti az asszony. Kora sze-
rint — bár nyugdíjas — akár 
a lánya is lehetne az öregnek. 
Ennek jogán, meg ahogy jó 
szomszédtól telik, naponta el_ 
felesel Józsi bácsival. Jobban 
teljék az idő, amíg annak a 
lánya délután három körül 
haza nem érkezik. 

Orbán Károlyné, Juli néni 
arról beszél, hogy nyolcvan 
évesen ő már nem nagyon érti 
a v i l ágo t Hiába olvassa az ú j -
ságokat — egyTe nehezebben, 
az apró betűk miatt —. csak 
nem derül ki belőle, miért 
olyan idegesek manapság az 
emberek ? 

— M I LETT V O L N A a mai 
fiatalokkal a mi időnkben?.' — 
morfondírozik. — Csak a 
pénzzel törődnek, meg a mun-
kával .... 

— & JuK nénivel nem tö-
rődik senki? 

— Azt, hála istennek, nem 
kettett megérnem. Amikor az 
uramat elvesztettem, már volt 
egy fiúnk. Örökbe fogadtuk, 
de mint az édeset, úgy szeret-
tük. Van három unokám, meg 
dédunokáim is — mondja 
büszkén. 

— Látogatóba nem jönnek? 
— Hát dehogynem! Meg itt 

vannak a Valiék, már ők is az 
én családom. Délután benépe-
sül a ház. jönnek haza a mun-
kából, a kislányok meg az is-
kolából, óvodából. 

— Kive l lakik Juli néni? 
— A testvérem unokája köl-

tözött 'hozzám, amikor férjhez 
ment. Ez is régen volt már, a 
kislányokon látom, hogy mú-
lik az idő. Nem az elfogultság 
miatt mondom, hiszen nem 
„igazi" dédunokáim, de olyan 
szépek, aranyosak! 

Amikor visszafelé sétálok a 
Táncsics utcában. akkorra 
botját a kerítés mel lé támasz-
totta. kapára cserélte. Kard-
virág gumókat igazít az apró 
gödrökbe, uj jaival morzsolgat-
ja ráiuk a napsütötte rögöket. 

— Meglátja, ha megint erre 
jár, milyen szép lesz! 

László Mária 



Eleven az élet, változó a világ Pákán 
ÜGYES K I S T R A K T O R 

működtet egy fűkaszát Pá-
kán, a készülő sportpályán. 
Egyre kisebb köröket ír le, 
fölötte fű és réti pipitér illa-
ta lengedez. 

A tanácselnök, Szabó Jó-
zsef, rövidujjú, fehér ingben 
járkál a nemrég gyepesített 

I talajon. Ahol követ talál, fe l-
szedi és kidobja a pályát kö-
rülkerítő félkész útra. Nem 
bírt nyugton ülni az irodájá-
ban, átnézett, hogyan alakul, 
szépül itt ez a rész. 

— Vasárnap — mondja — 
legalább száz ember jön ide 
az utat megcsinálni. Eg itt 
körben futópálya lesz. 

Magától értetődik,, hogy a 
község minden lakója magáé-
nak érzi a sportpálya létreho-
zásának ügyét, mindazzal 
együtt, amit közös erővel az 
elmúlt ötéves tervben itt lét-
rehoztak már. 

Az if júsági házat tavaly ad-
ták át rendeltetésének. Eszté-
tikus, fehérvakolatú épület a 
sportpálya szélén, öltözőkkel, 
zuhanyzókkal, nyolcvan négy-
zetméteres klubteremmel. Az 
értéke kétmillió, harmincezer I 
forint, ehhez volt ötszáztíz-
ezerjük. A lötíbit társadalmi 
munkával pótolták. Páka a 
megyének egyik fe j lődő tele-
pülése. Ezt bizonyítják az 
épülő társasházak és családi 
házak is. összesen hatvanhá-
rom lakásra van igény, s a 

I tanács készséggel bocsát a la-
i Ijosság rendelkezésére megfe-
i lelő építési területeket. 

Hogy Dömefölde is letette 
' falugyűlésen a voksot a Pá-
' kához csatolás mellett a je-
lenlegi 1240 fős lakosság meg-
növekszik még 324-gyel. A 
régi kis falu nevére már csak 
egy utcanév emlékeztet majd, 

I Dömeföldi út. 

—„ EGYSZERŰ A Z O K A , 
hogy megszűnt az elvándor-
lás: a munkalehetőségek meg-
szaporodása. Különösen fon-
to<• hogy a nők is helyben 
aoltfoiíi.atnak. Itt vnn a Jcét 

varroda, meg a kárpitot 
üzem, ezek kétszázharminc 
embernek adnak munkát. A 
termelőszövetkezetnek új mel-
léküzemága nyílik most, a mű-
anyagüzem, ahol az NSZK 
részére műanyag vállfákat 
gyártanak majd. A munkale-
hetőség az egyik legfonto-
sabb tényező abban, hogy az 
emberek nem adják el a há-
zaikat. hogy máshol teremtse-
nek új otthont maguknak. Itt 
kérnek telket, helyben akar-
nak maradni — mondja a ta-
nácselnök Páka és társközsé-
gei jelenét, jövőjét boncolgató 
beszélgetésünk során. 

— Jónéhány zártkert így is 
parlagon, műveletlenül marad, 
ahonnan a fiatalok elmentek, 
az öregek meg már nem bír-
ják a földet művelni. 

Pákán és Dömeföldén érez-
teti áldásos hatását a regio-
nális ..vízmű. Gázpalack csere-
telepet akarnak létesíteni a 
közeljövőben a körzet mind-
egyik településén. Megcsinál-
ták mindenütt az utakat is. A 
buszközlekedés panaszra nem 
adhat okot, összeköti Pákát és 
a társközségeket, belevonva 
őket a körzeti központ vérke-
ringésébe. 

A pákai művelődési otthon-
ban hetente háromszor van 
mozielőadás. Fotószakkör, 
bábszakkör, citerazenekar, i f -
júsági klub gyűjti egybe a 
fiatalokat. Színházi előadások 
ugyan ritkábban láthatók 
mint amennyire igény volná, 
de dicsérik és szeretik az 
idehozott ORI rendezvénye-
ket. 

A tornacsarnokos, kétszintes 
iskola építésénél is kivették 
részüket a munkából a 'hely-
beliek, s megható, milyen lel-
kesedéssel. tették otthonossá 
vigággal, hímzéssel, faliké-
pekkel. 

A F A B U R K O L A T O S ESZ-
PRESSZÓ mellett virágzó 
díszfák alatt fatörzs asztalok 
és ülőhelyek kínálnak jó pi-
henést. szemben az ALsó-Vá-
licka mellett, zöldre festett 

hinták várják a gyerekeket 
A víz lustán folydogál, játé-
kosan borzolja a langyos 
nyári szél. 

A fű- és pipitérillatú pá-
lyán elhallgat a kicsi traktor, 
az ebédidő megilleti azt is, 
aki reggel óta a nyergében 
ül. 

Kartonruhás kislány han-
gosan számol a buszmegálló-
ban: — öt, tizenöt, húsz, hu-
szonöt. . . Kiszámolom, mikor 
jön a busz! 

Lánycsapat szalad az úton 
nevetve, mások éthordókkal 
a Kossuth Lajos utcába men-
nek előfizetéses ebédért. 

— Tegnap kutyául elfárad-
tam — jut eszembe hirtelen a 
tanácselnök egyik mondata. — 
Kint voltunk kapálni. Nem 
könnyű munka, de az a jó 
benne, hogy közben elfelejtem 
minden gondomat, bajomat. 

Akkor megkérdeztem, ho-
gyan lehetett ennyi munkára 
embereket toborozni itt? 

Nem sokáig késett a vá-
lasszal : 

— H A K O M O L Y ÉS N A G Y 
CÉLOK V A N N A K , akkor le-
het mozgósítani az embere-
ket. Kellett az óvoda, az is-
kola, összefogtunk, s aki 
tenni tudott, az mind ott 
volt. 

Bán Zsuzsa 

Uala 
/ u ' / / u * Ji 
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KFT a eaömődéri ías-ben 

A esömödéri termelőszövet- ; 
kezet az NSZK-bel i Neue Mó-
dé Pannónia céggel Korlátolt I 
Felelősségű Társaságot alakí-
tott és ez év januártól ennek 

j keretében kezdődött meg a 
munka Pákán, a közös gazda-
ság új és átalakított üzemépü-
leteiben. 

Az egykori diótörőnél színes 
függönyös, nagyablakos csar-! 
nokban kattognak a vartógé- j 
pek. Fémszállal átszőtt üderó- . 
zsaszín női ruhák fazonja for-
málódik a lányok, asszonyok 
keze alatt, odébb könnyű szí-
nes és csikós nadrágokat varr-
nak. 

— A nadrágok a tőkéi part-
ner megbízásából az Elkont 
cégnek végzett bérmunkába 
tartoznak, a ruhák a Május 1. 
Ruhagyárnak készülnek — 
mondja Acs Gyula, a szövet-

] kezet elnöke. — A próbaüzem 
alatt ugyanis volt bizonyos rr:a-
bad kapacitásunk, ezt kötöttük 
le belföldi termeléssel. És va-
lószínűleg a későbbiekben is 
előfordul hazai gyártás, mert 
jobb rátartással vállalni a kül-
földi bérmunkát, nehogy vé-
letlenül is határidőcsúszás ki-
vetkezzen be. A pontos szállí-
tást minden körülmények kö-
zött tartani kell. Ügy szervez-
tük a munkát, hogy itt törté-
nik az áru átvétele, vámolása, 
innen viszik a kamionok nyu-
gatra. 

Fisi János technikus a csar-
nok elején f igyeli a vasalógé-
pek beszerelését. A bonyolul-
tabb berendezést, így a nagy-
kapacitású gépvasalókat, egy 
sor varrógépet, a présvasalót 
a K F T külföldi tagja hozta. 

— Jól működik — állapítja 
meg Horváth Károlyné szalag-
vezető a frissen beállított va-
salóról és átadja a mellette ál-
ló vasalónőnek, Horváth Je-
nönének. 

— Súlyosabb, mint a hőfok-
szabályozós — mondja. — De 
ezzel jobb lesz vasalni. 

Az üzemben két huszonöt 
fős szalagon varrnak az asz-
szonyok, a terem közepe azon-
ban még üres. A későbbiekben 
ide is gépeket állítanak be, a 
K F T keretében működő kon-
fekció részlegnek ugyanis lesz 
munkája bőven. Olyannyira, 
hogy más termelőszövetkezet-
tel is kooperálnak a csömödé-
riek a bérmunka elvégzésére. 

— Május elsejétől már nem 
váltogatja a partner a termé-
keket — mondja a szövetkezet 
elnöke. — Nadrágot és köntöst 
varrnak az asszonyok egész 
évben. S ha teljes lendülettel 
működik a húzózár részlegünk, 
a ruhákhoz mi adjuk a zipzá-

rat és emellett a hazai gyárak-
nak is szállítunk. 

A húzózár üzem ugyancsak 
a K F J keretében létesült, auto-
mata vezérlésű gép gyártja ki-
lométerszámra a színes mű-
anyag húzózárakat, az idén 300 
ezer métert termelnek. 

— Még a mintáknál tartunk 
— mondja a szövetkezet elnö-
ke. — A szükséges minőségű 
szalagot a napokban kapjuk 
meg. s akkor kezdődhet a ter-
melés. 

Visszafelé menet a szövetke<-
zet pákai bútorkárpitos részle-
ge eíőtt haladunk el. Ács Gyu-
la1 megjegyz i : 

— Itt ugyancsak változás 
lesz. A KFT keretében osztrák 
textilipari cég hozza ide a gép-
sorát a vízhatlan ruhák varrá-
sét kezdjük meg. Már megkö-
töttük a szerződést. 

A kedvezőtlen adottságú esö-
mödéri .termelőszövetkezet gaz-

dálkodásában a 
kiegészítő ipar-
nak jelentős 
szerepe van. 
Ennek fe j lesz-
tésében, a K F T 
létrehozásában 
a K ISZ Köz-
ponti Bizottsá-
ga a gyenge 
adottságú gaz-
daságok patro-
nálási prog-
ramjában rend-
kívül nagy se-
gítséget nyúj-
tott. A fiatalos 
lendülettel tör-
tént fejlesztések 
ez évben már a 
termelőszövet-
kezet nyeresé-
gének alakulá-
sában is érez-
tetik hatásukat 

B. E. 
Két szalagon dolgoznak az űj varrodában a 

lányok, asszonyok. 

Idén 300 ezer méter búzózárat gyártanak Pákán. 
(Polgár Tamás felvételei) 



l í é t T é t y c i t t i p a l a c k 

k ~ G o e s c J : i 9 1 a i m l ] a n 
A z üveg szerepe már évez-

redek óta jelentős az ember 
életében. A z ősember a ter-
mészetben talált lávaüvegből 
(obszidián) pattintott magának 
különböző szerszámokat 

Á z üvegolvasztást a föní-
ciaiak találták fel. Ök még 
kezdetleges technikával ho-
mokmagra formázták a képlé-
keny üvegmasszát. A rómaiak 
már fú j t üvegből készítették 
csodálatosan szép dísz- és 
használati tárgyaikat. 

A római birodalom bukása 
után, mint annyi más tech-
nikai vívmány, egy időre az 
üvegfúvás is feledésbe merült. 
A népvándorlás korában ék-
szarként visefjték; gyöngyként, 
fülbevalóba foglalva. A közép-
kor emberének újra fel kellett 
fedeznie a fúvott üveg titkát. 
Hosszú időn keresztül úgy is 
kezelték, mint a hasonló kor-
essakalkotd találmányokat. Mu-
rano szigetének híres mesterei 
csak életük kockáztatásával 
hagyhatták Cl szigetüket. A 
titok mégis kiszivárgott, /és 
sorra alakulhattak a német és 
cseh huták, amelyek megte-
remtették a velenceitől eltérő 
stílusú közép-európai üvegmű-
vészetet. 

A középkorban főuraink ve-
lencei, majd cseh üveget vá-
sároltak. Ma már elképzelhe-
tetlen értékű lett az üveg és 
csak a legtehetősebbek enged-
hették meg maguknak haszná-
latát. A hazai üveggyártási kí-
sérletek egészen a XV I I . szá-
zadig jelentéktelenek voltak. 
Ekkor a megnőtt kereslet 
miatt nagyobb lendületet ka-
pptt.. és a XVI I I . században tö-
retlenül ívelt föl felé az üveg 

• népszerűsége, már nem csak a 

nagybirtokosok, hanem a köz-
nép számára is egyre inkább 
hozzáférhetőbbé vált. pbből a 
korból ( X V I I I — X I X . sz.) már 
az egykori huták közelében lé-
tesült múzeumoknak is sike-
rült nagyszámú tárgyat gyűj-
teni. 

A múzeumok gyűjteményé-
nek nagy részét az ún. paraszt-
üvegek adják, bizonyítva, hogy 
a néprajz volt az a tudomány-
ág, amely először f igyelt fel az 
üvegre. 

Levéltári forrásokból tudjuk, 
hogy Zala megyében a X IX . 
században két üveghuta is mű-

KoloTSvári Granflntenrp Emil, 
Kossuth-díjas író. 

lozsvárl Grandpierre Emil, a 
hetvenöt éves fiatalember, szá-
zadunk egyik legjelesebb ma-
gyar írója. Még apró karcola-
taiban, humoreszkjeiben is. 

Január 15-én születésnapián, 
méltán iínnepeliük. 

Győri László 

ködött — Murarátkán (1806— 
1811) és Vétyem-pusztán (180Ö 
—1877). Bár nagy számban 
maradtak ránk készítményeik, 
meglepő módon a Göcseji Mú-
zeumba csak néhány került 
Igaz ezek a szebbek, ha nem a 
legszebbek közül valók. 

Az egyik palack (Itsz. 52.18.1.) 
29 cm magas, nagyon hal-
vány zöld színezetű, „színte-
len" üvegből készült. Anyagá-
ban a .fúvás soríán nagyon sok 
apró légzárvány keletkezett. 
Szájrésze laposan, erősen ki-
hajló peremű. Alakja szabá-
lyos. nyaka sima. A váillán két 
hullámvonal közt egy növény 
szárának és leveleinek nagyon 
egyszerű ábrázolása ismétlő-
dik, Alatta a palack körpa-
lástjának kb. 1/3-án erősen sti-
lizált virágornamens közt IHS 
felirat látható kereszttett. Alul 
íkét párhuzamos hullámvonal 
zárja le. A megmaradt 2/3 ré-

! szen: „Dicsirjük a Jézus nevit 
j 1858" — felirat olvasható. 
; Mind a díszítés, mind a felirat 
j maratott. 
! A másik Ofcsz. 55.92.2.) az el-
' sőved szinte teljesen azonos 
! díszítésű. Első pillanatban lát-
| szik, hogy azonos kéz munká-
! ja. Magasabb az előzőnél (30 
! cm), alakja kecsesebb, színe 
I azonos. Nyakára — az első da-

rabtól eltérően — kerek át-
metszető üvegszálat forrasztot-
tak, amely a biztosabb fogást 
tette lehetővé. Ezen a palac-
kon a stilizált virágon belül 
cseréobe ültetett növények 
fognak köz>-e egy fazekasko-
rongon álló cserépedényt. A 
túloldalon látható felirat: „N. 
Szép Ferentz Éljen 1861." 
Mindkét palack ünnepi alka-
lomra készült, feltételezhetően 
ritkán kerültek az asztalra. 

A z el»5 palackot Nemesné-
pen, a másodikat Szentgyörgy-
völgyön .gvűjtötte az 1950-es 
évek elején dr. Szentmihályi 
Imre, a Göcseji Múzeum 
akkori igazgatnia. 

Molnár László 

*U(\ tM<%> IMt.farituú 

A 75 éves fiatalember 
Amikor Bertha Bulcsú tíz 

esztendeje interjút készített 
vele, gondosan összeszámolta, 
hány könyve jelent meg a be-
szélgetésig. Harminchét. Ko -
lozsvári Grandpierre Emil az-
óta is mérhetetlen buzgalmú 
alkotó, bizonyára ötven fe lé 
jár könyveinek száma. Nagy-
jából annyi, ahány éve meg-
kezdte írói működését. 

Első műve, a Rosta, önélet-
rajzi regényfolyamának kez-
dete, pontosan ötven eszten-
deje, 1932-ben jelent meg. 
önéletrajzi sorozatát azóta 
sem szakította meg: a leg-
újabb, az Arnyak az alagút-
ban, tavaly került ki műhelyé-
ből. Bizonyára legmaradan-
dóbb vállalkozása, amelyre 
leginkább illik önvallomása: 
„Csaknem valamennyi írásom-
ban a sajátos magyar életfor-
mát elemzem, ábrázolom, gú-
nyolom, vagy leírom. Ennek 
az életformának . . . legjel lem-
zőbb vonása a beteg valóság-
érzék". Az úgynevezett régi, 
úri középosztály életformáját 
elemzi, gúnyolja ki, — vallo-
mása ezéel a kiegészítéssel ér-
tendő. 

fPcliíir T imi i felvitele) 

faf&L fhrfa IC. 



A lakosság kérte— megvalósítják 

Ortaházán, Kányaváron, Pákán 
ték megépítéséről van 8236, * 
tanács idei költségvetésébe 
már nem fér bele, de még a 
tervidőszak alatt sort keríte-
nek a munka elvégeztetésére. 
Pálcán, a Petőf i utca egyik le -
ágazásának köveziését kérték 
az érintett lakók, hogy csapa-
dékos időben se kel l jen sárban 
közlekedniük, s járművel is 
biztonságosan megközelíthes-
sék otthonukat. A mintegy 150 
méteres szakasz kövezését még 
a nyáron elvégezheti a tanács. 
A dömeföldi utca lakói járdát 
kívánnak építeni, a szükséges 
anyag megvásárlását kérték. 
Idén az utca egy szakaszának 
járdásítására lesz lehetőség, a 
költségvetés ötvenezer forin-
tot bizosít erre a célra. 

Cl iVU/A'Lt. 
— Ű j tsz-központ. A pákai 

községi közös tanács végre-
hajtó bizottsága határozata 
értelmében a megüresedett 
öreg iskola' épületét tartós 
használatba adják a esömödé-
ri Cserta-menti termelőszö-
vetkezetnek, hogy ott megfe-
lélő központot alakíthassanak 
ki. 

— frtpnítÁal UTA.kpmherpk 

A Pákai Községi Közős Ta-
nács Végrehajtó Bizottsága 
legutóbbi ülésén tárgyalta a 
falugyűléseken, tanácstagi be-
számolókon elhangzott közér-
dekű javaslatok megvalósítá-
sának lehetőségét. A v b a la-
kosság kérésére több olyan 
feladat elvégzéséről határozott, 
amelyet indokoltnak és szüksé-
gesnek ítélt meg. 

A z ortaháziak jogos igényét 
méltányolva, átépítik és kitisz-
t ít ják a Kossuth utcában levő 
közikutat, amely tíz család ivó-
víz ellátását biztosítja. A ká-
nyaváriak a köztemetőben meg-
épített ú j ravatalozóhoz kér-
ték a villanyhálózat kiépítését 
Miután 250 méternyi úKyeze -

Zalai Hírlap, 1982. március 27. 
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Pákai 
tapasztalatok 

Az utak mentét mindenütt 
árnyat adó fák övezik, a tiszta 
utcákban álló takaros házak 
előtti kiskertekben különböző 
színű virágok illatoznak Pá-
kán. Ez is jelzi, hogy törődnek 
falujukkal az itt élő emberek 
és szívesen szépítik közvetlen 
környezetüket. 

— Régi hagyomány nálunk, 
hogy mindenki a maga portá-
ja előtti teriiletet is éppúgy 
rendben tartja, mint az udva-
rát. a házát. Maguk tisztítják 
a vízelvezető árkokat, vágják 
le a füvet. De mindenkor szá-
míthatunk rájuk a parkok, a 
közteriiletek gondozásában 
vagy más társadalmi munká-
nál is — mondja Fentös 7.ol-
tánné, a községi közös tanács 
vb-titkára. — Sokszor nem is 
kell hívni, maguktól jönnek az 
emberek és érdeklödnek, hogy 
milyen soron következő mun-
kára lehet számítani. 

A falu lakosságával a kap-
csolattartás a tanács és a nép-
frontbizottsági tagok révén 
történik, ö k tájékoztatják a la-
kosságot a közérdekű dolgok-
ról, feladatokról, s mozgósít-
ják az embereket a valóra vál-
tásra. 

— Mindenben együtt dolgo-
zunk a tanáccsal és kikérjük 
az emberek véleményét is. Na-
pi kapcsolatot tartunk, kölcsö-
nösen kicseréljük tapasztala-
tainkat — mondja Rudas Mik-
lós, a helyi népfrontbizottság 
fiatal elnöke. :— Szerencsére 
solcan vannak, akik minden 
társadalmi munkaakcióban 
részt vesznek, mint például az 
elmúlt vasárnap, amikor 15-en 
segítettek a sportpálya építé-
sében. Ez most a fő feladat, 
amire mozgósítjuk az embere-
ket. 

Az' új iskolánál tereprende-
zési munkálatok várnak el-
vegzésre, s az ottani sportud-
var, i l letve annak folytatása-
ként Kresz-park létesítése. 
Fényvisszaverő útjelző táblá-
kat helyeztek el nemrég a köz-
ségben, s a régiek fölhasználá-
sával teremtenek lehetőséget a 
biztonságos közlekedési tudni-
valók elsajátítására. Hamaro-
san helyére kerülnek az óvo-
dánál a lenti Fém- és Faipari 
Szövetkezet szocialista brigád-
jai által társadalmi munkában 
készített 20—25 ezer forint ér-
téket képviselő különféle játé-
kok. Ök patronálják az isko-
lát is. 

— Folytatódik a járdaépítés 
is társadalmi összefogással, 
hemsf az őszi iskolakezdés ide-
jére már járdán közlekedhes-
senek « gyerekek az új iskolA-
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ba, a falu lakói a sportcent-
rumba. s ne a közúton menje-
nek — mondja a népfrontbi-
zottsági elnök. — A nagy for-
galom miatt ez most veszé-
lyes. 

A községben 20—25 fős olyan 
aktíva gárda tevékenykedik, 
amelynek tagjai akkor érzik 
jól magukat, ha tehetnek vala-
mit a köz érdekében. Pordán 
Lajos, a presszó vezetője sok 
emberrel találkozik naponta és 
cserél véleményt. 

— Itt sokan megfordulnak 
és van mód az eszmecserére — 
mondja. — Ismerem az itt élő-
ket. ök is engem. Mindig sike-
rült szót érteni. Hogy a közös-
ségért teszünk? Saját érde-
künk, mi és gyermekeink lát-
juk hasznát mindannak, ami-
vel gyarapodunk. Nyáron jól-
esik a hűs fák alatt üldögélni, 
ezért is kezdeményeztük a 
kerthelyiség létrehozását — 
mutatja a kettévágott rönkfák-
ból készített asztalokat, pado-
kat az árnyat adó gyümölcs-
fák alatt. A*'füves részen és a 
teraszon egyszerre száz vendé-
get tudunk fogadni. 

A különböző fórumokon va-
ló megjelenés és a?, ott fo lyó 
eszmecseréken elhangzó észre-
vételek tanúsítják, hogy ér-
dekli a pákai embereket a 
község életének alakulása, f e j -
lődése és ezért hajlandók ten-
ni is. S hogy a község veze-
tőinek, a tanács és néofront-
bizottság tagjainak szavára ad-
nak, azt azzal érték el, hogy 
nemcsak szerveznek, de ma-
guk is aktív résztvevői a tár-
sadalmi munkaakcióknak. A 
jó politikai légkör, a lakosság-
gal való együttműködés hasz-
na a gyakorlatban realizáló-
dik a közösség javára. S eb-
ből kimaradni — ahogy a ta-
pasztalatok bizonyítják —, 
senki nem akar Pákán. 

Takács János 

A pákai Ifjúság útján eddig három, négylakásos társasház 
és több egyedi családiház készült el. A tervek szerint 1985-

ig 60 lakásra egészül ki az ntca. 

ZH. 1982. junius 22. 
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Kereti jétől Zebeckéig 
Megyénk fogyasztási és ér-

tékesítő szövetkezetei között 
rangos helyet vívott ki ma-
gának a pákai. 

— Tizennyolc község, pon-
tosabban 22 település ellátása 
tartozik a körzetünkbe — 
mondja Kiss József igazgató-
sági elnök. — Mit tettünk az 
elmúlt évtizedekben? Azt, 
amire a lakosságnak legin-
kább igénye volt, s annyit, 
amennyire az erőnkből futot-
ta, amennyire lehetőségünk 
volt. Kis települések tartoznak 
a körzetünkbe Bázakerettyétől 
Zebeckéig. 

Köztük sok a párszáz la-
kosú falu. A z elmúlt években 
sikerült felújítaniok, bővíte-
niök az alapellátást szolgáló 
boltokat: rendbehozták az 
épületeket, hűtőgéppel egészí-
tették ki felszereltségüket. í g y 
az alapellátást olyan élelmi-
szerkínálattal tudták bővíteni, 
amiért korábban utazniok kel-
lett az ott lakóknak, A kisköz-
ségekben vegyes- és italbolt 
áll a lakosság rendelkezésére, 
a nagyobbakban presszó, ven-
déglő biztosít színvonalasabb 
ellátást Befejezés előtt áll Pá-
kán egy új vendéglő építése, 
amelynek konyhája többek 
között a község közétkeztetési 
gondjait is megoldja: 

A 2300 tagot számláló szö-
vetkezet tavalyi tevékenységé-
vel nem először érdemelte ki 
a kiváló c ímet 

— 1982-ben az áruforgalmat 
7 százalékkal terveztük emel-
ni, 8,4 százalékra sikerült 
összesen 132 rr^lliós forgalmat 
bonyolítottunk le és ezzel 6,5 
mil l ió forint nyereséget ér-
tünk el. Vállaltuk, hogy az 
ellátás szintentartásán túl fo-
lyamatosan javít juk annak 
színvonalát te. Tava ly többek, 
között bővítettük, átalakítot-
tuk Pákán az élelmiszerboltot, 
n ABC-je l legge l nyitottuk meg 
a. felújítás után. A tőkehústól 
« mirelit-áruig, a nagy élel-
miszer választék mellett a 
Füszért teljes vegyiáru skálá-
ját, játék ée sportszereket la 
kínálunk ebben az üzletben — 
folytat ja az e lnök 

Hamarosan felújításra kerül 
a székhelyközség iparcikk üz-
lete is. Eddig a szűkös alapte-
rületen kellett megoldaniuk — 
mert igény volt rá — a válasz-
ték darabárui bútorral való 

kiegészítését. Az üzletben csak 
a mintadarabok bemutatására 
van lehetőség, de folyamatosan 
kielégítik a megrendeléseket 
mégpedig házhoz szállítással. 

Ugyancsak jogos igényeknek 
eleget téve, idejében fe lké-
szültek arra, hogy a környé-
ken megnőtt lakásépítési ked-
vet a maguk módján elősegít-
sék: korszerűsítették, bővítet-
ték tüzép telepeiket 

— Szövetkezeti tervünk tíz 
százalékra, 12 milliós forgalom 
teljesítése volt a tavalyi fe l -
adatunk — mondja Németh 
Gyula, a csömödéri tüzép-te-
lep vezetője. — Ezt jó körül-
mények között teljesítettük is. 
Ar ra vonatkozóan viszont, 
hogy mekkora forgalmunk le-
hetett volna, ha annyi építő-
anyagot tudunk szerezni 
amenyit a lakosság igényel, 
csak becsléseink vannak 

A z elmúlt évben a termelte-
tés, felvásárlás árbevétele is 
csaknem másfélszeresére nőtt 
a szövetkezetben. A megye 
áfészei között ma még egye-
dülállóak abban, hogy fe lvá l -
lalták a háztáji sertéstenyész-
tés koordinálását Ugyancsak 
jelentősen nőtt az élőnyúl fe l -
vásárlás. Összességében 60 
százalékkal növelték az ex-
port-piacon is jól értékesíthe-
tő termékek felvásárlását 

A szövetkezet alaptevékeny-
ségének jó ellátásán kívül sa-
játos feladatra is vál lalkozott 
Éppen tavaly vol t tíz é ve an-
nak, hogy Dobriban, a meg-
üresedett iskolaépületben var-
rodát alakítottak ki — mun-
kát és jó keresetet adva a he-
lyi és környékbeli lányoknak, 
asszonyoknak. A varroda ve-
zetője, Tuboly József né a tíz 
éves évforduló alkalmával vet-
te át a Kiváló Szövetkezeti 
Munkáért kitüntetést 

— Harminckét aaazooy dol-
gozik üzemünkben, tavaly 12 
millió forintos árbevételt ér-
t ü l * eL A Skála-Coop meg-
rendelésére dolgozunk, de 
azért termékeinkkel saját 
boltjainkban is találkozhatunk 
— mondja Tubolyné. — Most 
újabb gépekkel bővítjük az 
üzemet 

És fontos tervük, hogy még 
több munkalehetőséget te-
remtsenek a körzetben. 

U HL 

— Kulturális bemutatók. A 
hét végén több, színes kultúr-
műsort tartottak a megye te-
lepülésein, így Murakeresztú-
ron területi faluvetélkedőt, 
Pölöskén pedig kulturális al-
központi bemutatót rendeztek. 
Ugyancsak vasárnap került 
sor a lenti járás művészeti be-
mutatóira Pákán és Rédicsen. , 

— MptinMcirt hq iát k i r i tp . ZH. 1983. március 29. 

— Pákaiak Sopronban. Há-
romnapos Express-kirándulás-
ra a Soproni I f júsági Napokra 
utazott tegnap a pákai K I S Z -
alapszervezet 45 f iatalja. Prog-
ramjuk során városnézésen, 
'találkozókon, játékos sport-
versenyélten vesznek részt és , 
megtekintik a fertőrákosi 
barlangszínház előadását — ' ZH. 1983. július 9. 

u 
— Ittasan kerékpározott. 

Szirmai József Páka, A d y utca 
27. szám alatti l&kos kerék-
párral közepes alkoholos álla-
potban közlekedett. Ittassága 
miatt elesett és a fe jén meg-
sérült 1500 forintra bírságol-
ták, 

zn jm.ob.z? • 



I. Ulászló 
Zala megyei hadjárata 
jLf AG Y AROR5Z Á G O N 
i T i 1440-BEN gyors egy-

másutánban két királyt koro-
náztak. .Május 15-én V. Lász-
lót, majd július 17-én I. 
Ulászlót A kettős királyvá-
lasztás jól mutatja az uralko-
dóosztály megosztottságát, 
amely hamarosan polgárhábo-
rút . okozott A csecsemő V. 
László és anyja, Erzsébet ki-
rályné védelmében fel lépő ún. 
Ciliéi párt és az Ulászló köré 
tömörült főurak között ádáz 
küzdelem indult meg: ki tud 
szolgálataival nagyobb birtok-> 
adományt kiérdemelni, termé-
szetesen a másik párt vala-
mely emberének birtokaiból. 
Ennek a birtokháborúnak 
egyik első kárvallottja aGerse i 
Pető testvérek, Zala és Vas 
megyék együttesen kinevezett 
főispánjai voltak. Zalai és va-
si váraikat már a konfliktus 
kezdetén megszállták a Cillei-
ek familiárisai. Gersei Pető 
Lászió és Péter ennek követ-
keztében már csak egyéni ér-
dekből is I. Ulászló pártjához 
csatlakoztak. Jagelló Ulászló 
frisskeletű királyságát súlyos 
veszélybe sodorta, hogy Erzsé-
bet királyné z s o l d j a i a Felvi-. 
déket megszállva elvágták 
Lengyelországtól. Délen Garai 
László szított felkelést ellene, 
nyugatról pedig a Cilleiek 
zsoldosai pusztították a király 
és hívei birtokai^. 

De Hunyadi János, aki 
Ulászló mellé állt, Szekszárd 
mellett legyőzte Garai hadait 
és miután a lengyel segítség 
is megérkezett, a f iatál és tett-
rekész király maga indult 
harcba a Cilleiek ellen. 1441 
januárjának végén Budáról 
először Esztergomot, az Erzsé-
bet párti Szécsi Dénes érsek 
várát ostromolták meg. A to-
vábbiakról a Mátyás király 
idejében íródott Thuróczi kró-
nika röviden így számol be: 
„ . . . ezután Ulászló Zala me-
gyébe vonult. Itt bevett két 
erődítményt, melyeket ekkor 
a németek szemtelen csapata 
tartott birtokában. A z egyik-
nek Páka, a másiknak Kigyós 
vol t a neve." E hadjárat ese-
ményeit levéltári kutatással 
Igyekeztünk részletesebben 
felderíteni. 

T T L Á S Z L Ö SEREGÉNEK 
mozgása, feltehetőleg a 

kemény tél miatt, igen lassúvá 
vált, hiszen Esztergomból egy 
hónapos menetelés után már-
cius 1-én érkezett Pápára. 
Ezen a napon a horvátországi 
Szamobornál a Cilleiek seregei 
legyőzték Bánfi Pál Ulászló 
által előreküldött csapatait. E 
vereség híre adhatta meg a 
lökést a király gyors előnyo-
mulásának. Március 10-én lé-
pett a király serege Zala me-
gye területére. A kemendi vár 
gyors körülzárása után a vé-
dők, Ludbergi Kakas János és 
Rechnitzer István meg sem 
kísérelték a reménytelen el-
lenállást. A várat azzal adták 
át a királynak, hogy-döntőbí-
ráskodására bizzák magukat, 
nekik vagy a Gersei Petőnek 
ítéli-e a várat. Talán monda-
nunk sem kell, hogy a király-

lyal együtt harcoló Gersei Pe-
tők hamarosan elfoglalhatták 
jogos tulajdonukat. Hasonló-
an játszódott le a Petőmihály-
ía mellett valaha állott Már-
ványkő várának visszafoglalá-
sa is. 

A király tábora jelentős erő-
ket foglalt magába. Jelen vol-
tak bandériumaikkal Hédervá-
ri Lőrinc nádor, Új laki Mik-
lós erdélyi vajda, Rozgonyi Si-
mon egri püspök és királyi 
kancellár, Guti Országh Mi-
hály kincstartó, Pálóczi Simon 
lovászmester, a Gersei Pető 
testvérek és még sok más fő -
úr. Az országnagyok a király 
táborából külön oklevélben fe-
nyegették meg Sopron városát: 
„ . . . ha kapuikat Erzsébet ki-
rályné rendeletére Frigyes né-
met császár csapatai előtt 
megnyitják, felségsértést kö-
vetnek el és kegyvesztettségbe 
jutnak." Ezt követően gyors 
előrenyomulással (Zala) Eger-
szeg, majd pedig Peleske vá-
rának elfoglalása után márci-
us 24-én Lenti (Nempti ) várá-
ig törLek előre. 

' " "Thuróczi leírása rövidségé-
ben is a lényeget rögzítette, a 
kis pákai vár nagyon meg le-
hetett erősnve. Több mint egy 
hetet időzött itt a király, aki 
Lenti mellől irányította az ost-
romot Hogy mi lett a védők 
sorsa, elestek-e, vagy feladták 
a várat erről nem szólnak az 
oklevelek. A győzelem után a 
király az örségen keresztül 
egy szentgyörgyvölgyi és egy 
(Hegyhát) szentmártoni meg-
állással április 9-én érkezett 
Körmendre. Itt járult eléje 
Szécsi János vezetésével, Zala 
és Vas megyék addig Ciliéi -
vel tartó nemessége és hűsé-
get fogadott a k irá lynak 

Mint az eseményekből kitű-, 
nik, nem csak az egyszerű me-
gyei köznemesség látta be, 
hogy Ulászló felülkerekedett a 
küzdelemben. Ápri l is 19-én 
Szombathelyen a Cilleiek meg-
bízottjai is a király elé járul-
tak és ünnepélyes esküvel 
ígérték, hogy az Ulászló ke-
gyeibe visszafogadott uraik 
ezentúl semmit sem tesznek a 
béke megbontás ára. 

Mint látható, a Ciliéi gró-
fok nem jelentek meg szemé-
lyesen a békekötéskor, és erre 
jó okuk v o l t Ciliéi Ulrik 
ugyanis 1440 novemberében 
szabadult Ulászló fogságából 
azzal a feltétellel, hogy Ke -
mend, Márványkő, Lenti, Pá-
ka és K ígyókő várakat a ki-
rálynak il letve híveinek visz-
szaadja. Ezzel szemben a 
szombathelyi béke után öt 
nappal az Ostf fyaknak a mai 
Ostfyasszonyfa mellett álló 
K ígyókő várát is ostrommal 
kellett a királynak vissizafog-
lelnia. Mindez nemcsak a bé-
ke értékét, hanem a Cilleiek 
politikai állásfoglalásának hi-
telét is mutatja. 

A Z ESEMÉNYEK ISME-
RETÉBEN megkérdez-

hetjük mi motiválhatta Ulász-
lónak e cselekedetét éppen 
skkor, amikor hívei és a saját 
fellépése gyakorlatilag az 
egész országot megtisztította 

ellenségeitől? A Cilleiekkel 
megkötött béke véleményünk 
szerint Ulászló reálpolitikai 
érzékét dicséri. A Ciliéi grófok 
hűségnyilatkozatával ugyanis 
kétségtelenné vált eddig v i -
tatott királyi hatalma, hiszen 
az ellenpár legmarkánsabb 
egyéniségei ismerték el az t 
Ulászló azt is felismerte, hogy 
erre a békére a Cilleieknek is 
szükségük van Frigyes német 
császárral fennálló ellentéteik 
mia t t A király azért is jól 
számított mert a szombathelyi 
békekötést követően egy év 
múlva a Cilleiek Erzsébetet is 
az ő uralmának elismerésére 
kényszerítették. (Győri béke 
1442) 

A Z A L A I HADJÁRAT 
sikeres végrehajtása 

nemcsak a belpolitikai nyu-
galom helyreállítását hozta 
magával, hanem annak követ-
keztében megindulhatott a 
Hunyadi János vezette török 
ellenes háború is. Az t termé-
szetesen Ulászló nem sejt-
hette, hogy a török kiűzésére 
tett kísérlet a várnai csata-
vesztéssel és az ő halálával 
végződ ik 

Feiszt GyBrgy 

Zalai Hírlap 1983 május 7. 
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Aratók a pákai határban 
A csömödéri termelőszövet-

kezetben teljes erővel folyik a 
kenyérgabona aratása. Hét 
kombájn kúszik a pákai határ-
ban levő 200 hektáros búza-
táblán, s hol egyik, hol a má-
sik tetején vi l log a sárga je l -
zőlámpa: megtelt a tartály. 
Nagy porfelhőt kavar maga 
körül az egyik kombájn, ami-
kor vezetője leáll és megtöröl-
közve kiszáll a fülkéből. 

— Ez a tábla nagyon jól fi-
zet — mondja Strinyi János 
szerelő, aki több, mint tíz éve 
kombájnol nyáridőben. A még 
vágatlan gabonából egy kalászt 
leszakítva megállapítható: acé-
los és kövér szemek vannak a 
szépen fe j let t kalászokban. 

— Még használt neki a jú-
niusi eső. Öröm benne dolgoz-
ni — folytatja Strinyi János. 
— Gyorsan telik a tartály, s 
néha, mint most is, várni kell 
egy kicsit, amíg a 6 pótkocsis 
szállítók közül valamelyik ide-
érkezik. 

• 
Szinte végszóra megjelenik 

egyik szállító. Az alacsony tar-
lón a kombájn mellé áll, s pil-
lanatok alatt ömlik az arany-
sárga búzafolyam a pótkocsi-
ra, amelyet aztán visznek a 
gabonaforgalmi lenti telepére. 

— Amennyire lehet hajtunk, 
de ezen a táblán annyi ter-
mett, hogy nem győzzük az 
iramot — mondja Belső Sán-
dor gépkocsivezető. — Az elő-
ző níSp, ahol voltunk, mi ácso-

rogtunk, mert töppedtek vol-
tak a szemek. 

Gerencsér József is több, 
mint tíz esztendeje gépi arató. 

— Eddig különösebb bajunk 
nem volt a gépekkel, sikerült 
a fölkészülés. De sose lehet 
tudni, hogy mikor adódik hiba. 
Ám itt a műhelykocsi — mutat 
a tarlón álló, CB rádióval fö l -
szerelt gépkocsira, ahol Bakos 
József szerelő ál l készenlétben. 

— Ezideig a kiskardánnal, a 
behordólánccal voltak gond-
jaink. De nem ám a szerelés-
sel, hanem a beszerzéssel ál-
lunk hadilábon. No és az ék-
szíj! Ami hazai gyártmány, az 
aztán kritikán aluli — jegyzi 
meg Bakos József. 

— Az a lényeg, hogy na-
gyobb baj nincs és reggel 
nyolctól este nyolcig, s tán 
még tovább is tudunk aratni 
— tér vissza az előző gondo-
latmenetre Czigány Jenő kom-
bájnos. — Tartottunk a repcé-
től, de sikerült öt nap alatt le-
vágnunk az 560 hektárt. 

— A búzánál is tartjuk a 
napi 120 hektáros teljesít-
ményt, pedig nem kapkodunk, 
hogy ami megtermett, az a 
tartályba kerüljön — említi 
Gécsek Imre, aki buszvezető, 
ám évek óta aratáskor fölcse-
réli a kombájn kormányával 
ás fülkéjével a munkahelyét. 

— Ha minden jól megy, ak-
kor a hét végére a mi szövet-
kezetünkben végzünk több 
mint 600 hektár búza aratásá-
val. Ezután csak a tavaszi ár-

pa és a zab marad vissza, ami 
400 hektár — sorolja Srágli • 
Jenő. > 

— Arra még várnunk kell, ; 
de nem szeretnénk kiesni a ! 
lendületből, ezért átmegyünk a I 
szomszédos tsz-ekhez besegí- 1 
teni — mondja Farkas Gyula, i 
— Tavaly két hétig voltunk a 
lentieknél. Lehet, hogy az idén j 
is hozzájuk megyünk a jövő ( 
héten, hacsak nem állít meg i 
bennünket az eső. ? 

— Az eső is kellene, de hát r 

egyszerre minden nem passzol- s 
hat — búcsúzik Strinyi János, -c 

• t 
A távolban motor tűnik föl. 1 

Vezetője gyakorlottan kerülge- 1 £ 

ti a szalmahalmokat i c i • 
— Naponta három—négyszer 

is kijövök megnézni, mi a 
helyzet, bár a CB rádión ke-
resztül állandó kapcsolatot 
tartunk — mondja sisakját le-
véve, homlokát törölgetve i 
Gerencsér Lajos, a csömödéri i 
tsz műszaki főágazatvezetője. i 
— Jó az, ha személyesen látja 
az ember, mi van. Ezekben a i 
hetekben mindig ott vagyunk, t 
ahol munka folyik. A motor- 1 
ral sorra látogatom a széna- í 
betakarítókat, a lucernakaszá- : 
lókat, a rétiszéna bálázókat, s I 
a repcetáblákat szántó trakto- < 
rosokat. Jelenleg ezek a mun- 1 
kálatok folynak nálunk jó i 
ütemben és minőségben 1 

T. J. x 
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Fogorvosi rendelő, szolgálati lakások, utak 

Község fejlesztés Pákán 
A pákai áfész beruházásá-

ban a közelmúltban vették bir-
tokba a helyi és környékbeli 
lakosok az új vendéglőt. A 
„beüzemelés" idején napi át-
lagban száz adag ebédet készí-
tenek, nagyrészét előfizetéses 
étkezőknek. 

Az idei év első felében el-
készült Pákán az új fogorvo-
si rendelő és lakás épülete. A 

i mintegy másfél millió forint-
| ba kerülő munkát a költség-
vetési üzem dolgozói végzik; 
jelenleg a belső munkáknál 
tartanak. A tervek szerint a 
nyár végére végeznek a szere-
léssel, berendezéssel, s szep-
tembertől megkezdődhet a ren-
delés. Az új körzet a Pákához 
tartozó községek mellett a csö-
mödéri tanácsi körzet lakóit is 
fogadja. 

Két pedagógus, i l letve két 
rendőri szolgálati lakás is épül 
Pákán. Tizenkét szövetkezeti 

I lakás építése már befejeződött 

I az ú j községrészben, az idén 
I hasonló társulás keretében 14 
! lakás építése kezdődött meg. 
Nagy az érdeklődés a község-
ben a családi ház építésére al-
kalmas telkek iránt. 

A z év első hónapjaiban fe -
jezték be a községi szeméttá-
roló és szennyvízülepítő telep 
kialakítását és bekerítését. A 
jó megközelítés érdekében 
mintegy ezer méteres kavicsos 
utat készítettek a telephez. La -
kossági összefogással megkez-
dődött a zártkerti utak rend-
betétele is. Szintén társadalmi 
összefogással tovább építették 
az iskola sportudvarát. Az el-
ső ütemben kézilabda pályát, a 
továbbiakban pedig atlétikai 

I pályákat alakítanak ki. 
A közséai közös tanács költ-

I ségvetésében biztosított pénz-
| bői állagmegóvási, felújítási 
munkálatokat végeztek a pör-

j l e fö ld i és a kányavári klub-
1 házban. 

Zalai Hírlap 1983..július 13. 

A közelmúltban nyitották meg Páka központjában a Park 
vendéglőt. A létesítményben száz személyes étterem, presszó 
és iátékszoba áll a vendégek rendelkezésére. Mindezen túl az 
épület alagsorában a helyi áfész eey klubhelyiséget is kiala-
kított, ahol a szövetkezeti, s egyéb, például i f júsági rendez-
vények megtartására is lehetőség van. Az étteremben napon-

ta száz embernek biztosítanak közétkeztetést. 

Zalai Hírlap, 1983. Júlis 15. 



Pákai készülődés 
— F e l t á m a d - e a z i f i - k l u b ? 

— Sikeres szakkörök, tanfolyamok 
Az utóbbi éx'ekben számos 

jele volt anak, hogy mind a 
közművelő munka, mind az 
ifjúsági mozgalom és klubélet 
megélénkült Pákán. Fentős 
Zoltánné, a községi közös ta-
nács titkára örömmel idézte 
fel, hogy az ötévenként ese-
dékes, s náluk tavasszal lezaj-
lott szakmai vizsgálódás ked-

Elsődleges a megelőzés 
Mwi kavédebni 
Pákán Ss /fázniHW (M^on 

A munkavégzéstől netn is ; 
választható el a biztonságos 
munkafeltétel. Megteremtése, a 
munkát végző ember életét, ! 
egészségét óvó és védő rend-
szabályok betartása és betarta-
tása alapvető vezetői feladat. | 

Nemcsak a vállalatoknál, ha- 1 

nem a tanácsoknál is, melyek 
egy sor intézmény gazdái. Van. j 
ahol üzemek is tartoznak hoz-
zájuk. A héten a Szakszervez?- i 
bek Zala megyei Tanácsa mun- ! 
kaivédelmi osztályának fel-
ügvelői Pákán és Bázaikerety-
tyén jártak. 

Pákán, a költségvetési üzem-
ben rendet és tisztaságot talál-
tak. Hiányosság viszont, homv 
a lakatosoknál a kéziszerszá-
mok na?von elhasználtak, ve-
szélyforrást jelentenek. Egy 
életveszélyes hege«ztőberendf-
zés további üzemeltetését leál-
lították. A raktárkészlet a1 in-
ián nem volt biztosított a do!-
ao^óknn|k kiadón e»véni védő-
eszközök ds^re'eh°tőséffe. A ve-
zetés fi gveimébe ajánlották to-
vábbá, hogy n é p n e k körül a 
házuk táján. • rengeteg az 
italosüveg. amr -ivílván nem 
üresen került a műhelyekbe. 

Soron kívüli munkavédelmi 
Oktatásra és vizssára kötelez-
tek vil1ainvszerel6 szakmun-
kást. akinek ráadásul az érvé-
nyes orvosi igazolását sem 
Mdták felmutatni. A villany-
szerelő szakma egyébként a 

fokozuttaa wseAyesek kGzé 
tartozik. 

Bázakerettyén az éj saociá-
lis otthonban a legalapvetőbb 
munkavédelmi feltételek bizto-
sítottak. A karbantartásért fe-
lelős szakember „házatáján". 
mint ahogy az másutt is. példái 
rendet találtak. Persze, ilyen 
intézmény esetében ez a mini-
mális feltétel. Jelezték azon-
ban, hogy még itt is találhatók 
olyan veszélyes munkahelyek, 
aihol szükséges a biztonság-
technikai oktatás, vizsgáztatás. 

A zalaegerszegi Color báaa-
kerettyei üzemében viszont 
már az első benyomás kelle-
metlen nyomokat hagyott: kő-
vel kitámasztott, törött üvegú 
bejárati ajtón „kopogtattak". 
Jogosan kifogásolták a szociá-
lis helyiségek rendjét és tisz-
taságát. a pincetorok első lép-
csőfok i balesetveszélyes>e"i 
feltornyozva találták a kaszr\ 
a villát, s egvéb kerti szerszá-
mokat. A műszerészeknél 
kénytelenek vol+ak leállítani a 
köszörűgép további működését. 
Ugya<nitt szintén sok sörösüveg 
árulkodott a laza ellenőrzésről. 
A termelőrészlegeknél viszont 
rend volt. 

Hasonló ellenőrzésekre a íö-
vőfoen gyakrabban számíthat-
nak a községi tanácsok, s a kü-
lönböző intézmények vezetői. 
A hangsiílv nem a büntetésen 
van, hanem a megelőzésen. 

— áts — 

vező konklúzióval zárult ete-
kintetben. 

— főleg három területen ért 
el becses eredményeidet kul-
túrházunk, és a KlSZ-szerve-
zet — részletezte a tényeket. 
— A pedagógusok közreműkö-
désével rendkívül sok gyer-
mekprogramra került sor pél-
dául, s ez jó visszhangot vál-
tott ki a szülök körében. Az-
után számos eredményes szak-
kör, tanfolyam szintere volt 
községünk. így a lányok és 
asszonyok részére tartott kon-
dicionáló torna vonzott soka-
kat, s a szabó-varró tanfolya-
mon most már haladó részleg 
is indulhat. 

A legutóbbi időkig a legjob-
bak" között tartották számon 
ifjúsági klubjukat is, mely 
munkálkodásának Németh 
Zoltán, a tófeji kerámiaüzem-
ben dolgozó klubvezető volt a 
vezéralakja. Ám itt törés kö-
vetkezett be, miután a klub-
vezető megnősült, ráadásul 
népes KISZ-szervezetüknek 
sincs jelenleg titkára. 

— Az a gond, hogy a tag-
tág magára hagyta az új klub-
vezetőt, s mindent tőle vár-
tak .., — kapcsolódott a be-
szélgetésbe Kulcsár Katalin, a 
helyi kultúrház népművelője, 
aki immár öt év óta egyik ré-
szese a pákai közművelődés 
újabb keletű eredményeinek. 
Azután így folytatta: 

— Ügy tervezzük, hogy ha-
marosan egy színjátszókört in-
dítunk, remélve, hogy egy si-
keres évad Pákán is összeko-
vácsolja ismét az ifjúságot. 
Erre ugyanis már akadt példa. 
Egy éve az egyik társközség, 
Ortaháza kiszes lányai közül 
nyolcan tánccsoprtot alakítot-
tak. s azután ez a lelkes kis 
együttes nagyon szép és kerek 
műsorral rukkolt elő a körzeti 
kulturális bemutatón. Persze, 
arra is szükség lenne Pákán, 
hogy az ifiklub irányítója mö-
gött valóban tevékeny vezető-
ség sorakozzék fel. 

A soron következő közmű-
velődési évadban az egyik fő 
céljuk ismét sikeres bemutatót 
vinni a körzet lakossága elé, 
ehhez azonban a felnőtt mű-
vészeti csoportok megújulása 
az alap. Ez a feltétele annak 
is, hogy a jövő májusban im-
már tizenharmadszor megren-
dezendő pákai folklórfesztivá-
lon helyi együttes vagy szólis-
ta is színpadra léphessen. Mi-
után nem egy nótafa és szá-
mos jóhangú énekes él falu-
jukban, a legkézenfekvőbbnek 
egy pávakör alapítása tűnik. 
Hangoztatták, hogy ez sem 
késhet, ha az ősszel elindítan-
dó hímzőkör foglalatosságai 
során a közös énekléshez is 
kedve támad majd az ügyes 
kezű lányoknak, asszonyok-
nak. Persze, a férf iakra is 
gondolnak, részükre kertbarát 
kört szervez a művelődési ház. 

A pákai készülődés minden-
esetre máris ígéretes. 

Zalai Hírlap, 1983. szeptember 3. 

Zalai Hírlap, 1983. szeptember 7. 



Ot tanácsi körzet lakóiért 
Hogyan mühödik a pákai költségvetési üzem ? 

— Ha ez az üzem nem vol-
na, nehezebb lenne ezekben a 
falvakban az é le t Azt hiszi, 
kapnánk mi kivitelezőt mond-
juk egy szolgálati lakás meg-
építéséhez? Vagy kikkel vé-
geztetnénk pl a kommunális 
feladatokat? Igen nagy mun-
kának kell lenni ahhoz, hogy 
az építőipari vállalatok szóba 
álljanak velünk. Hogy ezek a 
falvak így fejlődnek, egyálta 
Ián, hogy létezni tudnak, az a 
községi tanácsok saját költség-
vetési üezemeinek is nagyban 
köszönhető — állítja Szflb'ó Jó-
zsef. « pákai közös tanács el-
nöke. 

Véleményével nincs egyedül 
Ugyanígy vélekedik a pákai 
költségvetési üzemről a többi 
alapító tanács is. Ezt az üze-
met ugyanis 1979-ben a pákai, 
a csömödéri, a novai a gutor-
földi és a lovászi községi kö-
zös tanácsok alapították. A kö-
zelmúltban értékelték az üzem 
tevékenységét, s valamennyi 
alapító elismeréssel szólt a 
negyven dolgozót foglalkoztató 
cég munkájáról. 

No de nézzük, hogyan Is néz 
ki egy ilyen községi költség-
vetési üzem, amelyhez hason-
ló több is működik a megyé-
ben. Gyakorlatilag ezek a kis 
tanácsi gazdálkodó egységek 
az egész megyét átfogják, s 
végzik az éTet működéséhez 
szükséges lega'apvetőbb építé-
si fenntartási és kommunális 
munkákat. 

— Hogy mi mindent csiná-
lunk? — kérdeí vissza elgon-
dolkozva Benke György, a pá-
kai üzem főkönyvelője. — 
Nézze meg Lovásziban az új 
tanácsszékházat. Szép. ugye? 
Mi építettük. Aztán készítet-
tünk tanácsi lakásokat Csömö-
déren. Pákán fogorvosi rende-
l ő t Nován az iskola bővítésén 
dolgoztunk, s van egy sor meg-
rendelésünk a Jövőre is. Tehát 

olyan kérdés, hogy les2-e mun-
ka holnap, nálunk még csali 
fel sem vetődik. Sőt. az építé-
si kapacitásunk véges volta 
miatt nem is tudunk mindent 
elvállalni. Persze, azért van itt 
egy bökkenő. A célcsoportos 
lakások építésével a kapa-
citásunknak csak a 40—45 
százalékát köthetjük le, pe-
dig ennél több a megrende-
lés. Csakhogy ezekre a mun-
kákra ráfizetünk. 

— Hogy-hogy? 

— Azért, mert drágábban 
dolgozunk, mint a nagyválla-
latok. Mi ugyanis a kis* téte-
lek miatt mindent fogyasztói 
áron tudunk csak beszerezni. 
Az idén például az évre szük-
séges téglát egyben rendeltük 
meg a Somogy-Zala megyei 
Téglaipari Egyesüléstől. A 
megrendelésünket még csak 
vissza sem igazolták. í gy az-
tán marad a sok-sok utánjá-
rás, a magas fuvar. Ezeket a 
munkákat pedig csak az előre 
meghatározott költségkereten 
belül lehet elvégezni. Az épí-
tési kapacitásunk fennmaradó 
részét ezért vagyunk kényte-
lenek fenntartási munkákkal 
lekötni. Itt összejön az a nye-
reség. amivel kompenzálni 
tudjuk az előbbi veszteséget. 
Persze, a fenntartási tevékeny-
ség sem megvetendő, óvni kell 
azt, ami már készen van. Szó-
val nem könnyű a helyzetünk 
itt a távoli falvakban. 

Ül 

A z építés a költségvetési fel-
adatoknak csak egy kis része. 
Ezek az üzemek végzik példá-
ul a szemétszállítást, az emész-
tőgödrök kiszippantását. A fa-
lu modernizálódásával ez utób-
bi feladat egyre égetőbb. Sorra 
zsírosodnak el ugyanis a la-
kások emésztőgödrei, így ezek-
nek a szippantására egyre na-
gyobb a lakossági igény. Míg 
tavaly 140 ezer forint érték-
ben végeztek Ilyen munkát a 

térségben, addig suk idén már 
eddig 180 ezer forintért vittek 
szennyvizet a tárolókba. S ez 

j a feladat a falvakban épülő 
új házakkal tovább növekszik. 
Csak Pákán több családi ház 
és tizennégy társas ház épül 
az idén. De .jelentős a lakás-
építés Lovásziban és Nován is. 
Az üzem. hogy ne legyen ezen 
a téren fennakadás, újabb spe-
ciális járművet vásárol a jö-
vőben. 

— Járműveinkre igen nagy 
szüksége van a lakosságnak is. 
Annyi az emberek fuvarigé-
nye, hogy alig győzzük a ki-
elégítését. Még a lentiek is ki-
jönnek hozzánk, s nálunk ren-
delik meg a különböző szállí-
tásokat. Ké t billenős IFA- te -
herautónk van, ezek sokezer 
kilométert futnak egy-egy év-
ben. Aztán itt a traktorunk is, 

i amit a hegyi szállításokra 
használnak az emberek. De 
nem áll az árokásó, a tolóla-
pos traktorunk sem. Ezek mind 
olyan gépek, amelyekre a fa-
lun igen nagy szükség van — 
mondja Benke György. 

Kimegyünk a csemetekertbe. 
Mert hát ee az üzem díszfa-
termeléssel is foglalkozik. Tu-
jákból és fenyőfélékből össze-
sen vagy hétezer darab pom-
pázik a csemetésben. Pákán 
rengeteg díszfát ültettek ki az 
utcára. Tuják sora díszlik a 
járdák mentén, s a közintéz-
mények előtt. De viszik ezeket 
a csemetéket, mint a cukrot a 
környékbeli falvakban is. Az 
üzem, — hogy szebbek legye-
nek a falvak —, olcsóbban ad-
ja a tu jákat a fenyőket, mint 
a városok üzemei. 

Ahogy a kertből visszafelé 
jövünk, Benke György a ha-
talmas méretű, vol t pákai is-
kolaépületre mutat: 

— Ezt a házat most adta ne-
künk a tanács azzal, hogy old-
juk meg a raktározási gondja-
inkat s a lakossági szolgálta-
tásaink fejlesztésénél használ-
juk fel. Tudja mi a tervünk 

Bizonyára valamilyen 
építőipari szakműhelyt ren-
deznek be benne — tippelek. 

— Majdnem. Az asztalosok 
költöznek ide először, és itt 
elégítjük ki a lakosság üvege-
zés! megrendeléseit. De van 
egy igen merész elképzelésünk 
is. Egy-két év múlva szeret-
nénk megnyitani benne egy 
autójavító műhely t Most már 
majdnem minden családban 
van autó, viszont falun nin-
csenek szervizeit. Hát azért 
akarjuk mi ezt a műhelyt, 
mert igen is kell ! Kell, mint 
sok minden még ahhcnz, hogy 
helyben és gyorsan oldódja-
nak meg az itt élők gondjai. 

Ilyen igénnyel alapították 
ezeket az üzemeket, s azok 
működnek jól, amelyek önte-
vékenyek — mint a pákai. 
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— Ha így megy. egyszer vá-
ros lesz Páka. Ezek a Jóskáék 
tudják mit kell tenni, mi kell 
a népnek. / 

tettek, s most készült el a fog-
orvosi rendelő is, amiben a 
j övő év elején kezdődik e l a 
rendelés. 

— Az idén ötmillió forint 
értékű társadalmi munkát 

— Ugyan már Gyula, ne épül m é g tizennégy. Kimagas-
rvn/1'i i / j í. - n/> /." O t Víírr>S TífírfiO l í .. ~ A . . • , mondj ilyeneket. Város pedig 

soha sem lesz többé már Pá-
ka. Azért mondom, hogy töb-
bé, mert egyszer már volt. Az 
írásos emlékek szerint mező-

megvettek. 1979-ben tizenkét 
hektárnyi területen 63 lakó-
háznak és az ideszánt intéz-
ményeknek készült el a telek-
kialakítási terve, s kezdődött 
el három lépcsőben ezek érté-
kesít&e. Eddig[ huszonnyolc n l a k o s s á M e g é p í t e t _ 
lakasba mar beköltöztek, most ^ p é t d á u l k é t \ ü ( ^ é t P e r n y i 

hegyi utat. hogy művelni le-
hessen a földekel, hogy az em-
berek még többet tudjanak 
előteremteni maguknak. Min-
denki nem mehet városra, hát 
úgy gondoltuk, megpróbálunk 
átállni a városias életformára 
itt. Így alakult meg 12 taggal 
a lakásépítő szövetkezet 1980-
ban. s ma már lakják az első 
modern társasházakat. No, de 

1170 'embert nézzük me0 vlamelyik lakást, 
számláltunk, Gerencsérekét Ú9V\S 

dolgom van náluk — javasol-
ja Szabó József. 

ló ez az építési ütem rhegyei 
szinten is, fő leg ha hozzátesz-
szük, közepes lélekszámú köz-
ségről van szó. 

— Pákának 
1949-ben volt a 
legtöbb lakosa, 
akkor 1269-e>i 
laktunk a köz-
ségben. Hetven-
ben már csak 

most újra elér-
tük az 1949-es 
szintet. Üjab-

a fiataljaink, s 

Gerencsér Józsefné és a há-
szívesen fo -

gad bennünket. A háromszo-
- „ „uhAi b á s - központifűtéses lakásban rWSTBE kellemes meleg- ^ ^ ^ 

«s jönnek hoz D5roeföldér61 f é r j e akj a fez 

gépkocsivezetője, Ortaházáról 
került Pákára. 

— Máshol éltünk eddig, de 
amint lehetett, hazajöttünk. Mi 
pákaiak vagyunk a férjemmel. [ 
Nagyon nehéz volt az építke-
zés. Hogy mennyire? A!:i nem 
csinálta, annak nem lehet elég-
gé élethűen elmagyarázni. Pá-
kán most rengeteg ház épül, 
ebben^az utcában mi az elsők 
között építkeztünk tavaly és 
lám, már az egész sor felépült. 
Sokan látunk perspektívát eb-
ben a községben. Itt minden 
megvan, s jók az emberek is. 
Hát ezért nem vágyódik el az 
ember innét. Meg azért is itt 
építkeztünk, mert itt olcsób-
ban lehet, mint mondjuk váró-' 
son. A kétszázhúsz nényszög-
öles. közművesített telket ti-
zennyolcezer forintért kaptuk. 
Aki akarja, az menta! ál ja Pá-
kán a számítását. Minden 
adott ahhoz, hogy tartalmason 
éljenek az emberek. 

jönnek 
zánk leteleped-
ni. Hogy miért? 
Mert van mun-
kalehetőség és 
jó az ellátás. 
Mi azt tartot-
tuk, ha az asz-
szónyólinak vcCn 
helyben mun-

Fefltűnfk, hogy a faluban 
mennyi a zöld, a tuja, a fenyő-

Szabó József tanácselnök: — Mert van mun 
kalehetőség és jó az el látás. . . 

városi rang illette ezernégy-
száztól ezerhatszázig. Olyan 
vására volt minden hónapban, 
hogy az egész országból ide-
sereglettek azok, akik eladni 
vagy venni akartak. Ez az 
idő azonban a múlté, álmokat 
nem kell kergetni. Kétezer el-
ső éveiben viszont kilencszáz 
éves lesz ez a település, Ae azt 
én már nem érem meg. Pedig 
de jó lenne mulatni még egyet 
azon az évfordulón — neveti 
e l magát az elnök. Czigola 
Gyula meg azt mondja ; 

— Delentt idejárok ebédel-
ni a Parkba, mióta megvan ez 
a vendéglő. Tizennyolc forint 
húsz fillér az ebéd, finoman 
főznek és nekem elég is. Két-
ezer-hatszázkilencven forint a 
nyugdíjam, nem iszom, nem 
dohányzom, így a napi déli 
melegételre futja. Tíz éve völ-
gyök nyugdíjas, magam élek. 
A gyerekek? Három családom 
van, tanult emberek. Olyan is-
kolákat végeztek, amivel Pá-
kán nem boldogulnának. Ezért 
vertek tanyát máshol. Én meg 
innét, hallja, el nem mennék 
semmi pénzért. A magasoknál 
dolgoztam, jártam sokfele az 
országban, láttam ennél persze 
szebb falvakat is, de hát én 
itt vagyok otthon. 

— Vannak a 
faluban, akik 
azt mondják, 
semmi pénzért 
nem jönnének 

káiuk van ho- ilyen épületbe KajuK, van no- n 

va tenni a gye- y 

rekeket. amíg 
azok nem isko_ 

lások, aztán, ha megfelelő kö-
rülmények között taníttatni is 
lehet őket, nem megy másho-
va a falusi ember. Már 1967- Allatot ~ tartani 
ben létrehoztuk az első kis- .g ^ S(5t 

üzemet Nem mondom, akkor mindenké 

a felsőbb szervektol nem kap- szüksfiae/'J t 

tunk ezért dicseretet, de val- mert könnyíthet 
haltunk mindent azért, hogy ffl csa!ád ^ t i . 
67 asszony varrni tudjon, s egy 
Icis pénzt keressen. Ez sem 
volt elég, ezért hetvennégyben 
a tsz-szel közösen diótörő üze-
met alakítottunk, itt újabb 
száz asszony kapott munkát. 
S ők ha kell, dolgoznak az 
őszt betakarításnál is 

városi ház. Pe-
dig igen ió la-
kások ezek Az-
tán kis kertünk, 

melléképüle-
tünk is van. 

sán az ember. 
Hogy miért 
pont Pákát vá-

lasztottuk? 
Igaz, mehet-
tünk volna 

avat máshova is. De 
ez egy olyan jó 

falu. 

Páka legif jabb polgára, TBrgye kes Tamás 

Korszerű 
az iskola, az 
óvoda, itt ne-
kem is van 
munkám, s a 
férjemnek is. 
Szóval otthon 
vagyunk Pákán 
— jelenti k i a 
f iatalasszony. 

A falu forgalmas útelágazá-
sok mentén fekszik. Ahol az 
út elkanyarodik Borsfa felé, 
áll a modern vendéglő. Ve le 
szemben, a közelmúltban épült 
tornatermes iskola, mellette a 
85 gyermeknek helyet adó új 
óvoda, bármely városnak dí-
szére válnának. Az intézmé-
nyek körül új, négylakásos 
társasházak, s modern építé-
sű családi otthonok sorakoz-
nak. Az elmúlt két évben a 
lenti járásban felépült lakások 
fele Pákán készült. A napok-
ban alakítottak ki nyolc ház-
helyet, s ebből hatot szinte a 
vásárlás közzétételének napján 

be a „vonzás" 
nácselnök. 

A z iskolával 
szemben a Gu-
tor fö ldére veze-
tő út mentén 
egy új utcasor 
épült, a másik 
oldalon egy 

négylakásos 
társasháznak 

most készül a 
titkaiba a ta- tetőszerkezete, a másikat nem-

rég alapozták. 

Czigola Gyula: — Amióta étterem van, min 
den nap itt ebédelek. 

A munkalehetőség megt' 
remtése mellett dinamiku 
volt a község intéz-nényhálóza 
tának bővülése is. Porta 'aní 
tották az utakat, művelődé 
láz-at, iskolát, postát, takarék 
szövetkezetet, önkiszolgáló bol-
tot, óvodát, presszót, i f iúság ; 

és sportházat, tv-átjátszót, 
gyógyszertárat, éttermet épí-

*— Nem túlzok, ennél az alap 
öntésnél legalább százan dol-
goztak. Ez így megy nálunk. 
Amit lehet, kalákában magunk 
^Idunk meg. Azért is olcsób-
bak ezek az épületek. Nézzük 
i.eg itt a legfiatalabb pákáit, a 
"örgyekes Jóska fiát — invitál 
^ 'elnök egy szép úi házba. 

A kis Tamást éppen eteti az 
édesanyja. Megtudom, hogy a 
f é r j erdész, az asszony pedig 
az óvoda dolgozója. 

fé le. a parkosított terület. 
Mindezeket szóbahozom az e l-
nöknek, s kíváncsi vagyok rá, 
ábrándozott-e huszonhat évve l 
ezelőtt, aimikor először válasz-
tották meg tanácselnöknek, 
i lyen községképről. 

— Ábrándozni ábrándoztam, 
de ez, ami itt van, nem az én 
fejemből pattant ki. Sokan 
akartunk tenni azért, hogy jó 
körülmények között éljenek az 
emberek. Hathónapos gyerek-
ként maradtam árva. Elkerül-
tem innen más megyébe, de 
valami mindig visszahúzott. 
Amikor erről beszéltem, azt 
mondták, menj csak vissza ab-
ba a „sötét" Zalába. Menj és 
legyél te is olycrn elmaradott, 
mint az ottaniak. Ez igen fájt 
akkor, s amint tehettem — ez 
a felszabadulás után volt — 
visszajöttem. Valami mindig 
azt mondja belül, hogy meg 
tudjátok csinálni, hogy semmi-
vel sem rosszabb a pákai em-
ber, mint a többi. Es ... és 
ilyenre változtattuk mi pá-
kaiak ezt a falut. Most azt 
akarjuk az áfésszel elérni hogy 
a vendéglő és az iskola közé 
eúy áruházat építhessünk. 
Emeleteset. A földszintjén len-
ne a vas- és műszaki rész, az 
emeleten a konlekció és a ci-
pő osztály. Hogy ez álom? 
Nem! Terv. aminek teljesítésé-
hez reálisak a feltételek. 

Győrffy István 

— Sikerült az átadás Jóskát 

— Igen Gyulám, sikerült. 

— Akkor jó, mert ez itt fe-
lül igen bizsereg — nyúl az 
idősebb fér f i az egyik jobbol-
dali felső fogához. 

— Tarts ki egy kicsit, feb-
ruárban megkezdődik a rende-
lés — biztatja a kérdezőt Sza-
bó József pákai tanácselnök, 
akivel a falut járva térünk be 
az étterembe, ahol éppen 
ebédhez készülődik Czigola 
Gyula, l.eülünk az asztalához, 
mert máshol nincs is szabad 
hely. lévén dél. Az előfizetése-
sek ebédelnek, vannak vagy 
százan. Az előbbi átadási dis-
kurzuson meg azt kell érteni, 
hogv éppen délelőtt volt a le-
endő fogorvosi rendelő műsea-
ki átadása. Czigola Gyula 
nyugdíjasnak elmondom, hogy 
engem nem csak a rendelő, 
hanem az egész falu, a f e j l ő -
dő Páka érdekel. 



Újjászületnek 
zalai népszokásaink! 

A Z A L A I H Í R L A P 1983. de- j ó n . . . " Most a Gergely-járás 
cember 20-i szamában „ide- felújítását terveáJc. „ A regö-
jétmúlt" — valójában értékes nőket, új évet köszöntöket 
— regi zalai népszokásaink mindenütt nagy érdeklődéssel, 
széles körű felújítása érdeké- szeretettel fogadtak." 
ben írtam. Bár azóta csak egy A Zalai Hírlap jan. <-4 szá-
hónap telt el, a számos rea- mában az egyedutai lakodalmi 
gálás (az újságcikkek mind a vendéghívóról, a „pozsovics-
Zalai Hírlapban jelentek meg) ról" olvashattunk. E vendég-
alapján muri* választ adha- hívás ott — és környékén is 
tunk az alap vető kérdésre: — folyamatosan él, így nem 
él-e népünkben igény hagyó- kellett felújítaná. Figyelmet j 
manyai megőrzésére, vagy érdemel a cikk vége: akiket 
sem? Az okokat és a tenniva- meghív, „azt állítják, hogy az 
lókat most csak röviden érin- ö látogatása többet ér, mint a 
tem. legdíszesebb papírmeghívó." 

Javaslatomat magam is csak NEMCSAK F A L V A I N K -
kisérletnek tekintettem — főleg BAN, de városainkban is nö-
a regölés azonnali felújítása- vekszik értékes néphagyomá-
val kapcsolatban —, számolva nyaink megbecsülése, persza 
mindkét lehetőséggel: az érthető eltérésekkel, oly érté-
igénnyel és az elutasítással is. kek szerető védelmével, me-
Az országos helyezet némi is- lyekkel rendelkeznek, pl. mű-
meretében mégis inkább az emlékek stb. Meglepő, hogy a 
igényben bíztam, abban, hogy nagykanizsai népfront-honis-
zalai népünk sem szakított merők (zömükben fiatalok) 
végképp hagyományaival. M i - milyen sokrétű, értékes mun-
után azonban magától semmi kát végeznek (I. 19.) városuk 
sem megy, jó szervezőkre, az múltjának feltárásáért és meg_ 
igaz ügyek iránt elkötelezettek ismeréséért Keszthelyen pedig 
odaadó munkájára mindig Keszthely-barátok köre alakul 
szükség van, azonnal írtam a értékeik védelmére (I. 25). K í -
zalai folklórkutatás terén ki- vánatos lenne, ha Zalaegerszeg , 
váló eredménnyel dolgozó két is felzárkózna az említett jó 
vidéki, pedagógus barátomnak: példát nyújtó települések mel-
Horváth Károlynak, Lentibe lé és végre nem támasztaná-
és Vaska Miklósnak, Novára nak — immár 25 éve! — aka-
és megkértem őket, hogy te- dályt történelmi népszoká-
gyenek meg mindent a szép sunk, a húsvéti határjárás mi-
cél elérése érdekében. előbbi, évenkénti megrendezé-

Horváth Károly már egy hét se elé! Továbbá itt is aktuális 
múlva tájékoztatott a volt len_ a kanizsai gondolat: állandó 
ti járásban folyó ilyen jellegű várostörténeti kiállítás mielőb-
munkáról (melynek ő és Vas- bt megrendezése! 
ka Miklós az élharcosa), illet- A KÉRDÉSSEL kapcsolatos 
ve néphagyományaink ottani egyhavi „termés" kétségkívül 
helyzetéről. Egyrészt pusztulás igazolja: népünkben ( falvak-
van, másrészt különböző nép- ban és városokban) határozott 
szokások eltérő erővel, de ma igény van értékes hagyomá-
is élnek számos községben, nyaink — népszokások stb — 
Több felújításuk volt, főleg megőrzése és felújítása iránt, 
színpadon, de házaknál, csalá- hasonlóan hazánk tobbi részé-
doknál is. he7_ Ez több szempontból is 

Molnár László arról értesi- közérdek. Egyrészt nemcsak 
tett, hogy a hagyományos há- nyelvében, de (nép)hagyomá- 1 

romkirályjárást kívánja felúj í- nyaiban is él — vagy nem él ; 

tani Pákán és környékén. — a nemzet; másrészt a tech-
AZ ALAPVETŐ KÉRDÉS- nikai téren állandóan fejlődő, 

RE a perdöntő válását Vaska de az emberektől túlfeszített 
Miklóstól kaptam meg, rész- munkát igénylő, és civilizációs 
ben a novai regölésről írt cik- betegségekben szenvedő kö-
kéből (I. 3.), részben a hozzám runkban nélkülözhetetlen erő-
írt leveléből. Cikkében arról forrás a hagyományainkból va-
tudósít, hogy Nován már a ló erőmerités. A kettő szerves 
múlt év karácsonyán regöltek kapcsolatban kell, hogy le-
a házaknál, tehát pár nap alatt gyen. — ellenkező esetben sú-
sikerült megszerveznie ősi lyos bajok merülhetnek fel. A 
népszokásunk valódi, élő fe l - népi-nemzeti értékeink. ha-
újítását! (Az akarat csodákra gyománvaink (bennük nép^zo-
képes! Ebben persze annak is kásáink) iránti határozott igényt 
szerepe van, hogy Nován — kell mindjobban kielégítenünk. 
munkája nyomán — a regöiés- hogy az e téren mutatkozó ká-
nek élő hagyományai vannak.) rcs lemaradás fetezámolhas-
Cikkében válasz is van a dön- suk és egyensúly jöhessen lét-
tő kérdésre: „És hogyan fo- re a korszerű technika és az 
gadtak benneteket? — örültek emberi mivoltunkból adódó 
nekünk...": megajándékozták belső igénvek között. Ennek 
őket, stb. Pár nap múlva meg- sokféle módia van (természet- | 
kaptam levelét, melyben a és műemlékvédelem, népünk 
részletekről értesít. A kis re- anvagi és szellemi kultúrája 
gölők a Honismereti Szakkör értékeinek vértelme. ahol le-
lasjai. Nemcsak Nován, de hotségos fe lú j í tón stb.) A 
Mikekarácsonyfán is és Zágor- néniznkások felújításának is 
hidán is regöltek, még janu- többféle módia van. pl.: mű-
ár 5-én is, tehát nagyon sok vészi feldolgozás, színpadi be-
háznál. Mindenütt kaptak sze- mutatás, de az igazi: a ..tiszta 
rény ajándékot. „A regősök si- forrás" népünk élő hagyo-
kerén felbuzdulva a nyolcadi- mánvklncse 
kos fiúk új évet köszöntöttek Dr. Szentmihályi Imi* 
Vajda József gyűjtése alap- etnográfus, Zala®gers«ag 



Régi italboltjából kiegészítő üzemet alakított ki Pákán a helybeli áfész. A harmadik 
hónapja működő részlegben havi 160 ezer forint értékben készítenek teherautókra 
ponyvákat, hűtőborítókat, a Lenti Fém- és Faipari Szövetkezet utánfutóira takarókat. 

Zalai Hírlap 1984. január 20. 

— Szövetkezeti lakások. Há-
rom lakótömbben 14 lakás ké-
szült el Pákán, a helyi lakás-
építő szövetkezet munkája nyo. 
mán. Tulajdonosaik még ezen 
az őszön el foglalhatják ú j ott-
honaikat. 

ZH. 1984. szeptember 9. 

— Boltbővítés. A pákai áfész 
a lakosság kérésére Csömödé-
ren az italboltnak az élelmi-
szer-üzlethez való kapcsolásá-
val 80 négyzetméterrel bővíti 
az eladótereit A z átalakítás 
során új italbolt és raktár is 
épül J 

nt'v-, 2 • 

— Szolgálati ikerlakások. 
Két rendőr és két pedagógus 
család részére épül szolgálati 
lakás Pákán. A z előbbiek még 
az idén, míg a pedagógus-la-
kások a jövő év elején kerül-
nek átadásra. 

— Olajkiváltás. Vegyestüze- 1 
lésű kazán vált ja fe l az o la j -
tüzelésűt a pákai iskolában a 
következő fűtési szezonban. 
A z energiaracionalizálási in-
tézkedést a Veszprémi Fejlesz-
tési Bank pályázati segítségé-
vel oldották meg. 

Wl-M^ve10!-
i 

— Középületek felújítása. A 
pákai községi közös tanács 350 . 
ezer forintos költséggel fe lú j í - 1 
totta a székhelyközség kultúr- < 
házát, új könyvtárhelyiséget i 
alakítottak ki. A z iskola és az 1 
óvoda nyári tatarozására két- 1 
százezer forintot fordítottak. 

I //./tfflr.tu^-

Felej í hetet len 
élmény rolt 

Július 19-től 27-ig nagyon 
szép és kellemes táborozáson 
vették részt a lenti '2-es szá-
mú, valamint a pákai és a ré-
dicsi általános iskola tanulói. 
Vonattal szinte átutaztuk az 
országot, mire megérkeztünk a 
telkibányai üdülőtáborba. Tel-
kibánya Árpád-kori település, 
az 1300-as években bányavá-
ros volt, arany- és ezüstbá-
nyával'. A falu érdekessége a 
kopjafás-temető és benne egy 
eredetileg gótikus (Mátyás ki-
rály idejében épült) templom, 
festett famennyezettel. 

A romantikus, csodálatos 
szépségű Zempléni-hegység 
egy részét a turista térkép út-
jelei alapján barangoltuk be. 
Megtekintettük a környéken a 
húsz méter hosszú sziklaszur-
dokot, a jégbarlangot, amely-
nek a hőmérséklete sohasem 
süllyed mínusz 5 fok alá. A z 
itt található Mátyás király 
kútja hideg forrásából jóízűen 
iszogattunk. A múzeum a v i -
dék gazdag ipartörténeti múlt-
jából adott ízelítőt. 

Túránk a Hét- forrás felé 
tartott Felmásztunk az 563 
méter magas Amadé-hegyen 
levő Amadé-várromhoz. S 
gyönyörködtünk az elénk tá-
ruló táj szépségeiben. Autó-
busz kirándulásunkon az Agg -
teleki-cseppkőbarlang szépsé-
geit csodáltuk, ma jd a lilla-
füredi Palota szálló és a Há-

mori-tó tárult elénk. Miskolc-
tapolcán örömmel lubickol-
tunk a hűs habok között. Két 
nap múlva ismét autóbusszal 
indultunk a Füzéri várhoz. A 
cukorsüveg alakú, meredek 
kúpon álló várromok egy X I I I . 
sziázadi erődítmény marad-
ványait őrzik. A festői szép-
ségű Hollóházán számos Ár -
pád-kori emléket is láttunk. 

Széphalomra Kazinczy Fe-
renc ker t j e és mauzóleumának 
megtekintése miatt vitt utunk. 
A magyar nyelvújítás vezér-
egyénisége, a korabeli magyar 
irodalom szervezője itl élt ha-
láláig. A z egykori lakóház he-
lyén 1862-ben Yb l Miklós ter-
vei szerint épült fel a görög 
templomra emlékeztető mau-
zóleum. Sátoral jaújhelyen át 
Sárospatak irányában folytat-
tuk útunkat. Toka j -Hegya l ja 
északi végénél, a sátoros he-
gyek karéjától övezett fennsík 
szélén, a Bodrog partján emel-
kedik a legendás hírű, törté-
nelmi nevezetességű sárospa-
taki Rákóczi-vár. A helyreál-
lított termekben kapott helyet 
a Rákóczi Múzeum — és a Sá-
rospataki ©aléria. Megtekin-
tettük az 1531-ben alapított, 
híres sárospataki kollégiumot, 
ma jd a szomszédos iskolakert 
6,5 hektáros parkjában azok 
szobrait, akik itt tanultak. 

Nagyon jól éreztük magún 
kat, s felejthetetlen élmény 
ben volt részünk, a látottak 
gazdagították ismereteinket. 

Molnár Tihamérné 
csapatvezető 

Lenti 

2 / J . m k teW- C t f . 
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Hatszázezer méter húzózár évente 
<i csomódért t»x melléküzemágából 

Egy időben Magyarországon, 
nem lehetett hozzájutni mű-

| anyagból készült „ lófogú" zipp-
zárhoz. Pedig a konfekcióipar-
nak ugyancsak nagy szüksége 
lett volna rá. Nem volt mit 
tenni, tőkés importból szerez-
ték be e kelléket, drága pénz-
ért. Ezúttal nem a vállalkozó 
kedv hiányzott, amely utat 
nyithatott volna a műanyag 
húzózárak gyártása előtt, ha-
nem alapanyag nem állt ren-
delkezésre a fröccsönteses 
technológiához. Akármilyen 
anyagból ugyanis nem lehet 
készíteni a sokszor igen nagy 
igénybevételnek kitett zippzá-
rakat. Tavaly a nyergesújfalui 
viszkozagyár belefogott a Po-
liamid—6 nevű műanyag gyár-
tásába. Ez az alapanyag már 
mindenben megfelelt a köve-

telményeknek. Ezek után léte-
sítette a csömödéri Csertamen-
ti. termelőszövetkezet Pákán 
azt a melléküzemágát, amely-
ben ma már évente 600 ezer 
méter húzózárat gyártanak 
kétféle szélességben, tizenhét 
színben és tetszőleges hosszú-
ságban. 

A kis üzem, amely egy át-
alakított istállóépületben ka-
pott helyet, évente 30 mill ió 
forint értéket termel. Tizen-
nyolc tagú a kollektíva. Hat 
gépbeállító technikus a fröccs-
öntőgépeket vigyázza, tizen-
ketten pedig a végelzárókat és 
a húzó kocsikat szerelik fel 
ügyes kis automaták segítségé-
vel a húzózárakra. A R I—RI 
gyártmányú svájci gépeket a 
Zalaform Kft . segítségével sze-
rezték be, amelynek társtulaj-
donosa a szövetkezet. A ter-
melés három műszakban fo-
lyik, hogy minél jobban ki 
tudják használni a berendezé-
seket. 

A technológia a fröccsöntés 
legmagasabb szintjét képviseli, 
hiszen két különböző tulajdon-
ságú műanyagot kell összedol-
gozni. A szövetszalagot, amely 
egy nagyon erős műszálból ké-
szül a budapesti Szalag- és 
Zsinórárugyár szállítja a pá-
kai üzembe. Az ennek szélén 
végigfutó kordelszálat folyat-
ják aztán körbe a Danamid 

fantázianevű poliamiddal. S 
hogy kiváló terméket kapnak, 
azt bizonyítják a vizsgálatok. 
Centiméterenként 35—38 kilo-
pondot, erő tudta csak szétsza-
kítani a húzózárakat, vagyis az 
egyméteres darab három és fél 
tonnás súlyt is megtart. 

A jó minőségű terméknek 
nagy a keletje. Kapcsolatban 
állnak szinte valamennyi na-
gyobb konfekfcióipari vállalat-
tal, s gyártmányaik, ha köz-
vetve is. de nagy tételben jut-
nak el a határainkon túlra. E 
sikerek — az év i várható nye-
reség már most is 3—4 mil l ió 
forint — lehetőséget biztosít-
hatnak az üzem bővítéséhez. 
Mint itt mondják, a műanyag-
üzemé a jövő, s biztos, hogy jó 
üzletet csinálnának a bővítés-
sel. De ezek a jövő gondjai. 

Ma sincsenek feladatok nél-
kül. Különösen fontos volna a 
keletkező tetemes mennyiségű 
hulladék felhasználását meg-
nyugtatóan megoldani. Az egy-
szer már megolvasztott poli-
amid ugyanis elveszti kedvező 
tulajdonságait, így a hulladé-
kot ismételten nem tudiák 
z 'pozár gyártására használni. 
Ezért összedarálják és más 
műanvasfeldolgozó üzemekbe 
szálh'tiák, A szállítási költsé-
gek azonban ezt a megoldást 
drágává teszik ígv a végleges 
megoldás a helybeni hasznosí-
tás lenne. 

Ha nem bírják az automaták, kézzel segítik ki őket a technológiai szerelésben. 
(ZH-fotó — Kiss Ferenc felvétele) 

1984. 04.15. 



É l m é n y é s é r t é k 
A XIII. megyei folklórfesstiválon láttuk — hallottuk 

• i Vasárnap előttöl ünnepJ 
) hangulatban fogadta vendégeit j 
• j Páka lakossága. A gyönyörű 
-! időben sokan gyűltek össze a J 

megyei folklórfeszt ivál tiszte-
letére megszépített művelődési 
házba, ahol egész nap látvá-
nyos népi iparművészeti be-
mutatót tartottak aiz M M I K 
szakkörei. A z épület előtt ki-
ralkodó-vásár hívogatta az ér-
deklődőiket, míg később a hét-
végén megyénkben vendéges-
kedett jugoszláviai Konj ice 

szlovén-folklór csoportjának 
fúvós zenek ara adott nagy tet-
szést aratott térzenét. 

Ké t óra körül egyszeriben 
megszaporodott a vendégek 
köre, miután nem sokl<al ké-
sőbb ünnepélyes külsőségek 
közlött kezdetét vette a fesz-
tiválműsor. A nagyteremben a 
közönséget és a szereplőket 
Szabó József, Páka tanácselnö-
ke köszöntötte, elmondva, 
hogy a 15 é v e elindított és 
utóbb kétévenként megrende-
zett folklórfeszti válok sora je-
les művészeti eseményt ígér 
ezúttal is. Szavai bizonysága-
ként az elsőként színpadra lé-
pett, nagymultú novai pávakör 
mindjár t olyan sokszínű és ní-
vós összeállítással lepte meg a 
vendégsereget, hogy rögvest 

r fel forrósodott a légkör és iga-
i zi fesztivál-hangulat kereke-

dett. S az első vastapsot újabb 
követte, miután a másodjára 
bemutatkozó Illyés Robi mesé-
lő — egv pöttöm zalabaksai 
kisdiák — tüneményesen ele-
ven és aranyos produkciót 
nyújtott, a novai Daru Jánostól 

fe l jegyzet t tündérmesét előad-
va. 

És ezután sorra követ-
keztek a jobbnál-jobb mű-
sorszámok. Pátró színpom--
pás népviseletébe öltözve 
látogatott el Pákára a dél-zalai 
község együttesének jólismert 
énekes-szólistája, Szakály Mik-
lósné, aki most v idám lako-
dalmas étek-nótákkal aratott 
sikert. A konjicei szlovén-cso-
port táncosai — egvszál tangó-
harmonikás tüzes kíséretével 
— nemzeti folklórkincsük, 
bői kínáltak tarka, humoros, 
jó l koreografált színes szőttest, 
majd a csesztregi pávakör és 
kitűnő zenekara adott elő — 
a tőlük már megszokott kivá-
ló tel jesítményt nyújtva — fér-
fias-bús Sobri-daillamokat 
Üde pillanatokat varázsolt a 
nézőtérre Horváth Zsolt héví-
zi kisdiák, aki bebizonyította, 
hogy ígéretes értő je hangszeré-
nek, a furulyának. A fesztivál-
ra nagy szeretettel várt bu-
zsáki népi együttes sajnos, 
nem érkezett meg Pákára, he-
lyettük azonban hasonlóképp 
kedves vendégek, a jugoszlá-
viai Lendva melletti Csente 
község magyar nemzetiségi pá-
vaköre f e j ez te be a műsor első 
b lokk já t 

A 10 f ins kömmel idő-
^ 1 7 I W S ? sebb év jára-

tú, néhány éve alakult 
éneklőcsoport — melynek ez 
volt az első kQlföldi turnéja — 
bíztató jövőnek nézhet elébe, 
s erre utalt a műsorukat kö-
szöntő, őszinte tetszésnyilvání-
tás is. A szünetben szót váltot-
tunk az együttes vezetőivel, 
akik elmondották, hogy odahá-

Szabó József üdvözli a vendégeket, háttérben 8 novai pávakör 

za már sokfelé szerzett babé-
rokat a gárda. 

— Főleg helyi és környékbe-
li műsorokat adunk, rendre 
telt ház előtt, s csak egy gon-
dunk akad: kevés a fiatal — 
így Lázár Irén tanítónő, maga 
is a kórus tagja. 

— A Ipndvni
 Ma

°
var Ér

~ 

— í\ HUUVdl dekközösseg 

patronálja kultúregyesületün-
ket, melyben a kórus mellett 
ritmikai tánccsoport és színját-
szókör is működik — vette át 
a szót kolléganője, Bazxika 
Magda, aki a kultúregyesület 
elnökeként kísérte Pákára éne-
keseit. — örvendetesen eleven 
évek óta a szlovén és a zalai 
kulturális kapcsolat, s ennek 
keretében újabban Horváth 
Károly lenti népzene-kutató 
segíti folklór-csoportunk szak-
mai felkészítését. Hatására 
máris sokat fejlődött a csoport, 

! amit most fellépésük és fogad-
| tatása is dokumentálhatott. 

Sarlós Dezső, az M M I K kép-
, viseletében a műsort kitűnően 

vezető konferanszié a második 
j blokkból elsőként a botfai Fü-

löp István székely népi énekest 
I kísérte a színpadra, akinek 
szép dalcsokrát az egerszegi 
Kiskondás-tánccsoport méltán 
hatalmas sikert aratott v idám 
összeállítása követte. (Ha 
együtt marad és töretlenül fej-

| lődik a Kiskondás kisiskolás-
gárdája, egyszer még dísze le-

j het a megyeszékhelynek!) A 
továbbiakban hangulatos pro-
dukciót láthattunk-hallhattunk 

; Bundics Ferenc lenti népi éne-
kestől. valamint a botfai cite-
ra-zenekar i f jú tehetségeitől, 

i Jószerivel profi népzenei tel-
jesítménnyel lepte meg a pub-
l ikumot a dudával, dorombbal 
és tekerőlamttal zalai népdalo-
kat tolmácsoló keszthelyi Ké-
széi Tivadar és lenti i f j . Hor-
váth Károly, majd a lenti Ker-
ka Táncegyüttes kiváló pro-
dukciója zárta a fesztivál-mű-
sort. Á m még nem volt vége 
a meglepetéseknek, mert Vaj-
da József zalaegerszegi népze-
nekutató közös daltanulásra 
invitálta a közönséget, s ha-
marosan zengett a nagyterem-
ben a Diófából csináltattam 
templomot.. . című, megyénk-
ben gyűjtött szép népdal. (A 
későbbiekben Olsvai Imre nép-
zenekutató adott hasznos tud-
nivalókat a szereplőknek ) 

T. A. 

Zalai Hírlap. 1984. május 2.. 
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ZH. 1984. július 14. szerda 

Vágják a repcéi a pákai határban 

Csütörtökön megkezdték a rep^e aratását a pákai ha'árban, A rsömöderl tsz nyolc kom-
bájnja vágja a rendet az 584 hektárnyi rcpceföldeken. A termés jónak ígérkezik, az első 
becs'ések szerint meghaladja a 15 mázsás hektáronként tervezett mennyiséget. A megye 
egyik legnagyobb repcetermesz tó gazdaságában öt nan alatt akarják befejezni a sárgavirá-

gú növény aratását . <ZH-íoto — polgár Tamás íelvctele) 
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Ismét lesz 
diótörő-üzem Pákán 
Elsősorban a kisnyugdíjasoknak szánják 
Csonthéjas gyümölcsfeldol-

gozó üzem. A /név nem új, 
•működött már ilyen üzem Pá_ 
kán, 1974-től 1980-ig. Akkor a 
helyi termelőszövetkezet léte-
sítette és szüntette is meg, pe-
dig a községben sokan akad-
nak háztartásbeliek, kisnyugdí-
jasok, akik szívesen járnánák 
dolgozni. 

A z ő gondjukon akart segí-
teni a pákai közös tanács, ami-
kor a Tsziker-rel együttműköd-
ve megkezdte az üzem szerve-
zését. 

— Felmérést végeztünk köz-
ségünkben és a környező fal-
vaikban — mondja S2abó Jó-
zsef tanácselnök. — összesen 
harminckilenc háztartásbeli 
asszonyt találtunk, közülölj ti-
zenegyen szeretnének elhelyez-
kedni. Az 55—60 é v közötti 
nyugdíjak nők száma eléri az 
ötvenet. Többségük szívesen 
dolgozna', sőt az idősebbek is 
ivíá Halnának még munkát. 
Ezért kezdeményeztük a diótö-
rö-üzem ismételt beindítását. 
A iminap járt itt a Tszker sze-
mélyzetise, egyelőre 45-en je-
lentkeztek néla. 

A régi iskolaépületet alakí-
tották át az üzem céljaira, s e 
hónap közepétől indul a ter-
melés. Törő és pörkölő részre 
osztják az üzemet. A pörkölő, 
be 18 önként jelentkezett asz-
szonyt vettek fe l , akik hatosá-
val — s csakis itt, három mű-
szakban — dolgoznak majd . 
Diót, mogyorót, mandulát, 
amerikai mogyorót tisztítanak, 
pörkölnek és csomagolnak. 

— Többen szeretnének át-
jönni más üzemekből is, de 
nem 'lenne célszerű a munka-
erőcsábítás — fo lytat ja a ta-
nácselnök. — Különben is, 
mint mondtam, elsősorban a 
kisnyugdíjasoknak szántuk ezt 
a munkalehetőséget. Mel lé jük 

jöhet még egyJkét messzire in-
gázó. 

Sebők Lajosné nyugdíjassal 
az utcán találkoztunk. 

— Halljuk, jelentkezett a 
diótöröbe... 

— Igen. Hatvannégy éves 
vagyok, s a nyugdí jam csak 
1900 forint. Fér jem, aki het-
venegy éves, ugyanennyit kap. 
Nagyon kellene egy kis nyug-
díjkiegészítés. 

— Mennyi keresetve számit? 

— Annyi t kapok majd, 
amennyit dolgozom. Tel jes í t -
mény után ad ják a fizetést. 

özvegy Vajmi Imrénét és 
özvegy Joós Lajosnét együtt 
találjuk. Azt mondják, éppen 
arról beszélgettek, hogy mégis-
csak el kellene menni a dió-
töröbe. Mindketten jelentkez-
tek ugyan, de Va jminé e lké-
sett munkakönyvének átadásá-
val. Joós néni nem találta1 a 
munkakönyvét, újat keli majd 
váliitainia. Mindketten túl van-
nak a- hatvanon. 

— Meddig akarnak dolgoz-
ni? 

— Ameddig bír juk — vála-
szolják egyszerre, majd rög-
tön, a tanácselnököt ostromol-
ják kérdéseikkel. Kapnak-e 
ebédet, mibe kerül, mennyi-
vel járul hozzá a munkahely? 
Szabó József igyekszik min-
denre válaszolni, s azt is e l -
mondja az asszonyoknak, hogy 
— bár hivatalosan reggel 8-
tóll fé l 5-ig tart a munkaidő —, 
ha valakinek dolga akad, nem 
lesz gond, ha később érkezik, 
vagy korábban megy haza. A 
tel jesítménybér biztosítja az 
igazságos keresetelosztást. 

Bruckner Éva 

Kongresszusi 
és felszabadulási munka verseny 

Településfejlesztés 
a lenti környéki községekben 

Megyeszerte megmozdultak a 
községek a tiszaszederkényi 
népfrontbizottság lakossági te-
lepülésfejlesztési munkaver-
senyfelhívása nyomán. A za-
lai csatlakozásokról szóló hír-
adásaink sorát most a Lenti 
környéki községek fe la jánlá-
saival. kezdeményezéseivel 
folytatjuk. 

* 
Mi oldható meg önerőből, a 

tanácsi fejlesztési Összegek 
igénybevétele nélkül? — ez a 
szempont vezérelte többek kö-
zött a kisszigeti. pórszombati 
és kálócfai vállalások megté-
telét. így jutottak arra az el-
határozásra. hogy társadalmi 
munkában megoldják a csapa-
dék- és belvízelvezetés gond-

Mglt - r t o u OM 

ját. a járdák, hidak és mezei 
utak karbantartását, a belte-
rületek szépítését és védelmét. 
Ezen kívül a pórszombatiak ;i 
sportlétesítmények és az öl-
töző felújítására is jelentős 
erőket összpontosítanak. 

Elsősorban a kistermelést a 
szőlő- és gyümölcskultúrák 
gondosabb és könnyebb műve-
lését segíti elő a csömödériek 
összefogása: több kilométer 
hosszú, kőzuzalékos hegyi 
utak építését kezdték meg. A z 
ennek során végzett lakossági 
társadalmi munka értéke már 
most meghaladja az egymil l ió 
forintot, pedig az akció körül-
belül a fé l idejénél tart. 

Nagyszabású környezetvé-
delmi fe lajánlás van kibonta-
kozóban Pákán. A helyi nép-
frontbizottság és a tanácsi 
költségvetési üzem együttmű-
ködésével „háromfrontos" 
munkába kezdenek: felszámol-
ják a vadszeméttelepeket, ösz-
szegyűjt ik és értékesitik a 
hasznosítható hulladékokat és 
— 30 ezer forint értékű cse-
mete, dísznövény telepítésével 
— közterület fásítást végez-
nek. 

A falu lakóinak és a K F V -
-üzem brigádjainak összefogá-
sán alapul a lovászi orvosi 
rendelő bővítése, s az év vé-
gére befe jezendő központi 
buszváró és eszpresszó építése. 



Nehéz, de eredményes első félév 
A színvonalas oktató-nevelő munka lehetőségei 

és akadályai a pákai iskolában 
A rögtönzött „hangverseny" 

éppen véget ért a pákai álta-
lános iskola emeleti folyosó-
ján. Az Éneklő rajok vetélke-
dőire készülő gárda próbált a 
szünetben. A nevelők azt gon-
dolták, a többi gyereket nem 
érdekli a próba, játszanak, 
futkosnak majd, ám a próba 
alatt szinte valamennyi tanuló 
ott szorongott a folyosón, a 
lépcsőn, s még a tapssal sem 
fukarkodtak, amikor elcsende-
sült az énekhang. 

A pákai iskola aaom új — 
1980-ban adták át rendelteté-
sének — tanintézetek közé tar-
tósak, amit bármelyik város 
tantestülete elfogadna munka-
helyéül. Tágas, világos tanter-
mek, szaktantermek segítik, 
könnyítik az oktatók munká-
ját, a gyerekek tanulását. Be-
pillantunk néhány tantereimbe: 
a fizikai—kémiai szaktanterem 
nem szűkölködik a kísérletek-
hez szükséges felszerelésekben, 
a biológiai szaktanterem úgy-
szintén jól felszerelt: a végié-
ben mikroszkópos vizsgálatok-
hoz szükséges fülkék (annak-

idején gimnáziumunk sem 
rendelkezett hasonlóval), az 
orosz nyelvi „ laborban" adot-
tak a feltételek az audiovizuá-
lis oktatáshoz (remélik sikerül 
beszerezniük a szükséges esz-
közöket is), s valamennyi 
szaktanteremben, tanteremben 
televízió. A termelőszövetkezet 
anyagi támogatása révén jutot-
tak hozzá. A tornaterem mére-
tei akár a teremsport igényeit 
is kielégítik 

16-ból 5 képesítés 
nélkül 

A tárgyi feltételeik tehát jók 
az oktató-nevelő munkához, 
közel sem mondható el ez egy-
értelműen a személyi feltéte-
lekről. Anélkül, hogy bárki 
kétségbevonná a kényszerhely-
zetből eredően alkalmazott ké-
pesítés nélküli nevelők lelkiis-
meretességét, igyekezetét, a 
tény önmagáért beszél: a 16 
tagú tantestületben öten nem 
rendelkeznek pedagógusi vég-
zettséggel, s ez valahol a mi-
nőségi munkában érezteti ha-
tását. Hiába a szaktantermek 
— a már említetteken kívül a 
rajz. s a két műhely terem, 
amelyek közül a második be-
rendezésére a közeljövőben ke-
rül sor —. ha az oktatók közel 
egyharmada nem rendelkezik 
azzal a szakképzettséggel, ami 
a magas színvonalú oktató-
munka alapfeltétele, s amit 
teljesen nem oótolhat az igye-
kezet. a lelkiismeret diktálta 
erőfeszítés. 

Négy községből — Páka, Or-
taháza, Kányavár, Pördefölde 
— százkilencvennégy tanuló 
jár e tanintézetbe, s a tanulók 
összetétele azt is megköveteli, 
hogy differenciáltan foglalkoz-
zanak velük. Több törődést 
igényelnek azok a fiatalok, 
akik olyan környezetből jöttek, 
amely az átlagosnál kevesebb 
készséggel, kisebb intelligen-
ciaszinttel bocsátotta útra őket. 
A z osztálylétszámok — a leg-
népesebb osztály 29 fős, az át-
lag 22—26 — szerencsére lehe-
tővé teszik, hogy azokkal a 
gyermekekkel, akik arra rá-
szorulnak, a tanórán és a nap-
köziben is külön foglalkozhat-
nak a nevelők. Segítendő a 
hátrány csökkentését, ideális 
esetben megszüntetését. A z 
eredményes munka érdekében 
a napköziben — az alsó tago-
zatban közel százszázalékos a 
napközis arány — még arra is 
lehetőséget biztosítanak a ta-
nulóknak, hogy válasszanak: 
milyen csoportban dolgoznak 
szívesen. Ké t pedagógus vezet-
te csoport között választhat-
nak, s választásukat befolyá-
solhatja a pedagógus iránti 
szimpátia, és a csoportok kü-' 
lönböző programja, amelyben 
természetesen a tanulás áll a 
középpontban, de a szabad-
idős program különböző: az 
egyik csonortban a kötetlen 
szabadtéri játék, a másikban 
közös elfoglaltság, bábozás, 
báb- és játékkészítés szerepel. 

A hátrányos helyzet 
csökkentéséért 

lye. Miután megállapították, 
hogy az unoka tartósan tartóz-
kodik a családnál, annak rend-
kívüli segélyt nyújtott a ta-
nács, a gyermeknek megvásá-
rolták a szükséges holmikat, s 
ma már az óvodában van, ré-
szesül mindabból az előkészí-
tésből, ami a jövő tanév első-
osztályosainak kijár. 

A hátrányos helyzetű gyer-
mekekről való gondoskodás 
menetrendjét a tantestület az 
év kezdetén megbeszélte, s tár-
gyalt róla azóta is. Kidolgo-
zott munkarend alapján fog-
lalkoznak a rászorulókkal há-
romféle megkülönböztetett for-
mában : az alsó tagozatban az 
első—második osztályosok kö-
rében külön foglalkozásokat 
szerveznek a gyengébb előme-
netelűeknek, a felsősöknél a 
napköziben fordítanak megkü-
lönböztetett gondot a rászo-
rulókra: s ezen kívül alkalmi-
lag külön-külön is foglalkoz-
nak egy-egy diákkal. A negye, 
dik formának tekinthető a tan-
órán történő foglalkozás: amíg 
a tanulók többsége önállóan 
dolgozik a kapott feladaton, 
addig a tanár a gyengébbek 
tevékenységét megkülönbözte-
tett f igyelemmel kíséri. Ügy 
foeaimazott a tantestület, hogy 
minden tanuló esetében a diák 
..saját plafonjához" kell e l jut-
tatni a gyermeket. S ez a tö-
rődés túllép az iskola keretein, 
mert a szülőkkel való rend-
szeres találkozás alkalmával 
azt is kutatják, hogv az ott-
honi foglalkozás miként egé'-
sizítheti ki az iskolait. 

Kel lemes meglepetések ta 
érik a szülő—iskola kapcsolat 
alakítása érdekében végzett 
munka során a nevelőtestüle-
tet. A közelmúltban egy bör-
tönben levő szülő — akiről j ó -
szándékkal sem állítható, hogy 
korábban törődött volna a csa-
'ád jávai, gyermekeivel, inkább 
bírsáffolni kellett, mert nem 
engedte őket iskolába — levél-
ben kereste meg az iskolát. 
Kérte; tájékoztassák gyerme-
kéi iskolai mun-Vá'iáról és se-
gítsék őket a tanulásban. 

Tehetséggondozás 
— pályaorientálás 

Természetesen nemcsak hát-
rányos helyzetű gyermekek 
vannak az iskolában, hanem 
tehetségesek is — ebben a 
tanévben kevesebben, mint ko-
rábban. Velük ugyancsak meg-
különböztetett módon foglalko-
zik a tantestület. Nem az át-
laghoz „süllyesztve" felké-
szültségüket, ehelyett kifutási 
lehetőséget, a tudás élményét 
biztosítva számukra. A tehet-
séggondozást, az átlagból va ló 
kiemelkedést szolgálják azok a 
háziversenyek is, amelyeket 
rendszeresen szerveznek az is-
kola tanulói részére. Ebben a 
tanévben természettudományi, 
társadalomkutató, matematikai 
és orosz nyelvi versenyt ren-
deztek, hasonlóan az elmúlt 
évekhez, de újítottak is: torná-
ból is megszervezték a ver -
senyt, lehetőséget biztosítva a 
gyermekeknek a mozgásra. 

Most egyetlen olyan diákot 
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Pákai téli esték 
Két idősebb fér f i kerülgeti 

a tócsákat a pákai Petőf i ut-
cán. A tanácsház előtt, ciga-
rettagyújtás közben, az egyik 
meg jegyz i : 

— Még a .lapostetőről is 
csorog a hólé. No, de nem 
baj, hiszen, ha igaz a régi 
mondás, miszerint, ha vizes a 
Vince, tele lesz a pince, ak-
kor jó szőlőtermés várható. 

— Csak ne legyen böjtje e 
tavaszias időnek márciusban 
— hangzik a válasz és hozzá 
egy megjegyzés : 

— Jó lesz nekünk is követ-
ni a szomszédot — mutat 
az utca másik oldalára se-
rénykedő fér f i ra, aki a v íze l -
vezető árok és a telekre ve-
zető híd mellől lapátolja és 
kotorja ki a beton átereszbe 
fagyott havat. 

— Így igaz, mert különben 
befolyik a hólé az udvarba — 
mondja a pufajkás, aztán ko-
mótosan lépkednek tovább. 

HÍ 
Mint hamarosan kiderül, 

Pákán és a társközségekben 
nemcsak a saját porta előtti 
járdát és útszakaszt tartják 
rendbe a lakók, hanem a 
megépítését is közösen vég-
zik. A községi tanács bizto-
sítja a szükséges anyagot, s 
a többi már — szakember ta-
nácsait követve — az utca la-
kóinak a dolga. 

— A falugyűlésen kértek a 
Sugár utcai lakók, hogy épít-
sünk részükre járdát — 
mondja Fentös Zoltánné, a 
községi közös tanács vb tit-
kára. — Ismertettük, hogyan 
lehetséges a mielőbbi megva-
lósítás, s a lakók egyetértésé-
vel ebben az évben egy kilo-
méterrel gyarapszik a járdá-
val ellátott utcák sora. De 
nemcsak ebben, hanem a 
zártkerti és a hegyi utak épí-
tésében is részt vállalnak az 
érintettek. Az elmúlt évben 
például két hegyrészen 2,1 
millió forint értékű társadal-
mi munkával készült út. Az 
idén újabb területen folytató-
dik a munka, hogy necsak 
gyalog, hanem gépkocsival is 
eljuthassanak a hegyre. 
Ugyancsak közös összefogás-
sal sikerült megoldani a ká-
nyavári temetőbe vezető 150 
méternyi útszakasz lekövezé-
sét. Ugyanitt tették szóvá a 
falugyűlésen, hogy járda kel-
lene a klubházhoz, illetve az 
épület körül, mert esős idő-
ben, s télen különösen nehéz-

kes a bejutás. A helyi kisze-
sek érdeme, hogy teljesült a 
kívánság, megépült a járda. 
Így nincs akadálya annak, 
hogy hétközben és hétvége-
ken különböző fórumokon, 
rendezvényeken vegyenek 
részt a falu lakói. 

Ifi 
— A téli időszakot használjuk 

föl arra is, hogy a különböző 
munkahelyeken, intézmények-
ben közérdekű előadásokat 
tartsanak, az embereket ér-
deklő témákat vitassanak 
meg. Látogatottak a Szülők 
Akadémiája, ahol a gyerek-
nevelésről folytatnak beszél-
getést. Foglalkozunk a nép-
front bizottsággal együtt a 
kertbarátkör létrehozásán is, 
hogy a zártkertekben, s a he-
gyen a legújabb módszerek 
alkalmazásával termesszék a 
gyümölcsöt — említi a v b tit-
kár. 

A faluban hetente kétszer 
van fi lmelőadás. A könyvtár 
mindennap a délutáni és az 
esti órákban tart nyitva. A 
f iatalok — többsége e l járó — 
a hét végén tartanak rendez-

vényeket. Ha nem is olyan 
népes résztvevővel , mint egy-
koron, de napjainkban is 
összejönnek egy-egy háznál 
tollat fosztani az asszonyok. 
A korábbi években szabó-
varró, sütő-főző tanfo lyam 
bővítette a téli esték prog-
ramját, az idén erre nem 
vol t igény. A z azonban to-
vábbra is hagyomány Pákán, 
hogy a rokonok, szomszédok 
részvételével disznótort tarta-
nak, amire szinte naponta 
kerül sor más-más családnál. 
Impozáns a tanácsházzal 
szemben lévő művelődési ott-
hon, nagyobb rendezvényt 
azonban a téli időszakban 
ritkán tartanak benne. 

Betonból készült az épület, 
s hiába fűt ik reggeltől estig, 
a hagyományos kályhákkal 
nem lehet meleget teremteni. 
Ezért szervezik különféle f ó -
rumokat az intézményekben, 
ahol fűtött helyiségek állnak 
rendelkezésre az eszmecserék-
hez. 

- t j 



Eredményes évet zártak az áfészek 
Megkezdődtek a tisztújító és tervtárgyaló küldöttközgyűlések 

A Fogyasztási Szövetkezetek Zala megyei Szövetsé-
génél elkészítették az áfészek elmúlt évi gazdálkodá-
sát összesítő mérleget, amelynek alapján megállapít-
ható: eredményes évet zártak a fogyasztási és értéke-
sítő szövetkezetek. A z elmúlt napokban pedig megkez-
dődtek a tisztújító és tervtárgyaló küldöttgyűlések. 

Megyénk fogyasztási szövetkezeteinek rangsorában a 
legjobbak közé került a lenti Kerkavö lgye áfész: ter-
veiket több tekintetben jelentősen túlteljesítették. A 
szövetkezet árbevétele az 1983-as évhez képest 5,6 szá-
zalékkal nőtt, tovább javult a gazdálkodás jövede lme-
zősége. Az alap- és kiegészítő tevékenység bruttó ár-
bevétele 458 mil l ió forint volt, amellyel 16 mil l ió fo -
rintos nyereséget realizáltak. 

Pénteken a Hevesi Sándor 
Művelődési Központban tar-
totta küldöttközgyűlését a 

Nagykanizsai 
Afémsz. 

Az elmúlt év sikereiről, gond-
jairól, az idei feladatokról 
Proszenyák Zoltánné elnök 
számolt be. Többek között 
elmondta: szövetkezetük túl-
teljesítette tervét, bruttó ár-
bevételük 1,1 mil l iárd forint 
lett. 

Az idei feladatokról szólva 
az elnök elmondta, hogy a 
kiskereskedelmi tevékenység-
ben az országosan előirány-
zott mérsékeltebb forgalom-
növekedés helyett 17,5 száza-
lékot kívánnak elérni, a töb-
bi területen 7,5 százalékos for-
galom-emelkedés a terv. 

A küldöttgyűlés megválasz-
totta a 15 tagú igazgatóságot, 
s a különféle bizottságokat. 
Az áfémsz elnöke ismét Pro-
szenyák Zoltánné lett. 

Ugyancsak eredményes gaz-
dálkodásról adhatott számot a 

lesszék a szolgáltató tevé-
kenységet. A z idén is nagy 
gondot fordítanak az árukí-
nálat javítására. Hároméves 
rekonstrukciós program kere-
tében hat mil l ió forintot köl-
tenek a kisebb települések 
üzlethálózatának felújítására. 
Az elmúlt évben a szövetke-
zet árbevétele 6 mil l ió for int-
tal volt több, mint 1983-ban, 
ezen belül a kiskereskedelmi 
forgalom 4,2 mil l ió forinttal 
emelkedett. A vendéglátás 3,2 
százalékkal volt magasabb, 
mint egy évvel korábban. A 
termeltetés és felvásárlás ár-
bevétele közel tíz százalékkal, 
1,2 mil l ió forinttal nőtt. A 
szövetkezet minden tevékeny-

ségi köre gazdaságos volt, 
melynek eredményeként 6,8 
mil l ió forint nyereséget értek 
el. 

Ugyancsak tegnap került 
sor Zalalövőn, a Salla-étte-
remben a 

Zalalövői Afész 
küldöttközgyűlésére. A z el-
múlt évre 150 mil l ió forintos 
árbevételt határoztak meg, 
amelyet 153 mil l ió forintra 
teljesítettek. A kiskereskedel-
mi ágazatban 5,2, a vendéglá-
tásban 3,5, az ipar-szolgálta-
tási területen 17,4, a fe lvásár-
lásban pedig 73,3 százalékos 
árbevétel-emelkedést értek el. 
Ezen belül megfe le lően javult 
a kisközségek alapellátása, 
összességében 3,4 mil l ió f o -
rint nyereséget hozott a szö-
vetkezet elmúlt évi gazdálko-
dása, amely azonban nem ér-
te el a megyei átlagot. Az idei 
évre 162 mil l ió forintos árbe-
vételt terveztek, amelyet va-
lamennyi ágazatban — nyere-
ség szempontjából — haszno-
sabban kívánnak megvalósí-
tani. 

Ma tartja küldöttközgyűlé-
sét a zalaszentgróti és a 
bak-söjtöri fogyasztási és ér-
tékesítő szövetkezet. 

Letenyei 
Mura Afész. 

Szombaton a Fáklya Művelő-
dési Házban tartották a mér-
legbeszámoló és fe ladatmeg-
határozó küldöttközgyűlést. A 
városi jogú nagyközségben és 
vonzáskörzetében jelentősen 
fej lődött a lakosság áruellá-
tása, nagy gondot fordítottak 
a kereskedelmi hálózat f e j -
lesztésére, különösen a kiste-
lepülések üzleteinek állapotá-
ra. Az elmúlt évi gazdálko-
dás közel 20 százalékkal ma-
gasabb nyereséget hozott, 
mint az egy évvel korábbi, s 
a szövetkezet nyeresége mint-
egy tízmil l ió forint. K iemel -
kedő eredményeket értek el a 
mezőgazdasági termékek ex-
portja területén: összesen 19 
mil l ió forint értékű árut szál-
lítottak tőkés országokba. 

Vasárnap 10 órakor kezdő-
dött a 

Pákái Afész 
küldöttközgyűlése, amelyen 22 
település lakosságának képvi-
selői vettek részt. A küldött-
közgyűlést megelőző tagérte-
kezleteken is sokan mondtak 
véleményt a szövetkezet mun-
kájáról, terveiről. Többek kö-
zött arról, hogy a lakosság el-

Magyar—lengyel barátsági nap 
Zalaegerszegen és Pákán 

Magyar—lengye l barátsági 
napot rendezett tegnap a Ha-
zafias Népf ront megyei bizott-
sága. Ebből az alkalomból há-
rom tagú küldöttség élén Za-
laegerszegre érkezett Marian 
Zbigniew Lakomski nagykö-
vetségi tanácsos, a budapesti 
Lengye l Tájékoztató és Ku l -
turális Központ igazgatója. 

A H N F Dísz-téri székházá-
ban Pásztor Gézáné megyei 
titkár-helyettes fogadta és tá-
jékoztatta a vendégeket a me-
gye életéről, fe j lődéséről . Ezt 
követően a lengyel küldöttség 
tagjai a H N F megye i béke-
és barátsági munkabizottságé" 

nak tag ja iva l fo lytattak esz-
mecserét az együttműködés 
lehetőségeiről. 

Délután 15 órakor Pákára 
látogatott a lengyel kulturális 
központ de legáció ja : elsőnek a 
község vezetőivel találkoztak, 
ma jd rövid tájékoztató után 
a helyi általános iskolát és az 
óvodát keresték fe l a vendé-
gek. Este 19 órakor a műve-
lődési házban magyar—len-
gyel barátsági gyűlésre került 
sor, amelyen a két nép kap-
csolatait méltatva felszólalt 
Marian Zb ign iew Lakomski 
nagykövetségi tanácsos is. 

Zalai Hírlap, 1985.január 26. Kedd 
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Jó érzéssel 
az iinnepi közgyűlésen 

Jubileumi beszélgetések a csömödéri tss-ben 
A címlapon a mezőgazdasá-

gi munka különböző jelene-
tei, s rajta nagy betűkkel: „A 
Csertamenti tsz 25 éve". Sok 
termelőszövetkezetben emlé-
keztek meg az idén a ne-
gyedszázados jubileumról, a 
csömödériek azonban különös 
nyomatékkal tették. Ünnepi 
közgyűlés vo l t a zárszámadás, 
s a tagok a gyenge adottsá-
gokkal rendelkező nagyüzem 
25 esztendejére emlékeztető 
képes füzetecskét is kézhez 
kapták. 

Ács Gyula elnök és Fentős 
Zoltán párttitkár aláírásával 
ez olvasható többek közt az 
előszóban: 

„E kiadvány célja az, hogy 
vele emléket állítsunk Zala 
megye e kis darabkáján élt és 
dolgozott embereknek, akik-
nek munkája tanulságul kell, 
hogy szolgáljon a jelen és a 
jövő számára, s akik jogosan 
elvárják a mai generációktól, 
hogy tovább folytatva a mun-
kát, építve az általuk lerakott 
alapokra, tisztességgel és be-
csülettel álljanak helyt a szö-
vetkezeti mozgalom eszméiért. 
Töretlen akarattal és lendü-
lettel dolgozzanak az elődök 
által megálmodottakért, a fa-
lusi parasztember életének 
könnyebbé, szebbé és jobbá 
tételéért." 

A közgyűlésen díszhelyen 
ültek az alapítók, s nyolcan 
— akik még aktívak — ju-
bileumi emlékplakettet kap-
tak. 

Milyen volt a kezdet, mi-
lyen a folytatás, hogyan lát-
ja a jövőt az, aki mindezt 
kezdettől végigcsinálta? Erről 
beszélgetni kopogtattunk be 
Tamása Ferenc alapítóhoz, 
aki ugyan mór leszázalékolt 
nyugdíjas, de most is tagja a 
vezetőségnek. 

— Nyolcvanhétben mentem 
volna nyugdíjba, ha nem jön 
közbe az asztmám — kínál 
hellyel az előszobában, ahol 
a falon bekeretezett nagy 
fényképen jóformájú tehén 
mellett két kis Ikerbocival 
látható a gazda. 

— Ezek szerint állatgondo-
zó volt — bökök a képre. 

— Az is. Utóbb, amikor az 
elnökünk elcsalt — nevet. — 
No, akkor még főállattenyész-
tő volt és szép programot 
dolgozott ki az ágazat meg-
javítására. Leszálltam a trak-
torról és vállaltam a munkát 
az elletőben. A feleségemmel 
együtt dolgoztunk. 

A rossz adottságú vidéken 
gazdálkodók szegényebbjéhez 

szonöt évet, az elsőket meg 
az utóbbiakat jó volna ösz-
szerakni. A közepe valahogy 
kimaradhatott volna. Micsoda 
nehéz éveket éltünk át! Vesz-
teség, veszteség hátán. Most 
— úgy három esztendeje már 
— szívesen dicsekszik az em-
ber ! 

— így nyugdíjason, kicsit 
kívülről mennyire lát bele a 
munkába? 

— Tel jesen tájékozott va-
gyok. Nem rossz nálunk most 
a hangulat. És nagyon örü-
lök, hogy jönnek a f iatalok. 
Ügy vagyok vele, a f iatalt 
azért kell elismerni, mert 
megvan a tudása, az idősét 
meg a tapasztalatáért. 

— A jövőt hogyan látja? 
— Utolsó volt a megyében, 

de még a környéken is a mi 
gazdaságunk. Most már a 
majd 7 mil l ió forintos nyere-
ségünkkel kiállhatunk. Én 
csak azt tudom mondani, 
hogy 25—30 évig még jobbat, 
azután annál is jobbat k ívá-
nok. 

Czigány Gergely, az ortahá-
zi homokbánya vezetője, a 
szövetkezet ellenőrző bizott-
ságának tagja éppen szállító-
levelet áll ít ki. A legelső szö-
vetkezeti tagok közé tartozik. 

jókötésű, moz-
gékony ember, 
kilenc eszten-
de je van visz-
sza a nyugdí j -
ig. 

— Huszonki-
lenc évesen 
kezdtem az éle-
tet a szövetke-
zetben — em-
lékszik vissza. 

— Kezdetben 
raktáros, dará- Huszonöt-harminc évig még j obba t . . . Ta-
lós voltam, mása Ferenc és felesége Ács Gyula elnök 
megéltem az társaságában. 
egyesüléseket, 

mert kezdetben az orta- tok biztonsággal hozzák a tő-
házi, majd a pákai, utána lük elvártakat. A szövetkezet 
a csömödéri tsz alakult ki. vezetői úgy számolnak: a 
A z (utóbbi években jól zárt föld akkora, amekkora, azt 
a gazdaságunk és csak azt tu- nyújtani nem lehet. De a ter-
dom mondani, a helyes úton melési szerkezetet lehet úgy 
indult el az üzemünk. Fiatal igazítani, hogy az itt élőknek 
gárda vezeti, megfe le lő a len- biztos megélhetést nyújtson, 
dület. Ebben a közösségben Ezért igazították ki az ága-
jói érzem magam. Hogy vo l - zatokat, szervezték meg a ki-
tak rossz esztendők? Túlva- egészítő tevékenységet, N S Z K 
gyünk rajtuk . . . -beli partnerrel. És az ötle-

A csömödér termelőszövet- tek, az elgondolások még ko-
kezet tiszta árbevétele meg- rántsem fogytak ki. 
közelíti a 88 mil l ió forintot. Ezért is ültek jó érzéssel az 
A mérleg szerinti eredmény alapítók az idei ünnepi köz-
közei 2 mil l ió forinttal több gyűlésen, 
az előző évinél, s az ágaza- Bozsér Erzsébet 

tartozott, a vezetőségbe is az 
6 képviseletükben került. Ele-
inte a közösbe vitt saját lo-
va iva l dolgozott. 

— Megva l lom őszintén, ab-
ban az időben tele voltunk 
kétségekkel, egyszer nekem is 
kiesúszott a lábam alól a ta-
la j . Amikor eladta a szövet-
kezet a lovaimat, azt mond-
tam: nem maradok! Igen ám, 
csakhogy akkoriban még pa-
pír kellett a tsz-ből, hogy el-
engednek. És azt nem kap-
tam meg. 

— Megbánta? 

— N e m ! Elküldtek trakto-
ros-iskolára és olyan szakmát 
kaptam, ami azután sok-sok 
munkát és örömöt jelentett. 
Több traktor elkopott a ke-
zem alatt és t izennégy éven 
át nyaranként kombájnol -
tam. A z első évek néhezek 
voltak, de egészen jól össze-
rázódott a szövetkezetünk. Ha 
végiggondolom az elmúlt hu-



A paraszti életben járato-
sabb kutató valószínűleg el 
tudta volna kerülni azt az 
egyoldalúságot, ismétlések so-
rozatát, amely ezekből a so-
rokból kiütközik majd. Egy-
mást érik a rácsodálkozások, 
összehasonlítások, változások. 

Ahogy döcög velem a vo-
nat Zalaegerszegtől Tófej, 
Csömödér, Páka felé, nem-
csak a táj szépsége ragad 
meg, hanem a falvaké is. 
Gyermekkorom emlékei tola-
kodnak elő képzeletemben. A 
Veszprém megyei kisközségé, 
ahol nagyanyám született és 
sok szép nyarat töltöttem én 
is. Tekintetemmel keresem a 
zsúpfedeles házakat, léckerí-
téseket. De mintha üdülőtele-
pekké változtak volnak a fal -
vak: emeletes házak, játszó-
terek, ligetek, kertek. 

A csömödéri állomásig még 
autóbuszra kell szállnom, Az új iskola épülete 

hogy úticélom végére, Pákára 
megérkezzem. Az autóbuszon 
akad egy önkéntes segítőm, 
aki felajánlja, hogy elkalau-
zol a faluban. 

Megejtően szép ez a falu. 
Van, aki Zala megye éksze-
res dobozának tartja, s Zala 
megye megszállott szerelme-
sei nemcsak a táj szülöttei. 
Nem a természetes lokálpat-
riotizmus, a szülőhely iránti 
romantikus vonzalom köti 
őket a tájhoz. Felnőtt embe-
rek, nagyon is tudatosan, lé-
tező értékek felfedezésével 
váltak Zala megye híveivé. 
Az embereket megtartó erő 
rejtőzik a pákai faluban is. 

A községi tanácselnöktől, 

Szabó Józseftől megtudom, 
hogy Páka az egyetlen község 
a megyében, amelynek a la-
kossága a felszabadulás után 
növekedett. 

— Minden erőnkkel azon 
voltunk, hogy megtartsuk az 
embereket a faluban — 
mondja derűs mosollyal az 
elnök. — Kisüzemek létreho-
zásával munkalehetőséget te-
remtettük az embereknek, fő-
leg a nőknek. Nagyarányú la-
kásépítkezésekkel a fiatal há-
zasoknak otthont biztosítot-
tunk. Az utcákat, játszótere-
ket majdnem kizárólag tár-
sadalmi munkával építettük. 
Én magam is alig hiszem el, 
hogy mekkorát változott ez 

Magyaróra az iskola könyvtárában 

a falul A legnagyobb hiány-
érzetet az utolsó években az 
iskola épülete jelentette. Így 
jött létre 1980-ban a megye 
egyik legkorszerűbb iskolája 
— fejezi be mondanivalóját. 

A tanácsházától már látha-
tó az olajzöldre festett isko-
la impozáns épülete. Torna-
dresszbe öltözött fiúk, lányok 
róják a köröket az iskola 
melletti tornapályán a már-
ciusi napfényben. Az órát 
nem akarom zavarni, így az 
igazgatói irodába megyek. Az 
igazgatónő már hozzászokott 
a látogatókhoz, most is ter-
mészetes kedvességgel üdvö-
zöl. Éppen jókor érkezem, a 
tanításnak már vége van, az 
ebédhez sorakoznak a gyere-
kek, így lehetőségem van ar-
ra, hogy megtekintsem az 
épületet. Az igazgatónő kör-
bevezet az iskolában és ajtó-
ról-ajtóra nyílik fel egy kis 
csoda. A legnagyobbat kezd-
jük, a tornateremmel: felsze-
reltsége, tisztasága, sportesz-
közei irigylésre méltóak. Nem 
kevesebb csodálkozást válta-
nak ki belőlem a szaktanter-
mek : a magyar—történelem 
teremben az ajtókra függeszt-
ve látom az iskolatelevízió 
adásait. 

— Amennyiben lehetséges 
az órákat az iskolatelevízió 
adásaihoz igazítjuk — mond-
ja az igazgatónő. A teremben 
televízió, írásvetítő, szép, új 
térképek, kronológiai táblá-
zatok. A falon körben az 
írók, költők képei. A szabad-
polcos kézikönyvtár ugyan-
csak sok hasznos útbaigazí-
tással szolgál. 

A fizikai előadóteremben 
minden diáknak kísérletező 
asztala van. A modern szem-
léltetőeszközök az üvegszek-
rényben sorakoznak. A föld-
rajz és biológia teremben is 
megtalálom a legmodernebb 
eszközöket. Az orosz terem-
ben a Szovjetunió térképén 
kis zászlóval vannak bejelöl-
ve azok a helységek, ame-
lyeknek diákjaival leveleznek 
a pákai gyerekek. Több mint 
húsz városból érkeznek a hí-
rek, így teremtenek kapcso-
latot a nagyvilággal a Zala 
megyei tanulók. A nyolc tan-
termes, és két gyakorlati te-
remmel rendelkező iskola 
ideális feltételeket biztosít a 
tanulóknak. 

Bepillantunk még a könyv-
tárba, ahol éppen irodalom 
óra folyik. Csendes résztve-
vői leszünk az óráknak mi is. 

Kint a zsibongóban már 
folyik az élet, a diákok önfe-
ledten pinpongoznak, a pihe-
nőpadokon a nap eseményeit 
tárgyalják. 

Visszamegyünk az igazgatói 
irodába, amelynek ablakából 
a régi kastélyépületet pil-
lantjuk meg. 

— Nézze, az volt a régi is-
kola — mondja az igazgató-
nő elgondolkodva. — Hideg, 
zord, nyirkos épület volt. 
Nem volt étkezőnk. A tante-
remben ebédeltettük a gyere-
keket. Egy osztály mindig a 
kultúrházba járt tanulni. A 
napközis terem volt egyben a 
tornatermünk is. Szóval, ál-
datlan állapot volt! Akik 
most irigykednek, nem tud-
ják, hogy milyen körülmé-
nyek között tanítottunk évti-
zedekig. 

Természetesen épült be az 
életünkbe ez az új iskola és 
ami a legfontosabb, a taná-
rok, és a diákok tudnak is 
élni az ú j lehetőségekkel. 

Keresztes Szilvia 

Zalai Hírlap, 1985. április 4. Csütörtök 



1985. június 29., szombat 

Óvodabővítés, járdásítás, csatornaépítés 

Településfejlesztési tervek 
Pákán 

A jó gazda gondosságát jel-
ző dolog Pákán a közterületek, 
parkok tisztaságia, a lakóhá-
zak előtti virágos kertek, le-
takarított járdák látványa, a 
tavaszon társadalmi munkában 
elültetett kétszáz fiatal dísz-
cserje növekedése. A helyi ta-
nács és a népfrontbizottság 
tagjai az elmúlt időszakban 
többször is szót váltottak a la-
kossággal, s kérték vélemé-
nyüket az idei, valamint a 
távlati igények társadalmi 
úton történő megoldásához 

A település csinosítása fo-
lyamatos munka, s az 
őszön újabb 200 örökzöld 
cserjét ültetnek el a falu 
új utcáiban a lakók köz-

reműködésével. 
Az év második felében kerül 
sor az iskola udvarának vég-
leges rendezésére társadalmi 
összefogással. Aszfaltburkola-
tot kap az udvar, sportpálya 
létesül az intézménynél. Foly-
tatják helyben és a dömeföldi 
társközségben a járdásítást. A 
szükséges kavics tnár a hely-
színen van, s hamarosan hoz-
zálátnak a bolttól a művelő-
dési ház és az autóbuszváróig 

húzódó egy kilométer hosszú-
ságú járda elkészítéséhez. 

A lakosság észrevételeit ja-
vaslatait és igényeit figyelem-
be véve készült el a következő 
öt évre szóló településfejlesz-
tési program, amelynek meg-
valósításánál számításba vet-
ték az önzetlen társadalmi 
munkaaikciókat is. Az elkövet-
kezendő két évben az új falu-
részen 2,5 kilométer hosszú-
ságú járdát létesítenek. Közel 
félmillió forintot kívánnak a 
temető villamosítására fordí-
tani. Ez régi ^kívánsága a falu 
lakóinak. Tekintve, hogy meg-
nőtt az építkezési kedv 

azon a területen, ahol a 
családi és társasházak lé-
tesülnek, útépítést végez-
nek egymillió forint ráfor-

dítással. 
Ugyanezen a területen a be-
építésre kerülő telkekhez víz-
és villanyvezetéket építtetnek 
400 ezer forintos költséggel, 
ami 28 lakás ellátását biztosít-
ja majd. 

Jogos igényként került a 
programba a szennyvíz elve-
zetés megoldása. Ahogy a víz-
mű létesítésekor közösen lép-
tek a csömödériekkel, most ia 

ezt kívánják tenni. A jövő év-
ben. kerülne sor a tervek el-
készítésére. A_ csatornahálózat 
megépítése áthúzódik a követ-
kező tervcifclusra is. Közben 
ugyanis meg kívánják oldani 

Ortaháza társközség veze-
tékes ivóvízzel való ellátá-
sát, a helyi 75 helyes óvo-
da további 25 hellyel váló 

bővítését. 
A teendők sorába tartozik a 
művelődési otthon fűtési gond-
jának a megszüntetése, új ka-
zán beszerzése, ami közel egy-
millió forintot igényel. 

A népfront és a tanácstagok 
együttműködése mindenre ki-
terjed a faluban a közös ter-
vezéstől a teljesítésig. Jó az 
együttműködés az új tanács-
tagok tevékenységének segíté-
sében, a feladatokra történő 
felkészítésben. Ugyancsak kö-
zös feladatnak tartják a meg-
alakuló .községi elöljáróságok 
munkájának segítését minden 
településen. Pákán a tervek is-
meretében az elkövetkezendő 
hónapokban és években is lesz 
mire mozgósítani, szervezni 
társadalmi munkaakciókat. 

- tj -

Páka, Lovászi 
A további fe j lődésre voksoltak 

Páka, 5-ös számú tanácsta-
gi választókerület. 

— Ebben a körzetben zömé-
i ben fiatalok élnek, az átlagos 
i életkor 30 év körül mozog — 
j tájékoztat Bécs József, a helyi 
- áíész kereskedelmi osztályve-
i zetője, a szavazatszedő bizott-

ság elnöke. — Létszámát te-
; kintve ez az egyik legnagyobb 
, körzet. A június 8-i választá-
1 son igencsak megoszlottak a 
- vélemények a három tanács-
l tagjelölt között. Most két je-

lölt neve szerepel a szavazó-
, lapon. 

Pordán Lajos, a szavazat-
- szedő bizottság tagja kézbe-
- veszi az urnát és elindul fe l -

keresni azokat az idősebb ál-
• lampolgárokat, akik nem tud-

nak személyesen megjelenni. 
— Nem voltam nehéz hely-

zetben a szavazásnál — moso-
lyog Fehér Lajosné, a lenti 
ruhagyár dolgozója. — A je-
lülteket személyesen ismerem. 

Mindketten becsületes, agilis 
emberek. Bármelyikük kerül 
ebbe a fontos tisztségbe, fele-
lősségteljesen fogja képviselni 
érdekeinket. Szerintem nagy 
szükség lenne az utcánkban a 
járdásításra. És természetesen 
egy ABC-áruház felépítése is 
sokat javítana a kereskedelmi 
ellátás színvonalán. 

Hogy mire voksoltak a pá-
kaiak szombaton, azt Fentős 
Zoltánné vb-titkár tömören 
így fogalmazza meg: a továb-
bi. töretlen fejlődésre. 

Lovásziban a fellobogózott 
tanácsházán egymás kezébe 
adják a kilincset a választó-
polgárok. 

Nyolc órává már a választó-
polgárok több mint 70 száza-
léka leadta szavazatát. A köz-
ségben a kommunális ellátott-
ság jónak mondható. Szükség 
lenne viszont az erősen elhasz-
nálódott gáz- és ivóvízvezeték-
-rendszer felújítására. 

' p A é o o l o s i J ^ a á ^ e ^ y é / i b ^ é n 
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— Víztározó épül Pákán. A 
zavartalan vízellátás érdeké-
ben a zalaegerszegi Észak-za-
lai Víz-, Csatornamű és Für-
dő Vállalat a meglévő 200 
köbméter befogadó képességű 
víztározóhoz egy újabb 100 
köbméteres építését kezdi meg 
az év második felében. A lé-
tesítmény átadására a jövő év 
elején kerül sor. 

OC Zt. 

— Szociális étkeztetés. A 
pákai községi közös tanács a 
helyi áfész étteremből 48 idős 
embernek biztosít helyszínre 
— a társközségekbe is — 
szállítva szociális étkeztetést. 
Az öregek napközijében 22-en 
részesülnek ellátásban, gon-
dozásban. 

H.iJ. / W - j a * iM-

— Hálózat bővítés. Üjabb 
települést lát el egészséges 
ivóvízzel a pákai regionális 
vízmű, Iklódbördöce lakóinak 
vízellátási gondjai oldódnak 
meg a befejezés előtt álló ve-
zeték-szakasz kiépítésével A 
vízmű dolgozói előre várható-
an szeptember 30-ára átadják 
a teljes hálózatot. 

ZH. 1985. augusztus 14. Szerda 
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Holnap képyiselő-pótyálasztás a 4-es számú 
zalaszentgróti, valamint 48 tanácstagi választókerületben 

Elmarad a képviselő-pótválasztás 

az 5-ös számú keszthelyi választókerületben 

Az Országos Választási Elnökség közleménye 
Az Országos Választási Elnökség közleménye szerint a 

pótválasztások képviselőjelöltjei névsorának közzétételét 
követően dr. Szendrődi Miklós és dr. Végh György jelöltek 
bejelentették, hogy a jelölésükről lemondanak. Tekintettel 
arra. hogy a Zala megyei 5. számú országgyűlési választó-
kerületben (Keszthely) csak egy jelölt maradt, tehát a tör-
vényes követelmények nincsenek meg, ebben a választó-
kerületben június 22-én nem lesz képviselő pótválasztás. 
A választókerületben a következő időközi választás alkal-
mával választanak országgyűlési képviselőt. (MTI) 

A félreértések elkerülése vashegyi 5-ös, valamint a 
érdekében nyomatékosan kö- várvölgyi 17-es és 18-as ta-
zöljük, hogy a keszthelyi 26- nácstagi választókerületben a 
os, a hévízi 19-es, a vonyarc- tanácstag-jelöltek pótválasztá-

ZH. 1985. június 21. Pénte 

— Vízvezeték építés. Be fe -
jezés előtt áll Kányaváron a 
vízvezeték lakásokba történő 
bekötése, Iklódbördőcén pedig 
a fővezeték építése. A tervek 
szerint mindkét település no-
vember ele jén vezetékes ivó-
vizet kap a pákai vízműtől, 
s még az idén hozzálátnak 
az Észak-Zalai Víz-, Csator-
namű és Fürdő Vál lalat szak-
emberei a kisszigeti fővezeték 
építéséhez is. 

H t í . m f . z r • 

sára holnap, június 22-én. a 
tervezettnek megfelelően sor 
kerül. 

A szavazóurnák elé járul-
nak holnap Zalaszentgrót és 
a városkörzet, a 4-es számú 
országgyűlési választókerüíet 
állampolgárai, -hogy megvá-
lasszák országgyűlési képvi -
selőjüket. A megyében ezen 
kívül 48 tanácstagi választó-
kerületben is tartanak pótvá-
lasztást. Tanácstagot válasz-
tanak Nagykanizsán a 29-es 
(keleti városrész), Zalaeger-
szegen a 4-es (ólai), a 10-es 
(Fürst S. utcai), a 34-es (bel-
városi) és a 40-es (kertváro-
si), Zalaszentgroton a 17-es 
és Keszthelyen a 26-os vá-
lasztókerületben. 

A tanácstag pótválasztás-
,ban a fentebb említett Keszt-
hely-környékieken kívül a 
következő községek is érde-
keltek egy. vagy több válasz-
tókerülettel: Lovászi, Páka, 
Zalakaros, Hahót, Zalászent-' 
halázs, Miháld, Nagyrécse, 
Kisrécse, Homokkomárom, 
Murakeresztúr, Surd, Vaspör, 
Pacsa, Zalaszentmihály, Bak, 
Becsvölgyé, Bucsuszentlászló, 

Németfalu, Egervár, Gellén-
háza, Ormándlak, Teskánd, 
Pakod, Zalabér, Zalacsány, 
Szemenyecsörnye (csörnyei 
községrész) Murarátka és Vin 
őornyaszőllös. 

A z ál lampolgárokat min-
denütt megfelelően mozgósí-
tották a pótválasztásra. A z 
érintett választójogosultakat 
személyenként írásban külön 
is értesítették a szavazás he-
lyéről és idejéről. A szavazás 
egyébként mindenütt ugyan-
abban a szavazókörben és 
ugyanabban a szavazóhelyi-
ségben lesz, mint június 8-án. 
A szavazás reggel 6 órakor 
kezdődik. 

A pótválasztásokon, ha csak 
helyi tanácstagot választanak,-
akkor egy sárga színű szava-
zólapot kapnak az ál lampol-
gárok. Országgyűlési képvise-
lő megválasztásához rózsa-
színű szavazólapot kapnak a 
szavazóhelyiségben. Zalaszent-
groton, va lamint Kisgörbön, 
Zalabérben és Zalacsányban 
— ahol az érintettek ország-
gyűlési képviselőt és helyi ta-

(Folytatás a 2. oldalon.) 

1985. június 5., szerda 
m ű i a 

Szegényháznak képzelték — otthonnak érzik 
a napközit a pákai öregek 

A z idősebb emberekkel való 
fokozottabb törődés érdekében 
egyre több helyen alakítanak 
ki öregek napközi otthonát. 
Páka dömeföldi községrészében 
több m in t nyolc esztendeje volt 
az avatás. A legkönnyebbnek 
hitt feladat, becsalogatni az 
embereket, nem is ment olyan 
könnyen . . . 

— Sajnos az idősebb embe-
rek többségét csak hosszas és 
személyes agitálás után sike-
rült meggyőznünk a napközi-
be járás előnyeiről — eleve-
níti fe l a kezdeti időszakot 
Illés Józsefné, az otthon veze-
tője. — Ezt a helyet tulajdon-
képpen szegényháznak képzel-
ték. Még talán egymás előtt is 

szégyellték magukat. A z t hit-
ték, ma jd lenézik őket a fa lu-
ban azért, mert idejárnak. Sze-
rencsére a kezdeti merevség 
lassan feloldódott. 

— Eleinte kissé feszélyezett 
vo l t a hangulat — fo ly tat ja az 
otthon vezetője. — A bemutat-
kozás után elmondtam a ter-
veimet, amiket szinte azonnal 
kibővítettünk még néhány jó 
elképzeléssel. 

— S ezeket a későbbiekben 
sikerült megvalósítani? 

— Igen. Mint látja, a társal-
góban kitettük a táblát, amire 
a következő szöveg van í rva : 
Életet az éveknek. A munká-
mat igyekszem ennek szelle-
mében ellátni. Televíz iót , rá-
diót, lemezjátszót vásároltunk. 
Több fé l e heti- és napilapot já-
ratunk. Alkalmanként kisebb-

nagyobb kirándulásokat te 
szünk a közeli szép tájakra. 
Voltunk már Zalakaroson, a 
fürdőben is. Orvosok, gyógy 
szerészek tartanak előadásokat 
olyan témakörökből, melyek 
éppen az itt élő embereket 
foglalkoztat ják. 

A z idők fo lyamán rendkívül 
j ó kapcsolatokat alakítottak ki 
a közeli üzemekkel, szövetke 
zetekkel. Tőlük különböző 
hulladékanyagokat kapnak, 
amelyekből ki-ki az ízlésének 
megfe le lő használati tárgyakat 
fabrikálhat. Ott jártunkkor ép-
pen ezekből rendeztek egy kis 
házi kiál l í tást." 

Ál ta lában tizenöten—húszan 
jönnek össze naponta. 

— A m í g bírtuk magunkat, 
addig nem vol t különösebb ba-
junk — mosolyog Kovács Jó-
zsefné, aki a f é r j é v e l jár a 
napközi otthonba. — Aztán bi-
zony egyre fogyot t az erőnk. 
Testvérünk, családunk nincs. 
Magunkra maradtunk. Eleinte 
valóban idegenkedtünk ettől a 

háztól. Viszont most már meg-
barátkoztunk a környezettel, 
szívesen járunk ide. Ha jó idő 
van, akkor fe lmegyünk a hegy-
re is. Van egy kis szőlőnk, pin-
cénk, ott dolgozgatunk. 

— Eleinte Pördefö ldéről in-
gáztam — meséli Németh Gyu-
la, a szentpéterföldi erdészet 
nyugdíjasa. — Hatvanhét éves 
vagyok, e léggé megviselt az ál-
landó utazgatás. í g y aztán be-
költöztem Dömeföldére, albér-
letbe. A z otthon vezetőjének 
segítségével sikerült egy jó kis 
helyet találnom. A feleségem 
és az egy ik f i am már meghalt;, 
a másik f iam pedig súlyos be-
teg. Egyedül élek. 

— Hogyan telnek a napok? 

— Változatosan! Mindig 
igyekszem valamilyen e l fog-
laltságot találni. Néha a falu-
beliek hívnak kaszálni, kapál-
ni. Szívesen megyek, nagyon 
szeretek emberek között lenni. 
Aztán van egy kis kertem, azt 
gondozgatom. 

A napközi otthon kert jét az 
idős emberek ápolják, gondoz-
zák. Ezzel is megpróbálnak 
maguk körül családiasabb han-
gulatot teremteni. S természe-
tesen a tanács is gondoskodik 
róluk: az intézmény fe lúj í tá-
sát tervezik. 

V . F. 

Zl).MF. -



A tanácstagi jelölőgyűlésekről jelentjük 

— Fogadóórák. Horváth Fe-
renc, a 10-es számú megyei 
válását ákierület országgyűlési 
képviselője december 9-én f o -
gadóórát tart 9 órától 11-ig 
Pákán, a községi tanácsnál, 
Ugyanezen a napon Ortahá-
zán 11—12, Pördeföldén 14— 
15, Kányaváron 15-^TK" óra 
közőfitTa tanácsi kirendeltsé-
gen, december 10-én Gutor-
földén 9—11 óra között a köz- < 
ségi tanácsinál, Rádiházán a | 
tangazdasági iroda helyiség- | 
ben 11—12, Csertalakoson 14 , 
—15 és Szentpéterföldén 15 — 
16 óraikor a taináesd kirendelt-
ségen vár ja választóit. 

Jelölőgyülések ma 

ZH. 1985. dec.7. Szombat 

A pótválasztást megelőzően 
ma a következő helyeken és 
időpontokban tartanak ta-
nácstagi je lölőgyűléseket: 

Keszthely, 26-os választóke-
rület, kisegítő iskola, 18 óra; 

Zalaegerszeg, 4-es választó-
kerület, olai bisztró oktatási 
kabinet, 18 óra; 10-es válasz-
tókerület, tej ipari vállalat, 18 
óra; 34-es választókerület, Tu-
domány és Technika Háza (II . 
emelet), 18 óra; 40-es válasz-
tókerület, Csillag közi óvoda, 
18 óra; 

Zalaszentgrót, 17-es válasz-
tókerület, l -es szárrlú általá-
nos iskola, 20 óra; 

Hévíz, 19-es választókerü-
let, Móricz Zsigmond utcai 
presszó, 19 óra; 

Vonyarcvashegy, 5-ös vá-
lasztókerület, Balatongyörök, 
népfronthelyiség, 19 óra; 

Várvölgy, 17-es választóke-
rület. Vállus, művelődési ház, 

II. ü. 

Páka 

A javasolt személyek már 
a jövőt tervezik 

Este hét órakor tartották a 
pákai tanács épületében a 
13-as számú tanácstagi körzet 
jelölőgyűlését. 

Szabó József tanácselnök 
röviden ismertette azokat a 
feladatokat, melyeket a fa lu 
lakossága az utóbbi években 
sikerrel megvalósított. Külön 
kiemelte a társadalmi mun-
kaakciókat, amik nagyban 
elősegítették a kitűzött célok 
megvalósítását. A H N F köz-

: ségi bizottsága által javasolt 
két tanácstag-jelölt — Benke 
György, a költségvetési üzem 
főkönyvelő je és Farkas László, 
az áfész főkönyve lő je — nem 
ismeretlen a választópolgárok 
előtt. Mindketten agilis em-
berek, akik sokat tehetnek a 
közösségi ügyek intézésében. 

— A jelöltek személyével 
egyetértek — kezdte Sabja-
nics Istvánná háztartásbeli. — 
Hosszabb ideje ismerem őket, 
megbízható, tettrekész embe-
rek. A magam részéről külö-
nösen annak örülök, hogy a 
tanács tervbe vette az óvoda 
bővítését. Ugyanis a gyerekek 
elhelyezését tekintve a pil la-

c natnyi helyzet nem éppen 
megnyugtató. 

" — Jó elképzelésnek tartöm 
' azt, hogy a kultúrház fűtését 

korszerűsíteni akarják — így 
' Bek Istvánná, a termelőszö-

vetkezet könyvelője. — Ha ezt 
sikerül megvalósítani, bizo-
nyára többen látogatják a kü-
lönböző rendezvényeket. V i -
szont nagy szükség lenne egy 
ABC-áruházra. 

— Ebben az ügyben már 
tavaly tettünk lépéseket — 
adott azonnal választ Farkas 
László. — A Szövoszhoz be-
nyújtottunk egy pályázatot, s 
ugyanakkor a Mészöv anyagi 
támogatását is kértük. Körü l -
belül ötszáz négyzetméteres 
üzlethelyiséget akarunk építe-
ni. 

Később fe lmerült a köz-
ponti szenny vízvezeték-háló-
zat kiépítésének gondolata is. 
Erre a kérdésre Benke György 
válaszolt: 

— Egy ilyen beruházás több 
mint hatvan mil l ió forintba 
kerülne. Ez bizony komoly 
anyagi megterhelést jelentene 
a lakosság részére. Széles kö-
rű társadalmi összefogással, 
azonban, sokszor még a lát-
szólag lehetetlennek tűnő 
ügyek is megvalósíthatók. 

A jelöltek — akiknek 
egyébként a je lenlevők egyön-
tetűen bizalmat szavaztak — 
tehát már a jövőt tervezik, s 
szemmel láthatóan reálisan 
mérik fel a távlati beruházá-
sok esélyeit. 

V . F. 

19 óra; 18-as választókerület, 
szintén Vállus, művelődési 
ház, 20 óra; 

Lovászi, l -es választókerü-
let, tanácsháza, 19 óra; 5-ös 
választókerület, olajbányász 
művelődési ház, 19 óra; 

Páka, 5-ös választókerület, 
általános Iskola. 19 ora; 

Miháld, 5-ös választókerü-
let, tanácsháza, 19 óra; 

Nagyrécse, 8-as választóke-
rület, tsz-iroda, 20 óra; 18-as 
választókerület Kisrécse, 
klubhelyiség, 20 óra; 

Pacsa, 7-es választókerület, 
pártház, 19 óra 30 perc; 11-es 
választókerület, művelődési 
ház, 19 óra 30 perc; 31-es vá-
lasztókerület, Zalaszentmi-
hály, talajerőgazdálkodási 
vállalat ebédlője, 19 óra 30 
perc; 

Bak, 9-es választókerület, 
általános iskola, 20 óra; 

Becsvölgye, 2-es választóke-
rület, tanácsháza, 19 óra; 5-
ös választókerület, párthelyi-
ség, 19 óra; 

Bucsuszentüászló, 10-es vá-
lasztókerület, kultúrotthon, 20 
óra; 

Csonkahegyhát, 16-os vá-
lasztókerület, Németfalu, 
klubhelyiség, 19 óra; 

Egervár, 22-es választóke-
rület, művelődési otthon, 20 
óra; 26-os választókerület, 
művelődési otthon, 19 óra; 

Gellénháza, 2-es választóke-
rület, tanácsháza, 19 óra; 8-as 
választókerület, öregek nap-
közi otthona, 19 óra; 23-as 
választókerület, Ormándlak, 
kultúrotthon, 19 óra; 

Teskánd, 7-es választókerü-
let, tanácsterem, 19 óra; 

Zalabér, 3-as választókerü-
let, tanácsháza, 19 óra 30 
perc; 4-es választókerület, 
tűzoltószertár, 19 óra 30 perc; 
8-as választókerület, kultúr-
ház, 19 óra 30 perc; 

Zalacsány, 7-es választóke-
rület, általános iskola, 20 óra. 

ZH. 1985.06.24. 



Otthon" dolgozni Pákán 
Varrodások vallomása 

Megyénkben mintegy más-
fél-százezerre tehető a fog la l -
koztatottak száma. Közülük 
mintegy 45 ezren naponta, he-
tente vonatra, buszra, kerék-
párra, autóba ülnek, hogy 
munkahelyükre eljussanak, 
mások vá l la l ják az albérlet 
kényelmetlenségeit. A z utóbbi 
öt évben az ingázók száma 
mintegy 2 százalékkal csök-
kent. Egyrészt városba — 
munkahelyi településre — 
költözés, másrészt a fa lvakban 
létesített ú j munkalehetőségek 
miatt. A Zalaszentgróti Re-
kord Ipari Szövetkezet közel 
20 éve hozta életre pákai var-
rodáját, teremtve ott kereseti 
lehetőséget egyrészt a koráb-
ban háztartásbelieknek, más-
részt ingázóknak. Közülük 
hárman vallanak az „otthoni" 
munka előnyeiről, ami termé-
szetesen nem bedolgozást, ha-
nem a helyi üzemben végzett 
tevékenységet jelenti. 

G Y U R I C Z A SÁNDORNÉ 
zsebző a szalagon. 

— Bizony, már 18 éve. A z -
előtt? A mezőgazdaságban 
dolgoztam, no meg természe-
tesen akárcsak most is, ott-
hon. 

— Mely ik a jobb? 
Eltűnődik: 
— Akkor az vol t a jó, most 

meg ez. A z viszont sokat je-
lent, hogy nem kell utaznom, 
csak be jövök a munkahelyem-
re. A z ember rengeteg időt 
takarít meg ! Annál is inkább 
szükség van erre, mert hét-
tagú családomnak kell regge-
lit készítenem. Fér jem, lá-
nyom, vőm, a dédike, a gye-
rekek . . . Szóval van mit ten-
ni hét óra előtt, amikor a 
munkaidő itt elkezdődik. 

— Mi t jelent az otthoni 
munka a reggelikészítésen 
túl? 

— A z állatok ellátását. 
— Ha nincs ez az üzem, hiá-

nyozna nagyon a keresete? 

Gyuricza Kalamárné Nyisztor 
Sándorné Gombos Teréz Márton 

Elbizonytalanodik. 
— Nem is tudom. Nem va-

lószínű, mert akkor több álla-
tot tartanék a család jövede l -
mének kiegészítése érdekében. 
A z is fárasztó lenne. Igaz, az 
üzemi kötöttséget is nehéz 
vol t megszokni, de most már 
természetes. 

K A L A M A R N É GOMBOS 
TERÉZ é letrajza így je l lemez-
hető: Iskolapadból — varró-
gép mellé. 

— A nyolc általános után 
azonnal idejöttem dolgozni 15 
éve, — mondja enyhe nosztal-
giával. — Szeretek itt lenni. 
Ez az első munkahelyem, az-
óta nem láttam a munkaköny-
vemet. 

— Úgy érzi, megbecsülik? 
— Igen. Ráadásul nem sze-

retek utazni. í g y a jó, hely-
ben. 

Utazik helyette a f é r j e na-
ponta Lentibe, a Fém- és Fa-
ipari Szövetkezethez, ahol bú-
torasztalos. Pár éve építkezés-
be fogtak: 

— Most lett kész itt, Pákán 
a házunk. Négy szoba van 
rajta, megférünk . . . 

— Gyerekek? 
— Előbb a ház, azután a 

családtervezés. Eddig a szü-

léinknél laktunk, s nagy 
könnyebbséget jelentett, hogy 
sem albérletet, sem „koszt-
pénzt" nem kellett f izetnünk. 
Ket tőnk fizetéséből nőtt fe l a 
ház, s ezen túlmenően is so-
kat köszönhetünk a szülői 
háttérnek. 

NYISZTOR M A R T O N mű-
szerész a kávés „néni" . Egy-
szem f é r f i a varrodában, s ha 
két gép javítása közt fut ja 
idejéből, főz i a feketét. 

— Lentiben dolgoztam a 
fémfánál . Nagy előny, hogy 
nem kell bejárnom. Nyo lc éve 
itthon vagyok. Nincs útikölt-
ség, nincs napi átlagosan más-
fé l óra bumlizás, várakozás, s 
így minden másra több idő 
jut. 

— Például? 
— A tanulásra. Megszerez-

tem a technikus minősítést, s 
tavasszal fe lvéte l izek a mű-
szaki főiskolán. Hány éves 
vagyok? H á t . . . 42, de ír jon 
41-et, ne hogy azt mondják itt 
a lányok, hogy öreg vagyok. 

— Émlítette a több szabad-
időt. M i r e fu t ja ebből. 

— Sokmindenre. Például 
kertészkedem, van 70 négy-
zetméter fól iasátram. 

Mészáros Ferenc 

Zalai Hírlap, 1985.október 5. 



Ami megy9 és ami nem 

a Pákai Afésznél 
Keresni az új termeltetési 

lehetőségeket, módokat, ez 
jel lemzi a Pákai A fész f e l vá-
sárlási ágazatát. í gy sikerült 
bizonyos sajátosságot bele-
vinni ebbe a munkába. A 
megyében például ez az 
egyetlen fogyasztási szövetke-
zet, amelyik — az ál latfor-
galminak — sertéshizlaltatás-
sal foglalkozik. A z ötlet ma-
gától jött, a helybeli terme-
lőszövetkezet nem koordinálta 
a sertéshizlalást, az ál latfor-
galmi vállalatnál pedig úgy 
látták, itt is van termelési 
kedv, így a szövetkezet vá l -
lalkozott a felvásárlásra. En-
nek már hat esztendeje. 

— Egy kis visszaesés ta-
pasztalható — számol Varga 
Tihamér és Bakó Gyula terü-
leti ügyvezető. — A legna-
gyobb mennyiséget adó ter-
melőnk abbahagyta a hizla-
lást, más vállalkozásba kez-
dett. így a tavalyi 360-al 
szemben mintegy 300 hízott 
sertés felvásárlására számít-
hatunk csak. Zömét tizenöt 
gazda adja, egyébként ötven 
szerződésünk van. de jónéhá-
nyan csak eny-két állatot ér-
tékesítenek. Ám arra is szük-
ség van. 

( A z egyik nagyobb mennyi-
séget produkáló termelő ép-
pen a szövetkezet dolgozója: 
Fehér Andrásné könyvelő 
Kisszigeten lakik és negyedik 
esztendeje évi 30 hízott ser-
tést ad el a szövetkezeten ke-
resztül. 

— Egy pajtát alakítottunk 
át — mondja. — önetetős, 
önitatós rendszerű, gyakorla-
tilag elég másnaponként fel-
tölteni táppal az etetőket. A 
hízóalapanyagot az állatfor-
galmitól kapjuk, a takar-
mánytápot a szövetkezeten 
keresztül vásároljuk. 

— Kif izetődik? 
— Nem sok haszon marad 

rajta. Ha a munkánkat is be-
leszámítjuk, akkor jóformán 
semmi. Kiegészítő jövedelem-
ként azért jól jön. Két kö-
zépiskolás gyerekünk van, 
kell a pénz ...) 

A szövetke-
zetiek úgy vé-
lik, tartani le-
het a 300 kö-
rüli hízottser-
tés értékesítést, 
mert ennél az 
áruféleségnél 

nincs konkur-
rencia. Egye-
beknél viszont 
meg kell azzal 
is küzdeni, de 
az is igaz, hogy 
esetenként ép-
pen a pákaiak 
jelennek meg 

versenytárs-
ként. Ez utób-
bi megállapítás 
például a broi-
íer csirkére vo -
natkozik. Há-
rom éve még 
csak 40 ezret 
vásároltak fe l Tamása János pákai gazda nagy gonddal 
és adtak át a za- neveli a csirkéket, amelyeket a helybeli 
laegerszegi f e l - Afész -en keresztül értékesít. 

dolgozónak, az idén viszont 
már 200 ezerrel számolnak. 
Nyolc termelő foglalkozik a 
húsbaromfi nevelésével és az 
igazság az, hogy többségük a 
működési területen túl. Lete-
nye környékén él. Hogy miért 
tetszett jobban a Pákai Áfész, 
mint a letenyei, vagy a nagy-
kanizsai ? Kedvezőbb a jánla-
tot kaptak a takarmánykeve-
rék, a gyógyszerek, a szakta-
nács adása esetében. 

— Éppen arról a vidékről 
jövök, a jövő évi szerződések 
ügyében .tárgyaltam a gaz-
dákkal — mondja Bakó Gyu-
la. — Ügy néz ki, maradnak 
a termelők, így versenyképe-
sek vagyunk továbbra is. 

(A helybeli egyik csirkés 
gazdához, Tamása János ter-
melőszövetkezeti gépkocsive-
zetőhöz látogattunk el. A z új 
családi házak sorában épített 
kétszintes takaros háza ud-
varában alakította ki a ba-
romfinevelőt. A z is kétszin-
tes, szakszerűen berendezett 
épület. A fehértollú csirkék 
kikandikálnák a nyitott a j -
tón. vágásra érettek, a na-
pokban száll ít ják el Zala-
egerszegre. 

— Már több éve foglalko-
zunk a csirkével — mondja a 
gazda —, de elment tőle a 
kedvünk. Gyenge a naposcsi-
be, sok az elhullás, lassabban 
gyarapodnak az állatok. Pe-
dig kell a plusz pénz, három 
gyerekünk van és közülük 
kettő egyetemista ...) 

Vagyis nem egészen zavar-
talan a csirkenevelés sem. A 
szövetkezetiek azonban meg-
éltek már a termeltetésben 
elég sok jót, s rosszat. Egy 
időben a nyúl vol t az igiazán 
kapós cikk, a pákád területen 
most is több konkurrens f e l -
vásárló működik. Viszont ma-
napság a nyúl nem igazán 
keresett, évi tíz tonnát vásá-
rol meg a szövetkezet. A mé-
hészet azonban jelentős, 46 
méhésszel van szerződésük. 

Általában 30 tonna mézet és 
egyéb méhészeti terméket 
szoktak átvenni, de az idén 
ennél kevesebb várható. A 
varoa atka nagy kárt okozott 
a méhcsaládokban. 

A Pákai Á f ész az idén 
mintegy 15 mill ió for int ér-
tékű árut vásárol fe l a f a l vak 
lakóitól. Ez 2,5 mil l ió for int-
tal több az előző évinél. A 
termeltetéssel intenzíven f og -
lalkozó Bakó Gyula azonban 
úgy vélekedik, lehetne több is. 
A lehetőségek többet kínál-
nak. de a korlátok nem en-
gedik. A zöldség-gyümölcs a 
leg jobb példa rá. Olyan ke-
veset kínálnak érte, hogy in-
kább otthagyják a gazdák a 
fák alatt elrothadni. Pedig 
legrosszabb esetben ipari cél-
ra értékesíteni lehetne. 

— Amivel lehet, próbálko-
zunk — magyarázza a f e l vá-
sárlási szakember. — Pár éve 
jól megy a konzerv-uborka 
termelés. Fontolgatjuk, hogy 
talán a pulykanevelés sem 
lenne rossz. Nem félünk az 
újtól, még ha kockázatot is 
jelent. 

Bozsér Erzsébet 

1985. október 17., csütörtök 

Felvásárlás 15 millióért 



Kis üzem — elégedett asszonyok 
Hétköznapok a pákai csonthéjas-feldolgozóban 

A kisebb vidéki települése-
ken alkalmanként komoly 
gondot jelent e női munkaerő 
helyben történő foglalkoztatá-
sa. Olykor emiatt költözik né-
hány család a szélesebb el-
helyezkedési lehetőséget biz-
tosító városokba. Éppen ezért 
— a tehetőségekhez mérten — 
napjainkban; többféle kisüze-
meket alapítanak, melyekiben 
fő leg a helyi nyugdíjasok, s 
kismamák, vagy az ingázást 
valamilyen oknál fogva nem 
vál la ló asszonyok tevékeny-
kednek. 

E céjit elősegítendő, idesto-
va több mint egy esztendeje 
Pákán üzembe helyezték — a 
korábban egyszer már meg-
szüntetett — csonthéjas f e l -
dolgozó üzemet. 

— Az előzetes felmérések 
alapján több mint félszáz 
lány és asszony vállalt volna 
a faluban munkát — tá jékoz-
tat Bocskor Ferenc üzemve-
zető. — Erre a régi iskola-
épületben lehetőség is kínál-
kozott, amit természetesen a 
községi vezetők rögvest ki-
használtak. Kezdetben mind-
össze negyvenöt főt alkalmaz-
tunk, ám azóta a létszámunk 
közel a duplájára emelkedett. 
A dolgozóink nyolcvan száza-
léka nő, s köztük az idősebb, 
valamint a fiatalabb korosz-
tály képviselői egyaránt meg-
találhatók. A helybelieken kí-
vül meglehetősen sokan jön-

Ketten az asszonyok közül: Peszleg Pálné és Hermán Ká -
roly né. 

nek hozzánk a környező ki-
sebb településekről is. 

A z Ingázók többségénél, a 
közlekedés nem jelent külö-
nösebb gondot, ugyanis a bu-
szok menetrendje a munka-
kezdési, i l letve befe jezési idő-
pontokhoz igazodik. Viszont 
Csömöd érről, Iklódbördöcé-
rő l az asszonyok gyalogolni, 
kerékpározná kényszerülnek. 
Ez ügyben, már tárgyalltak a 
Volán illetékeseivel, sajnos 
eredménytelenül. Ped ig az 
említett településekről több 
nyugdíjas is szeretné kihasz-
nálni e munkalehetőséget. . . 

— Pillanatnyilag gondot je-
lent a szociális létesii.aények 
hiánya — fo ly tat ja dz üzem-
vezető. — Ha majd az épület 
földszintjéről elköltözik a fod-
rászat, annak helyén szeret-
nénk öltözőt, zuhanyzót, ebéd-
lőt kialakítani. Jövőre a kály-
hák helyett miár valószínűleg 
radiátorok melegítenek, mivel 
bevezetjük a központi fűtést. 
A vegyes tüzelésű kazánban 
a csonthéjat is el lehet éget-
ni, s így még p. fiuUadék sem 
megy veszendőbe. 

Meglehetősen kicsi az üzem 
alapterülete, azaz helyszűké-
ben vannalk. A közelmúltban 
építettek ugyan egy három-
százhatvan négyzetméter, alap-
területű riaiktárat, ám a jövő-
ben még egy ilyen létesít-
ményre lenne szükség. Ugyan-

akkor — a fo lyamatos szállí-
tások miatt — nagy a teher-
gépkocsi forga lmuk és bizony, 
egy kamionnak hely kell a 
megforduláshoz, beálláshoz. A 
terület bővítésének ügyében 
már eredményesnek ígérkező 
tárgyalásokat folytatnak. 

— Egy éve vagyok az üzem-
ben — mondjia a lispeszent-
ador jáni Hermán Károlyné, 
aki a,2 épületben, kialakított 
három munkaterem egyikében 
dolgozik. — Jól érzem magam 
ebben a kis kollektívában. 
Korábban is itt Pákán, a var-
rodában tevékenykedtem, de 
az orvos — allergiás betegsé-
gem miatt — munkahelyvál-
toztatást javasolt. Kapóra jött 
hát ez a lehetőség, ráadásul 
egy műszakba járhatok, s így 
az otthon körüli teendőket is 
nyugodtan el tudom végezni. 

— Elég kevés nyugdíjat ka-
pok, ezért örülök ennek a 
munkahelynek — mosolyog 
Peszleg Pálné. — Nem jelent 
különösebb fáradtságot szá-
momra ez a foglalatosság, de 
mindenekelőtt az a legna-
gyobb szerencsém, hogy a la-
kóhelyemen tudtam elhelyez-
kedni. Ilyen idős korban az 
ingázás már nagyon megeről-
tető lenne. A főnökeim meg-
értők, bármikor bizalommal 
fordulhatok hozzájuk, s ennél 
többet aligha kívánhatok... 

V. F. 

ZH. 1985. november 30. Szombat 



Kitüntetések a kultúra 
társadalmi munkásainak 

Szabó József átveszi a kitüntetést Jári JKerenctöl 
(ZH fotó — Kiss Ferenc felvétele) 

Szép gesztus a megyei ta-
nács művelődési osztályától, 
hogy nemcsak a hivatásos 
kultúrmunkásokat tünteti ki, 
hanem azokat is. akik min-
den anyagi ellenszolgáltatás 
nélkül. belső indíttatásból 
igyékeznek mind többet tenni 
a közművelődésért A tavalyi 
évet követően az idén máso-
dik alkalommal tüntették ki 
a kultúra társadalmi munká-
sait. 

A Megyei Művelődési és If-
júsági Központban tegnap 
tartott összejövetelen Jári Fe-

renc. a megyei tanács műve-
lődési osztályvezetője mondott 
rövid beszédet. Megemlítette, 
hogy a szűkös anyagi lehető-
ségek eiienére az idén har-
minc közművelődési intéz-
ménv újult meg a megyében. 
Ez azoknak a tanácsi veze-
tőknek a munkáját is dicséri, 
akik a kereskedelmi, egész-
ségügyi és más infrastruktu-
rális ellátás mellett a művelő-
dési feltételek megteremtését 
is fontosnak tartják. 

A Zala Közművelődéséért 
plakettet hárman kapták 
meg: Szabó József nyugalma-
zott tanácselnök. Páka köz-
művelődési feltételeinek a 
megteremtéséért, a pákai fo'l-
klórfesztiválolk magas színvo-
nalú megrendezéséért; Tóth 
Ferenc nyugalmazott mú-
zeumigazgató a .Magyar O la j -
ipari Múzeum létesítésében és 
fej lesztésében végzett kiemel-
kedő tevékenységéért, a léte-
sítmény tudományos és köz-
művelődési célú hasznosítá-
sáért; Bögel József, a Műve-
lődési Minisztérium főmunka-
társa (külföldi útja miatt nem 
vehetett részt az ünnepségen) 
a zalai színház létrehozásá-
ban és tevékenységében való 
közreműködéséért. 

yjcu fr.hr-, fltsJec^"*-
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^ a múltból a jövőbe 

MT-VAGTA 
Korhatár nélkül! 

Holnap indul a YIT-yágta versenysorozata 
„Rajt" a Petőfi rádióban, 8.05 órakor 

Lassan 39 éve hogy a De-
mokratikus I f júsági Világszö-
vetség útjára indította a V I T -
-mozgalmat, majd felhívására 
1947 nyarán Prágában talál-
koztak a világ i f júságának 
képviselői — a béke, a barát-
ság eszméjét hirdetve. Eddig 
tizenegy fesztiválra került sor, 
s az idei nyáron pedig Moszk-
va lesz a X I I . V I T házigazdá-
ja. Ebből az alkalomból rend-
kívüli i f júsági oldalunkon e l -
sőként annak a rendhagyó 
versenysorozatnak a tudniva-
lóit tesszük közzé, amelynek a 
neve: V IT-vágta a múltból a 
jövőbe. Ennek a nemes, érde-
kes vetélkedésnek a legjobbjai 
— szám szerint 90-en — 
Moszkva vendégei lesznek! 

A „V IT - vág t a " sorozaton 
korhatár nélkül, bármilyen 
összetételű és szerveződésű, 
maximum 10 tagú csapatok 
részt vehetnek, akik május 
5-én, reggel 8.05 órakor, a Pe-
tőfi rádióban elhangzó felhí-
vás feladatait teljesítik. 

Ezekhez szükség lesz kazet-
tás magnóra — három kazet-
tával együtt —, fényképező-
gépre és a fotók előhívásához, 
másolásához megfe le lő eszkö-
zökre. A fotós feladathoz az 
alábbi helyszíneken és időben 
biztosítanak szakmai-technikai 
segítséget: 

Zalaegerszegen:, a Landorhe-
gyi úti KISZ-iskolában reggel 
9 órától 18 óráig és a Dimit-
rov Szakközépiskolában, 14 és 

18 óra között; Nagykanizsán, 
a Fabik Károly Űttörőházfoan 
és a 406. számú Ipari Szak-
munkásképzőben 8-tól 18 
óráig; Keszthelyen, a 308-as 
számú Ipari Szakmunkáskép-
zőben, Lentiben, a városi mű-
velődési központban 18 óráig 
és Zalaszentgróton, a Hambur-
ger Művelődési Központban. 
11 órától 17 óráig. 

Minden, a rádióban elhang-
zott feladat este 18 óráig tel-
jesítendő, s az így elkészített 
dokumentumokat a megye 
minden tájára útrta'k indított 
gyűjtőautókba kel l leadni. 
(Ezek útvonalát, érkezési ide-
jét az oldal más helyén közöl-
jük.) A gyűjtőButók megkü-
lönböztető je le az összeállítá-

sunkban látható két embléma. 
A május 12-i, zalaegerszegi-

-alsóerdei megyei döntőre csak j 
azok a csapatok kerülhetnek 
tovább akik a rádiófelhivás-
ban közölt 3 kötelező és 5 sza-
badon választható feladatot 
határidőre megoldják. Minden 
résztvevő csapat írásos értesí-
tést kap a rendezőktől, hogy 
bejutott-e a megyei versenyre 
vagy sem. Az eredményekkel 
kapcsolatban a következő te-
lefonszámok hívhatók: Zala-
egerszeg, 14-134 és 14-444; 
Nagyikanizsa 12-134; Keszthely 
12-259; Lenti 6 és Zalaszent-
grót 3. 

Május 5-én a következő tele-
fonszámokon tartanak ügyele-
tet, ahol minden lehető kér-
désben segítséget nyújtanak a 
csapatok számára. Zalaeger-
szeg 14-134 és 14-444; Nagyka-
nizsa 12-254; Keszthely 12-259; 
Lenti 85: Zalaszentgrót 3. 

„VIT-rágta" megyei gyűjtőautók május 5-i útvonala 
Nagykanizsa, Zalaegerszeg, ! 

Keszthely. Lenti és Zalaszent-| 
grót városokon belül nem in-J 
dúlnak külön gyűjtőautók. A 
résztvevőknek személyesen 
kell az anyagokat bevinniök 
á kijelölt gyűjtőhelyekre, a 
következő időpontig. 

Nagykanizsán 19.30 a Fabik 
Károly Üttörőházba, Zalaeger-
szegen 19.30, Keszthelyen 
18.30. Zalaszentgróton 18 órá-
ig a városi KISZ-bizottságra, 
Lentiben 19.30 óráig a Sólyom 
László Művelődési Központba. 

Az összegyűjtött anyagokat 
a kiküldött gyűjtőautók hoz-
zák be a megyei értékelő 
központba. Később beérkező 
nevezéseket nem tudnak f i -
gyelembe venni. 

„ A " JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaszentgrót 

KISZ-bizottság, 18 óra — Za-
laudvarnok — Zalaszentlászló 
— Gyülevész — Karmacs 
18.20, — Hévíz, nagy autópar-
koló 18.25 — Nemesbük — 
Zalaköveskút — Kehidakus-
tány kultúrház, 18.50 — Za-
lakoppány—kallósdi útelága-
zás — Bezeréd 19.05 — Orbá-
nyosfa — Kiskapornak 19.15 
— kapornaki és zalaegerszegi 
út kereszteződése. 

„ B " JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Keszthely városi 

KISZ-bizottság 18.00 — Fe-
nékpuszta — Sármellék presz-
cif\ Ifl lü — 7a lawór 7a l a 

— Páka kultúrház 18.20 — 
Dömefö lde — Kányavár — 
Lispeszentadorján 18.35 — 
Kiscsehi — Szentmargit falva 
18.40 — Csörnyeföld — Sze-
menyecsörnye 18.50 — Kerka-
szentkirály — Dobri — Tor -
nyiszentmiklós presszó — Lo-
vászi kultúrház 19.05 — Lenti 
— Mumor — hernyéki útel-
ágazó — Nova 19.25 — Szil-
vágy — Pórszombat — Zala-
baksa 19.45 — Lentikápolna 
— Sólyom László Művelődési 
Központ. 

„E" JELŰ GYÜJTÖ A U T Ó : 
Útvonala: Zalaegerszeg Vá-

rosi K I S Z Bizottság 18.00 — 
Teskánd — babosdöbrétei út-
elágazó — Nagylengyel kul-
túrház 18.25 — Gombosszeg 
— Becsvölgye presszó — Kus-
tánszeg — Csonkahegyhát 
18.35 — Német fa lu — Böde 
18.45 — Teskánd — András-
hida — Zalaegerszeg — Kis-
kutas 19.00 — Nagykutas — 
(Andrásfa, Petőmihályfa, 
Győrvár ) — Egervár presszó 
19.20 — Zalaegerszeg Városi 
K I S Z Bizottság — Zalaeger-
szeg K ISZ Politikai Képzési 
Központ, 19.35. 

„1" JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaegerszeg K I S Z 

Politikai Képzési Központ 
18.00 — Zalaszentiván — Pó-
kaszepetk 18.20 — Pakod — 
Batyk 18.30 — Tűr j e — Sza-
lapa — Mihályfa — Öhíd — 
TCiccrörhö V i nitnrn vnc-7fíl toc 

általános iskola 20.40 — gel-
sei útelágazás — Hahót álta-
lános iskola 20.50 — baki út-
kereszteződés — csatári útelá-
gazás — botfai útelágazás — 
Zalaegerszeg K I S Z Polit ikai 
Képzési Központ. 

„ 3 " JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaegerszeg 

K I S Z Polit ikai Képzési Köz-
pont 18.00 — Andráshida — 
Bagódvitenyéd — Bagód, Za-
lagép 18.15 — Hagyárosbő-
rönd — Ozmánbük — Vaspör 
— Zalaháshágy — Zalacséb 
kultúrház 18.40 — Budafa — 
Zalalövő presszó 18.45 — ir-
sapusztai útelágazó — kozma-
dombjai útelágazó — Kálóc-
fa 19.00 — Csesztreg — Ne -
mesnép 19.15 — Baglad — 
Resznek — Belsősárd — Ré-

dics kultúrház 19.35 — Lenti 
Városi K ISZ Bizottság 20.00 
— Mumor — Lentiszombat-
hely — Csömödér —- Páka 
kultúrház — Ortaháza 20.30 
Gutorfö lde kultúrház — Szent-
kozmadombja — Zalatárnok 
20.45 — Zágorhida — barla-
hidai útelágazó — Petr ike-
resztúr — Nagylengyel kul-
túrház 21.00 — Gellénháza 
kultúrház — Bazita — Zala-
egerszeg K I S Z Politikai Kép-
zési Központ. 

Azokban a községekben, 
ahol pontos hely nincs meg-
jelölve. a gyűjtőautók a Vo-
lán autóbusz megállóinál áll-
nak meg. A z autókat a meg-
adott útvonal mellett bárhol 
l e lehet állítani jelentkezés és 
anyagleadás érdekében. 

1986 



„VIT-yágta" megyei gyűjtőautók május 5-i útvonala 
Nagykanizsa. Zalaegerszeg, ! 

Keszthely. Lenti és Zalaszent-« 
grót városokon belül nem in-| 
dúlnak külön gyűjtöautók. A 
résztvevőknek személyesen 
kell az anyagokat bevinniök 
a kijelölt gyűjtőhelyekre, a 
következő időpontig. 

Nagykanizsán 19.30 a Fabik 
Károly Üttörőházba, Zalaeger-
szegen 19.30, Keszthelyen 
18.30, Zalaszentgroton 18 órá-
ig a városi KISZ-bizottságra, 
Lentiben 19.30 óráig a Sólyom 
László Művelődési Központba. 

A z összegyűjtött anyagokat 
a kiküldött gyűjtőautók hoz-
zák be a megyei értékelő 
központba. Később beérkező 
nevezéseket nem tudnak f i -
gyelembe venni. 

„A " JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaszentgrót 

KISZ-bizottság, 18 óra — Za-
laudvarnok — Zalaszentlászló 
— Gyülevész — Karmacs 
18.20, — Hévíz, nagy autópar-
koló 18.25 — Nemesbük — 
Zalaköveskút — Kehidakus-
tány kultúrház, 18.50 — Za-
lakoppány—kallósdi útelága-
zás — Bezeréd 19.05 — Orbá-
nyosfa — Kiskapornak 19.15 
— kapornaki és zalaegerszegi 
út kereszteződése. 

„B" JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Út vonala: Keszthely városi 

KISZ-bizottság 18.00 — Fe-
nékpuszta — Sármellék presz-
szó 18.15 — Zalavár — Zala-
szabar 18.25 — Ki l imán 18.35 
— Alsóra jk — Felsőrajk — 
Zalaszentmihály mozi épület 
előtt 18.50 — Pölöske 19.00 — 
Bucsuszentlászló kultúrház — 
kusbucsai elágazó — kaporna-
ki elágazó 19.20 — Misefa — 
Pacsa kultúrház 19.30 — Za-
laigrice — Vörrü — Szentpé-
terúr 19.40 — Dióskál — 
Egeraracsa — Esztergályhor-
váti — Zalaapáti kultúrház 
20.00 — Alsópáhok — Keszt-
hely Városi K I S Z Bizottság. 

,.C" JELC G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Utvonala: Nagykanizsa, Fa-

bik Károly Üttörőház 18.00 — 
Szepetnek — petriventei útel-
ágazó — Tótszentmárton 
presszó 18.15 — Tótszerda-
helv presszó — Molnári — 
Murakeresztúr kultúrház 18.30 
— Fiyteháza — Bajcsa — Fa-
bik Károly Üttörőház. 

„C,2" JELŰ GYÜJTÖ -
A U T Ó : 
Utvonala: Fabik Káro ly Üt-

törőház 18.00 — a kaposvári 
úton a bagolai útelágazó — K is 
fakos 18.05 — Sand — Miháld 
18.20 — Zalaszentjakab — 
Galambok kultúrház — Zala-
karos faluközpont 18.30 — 
— Zalakomár a 7-es út ke-
reszteződésénél — Zalasárszeg 
— nagyrécsei útelágazó — 
Fabik Károly Úttörőház. 

„D" JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Sólyom László 

Művelődési Központ 18.00 — 
Kerkateskánd — Szécsisziget 

— Páka kultúrház 18.20 — 
Dömefö lde — Kányavár — 
Lispeszentadorján 18.35 — 
Kiscsehi — Szentmargit falva 
18.40 — Csörnyeföld — Sze-
menyecsörnye 18.50 — Kerka-
szentkirály — Dobri — Tor -
nyiszentmiklós presszó — Lo-
vászi kultúrház 19.05 — Lenti 
— Mumor — hernyéki útel-
ágazó — Nova 19.25 — Szil-
vágy — Pórszombat — Zala-
baksa 19.45 — Lentikápolna 
— Sólyom László Művelődési 
Központ. 

„E" JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaegerszeg Vá-

rosi K I S Z Bizottság 18.00 — 
Teskánd — babosdöbrétei út-
elágazó — Nagylengyel kul-
túrház 18.25 — Gombosszeg 
— Becsvölgye presszó — Kus-
tánszeg — Csonkahegyhát 
18.35 — Németfa lu — Böde 
18.45 — Teskánd — András-
hida — Zalaegerszeg — Kis-
kutas 19.00 — Nagykutas — 
(Andrásfa. Petőmihályfa, 
Győrvár ) — Egervár presszó 
19.20 — Zalaegerszeg Városi 
K ISZ Bizottság — Zalaeger-
szeg K ISZ Polit ikai Képzési 
Központ, 19.35. 

„1" JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaegerszeg K I S Z 

Polit ikai Képzési Központ 
18.00 — Zalaszentiván — Pó-
kaszepetk 18.20 — Pakod — 
Batyk 18.30 — Tűr j e — Sza-
lapa — Mihály fa — Öhíd — 
Kisgörbő — Vindornyaszőllős 
19.00 — zalaszántói útelága-
zás — várvölgyi útelágazás — 
Keszthely Városi K I S Z Bi-
zottság — Alsópáhok útelága-
zás — Szentgyörgyvár 20.30 
— Zalacsány — ti laj i útelága-
zó — L iget fa lva útelágazó — 
Almásháza útelágazó — Pa-
dár útelágazó — Nagykapor-
nak i f júsági ház 20.45 — kis-
bucsai útelágazó — Csácsbo-
zsok a „Zalaegerszeg" táblá 
nál — Zalaegerszeg K I S Z 
Polit ikai Képzési Központ. 

JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaegerszeg 

K I S Z Polit ikai Képzési Köz-
pont 18.00 — Bocfölde — Sár-
hida — Bak presszó 18.20 — 
Baktüttős — T ó f e j kerámia 
üzem bejáratánál 18.30 — Söj-
tör kultúrház — Pusztaszent-
lászló kultúrház — Pusztama-
gyaród — Szentliszló — Bá-
nokszentgyörgy kultúrház 
19.00 — Vár fö lde — Bázake-
rettye kultúrház 19.15 — Kis-
tolmács — Letenye városi 
jogú KISZ-bizottság 19.35 — 
Becsehely KISZ-k lub 19.40 — 
petriventei útelágazó — r igyá-
ci útelágazó — eszteregnyei 
útelágazó — Sormás — K is -
kanizsa A B C áruház 20.10 — 
Nagykanizsai Városi K I S Z -
bizottság 20.25 — újudvari út-
elágazás — hosszúvölgyi út-
elágazás — fűzvölgy i útelá-
gazás — magyarszentmiklósi 
autóbuszmegálló a zalaeger-
szegi úton 20.30 — Bocska 
útelágazás — Zalaszentbalázs 

általános iskola 20.40 — gel-
sei útelágazás — Hahót álta-
lános iskola 20.50 — baki út-
kereszteződés — csatári útelá-
gazás — botfai útelágazás — 
Zalaegerszeg K I S Z Polit ikai 
Képzési Központ. 

„3" JELŰ G Y Ü J T Ö A U T Ó : 
Útvonala: Zalaegerszeg 

K I S Z Polit ikai Képzési Köz-
pont 18.00 — Andráshida — 
Bagodvitenyéd — Bagód, Za-
lagép 18.15 — Hagyárosbő-
rönd — Ozmánbük — Vaspör 
— Zalaháshágy — Zalacséb 
kultúrház 18.40 — Budafa — 
Zala lövő presszó 18.45 — ir-
sapusztai útelágazó — kozma-
dombjai útelágazó — Kálóc-
fa 19.00 — Csesztreg — N e -
mesnép 19.15 — Baglad — 
Hesznek — Belsősárd — Ré-

dics kultúrház 19.35 — Lenti 
Városi K ISZ Bizottság 20.00 
— Mumor — Lentiszombat-
hely — Csömödér — Páka 
kultúrház — Ortaháza '20.30 
Gutor fö lde kultúrház — Szent-
kozmadombja — Zalatárnok 
20.45 — Zágorhida — barla-
hidai útelágazó — Petr ike-
resztúr — Nagylengyel kul-
túrház 21.00 — Gellénháza 
kultúrház — Bazita — Zala-
egerszeg K ISZ Politikai Kép-
zési Központ. 

Azokban a községekben, 
ahol pontos hely nincs meg-
je lö lve. a gyűjtőautók a Vo-
lán autóbusz megállóinál áll-
nak meg. A z autókat a meg-
adott útvonal mellett bárhol 
le lehet állítani jelentkezés és 
anyagleadás érdekében. 

1986 



Kányavár, Ortaháxa, Pördefölde 

Kisfalvak fejlődése 
Páka mindhárom társköz-

ségének fogy a lakossága. 
1982-ben Kányaváron még 
310-en éltek, ám az idén már 
csak 248-an vannak. Ugyan-
csak négy év alatt Ortaházán 
20-szal, Pörde fö ldén pedig 
52-vel kevesebben maradtak. 
A z elköltözők — az esetek 
túlnyomó részében ugyanis 
erről vain szó — többségük-
ben a székhelyközségben te-
tepedtek le. 

A tanács a lakosság alap-
ellátásának biztosításával 
igyekszik a csökkenést meg-
állítani. A társközségek gyer-
mekeit is vár ja a jól felsze-
relt körzeti iskola, óvoda, de 
a három községből mindössze 
öten jármaik az utóbbi gyer-
mekintézménybe. 

A dömeföldi falurészben le-
v ő öregek klubjába szívesen 
fogad ják az öregeket, de a 
társközségékben lakók inkább 
a szociális étkeztetést veszik 
igénybe; Kányaváron 17-en, 
Ortaházán 10-en, Pördefö ldén 
pedig 6-an kapnak kedvezmé-
nyesen ebédet. 

Miután a társközségek egy i -
kében sincs munkalehetőség, 
a munkaképes lakosság in-
gázni kényszerül. Előny szá-

mukra, hogy több mint 50 
százalékuk Pákán talált mun-
kát. 

A társközségekben a körzeti 
orvos heti egy alkalommal 
rendel, a hét többi napján a 
székhelyközségben levő ren-
delőben lát ják el a rászoruló-
kat. Szerencsére a közlekedés 
jó. Gond viszont, hogy a fa l -
vaikban az orvosi rendelők 
berendezése elavult. Már 
megkezdték a korszerűsítésü-
ket, s a j övő év végére mind-
három helyen megfe le lő kö-
rülményék között fo lyhat a 
gyógyító munka. 

A z elöl járóságok eredmé-
nyesen működnek. Döntenek 
a rendkívüli szociális- és 
gyámügyi segélyek odaítélésé-
ben, szervezik a fásítási 
akciókat, járda- és útépítése-
ket, épületfelújításokat. 

A körzet falvaiban kisebb-
nagyobb építésekre, fe lú j í tá-
sokra került sor. A kányavá-
riak vezetékes ivóvizet kap-
tak, fe lúj í tották a klubházat, 
utak épültek, s a lakosság 
régi kérésének megfe le lően 
új autóbusz-megállóhelyet 
alakítottak ki, váróval együtt. 
Mindezt legnagyobbrészt tár-
sadalmi munkával érték el. 

Ortaházán a tanács által 
biztosított anyagból járdát 
építettek, lefestették a köz-
épületek kerítését. Hamarosan 
be fe jeződ ik a belv íz e lvezeté-
se is a községekben. Nem si-
került azonban valóra válta-
niuk régi vágyukat : a telepü-
lésen áthalad ugyan a Patyo-
lat-busz, ám sok utánnajá-
rással sem érték el, hogy 
10—15 percre megál l jon a fa-
luban. 

A tervek szerint Ortaházát 
is bekötik a vezetékes ivó-
víz-hálózatba, ezenkívül két-
százezer for intot szánnak a 
failu klubházának fe lúj í tásá-
ra. Pördefö ldén autóbuszfor-
dulót építettek ki, s részben 
megoldották a belv íz-e lveze-
tést. 

A társközségek szép ered-
ményeket értek el a társadal-
mi munkában. A múlt évben 
például a közigazgatási terü-
leten 2 mil l ió 400 ezer forint 
vol t az ellenszolgáltatás nél-
kül végzett munka értéke, s 
ennek fe lé t a társközségiek 
végezték el, pedig az összla-
kosságnak csupán 28 százalé-
ka él a három kis faluban. 

F. Zs. 

ZH. 1986.11.13. Csütörötk 

Községfejlesztési 
Megyénk községeinek jele-

néről, jövőjéről szót ejtve, 
gyakran hangzik el dicsérő-
en Páka neve. E község tö-
retlen fejlődést mondhat ma-
gáénak, évrő l -évre javulnak 
itt az élet- és munkakörül-
mények, bővülnek, szépülnek 
a községi létesítmények. Far-
kas Istvánt, a községi közös 
tanács elnökét arról kérdeztük, 
mit terveznek az idén. 

Ami t örömmel és elsőként 
említ : valamennyi községben 
igent mondtak a településfej-
lesztési hozzájárulásra, ott is, 
ahol még törlesztik a vízmű 
építésének kölcsönét. Kánya-
váron tavaly ősszel kezdődött 

tervek Pákán és 
a vízszolgáltatás — ez évre 
elsősorban útjavításokat, v íz-
és vi l lamoshálózat-bővítést 
terveznek, s fo lytat ják a jár-
daépítést. Ortaházán az idén 
épül a vízvezeték, a munká-
latok tervei már készen van-
nak, a jelenlegi körzeti veze-
tékrendszer bővítésével old-
ják meg a vízellátást. A z alig 
másfélszáz lakosú Pördeföl-
dén fo lytat ják a temető rend-
betételét, a ravatalozó felsze-
relésének kiegészítését. 

A székhelyközségben a meg-
lévő intézményhálózat zavar-
talan működésének a fenn-
tartása legfőbb cél: közel egy-
mill ió forintot szánnak egyes 

társközségeiben 
középületek felújítására. A 
Dömeföldi utcában például a 
klubház felújításához, bővíté-
séhez készülnek. A tanács 200 
ezer forintot fordít anyagvá-
sárlásra, a tényleges munká-
latokat társadalmi összefo-
gással végz ik el. Folytat ják a 
járdaépítést, befe jez ik az ál-
talános iskola sportudvarának 
kialakítását. Szeretnének épí-
teni egy automata tekepályát 
is, amelynek anyagi támoga-
tására pályázatot nyújtottak 
be. Persze, itt is a jól bevált 
hagyományt kívánják folytat-
ni, közös pénzt csak az 
anyagvásárlásra fordítanak, 
a többit e lvégzik társadalmi 
munkában. 

Zalai Hírlap, 1986. január 27 Hétfő 



Arcok közelről 

Elégedett emberként megyek 

nyugdíjba.. 
Tősgyökeres pákai vagyok. 

Apám földműves volt, két hold 
földön gazdálkodott, aztán a 
felszabadulás után kapott még 
egy holdat. Szegényesen él-
tünk, a pénzünket nagyon be 
kellett osztani. Amikor na-
gyobb lettem, mentem a szü-
le immel együtt a mezőre, s 
látástól-vakulásig dolgoztunk. 

Nem fé l tem a kétkezi mun-
kától, de szerettem volna 
szakmát szerezni, tanulni. A m 
erre csak később adatott le-
hetőségem. Emlékszem, egy-
szer nagyapám így panaszko-
dott Öveges József professzor 
úrnak: „Csak a kis unokámat 
tudnánk taníttatni. De miből? 
Hisz nekem még becsületes ci-
pőm sincs, hogy a csizmáról 
ne is beszéljek . . . " 

Hosszú évekig nem mertem 
jelentkezni a szakérettségi 
tanfolyamra, mert nem volt 
olyan ruhám, amiben a fe l -
vételi bizottság előtt meg je len-
heitem volna. Nagynehezen 
összekuporgattunk egy öltöny-
re valót és elmentem tanulni. 
A z érettségi után jelentkeztem 
a számviteli főiskolára, f e l ve t -
tek. Á m néhány hét múlva 
kaptam egy másik értesítést, 
hogy a főiskolán abban az 

esztendőben nem indítanak el-
sőéves évfo lyamot. 

Elkeseredésemben visszajöt-
tem- Pákára és fo lytattam a 
robotot ott, ahol abbahagytam. 
Va lamive l később szólt az 
áfész elnök, hogy felvesznek 
pénztárosnak. Ez 1955. szep-
tember 3-án történt, azóta 
megszakítás nélkül dolgozom 
a szövetkezeti mozgalomban. 

Három év múltán kezdtük el 
szervezni a takarékszövetkeze-
tet. A z embereknek akkoriban 
messze kellett utazniok, ha a 
pénzüket kamatoztatni akar-
ták, vagy ha kölcsönért fo lya-
modtak. A hatvanas évek ele-
jén külön kis irodahelyiségbe 
költöztünk és néhány esztendő 
múlva a betétállományunk 
elérte az egymi l l ió forintot. 
Időközben kineveztek a taka-
rékszövetkezeti kirendeltség 
vezetőjének. 

Sokan megkérdezik, hogyan 
lehet ennyi időt egyhelyben, 
ugyanabban a szakmában le-
dolgozni? Szeretem a napi 
munkámat, örülök, ha valaki-
nek a segítségére lehetek. A z 
emberek gyakran e lmondják 
ügyes-bajos dolgaikat, biza-
lommal vannak irántam. S ez-
zel a bizalommal soha nem 

szabad vissza-
élni. Nálunk az 
akták mindig 
naprakész ál-
lapotban van-
nak, kölcsön 
hátralékunk 

eddig még nem 
volt. Szinte 
csaik e lvétve 
kell néhány 
személyt f i -
gyelmeztetnem, 
hogy törlessze 
adósságát. 

Közben természetesen az ön-
képzésről sem fe ledkeztem 
meg, e lvégeztem a közgazda-
sági technikumot. Vé lemé-
nyem szerint a gyakorlati tu-
dásnak mindig szinkronban 
kell lenni az elméleti fe lké-
szültséggel. Ü g y érzem, veze-
tőim elégedettek a tevékeny-
ségemmel, egy alkalommal 
megkaptam a K i vá l ó Dolgozó 
kitüntetést. 

Épül, szépül a falunk, egy-
re kevesebb az elköltöző. A 
hatvanas évek derekán családi 
házat építettünk, aztán később 
a pákai hegyen felhúztunk 
egy kis pincét. Mi t mondjak? 
Néhány nap múlva elégedett 
emberként megyek ma jd 

nyugdíjba. Természetesen nem 
akarok végleg elszakadni e 
szakmától. Talán lesz arra le-
hetőség, hogy félnapos mun-
kaerőként foglalkoztassanak. 
Amennyiben erre nem kerül-
het sor, akkor is egy-két órá-
ra bejövök, mert egyik nap-
ról a másikra nem lehet bú-
csút inteni. 

Ha ír rólam, ne f e l ed je meg-
említeni a feleségemet, aki 
mindenben a segítségemre vol t 
és békés családi hátteret te-
remtett ahhoz, hogy nyugod-
tan ülhessek minden reggel az 
íróasztalom mögé. 

Elmondta: 
Lapat Józset 

Lejegyezte: 
Völgyi Ferenc 



Több csirke, kevesebb nyúl 
Űjabb szakcsoportot szervez a Pákai Áfész 

A lakosság egynegyedével 
munkálkodik közösen a Pákai 
Áfész, 18 községre ki ter jedő 
körzetében. A kistelepülések-
re jel lemzően erős a szövetke-
zethez való kötődés, szinte 
minden családban található, 
aki tagsági viszonnyal rendel-
kezik. A szövetkezet f e l vá -
sárlási áruforgalmának hetven 
százalékát adja a szakcsopor-
tok termelése. A múlt évben 
14 mil l ió forint vol t a szövet-
kezet felvásárlási árbevétele, 
idén viszont ennél magasabb 
forgalomra van kilátás. A ba-
romfitartás kedvezőbb pozí-
ciója folytán többlet termelés 

várható a két éve működő 
broilercsirke nevelő szakcso-
porttól, a különböző téli és 
nyári árak a folyamatos tar-
tásra ösztönöznek, míg eddig 
télen egy turnus kihagyásával 
tudtak csak gazdaságosan 
munkálkodni a baromfitartók. 

A z ötven taggal működő 
méhész szakcsoport 30 tonna 
mézet adott át az áfésznek, így 
a mézfelvásárlás tervszintű 
volt. Jelentősen visszaesett 
azonban a nyúltenyésztés. 
Többen teljesen visszaléptek a 
tartástól, mások pedig csök-
kentették az eddigi termelést. 

A z áfész működési körzeté-

ben mintegy ötszáz—hatszáz 
család foglalkozik sertéstar-
tással, nyolc község 45 sertés-
tartójának termelését integrál-
ta eddig a szövetkezet. Tava ly 
ötszáz háztáj iban növelt hízót 
értékesítettek a húsiparnak. 

A sertéshizlalás idei kedve-
zőbb pozíciója a szövetkezetie-
ket szakcsoport létrehozására 
ösztönzi. Ez a termelőknek és 
a szövetkezetnek is kedvezőbb 
volna, hiszen a tsz-ekkel azo-
nos elbírálású lenne a tevé-
kenység. Á l l ami támogatást is 
kaphatnának, többet lehetne 
javítani a szervezettségen és a 
tartási körülményeken is. 

Zalai Hírlap 1986. 02. 15. Szombat 

Nemrégiben alakult meg a 
pákai áfész kárpitos részlege, 
ahol lakossági és közületi 
megrendelésre — elsősorban 
az olajiparnak kocsihuzatokat 
berendezéseket védő ponyvá-
kat, takarókat készítenek. A 
részlegben öten dolgoznak, az 
idei évtől 5 milliós árbevételt 
várnak. Képünkön Nemes 
Jánosné, Mentes László és 
Miilei Jenő egy gépkocsi hő-
és hangszigetelő kárpitját 

szabja. 
(ZH fotó — Kiss Ferenc felvételei) 
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Király Ferenc, fiz SZMT titkára átadja a Szakszervezeti 
Munkáért kitüntetés arany fokozatát Ferecskó Istvánnénak, 

a pákai áfész pénzügyi előadójának. 

Tegnap délután Zalaeger-
szegen ,a Szakszervezetek Za-
la Megyei Tanácsának szék-
házában került sor a mozga-
lomban több éven át kiemel-
kedő munkát végző tisztség-
viselők és aktivisták kitünte-
tésére. A SZOT által adomá-
nyozott Szakszervezeti Mun-
káért kitüntetésben 39-en ré-
szesültek. 

A z ünnepségen dr. Csokona 

Sándor, az S Z M T elnöke mél-
tatta május 1. jelentőségét. 
Dr. Kőmives Miklós, a megyei 
pártbizottság titkára, a megyei 
pártvezetés üdvözletét tolmá-
csolta, gratulált a kitüntetet-
teknek, s további eredményes 
munkát kívánt. 

Zalai Hírlap, 1986. május 1. 
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Idősek köszöntése 
Egy év elteltével ismét 

megrendezték részünkre az 
erdőgazdaság csömödéri üze-
mében a nyugdíjas-találkozót 
Ez a találkozó részünkre 
mindig öröm, hisz' azokkal 
látjuk viszont egymást, akik-
kel együtt küzdöttünk a ne-
héz időszakban 20—30—40 
évet, de szeretettel gondolunk 
azokra is, akik már nem le-
hetnek köztünk. A z üzem fő -
bizalmija ismertette az ered-
ményeket, az üzem fejlődését, 
ami nekünk öröm, mert nem 
lehet elfelejteni azt a helyet, 
ahol kenyerünket kerestük 
kétkezi munkával családunk 
részére is. A z óvodások kis 
műsorral kedveskedtek. A z 
üzem igazgatója is szeretettel 
üdvözölt bennünket, minden-
kihez volt egy kedves szava. 
A jó vadvacsora és a jó zene 
sem maradt el a családias 
összejövetelen. Befejezésül 
egyik nyugdíjastársunk, a 90 
éves Péter bácsi elszavalta 

; Petőf i egyik versét. 

Köszönjük mindazok fára-
. dozását, akik ezt a kis ün-
. népségét részünkre megszer-
. vezték. Szeretnénk, ha egy év 
: múlva szintén hiánytalanul 
L ott találkoznánk . 
t Kovács Pálné 
, Páka 

I — Rekonstrukció. A pákai 
' áfész az elmúlt három évben 

tizenkét kereskedelmi és ven-
déglátóipari létesítményét új í-
totta fel, tette korszerűbbé. A 
rekonstrukció közel kétezer 
négyzetméternyi alapterületet 
érintett, ami 38 százalékkal 
több a tervezettnél. 

— Bővülő szolgáltatások P á -
kán. Ű j női fodrász-üzlettel 
gyarapodott a lakossági szol-
gáltatások köre Pákán. A z 
üzlet a korábbinál korszerűbb 
körülmények között fogad-
hatja a vendégeket. 

— Botrányos részegség. Cse-
resznyés Gyula (Páka, Sugár 
utca 28.) március 8-án a pá-
kai presszóban lerészegedett 
és botrányosan viselkedett. A 
Lenti Rendőrkapitányság Cse-
resznyés Gyulát és az őt le-
részegítő Németh Jánost (Pá-
ka, Rákóczi utca 3.) 2—2 ezer 
forintos pénzbüntetéssel súj-
totta^ 

Z l U W , ö h X 14c 

j Fo lk lór feszt ivá l 
t P á k á n 
y Vasárnap fél 3-tól 

Pákán, a művelődési 
házban rendezik meg a 
X IV . Zalai Folklórfesz-
tivált, amelyen a zalai 
szólisták, együttesek 
mellett jugoszláviai 

fc — • 
népdalkör, tánccsoport 
és tamburazenekar is 
bemutatja műsorát. 

7//. Hfé-űSja. 
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A mozgalom 40. évfordulójára készülnek 
a Lenti és a város környéki úttörőcsapatok 

A Lenti és a város környék helyi sajátosságokat, lehetősé-
tizenöt úttörő- és kisdobos geket számbavéve alakították 
csapatánál a mozgalom közel- ki programjukat. A cél: a 
gő negyvenedik évfordulójára gyerekek játékos formában 
készülődnek. A csapatok a ismerkedjenek a mozgalom 

kezdeti időszakával, a 40 év 
alatt történtekkel. 

Jelenleg a születésnapi sta-
féta akció folyik a csapatok-
nál. A rajok egymásnak ad-
nak feladatokat és maguk ér-

^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ tékelik a végzett munkát. 
Szerepel ezek között kirán-
dulás, őrsi és ra j dokumen-
tumok, emlékek, mozgalmi 
dalok, játékok gyűjtése és 
egykori úttörőkkel való be-
szélgetés. Ebben jó segítők a 
gyerekek szülei, akik egy-egy 
családnál megtartott őrsi ösz-

i szejövetelen szívesen mesél-
i nek úttörőkori élményeikről. 

A patronáló és a pedagógus 
• if júsági szervezetek a hetedi-

kes, nyolcadikos tanulók moz-
galmi életre történő felkészí-
tésével, közös rendezvények-
kel, pályaválasztással, nyári 
táboroztatás vállalásával 
vesznek részt a programban. 

Május végén az úttörőhét 
eseménye lesz a mozgalmi év 
kiemelkedő rendezvénye, 
amely gyermeknapi ünnepsé-
gekkel, kisdobos- és úttörő-
avatásokkal kezdődik. A to-

vábbiakban a csapatok fóru-
mok keletében találkoznak a 
helyi vezetőkkel, közös társa-
dalmi munkát szerveznek a 
lakóhelyükön, valamint kul-
turális műsorok bemutatójára, 
közös sport- és ~~hon védelmi 
versenyekre kerül sor az 
MHSZ-klubok közreműködé-
sével. Június 2-án, a Madarak 
és a fák napján a szabadban 
egész napos csapatrendezvé-
nyek lesznek. 

Az évfordulóhoz kapcsolód-
va a községek, a lakóhelyi 
gazdálkodó egységek, állami 
és társadalmi szervezetek szü-
letésnapi ajándékokkal ked-
veskednek a gyerekeknek. Ezt 
a célt szolgálja például Rédi-
csien az iskola udvarán álló 
30 négyzetméter alapterületű 
falház elkészítése, amit őrsi 
búvóhelynek használhatnak a 
pajtások. Gsömödéren már 
elkészült egy hasonló házikó, 
amit az évforduló alkalmával 
vehetnek birtokukba a tanu-
lók. Gutorföldén a régi er-
dészházat alakították át úttö-
rőházzá, Lovásziban Kresz-
parkot kap a csapat, Pákán 
pedig a közlekedésrendészeti 
szakasz felszereltsége bővül 
egy kismotorral. 

N. A. 

Zl4. i9rc.Jd~uJ t t . 
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Valamikor faluhelyen a hús-
véti locsolás jutalma a piros 
hímes tojás volt. A festett, 
mintákkal díszített tojások ma 
is szép számmal készülnek 
díszként, húsvéti szimbólum-
ként. A húsvéti tojást egyéb-
ként — ha egyszínű, ha hímes 
— így nevezik: piros tojás. 

Hogy mikor keletkezett, ho-
gyan alakult ki nálunk gi to-
jásadás szokása, pultosán nem 
tudjuk. De tény, hogy a kis-
zombori hun-avar temető ása-
tásánál is előkerült egy meg-
kövült hímes tojás, bizonyít-
ván, hogy már az avar kor-
ban is ismerős lehetett ez a 
termékenység-varázsolás. Mert 
a tojás, amelyben a titokzatos 
élet lappang, a szaporodás, az 
élet, a feléledés jelképe lehet. 
A régi tojáshímek — díszek — 
mintáiból arra is joggal követ-
keztethetünk. hogy varázsere-
jű jelentést tulajdonítottak a 
mintáknak is. 

A tojásfestés anyaga termé-
szetes, növényi festék volt va-
lamikór. A vadalma vagy a 
cserfa kérge sárga színűre, a 

vöröshagyma héja barnásra, a 
büröklé zöldre, a berzseny le-
vele pirosra színezte a tojáshé-
jakat. Pácolóanyagként t im-
sót, ecetet, savót használtak. A 
mintakészítés, az „ í rás" min-
den faluban egy-két ügyes ke-
zű „íróasszonyra" várt. Egy 
hegyes fadarabkával — olvadt 
viaszba mártogatva — írták a 
tojáshéjra a hímeket. Ma jd 
amikor a viasz megkeménye-
dett. hideg festékbe mártották 
a tojást. S ha a festék rászá-
radt, ledörzsölték a viaszt. A z 
így l'ehéren maradt részek ad-
ják a mintázatot. Egy másik 
díszítőmód szerint meleg fes-
tékbe márt ják a tojásokat, s 
utólag —. ha már megszáradt 
a festék — kaparják ki f ino-
man a mintát, a díszítést. He-
lyenként az ecsettel v,aló to-
jásfestés volt szokásban. 

A tojás mintája tájanként 
megegyez ik a szőttes- és hím-
zéamintákikal. Képünk is ezt bi-
zonyítja, amely egy Kalocsa 
környékén készülő hímes to-
jás születését ábrázolja. 

<KS) 
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Együtt — jobban 
Szakszervezeti munka a csömödéri termelőszövetkezetben 

és a Zalaform KFT-nél 

Módosult felállásban, az eddigi gyakorlattól eltérően 
tevékenykedik a szakszervezet a csömödéri Csertamenti 
Termelőszövetkezetben. A tavaly novemberi választá-
sokkal egyidőben összevonták és közös szb irányítása 
alá helyezték a termelőszövetkezet és a korábban kise-
gítő üzemként működő Zalaform K F T alapszervezeteit. 
Ú j titkár került a bizottság élére Molnár László szemé-
lyében, aki 1983 óta dolgozik a termelőszövetkezetnél. 
Tapasztalatoknak azonban nincsen híján, hiszen előző 
munkahelyén már tevékenykedett szakszervezeti titkár-
ként. 

— Jelenleg energetikusként 
dolgozik. Beosztása mennyi-
ben segíti, illetve gátolja szb-
titkári tevékenységét? 

— Az energetikusi munka 
nem mindig a legnépszerűbb. 
Elég, ha példaként az üzem-
anyagtakarékossági programot 
említem. Gyakorlati megvaló-
sításáért — nem egyszer — 
hadakozni kell és alig van le-
hetőség kompromisszumokra. 
Mindezek ellenére természe-
tesen figyelni kell a gépko-
csivezetők véleményére is, 
napi kapcsolatot kell velük 
kialakítani, hiszen ellenükre 
nem sok mindent lehetne el-
érni. És itt lelhetők fel a két 
tevékenység közös vonásai. De 
visszatérve az előző gondolat-
hoz: a munkaköri beosztásból 
adódó konfliktusokat függet-
leníteni kell a szakszervezeti 
munkától, még akkor is, ha a 
gépkocsivezetők közül csak 
kevesen szakszervezeti tagok. 

Milyen változásokat hozott 
az ú.i felállás? A termelőszö-
vetkezetben 32 dolgozó tagja a 
szakszervezetnek, akik más-
más munkaterületen, különbö-
ző helyszíneken és gyakran 
eltérő időbeosztásban dolgoz-
nak. így a mezőgazdasági te-
rület összefogása önmagában 
is nehéz feladat, amit tovább 
bonyolít a kettős — termelő-
szövetkezeti és szakszervezeti 
tagság — kérdésiköre. A Za-
laform KFT-nél pedig önálló, 
ipari jellegű tevékenység fo -
lyik, ami a profilbeli különb-
ség nyomán teszi még válto-
zatosabbá a helyzetet. 

— Mindez vajon csak az 
szb számára jelent nagyobb 
feladatot, vagy az alapszer-
vezeteken belül is más mun-
kamódszereket kíván? 

— Az összevonás csak any-
nyiban érintette tagjainkat, 
hogy a választások előtti há-
rom bizalmi helyett egyedül 
maradtam — mondja Bren-
ner Attila szerelő, aki már a 
harmadik éve bizalmi a ter-
melőszövetkezetnél. — Igaz. 
a tagságunk száma is csök-
kent az elmúlt időszakban, 
nyugdíjazások és munka-
helyváltoztatások miatt. A 
munka mégis több: az irodá-
ban. a gépműhelyben, uz ál-
lattenyésztésben és a növény-
termesztésnél dolgozók ugyan-
is most hozzám tartoznak. 

Az elmúlt hónapokban a 
bérek • álltak a f igyelem kö-
zéppontjában. 

— A tagság kérése alapján 
sikerült elérni — folytatja a 
bizalmi —, hogy a műhelyben 
dolgozók f ix órabért kapja-
nak. A tavaszi munkák meg-
kezdése után szeretnénk fog-
lalkozni majd a traktorosok 
fizetésével is. A munkavéde-
lem területén ugyancsak sike-
rült előbbre jutnunk. Feb-
ruártól — a növényvédősök-
höz hasonlóan — a traktoro-
saink is kapnak gumicsizmát 
vagy bakancsot, védőruha-
ként. 

A Zalaform KFT-né l — 
amely annak idején a terme-
lőszövetkezet és egy nyugat-
német cég közös tőkéjével 
alakult — negyven szakszer-
vezeti tag van. Két bizalmi-
juk egyike szintén új e terü-
leten. Megválasztását Kása 
Istvánné annak tulajdonítja, 
hogy munkatársai tudják ró-
la: mozgó típus, aki szólni is 
mer, ha erre szükség van. 

— Történt-e olyan változás 
november óta, amiben a szak-

szervezet is részesnek érzi 
magát? 

— Elkezdődött a szociális 
létesítmények felújítása, ami 
nek szükségességét a dolgo-
zóink is jelezték. A z üdülési 
lehetőségek is bővültek. Eddig 
csak gyógyüdülőket vehettünk 
igénybe, az idei évtől azon-
ban pesti, pécsi, soproni, deb-
receni és kőszegi üdülésre is 
lehetőség van. ö t család már 
jelentkezett is. Most már csak 
azt kellene elintézni — te-
kint a fiatal bizalmi Molnár 
Lászlóra —. hogy ne csak a 
családosok, hanem az egye-
dülálló lányok is üdülhesse-
nek. 

A fizetések ügye itt is a kö 
zéppontban áll. A Zalaform 
K F T szerencsésmek mondhatja 
magát, ugyanis 15 százalók a 
tervezett, s a szakszervezet 
által is jóváhagyott fizetés 
emelés mértéke. 

— ' Exportra dolgozunk, az 
itt készült ruhák kis szériában 
készülnek, gyakoriak tehát az 
átállások. Megdolgoztunk a 
tervezett fizetésemelésért. Az 
elosztásnál azt javasoltuk, 
hogy mindenképpen vegyék 
f igyelembe a ledolgozottt éve-
ket és a szakképzettséget — 
mondja Hajdú Imréné sza 
lagvezető, az alapszervezet 
másik bizalmija. 

Az összeszökás hónapjait 
éliik tehát, mindazzal együtt, 
hogy a két munkahely köz-
vetlen problémáit a bizal-
miaknak a helyi szintű mun-
kahelyi vezetőkkel együttmű-
ködve kell megoldaniuk. A z 
összekötő kapocs pedig a tit-
kár személye. 

— A két gazdálkodó egység 
eltérő jel lege miatt a munká-
ban kevés a közös pontunk. 
Ezért, ha egységes szerveze-
tet akarunk létrehozni, közös 
rendezvényeket kell szervez-
nünk. Erre láthatóan csak a 
sport és kulturális rendezvé-
nyek adhatnak keretet. Ezek-
nek a mikéntjén azonban 
még gondolkodunk — mondja 
végezetül Molnár László 

R. F. 
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Újabb városból érkezett levél, újabb zászlócska kerül a Szovjetunió térképére az orosz 
nyelvi tanteremben. 

(ZH fotó — Polgár Tamás felvételei) 

A paiavesszőtől a számítógépig 
Minden feltétel adott a színvonala* oktatáshoz Pákán 

Pákához közeledve nemcsak 
a táj szépsége ragad meg, ha-
n e m . a falvaké is. A régi 
zsupfedeles házak helyére 
kétszintes otthonok épültek, 
mintha üdülőteleppé változott 
volna a falu. Elegáns kisker-
tek, gyümölcsösök húzódnak a 
járda és a házak között, má-
sutt ligetek, játszóterek. Va-
lóságos új kis falu keletkezett 
Pákán. Csak messze, a távol-
ban bólogat egy gémeskút, 
amely mintegy a múlt me-
mentója. A tavaszi napfény-
ben mégjobban megszépül n 
falu. Van, aki Zala megye 
gyöngyszemének tartja. 

Táika 1945. április 3-án sza-
L>- fel. Ápril is végén meg-
kezdoc, tt a tanítás is. 1945-ig 
összevont iskola .működött a 
faluban két tanteremmel és 
két tanítóval. A tanácsok 
megalakulása után 1950-ben 
a régi kastély épületébe költö-
zött az iskola. Itt négy osz-
tályterem és két szükségtan-
terem állt a diáikok rendelke-
zésére. A kastély épületében 
működött 1966-ig az orvosi 
rendelő és az óvoda is. 

A hajdani Franz-Hajós cég 
ódon kastélyépülete fe lé vesz-
szük úturakat. 

A z épületben 
— a tsz mel-
léküzemágának 
ad otthont — 
szorgos asz-
szonykezek tö-
riik kalapáccsal 
u diót. Horváth 
I mréné, az 
üze m dolgozó-
ja így emléke-
zik diákéveire: 

— Az a külö-
nös az egész-
ben — kezdi mondanivalóját, 
— hogy most abban a terem-
ben dolgozom, amelyben ta-

H o r v á t h 
Imréné 

sem volt. A bejáró tanulók 
egy osztályban gyülekeztek és 
tanári felügyelet mellett ta-
nultak addig, amíg nem in-
dult az autóbuszuk. Én Ká-
nyavárról jártam naponta Pá-
kára iskolába. Nagyot válto-
zott azóta a világ itt a falu-
ban! Csak ámultam, amikor 
beírattam a fiamat az új is-
kolába. Egy városi iskola is 
megirigyelhetné az új körül-
ményeket. 

Ahogy kilépünk a kastély 
épületéből, a zöldre festett új 
iskola impozáins épülete inte-
get felénk. A koratavászi nap-
fényben trikóra vetkőzött f i -
úk rúgják a labdát az isko-
la melletbi tornapályán. A 
nyolc tantermes és két gya-
korlati teremmel rendelkező 
iskola ideális feltételeket biz-
tosit 193 tanulónak. Pákán 
tanulnak az ortaházi, a dö-
•meföldei. a kányavári és a 
pördeföldei gyerekek is. Meg-
győződhetünk arról, hogy 
minden olyan technikai esz-
köz — színes televízió, számí-
tógép, videomagnó — rendel-
kezésre áll a pákai iskolában 
tanuló gyerekeknek, ami nél-
külözhetetlen manapság a mo-
dern oktatáshoz. 

— Szaktantermi rendszer-
ben tanítunk a felsőtagozat-
ban — tájékoztat Bek János-
né igazgatónő. — A jó tár-
gyi feltételek elősegítik a te-
hetséggondozást, a kiváló ké-
pességű gyermekekkel való 
foglalkozást. Tanulóink rend-
szeresen és eredményesen 
részt vesznek tanulmányi pá-
lyázatokon. szaktárgyi verse-
nyeken. Közel négyezer kötetes 
könyvtárunk elsősorban a hu-
mán érdeklődésű gyermekek 
ss&mára nyújt elmélyült isme-
retszerzési lehetőséget. Meg-
nőttek a továbbtanulási esé-

nitónö parancsol rendet a 
hangoskodóknak. Ildikó szü-
lőfalujába jött haza tanítani 
a Kaposvári Tanítóképző el-
végzése után. 
, — — — A főiskola 
i^l^^HMkk befejezése után 
^^^HM^^k az a 

RKF t)yam, hogy 
^Z1 városba kerül-

•P® _ jek — mondja 
a fiatal tanító-
nő, — A sors 
úgy hozta, 
hogy Pákára 
jöttem és most 
már örülök ne-
ki. Ebben az 

Millei Ildikó, iskolában min-
den feltétel 

adott a színvonalas ok-
tatáshoz, hogy ki hogyan tud 
élni vele. az már rajta mú-
lik. Szakmai fejlődésemhez 
minden támogatást megkapok. 
A két év alatt elvégeztem Za-
laegerszegen a komplex szak-
mai módszertani tanfolyamot, 
megszereztem a csapatvezetői 
képesítést, most pedig Páka 
helytörténetén dolgozom. 

Jó tanerők vertek gyökeret 
a faluban, s hozzájárultak az 
általános műveltség gyorsabb 
ütemű gazdagodásához is. 

Keresztes Szilvia 



Fellépők: 

- Csömödéri tánszcsoport 

- Felsőlakosi népdalkör és tánccsoport/jugoszláv 

- Gábojánházi LUCÁLÓk 

- Kányavári Népegyüttes - zsizsiki TAMBURAZENEKAR/jug 

- LENTI GYERMEKCSOPORT - RESZNEKI PÁVAKÖR 

- KESZTHELYI GYERMEKCSOPORT 

- Szentgyörgyvölgyi citerazenekar 

- Zalaszámtói népegyüttes 

- énekes és hangszeres szólisták 

Műsor utáni utcabál 

ROTA MMIK. 86/86 

SMSM) * 



DALOLJUIIIÍ EGYÜTT ! 

1. Sej ,haj Katona sg lettem vóna 
soha, 

Ha a bátyám biró nem l e t t vóna. 
De a bátyám f ö l i r t a császárnak, 

Sej ,haj ! Vigyék el az öcsémet, 
a Jóskát katonának. 

2. Sej ,haj ! Elvitték az öcsémet, a 
Jóskát kat onának. 
Széles kardot választott magának, 
A kardjának rózsafa a nyele, 

Sej thaj ! Rá van vágva a csá-
szárnak, a királynak, a pápának, 

régen meghót dkl pjának kacska-

ringós neve. 

XIV. -iALá.T 

F0LKLÓIÜ?Ü]3 'xEl7i»Ii 

P Á K A , 1986. május 18. 



Szeretettel meghívjuk 

nt és kedves családját 

x iv . zalai 

amely 1986.május 18-án 
14.30-kor kerül megren-
dezésre a 

pákai liüvelődési 

ha33áit 

Rendezőbizottság 

cl -I^T Tr 

i j Í J — J 1 i jL i i . ; 

Szólisták; Szakály Iliklósné,Pátró 
Szóles AndrásfLeüti 
Tihanyi Vilmosné, 
Petrivente 

Együttesek; Csömödéri regöscsoport 
Gáborjánházi lucálók 
IZányavári népiegyüttes 
Lenti gyermekcsoport 
Keszthelyi gyermek-
csoport 
Rédicsi Gergely-járók 
Reszneki pávakör 
Szentgyörgyvölgyi c i -
terazenelcar 
Zalaszántói népiegyüt-

tes 

Jug os zláviából; 
Pelsőlakosí népdalkör és 
tánccsoport 
s - zsk ta r:b ura z enekar 



Minden feltétel adott a színvonala* oktatáshoz Pákán 
Pákához közeledve nemcsak 

a táj szépsége ragad meg. ha-
n e m . a fa lvaké is. A régi 
zsupfedeles házak helyére 
kétszintes otthonok épültek, 
mintha üdülőteleppé változott 
volna á falu. Elegáns kisker-
tek, gyümölcsösök húzódnak a 
járda és a házak között, má-
sutt ligetek, játszóterek. Va -
lóságos új kis falu keletkezett 
Pákán. Csak messze, a távol-
ban bólogat egy gémeskút, 
amely mintegy a múlt me-
mentója. A tavaszi napfény-
ben mégjobban megszépül a 
falu. Van. aki Zala megye 
gyöngyszemének tartja. 

"~áika '945. április 3-án sza-
b.' .'>'1 fel. Ápri l is végén meg-
kezdoc. tt a tanítás is. 1945-ig 
összevont iskola -működött a 
faluba,i* két tanteremmel és 
két tanítóval. A tanácsok 
megalakulása után 1950-ben 
a régi kastély épületébe költö-
zött az iskola. Itt négy osz-
tályterem és két szükségtan-
terem állt a diáikok rendelke-
zésére. A kastély épületében 
működött 1966-ig az orvosi 
rendelő és az óvoda is. 

A hajdani Franz-Hajós cég 
ódon kastélyépülete f e l é vesz-
szü'k úturokat. 

A z épületben 
— a tsz mel-
léküzemágának 
ad otthont — 
szorgos asz-
szonykezek tö-
rik kalapáccsal 
a diót. Horváth 
Imréné, az 
üze m dolgozó-
ja így emléke-
zik d/iákéveire: 

— Az a külö-
nös az egész-
ben — kezdi mondanivalóját, 
— hogy most abban a terem-
ben dolgozom, amelyben ta-
nultam hajdanán. Elég mosto-
ha körülmények között folyt 
itt az oktatás: a falak nedve-
sek és hidegek voltak. Nem 
volt tornatermünk, testneve-
lés órán a padokat körberak-
tuk, középre egy szőnyeget tet-
tünk és ott nyüzsögtünk har-
mincan. Hiányoztak a szertá-
rak. A tanár úr mindig haza-
vitte magával a felszerelése-
ket. A kémia—fizika kísérle-
teket az osztályban végeztük. 
Ebédlőül egy tanterem szol-
gált, amelyben délelőtt tanítás 
folyt. A mai fodrászüzlet he-
lyén főztek és nagy kondé-
rokba hozták az iskolába az 
ételt. Napközis foglalkozás 

Horváth 
Imréné 

sem volt. A bejáró tanulók 
egy osztályban gyülekeztek és 
tanári felügyelet mellett ta-
nultak addig, amíg nem in-
dult az autóbuszuk. Én Ká-
nyavárról jártam naponta Pá-
kára iskolába. Nagyot válto-
zott azóta a világ itt a falu-
ban! Csak ámultam, amikor 
beirattam a fiamat az új is-
kolába. Egy városi iskola is 
megirigyelhetné az új körül-
ményeket. 

Ahogy kilépünk a kastély-
épületéből, a zöldre festett új 
iskola impozáns épülete inte-
get felénk. A koratavaszi nap-
fényben trikóra vetkőzött f i -
úk rúgják a labdát az isko-
la mellettii tornapályán. A 
nyolc tantermes és két gya-
korlati teremmel rendelkező 
iskola ideális feltételeket biz-
tosít 193 tanulónak. Pákán 
tanulnak az ortaházi, a dö-
•meföldei. a kányavári és a 
pördeföldei gyerekek is. Meg-
győződhetünk arról, hogy 
minden olyan technikai esz-
köz — színes televízió, számí-
tógép, v ideomagnó — rendel-
kezésre áll a pákai iskolában 
tanuló gyerekeknek, ami nél-
külözhetetlen manapság a mo-
dern oktatáshoz. 

— Szaktantermi rendszer-
ben tanítunk a felsőtagozat-
ban — tájékoztat Bek János-
né igazgatónő. — A jó tár-
gyi feltételek elősegítik a te-
hetséggondozást, a kiváló ké-
pességű gyermekekkel való 
foglalkozást. Tanulóink rend-
szeresen és eredményesen 
részt vesznek tanulmányi pá-
lyázatokon. szaktárgyi verse-
nyeken. Közel négyezer kötetes 
könyvtárunk elsősorban a hu-
mán érdeklődésű gyermekek 
számára nyújt elmélyült isme-
retszerzési lehetőséget. Meg-
nőttek a továbbtanulási esé-
lyek is. tavaly például min-
den érdeklődő gyerekünk fel-
vételt nyert a megye valame-
lyik középiskolájába. A visz-
szajelzések szerint olykor még 
eredményesebbek, mint az ál-
talános iskolában. 

A z iskola büszkesége az 
orosz nyelvi szaktanterem. A 
Szovjetunió térképén kis zász-
lóval vannak beje lö lve azok a 
városok, amelyek diákjaival 
a pákai diákdk leveleznek. 
Közel negyven városból ér-
keznek a hírek, s előfordul, 
hogy hetente új zászlócska 
kerül fel a térképre. A fo-
lyosón az ebédhez sorakoznak 
a gyerekek. Millei Ildikó ta-

nítónő parancsol rendet a 
hangoskodóknak. I ldikó szü-
lőfalujába jött haza tanítani 
a Kaposvári Tanítóképző el-
végzése után. 

— A főiskola 
befejezése után 
az volt a vá-
gyam, hogy 
városba kerül-
jek — mondja 
a fiatal tanító-
nő. — A sors 
úgy hozta, 
hogy Pákára 
jöttem és most 
már örülök ne-
ki. Ebben az 

Millei Ildikó, iskolában min-
den feltétel 

adott a színvonalas ok-
tatáshoz, hogy ki hogyan tud 
élni vele. az már rajta mú-
lik. Szakmai fejlődésemhez 
minden támogatást megkapok. 
A két év alatt elvégeztem Za-
laegerszegen a komplex szak-
mai módszertani tanfolyamot, 
megszereztem a csapatvezetői 
képesítést, most pedig Páka 
helytörténetén dolgozom. 

Jó tanerők vertek gyökeret 
a faluban, s hozzájárultak az 
általános műveltség gyorsabb 
ütemű gazdagodásához is. 

Keresztes Szilvia 

A pákai új iskola 



Söjtör, Pasztaszentlászló és Szentgyörgy völgy az élen 

Értékelték a% elmúlt évi 
tisztasági mozgalmat 

Hagyomány már, hogy az 
évenként meghirdetésre kerü-
lő tisztasági mozgalom tava-
szi ra j t j a előtt értékelik az 
elmúlt évben elért eredmé-
nyeket, s a legjobbnak minő-
sülő tanácsi körzeteket, köz-
ségeket megjutalmazzák. 

A döntően a társadalmi-
munka-tel jesítményekre épülő 
mozgalom versenyszerű érté-
kelése j ó alkalom ahhoz is, 
hogy összehasonlítást kap-
junk arról : hol tartanak a 
megye települései a környe-
zetvédelmi, lakóhelyszépítő 
feladatokban. A megyei V ö -
röskereszt közegészségügyi és 
környezetvédelmi bizottsága 
— az egészségügy, a népfront, 
a K I S Z bevonásával — f ő 
feladatának tartja, hogy a 
követésre érdemes példákat 
népszerűsítse és segítse a szép 
tervek végrehajtását. A z el-
múlt éyben a versenybe ne-
vezett községekben és mun-
kahelyi közösségeknél v izs-
gálták a környezetvédelem, 
közegészségügy, köztisztaság 
és fásítás—virágosítás teen-
dőinek a végzését, a fo lya-
matos gondozást, s nem utol-
sósorban azt, hogy mindez 

milyen összképet eredményez 
az egyes falvakban. 

Megál lapították: sok tele-
pülésen — például Szepetne-
ken, Gelsén, Pákán Bánok-
szentgyörgyön és Zalaszent-
lászlón a lakosság nemcsak a 
közvetlen környezetével törő-
dik rendszeresen, hanem so-
kat tesz azért is, hogy eszté-
tikus, szép legyen egész lakó-
helyük, azaz minél több fa, 
v irág díszítse a községet. 
Igaz, még kis számban, ám 
már vannak olyan tanácsok 
is, amelyek nemcsak a lakó-
házak, hanem utcák között is 
meghirdetik a versenymoz-
galmat, mind több embert 
megnyerve ehhez. 

A tavalyi eredmények alap-
ján a községi közös tanácsok 
kategóriájában Söjtör és Pusz-
taszentlászló társközség nyer-

te el az első helyezést, s az 
ezzel járó 81) ezer for int pénz-
jutalmat. A második helye-
zett alsópáhoki tanács —FeZ-
sőpáhok társközséggel — 50 
ezer for intot nyert, a harma-
dik helyezett bánokszentgyör-
gyi körzet — Borsfa, Várföl-
de, Oltárc társközségekkel — 
pedig értékes facsemete-utal-
ványt válthat be. 

A községek kategóriájában 
Szentgyörgyvölgy került az 
élre, 40 ezer forintos jutalmat 
vettek át. A második helye-
zett Molnári 30 ezer for intot 
nyert a további községszépí-
téshez, a harmadik he lyre 
értékelt Sármellék szintén 
a jándékként jut jelentős 
mennyiségű facsemetéhez. 

A z okleveleket és a jutal-
makat kedden és szerdán 
nyújtották át az érintett köz-
ségekben. 

Zalai hírlap, 1987.04.02. Csütörtök 

Oszi forgalom 
a TSZKER pákai telepén 
Naponta közel ötven tonnányi áru fordul meg a 

TSZKER Exporttartalékokat Feltáró Központjának 
pákai tranzit-telepén. Jelenleg még a méz átvétele 
adja a legtöbb munkát, de készülnek már a gesztenye 
felvásárlására. 

— A környéken sokan csak, 
„d iótörő" néven ismernek ben-
nünket — mondta Bocskor 
Ferenc üzemvezető. — Három 
éve ugyanis dió fe ldolgozóként 
kezdtük meg itt a munkát, de 
azóta tevékenységünk évről 
évre bővül. Bekapcsolódtunk a 
nyúl felvásárlásba, majd pedig 
megkezdtük a méz átvételét is. 

Viszik a termeléshez szükséges árut és eszközöket a gazdák-
nak. 

Ez évre legfontosabb fe lada-
tunknak tart juk a termékek 
felvásárlását i l letően kapcso-
lataink stabilizálását az á fé -
szekkel, a szakcsoportokkal és 
a kistermelőkkel. 

Nyúlból és mézből is egy-
aránt kétezer tonnás fe lvásár-
lás az idei terv. 

— A mézátvételnél éppen a 
tervünk felénél tartunk — 
folytatta az üzemvezető. — 
Tava ly 1160 tonnát vettünk át, 
az idei gyengébb termés elle-
nére is várhatóan több jut hoz-
zánk, bár a tervünket valószí-
nű nem tudjuk elérni. Kedve -
zőbb viszont a nyúlpiac, a vá-
góállat forgalmunk az elő-
irányzott mennyiség felét már 
meghaladta, s ez ebben az idő-
szakban jónak számít. A z év 
első hónapjaiban ugyanis gyér 
a felvásárlási lehetőség, a még 
hátralevő időszakban viszont 
kedvező forgalomra számítha-
tunk, így tervtúltel jesítésre is 
van kilátás. 

A rövidesen kezdődő geszte-
nyeszezonban ezer tonna sze-
lídgesztenye átvételét tervezik. 

Ez zömében közvetetten, az 
áfészek, az Erdei Te rmék Vá l -
lalat fe lvásárló helyeiről kerül 
hozzájuk. Mint az üzemvezető 
elmondta, a termékek átadóit, 
a kistermelőket igyekeznek se-
gíteni, tart a göngyölegek ki-
szállítása. A gesztenye átvevő-
helyekre 40 ezer zsákot külde-
nek ezekben a napokban. A z 
üzem 11 gépkocsi ja rendszeres 
körútakat bonyolít, amikor a 
termékek begyűjtése mellett a 
szerződött partnereiket el lát-
ják a termeléshez szükséges 
kellékekkel, anyagokkal. 

A folyamatos elfoglaltságot 
a dió és a mogyoró törése ad-
ja, évente összesen ötszáz ton-
nányit dolgoznak fel az üzem-
ben és még hat környékbeli 
helyen, ahol vál lalkozóknak 
adtak bérmunkát. 

— Célunk a termékkör to-
vábbi szélesítése. Főként olyan 
árufélékkel tudnánk még for-
galomnövekedést elérni, me-
lyek felvásárlása az év első 
hónapjaiban adna több mun-
kát. Ebben az időben ugyanis 
még nincs kellőképpen kihasz-
nálva az áruforgalmi kapaci-
tásunk — mondta a további 
feladatokkal kapcsolatosan az 
üzemvezető. 

H. A. 
Zalai Hírlap, 1987.09.22. 



1987. m á j u s 9., szombat 

A hatósági ügyintézés tapasztalatai Lentiben 
és a városkörnyék tanácsainál 

A Lenti Városi Tanács ügy-
intézői — a kisvárosi je l leg-
ből adódóan — szinte minden-
kit ismernek, aki hozzájuk 
fordul ügyes—bajos dolgait 
intézni. Méginkább így van ez 
a városkörnyéki községek ta-
nácsaiban. E közvetlen kap-
csolat egyik következménye, 
hogy a tanácsiak hozzáállását, 
szakértelmét szinte azonnal 
minősítik az emberek. Véle-
ményüket akkor sem hallgat-
ják el, ha az nem éppen ked-
vező. Ez utóbbira azonban 
egyre ritkábban kerül sor, 
ugyanis az ügyintézők mind 
nagyobb f igyelmet fordítanak 
a különböző érdekek össze-
hangolására, az emberek élet-
körülményeit érintő kérdések-
ben gyorsan, többségében jól 
döntenek. 

Jó fizetési 
fegyelem 

Egy-egy határozat megho-
zatala előtt — ha arra szük-
ség van — kikérik a tanács-
tagok, a tanácsi és társadalmi 
bizottságok véleményét. Kü-
lönösen így van ez a lakás-
ügy, a szociálpolitika, az 
egészségügy, valamint a gyer-
mek- és i f júságvédelem terü-
letén. A szélesedő demokratiz-
mus a városkörnyéki elöljáró-
ságok hatáskörébe tartozó 
ügyek intézésében is meg-
nyilvánul. 

A városi tanács ügyrendi 
bizottsága megvizsgálta pél-
dául a településfejlesztési 
hozzájárulás kivetésének gya-
korlatát, s a fizetési fegyelem 
alakulását. A z t állapította 
meg, hogy a fizetésre kötele-
zettek eleget tettek feladatuk-
nak. Hasonlóan jónak minő-
síthető á városban és a vá-
roskörnyéki községekben az 
adófizetési morál, amit első-
sorban az a tény igazol, hogy 
az elmúlt évben szeptember 
30-ig a lakosság döntő több-
sége teljesítette fizetési köte-
lezettségét. 

K i r í vó esetek azonban még 
mindig előfordulnak: egyes, 
fizetésre kötelezett állampol-
gárok esetenként meg nem 
engedett hangon beszélnek a 
tanácsi szervek dolgozóival, 
rosszindulatú véleményt nyil-
vánítanak, indokolatlan köve-
telésekkel állnak elő. Ilyen 
jelenséget tapasztaltak Csö-
mödéren, Pákán, Rédicsen. 
Gond az is" hogy "még mindig 
sokan nem ismerik a helyi-
leg érvényben lévő tanács-
rendeleteket; így például a 
köztisztasággal kapcsolatos 
előírásokat, amiket sokan nem 
is tartanak be. 

Csekély 
ügyfélforgalom 

A munkaidőalap védelmét 
szolgáló, munkaidőn túli ügy-
intézés feltételeit minden ta-
nácsnál kialakították. A kez-
deti tapasztalatok azonban 
eléggé lehangolóak: a késő 
délutáni, koraesti órákban 
csak nagy ritkán akad érde-
mi ügyintézésre érkező ügy-
fél. 

Lentiben gondot jelent, 
hogy munkanapokon délután 
a külső városrészekből nincs 
megfelelő közlekedés; tehát 
ha akarnának sem tudnának 
élni az emberek a nyújtott 
félfogadási idővel. Tavaly a 
második félévben a szerdai 
plusz ügyintézési időben 
mindössze 89-en jártak a ta-
nácson, közülük 35-en idézés-
re jelentek meg. 

A városkörnyéki községek 
közül Pákán ügyeleti időben 
senki sem kopogtatott be a 
hivatalba, Rédicsen pedig 
mindössze egyetlen szombati 
ügyfél akadt. 

Lentiben két közterület-fel-
ügyelőt alkalmaz a városi ta-
nács, akik az elmúlt évben 15 
esetben f igyelmeztették a köz-
tisztaság ellen vétőket. Há-
rom esetben helyszíni bírsá-
got szabtak ki, összesen hét-
száz forintot. Birtokvitás 
ügyekben többségében a vá-

rosgazdálkodási- és fejleszté-
si osztály műszaki csoportjá-
nak bevonásával döntöttek. 
Hét alkalommal sikerült az 
érintett felek között egyezsé-
get létrehozni, végrehajtási el-
járásra az elmúlt évben nem 
került sor. 

Vezetnek 
a tulajdon elleni 

vétségek 

Szabálysértés miatt tavaly 
71 lakost bírságoltak Lenti-
ben összesen 140 ezer forint-
ra. Tárgyalás mellőzésével 
hoztak meg 63 döntést, mind-
össze 8 ügyben kellett tárgya-
lást tartani. A z egyes szabály-
sértési ügyfajtákat értékelve 
kiderült, hogy legmagasabb a 
kisipari szabálysértések bírság 
-átlaga vol t ; elkövetőkként át-
lag 3000 forintot szabtak ki. 
összességében azonban 1970 
forintos átlagot mutattak ki. 
A legtöbb esetben — 33 al-
kalommal — tulajdon elleni 
vétségért vonták felelősségre 
az elkövetőket; átlag 2665 fo-

rint bírságot szabtak ki rá-
juk. 

A városkörnyéki szabály-
sértési hatóságok 127 esetben, 
összesen 240 ezer forint bír-
ságot szabtak ki. 96 alkalom-
mal a községekben is tárgya-
lás mellőzésével döntöttek a 
szabálysértési ügyintézők, a 
bírságok átlaga tavaly 1888 
forint volt. Ennél jóval ma-
gasabbat — átlag 2662 for in-
tot — szabtak ki az elköve-
tőkre a csesztregi tanács ügy-
intézői; Gutorföldén viszont 
kétezer forintos átlagot f izet-
tek a vétkesek. Kevesebb bün-
tetéssel — alig ezer forinttal 
— , a pákaiak „úszták meg" 
szabálysértéseiket, s ennél alig 
valamivel többet fizettek a 
csömödéri tanácsi körzetben. 
A községi tanácsoknál is ér-
vényesült az a gyakorlat, hogy 
legtöbb bírsággal a szabályok 
ellen vétő kisiparosokat súj-
tották; a mező- és erdőrendé-
szeti szabálysértések bírságát-
laga 2000 forint volt. Csend-
háborítás miatt átlag 790, be-
csületsértési esetekben pedig 
átlag 500 forinttal marasztal-
ták el a vétkeseket. 

"7 tM . .*> ** - L. M. 
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A tv-vételi viszonyok javításáért 
Ma már szinte az alapellá-

tás része a Magyar Televíz ió 
l -es műsorának a vétele, ami 
azonban a sok erőfeszítés el-
lenére még mindig nem el fo-
gadható minőségű mindenütt. 
Ennek megyénkben két oka is 
van. Az egyik a határszéli 
fekvés. A nagyadókat nem le-
het úgy telepíteni, hogy az or-
szág minden csücskét besugá-
rozzák velük. A vételi nehéz-
ségek másik oka Zala dom-
borzati viszonyaiban keresen-
dő : egy-egy kiemelkedés nem-
csak bizonyos utcákra, hanem 
egész településekre is árnyé-
koló hatással lehet. 

A fentiek ellenére a megye 
északkeleti részén, a Nagyka-
nizsa Zalaegerszeg vonal Ba-
laton felé eső oldalán nem le-
het különös ok panaszra. Eb-
ben a térségben a kabhegyi 
gerincadó megfelelő ellátást 
biztosít, k ivéve a Keszthely 
környéki dombok, hegyek ha-
tárolta néhány települést, ame-
lyek miatt a Balaton-parti vá-
ros közelében átjátszó adó te-
lepítésére volt szükség. 
Ugyanilyen adó van még Za-
laegerszeg—Bazitán, továbbá 
[Yik.-'in. Lent.ihen és Letenyén. 
Ez utóbbi helyen a posta se-
gítsége mellett az érintett 
községek társadalmi összefo-
gására, a tanácsok anyagi ere-
jének a koncentrálására is 
szükség volt a beruházás meg-
valósítása érdekében. Egyéb-
ként valamennyi átjátszó adó 
a magyar l-es műsoron kívül 
a 2-est is sugározza. 

A Kanizsához közeli, újud-
vari adó egyelőre csak az l-es 

— Keresik 
a megfelelő helyet 

Lovászi 
és Szemenyecsörnye 

térségében 

— Csesztregen 
és Zalabaksán 

Hegyhátsál hozhat 
változást 

program vételét biztosítja. 
Nem oldja meg azonban a 
megye két térségében: Cseszt-
reg és Zalabaksa, valamint 
Lovászi és Szemenyecsörnye 
körzetének gondjait, amelyek 
régóta ismeretesek az ellátás-
ért felelős megyei és országos 
szervek előtt. 

A Magyar Posta VI I . ötéves 
tervében szerepel Lovászi és 
Szemenyecsörnye, valamint e 
két tanácsi körzethez tartozó 
községek tv-vételi lehetőségei-
nek a javítása. Az ide szánt 
átjátszó adó telepítésével kap-
csolatos előzetes mérések hosz-
szabb ideje folynak. Az eddi-
gi vizsgálódások azonban nem 
hoztak bíztató eredményt. A 
körzetben egyelőre se a kab-
hegyi, se a kanizsai (újudva-
r i ) adó felöl nem fogtak a 
műszerekkel olyan minőségű 
jelet, amit fel lehetne erősí-
teni. A Posta Rádió és Tele-

vízió Műszaki Igazgatósága 
mérőszolgálatának emberei 
azonban továbbra is keresik 
az átjátszó telepítésére alkal-
mas pontot, s ha azt meglelik, 
kezdődhet a torony és a hoz-
zá szükséges berendezések 
szerelése. 

Csesztregről és Zalabaksáról 
sem feledkeztek meg az ille-
tékesek. Előzetes elképzelések 
szerint 1990-re kellene elké-
szülnie az utolsó nagytel jesí t ' 
ményű, 20 kilowattos gerinc-
adónak a légvonalban v i -
szonylag közel eső Hegyhátsál 
(Vas megye) községben. Mive l 
azonban igen rosszul ellátott 
területről van szó, ezért az 
l-es műsort sugárzó blokk 
építését előre hozzák és jövő-
re már üzembe helyezik. 
Amennyiben ez kedvező ha-
tással lesz az érintett me-
gyénkbeli községekre is, úgy 
nincs további teendő. Ha v i -
szont ezután sem javulnak 
számottevően a vételi lehető-
ségek, akkor rövid időn belül 
más utat kell találni, vagyis 
helyi erősítőt kell építeni. 

Persze, a tervezett beruhá-
zások megvalósítása után is 
lehetnek a megye falvaiban 
olyan utcák, településrészek, 
ahol továbbra sem tudnak tö-
kéletes képet varázsolni a ké-
szülékek képernyőjére. Ennek 
oka ugyancsak a domborzati 
viszonyokban keresendő. Ezt 
kivédeni előírásnak megfelelő, 
magasra szerelt antennával, 
vagy központi antennával le-
het, amelynek jelét vezetéken 
csatlakoztatják a lakásokhoz. 

M. J. 

Halálos üzemi baleset Ortaházán 
Tegnap egy halálos kime-

netelű és két súlyos sérülés-
sel járó üzemi baleset történt 
megyénkben. Délelőtt a K F V 
ortaházi tankállomásán, egy 
tartály hegesztése során rob-
banás történt. A robbanás 
ereje Orsós István. Páka. Dó-
zsa György utca 20. alatti la-
kost ötven méterre röpítette, 
s a 36 éves hegesztő meg-
halt. 

A zalaegerszegi kórház bő-
vítésénél Obrádovics Ferenc, 
a Zala Megyei Lakév dolgo-
zója munkavégzés közben a 

több mint hat méteres ma-
gasságú állványról lezuhant és 
súlyos gerincsérüléssel került 
a baleseti osztályra. 

ömlesztett cement rakodása 
közben Péterf i Ferenc, az Ép-
fu zalaegerszegi kirendeltségé-
nek dolgozója a megyeszékhe-
lyi cementrelénél munkavég-
zés közben combnyaktöréses 
sérülést szenvedett. 

Mindhárom súlyos üzemi 
baleset okainak kivizsgálása 
ügyében szakértők bevonásá-
val folynak a vizsgálatok. 

•uen naram millió forintos termelési erteket terveznek a 
pakai Atesz karpitosüzemcben. A részlegben teher- és sze-
melyBepkocs.kra utánfutókra ponyvákat, gépkocsi üléshu-
zatokat, kárpitokat gyártanak és javítanak. Képünkön: a 

, a V o l a n megrendelésére tehergépkocsi-ponyvát készíte-
nek. 

ZH. 1987.05.20 Szerde 

ZH.1987.05.26. Kedd 
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Közművelődési lehetőségek Pákán 
Megyénk egyik legdinami-

kusabban fe j lődő községe Pá-
ka. Néhány éve adták át ren-
deltetéséneik az új iskolát,, 
most épül egy áruház, s új 
lakóházak sorakoznak a falu-
ban. A z itt élők szellemi igé-
nyeinek kielégítésére a mű-
velődési ház és a nemrég f e l -
újított, 20 ezer kötetes könyv-
tár szolgál. 

S hogy mit nyújt a kultúr-
ház a község lakóinak? Mint 
Kultsar Katalintól, a műve-
lődési ház vezetőjétől meg-
tudtuk, főként, a kiscsoportos 
tevékenységnek vannak még 
errefelé a lehetőségei. 

Játszóháztól 
a népi együttesig 

A házban sokféle e l foglalt-
ságot talál magának f iatalabb 
és idősebb egyaránt. Játszó-
házba invi tá l ják a legkisebbe-
ket, míg a nagyobbak a 
Kresz-körben a szabályos köz-
lekedés alapelemeit sajátíthat-
ják el. De működik ezen kívül 
egy kis bábegyüttesük is, az 
ügyes kezes klubjában pedig 
agyag- és kerámiaszobrocs-
kák, gyöngyből fűzött láncok, 
f i lcmunkák készülnek. A ta-
vaszi szünet idején — me-
gyei támogatássál — színház-
látogatáson vettek részt Zala-
egerszegen a gyerekek. 

A f iataloknak hétvégenként 
rendelkezésére áll az iskola 
tornaterme, ahol rendszeresen 
tartanak sportversenyeket, s 
van lehetőség — azok számá-
ra, akik ezt igénylik — kon-
dicionáló tornára is. A z i f -
júsági klubban tartalmas 
programok vár ják a f iatalo-
kat. A z alkalmankénti össze-
jöveteleken túl gyakran jár-
nak kirándulni, a legkülönfé-
lébb témákban hallgatnak elő-
adásokat, a közelmúltban iro-

Kellenek az ötletek 

Mint az eddigiekből is ki-
tűnt, a pákai művelődési ház-
ban a szabadidő tartalmas el-
töltése ma jd minden korosz-
tály szár-iára biztosított. E 
széles ívű tevékenységhez 
azonban rengeteg és még 
több ötlet szükségeltetik, 
ugyanis csakúgy, mint más 
kisközségekben, itt is kevés a 
kultúrára, művelődésre fo r -
dítható pénz. Költségvetésük 
épphogy fedezi a csoportok 
fenntartását, anyagszükségle-
tét, s a vezetői t iszteletdíja-
kat. 

Tartalmi munkára nagyon 
kevés jut, és ezt a keveset jól 

dalmi vetélkedőt rendeztek, s 
természetesen a szórakozást 
szolgáló rendezvények sem 
hiányoznak programjaikból . 

A község idős polgárai a 
.nyugdíjas klubban találkoz-
hatnak, s a művelődési ház 
égisze alatt működik a ká-
nyavári népi együttes is. Tag -
jai egytől-egyig nyugdíjasok, 
akik — amikor a mezőgaz-
dasági munkák megengedik — 
népdalokból, v idám történe-
tekből álló produkciót áll íta-
nak színpadra, s ezzel szere-
pelnek a tanácskörzeti kultu-
rális bemutatókon. A z elmúlt 
évben népi hagyományokat — 
tollfosztás, kukoricafosztás — 
elevenítettek fel műsorukban, 
az idén pedig régi hiedelmek 
és babonák köré épített pro-
dukcióval léptek a közönség 
elé. összeáll ításuk anyagát 
részben saját élményeikből és 
tapasztalataikból merítették, 
részben Gönczi Ferenc nép-
rajzkutató könyvéből gyűjtöt-
ték. N e m is maradt el a si-
ker, hisz' műsorukat a megyei 
gálán va ló szereplésre java-
solta a zsűri. 

kell tudni beosztani. Ezért 
például inkább utaztatják a 
közönséget különböző megye-
székhelyi előadásokra, mert 
ez még mindig kevesebbe ke-
rül, mintha egy-egy nagyobb 
szabású, de silány minőségű, 
helyben tartandó hakniprog-
ramért f izetnének ki t í z—ti-
zenötezer forintot. A műve-
lődési ház technikai ellátott-
sága is sok kívánnivalót hagy 
maga után, de az iskolával, s 
a helyi KISZ-szervezet te l ki-
alakított gyümölcsöző kapcso-

, lat eredményeként minden 
korszerű berendezéshez — 

1 számítógép, v ideó stb. — hoz-
. zájutnak és felhasználhatják 

r en dezv ény eikh ez. 

P . Cs. I 

Az emlékezés gyertyái 

Halottainkra emlékeztünk. 
A kegyelet koszorúival, 

virágaival teltek meg a te-
metők. 

Távozva szeretteink s ír já-
tól igy búcsúztunk: nyugod-
jatok békességben, ö k , ha 
tudnának, bizonyára így vá-
laszolnának: Élők! Él jetek 
békében! Fogadjuk meg 
íizenetUket! 



Az előirányzat m korábbiaknak 
csak a negyede 

A Z UTÖBBI E V E K B E N j e -
lentősen csökkent a szövetke-
zeti formában történő lakás-
építés. A zalai fogyasztási szö-
vetkezetek ezen ágazatálban az 
elmúlt tervciklus alatt több 
mint 800 lakás épült fel , 19 
szövetkezeti társulás működé-
sével. A mostani tervidőszak-
ban mindössze a korábbi ne-
gyedénék megépítése van elő-
irányozva, de ezek teljesülé-
sére is bizonytalan a kilátás 

; — tudtuk meg a M E S Z Ö V -
nél. A megyében je lenleg hét 
szövetkezeti építkezés van f o -

• lyamatban. 

Nagykanizsán az építés alatt 
; levő 42 lakásos épületből ed-

dig 32 lakást adtak át, míg 
a soronkövetkező tízes tömb 
munkáinak befe jezése októ-
ber végére várható. Keszthe-
lyen az egyetemi építőszövet-
kezet 24 lakásának a fe lé t ad-
ták át, s június végére vár -
hatóan beköltözhető lesz az 
i f júsági szövetkezet keretében 
épülő 32 lakás. Hévízen fo lya-
matban van 21 lakás építése, 
22 pedig előkészítés alatt áll, 
ezelkmél a kivitelezés kezdé-
sét a nyárra tervezik. Zala-
szentgróton emeletráépítéssel 
négy család számára készül 
otthon, míg a Pákán fo lyó 
szövetkezeti építkezés kereté- ' 

Zalai Hírlap, 1987.05.15. Péntek 

ben a közelmúltban négy csa-
lád költözhetett új otthonba, 
egy lakásnál viszont lemara-
dás van. 

A múlt évben és az idén 
elkészült, i l letve az építés 
alatt levő lakások száma nem 
éri el a kétszázat, s jelenleg 
újabb társulások alakulására 
vagy a je lenlegiek bővülésére 
niiracs is kilátás. Ennek egyik 
oka, hogy kevesebb a taná-
csok által i lyen célra értéke-
sítendő telek, a másik pedig 
az, hogy ez a forma ma már 
nem je lent annyi kedvez-
ményt, minit korábban. 

A Z É P Í T K E Z Ő K N E K ugyan 
jelentős költségmegtakarításra 
ad lehetőséget az, hogy a bel-
ső munkálatokat átvállalhat-
ják, s az ehhez szükséges 
anyagokat is maguk szerezhe-
tik be, önállóan gondoskodva 
a szakmunkákról. Á m ezek a 
leheitőségek a társasház-épí-
tésnél is adottak, így az ér-
deklődés e forima iránt növe-
kedett, mive l ráadásul kisebb 
létszámmal indítható, a hitel-
feltételekben pedig jelenleg 
már nincs különbség. 

A lakásszövetkezeti építke-
zések mielleitt tehát sem a le-
hetőségek, sem az anyagi 
könnyítések oldaláról nem le-
het érvelni. Azza l sem, hogy 
később, az építés befe jezése 
után átalakulva fenntartó szö-
vetkezetté, hosszú távon köny-
nyebb megoldást jelent az ál-
lagmegóvás, a felújítás. A 
szövetkezetek számára ugyan 
előírt a felúj ítási aliaip kép-
zése, melynek összegéről a 
közgyűlés dönt. Ahhoz azon-
ban, hogy a felúj í tásra az 
O T P kedvezményes, 3 száza-
lékos kamattal visszatérítendő 
kölcsönit adjon, a lakások 
négyzetméterei után 2, l i ftes 
lakások esetében 3 for int ösz-
szeget elérő havi d í jat kell a 
lakóknak vállalniuk. A szövet-
kezetek zömében ezt a köz-
gyűléseken nem szavazták 
meg. Több szövetkezet az el-
múlt években a lakásátadá-
sokat követően nem is alakult 
át fenntartóvá, ehelyett mű-
ködésüket az építés után be-
fe jezték, vagy is megszűntek. 

A JELENLEGI lakásgondok 
megoldásához viszont aligha 
jó út a szövetkezeti építkezés 
i lyen arányú csökkenése. A 
mind számottevőbb sajáterős-
munkák vál lalásával volna je-
lentkező újabb építőszövetke-
zetek létrehozására. A telek-
kialakítások, a kedvezménye-
sebb lehetőségek érdekében 
azonban több szervezet hat-
hatós együttműködésére volna 
szükség az i lyen formában 
történő építkezések újból i f e l -
lendítéséhez. 

Horányi Árpád 

Miért csökken 
a lakásszövetkezeti 

építkezés ? 



Megyei klubtalálkozó Pákán 

Éhesen, de vidáman tértek haza az erdei kirándulásról a 
klubosok. 

Fiatalok népes hada lepte 
el szombaton Páka utcáit, 
ahol megyénk if júsági klub-
jainak találkozójára került 
sor. A mintegy kétszáz részt-
vevő rögtön a megérkezés 
után a kisvasút kocsijaiba 
szállt, kirándulásra indulva a 
környék erdeibe. Délben tér-
tek vissza a községbe, ahol 
a művelődési házban folyta-
tódott a program. 

A kézműves műhelyben né-
pi kismesterségekkel — szö-
vés, fafaragás — ismerkedtek 
a fiatalok, majd Nemes Me-
linda előadóművész irodalmi 
összeállításának tapsolhattak. 
Az elmúlt évben indult já-
tékmesteri tanfolyam hallga-

tóinak v idám vizsga-vetélke-
dője következett ezután, amit 
a házigazdák zenés program-
ja követett. 

A késő délutáni órákig 
gyors ütemben váltották egy-
mást a különféle rendezvé-
nyek. Humorgia címmel v i -
dám műsor zajlott, fellépett 
Pogány György, a zalaeger-
szegi Hevesi Sándor Színház 
társulatának tagja, s Kelemen 
Gyula vezetésével muzsikált a 
megyeszékhelyi Énekmondó 
Együttes. 

Este bállal zárult a klubta-
lálkozó, melyen a szombathe-
lyi Lord Együttes szolgáltatta 
a talp alá valót. 

Páka lesz a házigazdája az 
évente hagyományosan meg-
rendezésre kerülő megyei 
klubtalálkozónak. A megyei 
klubvezetők gazdag program-
ról gondoskodtak a Pákára 
érkező fiataloknak. Szomba-
ton délelőtt 9 órakor erdei 
túrára kerül sor. Délután 14 
órától hangulatos kulturális 
programok váltogatják egy-
mást. Lesz játékos vetélkedő, 
népdal és pol-beat dalok ta-
nulása. Nemes Melinda elő-
adóművész verses-zenés ösz-
szeállítással szórakoztatja az 
egybegyűlteket. Találkozhat-
nak a klubtagok Pogány 
Györggyel, a zalaegerszegi 
Hevesi Sándor Színház művé-
szével. „Hánya-
dik század" 
címmel az 

Énekmondó 
együttes mu-
tatkozik be. A 
találkozót a 
Lord együttes 
koncertje zár-
ja. 

Zalai Hírlap, 1987. május 18. hétfő 
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Ifjúsági Nap Pákán 

A nagy októberi szocialista 
forradalomra emlékezve ren-
iezett szórakoztató If júsági 
Mapot Pákán a művelődési 
iáz és a KISZ-szervezet. A 
tiszesek és az úttörők sza-
Dadtéri túrájával kezdődött a 
program. A nyolc ellenőrző 
ponton különböző ügyességi 
"eladatokat (kötélmászás, mo-
:sárjárás, árokugrás stb.) 
kellett teljesíteni a résztve-
vőknek. 

A legfiatalabbakat délután 
videó mesefilmek szórakoz-
tatták, majd a község f iatal-
jai együtt tapsaihattak a za-
laegerszegi Kelemen-f ivérek 
pol-beat műsorának. 

Szellemi és ügyességi vetél-
kedővel folytatódott a prog-
ram. A kérdések a Szovjet-
unióval kapcsolatosak voltak, 
az évfordulóhoz kapcsolódtak. 
A művelődési ház leleményes 
igazgatója — mint játékveze-

tő — egyik ügyességi feladat-
nak adta: melyik versenyző 
csapat hoz be több vágottfát 
az udvari faházból? Néhány 
perc alatt több hétre való tű-
zifa gyűlt össze a hatalmas 
cserépkályha mellett. 

í r ták: Horányi Árpád, Nemecz Ferenc, Rikli Ferenc. 

Fényképek: Polgár Tamás, Szakonyí Attila. 

A kora esti órákban tábor-
tűz mellett hirdették ki a ve-
télkedők eredményét, s a leg-
jobbak édességet, emléktár-
gyat kaptak. A z egésznapos 
program, az i f júsági klub 
szervezésében bállal zárult. 



Tél elején 
az éves munkáról 

A pákai művelődési házban 

DERMESZTŐ A HIDEG. 
A könyvtárosnő éppen a cse-
répkályhát töltögeti, s a ve-
zetőnő nevének említésére 
már mondja is; a „ fogyasztó-
ban" van. Ez jelzi Kulcsár 
Katalin irodáját a pákai mű-
velődési házban. 

— Nem könnyű pálya ez — 
sóhajt a vezetőnő, s nagv ha-
sáb fát rak a vaskályhába. — 
Bár Pákán, s a tanácsi kör-
zethez tartozó községekben 
együttesen közel 2000 ember 
él, olyan erős a rétegezettség 
és oly kicsi az érdeklődés, 
hogy szinte lehetetlen komoly, 
nagyszabású rendezvényeket 
tartani. Itt vannak ugvan a 
lelkes fiatalok, de a falu meg-
tartó ereje nagyon kicsi — így 
közülük legtöbben elkerülnek 
innen, vagy csak a hétvége-
ken járnak haza. 

Nem csupán a púkaiak 
problémája mindez. Csaknem 
valamennyi kisebb község ha-
sonló helyzetben van. Úgy tű-
nik, a középkorosztályok ki-
mozdítása a legnehezebb, ér-
dekes módon még az időseb-
bek is tevékenyebbek náluk 

— Egyetlen lehetőséget lá-
tok: a kiscsoportos művelő-
dést, így szakköreink, klub 
jaink a legértékesebbek. Az 
év e le je óta ugyan történt né-
hány kedvezőtlen változás: 
például az eddig jól működő 
citerazeenkar most szabályos 
duóvá alakult. De nem ez az 
igazán jel lemző, ugyanis jól 
működik az ügyes kezek klub-
ja, a bábcsoport, az i f júsági 
klub. valamint a nyugdíjasok 
békeklubja is. 

A CSOPORTOKAT EM-
LÍTVE, rögtön részletezi is 
tevékenységüket. 

— Az i f júsági klub kap-
csán, azt hiszem köszönetet 
kell mondanom az általános 
iskolai.. osztályfőnököknek is 
Két nagyszerű osztályból jö i t 

Zalai Hírlap, 1987. december 10. Csütörtök 

létre a klub, négy évvel ez-
előtt. Akkor éppen „kinőttek ' 
az iskolából, s mintegy átköl-
töztek ide, a művelődési ház-
ba. Itt, Pákán rendeztük meg 
tavasszal a megyei i f júsági 
klubtalálkozót, s ők azok, akik 
minden rendezvényre mozdul-
nak. 

A nyugdíjas békeklub tevé-
kenységéről szólva e lmondja : 

— Részt vettek a puszta-
edericsi békeklub-találkozón, 
s nemrégiben a zalaegerszegi 
nyugdíjas klubtalálkozón is. 
Törő Ferenc, a vezetőhelyet-
tes pedig a budapesti béke-
koníeerncián képviselte a kis 
közösséget. Akt ívak, élénken 
érdeklődnek a mai Magyar-
ország, s közvetlenül Páka 
dolgai iránt is. Idén például 
előadássorozatot hallgattak, 
többek között a szív- és ér-
rendszeri megbetegedésekről, 
a környezetvédelem helyi 
kérdéseiről. 

De nem ez az egyetlen 
nyugdíjas csoport. 

— Sajátos prof i lú a kánva-
vári népi együttes is. Nem is 
tudom pontosan behatárolni, 
hogy mivel foglalkoznak. Ta-
hin színjátszók. Saját szöve-
geiket, dalaikat adják elő. A z 
idén két előadást is tartottak: 
Summás dalok, summás tör-
ténetek és Hiedelmek, babo-
nák címmel. Sajnálom, hogy 
környezetük nem értékeli kel-
lőképpen tevékenységüket . . . 

1987-ről Kulcsár Katal in 
még elmondja, hogy vendé-
gük volt Lux Elvira, s fel lé-
pett Ke in András és Kovács 
Kati is. Tartottak rendhagyó 
órát, s ezeket jövőre is fo ly -
tatni szeretnék. A z 1988-as 
munkaterv ugyan még csak 
most készül, de terveznek 
újabb előadássorozatokat, pél-
dául: szülőknek a pályavá-
lasztásról, i l letve az adózás-
ról, valamint O j Tükör klub 
indítását es a középkorú há-
ziasszonyokat is érintő szabó-
varró tanfolyamot. 

BAR ÍJJABBAN SOKAT és 
esvre rosszabbakat hallunk a 
kultúra finanszírozásáról — 
itt, Pákán, a helyzet jónak 
nevezhető. A tanácstól ígére-
tet kaptak, hogy az amúgy 
sem sok, évi 300 ezres támo-
gatás nem fog tovább csök-
kenni. 

— Ez azonban éppen, hogy 
elég a ház fenntartására, s a 
rendezvényekre — mondja a 
vezetőnő. — A felújításra, a 
mostani legsürgetőbb befekte-
tésre, a bútorzat kicserélésére 
már nem fut ja belőle. A ta-
nács belátó, így éves kereté-
ből, ha teheti, még további 
összegeket juttat, s szép las-
san máris megkezdődtek a 
felújítások. 

A pákai ház fűtése és fe l -
újítása már csak azért is fon-
tos lenne, mert ide szállásolta 
be magát a K ISZ , s ők kép-
viselik egyben a technikát is. 
valamint itt kapott helyet, s 
vetít heti két alkalommal a 
mozi is. 
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Ahol nincs hátralékos 
A lakossági adózás helyzete 
Pákán és társközségeiben 

Manapság annyi szó esik az 
új adózási formákról, hogy 
hajlamosak vagyunk meg fe -
ledkezni arróil: sokan régóta 
tisztes adófizető polgárok. 

— Meg nem tudom monda-
ni, hogy jelenleg hányféle cí-
men fizet adót a körzet la-
kossága, de a jelentősebb té-
teleket ismerem — mondja 
Farkas István, a pákai tanács 
elnöke. — A z általános j öve -
delmi, a borforgalmi, a ház-
táji jövedelemadó teszi ki a 
befizetésre kerülő tételek zö-
mét. Körzetünkben számsze-
rűen kevesen fizetnek ház-
adót, talán 5—6 olyan lakó-
ház van, amelynek tulajdono-
sa fizetésre köteles. Min imá-
lis az ebadó, meg a mezőőri 
adó is. 

— iMekkora tétel a tanács 
költségvetésében p lakosságtól 
származó adóbevétel? 

— összességében 14 mil l ió 
forintos költségvetésünknek a 
tizedét sem éri el. Közsé-
geinkben egyébként rendkívül 
jó az adófizetési morál : az 
emberek sohasem várnák a 
határidő utolsó napjára, az 
ebből származó bevételre biz-
tosan számíthatunk költsé-
geink tervezésénél — válaszol 
a tanácselnök. 

Az t is hozzáfűzi : mindeb-
ben nem kis szerepe van Var-
ga László pénzügyi főelőadó-
nak, aki negyedszázada intézi 
az adóügyeket. 

— A z az igazság, hogy a 
hagyományos adónemeket már 
megszokták az emberek, s tu-
lajdonképpen nem is jelent 
nagy gondot a befizetése — 
magyarázza a íőelőadó. — 
Persze, számítanunk kell ar-
ra, hogy a fő leg az idősebb, 
már nem kereső rétegek ne-
hezebben tudják előteremteni a 
szükséges összeget. 

— Mit tudnak itenni az ér-
dekükben? 

— Szigorú jogszabályok ha-
tározzák meg, ki mikor, mi-
lyen adó fizetésére köteles. 
Természetesen nálunk is az a 
gyakorlat, hogy aki amúgy is 
megélhetési gondokkal küsz-
ködik, azt mentesít jük az adó-
f izetés alól. Nem is lenne 
semmi értelme annak, hogy 
amíg egy ik oldalon szociális 
támogatásban részesítünk va-
lakit, a másik lapon e lve-
gyük tőle. 

— A tanácselnök azt mond-
ta, önt ugyanúgy szeretik, 
tisztelik, becsülik az emberek, • 
mint « hivatal bármelyik má-
sik dolgozóját. Eszerint nem 
kellemetlen <az adóügyeket in-
tézni? 

—- Valakinek ezt a fe lada-
tot is el kell végeznie. Egyéb-
ként valóban nincs okom pa-
naszra. Olyan jó viszonyban 
vagyok csaknem minden csa-
láddal, hogy őszintén fe l tár-
ják anyagi helyzetüket, fg.v 
ha mentesítést kémek, meg 
tudom ítélni, hogy jogos-e ez, 
s ha igen, támogatom kérésük 
teljesítését. 

— iElőfordult. hogy valaki 
ki akart bújni a fizetési kö-
telezettség alól? 

— Nehéz lenne rá példát 
találnom. Néhány esetben in-
kább a felületesség vagy a f e -
ledékenység játszott szerepet 
abban, hogy nem fizették be 
a kivetett adót a határidő le-
jártáig. I lyenkor szóban, eset-
leg írásban szoktuk f i gye l -
meztetni a mulasztót, s ez leg-
többször elég is a dolgok ren-
dezésére. Régi gyakorlatunk 
szerint a társközségekben 
helyben tartunk adófizetési na-
pot, a többség i lyenkor ren-
dezi számláját. Egy-két hát-
ralék ugyan előfordul, 1987-
ben azonban mindenki eleget 
tett fizetési kötelezettségének. 

L. M . 

Képek a megyéből 
l Novemberre készül el Pá-
i kán az ú j iparcikk-áruház. A 
• helyi áfész beruházásában 
- épülő, 400 négyzetméter a lap. 
Í területű létesítmény kivitele, 

zője, a lenti tsz építőipari 
részlege már a befe jező szak-
ipari munkáknál tart. (5-ös 
kép) 

Zalai Hírlap, 1987. október 6. Kedd 
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21 kilométer műanyagcaő... 

Nagy erőkkel dolgoznak 
a zalai telefonfejlesztési programon 

Zalaegerszeg és 
Lenti , va lamint 
körzete ik te le fon-
hálózatának f e j -
lesztése a V I I . öt-
éves terv időszak 
leg fontosabb me-
gyei postai beru-
házása. Jelzi ezt 
az is, hogy több 
mint másfé l mi l -
liárd for intba ke-
rül egyrészt a 
te le fonközpontok 

korszerűsítése, 
másrészt a vona l -
hálózat kiépítése. 

Ebben a t e rv -
időszakban el kell 
készülnie az ú j 
zalaegerszegi ~tele-
fonközpontnak — 
Kerény i Zoltántól , 
a megye i tanács 
közlekedési osztá-
lyának veze tő jé tő l 
kapott tá jékozta-
tás szerint nem 16, 
hanem 24 ezres 
befogadóképességű 

központról van már szó — 
amely 1990-ben a meg l é vő te-
le fonál lomásokon k ívül ú jabb 
3500—3700 ú j bekötést is lehe-
tővé tesz. A megye egyrészt 
fe j lesztési alap-átadással — a 

, közületek koordinációs részvé-
tellel — va lamin t h i te lnyúj -
tással támogat ja a posta fe j -
lesztési munkálatokat . T e r m é -
szetesen az országos gyakor -
latnak meg fe l e lően lakossági 
erők bevonására is számítanak, 
azaz várható a kö tvényk ibo -
csátás. A te le fonhálózat f e j -
lesztési p rogramja egyúttal le-
hetővé teszi, hogy 127 zalai 
kisközség 1990 után az orszá-
gos és a nemzetköz i t ávh í vó 
rendszerbe is bekapcsolódhas-
son. 

A beruházás az ü temtervek-
nek megfe le lően f o l y i k : tavaly 
mintegy 5 mi l l ió for int ér tékű 

munkát vegez tek el a k iv i te l e -
zők, idén eddig mintegy 70 
mi l l i ó for int a lépí tményi mun-
kára van konkrét megrende lé -
se a generá lk iv i te l ező Za la -
egerszegi Közút i Építő Vá l l a -
latnak, va lamin t a lvá l la lkozó i -
nak. 

Rendk ívü l fesz í tett tempót 
kel l diktálni a szervezőknek, 
ugyanis ápri l is 30-ig — a zala-
egerszeg i postaközpont re-
konstrukciós munkálata inak 
kezdetére — ki kel l váltani a 
bazitai tv - torony közötti m ik -
rohul lámú kapcsolatot kábeles 
összeköttetéssel. Ez ped ig 21 
k i lométer hosszú műanyag 
védőcső elhelyezését és a ká-
belek befűzését je lenti . 

A megye i tanácson e lmon-
dották azt is, hogy a f o l yama-
tos tervszolgáltatástól függően 
— ez egyébként igen sok bi-

zonytalanságot r e j t magában 
— idén e lkezdődnek a Bak, 
Söj tör , Bagód Csonkahegy-
hát), Egervár , Nagykapornak 
(Pacsa) összeköttetések k i v i t e -
lezési munkálatai is. M e g k e z d -
ték Lent i város és körzete 
(Páka, Gutor fö lde , Nova , L o -
vász i ) te le fonfe j lesz tés i p rog -
ramjának előkészülete i t is a 
január 19-i hatósági n y o m v o -
nalbejárással . Könny í t i az i t -
teni munkálatokat , hogy a 
domborzat i v i szonyok m ik ro -
hullámú rendszer — több, mint 
húsz te le fonát já tszó toronyró l 
van szó — kialakítását teszik 
lehetővé. A z óriási szervezést, 
fe lkészültséget i gény lő munka 
koordináló i , k iv i te lező i tuda-
tában annak, hogy még hóna-
pokon keresztül z ava r j ák a vá -
rosok megszokott életét, ké r ik 
a gyalogosok és a j á rműveze -
tők türelmét. 

Néhány héten át ez lesz a j e l l emző a za laegerszeg i Göcse j i úton: bon-
tanak, árkot ásnak, vezetéket épí tenek a postafe j lesztés i p rog ram részt-

vevő i . 
(ZH fotó — Polgár Tamás felvétele) 



A gyermekek élvezik a romantikát, de . . . 

— Gyerekek, vigyázzatok, a kek birtokolják. Tény és való: 
fűre nem szabad rámenni! — szépen silkerült a már elké-
hallatszik a harsány f igyel- szült parkosítás, kell is, hogy 
meztetés, s ennél furcsább vigyázzanak rá a soros tábor-
kérést itt nehéz lenne elkép- lakók, ám ki gondolná, mind-
zelni. ez csak szemnek tetszetős, 

Hiszen a gutorföldi erdész- használni nem szabad, 
házat és gondosan bekerített A tollaslabdázó kislányok t 
udvarát egész nyáron gyerme- egy pillanatra gondolkodóba 1 

esnek a figyelmeztetésen, az-
tán hamar fe ltalál ják magu-
kat. Miután kivitelezhetetlen, 
hogy a labda rá ne pottyan-
jon a fűre, abbahagyják a já-
tékot, s bevönulnak a szobá-
jukba. 

Szombaton reggel kerékpár-
ral érkeztek a pákai úttörő-
csapat tagjai, hogy három 
napot táborozzanak a szép és 
egészséges környezetben. Nem 
először vannak itt, tavaly és 
azelőtt is rendkívül élvezték 
a romantikus kirándulást. A z 
őket kísérő felnőttek viszont 
kevésbé nyugodtak és elége-
dettek. Mesél ik: tavaly még 
nem kellett fizetni azért, hogy 
Eádiházát megmutathassák a 
gyermekeknek. Ezúttal szemé-
lyenként 15 forintos belépődí-
jat kérnek. Nem mehetnek 
Szentpéterföldére sem, mert 
zavarnák a külföldi vadászok 
időtöltését. 

Zalai Hírlap, 1988. július 18. Hétfő 

— Igazgatói kinevezés. A 
Pákai Községi Tanács Végre-
hajtó Bizottsága — a tantes-
tületi választás jóváhagyásá-
val — Szekeres Istvánt ne-
vezte ki a Pákai Általános Is-
kola új igazgatójává. ZH. 1988.11.28. Hétfő 

— Tanácstagok fóruma Pá- 1 
kan. Tegnap Pákán tartott , 
ulest a megyei tanácstagok , 
lenti városi és városkörnyéki . 
csoportja. A fórumon többek ' 
között megtárgyalták a taná- j 
csok hatósági munkáját, az 
államigazgatási el járások tör- « 
vényességének helyzetét és tá- ) 
jékoztatót hallgattak meg a ' 
Páka és Vidéke Afész tevé- , 
kenységéről. ZH. 1988.06.24. Péntek 

— A tiszta, rendes Pákáért. 
A Lenti vonzáskörzeti közsé- • 
gek közül Páka lakossága 

I eredményesen vett részt a me- ] 
„ gyei tisztasági mozgalomban . 
1 és második helyezést ért el. 

A község jutalma 30 ezer fo-
rint. 

ZH. 1988.04.05. Kedd 

— Sportlétesítmény. Tető 
alá került a pákai sportpálya 
mellett jelentős társadalmi 
összefogással épülő fedett te-
kepálya. Jelenleg a vakolást 
és villanyszerelési munkákat 
végzik az építők. 

— Támogatás. Anyagiakkal 
is támogatja működési terü-
letén a falusi sportot a pákai 
áfész. Legutóbb az igazgató-
sági ülésen olyan döntés szü-
letett, hogy 30 ezer forintot 
nyújtanak a lovászi tanácsnak 
sportcélokra. 

Zlh &$.o%. ib htvác. 

i ' 

— Gyorshajtás. Borosán 
• Róbert (Páka, A d y utca 15.) a 
i múlt év december 30-án Za-
: márdi belterületén 90 ki lomé-

ter óránkénti sebességgel köz-
lekedett személygépkocsi já-
val. A Lenti Rendőrkapitány-
ság a sebességkorlátozás túl-
lépése miatt 7 ezer for int 
pénzbírsággal sújtotta és 8 
hónapra visszavonta a veze-
tői engedélyét. 

— Ünepség Pákán. Tegnap^ 
délután a község idős lakóit 
és a sokszoros véradókat kö-
szöntötték Pákán, a művelő-
dési házban. A z i f júsági klub 
és a diákok ünnepi műsorát 
követően a tanács és a társa-
dalmi szervek közösen vendé-
gelték meg a résztvevőket 

—••• .. .1 .< ,ZH. 1988.06.06. Hétfő 

A fűre lépni szabad.. . 

A Zalai Hír lap július 18-i 
számában megje lent A gyer-
mekek élvezik a romantikát, 
de . . . című íráshoz szeretnék 
néhány gondolatot elmondani. 

A gutorföldi erdészházban 
táborozó csoportok vezetőinek 
májusban tartottunk megbe-
szélést. Itt elhangzott, hogy a?, 
idén az épület előtt levő kis 
parkot ne használják a gyer-
mekek labdajátékra, hiszen 
i lyen célra két hatalmas fü-
ves terület áll a pajtások 
rendelkezésére. A szóban for-
gó kis parkot a gyerekek és 
felnőttek sok órás társadalmi 
munkája tette olyanná, ami-
lyen most, s ha a telepített 
csemeték megnőnek, egy kis 
arborétumban ismerkedhetnek 
meg az ott nyaraló pajtások 
néhány növényfa j tával . Eddig 
nem jelentett gondot ez a ké-
rés, sajnálom, hogy a cikk 
írója olyan következtetést von 
le ebből, hogy a táborozó 
gyerekek nem játszhatnak 
kedvük szerint a tábor terű- " 
létén. A z étkezéssel kapcso-
latban a lenti úttörő elnökség 
tájékoztatta a csapatokat, 
hogy július 16-tól az óvodá-
ban takarítási szünet lesz. 
Erre az időre a szomszédos 
községek csapatai vállalták a 
táborozást, mert otthonról 
szállítottak részükre tavaly is 
a,z ebédet. Egyébként a helyi 
termelőszövetkezet is biztosít 
étkezési lehetőséget. A Kö já l 
pedig megfe le lő higiéniai kö-
vetelmények betartásával egy-
tálételek főzését engedélyezte. 

A környék sok kirándulási 
lehetőséget biztosít a gyere-
keknek. Többek között a rá-
diházi és szentpéterföldi k i -
rándulást is. A rádiházi mé-
nes idegenforgalmi hely, ezért 
bizonyos feltételei vannak 

j megtekintésének. Ügyv i te l i 
j szabály í r ja e lő belépődí j f i -

zetését, de gyermekcsoportok 
látogatásakor méltányossági 

' alapon ettől eltekintenek. A 

szentpéterföldi vadászkastély-
ban sajnos nincs lehetőség 
arra, hogy ott akár csak egy 
napot is eltölthessenek, a kör-
nyéken va ló sétájukkal pedig 
nem zavarnak senkit. Nagyon 
sajnálom, hogy a pákai gyere-
kek keserű szájízzel távoztak 
táborunkból. 

Dr. Tóth Ottóné 
csapatvezető 

Gutorfölde, Petőf i u. 33. 

ZH. 1988. julius 22. péntek 

ZH. 1988.06.02. Csütörtök 

— Azok a csoportok, ame-
lyek az óvoda üzemelése ide-
jén táboroznak, jobb helyzet-
ben vannak, hiszen térítésért 
kapnak étkezést. Most viszont 
nagytakarítási s?ünet van az 
intézményben, s az ellátásban 
csak magunkra hava tko zha -
tunk — magyarázza Németh 
Ferencné pedagógus. — Vi -
szont a közegészségügyi elő-
írások tiltják, hogy a melegí-
tőkonyhának berendezett he-
helyiségben főzzünk. . . 

Persze, megoldják a hely-
zetet, amúgy „nemhivata lö-
san". Szeretnék, ha a gyer-
mekek ezúttal is nagyon jól 
éreznék magukat, s mara-
dandó élményekkel távozná-
nak. Jó lenne, ha az ő érde-
kükben a táborhely üzemelte-
tői is így gondolkodnának, s 
mielőbb feloldanák — például 
— a fűrs lépés tilalmát. 



Arcok közelről 

A Szövosz-díjas Kiss József 
A Fogyasztási ^ 

Országos Tanácsa által alapí-
tott Szövosz-dí j ja l tüntették 
ki felszabadulásunk ünnepén 
Kiss Józsefet, a Pákai Áfész 
elnökét. A megyében egyedüli 
birtokosa az elismerésnek, de 
az országban is kevesen tud-
hatják magukénak még a ki-
tüntetést. Azok kapják, akik 
mögött hosszú szövetkezeti 
múlt áll, s ez idő alatt olyan 
tevékenységet fejtettek ki. 
ami a mozgalomnak és a tár-
sadalomnak egyaránt haszná-
ra, vált. De f igyelembe vették, 
hogy irányításával az apró-
falvas területen munkálkodó 
fogyasztási szövetkezet hosszú 
időn át jó gazdálkodási ered-
ményeket ért el. Gyakorlati 
munkája mellett negyedszáza-
don át, 1985-ig volt tagja az 
országos tanácsnak, gazd ig 
tapasztalatait ma is hasznosít-
ja a Mészöv elnökségében. 

A munkakönyvében egyet-
len bejegyzés ál l : Pákai Fo-
gyasztási Szövetkezet. Azaz 
korábban földművesszövetke-
zet, azt megelőzően pedig 
Hangya Szövetkezet. Tehát 
csak a munkáltató neve vál-
tozott. munkahelye soha. 

— Idestova négy évtizede, a 

szövetkezetek fúziója után el-
adó, később boltvezető lettem 
— emlékezik a kezdeti időkre. 

Az ambiciózus f iatalembert 
1954-ben, az akkori fmsz el-
nökének választották, azóta is 
ezt a tisztséget, vezetői posz-
tot tölti be, eredményesen, 
amit számos kitüntetése is 
bizonyít, közöttük a Munka 
Érdemrend ezüst és bronz fo -
kozata. 

— Szép évtizedeket tudha-
tok magam mögött. azzal 
együtt, hogy voltak nehéz 
idők is — folytatja. — Szíve-
sen voltam és vagyok e moz-
galomnak a tagja, ahol sok 
nagyszerű munkatárssal dol-
gozhatok, s a kollektív munka 
eredményeként hatszor érde-
meltük ki a Kiváló Szövetke-
zet címet. 

Flicmprpsrp
 m é l t ó ered

" mismercsrc m é n y e i k h e z 
vál lalkozó szellemre volt 
szükség, ami a pákaiakból, 
élükön az elnökkel, sohasem 
hiányzott. A melléktevékeny-
ség hasznosságát rendkívül 
korán, 1954-ben fel ismerték, s 
Csömödéren — elsőnek a me-
gye szövetkezetei közül — 
bambitöltő üzemet hoztak lét-
re. Húsz éven át szállították 
megrendelőiknek, forgalmaz-

Zalai Hírlap 1988. május 11. Szerda 

ták saját boltjaikban a/, ak-
koriban kedvelt üdítőitalt. 

— Amikor a kólák és mas 
üdítők kiszorították termé-
künket a piacról, mi nyomban 
szerkezetet váltottunk. Dobri-
ban, majd Pákán varrodát 
nyitottunk. Ezekben ma is 
keresett termékeket gyártunk, 
s tevékenységünkkel vezető 
helyet foglalunk el a megye 
fogyasztási szövetkezelei kö-
zött. 

Ennél is sikeresebb lépé-
süknek tartja az 1967-es kez-
deményezésüket, amikor a 
korábbinál merészebb igé-
nyekkel, kérelmekkel fordul-
tak a szövetkezet tagjaihoz. 

— Akkoriban a mi mozgal-
munkban is új lehetőségek 
voltak kibontakozóban, ami-
hez gyorsan alkalmazkodtunk. 
A tagoktól kértünk kölcsönt 
és célrészjegyeket adtunk ki. 
Már két évtizede bankhitel 
nélkül, a tagság anyagi segít-
ségével gazdálkodunk. Jelen-
leg is ötmillió forint ilyen 
pénzt forgatunk, tehát a szö-
vetkezők közreműködésével, a 
magunk erejéből gazdálko-
dunk. 

Egy kórházi műtét után 
találkoztunk otthonában, a 
lábadozás napjaiban. Arca 
még megviselt, de a jövőre 
gondolva terveiről beszél. 

— Két évem van a nyug-
díjig. Szeretném, ha addig 
néhány beruházást befejez-
hetnénk. A legközelebbit, a 
nyolcmillióért épülő pákai 
ivarcikkboltot még ebben az 
évben. Aztán annak tudatá-
ban lépek majd a nyugdíja-
sok közé, hogy talán teljesítet-
tem a munkahelyi kötelessé-
gemet. Persze, a mozgalomtol 
továbbra sem akarok elsza-
kadni. Mint ahogy a pártnak 
is aktív tagja kívánok lenni 
azután is. A mindennapos 
munkám mellett hosszabb 
időn át voltam a községi part-
szervezetnek a titkára, az 
utóbbi évtizedben pedig a 
lenti városi part-végrehajtó-
bizottságnak a tagjaként dol-
gozok. 

Négy éviized! 
talatokkal, gondokkal, de 
többségben kollektív és egyé-
ni sikerekkel tel ítve; ez Kiss 
József eddigi életútja. 

N. F. 



1988. m á j u s 17., kedd 

M e g y e i fo lklór 
fesztivál P á k á n 

Vasárnap délután fél 
3-kor kezdődik a XV. 
Zalai Folklór Fesztivál 
a Pákai Művelődési 
Háziban. A rangos kul- : 
turális seregszemlén a 
többi között fellép a 
Kanizsa Táncegyüttes, j 
a jugoszláviai Csáktor-
nya táncegyüttese, a 
kányavári népi együt-
tes, a söjtöri népdal-
kör, a szepetneki népi 
zenekar és dalkör, a 
zalaegerszegi összevont 
népi zenekar és tánc-
csoport, a csatári pá-
vaikör, továbbá a gu-
torföldei gyermek tánc-
csoport. 

Színpompás folklórünnep Pákán 
A XV. megyei folklórfeamtivál eseményeiről 

A hétvégén immár tizen-
ötödik alkalommal rendezték 
meg a megyei folklór feszti-
vált Pákán. A találkozóra a 
tanácskörzeti és megyei be-
mutatókon legjobban szere-
pelt néptánc- és népiegyütte-
seket, -zenekarokat, pávakö-
röket, s szólistákat hívták 
meg, akik a több mint há-
romórás programban felejthe-
tetlen élményt nyújtottak a 
közönségnek. 

• 
Pontban délután fél három-

kor — a hagyományokhoz hí-
ven — fanfarok hangja töl-
tötte be a pákai kultúrház 
nagytermét, majd a megnyitó 
után a négy esztendeje ala-
kult gutorföldi gyermek tánc-
csoport lépett a színpadra. 
Vezetőjük, Szoldinger István-
né munkáját dicséri az elő-
adásukiham hp.mntatott pvor-

Nyakas Ferencné népdalt ad 
elő. 

mek táncok és játékok har-
monikus koreográfiája. Egy-
szerűen, szépen, tisztán, s 
érezhetően szívből szólaltat-
tak meg zalai népdalokat az 
őket követő söjtöri népdalkör 
lányai, asszonyai, hasonló-
képp • a szepetneki ifjúsági 
zenekar és dalkör fiatal tag-
jai, akik dél-zalai csokrot ad-
tak elő. 

Ma jd a Ki mit tud országos 
válogatójára is bekerült Ka-
nizsa Táncegyüttes kamara-
csoportja következett. Feszes 
ritmusú, lendületes produk-
ciójuk méltán késztette tapsra 
a publikumot, csakúgy, mint 
a söjtöri Nyakas Ferencné, 
aki szépen csengő hangjával 
hívta fel magára a f igyelmet. 

Ezután hosszú percekig 
függöny takarta a színpadot. 
A m amikor felgördült, annál 
nagyobb volt a meglepetés, 
hisz a bucsutai népi együttes 
jóvoltából egy valódi toll-
fosztóba pillanthattunk be. 
Népdalok, csali-mesék, tré-
fás, pajzán történetek váltot-
ták egymást, s a huszonhat 
fős csoport nagy átéléssel ele-
venítette fel a régi — bár 
mint vezetőjük elmondta, itt-
ott még ma is fellelhető — 
hagyományt. A fesztivál első 
részét a jugoszláviai Csáktor-
nyáról érkezett tánccsoport 
műsora zárta. Ök nevükhöz 
híven — Vidám muraköziek 
— színes, látványos produk-
ciót nyújtottak, igazi délszláv 
hangulatot varázsoltak a 
színpadra. 

Szünet után a kányavári 
népi együttes idős, ám annál 
lelkesebb tagjainak saját em-

A Vidám muraköziek — Csáktornyáról jöttek — a színpadon. 

2 . Ü . W - 0 5 1 3 . 

lékeikből és 
Gönczi Ferenc 

gyűjtéseiből 
táplálkozó, ízes 
zalai tájszólás-
sal megszólal-
tatott Babonák, 
hiedelmek cí-
mű összeállí-
tása fergeteges 
tapsot kapott. 
Visszatérő ven-
dég Pákán, s a 
különböző be-
mutatók állan-
dó szereplője a 
csömödéri pá-
vakör. Ezúttal 
— cseppet sem 
engedve a tő-
lük megszokott, 
magas színvo-
nalból — Hor-
váth Károly--Sir. 
együttes veze-
tője gyűjtésé-
ből zalai bor-
dalokat énekel-
tek. Majd Ko-
zics Andrea 
[kanizsai gim-
nazista — a ívi mit tud 
országos válogatójának részt-
vevője — lépett a pódiumra, 
kristálytiszta hangjával, meg-
nyerő előadásmodorával bű-
völve el a teremben ülőket. A 
hangszerkezelés és az együtt-
muzsikálás magasiskoláját 
mutatta be ezután egy újke-
letű, egyébként hattagú zala-
egerszegi népi zenekar, ma-
gyar tájak dalaiból, táncaiból 
válogatott műsorával. A ze-
nekart a csatári pávakör kö-
vette, s remek produkciójuk 
színfoltjaként — mellyel han-
gulatteremtő tehetségüket is. 
bizonyították — az István 
napi köszöntőt említhetjük. A 
fesztivál zárószámaként is-
mét a kanizsai tánccsoportot 
láthattuk, majd az elmarad-
hatatlan, hagyományos dalta-

•Ku'ion rokonszenves szamom-
ra. A csoportok mindegyikén 
látszik, hogy szakértő kézzel, 
szeretettel és odaadással irá-
nyítják a munkájukat. Külön 
érdemes megemlíteni a jó 
szervezést is. 

— Miért tartja fontosnak 
az ilyen műsorokat? 

— Egyrészt azért, mert az 
együttesek megismerhetik 
egymást. Lemérhetik, hol 
tartanak a többiekhez képest. 
S ami nagyon lényeges: szín-
folt, ünnep a fesztivált foga-
dó település életében a mű-
sor. Készülni kell rá és na-
pokig beszédtéma lehet. Á m 
azért is óriási jelentőségű, 
mert ilyen programokhoz na-
gyon ritkán jut egy-egy fa-
lu lakossága. 

— A műsorszamok közül 

nulással fejeződött be a prog-
ram. 

• 
Az idei folklór fesztivál 

hasznáról Jezsek Évát, a 
Kórusok Országos Tanácsá-
nak titkárát, a fesztivál elnö-
két kérdeztük. 

— A látottak, hallottak 
több okból is tetszettek — 
kezdte Jezsék Éva. — Első-
ként a koncepciózus műsor-
szerkesztést említhetem: egy 
pillanatra sem hagyta lankad-
ni a f igyelmet. S hogy még 
vendégegyüttest is hívtak, az 

kiemelné valamelyiket? 
— Erre nem vállalkozom. 

Mindegyiknek meg van a 
maga erénye, hibákról pedig 
nem szólhatok, mivel mind-
egyik előadás a maga nemé-
ben vszázszázailé'kos volt. 
Egyébként sem lehet célja, 
egy fesztiválnak az i lyenfaj-
ta értékelés, hisz lényege — 
miként a nevében is foglal-
tatik —, hogy ünnep legyen. 
Ünnep az együttesek, ünnep 
a község, ünnep mindany-
nviunk számára-. 

P. Cs. 

A kányavári együttes asszonyai hajdani hiedelmeket ele-
venítettek meg. 



Szombaton délelőtt 11 óra 
és délután 13 között, néhol 
viharos erejű széllökésekkel 
kísért zivatar vonult át me-
gyénk nyugati—délnyugati te-
rületei fölött. Húsz—harminc 
perces felhőszakadás volt 
Nagykanizsa, Borsfa. Páka és 
Becsehely térségében, s * he-
lyenként borsó nagyságú jég 
is esett. A 7-es főút több sza-
kaszán vízátfolyások, s kiter-
jedt. iszap és kőzúzalék lera-
kódások lassították a forgal -
mat. 

A z áram- és vízszolgálta-
tásban nem okozott fennaka-
dást a viszonylag gyorsan el- , 
vonuló zivatarfront. Viszont a 
kanizsai, a letenyei és a len-
ti körzetben lehetetlenné tet-
te a mezőgazdasági munkák, 
főként az aratás folytatását, s 
számos község zártkerti, ház-

(Folytatás a 4. oldalon.) 

Lovásziban faragtak az ácsok 

Lovászi I I . községrészben 
az elmúlt hétvégén javában 
dolgoztak az ácsok: v i j j ogva 
hasított a faanyagba a mo-
torfűrész és sorozatban kerül-
tek le a bakról, pontosan il-
leszthető állapotban a tetőge-
rendáik. A pákai áfész mű-
ködtetésében vegyesbolt léte-
sül itt — mondta Bek Aladár, 

aki Lent iben dolgozik, de je-
lenleg a pákai költségvetési 
üzem szakembereivel végezte 
a munkálatokat az építkezés-
nél. — A z idő sürget bennün-
ket, így szombaton előkészít-
jük a szalufákat (képünkön), 
vasárnap már rtető kerül az 
épületre és hétfőn kezdődhet 
a cserepezés. 

ZH. 1988. november 14. Hétfő 

ZH. 1988. szeptember 2. Péntek 

A viharos széllökésekkel kísért felhőszakadás ilyen lát-
ványt nyújtott Nagykanizsán. 

(Folytatás az 1. oldalról.) 
táji ültetvényei egy részét bo-
rítja iszap. A z erősen felázott 
talaj miatt a zalabaksai és a 
csesztregi határban tucatnyi 
kombájn kényszerült, leállás-
ra a szombat reggel megkez-
dett repcearatásban. Szeren-
csére az érésben levő és az 
e hét közepén—végén már 
vágásra váró repce- és búza-

U j iparcikk üzletet nyitott a 
napokban a pákai áfész. A 8 
milliós forintos beruházással 
elkészült, több mint 400 négy-
zetméteres alapterületű üzlet-
ben ruházati, cipő és vas-mű-
szaki részleg kapott helyet, 
széles áruválasztékával jó ! 
szolgálva a körzet kereskedel-

mi ellátását. 

táblák nem dőltek m e g ' az 
említett térségekben, s a jég 
sem okozott károkat. 

A meteorológiai állomások 
jelzése szerint egy-két napig 
még a Kárpát-medence fölött 
örvénylő ciklon határozza meg 
időjárásunkat. Átlagosan 23— 
26 Celsius-fokos nappali hő-
mérséklet mellett több helyen 
várhatók záporok, zivatarok. 

Felhőszakadás a megye délnyugati részén 

A 7-es útra patak módjára 
ömlött ki a víz a petriventei 
szőlőhegyi elágazóból, el-
árasztva az útmenti árkot ífc, 



Hogyan gazdálkodnak 
a zalai lakásszövetkezetek? 

Megyénkben 60 lakásszövet-
kezet — 4872 lakással — mű-
ködik. Jelenleg Keszthelyen. 
Hévízen, Zalaszentgróton és 
Pákán építkeznek ebben a for-
maban. 

A lakásépítés és fenntartás 
szövetkezeti formájához fűző-
dő kezdeti előnyökből — egy 
százalékos kamatú építési hi-
téig kedvező öröklési feltéte-
lek — mára már kevés ma-
radt, ami miatt alaposan le-
csökkent a szövetkezeti for-
mában az építkezési kedv. 

Manapság a lakóközösségek-
nek is egyre inkább gazdál-
kodniuk kell. Ezt elősegíten-
dő módosították a lakásszö-
vetkezetekről szóló törvény-
erejű rendeletet, amely októ-
ber 1-én lép hatályba. 

A lakásszövetkezetek gond-
jairól, törekvéseiről, az új sza-
bályok nyújtotta lehetőségek-
ről a Fogyasztási Szövetkeze-
tek Megyei Szövetségénél Fá-
bián Imre lakásszövetkezeti 
tanácsossal és Balogh Miklós 
műszaki főelőadóval beszél-
gettünk. 

— A lakásszövetkezetek 
épületei zömmel elöregedtek 
leromlottak, s a legtöbbre rá-
férne a felújítás. Tavaly 7 
millió forintot költöttek erre 
a célra a zalai szövetkezeti la-
kóközösségek. A kedvezményes 
hitelt szigorú feltételekhez kö-
ti az OTP. A szövetkezetek-
nek rendelkezniök kell a fel-
újításhoz szükséges összeg 30 
százalékával. A lakóknak meg-
határozott idő óta havonta 
négyzetméterenként 3 — liftes 
ház esetén 4 — forintot kel-
lett volna fizetniük a lakás-
felújítási alapba. A lakóközös-
ségek nagy része ódzkodott fi-
zetni, — pedig számtalanszor 
felhívtuk rá a figyelmüket — 
s ennek most a felújításkor 
látják kárát. A pénzintézetek 
így a háromszázalékos ked-
vezményes hitel helyett csak 
bankkölcsönt nyújtanak a 
mindenkori kamatfeltételek-
kel — magyarázza Fábián 
Imre. — Egyébként nem csak 
a szövetkezet, de maga a tag 
sem kap a lakása rendbetéte-
léhez kedvezményes kölcsönt. 

— A lakásszövetkezetnél o 
legtöbb bosszúságot a beázó 
lapos tetők okozzák — teszi 
hozzá Balogh Miklós. — Tíz 
évnél többet a rendszeres, 
gondos karbantartással sem 
bírnak ki. Kidolgoztunk egy 
tervet, amellyel megoldható a 
gond. Az épületek tetejére ha-
gyományos, faszerkezetű ma-
gastetőt építünk, a tetőtérben 
pedig lakásokat alakítunk ki. 
Kiszámították a szakemberek, 
hogy így fele pénzből kihoz-
ható egy-egy lakás, de nyer a 
közösség is, mert nem ázik be 
az épület. Nagykanizsán a 
Bolgár Hadsereg útján már 
terveznek egy ilyen tetőtérbe-
építést. Részben előregyár-
tóit szerkezettel történik majd 
az építkezés, így a lakóknak 

nem kell kiköltözniök. De 
mert ez némi kényelmetlen-
séggel — zajjal, porral — jár, 
az építkezési jog megszerzé-
sénél előnybe részesülnek a 
lakók, azok gyermekei és ro-
konai. 

Persze nemcsak a tetők 
okoznak gondot az épületek-
nél: a homlokzati panelok ál-
talában csak a garanciális 
idő lejártáig tartanaik ki. Be-
ázik az anyag, az összeillesz-
téseknél befolyik az esővíz. A 
hibák miatt a szövetkezetek 
— a Mészöv jogásza segítsé-
gével — gyakran pereskednek 
az építőkkel. Jelenleg a zala-
egerszegi Mező Imre utcai la-
kásszövetkezet próbálkozik az 
építő Tanépet bírósági úton 
rákényszeríteni a hibák ki ja-
vítására. 

— A szövetkezetek az áfát 
a felújítások után visszaigé-
nyelhetik. Nem kis pénz ez, 
mégis többek figyelmét külön 
fel kellett hívni rá. A kar-
bantartások, kisebb javítások 
alkalmával viszont nem kap-
nak vissza pénzt, ami a költ-
ségeket alaposan megemelte. 

A jogszabálymódosítás lehe-
tővé teszi, hogy a szövetkezet 

nem csak hitellel, de a tagok 
célhozzájárulásával is kiegé-
szíthesse pénzét. Célrészjegy-
gyei fejleszthetik tevékenysé-
güket, például karbantartó 
részleget is létrehozhatnak. A 
szövetkezetek megszerezhetik 
egyes lakások tulajdonjogát, 
majd ezeket bérletbe, vagy 
használatba adhatják — a be-
szedett d í j a szövetkezet 
pénzügyi alapját növeli. 

Fontos új rendelkezés, hogy 
az igazgatóság a közgyűlés 
összehívása nélkül is érvénye-
sítheti a befizetési kötelezett-
ségekben a hatósági áreme-
lést. Ennek alapján (talán 
csökken az évről-évre emelke-
dő befizetés-hátralék. Míg a 
tavalyi évet 700 ezer, addig 
1988-at már közel 1 mil l ió fo-
rintos tartozással kezdték a 
zalai lakásszövetkezetek. 

Bővült a tagsági viszony 
megszüntetésének a lehetősé-
ge: például az igazgatóság ki-
zárhatja a szövetkezetből a 
nem fizető tagját, de kiközö-
síthető az is, a'ki megrongálja, 
vagy nem rendeltetésszerűen 
használja a szövetkezet va-
gyonát. 

F. Zs. 

Zalai Hírlap 

1988. szeptember 21., szerda 

4. A Zalaform Kft. pákai 
konfekció üzemében svéd és 

NSZK megrendelésre varrnak 
lányka és fiú dzsekiket, sza-
badidő ruhákat. Tavaly össze-
sen 12 millió forint értéket tett 
ki az itt végzett bérmunka, 
amit az idén növelni szeretné-
nek. Felvételünkön Máté Gá-
bor lányka dzsekit ellenőriz. 

Zalai Hírlap 1988. február 10. Péntek 



(Folytatás az 1. oldalról.) 
zése biztosított. Ez egyébként 
az új rendszer fogadásának 
egyik alapfeltétele. 

A második nagy szakaszként 
tartják nyilván a körzeti és 
helyi kábelhálózat lefektetését, 
bővítését. A mintegy 700 mi l -
liós program f ő kiv i te lezője a 
Zalaegerszegi Közúti Építő 
Vál lalat számtalan alvál lalko-
zóval dolgozik, s természetesen 
a posta a saját hálózatépítő 
részlegeivel is azon fáradozik, 
hogy j övő év márciusának vé-
géig a fő irányokkal elkészül-
jenek. Tavaly 10 volt, idén 170 
mil l ió for int értékű lesz a ki-
vitelezés műszaki készültsége, 
jövőre 180 mil l ió szerepel a 
tervben, s azt követően 100 
mill ió, s a még hiányzó összeg 
viszont már a közvetlen lakos-
sági bekötéseket jelenti. 

A megyei tanács szakembe-
rei elmondották, hogy általá-
ban nincs gond a megyeszék-
helyi védőcsőfektetésekkel. V i -
szont a Zalaegerszeg—Zalalövő 
főirány esetében a Rákóczi ut-
cai átkelési szakaszon mielőbb 
munkához kellene látni a k iv i -
telezőknek. Ugyanis be kellene 
fe jezni a védőcsőfektetést, va-
lamint a régi telefonkábelek 
kiváltását, hogy a terveknek 
megfele lően a Jókai utcáig a 
négysávos utat kialakíthassák, 
i l letve ennek folytatásaként a 
Gasparics utcáig még az idén 
új aszfaltburkolatot kapjon a 
rendkívül forgalmas 76-os f ő -
közlekedési út. S ha nem si-
kerül idén megfe le lő időben el-
helyezni az említett te le fonká-
bel-védőcsöveket, akkor az e l-
viselhetetlenül rossz burkola-
tot idén nem új í t ják fel. 

Megtudtuk azt is, hogy jól 
haladnak a munkálatokkal 
Lentiben, és onnan tovább a 
leágazásokkal. Már csak a 
Lent i—Nova, valamint a Lenti 

Páka,, Gutorfölde irányok 
vannak hátra ebben a térség-
ben. Ezen túl fo ly ik a mikro-

lánc kiépítése ott, ahol a dom-
borzati viszonyok miatt gaz-
daságosabb a vezetéknélküli 
összeköttetés biztosítása. Jelen-
leg készen van már 18 át ját-
szó a szükséges 41-ből, de eze-
ket a toronyszerkezeteket az év 
végé ig a Zala Megye i Á l l ami 
Építőipari Vál lalat le is gyárt ja 
és f e l is ál l í t ja. 

A következő nagyobb csopor-
tot a góckörzethez tartozó épü-
letek je lent ik: mintegy 50 mi l -
lió for int nagyságrendű az el-
végzendő átalakítás, bővítés. A 
21 objektumnál nincs gond, a 
befejezési határidők tarthatók. 

S a végére maradt a legna-
gyobb „ f a l " t " , az átviteltech-
nika, amely természetesen 
csak akkor szerelhető, ha az 
előbb felsorolt előkészületek 
rendre megvalósulnak, s egy-
ben persze meg is fe lelnek a 
műszaki átadások szigorú kö-
vetelményeinek. Ez a mintegy 
egymil l iárdos feladat 1990 első 
fe lére fe jeződik be, akkor le-
het ma jd az új központ segít-
ségével telefonálni az új rend-
szeren. 

A z igen jelentős összegű f e j -
lesztés forrásoldalát tekintve, 
az a helyzet, hogy még min-
dig vannak tisztázatlan kérdé-
sek. Természetesen a végső be-
kerülési összeg nagyságát be-
fo lyásol ják az áremelések, 
amélyeket annak rendje és 
mód ja szerint — ahogy történt 
eddig is — kompenzálni kell. 
Továbbra is elengedhetetlen a 
gazdálkodó egységek, a lakos-
ságnak a hozzájárulása. A gaz-
dálkodó egységektől elvárt 100 
mil l ió forintból ez idáig 30 mi l -
liót átutaltak, s meglepő mó-
don a zalaegerszegi 90 mi l l ió 
for int összegű lakossági tele-
fonkötvény felét két és f é l hó-
nap alatt megvásárolták. Töb -
bek érdeklődésére e lmondjuk 
azt az információt, hogy a v i -
déki településekre vonatkozó I 
telefonkötvény-kibocsátás j ö vő : 
évben várható. 

Hol tart a zalai 
telefonfej lesztési program ? 



1988. d e c e m b e r 17., s z o m b a t 

Olaj lesz a dióból 
Pákán 

Ke l l emes pörkö l t -d ió il lat 
lengi be a pákai d iótörő üze-
met. Nyüzsgés van az udva-
ron, a portás f i gye lmezte t , 
úgy parko l junk, hogy a nem-
sokára érkező szál l í tógép nyu-
godtan rakodhasson. A táro-
lóban ugyanis készít ik e lő a 
ha jd inát Jugoszláviába. Zö -
rög a t isztítógép, s a ter-
ménybő l 48 tonnát indítanak 
útnak. 

— Ugyanenny i már elment, 
s lesz még ú jabb expor t is, 
a tervek szerint négy száll ít-
mányt küldünk kü l fö ldre — 
mondja Bocskor Ferenc, a 
Tszker expor t tartalékokat 
f e l táró központ ja csonthéjas-
f e ldo lgozó üzemének veze tő-
je. — Ná lunk fo lyamatos a 
f o rga lom, m e r t minden sze-
zonnak meg van a maga sa-
játos feladata. A csendesebb 
időszakokra is szereztünk hé-
zagpót ló tevékenységet . í g y 
indítottuk például az idén az 
éticsiga felvásárlást, összesen 
35 vagonnal vet tünk át és to-
vábbítottunk nyugati export -
ra. 

— Milyen az idei forgal-
muk? 

— Különösebb panasz nem 
lehet rá, mer t minden áru-
cikkből szépen sikerült a f e l -
vásárlás, s vo l t munkánk 
egész esztendőben. Tavasszal 
a méhészek ellátása je lent i a 
legnagyobb fe ladato t : hordót, 
tápszereket v iszünk nekik. 
Ahhoz képest, hogy az atka-
kár je lentős volt , a méhészek 
a megmarad t családokkal elég 
jó l termeltettek. Nyo l cvanhat 
vagon mézet gyűj töt tünk ösz-

sze. Máskor 124 vagon szo-
kott lenni. Egész évben v é -
geztünk nyúlátvéte l t , 250 va-
gon házinyulat kaptunk a 
gazdáktól . Ősszel a gesztenye 
je lentet te a szezoncikket, eb-
ből 45 vagonna l gyűl t össze. 

— Most diószezon van, 

érezni az illatát. 

— Diót az idén nem vásá-
roltunk, ám a f e ldo lgozásáva l 
még is fog la lkozunk, ami t a 
vá l la la t más területről hoz. 
A z v iszont már e l fogyot t , s az 
i l lat a f e ldo lgozásbó l maradt 
törme lék sajtolásától szárma-
zik. Most kezdtük az o la j -
ütést, ami körülbelül egy hó-
napig tart. Más üzemekbő l is 
ide kerül a maradék, így 10 
tonna o la ja t tudunk f rancia 
exportra adni. 

— Itt akár tökmagolajat is 
lehetne készíteni... 

— Lehetne . A berendezés 
adott és csak részben tudjuk 
kihasználni. Speciál is, hé jné l -
küli tökmagra lenne szükség. 

Fé r f i ak tömött, súlyos zsá-
kokkal járnak a lépcsőn, hoz-
zák a táro lóból a mogyoró t , 
v isz ik a héjat , a tiszta árut. 
Je lenleg az egész üzem, ösz-
szesen negyvennégy asszony 
mogyoró t dolgoz fe l . K ö n y -
nyebb a munká juk , mint ko-
rábban, mer t nincs már ka-
lapácsuk, törőgépet ál l í tott be 
a vál la lat . A mogyoróbó l 35 
vagonna l do lgoztak f e l eddig, 
s még bőven van be lő le a 
raktárban. 

A pákai üzemből minden 
áru nyugati exportra került . 

B. E. 

Vá loga t j ák a mogyoró t a d iótörőben. 
(ZH fotó — Polgár Tamás felvétele) 



1988. december 24. , Szombat 

Ferecskó István 

! — Mive l fűtenék? Hát fá-
i va l és szénnel! Hozzánk még 
!nem jutott el a vezetékes 
•gáz — mondja 38 éves olaj-
í ipar i múlttal, néhány hónap-
• pal nyugdí jba vonulása előtt 
«Ferecxkó Ist.ván a Kőo la j - és 
• Földgázbányászati Vállalat 
• pusztaedericsi földalatti gáz-
« táro ló jának kompresszorgépé-
• sze. — Pedig itt lakom ám 
• pár kilométerre, Pákán. Tu-
• dok róla, hogy vol t mar1 köz-
; gyűlés is, de ma még csak 
•á lom, hogy Pákán a kényel-
• mes földgázzal fűthetnénk. 

Sok-sok ezer városi család 
— s természetesen csak Zalá-
ban több tucatnyi falu lakó-
ja — élvezi a gáz nyújtotta 
kényelmet, amit többek kö-
zött itt, a pusztaedericsi 
üzemben műszakot töltő em-
berek szolgáltatnak. Ök azok, 
akik éj jel-nappal, természete-
sen ünnepnapokon, húsvétkor 
és karácsonykor is fe lügyel ik 
a természetes tároló fö lé sze-
relt besajtoló és gázelőkészí-
tő rendszert. 

Mire fordítják 
a lenti városkörnyéki alapot? 

A lenti városi és a város-
j környéki községi közös taná-
' csok évente százezer forintot és 

éves költségvetésük egy száza-
lékát f i zet ik abba a közös 
pénzügyi alapba, amelyből 
szükség esetén kölcsön is ve-
hetnek. 

A z elmúlt években például 
Csesztregen 2 mil l ió 550 ezer, 
Lovásziban kétmill ió, Rédi-
csen és Nován 1,5 mill ió. Pá-
kán pedig 700 ezer for intot 
"használtak fel e közös pénz-
ből községfejlesztési célokra. 
A fe lvett kölcsön visszafizeté-
sét az e lmúlt évben — 650 
ezer forinttal — meg is kezd-
te a Csesztregi Községi Közös 
Tanács, s az idén is ugyan-
ennyit f izetnek vissza. 

Idén januárig összesen 9 
mil l ió 350 ezer forintot f i zet-
tek a városkörnyéki alapba az 
érintett tanácsok, s ebből 8 
mi l l ió 250 ezret kölcsönöztek 
vissza. A z idei bevételekből és 

a tavaly i pénzmaradványból 
a terv szerint ebben az évben 
4 mil l ió for int kölcsönt fo lyó-
sítanak. A Lenti Városi Ta-
nács az Arany János Á l ta lá -
nos Iskola tornacsarnokának 
felépítéséhez 2,5 mil l ió for in-
tos, míg a Pákai Községi K ö -
zös Tanács az orvosi rendelő 
bővítéséhez 900 ezer forintos 
hitelt kért és kapott a város-
környéki alapból. 

Lukács Ernő 

IJaloi 

„Melegőrző" puszíaedericsiek 
A - -..-. • — ——:—-—•—• : — 
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llj lakóházak, megújuló középületek 
Hol tart a tervidőszak feladatainak megvalósításával 

a Pákai Községi Közös Tanács? 

— Az elmúlt év-
ben öttel csök-
kent Páka lako-
sainak száma — 
közli Farkas Ist-
ván, a községi kö-
zös tanács elnöke. 
Hang jábó l nagy 
szomorúság árad. 
Hiába próbálom 
vigasztalni, hogy 
sokfelé gond ez 
manapság — csak 
o la j a tűzre ! Mer t 
ez a falu számára 
— tel jesen érthe-
tően — nem egy a 
sok közül, hanem 
a legfontosabb. A 
környék életének 
meghatározó tele- . , . . . . . 
pülése, s szándék A t e t o l c r r e l 

szerint is pé lda-
mutatója. 

A z e lmúlt év e le jén a ta-
nácsi körzet négy községében 
— Kányaváron, Ortaházán, 
Pörde fö ldén és Pákán — 
2054-en laktak, ebből 1536-an 
a székhelyközségben. Olyan 
m é g nem fordul t elő, hogy év 
végére kevesebben lettek v o l -
na! — á l l í t ja meggyőződésse l . 
Hogy bánatát—búját fe le j tse , 
dicsérem a fa lu büszkeségét, 
az ú j házsorokat, ép í tő ik í z -
lését, igényességét. 

bővült körzeti orvosi rendelő, amit még az idén átadnak 
rendeltetésének. 

(ZH fotó — Polgár Tamás felvétele) 

megv igasz ta lódva K ics i t 
mond ja : 

— Az elmúlt három évben 
összesen 23 új családi ház 
épült, közöttük több, tanácsi 
hozzájárulással. Tavaly öt 
családnak adtunk összesen 
háromszázezer forintot, rész-
ben kamatmentes visszatérí-
tendő támogatásként. Ennyit 
szánunk erre a feladatra az 
idén is, jelentkezők már van-
nak. 

Az Öveges József és a Fe l -
szabadulás utcákban további 
házhelyeket a lakí tanak ki, s 
egy -ké t ház épül, megú ju l a 
társközségekben is. Csak Or -
taházán nőtt az üres porták 
száma, ott i gyekeznek le te le-
pedni a beköltözők. 

— Nem is fájna a fejünk 
emiatt, ha jóravaló, rendes, 
dolgos családok érkeznének, 
mert hely van, munka van, 
szívesen látnának maguk kö-
zött a falubeliek is több fia-
tal családot, jókedvű gyerme-
keket — mond ja erről , s 
m ind já r t hozzá is fűzi , miért . 
Néhány órá ja jár t nála a köz-
ségi e lö l járó, s panaszkodott, 
m i f a j t a népséget küldtek me-
gint a fa luba „háztűznézőbe" . 
T i l takozo t t az el len, hogy 
olyan emberek költözzenek 
oda, akiktő l tartaniuk kell a 
fa lubel ieknek. 

A he lyzet megtárgyalására 
hamarosan fórumot szervez-
nek a fa luban, hogy a fa lu-

gyűlés e lé már e l f ogadható ja-
vas latokkal á l l j anak ki. 

— Szeretnénk megtalálni a 
többség számára legjobb meg-
oldást. Remélem sikerül, hi-
szen Pákán is élnek cigány 
családok, akik szépen beillesz-
kedtek, nincs velük semmi 
gond. Olyan életvitelűek, hogy 
példaként állíthatók a töb-
biek elé. Sőt, közösségi meg-
mozdulásokon, társadalmi 
munkaakciókban is egyre töb-
ben vesznek részt. 

A z e lmúl t három év alatt 
a tanácsi körzetben a lakos-
ság 7,5 mi l l i ó f o r in t értékű 
társadalmi munkát végzett . Ez 
jelentősen hozzá járul t ahhoz, 
hogy a terv időszakra megha-
tározott községfe j lesztés i f e l -
adatok nagyobb részét e l vé -
gezték. M in t egy hárommi l l i ó 
f o r in t értékben új í tot tak fe l 
szolgálati lakásokat, be f e j e ző -
dött a körzet i iskola sportud-
varának kialakítása. Ortahá-
zán is elkészült a v í z veze t ék -
hálózat, f e lú j í to t ták a műve -
lődési házat. K á n y a v á r o n ta-
tarozták és bőv í tet ték a k lub-
házat, Pörde fö ldén utat j a v í -
tottak, járdaszigetet a lakítot-
tak ki. 1986-ban kezdték%el és 
j ö vő re be f e j e z ik a sportkom-
binát építését. 

Jelenleg az orvosi rende lő 
bővítésén fáradoznak a hely i 
költségvetési üzem dolgozói és 
a lvá l la lkozók. Elkészült a te-
tőtér, a tél iesített építkezésen 
a belső munkákat végz ik . 
Végeredményként 65 négyze t -
méterrő l 170-re bővül az épü-
let hasznos alapterülete, ben-
ne anya - és csecsemővédelmi 
tanácsadót is kialakítanak. 
Lesz hely iség különfé le terá-
piás kezelésekhez, laborató-
r iumnak. Aggoda l omra „ csak " 
az ad okot, hogy je len leg 
nincs körzet i orvosuk. A ko-
rábbi elköltözött , ú jat ped ig 
még nem sikerült találni. A 
helyettesítés pedig csak ide-
iglenes mego ldás lehet. 

— Szerepel még a tervidő-
szak feladatai között a szenny-
vízcsatorna hálózat kialakítá-
sának megkezdése — f o l y ta t -
ja a tanácselnök. — A tanul-
mányterv már elkészült, akár-
csak a gázprogramé. Folya-
matban van az utóbbi enge-
délyezése is, a csömödériekkel 
közös beruházásban valósul 
meg, anyagi lehetőségeink 
függvényében. Terveink sze-
rint a következő tervidőszak 
éveiben elkészül s jelentősen 
hozzájárulhat a körzet továb-
bi fejlődéséhez. 

László Már ia 

Zalai Hírlap 

1989. január 11., szerda 
busde 
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Veszélyben a falusi ellátás? 
Kényszerhelyzetben az áfész kereskedelem 

A fogyasztási szövetkezetek 
december közepén megtartott 
küldöttközgyűlésén több hoz-
zászóló is szóvá tette: A kis-
települések ellátása már nem 
üzlet, hanem kényszer. Né-
hány szövetkezeti vezető kilá-
tásban helyezte a veszteséges 
boltok, tevékenységi körök 
felszámolását, vagy néhány 
keresett, de az új intézkedé-
sek miatt ráfizetéses áru for-
galmazásának megszüntetését. 
Mi történt azóta? — erről ér-
deklődtünk az áíészek megyei 
érdekképviseleténél. 

— Amint a küldöttközgyű-
lésen is elhangzott, mintegy 
kétszáz kistelepülési bolt rá-
fizetéses a megyében. Komo-
lyan gondolják ezek bezárá-
sát az áfészek. vagy anyagi 
támogatást remélve fenyege-
tödznek? 

Ráfizetés, 
a tagság 

érdekében 

— Ha szigorúan nézzük a 
gazdálkodás alapkövetelmé-
nyét, nevezetesen a veszteség-
források felszámolásának 
szükségességét, akkor ezeket a 
boltokat tényleg be kellene 
zárni —• válaszolja Árkovics 
István Mészöv osztályvezető-
helyettes. — A fogyasztási 
szövetkezeteknek ez nem le-
het célja, hiszen a tagsági ér-
dekek — és csakis azok! — 
mást diktálnak. Ezért meg-
győződésem, hogv a kistelepü-
lések nem maradnak ellátat-
lanul. 

— De maholnap nem lesz. 
aki vállalja egy falusi kis bolt 
vezetését. 

— Legalább is szakképzett 
emberekből egyre nagyobb a 
hiány. A kistelepüléseken 
olyan alacsony a bolti dolgo-
zók bérszínvonala, hogy még 
adót sem kell f izetniük. A je-
lenlegi bérek mellett nem is 
vonzó a kisforgalmú boltok 
vezetése. 

— A hátrányos helyzetet, a 

tevékenységet a kormányzat is 
elismeri. 

— Igen, de az elismerés 
módja lényegesen megválto-
zott az utóbbi években. Az 
érintett szövetkezetek 1985. 
december 21-ig a kistelepülé-
seken végzett kereskedelmi te-
vékenységük után dotációban 
részesültek, ma jd 1986-tól 
nyereségadó kedvezményt ve-
hettek igénybe a nyereség 
mértékéig. A z elmúlt év ja-
nuár l - jé tő l bevezetett adóre-
formmal megszűntek azok az 
adónemek, amelyekből a szö-
vetkezetek a kistelepülési tá-
mogatás nyereségadót megha-
ladó hányadát visszatarthat-
ták. így a támogatás összege 
ma már csak olyan mértékű 
lehet, mint amennyi a nyere-
ségadó összege. 

— Hol veszítenek a szövet-
kezetek? 

— Ott, hogy az adó- és ár-
reform következtében az elő-
ző évinél lényegesen kevesebb 
lesz a tavalyi nyereség, ennél-
fogva a kifejezetten kistelepü-
léseken működő áfészek, mint 
a pákai, a gelsei, a zalakomá-
ri és a pacsai, a támogatás 
összegét nem tudják teljes 
egészében igénybe venni. Ná-
luk a nem realizálható összeg 
tavaly mintegy 2,7 mil l ió f o -
rint, de kalkuláció szerint az 
idén meghaladhatja a négy-
mil l ió forintot. Ebből vi lágo-
san kitűnik: a gazdaságirá-
nyítás által kialakított műkö-
dési feltételek ilyen formában 
nem segítik elő a kistelepü-

lések kereskedelmi ellátási 
színvonalának javít ását. 

Lesz műtrágya 
Ujabban néhány áru forgal-

mazásának megszüntetését 
fontolgatják. Az egyik szövet-
kezet vezetője a küldöttköz-
gyűlésen ki je lentette: Nem fo-
gunk szenet árusítani, ez lesz 
a válaszlépés, hogy a kiske-
reskedelmet sújt ják a meg-
vont állami támogatással. De 
hasonló a sorsa a műtrágyá-
nak is. aminek szállítási 
költségét hárít ják át a szövet-
kezetekre. 

— Azóta mi történt e két 
jelentős cikk forgalmazásá-
val? 

— Múlt év szeptemberével 
a műtrágya áralkalmazási fel-
tételei megváltoztak. Koráb-
ban a nagykereskedelem ha-
szonkulcsa tartalmazta a bol-
tokba való áruszállítás költsé-
gét is, ez most megszűnt és 
beépült a kiskereskedelmi ha-
szonkulcsba. 

—• Hiszen akkor megtérül a 
költség. 

— Egyáltalán nem. Tonnán-
ként 60—80 forinttal lett több 
az árrés, de a szállítási költ-
ség például 50 kilométeres tá-
volságra, meghaladja a há-
romszáz forintot. Tehát egy-
értelműen a kiskereskedelmet 
sújtó intézkedésről van szó. 

— Az érdekképviselet miért 
nem emelt szót? 

— Mer t az árhivatal a vé-
leményünk kikérése nélkül 

hozta meg döntését. A szö-
vetkezeti kereskedelem nyo-
mására azonban a közel jövő-
ben módosítja döntését a ha-
tóság — erről az áfészek már 
értesítést kaptak —, így biz-
tosra mondhatom: ezután is 
lesz műtrágya a falusi boltok-
ban. 

— És szén a községi Tüzé-
peken? 

— A szenet fogyasztói áron 
a Tüzép vállalatoktól szerzik 
be az áfészek. Mindeddig fo-
gyasztói áron jutottak hozzá, 
mégpedig árkiegészítéssel kor-
rigálva. Január l - jé tő l ez 
megváltozott, a tüzelőanyag-
hoz termelői áron juthatnak 
hozzá, viszont az árkiegészí-
tést csak az értékesítést kő-
vetően kapják meg. 

Pénzügyi 
problémák 

— Akkor mi a baj? 
— Az új elszámolás egy sor 

pénzügyi problémát vet fel, az 
anyagi terheket az elszámo-
lásig a szövetkezeteknek kell 
viselni. Ezt például a mai 
drága kamatok mellett senki 
sem vál la l ja szívesen. 

— Intézkedtek? 
— Jelzéseink eljutottak az 

illetékesekhez, a kormányzat 
viszont elutasította azt a ké-
résünket, hogy a korábbi ár-
kiegészitési rendszer marad-
jon meg, így az új előírások 
hatályba léptek. 

Nemecz Ferenc 



Mezőgazdasági termelők a tervesetről 

Váljon élővé a program 
Gazdasági esélyegyenlőséget 

kell biztosítani az agrárszféra 
gazdaságainak, vállalatainak is 
— rögzíti egyebek között az 
M S Z M P programnyilatkozatá-
nak legújabb tervezete, amiről 
órákon belül lekerülhet a 
„ te rveze t " vagy feledésbe me-
rül ugyanúgy, mint az elmúlt 
évek sok más programja, sőt 
határozata. Gazdasági esély-
egyenlőséget ígér a párt. Ne -
héz volt szóra bírni az em-
bereket: Megint egy szó-
lam, amit ma jd gyorsan e l fe-
le j t mindenki — bizalmatlan-
kodtak többen, de voltak akik 
elmondták a véleményüket. 

— Ennyi évre volt szükség, 
és meg kellett várni az ágaza-
tunk leépülését, hogy a párt is 
e l ismer je : „ A gyorsan változó 
vi lághoz való alkalmazkodás a 
tulajdon új meg új formáinak 
létrejöttét igényl i " — kérdezi, s 
idéz a tervezetből Rákosa Zol-
tán, a baki tangazdaság egyik 
termelési egységvezetője. — 
Eddig, ha i lyesmiről beszél-
tünk, talán a falu határáig ju-
tott csak el. A tulajdon-válto-
zás szükségességét hangoztatni 
tabu volt. Most végre fe l ismer-
ték, hogy ennek sokszínűsége 
hajtóerő lehet. 

— Milyent tudna elképzelni 
magának? 

— Talán részvénytársaságot. 
De kinek van ahhoz tőkéje? 
Nekem nincs. Mégis ezt a fo r -
mát tartanám életképesebb-

nek, ott érvényesülhet igazán a 
tulajdonosi szemlélet. 

• 
A csömödéri termelőszövet-

kezetben Ács Gyula elnökkel 
és Kulcsár Péter főmezőgaz-
dásszal váltunk szót a terve-
zetről. 

— Már annak is örülni tu-
dunk, hogy olvashatjuk! „ . . . 
az ésszerűtlen szabályozási kö-
töttségeket és a kiuzsorázó el-
vonási rendszert haladéktala-
nul meg kell szüntetni" — így 
Kulcsár Péter. — Jó hangzása 
van a leírtaknak, csak egyszer 
már meg kellené tölteni tar-
talommal. 

— Tényleg kiuzsorázták a 
mezőgazdaságot, amit az is bi-
zonyít, hogy az üzemek egy-
harmada tönkrement — teszi 
hozzá Ács Gyula. — Minket tá-
mogatott üzemnek mondanak. 
Hát különösen az utóbbi idő-
ben sokkal többet vont el tő-
lünk az állam, mint amennyit 
adott a másik oldalon. Most 
itt áll az ország mezőgazdasá-
ga a szakadék szélén. 

— A piac felszabadítása — 
amiről szintén szó van a prog-
ramtervezetben — az állami 
támogatások további leépítését 
vonja magával. Tudnak majd 
versenyezni? 

— Előbb versenyhelyzetbe 
kellene hozni bennüket, azután 
szabadjára engedni a piacot — 
válaszol az elnök. — A mező-
gazdaságot oly annyira leépí-
tette a szabályozás, hogy kép-
telenek vagyunk a bővített ú j -

ratermelésre. Most azt mond-
ják versenyezzünk! Bel fö ldön 
nem lesz maholnap vásárlóerő, 
nyugaton pedig hogyan vetél-
kedjünk az erősen támogatott 
ottani mezőgazdasággal? 

• 

Egyéni gazdálkodó Pákán 
Brenner József. Évente mint-
egy negyvenezer pecsenyének 
va ló csirkét visznek el tőle f e l -
dolgozásra. Egyetértését f e j e z -
te ki, amikor megismerte a ter-
vezet rá is vonatkozó részét: 
„Fe l kell adnunk makacs elő-
ítéleteinket a magántulajdon-
nal szemben. A magántulajdon 
a növekedés egyik nélkülözhe-
tetlen haj tóere je . " 

— Jó, hogy nálunk is végre 
fel ismerték a magántulajdon-
nak ezt a hasznát — mondja a 
f iatalember. — Tényleg hajtó-
erő, ezt a magam példája is 
igazol ja. Nyolc éve foglalkozok 
csirkeneveléssel, és azóta v i t -
tem valamire. Házat és egy jó-
kora gazdasági épületet építet-
tem. Egy bizonyos határig van 
értelme a munkámnak. 

— Csak egy határig? 
— Igen, mert vigyázni kell 

az adóval. Én a kétmil l ió fo -
rint alatti árbevétel kategóriá-
jába tartozok, így még elvisel-
hető az adóteher. De óvakodok, 
hogy ne kerül jek a határérték 
fölé. „ A z adórendszernek vá l -
lalkozásbarátnak kell len-
nie . . . " Ha ez bekövetkezik, 
akkor bizonyára én is tovább 
fe j lesztem a gazdaságomat. 

Nemecz Ferenc 

— Színjátszókör Pákán. A \ 
helyi művelpdési ház kereté-
ben működő i f júsági klub ti-
zenöt tagja színjátszókört ala-
kított Pákán. A z amatőr szín-
játszók a jövőben humorös 
paródiákkal és népi bohóza-
tokkal elevenítik fe l lakóhe-
lyuk és környékének folklór 

\ hagyományait. 

— Ellenőri társulás. A lo- j 
vászi tanács pénzügyi—gazda- , 
sági ellenőri társulásra lépett 
a lenti városkörnyék — Za- . 
labaksa, Rédics, Csesztreg, , 
Csömödér és Páka — taná- , 
csaival. A gesztori feladató- .' 
kat a Zalabaksai Községi Ta -
nács V. B. lát ja el. 

P t i ' f i . O ^ - Z t - he^cfaT 



Túlképzés — betöltetlen állasok 
a testnevelés területén 

Évente 120 ezer öltöny 

Vegyesvállalatot alapított a szentgróti Rekord 
A Zalaszentgróti Rekord 

Ruhaipari Szövetkezet kül-
döttközgyűlése jóváhagyta a 
Simeks Hungárián Rekord 
vegyesvál lalat alapítását. A 
100 mi l l ió forintos alaptőké-
ve l létrejött gazdasági társa-
ság 70 százalékban a szövet-
kezet, 30 százalékban pedig 
egy lichtensteini részvénytár-
saság érdekeltségét képezi. 

A külföldi partner 1 mil l ió 
márkával szállt be az üzletbe, 
s ennek az összegnek kéthar-
madáért a vegyesvál lalat a 
szabászat automatizálását, va-
lamint a vasalógéppark kor-
szerűsítését k ívánja elvégez-
ni. A liechtensteiniek egyéb-
ként a pénzükért csupán tisz-
tes nyereséget várnak el cse-
rébe, a társaság kapacitását 
nem kötik le. A z elképzelések 
szerint évente bérmunkában 
mintegy 5 mi l l ió márka be-
vételt kel l hoznia az SHR-
nek, ami 100—130 ezer öltöny 
elkészítését jelentené. 

A z új vegyesvállalat dolgo-
zója lenne a szövetkezet tel-
jes létszámának közel két-
harmada, mintegy 380 fő. Ke -
resik azonban a lehetőséget, 
hogy a pákai, beleznai és no-
vai üzemük is rövidesen ve-
gyesválilalati formában mű-
ködhessen — ugyanis ők 

egyelőre kimaradtak az át-
alakulásból. 

A Rekord a „házasságba" 
gépi berendezéseit vitte, az 
épületeket a vegyesvál lalat 
bérleményként használja 
majd, tehát azok maradtak a 
szövetkezet tulajdonában. A 
jelenlegi szabályozás szerint a 
dolgozók bérezésében javul-
nak a feltételek, ami azt je-
lenti, hogy előzetes elképzelé-
sek szerint az idei közel 75 
ezer forinttal szemben a tár-
saságnál várhatóan 120 ezer 
forint körül alakul ma jd az 
egy főre jutó kereset. Emel-
lett a szociális juttatások kö-
re is bővül. 

A vegyesvál lalat vámsza-
badterületen működik majd. 
A külföldi partner a két ügy-
vezető közül az egyiket delie-
gálja, s a háromfős fe lügyelő-
bizottságban is egy hely az ő 
képviselőjüket illeti. A z ügy-
vezető igazgatót a szentgró-
tiak adják. A végleges fe lá l -
lás jövő év elejétől várható, 
azonban az érintett üzemek 
már október elejétől az átala-
kulásnak megfe le lően dolgoz-
nak. 

A liechtensteini cég képvi -
selői egyébként október 27-
én munkásgyűlés keretében 
mutatkoznak majd be. 

A vegyesváLlalat alapításá-

val párhuzamosan a szövet-
kezet vezetői más megál lapo-
dás aláírását is előkészítették. 
Legnagyobb megrendelőikkel 
— két NSZK-be l i céggel — 
megegyeztek, hogy know-how 
és bizonyos speciálgépek át-
adása ellenében 5 évre lekö-
tik kapacitásukat. Ennek ér-
telmében a piaci háttér is 
rendezett, valamint további 
fej lesztési lehetőséghez jut-
nak. 

A Magyar Hitel Bank szék-
házában szerdán a bank, va-
lamint a Közlekedési, Hírköz-
lési és Építésügyi Minisztéri-
um képviselői hitelmegállapo-
dást írtak alá. Ennek értel-
mében a Magyar Hitel Bank 
Rt. 1 mil l iárd 425 mil l ió f o -
rintos hitelt nyújt az M l - e s 
autópálya Tatabánya—Győr 
közötti szakaszának megépí-
tésére. 

Ismeretes: ez év nyarán a 
tárca nyilvános nemzetközi 
pályázatot írt ki az M l - e s au-
tópálya Tatabánya—Győr kö-

Zala megye oktatásában 
voltak időszakok, amikor az 
iskolák testnevelő hiánnyal 
küzdöttek. A z elmúlt években 
ez a folyamat a túltelítettség 
irányába fordult. Jelenleg 184 
általános iskolában és 60 kö-
zépfokú intézetben tanítják a 
megye f iatal jait , de mindössze 
tíz testnevelői állás betöltet-
len. Ezek sem azért, mert 
nincs szakos testnevelő, csak 
az állások általában vidéken 
vannak és a pályakezdők szá-
mára a nagyobb vonzerőt a 
városok jelentik. Mint Sipos 
Imrétől, a Zala Megyei Tanács 
V. B. Művelődési Osztályának 
személyzeti vezetőjétől meg-
tudjuk a túltelítettség is gon-
dot okoz: 

— Az utóbbi tíz évben a 
testnevelő szakosokból jött a 
legtöbb a megyébe — kezdi 
Sipos Imre. — A sport roha-
mos fejlődése elsősorban a kél 
nagyobb városunkban termé-
szetszerűleg magával hozta a 
mozgás szeretetét. Számos 
sport-tagozatos iskola jött lét-
re. A megyeszékhelyi Ságvári-
gimnázium testnevelési tago-
zatán jó a létesítmény ellá-
tottság és a szakmai munka is 
eredményes, hiszen a felsőfo-
kú intézetekbe a felvételi ará-
nyok is biztatóak. No persze 
más típusú iskolákból is szép 
számmal vannak, akik a test-
nevelés oktatását választják 
életcélnak. 

— Ezek szerint az oktatás 

hatékonyságában van a „hi-ba"? 

— Most valóban kellemet-
len helyzetbe kerültünk, mert 
nem tudunk mindenkinek, sza-
kának megfelelő tanítási lehe-
tőséget biztosítani. Az igaz-
sághoz tartozik az is, hogy 
szerencsések vagyunk, mivel 
Pécs és Szombathely között 
foglalunk helyet, és a két fel-
sőfokú oktatási bázis közelsé-
gét jól használják ki fiatal-
jaink. 

— Hány testnevelés szakos 
diák végez az idén? 

— Tizenhat, s jelenleg tíz 
állást tudunk ajánlani. Ennek 
ellenére elképzelhetőnek tar-
tom, hogy lesz betöltetlen he-
lyünk elsősorban a vidéki is-
kolákban. 

— Miért ez a nagy város-
centrikusság? 

— Köztudottan nagy a vá-
ros vonzereje. A tanárok je-
lentős része itt látja álmainak 
megvalósulásához a reális le-
hetőségeket. Annak ellenére, 
hogy például Pákán tornate-
remmel és szolgálati lakással 
ellátott helyet Jcínálunk — de 
Sármelléken is ideális körül-
mények vannak — mégsem 
biztos, hogy lesz jelentkező. 
Sok egyéb körülményt figye-
lembevéve kijelenthetjük, 
hogy jelenleg a megyében túl-
képzés van általános iskolai 
testnevelőkből. 

— Miben látja a jelenlegi 
helyzet megoldását? 

— Több diáknak kellene a 

Testnevelési Főiskolára jelent-
kezni, hiszen a középiskolák-
ban is sok helyen általános 
iskolai képzettségű tanár vég-
zi a munkát. Aztán kétségte-
lenül rossz a testnevelés szak 
párosítása is. Nagyon gyakori 
a népművelés, a földrajz. 
Földrajzból minimális az óra-
szám, a népművelésnél éppen 
ezért mivel kevés a falura vá-
gyó, alig van állás lehetőség. 

— Hány szakos fog a kö-
vetkező években végezni, és 
mi lesz velük? 

•— Jövőre várhatóan többen 
végeznek testnevelés szakon 
mint az idén. Azt, hogy tudá-
sukat hol tudják kamatoztat-
ni még nem tudom. Viszont 
a fiatal végzősök elhelyezke-
dését segítené és a testneve-
lés oktatásában is előnyös 
lenne ha \több iskolában be-
vezetnék a felmenő rendszerű 
testnevelés tanítást. Persze ez 
sem mindenhol célszerű, mi-
vel az utóbbi években már a 
tanítóképzőkben is van szakos 
képzés. Ugyanakkor azt is el 
kell mondani, hogy míg Za-
lában elhelyezkedési gond-
jaik vannak a testnevelőknek, 
addig a szomszédos megyék-
ben elsősorban Somogyban és 
Veszprémben továbbra is 
hiányszakma. Azért azt hi-
szem, ha jelenleg nem is 
könnyű elhelyezkedni a test-
nevelőknek, majd csak meg-
találjuk a kedvező megoldást 
— bizakodik Sipos Imre. 

Bóbics László 
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Jókedvű szereplők, lelkes 
közönség, feszt ivá lhangulat — 
röv iden így lehetne j e l l emezn i 
a vasárnap esti gálaestet, ami t 
a pákai művelődési házban 
tartottak. A z intézményben a 
lenti és a városkörnyék ama-
tőr művészet i csoport jai léptek 
színpadra. 

— Nemcsak a szereplők, ha-
nem a közönség is igényl i az 
i lyen kulturál is bemutatókat 
— mondta Horváth Károly, 
lenti népzenekutató. — Ma 
száznyolcvan szereplő, ti^érvot 
hangulatosnak, tetszetősnek 
ígérkező műsorszámot mutat 
be, s megemlékezünk fe lszaba-
dulásunk negyvennegyed ik é v -
fo rdu ló járó l is. 

K ö z b e n fo lyamatosan érkez-
tek a szereplők. A próbater-
mekből énekszó hallatszott. A 
c-sömödéri pávakör próbá járó l 
is. 

— Én vagyok az öreg duOás, 
pontosabban a köcsögdudás — 
viccelődött Illés János nyűgdí -
jas. — T i z enegy esztendeje 
enekelünk együtt, s eddig már 
több rangos rendezvényen f e l -

léptünk. Hetente ál ta lában egy 
a lka lommal , hé t főn tartunk 
próbát. Kü l f ö l d i barátaink, is 
vannak, a jugosz láv ia i csentei 
vegyeskórussal évente e l láto-
gatunk egymáshoz . Egyébként 
jó közösség jö t t össze nálunk. 
A dalolás mel le t t oda f i gye lünk 
társaink gond ja i ra is és a ma-
gunk szórakoztatására amoiyan 
bensőséges, családias je l l egű 
össze jövete leket is tar tunk! 

A f e l l épésre készülődök kö-
zött ta lá lkoztunk egy orvos-
nőve l is. 

— D iákko rom óta kedve l em 
az irodalmat, s most tu la jdon-
képpen azt fo ly ta tom, amit ko-
rábban abbahagy tam; v e r s e i 
mondok — újságolta dr. Pa-
czolai Ilona, a lenti rende lő in-
tézet röntgen szakorvosa. Ma 
este Koszto lány i Dezső : V é r és 
tűz dala c ímű versét szava-
lom. 

A szereplők körül ott nyüzs-
gött az utánpótlás is. A z ötö-
dik osztályos gutor fö lde i Kar-
dos Ádám abban reményked ik , 
hogy egyszer m a j d a f a lu j a -
t e l i fe lnőtt pávakör tag jaként 
é n e k e l h e t . . . 

Gálaest Pákán 

I f J . ( H l - ( U . 5 . frjo-

Benzin helyett borszesz 
Egy idős kertészkedő otletm 

Ügyes embernek ismerik 
Pákán Zolder Károlyt. A m o -
lyan mindenhez értő, ezer-
mesternek tart ják a k i lencve-
nes éve iben já ró f é r f i t . Ezer-
mesternek és hajdanán nagy-
szerű gazdálkodónak, hiszen 
amíg jól bírta magát, szépen 
megél t családjával kert jének 
okos műveléséve l . Mer t egy-
hektárnyi területén értékes 
növényeket, szőlőt és gyümö l -
csöt termelt. Ma is van a ré-
gi fákból és tőkékből, ame-
lyeket legutóbb tíz esztende-
je újakkal is gazdagított 
Büszke is növényeire, külö-
nösen a szőlő jére. 

— Az idén tavasszal korán 
kipattantak a rügyek, féltem 
is, hogy a májusi fagy tönk-
reteszi — mondja , amikor a 
kert jében rátalálunk. — Elha-
tároztam, hogy csak a fagyos-
szentek után metszek. Kelle-
mesen csalódtam, ahány hi-
bátlan rügy volt a magas fák-
ra is felkúszott vesszőkön, 
annyiszor két—három fürt van 
most a szőlőmön — mutat ja 
a terméstől roskadozó tőkét. 

A tömött, kék fürtök tény-
leg szépnek mutat ják magu-
kat. 

— Egri magántermönek 
mondják, de nálunk fekete-
rizling néven ismerjük — 
mulat ja be bővebben a nagy 
termést hozó szőlőt. — Koráv 
érik, nagy a cukorfoka, ter-
mékeny, semmi különös mel-
lékíze nincs, egyetlen hibája, 
hogy könnyen rothad. De a 
késői metszés hatására erről 
a rossz tulajdonságáról is 
múlt időben lehet beszélni. 

Csupa e l lenál ló tulajdonság, 
amiért termelő jének különö-
sen értékes a szőlő. 

— Van más hasonló fajtám 
is, amely minden tekintetben 
megközelíti a fekete-rizling 
tulajdonságait, főleg mert jól 
terem — kísér a lugashoz, 
amelyen szinte több a fürt , 
mint a levél. Francia Fer i -
szőlő, vagy is a Seibel. 

Aztán megint a f eke te - r i z -
l inget említ i , amely ik jól sza-
porodik, elültetés után három 
év múlva terem. 

Bőséges terméssel fizet gazdá-
jának az a lmafára felkapasz-

* kodott szőlő. 
(Mészáros T. lászló (elvétele) 

— A sok elhanyagolt hajda-
ni Szőlőterületet be lehetne 
ültetni ezekkel a fajtákkal — 
a ján l ja az idős f é r f i . — Ha 
ezt a magántermelők megten-

nék, teljesülhetne a régi ál-
munk: megvalósulhatna a 
kert-Magyarország. Hatal-
mas mennyiségű szőlőhöz jut-
hatna az ország. Tudom, a 
rengeteg bort és pálinkát kép-
telenség volna eladni, viszont 
a borszesz révén nagy töme-
gű energiához juthatnánk, az-
zal pedig pótolható lenne a 
benzin. Ugyanis a kőolaj ve-
szedelmesen fogy. 

• 
Zo lder Káro l y hozzánk kül-

dött l eve lében f i gye l tünk fel 
sző lő jére és a jánlatára, s mert 
érdekesnek tartottuk, nem 
mulasztottuk el fe lkeresni az 
idős termelőt . Meggyőződése 
— mint í r ja is — , hogy a 
szépért és a jóért le lkesedő 
emberek nem tűrik soká az 
e lhanyagol t par lagokat , ame -
lyek okos munkáva l újra 
hasznossá tehetők. Pé ldául 
úgy, hogy energ iát adó szőlőt 
termelünk ra j tuk. 

N. F. 

m.okio'u / / . 
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PAKA KOZSEG 
KÉPVISELŐTESTÜLETE 

pályázatot hirdet 
JEGYZŐI állás betöltésére. 

Az állás betöltéséhez 
szükséges képesítés 

az Ötv-ben foglaltak szerint, 

továbbá legalább 
2 éves szakmai gyakorlat. 

A pályázat mellé csatolni kell: 
— a szakmai képesítést 

biztosító oklevelet, 
— önéletrajzot, 
— három hónapnál nem 

régebbi erkölcsi 
bizonyítványt. 

Pályázatot a Polgármesteri 

Hivatal 8956 Páka, Petőfi út 1. 
sz. alá kérjük benyújtani. 

A pályázat benyújtási 
határideje: 

1990. november 15. 

Páka Községi Közös Tanács 
Végrehajtó Bizottsága 

a Magyar Állam tulajdonát képező 
és a Páka Községi Közös Tanács 
kezelésében lévő 
Páka, Kossuth u. 50. szám alatti 
ingatlant 
a helyszínen nyilvános árverésen 
május 4-én de. 10 órakor értékesíti. 
Az ingatlanon lévő épület alapterülete 
500 négyzetméter, 
mely alkalmas több személy részére 
munkahely létesítésére. 
Érdeklődni lehet munkanapokon 
8-16 óra között a Községi Közös 
Tanács Elnökénél. Telefon: 1. Községi 
Közös Tanács Végrehajtó Bizottsága. 

Páka, Kányavár, Ortaháza és Pördefölde 
községek képviselő-testülete pályázatot 

hirdet 

körjegyzői állás betöltésére. 
Az állás betöltéséhez szükséges képesítés az 
—ÖTV-ben foglaltak szerint, továbbá legalább 
—2 éves szakmai gyakorlat. 

A pályázat mellé csatolni kell: 
—szakmai képesítést biztosító oklevelet. 
—önéletrajzot, 
—három hónapnál nem régebbi erkölcsi 

bizonyítványt. 
Lakás megoldható. 

Pályázatot a Polgármesteri Hivatal 
8956 Páka, Petőfi út 1. szám alá kéljük 

benyújtani. 
A pályázat benyújtási határideje: 

1990. november 30. 
•18940/ !• 

1990.10.26. péntek 
Zalai Hírlap, 1990 nov. 3 Szombat 

— Ausztr ia i kü ldöttség 
Pákán. A múlt hét végén Pákára 
látogatott az ausztriai Lackenbach 
község huszonhat tagú kül-
döttsége. Az osztrák vendégek a 
pákai Afész szervezésében kirán-
dultak a budafai arborétumba. A 
lakossággal jó hangulatú sport-
rendezvényen találkoztak, fele-
levenítve a baráti kapcsolatokat a 
két település között. ZH. 1990.08.15. szerda 

— Pákai küldöttség. 58 tagú 
küldöttség látogatott Pákáról az 
NSZK-beli Wesendorf községbe, az 
ottaniak tavalyi látogatásának 
viszonzásaként. A zalai vendégek 

„ j elenlétében avatták fel a második 
világháborúban, Wesendorf tér-
ségében elesett magyar katonák 
emlékművét. ZH. 1990..07.04. Szerda 

—Vezetékes televízió Pákán. 
Szé leskörű lakosság i 
összefogással és tanácsi koor-

| dinálással vezetékes televízió 
t rendszert építenek Pákán. A 

munkával előreláthatólag június-
ban végeznek. 

— Strandkarbantartás. A na- ZH. 1990.05.04. Péntek ht 

Tavaly november 1-jére vir-
radóan ismeretlen személyek 
betörtek a Pákai Afész presz-
szójába, ahonnan "többek kö-
zött egy I T T márkájú, 40 ezer 
forint értékű videomagnót is 
elloptak. Az elektronikai esz-
köz később felbukkant Veszp-
rém megyében egy másik eset 
kapcsán, s így ,a gyanú a Ta-
polcán élő Szalai Ferencre te-
relődött. A nyomozás felderí-
tette, hogy a nevezett sze-
mély társaival — Horváth Ist-
vánnal, Kovács Istvánnal és a 
Lentiből elszármazott Horváth 
Károllval — sorozatosan kö-

vetett el különböző bűncselek-
ményeket a környező megyéket 
gépkocsival járva, az é j leple 
alatt. 



Zalai folklór fesztivál Pákán 
Vasárnap délután 15 órakor 

a pákai művelődési házben ren-
dezik meg a 16. Zalai folklór 
fesztivált. A zalegerszegi MMIK 
és a Pákai Községi Közös Tanács 
által szervezet t rangos 
rendezvényen pávakörök, ci-
terazenekarok és nép-
táncegyüttesek mutatkoznak 
be. Többek között fellép a tót-
szerdahelyi horvát éneklő cso-
port, a petriventei kultúrcso-
port és a radamosi népiegyüttes 
Jugoszláviából. 

Több mint 300 résztvevővel 
A XVI. Zalai folklór fesztivál Pákán 

ZH.1990. május 21. , Hétfő 

Megemlékezés 
a háborús áldozatokról 

Vasárnap délelőtt 8,30 óra-
kor Lentiben, a római katolikus 
templomban hálaadó misét 
celebrál Tüske József plébános. 
Fél tízkor az ünnepi menet a ' 
templomból a Kossuth utcai ' 
kegyeleti parkba vonul, ahol tíz ' 
órakor kerül sor a második ' 
világháború áldozatai emlék- 1 

müvének avatására. 
Pákán délelőtt 9,30 órakor, 

a Hősök terén avatják a két 1 
világháborúban elesettek em- 1 
lékmüvét-. Avatóbeszédet mond ' 
Farkas István polgármester, az ' 
általános iskola tanulói irodai- 1 

mi összeállítással szerepelnek, 
az emlékmüvet Mester Vince : 

helyi esperes szenteli fel. Az 
ünnepségen részt vesz Wesen-
dorf, Páka német partnertele- ' 
pülésének küldöttsége is. ! 

Garabonc község lakói — 1 

ugyancsak vasárnap — a II. 
világháborúban elesettek em-
lékére 14 órakor a helyi kultúr-
otthon udvarán avatnak emlék-
táblát. Az ünnepi szentmisét dr. 
Párkányi József apátplébános 
celebrálja. 

Vasárnap délután a pákai 
művelődési házban immár tizen-
hatodik alkalommal került meg-
rendezésre megyénk amatőr 
együtteseinek, népdalköreinek 
találkozójára. De itt voltak a 
jugoszláviai radamosi együttes 
tagjai is. 

Már a faluba érkezőt igazi 
fesztivál-hangulat fogadta, az 
iskolától a művelődési házig 
vezető úton mindenhol népvise-
letbe, ünneplőbe öltözött embe-
rek. S bent a házban izgatottan 
várakozó vagy a szerepeléstöl 

kipirult arcú fiatalok és idősebbek. 
Farkas István pákai tanács-

elnök és Kulcsár Katalin a mű-
velődési ház dolgozója már szak-
avatott szervezői a fesztiválnak. 
Mint mondják, idén eslő ízben 
nem a lentiek, hanem az egerszegi 
MMIK segítette a szervezést. Azt 
is megtudjuk, hogy az idei ren-
dezvény különlegessége a nagy-
számú részvétel is; ugyanis a 
fesztivál történetében nem fordult 
még elő, hogy 320 résztvevő lépj en 
színpadra. 

Jakab Józsefnek, a csatári 

pávakör tagjának van tapaszta-
lata a találkozókról: 

— A hangulat, a színvonal 

mindig is jó — mondja. — Hiszen 

ide már csak a legjobbak jutnak 

el.. 

Fellépés előtt némi izgalom 
látszik — bár tagadják — a pacsai 
pávakör fiatal tagjain. Fő-fő-
zenészük Dominkó Csaba Tőle 
tudjuk meg, ők e zalai sereg-
szemlén az első fellépésükre ké-
szülnek. 

Színpadon a Tótszerdahelyi Horvát Éneklőcsoport 
(Kiss Ferenc 

Jó exportcikk a dió, így a Tszker pákai csonthéjas üzemé-
ben folyamatosan dolgoznak a diótörő es válogató asszo-
nyok. Havonta (íz tonnát dolgoznak fc^aus 

Za/a^/Jí^. /<)9o.o/.?y, f<u/. 
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Zalai hírlap, 1991. OKTÓBER 30. 

Elismerés '56 zalai 
résztvevőinek 
Posztumusz kitüntetettek: 

Bedi István, Letenye; Búzás János, Lovászi; Borda Ferenc, Vo-
nyarcvashegy; Dénes Károly, Zalaszentgrót; Farkas Ferenc, Nagy-
kanizsa. Csány L. u. 8.; Fitos János, Tornyiszentmiklós; Molnár 
Kálmán, Zalaegerszeg, Platán sor 19/B.: Németh Árpád, Zalahás-
hágy; Németh Gábor, Zalalövő; Papp Antal, Vonyarcvashegy; Papp 
Jenő, Zalaszentgrót; Sényi János, Vonyarcvashegy; Szávai István, 
Zalaszentgrót: Szabó Nándor, Pacsa; Sgánecz József, Belezna; Vi-
dos József, Keszthely Balogh Á. u. 16. 

Kitüntetésben részesültek: 
Dr. Babocsay László, Keszthely, Bercsényi u. 29.; Badacsonyi 

Lajos, Zalavég; Dr. Balázs Ferenc, K.hely, Jegenye u. 35.; Bán Ist-
ván, Szentgyörgyvölgy; Bedők Ferenc, Páka; Bekk Gyula, Kissziget; 
Bicsák Ferenc. Páka; Bolla Gyula. Páka; Borsos Sándor, Zalaeger-
szeg, Bottfy u. 22.; Bődey Zoltán, Petőhenye; Buda Ernő, Nagyka-
nizsa, Oswald u. 27.; Czmerk József, Héviz; Czúgh János, Zeg., 
Landorhegyi u. 5/c. II.; Czugh Dezső, Zeg., Kazinczy u. 20.; Czup-
pon Árpád, Nk., Kinizsi u. 91/17.; Csőre Józse, K.hely, Kossuth u. 
16.; Demeter Sándor, Nk., Oswald J. u. 3/b.; Dézsenyi Vince, K.hely, 
Rákóczi u. 23.; Doma Ernő, Szentgyörgyvölgy; Dómján József, Ik-
lódbördöce; Egyed László, Zeg., Landorhegyi u. 5.; Elekes Jenő, Za-
laszántó; Dr. Farkas György, Zeg., Vizslapark 1-5. A. 3.; Farkas 
László, Szentpéterúr; Fekete Imre, Zalaháshágy; Felhősi János, 
Zalaszentgrót; Dr. Fodor László, K.hely, Római u. 30.; Fejes Lajos, 
K.hely, Jókai u. 20.; Gaál Ottó, Zeg., Balatoni u. 61.; Garai Gyula, 
Szentpéterúr; Gál Lajos, Tüije; Gál László, Bagód; Gáti József, Nk.. 
Kossuth tér 8.; Gerencsér József, Iklódbördöce; Gombkötő Lajos, 
Zalaszentgrót; Hári József, Kissziget; Heltay Miklós, Nk., Ady u. 
63.; Herczeg István, Zalaszentgrót; Horváth József, Zeg., Kossuth 
u. 15.; Kiss Lajos, Zalaszentgrót; Koltay László, K.hely, Malom u. 
5.; Kovács László, Lenti, Kölcsey u. 27.; Kovács László, Lenti, Mi-
hályfai u. 104.; Kovács Mátyás, Eszteregnye; Kozári Imre, Zajk; 
Kóbor Géza, Zalaszentgrót; Kulik István, Zeg., Kovács K. tér 1.; Kö-
peczi Bóc Endre, Zeg., Köztársaság u. 81.; Lukács László, Szent-
péterúr; Majzik Mihály, Zeg., Átalszegett u. 76.; Március István, 
Nk., Alpár u. 4.; Mesterházy Gyula, Zeg., Ebergényi u. 21.; Miksó 
Elemér, Kiscsehi; Molnár József, Letenye; Nyíri József, K.hely, He-
likon u. 6.; Ollár László, Zalalövő; Paksa István, Ozmánbük; Pao-
csa József, Kerkateskánd; Pap Imre, Lispeszentadoiján; Pesti Mik-
lós, Zalalövő; Pethő József, K.hely, Béri u. 20.; Pék József, Zeg., 
Báthory u. 22.; Rosta Sándor, Zeg., Fürst S. u. 11. VIII/57.; Séfer 
István, Nagykutas; Somogyi András, Letenye; Somogyi Béla, Ba-
latongyörök; Szabó Béla, Zalalövő; Szigethy Attila, Khely, Szende-
fi u. 43/a.; Takács Jenő, Bagód; Tamás Ferenc, Vonyarcvashegy; 
Tihanyi Vilmos, Nk. Béke u. 117.; Tóth Károly, Kerkateskánd; Új-
laki István, K.hely, Hóvirág u. 9.; Varga Lajos, Zalaszentgrót; Var-
ga Sándor, Páka; Varga Zoltán, K.hely. Zalka M. u. 13/d. 

— Véradás. Pénteken véradó " 
napot szervezett a Pákai Polgár-
mesteri Hivatal és a Vöröskereszt 1 

helyi alapszervezete. A polgár- í 
mesteri hivatal épületében lebo- i 
nyolított véradáson több mint s 

félszáz donor járult hozzá a gyó-
gyító munkához. 

—P-nV^"— f v 

1991. március 11-én a Páka 
Béke utcában épített transzformá-
torállomás, valamint Lovászi 
S zunyogkemp kommunál i s 
transzformátor állomása és kis-
feszültségű hálózata feszültség alá 
kerül. 

DÉDÁSZ ÜZEMIGAZGATÓSÁG 
NAGYKANIZSA HSZO 

ZH.1991.03.09. Szombat 

• Rudics Róbert országgyűlé-
si képviselő június 21-én (pénte-
ken) a következő helyeken tart 
fogadóórát: 17 órától Csömödé-
ren, a Rákóczi út 33. szám alatti 
tanácskozóteremben, 18.30 órá-
tól Pákán, a polgármesteri hiva-
talban. 

t i j . M U - o z -o<J h^oulfl/. 
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• Harmadik helyezést ért el az 
Országos Közlekedésbiztonsági 
Tanács által meghirdetett „Iskolák 
a közlekedés biztonságért" moz-

S,alomban a pákai általános isko 
a. A jutalmul kapott 20 ez erforín-
ot a közlekedési oktatás fejlesz-
ésére fordítják. 



Töprengés önvédelmi csoport-ügyben 
Úton-útfélen szembetalál ja 

magát az ember: romlik a közbiz-
tonság. Naná, hogy romlik! 

Megszűnt a kétes elemek, titok-
zatos úton gazdagodó egziszten-
ciák folyamatos ellenőrzési lehe-
tősége, eltörölték a rendőri fel-
ügyeletet, mint a potenciális bűn-
elkövetői? szabadságának relatív 
korlátozását. „Veszélyes környe-
zetnek" minősül jó néhány szóra-
kozóhely és nagy forgalmú áruház. 
Papiron nincs „cigánybűnözés", 
holott — a nagyszámú kivétel tisz-
teletben tartása mellett — a sta-
tisztika igazolja, hof(y a vagyon el-
leni és az erőszakos bűncselekmé-
nyek jobbára az említett etnikum 
munkához kevésbé szokott tagjai-
nak lelkét terhelik. 

Törvények hiánya 
és rettegés 

Változtak az előzetes letartóz-
tatásba helyezés előírásai is. Je-
lenleg az előállított, őrizetbe vett 
gyanúsított rovására írható bizo-
nyítékokat három napon belül az 
ügyészség elé kell tárni, amelyja-
vasolhatja a bíróságnak az előze-
tes letartóztatás elrendelését. Nos, 
ha a bizonyítékokat nem látják 
kellően megalapozottnak, szaba-
don kell engedni a delikvenst. Saj-
nos, példák bizonyítják, hogy né-
mely ilyen értelmű döntés után a 
gyanúsítottnak rövidesen ismét 
meggyűlik a baja az igazságszol-
gáltatással. 

A rendőrség pénzügyi helyze-
téről és létszámgondjairól talán 
nem is kell említést tenni, annyi-
ra közismert Abűncselekmények 
száma pedig rohamosan növek-
szik, egyes vélemények szerint 
egyetlen év alatt meg is duplázód-
hat. 

A társadalom tűrőképességét 
már-már meghaladja a helyen-
ként rettegéssé fokozódó félelem. 
Mindez átfogó rendezést — példá-
ul a rendőrségről szóló, fél éve ha-
logatott törvény megalkotását — 
követeli. Egyelőre—áthidaló meg-
oldásként — a sorra alakuló ön-
védelmi csoportok segíthetik a 
közrend védelmét. Ezek működé-
si szabályait viszont az önkor-
mányzati törvénynek kellene rög-
zítenie. 

Jogi védelem 
a BTK-ban 

Felmerül a kérdés e helyzetben; 
mire jogosultak sz önvédelmi cso-
portok tagjai? 

Nos, a jogi értelemben vett „in-
tézkedésre" semmiképpen, csak-
úgy, mint a megcsappant létszá-
mú, de még működő — a megyé-
ben körülbelül ezer főt számláló 
— önkéntes rendőri testület tag-
jai. Ajelenlegi szabályozás szerint 
önvédelmi fegyvert sem tarthat-
nak. Mégis, mit tehetnek a kör-
nyezetük védelmében? 

A veszélyeztetett környékeken, 
illetve helységekben őrjáratokat. 

ifj úságvédelmi szolgálatot szervez-
hetnek, s szükségszerű, hogy fo-
lyamatos kapcsolatot tartsanak a 
körzeti megbízottal, vagy bárme-
lyik rendőri szervvel. Ha bűncse-
lekmény-gyanút észlelnek, a ki-
épített kapcsolatrendszer révén 
rövid úton — a rendőrökkel 
együttműködve — felléphetnek a 
törvénysértés ellen. 

Jó, jó, mondhatnánk, de egy 
autó feltörése, kifosztása, egy ki-
rakat betörése pillanatok alatt le-
játszódik. Ilyenkor azonnal közbe 
kellene lépni, felszólítva az elkö-
vetőt, hagyja abba a törvénysze-
gést. A vagányabbak ilyenkor til-
takozásul ütni szoktak... A külön-
böző eshetőségekre felkészülve jól 
teszik az önvédelmi csoportok tag-
jai, ha előzőleg szorgosan tanul-
mányozzák a BTK jogos védelem-
re vonatkozó részét. Ez — a lénye-
gét tekintve — büntetlenséget biz-
tosít azok számára, akik mások 
vagy saját vagyontárgyaik, szemé-
lyük, illetve közérdek elleni táma-
dás vagy annak közvetlen' fenye-
getettsége ellen védekeznek. En-
nek során viszont nem okozhat-
nak nagyobb sérelmet, mint 
amekkorának az •elhárítására tö-
rekedtek. Itt azonban a törvény a 
megtámadott gyengébb számára 
lehetőséget ad eszközzel (s nem 
fegyverrel!) való védekezésre is. 

A gázspray védelmi 
eszköz lehet 

Mi minősül fegyvernek? Ezt a 
kérdést a törvény egyértelműen 
pontosítja. Kósza hírek keringe-
nek viszont a könnygáz-szóró ké-
szülékek. köznyelven a gázspray 
használatáról. A bűnözésre hajla-
mos egyének különösebb lelkifur-
dalás nélkül beszerzik „fű alatt" 
— azaz feketén —, s alkalmazzák 
is minden aggály nélkül, ha zsák-
mányt remélnek. A rendőrség 
konkrét személyek esetében vizs-
gálhatja, hogy a közbiztonságra 
nem jelent-e veszélyt, ha valaki 
gázspray-t tart magánál. Igazga-
tásrendészeti eljárás során akár 
be is vonhatják a készüléket. 

A gázspray beszerzése és tar-
tása ugyanis nem jogellenes, ön-
védelmi célra pedig magánember 
is alanyi jogon használhatja. Be-
szerezhetik mind az önvédelmi 
csoportok tagjai, mind az önkor-
mányzatok, amelyekkel általában 
karöltve működnek ezen polgári 
szervezetek. 

A közösségvédelem e formájá-
nak létjogosultságát már több pél-
da bizonyítja. Különösen a közsé-
gekben jelentős a mozgolódás. Pél-
daként említhető a már hosszabb 
ideje működő pusztaszentlászlói, 
a közelmúltban alakult pákai, és 
a most szerveződő zalaszántói ön-
védelmi csoport. 

A megye városaiban viszont 
úgy tűnik, e vonatkozásban még 
szunnyad szellem, holott — pél-
dául az egerszegi kertvárosban — 

kívánatos volna a lakók öszefogá-
sa. 

Kérdezhetnék az érintettek: hol 
is kezdjük? 

Például a szomszéd lakás csen-
gőjénél, vagy a barátok, környék-
beliek körében. E szándék általá-
ban megértésre talál az önkor-
mányzatoknál. A rendőrség pedig 
— nem a feladatok áthárításának 
célzatával — messzemenő szak-
mai és jogi segítséget nyújt az ön-
védelmi csoportok szerveződésé-
hez. Rendelkeznek a bírósági — 
jogi személyként történő—bejegy-
zéshez szükséges alapszabály-ter-
vezettel is, amiért egyébként nagy 
összeget kellene fizetni. 

Bárki segíthet! 
Működhetnének ugyan az ön-

védelmi csoportok bejegyzés nél-
kül is, ám akkor nem fogadhat-
nák el különböző intézmények, 
magánszemélyek e célra szánt 
adományait. Alapítványok létre-
hozásával biztosítható a fenntar-
tásukhoz, működésükhöz szük-
séges összeg, hogy azért az "önvé-
dő" gázspray-t, és más felszerelé-
si tárgyakat vagy az üzemanyag-
költséget ne zsebből kelljen kifi-
zetni. 

Az egyesületnek biztosítania 
kell a tagok személyiségi jogainak 
védelmét a vitatott ügyekben. Ön-
védelmi csoport tagja egyébként 
korlátozás nélkül bármely nagy-
korú személy lehet. A polgármes-
teri hivatalok igazolványt is kiad-
hatnak számukra. A csoportok — 
a rendőrség támogatásával — köz-
rendvédelmi tájékoztatókat is 
szervezhetnek a lakossági védeke-
zés elősegítésére. 

A megoldás, a közrend védel-
mében való aktív szerepvállalás 
mindenképpen a rendőrséggel és 
az illetékes önkormányzatokkal 
kialakítandó szoros együttműkö-
déssel képzelhető el. 

Farsang Lajos 

ZH.1991.03.25., Hétfő 

11-375. 
— Önvédelmi csoport. Pá-

kán harminc fővel megalakult a 
I helyi önkormányzat önvédelmi 
. csoportja a személy- és vagyon-
I védelem, valamint a község köz-
j rend- és közbiztonságának meg-
I őrzése érdekében. Az önvédelmi 
; csoport vezetője Czupi János 
' hivatásos tűzoltó lett. 
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Megyénkben több helyütt mű-
ködnek már úgynevezett önvédel-
mi csoportok a közrend és közbiz-
tonság védelme érdekében. Amint 
lapunkban korábban már hírül 
adtuk, Pákán is megalakult egy 
önvédelmi csoport. 

— Mi késztette az önkormány-
zatot a csoport létrehozására? — 
fordultunk Farkas István polgár-
mesterhez. 

— Pákán és a hozzátartozó Dö-
meföldén az utóbbbi időben elsza-
porodtak a betöréses lopások. Kü-
lönböző fórumokon felvetődött a 
lakosság részéről, hogy a szemé-
lyi tulajdon és a közrend védelme 
érdekében létre kell hozni egy ön-
szerveződő csoportot. A helyható-
sági választások után az önkor-
mányzat felvállalta a csoport szer-
vezését. Azokat a középkorú férfi-
akat kerestük fel, akiknek „tiszta 
a lapjuk", élvezik a falubeliek bi-
zalmát, vagyis köztiszteletben ál-
ló személyek. Még az alakuló ülés 
előtt tájékoztatott bennünket Mó-
ricz Sándor rendőrhadnagy, a 
Lenti Rendőrkapitányság köz-
rendvédelmi alosztályának veze-
tője arról, hogy miként intézked-
het és járhat el az önvédelmi cso-
port „éles helyzetben". Természe-
tesen nem igazoltatásokról van 
szó. Az önkormányzat a jövőben 
az önvédelmi csoport rendelkezé-
sére bocsát egy helyiséget, ahol a 
szolgálati naplót vezethetik az ese-
mények rögzítésére. Kézilámpák-
kal látjuk el őket és esetenként 
gépkocsit is biztosítunk számuk-
ra. Vezetőjük negyedévenként be-
számol a végzett munkáról a kép-
viselö-testületi ülésen. Alakosság 
örömmel fogadta a csoport meg-
alakulásának hírét, sőt egyesek 
készek anyagilag is támogatni az 
önkénteseket. 

— Csoportunk tagjai felelőssé-
get éreznek a falu iránt — tudtam 
meg CzupiJánostól, a csoportve-
zetőjétől, aki hivatásos tűzoltó 

Lentiben. — A kiírás értelmében 
párosával tartunk éjszakai őrjá-
ratokat. Fontos szempontnak 
tartjuk, hogy az egyik tagnak le-
gyen személygépkocsija.-Jelen le-
szünk Dömeföldén is. A párok ma-
guk dönthetik el, hogy egy éjsza-
ka hány alkalommal indulnak 
körútra. A lényeg, hogy figyelni 
szeretnénk a gyanús mozgásokra 
és eseményekre, szükség esetén 
azonnal jelzést adva a Lenti Rend-
őrkapitányságnak, illetve Bundics 
Ernő zászlósnak, a pákai körzet 
megbízottjának. 

— Az önvédelmi csoport — ha 
úgy vesszük — lakossági szolgál-
tatást is végez... 

— így van, éjjel-nappal segíte-
ni szándékozunk a falubelieknek. 
Például tűz esetén a legrövidebb 
időn belül adhatunk tűzjelzést, 
természetesen pontosan megha-
tározva, hogy mi ég, mert ennek 
alapján rendeli el a tűzoltóság a 
megfelelő riasztási fokozatot. Elő-
fordulhat, hogy valakinek mentő-
re van szüksége, akkor is hozzánk 
fordulhatnak bizalommal. A pá-
kai gazdálkodó egységek telephe-
lyein általában idős éjjeliőrök dol-
goznak, akik szintén számíthat-
nak, a fiatalabb korosztályhoz tar-
tozó önvédelmi csoport segítségé-
re. Feltétlenül szólnunk kell még 
arról is. hogy a faluban időről-idő-
re ellenőrizzük majd a gáztároló 
és a benzinkút környékét is. Elő-
fordult, hogy amikor ott nem vilá-
gított lámpa, bizonyos személyek 
kivágva a drótot, a benzinkúthoz 
tartottak, ám a körzeti megbízott 
lefülelte őket. A közelben parkoló 
személyautóban marmonkanná-
kat találtak, így nyilvánvalóvá vált 
a társaság szándéka... 

Az 51 fős pákai önvédelmi cso-
port a tervek szerint március el-
sejétől lép „akcióba", a Lenti Rend-
őrkapitányság messzemenő támo-
gatásával. 

— Gelencsér — 

Bűnüldözés — 
önkiszolgálással 

Önvédelmi csoport alakult Pákán 



Polgáráéstori Hivatal 
P k K A 

Tisztelt kábeltelevízió tulajdonos ! 

A Pákai Polgármesteri Hivatal értesiti -mint KTV.tulajdonost- hogy a 
lakosság nagy részének kérésére a KTV.rend szer további két műholdas 
programmal bővült. 

A két új program az alábbi: Csatorna sz.: Program helye: 

PRO 7 C 8 RTL előtt,a VHP sávon, 

SKY OITE S 10 SAT 1 előtt, " " 

Amennyiben a beprogramozott fenti két csatorna műsoránál eltérőt java-
sol a lakosság,vagy a későbbiek során jobb műsorkínálat lesz a progra-
mok között,úgy azonos polarizációju programokra lehet módositani eze-
ket többletköltség nélkül. i.Iásik polarizációju programokat csak továb-
bi többletköltséggel lehet a rendszerbe bevinni. 
A két új program előnye az,hogy szinte egész nap foghatók,jól ellátot-
tak sportműsorokkal is. 

A bekerülési költség fedezetére ezúton kérj ük,hogy a korábbi gyakor-
latnak megfelelően az érdekeltségi egységre e_ső 4oo Pt-ot" a körjegyző-
ség pénztarába 1 9 9 2 m á r c i u s 31-ig bejlzetni sziveskedjen7~ 

Értesitjük egyúttal,hogy a rendszer üzemeltetésével megbiztuk a ZELKA-
mely szerződés alapján az érdekeltségi egységenkénti üzemeltetési dij 
50 Ft/hó,esedékes folyó év november 1-től. 
Kérjük,hogy lehetőleg legalább negyedéves időszakonként fizessék be az 
üsemeltejtesi dijat,első izben az 1991.év két hónapjával együtt 1992. 
március 31-ig pgiflt.én a. táráoa. 

A szerződés szerint " az a lakó,aki a teljes üzemeltetési dijat az. 
adott évre egyösszegben a tárgyév január 31-ig be fizeti,1 hónap díj-
kedvezményt kap,igy 11 hónapnak megfelelő összeget kell csak befizet-
nie ." 

A KTV.rendszer folyamatos,jó minőségű üzemelése érdekében kérjük 
továbbra is jelzésűket az esetleges kábeltelevíziós hibára /vonalsza-
kadás , erősitő meghibásodás ...stb./ utaló hiányosságokra vonatkozóan 
a körjegyzőségre 7 -16 óráig,hogy a ZELKA felé időben intézkedhessünk 
Szerződésűnk szerint vasár- és ünnepnapokon 922. - 17 £0 _ig

 a
 /92/ 

51 l6o-as telefonon fogadja a hibabejelentéseket a ZELKA. 

Az üzemeltetési szerződés érvénye a vevőcsatlakozóig bezárólag tart, 
ezért a tetőtéri tv.antennacsatlakozót /konnektort/ meghibásodás ese-
tén a ZELKA dijtalanul j avi t ja. 

Kérjük a fenti tájékoztató szives tudomásulvételét és az előirt ha-
táridők betartását. 

A továbbiakban jó együttműködés mellett jó müsorválasztást és te-
levíziózást kivánunk. 

P á k a,1991 december 16. 

Tisztelettel: 

Polgármesteri Hivatal 
P Á K A 

1991.május 31. 
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Egy pákai temetés 
hihetetlen története 

— Istenem, ilyen szégyent kel-
lett megérnem! — törölgeti köny-
nyeit a pákai temetőben özv. Pöcs 
Jánosné, nyugdíjas. — Senkinek 
nem kívánom azt az érzést, amit 
féljem elhantolásakor átéltem... 

Megdöbbenve hallgatjuk a 
hihetetlennek tűnő — a közvéle-
ményt felháborító — történetet. 

Nem tudott a határozatról 
— Az uram május 19-én, va-

sárnap meghalt. Hétfőn bemen-
tem a polgármesteri hivatalba és 
bejelentettem a sírhely igényemet. 
Kezembe nyomtak egy csekket, 
amin száz forintot kellett befizet-
nem. Kedden a sírásónak meg-
mutattam a családi sírhelyünket. 
Szegény páromnak az volt az 
utolsó kérése, ott földeljék el. 

— Mi történt a temetés napján? 
— Szerdán délután három 

órakor kezdődött a templomi 
gyászszertartás. Ekkor tudtam 
meg, hogy a polgármester bete-
mettette a megásott sírgödröt. A 
későbbiekben az építésügyi előadó 
azt mondta: kegyeleti parkot 
akarnak létesíteni és a temető-
kápolnától számított három mé-
teren belül nem engedélyezik a 
sírásást. Igenám, de amikor a 
polgármesteri hivatalban jártam, 
erre előzetesen nem figyelmeztet-
tek! A sírásó sem tudott a ren-
delkezésről. Amennyiben a hatá-
rozatról időben értesülök, másutt 
helyeztük volna örök nyugalomra 
a férjemet. 

— Végül milyen döntés szü-
letett? 

— Elkeseredésemben le akar-
tam állíttatni a temetést, ám a 
polgármester f igyelmeztetett : 
ehhez nincs jogom! Hirtelenében 
markológéppel kaparták ki a sír-
helyet. A masina akkora gödröt 
ásott, hogy pillanatnyilag fogal-
mam sincs róla, hol van a koporsó. 
Még dübörgött a gép, amikor a 
temetőbe értünk. Emlékszem, a 
háború idején, a katonák ástak 
ilyen gödröket az elhullott lovak-
nak... 

— Gondolom a történtekért az 
illetékesek elnézést kértek? 

— Senki nem szólt hozzám 
egyetlen jó szót sem... 

Ki a vétkes? 
Útunk következő állomása a 

polgármesteri hivatal. 
— Nem történt kegyeletsértés! 

— fogad Farkas István pol-
gármester. — Önkormányzati 
testületünk tavaly ősszel olyan 
rendeletet alkotott, hogy nem lehet 
a temetőkápolna közelébe temet-
kezni. Ennek ellenére az említett 
sírt körülbelül harminc centire 
ásták a faltól. Határozatunkról a 
megözvegyült asszony, valamint a 
sírásó is tudott. Sőt, az utóbbi 
figyelmét többször is felhívtuk erre 
a tilalomra! Szerencsére szerdán 
délután egy órakor kimentem a 
temetőbe. Észrevettem a hibát, 
másik sírhelyet ásattam. 

—Azt legfeljebb találgatni lehet, 
hogy Pöcs Jánosné tudott, avagy 
nem tudott a rendelkezésükről. 
Viszont felettébb furcsa, hogy a 
csekk átadásakor minderre nem 
hívták fel afigyelmét. Valakik tehát 
mulasztást követtek el! 

— Nem követtünk el semmiféle 
mulasztást. A csekk átvételekor 
nem közölte velünk, hova akaija 
ásatni a sírgödröt. Ha ezt megteszi, 
akkor megelőzhette volna a kel-
lemetlenséget. Egyébként ami a 
gép „dübörgését" illeti: a sírhely fél 
három előtt már elkészült. A sír-
gödör ugyanolyan volt, mint ami-
ket ásni szoktak... 

Mitagadás, a beszélgetésünk itt 
megakad. A polgármester váltig 
védi a mundér becsületét. Azt 
hajtogatja, hogy az özvegy, vala-
mint a sírásó okolható a helyre-
hozhatatlan hibáért. 

Polgármesteri észrevétel 

várható... 
Arról már megfeledkezik, hogy 

temetési előkészületek során az 

emberek többsége zilált lelkiál-
lapotba kerül. Ilyenkor az ügyin-
tézőnek kutya kötelessége felhívni 
a figyelmet bizonyos újabb — a 
megszokottól eltérő — határoza-
tok, rendeletek, jogszabályok 
betartására. Ezek ellenőrzését — 
mint ebben az esetben is történt! 
— a legkevésbé célszerű az utolsó 
pillanatra időzíteni. Egyáltalán 
kinek és milyen alapon van joga 
ahhoz, hogy a gyászszertartás 
menetét az utolsó pillanatban 
megváltoztassa?! 

— írhatnak bármit az újság-
ban, riportjuk megjelenése után 
mi is megtesszük észrevételein-
ket... — búcsúzik tőlünk a pol-
gármester. 

Mit lehet erre mondani? Bár-
csak a körültekintés lett volna 
akkora, mint az önbizalom. És hát 
természetesen várjuk az ész-
revételeket. 

Völgyi Ferenc 

Pócs néni a féije sírjánál idézi fel a történteket. 
(Arany Gábor felvétele) 

— Betemették a sírgödröt—A markológép a gyászmise alatt 

dübörgött — Hol a koporsó? —Ellenőrzés az utolsó pillanatban 
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Az ifjú Lengyel-házaspár a tanúk társaságában. 

Két „igen" a közös jövőre 
Egy ifjú pár és segítőik Lentiben 

A házasságkötés mindig jelen-
tős mérföldkő az ifjú szerelmesek 
életében, az esküvő és lakodalom 
örömteli pillanatai egyúttal a ter-
vezgetést is jelenti: Hogyan to-
vább? Nemrég meghívást kaptunk 
egy bensőséges eseményre, mely 
azért egy kicsit más volt, mint a 
többi: a Lenti Általános Iskola 
Diákotthonában több mint tíz esz-
tendős működésének történeté-
ben ilyen alkalomból először gra-
tulálhattak nevelők és egykori di-
áktársak az-intézmény két fiatal-
jának, akik a Pákai Polgármeste-
ri Hivatalban mondták ki egymás-
nak a boldogító igent. Az esküvő 
és a lakodalom megszervezésénél 
Lóránt és Büki tanár urak bábás-
kodtak, Csatár Gyuláné — Ica né-
ni— pedig két napon át sütött-fő-
zölt, hogy pompás falatok kerül-
jenek az ünnepi asztalra. Vidám, 
szolid társaság gyűlt össze a len-

ti ruhagyár éttermében és kelle-
mes zeneszó mellett beszélgettünk 
az ifjú párral jelenről, s jövőről. 

—A Kanizsa Bútorgyárban dol-
goztam segédmunkásként és most 
a Zejag Lenti Fűrészüzemében sze-
retnék átfonni — így Lengyel Imre, 
az újdonsült félj, aki egyébként két 
és fél évig kergette a labdát a len-
ti termelőszövetkezet csapatában. 
— Ibolyával 1984-ben ismerked-
tem meg az általános iskola és 
diákotthonban. Több évig jártunk 
együtt, aztán úgy gondoltuk, 
összeházasodunk. Pákán sikerült 
lakáshoz jutnunk, most megpro 
báljuk bebútorozni és amikor már 
egyenesbe jöttünk, szeretnénk 
családot alapítani A bútorgyárban 
tizenegyezer forintot kerestem, a 
fűrészüzemben nem tudom 
mennyi lesz a keresetem, de meg-
próbálunk valahogy megélni Feb-
ruárban szereltem le és ismét sze-
retnék focizni. 

Ibolya, a csinos feleség sokat-
mondó pillantásokat vetett férjé-
re, miközben női szemszögből be-
szélt az indulásról: 

— Diákszerelemként kezdő-
dött... és boldog vagyok, hogy így 
alakult. Tudjuk mindketten, hogy 
nehéz lesz a kezdet, főleg azért, 
mert nekem itt vannak a kölcsönök, 
de mihelyt a törlesztések véget ér-
nek, szeretnénk egy kis pénzt fél-
retenni Úgy érzem, hogy az isko-
lán kívül a ruhagyár a második ott-
honom. Sokat köszönhetek Föld-
szin Attila bácsinak és feleségé-
nek, Zsóka néninek, akik szeretet-
tel egyengették utamat a munka-
helyemen. Szakmunkásképzőt 
végeztemésférfíszabólettem. Hét-
nyolcezerforint körül keresek és 

jól érzem magam a munkatársaim 
között. 

— Azért az nagy dolog a mai vi-
lágban, ha egy önálló életet kezdő 
ifjú pámak lakása is van... 

— A Lenti Általános Iskola és 

Diákotthon pedagógusainak támo-
gatásával sikerült 180 ezer forint-
ért egy kis családi házat vennem 
Pákán két évvel ezelőtt. Százezer 
forint életkezdési segélyt kaptam, 
volt ifjúsági takarékbetétem, és 
húszezer forint visszatérítendő köl-
csönnel segített a ruhagyár. Más-
fél szobás, jó állapotban lévő ház 
lesz az otthonunk: Imi már tervezi 
hogy mit kell rendbe tenni a ház 
körül: kaput festeni, lakást kime-
szelni, megigazítani a cserepet a 
tetőn — szóval, lesz dolog a nyári 
napokban. Szeretném megköszön-
ni az általános iskola és diákott-
honnak, hogy biztosítottak szá-
munkra franciaágyat és szek-
rényt, mert mindenre nem futotta 
volna keresetünkből. A házhoz tar-
tozik egy nagy kert is: szívesen dol-
gozom a telken és sokat jelent, ha 
magunk ültetjük a burgonyát, zöld-
séget. Először azt sem tudtam, ho-
gyanfogjam a kapát, de vannak 
szomszédaim, akik segítettek a 
kertészkedésben. Előfordult az is, 
hogy átfutottam a szomszédba 
megkérdezni hogyan kell krump-
listésztát készíteni. Persze, az étel 
is ízesebb lesz a féijemnek, ha 
meglesz a gáztűzhelyem... 

Büki Tibor tanár úr és Földszin 
Attiláaé voltak a tanúk az eskü-
vőn. Mindketten csak a legjobba-
kat tudják elmondani Ibolyáról és 
Imréről, akiket hosszú évek óta is-
mernek és szépre-jóra tanítottak. 
Még most is a fülemben csengnek 
Zsóka néni szavai: ,— Jó érzés 
mindannyiunk számára, hogy ez 
a két szülői ház melegét nélkülöző 
fiatal egymásra talált ebben az ér-
zelemsivár világban, aholegyre ön-
zőbbek lesznek az emberek. Meg-
hatódtunk az esküvőn és szívből 
kívánjuk nekik, hogy házasságuk 
sikeres és boldog legyen!" A kró-
nikás ugyanezért szorít a rokon-
szenves ifjú párnak... 

Gelencsér Gábor 
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Nem az az embertípus vagyok, 
hogy a nagy nyilvánosság előtt sze-
repeljek, főleg a Zalai Hírlapban. 
Az ember mégis kénytelen vállal-
ni a szereplést, ha olyan cikk jele-
nik meg, mint a június 1 -jei szám-
ban ,.Egy pákai temetés hihetet-
len története". 

Acikk tele újságírói valótlan ál-
lításokkal, azaz az újságíró hite-
lesen nem győződött meg az öz-
vegy által elmondottak valódisá-
gáról. Sok közül néhányat emel-
nék ki: 

— Nem tudom, hogy az újságí-
ró tudja-e, hogy a közvélemény 
nem egy ember véleménye, hanem 
a nagy közösségé . Semmiféle köz-
felháborodás a temetés előtt, sem 
utána nem volt, ellenben azóta 
van, amióta a cikk megjelent és az 
özvegy nyilatkozott. Ennek való-
diságáról meg lehet győződni. 

— Az is valótlan állítás, hogy a 
sírásó nem tudott a rendelkezés-
ről, hiszen a sírásót az újságíró 
meg sem kérdezte. 

— Az is valótlan állítás, hogy a 
temetést le akartam állítani, eh-
hez még a polgármesternek sincs 
joga, de erről szó sem volt. 

— Az is valótlan állítás, hogy a 
gyászmise alatt dübörgött a gép. 
Hiszen én személy szerint 14.30 
órakor voltam a sírhelynél, ahol 
jelen volt az özvegy és veje. A sír a 
fenti időben készen volt, a gyász-
mise 15 órakor kezdődött. 

Most újra megerősítem azon 
nyilatkozatom, hogy kegyeletsér-
tés nem történt és János bácsi em-
berhez méltó körülmények között 
került az örök nyugvóhelyére, nem 
úgy mint a cikk leírta, gödörbe. Pá-
kán talán senki nem hiszi azt, hogy 
János bácsit saját kérésére az öz-
vegy családi sírhelyére temessék. 
János bácsi erdélyi származású 

ütköztetésével etikai vétséget nem 
követtem el. Sőt, az lett volna ré-
szemről megalkuvás, ha nem tá-
rom nyilvánosság elé a történte-
ket. Megjegyzem, ügyes kezű em-
ber lehetett a masina kezelője, ha 
olyan sírt tudott ásni. mint teszik 
azt kézi erővel. Az elhunyt özve-
gyével kapcsolatos észrevételeit— 
kegyeleti okokból — kár volt pa-
pírra vetni... 

Egyetlen valamiben viszont 
maradéktalanul egyetértünk: ,Az 
is valótlan állítás, hogy a temetést 
le akartam állítani..." így igaz. ezt 
akár én is tanúsíthatom. Roppant 
sajnálom, hogy Önt valaki ilyen 
szemenszedett hazugsággal vá-
dolja. A riportomban ugyanis er-
ről nem írtam. 

Völgyi Ferenc 

Részletek egy másik hozzászó-
lásból: ...Szombati számukban 
Völgyi Ferenc tollából megjelent 
Botrányos pákai temetés c. cikkük 
az újság számára is hitelrontó, mi-
vel igazság és ténytart alma annyi-
ra kevés, hogy hírlapjukat plety-
kaszintűre degradálja. A faluban 
mindenki tudja, hogy a negyed ol-
dalnyi cikk csak egy „sértett" idős 
hölgy kitalációja, valóságos alap-
ja nincs. Csak felvetődik a kérdés, 
hogy az esetet ismerők egy kézle-
gyintéssel elintézett reagálása a 
megye másik részén élők számá-
ra félretájékoztatás, ha úgy tet-
szik: botrányt kereső hitelrontás. 

...Sajnos nem divat dicsérni, 
ünnepelni. Tisztelt Zalai Hírlap! 
Nem találkoztam újságjukban 
egyetlen megemlékező sorral sem 

arról az egész vasárnap délutánt 
kitöltő programról, ahol a Pákai 
Általános Iskola ünnepelte isko-
lájának 10 éves szülinapját. Segí-
tenék Önöknek fényképekkel is 
szolgálni. Azsúfolásig megtelt kul-
túrházban (állóhely is alig akadt) 
szülök, pedagógusok kezében vil-
logtak a vakuk. Nem udvariasság-
ból, hanem őszinte vastapssal kö-
szöntötték a kis színjátszókör pro-
fi színészeit. ...Hiányoztak a Zalai 
Hírlap fotósai és írói a tornaünne-
pély színes és jól szervezett muta-
tós bemutatójáról is. Tapsoltunk 
a kicsiknek, a felsős fiúk gúla-gya-
korlatainak és a lányok szalagos 
ritmikus táncának. A szülinap ün-
nepe jól végzett munka eredmé-
nye és öröme volt. Fotóztunk ki-
pirult gyerekarcokat és miniszte-
ri kitüntetést átvevő megilletődött 
pedagógusokat. Sajnáljuk, hogy 
ahol szülök, gyerekek, pedagógu-
sok, meghívottak és egész egysze-
rűen „csak" együtt örülni tudó em-
berek ünnepelnek, az manapság 
nem „szenzáció", annyira nem di-
vat, hogy egy sornyi pikket sem ér-
demelt. 

Dr. Dévay Ágnes 
fogszakorvos 

Páka 
* 

A „botrányos temetésről" az öz-
vegy panaszos levele nyomán ír-
hattunk riportot, a pákai iskola 10 
éves ünnepségéről azonban már 
csak azért sem tudósíthattunk, 
mert arra nem kaptunk meghí-
vást. (A szerk.) 
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A pákai polgármester „dübörgő" vádjai 
volt és ismerve acsaládi körülmé-
nyeket, ez sem valós állítás. 

Az özvegyet a nyilvánosság előtt 
nem kívánom megsérteni, csak 
annyit: ha az özvegy a férje életé-
ben olyan megértést, olyan gon-
doskodást tanúsított volna férje 
iránt, mint halála után, akkor Já-
nos bácsi éveken keresztül nem 
lett volna rendszeres ügyfelem a 
hivatalban és a lakásomon csalá-
di okok miatt. 

Én megértem, hogy egy halále-
set minden hozzátartozót megvi-
sel, de azt a magatartást, viselke-
dést, amit az özvegy a temetés dél-
utánján tanúsított, azt nem tu-
dom megérteni. Én javaslom az öz-
vegynek, hogy János bácsit hagy-
ja békében nyugodni. 

Én az üggyel tovább nem kívá-
nok foglalkozni, bármilyen reagá-
lás lesz is a sajtó részéről. 

Az újságírónak csak jó tanács-
ként tudom elmondani. Talán na-
gyobb hitele és népszerűbb lesz az 
újságíró, ha valós tények, azaz a 
meggyőződés alapján írt cikkek 
kerülnek ki tollából a nyilvános-
ság elé. Ez nem csak az újságíró, 
hanem az egyébként is hitelét 
veszteni látszó Zalai Hírlap tekin-
télyét, népszerűségét növeli. 

Farkas István 
polgármester 

Páka 
Riportom vezérfonala az volt: 

kinek és milyen alapon van joga 
az utolsó pillanatban megzavarni 
egy gyászszertartás menetét? E 
kérdésemre választ sem ottjár-
tamkor, sem pedig most nem kap-
tam. Hogy dübörgött-e a templo-
mi szertartás alatt a markológép, 
a sírásó tudott-e a rendelkezésről, 
nem vagyok hivatott eldönteni, mi-
vel újságíróként és nem békebí-
róként dolgozom. A vélemények 



íme a presszó, amiért üzleti titok, hogy mennyit fizettek. 
(Arany Gábor felvétele) 

„Maradjon üzleti titok... » 

Mennyiért adták el 
a pákai presszót? 

Olykor szinte futótűzként ter-
jed a hír, ha valamelyik kereske-
delmi vagy vendéglátó vállalat el-
adja üzletét. A leendő tulajdono-
sok gyakran objektivitásukat el-
vesztve, nyakra-főre licitálnak. 
Ennek természetesen az eladók 
örülnek a leginkább, mivel eseten-
ként a reméltnél jóval nagyobb 
összeg folyik a kasszájukba. 

Éppen ezért keltett szakmai 
berkekben nagy meglepetést, hogy 
a közelmúltban a pákai áfész meg-

hirdetés, versenytárgyalás nélkül 
vált meg az egyik kereskedelmi 
egységétől. 

—Vajon miért ilyen „csendben" 
bonyolították le az üzletet? — ér-
deklődtünk Bécs József elnöktől. 

— Nem kötelez bennünket jog-
szabály meghirdetésre, így semmi-
féle szabálytalanság nem történt. 

— A szóban forgó pákai Sport 
presszó állítólag kilencszázezer fo-
rintért kelt el. Úgy hírlik, ennél jó-
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ved nagyobb összeget is fizettek 
volna érte... 

— Hogy mennyiért adtuk el a 
vendéglátó egységet, az maradjon 
üzleti titok. Azt viszont elismerem, 
akár egymillió-kétszázezret is kap-
hattunk volna érte. 

— Akkor miért nem ezt a meg-
oldást választották? 

—A Park vendéglő üzletvezető-
jének a szerződése a jövő év tava-
szán lejár. Az illető a polgármeste-
ri hivataltól vásárolt egy épületet, 
ott akart vendéglőt nyitni. Mivel a 
munkájával elégedettek vagyunk 
— ráadásul nem lett volna szeren-
csés egy újabb konkurencia —, 
ezért felajánlottuk neki megvétel-
re a Sport presszót. Egyébként a 

jövőben más vendéglátó egységet 
nem szándékozunk áruba bocsát-
ni, eladni. 

— Mindenesetre érdekes, hogy 
nem hirdettek versenytárgyalást, 
így ugyanis az a látszat: a szövet-
kezetnek mindegy mennyit kapott 
az egységért... 

— Nekünk az ilyen versenytár-
gyalásokkal, licitálásokkal kap-
csolatban kellemetlen élményeink 
vannak. Előfordult például, hogy 
egy vállalkozó szerződésbe kivet-
te valamelyik üzletünket. Aztán 
maga helyett valakit munkába ál 
lított, ő pedig feléje sem nézett az 
egységnek. Gondolom nem kell 
magyaráznom az ilyen viselkedés 
színvonalromboló következménye-
it. Szerintünk sokkal megnyugta-
tóbb, ha saját, kipróbált, becsüle-
tes embereinkkel kötünk üzletet. 
Ők már korábban bizonyították 
hozzértésüket, rátermettségüket, 
ráadásul megbízhatunk bennük! 

Kétségtelen, azáfész-elnök sza 
vaiban van igazság. Viszont az is 
igaz, hogy a mai pénzínséges vi-
lágban egyáltalán nem mindegy 
mennyi pénz folyik ilyen üzletkö 
tésből a szövetkezeti kasszába... 

— Völgyi — 



Korábban közöltük lapunk-
ban, hogy a Magyar Műsorszóró 
Vállalat több zalai átjátszó adó 
megszüntetését tervezi, tekintet-
tel arra, hogy megtörtént a vas-
vári és nagykanizsai nagyadók 
üzembe helyezése. Az MTV 1 -es és 
2-es műsorának vételével kapcso-
latos helyi tapasztalatok és mé-
rések azonban a korábbi álláspont 
revideálására késztették a szak-
embereket. 

A teljes megszüntetés egyedül 
a zalaegerszeg-bazitai adónál 
indokolt. Más a helyzet Páka tér-
ségében, ahol a Magyar Televízió 
l-es műsora továbbra is helyi 
erősítésre szorul. A 2-es műsort 
viszont a 3 l -es csatornán dolgo-
zó kanizsai adó megfelelően su-
gározza a pákai körzetben. Ez 
ügyben olyan döntés született, 
hogy az l-es műsort — amely 
eddig az osztrákot elnyomta — 
átteszik a magyar 2-esre, vagyis a 
30-as csatornára. 

Zalai Hírlap, 1991.03.18. Hétfő 
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Egerszeg, Lenti, Letenye és Páka nem sugároz 
tovább 

Változások a tv 
műsorvételben 

A Magyar Műsorszóró Vállalat 
Pécsi Üzemigazgatóságától kapott 
tájékoztatás szerint február 15-től 
Zala megyében az alábbi tv át-
játszó adók megszüntetik a Ma-
gyar Televízió műsorának a su-
gárzását: Zalaegerszeg TV 1 prog-
ram (20 W) a 6-os csatornán és 
TV2 (80 W) a 4 l -es csatornán; 
Lenti TV 1 (80 W) a 32-es csatornán 
és TV2 (80 W) a 37-es csatornán; 
Letenye (Becsehely) TV2 (80 W) a 
39-es csatornán és Páka TV2 (20 
W) a 30-as csatornarű 

A felsorolt kisteljesítményű 
adók sugárzását azért szüntetik 
meg, mert a múlt év októberében 
üzembe helyezett vasvári és nagy-
kanizsai adók jobb minőségű 
képet biztosítanak az érintett 
területeken. A Vasvár közelében 
lakók a T V l programját (20 KW) a 
33-as, a TV2-ét pedig (20 KW) a 
46-os csatornán vehetik. A ka-
nizsai vételi körzetben a TV2 (20 
KW) a 32-es csatornán fogható. 
. — A változás miatt szükség 

van-e új házi antennákra, s mi lesz 
a kérdéses adók sorsa? — kérdez-
tük Horváth Attilát, a műsorszóró 
pécsi igazgatóságának vezetőjét. 

— A széles sávú antennák egyik i 
fajtája a 22-tól, a 37-ig terjedő < 
sávban használható, a másik 
típus pedig a 35 és 50 közötti 
tartományban biztosít megfelelő 
vételi lehetőséget. Ebből is ki-
tűnik, hogy nem kell mindenáron 
új antennát vásárolni. Műszaki 
kérdésekben nagykanizsai szer- t 
vizünkben a 93/11-190-es tele- 1 
f onon Hári A n d r á s ad fe l - < 
világosítást az érdeklődőknek. S 1 

hogy mi lesz február 15-e után az 1 

átjátszó adókkal? Nos, a helyükön 1 

maradnak, s addig maradnak ' 
üzemen kívül, amíg esetleg a helyi 
önkormányzatok vagy különböző 
társaságok—megfelelő sugárzási 
engedélyek birtokában — igényt 
nem tartanak rájuk. Ezek az adók 
ugyanis kitűnően hasznosíthatók 
a helyi vagy a kereskedelmi 
műsorszóráshoz. 

A műsorsugárzás tervezett 
megszüntetésével nem ért teljesen 
egyet a megyei önkormányzat, 
ezért egyeztetést kért az illetéke-
sektől. Ha más döntés születik ez 
ügyben, arról szintén tájékoztat-
juk olvasóinkat. 

• Szennyvíztisztító-telepet 
építenek és a hozzá tartozó át-
emelőberendezéseket, vezeté-
keket helyezik el a Nyugat-za-
lai Vízrendezési és Talajvédel-
mi Társulat dolgozói Pákán. A 
jövő év őszén működésbe lépő, 
mintegy nyolcvan millió forint-
ba kerülő hálózathoz kapcso-
lódnak egyébként a csömödé-
ri és dömeföldi háztartások is. 
Felvételünk a pákai Rákóczi 
utcában készült, ahol az új 
rendszerű, műanyagcsöves 
szennyvízhálózatot fektetik 
le. 

Zalai Hírlap, 1991.06.10. 

Zalai Hírlap, 1991.06.10. 

Letenyén a nyári távolterjedési 
zavarok továbbra is indokolják az 
l-es műsor megmaradását, a 2-
est viszont Kanizsa megfelelő szín -
ten sugározza, tehát ez utóbbi 
esetben a helyi erősítés felesleges-
sé válik. Kikapcsolására azonban 
addig nem kerül sor, amíg a kis-
városban nem készül el a vezeté-
kes antennarendszer, ami szep-
temberre várható. 

Lentiben is csak azután tudják 
nélkülözni ,a helyi átjátszót, mi-
után a lakosság és a vezetékes 
antennarendszer üzemeltetője 
felkészült az új nagyadók vételé-
re. Erre októberben kerül sor. 
Ebben a térségben — pontosab-
ban annak hetési részében — 
további mérések szükségesek, 
ugyanis Vasvár 33-as csatornáján 
egy jugoszláv adó is sugároz, ami 
zavart idéz elő. A méréseket a 
műsorszóró a nyár folyamán végzi 
el, s ezek eredményétől függően 
döntenek az adó további sorsáról. 

Megmarad a zalai 
átjátszó adók egy része 

A műsorszóró revideálta álláspontját 

ZALAI HÍRLAP 



Itt már teljesen a nézelödöké a terep. 
(Arany Gábor felvételei) 

A Zetor-gyár termékeiből ren-
dezett kiállítást és vásárt Pákán a 
Hanig Kft. A november 25-ig nyit-
va tartó bemutató iránt nagy az 
érdeklődés, viszont a vásárló elég 
kevés, hallottuk Bocskor Ferenc-
től, a kft. egyik ügyvezetőjétől. In-
kább a fűkaszákból és egyéb ház-
tájiba való kisebb munkagépből 
fogyott, a traktorokat inkább né-
zegetik. Úgy számolnak a gazdál-
kodók, hogy akinek megvan rá a 
pénze, az sem adja ki ilyen célra a 
millióját. Mert kifizetődőbb, ha 
bankban helyezi el, az érte kapott 
kamat nagyobb, mint bármilyen 
mezőgazdasági tevékenységben 
elérhető jövedelem. Ráadásul je-
lenleg azt sem tudják a gazdálko-
dók, hogy egyáltalán mihez kezd-
jenek, a törvények alakulása mi-
lyen lehetőségeket formál meg. így 
azután inkább csak szemlélőd-
nek, ám a kft-sek ezzel is elége-
dettek, mert abban bíznak, leg-
alább tudják majd az érdeklődők, 
hogy hol és milyen eszközökhöz 
jutnak hozzá. Ez is valami. 

Gépkiállítás 
és vásár Pákán 

Mezőgazdasági gépkiállítást 
nyitott Pákán diótörő üzemében 
a Hanig Kft. A mezőgazdaságban 
jól ismert és kedvelt Zetor traktor-
család különböző teljesítményű 
erőgépeit mutatják be, s elsősor-
ban a kisebb gazdaságokra gon-
dolva válogatták össze a kollekci-
ót. Az ötlet arra épül, hogy a me-
zőgazdaságban várhatóan végbe-
menő változások hatására bizo-
nyára megnövekszik az érdeklő-
dés a kisebb típusok iránt. A kiál-
lítás azért vonzza elsősorban az ér-
deklődőket, mert a Zetorokhoz el-

érhető áron juthatnak a gazdál-
kodók. Megtekinthető számos 
munkagép, valamint új és felújí-
tott teherautó, s mivel a paraszti 
munkához nemcsak gépek szük-
ségesek, ezért ugyancsak külföld-
ről hozott különféle kéziszerszá-
mokat, így ásót, kapát, gereblyét, 
fejszét mutatnak be. Vannak 
utánfutók, sőt személygépkocsi-
ra is fogadnak előjegyzést. A nem 
mindennapi kiállítás és vásár egy 
hónapig, november 25-ig tart nyit-
va, a hétvégeken is. 

ZH.1991.október.29. 

Csak tetszenek 

ZH.1991.nov.13., Szzerda 
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A jegyzőkről a kamaránál 

Akinek az Isten hiva 
...nem biztos, hogy funkciójának el-
látásához tehetséget is adott. Mielőtt 
bárki is megsértődne, tisztázzuk: teg-
nap még elég volt a jó szándék, ma 
és az elkövetkező években viszont 
ez már kevés lesz. A „hétköznapi" 
polgár mindezt talán legjobban az ál-
lamapparátus — nevezetesen a köz-
igazgatás—munkáján méri le. Mert 
a régi tanácsrendszeri közel sem volt 
ideális (és emberközeli), az alakuló-
formálódó önkormányzati szisztéma 
pedig még magán viseli a zsengeko-
ri gyermekbetegségeket. Ilyen „bá-
rányhimlő" például a közigazgatás-
ban a jegyzők és a polgármesterek 
avagy a jegyzők és az önkormány-
zatok viszonya. 

3«jiunegy ck a iuiuk iuum/ch 
elpusztult Hottó és Csokma 
nevét őrzik. Ahol egykor 
turbános janicsárok dúlták 
a vidéket, most portalanított 
zártkerti utak vezetnek a 
pincékhez és a villanyháló-
zat is kiépítésre került. 
A hegygerincről kanyargós, asz-

faltozott úton ereszkedünk lejjebb, s 
önkéntelenül arra gondolok: lám, 
nem csak az osztrák szőlősgazdák 
tudnak korszerű hegyi utakat létesí-
teni ! A derék pákaiak összefogása ré-
vén a legeldugottabb hajlékhoz is fel 
lehet jutni gépkocsival télvíz idején. 
A falu központjában megállunk a 
Válicka-patak hídjánál. A part men-
tén, rendezett kegyeleti parkban 
emelkedik a nemrég avatott első és 
második világháborús emlékmű, 
melyhez illő hátteret nyújtanak a víz-
re hajló fűzfák. A polgármester ki-
csit sajnálkozik amiatt, hogy a turis-
ták még nem nagyon fedezték fel Pá-
kát, de már elkészült egy képeslap a 
szép épületekről, hogy a községből 
elszármazottak is láthassák: mennyit 
változott a település az évek során. 
Érthető, hogy a képeslapon meg-
örökítették a templomot is, ahol Mes-

ter Vince plébánossal együtt tekint-
jük meg az 177l-es évszámot vise-
lő, egyetlen varasdi kőtömbből ki-
faragott keresztutat. Elmondja: 

—Igaz, hogy a hitéletet az elmúlt 
negyven esztendő nálunk is meg-
nyirbálta egy kicsit, de az alapállás 
itt mindig is a hithez közeli állapot 
volt. A fiatalok kevésbé járnak temp-
lomba, de a középkorúak — a jelen-
leg is a legjobban hajtó munkások 
— szívesen és nagylelkűen adakoz-
nak, ha bármikor kérünk. Az egy ház-

itt, hol ott feszültség érzékelhető az 
önkormányzatok tagjai és a jegyzők 
között. Ugyan miért? Politikai szí-
nezetű csatározásokról van szó, vagy 
csak úgy egyszerűen turáni átok ül a 
magyaron? Netán a szakmai felké-
szültség-felkészületlenség szítja a 
kedélyeket? Kérdéseinkre a legille-
tékesebbnél, dr. Orosz Istvánnál, a 
Zala Megyei Jegyzői Kamara elnö-
kénél kerestük a választ. Először is 
a kamaráról érdeklődtünk: hová is 
kell tenni ezt a szervezetet? 

—1A kamara szervezését már ak-
kor megkezdtük, amikor láttuk, hogy 
a jegyzők bizony sokkal kiszolgál-
tatottabbak, mint valamikor a vb-tit-
károk voltak. 

— Kiszolgáltatottság? Ugyan, 

Műemlék Szentháromság-szobor a 18 
századból. 

nak. A templomért egy Borsos Jó-
zsef nevű plébános tett a legtöbbet: 
ő nagyobbíttatta meg, a tornyot pe-
dig abban az időben — 1741 -ben — 
kezdték építeni a kányavári vár kö-
veiből. Érdekesség, hogy míg más 
templomban majdnem mindig a má-
riás oltárt építették először, a pákai 
oltár Szent József tiszteletére épült. 
Templomunk egyik legértékesebb 
darabja az eredeti főoltárkép, Szent 
Péter és Szent Pál apostolok tiszte-
letére, azaz egy Cimbal-freskó az 
1700-as évek végéről. 

—A templomkert mellett áll a fa-

lu egykori tudós tanárának, Öveges 

Józsefnek a szülőháza. Plébános úr 

hogyan emlékszik vissza a tanár úr-

ra? 

— Amikor 1959 karácsonyán 

dául X polgármester összeveszik \ 
jegyzővel, akkor a polgármestei 
megteheti, hogy a kiadványozási jo 
got átruházza mondjuk Z csoport 
vezetővel. A jegyző semmit nem tuc 
tenni, tartja a hátát a későbbi kelle 
metlenségekért. 

— Szóval a kamara egyfajta ér 
dekvédelmi szervezet? 

— Is. Semmiképpen nem aka 
runk magunknak holmi szakszerve 
zeti, jogokat" vindikálni. De kétség 
telen, így jobban tudjuk védeni jo 
gos érdekeinket. Azonkívül szeret 
nénk a szervezett továbbképzést i; 
megoldani. A régi tanácsrendszer 
ben az illetékes miniszter felelt az ap 
parátus szakmai nívójáért. Az önkor 

nák, hogy a későb-
biekben megvásá-
rolja az épületet és 
emlékmúzeum ki-
alakításával tiszte-
leg a falu jeles szü-
lötte előtt. 

Pákát bebaran-
golva szembetűnik, 
hogy a Lentihez ti-
zenkét kilométerre 
fekvő község jól el-
látott közintézmé-
nyekkel és -művek-
kel: a falu legmo-
dernebb épülete az 
1989-ben átadott 
egészségház, a 
gyermekek korsze-
rű, nyolctantermes 
általános iskolában 
tanulhatnak, a ki-
sebbeket pedig nap-
köziotthonos óvoda 
várja. A dinamiku-

sabb fejlődés a hatvanas esztendők 
elejére datálható: akkortájt épült a 
volt községi közös tanács, a műve-
lődési ház és alakult ki a mai útháló-
zat. Annak idején legendák kering-
tek arról, Páka vajon mennyit profi-
tálhatott abból, hogy a községből 
származott az egykori MSZMP 
egyik vezető politikusa. Most meg-
lepőmód úgy tűnik, ez a téma tabu-
nak számít a községben. Bár Farkas 
István egyértelműen világossá tette, 
a közhiedelemmel ellentétben Páka 
nem élvezett holmi speciális támo-
gatást, 1985 után pedig a falu már 
semmiféle ilyen pluszban nem része-
sült. A falubelieket ez egyébként már 
nem igen foglalkoztatja, sokkal in-
kább annak van aktualitása: tud-e 
elegendő munkahelyet biztosítani 

lék ingázik. Munkahelyeket biztosít 
a jól működő helyi áfész, a Zalaform 
Kft., a Rekord Ruházati Szövetke-
zet, a Kárpitüzem és nem utolsósor-
ban a költségvetési üzem. Ez utóbbi 
—sajnálattal kell, hogy közöljem— 
december 31-ével tulajdonképpen 
megszűnt. 

A beszélgetés során 199l-es 
gyorsmérleget készítünk Pákáról: a 
gondok ellenére jövőre befejezik a 
Csömödérrel közös szennyvíz-prog-
ramot, a pákai kábeltévé-hálózat 
több mint tíz adót kínál a hosszú té-
li estéken, s a telefonfejlesztés során 
önerős beruházásból hetvennégyen 
jutottak a nagyvilágot közelebb ho-
zó telefonhoz. Mégis talán arra leg-
büszkébbek a pákaiak, hogy ismét a 
megyei első osztályban játszik a he-
lyi labdarúgócsapat. 

Hazafelé még útba ejtem a volt 
tanácselnök portáját; Szabó József 

jelenleg is a képviselő-testület tag-
ja: 

— KozeJ huszonnyolc éves ta-
nácselnöki működésem és tanácstag-
ságom idején hat körzeti orvost, hat 
körzeti megbízott rendőrt és talán 
ugyanennyi iskolaigazgatót szolgál-
tam ki tisztességgel-becsülettel. 
1958-tól 1985-ig negyvenkilenc 
olyan feladatot valósítottunk meg, 
melyek komoly summákba kerültek. 
Büszke vagyok minderre és nyugod-
tan végig merek menni a faluban, 
mert úgy érzem, szeretnek az embe-
rek. A képviselő-testület is arra tö-
rekszik, hogy folytassák mindezt. Je-
lenleg a legégetőbb feladat a község 
járdásítása, s egy kicsit háttérbe szo-
rult a falu kulturális élete. Jó lenne 
újraéleszteni a helyi pávakört, mert 
Gerencsér Laios iskolaigazgatóidé-



Tegnap a Csömödér és Páka 
közötti határban egyelőre tisz-
tázatlan okból kigyulladt a 
részben zsoinbékos, nádas, he-
lyenként tarlócsíkokkal szab-
dalt mező. A mintegy kilomé-
teres hosszúságban, körülbelül 
150 hektáron tovaterjedő lán-
gok már 100-200 méterremeg-
közelítették a pákai Kossuth ut-
ca szélső házait, s csupán a há-
rom fecskendős autóval időben 
megérkező lenti tűzoltóknak 
köszönhető, hogy nem történt 
tragédia. A környéken lakók és 
a tűzoltók feltételezése szerint 
felelőtlen gyújtogatás okozhat-
ta a túl nagyra és veszélyesre si-
került tüzet. 

ZH.1992.03.05., Csütörtök 

ZH. 1992. február 8., Szombat 

Páka, Ortaháza, Csömödér, Lovászi, 
Tornyiszentmiklós, Tormafölde 

községek önkormányzata 
- a volt pákai Szolgáltató Költségvetési Üzemből 
- Páka székhellyel, 1992. március 1-jével alakuló 

KFT. irányítására 
ügyvezető igazgatói 

állás betöltésére pályázatot hirdet. 
Pályázati feltételek: 
- felsőfokú vagy középfokú iskolai végzettség, 
- erkölcsi feddhetetlenség, 
- rövid önéletrajz, mely eddigi munkahelyét 

és tevékenységét tartalmazza. 

A munkakör 1992. március 1-jétől tölthető be. 
A kft. tevékenységi köre hasonló a volt Szolgáltató 
Költségvetési Üzem tevékenységi köréhez. 
A pályázatokat 1992. február 24-ig Páka község 
polgármesteréhez kell benyújtani. 
Cím: 8956 Páka, Petőfi út 1. Telefon: 78-001. 

•89222/1H* 

ZHJ.1992.07.09. 

Mozaik 

Átalakultak 
a fogyasztási 
szövetkezetek 

A z Általános Fogyasztási 
Szövetkezetek Országos Szövet-
ségétől kaptuk az információt, 
hogy a mozgalom június 30-án 
befejezte az átalakulást. A szö-
vetkezeti szektorban ezzel első-
kéntjöttek létre a legitim beszer-
ző, értékesítő szövetkezetek, s a 
tagság megválasztotta új, több-
ség által támogatott vezetőit. A 
70. Nemzetközi Szövetkezeti 
Napot már az eredményes átala-
kulás jegyében ünnepelte ez a 
szövetkezeti ágazat. Ebből az al-
kalomból az átlagosnál nagyobb 
erőfeszítéseket kifejtett dolgo-
zók elismerésben részesültek. 
Megyénkben Szövetkezeti Ér-
demrendetkapott: Bécs József, a 
Páka és Körzete Afesz elnöke, dr. 

Gelencsér Antal, a keszthelyi Ge-
orgikon Áfész elnöke, Horváth 

Sándor, a Zalaszövker Kft. ügy-
vezető igazgatója, Proszenyák 

Zoltánné, a Nagykanizsa és Vi-
déke Afémsz elnöke. Szövetke-
zeti Érdemérmet vett át: Derva-

lics József, a zalaegerszegi 
Afémsz főosztályvezetője, Ku-

rucz Józsefné, a zalaegerszegi 
szövetkezet osztályvezetője, 
Mayer György né, a Mészöv elő-
adója, Póczak Lajos, a gelsei szö-
vetkezet felügyelő bizottságának 
elnöke, Pókecz Mária, a letenyei 
Áfész főkönyvelője, Varjasi Ká-

roly, a zalaegerszegi Áfémsz 
igazgatósági tagja, két osztályve-
zető, Csiklstvánné és Decskó Fe-

renc a Nagykanizsai Afémsz-nél. 



É R T E S I T É S 

Értesítjük a község lakósságát,hogy a helyi műsorsugárzás 

"FALUTÉVÉ" néven 1992 április 3-án /pénteken/ 1 9 — órakor 

m e g i n d u l . 

A "FALUTÉVÉ" műsora ezt követően hetente rendszeresen jelentkezik 

19°°. _ 2 o — őra között ugyanezen /pénteki/ napokon kisérleti jelleggel 

A műsor a televizió 5KY ONE p r o g r a m j á n fogható anélkül,hogy a 

televizión bármilyen hangolásra lenne s z ü k s é g . 

Bővebben a "FALUTÉVÉ" műsorában tájékozódhat a lakosság. 

Kérjük,kisérje figyelemmel m ű s o r a i n k a t , m e l y h e z kellemes idő-

töltést kivánunk. 

P á k a,1992 március 2 4 . KÖZSÉGI ÖNKORMÁNYZAT 

P Á K A 



1992.április 4., Szombat 

Zalai Hírlap 
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Pákáról Dömeföldére menve 
—nevezzük csak továbbra is így 
a hivatalos iratokban Páka Dö-
meföldi utcájává ( v i ssza fe j l ő -
dött falut — a bolt mögött jobb-
ra az élesebb szemű autós fe l fe-
dezhet egy barna boronázatú (ge-
rendázatú) zsúpfedeles, szemmel 
láthatóan magára hagyott épüle-
tet, az egykori pákai Helytörté-
neti-szakkör otthonát, azaz a dö-
meföldi tájházat. 

Ide kívánkozik, hogy Moldo-

va György őrségi barangolásai 
során egy olyan parasztemberrel 

mány szerint falai közül indult 
csatába a zsandárok ellen 1862 
májusában Patkó Jancsi, a somo-
gyi betyárvilág jellegzetes figu-
rája; a csetepaté során ketten 
meghaltak. 

Már az épület helye is ki volt 
je lö lve a falu „ l ász lóház i "—Pe-
tőfi utcai — részén, amikor a tu-
lajdonos visszalépett az üzlettől. 

Ekkor új terv született: a pör-
deföldi kocsma hiteles mását 
szándékoztak felépíteni. Erre a 
falu iparosai társadalmi munká-
ban vállalkoztak volna, ez a vál-

kezdődött: kijavították a tetőt, ki-
cserélték a zsúpot, a falakról le-
verték a tapasztást, a korhadt bo-
ronákat újra cserélték, a talpge-
rendák alá beton alap került. Az -
tán a munkálatok 1983-ban ab-
bamaradtak... 

A tető azóta még dacol az idő-
vel, de fé lő, hogy mégiscsak las-
san az enyészet martalékává vá-
lik az épület. Noha méltó lenne a 
megmentésre Zalalövő, Cseszt-
reg, Kávás és Galambok tájházá-
hoz hasonlóan. 

Molnár László 

találkozott, aki öreg, egykori la-
kásukat saját kezűleg tette tönk-
re, nehogy azt múzeumi célra 
megvásárolhassák, mondván: 

— Ne mutogassák kíváncsi 
turistáknak, milyen nyomorúsá-
gos körülmények között éltünk 
egykor! 

Szerencsére nem így gondol-
kodott Szabó József \ olt pákai ta-
nácselnök, aki az 1972-ben ala-
pított Helytörténeti-szakkör tag-
jainak kérésére kereste a lehető-
séget egy, a falu történetének, 
néprajzának bemutatására alkal-
mas épület megvásárlására és Pá-
kán történő felállítására. M é g 
Nemesnépen és Szentgyörgy völ-
gyön is járt megfe le lő épület 
után. 

A volt megyei tanács főépíté-
szével és a Göcseji Múzeummal 
végül is sikerült megfelelő épü-
letet találni Pördeföldén — az 
egykori kocsmát. 

A z épület néprajzi romantiká-
ját növelte, hogy a szájhagyo-

A dömeföldi tájház. 

lalkozás viszont a néprajzosok el-
lenállásán bukott meg. 

Végül mindkét fél számára el-
fogadható lehetőség kínálkozott. 
Meghalt Dömeföldén a körzet 
másik zsúpos házának tulajdono-
sa. A z örökösökkel könnyen 
megegyeztek, s így a szakkör 
anyaga végre otthonra talált. 

Részleges, kisebb javítások 
után — melyet a környéken la-
kók segítségével hajtottak végre 
a szakkör tagjai — az összegyűj-
tött, odaillő anyagból a szobát és 
a konyhát berendezték, a többi 
raktározásra a padlásra és a kam-
rába került. Szomorú folytatás: 
két év elteltével az épület állaga 
annyira megromlott, hogy sürgős 
felújításra szorult. 

A néprajzi értékek a Göcseji 
Múzeumba kerültek azzal, hogy 
a felújítás után a kiállításhoz 
szükséges anyagot visszaszállít-
ják, sőt a hiányzó berendezési tár-
gyakat a múzeum anyagából pó-
tolják. 

A felújítás nagy lendülettel 



Gömbvillám járt Pákán? 
Pákán az A d y utcát keressük. Áll ítólag ott lát-

ták a gömbvillámot és észlelték nyomait. 
— Én is arra lakom, igaz, a szomszédos utcá-

ban, de nálunk nem járt semmiféle villám — köz-
li érdeklődésünkre a megkérdezett férfi , aztán mo-
solyogva hozzáteszi, talán azért nem kereste meg 
őket a „mennykő", mert másoknál hívőbb, vallá-
sosabb emberek. Ma jd elmagyarázza, hogy hol ta-
láljuk meg az ominózus utcát. 

Amikor megtudják az utcabeliek, hogy honnan 
jöttünk, egyre többen gyülekeznek körülöttünk. 

— Hogy gömb volt vagy egyenes, azt én meg 

nem tudom mondani, de valami volt, az biztos — 

erősíti megértesülésünketfíe/:ó'Láíz/ó, akinek há-
zában kószált a rejtélyes vil lám és okozott is ott 
némi kárt. 

A szemközti ház lakója, Tóth Józsefné veszi át 
a szót, s számol be a történtekről: 

—Egy nagy dörrenésre riadtam, gyorsan a té-

véhez mentem, s kirántottam a konnektorból az an-

tenna- és a villanyvezeték dugóit. Nem is lett sem-

mi baja az én televíziómnak, jobb kép van azon, 

mint eddig volt. Am a dörgést egy villanás követ-

te. Laciék házának emeleti ablakából jött a félel-

Ezt a vezetéket vágta el a villám — mutatja Bekő László. 

(Folytatás az 1. oldalról.) 
— Laciék hosszabb időn át 

nem jelentkeztek, már arra gon-

doltam, hogy valami tragédia 

történt — veszi át ismét a szót 
Tóth Józsefné. — Megörültem, 

amikor a vihar elmúltával Laci 

kijött az erkélyre. Oda is szóltam: 

hát ti éltek?... 

Egy asszony, Miilei Ferenc-

né szólal meg a sokadalomban: 

,— -7 AJ AT H T D I AT» Zalai Hírlap, 1992.május 13., Szreda 

metes fény, majd ködként elhömpölygött az utcán 

és szertefoszlott. 

—De a nyomát otthagyta minden lakásban. A 

mama kivételével mindenkinek tönkrement a té-

véje — t e s z i hozzá az asszony fia, Tóth József, aki 
néhány házzal arrébb lakik. — F é l m i l l i ó s kár biz-

tosan van ebben az utcában. 

Bekőékhez megyünk, abba a házba, ahova be-
surrant és gyorsan továbbállt az ilyen vagy olyan 
villám. A nyomok arra engednek következtetni, 
hogy a tetőn át érkezett, ahol három kúpcserepet 
tört darabokra, majd a villany- és az antennaveze-
téken keresztül, az erősítő dobozán át távozott a 
lakásból. 

— Néztem a tévét, egyszeresük arra figyeltem 

fel, hogy valami elsüvített a fülem mellett — idé-
zi fe l most már részletesen is a történteket Bekő 
Lász ló .—Csak később vettem észre, hogy a repü-

lő tárgy a mögöttem lévő villanykapcsoló fedele 

volt. Amaz észlelés után hamarosan hatalmasfény 

töltötte be a szobát, majd egy óriási csattanás kö-

vetkezett, s „ elment" a villany. Ez utóbbi gyakran 

előfordul a mi falunkban, így még mindig nem gon-

doltam villámra. Csak amikor a három televízi-

ónk közül egyik 

sem működött, 

akkor kezdtem 

sejteni. Amikor 

pedig a tetőn is 

felfedeztem a 

nyomokat, az el-

tört cserepeket,a 

megégett, átlyug-

gatott bádogot, 

az elnyírt héteres 

alumínium lég-

vezetéket, akkor 

már tudtam, hogy 

valami természe-

ti erő munkálko-

dott. 

— Gömbvi l -
lám? 

— Csak ismé-

telhetem: nem tu-

dom. 

(Folytatás 

a biztosító a kárunkat? Jelentet-

tük az esetet, de felénk se néz sen -

ki. 

Mivel nem vagyunk szakértői 
a gömbvil lámnak, ezért Dús 

Magdolna és Egely György T i -
tokzatos erők tudománya? című 
könyvéhez fordultunk segítsé-
gért. A z egyik fejezetben a kö-
vetkezőket írja a szerzőpáros: 
Egy magyar megfigyelés tanúsá-
ga szerint a derült égből leeresz-
kedő gömbvil lám néhány tized 
másodperc alatt négy ökröt ége-
tett szénné. A z ökrök egy szé-
násszekeret húztak, de sem a szé-
nának, sem a szekérnek nem esett 
semmi baja. A megfigyelők meg-
jegyezték, hogy csak a szekérrúd 
szenesedett meg, de maga a ko-
csi már nem. Ez az a jellegzetes-
ség, a korlátozott sérülés, ami 
szinte mindig együtt jár a gömb-
villámmal. Magát a jelenséget 
azonban ugyanúgy kevesen is-
merik, mint egyik következmé-
nyét, a spontán égést. 

Nemecz Ferenc 

—Nem volt ilyen bajunk, amíg 

nem hozták ide ezt a kábelrend-

szert. Megvoltunk jól az addigi 

programokkal. Igaz, a fiatalok a 

műholdasokat is kedvelik. De 

most nézhetjük a semmit. 

— Az utcai kábelben lehet a 

hiba — tippeli Bek András —, 

csak azért szaladhatott végig 

minden házon és tette tönkre a té-

vékészülékeket. Vajon megfizeti 



Zalai Hírlap 

1992. május 20., SZERDA 

Folklórfesztivál 
Pákán 

Május 24 -én délután fél háromkor kezdődik a pákai művelődési 
házban a X V I I . Zalai Folklórfesztivál. A Megye i Művelődési és 
If júsági Központ, illetve a helyi önkormányzat által szervezett 
folklórbokrétán a szólistákon kívül közreműködik a csesztregi 
pávakör, a gutorföldi Vadrózsák Táncegyüttes, a lenti Szütyőke 
Gyermektánccsoport és citerazenekar, a pákai ifjúsági népdalkör, 
a pacsai citerazenekar és pávakör. Zalaegerszegről az Ady Altalános 
Isko la be t l ehemes g y e rmekcsopo r t j a , a M e z ő g a z d a s á g i 
Szakmunkásképző Intézet éneklő csoportja, valamint a Zengő 
Kislant népzenei együttes lép pódiumra. A rangos eseményre 
meghívást kapott a csentei pávakör és a pincei tánccsoport a 
szlovéniai Muravidékről. 

Folklór-ünnep 
Pákán 

Kétévente rendezik meg Pá- környékén gyűjtött dalokat adott 
kán a hagyományőrző csopor- elő. Zalaegerszeget az A d y A l -
tok, népdalkörök, népi énekka- talános Iskola, a szakmunkás-
rok találkozóját. Ezért adtak egy- képző intézet és a Zengő Kislant 
másnak vasárnap randevút itt a népzenei együttes képviselte, 
zalai csoportok. A fesztivált a Két, Szlovéniából érkezett csa-
Lenti Zeneiskola fúvósainak pat, a pincei tánccsoport és a 
egyórás térzenéje előzte meg, csentei pávakör is bemutatta ha-
majd a művelődési házban Far- gyományőrző munkájának ered-
te István pákai polgármester ményét a szépszámú közönség 
köszöntője után kezdődött meg előtt. Láthatták még a nézők a 
a műsor. A programban tizenöt lenti citerazenekart, Gutorföldé-
produkció szerepelt. A fanfárok ről a tánccsoportot, a pacsai ci-
megszólalása után a lenti Szütyő- terásokat és a csesztregi páva-
ke gyermektánccsoport lépett kört. 
színpadra, majd Kárpáti Móni- A találkozót a szokásos mó-
ka énekelt zalai népdalokat. A don emlékplakettek átadása és 
pákai ifjúsági népdalkör Páka rövid szakmai értékelés zárta. 

Pillanatkép a lenti Szütyőke gyermektánccsoport produkciójából. 

Zalai hírlap. 1992.május 25., hétfő 
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XVII. ZALAI 

FOLKLÓRFESZTIVÁLRA, 

A M E L Y 1992. M Á J U S 24-ÉN, 14.30 Ó R A K O R 

K E R Ü L MEGRENDEZÉSRE 

A P Á K A I M Ű V E L Ő D É S I H Á Z B A N 

RENDEZŐSÉG 

K Ö Z R E M Ű K Ö D N E K : 

Badacsonyi Lajos, énekes 

Csentei Pávakör (Szlovénia) 

Csesztregi Pávakör 

Gutorfö ldei Táncegyüttes 

Kérpát i Mónika, énekes 

Lent i S Z Ü T Y Ő K E Gyermektánccsoport 

Lenti Citerazenekar 
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Falujel vény-
és emlékműavatás Pákán 

Páka társadalma augusztus 
huszadikán kettős ünnepséget 
tartott—a Községházán felavat-
ták a település történetének első 
címerét, míg a temetőben a má-
sodik világháború pákai német és 
magyar katonaáldozatainak em-
lékművét leplezték le. A pákai 
önkormányzat elhatározta, hogy 

falujelvényt és zászlót készíttet 
az utókor számára: a címert Or-

bán Ildikó zalaegerszegi grafi-
kusművész tervezte a heraldikai 
szabályok f igyelembe vételével. 
A z esztétikus falujelvényt és a 
zászlót a budapesti Sportreklám 
Kft . készítette. A bensőséges 
hangulatú ünnepségen dr. Tiha-

nyi Ottó, a Köztársasági Megbí -
zott Területi Hivatalának képvi-
selője mondott avatóbeszédet. 

A z avatóbeszéd után Mester 

Vince pákai esperes megáldotta 
a faluzászlót, melyre emléksza-
lagot kötött dr. Tihanyi Ottó, dr. 

Dénes Béla, aZala Megye i Köz-
gyűlés fő jegyzője , Rudics Róbert 

országgyűlési képviselő, a pákai 
körjegyzőséghez tartozó ortahá-
zi, kányavári és pördeföldei, 
valamint a csömödéri és az alsó-
szászországi Wesendorf telepü-
lési önkormányzatok, továbbá a 
pákai MDF-szervezet képviselő-
je-

Farkas István polgármester az új faluzászlóval. 

ZH.1992.aug 21., Péntek 

Akiket hiába vártak vissza... 
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A pákai temetó'ben nyugvó magyar és német katonák közös 
síremléke, melyet most, augusztus 20-án avattak fel. 



1992.aug.24., Hétfő 

Fókusz 
ZALAI HÍRLAP 7 

Rengeteg a nyitott kérdés 
Privatizáció előtt a gyógyszertárak 

Az ölnyi vastag falak kire-
kesztik a kinti hőséget. Ennek 
most nyáron igazán lehet örül-
ni. Persze megjön majd a feke-
televes: a nyirkos idő közeled-
tével a vizes falak hűvöset fog-
nak ontani. Ez az épület itt Pá-
kán már a 40-es évek óta pati-
kának ad otthont. Most hárman 
vannak az üzletben: a vezető 
gyógyszerésznő, egy asszisztens 
és egy takarítónő. Igen jó helyen 
fekszik a patika: Döme föld. Ká-
nyavár, Ortaháza, Pördefölde és 
a szomszédos Csömödér lakói is 
idejárnak receptjeikkel. Mivel 
teljes körben forgalmaznak 
gyógyszereket, ezért nagyon rit-
ka, hogy valaki Lentibe vonatoz-
zon, buszozzon a tablettáért, in-
jekcióért. Elégedett is az ellátás-
sal a környék több mint kétezer 
lakosa. 

Gondolkodtak 
helyettük 

M i lesz majd a jövőben, ami-
kor a privatizáció szele eléri őket 
is? Kulcsúmé Bek Magdolna, a 
gyógyszertár vezetője szépíti a 
valóságot, de a beszélgetés során 
egyre jobban érezni: fél a válto-
zásoktól. 

—A kicsi gyógyszertárak kö-

zé tartozunk, az átlagforgalmunk 

600 ezer forint havonta. Zömé-

ben gyári készítményeket adunk 

el, a helyben készítendő elég ke-

vés. Kínálunk gyógytermékeket 

is. Falun a patikusnak arra is rá 

kell érnie, hogy tanácsot adjon, 

beszélgessen a betérőkkel, hiszen 

szinte mindenki jó ismerős — 

mondja Kulcsárné, betekintést 
adva a falusi patika hétköznap-
jaiba. — A z ilyen kis gyógyszer-

tárak azért lesznek bajban a pri-

vatizációnál, mert eddig helyet-

tünk gondolkodtak. Megkaptuk 

az árut, mert az állami gyógy-

szertárnak ellátási felelőssége 

volt. Tartok a privatizációtól, 

megmondom őszintén. Páka nem 

fekszik közlekedési főútvonalon, 

aforgalomban csak az itt élőkre 

Pákán megszokták, keresik a patikát. De mit hoz a jövő? 
(Kiss Ferenc felvétele) 

aprófalvas település-jellegből 
következően sok a megyében az 
egyszemélyes patika is. Kérdé-
sek kérdésre halmozódnak, s a 
válasz — konkrét válasz — még 
mindig sok esetben nyitott. 

— Egy valami már tisztázó-

dott, ez pedig a tulajdonjog kér-

dése — mondja Gáspár László-

né, a megyei gyógyszertárköz-
pont vezetője, amikor kételye-
inkkel irodájábanfelkerestük. — 
A történet még 1950-re nyúlik 

vissza, amikor az akkori Népjó-

léti Mmisztérium és a Népgazda-

sági Tanács a gyógyszertári köz-

pontokat állami tulajdonnak 

nyilvánította. A felügyelet a me-

gyei tanácsokhoz került. Az or-

szágban a rendszerváltást köve-

tően változatos kép alakult ki: 12 

megyében közüzemnek soroltak 

bennünket, 8 megyében nem. Hi-

ába határozta el a kormányzat a 

privatizációt, a tulajdonjog el-

döntése másfél éves huzavona 

gyógyszertárakra a pályázatot a 

minisztérium hirdeti meg. Az el-

ső körben szigorú feltételekhez 

kötik a vállalkozást, gondolok itt 

szakvizsgára, bizonyos gyakor-

lati időre. Versenyhelyzetben a 

szakmai hozzáértés fog dönteni. 

Abban az esetben, ha a patika je-

lenlegi személyzetéből nem akar 

senki vállalkozni, s idegen jelent-

kező sincs, sor kerül egy máso-

dik körre, amikor már bárki pá-

lyázhat. Szakmai szempontból 

nem lenne szerencsés, ha nem 

gyógyszerész vezetne egy pati-

kát. 

— S mennyiért lehet hozzá-
jutni egy gyógyszertárhoz? 

—Ez az, amit nem tudunk. Szó 

van kedvező hitelfeltételekről, 

bérletről, lízing-megoldásról. A 

készletet nyilván meg kell venni 

majd, hogy ehhez a társadalom-

biztosítás segítséget nyújt-e, nem 

tudom. Az épület és a szolgálati 

lakás — ahol van — újabb nyi-

egymással, a zalaiak többek kö-
zött Győr-Sopronnal, Tolnával, 
Somoggyal alkotnak egy teamet 
a Hungaropharma körül. Külföl-
diek is érdeklődnek a gyógyszer-
nagykereskedelem iránt. A leen-
dő privatizált patikáknak tehát 
szélesebb körben nyílik majd 
módjuk árut beszerezni. 

S hogy mi lesz a patikákkal? 
Azza l a több mint 20 egyszemé-
lyessel, akiknél a rentabilitás 
(gazdaságosság) csak illúzió? Mi 
lesz azokkal a magyobbakkal, 
ahol a költségek és bevételek 
egyenlege szintén negatív, ám 
több embernek adnak munkát? 
Hogyan értékelik fel majd a kü-
lönböző állapotú patikákat, hi-
szen a pákai nyirkosfalút, ahol a 
téli tüzelő felvágása is a patikus 
dolga, nehezen lehet összemér-
hetővé tenni a keszthelyi hiper-
modern újjal? A gyógyszertári 
személyzet miért nem alakíthat 
társaságot, hogy reális jeséllyel 



korántsem olyan méretű, mint ahogy a közhie- F A R S A N G L A J O S Divatbemutató a Privátexpóban - naponta többször is 

Az elmúlt hetekben 
kósza hírek kaptak 
szárnyra a kányavá-
ri malom lebontásá-
val kapcsolatban. 
De kié is volt ez a 
régi épület, és mi 
korbácsolta fel az 
indulatokat? 

Szombati Pálné volt ma-
lomtulajdonos elmondása 
szerint édesanyjáé volt a ma-
lom, melyet 1952-ben álla-
mosítottak, így a Magyar Á l -
lam tulajdonába került, fe l -
szerelésekkel együtt. Hárman 
voltak testvérek - egy elhalá-
lozott - , így testvéri j o gon 
kérték—a kárpótlást, melyet 
meg is kaptak. 

A malom további sorsáról a 
lenti földhivatal i l letékese 
adott felvilágosítást: 

- A 672/1961/VII. 1. hatá-
rozattal földrendezés során a 
csömödéri Csertamenti 
Mg tsz tulajdonába került a 
malom és a hozzá tartozó te-
rület. A termelőszövetkezet 
elnöke, Czupi Béla, 1991 
szeptemberében kérte hivata-
lunkat, hogy állítsa vissza a 
tulajdonjogot, azzal az indok-
lással, hogy nem tartanak rá 

Felkorbácsolt indulatok 
A KANYAVARI MALOM TEGLAI 

igényt. A kérelemnek a fö ld-
hivatal az 1992. január 10-i 
határozatában helyet adott, és 
í gy került a pákai önkor-
mányzat tulajdonába. (Itt em-
lítjük meg, hogy a lebontott 
malom még ebben az idő-
pontban nem került be j egy -
zésre a te lekkönyvbe. ) 

— Mi történt ezután? — kér-
deztük Tüske Ferenc kánya-
vári polgármestert? 

- A z épület annyira elha-
nyagolt állapotban volt , hogy 
közvetlen életveszélyt je len-
tett. Kéz i bontással nem lehe-
tett elhárítani, a gépi megkö-
zelítés látszott bizton-
ságosnak. A kányavári fiata-
loktól megkérdeztem, hogy 
szükségük van-e a bontásból 
származó anyagokra? N e m -
leges választ kaptam minden 
esetben. í gy esett aztán Far-
kas István pákai polgármes-
terre a választás, hogy bonyo-
lítsa le ő a lebontást, és ve le 
együtt az anyagok elszállítá-
sát. 

- Hogyan látják ezt a falu-

ban élő emberek? 

- A malom szomszédságá-
ban lakom, láttam a megsem-
misítés minden folyamatát. 
Egy ik pénteken délután jött 
egy nagy gép, azzal lerom-
bolták, majd autókra rakták a 
téglát. Szombat délre az egé-
szet elhordták. Tóth István fu-
varos elmondta, hogy Farkas 

István polgármester pincét 
épít, odavitte a téglát. A zon -
kívül még egy személynek, 
aki a munkagépet kezelte. 
Miért kellett odaadni azt a j ó 
anyagot ilyen nehéz időkben, 
miért nem lehetett legalább egy 
kápolnát építeni belőle? Ezek 
szerint a mi fejünk fölül min-, 
dent eladhatnak? - kérdezte 
Takács Lajosné nyugdíjas. 

- Kérem szépen! Miért 
nem volt nyilvános árverésen 
fe lajánlva az eladásra szánt 
anyag? Miért kell ebben a fa-
luban mindent elkótyavetyél-
ni? Rengeteg j ó állapotú tégla 
volt abban az épületben. Ilyen 

áron könnyen lehet építkezni. 
Szeretném tudni pontosan, 
mit f izettek érte azok, akik 
megkapták? - vélekedett Ge-

rencsér Ferenc. 

- M é g hogy a fiatalokat 
megkérdezték? Hiszen az a 
kevés, aki itt letelepedhetne, 
menekül ebből a faluból. Itt 
Farkas István az úr, el lene 
semmit nem lehet tenni... -
folytatta Pankasz Zoltán ká-
nyavári lakos. 

Cseresznyés Károly gépke-
zelőtől a következőket tudtuk 
meg: 

- Munkadí j f e j ébe kaptam 
a téglát, de erről bővebbet 
Farkas Istvántól kérdezze-
nek... 

Molnár György testületi 
képviselő a következőket 
mondja: 

- A z o n csodá lkozom, ho-
gyan került a pákai önkor-
mányzat tulajdonába a ká-
nyavári ma lom? Tudni i l l ik 
egy ik testületi ülésen olyan 
döntést hoztunk - melyen 

je len voltak a kör j egyzőség-
hez tartozó önkormányzatok 
polgármesterei és képviselői 
egyaránt, - hogy óvoda, isko-
la , ' o rvos i rendelő és tanári 
szolgálati lakások maradnak 
közös üzemeltetés alatt. V i -
szont a többi ingatlant vissza-
kapja minden önkormányzat 
a saját tulajdonába. Termé-
szetesen erről j e g y zőkönyv 
készül t, konkrétan ez történt a 
malom esetében. N e m tudom 
elképzelni, hogy érvényes te-
lekkönyvi be jegyzés hiányá-
ban hogyan foghattak a le-
bontáshoz? 

Farkas István polgármes-
tert hivatalában kértük, vála-
szol jon kérdéseinkre. 

— Semmi köze magának az 

egészhez, és ahhoz sincs, 

hogy én mit csinálok. Tűnjön 

el!- hangzott a válasz. 
Ezután Tótivánné Kulcsár 

Edina j egyzőnőtő l próbál-
tunk információt szerezni a 
káriyavári malom sorsáról. 
Ekkor Farkas István berontott 
a j e g y z ő n ő irodájába és mun-
katársát felparancsolta a laká-
sába... 

A kányavári malom sorsá-
ról egye lő re ennyi derült ki. 
Va j on lesz folytatás? 

B. N A G Y É V A 

hétköznapjainkban visszaköszön-
nek. Ime közülük néhány. 

A politikai szabadság eufóriájá-
ban valamennyi történelmi gyökerű 
vita kétszeres vitalitással éledt újjá. 
Felmerül a kérdés, vajon a nemzeti 
és politikai viták által gordiuszi cso-
móba kötött közép- és dél-európai 
népeknek szabad-e álmodniuk, 
avagy még ennél is fontosabb, hogy 
a gyakorlatban megkísérelhetik-e, 
hogy belépjenek az integrálódó Eu-
rópába. A kultúra nem tálát megér-
tésre sem a fiatal intelligencia, sem 
a túlpolitizáló pártvezetők, és legke-
vésbé az új üzletemberek körében, 
akik a nyugati üzletemberekkel el-
lentétben még nem ismerték fel a 
kulturális rendezvények támogatá-
sának a szükségességét. A szabadpi-
ac új feltételei közt a kultúra keres-
kedelmi árucikké váll. Azokat a kul-
turális központokat és klubokat fel-
számolták, vagy - anyagiak 
hiányában - profitszerző tevékeny-
ségre kényszerítették. Videoköl-
csönzö, elektronikai játéküzlet, ka-
szinó, szexshop vagy más kereske-
delmi egység lett belőlük, amelyek 
gyakran primitív tömegkultúrát ter-
jesztenek. A kultúra-a leghumánu-
sabb emberi érték - pusztulása 
visszafordíthatatlan folyamat. Azaz 
Európa, amit közös fáradozással 
létrehoznak, független anyaorszá-
gokból áll majd Olyan etnikai kul-
túrák Európája, amit összeköt a kul-
tu rális örökség - a többség egységé-
nek Európája lesz. Úgy tűnik, hogy 
a nemzetállamra és kisebbségekre 
való felosztás mindig kikerülhetet-
len volt. Azonban a kisebbségek sza-
badságára vonatkozó korlátozáso-
kat és kultúrájukkal szembeni into-
leranciát soha semmi sem indokol-
ta. A jövő Európáját olyan fejlett 
társadalmak népesítik majd be, 
amelyeknek a tagjai elkötelezetten 
vállalják a „vegyes" együttélést 
olyan szomszédokkal, akiknek má-
sakaz-ősei, eltérő nyelvet beszélnek, 
másik istenhez imádkoznak, eltérő a 
kultúrájuk és a külsejük 
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Az ölnyi vastag falak kire-
kesztik a kinti hőséget. Ennek 
most nyáron igazán lehet örül-
ni. Persze megjön majd a feke-
televes: a nyirkos idő közeled-
tével a vizes falak hűvöset fog-
nak ontani. Ez az épület itt Pá-
kán már a 40-es évek óta pati-

| kának ad otthont. Most hárman 
vannak az üzletben: a vezető 
gyógyszerésznél, egy asszisztens 
és egy takarítónő. Igen jó helyen 
fekszik a patika: Döme föld. Ká-
nyavár, Ortaháza, Pördefölde és 
a szomszédos Csömödér lakói is 
idejárnak receptjeikkel. Mivel 
teljes körben forgalmaznak 
gyógyszereket, ezért nagyon rit-
ka, hogy valaki Lentibe vonatoz-
zon, buszozzon a tablettáért, in-
jekcióért. Elégedett is az ellátás-
sal a környék több mint kétezer 

I lakosa. 

Gondolkodtak 
helyettük 

Mi lesz majd a jövőben, ami-
kor a privatizáció szele eléri őket 
is? Kulcsárné Bek Magdolna, a 
gyógyszertár vezetője szépíti a 
valóságot, de a beszélgetés során 
egyre jobban érezni: fé l a válto-
zásoktól. 

—A kicsi gyógyszertárak kö-

zé tartozunk, az átlagforgalmunk 

600 ezer forint havonta. Zömé-

ben gyári készítményeket adunk 

el, a helyben készítendő elég ke-

vés. Kínálunk gyógytermékeket 

is. Falun a patikusnak arra is rá 

kell érnie, hogy tanácsot adjon, 

beszélgessen a betérőkkel, hiszen 

szinte mindenki jó ismerős — 

mondja Kulcsárné, betekintést 
adva a falusi patika hétköznap-
jaiba. — A z ilyen kis gyógyszer-

tárak azért lesznek bajban a pri-

vatizációnál, mert eddig helyet-

tünk gondolkodtak. Megkaptuk 

az árut, mert az állami gyógy-

szertárnak ellátási felelőssége 

volt. Tartok a privatizációtól, 

megmondom őszintén. Páka nem 

fekszik közlekedési főútvonalon, 

a forgalomban csak az itt élőkre 

támaszkodhatom. Most hárman 

vagyunk, nem tudnánk annyit 

dolgozni, hogy úgymond kigaz-

dálkodjuk a megélhetésünket, 

még 16 órai munkával sem. Az 

adminisztráció is teljes egészé-

ben ránk hárulna — legyint kis-
sé lemondóan. 

Ha első körben 
nincs eredmény 

Hát igen, a megye nem egy 
gyógyszerészében fogalmazód-
nak meg hasonló gondolatok. A z 

Pákán megszokták, keresik a patikát. De mit hoz a jövő? 
(Kiss Ferenc felvétele) 

aprófalvas település-jellegből 
következően sok a megyében az 
egyszemélyes patika is. Kérdé-
sek kérdésre halmozódnak, s a 
válasz — konkrét válasz — még 
mindig sok esetben nyitott. 

— Egy valami már tisztázó-

dott, ez pedig a tulajdonjog kér-

dése — mondja Gáspár László-

né, a megyei gyógyszertárköz-
pont vezetője, amikor kételye-
inkkel irodájában felkerestük. — 
A történet még 1950-re nyúlik 

vissza, amikor az akkori Népjó-

léti Minisztérium és a Népgazda-

sági Tanács a gyógyszertári köz-

pontokat állami tulajdonnak 

nyilvánította. A felügyelet a me-

gyei tanácsokhoz került. Az or-

szágban a rendszerváltást köve-

tően változatos kép alakult ki: 12 

megyében közüzemnek soroltak 

bennünket, 8 megyében nem. Hi-

ába határozta el a kormányzat, a 

privatizációt, a tulajdonjog el-

döntése másfél éves huzavona 

eredménye: nem önkormányza-

ti, hanem állami tulajdon va-

gyunk! 

— Zala megyében szinte lát-
ványosan egymás után épülnek, 
szépülnek a patikák. Összefüg-
gésben van ez már a privatizá-
cióval? 

—- Ez inkább a vásárlók kul-

turált és megfelelő nívójú kiszol-

gálásával van összefüggésben. 

Elképzeléseink szerint a gyógy-

szertári központban szét kellene 

választani a nagykereskedelmet 

és a gyártást, gazdasági társa-

ságok alakításával. Az egyes 

gyógyszertárakra a pályázatot a 

minisztérium hirdeti meg. Az el-

ső körben szigorú feltételekhez 

kötik a vállalkozást, gondolok itt 

szakvizsgára, bizonyos gyakor-

lati időre. Versenyhelyzetben a 

szakmai hozzáértés fog dönteni. 

Abban az esetben, ha a patika je-

lenlegi személyzetéből nem akar 

senki vállalkozni, s idegen jelent-

kező sincs, sor kerül egy máso-

dik körre, amikor már bárki pá-

lyázhat. Szakmai szempontból 

nem lenne szerencsés, ha nem 

gyógyszerész vezetne egy pati-

kát. 

— S mennyiéit lehet hozzá-
jutni egy gyógyszertárhoz? 

—Ez az, amit nem tudunk. Szó 

van kedvező hitelfeltételekről, 

bérletről, lízing-megoldásról. A 

készletet nyilván meg kell venni 

majd, hogy ehhez a társadalom-

biztosítás segítséget nyújt-e, nem 

tudom. Az épület és a szolgálati 

lakás — ahol van — újabb nyi-

tott kérdés. Teljesen érthető a 

kollégák idegenkedése, félelme 

az egésztől, hiszen olyan sok a 

nyitott kérdés. 

Nem kapkodták 
el 

A gyógyszernagykereskedel-
mi engedély is megszűnik, a je-
lenlegi központoknak pályázni-
uk kell, ha ezt a tevékenységet a 
jövőben folytami kívánják. A 
gyógyszertári központok három 
nagy tömörülésben fogtak össze 

egymással, a zalaiak többek kö-
zött Győr-Sopronnal, Tolnával, 
Somoggyal alkotnak egy teamet 
a Hungaropharma körül. Külföl-
diek is érdeklődnek a gyógyszer-
nagykereskedelem iránt. A leen-
dő privatizált patikáknak tehát 
szélesebb körben nyílik majd 
módjuk árut beszerezni. 

S hogy mi lesz a patikákkal? 
Azzal a több mint 20 egyszemé-
lyessel, akiknél a rentabilitás 
(gazdaságosság) csak illúzió? M i 
lesz azokkal a magyóbbakkal, 
ahol a költségek és bevételek 
egyenlege szintén negatív, ám 
több embernek adnak munkát? 
Hogyan értékelik fel majd a kü-
lönböző állapotú patikákat, hi-
szen a pákai nyirkosfalút, ahol a 
téli tüzelő felvágása is a patikus 
dolga, nehezen lehet összemér-
hetővé tenni a keszthelyi hiper-
modern újjal? A gyógyszertári 
személyzet miért nem alakíthat 
társaságot, hogy reális £séllyel 
pályázhassanak, miért kikötés a 
személyi j o g megléte? M i lesz 
azokkal a patikákkal, amelyek 
semelyik fordulóban nem kelle-
nek senkinek? 

Újra utazhat a lakosság a kö-
zeli városba? 

M i lesz az e l fekvő készlet 
sorsa? 

K i lesz köteles ügyelni? 
Kérdés kérdés hátán. A priva-

tizáció elhúzódása miatt egy 
szempontból lehetünk optimis-
ták: szó sincs elkapkodott váltás-
ról! 

Luif Ibolya 

Privatizáció előtt a gyógyszertárak 



zar is Kiépítésre Került. 
A hegygerincről kanyargós, asz-

faltozott úton ereszkedünk lejjebb, s 
önkéntelenül arra gondolok: lám, 
nem csak az osztrák szőlősgazdák 
tudnak korszerű hegyi utakat létesí-
teni! A derék pákaiak összefogása ré-
vén a legeldugottabb hajlékhoz is fel 
lehet jutni gépkocsival télvíz idején. 
A falu központjában megállunk a 
Válicka-patak hídjánál. A part men-
tén, rendezett kegyeleti parkban 
emelkedik a nemrég avatott első és 
második világháborús emlékmű, 
melyhez illő hátteret nyújtanak a víz-
re hajló fűzfák. A polgármester ki-
csit sajnálkozik amiatt, hogy a turis-
ták még nem nagyon fedezték fel Pá-
kát, de már elkészült egy képeslap a 
szép épületekről, hogy a községből 
elszármazottak is láthassák: mennyit 
változott a település az évek során. 
Érthető, hogy a képeslapon meg-
örökítették a templomot is, ahol Mes-

ter Vince plébánossal együtt tekint-
jük meg az 177l-es évszámot vise-
lő, egyetlen varasdi kőtömbből ki-
faragott keresztutat. Elmondja: 

—Igaz, hogy a hitéletet az elmúlt 
negyven esztendő nálunk is meg-
nyirbálta egy kicsit, de az alapállás 
itt mindig is a hithez közeli állapot 
volt. A fiatalok kevésbé járnak temp-
lomba, de a középkorúak—a jelen-
leg is a legjobban hajtó munkások 
— szívesen és nagylelkűen adakoz-
nak, ha bármikor kérünk. Az egyház-
hoz való ragaszkodást mutatja, hogy 
községünkből szépszámban mentek 
el a pápalátogatásra és meghatódva 
tértek vissza Szombathelyről, hogy 
Magyarországon láthatták-hallhat-
ták a Szentatyát. Az iskolai hitokta-
t ó 

Műemlék Szentháromság-szobor a 18. 
századból. 

nak. A templomért egy Borsos Jó-
zsef nevű plébános tett a legtöbbet: 
ő nagyobbíttatta meg, a tornyot pe-
dig abban az időben — 1741 -ben — 
kezdték építeni a kányavári vár kö-
veiből. Érdekesség, hogy míg más 
templomban majdnem mindig a má-
riás oltárt építették először, a pákai 
oltár Szent József tiszteletére épült. 
Templomunk egyik legértékesebb 
darabja az eredeti főoltárkép, Szent 
Péter és Szent Pál apostolok tiszte-
letére, azaz egy Cimbal-freskó az 
1700-as évek végéről. 

—A templomkert mellett áll a fa-

lu egykori tudós tanárának, Öveges 

Józsefnek a szülőháza. Plébános úr 

hogyan emlékszik vissza a tanár úr-

ra? 

— Amikor 1959 karácsonyán 
idekerültem, évente rendszeresen 
hazajött Öveges tanár úr. Mindig el-
jött a templomba és a sekrestyében 
szép csöndesen, szinte arcát eltakar-
va szokott imádkozni. Nagyon sze-
rette a természetet: a hegyre szinte 

minden nap felsé-
tált. A pákaiak sze-
retettel emlékeznek 
Öveges Józsefre: ut-
cát neveztek el róla, 

golva szembetűnik, 
hogy a Lentihez ti-
zenkét kilométerre 
fekvőközségjólel-
látott közintézmé-
nyekkelés -művek-
kel: a falu legmo-
dernebb épülete az 

f l 989-ben átadott 
egészségház, a 
gyermekek korsze-
rű, nyolctantermes 
általános iskolában 
tanulhatnak, a ki-
sebbeket pedig nap-
köziotthonos óvoda 
várja. A dinamiku-

sabb fejlődés a hatvanas esztendők 
elejére datálható: akkortájt épült a 
volt községi közös tanács, a műve-
lődési ház és alakult ki a mai útháló-
zat. Annak idején legendák kering-
tek arról, Páka vajon mennyit profi-
tálhatott abból, hogy a községből 
származott az egykori MSZMP 
egyik vezető politikusa. Most meg-
lepőmód úgy tűnik, ez a téma tabu-
nak számít a községben. Bár Farkas 
István egyértelműen világossá tette, 
a közhiedelemmel ellentétben Páka 
nem élvezett holmi speciális támo-
gatást, 1985 után pedig a falu már 
semmiféle ilyen pluszban nem része-
sült. A falubelieket ez egyébként már 
nem igen foglalkoztatja, sokkal in-
kább annak van aktualitása: tud-e 
elegendő munkahelyet biztosítani 
Páka az itt élőknek? 

-— Legnagyobb gondunk az utób-
bi két évben az, hogy a keresőképes 
lakosság mintegy négy-öt százalé-
ka munkanélküli. Körzetünkben — 
a körjegyzőséghez tartozó települé-
seket is beleszámítva — több mint 
negyven főről van szó — mondja a 
polgármester. — Helyben dolgozik 
a keresőképes lakosság mintegy hat-
van százaléka, míg negyven száza-

megszunt. 
A beszélgetés során 199l-es 

gyorsmérleget készítünk Pákáról: a 
gondok ellenére jövőre befejezik a 
Csömödérrel közös szennyvíz-prog-
ramot, a pákai kábeltévé-hálózat 
több mint tíz adót kínál a hosszú té-
li estéken, s a telefonfejlesztés során 
önerős beruházásból hetvennégyen 
jutottak a nagyvilágot közelebb ho-
zó telefonhoz. Mégis talán arra leg-
büszkébbek a pákaiak, hogy ismét a 
megyei első osztályban játszik a he-
lyi labdarúgócsapat. 

Hazafelé még útba ejtem a volt 
tanácselnök portáját; Szabó József 

jelenleg is a képviselő-testület tag-
ja: 

— Közel huszonnyolc éves ta-
nácselnöki működésem és tanácstag-
ságom idején hat körzeti orvost, hat 
körzeti megbízott rendőrt és talán 
ugyanennyi iskolaigazgatót szolgál-
tam ki tisztességgel-becsülettel. 
1958-tól 1985-ig negyvenkilenc 
olyan feladatot valósítottunk meg, 
melyekkomoly .summákbakerültek. 
Büszke vagyok minderre és nyugod-
tan végig merek menni a faluban, 
mert úgy érzem, szeretnek az embe-
rek. A képviselő-testület is arra tö-
rekszik, hogy folytassák mindezt. Je-
lenleg a legégetőbb feladat a község 
járdásítása, s egy kicsit háttérbe szo-
rult a falu kulturális élete. Jó lenne 
újraéleszteni a helyi pávakört, mert 
Gerencsér Lajos iskolaigazgató ide-
jében negyventagú énekkar volt itt, 
melynek jómagam is tagja voltam. 
Szeretném, ha a nagy múltú folklór-
fesztiválunk a jövőben is ápolná a 
népművészetet, mert ez a rendez-
vény a községnek sajátos arculatot 
is adott. Csak jó emlékekkel tudok 
visszagondolni ezekre a hagyo-
mányteremtő pákai kezdeményezé-
sekre. 

Szöveg és kép: Gelencsér Gábor 

A felújított pákai hősi emlékmű. A falu büszkesége, az egészségház. 
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Zalai Hírlap, 1993. június 14., Hétfő 

ZALA SZEPE:93 
Sikeres elődöntő Keszthelyen 

Szombaton este Keszthelyen, a C lub of Colors diszkóban rendeztük meg az ötödik Zala Szépe választás elődöntőjét. Felvételünkön a zsűri döntése alapján továbbjutott húsz csinos lány látható. S, 
hogy név szerint kik ők? Ál l jon itt a névsor a szombati döntőre már kisorsolt sorszámok alapján: Fábián Tünde, Nagykanizsa; Felső Tímea. Páka: Németh Judit, Gyenesdiás; Szentmártoni-Nagy 
Hajnalka, Zalaegerszeg; Mül ler Beatrix, Zalaegerszeg; Kun Zsuzsanna, Nagykanizsa; Tóth Dzulceceg, Zalaegerszeg; Hermann Andrea, Keszthely; Papp Andrea, Zalaegerszeg; Tizedes Anita, 
Nagykanizsa; Büki Noémi, Nagykanizsa; Németh Andrea, Nagykanizsa; Veér Hajnalka, Keszthely; Mikolás Vera, Zalaszentgrót; Tóth Nóra, Sárhida; Szakács Gabriella, Nagykanizsa; Vas Noé-
mi, Nagykanizsa; Balogh Judit, Nagykanizsa; Vidák Krisztina, Zalaegerszeg; Baráth Helga, Zalaegerszeg. Az előválogató további részleteiről lapunk 4. oldalán olvashatnak képes beszámolót. 

(Arany Gábor felvétele) 



Malom 
a dombtetőn 
Életveszélyessé vált a 
kányavári malom. A 
pákai polgármester — 
hatósági engedély nél-
kül — lebontotta az 
épületet. A jófajta bé-
kebeli téglákból hegyi 
bajiékot épített. Vagy 
csodát tett? Hisz Páka 
első embere azt állítja, 
hogy törmeléket vásá-
rolt Tulajdonképpen 
kié is volt a malom? Az 
államé vagy az önkor-
mányzaté? Valóban 
csak a pákai polgár-
mester jelezte igényét 
az épületre? (Ripor-
tunk a 7. oldalon.) 

1993. október 29., PÉNTEK Fókusz 

Malom — a dombteton 
A pákai polgármester „ törmelékből" építkezett 

— Természetesen ha az írásban valótlanság lesz, reagálni fo-
gok. Miként azt már a múltban is megtettem — közölte Farkas 
István, Páka polgármestere. A község választott vezetője látha-
tóan ideges. Miért? Nos, kissé zavaros körülmények között ju-
tott bontott téglához. Amit egyébként Farkas úr törmeléknek 
minősít... 

Ma már csak a fundamentum 
és rozsdás gépészeti alkatrészek 
emlékeztetnek arra Kányavá-
ron, hogy a patak partján malom 
állt. Mi történt? A z egykor 
masszív épületet kikezdte „az 
idő vasfoga". Teteje beszakadt, 
falai megrogytak. Életveszé-
lyessé vált, megérett a bontásra. 
Ki kapja meg a bontási enge-
délyt? Fogas kérdés, hisz a ma-
lom hol ide, hol oda tartozott. A z 
államosítás után termelőszövet-
kezeti tulajdonba került, 1991-
ben átszállt a Magyar Államra, 

végül a pákai, majd a kányavári 
önkormányzat mondhatta a ma-
gáénak a malmot. A z életveszé-
lyes épület eltüntetését a kánya-
vári polgárok is szorgalmazták. 
Olyannyira, hogy ketten is beje-
lentették Tüske Ferenc polgár-
mesternek, hogy ők nagyon szí-
vesen vállalnák „eltakarítását" 
(természetesen a használható 
anyagokra igényt tartottak). 

Egyikük Kisteleki Kálmán: 

— 1992. június elején szól-

tam Tüske Ferencnek, hogy 

Zsoltival lebontanánk a malmot. 

O ígéretet is tett arra, hogy be-

szerzi az engedélyt, és ezután 

nekifoghatunk a munkának. Tü-

relmesen vártam, aztán három 

hónap múlva jöttek a „pákai-

ak" . Szétbontották a malmot. 

Mondtam is Zsoltinak, hogy fe-

leslegesen vártunk. 

A télelőn Kányaváron falu-
gyűlést tartottak. 

—Itt azt mondta a polgámes-

terünk, hogy azért kapta meg a 

malmot Farkas István, mert a 

faluban nem volt jelentkező. Ek-

kor én emlékeztettem a június-

ban történt beszélgetésünkre. 

Tüske Ferenc ekkor elismerte, 

hogy valóban mi voltunk az első 

jelentkezők. De már nem volt 

visszaút, hisz a pákai polgár-

mester és a bontást végző gépke-

zelő elvitt mindent. 

A gépkezelő még nem húzta fel a tetőt. 
(Arany Gábor felvételei) 
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íbtetőn 
bóT építkezett 

O ígéretet is tett arra, hogy he-

s szerzi az engedélyt, és ezután 

i- nekifoghatunk a munkának. Tü-

i- relmesen vártam, aztán három 

k hónap múlva jöttek a „pákai-

ak" . Szétbontották a malmot. 

Mondtam is Zsoltinak, hogy fé-

ri leslegesen vártunk. 

i- A télelőn Kányaváron falu-
i- gyűlést tartottak, 
i- — Itt azt mondta a polgámes-

L terünk, hogy azért kapta meg a 

t- malmot Farkas István, mert a 

r- faluban nem volt jelentkező. Ek-

í- kor én emlékeztettem a június-

t" ban történt beszélgetésünkre. 

tó Tüske Ferenc ekkor elismerte, 

hogy valóban mi voltunk az első 

jelentkezők. De már nem volt 

<1- visszaút, hisz a pákai polgár-

iy mester és a bontást végzőgépke-

>t. zelő elvitt mindent. 

Nem megmondtam, hogy bontott téglát, bontott téglát... 

lyosan történt ( a Köztársasági 
Megbízott Területi Hivatala va-
lóban nem talált kifogásolni va-
lót). 

— Az volt a jogszerű, amikor 

megállapodtunk. Az önkor-

mányzat tulajdonjogot szerzett, 

így jogosult volt eladni a mal-

mot. Egyébként jól jártak azzal, 

hogy elbontottuk az épületet. 

— Gondolom Ön is jól járt. 
— Azzal a törmelékkel? El 

kell menni megnézni. A munkát 

csak géppel lehetett elvégezni. 

Ehhez pedig csak én jutottam 

hozzá. 

Miként? Nos erre a válasz: — 
Az a mi dolgunk. 

Tüske Ferenc kányavári pol-
gármester bizonyára tudott vol-
na „újdonságokkal" szolgálni. 
Sajnos, a felkutatására tett kísér-
leteink sorra kudarcot vallottak. 
Igaz, előtte már hallottük, Tüske 
úr ha neszét veszi, hogy a ma-
lom bontása után érdeklődik va-
laki — teljes illegalitásba vo-

nul. Elérhetetlen hegyi hajlékról 
szól az infó... 

—ara tó— 
a tetőt. 

(Arany Gábor felvételei) 

A „gépmester" és Farkas Ist-

ván hegyi hajlékot épített a bon-
tott téglából. Egy ügyes csellel 
tehát beelőzték az első igénylőt. 
Maga a bontás is kissé zűrzava-
ros körülmények között történt. 
1992. augusztus 14-én—erre az 
időpontra a helybeliek határo-
zottan emlékeznek — szedték 
szét a malmot. Mégpedig enge-
dély nélkül. Csömödér, 
Hernyék, Iklódbördőce, Kisszi-
get, Zebecke községek körjegy-
zősége 1992. augusztus 26-án 
adta postára az épület bontási 
engedélyét. A 15 napos felleb-
bezési határidő lejárta után az 
engedély 1992. szeptember 
16-án vált jogerőssé. De hol volt 
már akkor a malom? Vagy a 
Farkas István szerinti — törme-
lék? 

— Kérem, minden szabá-

lyosan történt—mondja a pákai 
polgármester. — Egy-két ember 

tett ugyan feljelentést, ám a 

vizsgálatok megállapították, 

nem vétettünk. Különben is, 

egyetlen kányavári sem 

jelentkezett a malomért. 

— Mi úgy tudjuk, nem Ön 
volt az első igénylő. 

— Csak én jelentkeztem. A 

többi utópia. Megegyeztem a 

kányavári testülettel, enyém lett 

a malom. 

Hogy most az állítólagos 
megegyezés időpontjában tulaj-
donképpen ki volt jogosult elad-
ni az épületet? Nem igazán egy-
értelmű. Tüske Ferenc kányavá-
ri polgármester 1992. augusztus 
18-án küldött egy levelet a Lenti 
Körzeti Földhivatalba. Ebben 
kéri a hivatalt, hogy a Kányavár, 
Fő utca, 69. helyrajzi szám alatti 
épületet (vagyis a malmot) jegy-
ezzék át a helyi önkormányzat 
tulajdonába. Á m ekkor már a 
malom téglái a pákai Kis-hegy-
en várták a kőműveseket... 

— Annak idején mi meg-

egyeztünk a többi önkormány-

zattal, miként osszuk szét a vala-

mikori közös vagyont. A malom 

a kányaváriaké volt. A későbbi 

átírás (időpontja szept. 28.) 
pusztán adminisztrációs hiba. 

Farkas úr még többször meg-
ismételte, hogy minden a szabá-
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Olvasói reagálások 

A kányavári malom múltja 
— a volt tulajdonos szemszögéből 

Felhívjuk Tisztelt Olvasóink figyelmét, hogy hozzánk küldött le 
juk a teljes terjedelmet és a nyilvánosságot. A közlés ténye pedig ti 
levél tartalmával. Kérjük, hogy a név mellett a pontos címet is tü 

Nagyon megdöbbentem, 
amikor a Zalai Hírlap 1993. ok-
tóber 29- iki számában meglát-
tam a „Malom a dombtetőn " cí-
mű írást és a fényképeket. Elol-
vastam a cikket. Mint a tulajdo-
nos lánya, jól emlékszem 
szüleim erőfeszítésére, hogy a 
nagyapámtól örökölt malmot 
átépíthessék, beszereltessék. 
Hány álmatlan éjszakát okozott 
nekik, hogy adósságaikat tör-
lesszék! Mindezt azért tették, 
hogy gyermekeik jövő je bizto-
sítva legyen. Bátyám 17 éves 
korától dolgozott a malomban, 
melyet 1952-ben máról-holnap-
ra elvettek. 

A cikkben felsorolt tulajdon-
váltások nem felelnek meg a va-
lóságnak, az összes dokumentá-
ció a birtokunkban van. Mi kár-
pótlást kértünk, s kaptunk is a 
törvénytelen elvételért — vehe-
tünk rajta két j ó kerékpárt. Sok 
évvel ezelőtt a tsz meghirdette 
már eladásra, többen megnézték 
az épületet. Én minden alkalom-
mal beszéltem az érdeklődők-
kel, egyik sem vállalta az életve-

szélyes bontást. Egy helybeli la-
kos is érdeklődött, de amikor 
látta a falak állapotát, azt mond-
ta: nem teszem ezért kockára a 
gyermekeim életét... A tsz akkor 
írásban kérte, hogy írják a mal-
mot a tulajdonos nevére. Mi 
nem fogadtuk el, mert többe ke-
rült volna a romok elbontása, 
mint amennyit ért a kimenthető 
építőanyag. 

A malom állapota egyre rom-
lott, tetőzetén hatalmas űr tá-
madt, a cserepek potyogtak, a 
deszkák hiányoztak, csupán a 
malomkő, s néhány vaskerék 
maradt meg. A falakon hatalmas 
repedések tátongtak. A z épület-
ből a tsz lebontatta a gépházat, a 
generátorházat, a malomszobát, 
a favágás célját szolgáló színt. 
Csak a főépület állt életveszé-
lyes állapotban. Jártak ide gye-
rekek, állandó rettegésben él-
tem, számtalanszor f igyelmez-
tettem őket a veszélyre. 

A riportban szereplő Kistele-
ki Kálmán vállalkozó szellemű, 
ügyes ember, lehet, hogy lebon-
tásra vállalta volna az épületet, a 

használható anyagokra igényt 
tartva. De kérdem én: ha bontás 
közben őt vagy az említett Zsol-
tit baleset éri, kit vonnak felelős-
ségre? 

Igaza volt Farkas Istvánnak, a 
malmot csak úgy lehetett lebon-
tani, ahogy ők tették. Megköny-
nyebbülve sóhajtottam fel, hogy 
baleset nélkül megtörtént. Vé-
gignéztem, ezért tanúsíthatom, 
hogy a törmelékkel együtt szál-
lították el az anyagot. A bátyám 
ablakából rálátunk Tüske Fe-
renc bejárati ajtajára, láttuk az 
újságírókat is. Polgármeste-
rünkről csak annyit: nem igaz, 
hogy menekül, mindig dolgos 
ember volt, most is dolgozgat, 
mert nem függetlenített, nem 
köteles reggeltől estig otthon ül-
ni. Ha előre tudott volna az új-
ságírók érkezéséről, bizonyára 
otthon marad. Nemsokára vá-
lasztások lesznek. Szeretném 
megérni, ki lesz az az ember, aki 
a falu lakóinak mindenben meg-
felel. 

Szombati Pálné 
Kányavár, Fő u.87. 



Panzió-átadás Pákán 
Tegnaptól panzióval és mű-

szakicikk-, háztartási vegyiáru 
kereskedéssel bővült Páka. Né-

meth Béla vállalkozó közel 
nyolcmillió forintos beruházással 
valósította meg az épületet, mely-
nek alsó részén kapott helyet a 
műszaki és vegyiáru bolt (benne 
két jólismert gyártó teljes márka-
választékával, víz-, villany- és fű-
tésszerelési, valamint háztartás-

világítási cikkekkel), s bérlőként 
egy zöldség-gyümölcsárus mű-
ködik majd a 130 négyzetméter-
nyi földszinti térben (melyhez 
ugyanekkora raktár is tartozik). A 
tetőtérben négyszobás panziót 
(kétágyas, komfortos szobákkal), 
valamint társalgót, minibárt ala-
kított ki a vállalkozó, aki a létesít-
ményt tovább szeretné bővíteni a 
közeljövőben. 

ff.lJ /W3-07JO- hont kai. 
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ZALAI HÍRLAP Sokféle 

Panzió Pákán 
Gáz- és vízvezeték-szere-

lőnek tanult, gyakorolta is a 
szakmáját a pákai Németh 
Béla, ám egyszercsak nagyot 
fordított életpályáján, az 
iparűzőből kereskedelmi 
vállalkozó lett. M a csinos üz-
letház áll a község központ-
jában, van abban két bolt is, 
az emeleten pedig panzió. 
Vajon egy mesterembert mi 
késztet arra, hogy boltot, 
panziót nyisson? 

— Ezt a férjemtől kell meg-
kérdeznie — biztat a családfő 
távollétében a három gyereket 
éppen rendezgető fiatalasz-
szony. — Én csak annyit tudok 
mondani, hogy a fé l jem egy 
optimista ember. Bízik abban, 
hogy bejönnek a dolgai. 

— És mi a tapasztalat? 

— Eddig nem tévedett. Elő-
ször gyerekbutikot nyitottunk, 
azzal is bejött a számítása. Jó 
forgalom mellett tisztes ha-
szonhoz jutottunk. Annak si-
kerében én magam is bíztam, 
mert akkor voltak igazán ki-
csik a gyerekeink és a faluban 
nem nagyon lehetett kapni ne-
kik való holmit. Ez adta az öt-
letet. A z újabb vállalkozástól 
azonban már tartottam, s félek 
ma is, mert sok a bankhitel. 
Aztán Bélának eddig is kevés 
ideje jutott a családra és most 
még több időt elvesz tőlünk a 
munkája. Másrészt viszont, 
látva a butik jó példáját, én is 
bizakodok, annál is inkább, 
mert árainkkal az új boltban is 
versenyképesek vagyunk, pe-
dig rajtunk kívül négy olyan 
üzlet is van a faluban, ahol pél-
dául háztartási vegyiárut is for-
galmaznak. 

— A vevők nehezen fogad-

ják el a mostanában szokásos 

árkülönbözetet. Hogyan lehet 

olcsóbban adni bármit mások-

nál? 

— A régi j ó kereskedők be-
vált gyakorlata volt, hogy in-

kább kisebb legyen az árrés, de 
nagy a forgalom. Akkor, több 
munkával ugyan, de tisztessé-
ges haszonhoz lehet jutni. Mi 
ezt a módszert követjük, s ez a 
vásárlóknak is vonzó. 

— Egy boltra a legkisebb 

faluban is szükség van. De 

panzióra? Gondolják, megél a 

mini szállodájuk? 

— Meg kell, hogy éljen. 
Igyekszünk megismertetni az 
országjárókkal, ezért is hirdet-
jük panziónkat az újságokban 
is, jöjjenek hozzánk a megye, 
az ország természetjárói. N o és 
a külföldiek, akik között a 
mostani vadászati szezonban 
már visszatérővel is találkoz-
tunk. De pesti vendégeink is 
ígérték, hogy j ö vő nyáron újra 
jelentkeznek. 

Most éppen osztrák vadá-
szok foglalják el szobáikat, hi-
szen Pákát vadban gazdag er-
dők övezik. Közel van Rádihá-
za, ahol a lovaglásban lelheti 
örömét a turista. Csak egy ug-
rásnyira van a csömödéri víz-
tározó, s kisvasúttal is megkö-
zelíthető a kistolmácsi tó, ezek 
pedig a horgászoknak nyújta-
nak kellemes szórakozást. Aki 
pedig a jó, kiadós sétákat ked-
veli, annak a pákai születésű 
Öveges professzorról elneve-
zett turistaút bejárását 
ajánlják. Nemrég pedig a kö-
zeli Kányaváron nemzetközi 
versenyekre alkalmas moto-
cross pálya épült, az alkalman-
ként megtartott ottani verse-
nyek szintén csalogatják az i-
degent. Ezekre alapozva épí-
tették meg panziójukat 
Némethék. 

— Négy vendégszobánk ké-
szen van, amelyek számát a te-

sék egymást külföldi vendé-
geikkel. 

Beszélgetésünk végére a 
vállalkozókedvű Németh Béla 
is megérkezik üzleti útjáról. 
Tő le kérdezem: 

— Vízvezetékszerelőből ho-

gyan lesz üzletember, panzió-

tulajdonos? 

— V í z - és gázvezeték szere-
lőként csak akkor lehet megél-
ni egy faluban, ha van építke-
zési k e d v — m o n d j a . — A z pe-

tőtér beépítésével tovább sza- / dig az utóbbi időben igencsak 
pontjuk, s önkiszolgáló mini alábbhagyott. Profilt kellett 
bárral a társalgó is oda kerül — 
folytatja a „háziasszony", aki 
ismerkedik már a német nyelv-
vel, hogy könnyebben megért-

váltani. Adva volt a feleségem 
butikja. Amikor ő gyedre ke-
rült, bedolgozóként én vettem 
át az üzletet. Megtetszett a ke-

reskedelem, ahol „bejárattam" 
magamat. A vevőkör is igé-
nyelte a fejlesztést. Főleg 
olyan téren, ahol ez idáig nem 
volt konkurencia. 

— Nem vágta túl nagy fába 

a fejszéjét? 

— Vállalkozó típusú ember 
vagyok, szeretek kockáztatni. 
Eddig még szerencsém volt, 
bejöttek a dolgaim. A z elején 
ugyan tartottam e legújabb vál-
lalkozásomtól, de most már 
nyugodt vagyok. Annyira, 
hogy közben újabb üzleti lehe-
tőségen gondolkodok. Amint 
mondani szokás, evés közben 
jön meg az étvágy. 

Nemecz Ferenc 
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Utca lett a faluból? 

szélén é lő Büki Ferenc sze-
rint: 

— Gyarmat vagyunk. Vala-

mikor önálló község volt Döme-

földede most már közel húsz 

éve minden Pákához köt ben-

nünket. 

Büki úr tulajdonképpen nem 
rossz szájízzel mondja ki a 
„gyarmat" szót. Tényként f o -
gadja el a dolgokat. 

— Nem volt ám ez a vidék az 

ötvenes években sem „maga-

sabb szintit'. 

Azért egy kis nívóemelkedés 
történik, hisz az olajipar nyugdí-
jasa rögtön egy beruházásról be-
szél: 

— Épül a szennyvízcsatorna-

hálózat, s már talán kész is len-

ne, ha nem jön közbe egy várat-

lan akadály. A falu közepén egy 

80 méteres szakaszon képtele-

nek összekötni a hálózatot, mi-

vel olyan laza, homokos a talaj. 

Jeles műszaki szakemberek 
bizonyára megoldják a problé-
mát. S akkor a vezetékes v íz 
mellett már szennyvízcsatorna 
is a helybeliek kényelmét szol-
gálja. Érdekes viszont, hogy 
nincs vezetékes gáz. Pedig a me-
zők egész közel vannak, s sok 
dömeföldei dolgozott az olaj-
iparban. 

—Talán ennek is köszönhető-

en a nyugdíjam még úgy-ahogy 

állja az inflációt. Aki viszont a 

mezőgazdaságban dolgozott, 

abból a 7-8 ezer forintból nehe-

zen él meg. 

Dömefölde. Mókás kis név. 
Kitől-mitől eredeztethető? 

— Én úgy tudom, a falu vala-

mikor egy Döme nevű úré volt. 

Sok a nyugdíjas — mondja 
Büki Ferenc. A z ötvenes, hatva-
nas, hetvenes években született 
gyerekek közül, szinte senki 
nem maradt a faluban. Páka, 
Lenti, Kanizsa, Egerszeg, 
Keszthely, Budapest volt a kire-
pülök útiránya. 

A nemrég avatott háborús 
emlékmű környéke gondozott. 
Nevek, az I. és a II. világháború 
áldozatai. Fronton elesett kato-
nák között két ...né. Erre két tör-
ténettel is szolgálnak. A z egyik 
szerint Budapestről Zalába me-
nekült zsidókat hurcoltak innen 
koncentrációs táborba. A másik: 
szintén menekülteket ért tragé-
dia aknarobbanás során. Min-
denesetre szép dolog, hogy a 
helybelieken kívül idegennek is 
emléket állít a község. 

A mezőről tököt hazaszállító 

Az 1960-ban kiadott Üj Magyar Lexikon szerint Dö-
mefölde önálló tanácsú község, lakossága több mint 
400, vasútállomása Csömödér—Páka. Ma a faluban 
230-an élnek és a pákai körjegyzőséghez tartoznak. 

Horváth Lászlóné szívesen áll 
meg egy szóra.—Viszem a disz-

nóknak. Szombaton levágunk 

egyet, s a húst tesszük a mélyhű-

tőbe. Hogy élünk? Hát... A 

nyugdíj mellé dolgozni kell. 

Horváthné valamikori mun-
kahelye a pákai varroda. Ahova 
még ma is több dömeföldei asz-
szony átjár. A férf iak tehát az 
olajiparban, az asszonyok ott-
hon vagy a varrodában. A tök 
mellett persze még sok gyü-
mölcs is terem a környéken. A 
híres szeszfőzde ajtaját sajnos 
zárva találjuk. Némi törköly, da-
rabjaira szétbelezett 407-es 
Moszkvics, és csörgedező patak 
fogadja az idegent. A Patakot 
amúgy nagybetűvel illik írni, az 
idevalósiak állítják: ez a neve. 

A szeszfőzdéhez közel a fel-
újított harangláb, s az út túlolda-
lán az Idősek Klubja. Némi ne-
hézségek árán jutunk be, igazol-
ványt is kérnek. Később oldódik 
a légkör, bár pár óra múlva meg-
tudjuk, biztos ami biztos, tele-
fonáltak a körjegyzőségre, hogy 
itt vagyunk. Szívmelengető v i -
szont, hogy gondoskodnak az 
idős emberekről. Hétköznapon-
ként tízórai, ebéd, és uzsonna 
segít valamit a szűkös körülmé-
nyek között élőkön. Ottjártunk-
kor Takács Ferencné és Hermán 

István kortyolgatta a tejet. A 86 
éves Hermán bácsi jóbeszédű 
öregúr: 

— 1968-ban mentem nyug-

díjba. A feleségem meghalt, a 

hat gyerek is elköltözött. Egye-

dül élek, de még ellátom ma-

gam. Persze segítenek a gyere-

kek is a mosásban, főzésben. 

Otthon rádiózok, minden nap 

olvasom az újságot. Mi a legér-

dekesebb a lapokban? Hát az 

időjárás! 

Pista báv látott egy s keveset a 
világból. A boldog legénykorról 
mesél: — Sokáig ugyan nem le-

génykedtem, mert húszéves ko-

romban nősültem. Hat gyere-

künk született, így a frontra nem 

vittek ki, mert nagycsaládosnak 

számítottam. Hat hónap kikép-

zéstkaptam a kanizsai laktanyá-

ban, aztán ezzel vége is lett a ka-

tonaságnak. 

És a frontok? Itt az olajmező-
kön v44-v 45-ben? 

— Volt egy kis csetepaté, de 

nem volt olyan nagyon nehéz. 

Tudja a németek úriemberek-

ként viselkedtek. Együtt kellett 

velük enni. Eh, hát az oroszok, 

azok már elkapkodták a nőket. 

Már az út 
szélén álló falu-
névtábla is je lz i , 
a „dömék" szin-
te mindennel az 
alig két ki lomé-
terre l évő Páká-
hoz tartoznak. 
A felirat — Pá-
ka-Dömefölde 
— , az utcanév-
tábla — Döme-
földei utca. 
Mennyire vesz-
tette el szuvere-
nitását a kis 
község? Hogy " 
élnek itt az em-
berek? 

Dömefö lde 
lakosságának 
átlagéletkora, 
viszonylag ma-
gas (bár ezt a 
pákai kör jegy-
zőségen cáfol-
ják). A helybe-
liek állítják, 
egyre több az 
idős ember. 

A község Hőseink — emlékmű Dömeföldén, 

Horváthné már a hétvégi disznótorról beszél. 

És egy kis idővisszaugrással kára menni. A kocsma ajtajáb; 
azt is megtudjuk, a két háború kö- egy tacskó üdvözöl bennünk 
zött Pákán volt a csendőrlaktanya, farkcsóválással. Apró kis m< 

— Hatan-nyolcan teljesítet- lékutcában zsuppos ház. Ötve 
tek ott szolgálatot. Bizony job- nyolcvan évvel ezelőtt itt zajl< 
ban féltek tőlük, mint most a az élet. Lovak kaptak új cipeli 
rendőrtől. a kovácstól. Ú g y hírlik, ha tis 

A vegyesbolt zárva. Beteg a tázódnak a tulajdonviszonyé 
boltos — közli az italbolt fel- tájház lesz a ma még lepuszti 
szolgálója. Ilyenkor nem öröm épületből, 
zsemléért, tejért, kenyérért Pá- arató—pezzet A 86 éves Hermán Pista bácsi, nagy idők tanúja. 

l í ^ i P 

Az egykori kovácsműhely. H a minden igaz, jövőre tájház lesz. Büki Ferenc: — Úgy tudom, a falu valamikor egy Döme nevű úré volt. 
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A hajdani leventék visszatértek Wesendorfba 

Sportbarátságból jó barátság 
1986 óta rendszeres vendége 

Páka községnek egy-egy kisebb 
német küldöttség. Mint kiderült, 
Wesendorf lakói ők, s a két köz-
ség között hivatalos testvérkap-
csolat áll fenn. A részletekbe 
Farkas István, Páka polgármes-
tere avatott be. 

— A községbeliek közül né-
hányan 1945-ben mint leventék 
Wesendorfban szolgáltak. A 
túlélők 1986-ban — az azóta 
már elhunyt német polgármes-
ter meghívására — baráti láto-
gatást tettek az egykori harcok 
helyszínén. A kapcsolatfelvétel 
az ő közreműködésükkel tör-
tént. Eleinte sportbarátságnak 
indult, azóta már települések 
közötti kapcsolattá nőtte ki ma-
gát. Két éve Wesendorfban szü-

letett egy megállapodás a két 
község vezetője között, mely-
nek értelmében éves váltako-
zással delegációkat cserélünk. 
Tavaly májusban mi voltunk 
Németországban, most rajtuk a 
sor. 

A testvérközségről Lukács 

Tibor, a német—magyar part-
nerkapcsolat honi vezetője ad 
némi tájékoztatást. Wesendorf 
Hannover melletti, 4000 fős te-
lepülés. A falu lakóinak zöme a 
közeli Volkswagen-gyárban 
dolgozik, ahol 3 fajta buszt állí-
tanak elő, nevezetesen a 
Vento-t, a Polo-t és a Golfot. Ta-
valy a magyar küldöttség ezt az 
üzemet is megtekintette. 

—Mivel viszonozzák a néme-

tek vendéglátását? 

— A mostani találkozó alkal-
mával elvittük őket Zalaeger-
szegre, ahol a skanzent és az 
Olajipari Múzeumot tekinthet-
ték meg. Jártunk Magyarszom-
batfán, ahol fazekassággal is-
merkedtek vendégeink. De ka-
nizsai meghívásnak is eleget 
kellett tenni, szintén második 
világháborús kapcsolat révén. 

— Mit profitált a kapcsolat-

ból Páka? 

— Jó a kapcsolat a két iskola 

között. Német nyelvű könyve-
ket kaptak gyermekeink, vala-
mint 18 iskolás két hétre kiutaz-
hatott nyelvgyakorlás céljából. 
1991-ben a falu játszótere ka-
pott hintát és csúszdát. Fontos-
nak tartom megemlíteni, hogy 
Wesendorfban a helyiek a világ-
háborús magyar hősöknek em-
lékművet állítottak. 

Lukács Tibor elmondta még, 
hogy a kapcsolatot nemzetközi-
vé szeretnék szélesíteni. A né-
met községnek 3 francia telepü-
léssel is van hivatalos megálla-
podása, és egy négy fős magyar 
küldöttség már járt Normandiá-
ban. Idén viszontvárták a franci-
ákat, de egyelőre nem tudtak 
jönni, viszont '94 májusában a 
három nemzet képviselői közös 
találkozón vesznek részt Né-
metországban. Szó esett arról is, 
hogy a jelenlegi találkozóra 9 
vállalkozó szellemű német fia-
tal kerékpárral tette meg az 1250 
km-es utat. 

Siegfried Weiss, Wesendorf 
polgármestere szintén kiemelte 
az iskolák gyümölcsöző kap-
csolatát, s egyetért kollégájával 
abban, hogy kezdetben ugyan a 
sport volt az elsődleges szem-
pont, ám a családok közötti ba-

ráti szálak megerősítették a 
községek együttműködési szán-
dékát. 

— Szükség volt-e a politikai 
viszonyok megváltozására ah-
hoz, hogy elmélyüljenek a kap-
csolatok? 

— Tulajdonképpen nem. 
Azért viszont elismerésünket 
kell kifejeznünk országuknak, 
hogy tevékenyen részt vett az 
egységes Németország hely-
reállításában. 

— Lát-e jelentős különbséget 
a német és magyar jogállam kö-
zött? 

— A demokráciák között lé-
nyeges különbség nincsen. 
Amit Magyarország a demokrá-
cia kialakításáért az elmúlt idő-
szakban véghezvitt, azt mi 
nagyra értékeljük. A tulajdon-
képpeni problémát a gazdasági 
fejlődés jelenti. Ha ezt képesek 
lesznek megoldani, akkor nem 
lesznek nehézségek. 

—Az ilyen kapcsolatok kiala-
kulása is elősegítheti Magyar-
ország csatlakozását az egysé-
ges Európához? 

— Igaz, hogy mi ehhez túlsá-
gosan kicsik vagyunk, de a kis 
lépések is előbbre visznek az 
úton — hangoztatta Weiss úr. 

— za — 
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Először is valamennyien kap-
tak egy emléklapot, valamint 
egy csokor virágot lapunk ki-
adójától, a Journal Kft-től, majd 
a Chió Magyarország Kft. kép-
viselője valamennyiüknek át-
adott egy-egy ajándékcsoma-
got. Aztán sorban a többi díj: is-
mét a Journal Kft. következett. 
Fábián Tünde, Felső Tímea, 

Müller Beatrix, Kun Zsuzsanna, 

Tóth Dzulceceg, Büki Noémi, 

Tóth Nóra és Balogh Judit egy-
éves Zalai Hírlap előfizetést 
kaptak, valamint a j övő évben 
megjelenő kiadványainkból, a 
Zala Építészeti Emlékei című 
reprezentatív falinaptárból, a 
Zalai Kalendáriumból és a szí-
nes asztalinaptárból egy-egy 
példányt ajánlottunk fel nekik. 

Helga 
Szombaton este már há-
romnegyed hétkor zsúfo-
lásig megtelt a zalaeger-
szegi Hevesi Sándor Szín-
ház nézőtere. Egyetlen 
üres szék sem árválkodott 
gazda nélkül, sőt kétoldalt 
a fal mellett is álltak olya-
nok, akiknek ülőalkalma-
tosság ugyan már nem 
jutott, de „állóhelyről" is 
kíváncsiak voltak me-
gyénk ötödik szépségver-
senyének, a Zala Szépe 
93-nak a döntőjére. 

(Képes beszámolónk 
az 5. oldalon.) 



Akiket hiába vártak vissza n i 

Zalai halottak az orosz fronton 
Lőrinc István 1916. 

Lóczi István 1915. 
Lóczi István 1905. 
Altmann Gábor 1921. 

Albrecht Géza 1907. 
Agg Károly 1920. 
Aszlányi József 1911. 
Kirom Kálmán 1921. 

Kőmíves József 1922. 
Keiner Antal 1922. 

Kek?Kék? József 
1921. 

Csentevölgy 
honvéd 

Bazsi honvéd 
Bazsi honvéd 
Szentbékkálla 

tizedes 
Zalahaláp honvéd 

honvéd 
Óhíd(?) honvéd 
Cserszegtomaj 

honvéd 
Tapolca honvéd 
Csácsbozsok(?) 

honvéd 

(?) (?) 

1945.12.27. hdf. 
1943.06.17. hdf. 
1943.04.02. hdf. 

1945.09.29. hdf. 
1945.01.23. hdf. 
1945.02.22. hdf. 
1943.03.19. hdf. 

1946.03.18. hdf. 
1945.07.10. hdf. 

1946.01.23. hdf. 

1945.09.20. 

Q^.JOMKJO. J LOUUICAJ . 

A csömödéri körjegyző' az 1993. évi II. törvény 3. § 
III bekezdés alapján 

a Csertamenti Mezőgazdasági Szövetkezet 

részarány-földtulajdonosainak 
RÉSZKÖZGYŰLÉSÉT 

a földkiadó bizottság megválasztása céljából 
1993. február 10-én 17.30 órára 

(helye: Kultúrház Csömödér, Fő u. 162.) 
és február 11-én 17.30 órára 

(helye: Művelődési Otthon Páka, Petőfi u. 2.) összehívja. 
(131147/2H) 

Név Szül. év, hely Rangja Elhunyt Fogs. 
vagy lakh. jeli. 

Csárdás István 1915. Katahon(?) honvéd 1945.10.24. hdf. 
Csarip Ferenc 1918. Felső-Zsid szds. 1945.01.14. hdf. 
Császár István 1917. Muraszemenye 

honvéd 1945.04.15. hdf. 
Császár Ferenc 1920. Zalabé(r/sátor) 

honvéd 1945.03.06. hdf. 
Csaszer József 1903. Páka honvéd 1945.04.16. hdf. 
Csák Béla 1924. Bókaháza 1947.05.19. hdf. 
Barát István 1924. Zalavár honvéd 1946.08.01. hdf. 
Bjuke Imre 1911. Vaspör honvéd 1946.12.08. hdf. 
Busa László 1918. Bucsuta honvéd 1946.02.02. hdf. 
Bogdán Pál Nagykanizsa 

alhdgy. 1945.02.02. hdf. 
Lutary? János 1904. Zala(?) 1945.10.08. hdf. 
Luc Géza 1920. Zala(?) honvéd 1943.04.17. hdf. 
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Magyarul tanultak 
Német vendégdiákok Pákán 

Eltért a szokásostól a pákai 
iskola diákjainak az elmúlt há-
romnapos iskolahét. Főként a 
hetedikesek élvezhették a laza-
ságot, ami azért — ha alaposab-
ban megvizsgáljuk — nem is 
volt annyira laza. Hiszen ke-
mény vendéglátói teendőket 
kellett ellátniuk, ebben az idő-
szakban fogadták ugyanis a né-
met testvértelepülésük, Wesen-
dorf iskolásait. 

—1987 óta él a két falu kap-

csolata — tudjuk meg a pákai 
baráti társaság vezetőjétől, Fü-

löp Tibortól. — Az iskolásokat 

most fogadjuk először. Nehéz a 

két ország különböző oktatási 

ideje miatt összeegyeztetni az 

ilyesféle randevúkat. 

— A mostani kirándulásra 

7—13 éves gyerekek jöttek — 

folytatja Nóra Schilling, a cso-
port magyar anyanyelvű wesen-
dorfi kísérője. — Amikor kide-

rült, hogy jövünk, nagy volt a 

túljelentkezés. Végül is tizen-

nyolcan juthattak ide, s ők na-

gyon jól érzik magukat. 

A pákai iskola igazgatója, 
Szekeres István a német diákok 
érkezés óta zajló programokat 
ismerteti részletesen: 

—Március 15-én érkeztek, és 

hétfőn (március21-én) este in-

dulnak haza. Két éve augusztus-

ban a mi diákjaink voltak kint, 

így ez egy viszont-látogatás. A 

gyerekeket családoknál helyez-

tük el. A szabadidős programo-

kon többek között lenti és keszt-

helyi kirándulás, lovaglás Rá-

diházán, diszkó és családi 

programok szerepeltek. Arra tö-

rekedtünk, hogy ebben a három 

napban a vendéglátó pákai gye-

rekekkel együt tanulhassanak a 

német társaik, hogy ízelítőt kap-

janak a magyar iskolarendszer-

ből. Két csoportra osztottuk őket 

és külön óratervet készítettünk. 

Így volt testnevelés, német, ma-

gyar és énekóra, valamint a ház-

tartási ismeretek fakultáción is 

részt vehettek. 

Hogy mennyire nyerte el a 
gyerekek tetszését a program? 

—A magyar iskolában sokkal 

szigorúbbak a tanárok, nálunk 

lazább minden — véli Kornélia, 

de van aki nem értett vele egyet. 
Ramóna például így fogalmazott: 

— Kellemesen telt ez az idő, 

én sokkal szigorúbb oktatásra 

számítottam, ám végül kelleme-

sen csalódtam. 

Alkalmi tolmácsunk, Nóra 
Schilling testvére, Kunos Anikó 

azért megjegyzi : itt sem mindig 
ilyen játékosak a napok. 

Amúgy minden nyilatkozat 
lényege: Alles ist sehr gut! — 
minden nagyon jó—az időjárás, 
a fogadtatás, a magyar ételek.. 

— Túl sokat kell enni! 

— Sokat lehet játszani! 

— Hamar letelt az idő, még 

maradnánk! 

—Jó a fodrász! (azt is kipró-
bálták) — kiabálják egymás 
szavába vágva. 

— Nagyon kedvesek, barát-

ságosak az emberek, a gyere-

kek— véli Jutta. 

S hogy melyik a kedvenc étel, 
arra Ramóna és Jutta egyszerre 
válaszol: Pörkölt nokedlival. 

S hogyan értették meg magu-
kat? 

—Jól tudnak németül a pákai 

gyerekek — mondják. — Ha 

meg nem megy, akkor szótárral 

és kézzel-lábbal... 

Búcsúzóul egy kis ízelítőt ka-
punk abból, mit is tanultak ma-
gyarul. Marió dalos tudásával 
jeleskedik: 

— A z a szép, az a szép, aki-
nek a szeme kek... — ná — 

Carsten gulyást rendel — 
magyarul. 

Készülnek a finom falatok. 
(Mészáros T. László felvételei) 
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Fácántelep Pákán 
Kevés a fácán Zalában, már-

pedig sok vadász kedvelt időtöl-
tése éppen az apróvad-vadászat. 
Hogy télen legyen mire lőni, egy 
német befektető fácántelepet lé-
tesít Pákán. A működő telep 
szakirányítását a csömödéri er-
dészet vadászai végzik. 

Amint megtudtuk, a létesít-

mény várhatóan július elején el-
készül, s azt nyomban másfél-
ezer előnevelt fácáncsibével te-
lepítik be. A madarakat még a 
tél beállta előtt kihelyezik ki a 
szabadba. Ha sikeres lesz a tu-
lajdonos kezdeményezése, ak-
kor lehetséges, hogy fejleszti a 
telepet. 

1994. október 28., PÉNTEK Sokf 

Ortaházától Pákáig 

Mini regionális szennyvízrendszer 
Vasmarkok szakítják fel Ortaháza és Kissziget 
belterületén az úttest mellett lévő gyepet. Orta-
háza külterületén pedig fémzsalukat süllyeszte-
nek a talajba a zalaegerszegi Hydrocomp Mély-
építő Kft. dolgozói. A kivitelező cég vezérkara 
az egyik akna mellett tart gyors munkaértekez-
letet arról, hogy milyen módszerrel lehetne a 
leggyorsabban és a lehető legolcsóbban kiépíte-
ni a mini regionális szennyvízvezetéket. 

—Ha minden jól megy — így 
Mónus János művezető —, 
1995 őszére mindkét községben 
elkészül a csatornahálózat Meg 
kell mondani, nem a legkedve-
zőbb talajviszonyok között dol-
gozunk. S a dimbes-dombos te-
rep miatt pluszmunkákat is kell 
végeznünk. Mindkét községben 
közel két-két kilométer hossz-
ban, úgynevezett nyomott sza-
kaszt kell építenünk. Mivel gra-
vitációs úton nem lehet megol-
dani a szennyvízelvezetést, ezért 
átemelő szivattyúkat iktatunk a 
rendszerbe. Tempósan kell dol-
goznunk, hisz azzal is számol-

nunk kell, hogy télen az időjárás 
miatt esetleg szünetelhet a mun-
ka. A gerincvezeték építésével 
párhuzamosan a lakóházakat is 
rácsatlakoztatjuk a rendszerre. 

— Szám szerint mennyit? 
— Ortaházán száz, Kisszige-

ten nyolcvan ingatlan tulajdo-
nosa jelezte, hogy a mini regio-
nális rendszerbe szeretné beköt-
ni a szennyvízvezetéket. Egyéb-
ként a két községben végzett 
munka összértéke 62 millió fo-
rint. 

— Mini regionális rendszer-
ről beszélt. 

— Igen, mivel a cső eleje Or-

taházán van. Innen átemelő 
szivattyúkkal kerül a szennyvíz 
Kisszigetre, onnan Csömödér-
re, majd a végállomásra, a pá-
kai szennyvíztisztító telepre. 

Beszélgetésünk közben érke-
zik a helyszínre Fehér András, 
Kissziget polgármestere: 

— Céltámogatásból, vala-
mint lakossági hozzájárulásból 
sikerült a beruházás költségeit 
előteremtenünk. Bizony nem kis 
pénzről van szó — lakóházan-
ként mintegy 60 ezer forint — , 
ezért az ingatlanok tulajdonosai 
kedvezményt kapnak. Több éven 
keresztül, viszonylag kis tételek-
ben kell törleszteniük. 

A hozzájárulás összege Orta-
házán is 60 ezer forint lakáson-
ként. Ám ők azért kedvezőbb 
helyzetben vannak, mint a 
szomszéd község lakói. Vajmi 
Ferenc polgármester elmondta: 
tekintettel a sok idős emberre, a 
nem kevés munkanélkülire, az 
önkormányzat a hatvanezerből 
átvállal egy bizonyos részt. 

— a — 
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A minap tartotta Budapesten országos tanácskozását az Általános Fogyasztási Szö-
vetkezetek Országos Szövetsége, amelyen a zalai szövetkezeti vezetők is részt vet-
tek. Hiába várták viszont Horn Gyula miniszterelnököt, aki — mint hírlik — ko-
rábban elfogadta a meghívást, helyette csak egy mentegetó'dző levél érkezett, sőt a 
kormány alacsonyabb szinten sem képviseltette magát. Tudni vélik a szövetkeze-
tiek, hogy az Ipari és Kereskedelmi Minisztérium elhatárolja magát a belkereske-
delemtől, mondván, az privatizálva lett, dolgozzanak. Csakhogy, ha a feketekeres-
kedelmet nézzük, látható, hogy e szektorban mégiscsak lenne dolga az IKM-nek. 

J 

Együttműködésre „kárhoztatva" 
/ 

Zalaiakkal az Afeosz országos tanácskozásán 
Vitaindító beszámolókkal 

egészítette ki az írásos előter-
jesztést Bartus Pál, az Áfeosz 
elnöke és Zs. Szőke Zoltán alel-
nök. Mint elhangzott: az áfésze-
ket az elmúlt négy évben nagy 
piacvesztés érte, de átvészelve a 
nehéz helyzetet, ismét verseny-
ben vannak. 

Elhibázott lépésnek tartják a 
nem oly régen elvégzett va-
gyonnevesítést, s e tekintetben 
az eredeti állapot visszaállítása 
is szóba került. Ismét napiren-
den volt a szövetkezetek egye-
sülése, valamint beszéltek, vi-
tatkoztak a nagybani árubeszer-
zés rendszeréről, a szövetkezeti 
üzletlánc helyzetéről, tovább-
fejlesztésének lehetőségeiről. 
Minderről a zalai küldöttek egy 
csoportjával beszélgettünk. 

Á megye áfészeinek elmúlt 
négy évi tevékenységéről Eller 
Miklós, a megyei egyesület el-
nöke elmondta: a kihívásokra 
többnyire jól reagáltak a zalai 
fogyasztási szövetkezetek, ezért 
túlnyomó többségüknél nem 
csak egy deffenzív védekezést 
lehetett tapasztalni, hanem —-
ha lassabban is mint máskor — 
fejlődni is tudtak. Gazdálkodá-

sukkal az országos rangsorban 
előkelő helyre kerültek. Az idei 
háromnegyed évi öt milliárd fo-
rintnyi árbevétele is 15 száza-
lékkal több az előző esztendő 
azonos időszakának forgalmá-
nál. A kilenchónapos eredmény 
pedig 158 millió forint, ami a ta-
valyinak 250 százaléka. 

Á piacvesztés hatásáról Ge-
lencsér Antalt, a keszthelyi 
Georgikon Áfész elnökét kér-
deztük. A szövetkezeti vezető 
jelentősnek ítéli e téren mutat-
kozó veszteségüket. Amíg ko-
rábban Keszthelyen és Hévízen 
negyvenszázalékos volt a for-
galmi részesedésük, újabban 
nem több 10-15 százaléknál, s 
ha nem is ilyen arányban, de fa-
lun is csökkent az árbevételük. 
Ez a piaci verseny következté-
ben alakult így, hiszen a két vá-
rosban hétszáz(!) új kereskedő, 
és több mint háromszáz vendég-
lős nyitott üzletet, s emellett vi-
rágzik az úgynevezett KGST-
piac és a feketekereskedelem. 

Azt a véleményünket, hogy a 
konkurencia kiszélesedésével 
viszont nyertek a vásárlók, Ge-
lencsér úr csak részben fogadja 
el. Szerinte a tisztességes keres-

kedők jelenléte tényleg nyere-
ség, ám nem sorolja ezek közé a 
sok konjunktúralovagot, a tör-
vények, a jogszabályok megsze-
gőit. 

Ez utóbbiak jelentős költsé-
gektől mentesítik magukat, 
ezért hellyel-közzel olcsóbban 
is tudják adni áruikat. Van egy 
magát kereskedőnek mondott 
réteg, amely a legminimálisabb 
követelménynek sem tesz ele-
get, sokan garázsokban, hoked-
liken, valamiféle tákolmányok-
ban árusítják portékájukat. 

A tanácskozás napirendjén 
szerepelt a szövetkezeti egyesü-
lés. Árra a kérdésünkre, hogy 
miért van erre szükség, elsőnek 
ismét Eller Miklós megjegyez-
te: ezt csakis a tagság akaratából 
lehet végrehajtani. Döntően 
azért kell ezt néhány szövetke-
zetnél meglépni a megyében, 
mert igazi vetélytársaikkal csak 
a tőkét koncentrálva vehetik fel 
a versenyt. 

Ebben egyik érdekelt lehet a 
baki áfész. Ánnak elnöke, Lász-
ló Zoltán az egyesülés útját jár-
hatónak, sőt elkerülhetetlennek 
tartja. Nevezetesen azért, mert 
az olyan kis szövetkezetek, mint 

az övék, elveszhetnek a minden 
bizonnyal fokozódó konkuren-
cia harcban. Meggyőződése, 
hogy a fúzió csak hasznára len-
ne a szövetkezetnek. 

Az országos tanácskozás 
résztvevői közül sokan elhibá-
zott lépésnek ítélték a nemrégi-
ben végrehajtott vagyonnevesí-
tést. Ennek következtében van-
nak kívülálló tulajdonosok és 
tulajdonos szövetkezeti tagok. E 
kettősség feloldására, netán az 
eredeti állapot visszaállítására, 
ajánlások hangzottak el. 

Bécs József, a pákai áfész el-
nöke hozzászólásában és a vele 
folytatott beszélgetésben is an-
nak a véleményének adott han-
got, hogy amit két esztendeje 
valamennyi áfész teljesített, azt 
most tudomásul kell venni, va-
lahogyan jobb üzletrészekké 
kell azokat változtatni. Vélemé-
nye szerint talán a tőkeemelés 
megoldást jelenthet — ám ezt 
kötelezővé tenni nem szabad. 

Amint kiderült a tanácskozá-
son, a szövetkezeteknél is ese-
tenként rázós kérdés mostaná-
ban a tulajdon. Ez Pacsán 
ugyancsak felforrósítja a leve-
gőt. Erről tett említést Nagy Bé-

la áfész elnök. Emlékeztetett ar-
ra, hogy az 1960-as években két 
ruházati szaküzlet és kultúrott-
hon épült egy tető alatt a község-
ben, aminek együttes értéke ak-
kor 900 ezer forint volt. Ehhez a 
hajdani fmsz félmillió forintot 
adott, ezért joggal tekinthette 
saját tulajdonának boltjait az 
áfész. Ám ezt egy törvénnyel az 
önkormányzat tulajdonába adta 
át az állam. Ezért most az áfész 
és az önkormányzat jogvitában 
van. 

Nagy teret kapott a tanácsko-
záson a nagybani árubeszerzési 
rendszer és a szövetkezeti üzlet-
lánc helyzete, továbbfejleszté-
sének lehetősége. 

ProszenyákZoltánné, a nagy-
kanizsai áfémsz elnöke a rend-
szer szükségessége mellett ér-
velt. Reméli, hogy az üzleti 
alapon történő együttműködés 
elve elfogadható lesz az ország 
valamennyi fogyasztási szövet-
kezete részéről, akkor pedig — 
mint kérésünkre elmondta — 
mindannyian nyernek, függetle-
nül attól, hogy nonprofit elven 
működő pro-coop szervezetről 
vagy kemény érdekeltségű, 
áfész tulajdonba került füszér-

tekről van szó. Szerinte mind a 
kettőnek az érdeke az egységes 
beszerzési lánc létrehozása a 
nagybani beszerzés előnyeinek 
kihasználása érdekében. 

Ehhez Paál Zoltán, a zala-
egerszegi áfémsz elnöke, a Hét 
forrás Füszért Zala megyei ügy-
vezetője hozzátette: bűn lenne, 
ha a szövetkezeti „család" nem 
szerveződne üzleti lánccá, és 
nem egyesítené erőit a beszerzé-
si piacon. Csak így tudják fel-
venni a versenyt a hasonló kül-
földi szervezetekkel. Ennek a 
szerveződésnek a kezdeti csírái 
egyes régiókban, így a megyé-
ben is kialakultak, amelynek élő 
bizonyítéka az, hogy nyolc zalai 
és kilenc vasi áfész a privatizá-
ció keretében megvásárolta a 
szombathelyi Hét forrás Füszér-
tet. 

Ahhoz, hogy az ilyen és eh-
hez hasonló cégek országos erő-
ként tudjanak megjelenni a 
gyártóknál, egységes szervezet-
re van szükség. Ez nem öncélú 
szervezkedés, hanem a vidéki 
kiskereskedelem ráfizetéses te-
vékenységét hivatott elviselhe-
tővé tenni. 

Nemecz Ferenc 
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Utca lett a faluból? 

szélén élő Büki Ferenc sze-
rint: 

— Gyarmat vagyunk. Vala-
mikor önálló község volt Döme-
földede most már közel húsz 
éve minden Pákához köt ben-
nünket. 

Büki úr tulajdonképpen nem 
rossz szájízzel mondja ki a 
„gyarmat" szót. Tényként fo-
gadja el a dolgokat. 

— Nem volt ám ez a vidék az 
ötvenes években sem „maga-
sabb szintű". 

Azért egy kis nívóemelkedés 
történik, hisz az olajipar nyugdí-
jasa rögtön egy beruházásról be-
szél: 

— Épül a szennyvízcsatorna-
hálózat, s már talán kész is len-
ne, ha nem jön közbe egy várat-
lan akadály. A falu közepén egy 
80 méteres szakaszon képtele-
nek összekötni a hálózatot, mi-
vel olyan laza, homokos a talaj. 

Jeles műszaki szakemberek 
bizonyára megoldják a problé-
mát. S akkor a vezetékes víz 
mellett már szennyvízcsatorna 
is a helybeliek kényelmét szol-
gálja. Érdekes viszont, hogy 
nincs vezetékes gáz. Pedig a me-
zők egész közel vannak, s sok 
dömeföldei dolgozott az olaj-
iparban. 

—Talán ennek is köszönhető-
en a nyugdíjam még úgy-ahogy 
állja az inflációt. Aki viszont a 
mezőgazdaságban dolgozott, 
abból a 7-8 ezer forintból nehe-
zen él meg. 

Dömefölde. Mókás kis név. 
Kitől-mitől eredeztethető? 

— Én úgy tudom, a falu vala-
mikor egy Döme nevű úré volt. 

Sok a nyugdíjas — mondja 
Büki Ferenc. Az ötvenes, hatva-
nas, hetvenes években született 
gyerekek közül, szinte senki 
nem maradt a faluban. Páka, 
Lenti, Kanizsa, Egerszeg, 
Keszthely, Budapest volt a kire-
pülök útiránya. 

A nemrég avatott háborús 
emlékmű környéke gondozott. 
Nevek, az I. és a II. világháború 
áldozatai. Fronton elesett kato-
nák között két ...né. Erre két tör-
ténettel is szolgálnak. Az egyik 
szerint Budapestről Zalába me-
nekült zsidókat hurcoltak innen 
koncentrációs táborba. A másik: 
szintén menekülteket ért tragé-
dia aknarobbanás során. Min-
denesetre szép dolog, hogy a 
helybelieken kívül idegennek is 
emléket állít a község. 

A mezőről tököt hazaszállító 

Az 1960-ban kiadott Ü j Magyar Lexikon szerint Dö-
mefölde önálló tanácsú község, lakossága több mint 
400, vasútállomása Csömödér—Páka. Ma a faluban 
230-an élnek és a pákai körjegyzőséghez tartoznak. 

Horváth Lászlóné szívesen áll 
meg egy szóra.—Viszem a disz-
nóknak. Szombaton levágunk 
egyet, s a húst tesszük a mélyhű-
tőbe. Hogy élünk? Hát... A 
nyugdíj mellé dolgozni kell. 

Horváthné valamikori mun-
kahelye a pákai varroda. Ahova 
még ma is több dömeföldei asz-
szony átjár. A férfiak tehát az 
olajiparban, az asszonyok ott-
hon vagy a varrodában. A tök 
mellett persze még sok gyü-
mölcs is terem a környéken. A 
híres szeszfőzde ajtaját sajnos 
zárva találjuk. Némi törköly, da-
rabjaira szétbelezett 407-es 
Moszkvics, és csörgedező patak 
fogadja az idegent. A Patakot 
amúgy nagybetűvel illik írni, az 
idevalósiak állítják: ez a neve. 

A szeszfőzdéhez közel a fel-
újított harangláb, s az út túlolda-
lán az Idősek Klubja. Némi ne-
hézségek árán jutunk be, igazol-
ványt is kérnek. Később oldódik 
a légkör, bár pár óra múlva meg-
tudjuk, biztos ami biztos, tele-
fonáltak a körjegyzőségre, hogy 
itt vagyunk. Szívmelengető vi-
szont, hogy gondoskodnak az 
idős emberekről. Hétköznapon-
ként tízórai, ebéd, és uzsonna 
segít valamit a szűkös körülmé-
nyek között élőkön. Ottjártunk-
kor Takács Ferencné és Hermán 
István kortyolgatta a tejet. A 86 
éves Hermán bácsi jóbeszédű 
öregúr: 

— 1968-ban mentem nyug-
díjba. A feleségem meghalt, a 
hat gyerek is elköltözött. Egye-
dül élek, de még ellátom ma-
gam. Persze segítenek a gyere-
kek is a mosásban, főzésben. 
Otthon rádiózok, minden nap 
olvasom az újságot. Mi a legér-
dekesebb a lapokban? Hát az 
időjárás! 

Pista báv látott egy s keveset a 
világból. A boldog legénykorról 
mesél: — Sokáig ugyan nem le-
génykedtem, mert húszéves ko-
romban nősültem. Hat gyere-
künk született, így a frontra nem 
vittek ki, mert nagycsaládosnak 
számítottam. Hat hónap kikép-
zéstkaptam a kanizsai laktanyá-
ban, aztán ezzel vége is lett a ka-
tonaságnak. 

És a frontok? Itt az olajmező-
kön v44-v 45-ben? 

— Volt egy kis csetepaté, de 
nem volt olyan nagyon nehéz. 
Tudja a németek úriemberek-
ként viselkedtek. Együtt kellett 
velük enni. Eh, hát az oroszok, 
azok már elkapkodták a nőket. 

Már az út 
szélén álló falu-
névtábla is jelzi, 
a „dömék" szin-
te mindennel az 
alig két kilomé-
terre lévő Páká-
hoz tartoznak. 
A felirat — Pá-
ka-Dömefölde 
— , az utcanév-
tábla — Döme-
földei utca. 
Mennyire vesz-
tette el szuvere-
nitását a kis 
község? Hogy" 
élnek itt az em-
berek? 

Dömefölde 
lakosságának 
átlagéletkora, 
viszonylag ma-
gas (bár ezt a 
pákai körjegy-
zőségen cáfol-
ják). A helybe-
liek állítják, 
egyre több az 
idős ember. 

A község Hőseink — emlékmű Dömeföldén. 

Horváthné már a hétv 

És egy kis idővisszaugrással 
azt is megtudjuk, a két háború kö-
zött Pákán volt a csendőrlaktanya. 

— Hatan-nyolcan teljesítet-
tek ott szolgálatot. Bizony job-
ban féltek tőliik, mint most a 
rendőrtől. 

A vegyesbolt zárva. Beteg a 
boltos — közli az italbolt fel-
szolgálója. Ilyenkor nem öröm 
zsemléért, tejért, kenyérért Pá-A 86 éves Hermán Pista bácsi, nagy idők tanúja. 

l í ^ i P 

Az egykori kovácsműhely. Ha minden igaz, jövőre tájház lesz. Büki Ferenc: — Úgy tudom, a falu valamikor egy Döme nevű úré volt. 
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kára menni. A kocsma ajtajáb; 
egy tacskó üdvözöl bennünk 
farkcsóválással. Apró kis m< 
lékutcában zsuppos ház. Ötve 
nyolcvan évvel ezelőtt itt zajl< 
az élet. Lovak kaptak új cipeli 
a kovácstól. Úgy hírlik, ha tis 
tázódnak a tulajdonviszonyé 
tájház lesz a ma még lepuszti 
épületből. 
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Az utolsó masiniszta 
Bő hetven kilométeren át kí-
gyózik a csömödér-szentpéter-
földei, a bánokszentgyörgyi és 
a letenyei erdészet határában 
az erdei kisvasút pályája. Va-
lamikor nagy kéményű, szép 
kis gőzösök vontatták a szerel-
vényeket, később, akárcsak 
napjainkban dízelmozdonyok 
jutottak e szerephez. A pákai 
Gerencsér Pál a kisvasút mind-
két korszakát megélte, egyike 
volt a gőzössel járó utolsó ma-
sinisztáknak. 

— Félszáz éve is elmúlt, ami-
kor az erdőgazdaság csömödéri 
ipaiyasúti üzeméhez kerültem, 
akkor fékezőnek — emlékezik 
vissza fiatalkorára a ma is jó erő-
ben lévő, hetvenes férfi. —Nem 
volt ez folyamatos szolgálat, hi-
szen közben három és fél évet el-
rabolt tőlem a frontszolgálat és 
az oroszországi hadifogság. On-
nan hazatérne, az ötvenes évek 
végéig dolgoztam fékezőként. 
Akkor még gőzmozdonyok von-
tatták a fával megrakott szerel-
vényeket, egy időben pedig a 
személyvagonokat is. 

Később, a vasutas ranglétrán 
emelkedve három éven át fűtője 
lett a Hanyisfóknak, a Tátrának, 
a Palinak. Merthogy a masinák 
nevet is kaptak, mint a kedvenc 
jószágok, valóságos „családtag-
nak" számítottak az erdeiek vi-
lágában. No de, hogy Pali is 
akadt köztük, ez talán nem is vé-
letlen. 

— Igen, az egyik az én neve-
met viselte. De nem én voltam a 
keresztapa• — „tiltakozik" Pali 
bácsi. — Úgy tudom, valamikor 
valahonnan Erdélyből kerültek 
hozzánk e valóban szép kis masi-
nák. Végül aztán a mozdonyve-
zetőjük is voltam, körülbelül egy 
évig jártam velük ebben a minő-

Mozdonyok után most a szőlő a kedvenc. 

ségben. Hol egyikkel, hol a má-
sikkal. 

Kezdetben fával fűtötték a 
mozdonyokat, később azonban 
szénnel, mert még az erdőgazda-
ságnak is az lett az olcsóbb. 

—Nagyon szép útjaim voltak 
azzal a kis vonattal, soha nem 
volt unalmas az ismétlődő uta-
zás. Az volt a legkedvesebb mun-
kám, pedig a fűtőnek még a kis 
mozdonyon sem volt könnyű a 
dolga. Főleg a szénlapátolás 
volt nehéz. Ritka szépségű vidé-
keket jártam be. A Bucsuta köze-
li Bánkürtös, az Oltárc szom-
szédságában lévő Márki, a Bá-
nokszentgyörgy melletti Harasz-
ti, mind felejthetetlen. Szép 
utunk volt a Bázakerettyén ke-
resztül Kistolmácsra vezető, 
ahová most személyvonat viszi a 
kirándulókat az ottani tóhoz. Az-
tán a pördeföldei elágazótól a 
szentpéteiföldei halastavak mel-
lett ján>a is csodálatos tájakban 
gyönyörködhettünk. Húszéves 
szolgálat után, 1962-ben elkö-
szöntünk a gőzösöktől. Dízel 
vontatás lett, annak a vezetésé-
ből is vizsgát tettem, majd bő 
húsz éven át nyugdíjazásomig, 
azt vezetve dolgoztam. 

Azóta se vállalt más munkát. 
Mint mondja, elég volt a 
negyvenéves szolgálatból. Szép 
volt, jó volt, de elmúlt. Most a 
pákai hegyen lévő szőlője, az 
ottani présháza a második ott-
hona. Ott élvezi a természetet, s 
talál örömet a merőben másfajta 
munkában. Idősebb korára pe-
dig egy szinte mesébe illő 
fordulattal ajándékozta meg az 
élet. 

—Elsőéves nyugdíjas voltam, 
amikor meghalt szegény felesé-
gem, akivel nagyon szép életet 
éltünk, s két leány gyereket nevel-
tünk együtt. Tizenkét évi özvegy-

ség után a vélet-
len hozott össze 
fiatalkori, első 
nagy 1 szerel-
memmel, akivel 
53 évvel koráb-
ban jegyesség-
ben voltunk. Ak-
kor a háború 
elszakított ben-
nünket. Nemré-
giben találkoz-
tunk. Nem is-
mertük meg egy-
mást, hiszen 
mind a ketten 
sokat változ-
tunk. Beszélget-
tünk, és akkor 
jöttünk rá, hogy 
ki is a másik. Is-
mét egymásra 
találtunk. Szin-
tén özvegy. 
Négy hónapja 
lesz. hogy együtt 
élünk. ' N.F. 



Falugondokról — Pákán 
A gondok Pákán is — mi-

ként az ország, a megye szinte 
valamennyi településén — 
anyagi természetűek legfő-
képpen. Farkas István, az új-
raválasztott polgármester 
egyenesen kétségbeesett — a 
csütörtök esti közmeghallga-
táson legalább tucatszor emlí-
tette, hogy kilátástalannak 
látja a helyzetet. 

Húszmillió forint hiányzik— 
ennyivel kerül többe az intéz-
mények fenntartása a tervezhető 
bevételnél. És akkor ez még 
csak a puszta működés, amely-
nek költségeiből — a polgár-
mester szerint — lefaragni már 
nem lehet. Mit lehet akkor? Pá-
lyázni a hátrányos helyzetű tele-
pülések támogatásáért — ezzel 
tavaly sikerült szerezniük 7 mil-
lió forintot —, s elkerülhetetlen 
a helyi adó kivetése. Ezzel kap-
csolatban azonban nagy a ta-
nácstalanság, az iparűzési adó-
val például nem szeretnék a „ke-
véske" helyi vállalkozásokat 
kockáztatni. 

Aztán az 50—60 főnyi hall-
gatóság soraiból is fölmerült 
egy-két ötlet; például az, hogy 
bérbe kellene adni a kihaszná-
latlan kultúrházat, „lehetne be-
lőle egy szép áruház". A keres-
kedelmi jellegű problémákra 
egyébként is jelentős idő szen-
teltetett a közmeghallgatáson. 

Az iskola konyhája spórolás 
céljából újabban Tornyiból 
szerzi be a húst, mert hogy ott ki-

A vallásos tárgyú filmek és 
videók első' országos fesztivál-
ját rendezik meg Gyulán. A 
szervezők 1990 után készült, 
művészi értékű (nem eseményt 
rögzítő), legfeljebb húszperces 
alkotásokat várnak felekezetre 
való tekintet nélkül. 

A pályázóknak február 1 l-ig 
kell írásban jelentkezniük, a fil-
meket és a videoműsorokat feb-
ruár 25-ig kell beküldeniük a 

lónként 50—60 forinttal — a 
polgármester későbbi pontosítá-
sa szerint 100-zal — olcsóbb, 
mint a helyi boltban. Utóbbi ér-
dekében egy másik helyi keres-
kedő emelt szót, mondván: mit 
számít az az 50—60 forint, még-
iscsak a helyi vállalkozót kelle-
ne előnyben részesíteni. Nos, 
számít — erősítette meg a pol-
gármester -—, mint ahogy a 
zsömlénként hasonlóképpen 
nyerhető egy forint is. 

Szó esett persze sok minden 
másról is. Például, hogy hogyan 
lehetne rendtartásra kényszerí-
teni egy, a „faluképet rontó" 
atyafit. Sehogy — kerekedett ki 
az elhangzottak summázata. 
Hogy hogyan, s mint legyen a 
falu kábeltévéjével, miért nem 
közvetíti például az —- egyes 
utalásokból kitetszően — indu-
latoktól sem mentes önkor-
mányzati közgyűléseket. Farkas 
István e felvetésre úgy reagált, 
hogy szerinte nem kell a közvé-
lemény számára érthetetlen 
részletekbe menő vitákkal ter-
helni a lakosságot, „amiről 
kell", úgy is tájékoztatnak. 

A faluban persze vannak el-
lentétek, időnként indulatok is 
korbácsolódnak, legalábbis erre 
utalt az egyik felszólaló, aki sze-
rint ennek alighanem az az oka, 
hogy a vesztesek nem tudnak 
belenyugodni a vesztésbe. Több 
szó azonban e tárgykörről a köz-
meghallgatáson nem esett. 

— szó 

fesztivált rendező Hajdú István 
László címére: Gyula, Béke su-
gárút 9-11. A vallásos tárgyú rö-
vidfilmek és videók első orszá-
gos szemléjének a gyulai Erkel 
Ferenc Művelődési Ház mácius 
3-tól 5-ig ad helyet. 

A gyulai filmfesztivált a Ma-
gyar Független Film és Videó 
Szövetség, a vendéglátó műve-
lődési ház és önkormányzat ren-
dezi. (MTI) 

Vallásos filmek fesztiválja 

i.(h^^p / T / 
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A csod szele 
Szorult helyzetben negyven zalai önkormányzat 

bevételeket és kiadásokat ismer 
el, a támogatásnál figyelembe 
vehető forráshiány mindig ki-
sebb lesz a ténylegesnél. Éppen 
ezért a testületeknek fel kell ké-
szülniük arra, hogy a kettő kö-
zötti különbözetet önállóan kell 

Szépligeti József, a Zala megyei TÁKISZ igazgató-
helyettese szerint az idén várhatóan negyven fölé 
emelkedik azon zalai önkormányzatok száma, 
melyek önhibájukon kívül kerülnek hátrányos 
helyzetbe. Bár sok helyen már most gondot jelent 
a bérek fizetése, a képviselő-testületekre bízott in-
tézmények működtetése, ez ideig nem tudni egyet-
len olyan helyhatóságról sem, amely tartósan fize-
tésképtelenné vált volna. Rendkívüli költségvetési 
támogatást azonban legkorábban csak nyár köze-
pén kaphatnak, így nagy valószínűség szerint ad-
dig is működési hitelt kell felvenniük bankjuktól. 
Ha ez nem történik meg, előfordulhat, hogy csőd-
be jut néhány önkormányzat. 

Az érvényben lévő költség- Mivel azonban a pénzügymi-
vetési törvény egyébként azokat nisztérium csak meghatározott 
tekinti önhibájukon kívül hátrá-
nyos helyzetbe került önkor-
mányzatoknak, amelyek a meg-
szabott állami támogatások 
mellett, saját forrásaik maximá-
lis feltárása és a kiadások lehet-
séges csökkentése után sem ké-
pesek ellátni kötelező feladatai-
kat. 

A működési gondok enyhíté-
sére szolgáló költségvetési tá-
mogatást mindazonáltal csak az 
előírt feltételeknek megfelelő 
helyhatóságok kaphatják meg. 
Nem pályázhatnak például azok 
a testületek, amelyeknek nem 
csupán működési, hanem fej-
lesztésekhez kapcsolódó hiá-
nyuk is van, de ez utóbbit nem 
tudják bevételeikből finanszí-
rozni. 

Kizáró ok az is, ha az adott 
önkormányzat három hónapra 
vagy annál hosszabb időre lekö-
tött betéttel, bank által kibocsá-
tott értékpapírral, esetleg állam-
kötvénnyel rendelkezik. Nem 
részesedhetnek a támogatásból 
ott, ahol még nem vezettek be 
helyi adót. Kivetésének szándé-
kát mindenképpen bizonyítani 
kell, még akkor is, ha ebből a 
forrásból esetleg jelentéktelen 
bevételre tesz csak szert az ön-
kormányzat. 

Feltétel az is, hogy a települé-
sen működő többféle egészség-
ügyi, oktatási és szociális intéz-
mény kihasználtsága elérje az 
50 százalékot, ellenkező eset-

hasonlítani fog a vállalkozások-
ra vonatkozó csődtörvényhez. 
Bíróság mondja majd ki a tartós 
fizetésképtelenség tényét, az e 
sorsra jutott önkormányzathoz 
pedig csődgondnokot jelölnek 
ki, aki viszont szigorúan korlá-
tozza a gazdálkodást. Már most 
nyilvánvaló, hogy az állam nem 
fog automatikusan segítő kezet 
nyújtani; aképviselő-testületek-
nek — a csődgondnok vezérle-
tével — elsősorban saját erejük-
re támaszkodva, piacképes va-
gyonuk felélésével kell kilábal-
niuk a válságból. 

Dr. Koller Valéria, az OTP 
Bank Rt. megyei igazgatóhe-
lyettese úgy látja, az előző cik-
lusban az önkormányzatok be-
lekényszerültek olyan erőltetett 
fejlesztésekbe, melyekről már 
akkor is látszott, hogy — túl a 
költségvetési támogatásokon — 
kiegészítő források, hitelek nél-
kül nem fejezhetők be. így ke-
rült a képbe az OTP — hat kivé-

Hogyan látják 
a polgármesterek? 

Farkas István, Páka pol-
gármestere: 

— Tavaly 15 millió forin-
tos költségvetési hiányunk 
volt, ez az összeg az idén eléri 
a 18 milliót. A normatívák 
1993 óta nem változtak, az is-
kola működtetésének költsé-
gei viszont megduplázódtak, 
értékesíthető vagyonunk nem 
volt. 1994-ben a 15 milliós hi-
ány kezelésére kaptunk 
ugyan 7,7 millió forintos ki-
egészítő támogatást, de az 
nem volt elég. Decemberben 
már működési gondjaink vol-
tak, kölcsönöket kéregettünk, 
hitelt vettünk fel. Az évet még-
is hárommilliós hiánnyal 
kezdtük, s most sem tudjuk, 
hogyan fogjuk kifizetni a feb-
ruári béreket. Az iskolából el-
fogya&éh, a fűtőolaj. . . Min-
denkéonen úiabb hitelre van 

eredményezne az OTP-hitel 
elmaradása, egyes intézmé-
nyeinket be kellene zárni. 
Egyszerűen nem tudunk mást 
csinálni... 

© 
Bődör József, Vindornya-

szőlős polgármestere: 
— Béreket nem tudunk fi-

zetni, munkabér-előleget kell 
felvennünk. A dolgunkat ne-
hezíti, hogy 1994-ben is 1 
millió forintos működési hi-
telt kellett már felvennünk a 
pedagógusok 13. havi béré-
nek finanszírozására. A falu-
ban csak a legalapvetőbb fel-
tételeket tudjuk biztosítani. 
Komoly leépítésekre eddig 
nem került sor, de ebben az 
évben szükségessé válik ez 
mind az óvodában, mind az 

''Iskolában. 
Vindornvaszőlősön povéh-

— Az, aki felelősséggel gon-
dolkodik — véli a megyei igaz-
gatóhelyettes —, látja, hogy az 
adósságspirálba nem lehet be-
lemenni, mert nem lesz jó vége. 
Akik elkezdték végrehajtani a 
megszorító intézkedéseket, na-
gyon kemény csatát vállaltak 
ugyan fel, ám ez a bank számára 
megnyugtató. 

Mások azonban úgy tartják, 
lesznek olyan önkormányzatok 
is, amelyek igyekeznek még 
jobban eladósodni, remélve, 
hogy az állam — látva az esetle-
ges önkormányzati csődhullá-
mot — egy tollvonással eltörli 
majd az összes tartozást. Jólle-
het ilyesmire volt példa koráb-
ban, dr. Koller Valéria szerint a 
gazdaság helyzete, a politikai 
környezet és az államháztartás 
rendkívül nagy egyensúlyhiá-
nya nem tesz lehetővé efféle lé-
péseket. Éppen ezért félő, hogy 
akik erre számítanak, nagyon 
pórul fognak járni. Ráadásul 
azon önkormányzatok esetében, 
amelyek most a legnagyobb 
gondokkal küzdenek, szinte 
mindenütt tetten érhető a pazar-
lás, az átgondolatlan, koncepci-
ótlan, túlfeszített fejlesztés. 

Kiss Róbert, az OTP Bank Rt. 
Vállalkozási és Önkormányzati 
Osztályának vezetője egyelőre 
nem tudja, lesz-e olyan zalai ön-
kormányzat, amely esetleg nem 
jut hitelhez, s csődbe jut. Az 
OTP-nek mindazonáltal át kell 
gondolnia, milyen nagyságren-
dű kölcsönt kaphatnak az „önhi-
bás" helyhatóságok, ám a dön-
tés kényes is, nehéz is, hiszen 
mindvégig figyelemmel kell 
lenniük arra, vannak-e garanci-
ái, forrásai a törlesztésnek. Már-
pedig az önkormányzatok ápri-
lisban benyújtandó, rendkívüli 
költségvetési támogatást igény-
lő pályázatainak eredményessé-
ge egyrészt bizonytalan, más-
részt az a pénz, amit a nyáron 
esetleg mégis megkapnak, ke-
vesebb lesz annál, mint amennyi 
a tényleges hiányuk finanszíro-
zásához szükséges. Az sem el-
hanyagolható szempont, hogy 
az ilyen sorsra jutó önkormány-
zatok szinte egyáltalán nem ren-
delkeznek olyan forgalomképes 



nyos helyzetbe került onkor-
mányzatoknak, amelyek a meg-
szabott állami támogatások 
mellett, saját forrásaik maximá-
lis feltárása és a kiadások lehet-
séges csökkentése után sem ké-
pesek ellátni kötelező feladatai-

nkat. 
A működési gondok enyhíté-

sére szolgáló költségvetési tá-
mogatást mindazonáltal csak az 
előírt feltételeknek megfelelő 
helyhatóságok kaphatják meg. 
Nem pályázhatnak például azok 
a testületek, amelyeknek nem 
csupán működési, hanem fej-
lesztésekhez kapcsolódó hiá-
nyuk is van, de ez utóbbit nem 
tudják bevételeikből finanszí-
rozni. 

Kizáró ok az is, ha az adott 
önkormányzat három hónapra 
vagy annál hosszabb időre lekö-
tött betéttel, bank által kibocsá-
tott értékpapírral, esetleg állam-
kötvénnyel rendelkezik. Nem 
részesedhetnek a támogatásból 
ott, ahol még nem vezettek be 
helyi adót. Kivetésének szándé-
kát mindenképpen bizonyítani 
kell, még akkor is, ha ebből a 
forrásból esetleg jelentéktelen 
bevételre tesz csak szert az ön-
kormányzat. 

Feltétel az is, hogy a települé-
sen működő többféle egészség-
ügyi, oktatási és szociális intéz-
mény kihasználtsága elérje az 
50 százalékot, ellenkező eset-
ben bizonyíthatóan kezdemé-
nyezni kell a társulást, a közös 
fenntartást. Ha az önkormány-
zat képtelen eleget tenni felvál-
lalt, körzeti jellegű feladatainak, 
kezdeményeznie kell azok át-
adását a megyei önkormányzat-
nak. 

Lenti például már január 1-
jén megvált két középfokú okta-
tási intzéményétől, s a hírek sze-
rint Keszthelyen is fontolgatnak 
hasonló lépéseket. 

Mint a TÁKISZ igazgatóhe-
lyettesétől megtudtuk, tavaly 
harminchat önkormányzat ka-
pott efféle címen támogatást a 
költségvetésből, összesen 162,8 
millió forintot. Ezek várhatóan 
az idén is hátrányos helyzetbe 
kerülnek, hiszen a gazdálkodás 
feltételei nem javultak. Emiatt 
félő azonban, hogy számuk to-
vább, negyven fölé emelkedik. 
Először egyébként április 30-ig 
van lehetőség arra, hogy az ön-
hibájukon kívül hátrányos hely-
zetbe kerülő önkormányzatok 

írelmet nyújtsanak be támoga-
tásért. 

Ehhez a TÁKISZ igyekezett 
nemrég némi módszertani segít-
séget is nyújtani, hiszen az ön-
kormányzatoknak ki kell szá-
molniuk, mekkora is a forrás-
hiányuk. 

cl, a tamogatasnal figyelembe 
vehető forráshiány mindig ki-
sebb lesz a ténylegesnél. Éppen 
ezért a testületeknek fel kell ké-
szülniük arra, hogy a kettő kö-
zötti különbözetet önállóan kell 

finanszírozniuk. Bár néhány ön-
kormányzatnak már most is 
gondjai vannak a bérek fizetésé-
vel, az intézmények működteté-
sével, a központi támogatáshoz 
legkorábban csak júniusban jut-
hatnak hozzá. 

Addig működési hitelre szo-
rulnak, ám ha bankjuk nem haj-
landó pénzt adni, a csőd veszé-
lye fenyegeti őket. 

A csődhelyzettel ennek elle-
nére légink íbb azoknak a tele-
püléseknek kell számolniuk, 
ahol az előző ciklusban jelentős 
beruházásokba, fejlesztésekbe 
fogott a képviselő-testület, de 
tartozásaikat önerőből nem ké-
pesek fizetni, s újabb hitelt sem 
kapnak ehhez a számlavezető 
bankjuktól. 

A csődhelyzet kezeléséről 
ugyan készül egy törvényjavas-
lat, ám Szépligeti József szerint 
egyelőre csak annyit tudni, ez 

fejlesztésekbe, melyekről már 
akkor is látszott, hogy — túl a 
költségvetési támogatásokon — 
kiegészítő források, hitelek nél-
kül nem fejezhetők be. így ke-
rült a képbe az OTP — hat kivé-

telével most ez a pénzintézet ve-
zeti ugyanis az összes zalai 
helyhatóság számláját. A bank 
mindaddig tudta, és tudja kezel-
ni e problémákat, amig egyértel-
műen bizonyítható, hogy a visz-
szafizetés feltételei adottak. 

A szakember szerint egyéb-
ként a helyzet Zalában jobb, 
mint az ország más részein; ez 
egyrészt a TÁKISZ felelősség-
teljes munkájának és az Állami 
Számvevőszék lokális ellenőr-
zéseinek köszönhető. Ennek el-
lenére körülbelül negyven olyan 
helyhatóság van a megyében, 
ahol már most érezhetők súlyos, 
a bank szempontjából is keze-
lendő feszültségek. 

Természetesen ennél sokkal 
több települési önkormányzat 
küszködik hasonló gondokkal, 
de — például a városok — ön-
maguk próbálják rendezni a 
helyzetet. 

rendkívül nagy egyensúlyhiá-
nya nem tesz lehetővé efféle lé-
péseket. Éppen ezért félő, hogy 
akik erre számítanak, nagyon 
pórul fognak járni. Ráadásul 
azon önkormányzatok esetében, 
amelyek most a legnagyobb 
gondokkal küzdenek, szinte 
mindenütt tetten érhető a pazar-
lás, az átgondolatlan, koncepci-
ótlan, túlfeszített fejlesztés. 

Kiss Róbert, az OTP Bank Rt. 
Vállalkozási és Önkormányzati 
Osztályának vezetője egyelőre 
nem tudja, lesz-e olyan zalai ön-
kormányzat, amely esetleg nem 
jut hitelhez, s csődbe jut. Az 
OTP-nek mindazonáltal át kell 
gondolnia, milyen nagyságren-
dű kölcsönt kaphatnak az „önhi-
bás" helyhatóságok, ám a dön-
tés kényes is, nehéz is, hiszen 
mindvégig figyelemmel kell 
lenniük arra, vannak-e garanci-
ái, forrásai a törlesztésnek. Már-
pedig az önkormányzatok ápri-
lisban benyújtandó, rendkívüli 
költségvetési támogatást igény-
lő pályázatainak eredményessé-
ge egyrészt bizonytalan, más-
részt az a pénz, amit a nyáron 
esetleg mégis megkapnak, ke-
vesebb lesz annál, mint amennyi 
a tényleges hiányuk finanszíro-
zásához szükséges. Az sem el-
hanyagolható szempont, hogy 
az ilyen sorsra jutó önkormány-
zatok szinte egyáltalán nem ren-
delkeznek olyan forgalomképes 
vagyonelemekkel, amelyek a 
hitel fedezeteként szolgálhatná-
nak. 

— Az alapvető probléma az 
— így dr. Koller Valéria —, 
hogy az önkormányzatoknak 
szinte sugallják: a bank megold-
ja a gondjaikat. Csakhogy a 
bank eredendően nem az ilyen 
típusú feszültségek kezelésére 
hivatott. Ezek természete nem 
banki jellegű, s azt sem hiszem, 
hogy a bank eszköztárában len-
ne a megoldás kulcsa. 

Abban az esetben viszont, ha 
a működéshiányos önkormány-
zatok képesek szembe nézni ön-
magukkal, saját költségvetésük-
kel, s ha szükséges, ki tudnak 
dolgozni egy válságmenedzselő 
programot, Kiss Róbert szerint 
könnyebben tárgyalhatnak az 
OTP-vel is. 

— Mi — a központunktól ka-
pott tájékoztatás alapján mond-
hatom—ki fogunk dolgozni egy 
olyan hitelkonstrukciót, amely 
középtávon kezeli az önkor-
mányzatok működési hiányát. 
Ez azonban csak azoknak a 
helyhatóságoknak jelent majd 1 
lehetőséget, ahol megjelenik az 
átgondoltság a tervezésben, 
ahol hajlandók velünk együtt-
működni, együtt gondolkodni. 

— vézsé — 

Hogyan látják 
a polgármesterek? 

Farkas Istx'án, Páka pol-
gármestere: 

— Tavaly 15 millió forin-
tos költségvetési hiányunk 
volt, ez az összeg az idén eléri 
a 18 milliót. A normatívák 
1993 óta nem változtak, az is-
kola működtetésének költsé-
gei viszont megduplázódtak, 
értékesíthető vagyonunk nem 
volt. 1994-ben a 75 milliós hi-
ány kezelésére kaptunk 
ugyan 7,7 millió forintos ki-
egészítő támogatást, de az 
nem volt elég. Decemberben 
már működési gondjaink vol-
tak, kölcsönöket kéregettünk, 
hitelt vettünk fel. Az évet még-
is hárommilliós hiánnyal 
kezdtük, s most sem tudjuk, 
hogyan fogjuk kifizetni a feb-
ruári béreket. Az iskolából el-
fogy ászén, a fűtőolaj... Min-
denképpen újabb hitelre van 
tehát szükségünk, s remélem, 
hogy a számlavezető ban-
kunk, az OTP partner lesz eb-
ben. Érdeklődtünk a Pénz-
ügyminisztériumban is, hogy 
a nyáron esedékes kiegészítő 
támogatásból kaphatnánk-e 
előleget, de válasz még nem 
érkezett. Ha csődöt nem is 

eredményezne az OTP-hitel 
elmaradása, egyes intézmé-
nyeinket be kellene zárni. 
Egyszerűen nem tudunk mást 
csinálni... 

Bődör József, Vindornya-
szőlős polgármestere: 

— Béreket nem tudunk fi-
zetni, munkabér-előleget kell 
felvennünk. A dolgunkat ne-
hezíti, hogy 1994-ben is 1 
millió forintos működési hi-
telt kellett már felvennünk a 
pedagógusok 13. havi béré-
nekfinanszírozására. A falu-
ban csak a legalapvetőbb fel-
tételeket tudjuk biztosítani. 
Komoly leépítésekre eddig 
nem került sor, de ebben az 
évben szükségessé válik ez 
mind az óvodában, mind az 
iskolában. 

Vindornyaszőlősön egyéb-
ként körülbelül 10 millió fo-
rint lesz a költségvetési hi-
ány, így — legalábbis addig, 
amig megkapjuk a kiegészítő 
támogatást — hitelre szoru-
lunk. Ha az OTP-től esetleg 
mégsem kapunk pénzt, köny-
nyen előfordulhat. hogy 
csődbe jutunk. 



Minden jónak vége szakad 
egyszer. Elfogynak a ruhás és 
fürdőruhás versenyző-jelöltek 
— bár a hatvan jelentkezőből 
végül csak negyvenhármán jöt-
tek el —; és egyszer csak a zsűri 
megköszöni a részvételt és dönt. 
Visszavonultan, hosszan. Esze-
rint a Zala Szépe '95 és a MISS 
HUNGARY '95 közös szépség-
versenyének vasárnapi zala-
egerszegi előválogatójáról a jú-
nius 24-ei versenyre a képen lát-
ható 24 hölgy jutott tovább. (A 

neveket abc-sorrendben közöl-
jük.) Balogh Judit (Nagykani-
zsa), Bárdi Anita (Nagylen-
gyel), Farkas Tünde (Zalaeger-
szeg), Fatér Bernadett (Zeg.), 
Gézárt Hajnalka (Zeg.), Kappá-
ter Beáta (Zeg.), Keszi Eszter 
(Vonyarcvashegy), Kisházi Ka-
talin (Zeg.), Kovács Ildikó 
(Zeg.), Könye Hajnalka (Zeg.), 
Kun Zsuzsanna (Nk.), Lang Bar-
bara (Zeg.), Lipovics Ildikó 
(Zeg.), Martinecz Szilvia (Nk.), 
Mátai Brigitta (Zeg.), Miklós 

Andrea (Zalalövő), Suszter Ju-
dit (Zeg.), Szalontai Laura 
(Zeg.), Szekér Annamária 
(Zeg.), Szele Annamária (Zeg.), 
Szepes Krisztina (Zeg.), Szőllősi 
Zsuzsanna (Nk.), Varnava 
Krisztina (Nk.), Zalavári Anikó 
(Zeg.). A zsűri döntése értelmé-
ben a mezőny jó színvonala mi-
att rajtuk kívül a győri területi 
elődöntőn nyolcan — Fábián 
Tünde (Nagykanizsa), Kalamár 
Valéria (Lakhegy), Lendvai Vik-
tória (Szombathely), Mikolás 

Vera (Zalaszentgrót), Molnár 
Viktória (Nemeskeresztúr), Sár-
közi Tünde (Körmend), Szabó 
Krisztina (Szombathely), Vincze 
Edit (Lakhegy) —, a székesfe-
hérvárin ketten — Felső Tímea 
(Páka), Katona Melinda (Zala-
egerszeg) — is indulhatnak. Az 
előválogató huszonnégyesének 
szépséges küzdelmét pedig az 
egerszegi Hevesi Sándor Szín-
házban már az érdeklődők is vé-
gigkísérhetik, június 24-én. 

(írásunk a 6. oldalon.) 

Zenés léptek a királynői cím felé 
Zala Szépe, MISS HUNGARY '95 — szépségmustra 
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Mallorcán 

Minden 5000 Ft feletti vásárláshoz sorsjegyet adunk, 
amivel egy kétszemélyes 

egyhetes repülőgépes utat nyerhet 
a 

Í H o ö o Q SlcD^dJü 
A szálloda a Playa de Palma aranyszínű tengerpartján néhány 

lépésre a strandtól, a pálmafákkal szegélyezett sétáló úton fekszik. 
Félpanziós ellátás, svédasztal. 

Az utazáson kívül m é | 10 db 5000 Ft értékű 
vásárlási utalványt sorsolunk ki. 

Sorso l á s : 1 995 . j ún ius M . 
D I V A T - B O X S H 0 P P 1 N G C E N T E R 

Z a l a e g e r s z e g , Kaz inczy tér 3. T e l . : 3 2 1 - 9 3 9 

Szépnek lenni, ugye ez adottság, melyet jól megválasztott 
öltözék, kozmetikumok, jószemű fodrász tovább erősít-
het... De viselni e megnyerő'küllemet, az már tényleg külön 
szám. Márpedig a szépségversenyek valahol erről is szól-
nak; a bájos megjelenésről, jókedvű mosoly villantásáról, 
táncos léptekről; az összképről, mely mögött nem árt, ha in-
telligens szellem és használható idegennyelv-tudás rejlik... 
Erről szólt a Zala Szépe '95—amely lapunk immár hetedik 
alkalommal megrendezésre kerülő rendezvénye — és a 
MISS HUNGARY 95 közös versenyének előválogatója is 
Zalaegerszegen, szombaton délután, a kíváncsi szemektől 
elzártan, az egerszegi Arany Bárány Hotel Télikertjében. 
A MISS HUNGARY KFT. és a társrendező Zala Hírlap 
Kft. képviselőiből álló zsűri végtére is döntött, hogy mely 24 
versenyző vehet részt a nyilvános területi eló'döntőn, amely 
egyben a Zala Szépe '95 döntője is lesz június 24-én, a za-
laegerszegi Hevesi Sándor Színházban. De a döntésig órák 
teltek el, a lányok „kistermében" átöltözéssel, izgalmakkal 
és hajzilálódással, „kint", a zsűri színe előtt magabiztos 
vagy remegő lábbal; sutácskán és sudáran... 

^ ( f l y U L A I Kft. 

8000.Székesfehérvár Mártírok útja 38. 

MEZŐGAZDASÁGI MUNKAGÉPEK 
/Magánszemélyek és egyéni vállalkozók részére/ 

36 hónapra bérbeadók, 
a bérlet lejártakor 

1.000 Ft-ért MEGVÁSÁROLHATÓK. 
A nettó ár 12%-a támogatásként 

visszaigényelhető! 
Részletes tájékoztatás személyesen vagy telefonon. 

Ügyintézők: Kádas Sándor.Moór Ferenc 
Tel/fax: 22/325-287,340-033 

MISS HUNGARY '94 
Hogy a zsűriből hogy tet-

szik mindez? Az általam leg-
kritikusabbnak ítélt fürdőru-
hás bemutatkozás ugyan még 
hátravan, mikor szót váltok a 
szegedi Farkas Tímeával, a 
MISS HUNGARY '94 győz-
tesével, aki most a verseny 
egészének állandó zsűritagja. 
Kicsit meglepődöm, mikor 
leül velem szemben, szinte 
falatnyi sminket sem visel — 
ha igen, láthatatlan —, kis ró-
zsaszín kötött szoknya, fehér 
body járul az összképhez... 
Tímea '92-ben az Év Arca 
verseny döntőjéig jutott, s ta-
valy indult a MISS HUN-
GARY-n. És meg is nyerte. 
Csinosaknak tartja a lányo-
kat, bár úgy véli, nem min-
denki találta meg igazán a stí-
lusát. 

— A ruhák közt van egy-
kettő, amit én is elfogadnék, 
és volt egy-kettő, ami teljesen 
előnytelen. A mozgás? A ko-
reográfusok jobban szeret-
nek „szűz" lányokkal dol-

Lang Barbara Suszter Judit •11 
MOZAIK 
KISÁRUHÁZ 
Gyenesdiás 

A fürdőszoba-berendezések és burkolólapok szaküzlete 
Áprilisi kínálatunk: 
— fagyálló 10x20 padlólap 4 féle színben 1.250 Ft/m2 

— import padlólapok 50 féle változatban 890—2.500 Ft-ig 
— 20—30 nr-es osztályos maradék csempék 528 Ft-tól 660 Ft-ig 
— fehér zuhanytálca 3 féle méretben 4.950 Ft-tól 
— színes zuhanytálcák 5.480 Ft-tól 
— fürdőkádak 6 féle méretben 10.900 Ft-tól 
— import zuhanykabinok 13.950 Ft-tól 1-59.600 Ft-ig 
— mosdók, wc-kagylók, bidék stb. 7 féle színben 
— műanyag sarokkádak, mosdók kedvező áron 
— színes fugázók 25 féle színárnyalatban 
— Kínáljuk a burkoláshoz szükséges segédanyagokat és speciális 

szerszámokat, könnyen hordozható elektromos felvonókat 
rendkívül kedvező áron! 

A fenti ÁFA-S ÁRAKAT ÁPRILIS VÉGÉIG GARANTÁLJUK! 
Várjuk vásárlóinkat hétfőtől péntekig 8—-.17.30 óráig, szombaton 8—13.30 ór 

Telefon: 83/316-486, 314-445 

gozni, akik még nem hordják 
magukon „mozgásjavító" in-
tézetekjegyeit. 

Amúgy '93. nyarán érett-
ségizett Szegeden, utána egy 
autószalonban kezdett dol-
gozni, de jött a verseny és 
most a '95-ös MISS HUN-
GARY verseny hostesse, de 
élvezi, megpróbál a lányok-
nak is tanácsot adni közben... 

Várakozni azért nem kelle-
mes dolog. A legelőnyösebbnek 
ítélt ruhákban — koktélruha, 
szolid, lezser és kacér és kosz-

színe elé kerülhessen, aztán vá-
laszoljon, aztán a zenére járjon 
egyet, aztán fürdőruhában tegye 
ugyanezt... Teendő nincs sok. 

tümbörtön, minden van itt—ül-
ni, ácsorogni, beszélgetni, vár-
va. hogy az ember végre a zsűri 

Mindenki kész sminkkel, frizu-
rával érkezett, a táskákban für-
dőruha. netán tartalék harisnya. 

Zenés léptek a királynői cím felé. 
rúzs, hajlakk lapul. A lányon, 
akivel beszélgetek, egyszerű fe-
hér összeállítás, melyhez szőke 
hullámokat, óriási kék szemet 
visel... 

— Elég szoros verseny lesz. 
Sokan vagyunk és a lányok na-
gyon szépek. De nem tartok sem-
mitől, nincs vesztenivalóm — 
csillan Szepes Krisztina szeme. 
Krisztina 18 éves és fodrász, nő-
véréék szépségszalonjában — 
Százszorszép, el ne felejtsem!, 
mondják — dolgozik. Nővére, 
Renáta és kozmetikus kolléga-
nőjük biztatására indult az utol-
só pillanatban, bár barátja elle-
nezte... így, rendes, profi háttér-
rel könnyebb kicsit. (Nővére 
most is figyelmezteti, az arcá-
hoz ne nyúljon!) Az is segítség, 
hogy korábban fodrászverse-
nyeken már modellkedett. Mára 
nem titok: Krisztina továbbju-
tott. 

Szertelenül könnyed feketés 
ruhában mosolyog Varnava 
Krisztina. Kanizsai és gyógytor-
nász, de Hévízen dolgozik. Nem 
kellett rábeszélni, ő maga dön-
tött, jelentkezik: 

— Én már '92-ben is indul-
tam a Zala Szépén, és nagyon jó 
buli volt. Nagyon jól éreztem 
magam, jó volt a társaság, so-
kakkal megismerkedtem, akkor 
a döntőig jutottam. 

Krisztina most is barátnőjé-
vel jött, Martinecz Szilviával. 
(Mindketten továbbjutottak.) 
Ruhákról kérdezem, merthogy 
az övé egyéni. Illik szertelensé-
ge a barna hajhoz, tágranyílt, sö-
tét szeméhez. 

—A legfontosabb, hogy a sa-
ját stílusomnak megfeleljen, de 
érdekel persze, hogy mások mit 
viselnek. 

A télikert előterében hozzá-
tartozók tűrik békésen a verseny 
lassan órákban mérhető idejét, 
gyűrődéseit. Ahogy nézem, kö-

Öltözői pillanatkép — középen Felső Tímea, aki a székesfehérvári elődöntőbe jutott. 

A zsűri „kérdezőbiz 
sa" Brichta János volt 
MISS HUNGARY KI 
elnöke, versenyigazgató 
A négyesével behívott 
nyok egyenkénti „fagj 
tásakor" nemcsak a n 
gasság, meg a nyelvtud 
munkahely érdekelte, 1 
nem az is, milyen volt az 
eredeti hajszín? Az ed 
gi előválogatok tapaszta 
tairól kérdeztem. 

— Nehéz, mert vanr, 
városok, területek, ai 
sokkal gyengébb a n 
zőny, mint amilyen lehel 
volna, és vannak komi 
meglepetések is. 

Itt, a Zala Szépe'95-
közös előválogatón? 

— Erre számítottam 
tavalyi zalai mezőnyt 
mertem, de van egy-, 
csinos lány, akit még n 
láttam. 

A megjelenésbeli e 
nyök önmagukért, önn 
gukkal szólnak, így Bri< 
ta Jánost arról is kérde 
mit lát a legsúlyosabb 
bának, hiányosságnak? 

—Néha látszik, hc 
egy versenyre próbálj 
„összerántani" magukc 

Mögöttünk a zsűri n 
„végigülte" az asztalt, fo 
tatódik a válogató. A MI 
HUNGARY versen) 
rangját az adja, hogy gyí 
tese képviseli Magyar 
szágot a MISS WOR1 
választáskor. 

A MISS 
WORLD fel 

Szepes Krisztina Lipovics Ildikó 

zsai lány tavaly 5. helyezést ért 
el a Zala Szépe versenyen. 
Nagykanizsán ruhaipari techni-
kumbajár, ötödéves. 

— Gondoltam, megpróbálom 
most ezt a nagyobb versenyt is. 
Szépek a lányok, és majdnem 
mindenkinek hosszú a haja, ez 
pedig sokat számít. 

Zsuzsa fájón gondol saját 
hosszabb hajára, amit tavaly egy 
versenyre levágtak, most nö-
vesztheti. Modellként küldik 
szépségversenyekre, indult a 
Budapest Szépe címért is... A 
megjelenésről szólva úgy tartja, 
a legegyszerűbb ruhát kell vá-
lasztani, az elegánsabb... 

Sikerrel levezényeltetik a 
mostani verseny is, lányok jön-
nek négyesével, és térülnek-for-
dulnak. Sikkesen, még tán mo-
solyogva is, vagy kicsit sutáb-
ban... De egyszer leáll a mag-
nó, nem indul több „bemutatós" 
zene, nincs több kérdés, csak 
döntés. 

rük egyre változik. Ücsörögnek. 
De itt találom Kun Zsuzsannát 
is, aki már hófehér fürdőruhá-
ban várakozik. A 19 éves kani-



Mozaik 

Német vendégek Pákán 
A németországbeli Wesen-

dorfból érkeztek Pákára a hét 
végén kedvesen várt vendégek, 
a két település önkormányzata 
közötti partnerkapcsolat apro-
póján. A 47 fős delegáció pénte-
ken kora délután ért ide a több 
mint 1.200 kilométeres út után. 
A délután a pihenésé volt, este 
pedig jóféle helyi specilitások-
kal látták vendégül őket a pá-
kaiak a művelődési házban. 

Szombaton Sümegre és 
Keszthelyre kirándultak, vasár-
nap pedig a sportnak hódoltak: 
fél háromkor az ifjúsági, fél öt-
kor pedig a megyei bajnoksági 
meccset szurkolták végig, így 
segítve a helyi csapatot Tótszer-
dahely ellen. Este megint a mű-
velődési ház volt a találkozó 
színhelye, egy búcsúvacsorára. 
A német vendégek ma utaznak 
haza. 

7tí. / m ^ . íi 

MOZAIK 

Több hónapos próbaüzem 
után nemrégiben átadták a pákai 
és a csömödéri szennyvízrend-
szert. A 100 millió forintos be-
ruházás 70 százalékát az önkor-
mányzatok állták (kétharmadát 
a csömödéri, egyharmadát a pá-
kai), a többit az állam nyújtotta. 

A Pákán megépült szenny-

Szennyvízrendszer 
Pákán és Csömödéren 

víztisztítóhoz csak helyben 
mintegy 10 kilométernyi veze-
tékrendszer tartozik, amely to-
vább bővül. Ezzel az idén be-
kapcsolják Kisszigetet és Orta-
házát is; a tervek szerint még az 
ősszel. Az új szennyvízrend-
szert az Észak-zalai Vízmű bér-
ben működteti. 

' i •_ _ 
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Rablás Pákán — szatír Lentiben 
Pákán, a Dömeföldi utcában, 

egy idős ember lakásán két férfi 
jelent meg. Kést szegeztek a há-
zigazda nyakának, pénzt köve-
telve. Mivel az idős ember nem 
adott felvilágosítást, hogy hol 
tartja a pénzét, az egyik rabló 
kutatni kezdett. Végül a bácsi 
kabátjának zsebében találtak 16 
ezer forintot, melyet elvittek. A 
bejelentést követően a rendőr-
ség forró nyomos csoportja rö-
vid időn belül elfogta a bűncse-
lekménnyel alaposan gyanúsít-

ható Orsós József Lo\ászi, Olaj-
bányász u. 44. és Orsós György 
Kányavár, Fő út 9. szám alatti 
lakosokat. Az ügyben folyik a 
vizsgálat. 

Két betörés is volt Zalakaro-
son: a Park utca egyik hétvégi 
házába az ablakot befeszítve ha-
toltak be, s ellopták egy német 
állampolgár arany- és egyéb ék-
szereit. A kár 170 ezer forint. A 
Pipacs utcában ugyancsak né-
met vendég a károsult: 16 ezer 
német márkát érnek azok az ék-

szerek, melyeket elloptak tőle a 
házból. 

Lentiben a gépjárművezető 
szakoktatók szóltak a helyi 
rendőröknek, hogy tanulóik a 
héten többször láttak már egy 
férfit, aki a lenti strandfürdő 
melletti bokros részről előlépve, 
anyaszült meztelenül mutogatja 
magát az arra járó lányoknak. A 
rendőrök rövid időn belül elfog-
ták a férfit, Horváth Sándor 
Lenti, Táncsics u. 22. szám alatti 
lakost. 



<zil. 

1995. augusztus 25., PÉNTEK GAZDA 

Kitüntetés a felügyelőnek 
Amikor még elosztot ták az árut és nem kereskedtek vele... 

Az Általános Fogyasztási 
Szövetkezetek Országos Szö-
vetsége Szövetkezeti Érdem-
érem kitüntetést adományozta 
Törő Ferencnek, a pákai áfész 
felügyelő bizottsága elnökének. 
A megtisztelő érmet Budapes-
ten, a szövetkezeti napon rende-
zett ünnepségen vette 
át az áfeosz elnöké-
től. 

— Idestova har-
mincnyolc esztende-
je választottak az el-
lenőrző testület veze-
tőjének — említi a ki-
tüntetett. — Amire a 
ciklusnak vége lesz, e 
választott tisztségben 
éppen betöltöm a 
négy évtizedet. 

— Nagy idő, több 
egy emberöltőnyinél. 

— Annál is régeb-
ben, úgy negyvenöt 
éve kerültem kapcso-
latba egyszerű tag-
ként az áfész jogelőd-
jével, a földműves 
szövetkezettel. Nem 
mindjárt az alakulás-
kor, néhány évvel ké-
sőbb. Maszek trafi-
kos voltam. Akkoriban hívtak, 
én pedig közéjük álltam. Úgy is 
mint szövetkezeti dolgozó. Az-
tán a helybeli ipari szövetkezet-
nél vállaltam munkát, de az 
fmsz mellett is kitartottam. Ta-
lán ezért is választottak akkor 
felügyelőbizottsági elnöknek. 

— Milyen volt a régi föld-
szöv? 

— Azt a mai áruházak, taka-
ros üzletek ismerői talán el sem 
hiszik. Munkásruhákat, bakan-
csokat, gumicsizmákat inkább 

osztottak kiutalásra, mint árusí-
tottak a boltokban. A termény 
beszolgáltatásra kötelezettek 
termékeit is a szövetkezet gyűj-
tötte. Mindenes volt akkoriban. 
A hajdani gépállomások megbí-
zásából még szántás szervezés-
sel is foglalkoztak. 

— Tarka kezdet... 
— Úgy bizony. Az ötvenes 

évek közepén kezdett letisztulni 
a profil, akkor kiskereskedelem, 
vendéglátás, mezőgazdasági 
termeltetés és felvásárlás lett az 
alaptevékenység. Az első ko-
moly bolt az fmsz és a Hangya 
szövetkezet egyesülése után 
nyílt itt Pákán, majd később kis-
áruházzal büszkélkedhettünk. 
Ez utóbbiban, ha kezdetben még 
elosztásos módon, de lehetett 
kapni háztartási gépeket, így 

Szaratov hűtőszekrényt, Mun-
kácsy televíziót. 

— Mi dolga volt akkoriban 
egy társadalmi felügyelőnek? 

— A boltosoknak nehéz volt 
igazságosan elosztani a kevés 
kurrens árut. Panaszkodtak a vá-
sárlók, de még a szövetkezet 
tagjai is. Mi pedig nem tudtunk 
mit tenni, hiszen három-négy 
mosógépből nem lehetett húszat 
osztani. Leginkább ezért volt 
nehéz a dolgunk. Az áruhiány 
hozta magával a problémákat. 

— Örökös feszültségben élni 
pedig nem éppen boldogító. 

— Látja, mégse untam bele 
ebbe a megbízatásba. Máig szí-
vesen csinálom. Háborús rok-
kantként is izgő-mozgó ember 
voltam egész életemben. Bizo-
nyíték erre, hogy több szervezet 
munkájában is részt vettem. 
Még önkormányzati képviselő 
is voltam egy ciklusban. Har-
minchat évig vezettem a község 
sportéletét. Két hónapja a hadi-
rokkantak lenti szervezete elnö-
kének választottak. Megsajnál-
tam a sorstársaimat, ezért vállal-
tam. De azért is, mert járatos va-
gyok az ügyek intézésében. 

—Nem fárad? 
— Már nem vagyok a régi. A 

feleségem pöröl is velem, hogy 
sokat strapálom magamat. De 
készséggel teszem, amire vállal-
koztam, ha egyre nehezebb is a 
mozgás. 

—A megbízatás a megbecsü-
lésnek, a bizalomnak is jele. 

— Én is úgy érzem, hogy bíz-
nak bennem. Sok kitüntetést 
kaptam innen is, onnan is a több 
évtizedes munka elismerése-
ként. A mostani váratlanul ért, 
de ez a legkedvesebb. N. F. 



2004. október 27., SZERDA 

Szakmai program 
Fókuszban az aprófalvas településszerkezet 
Páka (gy. f.) - Az oktatási in-
tézmények finanszírozásá-
nak tervezett, jövő évre vár-
ható változásairól is szó 
esett az Öveges-iskolában 
hétfőn tartott szakmai ta-
nácskozáson, melyen száz-
nál több pedagógus volt. 

A Lenti és Környéke Iskola-
szövetség által koordinált prog-
ram bemutató órákat, tankönyv-
kiállításokat és egyéb szakmai 
előadásokat foglalt magába. 

Czimer László, az Oktatási 
Minisztérium kabinetfőnöke 
szólt arról, hogy a jövő évi költ-
ségvetési tervezethez éppen az 
aprófalvas településszerkezetű 
megyék érdekében a korábban 
tervezettől eltérő finanszírozási 
rendszert javasolnak. Eszerint 
csak azon települések kerülnek 

hátrányba, amelyek az átlaglét-
szám 50 százaléka alatti tanuló-
számmal működtetik iskoláikat. 
Ezen intézmények csak az alap-
normatívához juthatnak hozzá, 
míg a többiek 10 százalékos ki-
egészítőjuttatást is kapnak, ha a 
tervezetet jóváhagyják. Mint is-
meretes korábban az átlaglét-

Kritika ^ H ^ H H B 
A pedagógusokat is 
hátrányosan érinti 

szám 75 százaléka szerepelt a 
tervezetben. A pedagógusokat 
hátrányosan érinti, hogy a szak-
könyvvásárlási normatíva fo-
lyósítása kikerült a tervezetből, 
így várhatóan ettől is elesnek az 
oktatásügyben dolgozók. 
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Másodszor is megyei 
bajnokok lettek 
Páka (gy. f.) - Idén már a 
második évben képviselheti 
megyénket a röplabda diák-
olimpia országos fináléjá-
ban a pákai Öveges József 
Általános Iskola csapata. 

Tavaly még Boa Gabriella 
vezetésével érték el a bravúrt, 
míg idén már Iváncsits Miklós 
testnevelő irányításával hódítot-
ták el a megyei bajnoki címet. 

Az intézmény igazgatója, 
Gyenese Ferencné szerint ez 
óriási teljesítmény egy viszony-
lag kislétszámú iskolától. Pákán 
a röplabdának évekre vissza-
nyúló hagyománya van - mely-
nek kialakulásában több ok is 
közrejátszott. Túl azon, hogy itt 
kevesebb játékosra van szükség, 
mint a labdarúgásban és a kézi-
labdában, a testnevelő e sportág 
iránti személyes vonzalma is 
meghatározó lehet. 

- Hosszú éveken át aktívan 

sportoltam, ülő 
és álló röplab-
dát egyaránt 
játszottam egy 
nagykanizsai 
csapatban -
mondta a pákai 
lányokat az or-
szágos verseny-
re készítő Iván-
csits Miklós, 
hozzátéve: az iskolai keretek 
között a verseny némileg külön-
bözik a felnőttekétől. Nemcsak 
a pálya kisebb, de kevesebb já-

Nem kell annyi játé-
kos, mint a kézilabdában 

tékos is alkotja a csapatot, mind-
össze négyen lehetnek fent egy-
szerre saját térfelükön. 

- Ez némileg persze bonyolít-
ja is a játékot, de próbálunk jól 

Iváncsits Miklós (jobbra) az országos döntőre 
készíti fel a pákai lányokat Fotó: Gyuricza 

összeszokott párosokat kialakí-
tani - folytatta a tréner. - Eddig 
bejöttek számításaink, a megyei 
döntőn Nagykanizsát és Eszte-
regnyét is sikerült felülmúlnunk. 
Ezzel az eredménnyel azonban 
automatikusan még nem kerül-
tünk be a legjobb 16 közé, a Ka-
locsán megrendezésre kerülő 
döntőre ugyanis csak ennyi 
csapatot hívnak meg. Az elmúlt 
évek eredményei alapján 8 csa-
pat helye már biztos, a másik 8 
hely azonban még kiadó. Ezek 
egyikét szeretnénk megszerezni. 



Pákai kérdés: 
érvényesül-e a papírforma? 
A megyei labdarúgó-bajnok-
ság negyedik fordulója már 
ma elkezdó'dik, Pákán szom-
szédvári rangadó lesz. A Lenti 
TE-Honvéd Bottyán SE ven-
dégjátéka iránt élénk az ér-
deklődés. 

A papírforma lenti sikert ígér, 
hisz amíg az LTE-HBSE egysé-
ges, jó csapattá kovácsolódott, a 
pákai gárdából a rajt előtt több 
meghatározó játékos távozott, s 
a pótlásuk hosszú időt vesz 
igénybe. 

Vasárnap a Zala Volán Tes-
kánd—Miklósfa találkozó ígér 
nagy csatát. A teskándiak reme-
kül szerepelnek, a Miklósfa pe-
dig az egyik kiemelkedő tudású 
együttes a mezőnyben. Az a kér-
dés, hogy meg tudják-e állítani a 
volánosok az eddig 100 százalé-
kos teljesítményt nyújtó Ba-
logh-legénységet. 

A forduló másik érdekessége, 
az újonc Páterdomb zalaszent-

Varga Róbert (LTE-HBSE) 

györgyi vendégszereplése. A jól 
kezdő hazaiak s az eddig botla-
dozó újonc találkozója gólzápo-
ros meccset ígér. 

Tótszerdahelyen is sok isme-
rős találkozik, hisz a MÁV NTE 
együttesét fogadják. A hazaiak 
kispadján a hajdani vasutas tré-
ner Szalai Zoltán ül, s ugyanak-
kor jó néhány hajdani kanizsai 
játékos is pályára lép volt csapa-
ta ellen. 

B. L. 
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A veretlenek nem botlottak 
A megyei labdarúgó-bajnok-

ság legutóbbi fordulójában a két 
veretlen, a Miklósfa és a Lenti 
TE-HBSE gárdája is idegenben 
lépett pályára. 

A lentiek a szomszédban, Pá-
kán vendégszerepeltek, s 2-0-ra 
nyertek. A mérkőzés érdekesen 
alakult, mert a bajnoki rajt előtt 
nagyon meggyengült hazai 
együttes előtt adódtak az első le-
hetőségek. 

A gólínségről a pákaiak edző-
je, Fentős Pál így beszélt: 
„Horváth Zsolt, Balázsi és De-
vecz személyében olyan játéko-
sok igazoltak el Pákáról, akik az 
elmúlt szezonban az együttes 
góljainak közel 90 százalékát 
rúgták. A pótlásuk nem lesz 
könnyű, de vannak tehetséges 
fiatalok, s a többiek is nagyon 
igyekeznek." A gól vágók hiá-
nya nagyon meglátszott, hisz 
több ziccert is elhibáztak a haza-
iak. A második félidőben aztán 
kidomborodott az LTE-HBSE 
nagyobb rutinja, és Devecz 

) bombagólja, majd Varga Tamás 

nagyszerűen kidolgozott akció-
ja után eldőlt a meccs. A ven-
dégek, ha nem is játszottak jól, 
de egy-egy meghatározó embe-
rük megvillanása elég volt ah-
hoz, hogy hozzák a három pon-
tot. 

Hasonló volt a helyzet Tes-
kándon is, ahol a listavezető 
Miklósfa nyert 4-3-ra. A hazai-
ak küzdöttek, hajtottak, s kidol-
goztak néhány helyzetet, míg a 
másik oldalon a rutinos Csepre-
gi vezérelte vendégegyüttesnek 
egy-egy szabadrúgás is elég volt 
ahhoz, hogy kipókhálózzák va-
lamelyik sarkot. A találkozó 
igazán közönségcsalogató volt, 
hisz több nagyon szép gólt lát-
hatott a publikum. Elmény-
számba ment Kovács Gyula első 
találata, amikor egy ügyes csel 
után kiszorított szögből a rövid 
felső sarokba bombázta a ZVT 
vezető gólját. Szinte csak má-
sodperceket kellett várni az 
egyenlítésre, amikor Csepregi 
lőtt 22 méteres szabadrúgás után 
elegánsan a bal felső sarokba. 

Szinte ugyanarról a helyről nem 
sokkal később ismét szabadrú-
gást végezhettek el a vendégek, 
ezúttal Skublics állt a labda mö-
gé, s a változatosság kedvéért 
ezúttal az ellenkező sarokba 
lőtt. Ezt követően még volt szép 
és potyagól is, a végén azonban 
a vendégek jöttek ki győztesen a 
gólzáporból. 

Kétségtelen, hogy emelke-
dett a megyei labdarúgó-baj-
nokság színvonala, hisz a lista-
vezető Miklósfa azt is megen-
gedhette magának Teskándon, 
hogy kispadra ültesse azt a Gra-
bantot, aki már játszott NB II-
ben is, s azt a Felsőt, aki az el-
múlt bajnokságban meghatáro-
zó szerepet nyújtott. A Lenti 
együttese is egyre jobban össze-
érik, s ha a védelmük kellően 
megerősödik, óriási harcot vív-
hatnak az aranyéremért a mik-
lósfaiakkal. De gondolom ehhez 
lesz még néhány szava a Kobra 
Sándor vezérelte Letenye 
együttesének is. 

(bl) 



Lenti után 
Pákán is 
Immár hagyományossá 
válik, hogy Zalában méri 
össze erejét a magyar és 
szlovén ifjúsági labdarú-
gó-válogatott. 

Tavasszal Lentiben ta-
lálkozott a két ország kor-
osztályos csapata, szerdán 
viszont Páka lesz a hely-
színe a nemzetek közötti 
válogatott mérkőzésnek. 
Akár sporttörténeti ese-
ménynek is nevezhető ez 
az összecsapás, hisz a zalai 
községben ez lesz az első 
alkalom, hogy válogatott 
csapatok mérkőznek meg 
egymással. Méghozzá két-
szer egymás után, hisz 
szerdán, 15 órától előbb a 
15 évesek, majd ezt köve-
tően 17 órától a 17 éves 
korosztály legjobbjai lép-
nek gyepre a pákai sport-
pályán. 

Pákán a serdülők 
és az ifjúságiak is nyertek 
Tegnap délután Pákán két-
frontos magyar—szlovén 
utánpótlás labdarúgó csatáro-
zásra került sor. 

Először a 15 évesek léptek 
pályára. Ziegler János az alábbi 
kezdő 11-et küldte pályára: Er-
délyi — Tokodi, Szollár, Rik-
ker, Horváth A., Kormos, Ke-
resztes, Gallovitzer, Janetka, 
Hajnal, Peller. A magyar együt-
tes szemre szépen focizott, de a 
keményebben játszó szlovének 
ellen nagy csatában csak 2-l-re 
tudott nyerni. 

Gólszerzők: Janetka, Hor-
váth A. (1 l-esből), illetve Ska-
far. 

A serdülők után a tizennyolc 
évesek léptek pályára. A küz-

delmes mérkőzésen a csereként 
pályára lépett Ferenczi góljával 
1-0-ra nyertek fiataljaink. 

A kezdő csapat: Varga — Er-
dei, Diczkó, Fűzi, Komlósi, 
Szabó J., Csordás, Vörös, Szabó 
Z., Szili, Kabát. 

Sípos Ferenc, a ZMLSZ főtit-
kára a következőket mondta a 
Pákán látottakról. 

— Minden elismerést megil-
let Páka polgármestere és a köz-
ség vezetése, ideális feltételeket 
teremtettek. Különösen a 18 
éveseknél láttam sok ügyes já-
tékost. Pályára lépett az újpesti 
Szili, aki valószínűleg pénteken 
a ZTE ellen is szerepelni fog, de 
játszott a Kispesti Kabát, az 
MTK-s Szabó és a győri Fűzi is. 

(bl) 

tom, hogy a csapatuk v zu. MH\ OCJ6-

Kanizsai aranyak Pákán 
A Ságh Pál ifjúsági női és fér-

fi tekeversenynek Páka adott 
otthont. Az erőpróba kanizsai 
sikert hozott, hisz mindkét kor-
osztályban a sörgyár versenyzői 
lettek a legjobbak. 

Eredmények. Lányok: 1. 

Szentes Lívia (K. Sörgyár) 396, 
2. Balogh Eszter (K. Sörgyár) 
369, 3. Csurgai Anita (ZTE-
ZÁÉV) 361 fa. Fiúk: 1. Németh 
Norbert 383, 2. Horváth József 
382, 3. Tóth Attila (mindkettő 
Páka) 376 fa. 

Megyei bajnokság: 
1. Miklósfa 7 7 -
2. Lenti TE 7 6 -
3. Z.szentgyörgy 7 4 3 
4. Letenye 7 4 -
5. Z.Volán 7 3 2 
6. Csesztreg 7 3 2 
7. Bagód 7 3 2 
8. Kemendollár 7 3 2 
9. Becsehely 7 3 1 

10. FCNapred 7 2 3 
11. MÁV NTE 7 2 2 
12. T.sz.hely 7 2 1 
13. Z.grót 7 1 4 
14. Páka 7 1 4 
15. Gyenesdiás 7 1 3 
16. FC Keszthely 7 1 1 
17. Kiskanizsa 7 1 1 
18. Páterdomb 7 - 1 

- 30- 8 21 
1 13- 5 18 

14- 7 15 
15-14 12 
15-11 11 
14-10 11 
13- 9 11 
10-10 11 
9- 9 10 

13-14 
4- 7 

18-14 
6- 9 

10-14 
6-12 
8-16 

8-16 

8-29 

9 
8 
7 
7 
7 
6 
4 
4 
1 

Zalakomári sikerrel ért 
véget a Luxi Kupa 

zii.w* 

Pákán rendez-
ték meg a II. 
Luxi Kupa te-
keversenyt, 
amelyre 14 csa-
pat nevezett. A 

színvonalas viadalon kettős 
Zalakomári siker született, hi-
szen az első két helyen a Ca-
mion SE első és második csa-
pata osztozott. A Vándor Ku-
pát végül a Camion SE II. 
nyerte el. 

A végeredmény: 1. Camion 
SE ÍI. 1561 fa, 2. Camion SE I. 
1551, 3. Lovászi Bányász SK 

Harkai László (Sárvár) 420, 4. 
Fehér Lajos (Páka II.) 410. 

A legjobb teliző: Hajdú Lász-
ló 291 fa. A legjobb taroló: Rába 
Zsolt 155 fa. 

* 

A Lenti Városi Teke Szakbi-
zottság Pákán rendezte meg Mi-
kulás napi emlékversenyét. 

A végeredmény: 1. Szent-
györgyvölgy 617 fa, 2. Páka 561, 
3. Szécsisziget 485, 4. Kerkaba-
rabás 429. 

Egyéniben: 1. Török László 
(Szentgyörgy völgy) 163fa,Gaál 
Albert (Szentgyörgyvölgy) 160, 
3. Pörge József (Szécsisziget) 

Megyei bajnokság: 
1. Miklósfa 6 6 - - 26- 8 18 
2. Lenti TE 6 5 - 1 12- 5 15 
3. Z.szentgyörgy 6 4 2 - 14- 7 14 
4. Csesztreg 6 3 2 1 14- 6 11 
5. Z. Volán 6 3 2 1 15- 9 11 
6. Bagód 6 3 1 2 12- 8 10 
7. Becsehely 6 3 1 2 9- 8 10 
8. Letenye 6 3 - 3 10-10 9 
9. Kemendollár 6 2 2 2 9-10 8 

10. T.szerdahely 6 2 1 3 17-11 7 
11. MÁV NTE 6 2 1 3 4- 7 7 
12. FC Napred 6 1 3 2 10-13 6 
13. Z.szentgrót 6 1 3 2 6- 9 6 
14. Páka 6 1 3 2 9-13 6 
15. Gyenesdiás 6 1 2 3 6-12 5 
16. Kiskanizsa 6 1 1 4 4-11 4 
17. FC Keszthely 6 - 1 5 6-16 1 
18. Páterdomb 6 - 1 5 8-28 1 



Pákán, a szülőház emléktáblájánál helyezték el Öveges József tisztelői az emlékezés koszorúit. 
(Mészáros T. László felvétele) 

Emlékünnepségek 
Öveges József tiszteletére 
Öveges József születésének 100. évfordulójára emlékeznek e 
napokban a fővárosban, szülőhelyén Pákán és a zalai megye-
székhelyen, a nevét viselő Tudományos Ismeretterjesztő Egye-
sület ünnnepségsorozata keretében. 

Tegnap kora délelőtt koszo-
rút helyeztek el a pákai szülőház 
emléktáblájánál, ahol dr. Pálfi 
Dénes, az ismeretterjesztő egye-
sület elnöke e szavakkal méltat-
ta a magyar tudományos élet 
kiemelkedő személyiségét: 

— Kevés olyan egyénisége 
van a magyar pedagógia törté-
netének, aki szűkebb szakmája 
művelésén, tanításán kersztül 
olyan széles tömegekre hatott, 
mint ő. A fizika területén neki si-
került megtalálnia azt a nevelő 
módszert, amely feltétele a tudo-
mány s a tömegek találkozásá-
nak.Tisztelői gyakran jellemzik 
így: a tudós varázsló, aki az egy-
szerűt nagyszerűvé emeli, az el-
vontat a legérthetőbbé. 

Öveges Józsefnek Zalaeger-
szegen, a Göcseji temetőben lé-
vő sírját 13 órakor koszorúzták. 
Dr. Kállay Emil piarista tarto-
mányfőnök emlékbeszédében 
ismertette Öveges József életút-
ját. Szólt arról, tudatosan ké-
szült a piarista szerzetesrendi hi-
vatására, melyhez még akkor is 
hűséges maradt, amikor ezt nem 
tehette nyíltan. 

— De amikor rákérdeztek, 
keresztény hitét ország-világ 
előtt megvallotta — mondta, 
majd elhelyezték az emlékezés 
koszorúit a piarista rend képvi-
selői, a hozzátartozók, az isme-

retterjesztő szervezetek képvi-
selői, s a nevét viselő budapesti 
és egerszegi iskolák diákjai. A 
temetőbeli tisztelgés a Himnusz 
közös eléneklésével zárult. 

Az ünnepségsorozat délutáni 
eseménye emléküléssel folyta-
tódott, melynek során rendtársa, 
Kovács Mihály piarista tanár, 
aki kötetet is írt Öveges József-
ről, idézte fel vele kapcsolatos 
személyes élményeit. Amikor 
mi is erről kérdeztük, elmondta, 
hogy 1940-ben Budapesten, a 
tanárképző főiskolán Öveges 
Józsefnél volt gyakorló tanár. 
Kapcsolatuk haláláig tartott, 
mindennap találkoztak a piaris-
ta rendház ebédlőjében. Amikor 
elvették a rendházaikat, s csu-
pán kettőt tarthattak meg, sokan, 
mint Öveges József is, a rendi 
kereten kívülre szorultak. 

— Másutt lakott, ám minden-
nap velünk volt. Otthon reggel 
négy órakor kelt, délben bejött 
ebédelni. Érdekességként említ-
hetem, akkoriban bacilusmánia 
dúlt, mindenki nagyon félt a ba-
cilusoktól. O különleges módon. 
Nem fogott szívesen kezet senki-
vel, ha csak egy mód volt rá, el-
kerülte a kézfogást... Szívesen 
beszélt azokról a dolgokról, 
amikről éppen írt, vagy amin 
dolgozott. Én is matematika-fi-
zika szakos vagyok, s természe-

tesen nagyon érdekelt amit mon-
dott. Közvetlen volt mindenki-
vel. Könyvemben is írtam: Istent 
és hatóságot egyaránt félve tisz-
telt. A televízióval jött népszerű-
séget élvezte. Elsőrendű tanár, 
elsőrendű író, de mint színész, 
rendkívüli volt, s elragadó a gö-
cseji tájszólást őrző beszéde. 
Amikor nem volt tévé, rendsze-
resen tartott rádióelőadásokat. 
Az akkor nyolvan fölötti nagy-
anyám mindig meghallgatta, 
valószínűleg semmit sem értett 
belőle, de azt mondta: ez az em-
ber olyan ízesen beszél, hogy 
azért érdemes hallgatni. Neki az 
egész egyénisége volt érdekes 
és szeretetreméltó. Senki nem 
irigykedett a sikereire. Senkivel 
szemben nem volt sértő. Tehát 
nem mutatta saját nagyságát, 
nem kívánta, hogy hódoljanak 
előtte. Úgy volt ott, mint a többi 
piarista tanár. 

A délután során dr. Kovács 
László, a szombathelyi Berzse-
nyi Dániel Tanárképző Főiskola 
tanára többek közt a neves fizi-
kus módszertanának a képzés-
ben történő alkalmazásáról 
szólt. 

Az emlékülés a kiemelkedő 
ismeretterjesztő munkát végzők 
elismerésével zárult, köztük, az 
1990-ben alapított Öveges em-
lékplakettet hárman vehették át: 
Bereczky Kálmán, dr. Gálffy 
Zoltán és dr. Gyűrűsi József. 

Az ünnepségsorozat ma 
szakmai nappal folytatódik. 

S. E. 
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Halálos és súlyos balesetek 
Pénteken 18.30-kor Zala-

egerszegen, a Berzsenyi úton a 
Kovács Károly tér irányába köz-
lekedett személygépkocsijával 
N. L. helybéli lakos. Az egyik la-
kóház előtt későn vette észre az 
úttesten áthaladni szándékozó 
gyalogost, s elütötte. A gyalo-
gos 8 napon túl gyógyuló sérü-
lést szenvedett. 

Szintén pénteken, 19.15-kor 
baleset történt Sármelléken. B. 
K. pécsi lakos a Barátság lakóte-
lep előtti útszakaszon — a se-
besség helytelen megválasztása 
miatt — járművével megcsú-
szott az úttesten és a jobb oldali 
árokba hajtott. A gépkocsiveze-

tő könnyű, utasa 8 napon túl 
gyógyuló súlyos sérülést szen-
vedett. A személyautóban 300 
ezer forint kár keletkezett. 

Szombaton délelőtt Csömö-
dér belterületén figyelmetlenül 
autózott B. T. pákai lakos. Jár-
művével az útpadkára hajtott, 
majd az árokba csúszott. A gép-
kocsi vezetője, valamint két uta-
sa 8 napon túl gyógyuló súlyos 
sérülést szenvedett. 

* 

Az M5-ös autópályán pénte-
ken késő este egy budapesti férfi 
személygépkocsijával elütött 
egy 41 éves moldovai ásfampol-
gárt, aki a helyszínen meghalt. 

Jeges hidak, felüljárók! 
A fagyos téli napokon sokkal 

jobban kell figyelniük a gépjár-
művezetőknek, mert a hidak, 
felüljárók rendekívül veszélye-
sek. A jeges felüljárón történt 
súlyos kimenetelű baleset Za-
laegerszegen is. Szombaton 
17.10 órakor csúszott meg egy 
személygépkocsi, amelyik a 

szalagkorlátnak vágódva tudott 
csak megállni. A gépkocsiban 
helyet foglaló utas sérült meg 
súlyosan. 

Pákán szombaton 17.20 óra-
kor egy gyalogost ütött el egy 
személygépkocsi, amelynek kö-
vetkeztében a gyalogost súlyos 
sérüléssel vitték kórházba. 

%iu^Lu-

HIRDETE 

GYÁSZHÍREK 

£ 

Mély fájdalommal tu-
datjuk mindazokkal, 
akik ismerték és tisztel-
ték, hogy szeretett fér-
jem, édesapám, apó-
som 

M O L N Á R B É L A 
volt bázakerettyei lakos, életének 
70. évében váratlanul elhunyt. Te-
metése november 9-én, csütörtökön 
15 órakor lesz a bázakerettyei 
temetó'ben. Minden külön értesítés 
helyett. 

A gyászoló család 

,. Megállt a szív, megállt a kéz, 
Nincsen szó ajkadon. 
Szívünkben örökké élsz, 
Mert szerettünk nagyon" • 
Fájdalomtól megtört szívvel tudatjuk 
mindazokkal, akik ismerték és szerették, 

y 
VITÉZ GÁVAY GYÖRGYNÉ 

volt pákai lakos, életének 75. évében el-
hunyt. Temetése november 11-én, szom-
baton 11 órakor lesz a zalaegerszegi Új 
temetó'ben. Eló'tte gyászmise az olai temp-
lomban. 

Gyászoló férje és családja 

n 
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Mozaik 

A borzalomra és 
a hősökre emlékezve 

Mintegy 120 fő meghívott 
vendég — egykori leventék és 
családtagjaik — részvételével 
tegnap a II. világháborúban ha-
difogságba esett magyar kato-
nákra emlékeztek Pákán. Hor-
váth József, az ünnepség egyik 
rendezője elmondta, Kovács 
Károly és Lukács Tibor a pákai 
Német—Magyar Baráti Társa-
ság részéről kezdeményezte a 
megemlékezést. 

— A háború borzalmát csak 
azok tudják átérezni, akik átél-
ték — mondotta a faluközpont-
ban található hősi emlékműnél 
tartott ünnepi beszédében dr. 
Pálfi Dénes országgyűlési kép-

viselő, majd Cseresnyés Géza, a 
Németországban harcoló leven-
ték tolmácsa idézte fel az 50 év-
vel ezelőtti eseményeket. (321 
17 év körüli fiatalt vittek el a no-
vai járásból.) 

— Az igazi borzalom április 
4-én ért el bennünket—emléke-
zett az egykori tolmács —, ami-
kor is több találatot is kaptunk. 
Április 14-én kerültünk ameri-
kai fogságba, majd jómagam 
május 8-án jöhettem haza. 

Az ünnepség végén, a bajtársi 
találkozó előtt a jelenlévők a 
megemlékezés koszorúit he-
lyezték el az emlékműnél. 

— gyuricza — 

10 ZALAI HÍRLAP a á ^ ^ J ^ A 

ZALALÖVŐN, a BOROSTYÁN-TÓJceféti oldalán, 
a strand közelében kiépített utcáteíHCorlátozott számban 

ÜDÜLŐTEp*ÉK eladók. 
A közművesített telJíeKen beépítési kötelezettség nincs, 

Srület 15%-a beépíthető. 
A tó vizfistfándolásra, horgászásra kiválóan alkalmas. 

Erdeklőd^Méhet : Fundament-Mérnök Kft., 

Zalaegerszeg, Kossuth út 4-6. II. emelet 

Telefon: 92/313-675,316-526. 

P A L Y A Z A T 
Páka-Kányavár-Ortaháza és Pördefölde községek önkormányzati 

képviselő-testületei pályázatot hirdetnek 

körjegyzői munkakör betöltésére. 
Pályázati feltételek: az 1992. évi XXIII. tv-ben foglaltak szerint. 
Szolgálati lakás biztosított. 
A pályázatokat 1995. december 1 -jéig lehet benyújtani Páka polgármesteréhez. 
Az állás 1996. január 1-jével betölthető. 

Cím: 8956 Páka, Petőfi út 1. Telefon: 06/92/378-001. 
(281862/1K) 



1996. január 6., SZOMBAT MAGAZIN ZALAI HÍRLAP 7 

Hatvan éve, 1935 nyarán Zalaegerszeg igen nagy eseményre 
készült. Rendezett várossá nyilvánításának 50. évfordulóját 

ünnepi hét, helyesebben Göcseji Hét megrendezésével kívánta 
megünnepelni a város. Ennek keretében fóleg ipari, 

mezőgazdasági és néprajzi kiállításokat rendeztek. A hét végül is 
sikerrel zárult. Kialakították a Dózsa ligetben a revíziós tornyot, 

a Mátyás király utcában göcseji haranglábat állítottak fel. 

Gönczi Ferenc Göcsejben 
A tudós díszvendég és a népes társaság autóba ült 1935 nyarán 

A tervezett göcseji ház azon-
ban akkor nem épült meg. A 
nagy rendezvényre sokan jöttek 
el az ország különböző részei-
ből; elsősorban a város, annak 
környéke és Göcsej iránt érdek-
lődő, Zalából korábban elszár-
mazott egyszerű emberek és ér-
telmiségiek. 

A rendezvény egyik díszven-
dége volt Gönczi Ferenc, a Ka-
posvári Múzeum akkori igazga-
tója, Göcsej és vidéke kitűnő is-
merője, az 1914-ben kiadott Gö-
csej és A Zala megyei vendek c. 
tudományos alapművének szá-
mító, ma is nélkülözhetetlen 
néprajzi kötetek szerzője és szá-
mos tanulmány írója. 

A szintén díszvendégnek szá-
mított Paulini Béla író, újságíró, 
karikaturista, modern meseköl-
tő (1883-1945) az országos 
Gyöngyös Bokréta Szövetség 
elnöke. A mozgalomként műkö-
dő szövetség 1931. évi megala-
kulásakor Paulini azt a célt tűzte 
ki, hogy a néprajzi értékű tánco-
kat, dalokat, színjátékszerű szo-

kásokat az egész országban ösz-
szegyűjtik, illetve azokat a váro-
si lakossággal megismertetik. 

E két jeles, akkor már orszá-
gosan ismert személyiség a Gö-
cseji Hét programját megelőző 
vasárnap Czobor Mátyás Zala-
egerszeg polgármestere, Fekete 
Károly református lelkész és né-
hány újságíró társaságában au-
tókörutat tett Göcsejben, hogy a 
„...Göcseji Hét néprajzi kiállí-
tására újabb anyagot gyűjtse-
nek és a Kustánszegi Bokrétával 
főpróbát tartsanak." 

Az említett vasárnap délelőtt 
a társaság időben indult el Za-
laegerszegről és az első állomá-
suk Lórántháza volt. Itt megte-
kintették az akkoriban épült 
templomot, s a vendégek — a 
Zalamegyei Újság helyszíni, au-
gusztus 27-én megjelent tudósí-
tása szerint — nagy elragadta-
tással szóltak a pompás temp-
lomról, amely „messze földön 
ritkítja párját." 

Az akkoriban még Göcsejben 
különösen ritkának számító au-

tós csapat innen Ortaházára 
ment, ahol többek közt Muho-
ray Mihály, azokban az években 
divatos festőművész műtermé-
ben tettek látogatást, és nagy 
gyönyörűséggel szemlélték a 
szép képeket, amelyek göcseji 
házakat, virágos udvarokat, egy 
kétszázéves présháznak a be-
rendezését és az ortaházi kisbí-
rót örökítették meg." 

Ortaháza után Zebecke kö-
vetkezett. Itt a lakosság akkor 
még foglalkozott fonással, szö-
véssel és igen gazdag népművé-
szeti anyaggal készült szerepel-
ni a kiállításon. Koltai József 
községi bíró házánál megnézték 
a változatos mintájú szőtteseket. 
„A fehér vásznat eredeti minták 
díszítik. Vannak vízfoltos, ró-
zsás,... lóherleveles, csillagos, 
keresztes, madaras, őbetűs, szí-
nes minták, amiket ők maguk 
terveznek és amelyek ízlésesen 
díszítik a vászonneműket" — 
tudjuk meg az idézett lap cikké-
ből. 

A vendégek azt is megtudják 

a helyiektől, 
hogy akkoriban 
nagyon drága 
volt a „piroscér-
na" és, hogy a 
lakosság szal-
mából igen szép 
és tartós kosara-
kat, vékákat, 
lisztartókat köt. 
Gönczi Ferenc 
a házaknál régi 
vászon férfi ru-
hadarabok után 
érdeklődött, de 
az öregektől 
csak azt a vá-
laszt kapta, 
hogy „Nincs 
már itt olyan 
uram, de eltet-
tünk volna egy-
párat, ha gon-
doltuk volna, 
hogy valamikor 
még szükség 
lesz rá." 

A vendégek 
természetesen „ . . . _ „ ^ 

, . „ , G ö n c z i Fe r enc (1861—1948 ) meglátogattak a v 

faluban még egy füstöskonyhát 

Zebeckén ezt a házat is láthatta a tudósokból, néprajzosokból álló társaság. 

is. 
Zebeckén Vizsy Károly orta-

házi körjegyző elmondta, hogy 
a szomszédos Csertalakos 

községbe még nem ért el a nép-
oktatási törvény. A községnek 
nincs iskolája, iskolai tekintet-
ben egyik községhez sem csatla-
kozott, a csertalakosi gyerekek 
tehát nem kötelesek iskolába 
járni." A jegyző közölte, hogy 
„...egy-egy szülő küldi ugyan 
gyermekét valamelyik közeli 
község iskolájába, de kötelező 
iskolázás nincs". Tehát, akkori-
ban a faluban sok gyerek iskolá-
zatlanul maradt. „Zebeckén 
sincs iskola, bár a tankötelesek 
száma 62" — közölte még a 
vendégekkel a jegyző. 

A következő állomás Páka 
volt, ahol a Hirschli-féle ven-
déglőben ebédeltek. A tudósítás 
szerint, a vendéglőtulajdonos, a 
69 éves Hirscli Ignác nagysze-
rűen kiszolgálta vendégeit, és 
amikor megtudta, hogy mi járat-
ban vannak, emlékezett arra, 

hogy sok évvel korábban 
„Gönczi tanár úr" járt arrafelé, 
és hogy segített neki az anyag-
gyűjtésben. Természetesen 
megkérdezte, hogy él-e még 
Gönczi tanár úr, mire Gönczi 
maga így válaszolt: „Elek bi-

; zony, itt is vagyok és most is 
olyan ügyekben járok, mint an-
nak idején". 

Az öreg göcseji zsidóember, 
meglepetésének oldódása után, 
elmondta élete történetét, és 
megmutogatott sok régi okira-
tot. köztük „obsitját" is, amely 
arról tanúskodott, hogy hadkö-
telezettségének becsülettel ele-
get tett. 

Pálcáról a társaság Szécsiszi-
geten át Kerkatótfaluba (valójá-
ban Kerkaújfalváról lehet szó) 
autózott, ahol Varga György 

| asztalosnál tettek látogatást, aki 
'. hosszabb ideje már feljegyzése-
i ket készített a környék népszo-
kásairól. Gönczi Ferenc átnézte 
a jegyzeteket és azokban igen 
sok eredetit talált. Beszélgetés 
közben az asztalos arra kérte a" 

vendégeit, segítsék abban, hogy 
a szomszédos falvakban össze-
állított Gyöngyös Bokréta mű-
sort Lentiben bemutathassa. A 
népi kultúrát szerető, azt aktívan 
művelő és szervező iparos em-
ber, nagyon meglepődött, ami-
kor a magyar Gyöngyös Bokréta 
Mozgalom megszervezőjét, 
Paulini Bélát bemutatták neki, 
aki éppen akkoriban Londonban 
járt és „ott dicsőséget szerzett a 
magyarnak". 

A derék asztalos panaszko-
dott is vendégeinek, mert — 
szerinte — „...a nép hűtlen lett 
az ősi magyar viselethez, ame-
lyet a divat agyoncsapott; Jog-
gal tartott arról, hogy ...nem jön 
már vissza a szép magyar ru-
ha" . 

Ezután a „sofőr" Kerkatótfa-
luból Lentin és Nován át Kus-
tánszegre hajtott, ahol a társasá-
got már a Kustánszegi Bokréta" 
tagjai várták. Az iskola udvarán 
ott volt a fél falu népe, s jelen 
volt Antal Béla. Hangay Szabó 
Miklós és Némethy Béla akkori-
ban szintén jól ismert festőmű-
vészek, akik azokban a hetek-
ben Csonkahegyhát községben 
munkálkodtak Göcsej szépsé-
geinek megörökítésén. 

A Kustánszegi Bokréta 
meglehetősen jól sikerült fő-
próbája után — amelyet Paulini 
Béla útmutatásokkal látott el — 
az autós társaságot vacsorára 
Pethő Antal barabásszegi re-
formátus lelkész látta vendégül. 
Jó későn, úgy 10 óra után 
„emlékekben meggazdagodva" 
érkeztek vissza Zalaegerszeg-
re. 

Erre a 60 év előtti göcseji au-
tós túrára bizonyára sokáig em-
lékeztek a vendégek és a ven-
déglátók hat évtized múltával 
nem lenne-e érdemes, mondjuk 
tavasszal-nyáron-ősszel hétvé-
geken családi-közösségi kirán-
dulásokat szervezni Göcsejbe? 
Napjainkban csupán a szándé-
kon, nem pedig az autón múlik. 
Legalább a millecentenárium 
évében valamelyik „tour" meg-
próbálhatná... 

Balázs Béla 



Állami támogatások a mezőgazdaságnak 
Az év első napjaiban jelent 
meg a 117. számú Magyar 
Közlöny, amiben a kormány 
és a földművelésügyi minisz-
ter rendelkezései jelentek meg 
az agrárágazat állami támo-
gatásáról. A sokakat érdeklő 
jogszabályokban Tóth Jenő-
vel, a Földművelésügyi Mi-
nisztérium zalai hivatalának 
helyettes vezetőjével és Torma 
Gyulával, a Zala Megyei Ag-
rárkamara ügyvezető alelnö-
kével tallóztunk. 

A jogszabályok két nagy cso-
portra oszthatók. Az elsőbe a 
termeléssel kapcsolatosak, a 
másikba a beruházási vonatko-
zásúak tartoznak. Altalános jel-
lemzők azonban, hogy a ked-
vezmények igényevétele ko-
moly feltételekhez kötött, s 
érződik az árutermelés ösztön-
zése. A támogatások egy része 
automatikusan működik és az 
APEH-en keresztül lehet hozzá-
jutni, másokat pedig pályázat 
útján lehet elnyerni. A jogszabá-
lyok január elsejétől életbe lép-
tek, a támogatások igénybevéte-
lének részletes szabályozása 
azonban még folyamatban van, 
nem jelentek meg sem a pályá-
zatok, sem a szükséges nyom-
tatványok. Ezek várhatóan a hó-
nap végére érkeznek meg, s ad-
digra jó néhány kérdés még tisz-
tázódik. A gazdálkodóknak az 
agrárkamarai gazdajegyzőkhöz 
célszerű tájékoztatásért folya-
modni, ezek a szakemberek 
ugyanis a kamarától és az 
FM-hivataltól folyamatosan 
megkapják a szükséges infor-
mációkat. 

A termeléssel kapcsolatos 
körben, amely lényegében az 
alaptevékenységet (növényter-
melés, állattenyésztés, erdőgaz-
dálkodás) öleli fel, lényeges vál-
tozás, hogy az éven belüli visz-
szatérítésre felvett pénzintézeti 
hitelek után a tavalyi 10 száza-
lékpontról 30 százalékra nőtt a 
kamatvisszatérítés. Értékhatárt 
szab meg azonban a jogszabály, 
ugyanis 50 ezer forint felett igé-
nyelt kamattámogatásnál 300 
ezer forint árbevételt köt ki, 100 
ezer forintnál több kamattámo-
gatás esetén pedig 1 millió forint 
árbevétel vállalására szükséges 
nyilatkozni. Ezt a támogatást 
negyedévenként lehet igénybe 
venni. Változott az állami ga-
ranciavállalás is. Az őszi búza, a 
kukorica, a rozs és az őszi árpa 
termeléséhez felvett rövidlejá-
ratú pénzintézeti hitel 70 száza-
lékáig érvényes és hektáronként 
20 ezer forintot jelent. 

Újdonság, hogy a szövetke-
zetek tagjai által a szövetkezet-
nek nyújtott kölcsön után is 
igénybe lehet venni kamatvisz-
szatérítést. Mértéke 30 százalék 
és a mezőgazdasági tevékeny-
ség költségeinek fedezetére 
használható fel. 

Normatív módon történik az 
apaállatok beszerzésének támo-
gatása. Tenyészbika esetében 
egyedenként 50 ezer forint, te-
nyészkannál, kosnál, baknál a 
tenyészérték alapján 10-25 ezer 
forint. Fontos fejezet a biológiai 
alapok megőrzéséről, fenntartá-
sáról, fejlesztéséről szóló. Ez 
szűkebb kört fog át, viszont az 
agrártermelés alapjául szolgál. 
Pályázattal nyerhetők erre a cél-
ra a támogatások. Jelentős vál-
tozás következett be a szakta-
nácsadás igénybevételénél. No-
ha a mértéke 75 százalékról 50 
százalékra csökkent, viszont a 
normatíva kedvezőbben alakult, 
a legkisebb keretösszeg 50 ezer 
forintól 75 ezer forintra nőtt és 
bővült az igénybevételi lehető-
ség. Azonkívül kiterjed az élel-
miszerfeldoleozásra. valamint a 

feladatokra is. Az veheti igény 
be, aki meghatározott tevékeny-
séget végez és szerepel az FM 
szaktanácsadói jegyzékében. 
Eddig a termelő kaphatta meg 
ezt a támogatást, most viszont a 
szaktanácsadó is igényelheti, ha 
van megbízása. Jogossága elbí-
rálásában a megyei Agrákamara 
is részt vesz. 

Régóta várt szabályozó ke-
rült vissza az agrár támogatási 
körbe, a korábban közismert 
kedvezőtlen termőhelyi adottsá-
gú területek segítése. Az elmúlt 
négy-öt évben a gazdaságilag 
elmaradott térségi körben kezel-
ték, de nem volt előnyös, s főleg 
a helyi viszonyokat tekintve, 
Zalának. Most 208 zalai telepü-
lést érint, illetve a közigazgatási 
területen külterületi termőföldet 
hasznosítókat. Ezt a földhaszno-
sítást elősegítő támogatást mű-
velési áganként és a föld minő-
ségét aranykoronában kifejezve 
normatív módon vehetik igény-
be az adott év február 28-i álla-
pot szerinti földhasználók. Mér-
téke szántó-kert esetében hektá-
ronként 5 aranykoronáig 5 ezer 
forint, 10 aranykoronáig 4 ezer 
forint, 5-19 aranykorona között 
2-5 ezer forint. Szőlő-gyü-
mölcsnél 20-76 aranykoronánál 
2-5 ezer forint a támogatás hek-
táronként, gyepnél pedig 5-19 
aranykorona között 1000-2000 
forint. Új elem, hogy halastóhoz 
is van támogatás, hektáronkét 3 
ezer forint. Meg kell jegyezni, 
hogy a gyepeknél 25 hektártól 
azok a gazdálkodók vehetik 
igénybe az állami támogatást, 
akik gyepet hasznosító állat-
állománnyal rendelkeznek, 
hektáronként 2 számosállat a 
követelmény. A földhasznosí-
tási támogatásnál is meg-
szabják, hogy 10-25 hektárnyi 
területnél 300 ezer forint ár-
bevételt. 25 hektár felett pedig 1 
millió forint árbevételt és ag-
rárkamarai tagságot kell igazol-
ni. A művelési ágakat, az 
aranykoronát helyrajzi számon-
ként és településenként kell ki-
gyűjteni, a több településen lévő 
birtokot összesítő lapon kell fel-
tüntetni. Február 28-tól június 
30-ig lehet lekérni a támogatást 
az APEH-től, a jogosságot az 
Agrárkamara, a Hegyközségek 
és más szakértők ellenőrzik, s az 
FM-hivatal engedélyezi a kifi-
zetést. 

Új elem a támogatási rend-
szerben, hogy a mezőgazdasági 
biztosítások díja után is lehet ál-
lami segítséget igénybe venni. 
A számlával igazolt biztosítási 
díj 30 százalékához juthatnak a 
gazdák. Ennek intézése is az 
APEH-en keresztül történik. 

Tovább folytatódik az erdő-
birtokossági társulatok, illetve a 
kizárólag erdőgazdálkodást 
folytató erdőszövetkezetek lét-
rehozásának támogatása. Az 
alapítási költségek 75 százalé-
kára, maximum 80 ezer forintra 
tarthatnak igényt. 

A meliorációs, öntözési, fej-
lesztési beruházások támogatá-
sában az előzőhöz viszonyítva 
alapvető változás nincs. Az áfá-
val csökkentett beruházási költ-
ség 40 százaléka a támogatás 
mértéke és pályázat útján az FM 
hivatalon keresztül kapható 
meg. Hitel esetében a minden-
kori kamat 40 százalékát átvál-
lalja az állam. 

Jelentős fejezet az erdőtelepí-
tés, szerkezetátalakítás, fásítás 
támogatása, ami kiegészül az er-
dőkárok elhárításához, erdei 
vasutakhoz, a jóléti és parker-
dők fenntartásához nyújtott tá-
mogatásokkal. Ez is pályázaton 
keresztül vehető igénybe, amit 
az Erdőfelügyelőséghez kell be-
nyújtani. Meglehetősen szerte-

amelyre visszatérni érdemesnek 
tartjuk a későbbiekben. 

A földművelésügyi alapoktól 
átvett feladatok támogatási 
rendszerébe tartoznak a mező-
gazdasági alaptevékenység 
beruházásai. Lényeges változás, 
hogy nem különbözteti meg a 
termelő és infrastrukturális 
beruházásokat a rendszer, ha-
nem meghatározott új építési, 
fejlesztési célokat vesz figye-
lembe. Az építési beruházások-
nál fix összegű támogatást lehet 
igénybe venni három kategória 
szerint. A nyitott vagy részben 
nyitott, hőszigetelés nélküli 
épületeknél 4 ezer forint négy-
zetméterenként, a zárt, hőszige-
telteknél 6 ezer forint négyzet-
méterenként, az ennél is komo-
lyabban zárt és hőszigeteltek-
nél, például fejőházaknál pedig 
10 ezer forint a négyzetméteren-
kénti támogatás. Az állami se-
gítség felső határa 25 millió fo-
rint. Az értéknövelő felújítások-
ra, átalakításokra is vonatkozik 
a támogatás, de a normák 40 
százalékáig lehet azt igénybe 
venni ugyanazon telepnél. 
Amennyiben a beruházáshoz 
pénzintézeti hitelt vesz igénybe 
a gazdálkodó, akkor az éven túli 
kamat 30 százalékának megfe-
lelő kamattámogatásban része-
sül. Ez 150 millió forint hitelig 
érvényes. Fontos kitétel, hogy a 
beruházás két éven belül meg-
valósuljon. 

Lényeges fejezet az is, hogy 
az erdőgazdálkodást szolgáló új 
építési beruházásoknál is igény-
be vehetők fix összegű támoga-
tások. Elsősorban a szilárd bur-
kolatú bekötő, feltáró utak, ra-
kodó helyek kiépítéséhez. Vo-
natkozik ez a vadgazdálkodásra 
és a halászatra is. 

Nagyon kedvező lehetőséget 
kapott a szőlő- és gyümölcster-
mesztés. Dombvidéken például 
a szőlőtelepítéshez hektáron-
ként 448 ezer forint és 784 ezer 

forint közötti összeget lehet 
igénybe venni. Almánál, körté-
nél, valamint spárgánál és tor-
mánál a támogatás 360 ezer fo-
rint fix összegről indul hektá-
ronként, a felső határ pedig 680 
ezer forint. Ezek az összegek a 
tenyészterület nagyságának 
függvényében kaphatók és a pá-
lyázatokatjúnius 30-ig lehet be-
nyújtani a megyei FM-hivatal-
ban. 

Az agrárágazat lekopott gép-
parkjának megújítását^ ugyan-
csak segíti az állam. Új gépek 
vásárlásához az APEH-től lehet 
lehívni az áfával csökkentett be-
ruházás költségének 25 százalé-
kát, hitel igénybevétel esetén 
pedig 30 százalékos kamattá-
mogatás érvényes. Behatárolja 
azonban a jogszabály a támoga-
tott gépek körét, csak az ITJ 39-
es csoportba tartozókra vonat-
kozik, így tehát teherautó, pót-
kocsi nincs benne. A lízingelt 
gépekre is vonatkozik a támoga-
tás, az éves lízingdíj 25 százalé-
kát téríti meg az állam. A kedve-
zőtlen adottságú térségben, a 
megjelölt településeken az új 
építési beruházásoknál plusz 20 
százalék támogatás vehető 
igénybe. Itt megkülönböztetés-
ben van részük a szövetkezetek-
nek, mert 40 százalék állami tá-
mogatást kaphatnak pluszban. 

Javasolható, hogy a gazda-
jegyzőket a fogadóórákon ke-
ressék meg tájékozódás céljából 
a gazdálkodók. A Zala Megyei 
Agrárkamaránál Zalaegersze-
gen (SZKM) kedden és csütör-
tökön 9-12 óra között kaphatnak 
szaktanácsadást. Ezenkívül ka-
marai keretek között Nagykani-
zsán a Consultans Kft. (Sugárút 
8.) hétfőnként 8-10 óra között, 
Zalaszentgróton Szabó László 
(Zal-Agro Rt.) csütörtökönként 
10-12 óra között, Letenyén Ba-
lassa Vincéné (Csallóköz 11.) 
szerdánként 8-10 óra között 
nyújt ingyenes szaktanácsadást. 

Korábbi támogatott beruházások: fent a Zalaimpex egervári 
hűtő-tárolója, lent a bagod-zalaszentgyörgyi tejüzem. 

Fejlesztési kedvezményezettek Zalában: 
Almásháza 18.34 
Alsónemesapáti 12.31 
Alsórajk 18.44 
Alsószenterzsébet 6.55 
Babosdöbréte 8.95 
Baglad 11.68 
Bagód 17.56 
Bagola 13.61 
Bajcsa 15.33 
Bak 18.07 
Balatongyörök 15.37 
Barlahida 9.15 
Batyk 16.91 
Bánokszentgyörgy 10.65 
Bázakerettye 8.70 
Becsehely 14.99 
Becsvölgye 6.20 
Belezna 7.71 
Belsősárd 7.16 
Bezeréd 14.46 
Bocfölde 14.37 
Bocska 17.61 
Boncodfölde 8.31 
Borsfa 6.70 
Bókaháza 18.17 
Böde 5.09 
Bödeháza 9.88 
Börzönce 10.44 
Bucsuta 9.30 
Csatár 18.20 
Csáford 16.12 
Csertalakos 11.62 
Csesztreg 11.12 
Csonkahegyhát 5.94 
Csöde 5.87 
Csömödér 13.17 
Dióskál 12.74 
Dobronhegy 7.64 
Döbröce 12.85 
Egeraracsa 13.89 
Egervár 15.32 
Felsőszenterzsébet 4.66 
Fűzvölgy 13.51 
Gáborjánháza 12.78 
Gellénháza 9.05 
Gétye 16.41 
Gombosszeg 6.22 

Gősfa 15.85 Nagygörbő 15.10 Szentliszló 10.29 
Gutorfölde 8.12 Nagykapornak 17.30 Szentmargitfalva 9.42 
Gyenesdiás 
Gyűrűs 

15.16 Nagykutas 14.46 Szentpéterfölde 6.07 Gyenesdiás 
Gyűrűs 15.29 Nagylengyel 10.24 Szécsisziget 14.21 
Hagyárosbörönd 7.63 Nagypáli 18.95 Szijártóháza 15.98 
Hernyék 5.65 Nemesapáti 14.04 Szilvágy 6.07 
Hévíz 17.28 Nemesbük 14.25 Teskánd 15.25 
Homokkomárom 14.27 Nemeshetés 13.55 Tilaj 13.35 
Kehidakustány 17.38 Nemesnép 12.56 Tormafölde 18.60 
Kemendollár 17.27 Nemespátró 5.95 Tornyiszentmiklós 18.39 
Keménfa 8.93 Nemessándorháza 14.36 Tófej 10.93 
Kerecseny 18.87 Nemesszentandrás 17.98 Tótszentmárton 15.71 
Kerkabarabás 14.75 Németfalu 8.21 Tűrje 13.26 
Kerkafalva 3.98 Nova 8.27 Valkonya 10.61 
Kerkakutas 3.83 Oltárc 9.98 Vasboldogasszony 13.93 
Kerkaszentkirály 18.70 Orbányosfa 15.26 Vaspör 8.17 
Kerkateskánd 14.07 Ormándlak 9.12 Vállus 16.37 
Kisbucsa 13.44 Ortaháza 13.19 Várfölde 13.02 
Kiscsehi 9.19 Ozmánbük 13:98 Várvölgy 18.57 
Kisgörbő 16.25 Óhíd 17.90 Vindornyafok 18.03 
Kiskutas 17.25 Padár 16.05 Vindornyalak 18.87 
Kispáli 17.13 Pat 12.17 Vindornyaszőlős 14.27 
Kissziget 9.91 Páka 9.45 Vonyarcvashegy 16.35 
Kistolmács 11.18 Pálfiszeg 3.87 Vöckönd 16.75 
Kisvásárhely 13.58 Petőhenye 16.97 Zajk 9.75 
Kozmadombja 6.73 Petrikeresztur 9.58 Zalaapáti 16.10 
Kustánszeg 4.12 Petrivente 18.07 Zalabaksa 13.84 
Lakhegy 11.21 Pórszombat 5.03 Zalabér 18.05 
Lasztonya 10.76 Pördefölde 10.35 Zalaboldogfa 13.81 
Lendvadedes 10.00 Pusztaapáti 4.94 Zalacsány 17.00 
Lenvajakabfa 11.47 Pusztaederics 5.63 Zalacséb 9.36 
Lenti 11.62 Pusztamagyaród 9.90 Zalaegerszeg 15.95 
Lickóvadamos 7.91 Pusztaszentlászló 10.09 Zalaháshágy 9.27 
Ligetfalva 18.14 Ramocsa 6.49 Zalaistvánd 18.36 
Lispeszentadorján 
Liszó 

7.91 Resznek 14.80 Zalakoppány 14.26 Lispeszentadorján 
Liszó 7.41 Rezi 14.97 Zalaköveskút 11.89 
Lovászi 11.43 Rédics 11.94 Zalalövő 10.10 
Magyarföld 4.61 S alombár 7.94 Zalamerenye 18.47 
Magyarszt.miklós 15.37 Sárhida 18.39 Zalaszántó 17.43 
Maróc 7.82 Semjénháza 17.06 Zalaszentbalázs 17.09 
Márokföld 3.11 Sénye 16.05 Zalaszentgyörgy 17.23 
Miháld 18.83 Söjtör 14.11 Zalaszentlászló 17.44 
Mihályfa 17.86 Surd 11.28 Zalaszentmárton 14.30 
Mikekarácsonyfa 8.16 Sümegcsehi 14.68 Zalaszombatfa 13.22 
Milejszeg 5.70 Szalapa 15.37 Zalatárnok 6.98 
Misefa 16.64 Szemenyecsörnye 14.53 Zalaújlak 14.93 
Murarátka 9.63 Szetgyörgyvölgy n * i .__.i_.i_* 5.34 
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Ki mit vár az új esztendőtől? 
Az új év beköszöntével nagyon sokan különböző fogadalmakat 
tesznek. Szinte mindenki értékeli az elmúlt évet, s tervezi a jö-
vőt. Ezúttal arra voltunk kíváncsiak, hogy néhányan a zalai 
sportolók és sportvezetők közül milyen reményekkel vágnak 
neki az új esztendőnek. 

Berzicza Tamás, a Zalahús 
SC junior világbajnok birkózó-
ja: „Egy atlantai repülőjegyet, 
de a turistaosztályra. Ehhez 
azonban a márciusi budapesti 
Európa-bajnokságon a legjobb 
tíz között kell végeznem." 

Béres Ferenc, a Zalaapáti 
NB III-as labdarúgócsapatának 
edzője: ,JVagy összefogással jó 
lenne benntartani a csapatot az 
NB III-ban. Keszthelyi lakos lé-
vén pedig azt várom, hogy ren-
deződnek a problémák a Hala-
dás FC-nél, hisz nagyon sok te-
hetséges gyerek van a városban, 
akikre hosszú távon lehet számí-
tani. Remélem, hogy a birkózó 
Berzicza, a focista Preisinger és 
Lendvai, s talán még más zalai 
sportoló is kijut az atlantai olim-
piára." 

Branislav Dzunics, a ZTE-
Goldsun kosárlabdázója: „Még 
jobb játékot, mint az elmúlt év-
ben. A csapat pedig a dobogón 
végezzen." 

Farkas Sándor, a Zala Volán 
NB l-es női kosárlabdacsapatá-
nak trénere: „Mindenképpen 
többet, mint 95-től. Egészség-
ben, szerencsében gazdagabb 
évet mindenkinek, így természe-
tesen magunknak is." 

Fentős Pál, a megyei labda-
rúgó-bajnokságban szereplő Pá-
ka edzője: „Négy 11-est hagy-
tunk ki az őszi szezonban, s több 
meccsen az utolsó pillanatban 
buktunk. Ezen mindenképpen 
javítani kell. Ha sikerül az ala-
pozás és az erősítés, előbbre kell 
lépnünk. A magyar futballra rá-
fér a siker, remélem az olimpiai 
válogatott—de nemcsak a lab-
darúgók — kitesznek majd ma-
gukért Atlantában. Kívánom, 
hogy volt együttesem, a cseszt-
regi csapat az őszinél sokkal 
jobban szerepeljen." j 

Györe László, a megyei baj-
nokságban listavezető Lenti TE 
HBSE edzője: „Csak a bajnoki 
címmel örülnék igazán. Ehhez 
azonban még nagyon hosszú út 
vezet. Szeretnénk megtartani 
előnyünket a Németh Lajos ed-
zővel megerősödött Miklósfa, a 
Letenye és a Zalaszentgyörgy 
gárdája előtt." 

Kápolnás Zoltán, a nagyka-

nizsa sportcsoport vezetője: 
„Abban az esetben lennék elé-
gedett, ha a bajnokságok befeje-
zésekor egyetlen élvonalbeli 
csapatunknak sem kellene bú-
csúzni a legjobbak közül." 

Kozáry Ágnes, a Royal Sped 
ZAC atlétája: „Egyéniben sze-
retnék ismét dobogóra állni, a 
váltóban pedig újabb aranyakat 
szerezni. Ha ez sikerül, remélem 
újra válogatott leszek." 

Lázár László, a Hévíz SK 
menedzsere: „Egyre jobban 
összeérik a labdarúgócsapat. 
Úgy érzem, a tavasszal ez továb-
bijavuló játékot hozhat. A kosa-
rasok ezúttal is remekelnek, s 
majdnem biztosra veszem, hogy 
bajnokok lesznek. Asztaliteni-
szezőink pedig kiharcolják a 
bentmaradást." 

Lukács László, a Becsehely 
SE vezetőségi tagja: „Focis-
táink jó középcsapatként zárják 
az évet. A hajdani gólkirályunk 
Kém Tibi pedig megtalálja a 
góllövő cipőjét. Az olimpián pe-
dig remekelnek majd a magyar 
sportolók, s legyen ott köztük a 
Zalahús SC birkózója, Berzicza 
Tamás is." 

Madár Gábor, aZTENB l-es 
labdarúgócsapatának edzője: 
„A nemzetnek felemelkedést, a 
csapatnak pedig a lehetőség 
szerinti legjobb helyezést és biz-
tos bentmaradást." 

Major Mihály, a megyei Te-
keszövetség elnöke: „NB-s csa-
pataink őrizzék meg a tabellán 
pillanatnyilag elfoglalt helyezé-
süket. A megyei bajnokság pe-
dig tovább erősödjön. A fiatal 
kanizsai és egerszegi tekézők 
újabb szép sikereket érjenek el." 

Németh Lajos, a Miklósfa 
edzője: „Néhány változás vár-
ható a csapatunkban, de ennek 
ellenére az elsőkét hely valame-
lyikén kell befejeznünk a pont-
vadászatot. Az N. Olajbányász 
edzőjének, Szabó Imrének szorí-
tok, hogy minél ütőképesebb 
együttest alakítson ki Kani-
zsán." 

Péter Zoltán, a ZTE volt vá-
logatott labdarúgója: „Az olim-
piai csapat jó szereplése nagyot 
lendíthetne a magyar focin. A 
ZTE gárdája ha odafigyel, a leg-

jobb nyolc között végezhet. Az 
ősszel a fejekben volt a legna-
gyobb gond. Ha nemcsak a cipőt 
küldték ki a pályára a fiúk, re-
mek meccseket játszottak. Ké-
pességekben több van ebben a 
gárdában, mint amit eddig mu-
tattak." 

Szabó Imre, az N. Olajbá-
nyász edzője: „95-nél minden-
ben eredményesebbet." 

Szabó Tibor, a Csesztreg fo-
cicsapatának gólkirálya: „Az 
őszi gyengélkedésünk eredmé-
nye ellenére ott vagyok a góllö-
vő lista élcsoportjában. Ennek 
ellenére foglalkoztat a visszavo-
nulás gondolata, de erre még 
néhányat alszom." 

Szép Zoltán, a Keszthelyi 
Haladás FC elnökségi tagja: „A 
páros éveket mindig jobban sze-
retem. Nagyon ránkférne a si-
kerélmény mind a gazdasági 
életben, mind pedig a sportban. 
A Haladás FC labdarúgócsapa-
tának nagyon nehéz dolga lesz, 
de remélem az összefogás meg-
hozza a sikert." 

Tatár Lajos, a ZTE labdarú-
gócsapatának elnökségi tagja: 
„ Még jobban ki kell szolgálnunk 
a közönséget, mint eddig. Ezt a 
játékra és egyéb szervezettségre 
is értem. Tizenhárom labdarú-
gónknak lejár a szerződése a 
szezon végén, remélem a több-
séggel sikerül megállapodnunk 
a folytatást illetően." 

Tóth József, a ZTE labdarú-
gócsapatának kapusa: „Biztos 
bentmaradást, a legjobb tíz kö-
zött való szezonzárást várok. Az 
őszi teljesítményemhez hason-
lót, vagy még annál valamivel 
jobb produkciót szeretnék nyúj-
tani a tavasszal." 

Utasi Ágota, a Caola NB l-es 
női kézilabdacsapatának jobb-
szélsője: „Az őszi szerepléshez 
hasonló folytatásban bízom. 
Nagyszerű lenne, ha az első hat 
között tudnánk végezni. Titkon 
még nem mondtam le a váloga-
tottságról sem, bár ehhez az is 
kell, hogy az én formám is to-
vább javuljon." 

Velicskó Miklós, az N. 
Tungsram SE elnöke: „Csapa-
taink nincsenek könnyű helyzet-
ben, de remélem, hogy a kézi-
labdások bentmaradnak, a 
sakkozók pedig a középmezőny-
ben végeznek. A játékvezetésben 
az elmúlt évinél sportszerűbb 
meccseket várok." 

(bóbics) 
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Egy kicsi áfész számvetése 
A Pákai Körzeti Áfésznél múlt hét óta zajlanak a részközgyűlé-
sek. Összegzendő a tapasztalatokat, számba véve az eredménye-
ket, április 27-én pedig a küldöttértekezletet tartanak. A minap 
a Dobriban tartott részközgyűlésen vettünk részt. 

A település száz fős szövet-
kezeti tagságának 61 százaléka 
volt jelen. Bécs József elnök el-
mondta, hogy a szövetkezet üz-
leteinek forgalma tíz százalék-
kal növekedett. Kiemelkedő 
eredmények születtek Marócon, 
Alsószemenyén, ahol még a 146 
százalékot is elérték. A boltok 
126 milliós forgalmat bonyolí-
tottak le, amit e kis szövetkezet-
nél jó eredményként könyvel-
nek el. A 19 milliós árukészlet 
áraival állták a versenyt. Nem 
így a felvásárlás területén. Itt 
ugyanis megjelentek a „fekete" 
felvásárlók, akik zsebből — 
megspórolva az adófizetést — , 
a szövetkezetnél magasabb árat 

tudtak fizetni. Sajnálattal állapí-
totta meg az elnök, hogy az ön-
kormányzatok nem ügyelnek 
erre és nem is veszik észre, hogy 
milyen jelentős adóbevételtől 
esnek el. Ugyanakkor az anyagi 
támogatást és a teljes körű, za-
vartalan áruellátást a szövetke-
zettől várják el. 

A pákai áfésznek nincs adós-
sága, vagyonuk értéke 85 millió 
forint, ami 3 milliós növekedést 
jelent. Minden nehézség ellené-
re a szövetkezet talpon maradt, 
sőt nyereségük 20 százalékkal 
magasabb lesz az előző évinél. 
A körzet 2227 fős szövetkezeti 
tagságát az áruellátáson kívül öt 
héten át tartó 5 százalékos vá-

sárlási árkedvezményben része-
sítették, ami lényeges megtaka-
rítást jelentett számukra. 

Az elnök megfogalmazása 
szerint a továbbiakban három 
lábon próbálnak megállni. Ez 
egyrészt jelenti, hogy hagyomá-
nyos módon továbbra is keres-
kednek, annak ellenére, hogy a 
konkurencia e kis községekben 
is érződik. Különösen Tornyi-
szentmiklóson, ahol nagyará-
nyú a szlovéniai bevásárló turiz-
mus hatása. Másik forma a ve-
gyes- és italboltok bérletes üze-
meltetése, a harmadik lábat 
pedig az üzletpolitika adja, 
amely a szövetkezet tagságára 
alapozott. 

Itt mindkét fél jól jár. E tevé-
kenységben résztvevőknek a 
szövetkezet 2,2 millió forintot 
fizetett kamat címén az elmúlt 
évben. A részjegyek 500 forin-

tos névértékét rendkívül ala-
csonynak tartják a szövetkezet-
nél, amit a kétezredik év végére 
fokozatosan 5000 forintra kí-
vánnak felemelni. Ehhez az üz-
letrészeket tízszázalékos érték-
kel számítják be, ha a tagok ez-
zel egyetértenek majd. 

A felszólalásokban érződött, 
hogy a jelenlévők továbbra is 
igénylik a szövetkezet szolgál-
tatásait. Molnár Géza intézőbi-
zottsági elnök hasznosnak ítélte 
egyes boltok szerződéses üze-
meltetését, hiszen a szövetke-
zetnek nem merülnek fel költsé-
gei. Elhangzott, hogy a helyi 
boltosváltással javult az áruellá-
tás. Többen a részjegyek értéké-
nek növelésével értettek egyet, 
míg mások a szövetkezeti tag-
ság örökölhetőségével foglal-
koztak. 

T. O. 

Időközi választás 
Új po lgármester Bánokszentgyörgyön 

Tegnap időközi választáso-
kat rendeztek Bánokszentgyör-
gyön. A szavazásra jogosult he-
lyiek, mintegy ötszázan, két pol-
gármester- és 19 testületi tag-je-
löltből választhatta ki a számára 
legszimpatikusabb neveket. 

Mint korábban lapunk is be-
számolt már róla, a falu nemrég 
elöljárók nélkül maradt, a testü-
let kimondta saját feloszlását, s a 
szabályozók értelmében így a 
polgármester sem maradhatott 
pozíciójában. Ahogy a kultúr-
házban létesített szavazóhelyi-
ség környékén hallottuk, a „já-
ték" tulajdonképpen ez utóbbira 
ment ki, miután a testület bizal-
ma végképp megrendült a falu 
első emberében, ám ő ennek el-
lenére sem volt hajlandó meg-
válni a polgármesteri széktől. A 
testületnek tehát egyetlen lehe-
tősége maradt, önnön feloszla-

tásával kényszeríteni erre a pol-
gármestert. 

—Polgármesterünk többször 
áthágta saját hatáskörének ha-
tárait, ezt kifogásolta a testület 
— mondta Péter Judit jegyző, 
aki egyébtcent május elsejétől 
maga is megválik Bánokszent-
györtől, Pákán folytatja műkö-
dését.— Egy fakivágási ügy volt 
az utolsó csepp a pohárban, 
amikor a testület tudta nélkül 
döntött a fa eladásáról. 

Tegnap, tíz órára mintegy 
százan fordultak már meg az ur-
nák előtt, s miután időközi vá-
lasztás esetében különben sem 
érdekes a részvételi arány, az 
akció eredményességéhez nem 
férhetett kétség. A sorban érke-
ző falubeliek véleménye termé-
szetesen megoszlott a történtek-
kel kapcsolatban. Nyilvánosan 

(Folytatás a 2. oldalon.) 
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Rendkívüli elnökségi ülés: 
a pákaiaké a három pont 
Tegnap délután rendkívüli 
ülést tartott a Zala Megyei 
Labdarúgó Szövetség. 

Tráj Gyula elnök megnyitója 
után a Játékvezetői Bizottság 
Elnökségének összetételét ter-
jesztette Sípos Ferenc főtitkár a 
jelenlévők elé. Büki László el-
nök mellett Gyarmati Tibor el-
nökhelyettes; Gáspár István, a 
küldőbizottság vezetője; Mol-
nár László, az oktatási albizott-
ság első embere; Hegedűs Ká-
roly az ellenőrzési és utánpótlá-
si bizottság vezetője; valamint 
Koma László a gazdasági és 
szervezési ügyekkel foglalkozó 
albizottság irányítója, valamint 
Kiss Imre, Székedli Béla és Ger-

gely Sándor alkotják majd a JB 
vezetőségét. A fegyelmi bizott-
ság munkáját a jövőben dr. Or-
sós Ferenc jogász koordinálja. 
Az előterjesztést az elnökség el-
fogadta. 

Döntés született a Páka fel-
lebbezésének ügyében is. Mint 
ismert, a Miklósfa—Páka talál-
kozón jogosulatlanul szerepelt 
— három sárga lap miatt — 
Horváth Lajos, ezért a pákaiak 
óvtak, ezt a Fegyelmi Bizottság 
elutasította. A fellebbezésüket 
viszont a ZMLSZ elnöksége el-
fogadta, így a találkozó három 
pontját 3-0-ás gólkülönbséggel 
a pákaiak javára igazolta. A 
miklósfaiak az MLSZ-hez fel-
lebbezéssel élhetnek, (bl) 

Labdarúgó-
tabellák 
Megyei bajnokság 

1. Lenti 
2. Miklósfa 
3. Letenye 
4. Z. Volán-Tesk. 
5. T.szerdahely 
6. Csesztreg 
7. Páka 
8. Kemendollár 
9. FC Napred 

tO. Becsehely 
11. MÁV NTE 
12. Bagód 
13. Z.szentgyörgy 
14. Kiskanizsa 
15. Gyenesdiás 
16. FC Keszthely 
17. Zalaszentgrót 
18. Páterdomb 

32 23 
32 23 
32 18 
32 16 
32 16 
32 13 
32 13 
32 12 
32 11 
32 11 
32 11 
32 10 
32 11 
32 10 
32 10 
32 10 
32 8 
32 5 

5 4 
3 6 
7 7 
5 1 1 
4 1 2 
7 1 2 
6 1 3 
8 1 2 
9 1 2 
8 1 3 
7 1 4 
9 1 3 
6 1 5 
8 1 4 
8 1 4 
3 1 9 
8 1 6 
3 24 

81- 16 74 
99- 35 72 
91- 46 61 
57- 48 53 
60- 53 52 
49- 43 46 
55- 51 45 
38- 67 44 
52- 53 42 
40- 41 41 
41- 51 40 
45- 47 39 
44- 61 39 
57- 53 38 
40- 54 38 
51- 70 33 
44- 77 32 
41-119 18 
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Ki mit vár az új esztendőtől? 
Az új év beköszöntével nagyon sokan különböző fogadalmakat 
tesznek. Szinte mindenki értékeli az elmúlt évet, s tervezi a jö-
vőt. Ezúttal arra voltunk kíváncsiak, hogy néhányan a zalai 
sportolók és sportvezetők közül milyen reményekkel vágnak 
neki az új esztendőnek. 

Berzicza Tamás, a Zalahús 
SC junior világbajnok birkózó-
ja: „Egy atlantai repülőjegyet, 
de a turistaosztályra. Ehhez 
azonban a márciusi budapesti 
Európa-bajnokságon a legjobb 
tíz között kell végeznem." 

Béres Ferenc, a Zalaapáti 
NB III-as labdarúgócsapatának 
edzője: ,JVagy összefogással jó 
lenne benntartani a csapatot az 
NB lll-ban. Keszthelyi lakos lé-
vén pedig azt várom, hogy ren-
deződnek a problémák a Hala-
dás FC-nél, hisz nagyon sok te-
hetséges gyerek van a városban, 
akikre hosszú távon lehet számí-
tani. Remélem, hogy a birkózó 
Berzicza, a focista Preisinger és 
Lendvai, s talán még más zalai 
sportoló is kijut az atlantai olim-
piára." 

Branislav Dzunics, a ZTE-
Goldsun kosárlabdázója: „Még 
jobb játékot, mint az elmúlt év-
ben. A csapat pedig a dobogón 
végezzen." 

Farkas Sándor, a Zala Volán 
NB l-es női kosárlabdacsapatá-
nak trénere: „Mindenképpen 
többet, mint 95-től. Egészség-
ben, szerencsében gazdagabb 
évet mindenkinek, így természe-
tesen magunknak is." 

Fentős Pál, a megyei labda-
rúgó-bajnokságban szereplő Pá-
ka edzője: „Négy 11-est hagy-
tunk ki az őszi szezonban, s több 
meccsen az utolsó pillanatban 
buktunk. Ezen mindenképpen 
javítani kell. Ha sikerül az ala-
pozás és az erősítés, előbbre kell 
lépnünk. A magyar futballra rá-
fér a siker, remélem az olimpiai 
válogatott — de nemcsak a lab-
darúgók — kitesznek majd ma-
gukért Atlantában. Kívánom, 
hogy volt együttesem, a cseszt-
regi csapat az őszinél sokkal 
jobban szerepeljen." 

Györe László, a megyei baj-
nokságban listavezető Lenti TE 
HBSE edzője: „Csak a bajnoki 
címmel örülnék igazán. Ehhez 
azonban még nagyon hosszú út 
vezet. Szeretnénk megtartani 
előnyünket a Németh Lajos ed-
zővel megerősödött Miklósfa, a 
Letenye és a Zalaszentgyörgy 
gárdája előtt." 

Kápolnás Zoltán, a nagyka-

nizsa sportcsoport vezetője: 
„Abban az esetben lennék elé-
gedett, ha a bajnokságok befeje-
zésekor egyetlen élvonalbeli 
csapatunknak sem kellene bú-
csúzni a legjobbak közül." 

Kozáry Ágnes, a Royal Sped 
ZAC atlétája: „Egyéniben sze-
retnék ismét dobogóra állni, a 
váltóban pedig újabb aranyakat 
szerezni. Ha ez sikerül, remélem 
újra válogatott leszek." 

Lázár László, a Hévíz SK 
menedzsere: „Egyre jobban 
összeérik a labdarúgócsapat. 
Úgy érzem, a tavasszal ez továb-
bijavuló játékot hozhat. A kosa-
rasok ezúttal is remekelnek, s 
majdnem biztosra veszem, hogy 
bajnokok lesznek. Asztaliteni-
szezőink pedig kiharcolják a 
bentmaradást." 

Lukács László, a Becsehely 
SE vezetőségi tagja: „Focis-
táink jó középcsapatként zárják 
az évet. A hajdani gólkirályunk 
Kém Tibi pedig megtalálja a 
góllövő cipőjét. Az olimpián pe-
dig remekelnek majd a magyar 
sportolók, s legyen ott köztük a 
Zalahús SC birkózója, Berzicza 
Tamás is." 

Madár Gábor, a ZTE NB l-es 
labdarúgócsapatának edzője: 
„A nemzetnek felemelkedést, a 
csapatnak pedig a lehetőség 
szerinti legjobb helyezést és biz-
tos bentmaradást." 

Major Mihály, a megyei Te-
keszövetség elnöke: „NB-s csa-
pataink őrizzék meg a tabellán 
pillanatnyilag elfoglalt helyezé-
süket. A megyei bajnokság pe-
dig tovább erősödjön. A fiatal 
kanizsai és egerszegi tekézők 
újabb szép sikereket érjenek el." 

Németh Lajos, a Miklósfa 
edzője: „Néhány változás vár-
ható a csapatunkban, de ennek 
ellenére az első két hely valame-
lyikén kell befejeznünk a pont-
vadászatot. Az N. Olajbányász 
edzőjének, Szabó Imrének szorí-
tok, hogy minél ütőképesebb 
együttest alakítson ki Kani-
zsán." 

Péter Zoltán, a ZTE volt vá-
logatott labdarúgója: „Az olim-
piai csapat jó szereplése nagyot 
lendíthetne a magyar focin. A 
ZTE gárdája ha odafigyel, a leg-

jobb nyolc között végezhet. Az 
ősszel a fejekben volt a legna-
gyobb gond. Ha nemcsak a cipőt 
küldték ki a pályára a fiúk, re-
mek meccseket játszottak. Ké-
pességekben több van ebben a 
gárdában, mint amit eddig mu-
tattak." 

Szabó Imre, az N. Olajbá-
nyász edzője: „95-nél minden-
ben eredményesebbet." 

Szabó Tibor, a Csesztreg fo-
cicsapatának gólkirálya: „Az 
őszi gyengélkedésünk eredmé-
nye ellenére ott vagyok a góllö-
vő lista élcsoportjában. Ennek 
ellenére foglalkoztat a visszavo-
nulás gondolata, de erre még 
néhányat alszom." 

Szép Zoltán, a Keszthelyi 
Haladás FC elnökségi tagja: „A 
páros éveket mindig jobban sze-
retem. Nagyon ránkférne a si-
kerélmény mind a gazdasági 
életben, mind pedig a sportban. 
A Haladás FC labdarúgócsapa-
tának nagyon nehéz dolga lesz, 
de remélem az összefogás meg-
hozza a sikert." 

Tatár Lajos, a ZTE labdarú-
gócsapatának elnökségi tagja: 
„Még jobban ki kell szolgálnunk 
a közönséget, mint eddig. Ezt a 
játékra és egyéb szervezettségre 
is értem. Tizenhárom labdarú-
gónknak lejár a szerződése a 
szezon végén, remélem a több-
séggel sikerül megállapodnunk 
a folytatást illetően." 

Tóth József, a ZTE labdarú-
gócsapatának kapusa: „Biztos 
bentmaradást, a legjobb tíz kö-
zött való szezonzárást várok. Az 
őszi teljesítményemhez hason-
lót, vagy még annál valamivel 
jobb produkciót szeretnék nyúj-
tani a tavasszal." 

Utasi Ágota, a Caola NB l-es 
női kézilabdacsapatának jobb-
szélsője: „Az őszi szerepléshez 
hasonló folytatásban bízom. 
Nagyszerű lenne, ha az első hat 
között tudnánk végezni. Titkon 
még nem mondtam le a váloga-
tottságról sem, bár ehhez az is 
kell, hogy az én formám is to-
vább javuljon." 

Velicskó Miklós, az N. 
Tungsram SE elnöke: „Csapa-
taink nincsenek könnyű helyzet-
ben, de remélem, hogy a kézi-
labdások bentmaradnak, a 
sakkozók pedig a középmezőny-
ben végeznek. A játékvezetésben 
az elmúlt évinél sportszerűbb 
meccseket várok." 

(bóbics) 
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A huszonnegyedik órában 
Műemlékmentés belső restaurálással a becsehelyi templomban 

Becsehelyen a Csúzy-család 
által 1758-ban emelt kegyúri 
templom faberendezése — 
amely a barokk és rokokó stí-
lusok keveredését mutatja — 
művészileg egészen kimagasló 
értéket képvisel. A védett műem-
léktemplom díszes műtárgyai 
azonban meglehetősen olyan-
nyira rossz állapotba kerültek, 
hogy felújításukat tovább már 
nem lehetett halogatni. 

Schwartz Rezső okleveles fa-
szobrász restaurátorművész el-
mondta, hogy siralmas kép fo-
gadta a két évvel ezelőtti helyszí-
ni szemle alkalmával: a főoltár 
főpárkánya leszakadt és az alsó 
része is megindult. A sekrestye 
kijárata felett lévő oratórium fel-
ső részét — a hely szelleméhez 
illő kifejezéssel szólva — csak a 
szentlélek tartotta. A szószék a 
nagyfokú rovarkárosítás követ-
keztében elvesztette statikai szi-
lárdságát és gyakorlatilag csu-
pán a fa külső kérge és a krétaré-
teg fogta össze az egészet. A bajt 
még tetézte, hogy egészen két 
évvel ezelőttig rendkívül nedves 
volt a templomépület és emiatt 
igen erős gombásodás támadta 
meg a főoltárt és a többi faberen-
dezést. 

— Először megkutattam a 
templomot, majd elkészítettem a 
restaurálásra vonatkozó tervdo-
kumentációt, amit az Országos 
Műemlékvédelmi Hivatal és az 
Állami Műemléki Restaurálási 
Központ jóváhagyott és ezen in-
tézmények felügyelete alatt fo-
lyik az értékes főberendezések 
helyreállítása—avatott a részle-

tekbe a budapesti 
restaurátormű-
vész. — A kutatás 
során feltártam az 
eredeti réteget és 
ekkor derült ki, 
hogy 1910-ben tör-
tént ugyan egy kül-
ső esztétikai hely-
reállítás, de való-
színűleg az ara-
nyozás nagy része, 
valamint a tojás-
temperás festékré-
tegek már akkor-
tájt leperegtek a 
fafelületekről. 

— Melyek vol-
tak ez idáig a hely-
reállítási munkála-
tok főbb mozzana-
tai? 

— Mindenkép-
pen a szószékkel kellett kezde-
nem, mert ott maradt meg legin-
kább az eredeti fémszínezés jelle-
ge. A szószék restaurálása 
másfél évig tartott, azután pedig 
az urasági karzat (oratórium) 
helyreállítását végeztem el, ahol 
egy egészen különleges és ritka-
ságszámba menő intarziafestést 
sikerült feltárni a kétrétegű át-
festés alól. A műemlékvédelem 
zsűrije a helyszínen járva megál-
lapította, hogy a főoltárral is 
tenni kell valamit, nehogy lesza-
kadjon. így hát még a huszonne-
gyedik órában sikerült meg-
menteni a főoltárt; már túl va-
gyunk a leginkább veszélyezte-
tett részek — a főpárkány és a 
felette lévő zárófejezet — meg-
erősítésén. 

A barokk szószék újra eredeti szépségében 
még akad munka. 

— Milyen anyagokat hasz-
nál? 

— A restaurátor szemlélet-
mód megköveteli, hogy csak 
olyan mértékben nyúljunk hozzá 
az eredetihez, amennyire feltét-
lenül szükséges, továbbá olyan 
kiegészítéseket lehet csupán esz-
közölni, amelyek a későbbiekben 
bármikor visszafordíthatok. Az 
efféle értékmentő alkotómunka 
nagyfokú alázatot követel, s nem 
szabad sajnálni a kiváló minősé-
gű alapanyagokat sem, mert 
hosszú távon megtérülnek. A fa-
berendezések festéséhez nagyon 
sokan különféle bronzmetálokat 
használnak, amelyek igaz, hogy 
nagyságrendekkel olcsóbbak a 
laparanynál, de öt-hat év múltán 
már oxidálódnak. A laparanynak 

pompázik, a főoltárnál viszont 
(Szakony Attila felvétele) 

viszont megvan az a kiváló tulaj-
donsága, hogy semmiféle kémiai 
reakcióban nem vesz részt, tehát 
a fénye — optimális páraviszo-
nyok között—akár évszázadokig 
is fennmarad. 

—Miképp vélekedik a dél-za-
lai műhelymunka során a helybé-
li plébános idegenvezetésével 
megtekintett, hasonlóan szép 
templomainkról? 

— Tíz évig dolgoztam a 
műemlék-felügyelőségnél és be-
jártam már az országot, de biz-
ton állíthatom, hogy másutt alig 
vannak ilyen csodálatos fabe-
rendezésű templomok, mint ami-
lyeneket Becsehelyen, Tornyi-
szentmiklóson, Szécsiszigeten, 
Nován és Pákán láttam. 

""""""Gelencsér Gábor 
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Már negyedszer találkoztak 
Huszonnégy német diák é lményekben gazdag napjai Pákán 

A Páka és a németországi 
Wesendorf közötti partnerkap-
csolat 1991-ben köttetett meg, 
miután a két település lakói 
1987-től folyamatosan szervez-
tek egymás számára találkozó-
kat. Ennek apropójául pedig az 
szolgált, hogy a II. világháború 
idején több pákai, illetve kör-
nyékbeli levente került ki a 
Hannover közelében található 
Wesendorfba. 

Az elmúlt hét szombatjától 31 
fős német delegáció tartózkodik 
a zalai faluban, elsősorban az 
iskolák közötti kapcsolat elmé-
lyítését elősegítendő. 

— Érdemileg 1992 nyarán 
csatlakozott iskolánk a két tele-
pülés közötti együttműködés-
hez, amikor 20 tanulónk utazott 
ki nyelvgyakorlás céljából 
Wesendorfba. Azóta éves vál-
tásban minden esztendőben ven-
dégül látjuk egymást — elevení-
tette fel a múltat Szekeres István, 
a pákai iskola igazgatója. 

A két oktatási intézmény ne-
gyedik találkozóján 24 német 
diák vesz részt. A 12 és 15 év kö-
zötti gyerekek szervesen kap-
csolódnak be a magyar iskola 
mindennapjaiba. 

— Úgy próbáltuk szervezni a 
tanítási órákat, hogy az a vendé-
gek számára is érdekes legyen. 
Hétfőn rendhagyó magyarórán 
ismerkedtek egymással a gyere-
kek, majd néhány fontos kifeje-
zést tanítottunk meg a német 
tanulóknak. Ezt követően művé-
szeti óra keretében hengernyo-
matot készítettek, majd né-
metórán ők segítették a mi tanu-
lóinkat. De közös testnevelés és 
énekórát is tartottunk, valamint 
ismerkedhettek a háztartástan-
nal is. A délutáni programok 
ennyire nem kötöttek, uszodába, 
lovasbemutatóra invitáljuk őket, 

illetve közösen megtekintettük a 
tófeji Zalakerámia üzemet — 
folytatta az igazgató. 

Wilhelm Bindig, a wesendor-
fi igazgató kilencedik alkalom-
mal jár a zalai faluban, ám — 
mint mondja—még mindig érik 
meglepetések. 

— Ez egy nagyon különös 
kapcsolat. Wesendorfnak van 
francia testvérvárosa is, de a két 
együttműködés össze sem ha-
sonlítható. Az hivatalos for-
mula, a pákai viszont barátsá-
gos, szívélyes. Feltűnő vendég-
szeretetet tapasztalnak itt a 
gyermekeink. Ez számunkra 
furcsa, de nagyon kellemes. 
Tudjuk, hogy a pákaiaknak a 
nyelv miatt fontos ez a kapcso-
lat, mi viszont nem tanulunk ma-
gyarul, ám ennek ellenére a ta-
nulóink óriási élményként köny-
velik el az ittlétet. Sajnos, szak-
mai dolgokba az idő rövidsége 
miatt nem nagyon tudok elmé-
lyedni, de a külsőségekben van 
néhány meglepő elem. Szá-
munkra nagyon furcsa, hogy a 
gyerekek az óra elején vigyázz-
ba állnak, és jelentenek. Ez egy 
szigorú rendszer, bár úgy ítélem 
meg, hogy a tanár-diák közti 
kapcsolat néhány év alatt sokat 
enyhült. 

Bindig úr szerint az ilyen kis 
kapcsolatoknak, mint a Páka és 
Wesendorf közti, fontos szerepe 
lehet politikai téren is. 

— Minden országban, így 
Németországban is vannak 
extrém gondolkodású fiatalok. 
Amikor ezek a gyerekek, akik 
most megismerik egymást, fel-
nőnek, egészen más vélemény-
nyel lesznek a másikról, mint a 
teljesen idegenek. Az egysége-
sülő Európában ez egy nagyon 
fontos szempont lehet. A mi szá-
munkra Magyarország amúgy is 

fontos szerepet játszik az ország 
egyesülésében betöltött szerepe 
miatt. Az egységes Európában 
azonban a keleti országoknak 
nem lesz annyira fontos szere-
pük, de aki az angol-francia-né-
met nyelv mellett másikat — te-
szem azt lengyelt, csehet vagy 
magyart — megtanul, az specia-
listának fog számítani. Éppen 
ezért a mi tízosztályos rendsze-
rünkben az utolsó két évfolya-
mon a pályaválasztási orientáció 
keretében igenis képviseljük, 
hogy fontos a magyarok megis-
merése. 

— Ennek azért is nagy a jelen-
tősége, mert Németország ko-
rábban gépeket exportált, most 
pedig munkahelyeket — folytat-
ta Gabriele Nickel, aki a Wesen-
dorfi Német-Magyar Baráti Kör 
képviseletében érkezett Pákára. 
— Nálunk nagyon drága egyes 
termékek előállítása, itt olcsóbb, 
ezért a cégek ide hozzák. Ehhez 
viszont fontos követelmény, 
hogy megismerjük a magyar 
szokásokat, mentalitást, nyelvet. 

Szekeres István kézzelfogha-
tóbb eredményekről is beszá-
molhat. 

— Rengeteg tankönyvvel, 
oktatási segédanyaggal támo-
gatják munkánkat. A baráti kör-
től számítógépet is kapott az is-
kolánk. Gyermekeink gyakorla-
tilag azóta tanulják a német 
nyelvet, amióta a kapcsolatfel-
vétel megtörtént. Miután kiutaz-
tak Wesendorfba, nagyobb 
kedvvel, aktivitással álltak neki 
a tanulásnak. Tanáraink is igen 
gyümölcsözően tudják haszno-
sítani azokat a tapasztalatokat, 
amiket Wesendorfban szerez-
tek. Ez a kapcsolat tehát minden-
képpen hozzájárul a nyelvokta-
tás eredményességéhez. 

g y f -
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ALUMÍNIUMIPARI GÉPGYÁR 
ZALAEGERSZEG 

1996. szeptember 27., PÉNTEK 

Trófeabírálaton 
A vadgazdálkodás legszebb időszaka a szeptember, ilyenkor 
megzendül az erdő, bőgnek a gímszarvasok, érkeznek a nagy 
eseményre a külföldi vadászok. Tegnap délelőtt jártunk a zala-
egerszegi trófeabíráló helyen a vadászok székházában (a me-
gyében két bírálóbizottság működik, itt és Keszthelyen) és ép-
pen nagy munkában voltak az értékelők. A bírálatot vezető me-
gyei fővadász, Varga Ernő a megye legszebb vadászmezejéről, 
Szentpéterföldéről behozott trófeákat értékelte társaival. 

A laikus is láthatta, érett, idős 
bikák kerültek terítékre. 

— A szarvasbőgés a hűvös, 
csapadékos időjárás miatt ké-
sőbb, szeptember 15-ével kezdő-
dött és a szokásos tíz nap helyett 
öt-hat napig tartott — mondta 
Briglevics László, a Zalaerdő 
Rt. csömödéri erdészetének 
igazgatója, aki bírálatra hozta a 
12 trófeát.—Sikerült azonban a 
vadászat, a terv szerint terítékre 
került a kiválasztott 16 bika. Né-
met vadászvendégek voltak, há-
rom éve ugyanis azonos a part-
nerünk. Vadászterületének sze-
mélyzete és baráti köre jár hoz-
zánk. Elégedettek vagyunk a 
vadásztatással, noha két nagy 
szarvasbika nem jött meg, de 
nem baj, mert reméljük, jobb 
idényben tér vissza. Az agan-
csokfajsúlya ugyanis kisebb az 
idén a hosszú tél miatt. Elkezd-
tük a selejtezést, amit nagyon 
komolyan veszünk az állomány 
minősége érdekében. 

Közben végez a bizottság a 
bírálattal és nézzük az ered-
ményt. A kisebb fajsúly miatt a 
terebélyes, mutatós trófeákból 
mindössze kettő lett aranyér-
mes, négy ezüst, négy pedig 
bronz minősítést kapott. Az er-
dészetigazgató jobbat várt, de 
ha a bírálati listát tekintjük, a 
megye egyik legjobb felhozata-
lának számít. A szarvasbőgés 
idején elejtett bikák trófeájának 

kétharmada már beérkezett a bí-
rálókhoz és bizony nem szüle-
tett rekord. A zalaegerszegi bí-
rálóhelyen a bánokszentgyör-
gyi, a csömödéri erdészet, a 
bezerédi vadásztársaság trófeái 
bizonyultak legszebbeknek. 

— Az volt a probléma, hogy 
január végén, február elején, 
amikor az idős bikák ledobták az 
agancsukat, még javában hó bo-
rította a tájat, nem jutottak kellő 
természetes takarmányhoz. A 
vadászok intenzíven gondos-
kodtak róluk, de az nem volt az 
igazi. így általában 1 kilogram-
mal könnyebbek a trófeák — 
magyarázta Varga Ernő. — A 
minősítésben ez úgy tükröződik, 
hogy 50 százalékkal kevesebb az 
aranyérmes, ugyanennyivel 
több az ezüstérmes trófea. Ez a 
bizottság a bemutatott mintegy 
140 trófeából eddig 11-et talált 
arany, 47-et ezüst éremre jogo-
sultnak. Még mintegy 50 trófeát 
várunk bírálatra, tehát az ered-
mény nem sokat változik. Mind-
ez azt mutatja, az idei szarvas-
bőgéssel elégedetlenek a vadá-
szok, s nyilván a bevételek sem 
alakulnak kedvezően. 

Sikerélményük azonban még 
lesz, hiszen október elején meg-
kezdődik az utóbőgés, ami 
ugyancsak látványos. Erre az 
időszakra is szép számban je-
lentkeztek vendégvadászok. 

— bozsér — 
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Később kezdődött és rövidebb ideig tartott az idei szarvasbőgés, s gyengébb minőségűek a 
trófeák. A szentpéterföldei erdőkből is csak két aranyérmes trófea került ki, amelyeket a 
bírálaton Briglevics László erdészetigazgatóval és Benke Gyula kerületvezető vadásszal ka-
pott lencsevégre Pezzetta Umberto. (írásunk a 9. oldalon.) 
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— Magyarország te-
kintetében kedvező elmoz-
dulásról beszélhetünk, 
ugyanis már élvezheti az 
Unió pénzügyi támogatá-
sát és belátható időn belül 
úgymond képes felnőni 
gazdaságilag az EU tagál-
lamaihoz — mondja 
többek között dr. Hans 
Pragst, az Európai Unió 
alsószászországi szövet-
ségének tagja az 5. olda-
lon olvasható írásunk-
ban. 

i 

Jubileumi találkozó Pákán 
Szombaton este —jelképesen szólva — mini Európa-találkozó 
színhelye volt a pákai művelődési ház: az 56 tagú, helybéli Ma-
gyar—Német Baráti Kör bensőséges hangulatú ünnepségen fo-
gadta az alsó-szászországi Wesendorf önkormányzati küldött-
ségét, abból az alkalomból, hogy pontosan öt évvel ezelőtt — 
1991. október 19-én — látták el kézjegyükkel a polgármesterek 
a hivatalos partnerkapcsolatot rögzítő szerződést. 

A jubileumi találkozó rangját 
emelte, hogy — mintegy 1800 
kilométert megtéve — a wesen-
dorf! vendégeket elkísérte Páká-
ra az észak-németországi köz-
ség normandiai partnertelepülé-
seinek (Demouville, Cuverville 
és Sannerville) küldöttsége is. 

Az ünnepség bevezetéseként 
felcsendült a német és magyar 
himnusz, majd Lukács Tibor, a 
helyi Német—Magyar Baráti 
Kör elnöke köszöntötte a műve-
lődési ház nagytermében egybe-
gyűlteket. A wesendorfiak a je-
les eseményre is már úgymond 
családi körben jöttek, hiszen a 

vendégfogadó pákai családok 
kezdettől fogva jó kapcsolatot 
alakítottak ki a kilométerekben 
ugyan távoli, de a baráti szálakat 
tekintve mégis oly közeli part-
nertelepülés polgáraival. A jubi-
leumi ünnnepségen a házigaz-
dák részéről Farkas István pol-
gármester, míg Wesendorf kép-
viseletében Siegfried Weiss 
polgármester és Axel Bormann, 
az ottani Német—Magyar Bará-
ti Kör elnöke méltatta az együtt-
működés jelentőségét, mind-
annyian megerősítve a kölcsö-
nös szándékot, hogy ez a barát-
ság hosszú ideig legyen 

összekötő kapocs Páka és We-
sendorf polgárai, továbbá a 
sport- és kulturális civil szerve-
ződések, valamint az általános 
iskolák között. Dr. Gerócs Jó-
zsefországgyűlési képviselő kö-
szöntőjében hangsúlyozta: a 
„népi diplomáciának" legalább 
olyan jelentős szerepe van az 
egységesülő Európa létrehozá-
sában, mint a nagypolitikának. 
A képviselő szerint igaz, hogy 
immár 1100 esztendeje az öreg 
földrész kellős közepén él nem-
zetünk, de az Európai Unióhoz 
való csatlakozáshoz nem ele-
gendő csupán a határok átjárha-
tósága, hazánknak szüksége van 
arra is, hogy a nyugat-európai 
országok az eddiginél több se-
gítséget adjanak, hiszen az Unió 
keleti irányba történő bővítése 
egész Európának a közös ügye. 

Dr. Hans Pragst, az Európai 
Unió alsó-szászországi szövet-

ségének képviselője mindehhez 
kapcsolódva kifejtette: „az Unió 
alapvető célja, a vasfüggönyök-
nek és falaknak magyar közre-
működéssel búcsút intve, az egy-
séges Európa kialakítása. Pákai 
barátaink 1996 tavaszán eljöt-
tek a gifhorni Európa Napra, ez-
által is kinyilvánítva szándéku-
kat, hogy az egész magyar nem-
zethez hasonlóképpen ez a zalai 
település is az egységes Eurpá-
hoz kíván tartozni" — hangoz-
tatta az Európa Unió képviselő-
je. 

A magyar—német baráti ta-
lálkozó kultúrbokrétával folyta-
tódott, melyen közreműködött a 
Pákai Általános iskola énekka-
ra, továbbá a lenti Kerka Tánc-
együttes adott színvonalas mű-
sort. A jubileumi rendezvény 
hangulatos vigassággal ért vé-
get. 

— Gelencsér — 

yért — DÉDÁSZ Rt. részvényt! 
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Európa jövőjéről Pákán 
A Pákán megrendezett jubileumi magyar-német találkozó dísz-
vendége voltdr. Hans Pragst, az Európai Unió alsó-szászországi 
szövetségének tagja, aki egyúttal a Bréma közelében lévó' Gif-
horn járás hasonló szervezetének az elnöki tisztét is betölti. A 
politikussal — aki a civil életben egyébként oktatásügyi taná-
csos — a baráti találkozó kapcsán váltottunk szót az Európai 
Unió tagországait foglalkoztató kérdésekről, valamint hazánk 
esélyeiről az egységes Európához történő felzárkózást illetően. 

Az 1926-ban megalakult 
Páneurópai Unió annakidején 
azzal a céllal jött létre, hogy az 
első világháború tanulságait le-
vonva a földrész népeit közelebb 
hozza egymáshoz és megakadá-
lyozza újabb háborúk kirobbaná-
sát. Ez a célkitűzés azonban 
akkortájt kudarcot vallott és a 
második világháború idején 
minden összeomlott, csupán 
Svájcban tudta átvészelni a ne-
héz időket a Páneurópai Unió 
egy megmaradt kis tagcsoportja. 

— Éppen fél évszázaddal ez-
előtt — 1946 októberében — 
jött létre az Európa Unió néme-
tországi szövetsége, amely vol-
taképpen az újra felélénkült 
páneurópai mozgalom egyik 
tagjává vált — mondta a szerve-
zet születéséről a gifhorni kép-
viselő, eképp folytatva: — A 
nemzetek együttműködésén 
alapuló egységes Európa ideája 
— vagyis mindaz, aminek egy 
részét napjainkban elértünk a 
kontinensen — már 46-ban 

megfogalmazódott. Számunkra 
— akik ennek az ideának a leté-
teményesei vagyunk — az in-
tézményes keretek között (Eu-
rópa Tanács, Európai Gzadasági 
Közösség) folyó együttműkö-
dés mellett nagyon fontos szere-
pet játszanak az olyan partner-
kapcsolatok, amelyeknek egyik 
szép példája éppen Páka és We-
sendorf a kultúra, az oktatás és a 
sport terén megmutatkozó köl-
csönös barátsága. 

— Az Unió tagállamai vajon 
lelkesedéssel fogadják-e majd az 
újonnan csatlakozni kívánó kö-
zép-kelet-európai országokat? 

— Mi, németek, úgy látjuk, 
hogy az Európai Unió megtette 
a lépéseket a tagországok közöt-
ti szorosabb együttműködés ér-
dekében. Emiatt előfordulhatna, 
hogy ha most egy olyan ország 
szeretne a szövetség tagja lenni, 
amelyik gazdaságilag még nem 
erősödött meg, akkor pillanat-
nyilag hátrányba kerülne, 
ugyanis a határok átjárhatósága 

révén az uniós termékek ki-
áramlásával az adott ország ipa-
ra és mezőgazdasága — egyál-
talán az egész gazdasága — 
padlóra kerülne. Éppen ezért 
hangoztatjuk, hogy egy csatla-
kozni szándékozó ország csak 
abban az esetben lehet az EU tel-
jes jogú tagja, ha már bizonyos-
sá vált, hogy gazdaságilag 
egyensúlyt tud kialakítani a fej-
lett államokkal. Magyarország 
tekintetében kedvező elmozdu-
lásról beszélhetünk, ugyanis 
már élvezheti az Unió pénzügyi 
támogatását és belátható időn 
belül úgymond képes felnőni 
gazdaságilag az ÉU tagálla-
maihoz. Magyarországon sok 
minden megvalósult és az egyik 
alapfeltétel már teljesült, hiszen 
demokrácia van s az alapvető 
emberi jogok biztosítottak. A 
gazdasági változásokat tekintve 
is jó irányban haladnak a ma-
gyarok és véleményem szerint 
Magyarország néhány éven be-
lül az EU teljes jogú tagja lehet. 

— Az ezredfordulóhoz 
közeledve milyen gondokat kell 
megoldania az Uniónak? 

— Egyrészt a különböző 
nemzetekhez tartozó polgárok 
érdekeit kell képviselnünk, 
másrészt alaptalan félelmeket 
kell eloszlatnunk. Bennünket, 
németeket, pillanatnyilag a 

pénzügyi umo 
témája foglal-
koztat legin-
kább: sokan at-
tól tartanak, 
hogy olyasvala-
mi következhet 
be ezáltal, mint 
1948-ban, ami-
kor az emberek 
már megéltek 
egy márka-leér-
tékelést. Meg 
kell győznünk a 
német polgáro-
kat arról, hogy a 
bankjegyek és 
pénzérmék csu-
pán küllemük-
ben térnek majd 
el, de az értékük a jelenlegihez 
viszonyítva nem fog változni. 
Mindenek előtt az idősebbek 
tartanak attól, hogy a változások 
révén esetleg elveszítik a nyug-
díjukat vagy a megtakarított 
pénzüket, holott teljesen felesle-
ges az efféle aggodalmuk. A 
másik dolog: Németországban 
is emelkedő tendenciát mutat a 
munkanélküliség és ennek fő 
okaként gyakran a szemünkre 
vetik, hogy sokan jöttek az or-
szágba „kívülről". A kétkedők-
nek elmondjuk: igaz, hogy a 
nyitott határokon sokan jönnek 
Németországba, de a termékein-

Dr. Hans Pragst: „Kedvező elmozdulásról beszélhetünk". (Szakony Attila felvétele) 

ket könnyebben tudjuk külföld-
re exportálni, vagyis még min-
dig mi vagyunk a dolog nyerte-
sei. Hasonlóképpen fest a 
helyzet azzal is, hogy sok pénzt 
fizetünk be az Európai Unióba, 
ezáltal még többet nyerünk. Né-
zeteltérések is előfordulnak a 
szövetség tagállamai között: 
például a németországi sertés-
pestis idején több ezer disznót 
kellett kényszervágásra vinni és 
emiatt a felháborodott tenyész-
tők az Uniót okolták. Legutóbb, 
a nagy-britanniai kergemarha-
kór idején az angolok ugyan-
csak azzal érveltek, hogy Euró-

pa miatt kell a teljes szarvasmar-
ha-állományt levágni. Nehéz 
meggyőzni az embereket, holott 
Európa nélkül is pontosan 
ugyanígy kellett volna eljárni, 
hiszen a nemzeti törvények min-
den országban hasonlóképpen 
írják elő, mi a teendő egy esetle-
ges állatjárvány továbbterjedé-
sének megakadályozása érdeké-
ben. Ennek ellenére a gondok 
orvoslását tekintve viták rob-
bantak ki a tagországok között, 
melynek során mindenki a saját 
érdekeit védte — így dr. Hans 
Pragst. 

Gelencsér Gábor 
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Pákai lendület 
A megyei labdarúgó-bajnok-

ság tavaszi szezonjának eddig 
! legnagyobb meglepetését a Pá-

ka gárdája okozta. Fentős Pál 
együttese az első fordulóban 
Csesztregen tudott nyerni, most 
pedig hazai környezetben 7-1 -re 
kiütötte a Bagód gárdáját. 

A listavezető MÁV NTE a 
tótszerdahelyiek ellen mérkő-
zött és Skublicsék jó meccsen 
3-l-re nyertek. A MÁV NTE a 
tabellaszomszéd Kemendollárra 
látogatott és a Szalai-legénység 
1-1-es döntetlent ért el. A kiska-

i nizsaiak ismét őszi formában fo-
ciztak, s Anek vezérletével 2-0-

' ra nyertek a tavaszt a vártnál 
gyengébben kezdő Csesztreg 

• ellen. Vasárnap a ZV-Teskánd 
i gárdája is örülhetett, hiszen Etler 
i találatával fontos meccsen nyer-
1 tek a Letenye ellen. Németh Fe-

renc edző elmondása szerint re-
) mélhetőleg visszaadja a siker a 

fiúk önbizalmát, s a hátralévő 

Í
mérkőzéseken hasonló eredmé-
nyes játékot produkálnak. 

A két újonc — a Zalaszentba-
lázs és a Rédics—csatája 2-2-re 
végződött. Mindkét együttes-
nek égetően szüksége volt a 
pontra, s ennek megfelelően 
óriási elszántsággal küzdöttek. 
A döntetlen a rédicsiek számá-
ra kedvezőbb, hiszen idegenből 
csentek pontot. 

Becsehelyen szomszédvári 
rangadót játszottak. Németh Ti-
borék a Szentmárton gárdáját 
fogadták. A meccs nagy küzdel-
met hozott. A vendégek zicce-
reik mellett még 1 l-est is hibáz-
tak, s végül az utolsó pillanatok-
ban a hazaiak egy büntetőből 
lőtt gól után bekasszírozták a 
három pontot. 

A szentgyörgyiek az első for-
dulóban a listavezető Miklósfát 
győzték le. Most félidőben még 

le 1-0-ra vezettek a bajnokság 
a- egyik meglepetés-csapata, az 
íi, újonc Pacsa ellen, de meg kellett 
;g elégedniük a döntetlennel. 

B. L. 
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Zalaegerszeg mosolyog 
Az ál lamfő szerint a kis- és középes városok az élet motorjai 

Göncz Árpád, a Magyar Köz-
társaság elnöke at első írásos 
említésének 750. évfordulóját 
ünneplő Zalaegerszeg vendége 
volt pénteken. Polgárrá avatá-
suk alkalmából köszöntötte a 
város mintegy kétezer végzős 
középiskolai diákját, majd egy 
önkormányzati kerekasztal-be-
szélgetésen vett részt, melynek 
végén dr. Gyimesi Endre pol-
gármester a város díszpecsétjé-
vel ajándékozta meg. Lapunk 
kérdéseire az eszmecserét köve-
tő sajtóbeszélgetésen válaszolt. 

— Köztudott, hogy az ön szá-
mára nem ismeretlen vidék a 
történelmi Zala megye. Elmon-
daná, milyen szálak fűzik az or-
szágnak ehhez a részéhez? 

—A feleségem családja és az 
én családom is zalai eredetű. 
Ameddig én vissza tudok emlé-
kezni, mi csáktornyaiak vol-
tunk, a feleségem családja pe-
dig, amelyik egyébként tanító-
család volt, pákai gyökerű. Va-
lószínű azonban, hogy mindkét 
família, a Gönczök is meg a 
Göntérek is — merthogy a fe-
leségem Göntér —, eredetileg 

Lendva mellől való. A település 
mellett van ugyanis két falu: 
Göntérháza és Hídvég, s mind a 
két falu lakosságának a fele 
Göncz és Göntér. Amikor ott 
jártunk, vagy százötven ismeret-
len rokonnal ölelkeztünk össze. 
Csáktornyához egyébként érzel-
mi kapcsolatok is fűznek, mert 
apám halálos ágya fölött ott 
függött a csáktornyai vár képe. 
Azt is tudom, hogy a dédapám 
gyógyszerész volt ott, nagy-
apám pedig postamesterként 
kezdte. Emlékszem, mikor meg-
kaptam az első autómat, az öreg 
Wartburgomat, „beleraktuk" a 
nagypapát, a nagymamát és be-
jártuk az egész zalai vidéket. 
Elmentünk minden faluba, ahol 
valaha Göntérek tanítottak. A 
feleségemet egyébként Buda-
pesten ismertem meg, ott háza-
sodtunk össze, s mivel őaz édes-
apjával éppen akkor költözött 
Kassáról vissza Magyarország-
ra, fogalmam sem volt arról, 
hogy egy „alvégi" kislányt vet-
tem el. Ez csak később derült ki. 

— Ön szerint hol a helye a 
mai Magyarország település-

struktúrájában a Zalaegerszeg-
hez hasonló középvárosoknak, s 
milyen jövő elé néznek? 

— Nemrég Luxemburgban 
voltam hivatalos látogatáson. A 
helyreállított nagyhercegi palo-
tában laktunk, melynek a sajá-
tos bája abban rejlik, hogy ha az 
emiper kinéz az ablakon, látja 
szemben, a keskeny .utca túlol-
dalán a fűszerest. En akkor úgy 
fogalmaztam, hogy egyszaka-
szos rendelettel kellene betiltani 
minden olyan fővárost, amely-
nek több, mint 72 ezer lakosa 
van. Azóta már láttam nagyobb 
városokat is, mint például Mexi-
kóvárost, amelyről senki sem 
tudja pontosan, hogy mekkora. 
Lakosainak számát 20-30 mil-
lióra becsülik. Láttam Sao Pau-
lát, amelynek csak a belsejében 
13 millióan laknak. De azt hi-
szem az emberi élethez az is 
szükséges, hogy át tudjuk tekin-
teni és tudjuk ellenőrizni egy-
egy település közállapotait, és 
tisztában legyünk azzal is, hogy 
a szomszéd utcában vagy a 
szomszéd házban Kovács néni 
eltörte a lábát, s nem tud ma-

gának levest 
főzni, tehát se-
gítségre van 
szüksége. Ezt 

: egy Sao Paulo 
méretű város-
ban nehéz len-
ne elvárni, hi-
szen az Chica-
góra vagy a 
fejlődő New 
Yorkra jobban 
hasonlít, mint 
Zalaegerszeg-
re. S ha vá-
lasztanom kel-
lene, melyik 
városban lak-
jak... Sao Pau-
lo gyönyörű, de nem mosolyog. 
Zalaegerszeg viszont mosolyog. 
A mi jövőnket egyébként az elkö-
vetkező tíz-tizenöt évben az ha-
tározza majd meg, hogy fejleszt-
jük-e azokat a kisebb városokat, 
amelyek képesek hatni egy kö-
rülbelül tizenkét kilométeres 
körben, s ezáltal meg tudjuk-e 
őrizni a vidék, a falu lakosság-
megtartó képességét. Ez részint 
sPontán folyamat, de ha nem ve-

Az államfő számára ez nem ismeretlen vidék. 

zérli valamilyen módon az ál-
lam, akkor saját magára húz 
olyan veszedelmet, ami tulaj-
donképpen egy urbanizációs 
sokkot jelent. Még olyan nagy-
ságú városok számára is, mint 
Zalaegerszeg vagy Nagykani-
zsa. Manapság nem sokat be-
szélnek arról a koncepcióról, 
amely a magyar közigazgatást 
áttekinthető, kisvárosok köré 
szerveződő vonzáskörzetekre 

(Pezzetta Umberto felvétele) 

osztja fel. Szó sincs arról, hogy 
ez holnapután megvalósul, de 
az, hogy évente hat-nyolc nagy-
község kap városi címet, éppen 
abba az irányba mutat, hogy a 
fejlődés súlypontjai a városok 
lesznek. Úgy vélem tehát, hogy 
a Zalaegerszeg vagy Kőszeg 
nagyságú városok az élet motor-
jai. Ezek azok a sejtek, amelyek 
életképesek. 

Virrasztó Zsolt 



f ena i iL^- , 
szisztens A diabeteses láb 
címmel tart előadást. 

Mohácson is 
énekelnek 

A közelmúltban Szé-
kesfehérváron rendezték 
meg a Schneider Lajos 
Népdalénekes Verseny te-
rületi fordulóját, melynek 
eredményeként a március 
elején Mohácson sorra ke-
rülő döntőben megyénket 
három versenyző képvise-
li. Vass Ildikó, a Vajda-
gimnázium és Nagy Attila, 
az Egry általános iskola ta-
nulója Keszthelyről, vala-
mint Ferincz Adrienn, a 
zalaegerszegi Liszt Ferenc 
Altalános Iskola diákja. 

Gazdanapok 
A Baki Agro-Centrum 

Kft. szervezésében szer-
dán 13.30-tól a folyékony 
műtrágyázásról, a talaj-
vizsgálatok szükségessé-
géről tanácskoznak. 

Az egerszegi Kosztolányi Kávéházban, a Keresztury Irodalmi 
Kör résztvevői tegnap a zalai anekdotakincsről hallhattak. En-
nek kapcsán találkoztak A nevetés egészség című anekdotás-
könyv szerzőjével, Molnár Lászlóval (balra), továbbá Czupi 
Gyulával, a kötet kiadójával, a kanizsai könyvtár igazgatójával, 
és Kiss Gáborral (középen), a megyei könyvtár igazgatójával. 
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(Be)cserkészve Zalát 
Szerdáit este nyolckor, a 

két csapatkapitány 
térfelet választott a 

pákai „San Siro" zöld 
füvén. S aztán megindult 

a kapuk ostroma. A 
leányok és a fiúk olyan 

lendülettel indultak 
csatába, hogy a titkokba 

be nem avatottaknak 
fogalma sem volt arról, 

aznap már 21 kilométert 
„raktak" az amatőr(!) 

labdarúgó lábakba. 

—A hátizsákokat nem óhajt-
játok bevinni?— röppent a leve-
gőbe a cserkészcsapat parancs-
nokának kérdése és a cseresor 
felpattant a kispadról. A pákai 
focipálya öltözőjének bejárata 
előtt feltornyozott batyukat be-
hordták az épületbe. 

nem szórakozni jöttünk. Dolgo-
zunk— simította végig szakállát 
Hamza István, az 51. Sík Sándor 
cserkészcsapat vezetője. 

Mint arról már lapunkban ír-
tunk, 1935. augusztus 6-tól 15-
ig a szombathelyi Teológiai Fő-
iskola 387. Szily János Öreg-
cserkész Csapata Göcsejben 
járt, akkori útjukról, az élmé-
nyekről később könyvet is meg-
jelentettek. Az atomkor cserké-
szei — mindannyian szombat-
helyiek—ugyanezt az útvonalat 
járják be. Részben így adva meg 
tiszteletet elődeiknek és a másik 
összetevő, a szervezet egyik pa-
rancsa, mely így szól: „A cser-
kész mindig vidám és megfon-
tolt" . 

— Abban teljesen biztosak 
voltunk — folytatta Hamza 
csapatparancsnok, amikor a be-
járat lépcsőjére egymás mellé 
csücsültünk—, hogy örömmel, 

héten (hétfőn este) utazunk visz-
sza Szombathelyre, de már most 
nyugodtan mondhatom, amit 
eddig — és most csak pár te-
lepülést említek — Hottón, Bő-
dén, Pajzsszegen, Petrikereszt-

Kalocsai Zsuzsanna 

„Olyan aranyos volt Nován, a több mint kilencvenéves bácsi!" 

— Tudom-érzem, hogy a gye- szeretettel fogadnak majd ben- úron, Nován, Szécsiszigeten 
rekek remekül érzik magukat Za- nünket Zalában. Nagyjából kaptunk... Szóval messze felül-
iában, de mi azért elsősorban félúton vagyunk, hisz a jövő múlta minden várakozásunkat. 
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(Be) cser kész ve Zalát 
Szerdán este nyolckor, a 

két csapatkapitány 
térfelet választott a 

pákai „San Siro" zöld 
füvén. S aztán megindult 

a kapuk ostroma. A 
leányok és a fiúk olyan 

lendülettel indultak 
csatába, hogy a titkokba 

be nem avatottaknak 
fogalma sem volt arról, 

aznap már 21 kilométert 
„raktak" az amatőr(!) 

labdarúgó lábakba. 

— A hátizsákokat nem óhajt-
játok bevinni?— röppent a leve-
gőbe a cserkészcsapat parancs-
nokának kérdése és a cseresor 
felpattant a kispadról. A pákai 
focipálya öltözőjének bejárata 
előtt feltornyozott batyukat be-
hordták az épületbe. 

nem szórakozni jöttünk. Dolgo-
zunk-— simította végig szakállát 
Hamza Ish'án, az 51. Sík Sándor 
cserkészcsapat vezetője. 

Mint arról már lapunkban ír-
tunk, 1935. augusztus 6-tól 15-
ig a szombathelyi Teológiai Fő-
iskola 387. Szily János Óreg-
cserkész Csapata Göcsejben 
járt, akkori útjukról, az élmé-
nyekről később könyvet is meg-
jelentettek. Az atomkor cserké-
szei — mindannyian szombat-
helyiek— ugyanezt az útvonalat 
járják be. Részben így adva meg 
tiszteletet elődeiknek és a másik 
összetevő, a szervezet egyik pa-
rancsa, mely így szól: „Á cser-
kész mindig vidám és megfon-
tolt" . 

— Abban teljesen biztosak 
voltunk — folytatta Hamza 
csapatparancsnok, amikor a be-
járat lépcsőjére egymás mellé 
csücsültünk—, hogy örömmel, 

héten (hétfőn este) utazunk visz-
sza Szombathelyre, de már most 
nyugodtan mondhatom, amit 
eddig — és most csak pár te-
lepülést említek — Hottón, Bő-
dén, Pajzsszegen, Petrikereszt-

Kalocsai Zsuzsanna 

„Olyan aranyos volt Nován, a több mint kilencvenéves bácsi! 

— Tudom-érzem, hogy a gye- szeretettel fogadnak majd ben- úron, Nován, Szécsiszigeten 
rekek remekül érzik magukat Za- nünket Zalában. Nagyjából kaptunk... Szóval messze felül-
iában, de mi azért elsősorban félúton vagyunk, hisz a jövő múlta minden várakozásunkat. 
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A megérkezés öröme Pákán, a 

Indításként a múlt hét szom-
batján őzpörkölt várta a gyere-
keket Pajzsszegen. 

—Tegnap (azaz kedden) Ker-
kateskándon tulajdonképpen 
csak átvonul óban voltunk, de ha 
hiszi ha nem, szendvicsekkel, 
üdítőkkel fogadtak bennünket. 

A túra célja—mint már emlí-
tettük — elsősorban a munka. 
Kiss Diána (a budapesti Kerté-
szeti Egyetem hallgatója) és Ka-
locsai Zsuzsanna (ő a vasi me-
gyeszékhely egyik középiskolá-
jában tanul) mégis így kezdte: 

— Óriási. Óriási. Nem igaz 
micsoda élmény. 

— Dolgozzunk lányok! 
— Hű. Szóval eleink útját 

azért nem tudtuk pontosan kö-
vetni, hisz az eltelt évtizedek 
alatt a valamikori dűlőutak el-
tűntek — meséli Diána. — 
Egyébként még indulás előtt úgy 
döntöttünk, hogy r szakmailag 
specializálódunk. Én a néprajzi 
dolgokat gyűjtöm a kis note-
szemben. 

A búcsúk időpontja, a ma 
használatos mezőgazdasági esz-
közök tárháza rögzült a papí-
ron. 

—És még azt is felírtuk, hogy 
melyik faluban született híres 
ember — tudtam meg Pungor 
Máriától. így helyben is len-
nénk — Pákán. Mert amikor... 
Szóval a kérdést be sem tudom 
fejezni, mert kórus szól: 

— Páka? Öveges József pro-
fesszorba híres fizikus. 

Kalocsai (cserkész)kisasz-
szony a gasztronómiai csodákat 
szedte lajstromba. A dödölle és a 
gánica mellett ott sorakozik a 
rizling neve is. 

— És a rizling „belesimul" a 
göcseji miliőbe? 

—Igen, most már nincs noha 
— bizonygatták. 

— Érdekes — említette meg 
Diána —, hogy nagyon sok a pa-
rabolaantenna, de a települések 
kulturális élete — tudocl, olyan 
igazi közösségekre gondolok — 
bizony... Szóval nem olyan, mint 
ami a szilysek túrájának idején. 
Jó, más idők, de azért talán le-
hetne jobb is. Ami még nem volt 
szívderítő megtapasztalni az az, 
hogy meglehetősen magas a 
munkanélküliek száma. Mert bi-
zony még ezt is regisztráljuk. 

Nován nagy élmény volt —-

(Kiss Ferenc felvételei) 

említették a lányok — egy 94 
esztendős dédnagypapával ta-
lálkozni, papírra vetni az „öreg-
úr" által mondottakat. Az pedig 
— igazolván a tájegység, az itt 
élők egykori zártságának meg-
szűntét —• „egyszerűen feleme-
lő" (idézet szinte szó szerint) 
mesélik a cserkészek, hogy bár-
hol bárkihez fordultak kérdés-
sel, kéréssel — nyitott szívekre 
találtak. 

— Egy cserkésznek tudnia 
kell — kontaktust teremtenie 
számára idegen környezetben, 
ismeretlen emberekkel — emlí-
tette beszélgetésünk végén 
Hamza István. — Úgy látom, ez 
Göcsejben, Zalában remekül 
megy. Köszönhetően az itt élő 
embereknek is. 

Hírnök jött és pihegve szólt. 
A szombathelyi lánykákat és le-
génykéket vacsorára várják a 
helyi plébánián. Ja és még any-
nyi: erről a tíznapos útról is 
készül majd egy könyv. Garan-
tált, hogy 2059-ben —amikor 
talán ismét (be)cserkészik Gö-
csejt — a mű ragyogó forrás-
munka lesz. 

A. L. 

A megérkezés öröme Pákán, a focipálya öltözőjének bejáratánál. 



Mint a nagyok! 
Nagykanizsa, Balatoni út 33 

Telefon: 93/537-000 
Fax: 93/537-009 
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— Nagyjából félúton 

vagyunk, de már most 
nyugodtan mondhatom, 
amit eddig kaptunk, mesz-
sze felülmúlta minden vá-
rakozásunkat — mondja 
Hamza István, a szom-
bathelyi 51. Sík Sándor 
cserkészcsapat parancs-
noka az 5. oldalon olvas-
ható írásunkban. 

Cserkészútvonal 
Hatvankét év után — ismét a „szegekben" 

Nem mindennapi gyalogtúrá-
ra vállalkoznak július 12. és júli-
us 21. között a szombathelyi 51. 
Sík Sándor Cserkészcsapat tag-
jai. Hamza Ferenc csapatpa-
rancsnok vezetésével elődeikre 
emlékeznek a „göcseji-gyalog-
lással". 

Pörgessük vissza az idő ke-
rekét, pontosan hatvankét évvel. 
1935. augusztus 6-án érkezett 
Zalaegerszegre a szombathelyi 

Teológiai Főiskola 387. Szily 
János Öregcserkész csapatának 
12 tagja. Volt közöttük újmisés, 
alszerpap, végzős teológus, va-
lamint az akkori szombathelyi 
püspök tanácsosa dr. Szendy 
László. A cserkészek augusztus 
6—15. között Göcsejt járták vé-
gig — útjuk során a községek 
plébánosai és a falubeliek adtak 
szállást, élelmet. 

(Folytatás a 4. oldalon.) 

1997. július 7., HETFO 

Cserkészútvonal 
(Folytatás az 1. oldalról.) 
Útjuk során néprajzi, vala-

mint a tájegység hitéletére jel-
lemző adatokat gyűjtöttek. 
Megfigyeléseikről, tapasztala-
taikról a Martineum könyv-
nyomda segítségével — dr. 
Szendy László szerkesztésében 
— írásban is beszámoltak. En-
nek reprint kiadása jelent meg a 
zalaegerszegi Városi Művelő-
dési Központ, a megyei közgyű-
lés támogatásával, Jagasics Bé-
la a V M K igazgatója gondozá-
sában a Göcseji napok rendez-
vénysorozat alkalmával. 

Az egykori szombathelyi 
cserkészek utódai így szereztek 
tudomást az 1935-ben történtek-
ről, s július 12-én érkeznek szű-
kebb hazánkba. Terveik szerint a 
tíz nap során több települést is 
felkeresnek. Az útvonal (a teljes-
ség igénye nélkül): Zalaegerszeg 
— Hottó — Böde — Kustánszeg 
— Barabásszeg — Petrikeresztúr 
— Nova — Lenti — Szécsisziget 
— Lovászi — Páka — Gutorföl-
de — Tófej — Zalatárnok — Or-
mándlak — Nagylengyel — Ba-
bosdöbréte — Zalaegerszeg. 

Mint már az előbb utaltunk 
rá, az említett településeken kí-
vül nagyon sok apró községet is 
felkeresnek a cserkészek. Még a 
zalai születésű számára is titok 
(legalábbis egyelőre), hogy 
nyolcadik napra programba vett 
Mukucsfalu ugyan hol található. 
Az elődök nemes cselekedeit 
(munkájukat) az 1997-es útra 
indulók is folytatják. Adatokat 
gyűjtenek majd a településeken 
élő emberek életéről, az életkö-
rülményekről, a hagyományok-
ról és népszokásokról, valamint 
a vallási életről. 

Zala vendégszerető polgárai 
bizonnyal örömmel köszöntik 
majd a szomszéd megyéből ér-
kezett cserkészeket. Akik aligha 
lesznek terhére az itt élőknek, 
hisz a Sík Sándor csapat tagjai 
szeretnék átélni a Jézus Krisztus 
által missziós útra küldött tanít-
ványok élményét. Szállásul paj-
tákat, üresen álló iskolai tanter-
meket szeretnének kapni, sze-
rény ebédjüket, vacsorájukat 
magukkal vitt alapanyagból 
készítik. 
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Sokaknak szívügye a szívsebészet 
A zalaegerszegi Mária Szív-

sebészeti Alapítvány nemrégi-
ben felhívással fordult a régió és 
a megye önkormányzataihoz, 
hogy lehetőségeikhez mérten 
rendezvényeik, programjaik be-
vételéből támogassák a Zala 
Megyei Kórház szívsebészetét. 
A Szívügyünk a szívsebészet 

elnevezésű akció nem maradt 
visszhangtalan, a napokban 
Pákáról és Rédicsről is ado-
mány érkezett az alapítvány 
számlájára. 

Pákán lakossági gyűjtést 
rendezett az önkormányzat, s a 
befizetett összegekből látható, 
hogy a szerényebb jövedelmű 

emberek is támogatásra érde-
mesnek ítélték e célt. A nem cse-
kély, 65.350 forintos adomány 
ugyanis szinte teljes egészében 
néhány száz forintos hozzájáru-
lásokból gyűlt össze. 

Rédicsen a Tavaszi zsongás 
című rendezvénysorozat 20.800 
forintos bevételét ajánlotta fel e 

célra az önkormányzat. A szer-
vezők — főként Kirimi József-
né, az alapítvány megteremtője 
és gondozója — bíznak abban, 
hogy lesz még csatlakozó város, 
község; több helyről konkrét 
ígérettel is bírnak. Az összegyű-
lő pénzt szívműtétekhez szüksé-
ges eszközökre fordítják majd. 

ZH. / f <% f jlirui* 

Vendégek helyett munkásokra várva 
A beázás miatt szinte évek óta használhatatlan a pákai művelődési ház 

Elég kellemetlen, ha egy mű-
velődési házban csak úgy lehet 
rendezvényeket tartani, hogy a 
helyiségekben lavórokat kell a 
sarokba előkészíteni. Mondván, 
ha megered közben az eső, ak-
kor legyen, ami felfogja a tetőn 
át a terembe érkező vizet. Már-
pedig Pákán, a művelődési ház-
ban, már évek óta ismerik ezt a 

módszert. Úgy tűnik, az idén vé-
get ér a lavóros korszak. 

Mint azt a polgármestertől, 
Farkas Istvántól megtudtuk, a 
gond fő forrása az épület lapos-
tetős volta, ami már megérett a 
felújításra. Ehhez azonban pénz 
kellene, márpedig ezt a pákai 
önkormányzat egyedül nem 
tudja előteremteni, mivel a for-

ráshiányos települések közé tar-
toznak. Maradt tehát a pályázat 
lehetősége. Az idén éltek is ez-
zel és a területfejlesztési ta-
nácshoz fordultak. Az elbírálás 
esetükben kedvező votl, és kap-
tak a munkákra 22 millió forin-
tot. Mint azt a polgármester el-
mondta, ez a pénz elég a tető 
szigeteléséhez és némi külső és 

belső felújításhoz. Ahhoz, hogy 
a lapostető helyett rendes tető 
kerüljön az épületre, ennél jóval 
többre lenne szükség. 

Amint a szerződés megszüle-
tik, nekiláthatnak a munkáknak, 
és ha az idő is úgy engedi, akkor 
még a nyáron elkészülhetnek 
vele és ismét használhatóvá vá-
lik a pákai közösségi ház. 
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Az október 18-án lezajlott önkormányzati választások, il-
letve az azóta eltelt hetek talán két szempontból is megle-
petést okoztak Pákán. Egyrészt azért, mert kiderült: a la-
kosság megvonta a bizalmat Farkas Istvántól, aki 1985-tól 
három cikluson át irányította tanácselnökként, majd pol-
gármesterként a község életét, másrészt azért, mert az új 
képviseló'-testület tagjai elsőként arról döntöttek, hogy 
csökkentili saját tiszteletdíjuk összegét. 

Páka, amely szűkebb környe-
zetében a legnagyobb település-
nek számít, úgy tűnik, felemás 
módon fejló'dilc. Hosszú ideje 
telepednek meg itt a közelebbi 
vagy éppen távolabbi falvakból 
érkezők, ám az is igaz, hogy 
1991 óta forráshiánnyal küzd: 
újra és újra rászorul az önhibáju-
kon kívül hátrányos helyzetbe 
kémlő önkormányzatok állami 
támogatására. 

Mindazonáltal a távozásra 
kényszerült Farkas István, aki-
vel Táncsics utcai otthonában 
beszélgettünk, elégedetten 
nyugtázza, hogy ilyen helyzet-
ben sem adósságot, hanem mű-

ködőképes intézményrendszert 
hagyományozott az egyébként 
meglepően magas szavazati 
aránnyal megválasztott utódjá-
ra, Rudas Miklósra. 

Úgy véli azonban, annak el-
lenére, hogy munkáját nem ki-
fogásolták a helybéliek, október 
18-a igazi tétje az ő leváltása 
volt. Nem azért, mert alkalmat-
lan a feladatra, inkább csak 
bosszút akartak rajta állni. Mint 
mondja, kampányt kezdtek elle-
ne egyrészt az iskola szülői 
munkaközösségének azon tag-
jai, akik szerették volna elérni, 
hogy új igazgató kerüljön az in-
tézmény élére. 

Forráshián 
— Volt, aki telefonon is meg-

fenyegetett, hogy a polgármes-
teri állásommal játsszom... 

Állítása szerint ugyancsak el-
lene hangolta a lakosság egy ré-
szét egy olyan személy, aki 
eredménytelenül pályázott a 
mezőőri állásra. 

— Oka lehetett a leváltásom-
nak az is, hogy — tekintettel 
anyagi gondjainkra — egyre 
többször kellett nemet mondani 
az elszegényedő'családok támo-
gatási kérelmeire — teszi hozzá 
Farkas István. — Ráadásul há-
tat fordított nekem az a vállal-
kozói csoport, amelyet terület-
átadással vagy pályázati se-
gédanyagokkal segített az ön-
kormányzat. Ma sem tudom, 
miért... 

Ó maga nem akart kampá-
ny ölni, mondja, hiszen minden-
ki ismerte tevékenységét, s tudta 

A cél: kiemelni Pákát a forráshiányos önkormányzatok köréből.. (Melles Ferenc felvételei) 

Farkas István 

azt, hogy az elmúlt években ke-
rült sor a szennyvízberuházásra, 
a kábeltévé kiépítésére, a hegyi 
hajlékok áramellátására. Annál 
aktívabb volt viszont az ellen-
tábor, s ez tükröződött is a vá-
lasztás eredményében. 

— Nem így akartam 
búcsúzni, de nem is akartam 
„örökös" polgármester lenni. 
Azt ten'eztem, hogy az új ciklus 
közepén felállók, és átadom a 
helyemet annak a fiatalember-
nek, akit az utódomnak tekintet-
tem. Sokan most is csodálkoz-
nak, hogyan történhetett ez meg. 
Én pedig úgy elöntöttem, vissza-
vonulok a közélettől. 

• 
— Hála istennek, hogy levál-

tották — vélekedik néhány utcá-
val arrébb, az erdő aljában lege-
lésző kecskéire felügyelő nyug-
díjas férfi, aki egyúttal arra kér, 
ha nem muszáj, ne írjam le a ne-
vét. —Nézze csak meg!—mutat 
a domboldalra, ahonnét régóta 
úgy bányásszák a homokot, 

hogy bizony számolni kell az 
omlásveszéllyel is. —Ebben az 
utcában sok a kicsi gyerek. Mi 
lesz, ha valamelyiket véletlenül 
betemeti a homok? Ki lesz azért 
a feleló's? Talán az új polgár-
mester? Én Rudas Miklósra sza-
vaztam, ő talán rendet tesz. 

Az utca másik oldalán lakó, 
szintén nyugdíjas Kiss József 
azonban Farkas Istvánt támo-
gatta szavazatával. 

— Ettől függetlenül szerin-
tem nem bűnbakot kellene ke-
resnie — mondja —, inkább 
közelebb kellett volna kerülnie 
az emberekhez. Ha ez sikerül, 
újra bizalmat kapott volna. 

Lánya, Némethné Kiss Lívia 
három gyermeket nevel. Egyike 
az iskolai szülői munkaközös-
ség azon tagjainak, akik igazga-
tóváltást szorgalmaznak. 

— Erre az iskola érdekében 
van szükség, törekvésünk pedig 
nem a volt polgármester ellen 
irányult. A kampányban pedig 
semmilyen formában nem vet-

gyermek mel-
lett volna ar-

összeesküvést" szít-
: a polgármester ellen. 
—Nekem jó ez is, az is — vé-

lekedik a főúton sétáló Cseres-
nyés Tiborné. — Nem volt né-
zeteltérésem az előző polgár-
mesterrel, és remélem a mosta-
nival sem lesz. 

• 
Rudas Miklós, az új polgár-

mester 25 éve dolgozik az ön-
kormányzat hivatalában. Októ-
ber 18-ig építési előadó volt, s 
mint mondja, korábbi beosztá-
sában is érezte, hogy az emberek 
bizalommal vannak iránta. 

—Talán ez is oka a győzelem-
nek, de az is, hogy volt egyfajta 
váltási igény. Úgy tűnt, hogy a 
község jó ideje egy helyben jár: 
az intézmények fenntartása le-
kötötte az összes energiát. 

Legfontosabb feladatának 
éppen ezért azt tartja Rudas 
Miklós, hogy a ciklus végére ki-
emelje a települést a forráshiá-
nyos önkormányzatok köréből. 

—Ezáltal ugyanis a pályázati 
lehetőségek széles skálája nyílik 
meg előttünk — magyarázza. — 
Gazdaságosabbá kell tennünk 
továbbá az intézményrendszer 
működését is; ezt a munkát 
egyébként már el is kezdtük az-
zal, hogy a saját tiszteletdíjun-
kat éves szinten 15-20 százalék-
kal csökkentettük. Az én fizeté-
sem például több mint 20 ezer 
forinttal lesz kevesebb, mint az 
elődömé volt. Nem lehet vizet 
prédikálni és bort inni. Úgy gon-
dolom, példát kell mutatnom, ha 
meg akarom őrizni az itt lakók 
bizalmát. 

— virrasztó — 



A John Le Carré Árulás című regényéből 
készült mozi, a Suszter, szabó, baka, 
kém annyi szálon fut, hogy szinte lehe-
tetlen első látásra megérteni. 13. oldal 

Jesch Aladár 90 éves. Születésnapján a Ka-
nizsai Olajos Szeniorok Hagyományápoló 
Körének tagjai is köszöntötték. 12. oldal 

Erős emberek 
Feszülő izmok, elszánt igyekezet, optimá-
lisan formálódó testek - fotóriporter kol-
légánk edzőtermekben járt. 12. ©Mai 

Kocsis Tibor énekelt garázs-zenekarok-
ban, kis klubokban is, az áttörést a tévés te-

. hetségkutató hozta el számára 13. oldal 

Küzdelmes út a sikerig 

A raikefai (Göcsej) malom egykori formáját legalább rajz őrzi 

Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

A hozzáértés 
tekintélye 

Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

A történelmi Zala vármegye te-
rületén közel másfél évszázada 
2 8 0 malom működött. Ezek 
többsége mára teljesen eltűnt, a 
még meglévők pedig más funk-
ciót kaptak. Róluk készít tanul-
mányt a pákai Molnár László. 

M olnár László im-
már három évti-
zede kutatja a za-
lai malmok törté-

netét. A téma feldolgozását a 
Válicka-völgyével kezdte, in-
nen lépett fokozatosan egyre 
tovább. Jelenleg a történelmi 
Zala vármegye teljes területét 
átfogó tanulmány elkészítésé-
vel foglalkozik. 

- A kutatást Kapiller Imre 
biztatására kezdtem el - ma-
gyarázta a helytörténész, aki-
nek nevéhez több település, 
így Ortaháza és Páka monog-
ráfiája, illetve egy anekdota-
gyűjtemény megírása is fűző-
dik. - Eleinte az volt a szán-
dékunk, hogy a malmok 
történetét folyóvizenként, te-
matikusán dolgozzuk fel. Az 
Alsó-Válicka völgyéről szóló 
kutatási anyagom egy önálló 
tanulmány formájában meg is 
jelent, először a Hidrológiai 
Közlönyben, majd a Pannon 
Tükör folyóiratban is. Később 
munkahelyváltás miatt inkább 
már csupán önszorgalomból 
foglalkoztam a témával. A ké-
sőbbi kutatásaim ezért egyelő-
re publikálatlanok, de ennek az 
is oka, hogy az évtizedek során 
rengeteg anyag gyűlt össze. 
Jórészt a levéltárakból, de mel-
lé több helyről is kaptam segít-
séget. A szombathelyi Izsák 
János, a zalaegerszegi Jakosa 
Áipád és legutóbb az örvénye-
si vízimalom gondnokaként 
dolgozó Wöller István 
egyaránt rengeteg adat átadá-
sával segítette a munkámat. 

Eddig mintegy 110 oldalnyi 
kézirat állt össze, ezt már gép-
re vittem. További ötven oldal 
szöveget most véglegesítek, 
de a feldolgozottság még így is 
csak hatvan százalékos. 

Molnár László elmondta, 
nemcsak helytörténet-kutató-
ként, magánemberként is érde-
kelték a malmok. Gyermek-
ként sokat játszott a pákai ma-
lom környékén, de a neve is 
predesztinálta arra, hogy 
előbb-utóbb kapcsolatba ke-
rüljön a falvak életében fontos 
szerepet játszó építményekkel. 

- Kevesen tudják, de a mol-
nár elnevezés eredetileg nem 
őrlő-molnárt, hanem malom-
építő embert takart - említette. 
- A családomban rengeteg fú-
ró-faragó. azaz műszaki értel-
miségi akadt, ez újabb kapcso-
lódási pontot jelentett szá-
momra. Az a tény sem túl köz-
ismert, hogy a középkorban a 
malmok a templomokhoz ha-
sonlóan szent helynek számí-
tottak, ennek okán nemcsak 
menedékül szolgáltak, ott ká-
romkodni és szeszt fogyaszta-
ni is tilos volt. Molnárnak len-
ni tekintélyt is jelentett. Az őr-
lés jelentős bevételt hozott 
számukra, de egyedül abból 
megélni nem tudtak, muszáj 
volt mellette gazdálkodniuk is. 
Ugyanakkor a malomtulajdo-
nosok között viszonylag sok 
kisnemes is volt. akik miután 
az életmódjuk miatt a kis va-
gyonukat elvesztették, maguk 
is rákényszerültek a munkára. 

A helytörténész néhány 

Jelenkori társadalmunk, egyik 
legégetőbb kérdése, hogy 
lesz-e j övő je a hazai műszaki 
ér te lmiségnek, egyáltalán 
lesz-e hazai műszaki ér te lmi -
ség. A p rob léma ismert : radi-
kál isan csökkent a munka -
helyek száma, nincs 
utánképzés, személy i és 
anyagi erőforráshiánnyal 
küzd a szektor. 
A „ n e m volt m ind ig így" tény-
beli megállapítása, va lamint 
az e lmúl t idők felett i könny-
hullatás önmagában biztosan 
n e m oldja m e g a helyzetet, 
mégis úgy érzem, szükség 
van rá, hogy időnként a múl t -
ba tekintsünk. Molnár László 
tanu lmánya a zalai vízimal-
mokró l t öbbek között arra is 
rávilágít, hogy a korabeli tár-
sada lom rétegzettsége mi-
ként alakult. Az egykori fal-
vakban a tanító, a pap, a bíró 
és az orvos mel let t a meste-
reknek is vol t tisztelete. Hall-
gattak szavukra és értékelték 
tudásukat, a kutató kifejezé-
sével élve: volt tekintélyük. 
A XXI. századból, azaz a mai 
m o d e r n társadalomból talán 
éppen ez hiányzik. 
Kel lőképpen megbecsül jük-e 
a tudást és a szakértelmet? 
Van-e t isztelete a munkának, 
amikor a gyorsfogyasztói tár-
sadalom korát éljük, s ahol a 
percemberek sikereiről szól 
minden? Bár a választ m ind-
annyian tudjuk, a kiutat egye-
lőre m é g n e m találtuk meg. 
M é g akkor sem, ha a problé-
mára már a XIX. század első 
fe lének derekán sikerült rávi-
lágítania a legnagyobb ma-
gyarnak: „A t udományos em-
berfő menny isége a nemzet 
igazi hatalma. N e m a te rmé-
keny fö ld, hegyek, ásványok, 
éghajlat teszik a közerőt, ha-
n e m az ész, me ly azokat 
használni tudja. Miné l t ö b b 
jó és tökéletes építőmester, 
ács, tímár, asztalos stb. van 
egy országban, annál rövi-
d e b b idő alatt fognak erős 
épí tmények, j ó bútorok előál-
lítatni. A te remtő erő határoz-
za m e g egy nemzetnek a 
több iek között fe l jebb vagy 
Alantabb létét." 

Molnár László nemcsak 
saját gyűjtéseire tá-

maszkodik, de rengeteg 
anyagot - rajzokat, fény-
képeket, dokumentumo-
kat - is kapott. A cseszt-

regi malom fotóját (felső 
képünk) Kopecskó János 
adta át neki használatra. 

Olyan régi gazdasági 
építményekről is tud, 

melyekről csak rajzok 
maradtak fenn 

FOTÓ: A SZERZŐ 

számadatot is említ: egy 1869-
es kimutatás szerint a törté-
nelmi Zala megye területén 280 
malom működött. Vidékünkre 
a vízimalom volt jellemző, 
többségük parton álló, a Murán 
és Dráván azonban akadtak ha-
jómalmok is. Területileg a szá-
muk igencsak megoszlott, az 
egykor Zalához tartozó Kapol-
cson közel tíz is akadt, másutt 
viszont három napi járáson be-
lül egy sem létesült. 

Azon múlott, hogy a patak 
vize mennyit bírt el - magya-
rázza a különbség legfőbb okát 
Molnár László. - Ha egy víz-

néhány élte csak túl az évszá-
zadokat. Akadnak - köztük, 
amelyeket fogadóként, pan-
zióként. esetleg múzeumként 
tovább hasznosítottak, de eb-
ből van kevesebb. A róluk szó-
ló források ugyancsak eltűnő-
ben vannak a levéltárak mé-
lyén. Molnár László szerint a 
téma feldolgozása ezért nem 
várathat tovább magára. Hogy 
a tanulmány sorsa mi lesz. nem 
tudni. A kéziratot elkészülte 
után szeretné átadni a Zala Me-
gyei Levéltárnak, ugyanakkor 
abban is bízik, hogy lesz foga-
dókészség a kiadására. 

folyásra többet is telepítettek, 
akkor ott a molnárok kényte-
len voltak együttműködni, 
össze kellett hangolniuk az őr-
lést. Ha ugyanis a patak felső 
szakaszán felduzzasztották a 
vizet, úgy az alsóbb részen 
várni kellett. A vízduzzasztás 
miatt a török háborúk korában 
a malmoknak stratégiai szere-
pük is volt. Azzal tudták a vá-
rakat védeni, hogy a környező 
területet elárasztották. Ezért 
aztán támadás esetén sokszor 
elsődleges célponttá válták. 

A zalai vízimalmok többsé-
gének ma már nyoma sincs, 
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KRÓNIKA 

Tenni Közép-Zaláért 

A Közép-zalai Kistérségi Tár-
sulás a közelmúltban tartott 
ülésen tárgyalta meg a térség-
re elkészített településfejlesz-
tési koncepciót. 

A nagykanizsai Opál Mérnö-
ki Iroda által elkészített több ol-
dalas dokumentum tartalmazza 
a településekre lebontott hely-
zetképet, a fejlődés irányait és 
azokat a pontokat, ahol közös le-
het a térség jövője, amiben kap-
csolódhat egymáshoz a megye 
közepén fekvő 9 település. 

A társuláshoz egyébként 
csatlakozott Páka és a körjegy-
zőségéhez tartozó községek. E 
települések eddig nem tartoztak 
egyetlen területfejlesztési kö-
zösséghez sem. A társulat ülé-
sén meghozott döntés értelmé-
ben a mérnöki iroda kibővíti a 

területre szóló térségfejlesztési 
koncepciót. Ezzel a kiegészítés-
sel várhatóan januárban végez-
nek. 

A falvak helyzetét vizsgálva 
a dokumentum megállapítja: a 
közművekkel való ellátottság 
jó; a szennyvízcsatorna-hálózat 
kiépítettsége nyolcvan százalé-
kos. Csupán a kisebb települése-
ken kell még ezzel az infrastruk-
turális fejlesztéssel foglalkozni. 
Máshol pedig a gázvezeték fek-
tetése lehet a fő fejlesztési cél. 

Jelenleg gondot jelent a kom-
munális szemét elhelyezése. A 
terv foglalkozik a kérdéskörrel, 
és az elkövetkező évek fő fel-
adatául szabja ennek megoldá-
sát. 

A térség turisztikai szem-
pontból már most is sokféle in-
tézménnyel rendelkezik. Páka 

csatlakozásával ezek a lehetősé-
gek tovább bővültek. A turiszti-
kai adottságokhoz tartozik a no-
vai, a csömödéri és a szentpéter-
földi tó — hasonló beruházást 
tervez Tófej és Gutorfölde —, s 
a táj egyéb adottságai, például a 
sok erdő. A térség komoly és az 
idegenforgalomra is hatással bí-
ró beruházása a Csömödért Len-
tivel összekötő erdei kisvasút. 
Emellett fontos turisztikai vonz-
erő lehet a kerékpárutak kiépíté-
se. 

A közép-zalai társulás Phare-
pályázatot nyert idegenforgalmi 
kiadvány elkészítésére: 8600 
ECU-t nyertek erre a célra. A 
megyei önkormányzat támoga-
tását — 190 ezer forintot — is 
megkapták a kiadvány szer-
kesztéséhez. 

— ná — 

A szép erdők turisztikai vonzerőt is jelentenek (Melles Ferenc felvétele) 
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Az adventi hajnal kisugárzása 
A szeretet három pilléréről a kányavári vár tégláiból épült Isten Házában — Pákán 

A fogason egy katonai ro-
hamsisak (na és egy ántivilágbé-
li vasutas sapka) lóg. Csatába 
készül netán az atya vagy sza-
badidejében a közelben lévő 
kisvasút váltóit óhajtja önszor-
galomból tisztogatni? Kálinger 
Roland pákai káplán nevet: 

—Ah, dehogy. Tudja, először 
régésznek készültem, s gyűjtöm 
a régi tárgyakat. A fejfedők a 
relikviák között is elsőséget él-
veznek. 

Az atya pappá szentelése óta 
(a szertartásnak már másfél esz-
tendeje) Pákán szolgál, s még 11 
települést jár nap mint nap végig 
frissen szentelt káplántársával, s 
a helyi plébánossal. Kálinger 
Roland kedveinivalón közvet-
len ember. Kedden hajnalban 
ezt magunk is megtapasztaltuk. 
Beszélgetésünk közben több-
ször rányitották az ajtót a sürgő-
forgó gyerekek. 

— Atya! A csomagokba mit 
tegyünk? És hányat készítsünk? 
—röppenek be a kérdések a szo-
bába, csak így, pertu. Az atya 
pedig — természetesen vissza-
tegezve — tanácsokkal látja el a 
pákai, csömödéri kislányt, kis-
fiút. Mint egy család, úgy va-
gyunk így együtt (legalább fél-
százán) adventi hajnalon... 

A kalendárium 1998. decem-
ber 22-ét mutatja. Pár perc 
múlva hat óra, hajnali misére 
igyekeznek a hívek — alig hat-
évestől a több mint hetven-
évesig — a pákai római katoli-
kus templomba. 

Isten Házának fundamentu-
mát a XII. században rakták le, a 
török dúlása után, az egykori 
kányavári vár tégláiból emelték 
újjá. Belsejét Johann Ignaz 
Cimbal freskói díszítik. Ennyi 
talán elég is historizálásból. 
Kezdődik a szentmise, koncent-
ráljunk most nem evilági tör-
ténésekre. S mikor elhangzik, 
hogy „...járjatok békével", a 
szertartást celebráló atya regge-
lire invitálja a kisfiúkat, kislá-
nyokat. A paplak halljában fosz-
lós kalács, forró tea, kakaó (fel-
nőtteknek a kinti hidegre te-
kintettel ujjnyi snapsz) mellett 
születik meg a napi haditerv. 
Hét órától a betlehemes játék fő-
próbája a templomban, nyolctól 
a lányok a paplak konyhájában 
aprósüteményeket ügyesked-

nek össze, a fiúk a csömödéri 
idősek otthonába szánt csoma-
gokat készítik el. No, ha már a 
betlehemes játékról szót ejtet-
tünk, áruljuk el: az atya, nemkü-
lönben a helyi iskola rajzszakos 
tanárnője s pedagógus kollé-
gái ötlettárháza kimeríthetetlen. 
Idén, december 24-én délután 
paraván feszül majd az oltár 
előtt. A hátulról megvilágított 
vásznon a bibliai tájat megörö-
kítő diafelvételek, műanyagból 
készült háromkirályok, József, 
Mária, bárány jeleníti meg a 
padsorokban ülőknek azt a na-
pot, melyen az Úr angyala pász-
torokat hívott hódolatra a Kis-
dedhez. A próba közben az 
egyik lurkó megsúgja, ő nem 
bírta ki. Addig kutakodott, míg 
rálelt az ajándékra. 

— Anno bizony én is nagyon 
szerettem volna, ha még időnek 
előtte fellebben a „függöny" — 
idézi fel gyerekkorát a Kőszeg-
ről Zalába került atya. — A szü-
leim már több nappal szenteste 
előtt lefüggönyözték az egyik 
szoba üvegajtaját. Mondták, ott 
a túloldalon dolgoznak az an-
gyalok. Elfogadtam — hozzáte-
szem, soha nem voltam kutako-
dás gyerek —, s hittem, hiszek 
abban, az igazi ajándékot Jézus 
születése hozta. No és minden 
évben plafonig érő karácsonyfa 
mellett jött össze a család. 
Szülők, nagyszülők, gyerekek. A 
CSALÁD. így, nagy betűkkel. 

Helyben is lennénk. Kálinger 
Roland a családot említi. Köze-
ledik a jubileumi év... 

— Jézus, Mária, József, a 

Szent Család hármassága idén 
és jövőre tán még teljesebbé te-
szi a karácsonyt. Mely nem a ke-
reszténység legnagyobb ünne-
pe, ám talán pont azért, hogy 
ilyenkor nincs böjt, kereszthalál 
—a vele együtt járó szomorúság 
—, önátadás, örömhír. Egy cse-
csemő, egy kisgyerek, vonzó, 
bájos. Ezért szép az istálló, a 
betlehemi jászol. A lelkeket is 
megérinti az advent, a Kisded 
születésének napja, a kará-
csony. Nap mint nap megtapasz-
talom ezt a gyónásokkor, a hí-
vekkel való találkozások idején. 
Felkészülnek az ünnepre — lel-
kekben is. A nehéz sorban lévő 
embereknek úgy is szeretnénk 
egy kicsivel többet adni, hogy a 
lelki vigasz mellé egy-egy sze-
rény kis csomag is kerüljön. 

— Alig pár 
napja úgy hang-
zott a vasárnap 
üzenete, hogy 
aki hosszú ideig 
él egyedül — 
bár lehet, magá-
nyát nem ön-
ként választot-
ta —, előbb 
embertársaitól, 
majd az Istentől 
szigetelődik el. 
Karácsony örö-
me az együvé 
tartozás? 

— A Szent 
Család történe-
te igazolja, hogy ez így van. 
Gondoljon csak arra, Mária és 
József is zárt ajtókra talált, tehe-
tős, ám egyedülálló embereknél. 

Hajnali szentmise a pákai római katolikus tempómban Az idős emberek köszöntése a csömödéri napközi otthonban 

Formázzák a süteményeket a plébánián Alapjait még a XII. században rakták le, újjáépült a török kitakarodása után 

— Az ünnep legyen mindannyiunknak öröm-
hír, egyben Önátadás (Melles Ferenc felvételei) 

Egy család, ahol szeretetteljes 
légkör van (a hétköznapokban 
is!), megóvja az embert a ma-
gánytól, az elhidegüléstől embe-
társaitól és a Jóistentől. Hisz aki 
jogilag egyedül él, ám lelke nyit-
va — családban élhet. A ke-
resztények nagy családjába tar-
tozik. Kapocs ez így az emberek 
és Isten felé. Karácsonytájt 
ezen gondolatok természetesen 
hangsúlyosabbak, s nekünk arra 
kell törekednünk, hogy megfog-
juk a kinyújtott kezeket. Egy plé-
bánia —főleg faluhelyen, ahol 
teljesen másként viszonyulnak 
egymáshoz az emberek mint vá-
rosokban — talán a családfő 
szerepét is betöltheti. 

— Az itt töltött pár órában 
úgy tapasztaltam, a plébánia a 
gyerekeknek szinte már otthon. 

—Hajaj! Állítólag már túlsá-
gosan is otthon érzik magukat. 
De nem baj, nagyon jól van ez 
így. Tán a múlt évben együtt töl-
tött adventi napoknak, a kará-
csonynak köszönhető, hogy év 
közben is jönnek-jönnek. Néha 
már szundítanék egy keveset, 
oly fáradt vagyok, de valamelyik 
apróság bekopogtat, számítógé-
pezni akar. Mit jelent ez szá-
momra, számunkra? A kará-
csony üzenetét. Az evangelizá-
ció központja a gyerek. Ha őt 
megnyerem, még közelebb kerü-
lök szüleihez. A családhoz. 

Kálinger Roland mikor ölel-
heti át szeretteit? Karácsonykor 
lélekben, hisz számtalan helyen 
tart misét — várják a plébániá-
hoz tartozó falvakban. S ha min-
denjói megy, akkor a jövő héten 
jut haza, az Irottkő aljára. 

— arató — 
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A megye egyik legrégibb római katolikus 
temploma a pákai Isten Háza. Alapjait az 
1100-as években rakták le, a török dúlása 
idején — ideig-óráig — falai között mene-
déket is találtak a kontyosok elól menekülő 
magyarok. Amikor leáldozott a félhold, az 
épületet szinte újjá kellett emelni, a legtöbb 
téglát a szomszédban lévő kányavári — 
szintén lerombolt—várból fuvarozták át a 
hívők. A falu későbbi földesura herceg Es-
terházy, nagy gondot fordított a templom 
újjáépítésére. A tetőszerkezet újjáácsolása 
után friss habarcs került a falakra kívül-
belül, majd Johann Ignaz Cymbal freskó-
festő kapott megbízást. Az osztrák mester 
keze munkáját dicsérik a falfestmények, 
melyeket nemrég restauráltattak. 
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Vállalkozók övezete 
Stratégiai irányelvek 17 zalai település fej lesztéséről 

A vállalkozási övezet fővárosa Lenti lenne... 

Napvilágot látott a 7/1999. 
(1.18.) kormányrendelet, amely-
ben Lenti központtal a zalai re-
gionális vállalkozási övezet ki-
jelölésének fontos részletei ta-
lálhatók. 

Január elsejétől 2008 decem-
ber végéig sajátos kedvezmé-
nyeket kínál a kormányrendelet 
azon befektetőknek, akik itt 
akarnak termelni, szolgáltatni, 
helybeli vagy környékbeli mun-
kaerőt foglalkoztatni. 

A kormányrendelet megfo-
galmazta a zalai vállalkozási 
övezet stratégiai irányelveit is, 
méghozzá a meglévő gazdasági 
tevékenységekre és intézményi 
adottságokra alapozva. Hagyo-
mánytisztelő, természeti- és 
környezetvédelmi követelmé-
nyeknek megfelelő vállalkozá-
sok fejleszthetők, megfelelő in-
tengrált mezőgazdasági, ide-
genforgalmi összefogással, a 
gyakorlati képzés átalakításá-
val, innovációs bázis kialakítá-
sával, a határ menti kapcsolatok 
továbbépítésével. 

A vállalkozási övezet „fővá-

rosa" Lenti, s a település polgár-
mestere, Kollár Gyula így érté-
kelte a sikert, s vázolta a tenni-
velókat: — Egységes térségi 
szemléletmódra kell törekedni, 
hogy a lehetőséggel élni tud-
junk. Stratégiai terveket 
készítünk, s közben az operatív 
munkát is be kell indítani. 

Hamarosan összeül Cseszt-
reg, Csömödér, Gutorfölde, 
Lenti, Lovászi, Nemesnép, No-
va, Páka, Rédics, Szécsisziget, 
Tornyiszentmiklós, Zalabaksa, 
Bázakerettye, Becsehely, Lete-
nye, Tótszerdahely, Zalalövő 
polgármestere az első feladat-
megbeszélésre. Az állam ad 
adókedvezményt, s támogatást 
speciális témakörökben gazda-
ságfejlesztési célalapból is, ám 
ezt az önkormányzatok kiegé-
szíthetik, helyi adójuk terhére 
kedvezményt adhatnak. 

— Máris vannak elővásár-
lóink a kiszemelt ipari park ked-
vezményes adózású zöldmezős 
beruházására, a közművesített 
telkek fele úgymond foglalt. Ha 
beindulnak ezek a cégek, több 

mint száz fővel csökken a mun-
kanélküliség, ennyivel kevesebb 
szociális segélyt kell majd fizet-
nünk — mondta Rostonics Lász-
ló, Letenye város polgármeste-
re. 

—Epillanatban 10 hektár ál! 
rendelkezésre — mondta Bagó 
József csesztregi polgármester 
— de vannak közművesített te-
rületekelsődlegesen faipari, va-
lamint agráfeldolgozási partne-
rek számára. 

— Bázakerettyén található a 
közel 30 hektáros gazolintelepi 
iparterület, valamint a termál' 
strand, amely része lehet a leen-
dő övezetnek, ahol a beruházó-
nak kedvezőfeltételeket biztosí-
tunk — mondta Szép Ferenc, 
Bázakerettye polgármestere. 

— Rédicsen van egy 30 hek-
táros ipari park, ezzel kapcsola-
tosan nyertes fejlesztési pályá-
zatunk is. Aki odatelepül, ese-
tükben mindenféle adókivetéstől 
minimálisan három évig elte-
kintünk — tette hozzá Lóránth 
József rédicsi polgármester. 

(takáts) 



Göcseji anekdoták, másodszor 
Második, bővített kiadásban jelent meg a közelmúltban Molnár 
László pákai kutató „A nevetés egészség" című könyve, mely 
dél-göcseji anekdotákat, történeteket tartalmaz. E könyv be-
mutatójára került sor tegnap este hatkor Pákán, a polgármeste-
ri hivatalban. 

Az új kiadást — melyet a 
nagykanizsai Czupi-kiadó jelen-
tetett meg — Kiss Gábor, a me-
gyei könyvtár igazgatója ajánlot-
ta az érdeklődők figyelmébe. A 
kötet tovább bővült a pákai szü-
letésű, híres Kása József meséi-

vel, csúfolóival — ezekből an-
nak idején, az ötvenes években a 
magyar rádióban is hallható volt 
néhány. Ezen kívül újdonság-
ként szerepel a könyvben néhány 
lekottázott nóta, szintén Kása Jó-
zsef gyűjtéséből. 

Molnár László gyűjtőmunká-
ja a folklór szinte egyedüli élő 
ágával, a verbális kultúrával fog-
lalkozik, az új könyvben még 
napjainkban született viccek is 
találhatók. 

A kiadvány elsőként rendsze-
rezi a maga teljességében a már 
másutt is napvilágot látott dél-
göcseji anekdotakincset. A kö-
tetbemutatón a hallgatóság ízelí-
tőt is kapott a furfangos göcse-
jiek történeteiből. 

KULTURA z.ú.im márri a 
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A nevető Dél-Göcsej titkai 
„Vajdahegedűmnek álljon meg zengése/ S minden sarkantyúm 
pengése..." így kezdődik az a nevezetes versezet, amely A neve-
tés egészség című dél-göcseji anekdotád könyv belső borítóján a 
kisszigeti „bürünyojtás" történetét meséli el, ékes tizenkettes 
rigmusokban, két oldalon keresztül. (Mint ismeretes, az új híd 
rövid lett, ezérl ökrökkel és lovakkal nyújtották.) 

A kanizsai Czupi-kiadó elő-
ször 1996 karácsonyára jelen-
tette meg Molnár László gyűjté-
sét, amely a verbális folklórban 
oly gazdag dél-zalai tájon száj-
ról szájra terjedő anekdotákból, 
falucsúfolókból, humoros törté-
netekből nyújtott át egy csokrot 
az olvasóknak. A kötet gyorsan 
elfogyott, nem úgy a történetek 
— szinte szükségszerű volt, 
hogy meg kell jelennie a máso-
dik, javított, bővített kiadásnak 
is. Zalának ez a tája még mindig 
termi a folklór eme apró virá-
gait, pedig már mennyien szede-
gettek belőle, Gönczi Ferenctől 
Makoviczky Gyulán és Balogh 
Eleméren át Horváth Károlyig 
és Dömökné Iván Máriáig. 

A műfaj alapvetően anonim 
— Molnár László azonban most 
egy igazi „forrást" is bemutat 
nekünk, a pákai Kása József 
személyében, aki 1868-1956 
között élt, és több gyűjtőt is fel-
tarisznyáit mesékkel, dalokkal. 
Eleven eszű, göcseji parasztem-
ber volt, maga is nagy tréfacsi-
náló: a 30-as években a hozzá 
érkező Makoviczkyt átküldte 
Kisszigetre, hogy kérdezze meg 
a bírót, hogy állnak a bürüvel. A 
gyanútlan kanizsai tanárt a 
csendőrök mentették ki a felbő-
szült bíró kezei közül. Fülöp Ist-
ván, a megyei könyvtár első 
igazgatója 1952-ben járt nála — 
az akkori gyűjtésből a Magyar 
Rádióban is hangzottak el me-
sék. Sajnos „hagyatéka" na-
gyobbrészt elveszett. 

Tovább bővültek a Varga Gá-
bor-történetek is: e furfangos, 
de erősen enyveskezű dömeföl-

gosan szembeszálló szegény 
ember annyi történet hőse lett. 
Esze és szíve soha nem hagyta 
cserben: mikor például tilosban 
járva az erdőkerülő el akarta 
venni a lovát, azt felelte neki: 
Akkor lesz egy erdős vőm! 

Az első kiadáshoz képest fe-
szesebben szerkesztett kötet jól 
tipologizálhatóan tartalmazza a 
különböző típusú anekdotákat: 

lom, így válaszol: jó időben az 
udvaron, rossz időben a házban). 
Más történetek változatait ko-
rábbról is ismerjük: vándor motí-
vum például a kocsmában poha-
razó asszony, aki szidja a része-
ges férfiakat, vagy az orosz kato-
nát magyar nóta kísérettel temető 
hadifogoly. A többihez képest 
viszonylag kevés, de nagyon ka-
cagtató-nagyotmondó történetet 

A könyvborítón a Kanadában élő Molnár Sándor által faragott csutora két oldala 

dei fuvaros köré egész kis le-
gendárium szövődött; némelyik 
esetének több változata is szere-
pel egymás után, jelezve, hogy 
annak idején széltében tárgyal-
hatták viselt dolgait. Jellemző 
módon legtöbb problémája a 
csendőrökkel, a fináncokkal és a 
végrehajtóval akadt; nem vélet-
len, hogy a hatalommal furfan-

falucsúfolókat, asszony-férfi és 
gyermekszáj-történeteket, szó-
lásmondásokat. Sok apró, de ta-
nulságos eset kapcsán tárul elénk 
a göcseji ember csavaros, időn-
ként okoskodó, de talpraesett 
észjárása (a vasútra kiballagó 
ember lakodalomba kér jegyet; 
mikor a forgalmista érdeklődik, 
hogy mégis, hol lesz a lakoda-

olvashatunk, pedig a katona-, 
vadász-, horgász-históriák is je-
lentős anekdotabázist jelente-
nek. Mindezekkel együtt egy 
szép kiállítású, igényes kötetet 
tett le elénk a kiadó; mi mást 
ajánlhatnánk, mint hogy olvas-
sák el, meséljék tovább — hátha 
másképp tudják?! 

Kiss Gábor 
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A nemzet titkainak minisztere 
Kövér László szerint a gazdasági erők egy része nem szimpatizál a kormánnyal 

Március 14-én a Fidesz helyi 
szervezetének meghívására 
Lentibe érkezett dr. Kövér Lász-
ló, a polgári titkosszolgálatokat 
felügyelő tárca nélküli minisz-
ter. A politikus az 1848-49-es 
forradalom évfordulójára ren-
dezett ünnepség szónokaként 
látogatott el Zalába. 

Ebben a ciklusban? 
— Magyarország egyik leg-

fontosabb eseménye napjaink-
ban a NATO-csatlakozás. Ón 
szerint a NATO-csatlakozással 
a magyar titkosszolgálatok fel-
adata mennyiben változik és 
mennyire reális az a korábbi el-
képzelés, hogy a jelenlegi több 
titkosszolgálatot egy kalap alá 
vonja össze a kormány? 

— A NATO-belépés nem je-
lent olyan elvárásokat Magyar-
ország számára, hogy valamifé-
le uniformizált modellhez iga-
zítsa a saját nemzetbiztonsági 
struktúráját, hiszen ahány or-
szág, szinte annyi szervezeti fel-
építés. Ha Magyarország a jövő-
ben megváltoztatja nemzetbiz-
tonsági szolgálatainak struktú-
ráját, semmiképpen sem azért 
teszi, mert valamiféle elvárás ez 
a NATO-csatlakozással kapcso-
latban velünk szemben, hanem 
azért, mert mi magunk így látjuk 
ésszerűnek. Hogy ezbekövetke-
zik-e vagy sem, arra most nem 
tudok válaszolni, hiszen az ezt 
szabályozó törvény módosítása 
kétharmados többséget igényel 
a parlamentben, és nem vagyok 
biztos abban, hogy ebben a cik-
lusban sikerül ilyen konszen-
zust kialakítani, ami lehetővé te-
szi a törvény módosítását. 1990 
után viszonylag rövid idő alatt 
megtörtént a nemzetbiztonsági 

szolgálatoknak 
az átorientálá-
sa. A korábbi 
szövetségi 
rendszert ma-
gunk mögött 
hagyva az új 
nemzetbizton-
sági szolgálatok 
a közös problé-
mák megoldása 
mentén elég ha-
mar megtalál-
ták a közös 
hangot az akko-
ri NATO-tagál-
lamok nemzet-
biztonsági szol-
gálataival. 
1991-92 óta az 
új kihívásoknak „köszönhető-
en" — ezek a nemzetközi terro-
rizmus, a nemzetközi szervezett 
bűnözés, a tömegpusztító fegy-
verek illegális kereskedelme, a 
kábítószerkereskedelem — ki-
váló együttműködés alakult ki 
ezen országok nemzetbiztonsá-
gi szolgálataival. 

Mérleget vonnak 
— Az elmúlt néhány hónap 

egyik legnagyobb politikai bot-
rányát Orbán Viktor miniszter-
elnök úr azon bejelentése kavar-
ta, mely szerint a korábbi ciklus-
ban fideszes politikusokat fi-
gyeltek meg. Aztán elült a dolog, 
vagyis eddig nem láttuk eredmé-
nyét a vizsgálatoknak... 

— Az ezt vizsgáló bizottság 
éppen a napokban alakul meg, 
és remélem, hogy viszonylag 
rövid idő alatt le is tudja zárni a 
vizsgálódásait. Egyébként a tit-
kosszolgálatokat nem érte vád, a 
miniszterelnök úr megfogalma-
zásában sem hangzott el, hogy a 

Elég gyakran járok errefelé... 

nemzetbiztonsági szolgálatokat 
bármilyen gyanú illetné. Az más 
kérdés, hogy a korábbi időszak-
ban nem volt garanciája annak, 
hogy a nemzetbiztonsági szol-
gálatok tevékenysége, illetve a 
magánszférában működő, piaci 
szereplőként fellépő magán in-
formációgyűjtő cégek, illetve 
ezek hálózatai között ne alakul-
jon ki egyfajta átjárás, egyfajta 
semmiképpen sem tolerálható 
személyi átfedés. 

—Egy év telt el a választások 
óta, ez talán jó alkalom lehet ar-
ra, hogy a hatalom gyakorlói 
mérleget vonjanak... 

— A politikai hatalom meg-
ragadása a választások eredmé-
nyeképpen állt elő, de ez is rész-
leges, hiszen csak a kormányza-
ti és a törvényhozási hatalomról 
van szó, az önkormányzatok 
esetében nagyon is vegyes a 
kép, és a politikai hatalom is na-
gyon sokrétű még a kormányza-
ti hatalmon kívül. Ami a gazda-
sági hatalmat illeti, ott megint 

csak a gazdaságirányításra való 
jogosultságot szerezte meg a 
kormány, a gazdasági erőcso-
portok jelentős része nem ezzel 
a kormánnyal szimpatizál, és 
nem is áll módunkban — mégha 
szándékunkban is állna — ezen 
gyorsan változtatni. Abban bí-
zunk, hogy egy sikeres, a ma-
gyar kis- és nagyvállalkozók 
gyarapodását lehetővé tevő gaz-
daságpolitika megszünteti azt a 
ma még tapasztalható helyzetet, 
hogy a gazdasági élet szereplői 
politikai elkötelezettséget is de-
monstráljanak, és valamelyik 
politikai táborhoz kapcsolva 
szekerüket, gondolják el a saját 
boldogulásukat. Mi szeretnénk 
a gazdaság saját törvényeit érvé-
nyesülni hagyni, mintegy vilá-
gosan különválasztva a politikai 
hatalmat a gazdasági szférától. 

Pákai feleség 
— Ha a miniszterhez szóló 

kérdések után a magánem-
bernek is feltehetnénk egyet, ak-
kor a zalai, konkrétan Lenti kör-
nyéki kötődéséről érdeklőd-
nénk... 

— 1987 óta vagyok nős, fele-
ségem pákai származású, így 
évek óta kötődöm Zalához, szű-
kebben pedig Lenti környéké-
hez. Viszonylag gyakran járok 
errefelé. Most Budapest környé-
kén lakom, de születési helyem 
után mindig is pápai polgárnak 
tekintem magam. Második ha-
zámnak, ha úgy tetszik, szűkebb 
pátriámnak nem a jelenlegi la-
kóhelyemet tartom, de — talán 
emiatt nem sértődnek meg azok, 
akiknek a körében élek—ebben 
a sorrendben bizony Zala áll a 
második helyen. 

Gyuricza Ferenc 
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Megújul az Erdődy-kastély 
Páka egykor forgalmas, ám 

ma már többnyire csendes he-
lyén egy több mint másfél száz 
éves épület húzódik meg a jóté-
konyan takaró örökzöldek mö-
gött. Az egykori Erdődy-kastély 
épülete körül azonban az utóbbi 
időben egyre gyakoribb a moz-
gás, a falut az Esterházy herce-
gekkel közösen birtokló nemesi 
család által emeltetett uradalmi 
központ megújulóban van. 

— Rendezvényházat szeret-
nénk kialakítani ebből a kastély-
ból, egy olyan idegenforgalmi-
vendéglátó központot, amely a 
Dunántúlon egyedülálló lesz — 
mondja Lukács Imre, aki 1996-
ban vásárolta meg az épületet. 

A pákai kastélyt uradalmi 
központ, irodák és ispánlakás 
céljából egy korábban itt álló 
épület helyén valamikor a XIX. 
század első felében építtette a 
gróf Erdődy-család. A követke-
ző (osztrák) tulajdonos 1896-
ban a földszintes épületre eme-
letet húzatott, de a második szin-
tet eleinte még csak magtárnak 
használták. Az épület 1900-ban 
Ocskay Rudolf országgyűlési 
képviselő tulajdonába került, 
majd két évvel később Franch 
Lajosné vásárolta meg a birto-
kot, mely a kastélyból, majorból 
és a várkert végében álló ma-
lomból állt. A kastély felvirá-
goztatásának időszaka a 
Franch- család nevéhez fűződik, 
hiszen ekkor kezdtek nagy épít-

kezésekbe, valamint parkosítot-
ták az épület környékét is. Ettől 
kezdve az egész épület az uraság 
lakásaként szolgált. 

1906 novemberében azonban 
villámcsapás következtében le-
égett egy istálló, de a Franch-
családnak egyéb anyagi gondjai 
is keletkeztek, ezért a birtokot 
elárverezték. Először a szenve-
délyes vadász, Hajós Ignác ügy-
véd, majd egy évtizeddel ké-
sőbb Bogyai jegyző vásárolta 
meg. A község tulajdonába 
1918 körül került, és 1954-ig a 
községháza, a tanács, az orvosi 
rendelő, illetve a körorvos és a 
jegyző lakása állt benne. 1945 
után már csak az orvosi rendelő 

A Dunántúlon 
egyedülálló lesz 

és a tanács maradt, illetve ide 
költözött az általános iskola, 
majd 1964-ben az óvoda is. 
1982-től ipari üzemként hasz-
nosították az épületet, mely vé-
gül 1996-ban került ismét ma-
gánkézbe. 

— Az utolsó néhány évtized-
ben nagyon megromlott az épü-
let állaga, amit csak tetézett az, 
hogy öt éven keresztül üzemen 
kívül állt. Több tízmillió forintos 
ráfordítással, talán ez év végére 
sikerül helyreállítani—mondja 
a jelenlegi tulajdonos. — A kas-

Az archaikus belső ígéretes az alkalmi látogatók számára 

télyban kialakítunk többek kö- ciális zalai ételekkel tesszük vál-
zött egy tájjellegű borokat kíná- tozatossá az étlapot, 
ló bormúzeumot, valamint spe- (gyf) 
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A zalai gyermekekért 
Díjátadási ünnepség Zalaegerszegen, a Megyeházán 

A Zalai Gyermekekért píjat 
két pedagógus vehette át. Áldo-
zatos nevelői munkájáért Szabó 
Zsuzsanna, a Bázakerettyei 
Altalános Iskola pedagógusa és 
könyvtárosa, illetve Molnár 
Gyuláné, a Zalaapáti Általános 
Iskola magyar—orosz szakos 
tanára részesült e kitüntető cím-
ben és jutalomban. 

Szabó Zsuzsanna átveszi a Zal 

Az elmúlt évi hagyományok-
hoz hasonlóan az idén is ünnepi 
műsor keretében adták át tegnap 
a Megyeházán a Zalai Gyermek 
és Ifjúsági Közalapítvány és ki-
író társai által alapított egyéni és 
közösségi díjakat. 

A kuratórium elnöke, dr. Pál-
fi Dénes köszöntötte a megjelent 
vendégeket, majd átadta a pla-

i Gyermekekért Díjat 

ketteket és a jutalmakat a díja-
zottaknak. Közösségi díjat ka-
pott a zalaegerszegi Nevelési 
Tanácsadó, a lenti Arany János 
Általános Iskola — énekkara az 
ünnepi műsorról is gondosko-
dott — és a Principális Menti 
Önkormányzatok Társulása. A 
közösségek jutalma 150-150 
ezer forint. 
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Utakat, házakat vitt el a víz 

Eltűnt a 76-os út a víz alatt Nagykapornaknál—képünk az eredményt mutatja Az út alapját is elmosta az eső Tilajújhegyen 

Tilajújhegyen szombatra 
megszűnt az út. No nem telje-
sen és nem mindenütt, de a ha-
ranglábtól Tilaj felé másfél 
száz méteres szakaszon még 
az alap is eltűnt az özönvízben. 

—A minap kaptunk pályázati 
támogatásként hárommillió fo-
rintot a vízelvezető árkok rend-
betételére — tudjuk meg Hei-
nerné Vörös Mónika polgár-
mestertől, akit épp a károk fel-
mérése közben találunk. 

Nehéz eldönteni, miként jár-
tak volna jobban: ha már elké-
szülnek a munkákkal s az is oda-
lesz, vagy most, hogy csak az 
utat mosta el az eső. Odébb 
ugyanis a kibetonozott vízelve-
zetőt is kikezdte az áradat, és hi-
dakat, átereszeket vitt el. 

Ahogy végigsétálunk a falun, 
mindenhol lapátoló, vizet merő 
embereket látunk. Salamon De-
zsőné Szabadság utcai otthoná-

i. ba éjféltájt tört be az iszappal teli 

ár; 20-30 centi magasan höm-
pölygött a szobákban a víz. 

Nem jártak jobban Tilajon 
sem: a házakban vastagon áll 
sár, a boltban arasznyi magasan 
húzódik a koszcsík. 

—Az öregek azt mondják, ek-
kora eső talán 50 éve volt erre— 
fogad minket a pult mellett Lá-
zár Jánosné. —Az utcán félmé-
teres víz bukott át. Odébb, a mé-

lyebb részeken csirkék, nyulak 
fulladtak rfleg az ólakban. 

A vihart több helyütt jég kí-
sérte. Lovásziból, Lispeszent-
adorjánból kaptunk jelzést a nö-
vényeket elpusztító és az abla-
kokat se kímélő csapásról. 

Több tucat helyszínre vonul-
tak a tűzoltók segíteni. Söjtörön 
még vasánap is szivattyúzták a 
pincékből és a kutakból a vizet, 

Itt két vályogépület rogyott ösz-
sze, másik kettő pedig életve-
szélyessé vált. Hegedűsné Ba-
kos Marietta polgármester el-
mondta, hogy harminc lakóhá-
zat öntött el az iszaptenger. 
Különösen a Dózsa utca és a 
Deák Ferenc eleje és vége szen-
vedte meg a vihart. Legtöbb 
útjukat alámosta a víz, néhol az 
elvezető árok betonlapjait is fel-

szedte és elhordta. Járhatatlanná 
vált a hegyi út és az önkormány-
zat kezelésében lévő hidak 
mindegyikét elvitte a víz. Szá-
mos portán elpusztultak az apró-
jószágok. Két méhészüknek sok 
tucat kaptárját sodorta el az ár 
vagy temette maga alá a sár. 

Az eső fennakadást okozott a 
vasúti közlekedésben is. Bucsu-
szentlászlóra pár száz méter 

után visszatolatott a Kanizsára 
tartó 20.55-ös személy, mert ak-
kora víz hömpölygött át a vágá-
nyokon. Emiatt 120 percet ké-
sett, míg a Pécsről érkező gyors 
102 percet. Gutorfölde közelé-
ben két helyen is ellepte a síne-
ket az ár. Itt ideiglenesen 5 km/ 
órás korlátozást léptettek életbe, 
amit a kidőlt fák is indokoltak. 

Sok helyen megindult a rézsű, 
domboldalak szakadtak le s kel-
tek vándorútra a víz hátán, mint-
ahogy ez történt Pákán és a már 
említett Söjtörön. Fát kellett az 
útról eltávolítani... —és itt tucat-
nyi falu neve következhetne. 

A viharban többen balesetet 
szenvedtek. Zalaszentlászlónál 
személygépkocsihoz vonultak a 
tűzoltók, Nagykapornaknál a 
tengerré változott útról árokba 
csúszott egy teherautó, Bázake-
rettye előtt a kanyarban kisodró-
dott Daciájával egy 19 éves lete-
nyei fiatalember, aki a tetejére 
fordult autóban lelte halálát. 

Zala középső részét özönvíz sújtotta 



Példaértékű tanári életutak 
Zalai Gyermekekért Díjjal kitüntetett pedagógusok szakmájukról, életükről 

munkahelye Molnár Gyuláne- ember, de a versek szeretetet sa- árt egy kis színészi tudomány 
nak, Eta néninek. Szentpéter- ját gyerekeinek adhatja tovább, sem. 
úron egy kis iskolában kezdett, Eta néni magyar-orosz sza- A mindennapok apró mun-
aztán Zalaapátiba került. Mint kon végzett főiskolát Zalaeger- káiban a kihívást a gyermekek 

Molnár Gyuláné: Szívvel-lélekkel kell tanítani Szabó Zsuzsa: Gyerekek között fiatal maradok 

A Zalai Gyermek és Ifjúsági 
Közalapítvány az idén két pe-
dagógust tüntetett ki a Zalai 
Gyermekekért Díjjal. A bázake-
rettyén könyvtároskodó Szabó 
Zsuzsanna, és a zalaapátiban ta-
nító Molnár Gyuláné pedagó-
gusi életútja sokban hasonlít és 
sokban különbözik, egyben min-
denesetre azonosak, gyermek-
szeretetük példaértékű lehet a ma 
tanári pályára lépők számára. 

Amikor a díjról faggatom 
őket, mindketten meghatódva 
idézik azt a sok kedves gratuláló 
szót, képeslapot, telefonhívást, 
melyet a hajdani tanítványoktól 
most az elismerés kapcsán 
kaptak. 

Szabó Zsuzsanna 36 éves 
pedagógusi pályájának legna-
gyobb élményét a nyári táborok 
jelentették. Amíg tanított, nem 
volt olyan nyár, hogy ne mentek 
volna valamerre táborozni, az 
akkori lehetőségekhez mérten 
természetesen az úttörő mozga-
lom égisze alatt. Mint mondja, 
sajnálatos, hogy a mai kor gyer-
mekeinek semmi nem maradt a 
hajdani közösségi létből. 

Mindig is tanárnak készült, 
magyar-orosz szakon végzett 
levelezőn. Előbb Lispeszent-
adorjánban, majd az iskola kör-
zetesítése után Bázakerettyén 
tanított. Szinte a környék min-
den gyermekét tanította. Ma 
már csak a könyvtárba jár át 
otthonából, Pákáról. Büszke a 
könyvtár átalakítására, felújítá-
sára és arra, hogy sikerült a gye-
rekek kedvelt birodalmává ten-
nie, hogy sok-sok kisdiák általa 
barátkozott meg a könyvvel. 

A zalaapáti iskola a második 

meséli, utoljára 1971 -ban kapott 
kitüntetést, akkor a miniszté-
rium ismerte el azt a plussz pe-
dagógiai munkát, amit a gyer-

Hitvallás • • • • • • 
A szigort mindig 
szeretettel kell ötvözni 

mekek versenyeztetésére, felké-
szítésére szánt. 

Mint meséli, van olyan hajda-
ni diákja, aki — szavaló- vagy 
éppen szépkiejtési — versenyt 
nyert, mára nem lett belőle nagy 

szegen. Már fiatal korában 
örökmozgó, táncos, színjátszós, 
sportos ember volt. Félve, de 
bevallja, színésznek is készült, 
ám nem volt önbizalma ahhoz, 
hogy megmérettesse magát a 
felvételin, így maradt a tanári 
pályán. Ám amikor erről beszél, 
hangjában nincs megbánás. Hi-
szen a tanárkodáshoz is kell egy 
kis színpadi kiállás. Mint mond-
ja, ahhoz, hogy a félszeg ötödi-
kesből nyolcadik osztályra ma-
gabiztos, szépen beszélő, érzel-
meket a nyelv dallamával elját-
szó diák váljon, több kell, mint 
egy magyartanár, itt bizony nem 

versenyekre felkészítése jelenti 
számára. Akkor— szavaival él-
ve — szárnyalhat, röpködhet a 
jó képességű gyerekekkel. Ám a 
magyar tudását minden diákjá-
tól a szeretet szigorával követeli 
meg. Büszkén sorolja, hol és mi-
lyen helyezéseket értek el. 

A nyelvoktatásról szólva az 
eredményesség fontosságát ve-
szi górcső alá, hiszen a tanítás-
hoz a szigort kell a játékosság-
gal ötvözni. S a gyerekekben az 
ellenérzést kell leküzdeni, hi-
szen sok energia, tanulás kell a 
nyelvtanuláshoz. 

Németh Ágnes 



Szóbeliznek az érettségizők 
(Folytatás az 1. oldalról.) 
Tegnap az iskola világbanki 

osztályának diákjai érettségiz-
tek. 

— Igazából nem volt olyan 
tétel, amit a kihúzottnál szíve-
sebben vettem volna, bár talán 
közgazdaságtanból igen: e 
tárgyból az állam költségvetési 
politikájáról kellett beszélnem 
— így Erős Nóra. — Nagyon iz-
gultam. Most, hogy már túl va-
gyok a szóbeli érettségin, azt 
gondolom, lehetett volna talán 
jobb is, ha kicsit többet tanulok. 

Társa, Gaál Anita fáradtnak 
érezte magát a hosszas vizsga 
után, de azért szívesen beszélt 
arról, hogy magyarból Balas-

si tételének kimondottan örült. 
— Arra nem gondoltam, 

hogy valamiből is olyan tételt 
húzok, amit egyáltalán nem tu-
dok, hiszen mindent átnéztem. 

A keszthelyi Vajda János 
Gimnázium folyosóján dél kö-
rül az izgatott arcok mellett ta-
lálkoztunk már nyugodt diákok-
kal is: 

Horváth Rita fellélegezhetett 
az érettségi után, mosolyogva 
válaszolt a kérdéseinkre. 

— Tanultam rendesen, de 
igazából az utóbbi napokban 
vettem sorra a tételeket — 
mondta. — Szerencsésnek érez-
tem magam az érettségin, jó té-
teleket húztam. Francia nyelv-

Gaál Anita túl a szóbelin, Lukács Viktória még átnézi a tételt 

bői éppen az érettségiről kellett 
beszélnem. Készülök az ered-
mény megünneplésére, de még 
nem tudom, hogy hogyan és mi-
kor. Kell még tanulnom, mert 
előttem áll a felvételi. 

— Én az utolsó héten tanul-
tam meg az anyag nagy részét — 
így Horváth Vera. — Az írásbe-
lire nagyon készültem, a szóbeli-
re igazán az utolsó éjszaka. A té-
telek? Húzhattam volna rosszab-
bakat is. Történelemből kimon-
dottan örültem a témának. 

A kanizsai Thúry György Ke-
reskedelmi Szakközépiskolában 
tegnap a 12. a-sok részére kezdő-
dött meg a „feleltetés". Az osz-
tály 27 tanulója magyar nyelv és 
irodalomból, történelemből, ide-
gen nyelvből, illetve szakmai 
tárgyként áruismeretből és ke-
reskedelmi és vállalkozási isme-
retekből húzhatott tételt, ehhez 
jött — már akinél szükséges volt 
— a matematika. 

— Nagyon jól felkészültek a 
diákok — vélte Tóth Alla tanár-
nő, a vizsgabizottság tagja — 
szerintem mindenki megbirkó-
zik a feladattal. 

Könnyebb annak, 
aki mindent átnézett 

Ezt alátámasztotta Baumgart-
ner János véleménye is: már túl 
„mindenen", könnyűnek érezte a 
tételeket, ugyanakkor szerinte az 
írásbelik végeztével rendelke-
zésre álló három hétvége elég 
volt a felkészülésre. 

A szóbeli vizsgák a Thúryban 
a héten folytatódnak, csak a szer-
dát kapják pihenőnapként a taná-
rok és a diákok. 



Ki-ki a maga történetével 
Beszélgetés Molnár László anekdota-gyűjtővel 

Két évvel ezelőtt A nevetés 
egészség címmel jelent meg a 
pákai Molnár László dél-göcseji 
anekdotákat tartalmazó kötete, 
mely akkoriban a nagykanizsai 
Czupi Kiadó jóvoltából 700 pél-
dányban került az olvasók elé. A 
könyv sikerét bizonyítja, hogy 
idén már második kiadását élte 
meg, ám ebben 154 újabb rövid 
kis történet is helyet kapott. 

— Az újabb anekdoták már 
tudatos gyűjtőmunka eredmé-
nyeként láttak napvilágot — 
mondja a második kiadásról 
Molnár László. —* Én magam is 
ennek megfelelően dolgoztam, 
de az adatközlők egy része már 
önként keresett fel, s mondott el 
újabb történeteket. Ennek is kö-
szönhető, hogy az első kötetben 
található gyűjtemény mintegy 
négy-öt éves munka eredménye, 
míg a második kiadásban olvas-
ható újabb másfél száz anekdo-
tát fél év alatt sikerült össze-
gyűjteni. 

Molnár Lászlót — saját be-
vallása szerint — mindig is erő-
sen foglalkoztatta a gyűjtőmun-
ka, illetve a helytörténet. Már 
diákként is publikált, ipari tanu-
lóként pedig a helytörténeti 
szakkör oszlopos tagjának szá-
mított. Az 1974-től '83-ig terje-
dő időszakban — a Göcseji 
Múzeum munkatársaként — 
különböző szakfolyóiratokban 
jelentek meg írásai, például a 
lenti vár üvegleleteiről, a pákai 
„Várhelyi domb" területén vég-
zett kutatásokról, illetve két za-
lai üveghuta történetéről. 

— Az andekdota-gyűjtemény 
tulajdonképpen ezeknek a mun-
káknak a „mellékterméke", hi-
szen amikor e témákon dolgoz-
tam, akkor hallottam a történe-

tek egy részét. A pákai vár ása-
tási munkálatai közben, vagy a 
pákai templom építésének, illet-
ve a helyi iparos olvasótábor 
történetének megírásához vég-
zett kutatómunka során. A többi 
anekdota munkatársaimtól, is-
merőseimtől, barátaimtól szár-
mazik. Legutóbb megszervez-
tünk például két anekdota-me-
sélő estét, ahova meghívtuk az 

Molnár László: — Új és újabb 
minimesék születnek... 

adatközlők egy részét, és több, 
mint 120 újabbat sikerült össze-
gyűjteni, azaz jelenleg mintegy 
400 anekdotáról tudok, amelyet 
talán 8-10 év múlva, rendsze-
rezve, egy új kötetben lehetne ki-
adni, de miután minitörténetek 
mindig is születnek, a gyűjte-
mény sosem lesz lezárható. 

Molnár László szerint min-
den falunak megvan a maga 
150-200 anekdotája, tanulságos 
kis története, s kívánatos lenne, 
ha ezt a népi kincset meg tud-
nánk őrizni az utókornak. 

(gyí) 
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Az ifjúság testülete? 
A Gutorfölde központú Kö-

zép-Zalai Kistérségi Társulás 
diákjainak évek óta tartanak 
képzőtábort. Amint azt a szerve-
ző Török Ida elmondta, az idén 
Nyíregyháza lett a helyszín. A 
fiatalok múlt hét szombatján 
utaztak el a Nemzeti Gyermek 
és Ifjúsági Közalapítvány által 
támogatott egyhetes képzésre. 

A társulás településeiről, öt 
általános iskola körzetéből je-
lentkezhettek a diákok. A szer-
vezés során arra törekedtek, 
hogy a kisebb községekből is 
kerüljenek ki fiatalok. 

A 45 résztvevő között akad 
már olyan általános iskolát befe-
jezett fiatal is, akinek nem új az 
ilyen jellegű képzőtábor. A 
programban szó lesz a diákön-
kormányzatokról, a települések 
gyermek és ifjúsági feladatairól, 
az önkormányzatok együttmű-
ködéséről, a civil szervezetek 
működéséről, a kommunikációs 

alapismeretekről. Ezenkívül 
szituációs játékok segítségével 
megismerkedhetnek a fiatalok a 
problémafeltárás, a konfliktus-
kezelés módjaival, az érdekvé-
delem eseteivel, hasznával. 

Mindemellett természetesen 
kirándulásokat tesznek a Tisza 

Nyíregyházáról 
hoznak majd receptet 

vidékén, felkeresik Eger és To-
kaj környékét is. 

Amint azt a szervező elmond-
ta, szándékuk a táborozás után 
idehaza is folytatni a munkát. 
Szeretnének létrehozni egy ifjú-
sági kistérségi önkormányzatot. 
Az elmúlt évek során ugyanis 
kialakult az a csapat, mely alkal-
mas lenne a társulás vezetése 
mellett az ifjúsági ügyek felka-
rolására. (ná) 
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A térség fejlődéséért 
Aláírták a Lenti Vállalkozási Övezet Kht. szerződését 

A polgármesterek a szerződéstervezetet vita és szövegmódosítás után látták el kézjegyükkel 

Európában a tagországok 
hátrányos helyzetű térségeinek 
felzárkóztatását már több évti-
zede szolgálja a vállalkozási 
övezetnek adható sajátos intéz-
ményrendszer, anyagi támoga-
tás. Nálunk a felzárkóztatási 
program keretében csak nemré-

giben vált kormányprogrammá, 
s örvendetes módon kitörési le-
hetőséget kapott a Lenti Köz-
pontú Vállalkozási Övezet is. A 
határ menti térségben a 17 ön-
kormányzathoz tartozó mintegy 
hetven település gazdaságfej-
lesztő tevékenységét irányítja 

, majd az a közhasznú társaság, 
amelynek társasági szerződését 
tegnap foglalták egységes szer-
kezetbe és látták el kézjegyük-
kel az iratot az érdekelt önkor-
mányzatok vezetői. (További 
részletek A térség motorja cím-

i mel a 4. oldalon.) 
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A térség motorja 
(Folytatás az 1. oldalról.) 
Az előkészületek során erre 

felhatalmazást kapott Kollár 
Gyula, Lenti polgármestere ter-
jesztette a települések vezetői 
elé a Lenti Központú Vállalko-
zási Övezet Közhasznú Társa-
ság alapító okiratának terveze-
tét. Pontról pontra részletesen 
megbeszélték az írott előterjesz-
tést, s ehhez fűzte hozzá minden 
jelenlévő a saját tapasztalataiból 
fakadó javaslatait. 

A társaságot az idén, kor-
mányhatározat alapján létrejött 
vállalkozási övezet fenntartása 
érdekében hozzák létre. A kht. 
szervezőmunkát végez az öve-
zet területén megvalósítandó 
természet- és környezetvédele-
mért, gazdaságfejlesztésért, a 
térségben fellelhető hátrányos 
helyzetű csoportok társadalmi 
esélyegyenlőségének előmoz-
dításáért. Továbbá hatékonyan 
közreműködik a munkaerőpia-
con hátrányos helyzetű rétegek 
képzésének, foglalkoztatásának 
elősegítésére. Mindezt termé-
szetesen az EU-csatlakozás 
jegyében teszi. 

Fontos kötelezettség például, 
hogy a kht., mint a térség motor-
ja gazdasági tevékenységet 
folytat, ám a képződött nyeresé-
get nem oszthatja fel a tagok kö-
zött, hanem azt, a fejlődést elő-
segítendő, közgyűlési döntés 
alapján visszaforgatják. 

A társaság tagjai Lenti, Lete-
nye, Zalalövő, Csesztreg, Ne-

mesnép, Páka, Zalabaksa, Ré-
dics, Gutorfölde, Bázakerettye, 
Tótszerdahely, Becsehely, Tor-
nyiszentmiklós, Csömödér, No-
va, Szécsisziget és Lovászi tele-
pülések önkormányzata. A kht. 
törzstőkéje az elfogadott elv 
szerint lakosonkénti 100 forin-
tos befizetésből tevődik össze: 
az érintett térségben az 1997-es 
statisztikai évkönyv szerint 
30.848-an éltek, ennek megfe-

Cél: a társadalmi 
gond enyhítése 

lelően alakulnak az üzletrészek. 
A kht. élére ügyvezetőt vá-

lasztanak, akit pályázat útján 
„keresnek" majd meg, csakúgy 
mint a könyvvizsgálót. Az ügy-
vezetés ellenőrzésére, a közgyű-
lés elé kerülő anyagok — pél-
dául mérleg és nyereséghaszno-
sítás — sorsáról öttagú felügye-
lőbizottság dönt, amelynek 
munkájában az önkormányza-
tok, kistérségi társulások, kama-
rák, megyei önkormányzat kép-
viselői is helyet kapnak majd. 

A megbeszélésen az is el-
hangzott, hogy a bírósági szünet 
lejártát követően szeretnék be-
nyújtani ezt a szerződést a cég-
bíróságra, hogy szeptemberben 
már érdemi munkát lehessen vé-
gezni, addigra felállna a mun-
kaszervezet is. 

T. S. 



Húszéves hagyomány 

Két évtizedes hagyomány, hogy Iklódbördó'cén az augusztus 20-át megelőző hétvégén falunapot 
rendeznek. Az egész napos kirakodóvásárral egybekötött rendezvény az utóbbi néhány évben 
ismét erőre kapott, s idén az önkormányzat és a helyi Falubaráti Kör által közösen megszervezett 
nap már szépen vonzotta az érdeklődőket. Délelőtt a három szomszédvár, Iklódbördőce, Szécsi-
sziget és Csömödér csapata vívott egymással szoros küzdelmet a kispályás focitornán, majd dél-
után a kultúrházban kultúrműsorral folytatódott a program, ahol a pákai általános iskola tánc-
csoportja (képünkön a Vengaboys-produkció közben), illetve a gutorföldei pávakör és a szintén 
Gutorföldéről érkezett színjátszó csoport mutatkozott be. Este pedig az elmaradhatatlan faluna-
pi bál biztosította a szórakozási lehetőséget. 

Lövöldözés Lentiszombathelyen 
Engedély nélküli lőfegyvert 

találtak vasárnap késő délután a 
lenti rendőrkapitányság munka-
társai egy osztrák állampolgár-
ságú férfinél. Az 1953-ban szü-
letett, jelenleg Páka-Dömeföl-
dén tartózkodó osztrák — saját 
bevallása szerint pénzválás cél-
jából —gépkocsijával ittas álla-
potban Lentibe indult. A város 
lentiszombathelyi városrészé-
ben megállva betért egy újabb 
vendéglátó egységbe, ahol a 
helybéliek észrevették a nála 
tartozz gáz-riasztópisztolyt. Ké-
résükre megmutatta, sőt, há-
romszor a levegőbe is lőtt vele. 

ZJ/./ff?. 

A lenti rendőrkapitányság ügye-
letére ezt követően érkezett be-
jelentés, miszerint valaki lövöl-
döz a városrészben. 

A kivonuló rendőrök megál-
lították az azóta újra a volán mö-
gé ült, magáról megfeledkezett 
„sógort", majd az autó átvizsgá-
lása után nemcsak a riasztópisz-
tolyt, de egy golyós vadászfegy-
vert is találtak nála. Mivel fegy-
vertartási engedélyt nem tudott 
felmutatni, vele szemben lő-
fegyverrel és lőszerrel való visz-
szaélés, fegyvercsempészet és 
ittas gépjárművezetés miatt in-
dult eljárás. 

I I UuJUL 
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Új iskolaigazgatók 
Szeptember közeledtével az oktatási intézményekben is megkez-
dődik a munka, a tanév előkészítésének biztosítása. Lenti környé-
kén három olyan általános iskola is található, amely az új tanévet 
új igazgató irányítása alatt kezdi. Pákán, Csömödérben és Nován 
az iránt érdeklődtünk, hogyan sikerült felkészülni a feladatokra, 
milyen nehézségekkel kell szembenéznie a kollektívának. 

Szaktantermi rendszerben 
A Pákai Általános Iskola a 

következő tanévben öt község 
— Páka, Ortaháza, Pördefölde, 
Kányavár és Maróc —, illetve a 
közigazgatásilag Pákához tarto-
zó Dömefölde 146 diákját fo-
gadja, s egyben ez az egyik meg-
oldásra váró gond, hiszen van 
olyan tanulójuk, aki este fél hat-
kor ér haza — tudtuk meg Gye-
nese Ferencné igazgatónőtől. 

Az elmúlt évektől eltérően a 
pákai iskolában ezentúl szak-
tantermi rendszerben folyik 
majd az oktatás. Ugyanígy mi-
nőségi előrelépést várnak a ma-
gyar, matematika és német 
nyelv terén alkalmazandó cso-
portbontástól is, melyet ötödik 
osztálytól vezetnek be. 

—További jó hír, hogy még a 
nyolcadik osztályban is sikerült 
megoldani, hogy a hatodik órá-
val befejeződik valamennyi kö-
telező tantárgy tanítása, így dél-
utánra már csak a választható, il-
letve önként vállalt tantárgyakat 
fogják tanulni diákjaink. Ezek 
között található a második ide-

gen nyelvként választható angol 
nyelv, de szép számban lesznek 
szakköreink, például tánc, ma-
jorette-csoport, zenés torna, il-
letve különböző kézműves tevé-
kenységek. 

Ámi a személyi feltételrend-
szert illeti: szakos ellátottságuk 
javult, pedagógushiánnyal nem 
küzdenek. 
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A pákai ügyes kezek 
Rajzpályázatunkra beküldött 

alkotások lcözül ezúttal a pákai 
iskola diákjainak munkáival is-
merkedhetnek olvasóink. Az 
1400 lelket számláló község ne-
vezetes szülöttje Öveges József 
fizikus, emlékét tábla örökíti 
szülőházán. A településen 
Í980-ban adták át a korszerű, 
nyolcosztályos iskolát, melyhez 
természettudományi előadó, 
konyha s tornaterem is tartozik. 
Ugyanakkor saját - könyvtárat 
alakítottak ki, továbbá rendel-
keznek számítástechnikai szak-
tanteremmel és nyelvi laborral 
is. Németet és angolt tanulhat a 
több községből idejáró mintegy 
150 diák. 

A tanulók vizuális nevelésére 
is kiemelt figyelmet fordítanak 
az iskolában. Fontosnak tartják, 

hogy az egyéni alkotókedv ki-
bontakoztatására rajzórán kívül 
is mind több lehetőségük legyen 
a gyerekeknek. Tanárnőjük, Ka-
szásné Simon Márta szorgalma-
zására számos rajzpályázaton 
vettek már részt diákjaik, s a vá-
rosi és az országos kiállításokon 

eredményesen szerepeltek. Az 
ügyes kezek szakkör keretében 
pedig egyéb képzőművészeti te-
vékenységre is alkalom adódik 
az iskolában. 

271. Felső Nikolett (5. o.) 
272. Belső Renáta (5. o.) 
273. Fábián Sándor (5. o.) 



A. L. I ben is meghosszabbítható. ÍM. f f . 

Négyoldalúvá váló kapcsolat 
Pákai d iákok vendégségben a németország i Wesendo r fban 

A németországi Wesendorf 
és Páka második világháborúra 
visszavezethető kapcsolata a 
közelmúltban új fejezettel gya-
rapodott: a pákai általános isko-
la 20 tanulója pedagósusi kísé-
rettel 5 napra ellátogatott a Han-
noverhez közeli településre. A 
pákai diákok az egyéb progra-
mok mellett részt vettek tanórá-
kon is. 

— Nagyon jó alkalom volt ez 
a nyelvgyakorlásra, hiszen min-
den németül hangzott el — 
mondta Gyenese Ferencné igaz-
gatónő. — Az óra elején megta-
nulták tanulóink a szakkifejezé-
seket, azokat, amikre feltétlenül 
szükség volt ahhoz, hogy az 
órán elhangzottakat megértsék. 

A pákai igazgatónő szerint a 
10 osztályos, ezer tanulót magá-
ban foglaló német iskola esz-
közfelszereltsége csodálatos, 
ám a követelmények alacso-
nyabbak, mint Magyarorszá-
gon. Ezt erősíti meg a nyolcadi-
kos Németh Andrea is, aki im-
már második alkalommal láto-
gatott el Wesendorfba. 

— Matematikaórán kapásból 
megoldottam azokat a feladato-
kat, amiket a kilencedik évfo-
lyamosoknak kellett volna. Ér-
dekes, hogy az órák sem olyan 
szigorú rend szerint folynak, de 

Hamar összebarátkoztak a vendégek és vendéglátók 

mindig csend van, az ottani diá-
kokjóval fegyelmezettebbek. A 
szünetekben viszont néha elsza-
badul a pokol. 

Ragyogó alkalom 
a nyelv gyakorlására 

A hetedik osztályos Király 
Diánának tetszett mindaz, amit 
a korábban már kint jártak me-
séltek, ezért rögtön jelentkezett, 

amikor meghallotta, hogy ismét 
lehetőség lesz a kiutazásra. 

— Hamar összebarátkoz-
tunk, hiszen nagyon jól megér-
tettük egymást, vagyis láttuk, 
hogy érdemes volt németet ta-
nulni. 

A testvérkapcsolat ápolásá-
ban is történt előrelépés, Páka, 
Wesendorf, valamint egy angol 
és egy litván iskola közösen a 
Comenius-program generációs 
problémák témaköréhez kíván 
csatlakozni. 



Pákai adók 
Helyi adók bevezetésére ké-

szül a pákai önkormányzat. Erre 
elsősorban azért van szükség, 
mert ha a községnek nincs ilyen 
bevétele, hátrányt szenved az ön-
hibájukon kívül hátrányos hely-
zetben lévő települések támoga-
tása során. A kimutatások szerint 
a falu adóerő-képessége fejen-
ként csaknem 900 forint, ha ezt 
nem szedi be az önkormányzat, 
ezzel az összeggel csökkentik a 
támogatását. Pákán három adó-
nem kivetésével kalkulálnak, az 
iparűzési adó javasolt mértéke 
1,5 százalék — a községben ide-
iglenesen tevékenykedők szá-
mára napi 5000 forint —, a laká-
sokra nem vonatkozó építmény-
adó 100 forint lenne négyzetmé-
terenként, míg a vállalkozók 
kommunális adóját alkalmazot-
tanként 2000 forintban szabnák 
meg. Mivel a tervezet a vállalko-
zókat terhelné, a legutóbbi köz-
gyűlésen úgy vélték, a beveze-
tésről velük is egyeztetni kell. 

8960 Lenti, 
Petőfi Sándor utca t, 

KELETRONIC telefon/fax: 92/3S1-Í75 
H I F I V A S A R ! 

Rijiír. 
hmm 5 CD-i 2x100 W 
Philifs3 CD-i 2x100 W 
+ 2x15 IC, KOS 
KeimiJ Mint, Mii 
miatt 2x1511/ RDS 
3 CD-i 2x100 %m 
3 CD-i 2x100 KM) 
Smmi, RDS 
3 CD-i toSO W, máiiu 
+ ijíM ilielt, RDS 

87.990 Ft 
Ujír. 

7Í.990FI 

94.990 FI 79.990 Ft 

72.990 Ft 66.990 Ft 
106.990 Ft 93.990 Ft 

119.990 Ft 109.990 Ft 

119.990 Ft 139.990 Ft 
OTP ügyintézés helyben! 
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Pákai győzelem 
Szombaton, hét telepü-

lés részvételével, Tófejen 
sportnapot rendeztek a 
Közép Zalai Kistérségi 
Társulás Ifjúsági Önkor-
mányzata szervezésében. 
A polgármesterekkel s a 
képviselőkkel is „megerő-
sített" mezőnyben, a sport-
ágakban elért teljesítmé-
nyek alapján a falvak ver-
senyében a pákaiak végez-
tek az élen, őket követték a 
házigazdák, majd pedig a 
gutorföldiek csapata. 

<\> 

K 

Nagykanizsa, Garay 
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Az ezredvég sokszínűségével 
A mi l lenniumi fe lhívásra Za la megyébő l 51 te lepülés 96 szervezete je lentkezet t 

Dr. Nemeskürty István mil-
lenniumi kormánybiztos Győr, 
Vas és Zala megyei képviselője 
Pósfay Péter. A képviselő — 
felkérés alapján végzendő — 
feladata a régióban a kormány-
biztoshoz forduló önkormány-
zatokkal, vállalkozókkal, civil 
szervezetekkel, magánszemé-
lyekkel való kapcsolattartás, az 
általuk elképzelt események, 
tervek megvalósításának segí-
tése. 

— A kormánybiztos első in-

tézkedésként írt egy felhívást 
Magyarország lakosságához, 
melyet az önkormányzatokhoz, 
civil szervezetekhez juttatott el 
— mondja. — Arra buzdított, 
mindenki gondolkodjon el azon, 
mivel ünnepelné a magyar mil-
lennium 2000. január l-jétől 
2001. augusztus végéig tartó 
időszakát. Ezt tévesztik össze so-
kan egyfajta pályázat kiírásával. 
A kormánybiztos úrnak viszont 
ezzel szemben az az állásfogla-
lása, hogy neki nem pályázatok 

meghirdetése a feladata. A kor-
mánybiztosi hivatal rendelkezé-
sére álló, elég szűk keretből azo-
kat a helyi kezdeményezéseket 
segítik, melyeket a különböző te-
lepülésen élő emberek maguk 
szeretn én ek megvalósítón i. 

Ezek zömében maradandó al-
kotások, emlékművek, parkok, 
illetve helytörténeti kiadványok, 
monográfiák, melyek az ezred-
forduló kapcsán méltó visszate-
kintést adnak a mögöttünk ha-
gyott évszázadokra. Az ünnepi 

események, millenniumi napok 
pedig éppen a helyi szokások 
miatt lesznek sokszínűek. 

A parlament közel 20 milliárd 
forintot szánt az eseményekre, és 
az összegből nem egészen 1,8 
milliárd az, ami a kormánybiztos 
rendelkezésére áll. Ez is a másik 
oka, hogy a hivatal nem írt ki pá-
lyázatot. A pénz nagyobb részét 
a minisztériumok között osztot-
ták szét, a legjelentősebb rész a 
Nemzeti Kulturális Örökség Mi-
nisztériumánál van, így ők írták 

A hivatal által támogatott programok 
Felsó'szenterzsébet helytörténeti kiadvány 300 ezer forint Teskánd millenniumi park 1 millió 
Csesztreg harangtorony 8 millió Zala megye a zalavári bazilika alapjának 
Csonkahegyhát emlékpark, kiadvány 750 ezer önkormányzata bemutatásához 500ezer 
Homokkomárom zarándokhely-bővítés 800 ezer a Göcseji Múzeum finnugor rokon 
plébánia hivatal házainak avatása 500 ezer 
Homokkomárom zarándoklat és kiegészítő'programok 1 millió zala vári bazilikához 500 ezer 
önkormányzat A JPTE gyakorló történelmi játékra, honismereti 
Keménfa emlékpark és emlékoszlop 1,5 millió intézménye vetélkedőre, honismereti tábor 1,7 millió 
Keszthely Lackfi István lovasszobra 3 millió Zala megye az én hazám 900ezer 

Helikon emlékmű 600ezer Mindszenty József 
városi monográfia 700ezer Hagyományőrző és 
Hazatérés című programra 500ezer Ápoló Alapítvány Mindszenty-szobor 8,9 millió 

Balatoni Múzeum nemzetközi pipakiállítás 2 millió MVSZ Zala Megyei 
Október 6. Alapítv. emlékmű és emlékpark 1 millió Szervezete egyháztörténeti vetélkedő 800ezer 
Tantalics Béla Megyei Művelődési nemzetközi színjátszótábor 2 millió 
helytörténész á Lenti plébániatörténet kiadvány 300ezer és Ifjúsági a zalavári millenniumi 
Magyarfold helytörténeti kiadvány 200 ezer Központ nagyrendezvény 500 ezer Magyarfold 

harangláb 300ezer Zala Megyei Múze-
Nagykutas keresztfelújítás 300ezer umok Igazgatósága Központok a Zala mentén kiállítás 9 millió 

millenniumi műsor 200ezer Zalakaros helytörténeti kiadvány 400ezer 
Páka emlékpark 400ezer ünnepi rendezvény 100 ezer 
PethóTienye Millenniumi Szent István István- és Gizella-szobor felállítása 2 millió PethóTienye 

emlékmű-kápolna 2 millió Zalaszentgrót Deák Ferenc-szobor 1 millió 
Pusztaszentlászló emlékpark 200ezer emlékpark 400 ezer 

helytörténeti kiadvány 100ezer a város napjára 400 ezer 
Rédics falutörténet 250 ezer Zalaszentlászló a helyi hagyományokat újrateremtő 

szoborállítás 300 ezer rendezvények 200ezer 
Söjtör a millenniumi nap program 150ezer Zalatárnok Kelemen Imre ünnepségre, iskolatör-
Szentgyörgyvölgy Szent György-szobor 2 millió 

Horváth Jánosné 
téneti kiállításra, hangversenyre 300ezer 

Szepetnek a Szt. István-szobor felújítása 500ezer Horváth Jánosné 
millenniumi nap 250 ezer Nagykanizsa millenniumi kő 600 ezer 

ki ezzel kapcso-
latban a legtöbb 
pályázatot. 

—A tárcák a 
millenniumi pá-
lyázataikról kü-
lön kiadvány-
ban számoltak 
be — folytatja a 
régió felelőse. 
—A kománybiz-
tos és a minisz-
ter között törté-
nik az egyez-
tetés, a kettős 
támogatást 
ugyanis meg-
próbálják elke-
rülni. Az emlí-
tett felhívásra 
ezernél valami-
vel több telepü-
lésről érkezett válasz. Ám több 
mint háromezerötszáz program-
ra, eseményre érkezett javaslat. 
Anyagi igénye ezeknek megha-
ladta a 100 milliárd forintot: Eb-
ből is látni, mekkora igény lenne 
a támogatásokra, ám ma ezzel 
az ezredvégi szegénységgel kell 
együtt ünnepelni. Voltak azon-
ban olyan elképzelések, melye-
ket a kormánybiztos preferált, 
így a települések úgynevezett 
millenniumi napját is, ahol és 
amikor megkaphatják az emlék-
zászlót. 

— Egy-két esetet leszámíWa 
ezek az összegek csak részben fe-
dezik az adott programot — 
folytatja. — Egy-két esemény — 
így a zalaegerszegi Mindszenty-
szobor vagy a Zala György szob-
rászművész életét feldolgozó al-
bum—anyagi terheit viszont tel-
jes egészében magára vállalja a 
hivatal. A segítő szándék első-
sorban nem az anyagiakban 

Pósfay Péter: Több mint 3500 programra ér-
kezettjavaslat 

nyilvánul meg, hanem a közös 
ünneplés mikéntjének végiggon-
dolásában; ilyen például a tele-
püléseknek szánt emlékzászló 
vagy az olvasó- és énekeskönyv, 
melyet az iskolai tanulmányaikat 
elkezdő gyermekek kapnak majd 
meg. 

Nézőpont • • • • • • 
A helyi kezdeménye-
zések kaptak teret 

A felhívásra egyébként Zala 
megyéből 51 település 96 szer-
vezetejelentkezett. A biztos által 
támogatott programokra több 
mint 50 millió forint jutott. Ám 
sok olyan esemény is van még a 
megyében, melyeket egyelőre 
csak terveznek, de a hivatal a 
program részletesebb ismerteté-
séhez köti a támogatást. 

Németh Ágnes 
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Luxi Kupa tekeverseny Pákán 
•--A.' 

Pákán 19 csapat részvételével 
rendezték meg a Luxi Kupa 
tekeversenyt. 

A győzelmet a Páka TK gár-
dája szerezte meg a Romantik, a 
Tulipán a Zalakomár és Lovászi 
előtt. Egyéniben Tóth Attila 
(Zalakomár), Dervalics Csaba 
(Romantik), Hóbor Károly (Pá-
ka) sorrend alakult ki. A legjobb 

taroló Tóth Attila volt, a legjobb 
teliző Kovács Károly (Ságod), a 
legeredményesebb pákai ver-
senyző pedig Hóbor Károly. 

• 
Lentiben a Termál Tekeklub 

bajnokság első fordulójának ér-
dekesebb eredményei: Log 
Rt.—Volán 8:0, Balogh He-
mo—Vasudvar 8:0, Sándormű-
vek—Lenti Posta 5:3. 

7AT ATITÍPT AP. 

Herczeg Miklós (Páka) a győztesnek járó díszes serleggel 
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Névadóra készülnek 
Öveges József nevét veszi fel a pákai általános iskola 

A fennállása óta eltelt idő-
szak egyik legjelentősebb ese-
ményére készül a pákai általá-
nos iskola: az intézmény jövő év 
március 15-én felveszi a község 
híres szülöttének, Öveges Jó-
zsef fizikaprofesszornak nevét. 
Mint Gyenese Ferencné igazga-
tónő mondja, az idei tanév első-
sorban az előkészületek jegyé-
ben telik, s ennek köszönhetően 
az intézmény élete mozgalmas-
sá vált. Zsibongó címmel isko-
laújságot készítettek, versenye-
ket, vetélkedőket, pályázatokat 
hirdettek a megye és az ország 
általános iskolás korú diákjai 
részére. 

A megváltozott követelmé-
nyekhez igazodva a tantestület 
mintegy 50 százaléka vesz részt 
továbbképzéseken, tanfolyamo-
kon, míg az oktatás hatékonysá-
gának növelése érdekében a fel-
ső tagozatos osztályokban a 
matematika, magyar és német 
tantárgyak esetében további 
csoportbontást alkalmaznak. 

— Egy alapítvány létrehozá-
sával régi vágyunk is teljesült az 
idei esztendőben — tette hozzá 
Szabó Józsefné tanárnő. — En-
nek célja az óvodás- és iskolás-
korú gyermekek, a diákönkor-
mányzati mozgalom támogatá-

Az országban egye-
dülálló kiállítás nyílik 

sa, az iskola eszköztárának fej-
lesztése, a szabadidő kulturált 
eltöltésének elősegítése, s emel-
lett az Öveges-emlék méltó 
megőrzése. Az Öveges a Gyer-
mekekért Alapítvány tevékeny-
ségének kézzelfogható jeleként 
a napokban meg is jelenik az az 
iskolatörténeti kiadvány, amely 
az 1700-as évek elejétől dolgoz-
za fel az alapfokú oktatás törté-
netét. 

— Biztosan tudjuk, hogy 
1703-tól volt tanítója a falunak, 
és 1705-től folyamatosan műkö-

dött is az iskola Pákán. 1747-től 
napjainkig pedig az összes itt ta-
nító személy neve rendelkezé-
sünkre áll — mondja Molnár 
László, a kötet szerkesztője, il-
letve részben szerzője, aki mint a 
település önkormányzati képvi-
selője azt is hozzátette, hogy az 
önkormányzat lehetőségeihez 
mérten anyagilag és erkölcsi tá-
mogatásával is segíti az iskolát. 

— A névadó ünnepség, és a 
hozzá kapcsolódó Öveges-hét 
rendezvényeinek forgatókönyve 
is összeállt már — folytatta az 
igazgatónő. — Pokorni Zoltán 
miniszter, mind dr. Márfi Gyula 
veszprémi érsek elvállalta az ün-
nepség fővédnökségét. 

A névadóhoz kapcsolódó hé-
ten — amelyre a németországi 
testvértelepülés, Wesendorf kép-
viselői is meghívást kaptak—ke-
rül sor az Öveges-emlékszoba 
felavatására is. A professzor sze-
mélyes tárgyait, la'sérleti eszkö-
zeit is bemutató gyűjtemény 
egyedülálló lesz az országban. 

A kötet szerkesztője, az iskola tanárnője és igazgatónője örömmel ismertetik a pákai terveket 
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A Zalai Hírlap karácsonya 
(Folytatás az 1. oldalról.) 
A vendégeket Szalai Csaba 

megyei terjesztési vezető köszön-
tötte, majd a HSMK által szerve-
zett sokszínű műsor következett, 
melyben elsőként a zalaszentba-
lázsi iskola diákjai egy kacorlaki 
gyűjtés alapján adták elő a regö-
lést, majd a kanizsai zeneiskola 
növendékei kápráztatták el a je-
lenlévőket, s igazi „csemege" 
volt az ORFF-csoport, mely xilo-
fonon szólaltatott meg ismert dal-
lamokat. Ezt követően Győrffy 
István, a Zalai Hírlap főszerkesz-
tője szólt a lap fejlődéséről, ki-
emelve, hogy az országos napila-
pokat is beleértve, évek óta a Za-
lai Hírlap a 6. helyen áll az előfi-
zetők számát alapul véve. Arról 
is beszélt, hogy a ZH rajzpályá-
zata minden várakozást felül-
múlt: 49 iskola több mint 4000 
tanulója vett részt benne, az al-
kotások mindegyike jól sikerült, 
ötletesek, humorosak és elgon-
dolkodtatóak is. A ZH-ban meg-
jelent rajzokra 60 ezer szavazat 
érkezett, melyek összeszámlálá-
sa nagy, de örömteli munkát je-
lentett. Ezt követően Gyerák 
András, a Pannon Lapok Társa-
sága ügyvezető igazgatója és 
Győrffy István átadták a szava-
zatok alapján _ _ _ _ _ _ _ _ _ 

legjobb alkotá-
soknak járó dí-
jakat. 

A felső tago-
zatosok között 
első helyezést ért el az egerszegi 
Eötvös-iskola 6881 vokssal, és 
Réti Zsófia 5. osztályos diák, az 
intézmény jutalma 150 ezer fo-
rint volt; 2. lett 5250 szavazattal 
a pákai iskola és az ott tanuló 5. 
osztályos Belső Renáta, az iskola 
100 ezer forinttal lett gazdagabb; 
3. helyen végeztek 2522 szava-
zattal a gyenesdiásiak és a 6. osz-

Horváth Sándorné kihúzza a fődíjat rejtő borítékot; Kvárta Mátyásnak Gyerák András ügyve-
zető és Győrffy István főszerkesztő gratulál 

tályba járó Németh Dóra, az in-
tézmény jutalma 50 ezer forint. 
Az alsó tagozatosok között 5565 
szavazattal a tófejiek és az ott ta-

„Ennél szebb karácsonyi ajándékról 
még csak nem is álmodhattak..." 

nuló 3. osztályos Révész Péter 
végzett az élen, s ezzel a magu-
kénak tudhatják a 150 ezer forin-
tot is; 2873 szavazattal a zalacsá-
nyiak és a 4. osztályos Csiszár 
László lett a 2., elnyerve ezzel 
100 ezer forintot; a 3. helyen 
2594 szavazattal az alsópáhoki-
ak és az ott tanuló Kvárta Mátyás 
1. osztályos kisdiák végzett. 

Lapunk népes előfizetői tábo-
rából most 6 főnek kedvezett 
Fortuna, s a tegnapi ünnepségen 
az volt a tét, ki mit nyer. Dr. 
Tóthné dr. Kovács Márta köz-
jegyző előtt került sor a sorsolás-
ra. A Zalai Hírlap ajándékaként a 
kehidakustányi Horváth Károly 
karácsonyfája alá porszívó, a ba-
ki Czigány Józsefnééké alá ét-
készlet, a zalaszentlőrinci Csá-
kány Bélánéé alá/mellé hűtő-
szekrény, a kanizsai Vass Sán-
dornéé alá rádiós magnó, az 
oltárci Jurasics Istváné alá 
edénykészlet került. A fődíjat, 
egy színes televíziót a zalaeger-
szegi Horváth Sándorné nyerte, 
aki elmondta: éppen most rom-
lott el a tévéjük, s kiskeresetű 

család lévén, kilátásuk sem volt 
arra, hogy újat tudjanak venni. 

Ezt követően Tüttő István pol-
gármester mondott köszöntőt, 
melyben kiemelte: a Zalai Hírlap 
55 éves története során bebizo-
nyította, hogy reálisan közvetíti 
az információkat, tényszerűen 
számol be a megye eseményei-
ről. Az ünnepség résztvevői tisz-
teletére rendezett fogadáson 
Gyerák András mondott pohár-
köszöntőt, melyben hangsúlyoz-
ta: a közelgő új esztendő okán is 
azt kívánja a Zalai Hírlap népes 
olvasótáborának, hogy a kétez-
res években csak olyan dolgok 
történjenek velük, amelyek azt 
igazolják, hogy az 1999. év nem 
tartozott a legjobbak közé. 
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BOLDOG KARÁCSONYT! 

Rajzpályázatunk díjazottjai és nyertes előfizetőink lapunk karácsonyi ünnepségén 

„Karácsony első napja van köszönt és minden jót kíván..." — 
idézte a népköltést csengő, tiszta hangon tegnap délután, a Zalai 
Hírlap karácsonyi ünnepségén a nagykanizsai Hevesi Sándor 
Művelődési Központban Katona Orsi, a helyibéli Zrínyi-iskola 
első osztályos tanulója. 

Szerkesztőségünk nem vélet-
lenül választotta a második al-
kalommal megrendezett ünnep-
ség helyszínéül a dél-zalai vá-
rost, hiszen ötvenöt évvel ez-
előtt itt jelent meg lapunk 

elődje, a Zala, s az akkori né-
hány száz példányos újságból 
mára az ország második legna-
gyobb példányszámú megyei 
napilapja lett. így érthető, hogy 
ezt a jubileumi évet — mely 

2000. április 7-éig tart—szeret-
tük volna emlékezetessé tenni 
olvasóink számára. 

A tegnapi ünnepségen meg-
jelent Tüttő Istvánt, Kanizsa 
polgármestere, a rajzpályázaton 
legeredményesebben szereplő 
iskolák képviselői és az ifjú al-
kotók, illetve lapunk előfizetői 
táborának hat szerencsés kisor-
soltja. (Folytatás A Zalai Hírlap 
karácsonya címen 3. oldalon.) 
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; Pákai iskolakrónika 

Molnár László maga is pákai 

Az alapfokú oktatás története 
Pákán a kezdetektől napjain-
kig címmel jelent meg a na-
pokban Molnár László hely-
történeti olvasókönyve. 

A mellékletekkel együtt kö-
zel 100 oldalas, képekkel gazda-
gon illusztrált helytörténeti ki-
advány az „Öveges A Gyerme-
kekért" Alapítvány gondozásá-
ban látott napvilágot. „Páka 
középkori mezővárosi rangja a 
gazdasági központ szerepén túl 
— bár erre semmiféle adatunk 
nincs — valamiféle kulturális 
központ szerepet is feltételez. 
Erre enged következtetni, hogy 
a falu 112l-es első írásos emlí-
tésekor már ugyancsak említett 

Tematikusan követi 
az eseményeket 

temploma révén az egyház 
többé-kevésbé tanult, illetve 
művelt képviselői, papjai a 
XVII. század egy rövid idősza-
kát leszámítva végig jelen voltak 
a falu életében. Ha iskola nem is 
működött a középkor folyamán 
Pákán, az egyházi tanítás révén 
a környék lakói bizonyos fokú is-

meretekhez jutottak" — írja a 
szerző. Az első írásos dokumen-
tum, amely tanító jelenlétéről 
szól a faluban, 1747-ből való. 
Molnár László munkája ettől az 
évtől tematikus, időrendi sor-
rendben követi végig az esemé-
nyeket napjainkig. 

Miután a pákai iskola ez év 
március 15-én felveszi a község 
szülöttének, Öveges József fizi-
kaprofesszornak nevét, a kötet 
tartalmazza egyebek mellett 
még a Zsoldos Tamásné által írt 
tanulmányt, mely Öveges Jó-
zsef életét és munkásságát dol-
gozza fel. 



A miskolci kiállítás a zalaegerszeginél gazda-
gabb, újabb tárgyakkal, kiadványokkal gyarapo-
dott. 

Tóth János, a Magyar Olajipari Múzeum 
igazgatója megnyitó beszédében kitért arra, mi-
ért múzeumuk hozta létre a kiállítást, és milyen 
indíttatásból gyűjtik a Borbála-emlékeket. Mint 
elmondta, a Borbála-tisztelet hagyományozó-
dott a különféle területeken dolgozó bányászok 
körében, így a XX. században kiteljesedő szén-
hidrogén-bányászat művelőinek körében is, 
szinte a hazai kőolajtermelés megszületésének 
pillanatától. Ennek látványos jele a nagykanizsai 
születésű Vörös János, ún. olajos borbálája. A szo-
bor formájával, karcsúságával a gótikus alkotá-
sokra emlékeztet. Jellegzetessége, hogy a szent 
attribútumai közt oly gyakran szereplő tornyot a 
művész egy rácsos szerkezetű fúrótorony formá-
jában jelenített meg. 

Természetesen a kiállítás nem jöhetett volna 
létre a társmúzeumok és magánszemélyek támo-
gatása, Borbála-relikviák kölcsönzése nélkül. 

Kiállítási tárgyakkal, szobrokkal, Borbá-
láról szóló szakirodalommal segítették a kiál-
lítás megrendezését: Benke István, Berkes Jó-

zsef, Csath Béla, Érc- és Ásványbányászati 
Múzeum (Rudabánya, Telkibánya), dr. 

Hermann Spörker, Jármai Ervin, Jármai Gá-

bor, Kozma Károly, Molnár László, az O M B K E 
Dorogi Csoportja, az O .MBKE Kőolaj- , 
Földgáz- és Vízbányászari Szakcsoportja, dr. 

Szűcs István. 

Nekik külön köszönetet mondott Tóth János, 

és örömét fejezte ki, hogy a jövő bányászait ne-
velő egyetemen mutathattuk be a kiállítást. 

A kiállítás iránt a szakmán belül nagy az ér-
deklődés (amit a megnyitón megjelentek szá-
ma is bizonyít), ezért az év folyamán a tervek 
szerint még további helyszíneken is bemutat-
juk a gyűjteményt - fejezte be az igazgató, mi-
után az érdeklődők figyelmébe ajánlotta a ki-
állítást. 

Molnár László 

Magyar Olajipari Múzeum 

(A kiállítás 2000. március 9-én Salgótarján-
ban a Nógrádi Történeri Múzeumban mutatko-
zott be. A szerk. megjegyzése) 

K Ö S Z Ö N T É S 
•'áwm BHU.- . . 

Szent Borbála a bányászok és 
kohászok védőszetje című 
kiállítás 
(Miskolc-Egyetemváros 2000.) 

Akiállítás dr. Zsámboki László főigazgató jó-
voltából, rendkívül rövid idő, mindössze 

egy hét leforgása alatt valósult meg. 
A kiállított anyag zömében Zalaegerszegen 

már látható volt a Magyar Olajipari Múzeum 30 
éves évfordulója alkalmából, 1999. december 
10-től. 

K ö s z ö n t j ü k 
dr. Pataki Nándor 

oki. építőmérnököt, 
c. egyetemi docenst, 
az Országos Vízku-
tató- és Fúróvállalat 
ny. igazgatóját, szak-
osztályunk alelnökét 
70. születésnapja al-
kalmából. 

K ö s z ö n t j ü k dr. Bérezi Istvánt, az 
M H T elnökét és dr. Dobos Irmát, az M H T 
tiszteleti tagját, egyesületünk tagjait, akik 
1999-ben elnyerték az Euro-Geológus (Tit le 
of Europcan Geologist ) megtisztelő címet, 
melyet 1992-ben alapított az European 

Kőolaj és Földgáz 33. (133.) évfolyam 1 -2. szóm, 2000. január-február 



Tekeverseny 
Páka (gy. f.) - Négy csapat -
Csömödér, Gutorfölde, Ortahá-
za és Páka - részvételével kis-
térségi tekeversenyt rendeztek a 
minap a Lentihez közeli község-
ben. 

A hagyományteremtő szán-
dékkal, idén első alkalommal 
megszervezett sportverseny 
költségeihez a szervezők a Kö-
zép-Zala Kistérségi Területfej-
lesztési Társulás által kiírt pá-
lyázaton nyertek támogatást. A 
csapatverseny során a hazaiak 
bizonyultak a legjobbnak, egyé-
niben a csömödéri Hácskó 
György nyert, megelőzve a pá-
kai Rudas Miklóst és dr. Köppel 
Szilárdot. Különdíjat kapott a 
legjobb taroló (az ortaházi Ge-
rencsér Beáta, a verseny egyet-
len hölgy résztvevője), és a leg-
jobb teliző (szintén Hácskó 
György) is. 

áo e)7- lo. 03. f/. g
 t 
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Megjelent 
a Zsibongó 
Iskolaújságot jelentetett meg 
Zsibongó címmel a pákai álta-
lános iskola diákönkormány-
zata. A kis kiadvány tartal-
maz minden olyan hasznos 
tudnivalót, amely az intéz-
mény nagy ünnepe, a március 
15-i névadóval kapcsolatos, s 
természetesen a diákélet íe-
maradhatatlan hozzátartozói, 
a viccek és rejtvények sem ma-
radhattak el belóle. 

A Zsibongó első, 8 oldalas 
száma hírt ad még az elmúlt hó-
napok eseményeiről, bemutat-
kozik benne az iskola mazsorett 
csoportja is, sőt, Belső Ágnes 
ötödik osztályos tanuló verse is 
helyet kapott a lap hasábjain. 

A Zsibongó előállításában 
Gerencsér Beáta és Kaszásné 
Simon Márta tanárnők segítsé-
gével közreműködtek Bjúső 
Ágnes, Fehér Zsófia, Gyyrmza 
Ágnes és Németh Andrea tanu-
lók, a szép, igényes technikai ki-
vitel pedig Gyenese Ferencné 
igazgatónő munkája. 



feiian:,—„ 
szisztens A diabeteses láb 
címmel tart előadást. 

Mohácson is 
énekelnek 

A közelmúltban Szé-
kesfehérváron rendezték 
meg a Schneider Lajos 
Népdalénekes Verseny te-
rületi fordulóját, melynek 
eredményeként a március 
elején Mohácson sorra ke-
rülő döntőben megyénket 
három versenyző képvise-
li. Vass Ildikó, a Vajda-
gimnázium és Nagy Attila, 
az Egry általános iskola ta-
nulója Keszthelyről, vala-
mint Ferincz Adrienn, a 
zalaegerszegi Liszt Ferenc 
Altalános Iskola diákja. 

Gazdanapok 
A Baki Agro-Centrum 

Kft. szervezésében szer-
dán 13.30-tól a folyékony 
műtrágyázásról, a talaj-
vizsgálatok szükségessé-
géről tanácskoznak. 

Az egerszegi Kosztolányi Kávéházban, a Keresztury Irodalmi 
Kör résztvevői tegnap a zalai anekdotakincsről hallhattak. En-
nek kapcsán találkoztak A nevetés egészség című anekdotás-
könyv szerzőjével, Molnár Lászlóval (balra), továbbá Czupi 
Gyulával, a kötet kiadójával, a kanizsai könyvtár igazgatójával, 
és Kiss Gáborral (középen), a megyei könyvtár igazgatójával. 



Páka Község Önkormányzata tájékoztatja a lakos-
ságot, hogy a tervezett gázprogram előkészítő munkái 
befejezés előtt állnak. A z előtakarékosság megkezdé-
séhez szükséges szerződések megkötésére januárban 
lehetőség nyílik. A pontos időpontról és a szerződéskötés 
helyszínéről a falutévé adásában és hirdetőtáblákon 
adunk tájékoztatást. 

Jelenleg a kiviteli tervek készítése folyik. Kérjük a 
lakosságot, hogy a tervezők munkáját a helyszíni szemlék 
alkalmával elősegíteni szíveskedjenek. 

A Páka Községi Önkormányzat többségi tulajdonában 
lévő Pákai „Válicka" Kft. az alábbi szolgáltatásokkal áll 
a tisztelt megrendelői rendelkezésére: 

- építőipari munkák (javítás, karbantartás, tatarozás, 
új létesítmények építése. 

- asztalosipari munkák - nyílászárók, burkolatok, 
gyalult és gyalulatlan félkésztermékek, hasáb 
tűzifa gyártása és értékesítése. 

- gépi munkák - árkolás, tolólapozás, egyéb föld-
munkák, szántás tárcsázás, szennyvíz szippantás. 

- szállítási tevékenység - építési anyagok, faáruk, 
mezőgazdasági termékek stb. fuvarozása. 

- szeszfőzdei tevékenység - Páka, Dömeföldi 
utcában. 

foJfii looo- Qí. l j . , CúJvjaC. 

Gázlánggyújtás november 15-én 
Újabb nagyszabású gázberu-

házásról tárgyaltak tegnap Csö-
mödérben a KÖGÁZ Rt. és az 
érintett települések polgármes-
terei. Mintegy hetvenszázalé-
kos lakossági támogatás mellett 
11 község — a csömödéri és a 
pákai körjegyzőség teljes terü-
lete, így az említett két község 
mellett Iklódbördőce, Zebecke, 
Kissziget, Hernyék, Ortaháza, 
Kányavár, Pördefölde, valamint 
Csertalakos és Mikekarácsony-
fa — juthat ez évben vezetékes 
gázhoz, szólt a megállapodás. 

A 11 településen összesen 

mintegy 800-820 lakás juthat 
korszerű fűtőanyaghoz, vala-
mint az önkormányzati intéz-
ményeket, vállalatokat, üzeme-
ket látják el majd vezetékes gáz-
zal. Az összberuházás várható 
értéke mintegy 320 millió forin-
tot tesz ki, ennek egy részét a 
KÖGÁZ magára vállalja, egy 
részének fedezetét pályázaton 
kívánják biztosítani hozzá, míg 
a fennmaradó összeget vállalko-
zói, illetve lakossági hozzájáru-
lás fedezné. A családokat e 
konstrukció mellett mintegy 
120 ezer forint költség terhelné. 



A miskolci kiállítás a zalaegerszeginél gazda-
gabb, újabb tárgyakkal, kiadványokkal gyarapo-
dott. 

Tóth János, a Magyar Olajipari Múzeum 
igazgatója megnyitó beszédében kitért arra, mi-
ért múzeumuk hozta létre a kiállítást, és milyen 
indíttatásból gyűjtik a Borbála-emlékeket. Mint 
elmondta, a Borbála-tisztelet hagyományozó-
dott a különféle területeken dolgozó bányászok 
körében, így a XX . században kiteljesedő szén-
hidrogén-bányászat művelőinek körében is, 
szinte a hazai kőolajtermelés megszületésének 
pillanatától. Ennek látványos jele a nagykanizsai 
születésű Vörös János, ún. olajos Borbálája. A szo-
bor formájával, karcsúságával a gótikus alkotá-
sokra emlékeztet. Jellegzetessége, hogy a szent 
attribútumai közt oly gyakran szereplő tornyot a 
művész egy rácsos szerkezetű fúrótorony formá-
jában jelenített meg. 

Természetesen a kiállítás nem jöhetett volna 
létre a társmúzeumok és magánszemélyek támo-
gatása, Borbála-relikviák kölcsönzése nélkül. 

Kiállítási tárgyakkal, szobrokkal, Borbá-
láról szóló szakirodalommal segítették a kiál-
lítás megrendezését: Benke István, Berkes Jó-

zsef, Csath Béla, Érc- és Ásványbányászati 
Múzeum (Rudabánya, Telkibánya), dr. 

Hermann Spörker, Jármai Ervin, Jármai Gá-

bor, Kozma Károly, Molnár László, az O M B K E 
Dorog i Csoport ja, az O . M B K E Kőo la j - , 
Földgáz- és Vízbányászati Szakcsoportja, dr. 

Szűcs István. 

Nekik külön köszönetet mondott Tóth János, 

és örömét fejezte ki, hogy a jövő bányászait ne-
velő egyetemen mutathattuk be a kiállítást. 

A kiállítás iránt a szakmán belül nagy az ér-
deklődés (amit a megnyitón megjelentek szá-
ma is bizonyít), ezért az év fo lyamán a tervek 
szerint még további helyszíneken is bemutat-
juk a gyűjteményt - fe jezte be az igazgató, mi-
után az érdeklődők figyelmébe ajánlotta a ki-
állítást. 

Molnár László 

Magyar Olajipari Múzeum 

(A kiállítás 2000. március 9-én Salgótarján-
ban a Nógrádi Történeri Múzeumban mutatko-
zott be. A szerk. megjegyzése) 

K Ö S Z Ö N T É S 
mm B b E 

Szent Borbála a bányászok és 
kohászok védőszetje című 
kiállítás 
(Miskolc-Egyetemváros 2000.) 

Akiállítás dr. Zsámboki László főigazgató jó-
voltából, rendkívül rövid idő, mindössze 

egy hét leforgása alatt valósult meg. 
A kiállított anyag zömében Zalaegerszegen 

már látható volt a Magyar Olajipari Múzeum 30 
éves évfordulója alkalmából, 1999. december 
10-től. 

K ö s z ö n t j ü k 
dr. Pataki Nándor 

oki. építőmérnököt, 
c. egyetemi docenst, 
az Országos Vízku-
tató- és Fúróvállalat 
ny. igazgatóját, szak-
osztályunk alelnökét 
70. születésnapja al-
kalmából. 

K ö s z ö n t j ü k dr. Bérezi Istvánt, az 
M H T elnökét és dr. Dobos Irmát, az M H T 
tiszteleti tagját, egyesületünk tagjait, akik 
1999-ben elnyerték az Euro -Geo lógus (T i t le 
of Europcan Geo log is t ) megt iszte lő címet, 
melyet 1992-ben alapított az European 

Kőolaj és Földgáz 33. (133.) évfolyam 1-2. szóm, 2000. január-február 



Örökségőrző diákok Pákán 
Az influenzás megbetegedé- tanévtől kezdve hagyományt ki-

sek magas száma miatt a Pákai vánnak teremteni a Himnusz 
Altalános Iskola tanulói január születése napjához kötődve, 
végén emlékeztek meg a ma- tisztelegve a vers írója, Kölcsey 
gyar kultúra napjáról. Kaszásné Ferenc életműve előtt. 
Simon Márta, diákönkormány- A kultúra napi műsorban a 
zatot segítő tanár elmondta, az pákai diákok az előadóművé-
intézményben fontosnak tartják szet szinte valamennyi területé-
egymás értékeinek megismeré- bői adtak ízelítőt, a legnagyobb 
sét, megbecsülését, így ettől a sikert a 7. osztályosok aratták. 

?o io t ' ftjfy, lOOO . o t . 04 . , V i d d g ^ U -
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Pályázatok 
Pákáról 

A névadójára készülő pákai 
általános iskola az esemény mél-
tó ünneplésének részeként több 
pályázatot is meghirdetett a me-
gye tanulóifjúsága számára. A 
március 15-étől Öveges József 
fizikaprofesszor nevét viselő in-
tézmény egyszerű fizikai kísér-
leteket bemutató eszközkészítési 
versenyre hívta fel az általános 
iskolai tanulócsoportokat. Az el-
készített kísérleti eszközzel egy 
Öveges József által leírt kísérle-
tet kell bemutatni. A 6-8. osz-
tályos tanulók számára Zalai ter-
mészettudósok élete és munkás-
sága címmel került kiírásra a má-
sodik pályázat, amely révén 
természettudósok életét feldol-
gozó tanulmányokat várnak. A 
harmadik pályázat képzőművé-
szeti jellegű, címe: Csodálatos 
természet. A pályamunkákat 
szabadon választott technikával 
készíthetik a tanulók. 



Szent Borbála, a bányászok 
és kohászok védőszentje 

Tóth János, a Magyar Olajipari 
Múzeum igazgatója nyitotta meg 
Miskolc-Egyetemváros egyetemi 
könyvtárának aulájában a „Szent 
Borbála, a bányászok és kohászok 
védőszentje" című kiállítást. 

A bemutató a Magyar Olajipari 
Múzeum 30 éves jubileumára ké-
szült kiállítás kibővített anyagát tar-
talmazza. 

A tárlat szobrokon, festménye-
ken, zászlókon, szobrok és festmé-
nyek reprodukált fotóin, a magyar 
és nemzetközi szakirodalom példá-
nyain keresztül mutatja be a Bor-
bála-kultusz kialakulását, fejlődését 
az évszázadok során, a kezdetek-
től napjainkig, a Borbála-tisztelet 
újjáélesztéséig. 

Megnyitójában Tóth János ki-

emelte, hogy a több évszázados ha-
gyományok ápolásához a bányá-
szok családjának legfiatalabb 
„gyermekei", az olajbányászok is 
csatlakoztak. Kitűnő példája ennek, 
hogy a MAORT megalakulása után 
néhány évvel Vörös János nagyka-
nizsai születésű szobrászművész 
Olajos Borbála szobra ezt sajátos 
formában is megjelenítette. A ha-
gyomány továbbvitelére vállalko-
zott a múzeum, amikor elkezdte 
gyűjteni a kultuszhoz kapcsolódó 
tárgyakat, dokumentumokat. 

A kiállítás - a több helyszínen 
történő bemutatással - igyekszik 
minél szélesebb közönséggel meg-
ismertetni e hagyomány magyar és 
nemzetközi relikviáit. 

MOLNÁR LÁSZLÓ 

kX)l~ ih-nístfo 



Mérlegkészítés Pákán... 
Beszélgetés Rudas Miklós polgármesterrel 

(Folytatás az 1. oldalról) 
- Rudas Úr! Mi valósult 

meg, illetve maradt el abból, 
amit kitűzött célként? 

- Közel a felét, de egyhar-
madát biztosan elértük az ezen 
időszakra tervezetteknek. Nagy 
gondjainkat ebben az évben 
kell megoldanunk. Amire nem 
is számítottunk a ciklus elején, 
az most a „nyakunkba sza-
kadt", elindult körzetünkben -
ez 11 községet jelent - a gázve-
zeték építése. Természetesen a 
gyarapodás, a fejlődés öröm, 
ugyanakkor nagy gond is. 
Emiatt korábbi terveinket -
amelyek jogosak, és a lakosság 
is várja, hogy megoldjuk őket -
most el kell napolni, végrehaj-
tása időben csúszni fog. Pél-
dául: 2000-re terveztem Páka 
csapadékvíz elvezetésének 
megvalósítását... Mindenki tud-
ja, hogy községünk zártkerti 
területeit dombok ölelik körül. 
A lezúduló víz árkainkat, több 
helyen útjainkat elmossa. A 
csapadékvizet át kellene vinni 
az út alatt. Ez több millió fo-
rintot igényel, de ez az összeg 
most másra kell. 

- Az iskolai igazgató-vá-
lasztás alaposan felkavarta az 
indulatokat a településen... 

- Való igaz, hogy megosz-
totta a tantestületet és a lakos-
ságot is. Két pályázó volt, 
mindkettőnek voltak pártolói, 
szimpatizánsai. Igencsak szoros 
küzdelemben győzött Gyenese 

Ferencné. A két jó közül vá-
lasztotta őt a képviselő-testület. 
A mostani igazgató próbálja a 
hozzáfűzött reményeket valóra 
váltani. Némi változás már 
most látszik az iskolai munká-
ban. Az oktatás hosszú távú 
folyamat, később lehet majd az 
eredményt lemérni. Tulajdon-
képpen konszolidálódott a 
helyzet a tanárok között is, el-
fogadták az új igazgatót, s ez 
így helyes. Az újságírók sem 
foglalkoznak most annyit ve-
lünk. Azt szoktam mondani: 
„elhíresültünk, mint Tocsik 
Márta, csak mi nem nyertünk 
annyit az üzleten!" 

- Tehát minden rendben, 
lezárható az „oktatás-ügy?" 

- Úgy gondolom, igen. 
Időnként még lehet „hango-
kat" hallani, egyik-másik em-

Öveges József nevét veszi fel 2000. március 15-én a 
pákai általános iskola. A rendezvényen Öveges József 
Kossuth-, SZOT- és Prometheus-díjas piarista tanár 
domborművének felavatására, iskolazászló átadására is 
sor kerül. 

E napon kerül átadásra Páka, Kányavár, Ortaháza, 
Pördefölde települések részére a Millenniumi Zászló, 
melyet Szilágyiné Szemkeő Judit oktatási minisztériumi 
államtitkár ad át. Az ünnepség fővédnöke Márfi Gyula 
veszprémi érsek és Pokorni Zoltán oktatási miniszter. 
Védnökei: Varga László, a Zala Megyei Közgyűlés 
elnöke, Nógrádi László országgyűlési képviselő, Kállai 
Emil piarista tartományi rendfőnök. 

Az ünnepség során Öveges emlékszobát is avatnak és 
megkoszorúzzák az egykori lakóház falán elhelyezett 
emléktáblát. 

beinek igencsak fájó pontja, 
hogy nem az általa elképzelt 
igazgató(nő) lett kinevezve... A 
képviselő-testület azonban így 
döntött, ezt mindenkinek el kell 
fogadni. 

- A testület körül is akadt 
némi botrány, volt aki a man-
dátumát is visszaadta... 

- Időközben volt egy 
képviselő - Németh Béláról 
van szó - lemondott a testületi 
tagságáról. Indoklásul nekem 
azt mondta, hogy nem tudta 
összeegyeztetni tevékenységét 
a vállalkozásával. 

- En úgy értesültem, hogy 
aláírásgyűjtést rendeztek a 
visszahívására... 

- Valóban így történt, de 
nemcsak ellene. Alpolgármes-
terünk, Czupi Jenő neve is 
szerepel a gyűjtők lapján. Per-
sze ez nem így működik, tör-
vény szerint aláírásgyűjtéssel 
ezt nem lehet elérni. 

- Ezek szerint újra nyuga-
lom van Pákán, jó a polgárok 
közérzete, kedélyállapota... 

- Ezt azért nem mondanám. 
Túl nagy elvárás van a polgá-
rok részéről az önkormány-
zattal szemben. Miképpen a 
települések zöme, mi sem 

dúskálunk az anyagi javakban. 
Hogy kevéske pénzünket mire 
költsük, közvéleménykutatást 
tartottunk. Mindig a többség 
véleményét vesszük figyelem-
be. Például: a lakosság 90 szá-
zaléka azt kérte, hogy ne fog-
lalkoztassunk tovább mezőőrt. 
Ezt mi tudomásul vettük. Ha-
sonlóan döntöttünk sportkér-
désben is... Köztudott, hogy a 
ciklus elején egy megrogyott, a 
megyei I. osztályban kieső he-
lyen lévő csapatot örököltünk... 
Páka labdarúgása nevet szerzett 
magának a megyében, enn^j^ 
ellenére nem tudtuk megmeii 
teni a csapatot, kiestünk. Most 
a megyei II. osztályban is az 
utolsó helyen állunk az őszi 
szezon után. Nemrég sportfó-
rumot hívtunk össze, ahol az 
volt a polgárok kérése, hogy ne 
idegenből igazoljunk, pákaiak 
alkossák csapatunkat. Megpró-
báljuk visszahozni a mintegy 
csapatnyi idegenben szereplő 
labdarúgónkat, de erre kevés az 
esély... Nem vonzó ez a „szint" 
nekik! Maradnak a helyi 
„amatőrök", akik - reméljük -
lelkesedéssel pótolják hiányos-
ságaikat... 

Román Péter 

O M E G A G É P K E R i 
Zatacséb, Rákóczi u. 4/A. Telefon: 92/371-088, 06/30/9472-3t ~ 

AGT 30-35 LE-s 
kistraktorok 

„Kultúrával a Nyugat kapujában" címmel nemzeti 
kulturális bemutatóra kerül sor 2000. február 26-án 
délután 16 órai kezdettel a pákai Művelődési Házban. 

A műsor keretében fellépnek a Közép-Zala Kistérségi 
Társuláshoz tartozó községek amatőr művészei mintegy 3 
órás előadással. 

A fellépések előtt amatőr művészek kiállítása nyílik. A 
kiállítást megnyitja: Borbás György művész-tanár. 

A műsor támogatói: 
- Nemzeti Kulturális Örökség Minisztériuma 
- Zala Megye Közgyűlése « 



Öveges-díj 
adományozása 

A közelmúltban tartotta 1 

évi első gyűlését a pákai | 
„Öveges a gyermekekért 
alapítvány" kuratóriuma. } 
A tanácskozás egyik leg-
fontosabb célja a helyi 
általános iskola közelgő 
névadójával kapcsolatos 
feladatok megvitatása 
volt. Emellett Molnár 
László kuratóriumi elnök 
beszámolójában ismertet-
te az alapítás körülmé-
nyeit, a kitűzött célok 
megvalósulásának ered-
ményeit, Szabó Józsefné, a ' 
kuratórium titkára pedig a 
pénzügyi helyzetről tartott 
tájékoztatót. Eszerint az 
alapítók és a támogatók 
adományaiból jelenleg 
mintegy 700 ezer forint 
gyűlt össze, amihez 205 

. ezer forint további céltá-
mogatást kaptak. 

A kuratóriumi ülésen 
egy korábbi döntés alapján 
Öveges József-emlékpla-
kettel jutalmazták az alap-
ítókat, illetve az Öveges-
díj adományozásáról dön-
töttek. 

u 



A művészetek seregszemléje megyeszerte 
A mögöttünk álló két napot 

nyugodtan nevezhetjük a mű-
vészeti seregszemlék hétvégéjé-
nek, megyénkben oly sok he-
lyen került sor a „Kultúrával a 
Nyugat kapujában" elnevezésű 
rendezvénysorozat területi be-
mutatóira. 

A Tátika-Rezi Régióban a 
sok fellépő miatt a szervezők 
úgy döntöttek, hogy kategórián-
ként más-más időpontban és 
helyszínen mutatkozzanak be a 
résztvevők. A vers- és próza-
mondóversenyt a minap Sü-
megcsehin rendezték meg, a 
színjátszók pedig szombaton a 
karmacsi művelődési házban 
léptek közönség elé. A rendez-
vényen a térség iskoláinak öt 

csoportja adott számot tudá-
sáról. A régió néptánc- és 
népdalbemutatójára tegnap dél-
után Zalaszántón került sor, 
ahol nagy sikert aratva össze-

Népművészeti és kultu-
rális örökségünk őrzői 

sen mintegy kétszáz fő — köz-
tük egyéni szólisták és számos 
művészeti csoport — állt szín-
padra. 

A ZalA-KAR Kistérségi Tár-
sulás szombaton Pakodon ren-
dezte meg művészeti sereg-
szemléjét, a gyermek és felnőtt 
fellépők vers és próza, népzene, 

színjátszás, néptánc, valamint 
szólózene kategóriában mérték 
össze tudásukat — nagy sikert 
aratva a közönség körében. A 
rendezvény keretében egyéb-
ként kiállítás is nyílott, a je-
lenlévők Naszvadi István népi 
fafaragó, valamint Rőti József 
szobrászművész alkotásait te-
kinthették meg. 

Szentgróton, a művelődési 
központban, a Zalavölgye Tér-
ségfejlesztési Társulás szerve-
zésében, vasárnap tartották meg 
a kulturális rendezvényt. A nap 
folyamán — felidézve a vidék 
kultúrájának sokszínűségét — 
nyolc kategóriában közel ötven 
szólista és csoport műsorszámát 
tekinthette meg a közönség. 

Lentiben szombaton este a 
Kerka Menti Kistérségi Társu-
lás és az Orség-Göcsej-Hetés 
Térségi Területfejlesztési Tár-
sulás együttes bemutatóját lát-
hatta a közönség. Két helyszí-
nen — a zeneiskolában és a mű-
velődési központban zajlott a 
rendezvény, tekintettel a szerep-
lők magas számára. A hét kate-
góriát felölelő versengésen kö-
zel félszáz produkció adta tanú-
jelét annak, hogy az Őrség, Gö-
csej és Hetés vidéke rendkívül 
gazdag népművészeti és kultu-
rális hagyatékkal rendelkezik. 

Pákán a Közép-Zala Kistér-
ségi~ Társulás falvait tömörítő 
régió bemutatóját rendezték 
meg. Hat község — Csömödér, 

Karmacson a színjátszó csoportok mérték össze tudásukat 

Gutorfölde, Nova, Szentpéter- ahol először a szóló produkciók, 
földe, Tófej és Páka — képvi- majd a csoportos bemutatók kö-
seltette magát a rendezvényen, vetkeztek. 

C' 



A demokrácia próbatétele 
- avagy a lenti óvodaügy 

(Folytatás az 1• oldalról) 

Ha az oktatásban, vagy az 
egészségügyben kerül sor „ra-
cionalizálásra", számos eset-
ben tiltakozó akciók (lásd a 
székesfehérvári kórházügyet) 
követik az intézkedést. Lenti-
ben ugyan nem váltott ki 
éhségsztrájkot a gyógyszertári 
ügyelet három hónapos „pró-
baidőre bocsájtása", de többen 
is kifogásolták az illetékesek 
döntését, akik viszont szakmai 
és anyagi észérvekre hivat-
kozva védték meg álláspont-
jukat. A felsőbb szakmai és 
financionális indokokkal per-
sze nem törődik majd az a 
lenti - vagy környéki - polgár, 
akinek a normális nyitvatar-
tási idő után lenne éppen ha-

laszthatatlan dolga a pati-
kában. 

Sokkal nagyobb vihart ka-
vart a városban az úgynevezett 
óvodaügy. Lapunk korábbi szá-
mában már foglalkoztunk a 
képviselő-testület azon dönté-
sével, miszerint a gyermek-
létszám drasztikus csökkenése 
miatt intézménybezárásra kerül 
sor. Többen is megalapozat-
lannak tartják a testület dön-
tését, azzal érvelve, hogy a 
megszüntetésre kiszemelt óvo-
da minden szempontból ked-
vezőbb a gyermekek számára, 
mint az, amelyik mellett a 
városatyák többsége letette 
voksát. 

Erdekek, érvek, indulatok... 
A helyi demokrácia Lentiben is 

Eladó ingatlanok 
Lenti Város Önkormány-

zata a következő ingatlanokat 
bocsátja értékesítésre idegen-
forgalmi nyaraló létesítmé-
nyek építése céljára: 

1./ A gyógyfürdő nyári 
bejáratától 200 m-re elhelyez-
kedő, 6177 m nagyságú in-
gatlanát szálloda építése cél-
jára. A terület két utca 
találkozásánál található, ún. 
saroktelek. Víz, szenny-
vízcsatorna, villany és gáz-
közművel rendelkezik. Az 
ingatlan vételára 32 millió 
forint. 

2.1 A gyógyfürdő mellett 
családi házas nyaralóövezet 
szomszédságában, nyugodt, 
erdőhöz közeli környezetben 
található 8224 m! nagyságú 
földingatlanát, szálloda, illet-
ve panzió építése céljára. Az 

ingatlant közműcsatlakozási 
lehetőséggel kínáljuk. A te-
rület vételára 26,5 millió 
forint. 

3./ A gyógyfürdőhöz tarto-
zó családi házas nyaralók 
övezetében kínálunk megvé-
telre üdülőtelkeket 710-1005 
m2 nagyságig. A telkek teljes 
közművel, úttal ellátottak. Az 
ingatlanokon nyaralóépületek 
építhetők, földszint + tetőtér-
beépítéssel. Az ingatlanok 
négyzetméterenkénti vételára 
2.600,- Ft. 

A fentiekkel kapcsolat-
ban részletes felvilágosítást 
Farkas Tibor vagyonkezelő 
ad a Lenti Polgármesteri 
Hivatalban személyesen, vagy 
az alábbi 92/351-002 és 
06/20-920-42-85 számú tele-
fonon. 

megmérettetik most ezekben a 
napokban. A polgárok által 
választott képviselők többségi 
döntésével került ugyanis szem-
be egy lakossági tiltakozó akció. 

A helyzet megoldása, s 
annak módja egyben a helyi 
demokrácia bizonyítványát is 
kiállítja. 

E.E. 

Páka és Csömödér Községek 
Önkormányzata 

megvételre felajánlja a közös tulajdonban lévő, Páka, 
Kossuth út 7. szám alatt lévő 

„VÁLICKA" Kft.-t. 
A vételi szándékot 2000. április 1 -ig 

lehet benyújtani 
Rudas Miklós Páka község polgármesterének. 

A Kft. vagyoni helyzetéről érdeklődni a délelőtti 
órákban az ügyvezetőnél lehet. 

Telefonon a 92/378-017-es, valamint 
a 92/378-003-as számon is kérhető felvilágosítás. 

B a r l a h i d a i V a d á s z - P a n z i ó 
J a g d h a u s - P e n s i o n 

E g y csodaszép zalai erdő szélén áll 
a Barlahidai Vadászház-Panzió. 
A nyugalmat árasztó környezet 

feledhetetlen élményt nyújt 
mindazoknak, akik szeretik a 

természetet. 

Kirándulási és sportlehetőségek: 
• Kb. 20 km-re termálfürdő 

Lentiben 
• Kb. 15 km-re lovaglás 

Rádiházán 
• Erdei séta 
• Városnézés Zalaegerszegen 

(Falumúzeum) 
• Grill-parti 

Hangulatos éttermünkben speciális 
vad- és tájjellegű ételekkel vájjuk 

kedves vendégeinket. 

Helyfoglalás/Reservierung: 00-36-92/377-127 • 00-36-92/351-200 

D ie Barlahida Jagdhaus-Pension 

steht auf der Seite eines 
wunderschönen Waldes. Die ruhige 
grüne Umgebung erwartet alle, die 

die Natúr lieben. 

Ausflug- und Sportmöglichkeiten: 
• Thermalbad in Iménti (ca. 20 km) 
• Reiten in Rádiháza (ca. 15 km) 
• Wandern im Wald 
• Stadtrundfahrt in Zalaegerszeg 

(Skanzen usw.) 

In unserem stimmungsvollen 
Restaurant warten wir unsere 

Liebe Gaste mit Wildspezialitaten. 



tooo. ^arcíc*, g. iU- Juj. . 4. h 

ZALAI ®NAPLC HORIZONT 

N E P Z E N E ES P R O Z A M O N D A S 

Kultúrával a Nyugat kapujában 
A gutorföldei központú Kö-

zép-zala Kistérség) Társulás a 
színháznak Is beillő pákai Műve-
lődési Házban rendezte m e g a 
Kultúrával a Nyugat kapujában 
bemutatót . A rendezvény kiállí-
tás megnyi tásával kezdődöt t , 
Borbás György művésztanár mu-
ta t ta be a körzetben élő alkotók 
munkált , majd Rudas Miklós há-
zigazda polgármester és Nyakas 
István társulati elnök nyitotta 
m e g a rendezvényt. 

1996-ban 10 településsel ala-
kult meg a térségi társulás, mely-
nek jelenleg 17 tagja van. Tavaly 
ifjúsági önkormányzat alakult s 
célul tűzte közös kulturális bemu-
tató szervezését. A Kultúrával a 
Nyugat kapujában millenniumi 
megmozdulás csak ráerősíthetett 
a tervezett programra. 

Nagy szükség volt ezekre a kez-
deményezésekre, mert a kulturális 
élet visszaszorult a térségben, jól-

ÉSSRái 

A pakodl kiállítás egy részlete. (Fotó: Kiss Ferenc) 

Minden korosztályból voltak szereplők Pákán. 

lehet korábban több amatőr mű-
vészcsoport működött. Most 
azonban kiderült, több községben 
is van igény a kulturális életre, s 
összesen 150 szereplő gyűlt össze 
a bemutatóra. Az általános iskolá-
soktól a nyugdíjasokig minden 
korosztályból voltak szereplők, így 
azután a Vajda László vezette zsű-
ri komoly feladat elé került. 

A ZalA-KAR társulás rendezésé-
nek köszönhetően öt település 
amatőr előadói mérhették össze 
tudásukat Pakodon az általános is-
kola tornatermében. A térségi 
megmérettetésen Zalabér, Sümeg-
csehi, Vindornyaszőlős és Pakod je-
lentkezői vettek részt, akiknek 

nagy számára - mint azt Prenner 
Zsuzsannától megtudtuk - maguk 
a szervezők sem számítottak. 

A népzene, néptánc, vers- és 
prózamondás, gyermek színját-
szás és szóló kategóriákban kicsik 
és nagyok összesen 39 műsor-
számmal indultak. A zsűri döntése 
értelmében a továbbjutottak a ka-
tegóriánkénti válogatóra nyertek 
jogosultságot. 

Ugyanezen a helyszínen a ren-
dezvénnyel egyidőben, s az azt kö-
vető héten tekinthették meg az ér-
deklődők Naszvadi István okleveles 
kézműves és Rőti József szobrász-
művész zsűrizett fafaragásait. 

Gáspár Enikő 
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ÖVEGES PROFESSZOR SZÜLŐFALUJABAN ERDEMES MEGÁLLNI 

Mit kínál Páka a turistának? 
Rudas Miklós 

Azonnal feltűnik a polgármes-
ter asztalán a falu rendezési ter-
ve, amelynek tartozéka a telepü-
lés értékeit tartalmazó kiajánlási 
melléklet. Gondolok egy szokat-
lant: 

- Kérem, tekintsen turistának, 
aki a község és a környék látnivalói-
ra kíváncsi - ajánlottam Rudas Mik-
lós pákai polgármesternek. 

- Rendben - vette a lapot, annál 
is inkább, mert az önkormányzat 
egyik fontos stratégiája a turizmus 
fejlesztése. 

- Miért érdemes Pákára utaz-
ni? 

- A legérdekesebb látványosság 
az ország leghosszabb kisvasútja, 
amely a kistolmácsi tófürdőtől a 
nemrég megépült szakaszával a 
lenti gyógyfürdőig közlekedik, s 
megáll nálunk is. Azt ajánlom, érde-
mes itt kiszállni, mert nagyon jó el-
látásban részesül a vendég. Két ét-
terem, plusz az iskola konyhája há-
zias, tájjellegű ételeket kínál, s a 
panzió, valamint a közösségi ház 
együttesen 60-70 személynek tud 
szállást adni. A szolgáltatások ké-
nyelmesek, s anyagilag is kedve-
zőek. Kedveli a sportot? Ha igen, 
több lehetőség közül választhat. Az 

| iskolában teniszpálya van, a torna-
teremben kosárlabdázni lehet. Van 

futballpályánk, mellette automata 
tekepályával, büfével. 

- Az erdő, a gomba érdekel in-
kább... 

- Jó gombázóhelyek rejlenek er-
refelé és az emberek szívesen 
megmutatják, merre érdemes elsé-
tálni. Közel a csömödéri tó, ahol 
gombát szedni és horgászni egya-
ránt lehet. Szalonnasütők is vannak 
ott, és kevesen tudják, hogy mint-
egy száz horgásztanya épült a tó 
köré. Magam is szeretek kimenni. 

- A faluban milyen látnivalók 
vannak? 

- Érdemes megnézni az új utca-
részleteket, látszik a lakók igényes-
sége. Én mégsem vagyok elége-
dett, mert sokan eldobják a szeme-
tet és hiányzik az ösztön, hogy ez 
zavaróan hasson, késztetést érez-
zenek lenyúlni egy eldobott cigaret-
tásdobozért. Páka arról híres, hogy 
itt született a kiváló fizikus, Öveges 
József professzor. A család ősi há-
za már elpusztult, de a későbbi 
megvan, csak hát külföldi birtoká-
ban. Amikor az örökösök döntöttek 
az eladásáról, az önkormányzatnak 
nem volt pénze a megvásárlásra. 
Ezt nagyon sajnáljuk. Van azonban 
Öveges utcánk, amely arról neve-
zetes, hogy a család által felajánlott 
Öveges-birtok egy részén halad ke-
resztül. Március 15-én lesz az isko-
lánk névadó ünnepsége, s termé-
szetesen Öveges József nevét kap-
ja meg. Az igazgatóasszony pedig 
felkutatta az országban a pro-
fesszor hagyatékát - sokat kaptunk 
a családtól is - , így egy rendkívül 
érdekes emlékszobát rendezünk 
be. A nyári millenniumi ünnepsé-
gekre elkészül a dömeföldi falurész-

ben a tájházunk. Most zsüpolják a 
tetejét, mert a régi fedél már elvéko-
nyodott. A falusi kézműves mester-
ségeket, kosárfonást, seprűkészí-
tést és szövést szeretnénk bemu-
tatni. A megyei múzeum ajánlott 
hozzá segítséget. Millenniumi em-
lékparkunk is születik Szerdahelyi 
Károly tervező munkája nyomán. Itt 
az önkormányzat szomszédságá-
ban lévő elöregedett park megújítá-
sára kerül sor. Az öregek helyére új 
növényzet kerül, és egy emlékmű-
vet állítunk fel. Ehhez pályázaton 
nyertünk egy kis pénzt, az emlék-
műre 400 ezer, a park növényzeté-
nek megújítására 230 ezer forintot. 
Ez elég kevés, de építünk a társa-
dalmi munká-
ra meg a sa-
ját brigádra. 

- A szőlő-
hegynek er-
refelé nincs 
kultusza? 

- Nem tar-
tozunk a bor-
vidékhez, de 
azért szőlő-
hegyünk van. 
Amikor né-
m e t o r s z á g i 
testvérfalunk-
ból Wiesen-
dorfból meg-
jönnek a ven-
dégeink, el-
maradhatat-
lan a szőlőhe-
gyi kirándu-
lás. A faluban 
magyar -né-
met baráti kör 
működik, az 

iskolában német nyelv oktatása fo-
lyik és a gyerekek között is működik 
a cserekapcsolat. Amúgy is vannak 
már a faluban külföldiek: 10-12 há-
zat osztrákok, németek vásároltak 
meg. 

- Betegség esetén orvosi se-
gítségért milyen messze kell el-
menni? 

- Van orvosi ellátás, még fogor-
vos is működik. Sajnos, a fogászati 
egység elöregedett, pályáztunk a 
megújítására, ami 5,5 millió forintot 
igényel. Az ehhez szükséges 1 millió 
forint saját erőt beterveztük a költ-
ségvetésbe. Működik gyógyszertár 
is, s a cég úgy döntött, nem újítja fel, 
hanem a közelében újat épít. Van 

posta, kultúrház. Egy vállalkozó a 
régi iskolából közösségi házat alakí-
tott ki, ahol lakodalmakat is lehet 
rendezni, mert 200 ember leültethe-
tő. Nagy művelődési házunk van, te-
tejét szigetelni kellett, de a fűtés-
rendszere is megkívánná a korsze-
rűsítést. Elmondanám, hogy lesz 
földgázhálózatunk is, most folyik a 
tervezése és a falu legalább 60 szá-
zaléka, 321 család igényelte eddig. 
Még az idén kigyullad a gázláng, az 
önkormányzat azonban az intézmé-
nyekbe csak a jövő évben tudja be-
szereltetni a rendszert. 

- Miből élnek itt az emberek? 
- A tsz felszámolódott és mező-

gazdasági vállalkozók művelik a föl-

Pákal falurészlet. (Fotó: Kiss Ferenc) 

Öveges professzor hagyatéka. 

deket. Négyen elég nagy területe-
ken gazdálkodnak. A többiek keres-
kedelemmel, szolgáltatással foglal-
koznak és működnek üzemek is, 
két olasz és egy magántulajdonú 
varroda. Nagy gond, hogy az olaj-
ipar leépülőben van, jó néhány csa-
lád kenyerét ez biztosította. Szeret-
nénk, ha új munkalehetőségek te-
remtődnének. Falunk tagja a lenti 
vállalkozási övezetnek és a közös 
döntés alapján minden község ipa-
ri övezetet jelöl ki. Páka rendezési 
terve is kiegészül vele. Öt helyen 
jelöltünk ki ipari övezetet, ahol a 
helybeli és érkező vállalkozók meg-
felelő infrastruktúrával kialakíthatják 
a telepüket. 

Forgatja a rendezési tervet, 
amelynek települési törzskönyvét 
tavaly készítették el, a kiajánlási 
terv pedig egészen friss. 

- A kiajánlási terv valójában ide-
genforgalmi célokat szolgál. A tér-
képes eligazítás megadja a turisták-
nak a legszükségesebb információ-
kat, tudnivalókat. A többi település 
terveivel összesítve közös kiadvány 
készül majd az idegenforgalom fej-
lesztése érdekében. Az erdei kis-
vasút vonzásában nagy remények-
kel számítunk a turizmusra - mond-
ta végezetül Rudas Miklós pákai 
polgármester. 

B. E. 



p 

Öveges-hét 
Kiállítás-megnyitóval és pá-

lyázati munkák értékelésével 
tegnap Pákán kezdetét vette az 
Öveges-hét, a szerdai iskola-
névadóhoz kapcsolódó ünnep-
ségsorozat. 

A tanintézet a rangos ese-
mény tiszteletére írta ki még ta-
valy azt a három pályázatot, 
amelynek díjkiosztó ünnepsé-
gére a megye számos iskolájá-
ból érkeztek vendégek. A zalai 
természettudósok életének és 
munkásságának bemutatására 
25 tanuló vállalkozott, közülük 
a akanizsai Rimbauer Szabina 
pályázatát találták a legjobbnak, 
ő iskolája névadójáról, Zemplén 
Győzőről készítette dolgozatát. 
A fizikai eszközkészítési ver-
senyt a hőtágulást bemutató kí-
sérletével a helyi Szabó Fruzsi-
na nyerte. 

A képzőművészeti pályázatra 
152 alkotás érkezett, melyekből 
egy megyei rajzkiállítást ren-
deztek be az aulában. 

Zooo. űS.Jh- , ÁáUeí. 



8 ZALAI HÍRLAP ÜNNEP 2000. március 14., KEDD 

Emlékszoba a fizikusnak 
Öveges József munkásságáról szóló állandó kiállítás nyílik a pákai iskolában 

Gyenese Ferencné a kísérleti eszközöket mutatja 

— Tavaly szeptemberben 
fogtunk hozzá az anyaggyűjtés-
hez, akkor, amikor elhatároztuk, 
hogy szeretnénk felvenni a pro-
fesszor nevét. Én is elég sok em-
léket őrzök tőle, például az az 
arckép ott a falon, az is az 
enyém, eredeti dedikálással. 

A nagy, eddig javarészt ki-
használatlan, mostanra lécfallal 
leválasztott zsibongóban ezen-
túl egy különös ember borotvál-
kozó-készlete, tolltartója, két-
karú mérlege, öreg televíziója, 
kopottzöldes távcsöve, ívlám-
pája, egy-egy színjeles bizonyít-
vány fénymásolata lesz látható. 
Itt sétálgatunk, s váltunk szót a 
hét végi, az iskolafalak számára 

bizonyára meglehetősen szokat-
lan csendben Gyenese Ferenc-
nével, az iskola igazgatónőjé-
vel, abból az alkalomból* hogy 
Páka tanintézménye, illetve Pá-
ka egész lakossága különleges 
ünnepre vár. 

Nem nehéz kitalálni, hogy 
Öveges József fizikus profesz-
szor, egyetemi tanár, piarista 
pap szülőfalujában mire készül-
nek: március 15-én, számos hí-
resség jelenlétében veszi fel az 
iskola hírneves egykori növen-
déke nevét. Az eseményhez egy 
állandó tárlat megnyitása is 
társul. A professzor munkássá-
gának, életének keresztmetsze-
tét nyújtó kiállítás tárgyaihoz 

kapunk rögtönzött tárlatveze-
tést. 

— Gyerekközeiben lesznek a 
tárgyi emlékek, szeretnénk is, 
hogy nap mint nap együtt élje-

A professzor végre 
hazaérhet iskolájába 

nek mindezzel. — mondja az 
igazgató. És akkor jöttek az ada-
kozók, kapcsolódva a nemrégi-
ben létrehozott alapítványhoz, 
amelynek vezetője, Molnár 
László is nagyon sokat segített. 
Felsorolni is nehéz, ki minden-
kit mozgatott meg a felhívás, 

jöjjenek, hozzák el mindazt, 
amit Öveges József hagyatéká-
ból őriz, s szívesen bocsátaná a 
köz rendelkezésére. A budapesti 
piarista gimnáziumtól kezdve 
— ahol tanított — a rokonságán 
át a falubeliekig adományoztak 
a kiállítás számára, s ez azért is 
nagy dolog, mivel minden itt lát-
ható tárgy ezentúl az iskola tu-
lajdona lesz. A korabeli kísérleti 
eszközök között a professzor sa-
játjai is megtalálhatók, sőt a két-
karú mérlegről még a vételi el-
ismervény is megvan, illusztrál-
va a professzor alaposságát, pre-
cízségét. 

—A szekrény, az asztal, a fo-
tel, a mikroszkóp, mind-mind az 

övé volt. — nyitja a kétajtós al-
kalmatosságot tárlatvezetőnk, s 
lám, egy kézirat lapul a polcon. 

— Gyűjtöttük a dolgokat, s 
amikor már azt hittük, nagyjá-
ból minden a birtokunkban van, 
ami itt helyben fellelhető, Ilonka 
néni, a professzor unokatestvére 
telefonált egyik este: a Fegyve-
rek fizikájának eredeti kézirata 
is megvan ám. Kicsit vívódott, 
hogy ideadja-e, végül megtisz-
telt bennünket vele. 

A felbecsülhetetlen értékű 
kéziratból egy lapot az egyik 
üvegtárlóba is elhelyeztek. A ki-
állítást egyébként az életút sze-
rint rendszerezte rövid sétaúttal 
bejárható „emléktúrává" két 
szakavatott múzeológus, Béres 
Katalin és Megyeri Anna, a zala-
egerszegi Göcseji Múzeum 
munkatársa. A pákai évek után 
így az iskolái következnek, 
majd a budapesti otthon, no meg 
a televíziós munkáról fennma-
radt fotófelvételek. A személyes 
holmikon, eszközökön túl a 
könyvei egy-egy példányait is 
megtalálhatjuk itt. 

Gyenese Ferencné — mon-
dani sem kell, ő maga is fizikata-
nár—raj vezetőként, azon keve-

sek közé tartozott, aki diákjaival 
együtt jelen volt a professzor za-
laegerszegi temetésén 1979-
ben. Ez azért nagy szó, mert 
mint hírlik, bármilyen nagy 
nevű is volt az elhunyt, amiatt, 
hogy piarista papról volt szó, az 
akkori állampárt kötelékeibe 
tartozók nem vehettek részt a 
szertartáson. Ennek a rajnak, 
mely Öveges nevét még életé-
ben felvette, a professzor mun-
kásságát figyelemmel kísérő 
naplója is megtalálható az egyik 
tárlóban, méghozzá Öveges Jó-
zsef javításaival együtt. 

A tárlat szerkezete gyerek-
központú: a mágneses indukci-
ós kísérlet, az elektromos kisü-
lés nem biztos, hogy érdekelné a 
nebulókat, ha ezt illusztrálva 
nem Heki, a mágneses kutya kö-
szöntene rájuk, aki a hangos ki-
áltásra kiugrik a házából, vagy a 
gyönyörű Tesla-gömb, amely 
bíborvillámokat szór a kezünk 
simogatása nyomán, miközben 
csak földelést keres. 

Apropó kutya. A professzort 
még egy tiszai kutya is felismerte 
a folyó partján: látta a tévében, 
rendhagyó fizikaórát tartva. 

— ahzs — A berendezési tárgyak a rokonoktól kerültek az iskolába. A szekrény értékes kéziratot rejt. A lenyűgöző Tesla-gömb villámai. 



Páka jeles napja 
Iskolanévadás, mil lenniumi zászlóátadás 

Millenniumi zászlóátadás, 
Öveges-emlékszoba és iskola-
névadó jelzi, hogy Páka község 
a település jelenkori történeté-
nek egyik legnagyobb esemé-
nyét élte meg tegnap. Rudas 
Miklós polgármester az ünnep-
ségen a már Öveges József Alta-
lános Iskola igazgatójának átad-
ta a fenntartó önkormányzatok 
névadásról szóló határozatát, 
majd Varga László, a megyei 

Vaki lÁ'/íap 
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közgyűlés elnöke mondott ün-
nepi beszédet. 

— 1848. március 15-ike az-
zal a dilemmával nézett szembe, 
hogy felzárkózik-e Magyaror-
szág a fejlett európai nemzetek-
hez, megteszi-e azokat a polgá-
rosodáshoz szükséges lépése-
ket, amelyekkel Európa élvona-
lába emelheti a magyarságot. 
(Egyebek Iskolanévadás, zász-
lóátadás címen a 3. oldalon.) 

Iskolanévadás, zászlóátadás 
(Folytatás az 1. oldalról.) 
A folytatásban az intézmény 

tanulói adtak rövid — a márciu-
si eseményekről is megemléke-
ző — műsort, majd Gyenese Fe-
rencné iskolaigazgató emléke-
zett meg a község híres szülötté-
ről, a Kossuth-, SZOT- és 
Prométheusz-díjas egyetemi ta-
nárról, a piarista rend egykori 
tagjáról. 

Ezt követően Szilágyiné 
Szemkeő Judit, az Oktatási Mi-
nisztérium államtitkára és az 
Öveges rokonsághoz tartozó 
Göncz Arpádné, a köztársasági 
elnök felesége közösen leleplez-
ték a Koplár Katalin zalaeger-
szegi szobrász által készített 

Öveges-domborművet — mely 
az iskola bejárata mellett kapott 
helyet —, illetve a fenntartó ön-
kormányzatok zászlót adomá-
nyoztak az intézménynek. 

A zászlóra dr. Hóbor Erzsé-
bet, a megyei közigazgatási hi-

Páka község méltán 
büszke szülöttjére 

vatal vezetője — mint zászló-
anya — kötötte az első szalagot, 
majd dr. Márfi Gyula veszprémi 
érsek megszentelte azt. 

A tavaly létrehozott Öveges a 
Gyermekekért Alapítvány Öve-

ges József emlékplakettjeinek 
átadása következett ezután, me-
lyet Szabó József, a község egy-
kori tanácselnöke, Tóth Tiborné, 
született Öveges Ilona és Öveges 
Ede, a legközelebbi élő rokonok, 
valamint Gyenese Ferencné és a 
németországi Wesendorf iskolá-
jának igazgatója, Wilhelm Biliig 
vehettek át. 

Az ünnepség folytatásaként 
Nógrádi László, a térség ország-
gyűlési képviselője méltatta a 
millenniumot, majd Szilágyiné 
Szemkeő Judit Páka, Ortaháza, 
Kányavár és Pördefölde polgár-
mestereinek átadta a millenniu-
mi zászlót. 

Gyuricza Ferenc 

Dr. Hóbor Erzsébet zászlóanya felköti a szalagot az Öveges-iskola lobogójára 



Megyei Fajzpályá-
zaton nyertek 

A pákai Öveges József 
^ Altalános Iskola névadó 

J ünnepsége alkalmából 
szervezett képzőművésze-
ti pályázatra 152 alkotás 

-- érkezett be a megye szám-
<\J talan iskolájából. A három 

5 fős szakmai zsűri két kate-
góriában — alsó és felső 
tagozatos tanulók — érté-

$ kelte a műveket, és tíz-tíz 
Q tanulót díjazott. Első he-
Q lyezést a nagykanizsai Zrí-
0 nyi iskola harmadik osz-
^ tályos tanulója, Tóth Vik-
• tor, illetve a lenti Vörös-

^ marty Mihály Általános 
^ Iskola végzőse, Borsos 

Barnabás ért el. 

A Pákai Általános iskola, az 
„Öveges a Gyermekekért" Ala-
pítvány és a község önkor-
mányzata március 15-én tartot-
ta meg az Öveges József Általá-
nos iskola és Napközi Otthonos 
Óvoda névadó ünnepségét. 

Rudas Miklós polgármester 
köszöntötte a térségből össze-
gyűlteket, és átadta az iskolát 
fenntartó önkormányzatok jegy-
zőkönyvét Gyenese Ferencné is-
kolaigazgatónak azzal, hogy et-
től a naptól fogva a Kossuth- és 
Prométheusz-díjas Öveges Jó-
zsef professzor nevét viseli az 
intézmény. Az iskolanévadás, a 
magyar szabadságharc és a mil-
lennium jegyében ünnepi kö-
szöntőt mondott Varga László, a 
megyei közgyűlés elnöke, majd 
Gyenese Ferencné iskolaigazga-
tó beszélt a névadóról, Öveges 
professzorról, aki 250 évre gyö-
kerező tanító családból szárma-
zott, bencés diák volt, 36 évig 
oktatta hazaszeretetre és fiziká-
ra a diákjait, 22 éven át kápráza-
tos produkciókkal szerettette 
meg a fizikát a tv-nézőkkel, 32 
népszerű tankönyvet és számos 
publikációt írt. 

Ezt követően került sor 
Koplár Katalin zalaegerszegi 
szobrászművész Öveges Józse-
fet ábrázoló domborművének 
avatására: a rendezvény dísz-
vendége Göncz Árpádné, a Ma-
gyar Köztársaság elnökének fe-

E M L E K S Z O B A ES KIÁLLÍTÁS 

Névadó Pákán 
lesége valamint Szilágyiné 
Szemkeő Judit közigazgatási ál-
lamtitkár leplezte le az alkotást. 
Az államtitkár asszony beszédé-
ben elmondta, hogy az iskolának 
nevet választani különös fele-
lősség, azt jelenti, hogy elfogad-
ják azt az értékrendet, amit ez 
esetben öveges professzor kép-

viselt. Elsők között a hűséget, a 
hitet, a szeretet, a tiszteletet, az 
elfogadást. 

Az iskolát fenntartó pákai, 
ortaházai, kányavári és pörde-
földei önkormányzatok zászlót 
adományoztak az intézmény-
nek, s a zászlóanya szerepét dr. 
Hóbor Erzsébet, a Zala Megyei 

Ünnepélyes pillanat: Márfi Gyula veszprémi érsek felszenteli 
az iskola zászlaját. (Fotó: Kiss Ferenc) 

Közigazgatási Hivatal vezetője 
töltötte be. A zászlóra szalagot 
kötött Wilhelm Windig, a né-
metországi testvértelepülés 
Wiesendorf iskolájának igazga-
tója, aki az ünnepségre 21 diák-
kal érkezett. 

Az iskola zászlóját és az öve-
ges-domborművet az egykori 
diák, a pördeföldei születésű dr. 
Márfi Gyula veszprémi érsek 
szentelte fel, és meghitt szavak-
kal emlékezett Öveges József 
szerzetestanárra. 

Az ünnepi alkalomból az 
„Öveges a Gyermekekért" Alapít-
vány kuratóriuma emlékplaket-
teket adományozott többek kö-
zött az Öveges-emlékszoba 
megvalósításában részt vevő 
Tóth Tiborné Öveges Ilonának, 
Öveges Edének. 

A magyar millennium jegyé-
ben Nógrádi László országgyű-
lési képviselő mondott ünnepi 
beszédet, s ezt követően Szilá-
gyiné Szemkeő Judit államtit-
kár átadta a millenniumi zászló-
kat Rudas Miklós pákai, Vajmi 
Ferenc ortaházai, Szekér Fe-
renc kányavári és Cseresnyés 
Zoltán pördeföldei polgármes-
ternek. 

Az Öveges-emlékszoba és ki-
állítás megnyitóján dr. vándor 
László megyei múzeumigazgató 
méltatta az összefogást, a tö-
rekvést. Végezetül az ünneplők 
felkeresték, megkoszorúzták az 
Öveges-emléktáblát. 

I III. eoj. S.^^ . Z2-. 



Eggyel kevesebb 
Egy csoporttal keve-

sebb óvodás kezd szep-
temberben a pákai gyer-
mekintézményben — dön-
töttek összevont testületi 
ülésen a fenntartó önkor-
mányzatok képviselői. 

A négy településen (Pá-
kán, Ortaházán, Kányavá-
ron, Pördeföldén) mintegy 
50 óvodáskorú gyermek 
él, s a törvény az óvodai 
csoportok maximumlét-
számát 25 főben határozza 
meg, azaz az intézmény a 
fenntartók véleménye sze-
rint két csoporttal is üze-
meltethető. Az önkor-
mányzatok élnek azon ki-
tétellel, miszerint indokolt 
esetben a maximális lét-
szám 20 százalékkal túl-
léphető. 

A racionalizálással 
együtt elrendelték az óvo-
da dolgozói létszámának 
három fővel — két peda-
gógus és egy kisegítő — 
történő csökkentését is, 
ami hárommilliós költség-
megtakarítást jelent éven-
te. A felszabaduló munka-
erő foglalkoztatására az 
önkormányzatok költség-
vetési szerveinél nincs le-
hetőség. 



Felszámolják a Válicka Kft-t 
Az épületekre akadt vevő, a cég nem kellett senkinek 

A felszámolás sorsára jutott a 
pákai Válicka Kft., amelynek 90 
százalékban a helyi, 10 száza-
lékban pedig a csömödéri ön-
kormányzat a tulajdonosa. Az 
elsősorban községgazdálkodási 
feladatokat ellátó céget tulajdo-
nosai ugyan megpróbálták érté-
kesíteni, ám mint Rudas Miklós 
pákai polgármestertől megtud-
tuk, úgy néz ki, hogy csak a cég 
által használt, a kft-be be nem 
vitt ingatlanokat vásárolja meg 
két helyi betéti társaság. 

Az egykori költségvetési 
üzem 1992-ben alakult át kft-vé, 
amit hat önkormányzat alapí-
tott. Tavaly azonban négy köz-
ség — Tormafölde, Lovászi, 
Tornyiszentmiklós és Ortaháza 
— kiszállt a cégből, üzletrészü-
ket Páka vette át. Ekkor már 
kezdtek megmutatkozni a gon-
dok. 1999 március végén lejárt 
az addigi ügyvezető, Cselenkó 

I József megbízatása, aki nem 
kívánt az újabb ciklusra pályá-
zni. TóthJózsefné gazdasági ve-
zető szerint azért, mert nem ér-
zékelte az önkormányzat támo-
gatását, nem kapott segítséget a 
cég akkor még csupán 500 ezer 
forintos tartozásának rendezé-
séhez. 

Az önkormányzat pályázatot 
írt ki az ügyvezetői tisztségre, a 
nyertes jelölt azonban nem vál-
totta be a hozzá fűzött reménye-
ket. Tóth Józsefné, amikor 
észlelte a különféle szabályta-
lanságokat, jelentette azokat a 
többségi tulajdonos önkor-
mányzatnak, ám mint mondta, 
nem történt semmi. Ezért aztán 
írásban tett jelentést, arra már el-
rendelt a képviselő-testület egy 
könyvvizsgálatot, amely meg is 
állapította a hiányosságokat, 
szabálytalanságokat. Mégis az 
ügyvezető mondott fel. 

Új pályázat következett, 
akadt jelentkező is, nyertes is, 
aki osztrák munkát szerzett a 
cégnek. Igaz, ez nemhogy hasz-
not hozott volna, de 700 ezer fo-
rintos veszteséggel terhelte meg 
a kft. kasszáját. Az ügyvezető 
aztán egyszer csak eltűnt — vá-
zolta a furcsa történetet Tóth Jó-
zsefné —, a képviselő-testület 
mégis meghosszabbította az 
eredetileg 3 hónapra szóló szer-
ződését egy újabb hónappal. 
Persze nem került elő később 

sem, az önkormányzat ekkor 
CzupiJenő alpolgármestert bíz-
ta meg a cég vezetésével, aki fél-
állásban látta el a tisztséget. 

Ekkor már felmerült a kft. el-
adásának gondolata, meg is hir-
dették. Komoly érdeklődést mu-
tatott például a lenti Le-Ko Kft., 
végül mégsem ütötték nyélbe az 
üzletet. — Odaadtuk volna a 
lentieknek, ha átvállalják a defi-
citet, s foglalkoztatják a dolgo-
zókat —mondta a polgármester. 
A lenti városgazdálkodási válla-
lat azonban nem jelentkezett 
újra. 

Időközben a létszámot csök-
kentették (1999-ben még közel 
húszan dolgoztak a Válicka Kft-
nél, korábban azonban alkal-
maztak 28-30 dolgozót is), a te-
vékenység egy része szünetelt. 
Ezzel együtt a költségek szapo-

Cégsors • • • • • • • 
A vezetők jöttek, men-
tek, a kft. tönkrement 

rították az adósságot, amely má-
ra meghaladta a 2 millió forintot. 
Tóth Józsefnéék úgy látják, ha 
az önkormányzat másképp áll a 
cég dolgaihoz, nem biztos, hogy 
ilyen végnek kellett volna bekö-
vetkeznie. Rudas Miklós abban 
látja a nem éppen szívderítő vég-
kifejlet okát, hogy nem sikerült 
olyan vezetőt találniuk, aki rend-
be tette volna a dolgokat. 

Az önkormányzat korábban 
úgy döntött, ha április 1-jéig 
nem sikerül vevőt találni a cégre, 
megindítják a felszámolási eljá-
rást. Ez következik, mert a két 
helyi vállalkozás — a Faraklap 
Bt. és az Emil Fürész Bt., ame-
lyek képviselőivel néhány nap-
pal ezelőtt tárgyaltak az önkor-
mányzati vezetők — csak az in-
gatlanokat kívánják megvásá-
rolni, a kft. épületeit 
tevékenységük bővítéséhez 
használnák fel. Az ingatlanok 
egyébként a társközségek közös 
tulajdonában vannak. 

Rudas Miklós elmondta: a 
cég eszközeit értékesítik, a va-
gyon úgy ahogy fedezi az adós-
ságokat. Az eddig a Válicka Kft. 
által végzett tevékenységekre 
pedig vállalkozókat keresnek. 

Sz. O. 
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Multimédiás nap Zalaszentgróton 

2000. április 13-án 10 órai kezdettel Multimédiás napot 
szervezünk Zalaszentgróton a Csányi László Általános 
Iskolában. 

Program: 
1. Két videó projektoron folyamatosan kerülnek 

bemutatásra az oktatást segítő CD-ROM-ok. 
Egy-egy CD-re 10-10 perc időtartam jut. 

2. A Nemzeti Tankönyvkiadó részt vesz az általa 
forgalmazott CD-k bemutatásával. 

3. Az Apáczai Kiadó teljes tankönyvkínálatával jelen 
lesz. Továbbá azon szakembereivel, akik a jövőben 
CD-ROM-ok kiadásával foglalkoznak. 

4. Várjuk minden olyan kolléga jelentkezését a 
83/560- 150-es telefonon vagy a 
Csanyizg@matavnet.hu címen, akik 

a) foglalkoztak multimédiás CD készítésével, és azt szívesen 
bemutatnák 

b) akik a jövőben kívánnak CD-t készíteni, s ehhez segítséget, 
ötletet várnak 

c) birtokában van olyan oktatást segítő CD, mely még nem 
közismert, és érdeklődésre tarthat számot, melyet szívesen 
bemutatna. 

5. A napon jelen lesz a VE. Georgikon Mezőgazdaság 
Tudományi Kar Szaktanácsadói Továbbképzési Informatikai 
Központ munkatársai a TANÁRSEGÉD programmal, mely 
dolgozatok összeállítását és differenciált foglalkoztatást segítik. 

Jelen lesz Bedö Ferenc informatika szaktanácsadó, aki beszámol 
kerettantervekről és InfoSavaria 2000 rendezvényről. 

A napnak az a célja, hogy térségünkben minél több CD kerüljön 
felhasználásra. 

Emlékhét Pákán 
Öveges József, a tudós tanár, Zala megyében Pákán született. 

1992-ben a község emléktáblával jelölte szülőházát. Régi igény 
volt, hogy az általános iskola viselje a professzor nevét. 2000. 
március 15-én-Gyenese Ferencné igazgató kezdeményezésére 
- az iskola felvette a zalai születésű tudós pedagógus nevét. 

A rangos eseményhez kapcsolódóan az iskola „Csodálatos 
természet" címmel rajzpályázatot, „Zalai természettudósok 
élete és munkássága" címmel zalai születésű természettudósok 
életét bemutató pályázatot és fizikai eszközkészítési versenyt 
hirdetett. 

A pályázatok értékelésére március 13-án került sor. A 
rajzokból és pályamüvekből az iskola zsibongójában kiállítás 
nyílt. Sok értékes (30) pályamunka és másfélszáz rajz érkezett. 

A z Öveges Emlékhét színvonalát emelte, hogy a 
németországi Wesendorf testvériskolájának küldöttsége is részt 
vett a hét eseményeiben. 

A névadó ünnepséget Rudas Miklós polgármester nyitotta 
meg. Ünnepi köszöntőt mondott Varga László, a Zala Megyei 
Közgyűlés Elnöke, majd az iskola tanulói adtak ünnepi műsort. 
Ezek után az iskola igazgatónője méltatta, mutatta be a névadó 
Öveges József életét, munkásságát. 

Szilágyiné Szemkeő Judit és Göncz Árpádné avatták fel az 
aulában elhelyezett Öveges-dombormüvet, Koplár Katalin 
alkotását. 

Az ünnepség részeként került sor az iskolazászló átadására. A 
zászlóra dr. Hóbor Erzsébet, a Megyei Közigazgatási Hivatal 
vezetője kötötte fel az első szalagot, majd dr. Márfi Gyula 
veszprémi érsek megszentelte azt. 

Az „Öveges a gyermekekért" alapítvány emlékplakettet 
adományozott: Szabó Józsefnek a község egykori 
tanácselnökének, Tóth Tiborné született Öveges Ilonának, 
Öveges Edének, a legközelebbi élő hozzátartozónak, Gyenese 
Ferencné igazgatónak, Wilhelm Billignek, a wesendorfi iskola 
igazgatójának. 

Az ünnepség színvonalát emelte a Berzsenyi Dániel 
Tanárképző Főiskola ének szakos hallgatóinak műsora. 

Kedves színfoltja volt az eseménysorozatnak az Öveges 
emlékszoba és kiállítás megnyitása. Itt a családtól és másoktól 
kapott személyes tárgyait, korabeli kísérleti eszközöket, fotókat, 
a megjelent könyveinek egy-egy példányát lehet látni. 

A kiállítás előzetes bejelentés után munkanapokon 
díjtalanul látogatható. 

Az ünnepi program zárasaként a résztvevők megkoszorúzták 
az Öveges-emléktáblát. 

Beszédet mondott: Dr. Kállay Emil, a Piarista Rend 
Tartományfőnöke, dr. Pálfi Dénes, a TIT Öveges József 
Ismeretterjesztő Egyesület Elnöke. 

A család koszorúja mellett - többek között - koszorút helyezett 
el: Göncz Árpádné, a professzor nevét viselő iskolák megjelent 
igazgatói, az Eötvös Loránd Fizikai Társulat nevében dr. Kovács 
László alelnök és Zsoldos Tamásné, a nagykanizsai csoport 
titkára és több más tisztelő. 

A hét további programját a két testvériskola tanulóinak közös 
foglalkozásai zárták. 

Kúti László 

Az oktatási ombudsman beszámolója 

Eddig 202 megkeresés érkezett az oktatási jogok miniszteri 
biztosához. Az ombudsman egy esetben fogalmazott meg 
ajánlást. A hivatal négy átfogó vizsgálatot tervez erre az évre. 

Aáry-Tamás Lajos, az Országgyűlés oktatási és tudományos 
bizottsága előtt elmondta: a tavaly decemberben létrehozott 
hivatalhoz összesen 202 megkeresés érkezett, 53 esetben 
pedagógus, 20 alkalommal tanár, 38 esetben szülő jelzett 
sérelmet. 
Aáry-Tamás Lajos szólt arról is, hogy egy esetben fogalmazott 
meg ajánlást, mivel az egyeztetés eleve eredménytelennek 

látszott. Javaslatát az érintett fél elfogadta. Jelezte: a hivatal az 
idei évben négy átfogó vizsgálat elvégzését tervezi. A Magyar 
Szülők Országos Egyesületének kezdeményezésére várhatóan 
górcső alá veszik a tankönyvrendelés, és -ellátás helyzetét, 
valamint - a szakszervezetek javaslatára - a pedagógusjogok 
érvényesülését. 

A miniszteri biztos szándéka, hogy a szakképzés területén 
feltérképezze azokat az oktatási intézményeket, amelyek jó 
kapcsolatot alakítottak ki gazdasági társaságokkal. A negyedik 
átfogó vizsgálat várhatóan a felsőoktatás helyzetével 
foglalkozik majd. 

mailto:Csanyizg@matavnet.hu
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Ma is él a tenni akarás - Kistérségi bemutató Pákán 

Február végén volt a zalaegerszegi Móricz Galéria 
millenniumi rendezvényeinek nyitánya. A "Zalai táj - zalai 
ecsettel" c. kiállítás megnyitóján egy Ady-iskolás kislány a Szép 
Zalában születtem c. göcseji népdalt énekelte. A Horváth Károly 
lenti népművelő, zeneiskolai tanár által gyűjtött dalt először az I. 
Pákai Folklór Fesztiválon mutatták be. Jelen volt a település 
nevezetes szülötte, Öveges József fizikusprofesszor, Horváth 
Károly, Vajda Józsi bácsi, Olsvai Imre, Pesovár Ernő és mások. 
Ennek immár több mint harminc éve. Egy ember életében ez 
jelentős kor. 

A történelem viszont évszázadokban, évezredekben számol és 
mér. A kereszténység kétezer évének örömtüzes, petárdás 
millenniumi világünnepét a televízió jóvoltából 
végigkövethettük a napút nyomán kelő pirkadat haladtával. A 
magyarság négy éve a honfoglalás száz év előtti millenniumára 
emlékezett, idén, 2000-ben, a millennium évében pedig a 
középkori keresztény államalapító, István király műve és a 
magar kultúra ezer éve előtt tiszteleg. 

Az ezer év magyarságának - benne a zalai embernek - töretlen 
alkotóvágyát és megújuló tehetségét fennmaradt építészeti, 
művészeti emlékei őrzik. A kallosdi kerektemplom, a zalavári 
apátság romjai, az egervári vár, a novai templom Dorfmaister 
freskóival éppen úgy, mint a keszthelyi Festetics-kastély, a 
füredi színház vagy a gébárti alkotóház. 

A nép élni akarásáról, leleményéről, szép utáni 
vágyakozásáról lakóházainak, eszközeinek, viseletének 
emlékei, dalai, szokásai egyaránt vallanak. Lelki egészségének, 
Göcsej és Hetés népe józan, természetes paraszti észjárásának, 
derűs, bizakodó életfelfogásának bizonyítékai a neves elődök 
nyomán - a pákai születésű Molnár László gyűjtötte "A nevetés 
egészség" c. kötetben - megjelentetett anekdoták, humoros, 
színes történetek füzére. 

Az egyetemes kultúrát is gazdagító művészpályák sarjadtak 
ezen a vidéken. A keszthelyi Goldmark Károly, a 
Nagykanizsáról indult Farkas Ferenc a zenéjével, a festészetben 
a zalaújlaki Egri József, a megyeszékhelyen született Vajda 
Lajos, szobrászatban az alsólendvai Zala György, az alsórajki 
Kisfaludi Stróbl Zsigmond és a római iskolás Botdogfai Farkas 
Sándor munkássága, életműve bizonyosan. 

A falvakban rekedt tehetségek is megtalálták az alkotás 
örömét, és megosztották a szépség szeretetét. A pölöskei 
Breglovics Kálmán, a galamboki kanász Pápai Sándor, a 
csömyefóldi Soós Lajos, a zalavégi Badacsonyi Lajos és mások 
pásztorfaragásai, a gáborjánházi Virágh házaspár szőttesei 
egyaránt becses emlékei közelmúltunknak. 

Az agyag, a szépség és funkció szerelméből foganhattak - az 
egykor a szentgyörgyvölgyi fazekas céhben dogozó - Kalamár 
István céhes mester vagy a novai Varga Károly, a 
Magyarszombatfáról Zalába települt Czugh János és Czugh 
Dezső műhelyében készült szép formájú. 

Tehetségben, alkotóvágyban, a kultúra szeretetében ma sincs 
hiány, amint erről a hétvégi rendezvény, a Közép-Zala Kistérségi 
Társulás Kultúrával a Nyugat kapujában kulturális bemutató 
Páka község művelődési otthonában megrendezett, rendkívül 
gazdag programja is tanúskodott. A kalákának a rokonságot, 
barátokat a ház felépítésére mozgósító szellemét, közösségi 

erejét idézte a nemes célra szerveződött szövetség települései 
amatőr művészeti együtteseinek, szólistáinak nagy 
érdeklődéssel kísért seregszemléje, találkozója. 

A rendezvény méltó nyitánya volt a térség amatőr képző- és 
iparművészeinek: a csertalakosi Jobbágy Ferenc lírai 
tájképeiből, a gutorföldi rajztanár, Jobbágy Zoltán szuggesztív 
portrésorozatából, az ugyancsak ott élő és alkotó 
gépésztechnikus, Sebők Lajos ötletes, je l legzetes 
faragványaiból, a két tófeji alkotó - Káliné Mákszem Irén 
terrakotta égetett kerámiafiguráiból és Törökné Molnár Ildikó 
szép formájú korongozott edényeiből - , valamint a náprádfai 
Vargáné Berta Katalin műves szövött textiljeiből rendezett 
kiállítás. 

A kiállítás megnyitása után vette kezdetét a mintegy kétórás 
műsor. Bevezetőjében Nyakas István társulati elnök -
Gutorfólde polgármestere - köszöntötte a fellépő szereplőket és 
a felkészítő tanárokat, a szervező népművelőket, a rendezvény 
házigazdáit, az érdeklődő közönséget, rokonokat, ismerősöket. 
Ismertette a társaság létrejöttét, működésének eddigi 
eredményeit, jövőbeni elképzeléseit. 

Egy idős, hatvan feletti szavaló, a Szentpéterföldén élő Tóth 
Jánosné mélyen átélt versmondása (Kádár János: Mese a 
krajcárfáról) után talpraesett, fiatal mesemondó, a gutorföldi 
6.osztályos Mészáros Tamás, A nagyotmondó legény magyar 
népmese színes, kifejező gesztusokkal kísért előadása 
fakasztotta mosolyra és vastapsra a hallgatóságot 

A kornyék tragikus sorsú szerelmi törtéretét, Kósa Anna 
balladáját a novai Kustos László idézte fel. Őt egy tehetséges 
fiatal énekes szólóéneke követte: a gutorföldi Horváth Johanna 
erdélyi népdalokat adott elő. Vidám percek következtek. A 
gutorföldi Gézengúzok - az általános iskola 4. osztályos 
színjátszói - nevükhöz méltó, fesztelen, színpadi játékkal, 
felszabadult, mókás eszközökkel mutatták be A rátóti csikótojás 
című szatirikus népmese feldolgozást Borbélyné Kovács Erika 
rendezésében. A csömödéri általános iskolások énektriója 
népdalokat énekelt. Nagy tapssal jutalmazta a közönség a tófeji 
iskola tánccsoportja által bemutatott somogyi és zalai táncokat. 
A csoport vezetője és koreográfusa - Lérántné Emszt Tímea -
felkészítő munkája elismerést érdemel. 

Stílusos viseletével, érett, kimunkált szép énekével, 
müsorválasztásával, egyaránt megérdemelt sikert aratott a 
gutorföldi felnőtt Pávakör. Az együttes munkáját Tóth Nóra 
zongoratanárnő két éve irányítja. 

Hajlékony, pallérozott énekhangjával igen jól gazdálkodott a 
pákai Lukács Renáta, aki a My Fair Lady közismert, nagysikerű 
szólói közül választott dalokat puritán, eszköztelen 
egyszerűséggel szólaltatta meg, nemcsak a hazai közönség 
tetszésére. 

A végig jó hangulatú találkozó egyik legnagyobb sikerét hozta 
a gutorföldiek felnőtt színjátszó csoportjának előadása. Szigeti 
József: A vén bakancsos és fia, a huszár című vaskos humorú 
népszínművének első részét mutatták be igen találó, karakteres 
szereplőválasztással, plasztikus, hatásos játékkal, vérbő 
komédiázással Török Ida népművelő rendezésében és 
szereplésével. A gutorföldiek sokoldalú részvétele, 
megérdemelt sikerű szereplése igazolja, ahol hozzáértő, lelkes 
népművelő törődhet, és törődik felelősséggel a település 
kulturális, művészeti életének szervezésével, feltételeinek 
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Szemléletváltás szükséges 
A Közép-Zala Kistérségi Társulás öt általános iskolájának 
mintegy hatszáz tanulója — kiegészülve a települések lakóival 
—vett részt az elmúlt hét végén azon a Tiszta környezetért elne-
vezésű akción, amelyet a Programsorozat az ifjúságért projekt 
részeként szerveztek meg a régióban. 

A Gutorfölde központtal mű-
ködő térségi társulás a Mobilitás 
alap támogatásával szervezi 
meg azt a 8 részből álló prog-
ramsorozatot, amelyben egye-
bek mellett kulturális bemuta-
tók, egészségmegőrző progra-
mok, játszóházak, kirándulások 
is szerepelnek. 

Nova, Gutorfölde, Tófej, Pá-
ka és Csömödér községek álta-
lános iskolás tanulói kapcsolód-
tak be a programba. 

Az akció során több autónyi 

felhalmozott szemetet szállítot-
tak el az említett településekről, 
illetve illegális szemétlerakókat 
számoltak fel — tudtuk meg 
Nyakas Istvántól, Gutorfölde 
polgármesterétől, a társulás el-
nökétől, aki szerint az akció leg-
nagyobb tanulsága, hogy amíg a 
lakosság részéről szemléletvál-
tás nem következik be, addig 
csak hasonló tüneti kezeléssel 
lehet a környezet állapotán javí-
tani. 

Gy. F. 
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Árverés 

Páka Kossuth út 7. szám 
alatti ingatlanok árverésérc ke-
rül sor 2000. április 29-én, 10 
órakor a helyszínen. Árverésre 
kerülnek: 

- 290 nV-es épület, kikiál-
tási ára: 6 millió Ft plusz áfa. 

- 178 m2-cs épület, kikiál-
tási ára: 1,5 millió Ft plusz áfa. 

- 104 m -es épület, kikiál-
tási ára: 1,5 millió Ft plusz áfa. 

Bánatpénz 100.000 Ft, me-
lyet az árverés megkezdése 
előtt 9,30-ig, a helyszínen kell 
befizetni. Vásárlásnál elsőbb-
séget élvez az, aki mindhárom 
épületet megvásárolja. 

Érdeklődni a pákai önkor-
mányzatnál lehet, munka-
napokon 7,30-tól 16-óráig, a 
92/378-003-as telefonon, illetve 
személyesen. 
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ugyancsak Csömödérben járt. 
Ugyanis tervbe vették a térség 
idegenforgalmának feltárását. Eh-
hez adva van a szép táj, a báza-
kerettyei olajipar, mint ipartörténe-
ti érdekesség, s nem utolsósorban 
az erdő és az erdei vasút, ez utób-
bi mentén feltárt bakancsos, ke-
rékpáros turistautak. Mint Varga 
Gellért elmondta, a bizottságnak 
nagyon tetszett az erdőgazdasági 
kínálat, és megvalósításához ma-
ximális támogatást ígértek. 

Megemlítette, hogy készítenek 
egy összeállítást a kisvasúti prog-
ramajánlatról, amit majd utazási iro-
dáknak kínálnak. Lesz abban gom-
batúra, botkóstolóval összekötött 
vonatozás, ami nem kis élményt je-
lenthet a természet kedvelőinek. 

Elképzelhetőnek tartja, hogy 
például Keszthelyről kiránduló-
busszal Kistolmácsra utaznak az 
érdeklődők, majd onnan tovább 
kisvasúttal Pákára. 

(Folytatás a 2. oldalon.) 
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Vasútszemle Csömödéren 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

Ott megtekinthetik a műem-
léktemplomot, majd ebédre el-
fogyaszthatnak valami speciá-
lis zalai ételt - mondjuk 
baboskáposztát és dödöllét tej-
föllel „nyakonöntve". Az erdő-
ben is lehet egy kiadós sétát 
tenni, netán a káricsai hegyen 
borozgatni. Ezután valahol, egy 

megadott helyen a vendégek 
visszaszállnak a vonatra, s úgy 
érkeznek a Kistolmácson vára-
kozó autóbuszhoz. Ez egy ki-
adós, teljes napos program. 

Hogy gyorsíthassák a vasút-
építést, a régi szárnyak megerő-
sítését, az Erdészeti Hivatalon 
keresztül a személyszállítási te-
vékenység támogatására pályá-

zattal éltek az FVM-hez. Varga 
Gellért elárulta, hogy tavaly is ka-
pott anyagi támogatást a kisvas-
út, ígéret van rá, hogy az idén se 
maradnak ki a sorból. Elkelne, hi-
szen a vasútfejlesztésre meglé-
vő húszmillió forint saját pénz-
eszköz kevés ahhoz, hogy jövő-
re, netán az idén befejeződjék a 
vasútkorszerűsítés. 

VasútszeiUle Csömödéren 
X 4 R 

A zalaegerszegi Ferrol ine Kft. vasútépí tő i az ú jonnan 
elkészült pálya beszabályozását végzik. 

A Csömödér-Lenti közötti új 
vasútvonal építése olyan stádium-
ban van, hogy a közelmúltban 
megtörténhetett a különböző ke-
reszteződések - három van ilyen 
- műszaki átadása. Mint Varga 
Gellért, a csömödéri vasútüzem 
igazgatója érdeklődésünkre el-
mondta, a közlekedési szakem-
berekből álló bizottság bejárta az 
említett pontokat és hozzájárul-
tak annak használatához. 

Ezzel a folyamat még nem zá-
rult le, hiszen az alépítmény tö-
mörségét ezután ellenőrző méré-
seknek vetik alá, és a Zala me-
gyei Közlekedési Felügyelet 
csak azt követően adja ki a pá-
lyahasználati engedélyt. Ezzel 
kapcsolatosan Varga Gellért azt 
is elmondta, hogy amint a fel-

ügyelet engedélye 
birtokukban lesz, a 
pályán megindul-
hat a forgalom, 
azon személyszál-

lító vonatok is közlekedhetnek. 
Hozzátette, hogy erre is kértek 
üzemeltetési engedélyt. Ennek 
ellenére me-
ne t rendszerű 
vonatokat még 
nem indítanak 
a Csömödér-
Lenti szakaszon, ahhoz még to-
vábbi nyolc kilométeren kell 
megerősíteni a pályát, amire va-
lószínű, hogy idén és jövőre ke-
rülhet sor. Addig is igény szerint 
különvonatok járnak, vagyis ha-
marosan a turistacsoportok uta-
zása lehetővé válik. 

A teherforgalom szintén lehet-
séges, erre érvényes engedéllyel 
rendelkezik a vasútüzem. A vár-
va várt gőzös vontatására még 
várni kell. Az úgynevezett Zsidó-

váltó és Kistolmács közötti 6,5 ki-
lométeres pályaszakaszon is el 
kell végezni a vágánycserét. Var-
ga Gellért arra számít, hogy erre 
- ha minden összejön - 2002-
ben sor kerülhet, s akkor Kistol-
mács és Zajda között valóságos 
nosztalgiavonat közlekedhet. 

Borozgatás a káricsai hegyen 
Elképzelhetőnek tartja, hogy a 

pálya gyöngébb szakaszának mi-
előbbi megerősítése után, teljes 
hosszúságban - Lentiig - járhat 
majd a gőzös. Addig dízel-moz-
dony-vontatással kell beérniük a 
turistáknak, a kirándulóknak. 

Ilyen szerelvények közleked-
nek menetrendszerűen május 2-
től Csömödér és Kistolmács, sőt 
Zajda és Kistolmács között is. 

A megyei közgyűlés idegen-
forgalmi bizottsága néhány hete 



Uj falugazdasz körzetek 
Április elsejétől 16 új fa lugazdász kezdte m e g a munkát a me-

gyében, ami az t jelenti , a körzeti központokat is beleszámítva 
összesen 44 szakember segít a gazdálkodóknak. 

Pusztai Lajos főfalugazdász el-
mondta, nagy szükség volt a szét-
aprózott településszerkezetű me-
gyében a hálózat bővítésére, 
ugyanis túl nagy körzeteket - 18 
falvas is volt - kellett átfogniuk, 
nem jutott elég idő az információk 
átadására. Jóllehet ebben az év-
ben van bőven magyaráznivaló, 
hiszen a regisztráció, a földhasz-
nálat földhivatali bejelentése, az 
őstermelői igazolványok kiadása, 
meghosszabbítása, a földalapú tá-
mogatás rendezése, a pályázati le-
hetőségek kihasználása rengeteg 
segítséget kíván. A hálózat szak-
emberekkel és számítógépekkel 
való megerősítése lehetővé teszi, 
hogy a körzeti központokban Zala-
egerszegen, Lentiben, Letenyén, 
Nagykanizsán, Keszthelyen és 
Zalaszentgróton naponta megkap-
ják a gazdák a szükséges segítsé-
get. A jövőben a hálózat szerepe 
tovább bővül, külön csoport jön 
létre az uniós feladatokhoz, így a 
Sapard területfejlesztési program 
megvalósításához. 

taJLoi U^o to ' 
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Új falugazdász körzetek alakul-
tak Bagód, Lovászi, Páka^ 
Becsehely, Zalakaros, Pacsa, Sár-
mellék, Hévíz, Zalacsány, Nagyka-
nizsa székhellyel, ami a többi kör-
zet átrendeződését is maga után 
vonta. A részletes hálózati rend-
szert a következő számunkban 
adjuk közre. 

Juniálisra 
készülnek 

Ez évben ünnepli megala-
kulásának 10. évfordulóját a 
Társadalmi Egyesülések Szö-
vetsége. A TESZ megyei iro-
dá jának v e z e t ő j e Horvá th 
Miklós e lmondta, hogy az év-
fordulóra mind a megyében, 
mind országosan készülnek, 
úgy véli, célszerű újragon-
dolni a szervezeti struktúrát , 
amely rugalmasabbá teszi a 
munkát . Ezért a május 26-án 
sorra kerülő országos kül-
döttgyűlésnek javasolják az 
alapszabály megvá l toz ta tá -
sát, aminek eredményeként 



2000. május 3., SZERDA 

Nóvák volt a vendég 
Gazdag, sokrétű és ötletes sportvetélkedővel, illetve a Föld nap-
ja tiszteletére szervezett műsorral köszöntötték a tavaszt a pá-
kai Öveges József Általános Iskola tanárai, diákjai az elmúlt hét 
péntek délutánján. A helyi diákönkormányzat által szervezett 
program három részből állt, ráadásul Nóvák Dezső olimpiai 
bajnok labdarúgó, az F T C korábbi edzője személyében illuszt-
ris vendéget is köszönthettek a közelmúltban „nevet kapott" in-
tézményben. 

Délután két órakor Nóvák 
Dezső élménybeszámolójával 
kezdődött a program. A válo-
gatott labdarúgó láthatóan 
örömmel idézte fel pályafutá-

sának legszebb pillanatait, majd 
a gyermekek kérdéseire ugyan-
ilyen lelkesedéssel válaszolt. 
Ezt követően a diákok, peda-
gógusok és a vendég közösen 
megtekintették a Föld napja 

alkalmából szervezett műsort, 
aminek végén hét különböző 
díszfát ültettek el az intézmény 
udvarán. A csemeték mellé 
egy tábla került, melyen Juhász 

Gyula: Ne bánt-
sátok a lombokat 
című költeményé-
nek részlete fi-
gyelmezteti a diá-
kokat, az élő ter-
mészet óvása, 
gondozása nem 
kampányszerű, egy 
napig tartó cseleke-
det kell, hogy le-
gyen. A program 
zárófejezeteként 
került sor a sport-
napra, ahol először 
totó megoldása 
várt a résztvevők- ' 
re, majd a gyer-
mekek és a szülők, 
közös csapatokat t 
alkotva, különböző 
ügyességi verseny-
számokban mérték i 
össze erejüket. Az 
Öveges József ; 
Általános Iskola j 
ezzel a rendez-
vénnyel egy orszá-
gos felmenetelű 
programsorozathoz 

csatlakozott, amelynek tétje: a 
május 28-i budapesti, a Fe-
rencváros Üllői úti pályáján 
megrendezendő döntőn való 
részvétel. 

— gyuricza — 

Nóvák Dezső és Gyenese Ferencné iskola-
igazgató közös faültetése 
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A LOVÁSZI OLAJMEZŐ 
ARANYKORA 

A zalai o la j termelés kapcsán gyakran 
jut eszünkbe a hőskor t j e len tő 
Budafapuszta B - 2 - e s kút, az első s ike-
res találat. Ezt követően magas szak-
mai színvonalon folytatódott a terület 
megkutatása. A lovászi bo l tozaton 
60 éve 1940 . jún ius 6 -án indult meg a 
kutatófúrás a Papp Simon által k i je löl t 
pon ton , 1 5 6 6 m v é g m é l y s é g i g . 
A különböző rétegekben gáz és olaj 
egyaránt jelentkezett. A kút termel te té-
se 1940. december 1 - j é n kezdődött. 
A következő egy év alatt még 22 kút 
mé lyü l t és m i n d e g y i k e t s ikerü l t 
termelővé alakítani. A lovászi o la jme-
zőben a bányatelkeket az első fúrás-
pontok kitűzőjének tiszteletére S i m o n 
védnéven telekkönyvezték. Az 1 0 0 0 -
1 5 0 0 m mé lységben e lhe lyezkedő 
a l sópannon szénh id rogén-sz in teke t 
pedig a környékbeli falvakról nevezték 
el. Az 5 te lepülés nevét rej tvényünk 
vízszintes 14. ,38. ,50. és a függőleges 
1., és 25. sz, alatt rejtettük el. 

A megfej téseket kérjük szerkesztősé-
günk c ímére június 9 - i g levelezőla-
pon megküldeni "májusi rejtvény" j e l -
igével. A helyes megfej tést beküldők 

között 5 db MOL-a jándékcsomagot 
sorsolunk ki. 
A rejtvényfejtéshez jó szórakozást k í -
vánunk. Ápr i l is i számunk helyes m e g -
fejtése: Kell Kornél, jegesmedve 

Ajándékcsomagot nyertek: 
FABIAN ISTVAN-Budapest, 

SZABÓ FERENCNÉ-Komárom, 
TAR JÓZSEF-Almásfüzitő, 
CSÁNYI GYULA-Komárom, 
KISS LÁSZLÓ-AImásfüzitő 

Vízszintes: 1. Vízfolyásokban gazdag (terü-
let) 7. ítész 11. Gondoz 12. Családhoz tar-
toznak 14.A megfejtés első része 16. Ilyen 
kiképzés is van 17. Hordómérték 18. A 
szoba aljzata 20. Angol kötőszó 21. Ez fel-
ősellentéte) 23. Női név 26. Állatot irá-
nyít 28. Huzal 29. Dél-afr.Köztársaság, 
osztrák és portugál gk. jel 31. 
Oldalvonalon túlra juttat 33. Annál jobban 
35. Ház tartószerkezete 37. Megy - ango-
lul 38. A megfejtés második sora 40. 
Római számok 42. Számítógépes hibajel-
zés 44. Ütem 46. Ide kerül a kiállítási 
anyag 48. ...minute (utazáskor az utolsó 
percben történő helyfoglalás) 49. KAT 50. 
A megfejtés harmadik része 
Függőleges: 1. A megfejtés negyedik ré-
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sze 2. Becézett szülő 3. Szerencsejátékot 
űztek 4. Rövid idegen férfinév 5. Finom az 
ilyen leves 6. Konyhai ásvány 7. 
Megzavarodik 8. Érdeklődéssel figyeljük 
ennek a horvát kőolajfinomítónak a sorsát 
9. Művészeti stílus 10. Személyi okmánya 
13. ...Flórián (színművész) 15. Korai gyü-
mölcs 19. Római számok 22. Folyadékból 
hevítéssel kicsapatott 24. Könyörületes 

25. A megfejtés ötödik része 27. EKBT 30. 
Viharkabát 32. Argentin, osztrák, olasz 
gk.jel 34. Régi méltóság 36. Meg 39. 
Kevert karó! 41. Becézett fiúnév 43. RRA 
45. Kevert tál 47. Bel szélei 

LAPUNKAT AZ 
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Könyvtáravató és bemutató 
A pusztaszentlászlói Műve-

lődési Házban tegnap délután 
tartották a honvédségi könyvál-
lománnyal kiegészített iskolai 
és felnőtt könyvtár avatási ün-
nepségét. 

A rendezvény szépszámú résztvevőjét az avatást köve-

tően író-olvasó találkozóra vár-
ták. 

A nevetés egészség, Dél-gö-
cseji anekdoták, történetek című 
gyűjteményét Molnár László 
mutatta be. A program vendége 
volt Kiss Gábor, a Deák Ferenc 
Megyei Könyvtár igazgatója. 

2000. május 22., HÉTFŐ KULTÚRA 

Bő kínálatból választhatnak 
Felavatták Pusztaszentlászló kiegészített iskolai és felnőtt könyvtárát 

A virággal díszített színpa-
don előbb az óvodások műsorát 
tekinthették meg az egybegyűl-
tek, majd az általános iskolások 
mutatkoztak be. Az ünnepélyes 
összejövetelnek különleges oka 
volt, a pusztaszentlászlói műve-
lődési házban ugyanis múlt csü-
törtökön átadták a honvédségi 
könyvállománnyal kiegészített 
iskolai és felnőtt könyvtárat. 

Az avatáson jelen volt Kiss 
Gábor, a zalaegerszegi Deák 
Ferenc Megyei Könyvtár igaz-

gatója is, aki a bővítés előzmé-
nyeiről mesélt. Szavaiból kide-
rült, néhány esztendővel ezelőtt, 
amikor megszűnt a megyeszék-
helyi Petőfi-laktanya alakulata, 
úgy vélte az akkori parancsnok-
ság, a laktanyához tartozó ki-
szolgáló egységek, köztük a 
könyvtár, nem mehetnek ve-
szendőbe. A hovédségi könyv-
állomány így most már a puszta-
szentlászlói olvasók rendelke-
zésére áll. Kiss Gábor egyéb-
ként egy Deák Ferencet 

Nagy és jó minőségű könyvtár várja az olvasókat 

ábrázoló plakettet ajándékozott 
az intézménynek. 

Tóth András polgármester 
magyarázatot adott arra is, miért 

folyamat része. A környék szü-
lötte Püspöki Grácián, akinek 
sírját az egerszegi Csány László 
zászlóalj őrizte, gondozta. 

A honvédségi könyvállományt átválogatták, 
majd egyesítették a meglévő kötetekkel 

a hétszáz fős település kapta a 
könyveket. Mint mondta, eme 
bővítés tulajdonképpen egy 
1849-ben kezdődő történelmi 

(Melles Ferenc felvétele) 

A pusztaszentlászlói könyv-
tár vezetőjétől, Kovács Zoltánná 
Horváth Évától megtudtuk, az 
eredetileg 3300 kötet mellé kö-
rülbelül 20-25 ezer könyv érke-
zett. Amíg ezek a kiadványok 
polcra kerültek, igen hosszú idő 
telt el, s bizony komoly munka 
előzte meg az avatást. A rendez-
kedésben folyamatos segítséget 
kaptak a megyei könyvtár mun-
katársaitól. 

Szerencsére a könyvek mellé 
polcokat is adott a honvédség, 
de az elhelyezés, a rendszerezés 
így is hosszú időt vett igénybe. 
Az örökséget természetesen át 
kellett válogatni, hiszen nem 
egy, főként politikai szempont-
ból elavult könyv is része volt az 
állománynak. Egyesítették a 
nyilvántartást is. A munka ered-
ményeképpen azonban egy 
nagy és jó minőségű könyvtárat 
használhatnak ezentúl Puszta-
szentlászló lakói. 

A jeles alkalommal a Magyar 
Olajipari Múzeum munka-
társának A nevetés egészség 
című könyvét is bemutatták a te-
lepülés irodalmat kedvelő lakói-
nak. Molnár László, e dél-gö-
cseji anekdotákból, töténetek-
ből álló gyűjteménye mellett — 
a múzeum ajándékaként — ma-
gával vitte a Karsztvédelem a 
Dunántúlon című könyv kö-
teteit. 

DÉL-ZALAI KIADÁS — HIRDETÉS 
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Lenti és Vidéke. 
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W 

Tanár úr pályázatai 
Beszélgetés Bálás Endrével 

m i 

Bálás Endre tanár urat mindenki ismeri Lentiben. 40 
éve tevékenykedik, mint pedagógus, munkássága, emberi 
kvalitása köztiszteletnek örvend. Többezer gyermekkel 
kedveltette meg az ének-zenét, a magyar nyelv és irodalom 
szépségét. Pályája kezdetén egy évig Pákán tanított, majd a 
Lenti Általános Iskola (késó'bb I sz. Iskola) tanára, igazgató-
helyettese lett. 1978 óta a helyi Gönczi Ferenc Gimnázium 
elismert pedagógusa. Nyugdíjas felesége is szakmabeli - a 2. 
sz. Általános Iskola (most Vörösmarty Mihály) tanára, 
majd igazgatóhelyettese volt. Négy gyermekük közül a 
három leány szintén pedagógus. Vélhetően a hagyomány 
nem szakad meg, biztosíték erre a kilenc aranyos unoka... 
Bálás tanár úr a közélet állandó szereplője, egyik mozgató 
rugója. Ebben az évben több pályázatával szerepelt 
sikerrel. Mindegyik a közösséget szolgálja. 

- Van-e ,,erősorrend" a 
pályázatok között? Melyikkel 
kezdjük? 

- Talán az országos egyház-
zenei pályázatot tartom a leg-
értékesebbnek, amelyet a buda-
pesti székhelyű Mindszenty 
Társaság írt ki. Én a mise 
kategóriában végeztem a 2. 
helyen. 

- Szívesen hallanánk a rész-
etekről is... 

- A miséken vannak ál-
landóan szereplő szövegré-
szek, amelyeket többen, több-
ször is megzenésítettek. Ezek 
az állandó részek a „Dicsősség 
a magasságban Istennek...", 
az „Uram irgalmazz...", „Szent 
vagy, szent vagy minden-
ség ura, istene..." és az „Isten 
báránya..." Ezek címüket 
kezdő szavukról, mondatuk-
ról kapták. Ezekre kompo-
náltam én zenét, orgonakísé-
rettel. 

- Csak a megmérettetés 
kedvéért nevezett a pályázatra, 
vagy volt valami más oka is? 

- Minden misével volt va-
lami problémám, mint kántor-
nak. Úgy gondoltam, hogy nem 
kritizálom őket, inkább leírom, 
hogy miként gondolom én. Ma-
gyar misénél, magyaros dal-
lamra lenne szükség. Van 

ezeknek a magyaros dallamok-
nak - Kodály óta - egy zene-
szerzői technikája... Kíséretet 
kell hozzá írni, ennek megfele-
lően készítettem el én is pá-
lyamunkámat. 

- Milyen volt a versenyen 
résztvevő mezőny, s milyen 
díjazásban részesültek? 

- A két kategóriában mint-
egy negyvenen pályáztunk. 
Magam a másik, az egyházi 
ének kategóriában is elkészítet-
tem pályamunkámat, csak ki-
csúsztam a megadott határidő-
ből... Ennek oka a szöveg volt, 
mivel Mindszentyvel kapcsola-
tos szöveg nemigen található az 
országban. Tekintélyes zsűri 
bírálta el a munkákat. Két 
tagját magam is ismerem, így 
Szőnyi Erzsébet zeneszerző 
asszonyt, és Daróczi Bárdos 
Tamást. Az utóbbi Bárdos La-
jos fia, aki jónevű zeneszerző 
volt - Kodály egykori tanít-
ványa. Az első díjat Mohay 
Miklós hivatásos zeneszerző, 
főiskolai tanár érdemelte ki, 
180 ezer forint pénzdíjjal. Az 
én helyezésem 140 ezer forintot 
ért. Még annyit a díjazásról, 
hogy a győztes Mohay-művet 
bemutatták az esztergomi Ba-
zilikában. Nejemmel együtt mi 
is megtekintettük. 

- Az Ön pályaműve mikor 
és hol kerül bemutatásra? 

- Tüske József, a Szent 
Mihály Templom esperese ezt 
már régóta szorgalmazza. Úgy 
döntöttünk, hogy a legmegfe-
lelőbb alkalom erre a millen-
niumi zászlóátadás, amely 
szeptember 24-én lesz. Ekkor 
nemcsak a misezene, hanem a 
határidőből kicsúszott egyházi 
ének pályamunkám is be lesz 
mutatva. 

- Melyik volt a következő 
sikeres pályázata ? 

- A Duna Holding Alapít-
ványhoz nyújtottam be pályá-
zatot, amely sikeres elbírálás-
ban részesült. Ez az alapítvány 
évente hirdet olyan pályázatot, 
amely a helyi nagyságok em-
lékének életben tartását célozza 
meg. En Horváth Karcsi bácsi-
nak tisztelegve rendeztem em-
lékülést, amelyre - e pályázat 
útján - nyertem 40 ezer forintot 
a lebonyolítás költségeihez. 
Szépszámú közönség tisztelte 
meg jelenlétével az ülést, mely-
nek anyagát nyomtatásban ki-
adtuk. 

- Ön az „Október 6. Alapít-
vány" kuratóriumának elnöke, 
amely most egy millenniumi 
emlékpark létrehozásán fára-
dozik... Ez ügyben is több si-
keres pályázat részese. 

- A leendő park földmunkái 
elkészültek, a terület füvesítése 
is megtörtént. Az aradi vérta-
núk domborművének elkészíté-

se folyamatban van. A munkát 
Németh Dezső szilvágyi ipar 
művész végzi. Most egy kicsit 
„lemerültünk" anyagilag, jó 
lenne ha megnyílnának a sze-
mélyi adakozók pénztárcái... 

- Számításaik szerint meny-
nyibe kerül a megvalósulás? 

- 3 millió forint körüli 
bekerülési költséggel kalkulál-
tunk, amelyből mintegy két-
millió forintot már el is költöt-
tünk. Ennek az összegnek nagy 
része pályázaton nyert pénz. 
Csak néhány személytől kap-
tunk kisebb összeget, amit na-
gyon köszönünk. 

- Mikorra tervezik az em-
lékpark átadását? 

- Alapítványunk névadó-
jának, az aradi vértanúk napján, 
október 6-án tervezzük az 
ünnepélyes átadást. 

- Ön évekig volt az ének-
zene tantárgy megyei szakfel-
ügyelője, majd szaktanácsadó-
ja. Most egy kiadvánnyal lepte 
meg a kollégákat. 

- Készítettem a gimnáziumi 
fakultációs ének-zene tanítás-
hoz egy tankönyvet. Ehhez a 
megyétől kaptam 50 ezer forint 
ösztöndíjat, amelyet a pedagó-
gus napon adtak át. Az anyag 
egyébként számítógépre ké-
szült, akinek kell, bármikor 
tudjuk sokszorosítani... 

- Milyen tervei vannak a 
jövőt illetően ? 

- Június huszonharmadika a 
kitelepítések kezdetének 50. 
évfordulója. Erre az alkalomra 
- a nejemmel közösen - készí-
tettünk egy kéziratot, amelyben 
a Lentiből és környékéről kite-
lepítettek neveit, adatait gyűj-
töttük össze. A közel 400 
személy közül többen nyilat-
koznak is a kéziratban. A ki-
adáshoz pénz kellene... Ha 
másként nem megy, pályázat 
útján próbáljuk az anyagiakat 
ehhez előteremteni. 

Román Péter 



Zalabaksa és Csesztreg között: 

Panaszkodnak a kereskedők 

Páka község lakosai! 
Alulírottak tisztelettel kérjük Önöket, hogy 

járuljanak hozzá a Dömeföldi úti Táj-ház-

Múzeum helyreállítási munkáihoz. A ter-

vezett munkák költsége mintegy 600 ezer Ft. 

Bármilyen kevés összeg is segít, mert „sok 

kicsi sokra megy " . 

Mi 100.000 Ft összeggel járulunk hozzá a 

helyreállítási költségekhez. 

A z önkormányzat a befolyó összegeket 

elkülönítetten kezeli, tételes felhasználásáról 

a támogatók az önkormányzattól tájékoz-

tatást kérhetnek. 

Brigitta és Herfried Kunech 

Felújítják az összekötő utat 
Az 1998-as árvíz annyira 

megrongálta a Zalabaksa és 

Csesztreg közötti összekötő 

utat, hogy mára már az 

autóbuszközlekedés is ve-

szélybe került. Mint azt 

Horváth Ottó, Zalabaksa 

polgármestere lapunknak el-

mondta, a szomszédos 

Csesztreggel közösen, el-

sősorban pályázatokon nyert 

összegből kerül sor a re-

konstrukcióra. Ennek kere-

tében szélesítik, megerősítik, 

majd új aszfaltburkolattal 

látják el az utat. 

A felújítás előtt, illetve 

azzal párhuzamosan végzik 

el a szakemberek a főveze-

tékről történő gázlecsatla-

kozások munkálatait, hogy 

a későbbiekben már ne kell-

jen az útburkolatot fel-

bontani. 

Ma már csak emlék a 

hajdani pezsgés a lenti 

piacon. Panaszkodnak a 

kereskedők, hogy igencsak 

megcsappant a vevők, de 

még az érdeklődők szá-

ma is. A visszaesés egyik 

oka talán a kánikula, ami-

kor már mindenki a nya-

ralásra koncentrál, arra 

készíti a pénztárcáját, de 

mint a régi vásárosok 

mondják, ilyen gyér for-

galomra a korábbi évek 

hasonló időszakában soha 

nem volt példa. 



Jet 

MEGYE - RÉGIÓ 

Megyei könyvheti pillanatok 
(Folytatás az 1. oldalról.) 
Mint mondta: „Éhesek va-

gyunk a szépre, a jóra, és egy 
könyv egyszerre hordozza 
mindkettőt". A könyvtárigazga-
tó kissé tán' szokatlan, ám annál 
meghatóbb mód, köszöntés-
ként, mindenekelőtt egy szív-
szorító katonadalt ajánlott a ren-
dezvény vendégének, Sebő 
Ödönnek, az egykori főhad-
nagynak, A halálra ítélt zász-
lóalj című kötet szerzőjének, aki 
a könyvsátornál dedikált. 

Az ünnepi könyvhét kanizsai 
megnyitóján Pék Pál költő, a 
Pannon Tükör főszerkesztője 
mondott tegnap délután köszön-
tőt. A dél-zalai város legforgal-
masabb pontján, a Deák téren 
felállított könyvsátrak előtt a ka-
nizsai költő a kortárs magyar 
irodalomra hívta fel a figyelmet, 

kiemelve: a könyvvel való első 
találkozás meghatározó az olva-
só életében. A könyvhét egyik 
szervezője, Horváth Gábor a 
Honvéd Kaszinó irodalmi estjé-
re invitálta az érdeklődőket, 
akik Czene Csaba, Kardos Fe-
renc, Rada Gyula és Sabján Fe-
renc költővel, valamint Radnó-
ti-díjas versmondókkal, Bedő 

Márai, Konrád és Zá-
vada sikere Kanizsán 

Csabával és Horváth Istvánnal 
találkozhattak. A mai progra-
mok közül két író-olvasó talál-
kozón is — 11 órakor a Dr. Me-
ző-gimnáziumban, míg 15 óra-
kor a Honvéd Kaszinóban — 
Konrád György vendégeskedik. 

Az antik könyvek árverése 17 
órakor, Szoliva János Vaktér-
kép című verseskötetének be-
mutatója pedig 18.30-kor kez-
dődik a városi könyvtárban. 

Miközben a megnyitót köve-
tően kanizsai írók és költők de-
dikáltak, a könyvsátraknál ér-
deklődve megtudtuk: Závada 
Pál Jadviga párnája című köny-
ve, valamint Márai Sándor és 
Konrád György kötetei fogytak 
a legjobban, ám a magas árak 
miatt sokan inkább az akciós 
könyvekből vásároltak. 

Tegnap este a pákai polgár-
mesteri hivatalban Került sor arra 
az író-olvasó találkozóra, amely-
nek vendége Rózsás János, a 
Gulag-lexikon kanizsai szerzője 
volt. A rendezvényen az írót 
Czupi Gyula, a kanizsai városi 
könyvtár igazgatója mutatta be. 

Érdeklődők a zalaegerszegi Simon István Könyvesház Dísz téri könyvsátránál 
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Ló-rajzok és tájképek 
Szeptembertől vándorkiállításon mutatják be a munkáikat 

Tartalmas munka folyt az első gutorföldi alkotótáborban 

Első alkalommal szervezett a 
Közép-Zala Kistérségi Társulás 
gyermek képzőművész tábort a 
területén található négy általá-
nos iskola — Gutorfölde, Páka, 
Tófej és Nova — ügyes kezű ta-
nulói számára. A gutorföldi er-
dészházban táborozó 23 általá-
nos és a hozzájuk csapódott né-
hány helybeli középiskolás diá-
kot Kaszásné Simon Márta, a 

j?ákai és Jobbágy Zoltán, a gu-
torföldei iskola tanára, valamint 
kisegítőik igyekeztek a rajzos 
technikák világában elkalauzol-
ni. 

— Olyan célokat fogalmaz-
tunk meg, mint a képzőművé-
szet és a népművészet megis-
mertetése, megszerettetése, az 
iskolai tananyagból kimaradt 
technikák elsajátítása, a tehetsé-
ges tanulók képességeinek fej-

lesztése, valamint a térségben 
élő diákok között szorosabb 
együttműködés kialakítása — 
mondja a gutorföldei iskola 
ikonfestőként is jól ismert rajz 
szakos tanára. 

Senkitől sem zavar-
tatva folyt az alkotás 

— Az egyhetes táborozás 
alatt agyagozással, linómetszés-
sel foglalkozunk, illetve akva-
rellel és különböző grafikai eljá-
rásokkal készítenek képeket a 
gyerekek. A tábor szakmai 
programjához akadtak segítőink 
is, Nováról Fábryné Solymosi 
Hedvig, aki # korongozás tech-
nikáját mutatta be, illetve a zala-
egerszegi Borbás György, ő Za-

la György életéről és munkássá-
gáról tartott előadást — teszi 
hozzá Kaszásné Simon Márta. 

A gutorföldei önkormányzat 
erdészháza kellemes környeze-
tet biztosít a tábor programjá-
hoz. A falutól kissé távolabb eső 
helyszínen, természeti környe-
zetben, senkitől sem zavartatva 
folyik az alkotómunka, de a ha-
gyományos nyári tábori progra-
mok sem maradhattak el. A ki-
rándulások azonban egyben a 
szakmai program részét is ké-
pezték, hiszen a rádiházi ménes-
nél ló-rajzok, a kistolmácsi tó-
nál pedig tájképek születtek. 

— A tábor költségeihez a 
Mobilitas-alaptól nyertünk egy 
szerényebb összeget, lehetősé-
geihez mérten a térségi társulás 
és a gutorföldi önkormányzat is 
segített — összegezte a tanárnő. 
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Céltámogatási pénzek Zalába 
A napokban megszületett a 
döntés a helyi önkormányza-
tok céltámogatási pályázatai-
ra adható támogatásokról. 

Zala megyéből az április eleji 
határidőig a TÁKISZ-hoz ösz-
szesen 34 pályázat érkezett be, 
melyek közül összesen 16 része-
sül támogatásban. Az utóbbiak 
közül 10 beruházás önkormány-
zati társulásban valósul meg. 
Végül is összesen 244,8 millió 
forint jut idén a céltámogatások-
ra pályázó zalai településeknek. 

Mint Szépligeti József, a PM 
Zala megyei TÁKISZ-igazga-
tója érdeklődésünkre elmondta, 
a céltámogatások sorrendiségé-
ben prioritást kapott az életve-
szélyes iskolák tanteremkiváltá-
sa, amin belül valamennyi pá-
lyázat elfogadásra került. Az 
ezen kívül megmaradó központi 
pénzek 15 százaléka szilárdhul-
ladék-lerakó telepek létesítésé-
re, 15 százalék egészségügyi 
gép, műszerbeszerzésre, 70 szá-
zalék pedig a szennyvízelveze-
tés és -tisztítás támogatására 
fordítandó. A felsorolt célokon 
belül is más-más a támogatás 

aránya. Az életveszélyes iskolai 
tantermek kiváltására a költsé-
gek 50 százalékát, szilárdhulla-
dék-lerakó létesítéséhez 40, 
egészségügyi gép vásárlásához 
is a bekerülési összeg 40 szá-
zalékát adja a költségvetés. A 
szennyvízelvezetés, -tisztítás 
támogatási aránya két kategó-
riára oszlik. Az 5 ezer fő feletti 
települések 40, az ennél kisebb 

beruházás idei üteméhez össze-
sen 66,6 millió forintot kapnak. 
Szennyvíztelep építésére a 3 za-
lai pályázó (Becsvölgye, Zala-
komár, Zalaszentmihály) egyi-
ke sem jutott támogatáshoz, az 
életveszélyes iskolai tantermek 
kiváltására Pusztamagyaród, 
Tófej és Tótszentmárton kapott 
az idei költségeihez 14,3 millió 
forintot. Öt pályázatban jelölték 

Elsőbbséget élveztek a társulások pályázatai 

lélekszámúak pedig 50 százalé-
kos támogatást kaphattak. Eh-
hez még további ösztönzők já-
rulhattak attól függően, hogy 
több önkormányzat társulásban 
pályázott-e, ezer fő alatti lélek-
számú településről van szó, illet-
ve más önkormányzat tulajdo-
nában, már működő rendszer-
hez csatlakoznak? Mindezekkel 
együtt a szennyvízzel kapcsola-
tos beruházás támogatottsága 80 
százalékra is feltornázható a jog-
szabály szerint. A szennyvízcsa-
torna építéséhez beküldött 21 
pályázatból 7-et fogadtak el, 
ami 17 önkormányzatot érint, s a 

meg célként az egészségügyi 
gépek, műszerek beszerzését. 
Keszthely, Nagykanizsa, Zala-
karos és Páka egészségügyi 
eszközfejlesztéseihez összesen 
65,9 millió forintot adnak. A 
megyei önkormányzat viszont a 
tervezett 183 milliós egészség-
ügyi beszerzéseihez nem kapta 
meg az igényelt 73,2 millió fo-
rintot. Szilárdhulladék-lerakó 
létesítésére a két megyei jogú 
város pályázott, s a megvalósí-
tás idei üteméhez összesen 97,9 
millió forint központi támoga-
táshoz jutnak. 

Hajdú Péter 



Céltámogatások Zalának 
Szalai Annamária parlamenti képviselő a kormány kedvező döntéseiről 

— Örömökről, sikerekről, 
lendületes fejlődésről számol-
hatunk be, ha az elmúlt időszak 
eredményeit tekintjük át — 
mondta tegnapi sajtótájékozta-
tóján Zalaegerszegen Szalai An-
namária, a Fidesz — MPP Zala 
megyei parlamenti képviselője. 
— Megállapíthatjuk, hogy 
ennyi, kormánytámogatásból 
származó forrás évtizedek óta 
nem jutott megyénkbe, mint az 
elmúlt két év alatt, s ezt a képvi-
selők sikeres lobbytevékenysé-
gének is köszönhetjük. 

A sikerek számbavételekor 
elhangzott, hogy az évezred 
vasútépítése zajlik Zalában, a 
74-es út Zalaegerszeget elkerü-
lő szakasza, kiemelt állami be-
ruházásként ebben a kormány-
zati ciklusban megépül, a szent-

iváni szennyvízberuházás 1,5 
milliárdos költséggel készül, sor 
kerül a nagykanizsai könyvtár 
megépítésére, s a keszthelyiek is 
örülhetnek a közelgő színház-
rekonstrukciónak. 

A képviselő vázolta, hogy a 
kormánydöntés értelmében 62 
milliárd forint jut országosan 
különböző céltámogatásokra, 
ebből az összegből 2,4 milliárd 
kerül Zala megyébe, melyből 
életveszélyessé vált tanterem 
felújítására (Tófej), kórház, il-
letve rendelőintézet bővítésére 
(Nagykanizsa, Keszthely, Páka, 
Zalakaros), szilárdhulladék-
lerakó telep építésére (Nagyka-
nizsa, Zalaegerszeg), továbbá 
szennyvízhálózati beruházások 
támogatására (Zalaszentgrót és 
vidéke, Nagypáli-Csöde, több 

Balaton-parti település) jut a kö-
zeljövőben. A beruházások, me-
lyek összköltsége 3,8 milliárd 
forint, 62 százalékban állami 
forrásból valósulhatnak meg. 

A fideszes képviselő úgy vé-
lekedett, talán soha nem volt 
ilyen sikeres képviselőcsoportja 
Zala megyének a parlamentben, 
mint e ciklusban. 

Lapunk kérdésére, miszerint 
a megyei kórház műszerbeszer-
zési pályázatát hogyan lehetett 
volna segíteni, hogy ne legyen 
sikertelen, Szalai Annamária el-
mondta: nehéz érvelni egy pá-
lyázat mellett, ha a fenntartó 
megyei önkormányzat mind-
eközben pénzt von el — egy a 
megye által a kórház javára fel-
vett hitel visszafizettetéséről 
van szó — saját intézményétől. 

r\ 



Öveges József emlékki-
állítás Pákán. 

(9. oldal) 

' vt 

Idén tavasszal nyílt meg Pákán, a község nagy szülöttére, 
Öveges József professzorra emlékezve az az emlékkiállí-
tás, melynek a ma már a világhírű magyar fizikus nevét vi-
selő általános iskola ad otthont. A tárlat, melyet a látoga-
tók kívánsága szerint nyitnak meg az iskola alkalmazottai, 
Öveges-professzor személyes tárgyain kívül nevezetes kí-
sérleteket szimuláló eszközöket is felvonultat (Képünkön 
a Tesla-gömb látható.) 
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Lenti és Vidéke. 

A köm íjsztejet és bizalom jegyében., 
Új vezető az összevont óvoda élén 

Lenti képviselő-testülete úgy határozott, hogy a három 
önálló óvodát és a tagóvodát összevonja, élére új vezetőt nevez 
ki. A gyermeklétszám jelenlegi és jövőbeni alakulása tette 
szükségessé a váltást. A III. számú óvoda épülete feleslegessé 
vált, másirányú hasznosításáról a későbbiekben dönt a város 
vezetése. A pályázatot kiírták, s mindhárom intézményből egy 
szakember vállalkozott a megmérettetésre. A Mesevár óvodá-
ból Gál Elekné, a Szivárvány óvodából dr. Kovács Antalné, a 
III. számú óvodából a jelenlegi vezető, Varga Tihamérné. Az 
első választási kísérlet nem hozott eredményt, mivel a második 
és harmadik körben 7-7 képviselő voksolt (iái Eleknére, és dr. 
Kovács Antalnéra is. Az egy héttel később összehívott rend-
kívüli testületi ülésen „felszállt a füst", dr. Kovács Antalné 8 
íavazatot gyűjtve elnyerte a vezetői kinevezést. Az összevont 

intézmény új irányítóját mutatjuk most be lapunk olvasóinak. 

- A pályázat egyik követel-
ménye az önéletrajz. Indítsuk 
beszélgetésünket ezzel a téma-
körrel... 

- 1958. március 8-án szület-
tem MII mórban. Az általános 
iskola alsó tagozatát is itt 
végeztem, majd bekerültem 
Lentibe, a központi iskolába. 
Zalaegerszegen jártam középis-
kolába, a Deák Ferenc Óvó-
nőképző Szakközépiskolában 
érettségiztem. Az oklevél meg-
szerzése után az akkor még I. 
számú Óvoda nevet viselő 
intézmény lett az első munka-

Vem. Egy év elteltével beirat-
Koztam a Soproni Óvónőképző 
Intézet levelező tagozatára, ahol 
1979-ben szereztem diplomát. 

- Az eddig elmondottakból az 
tűnik ki, hogy célirányosan 
haladt előre. Lentiből indult és 
a képesítés megszerzése után 
ugyanitt munkahely is várta. 
Mégis váltott. Miért? 

- A főiskola elvégzésének 
évében, 1979-ben férjhez men-
tem. 1981-ben született Kristóf 
tiam, akivel két cvig voltam 
gyesen. 1983-ban férjemet Zala-
egerszegre helyeztek át, így 
kerültünk a megyeszékhelyre. 
Február 1-től, hét éven át, 1990-
ig a Kis utcai óvodában voltam 
beosztott óvónő. 1986-ban szü-
letett Szabina lányom, aki egyen-
súlyt teremtett a fiúk-lányok 
arányában. 1990-ben ismét vál-
tozás történt a család életében, 
férjemet a Lenti Rendőrségen 

várta az új állás, így visszaköl-
töztünk a Kcrka-parti városba. 

- Akkor éppen nem volt 
„üres" óvónői álláshely... 

- Valóban így volt, szeren-
csére a közeli Csömödcrbcn 
sikerült elhelyezkednem, mint 
beosztott óvónő. 1994-ig dolgoz-
tam ott, majd a lehetőséget ki-
használva visszakerültem Lenti-
be, a II. számú, jelenlegi nevén a 
Szivárvány-óvoda alkalmazottja 
lettem. Az elmúlt hat év alatt 
változott a magánéletem is, 
1996-ban elváltam, azóta egye-
dül nevelem gyermekeimet. 

- Megérkeztünk a mába. Mi 
inspirálta arra, hogy megpályáz-
za a vezetői tisztségei? 

- Erre egyértelmű választ 
tudok adni: a kollégáim. Ók vol-
tak, akik buzdítottak, serkentet-
tek. Amennyiben nem érzem 
magam mögött munkatársaim 
bizalmát, biztosan nem adom bc 
a pályázatomat. 

- Hogyan élte meg a kétszeri 
nekifutásra meghozott döntést? 

- Számomra inkább a pálya-
munka benyújtása és az első 
testületi ülés közötti időszak volt 
a nehezebb. Ilyenkor az ember 
többet „beszélget" önmagával: 
alkalmas vagyok a feladatra, 
mások is így látják? Az első 
választási forduló után megnyu-
godtam... Akkor sem estem vol-
na kétségbe, ha nem cn leszek a 
befutó. Természetesen nagyon 
örülök, hogy végül rám esett a 
választás. 

- Most kezdődik csak a ne-
heze. Az összevonás miatt 
csökkenteni kell a dolgozók 
létszámát. Hány főt érint a 
leépítés és milyen elvek szerint 
dönt majd? 

- Hét óvónő és hat technikai 
dolgozó távozik az intézmény-
ből. Jelen állás szerint az utób-
biak közül ötnek már biztosan 
lesz új munkahelye, mindössze 
egy főt kell még megnyugtató 
módon elhelyezni. Az óvónőknél 
nehezebb a helyzet, a hét főből 
egyedül - volt vezetőm - Haj-
gatóné Vetecz Sarolta vonul 
nyugállományba. A másik hat 
távozó személye még kérdéses... 
Természetesen a döntés meg-
hozatala előtt konzultálok a volt 
óvodavezetőkkel, hiszen ők is-
merik a legjobban az óvónők 

pedagógia munkáját, emberi 
kvalitásait. 

Milyen elvek szerint kívánja 
vezetni az új összevon! ávenlát? 

- Igyekszem a nevelőmunka 
színvonalát emelni, hogy a 
„megrendelők" — szülők cs a 
fenntartó — igényeinek, elvárá-
sainak megfelelően olyan gyer-
mekeket neveljünk, hogy clcrjék 
az iskolakezdéshez szükséges 
fejlettségi szintet. A munkámban 
számítok a kollektíva aktív köz-
reműködésére, hiszen önálló cs 
kreatív pedagógusok foglalkoz-
nak a gyermekekkel. Az intéz-
mény működése csak akkor lesz 
igazán eredményes, ha a közös 
tisztelet cs bizalom határozza 
meg a dolgozók egymáshoz, a 
gyermekekhez és a szülőkhöz 
való viszonyát Csak az a vezető 
várhat eredményt munkatársaitól, 
aki önmagával szemben is 
követelményeket állít! 

- Milyen nevelői magatartást 
vár el a beosztott óvónőktől? 

- A gyermekek nevelését 
hivatástudattal végezze, maxi-
mális felelősségérzettel. Legyen 
barátságos, segítőkész a viselke-
dése, rendelkezzek reális ítélő-
képességgel. Törekedjen a ki-
emelt nevelési feladatok meg-
alapozására. Végül, de nem 
utolsó sorban becsülje, tisztelje a 
gyermeket, munkatársait cs a 
szülőket. 

R.P. 

Licit telkekre 
1. Lenti Város Önkormány-

zata nyílt árverés útján érté-
kesíti az Átkötő úton lévő, 600 
nr nagyságú, 531/80 hrsz-ú 
építési telkét. 

Az árverés helye: Polgár-
mesteri Hivatal Lenti. Időpont-
ja: 2000. július 31-én 14 óra. 
Kikiáltási ár: 2100,-Ft/m'. Ár-
verési licit összege: 100,- Ft/m3. 
Árverési előleg összege: 
300.000,- Ft 

2. A gyógyfürdőhöz tar-
tozó családi házas nyaralók 

övezetében kínálunk megvé-
telre üdülő-telkeket. 710-1005 
m nagyságig. A telkek teljes 
közművel, úttal ellátottak. Az 
ingatlanokon nyaralócpületek 
építhetők földszint + tetőtér 
beépítéssel. Az ingatlanok m -
ként vételára: 2.600,- FL A 
fentiekről részletes felvilágo-
sítást Farkas Tibor vagyon-
kezelő ad a Polgármesteri Hi-
vatalban, vagy az alábbi tele-
fonszámokon: 92/351 -002, és 
06-20/9204285. 



A vendégek kedvében járva I I I 

Lukács Imre Iklódbör-
dőcén látta meg a napvi-
lágot, de pákai feleségei 
választott magának. Ez a 
döntés aztán további 
sorsát is meghatározta. 
1991-ig az úgynevezett 
állami szektorban kereste 
a kenyerét, aztán döntő 
lépésre szánta el magát. 
Előtte ugyan már belekós-
tolt a magánszférába -
szeg fűtermesztés, koszo-
rúkötés - , de ebben az 
esztendőben alakította 
meg saját cégét: temet-
kezési vállalkozóként vált 
egyre ismertebbé a régió-

ban. Aztán sportolói múlt-
ja - Palicskó Tibor edző-
sége idején szerződtetett 
labdarúgója volt a ZTE -
nek - folytatásaként te-
kepályát épített Pákán, 
ahol egy kis büfé és étte-
rem jelentette a bevezetést 
a későbbi nagy vállalko-
záshoz, a helyi Gladiátor 
Rendezvényház kialakítá-
sához. 

- 1996-ban vásároltuk 
meg az egykori Erdődy-
kastélyt, amely korábban 
az iskolának, később a 
tsz-ker diótörő üzemének 
adott otthont. Nejemmel 

közösen vágtunk neki a 
nagy feladatnak: átalakí-
tottuk, felújítottuk. 1998-
ban a pince és a földszint 

került sorra, ebben az 
évben pedig az emeleten 
alakítottunk ki egy 45 
férőhelyes kis szállodát. 



Büszke vagyok a Nó-
niusz-fogatomra, az eskü-
vőkön a hintó elé fogva 
igazán nagy élményt 
jelentenek, amikor az ifjú 
Fart a kastélyba szállítják. 
Horgásztavat alakítottunk 
ki, hogy vendégeink ked-

vében járjunk, s terveink 
között szerepel az erdei 
kisvasút „eltérítése" a 
kastélyhoz, mindezt tar-
talmas és szórakoztató 
időtöltéssel társítva egy 
bormúzeum kialakítá-
sával. 

Páka, Kossuth út 7. szám alatti üzem-
területen 100-150 m2 beépített alapte-
rületű, részben új épületek a hozzá-
tartozó 4700 m2 területtel eladók, 
illetve termelő, vagy szolgáltató jellegű 
tevékenység céljára igénybe vehetők. 

Érdeklődni munkaidőben: 

Rudas Miklós polgármesternél 
a 92/579-018-as, vagy a 

06-30/9293-370-es telefonon lehet. 

GÖCSEJ NYOMDA KFT 
Zalaegerszeg, Bajcsy-Zsilinszky tér 2. 
Telefon/fax: 92/316-783, Telefon: 92 /331 - 5 3 9 

• Szerkesztéstől a kivitelezésig 
A-tól a Z-ig 

• Színes technológia 
• Újság- és könyvkiadás 

Alvállalkozások: 

COLOR COPY GYORSNYOMDA 
Zalaegerszeg, Rákóczi út 1-3. Tel./rax: 92/325-764 

MOBIL GYORSNYOMDA 
Kendszám: FBZ 659 - Telefon: 06 (30) 9397-303 

ISIS BRONZÁRIUM ÉS KÖRÖMKOZMETIKA 
Zalaegerszeg, Ady u. 57. Ttel.: 92/314-984 

r H e H ^ y V e n d é g l á l ó s o k 

M W figyelem! 
A Zalalövői Kapucinus Serfőzde 

ízben és aromában egyedülálló 

M B H b a j o r sört a j á n l ö n ö k n e k . 

Sörcsapoló berendezést, poharakat, 
korsókat, reklámanyagot biztosítunk. 

Hordókért nem számítunk fel betéti díjat. 
Rendelésre helyszínre szállítjuk. 

A Kapucinus Minőségi Serfőzde 
2000. június 05-től 

megkezdte az 1 literes kiszerelésű családi sörének 
forgalmazását zalalövői sörfőzdéjében. 

É R D E K L Ő D N I : 
Zalalövő, Kossuth út 6. 

Telefon: 92/371-038, 06-30/9163-602 

/ / 

HIRDETESET feladhatja 

a Lenti és Vidéke havilapba 
a (92) 322-236-os 

üzenetrögzítős telefonon és faxon is. 



Zalabaksai lánglovagnők 
1997-ben ünnepelte 100 

éves fennállását a Zalabak-

sai Önkéntes Tűzoltó Egylet. 

Hagyomány az is, hogy a 
testületen belül a gyengébb 
nem képviselői is kiveszik 
részüket a munkából. Kala-

már Mária, a női szakasz 
főnöknője szerint ezt a kötő-
dést általános iskolás koruk-
ban „verte beléjük" a néhai 
pedagógus, Gombos István. 

- 1979-ben kapcsolód-
tam be az egylet munkájába 
- mondja Kalamár Mária, 
aki „civilben" a helyi taka-
rékszövetkezet pénztárosa. -
Női csapatunk jelenleg 10 
tagú, 16 éves a legfiatalabb 
társunk, a tervek között sze-
repel egy utánpótlás gárda 
beindítása. 

Háli Anita rajparancsnok 
Pécsett dolgozik gyermek-
ápolóként, de szabadidejét 
Zalabaksán tölt. 

- Már nem emlékszem 
pontosan, de vagy 1989-ben, 
vagy 1990-ben lettem az 
egyesület tagja. Zalabaksai 
vagyok magam is, így szív-
ügyemnek tekintem a csapat 
szereplését. 

Kalamár Mária (jobbról) és Háli Anita. 

Lámfalussy Sándor Szakközép 
és Szakmunkásképző Iskola 

8960 Lenti, Petőfi Sándor út 23. 
Telefon/fax: 06/92/351 -344 

az alábbi álláshelyeket hirdeti meg. 

Történelem-magyar szakos tanár 
egyetemi végzettség 

Matematika-fizika szakos tanár 
egyetemi végzettség 

Német-nyelv szakos tanár 
egyetemi vagy főiskolai végzettség 

Angol-nyelv szakos tanár 
egyetemi vagy főiskolai végzettség 

Testnevelés szakos tanár 
egyetemi végzettség 

Műszaki vagy mérnöktanár (gazdasági) 
egyetemi vagy főiskolai végzettség 

Kémia-bármely szak 
egyetemi végzettség 

Biológia-földrajz 
egyetemi végzettség 

(határozott időre) 

Állások elfoglalásának ideje 2000. augusztus 16. 

A zalabaksa női 
tűzoltó csapat június 
10-én Nagykanizsán 
az ifjúsági kategó-
riában megnyerte a 
megyei versenyt, s 
ezzel jogot szerzett 
az országos megmé-
rettetésen való rész-
vételre. Július 7-9-én 
Tatán ideális körül-
mények között került 
sor az országos ver-
senyre, amelyen a 
zalabaksai leányok 
az önkéntes női csa-
patok mezőnyében 
végül is a kilencedik helyet 
szerezték meg. 

- Napi két-három óra 
gyakorlással készültünk az 
országos döntőre - mondja 
Kalamár Mária. - Nagy tá-
mogatást kaptunk a lenti 
tűzoltóságtól, hiszen Kulcsár 
Béla segítette a felkészülé-
sünket, ráadásul az ő felsze-
relésüket használhattuk. 
Ezen kivül meg kell említe-
nem Horváth Ottó polgár-
mester támogatását, aki vé-
gig mellettünk volt. Színvo-
nalas, precíz verseny volt 

Tatán, s újonc létünkre nem 
vallottunk szégyent, sőt az 
egyik versenyszámban, a 
stafétafutásban mi voltunk a 
legjobbak. 

Hogy szükség volt-e a 
zalabaksai női tűzoltók 
közbelépésére „élesben"? 
Igen. Egy helyi vendéglátó-
hely kigyulladt, s mire a 

profi tűzoltók a helyszín-
re értek, a baksai lányok-
asszonyok már oltottak. Az 
egylet a közelmúltban kapott 
egy használt tűzoltó autót. 
Ezen kivül hamarosan meg-
kezdődik a szertár felújí-
tása is. 

Hiába... Az évszázados 
hagyományok köteleznek. 

A zalabaksai csapat az országos versenyen. 
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Kitárul a látóhatár 
Lakossági kezdeményezésre, az érintett terület szőlősgazdái-
nak példamutató összefogása révén kilátó épül a pákai Kis-
hegyen. Az arra vetődő kiránduló szeme elé már az anyaföldről 
is csodálatos panoráma tárul, ehhez képest az építmény révén 
mintegy négy és fél méterrel kerül magasabbra a rendkívüli 
látványossággal kecsegtető látópont. 

A pákai Kis-hegyen fából 
épülő torony — amelyet egy 
közeli arborétumban található 
mintájára terveztek meg, s 
emelnek a helybéliek — két-
szintes lesz. 

Alul pihenőhelyet alakítanak 
ki a gondos kezek, amely egy-
szerre akár 18 személy számára 
is kényelmes helyet tud bizto-
sítani, míg a felső szint maga a 
kilátó lesz. 

Szőlősgazdák összefo-
gására volt szükség 

Innen valóban festőinek tű-
nik a vidék, a Pákától 10 kilomé-
terre elterülő Pördefölde vagy a 
szomszédos Dömefölde, illetve 
Csömödér egy része szinte kéz-
zel fogható közelségbe kerül. 
Ezenkívül a környező tájban, 

így a Göcsej dombvidékében és 
az Alpok nyúlványaiban is 
gyönyörködhetnek a természet-
kedvelők. Tiszta időben pedig a 
Balaton víztükre is meg-meg-
csillan. 

A kis-hegyi kilátó építői — a 
területen ingatlannal rendelkező 
szőlősgazdák — bíznak abban, 
hogy idővel a bakancsos turisták 
és a helybéli általános iskolások 
is felfedezik majd ezt a csodála-
tos látványt, s a későbbiekben 
akár az idegenforgalom egyik 
célállomása is lehet az épít-
mény, amelyet szinte anyag-
költségből, kalákában dolgozva 
valósítanak meg. 

A tervek szerint augusztus 
20-án, egy szűkebb körű ünnep-
ség keretében kerülne sor az 
avatására, hogy az őszi munká-
latok miatt a hegyre igyekvők 
mielőbb gyönyörködhessenek a 
szemük elé táruló látványban. 

A készülő kilátóból remek látvány tárul a szemünk elé 



Az emlékmű elkészült 
Ünnep i szen tm ise ke re tében avat ták fel az a lkotást 

Az ország és a megye szám-
talan településéhez hasonlóan, 
Páka önkormányzata is millen-
niumi emlékpark kialakításával 
ünnepli a magyar államalapítás 
ezeréves évfordulóját. A polgár-
mesteri hivatal szomszédságá-
ban, a község központjában ta-
lálható parkban impozáns em-
lékmű jelzi majd az utókornak, 
hogy az ezredfordulón itt élők 
méltó módon emlékeztek meg a 
kettős jubileumról. 

Mint Rudas Miklós polgár-
mestertől megtudtuk, a Zala me-
gye egykori főépítésze, Szerda-
helyi Károly által tervezett em-
lékműre két gránittábla került; 
az egyikbe a szent korona rajzo-
latát, illetve az 1000 év feliratot, 
a másikba a krisztusi jelképet és 

a 2000 év feliratot gravírozták. 
Az emlékmű körül parkosítási 
munkálatokat végeztek, az el-
öregedett fák és dísznövények 
helyére Szalay Ivó novai kertész 
tervei alapján újak kerültek, így 
a millenniumi park szellősebb, 
áttekinthetőbb lett. 

Impozáns alkotás 
jelzi az ezredfordulót 

— A park és az emlékmű ki-
alakítására a Kulturális Örökség 
Minisztériuma által létrehozott 
Millenniumi Kormánybiztosi 
Hivataltól pályázat útján 400 
ezer forint támogatást kaptunk, 
amelyhez a növényzetre további 

Hűi - 2~ ifc^' 

230 ezer forintot nyertünk a Za-
la Megyei Erdészeti Hivataltól 
— tette hozzá a község első em-
bere. — Ez az összeg a saját erő 
biztosításával együtt elegendő-
nek bizonyult a felmerülő költ-
ségek fedezésére. A munkálatok 
döntő többségét a pákai ön-
kormányzat építőbrigádja, vala-
mint közhasznú munkások vé-
gezték Becze Ferenc építész ve-
zetésével, de a falu lakossága is 
jelentősen közreműködött ab-
ban, hogy augusztus 20-án 
szentmise és méltó körülmé-
nyek között ünnepelhessünk. 

Pákának már évekkel ezelőtt 
elkészültek a jelképei, a millen-
nimumi zászlót március 15-én 
vették át, s augusztus 20-a így 
vált emlékezetessé. 
I 



Millenniumi park és emlékmű Pákán 
(Folytatás az 1• oldalról) helyi Öveges József Általános 

A rekkenő hőség ellenére Iskola Énekkarának színvo-
szép számmal jelentek meg a nalas műsora, ami a diákok 
község polgárai, a Pákáról el- szorgalmát és tudását, felké-
származottak, továbbá a kör- szítő tanáraik hozzáértő mun-
nyező települések képviselői, kaját dicsérte. Az ünnepi 
Mester Vincze esperes, a falu program zárásaként előbb az 
plébánosa által celebrált szent- emlékmű leleplezésére, az 
mise után Rudas Mik-
lós polgármester üdvö-
zölte a jelenlévőket, 
majd Pósfalvy Péter, a 
Millenniumi Kormány-
biztosi Hivatal kép-
viseletében méltatta az 
ünnep jelentőségét. 
Kiemelte államalapító 
királyunk országépítő 
munkáját, egyben di-
csérte a pákai polgá-
rok kezdeményezését, 
amely a Millenniumi 
park kialakítását, illet-
ve az emlékmű fel-
állítását eredményezte. 

Az ünnepségnek 
megható keretet adott a 

Lenti város jegyzője 
p á l y á z a t o t h i r d e t 

építéshatósági ügyintéző munkakör betöltésére 

Pályázati feltételek: 
- magyar állampolgárság 
- büntetlen előélet 
- a munkakör betöltésére alkalmas képesítési előírások: 

-okleveles építészmérnöki végzettség, 
- okleveles szerkezet-építőmérnöki végzettség, 
- magasépítő üzemmérnöki végzettség, 
- városgazdasági üzemmérnöki végzettség, 
- település-mérnöki végzettség, 

- legalább egy éves szakmai és két éves közigazgatási, 
vagy három eves közigazgatási gyakorlat. 

A pályázatnak tartalmaznia kell: 

- szakmai önéletrajzot, 
- a képesítést tanúsító okirat másolatát, 
- 3 hónapnál nem régebbi erkölcsi bizonyítványt. 

emlékpark felavatására, majd házban nyílt numizmatikai 
az új kenyér megszentelésére kiállítást. Délután a helyi lab-
keriilt sor. darügó-csapat az egykori játé-

Az ünnepi programot kö- kosokból verbuválódott öreg-
vetően az érdeklődők meg- fiúk együttesével mérte össze 
tekinthették a művelődési tudását. 

A rekkenő hőség ellenére sokan eljöttek az eseményre. 

A helyi iskola tanulói színvonalas műsorral színesítették a 
programot. 
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Tanító volt és publiciszta 
Göncz Árpádné nagyapja, Göntér Gábor Zalában tanítóskodott 

A hivatalából augusztusban 
leköszönt köztársasági elnök, 
Göncz Árpád feleségének nagy-
apja az 1800-as évek vége felé 
Zala megyében tanítóskodott. 
Göntér Gábor életútjáról az 
utóbbi időkig viszonylag keve-
set tudtunk. Ezen kíván változ-
tatni a pákai Molnár László, aki-
nek helytörténeti és egyéb pub-
likáció mellett a dél-göcseji 
anekdotakincs feldolgozását is 
köszönhetjük. 

— Göntér Gábor életének és 
munkásságának feldolgozása a 
véletlennek köszönhető. A pákai 
iskola névadó ünnepségét, 
valamint az ahhoz kapcsolódó 
Öveges-kiállítást megelőzően 
kezdtem hozzá az iskolatörténet 
anyaggyűjtéséhez. A XIX. 
század második felében volt egy 
űr, ami további kutatásokat 
kívánt, ennek során jutottunk el 
némi szerencsével Göntér 
Gáborhoz, akinek a neve aztán 
több alkalommal is felbukkant 
— mondja a pákai úr, aki mun-
kája során jelentős segítséget 
kapott Göncz Árpádnétól, aki 
eljuttatta hozzá Göntér Gábor 
azon naplóját, amelyben tanítói 

Göntér Gábor 

pályafutása végig nyomon kö-
vethető. 

Göntér Gábor Csömödérben 
született, majd beházasodott az 
Öveges-családba. A tehetséges, 
jó képességű fiatalembert apó-
sa, Öveges Antal, Öveges József 
professzor édesapja indította el 
a pályán. A megfelelő iskolák 
elvégzése után először Pörde-
földén dolgozott nevelőként, 
majd Kerkaszentkirály, Kisszi-
get és Náprádfa következett. 
1895-ben Kassára nevezték ki. 

1912-ben már igazgatótanító, 
ám az Osztrák—Magyar Mo-
narchia felbomlását követően 
hazatelepül, nyugdíjazásáig Ta-
polcán élt még két évet. 

— Sokoldalú ember volt, pe-
dagógiai munkája mellett kora-
beli újságokat is tudósított, 
száznál több publikációja jelent 
meg. Irt a Zalai Közlönybe, a 
Zalai Tanügybe, illetve a Népta-
nodába. Cikkei elsősorban 
szakmai publikációk voltak, de a 
szépirodalommal is kacérko-
dott. Sikerült rálelnünk megje-
lent írásainak listájára, ami a 
további kutatást megkönnyítet-
te, talán egy kivétellel megvan 
az összes kiadott írásának a szö-
vege— sorolja az adatokat Mol-
nár László, hozzátéve, hogy ta-
lán teljesül reménye, s sikerül 
megjelentetni az egykori tanító-
publiciszta életrajzát. 

— Az anyag összeszedésével, 
rendszerezésével végeztünk, je-
lenleg a családfán dolgozunk 
még — mondja a szerző. — Ok-
tóber-novemberre a kézirat el-
készül, elvileg tehát jövő év ele-
jén kiadásra kerülhet a kötet. 

Gyuricza Ferenc 
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F E L H Í V Á S 
Páka község lakosaihoz 

és ingatlantulajdonosaihoz! 

Értesítjük önöket, hogy Páka községben el-
kezdődött a gázhálózat építése. A beruházó cég a 
munkák befejezéséig lehetőséget biztosít mind-
azok számára, akik csatlakozni kívánnak a gáz-
programhoz, azok a kivitelezési munkák ideje 
alatt még megtehetik. 

Az igénylők nyomtatványért az önkormány-
zatnál jelentkezhetnek. Az ingatlantulajdonosok 
a bekötés helyéről egyeztessenek a kivitelezővel, 
mert a többféle szabályos bekötés közül a kivi-
telező a legoptimálisabb és a lakók igényének 

.megfelelő bekötést végzi el. . 

4 WctiU tooo-
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Művésztelepi tárlat Pákán • 
Tegnap délután két órai kez- jának — Gutorfölde, Páka, Tó-

dettel nyitotta meg a pákai Öve- fej és Nova alapfokú oktatási in-
ges József Általános Iskolában tézményének — több mint 20 
Nyakas István, a Közép-Zala tehetséges diákja sajátíthatott el 
Kistérségi Társulás elnöke azt a kevésbé ismert technikákat .Ka-
képzőművészeti kiállítást, szásné Simon Márta és Jobbágy 
amely a gutorföldei nyári kép- Zoltán vezetésével. A kiállítás 
zőművészeti táborban készült anyagát a közeljövőben a többi 
alkotásokat mutatja be. A szak- érintett település iskolájában is 
táborban a társulás négy iskolá- bemutatják. 
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Bár Széesiszigeten született, pákai kötődését nem rejti véka 
alá Molnár Sándor épületszobrász, aki az év tizenkét hónapját 
megfelezi Kanada és Magyarország között. Nem patikamér-
legen ossza meg a hónapokat, van esztendő amikor az óhazá-
ban, akad amikor Amerikában tölt több időt. Ahogy a családi 
ügyek és a munka megköveteli. Hetvenhét évet maga mögött 
tudva megengedhetné ugyan, hogy a klasszikus nyugdíjas 
életmódot válassza, de ő soha nem volt a sémák, a szigorú 
keretek rabja. Most éppen Pákán találkoztunk, ahol a falu szá-
mára készített köztéri alkotás, egy remek fafaragás utómun-
kálatai kötötték le idejét. Az alkalmat kihasználva beszél-
gettünk Molnár Sándorral. 

Fába vésett testvérkapcsolat 

Molnár Sándor munkáját dicséri egy pákai hegyipince ajtaja is. 

tizenhét templom „helyrepofozá-
sában" vettem részt az elmúlt 
évtizedekben, mellette számos 
szobrot, egyedi tervezésű és ki-
vitelezésű bútor elkészítésére 
volt lehetőségem. 

- Család ? 
- Öt gyermekünk van, négy 

fiú és egy leány. A legkisebb har-
mincéves, s talán az ő foglal-
kozása áll a legközelebb az 
enyémhez, ugyanis illusztrátor. 

- Mikor jött először haza ? 
- 1983-ban. Közben Kanadá-

ban megismerkedtem egy tehet-
séges barcsi művésszel, Ürmös 
Istvánnal. Ha hazajövök Magyar-
országra, sok időt töltök el az ő 
műhelyében. Az utóbbi időben 

Molnár Sándor és Rudas Miklós polgármester a Wesendorf és 
Páka baráti kapcsolatát megörökítő emlékmű előtt. 

Pákán is gyakran megfordulok, Páka és német testvértele-
örülök, hogy a jövő esztendőben pülésének, Wesendorfnak a kap-
felállítják majd a munkámat, ami csolatát szimbolizálja. 

- 1952-ben vizsgáztam épü-
letszobrászként az akkori Sztá-
linvárosban (ma Dunaújváros - a 
szerk.), s 1956-ig ott is dol-
goztam - kanyarodik vissza a 
múltba. - Ebben az évben pár 
hónapra Pákára költöztem, itt ért 
a forradalom. November 22-én 
átléptem a határt, Ausztriában 
gyűjtőtáborba kerültem. Sikerült 
Angliába utaznom, ahol azonnal 
jelentkeztem a további utazásra 
Kanadába. 

- Mikor került Amerikába ? 
- Egy ideig maradtam a kö-

dös Albionban. Egy templomi 
építésznél kaptam munkát belső 
tervezőként. Majd Anglia leg-
nagyobb templomtervező válla-
latához kerültem, ahol 1962-ig 
dolgoztam. Még itt megnősül-
tem, feleségem angol tanítónő. 

- S mi várta Anglia után 
Kanadában? 

- Unokatestvéremhez, a no-
vai születésű Hári Sándorhoz 
kerültem Ontario államba, Lon-
don nevű városba. Most is ott 
élek, természetesen saját házam-
ban. A munkám nem változott. 
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Már évek óta 
készültek rá 
Páka (gy. f.) - Az idén elkez-
di az önkormányzat a műve-
lődési ház felújítását. A tel-
jes körű renoválás több, mint 
15 millió forintba kerül, mely-
hez tíz és fél milliós támo-
gatást nyertek a regionális 
területfejlesztési tanácstól. 

Rudas Miklós polgármester 
elmondta: a környék egyik leg-
nagyobb művelődési háza talál-
ható Pákán, melyet - elsősorban 
elavult fűtésrendszere miatt -
kihasználni évek óta nem tudtak. 
Jelenleg csak az eMagyarország 
Pontot is magában foglaló 
könyvtár üzemel az ezer négy-
zetméter alapterületű épületben. 

- A művelődési ház revitali-
zációja érdekében több pályá-
zatot is benyújtott önkormány-
zatunk, eddig sikertelenül - így 
a község első embere. - Am 
most a Nyugat-dunántúli Regio-
nális Területfejlesztési Tanács 
támogatja az elképzeléseinket, 
így hozzáfoghatunk a felújítás-
hoz. A legfontosabb feladat a 
kazánház elavult berendezését 
korszerű, gázüzemű fűtőműre 
cserélni, mely nemcsak hatéko-
nyabban, de takarékosabban is 
működik majd. 

A program keretében kicse-
rélik a villamos hálózatot, fel-
újítják a külső és a belső vakola-
tot, valamint ki is festenek. Je-
lenleg egyszerűsített közbeszer-
zési eljárásban a kivitelező 
kiválasztása folyik. 

- Tervezzük, hogy később az 
épület egyik részében kisebb 
gondozási központot is kialakí-
tunk- mondta még el a falu első 
embere. - Ehhez újabb pályáza-
tot nyújtunk majd be, hiszen a je-
lenlegi beruházás ezt a munkát 
még nem foglalja magában. 

2 oLK 

2005. február 9., SZERDA 

Egyházi emlékek 
Könyvet je lentetnek meg az évfordulóra 
Páka (gy. f.) - Idén ünnepli 
építésének háromszáz éves 
jubileumát a zalai település 
temploma, s az évforduló 
kapcsán számos jelentős 
programot rendeznek. A 
szervezőmunka nagyobb ré-
szét a másfél évvel ezelőtt 
alapított, lokálpatrióta szel-
lemiségű Páka Értékeiért 
Egyesület vállalta magára. 

Többek között erről nyilatko-
zott lapunknak Bécs József, a ci-
vil szervezet elnöke. Mint el-
mondta, a templomi jubileum 
ugyan nem tartozik szorosan az 
egyesület programjai közé, ám 

Történelem • • • • • • 
Háromszáz éve épült 
a község temploma 
wmmmmmmmmmmmm 

ennek ellenére felajánlották se-
gítségüket a helyi plébánia ve-
zetőjének, Mester Vince espe-
res-plébánosnak, aki többek kö-
zött egy •koncelebrációs szent-
mise megszervezésével kívánja 
még emlékezetesebbé tenni az 
évfordulót. 

- Ami az egyesületünk saját 
programjait illeti: idén tervez-
zük megjelentetni a Molnár 
László által írt Páka története 
című kiadványt - tette hozzá az 
elnök. - A kézirat elkészült, így 
elviekben nincs akadálya, hogy 
a Péter-Pál-napi búcsúra az ér-
deklődők kézbe vehessék a köny-
vet. Ezenfelül ősszel első ízben 
megrendezzük a településről el-
származottak találkozóját is. 
Eddig úgy számoljuk, több mint 
négyszáz vendégünk lesz. 

Bécs József a továbbiakban 

szólt arról is, hogy a tömörülés-
nek vannak az elmúlt évről áthú-
zódó programjai is, melyek be-
fejezése ugyancsak erre az évre 
várható. Tavaly kezdtek hozzá a 
temetőben található kápolna te-
tőszerkezetének renoválásához, 
a munkákat idén külső-belső 
felújítással folytatják, illetve az 
épülethez vezető utat szeretnék 
még kiépíteni. 

- Ennek a munkának befeje-
zését november elsejére, Min-
denszentek napjára ütemezzük-
árulta el a civil szervezet vezető-
je. - Páka egyháztörténeti szem-
pontból mindig is fontos telepü-
lésnek számított, több erre utaló 
épített emléket is őrzünk a fa-
lunk határában. Ezek egyike a 
szőlőhegyek közelében találha-

Bécs József: „Mindenszentek-
re készül a temetői út" 

tó Háromszenteki kápolna, 
melynek környezetét tavaly 
kezdtük rendbe tenni. Úgy ítél-
jük meg, itt is maradt még bőven 
tennivaló erre az évre. 
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Színvonalas ellátás 
Eszközfe j lesztésre 5,5 mil l ió for intot köl töt tek Pákán 

Az új műszerek sokat segítenek a betegellátásban 

— Sok apró felesleges moz-
gástól kímél meg, ezzel is előse-
gítve, jelentősen lerövidítve a 
kezelés idejét—említi dr. Kasz-
sza Klára fogorvos a több mint 
öt és fél millió forintba került új 
fogászati műszer egyik legna-
gyobb előnyét. Pákán ennyit ál-
doztak ugyanis azért, hogy mo-
dem, a kornak megfelelő szín-
vonalas komplex fogászati ke-
zelőegység várja Ortaháza, 
Pördefölde, Kányavár és a házi-
gazda település betegeit. 

— Szükség volt erre a beru-
házásra, hiszen eddig egy régi tí-
pusú, elavult gép állt csak ren-
delkezésre, amelyhez gyakran 
igen nehéz volt alkatrészt sze-
rezni, s ezért többször is ve-
szélybe került a fogászati alap-
ellátás biztosítása. A kezelőegy-
ség cseréjét már a korábbi testü-
let is tervbe vette, ám csak most 
sikerült előteremteni a pályázat-
hoz szükséges önerőt — teszi 
hozzá Rudas Miklós polgármes-
ter. — A fogászati ellátás vállal-

kozásba adása szintén régebbi 
tervünk, az új géppel úgy tűnik, 
ennek akadálya is elhárult. 

A fogászati műszerek terén 
vezető olasz Castellini cég Pu-
ma típusú kezelőegysége min-
den kívánalomnak megfelel. 
Mint azt dr. Kassza Klára mond-
ja, nemcsak jobban felszerelt 

Új műszer i ü ü ü ^ l ü 
Sok felesleges 
mozdulat már a múlté 

elődjénél, de vezérléstechniká-
ja, megvilágítása révén jelentő-
sen lerövidíti a kezelés idejét is. 
A rendszer víz- és energiataka-
rékos, ráadásul különálló víztar-
tálya lehetővé teszi, hogy a szűk 
keresztmetszetű kézi darabok 
desztillált vizet kapjanak, ami 
azért is fontos, mivel Pákán a víz 
keménységi foka magasabb az 
átlagosnál, ezért a vízkövesedés 
veszélye nagyobb. A sűrített le-

(Gyuricza Ferenc felvétele) 

vegőt szolgáltató kompresszor 
külön helyiségben működik, így 
annak hangja sem zavarja a be-
tegeket. További előnyt jelent, 
hogy kényelmes, s kevésbé fé-
lelemkeltő, amit a páciensek 
visszajelzése is alátámaszt. 

— Az új egység mellett sike-
rült a rendelőt felszerelni egy 
Assistina 301 típusú kiegészítő 
berendezéssel is, amely a kézi 
munkaeszközök magas nyomá-
sú tisztítása és olajozása révén 
megnöveli azok élettartamát — 
mondja Rudas Miklós. — A tel-
jes bekerülési összeg elérte az 5 
millió 565 ezer forintot. Ebből a 
körjegyzőséghez tartozó négy 
község saját forrásként 1 millió 
113 ezer forintot biztosított, míg 
az államkincstártól a területi ki-
egyenlítést szolgáló alapból 1 
millió 539 ezer forintot, egyéb 
támogatás címén, a Pénzügymi-
nisztériumon keresztül pedig 2 
millió 913 ezer forintot nyer-
tünk. 

— gyuricza — 



Ahogy a történelemtanárok oktatják 

Berkes Gábor Kaszásné Simon Márta Kancsal László 

1956 megítélése a mai napig 
nem egységes. Vajon hogyan 
vélekednek a negyvennégy év-
vel ezelőtti eseményekről az if-
júság történelemformáló 
szemléletében legnagyobb 
szereppel bíró történelemta-
nárok? Vajon miként látják 
ők a sorsfordító napok esemé-
nyeit, s - ami talán még fonto-
sabb - miként tanítják azt, er-
re próbáltunk választ keresni. 

Berkes Gábor, a lenti Gönczi 
Ferenc Gimnázium és Szakkö-
zépiskola történelem szakos pe-
dagógusa 10 éves gyermekként 
Pakodon - ahova 1952-ben csa-
ládját kitelepítették - élte át az 
akkori eseményeket. 

- Arra emlékszem, hogy teát-
rális körülmények között az is-
kolában felhelyezték a falra a fe-
születet - idézi vissza a közel fél 
évszázada történeteket. - Pako-
don nagyon békésen zajlottak az 
események, fizikai erőszak nem 
volt, bár a lelki erőszak jelei lát-
szottak néhány emberen. Aztán 
még arra emlékszem még, ami-
kor katonák fáradtan vánszo-
rogtak haza az október végi 
nagy melegben, illetve szovjet 
tankok robogtak végig a falun, s 
•ni gyerekek, integettünk, a ka-
.onák pedig visszaintegettek. 

Érett fejjel úgy látja, hogy 
'56-ban a proletárdiktatúra ter-
rorintézkedéseivel akartak le-
számolni, illetve a nemzeti füg-
getlenséget megteremteni. 

- Azoktól, akik megjárták 
Recsket, Kistarcsát, az ÁVH 
kínzókamráit, az alföldi kitele-
pítéseket, nem lehet elvárni, 

hogy a múltra objektíven tekint-
senek. A személyes szabadsá-
guktól megfosztott, a társadalmi 
berendezkedés által az életüket 
végletesen veszélyben érző em-
berek az 1956-os eseményeket 
annak alapján minősítették, 
amit számukra egzisztenciáli-
san jelentett. 

Kaszásné Simon Márta,_a pá-
kai Öveges József Altalános Is-
kola tanára szerint az ötvenhatos 
események kronológiai sor-
rendjét követve kell értékelni és 
átértékelni az eseményeket. 

- Úgy gondolom, 1956 őszén 
már érezhető volt a rendszdr 
bomlása. Rajk László és kivég-
zett társainak újratemetésére ke-
rült sor október 6-án, egy száz-
ezres tömeg néma tüntetéseként 
fogható fel, ami egyben lökést is 
adott az október 23-i esemény-
eknek. Azon a napon eleinte 
szintén békés tüntetésről beszél-
hetünk, ami fegyveres felkelés-
be csapott át. Az akkori pártfő-

titkár által telefonon segítségül 
hívott orosz tankokkal szemben 
október 24-én veszik fel a har-
cot, először sikeresen, vagyis 
ekkor már nemzeti szabadság-
harcról beszélhetünk - vallja a 
pákai iskola történelemtanára, 
hozzátéve, hogy a gyerekeknek 
is ezt tanítja. Mint mondja, az 
általa négy éve választott tan-
könyv - a Bihari Péter által írt, s 

A fiatalok képesek az 
objektív értékítéletre 

könyvespolcra is ajánlható Hu-
szadik század története fiatalok-
nak - meggyőződésével, véle-
ményével, s szemléletével meg-
egyező módon ismerteti az ak-
kori történéseket. 

Kancsal László, a lenti Vö-
rösmarty Mihály Altalános Is-
kola történelem munkaközössé-
gének vezetője olyan könyvet -

Helméczy-féle tankönyv - vá-
lasztott, amely kronológiailag 
hűen tükrözi az események me-
netét, ráadásul munkafüzete jól 
hasznosítható kiegészítő anya-
gokat is tartalmaz. 

- A legújabb főiskolás és 
egyetemi jegyzetek, így az isko-
lai tankönyvek is reálisan forra-
dalomként és szabadságharc-
ként tárgyalják az eseményeket. 
Ma már a történészek közül is 
olyanok kerülnek előtérbe, akik 
nem voltak szereplői az ese-
ményeknek, így sokkal objektí-
vebben tudják azokat értékelni. 

A mostani évforduló kapcsán 
a tanár szerint arra is mód nyílik, 
hogy 1956 megítélésének válto-
zásairól - ellenforradalommá 
nyilvánításáról, a Pozsgay-féle 
népfelkelés-elméletről, illetve a 
történelemtudomány által ma 
már forradalom és szabadság-
harcról - is szóljanak a szaba-
don felhasználható tanítási órá-
kon. Gy. F. 
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Háromoldalúvá bővülhet 
Páka (gy. f.) - Korábbi 
német testvéflelepülési kap-
csolatát szeretné francia part-
nerekkel háromoldalúvá bő-
víteni Páka önkormányzata. 

A zalai községben 18 tagú 
küldöttséget láttak vendégül, 
amelynek tagjai három norman-
diai település, Demouville, 
Sannerville és Cuverville képvi-
seletében látogattak Magyaror-

Gyümölcsöző kap-
csolatot alakítottak ki 

szágra. Pákának 10 évre vissza-
tekintő testvértelepülési kap-
csolata van a németországi We-
sendorffal is. A 2. világháború 
végén jó néhány községbeli fia-
tal szolgált itt leventeként, s már 
a '80-as évtizedben kezdemé-
nyezték az együttműködés ki-
alakítását a két település között. 
Mint Lukács Tibortól, a pákai 
Német-Magyar Baráti Társa-
ság elnökétől megtudtuk, a hi-
vatalos kapcsolatfelvételre 
1991-ben került sor, azóta 
mindkét félt elégedettséggel el-
töltő, gyümölcsöző partnervi-
szonyt sikerült kialakítani. Idő-

közben azonban kiderült, hogy 
Wesendorf a fenti három francia 
településsel ugyancsak baráti 
viszonyt alakított ki, sőt, a 
német-francia kapcsolatfel-
vétel 5. évfordulójának ün-
nepségén a zalai község képvi-
selői is jelen voltak. A franciák e 
látogatást viszonozták most, az-
zal a szándékkal, hogy Wesen-
dorf kétoldalú partnerkapcsola-
tát továbbfejlesztve a három ré-
gió együttműködését készítsék 
elő. 

A Pákára látogató francia 
csoportot Christian Piélot, San-
nerville polgármestere, Dániel 
Chesnel, Cuverville alpolgár-
mestere és Francois Lebuan, a 
francia-német baráti társaság 
elnöke vezette. Mint Christian 
Piélot elmondta: látogatásukkal 
a hivatalos kapcsolat kialakítá-
sát kívánják előkészíteni. 

- Szeretnénk mielőbb aláírni 
egy együttműködési megállapo-
dást - mondta - , s így 2002 jú-
niusában egy autóbusznyi ven-
déget fogadhatnánk Pákáról. 

Rudas Miklós pákai polgár-
mester egyetért a partnerkap-
csolat kibővítésével, ám szűkös 
anyagi lehetőségeik miatt ezt 
EU-s csatlakozásunk idejére ha-
lasztaná el. 

A franciák egy garnitúra mezt ajándékoztak a pákai focistáknak 

VLatűu qCJ^Líu ls/.< <£« 
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A bővítés csak Kelet felé képzelhető el 
A franciaországi Sannerville polgármestere a mai magyar viszonyokról 
Páka (gy. f.) - A közelmúlt-
ban 18 tagú francia 
delegáció látogatott Pákára. 

A három normandiai telepü-
lés- Demouville, Sannerville és 
Cuverville - valamint a zalai 
község között a németországi 
Wesendorffal fenntartott test-
vértelepülési viszonyon keresz-
tül létesült egyelőre még kibon-
takozó partnerkapcsolati vi-
szony. 

A francia küldöttség vezető-
je, Christian Piélot, Sannerville 
polgármestere az egyik szorgal-
mazója az együttműködés to-
vábbi bővítésének. Mint mond-
ja, a kétoldalú német-magyar, il-
letve német-francia kapcsolato-
kat mielőbb háromoldalúvá kell 
fejleszteni. 

- Franciaország, s ezen belül 
is Normandia Európa legnyuga-
tibb részéhez tartozik. Keleten, 
így Magyarországon is egy egé-
szen más kultúra virágzik, 
amely azonban szintén európai, 
így valahol a miénk is - ad vá-
laszt a francia község polgár-
mestere azon kérdésre, mi kel-
tette fel érdeklődésüket Ma-
gyarország iránt. - Annak ide-

Christian Piélot: a legfelké-
szültebbek közé tartoznak 

jén én is feltettem magamnak a 
kérdést, hogy miért tekintsünk 
Magyarország felé. A válasz 
szinte magától értetődő: az Eu-
rópa Unió bővítése csak Kelet 
felé képzelhető el. Magyaror-
szág a legfelkészültebb államok 
közé tartozik, de szüksége van 
az uniós országok, így Francia-
ország támogatására is. 

Christian Piélot szerint az Eu-
rópa Unió a francia elnökség 
alatt forradalmi változásokon 

mehet keresztül. A francia poli-
tikus véleménye szerint még 
Franciaország elnöklete alatt el 
kell törölni a vétójogot, s helyet-
te egy regionális döntéshozatali 
szisztémán működő, rugalma-
sabb föderációt, illetve konfö-
derációt kell létrehozni. 

- Az Unió további bővítése 
után a vétójog a működőképes-
ség rovására mehet - fogalmaz-
za meg aggályait. - A decembe-
ri nizzai csúcson e kérdésben 
mindenképpen előbbre kell jut-
ni, Franciaország törté-nelmi 
szerepe jelenleg e kérdés leve-
zénylésében rejlik. A másik fon-
tos kérdés a bővítést követően 
az újabb régiók kialakítása. Úgy 
gondolom, Magyarország az 
Unió keleti felének meghatáro-
zó régiója lehet majd. 

A francia vendég hazánkról, 
az itteni viszonyokról megelé-
gedéssel nyilatkozott. Mint la-
punknak elmondta, néhány na-
pos ittléte alatt ismét az egyete-
men eltöltött évei jutottak eszé-
be, annyi újdonságot látott, s 
tanult. Visszaemlékezett arra az 
időre, amikor diákként szeretett 
volna Budapestre eljutni, ám ez 
akkor nehézségekbe ütközött. -
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Egy sír a krajovai fegyházban 
A néptanítójára a mai napig szeretettel és tisztelettel gondol a lakosság 
• Gyuricza Ferenc 

Iklódbördőce - Az első nép-
tanítója, az 1945-ben elhurcolt 
és kivégzett Völgyi Zoltán tisz-
teletére emléktáblát avatott a 
falu. A lakosság a mai napig 

szeretettel és tisztelettel emlé-
kezik a 35 éves korában ártatla-
nul mártírhalált halt pedagógus-
ra. Völgyi Zoltán a pákai kocs-
máros jó képességű, tehetséges 
gyermekeként az állami tanító-
képző elvégzését követően, a 

Emléktábla a falu első néptanítója tiszteletére 

korábbi néptanító nyugdíjazása 
révén megüresedett helyen, 
Bördőcén kezdett el dolgozni, 
majd a két szomszédos település 
- Bördőce és Kerkaiklód -
egyesülését követően Iklódbör-
dőce első néptanítójaként foly-
tatta tevékenységét. 

A pákai Bódi Pál, egykori ta-
nítványa így emlékezik vissza 
Völgyi Zoltánra: 

- O volt az, aki a betűvetésre, 
az olvasásra megtanított ben-

Az egykori iklódbördőcei iskola tanulói tanítójuk körében 

Azok egyike volt, akiket a tanyák 
és falvak lámpásának neveztek 

nünket. Tőle ismertük meg törté-
nelmünk, nemzetünk zivataros 
évszázadait, a csodaszarvas re-
géjétől a honfoglaláson, tatár-
járáson, törökdúláson, és a '48-
as szabadságharcon át a min-
dent megalázó Trianonig. 

Hazafiasságra, 
becsületre, em-
bertársaink irán-
ti tiszteletre ne-
velt bennünket. 
Hosszú téli esté-
ken színdarabot 
tanított, de kész-
séggel segített az 
embereken, akik 
ügyes-bajos dol-
gaikkal hozzá 
fordultak. Lehe-
tett az hivatalos 
levél értelmezé-
se, arra adott vá-
lasz megfogal-
mazása, megírá-
sa. Azok egyike 
volt ő, akiket né-

hai neves írónk a tanyák és fal-
vak lámpásának nevezett. 

1945. április 21 -én csapataik-
tól elvált, szökött orosz katonák 
vetődtek Iklódbördőcére, akik 
leittasodva asszonyokat mo-
lesztáltak. Ennek okán aztán a 
falubeli férfiak és az oroszok 
között verekedés támadt, ami-
nek során az egyik orosz életve-
szélyesen megsebesült. A falu-
beliek értesítették Völgyi Zol-
tánt, aki akkor már a falu rend-
_ _ _ _ _ _ _ jéért felelős 

rendőrparancs-
nok tisztéj is be-
töltötte. Ő a sé-
rült katonát el-

~™ sősegélyben ré-
szesítette, majd mentőt hívott 
hozzá, ennek ellenére életét már 
nem tudták megmenteni. Az 
ügy kapcsán ugyanez év június 
12-én nyolc személyt - köztük 
Völgyi Zoltánt - letartóztatták. 

Völgyi Zoltán sorsát hosszú 
évtizedeken át homály fedte, pe-
dig kutatott utána a család - fe-
lesége, s gyermekei, a pedagó-
gus László, illetve a két orvos, 
Zoltán, s az apa elhurcolása után 
két hónappal született Szilárd - , 
a falu. Kérvények, nyilatkoza-
tok születtek - még az időköz-
ben megalakult Kommunista 
Párt helyi titkára is felemelte 
szavát, ám hiába. Völgyi Zoltán 
útját csak a romániai Krajová-
ban felállított gyűjtőfogház ka-
pujáig lehetett követni. 

- A magyar és nemzetközi vö-
röskereszt keresése, a fogságból 
hazatértek faggatása eredmény-
telennek bizonyult - emlékezik 
vissza a legfiatalabb fiú, Szilárd, 
akitől apja egy csomagolópapír-

BódiPál 

ra írt, s a vagonból Budapesten 
kidobott levélben búcsúzott el. 
- A rendszerváltást követően 
aztán megnyíltak az orosz 
hadigépezet titkos iratainak ka-
pui, s végre bizonyosságot nyer-
tünk. 

Völgyi Zoltán iratai a Balti 
Flotta titkos irattárából kerültek 
elő. Eszerint az iklódbördőcei 
néptanítót az 57. Hadsereg kato-
nai törvényszéke terrorizmus 
vádjával a krajovai fegyházban 
1945. augusztus 2-án golyó álta-
li halálra ítélte, s az ítéletet 1945. 
szentember 1-ién. 35 éves korá-

Völgyi Szilárd 

ban végrehajtották. A gyűjtő-
fogházból szabadultak elmon-
dása alapján a kivégzésekre haj-
nalonként került sor. Az elítélte-
ket tehergépkocsira rakták, 
majd egy közeli erdőbe hajtot-
tak velük. Ott megásatták sírjai-
kat, s belelőtték őket... 

Völgyi Zoltánt az orosz ható-
ságok - részben az ismert író, 
egykori politikai fogoly, Rózsás 
János közbenjárására 1995-ben 
rehabilitálták. Sorstársait - kik 
közül hárman szintén sosem tér-
tek haza - azonban a mai napig 
bűnösként tartiák számon. 



Régiós összefogással megvalósul a rég várt beruházás 
Finiséhez közeledik a munka a tizenegy dél-zalai községben, s decemberben fellobban a gázláng 

• Gyuricza Ferenc 

Csömödér, Kissziget - Ha-
marosan befejeződik a Kö-
zép-Zala Kistérségi Társulás 
területén egy 11 települést 
érintő vezetékes földgázhá-
lózat kiépítése. A mintegy 
hárommillió forintos beruhá-
zás révén közel ezer fo-
gyasztóhoz juthat el rövide-
sen a korszerű fűtőanyag. 

Tizenegy újabb zalai telepü-
lés részesül hamarosan a vezeté-
kes földgáz adta előnyökből -
tudtuk meg Becze Józseftől, 
Csömödér polgármesterétől. 

A több mint háromszázmillió 
forintos beruházás Iklódbördő-
ce, Hemyék, Zebecke, Kisszi-
get, Páka, Ortaháza, Kányavár, 
Pördefölde, Mikekarácsonyfa, 
Csertalakos, valamint a gesztor-
település, Csömödér- területén 
folyik. 

- A 11 településen összesen 
847 lakossági rácsatlakozás 
épül ki, vagyis az itt élők több 
mint 67 százaléka részt kívánt 
venni a programban - mondotta 
Becze József. - A beruházásban 
a települések önkormányzatai-
val és vállalkozókkal kiegészül-
ve ez a szám megközelíti az 
ezret. A munkálatok zöme októ-
ber-november hónapokban zaj-
lott, hétfőtől pedig megkezdőd-

nek a belső hálózatrészek mű-
szaki átadásai. Számításaink 
szerint körülbelül egy hét múlva 
teljesen befejeződhet a hálózat-
kiépítés, ami részben a kedvező 
őszi időjárásnak is köszönhető. 

A térség vezetékes földgáz-
zal való ellátása több alkalom-
mal is felmerült ötletként. 

Mint Kissziget polgármeste-
re, Fehér András lapunknak el-
mondta, a beruházás egyik kez-
deményezői voltak. 

Határidőre, jó minő-
ségben készült el 

- Több mint egy éve kerestek 
fel a községben élők azzal az 
igénnyel, hogy a faluban építsük 
ki a gázvezetéket. Eleinte még 
csak körjegyzőségi szinten gon-
dolkodtunk, már tárgyalásokat 
is folytattunk egy alföldi céggel, 
ám akkor szerződéskötésre nem 
került sor. Ezt követően, az idei 
év elején egyezett meg a 11 ön-
kormányzat a beruházó 
KÖGÁZ Rt-vel, illetve a kivite-
lező Oiltech Rt-vel, amely to-
vábbi alvállalkozókat - így 
többek között a lenti Le-Ko Kft-
t - bízott meg a munkálatok ha-
táridőre és jó minőségben törté-
nő elvégzésével. 

A szerződésben foglaltak 

Az őszi időjárás kedvezett a munkák gyors elvégzéséhez 

szerint a térségben élőknek le-
ágazásonként 120 ezer forintos 
fejlesztési hozzájárulást kell fi-
zetniük, a kivitelező pedig vál-
lalta, hogy év végéig elkészül-
nek a munkálatokkal, melyek az 
engedélyeztetéseket követően 
ez év őszén kezdődtek el. 

- A beruházás teljes költsége 
300-310 millió forint körül vár-
ható - mondta végezetül Becze 
József. - A gázvezetékhálózat 
ünnepélyes átadást, a gázláng-
gyújtást december 15-e körűire, 
mintegy karácsonyi ajándék-
ként tervezzük. 

i*->oo. rvou, . S . o f a f . 
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Karácsonyi a jándékként 

Fellobban a gázláng Csömödéren és 

Becze József 

Utolsó fázisát'oz érkezett a 
gázvezeték-építés a Közép-Zala 
Kistérségi Társulás területén lévő 
tizenegy településen. Ezekben a 
napokban zajlanak a belső háló-
zatszakaszok műszaki átadásai. A 
mintegy 300-350 millió forintos 
beruházás eredményeként Csömö-
dér, Páka, Cserlalakos. Mikekará-
csonyfa, Pördefolde, Kányavár, 
Onaháza, Kissüget, Zebecke, 

cséré eddig nem hát-ráltatta jelen-
tősebben a munkát, így minden 
remény megvan arra, hogy de-
cember 15-e körül sor kerülhet a 
hálózat ünnepélyes átadására, s 
fellobbanhat a gázláng. 

- A tizenegy településen gya-
korlatilag 1000 rákötési lehető-
séggel számolt a beruházó, s a 
lakossági rácsatlakozás eddig mint-
egy 850. A közületek, vállal-
kozások, intézmények belépésével 
ez a szám természetesen tovább 

nő. Csömödéren 203 lakás közül 
162-be történt eddig bekötés, ez 80 
százalékos részvételt jelent -
mondta Becze József. 

Rudas Miklós, Páka polgár-
mestere arról tájékoztatta lapunkat, 
hogy a faluban eddig 330 lakásba 
vezették be a gázt, ez 65 százalé-
kos arányt jelent, ami a napokban 
tovább növekedhet. Ezen kívül a 
településen is nagy az érdeklődés a 
vállalkozások, közületek részérő! a 
vezetékes gáz iránt. 

Rudas Miklós 

Hernyék és Iklódbördőce részesül a 
vezetékes gázból. 

A gázépítés beruházója a 
Kögáz Rt., a kivitelezés főszerepét 
az Oiltech Rt. vállalta, több al-
vállalkozó, így többek között a 
lenti LE-KO Kft. bevonásával. 

A beruházás gesztora Csömö-
dér község, amelynek polgármes-
tere, Becze József elmondta la-
punknak, hogy az időjárás szeren-

s j S S m 8900 Zalaegerszeg. Kiserdei u. 5. 
MA l \ l \ X I KFT Tel.: 92/315-731, Fax: 92/346-322 

8900 Zalaegerszeg, Kert u. 21-23. 
Tel.: 92/312-414 

Akkumulátor gyártás-forgalmazás 

AKKSI MAGNUM BOGÉN 

P a n n c n A K K U 
INDÍTSON VELÜNK! 
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Tájékoztatjuk Páka község lakosságát, hogy a 

„Páka község Sportjának 
Fejlesztéséért Alapítvány" 

számlájára a személyi jövedelemadó 1%-nak 
felajánlásából eredő 11.897,-Ft összeget az Adó- és 
Pénzügyi Ellenőrzési Hivatal utalt át. 

Az alapítvány kuratóriuma az összegből 10.000 Ft-ot 
a labdarúgó szakosztály részére utal át, míg a 
fennmaradó 1.897 Ft összeget a folyószámla 
fenntartási költségeként a számlán hagy. 

A lakosság tájékoztatását a módosított 1996. évi 
CXXVI . törvény 6. § (3) bekezdés alapján tesszük 
meg. 

Alapítvány Kuratóriuma 



N e m t o l o n g t a k a p o l g á r o k 
Közmeghallgatás Pákán 

Páka Község Önkormányza- lésen a gázlánggyújtásra. Rudas táson 
tának Képviselő-testülete de-
cember 14-én az önkormányzat 
irodaépületében, 18-án pedig a 
Dömeföldi utcában tartott köz-
meghallgatást. A két fórumnak 
nem volt nagy hallgatósága, ami 
részben azzal is magyarázható, 
hogy a pákai kábeltelevízión 
korábban részletes beszámoló 
hangzott el az önkormányzat 
munkájáról, továbbá az egyes 
testületi ülésekről is rendsze-
resen beszámol a helyi média. 

A közmeghallgatáson az 
egyik legtöbb hozzászólás a 
hegyi utak állapotával kapcso-
latban hangzott el. A pákaiak 
arról érdeklődtek, hogy mikor 
javítják ki ezeket. 

Ugyancsak sokakat érdekelt, 
hogy mikor kerül sor a telepü-

Miklós polgármester tájékozta-
tása szerint ennek várható idő-
pontj a 2001. j anuár. 

Aktuális téma volt a rádió-
telefon vételi lehetőségeinek 
javítása, ami torony felállítása 
nélkül nem oldható meg Pákán 
és környékén. A közmeghallga-

elhangzott tájékoztatás 
szerint erre 2001. végén, vagy 
2002. elején kerülhet sor. 

A Dömeföldi utcában meg-
tartott közmeghallgatáson töb-
ben is észrevételezték az autó-
buszmegálló állapotát, aminek 
rendbehozása - kátyúzással — a 
közeljövőben megoldódik. 

A Lenti Gyógyfürdő Úszó Klub versenyzői és vezetői ezúton 
köszönik meg támogatóiknak azt a segítséget, amivel 2000-ben 
hozzájárultak a klub sikeres szerepléséhez és további fejlő-
déséhez. 

Az év végéhez közeledve ezúton kívánunk békés, meghitt 
karácsonyi ünnepeket és nagyon boldog új esztendőt. 

Lenti Gyógyfürdő Úszó Klub 
versenyzői és vezetői 

UuJn Z o o o . é/ecsuJ,^ 



Páka Község Önkormányzata 2001. március 15-én tervezi megnyitni a Dömeföldi 
Tájházat a nagyközönség előtt. A ház teljes berendezéséhez azonban még néhány 
tárgy, eszköz hiányzik. 

Kérjük mindazokat, akiknek régi - két világháború közti vagy még korábbi -
cserépből készült konyhai edénye, más konyhai felszerelése: 

- textíliák (ruházat, lepedő, abroszok, tarisznyák, stb.), 

- bőráruja (csizma, tarisznya, stb.), 

- szobai berendezés, dísztárgyak (tükör, varrósdoboz, szentkép, 

katonai világháborús emlékkép, lámpa, stb.), 

- fából készült gazdasági eszközök 
(melence, sajtár, zsíros bödön, mángorló, stb.), 

van a tulajdonában és azt adományként átadná vagy eladná, kérjük, hogy ezzel 
segítse a ház minél teljesebb berendezését 
A felsorolt tárgyakat, eszközöket kérjük a pákai Önkormányzatnál jelezzék. 
Természetesen szívesen veszünk minden, az előzőekben fel nem soroltakon túli 
tárgyakat és eszközöket is. 

J^C^- éL 
Zoo J.j<X<ju&, 

/ 

14-én szerdán Nemesapáti-
ban a kultúrházban adhat-
nak vért a donorok. 

Vállalkozói fórum 
Páka (gy. f.) - A helyi 
vállalkozók meghívására 
tegnap este Pákán tartott 
lakossági fórumot Nógrádi 
László országgyűlési kép-
viselő. Előadásában első-
ként az elmúlt két év térsé-
gi eredményeit foglalta 
össze, majd a Széchenyi-
terv vállalkozókat támoga-
tó lehetőségeiről szólt. A 
továbbiakban az érdeklő-
dők kérdéseire válaszolt. 

? 
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ÍOQl- L U ^ 

Lenti és Vidéke_ 

Tájház Döme földén 

— L. Szabó Tünde, Somogy 
megye főépítésze készítette el a 
helyreállítási tervet. Szerinte 
Dél-Göcsej legszebb műemléki 
lakóházáról van szó. A Göcseji 
Múzeum felajánlotta, hogy a 
szakszerű berendezéshez szak-
mai segítséget nyújtanak Marx 
Mária muzeológus személyé-
ben. Smodics János andráshidai 
vállalkozó a zsúpot biztosította a 
tető elkészítéséhez kedvez-
ményes áron. Czupi Jenő helyi 
lakos vállalta a ház zsúpolását. 

— Milyen anyagi források 
álltak rendelkezésre ? 

- Az Országos Műemlék-
védelmi Felügyelőség műem-
léki támogatása a nyolcvanas 
években 300 ezer forintot jelen-
tett. Az önkormányzat ehhez a 
saját munkaerőforrását tette 
hozzá. így indult el a teljes 
helyreállítás. 

- Miben tudnak a községhez 
és a környékhez kötődő' állam-
polgárok segítséget nyújtani? -
fordulok kérdésemmel Molnár 
Lászlóhoz. 

• 

- Kérjük a polgárokat, hogy 
a környezetükben még fel-
lelhető muzeális értékű hasz-
nálati tárgyakat ajánlják fel 
számunkra. Szívesen fogadjuk a 
két világháború közti, vagy még 
korábbi, cserépből készült kony-
hai edényeket, textíliákat, szo-
bai berendezéseket, fából ké-
szült gazdasági eszközöket. 

- Hogy illeszthető be a 
tájház a falusi turizmusba? — 
kérdezzük ismét a polgármes-
tert. 

- A Lenti-Kistolmács között 
közlekedő erdei kisvasút megáll 
Dömefoldén a tájháztól nem 
messze. Rövid sétával hamar 
elérhető. De a térség idegenfor-
galmához is szeretnék beil-
leszteni, hiszen a táj szépsége, a 
kiépült vendégváró-szálláshe-
lyek, családias éttermek, teke-
pálya, kirándulóhelyek akár 
többnapos pihenésre is lehető-
séget nyújtanak - zárta a beszél-
getést Rudas Miklós. 

-ma-

Páka Önkormányzata 2001. 
április 20-ra tervezi tájházának 
megnyitását a nagyközönség 
előtt. Az előzményekről, s a 
jelenleg is folyó szervezési 
munkákról beszélgettünk Rudas 
Miklós polgármesterrel és Mol-
nár László gyűjteménykezelő-
vel. 

- Mi késztette az önkor-
mányzatot a tájház létreho-
zására? 

- Adott volt Dömeföldén 
egy 140 éves, zsúptetős, külön-
leges, kézzel vájt mintázatos 
oromzattal, szobával, füstös 
konyhával, gazdasági kamrával 
rendelkező épület - kezdte a 
beszélgetést Rudas Miklós. -

Önkormányzatunk területén ez 
az egy zsúpos lakóház volt 
megmenthető. 1975-ben kezdő-
dött el a szervezés, gyűjtés 
Szabó József, az akkori tanács 
elnökének kezdeményezésére. 
Műemléki védettséget kértünk 
és kaptunk rá a felügyelőségtől. 
A berendezési tárgyak rendel-
kezésre álltak, s az épület 1981-
ig működött. Az állaga sajnos 
egyre romlott, így be kellett 
zárnunk. A berendezési, ki-
állítási anyagot a Göcseji Mú-
zeum vette át megőrzésre. Az 
életveszélyessé vált épület ez-
után földig lett rombolva. 

— Az újjáépítés hogyan 
kezdődött? 

Molnár László és Rudas Miklós 
(Fotó: Sári Zoltán) 

A A J I I W I A f I M A J A i ugf 
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III. évfolyam 2001. február 

Fellobbant a gáriáiig Új kihívások, 

igények és feladatok 
Kultúra és közművelődés 

Rédicsen... 
Rédics Zala megye dél-

nyugati határvidékének 
jellegzetes települése, a 
történelmi Hetés tájegység 
faluja. Bár lakosainak szá-
ma alig haladja meg az 
ezret, tizenegy település re-
gionális igazgatási köz-
pontja. Rédics hagyomá-
nyait ápoló faluközösség, 
amelynek irányítója a mű-
velődési ház. Az intézmény 
igazgatója Soós József, aki 
több mint két évtizede ve-
zeti a határmenti település 
kultúrházát Vele beszél-
gettünk a múlt történései-
ről, a jelen és a jövő fel-
adatairól... 

(Folytatás a 4. oldalon.) 

^Országasem 

egyedülálló 
eredmények 99 

Közgyűlés 
a Lenti Polgárőr Egyesületnél... 

2001. február 18-án tartotta 
beszámoló közgyűlését a Lenti 
Polgárőr Egyesület, amely egy 
esztendővel ezelőtt alakult 24 fővel. 
A rendőrkapitányság klubhelyisé-
gében 37 fő polgárőr - időközben 64 
főre duzzadt a létszám - és a meg-
hívott vendégek jelenlétében Keszt-
helyi Márton alelnök nyitotta meg az 
ülést. Az első napirendi pont kereté-
ben Sas vári Gábor elnöki beszámoló-
ja hangzott el. 

(Folytatás a 2. oldalon.) 

A város szolgálatában 

Bányai Árpádné átveszi a kitünti 

2001. január 6-án, a Város Napján 
kitüntetések átadására került sor Lenti-
ben. Három pedagógus kapta meg a Lenti 

ést Kollár Gyula polgármestertől. 
(Fotók: Sári Zoltán) 

Város Oktatásáért díjat. Velük készített 
riportjainkat olvashatják lapunk 6-7. 
oldalán. 

(Folytatás a 3. oldalon) 

2000 tavaszán indult az 
előkészítő munka, de különböző 
okok miatt a kivitelező csak 
október 24-én kapott munka-
területet, a nagyközépnyomású 
gázvezeték szolgalommal érin-
tett kritikus szakaszán csupán 
december 16-án lehetett munkát 
végezni. 

Mindezek után 2001. február 
16-án Csömödéren fellobbant a 
gázláng. 
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„Országosan egyedülálló eredmények 
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Közgyűlés a Lenti Polgárőr Egyesületnél... 
(Folytatás az I. oldalról) 

Először a polgárőrség fel-
adatkörét határolta be, miszerint 
a bűnmegelőzés, illetve a bűne-
set felfedezése az, amiért létre-
jött ez a szervezet. Nagyon fon-
tos a rendvédelmi szervekkel 
történő együttműködés, a jelzés, 
az információk közvetítése. A 
lenti polgárőrök 73 esetben 
nyújtottak értékes információt, 
amelynek következtében elfog-
tak 135 határsértőt és 4 ember-
csempészt. Az alapszabályban 
rögzítve van, hogy az egyesület 
ellenőrzést gyakorol a piac za-
vartalan működése érdekében. 
87 piacnapon számtalan polgár-
őr teljesített szolgálatot, amely-
nek eredményeként kiszorultak 
a "zsebesek", az engedély nélkül 

árusítók a területről. A Lenti TE 
vezetőségének kérésére, a pol-
gárőrök biztosították a rendet a 
labdarúgó csapat hazai bajnoki 
mérkőzésein. Az alakulás óta 
eltelt egy év alatt egyéni szol-
gálatban összesen 10340 órát, 
piaci napok ellenőrzésével 
10222 órát, labdarúgó mérkő-
zések biztosítására 1056 órát, 
együttműködéses szolgálatban 
2370 órát, mindösszesen 23978 
órát teljesítettek a polgárőrök. 
Az egyesület tagjai közül 
kiemelkedő munkát végeztek. 
Agg Zoltán, Tóth László, Szabó 
Miklós, Horváth Csaba, Hor-
váth Jenő, Kiss Lajos, Dancs 
Zoltán, Bedő Zsanett, Kardos 
Csaba, Mimon László, Fehér 
Tibor és Szabó László. Tavaly 
szeptemberben 17 polgárőr tett 

A megszokás nagy úr. n i 

._, de mégsem adhat mentséget arra, hogy egy intézmény 
neve pontatlanul jelenjen meg lapunkban. Előző 
számunkban még a régi reflex dolgozott munkatársunkban, s 
a szerkesztőben is, amikor a Lenti Gyógyfürdő KfL helyes 
elnevezés helyett Gyógyfürdő és Strand KfL kifejezést 
használtunk. 

A pontatlanságért ezúton kérünk elnézést az érintettektől. 

eredményes vagyonvédelmi 
szakvizsgát és fegyvervizsgát. A 
továbbiakban a jövő feladatairól 
szólt az elnök. Kihangsúlyozta, 
hogy az eddig elért eredmé-
nyekre joggal lehetnek büszkék 
a tagok, de a jövőben még több 
kell, mert a bűnözők és a 
bűnesetek száma - sajnos - vár-
hatóan növekedni fog. Vége-
zetül köszönetet mondott a 
polgárőrök áldozatos munká-
jáért, amelyet szabadidőben, 
társadalmi munkában láttak le. 

Az elnöki beszámoló után 
Kovács Attila titkár pénzügyi, 
gazdasági beszámolója követke-
zett. Mint minden új szervezet, 
így a polgárőröké is viszonylag 
kevés pénzzel gazdálkodott. 650 
ezer forint állt rendelkezésre az 
elmúlt évben, amelyből 400 ezer 
forintot a polgármesteri hivatal 
biztosított. A 200l-es tervezett 
költségvetés már jóval nagyobb 
összegről szól majd. A tervek 
szerint az egyesület 2 millió 
forintot ütemezett be a gazdál-
kodásra, amelynek felét az 
önkormányzat biztosítaná, a 
másik fele saját bevétel és 
szponzori adományokból folyna 

be. Szükség is van a vaskosabb 
pénztárcára, hiszen az egyesület 
egy Niva gépkocsit kapott a 
határőrségtől, melynek üzemel-
tetése költséges lesz. A használt 
autóra nagy szükségük van a 
hatékonyabb munka érdeké-
ben... 

A pénzügyi, gazdasági 
beszámoló után Tusják Pál, az 
Országos Polgárőr Szövetség 
alelnöke, a Zala megyei szövet-
ség elnöke kért szót Az elhang-
zottakat értékelte: nagyon jó 
eredményeket ért el az egye-
sület! Különösen a határőrizet 
érdekében kifejtett tevékeny-
sége kiváló. Lenti országosan 
egyedülálló eredményeket mu-
tat fel. Hasonlóan jók a 
közbiztonsági mutatók is, ami 
örömteli. A jövőben ezt a szintet 
kell tartani, illetve fokozni. 

A jó hangulatú közgyűlés a 
tagok és a meghívott vendégek 
hozzászólásaival folytatódott, 
majd a tanácskozás befejezése 
után a Balogh HEMO étterem-
ben ebéd várta a közgyűlés 
résztvevőit. 

Román Péter 

Kntite m ű h e l y 
Régi használati tárgyak, bútorok, 
festmények, porcelánok adása-vétele 

Lenti, 
Deák F. u. 4/a., 

az 
Inkubátorházban 

(Sport Étterem 
mögötti téren) 

Telefon: 
(92) 551-863 
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ZALAEGERSZEG 

RENDELKEZIK MAR 
SZAKKÉPESÍTÉSSEL? 

SEGÍT ÖNNEK A KISOSZ! 
Még jelentkezhet a KISOSZ által 

márciusban indítandó tanfolyamokra! 
Alapfokú képesítés: ABC eladó (csak Zalaegerszegen) 
Középfokú képesítés: 

Kereskedő-boltvezető, Vendéglátó üzletvezető 
(Lentiben) 
Tüzelő- és építőanyag kereskedő 
(csak Zalaegerszegen) 

Felsőfokú képesítés: 
Kereskedelmi menedzser (csak Zalaegerszegen) 

Jelentkezését várjuk: 
IPOSZ Lenti, Kossuth út 6. Tel.: 92/351-090 

KISOSZ Zalaegerszeg, Eötvös u. 22. Tel.: 92/313-465 
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Becze József, Nagy József és Módos Tibomé szerint sikeres 
volt az együttműködés. 

és köszönő szavak, s a házi-
gazda háziasszony Módos Ti-
borné segítségével meggyújtja 
a gáztűzhely lángját... 

A beruházás befejeződött 
Néhány nappal később, február 

16-án a csömödéri iskola ud-
varán ünnepélyes keretek kö-
zött is fellobbant a gázláng. 
Jelképezve, hogy újabb zalai 
települések jutottak vezetékes 
gázhoz. 

(Folytatás az I. oldalról) 
Február tizenharmadika... 

Ezen a napon senki sem ba-
bonás. A csömödéri pol-
gármesteri hivatalban Becze 
József polgármester vendége 
Módos Tiborné, a Kögáz 
Rt. régióvezetője és 
Nagy József, a lenti ki-
rendeltség szolgáltatási 
vezetője. Mielőtt az 
ünnepélyes aktusra sor 
kerülne, az illetékesek 
részletes, mindenre ki-
terjedő tájékoztatást 
adnak a Lenti és Vi-
déke olvasóinak. Meg-
tudjuk, hogy a beru-
házás jóvoltából 11 te-
lepülés - Hemyék, Cser-
talakos, Zebecke, Kis-
sziget, Kányavár, Orta-
háza, Pördefölde, Mike-
karácsonyfa, Csömödér, 
Páka és Iklódbördőce -

lakói jutottak vezetékes 
gázhoz. 

Néhány perccel múlt ne-
gyed tizenegy, amikor becsen-
getünk Illés Istvánná, Fő út 
121. számú portáján. Köszöntő 

• íc : 

A nagy pillanat Illés Istvánné 
portáján. 

A baksai erdő ..titkai" 
A Zalaerdő Rt. 5. sz. egységéhez, vagyis a zalabaksai 

erdészethez 6.700 hektár állami erdő és 11.000 hektár állami 
vadászterület tartozik. Hogy a kiterjedés térbelileg is érzé-
kelhető legyen, szolgáljon koordinátául a négy „.saroktele-
pülés": Zalabaksa, Pusztaapáti, Zalalövő és Magyarszom-
hatfa. A 19 főből álló alkalmazotti, a 18 pár szorgos munkás-
kezet 1994 óta irányítja Gróf András igazgató, akinek 
mindezeken túl feladata még a közel 100 vállalkozásban 
foglalkoztatott munkavállaló ügyes-bajos dolgainak intézése. 

- Vállalkozásban foglalkoz-
tatottak... Mit takar ez a 
„beosztás"? 

- Azokat a dolgozókat, 
akik nem az erdészet, vagyis a 
részvénytársaság alkalmazá-
sában állnak, de munkájuk 
összefügg a mi tevékeny-
ségünkkel. Olyannyira szoros 
az együttműködésünk, hogy 
azoknak a vállalkozóknak, 
akiknek a munkájukhoz nagy 
teljesítményű gépekre van 
szükségük, a cég úgy segít, 
hogy azokat megvásárolja, 
majd bérletbe adja. Az úgyne-
vezett hosszú bérlet után a vál-
lalkozóknak elővásárlási lehe-
tőségük van. 

- Mivel foglalkozik a zala-. 
baksai erdészet? Arra kérem, 

hogy a laikus riporter mellett a 
szakmailag e körben nem kép-
zett olvasóink számára is mu-
tassa be a cég tevékenységét! 

- Az erdészet területe 19 
település határát érinti. Erdő-
művelés, csemeteültetés, erdő-
sítés ápolása mellett a vad-
védelmi tevékenység és a 
fakitermelés teljes skálája al-
kotja feladatkörünket. Éves 
szinten mintegy 50-51 hektár 
üres területet fásítunk, ehhez 
jön még 15-20 hektáron a pót-
lás. Az utóbbi időben előtérbe 
került a természetszerű pódás, 
vagyis a magvetés. E termé-
szetes felújítás általában a 
bükkösökre jellemző, de ná-
lunk az erdei fenyőknél is jó 
eredmények vannak. 

- Milyen a fafajták össze-
tétele a területen? 

- 50% fenyő, 20% tölgyek, 
10% bükk, 10% gyertyán, 9% 
cser és 1% egyéb fafajta. Az 
utóbbi időben a tölgy aránya 
nőtt, a cser és a gyertyán 
aránya csökkent. A fakiter-
melés 28 ezer nettó köbméter 
évente. 

- Milyen eredménnyel zár-
ta az elmúlt évet a zalabaksai 
erdészet? 

- 320 millió forintos árbe-
vétel mellett 30 millió volt az 
adózás előtti eredmény. 

— A vadászat is kiemelt 
ágazat. Milyen évet zártak? 

— 150 őz, 130 szarvas, 450 
vaddisznó (ebből 180 kerti 
teríték) és 15-20 dám teszi 
teljessé a listát. 230 hektáros 
vaddisznókertünk van, ennek 
célja a garantált teríték bizto-
sítása, ugyanakkor a vadkár 
csökkentése érdekében más 
területeken befogott állatokat 
is helyezünk itt el. Azon kevés 
vadgazdálkodó szervezet közé 
tartozunk, ahol eredményesen 
művelik ezt az ágazatot. 20% a 
tiszta nyereség, azon túl, hogy 
5 millió forint vadkárt is fize-
tünk. Ez viszonylag alacsony 
összeg, ami azzal magyaráz-
ható, hogy korszerű és haté-
kony védőrendszert üzemelte-
tünk. 

- Az eredmények önma-
gukért beszélnek. Milyen em-
beri tényező áll a sikerek 
mögött? 

- Kilenc kerületvezető 
erdész mellett két fiatal be-
osztott erdészünk van. Hozzá-
juk csadakozik a faanyag érté-
kesítést irányító erdész. Rajtuk 
kívül két műszaki és három 
adminisztratív kolléga segíti 
munkámat 

-er-
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Nem segélyalap... 
Nógrádi László a Széchenyi-terv lehetőségeiről 

Nógrádi László lakossági fórumon szólt az aktualitásokról 

• Gyuricza Ferenc 

Páka - A helyi vállalkozók 
meghívására lakossági 
fórumot tartott Pákán 
Nógrádi László országgyűlé-
si képviselő. Előadásában 
egyebek mellett a 
Széchenyi-terv nyújtotta 
lehetőségekről szólt. 

Nógrádi László országgyűlé-
si képviselő Pákán, a helyi vál-
lalkozók által szervezett lakos-
sági fórumon két fontos ténye-
zőre hívta fel a figyelmet. Véle-
ménye szerint Zala megye az 
elmúlt éveket tekintve jelentős 
eredményeket mutathat fel, 
másrészt a térségben olyan vál-
lalkozás- és gazdaságfellendítő 
beruházások várhatóak, ame-
lyek hatása további konjunktú-
rát eredményezhet. 

Nógrádi a fiumei kikötő új-
jáépítését, a letenyei határátke-
lőhely átépítését, az M7-es út 
Letenye és Nagykanizsa közötti 
szakaszának felújítását, az 
M70-es munkálatainak előbbre 
sorolását és előkészítését tartja 
jelentős infrastrukturális beru-
házásnak a dél-zalai térség 
szempontjából. A gazdasági fel-
lendülést jelzi a lakásépítések 
ütemének növekedése is. Az or-
szággyűlési képviselő szerint 
2000-ben az előző évihez képest 
38 százalékkal nőtt az építési 
engedélykérelmek száma, rá-
adásul a 2500 lakás felépítését 
célzó bérlakásépítési program 
első üteme a zalai lobbynak kö-
szönhetően éppen Zalaegersze-
gen valósult meg. 

A Széchenyi-tervről szólva 
elmondta, bár az önkormányza-

tok számára is nyújt lehetősé-
geket, de emellett a gazdasági 
társulásokat is támogatni kíván-

Zala jelentős eredmé-
nyeket mutathat fel 

ja a kormány általa, például an-
nak vállalkozáserősítő vagy tu-
rizmusfejlesztési programja 
révén. A képviselő hozzátette, a 
térség helyzete speciális, az 
aprófalvas szerkezet miatt cél-
szerűbb a közös projektekben 
való gondolkodás. Az uniós 
gyakorlat is azt mutatja, hogy a 
regionális vagy térségi beru-
házások könnyebben nyerhetik 
el a támogatásokat. Azzal az 
ellenzéki váddal, miszerint a 

Széchenyi-terv a „gazdagok" 
támogatására jött volna létre, 
nem ért egyet, ám osztja a vé-
leményt, hogy nem segélyalap-
ról van szó, hanem egy gazda-
ságélénkítő programról, amely 
által a pályázókat egyéb forrá-
saik megmozgatására is rászo-
rítják. 

A minimálbér 40 ezer forintra 
történő megemelését Nógrádi 
László szükségszerű lépésnek 
nevezte, hiszen a munkanélküli 
segély összege magasabb volt, 
mint a legkisebb munkabér. A 
jelenlegi, de a jövőre tervezett 
50 ezer forintos minimumszint 
sem tekinthető magasnak, hi-
szen az így is csupán az unióban 
megállapított legalacsonyabb 
minimálbér 50 százalékát éri 
el. 
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A „halál órajat" meg 
kell semmisíteni... 
Páka (gy. f.) - Jelentős, 17 
millió forintos hiánnyal fo-
gadta el ez évi költségveté-
sét Páka község önkor-
mányzata. Rudas Miklós 
polgármester szerint ez 
a hiány csak pályázati tá-
mogatások révén kezelhető. 

Páka község önkormányzata 
az idei esztendőben sem tudott 
forráshiány nélküli költségve-
tést elfogadni, a 130 millió fo-
rintos kiadási előirányzat mint-
egy 13 százalékára, 17 millió fo-
rintra egyelőre nincs fedezet -
tudtuk meg a település polgár-
mesterétől, Rudas Miklóstól. 

- Véleményünk szerint ekko-
ra hiány csak akkor kezelhető, 
ha pályázatok révén annak nagy 
hányadát le tudjuk fedni - tette 
hozzá a település első embere. -
Saját bevételeink igen alacsony 
szinten mozognak, a vállalko-
zók iparűzési adóját 0,9 száza-
lékról kénytelenek voltunk 1,3 
százalékra meg-
emelni, viszont az 
általános kommu-
nális adó fizetési 
kötelezettsége alól a 
gázközművel ter-
helt lakókat négy 
évre mentesítettük. 

A polgármester 
hozzátette: a telepü-
lés költségvetésé-
nek közel felét az is-
kola és óvoda mű-
ködtetése viszi el. 
Emellett fontos fel-
adat még a körjegy-
zőség, az önkor-
mányzat, a fogásza-
ti és háziorvosi ellá-
tás, a védőnői 
szolgálat zavartalan 
működtetése, az ez-
zel kapcsolatos fel-
tételek megteremté-
se, valamint a tele-
pülésüzemeltetés 

sodik ütemben a lakók bevoná-
sával a szolgálati lakásokat sze-
retnénk ellátni a korszerű fűtő-
anyaggal. Az önkormányzat 
fontos feladatának tartja még a 
Rózsa utca gondjának megoldá-
sát, oda ugyanis egy-egy na-
gyobb esőzés után hatalmas tö-
megű csapadékvíz zúdul. 

A polgármester szerint a la-
kosság és az önkormányzat 

Kiút wmmmmmmm 
Csak a pályázatok je-
lenthetik a megoldást 

összefogásával idén ezt a prob-
lémát talán ki tudják küszöböl-
ni. Ugyancsak az idei év fel-
adata lesz a polgármesteri hiva-
tal közel 30 éves padlózatának 
teljesen elpusztult cseréje, 
amelybe a szakértő megálla-
pítása szerint egy, a „halál órájá-
nak" nevezett rendkívül ártal-

biztosítása, amelyet halasztást 
két fő állandó fog-
lalkoztatású személlyel és köz-
célú munkások révén szeretné-
nek megoldani. Emellett az ön-
kormányzat több tervet is dédel-
get. 

- Elsőrendűnek az intézmé-
nyek vezetékes gázzal történő 
ellátását tartjuk. Ez évben sze-
retnénk megoldani az iskola, az 
óvoda és az egészségügyi léte-
sítmények bekötését, majd má-

Rudas Miklós: A padlózat cseréje nem tűr 
Fotó: Gyuricza Ferenc 

mas, s csak elégetéssel el-
pusztítható rovar telepedett 
meg. 

A mintegy 150 négyzetmé-
ternyi parkettacserét egy-másfél 
millió forintos költséggel való-
síthatja meg a pákai önkor-
mányzat. Tervezik még a közvi-
lágítás rekonstrukcióját is, de ez 
a pénzügyi nehézség miatt el-
csúszhat. 



Revitalizációs 
pályázat 
Páka (gy. f.) - Revitalizációs 
pályázat keretében kívánja újra-
indítani a település három éve 
zárva tartó művelődési házát az 
önkormányzat. 

Mint azt Rudas Miklós, a tele-
pülés polgármestere lapunknak 
elmondta, eddig három alka-
lommal tettek kísérletet a jelen-
leg is zárva tartó intézmény új-
jáélesztésére, ám önerőből csu-
pán a mozi üzemeltetését tudja a 
forráshiányos költségvetésű 
község biztosítani. A legna-
gyobb gondot a fűtés megoldat-
lansága jelenti, ezért a téli idő-
szakra mindenképpen kénytele-
nek zárva tartani az épületet. 

O 
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Tízéves 
a kapcsolat 
Páka (gy. f . ) - A németor-
szági Wesendorffal kiala-
kított testvérkapcsolat tíz-
éves évfordulójának meg-
ünneplésére készülődnek 
Pákán. A két község ön-
kormányzatának elképze-
lései szerint május végén a 
pákai Magyar-Német Ba-
ráti Kör tagjai utaznának el 
a Hannoverhez közeli tele-
pülésre, ahol öt napot töl-
tenének el, majd augusz-
tusban ők viszonoznák a 
németek vendéglátását. 
Erre az eseményre egy 
Wesendorf-park kialakítá-
sát tervezi a zalai község 
önkormányzata és civil 
egyesülete. 

- az „Öveges a Gyermekekért" Alapítvány 
2000. évi működéséről 

A törvényi előírásoknak meg-
felelően az alapítvány kurató-
riuma 2000. február 15-én be-
számolót fogadott el az addigi 
működésről és döntött a további 
feladatokról. Ezek időrendi sor-
rendben az alábbiak voltak: 

1. Az Öveges emlékszoba 
műszaki kialakításának befeje-
zése. 

2. Az emlékszoba berende-
zése Öveges József hagyatékából 
és a személyéhez kapcsolódó 
dokumentumokból, tárgyakból és 
könyvekből. Az emlékkiállítást a 
Göcseji Múzeum szakemberei 
végezték. Ennek költségét kb. 
100.000 Ft-ot - a múzeum át-
vállalta. Az alapítvány ennek a 
munkának a koordinálását vé-
gezte. Az örökösök és a múzeum 
közötti megállapodás értelmében 
a hagyaték a múzeum tulajdonába 
került. Ennek fejében a múzeum 
üzemelteti a kiállítást, amíg arra 

az iskola, illetve az önkormányzat 
igényt tart, és míg az biztonsá-
gosan működtethető. 

3. Az iskola névadó ünnep-
ségének lebonyolítására 2000. 
március 15-én került sor. Ennek 
részletes költségeire a beszámoló 
pénzügyi részében térünk ki. 

4. „Öveges Dí j " átadása. A 
kuratórium 2000. február 15-i 
döntése értelmében minden évben 
a tanévzáró ünnepélyen kerül sor 
az Öveges emlékplakett, és a vele 
járó 10.000 Ft átadására, a tan-
testület szavazata alapján kivá-
lasztott végzős tanuló részére. 
Erre először 2000. június 17-én 
került sor. 

5. Ugyancsak a kuratórium 
február 15-i döntése volt, hogy az 
anyagilag hátrányos helyzetű 
tanulók tanulmányi versenyen 
való indulási lehetőségét támo-
gatja. Erre tárgyévben 6800 Ft-ot 
költöttünk. 

6. Végül 35.000 Ft-tal támo-
gattuk az iskola égetőkemence 
vásárlását. Ehhez hozzájárulá-
sukat aláírásukkal a kuratórium 
tagjai - a törvényi lehetőséggel 
élve - körlevélen adták. 

A névadó ünnepség hatására -
amelyet országos és megyei 
szinten tiszteltek meg politi-
kusok, magas rangú egyházi sze-
mélyek, és melyet a helyi ká-
beltelevízió élő adásban köz-
vetített - többen támogatták 
anyagilag alapítványunkat. 

Az eltelt időszakban a megyei 
főügyészség és a városi ügyész-
ség három alkalommal végzett 
törvényességi vizsgálatot alapít-
ványunknál. Működésünkben sza-
bálytalanságot vagy törvénytelen-
séget nem talált. 

Mivel jelenleg még nem va-
gyunk jogosultak az adó 1 %-ának 
elfogadására, ezért továbbra is 
adományokból és pályázatokon 
nyert összegekből kell az alapít-
ványt működtetni és vagyonát 
növelni. 

Páka, 2001. március 9. 

Molnár László 
a kuratórium elnöke 

4 í/t'de-'L^ Loo/. 
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Összefogással az iskoláért 
A szülőkkel közösen méltó teret alakítottak ki az ünnepségek megrendezéséhez 
Páka (gy. f.) - Közel kétmillió 
forintos pályázati támogatás 
révén végeznek átalakítási 
munkálatokat a pákai Öve-
ges József Általános Iskolá-
ban. Az intézmény emele-
tén a korábbi, használaton 
kívüli erkélyrész beépítésé-
vel tágas aulát alakítanak ki. 

A pákai Öveges József Alta-
lános Iskola diákjai számára az 
idei tavaszi szünet négy nappal 
hosszabb ideig tart, mint az 
egyéb intézményekben általá-
ban. Ennek oka az a nagyszabá-
sú munka, amelyet mintegy 

B ő v í t é s H H B B H I H 

Pénzt nyertek az in-
tézmény felújítására 

másfél hét alatt végeznek el az 
intézményben. 

- Sajnos, iskolánk épülete 
egyre több karbantartási mun-
kálatot igényel - mondta Gye-
nese Ferencné igazgatónő. -
Miután a tantermek és a felső 
szint aulájának padlózata szinte 
már teljesen elhasználódott, pá-
lyázatot nyújtottunk be a me-
gyei közalapítványhoz, s 1 mil-
lió 850 ezer forintot nyertünk. 

Az intézmény vezetője sze-
rint nemcsak az állagromlás mi-
att vetődött fel az átalakítási-

A szülők ezúttal is kisegítették az intézményt 

karbantartási munka, de eddig - A munkákat már az elmúlt 
az iskola épületén belül nem héten megkezdtük, azóta tanítá-
volt igazán alkalmas tér egy-egy si szünet van - tette hozzá 
nagyobb ünnepség megrende- Gyenese Ferencné. - A föld-
zéséhez. Ezért a használaton kí- szinti tantermekben kicseréltük 
vüli erkélyt felszámolják, így a a linóleumot, majd megkezdő-
felső szint auláját megnövelik, dött az aula kialakítása, 
melynek eredményeként 40 Az igazgatónő hozzátette, a 
négyzetméterrél bővítik a be- pályázaton elnyert összeg a 
épített hasznos alapterületet. munkálatok teljes egészének fe-

Fotó: Gyuricza Ferenc 

dezetére kevés lett volna, ám a 
szülők ezúttal is kisegítették az 
iskolát. Valamennyi iparos-
munkát - a víz- és fűtésszerelés-
től kezdve az asztalosmunkákon 
át a burkolásig - átvállalták a 
szülők, így - a közalapítvánnyal 
egyeztetve - voltaképpen csak 
az anyagköltséget kellett az in-
tézménynek biztosítania. 



Megnyitják az emlékeket őrző tájházat 
A hagyományos kézműves kultúra meghonosítása a cél a táj legszebb hagyatékában 
Páka-Dömefölde (gy. f.) 
- A pákai önkormányzat újra 
meg kívánja nyitni a telepü-
lés dömeföldei részében ta-
lálható tájházat. A néprajzi 
hagyományokat őrzó' épü-
let a '70-es években került 
az akkori tanács tulajdonába. 

A közeljövőben ismét meg-
nyitják a dél-zalai tájegység 
egyik legszebb néprajzi hagya-
tékát, a dömeföldei zsúpos pa-
rasztházat. A Pákához tartozó 
településrész idegenforgalmi 
nevezetessége a '70-es évek kö-
zepe óta várt erre az alkalomra. 

- Önkormányzatunk tervei 
között szerepel a dömeföldei 
parasztház korhű eszközökkel, 
használati tárgyakkal történő 
berendezése és megnyitása a 
nagyközönség előtt - mondta 
Rudas Miklós polgármester. 

A parasztházat annak idején 
még a községi tanács vásárolta 
meg azzal a szándékkal, hogy 
abból tájházat alakít ki. Az át-
alakításra szánt pénz azonban -
bár a Műemlékvédelmi Hivatal 
is támogatta a programot - ke-
vésnek bizonyult az állagmeg-
őrzéshez, mivel egy átfogó vizs-
gálat kiderítette, hogy teljes fel-
újításra van szükség. A '70-es 
évek közepén talpgerendáig le-

Most így néz ki a becses néprajzi emlék 

bontott és saját anyagából újjá-
épített tájház így a nagyközön-
ség számára tulajdonképpen so-
sem vált látogathatóvá. Beren-
dezési tárgyai a _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ 
Göcseji Múze-
umba kerültek, 
az épületet pe-
dig bezárták. 

A pákai ön-
kormányzat kezdeményezésére a 
Zala Megyei Múzeumok Igazga-
tósága nem zárkózott el az újbóli 
megnyitás elől, sőt, támogatta a 
község elképzeléseit. Az elmúlt 
időszakban jelentős felújítási 
munkálatok zajlottak, így többek 

között új zsúpfedél került az épü-
letre, mintegy 20 évre biztosítva 
ezzel állagának megóvását. 

— Az épület további renová-

A saját anyagábó l újraépített 
házat s o h a s e m látogathat ták 

lását és bővítését a Széchenyi-
terv pályázatai útján szeretnénk 
megoldani - folytatta a község 
első embere. - Az esetleges ön-
részt részben saját erőből, rész-
ben közadakozás révén kívánjuk 
biztosítani. 

Rudas Miklós hozzátette, a 
tájház kialakításának szakmai 
irányítását Marx Mária, a Gö-
cseji Múzeum munkatársa vég-
zi. A berendezési tárgyak rész-
ben szintén a múzeum raktárá-
ból kerülnek ki, de a lakosság 
segítségére éppúgy számítanak, 
mint a Közép-Zala Kistérségi 
Társulás támogatására. 

Az épület gondnoka, Czupi 
Jenő alpolgármester szintén bí-
zik abban, hogy hamarosan élet-
tel telik meg a ház környéke. 
Mint mondja, jelenleg ugyan 
csupán egy szövőszék és egy 
cserépkályha jelenti a berende-
zési tárgyakat, no meg a tűztér 
kialakítása történt meg, de ez 
még csak a kezdet. 

- Pákán száznál több szál-
láshely van, ezért a falusi tu-
rizmus kínálatának bővítésére 
a kézműves kultúra megho-
nosítását is tervezzük. Az el-
múlt évtizedekben több alka-
lommal is borverseny helyszíne 
volt az épület, ezt a hagyo-
mányt is szeretnénk visszaállí-
tani, de más elképzeléseink is 
vannak még, például a házi 
szőttes készítése folyamatának 
bemutatása a kender ülteté-
sétől kezdve egészen a szö-
vésig - tette hozzá az alpolgár-
mester. 



B o r v e r s e n y P á k á n 
Április 7-én az önkor-

mányzat szervezésében és 
rendezésében borverseny-
re került sor a művelő-
dési házban. A község 
szőlő- és bortermelői 18 
fehér és 9 vörös bort hoz-
tak a bírálatra. A három-
tagú bíráló bizottság -
amelynek elnöke dr. Pálfi 
Dénes volt a fehér 
bor kategóriában 3 arany, 
4 ezüst, 4 bronz és 6 

oklevél minősítést osz-
tott ki. 

Vörös bor kategóriában 
ezúttal nem talált a szigorú 
zsűri aranyérmes minőséget. 
Két ezüst, két bronz és 3 
oklevél minősítést kaptak az 
értékelhető vörös borok. 

A szervezők ezúton is 
köszönik a bortermelő gaz-
dáknak, hogy vállalták a 
megmérettetést, boraik mi-
nősítését. 

J&itj d, L/,'Cbrht • 
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A művészeti találkozó díjazottjai 
Ö s s z e s e n száznégy p rodukc ió t é r téke l tek a s z a k m a i zsűr ik 
Zalaegerszeg (vézsé) 
- Mint arról tegnap már be-
számoltunk, közel 900 zalai 
általános iskolás vett részt 
szombaton a zalai gyerme-
kek nyolcadik alkalommal 
megrendezett művészeti ta-
lálkozójának megyei gáláján. 

A szakmai zsűrik 104 pro-
dukciót értékeltek, s ezek alap-
ján döntöttek arról, kik kaphat-
ják meg idén a gála díjait. 

Modern tánc kategória, kö-
zösségi díj: 1. Hévízi Táncstú-
dió, 2. Helikon Táncklub (Zala-
egerszeg); illetve Pepita Tánc-
színház, Szivárvány Tánccso-
port (Keszthely). 3. A 
zalaegerszegi Liszt Ferenc Alta-
lános Iskola 3. osztályos tánc-
csoportja; Kis Albatrosz (Zala-
egerszeg); a nagykanizsai Moc-
canj! Fitness Stúdió break-cso-
portja; Dinamic csoport 
(Borsfa). 

Népi játék, néptánc és egyéb 
kategória, közösségi díjak: 1. 
Csicsergők és Pöttömök (Gel-
lénháza). 2. Bokréta Táncegyüt-
tes (Keszthely); Rozmaring 
Táncegyüttes (Nagykanizsa). 3. 
Körtánc Művészeti Iskola VI. 
évfolyam (Zalaegerszeg); Tófe-
ji néptánccsoport. 4. Kiskondás 
Táncegyüttes (Zalaegerszeg); 
Szivárvány Gyermektáncegyüt-
tes (Zalaszántó). 5. Arany János 
Altalános Iskola 2. osztály 

A modern tánc egyik közösségi díjasa, a Hévízi Táncstúdió 

(Lenti); 6. Pacsirta gyermekcso-
port (Keszthely). Egyéni díjak: 
1. Tuboly József-Tuboly Tamás 
(Csonkahegyhát). 2. Sáfár Sza-
bina-Hováth Tamás (Csonka-
hegyhát). 

Enek-zene kategória, közös-
ségi díjak: 1. csonkahegyháti 
furulyacsoport; gellénházai 
éneklőcsoport. 3. Fruskák (Za-
lakomár); lovászi furulyacso-
port; a Péterfy-iskola citera-
együttese (Nagykanizsa); bu-
csuszentlászlói furulyacsoport. 
Egyéni díjak: Farkis Béla 
(Keszthely); Imre Orsolya-

Nagy Liliána (Zalaegerszeg); 
Balogh Nóra-Tóth Szabina (Za-
laegerszeg); Méhes Patrícia 
(Pacsa); Ábrahám Brigitta (Al-
sópáhok); Szabados Márta (Pa-
csa); Babics Éva (Nagykani-
zsa); Aranyeső Énektrió (Zala-
komár); Arany Énektrió (Lenti); 
Borbély Eszter (Keszthely); 
Tóth Zoltán (Lenti); Mátyás Nó-
ra (Keszthely); Dolmányos 
Tünde-Simon Eszter (Nagyka-
nizsa); Bocskor Bianka (Lenti); 
Balassa Júlia (Nagykanizsa); 
Szabó Fruzsina-Gyuricza 
Ágnes (Páka). 



Ei hivatás - életfogytiglan 
Dr. Bakos Katalin kör-

zeti orvos 12 éve praktizál 
Pákán. A diploma megszer-
zése után az egerszegi kór-
ház l-es belosztályán kezdte 
el szakmai pályafutását. 
Férje neurológus. Kislányuk 
óvodás volt, amikor úgy 
döntöttek, hogy Pákán tele-
pednek le, mert így jobban 
„kézben lehetett tartani" a 
családot. 

- Milyen a körzet egész-

ségi állapota? 

- Az itt élő emberek 
életszínvonala, egészségi 
állapota sokat romlott az 

Dr. Bakos Katalin 

„Kihívás Napja 
Páka Önkormányzata és az Öveges József Általános 

Iskola és Napközi Otthonos Óvoda ezúton is értesíti az 
érdeklődőket, hogy Páka község május 30-án a 
gyermeknappal együtt tartja a „Kihívás Napja" országos 
sportvetélkedőjét. 

A programok a hirdetőtáblákon, valamint a két 
fontosabb helyszínen (az általános iskolában és a sport-
pályán) kifüggesztésre kerülnek. 

Reméljük, hogy a várhatóan színes és mozgalmas 
vetélkedőkön sokan részt vesznek, hozzájárulva ezzel 
saját egészségük megőrzéséhez és a verseny sikeréhez. 

elmúlt években. Ez a 
település már a „világ 
vége " . A családok által 
megtermelt élelem, amit 
naponta fogyasztanak, zsír-
ban és koleszterinben 
dús. Egészséges táplálko-
záshoz, a reformkonyhá-
hoz pénz kellene, ami nincs. 
A kisközségek elöregedtek, 
s erre a körzetre is jel-
lemző, hogy a férfiak ha-
landósága nagyobb, mint a 
nőké. így kevesebb a papa, 
mint a mama. 

- Mennyire életképes a 

lakosság? 

- 1989-ben 20 gyermek 
született. 1992-ben volt a 
csúcs, amikor 26, tavaly 
mindössze 7! A hatvan év 
felettiek száma 438, míg a 
35-60 év közöttiek 598-an 
vannak. 

- Melyek a leggyakoribb 

betegségek? 

- A z országos átlagot mi 
is követjük a szív- és ér-
rendszeri, a mozgásszervi és 
a daganatos megbetegedé-
sekkel. A középkorosztály-
nál a hypertónia, a cukor-
betegség jellemző, amely az 
elhízásból, a stresszből kö-
vetkezik. 

- Milyen - szakmától 

független - problémákkal 

kell megküzdenie? 

- Januártól vállalkozás-
ban végzem a munkámat. Én 
a gyógyításhoz értek, az 
adózási, könyvelési dolgok 
nehezen mennek. 

- Melyek azok a vizsgá-

latok, amelyeket helyben 

tudnak elvégezni? 

- Falusi viszonylatban j ó 
a felszereltségünk. Vizelet-
vizsgálatot, vérsüllyedést 
tudunk itt elvégezni, EKG-
készülékünk van, s a 
mozgásszervi megbetege-
désben szenvedők ultra-
hangos kezelését is hely-
ben végezzük. 

- Mint orvos, hogy érzi 

magát? 

- Meg kell küzdeni olyan 
lelki traumákkal, amelyet az 
akasztott, a halálos balesetet 
szenvedett ember, vagy egy 
vízihulla jelent. Ez „élet-
fogytiglani" állás. A z ember 
a hét öt napján éjjel-nappali 
készenlétet tart. Nem igazán 
női hivatás, mert sofőr is 
vagyok egyben. Volt olyan 
eset, hogy a hóban a busz 

nem tudott bemenni a közeli /"|J 
faluba, de én a Trabantom-
mal eljutottam a súlyos 
beteghez. 

- Az egyéniségéből adó-

dóan úgy gondolom, hogy 

Ön „anyás" típus. Miben 

nyilvánul ez meg a gya-

korlati munka során? 

- Fontosnak tartom el-
mondani, hogy nincs olyan 
orvos, aki szándékosan rosz-
szat akarna a betegének. 
Eljutottam a „csókolom 
doktor néni" szakaszba, 
mert idekerülésem idején 
még gyermekek ma már 
szülők. Felnőttként hozzák 
hozzám a csemetéjüket. 
A családi szaloncukor min- ( 
dig a fiókomból fogy el, s az 
orvoskongresszuson kapott 
tollak a cigánygyerekeket 
vátják. A gyerekek nagyon 
hálásak, hiszen a rendelőm 
falát az ő rajzaik díszítik. 
Újrafestés után az általuk 
készített új képek ékesítik a 
rendelőt. 

Már nem rettegve ionnek vissza 
Dr. Kasza Klára fogszak-

orvos Erdélyből települt át 
a családjával 1990-ben. 2 
évet Letenyén töltöttek, 
majd pályázat útján ke-
rült Pákára. Azóta ő az 
egyik legkedveltebb fog-
szakorvos a környéken, 
hiszen nem csak a kör-
zetből, hanem távolabbról is 

szép számmal felkeresik a 
betegek. 

- Melyek a leggyakoribb 

problémák, amivel naponta 

kell szembesülnie? 

- Sajnos a betegek zö-
me csak akkor jelentkezik, 
ha nagy a baj. Kevesen 
járnak rendszeres ellen 
zésre. 



Afem, lehet, hogy az 

1995-től fiétésre kötelezett 

ellátás atóka? 

- Valószínű. De tudni 
kell, hogy évente egy 
teljeskörű fogászati ellenőr-
zés minden állampolgárnak 
ingyenesen jár. Ilyenkor 
ellenőrizzük a fogak állapo-
tát és felhívjuk a figyelmet 
arra, hogy mi a további 
teendő. 18 éves korig és 60 
év felett az ellátás ingyenes, 
s ide tartozik még a sür-
gősségi ellátás is. 

- Miként készítik fel a 

jövő nemzedékét a helyes 

fogápolásra? 

- Iskolafogászat heti 1 
alkalommal működik. Ez 
nagyon jó lehetőség arra 
(mivel alacsony az oktatási 
intézmények gyereklét-
száma), hogy a kis pácien-
sekkel több időt töltsünk el a 
rendelőben. Nem csak fogá-
szati szűrést végzünk, ha-
nem kezeljük is az arra 
rászorult fogakat, sőt min-

denkit megtanítunk a helyes 
fogmosásra. 

- A középkorosztállyal mi 

a helyzet? 

- Mint említettem, az évi 
egy szűrés ingyenes. A rossz 
fogakat kezelni kell, hiszen 
további szervi problémákat 
okozhatnak, kialakulhatnak 
gyomor-, szív- és ízületi 
problémák. 

- A pénzügyi lehetőségek 

mennyire befolyásolják a 

kért ellátást? 

- Nem a tömés, hanem a 
húzás utáni pótlás kerül 
sokba. Azon vagyunk, hogy 
a fogat meg kell tartani, s ha 
lehet kezelni kell. 

- Milyen felszerelésre 

büszke a rendelőjében? 

- Új fogászati egység ké-
szülékhez sikerült hozzájut-
nunk tavaly ősszel. Az ön-
kormányzat pályázat útján 
jelentős pénzhez jutott, 
amelyet saját forrással is ki 
kellett egészíteni. Ez egy 
minden igényt kielégítő ké-

szülék, amely megkönnyíti a 
munkánkat, mert kényel-
mesebb vele dolgozni. Több 
apró mozdulatot meg lehet 
spórolni, folyamatosan törté-
nik az ellátás, a betegeknek 
kényelmes, lerövidíti a ke-
zelés idejét. 

- Hány beteget látnak el 

naponta? 

- Átlagban tízet, de téli 
időszakban, amikor az em-

berek jobban ráérnek, na-
gyobb a forgalom. 

- Tapasztalatom, hogy a 

férfiak jobban félnek a 

fájdalomtól, mint a nők... 

- Ez így van, de igyek-
szem minden betegre olyan 
hatással lenni, hogy az első 
kezelés, beavatkozás után 
már ne rettegve jöjjön 
vissza. 

- ma-

Dr. Kasza Klára Fotó: Sári Zoltán 

Lenti diákok sikere 
Jutalomút Rómában 
Mint arról lapunk áprilisi 

számából értesülhettek, a lenti 
Arany János Általános Iskola 
„Könyvmolyok" csapata I. 
helyezést ért el az országos 
egyháztörténeti vetélkedőn. 
Az alábbiakban a versenyről 
és a jutalomútról tudósítjuk 
olvasóinkat. Peczeli Lajosné 
felkészítő tanár a versenyről 
számol be: 

- A Győr-Moson-Sopron 
megyei Iván község általános 
iskolája a Millenniumi Em-
lékbizottsággal karöltve hir-
dette meg a versenyt 1999-
ben. A két levelezős forduló 
előtt tízezer oldalnyi szakiro-
dalmat kellett áttanulmá-
nyozni ahhoz, hogy a felada-
tokat jól megoldjuk. Az írás-
beli és a szóbeli verseny 
feladatai ezer év egyháztörté-
netének (az egyetemes és ma-

gyar kereszténységet bele-
értve) a katolikus, református, 
evangélikus és unitárius vallás 
alapos ismeretén és történelmi 
kitekintésen alapultak. Az áp-
rilisi szóbeli versenyen össze-
tett feladatokat kellett a csapa-
toknak megoldani, ezekre 3 
óra állt rendelkezésre. A ver-
seny 18 fordulóból állt. A 
feladatok nagyon összetettek 
voltak, videofelvételekhez 
kapcsolódtak a kérdések. 
Történelmi korokba kellett az 
eseményeket elhelyezni, s 
hogy jól teljesítsenek a ver-
senyzők, 300 évszámot is 
tudniuk kellett. Szent István 
élete, az ő egyház- és állam-
alapító tevékenysége kiemelt 
szerepet kapott. A fordulók 
között villámkérdések hang-
zottak el. A csapat a helyszí-
nen átvett könyvjutalmon 

kívül egy életre szóló emléket 
is kapott, hiszen 5 napot 
tölthettünk el Rómában. 

Beszélgetésünk zárásaként 
a tanárnő megemlíti, hogy a 
gyerekek a versenyre való 
felkészülés során szerzett tudá-
sukat a középiskolában iroda-
lom, történelem és művészet-
történeti órákon is hasznosít-
hatják, de egy életre hasznukat 
veszik az általános művelt-
ségükben is. A versenyzők -
Hosszú Andrea, Németh Ivett, 

Tótiván Bernadett — szerint a 
felkészülés kimerítő volt, de a 
jutalomút Rómába felüdülést 
jelentett. Az ötnapos kirándu-
lás során megismerkedtek a 
város főbb nevezetességeivel, 
s ami életre szóló élmény, 
hogy pápai audencián is részt 
vettek, ahol a csoportot a 
szentatya magyarul köszön-
tötte. 

A célt, amiért két évig ke-
ményen, szabadidejüket nem 
kímélve dolgoztak, elérték. 

Peczeli Lajosné és tanítványai. 
Fotó: Sári Zoltán 



Megmozdult az ország és a megye 
Megyei körkép (ZH) - A Ki-
hívás napja eseménysorozata 
megyénk tizenöt települését 
érintette. Bár nem jutottunk el 
valamennyi helyszínre, ahol vi-
szont megfordultunk, ott min-
denütt jókedvet és lelkesedést 
tapasztaltunk. 

Pákán például már délelőtt 
mozgalmas volt az iskola terüle-
te, sőt, ahol a felnőttek közül 
munkaidőben szerette volna le-
tudni a 15 perces penzumát 
(ennyi szükségeltetett egy érvé-
nyes részvételhez), nos ott a fő-
nökök ezúttal engedékenynek 
bizonyultak. Alibánfán sem tét-
lenkedtek, számos izgalmasnak 
tűnő próbát eszeltek ki a szerve-
zők mindazoknak, akik szeret-
tek volna résztvenni az akció-
ban, ezzel is felhívni a figyelmet 
a sportos életmód fontosságára. Pákán is jól látható örömmel gimnasztikáztak a lurkók 

v-fej 

F e l h í v á s 
Páka Községi Önkormányzat a közeljövőben tervezi megnyitni 
a Dömeföldi utcában levő Tájházat a nagyközönség előtt. 

A ház teljes berendezéséhez azonban még néhány tárgy, eszköz 
hiányzik. Kérjük mindazokat, akiknek régi - két világháború 
közötti vagy még korábbi - cserépből készült konyhai edénye, 
konyhai felszerelése, 

- textíliák (ruházat, lepedő, abroszok, tarisznya, stb.), 
- bőráruja (csizma, tarisznya, stb.), 
- szobai berendezés, dísztárgyak (tükör, varrós doboz, 

szentkép, világháborús emlékkép, lámpa stb.), 

fából készült gazdasági eszközök (melence, zsíros bödön, 
mángorló, stb.), van a birtokában és azt adományként átadná 
vagy eladná, kérjük, hogy ezzel is segítse a ház minél teljesebb 
berendezését. 

A felsorolt tárgyakat, eszközöket kérjük Páka Községi 
Önkormányzatnál jelezzék. 

Természetesen szívesen veszünk minden, előzőekben fel nem 
soroltakon túli tárgyakat, eszközöket is. 
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Negyedszer is a legsportosabb település 
Fiiszár László valamennyi résztvevőnek köszöni, hogy újra nyerni tudtak a Kihívás napján 
Galambok (k. v.) - Má-
jus utolsó szerdáján, azaz 
a Kihívás napján - ahogy 
az ezt megeló'ző három 
esztendőben - , úgy idén 
is a galambokiak nyerték 
kategóriájukban a legspor-
tosabb település címet. 

Mint arról már tegnapi la-
punkban beszámoltunk, a Chal-
lenge Day hagyományait követ-
ve a Magyar Szabadidősport 
Szövetség május utolsó szerdá-
ján idén is megrendezte a Kihí-
vás napját, melynek programjá-
ba 342 település, közötte 15 za-
lai is benevezett. Abban ver-
senyeztek, hogy a lakosság 
számához viszonyítva ki tud 
több sportos percet felmutatni. 
Mivel Galambokon hagyo-
mánytisztelő emberek élnek, 
gondos szervezőmunkával, és 
szinte percre kimunkált forgató-
könyvvel idén is a győzelemre 
készültek. Ahogy szerte az or-
szágban, úgy Galambokon is -
ahová egyébként Kanizsáról és 
a környező településekről is ér-

keztek „vendégsportolók" -
szerdán nulla órakor kezdődtek, 
és késő estig tartottak a sportos 
programok, melyek sorát ezúttal 
is az éjszakai futás nyitotta, s a 
település apraja-nagyja részt 
vett azokban. Fiiszár László-
nak, a galamboki önkormányzat 
sportszervezőjének az iskola 
testnvelő tanára, Sneff Ferenc 
segített legtöbbet a szervezés-
ben, aki már a déli órákban biz-
tos volt abban, hogy az ország 
84 benevezett II. kategóriás te-
lepülése között csakis Galam-
bok lehet a győztes. Igaza lett! 

- Hivatalosan 21 órakor kel-
lett volna befejezni a sportolást, 
ám a galamboki öregfiúk győ-
zelmével záruló focitorna csak 
fél órával később ért véget -
mondta Fiiszár László, aki szer-
da este 22.45 órakor értesült az 
újabb győzelemről. - Az adatok 
szerint 102.056 teljesítéssel, az-
az ennyiszer 15 perces mozgás-
sal nyertük meg a versenyt a Vas 
megyei Ivánc előtt. A győzelem 
- melynek kiharcolását ezúton 
is köszönöm minden galamboki 

A galambokiak végig hittek az újabb sikerben 

és vendégsportolónak-10 üveg 
pezsgőmbe került, ám minden-
képp megérte. 

A versenyben indult zalai te-
lepülések helyezései. I. kategó-
ria: 8. Kisvásárhely, 9. Alibán-
fa, 14. Kávás, 17. Balatonma-

gyaród, 34. Zalaszabar, 40. Gős-
fa, 59. Vállus. II. kategória: 1. 
Galambok, 19. Alsónemesapáti, 
37. Páka, 51. Nagyrécse, 54. Za-
lavár; "54. Bánokszentgyörgy. 
III. kategória: 23. Zalaapáti, 
69. Gellénháza. 

v 

C 7 r t U D 4 71 



b^OÁ . j u í i f s y 

A pákai polgárőrök 
A vagyonvédelem min-

dig is fontos feladatként 
szerepel egy település éle-
tében. A következő, Pákán 
készült interjúban példa-
értékű kezdeményezésről 
hallhatunk, ahol ha „éles" 
helyzetbe még nem is ke-
rültek a polgárőrök, lehet, 
hogy figyelő szemeiknek 
köszönhetik mindezt 

- 1996-ban a vagyonvéde-
lem és a falu védelme érde-
kében szerveződött egyesüle-
tünk - kezdte beszámolóját 
Czupi Jenő, a pákai Polgár-
védelmi Szervezet képviselője. 
- Létrejöttünket elősegítette 
néhány kisebb bolti betörés, 
valamint az akkor országszerte 
kampányszerűen alakuló ha-
sonló szervezetek sokasága. 
Egyébként már '94-ben szer-
vezkedtünk hasonló célzattal, 
ma már egyesületként műkö-
dünk, cégbírósági bejegyzéssel. 
A kezdetekben saját gépjármű-

vünket használtuk, a 
pákai önkormányzat 
évente térítette költ-
ségeinket. Területileg 
Páka, Dömefólde a 
körzetünk. A létszám 
tekintetében indulás-
ként 1 hónapot is ki-
tettünk párosával, ami 
hatvan fölötti számot 
jelent, a napi ügyelet 
tükrében. Persze ez is 
változott az idők fo-
lyamán, jelenleg 42-
en vagyunk, ebből 36 
egyesületi taggal. 

- Miből áll a 
szolgálat? 

- Abban állapod-
tunk meg már az 
elején, hogy a leg-
veszélyesebbnek tűnő 
napszakra koncentrálunk. Ez az 
éjféltől hajnali 4 óráig tartó 
időszak, amikor teljes a csend 
a faluban. Elsősorban a falu 
központjában lévő boltokra 
figyelünk, a postára, takarék-

Fotó; Sári Zoltán 

szövetkezetre, de a peremré-
szeken lévő porták sem esnek 
ki a látókörünkből. Úgy tud-
nám megfogalmazni, „ébrenléti 
szolgálat" a miénk. Sokan 
mondták, jó azzal a tudattal 

álomra hajtani a fejüket, hogy 
van a faluban egy vigyázó 
szempár. Persze van aki úgy 
gondolja, fölösleges az igye-
kezetünk, de képzeljük csak el, 
egy tűzeset időben való észle-
lése, a riasztás akár életeket is 
menthet. 

- A technikai feltételek 
adottak a munkához? 

- A rendőrségtől egy Skoda 
Favoritot kaptunk, az önkor-
mányzat felelősségvállalásával, 
valamint mobiltelefonnal is 
rendelkezünk. A vezényléseket 
én készítem havi bontásban. 
Összességében elmondhatom, 
az emberek eredményesnek 
ítélik munkánkat - fejezte be a 
pákai polgárőr. 

(Dányi) 
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Emlékparkot avatnak 
Vasárnap délután öt órakor 

kezdődik Pákán az a nagyszabá-
sú rendezvénysorozat, amely-
nek keretében felavatják a 10 
éves német-magyar baráti kap-
csolatot szimbolizáló emlékpar-
kot. 

^ V / C L y i i u s b /y 

A háború alapozta meg... 
Szobor jelképezi a települések baráti viszonyát 

Pákai születésű művész ajándéka az emlékmű 

Páka (gy. f.) - A német-
magyar együttműködés hi-
vatalossá tételének tizedik 
évfordulójáról emlékeztek 
meg a minap Pákán. Az 
észak-németországi We-
sendorffal kialakított kap-
csolat a második világhábo-
rú idejére vezethető vissza. 

A község emlékparkjában dr. 
Pálfi Dénes, a TIT megyei elnö-
ke idézte fel az 56 évvel ezelőtti 
eseményeket. 

48 magyar levente is 
életét veszítette 

- 1945. január 26-án a novai 
járás területéről 360, köztük 21 
pákai születésű, 16 és 18 év kö-
zötti fiatalt vagoníroztak be Gu-
torföldén - mondotta a szónok. 
- Többhetes vagonban történő 
utazás után a végállomás We-

sendorf volt. A háború borzal-
mait átélő fiatalok tragédiája 
1945.. április 26-án következett 
be, amikor a tábort ért támadás 
következtében több mint 120-an 
holtan maradtak a földön, akik 
közül 48 magyar volt, akiket ké-
sőbb közös sírba temettek. 

1986-ban három helybeli fér-
fi, Lapat József, Kovács Károly 
és Törő István utazott el a Han-
nover melletti településre, hogy 
lerója tiszteletét az egykori baj-
társak síremléke előtt. Ez ala-
pozta meg a két település közötti 
együttműködést, melyet 10 év-
vel ezelőtt tettek hivatalossá. 

Az ünnepség zárásaként 
Manfréd Driesner, Wesendorf 
és Rudas Miklós, Páka polgár-
mestere közösen leplezték le azt 
a szimbolikus alkotást, amelyet 
a Kanadában élő, de pákai szü-
letésű Molnár Sándor ajándé-
kozott a községnek. Az emlék-
mű a Wesendorf parkban kapott 
helyet. 

2001. augusztus 23., CSÜTÖH.ŐK 



Kicsit más, mint otthon 
Kirándulást, közös játékokat szervezett a szolgálat 

Önfeledt pancsolás a kisszigeti tóban 

Kissziget (gy. f.) - Második 
alkalommal vitte el kirándul-
ni a csömödéri és pákai kör-
jegyzőség hátrányos hely-
zetű és veszélyeztetett 
gyermekeit a gutorföldei 
központtal működő Család-
segítő és Gyermekjóléti 
Szolgálat. Arendezvé-
nyen 26 általános isko-
lás korú gyermek vett részt. 

Az önfeledt pancsolásnál 
nincs jobb ellenszere a tűző nap-
nak - vélték azok a gyerekek, 
akik pénteken délután a kisszi-
geti szabadidőközpont egyik ta-
vában kerestek menedéket a for-
róság elől. A csömödéri éspákai 
körjegyzőséghez tartozó fiüválT-
ban lakó 26 általános iskolás 
korú gyermek a gutorföldei köz-
ponttal működő Családsegítő és 
Gyermekjóléti Szolgálat által 
szervezett programban vett 
részt. 

- Az ehhez hasonló rendez-
vényekkel célunk egy kicsit ösz-
szehozni a gyermekeket, illetve 
feledtetni velük a megszokott 
otthoni körülményeket - mond-
ta Káli Annamária, a szolgálat 
vezetője. - Olyan tevékenysé-
gekbe próbáljuk meg bevonni 
őket, ami leköti a figyelmüket, 

Helyzetkép • • • • • • 

Nem adatik meg a 
nyaralás lehetősége 

illetve amire a családi környe-
zetben nincs lehetőségük. 

A l ó települést ellátó szerve-
zet vezetője hozzátette, olyan 
gyerekekről van szó, akiknek 
nem adatik meg a nyaralás lehe-
tősége, s tópartra is igen ritkán 
jutnak csak el, ezért igyekeztek 
tartalmas programot összeállíta-
ni számukra. A délelőtt során 

Fotó: Gyuricza Ferenc 

többnyire ügyességi és sport-
versenyeket szerveztek, majd l 
különböző szabadtéri játékokat l 
próbálhattak ki a kirándulás 1 
résztvevői, míg a közösen elfő- ( 
gyasztott gulyás utáni úgyneve- I 
zett szabadprogramban a foci és í 
a fürdés volt a sláger. ( 

- A tapasztalatok azt mutat-
ják, hogy ekkor már nem igény-
lik a szervezett programokat, hi- i 
szen a játék közben hamar ösz- , 
szebarátkoznak. Ezt támasztja ] 
alá az is, hogy első alkalommal i 
még mi kerestük meg azokat a i 
gyerekeket, akiket el szándé- i 
köztünk vinni a kirándulásra, 
most viszont már szinte saját 
maguk toborozták össze a kis 
csapatot. 

Káli Annamária azt is el-
mondta, a program finanszíro- > 
zását a szolgálat vállalta magá-
ra, az éves költségvetés tervezé-
sekor már számoltak az ehhez 
hasonló programokkal. « 



2001. augusztus 17., PÉNTEK 

Komfort a hegyháton 
Szécsisziget (gy. f.) - A 
Csömödér, Páka, Torma-
földe által határolt terület 
infrastrukturális fejlesztésé-
ről tárgyaltak szerdán 
Szécsiszigeten, az And-
rássy-Szapáry kastélyban. 

Az elsősorban szőlőbirtoko-
kat magába foglaló hegyhátak 
elektromos árammal és ivóvíz-
zel való ellátásának koordinálá-
sát a másfél évvel ezelőtt alakult 
iklódbördőcei központú Két 
Hegyhát Egyesület vállalta ma-
gára. 

A napokban megtartott ta-
nácskozás során megegyezés 
született arról, hogy a civil szer-
vezet megkezdi a szükséges elő-
készületeket a villamos hálózat 
kiépítésének megindítására. 

Feltérképezésre kerültek a háló-
zatbővítés lehetséges csatlako-
zási pontjai, aminek alapján egy 
megvalósíthatósági terv ké-
szült. Eszerint a Páka és Szécsi-
sziget közötti területre tervezett 
beruházást célszerű három sza-
kaszra- a szigeti és iklódi hegy-
hátakra, a pákai és csokmai terü-
letre, illetve a petróc-káricsai 
részre - bontani, ami egyben a 
munkálatok ütemezését is meg-
határozza. A beruházás költsé-
geinek fedezetére az egyesület 
pályázatot kíván benyújtani. 

Az elektromos hálózat kiépí-
tése mellett az egyesület az utak 
felújítását is tervbe vette. A Pá-
ka és Káricsa közötti mezőgaz-
dasági út felújítását részben 
szintén pályázati pénzből kíván-
ják megvalósítani. 

2001 .augusztus8., SZERDA 

Lekaszáltatta a község 
A parlagfű elterjedését tette szóvá az egyik lakó 
Páka (gy. f.) - Az önkormány-
zatot, illetve személy szerint 
Rudas Miklós polgármestert te-
szi felelősségé a parlagfű elbur-
jánzásáért a községben a pákai 
Nagy Éva. A Rózsa utca 3. szám 
alatt lakó hölgy először tele-
fonon, majd személyesen keres-
te fel panaszával szerkesztősé-
günket. 

Nem tűrik meg 
a gyomnövényeket 

- Három külföldi kézben lévő 
ingatlan is van a környékünkön, 
s mindegyiket felveri a parlagfű, 
amely már el is kezdett virágoz-
ni. Tűrhetetlen, hogy az önkor-
mányzati hivatal nem tesz sem-
mit - mondta. , 

Természetesen megkerestük 
Rudas Miklóst, aki elmondta, 
éppen megkeresésünk napján 
kapta meg a panaszos ajánlott 
levelét. Ami pedig a község tisz-
taságát, rendjét illeti, nemhogy a 
parlagfüvet, de az egyéb gyom-
növény elszaporodását sem tű-
rik meg a településen. 

A Nagy Éva által jelzett terü-
let egyébként a gázvezeték 
nyomvonalán található, ahol a 
közelmúltban lezajlott munkák 
következtében megbolygatott 
földön ütötte fel a fejét az aller-
giát kiváltó gyom. A kérdéses 
ingatlanok tulajdonosai valóban 
külföldiek, akikkel nehézkés a 
kommunikáció. Mivel többszö-
ri próbálkozás ellenére sem si-
került elérni őket, az önkor-
mányzat saját költségére letaka-
ríttatta a területet. 
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A kép júniusban Wesendorfban készült, a Páka-park avatásakor 

Rendszeres diákcsere 
Tízéves a két település hivatalos partnerkapcsolata 
Páka (gy. f.) - A hivatalos 
kapcsolat felvételének tize-
dik évfordulóját ünnepli 
idén a németországi Wesen-
dorf és a Zala megyei Páka. 

1945 januárjában több száz 
zalai 16 és 18 év közötti levente 
került ki Németországba, köz-
tük jó néhány pákai is. A fiatal 
katonanövendékek a Hannover-
hez közeli Wesendorf mellett 
teljesítettek szolgálatot. Több 
mint 40 évvel később pákai kez-
deményezésre a két település a 
partnerkapcsolati viszony kiala-
kítását határozta el, amelyet tíz 
évvel ezelőtt szentesítettek. Az 

elmúlt egy évtized során az 
együttműködés legerősebb szá-
lai az iskolákhoz kötődnek, hi-
szen immár nyolc éve, hogy a 
magyar gyermekek rendszeresen 
kiutazhatnak a német városba, s 
az ottani diákok is ellátogatnak a 
Zala megyei településre. 

A francia kapcsolat is 
alakulóban van 

- Nehéz a folytatásról annak 
tudatában beszélni, hogy jövőre 
nyugdíjba vonulok, de tudom, a 
folytonosság nem szakad meg -

mondotta Wilhelm Bindig, a We-
sendorf-i iskola igazgatója. -
Emlékszem, amikor először szer-
veztük az utat Anglia és Francia-
ország mellett Magyarországra, 
a gyerekek azt sem tudták, hol 
van Páka, s szívesebben Jelent-
keztek a másik utakra. Am, aki 
egyszer már járt itt, az bármikor 
szívesen jött vissza. 

Lukács Tibor, a pákai Né-
met-Magyar Baráti Kör elnöke, 
akárcsak Wilhelm Bindig, szin-
tén a kapcsolat kibővítése mel-
lett foglal állást, Wesendorf fran-
cia testvértelepüléseivel tervezik 
elmélyíteni az alakulóban lévő 
együttműködést. 

r 
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Saját bevételeikből 
Nyáron táboroztattak, őszre térburkolatot építenek 
Páka (gy. f.) - Bevételeiből 
igyekezett a nyáron esztéti-
kusabbá tenni az intézmény 
környezetét a pákai Öveges 
József Általános Iskola. Az 
oktatási intézmény udvarán 
díszburkolatot helyeztek el. 

Gyenese Ferencné igazgató 
szerint a térburkolat kiépítését 
több tényező is indokolta. Egy-
részt az udvari pingpongaszta-
lok itt helyezkednek el, másfelől 
pedig a szünetek végén, illetve a 
szabadidős foglalkozások befe-
jezésekor e helyütt sorakoznak a 
gyerekek, s a fokozott igénybe-
vétel a természetes növényzet-
nek nem kedvezett. Előre gon-
doltak a csapadékosabb hóna-
pokra is, a beruházás lehetővé 
teszi, hogy az udvarnak ezen ré-
szén a gyerekek egy legalább rö-
vid levegőzés idejére kint 
tudjanak tartózkodni a szabad-
ban. 

- Mintegy 135 négyzetméter 
felületen sikerült kiépíteni a 
térburkolatot, ugyanis annyit 
engedtek az anyagi lehetősé-
geink - tette hozzá az igazgató. 

Az intézmény karbantartói a» utolsó finomításokat végzik 

- A nyári szünet ideje alatt az is-
kola épületében vándortáboro-
kat fogadtunk, a szálláshelyek 
biztosításából származó bevéte-
leinkből tudtuk a szükséges 

anyagokat megvásárolni. A 
*díszburkolat kiépítését az intéz-
ményben dolgozó karbantartók 
végezték el, így a munkadíjat si-
került megspórolni. 

• 



Szivárvány-klub alakul 
Páka (gy. f.) - A hátrányos 
helyzetű gyermekek számára 
indít új foglalkoztatási formát a 
pákai Öveges József Általános 
Iskola. 

Mint azt Gyenese Ferencné 
az általános iskola igazgatónője 
lapunknak elmondta, a Szivár-
vány-klub beindításához és mű-
ködtetéséhez az intézmény 70 

ezer forintos támogatást kapott 
az Ifjúsági és Sportminisztéri-
umtól. 

Hasonló összeggel támogatja 
az ISM a Mobilitás program ré-
vén az idén novemberben meg-
szervezendő hagyományos 
Öveges-napok rendezvénysoro-
zatát is, mely iránt változatlanul 
nagy az érdeklődés. 

2. hl. zoe/. cu+yu^i*, h^JLo., 
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Programokat támogattak 
A Közép-Zala Kistérségi Társulás üléséről 
Gutorfölde (gy. f.) - Önkor-
mányzati, intézményi és egyéb 
közösségi programok támogatá-
sáról döntött a Közép-Zala Kis-
térségi Társulás. A 17 település-
re kiterjedő szövetség 400 ezer 
forintot osztott ki e célokra. 

A társulás a nyár folyamán 
pályázatot írt ki környezetgon-
dozásra, illetve közösségi prog-
ramok finanszírozására. A gon-
dozott környezet kialakítására 
hat pályamunka érkezett, első 
díjjal a pákai önkormányzatét 
jutalmazta a zsűri, második he-
lyen a novai, harmadikon a szin-

tén pákai Öveges általános isko-
la végzett. Közösségi rendezvé-
nyekhez kilencen kapnak 35-50 
ezer forintos támogatást. 

Megvitatták az Észak-zalai 
Víz- és Csatornamű Rt. által 
kezdeményezett szerződésmó-
dosítást is, melynek lényege, 
hogy a szolgáltató a kezelésében 
lévő vagyont átadná az önkor-
mányzatoknak, sőt, használati 
díjat is fizetne, ám a fejlesztések, 
javítások költségei a települése-
ket terhelnék. A társulás tagjai 
kockázatosnak és veszélyesnek 
tartják ezt az elképzelést. 

f M > 
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Tekeverseny 
Páka (gy. f.) - Négy csapat -
Csömödér, Gutorfölde, Ortahá-
za és Páka - részvételével kis-
térségi tekeversenyt rendeztek a 
minap a Lentihez közeli község-
ben. 

A hagyományteremtő szán-
dékkal, idén első alkalommal 
megszervezett sportverseny 
költségeihez a szervezők a Kö-
zép-Zala Kistérségi Területfej-
lesztési Társulás által kiírt pá-
lyázaton nyertek támogatást. A 
csapatverseny során a hazaiak 
bizonyultak a legjobbnak, egyé-
niben a csömödéri Hácskó 
György nyert, megelőzve a pá-
kai Rudas Miklóst és dr. Köppel 
Szilárdot. Különdíjat kapott a 
legjobb taroló (az ortaházi Ge-
rencsér Beáta, a verseny egyet-
len hölgy résztvevője), és a leg-
jobb teliző (szintén Hácskó 
György) is. 

?>\l tedi- lO.OZ. tf. g 



Több hétvégén is játszanak 
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A résztvevők hangulatos mérkőzést játszottak Pákán 

Páka (gy. f.) - Egyéves elő-
készítő munka után a parla-
menti válogatott ellen ját-
szott barátságos mérkőzést 
a minap a pákai öregfiúk 
csapata. A vendégek ezúttal 
nem tisztelték a hazaiakat, 
4-1-re nyerték a találkozót. 

A tíz éve alakult pákai öregfi-
úk labdarúgócsapata neves ven-
déget fogadott az elmúlt hét vé-
gén: a parlamenti válogatott lá-
togatott el a zalai településre, s 
játszott barátságos mérkőzést a 
zalaiak ellen. 

A l i országgyűlési képvise-
lővel, illetve néhány állami cég 
képviselőjével felálló vendég-
csapat jó játékkal 4-1 arányban 
győzte le a hazaiakat. 

- Tavaly ilyentájt kezdtük el 
szervezni a mérkőzést - mondta 
a pákai öregfiúk csapatának fő 
koordinátora, Brenner József, 
hozzátéve: bízott abban, hogy a 
Fidesz korábbi elnöke, Kövér 
László is segít nekik a találkozó 
előkészítésében, lévén a politi-
kus apósa a zalai községben la-
kik- így gyakrabban megfordult 
errefelé. 

- Rengeteg helyről kapunk 
meghívást, amennyire időnkből 

kitelik, igyekszünk ezeknek ele-
get tenni - mondta Bánki Erik, 
a parlamenti válogatott kapusa. 
- Általában minden hétvégén 
játszunk, van úgy, hogy két mér-
kőzést is. Voltak már nemzetközi 

Hasonlóság • ^ • • H 

A politikusok is 
hétköznapi emberek 

mérkőzéseink is, játszottunk a 
brit, a horvát, a lengyel és a fran-
cia parlamenti válogatott ellen, 
legutóbb a németekkel szemben 

értünk el döntetlent, november-
ben pedig Rómába utazunk. A 
csapatnak mintegy 35 képviselő 
tagja, közülük általában azok 
jönnek el az adott mérkőzésre, 
akik közelebb laknak. így most 
többek között Mohácsról, Győr-
ből, Pápáról, Gyálról, Alsóörs-
ről és Dombóvárról érkeztek a 
csapat tagjai, csak azért, hogy 
ezt a mérkőzést lejátszhassuk. 

A politikus hozzátette, a par-
lamenti csapatot nemcsak a játék 
szeretete hozta össze, szeretnék 
megmutatni, hogy a politikusok 
sem különböznek a hétköznapi 
emberektől. 

Z-Cj Zao/. oiiMlbt, l^JJ• /£> 
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Tegnap délután két órai kez-
dettel nyitotta meg a pákai Öve-
ges József Általános Iskolában 
Nyakas István, a Közép-Zala 
Kistérségi Társulás elnöke azt a 
képzőművészeti kiállítást, 
amely a gutorföldei nyári kép-
zőművészeti táborban készült 
alkotásokat mutatja be. A szak-
táborban a társulás négy iskolá-

jának — GutorfÖIde, Páka, Tó-
fej és Nova alapfokú oktatási in-
tézményének — több mint 20 
tehetséges diákja sajátíthatott el 
kevésbé ismert technikákat Ka-
szásné Simon Márta és Jobbágy 
Zoltán vezetésével. A kiállítás 
anyagát a közeljövőben a többi 
érintett település iskolájában is 
bemutatják. 

Művésztelepi tárlat Pákán -
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Ott kevesebb a tanulnivaló? 
Egyhetes németországi kiránduláson vettek részt a pákai gyerekek 

• Gyuricza Ferenc 

N 
son vett részt a közel-
múltban 21 pákai általá-
nos iskolás diák. Az Öve-
ges Józsefről elnevezett 
iskola tanulóit a község 
testvértelepülése, We-
sendorf látta vendégül. 

A pákai Öveges József 
Altalános Iskola irodá-

jában Gyene-
se Ferencné 
igazgatónő 
társaságában 
néhány diák 
nézegeti iz-
galommal a 
postán az-
nap érkezett 
fényképeket. 
Ők a közel-
múltban egy 
hetet tölt-
hettek a köz-
ség testvérte-
lepülésén. 

- Kapcsolatunk a né-
metországi város iskolá-
jával immár egy évtizede 
tart - mondja az iskola 
igazgatója. - Évente egy-
egy alkalommal meglá-
togatjuk egymást. Az Ok-
tatási Minisztériumtól 
nyertünk 320 ezer forin-
tot, a többi költséget az 
ottani Német-Magyar 
Baráti Társaság állta. 

A tanárnő után a diá-
kok veszik át a szót. 
Elmondják, családoknál 
szállhattak meg, ami túl 
azon, hogy segítette a ba-
ráti kapcsolatok kialaku-
lását, a nyelvgyakorlást 
is jól szolgálta. Az egy 
hét alatt ellátogattak Bré-
ma városába, voltak Cel-
lében, a buchenwaldi 
koncentrációs tábor he-

Meg-
csodál-
táka 
mese-
alakok 
nyomán 
készült 
szobrot 

lyén emelt múzeumban, s részt 
vettek tanítási órákon is. 

- Megrázó élmény volt Bu-
chenwaldban a régi koncentrá-
ciós tábor megtekintése, ahol a 
II. világháborúban nagyon sok 
zsidó halt meg, többek között 
olyanok is, akik Magyarorszá-
gon éltek - mondja a nyolcadik 
osztályos Körtvélyessi Kornél. 

A hetedikes Orsós Istvánnak 
sokkal kellemesebb emlékek 
jutnak eszébe. Ő legszívesebben 

Gyenese Ferenc-
né igazgatónő 
társaságában a 
postán utánuk 
küldött fényké-
peket nézegetik 
a pákai iskola ta-
nulói, akik- mint 
azt a messziről 
érkezett alsó fel-
vétel is mutatja -
Bréma városköz-
pontjában is 
megfordulhattak 
az őszi kirándu-
lás alkalmával 

a cellei fürdőparadicsomot em-
legeti a hatalmas csúszdákkal, a 
hullám- és élményfürdővel. Az-
tán gyorsan elárulja még, a We-
sendorfban megrendezett egyé-
ni tekeversenyt is ő nyerte meg. 
Ugyancsak a sportolási lehető-
ségeket emlegeti a hatodikos 
Tamása Tódor. Amikor elkísér-
te vendéglátóját a fociedzésre, 
meglepve tapasztalta, hogy a 
sportcentrumban gyerekek szá-
mára külön pálya és öltöző épült. 

— Voltunk Brémában is, ez 
egy nagyon szép történelmi vá-

' ros. Megnéztük azt a szobrot is, 
amelyik a Brémai muzsikusok 
című mese alapján készült -
folytatta a nyolcadikos Németh 
Nóra, majd barátnője, a két év-
vel fiatalabb Károly Roberta 
folytatta. - A hannoveri világki-
állítás egy részletét áttelepítet-
ték Brémába, azt is megnéztük. 
Ez egy kicsit a budapesti Cso-
dák Palotájára hasonlított, kü-
lönböző jelenségeket lehetett 
megvizsgálni, kipróbálni. Lát-
tuk, hogyan működik az Eötvös-
inga, s azt is kipróbálhattuk, ho-
gyan érzi magát egy magzat az 
anyaméhben, milyen hangokat 
hall például. 

A gyerekeknek az iskoláról is 
kedvezőek a tapasztalataik. A 
pákaiak szerint a német diákok 
sokkal kevesebbet tudnak, mint 
amit ők. Roberta elmondta, he-
tedikben szinte az egész óra az-
zal telt el, hogyan lehet 300 már-
kát 60 diák között elosztani, míg 
Kornél az eggyel idősebb évfo-
lyam matekfelmérőjét is kivá-
lóan oldotta meg. 
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Köszönet a jó szőlőtermésért 
Civil összefogással vidám szüreti felvonulás és présavató ünnepség 

H l 

Rédicsen borral kínálták a nézelődőket is 

Rédics, Páka (gy. f.) - A 
szüreti időszak végét ünne-
pelték az elmúlt napokban a 
két zalai községben. Rédi-
csen szüreti felvonulással, 
majd azt követően kulturális 
műsorral, Pákán hálaadó 
szentmisével és egy felújí-
tott szőlőprés avatásával kö-
szönték meg az idei termést. 

Hosszasan kellett várakozni-
uk mindazoknak Rédicsen, akik 
a szüreti felvonulás elejéről le-
maradtak, ugyanis amire a feldí-
szített szekerek a község 14 ki-
lométeres úthálózatát bejárták, 
már-már sötétedni kezdett. A 
határ menti településen a civil 
szervezetek, a művelődési ház, 
az önkormányzat és az általános 
iskola, valamint a hozzá kapcso-

lódó alapítvány összefogása ré-
vén került sor a szüreti időszak 
végét jelző eseményre. A mene-
tet lovasok vezették fel, majd ki-
ki feldíszített szekereken, trak-
torokon, vagy gyalogosan csat-
lakozott a sorba. A helyi kertba-
rát kör tagjai a hagyományos 
szüreti eszközöket is felvonul-
tatták, míg a csentei borlovagok 
ünnepi díszegyenruhában tisz-
telték meg az eseményt. Az út-
szélén bámészkodókat pedig az 
alkalomhoz illően borral és ka-
láccsal kínálták. 

A felvonulás végén a résztve-
vők a művelődési házban adtak 
műsort. A házigazdák képvise-
letében fellépett az Asszonykör, 
illetve a Móra Ferenc Általános 
Iskola csoportjai, a szomszédos 
településeket pedig a Csesztregi 

A háromszéki kápolnánál felújított szőlőprést avattak 
Üdrom tiCrtkJo^ 

Pávakör és a lenti Félkótás Ban-
da citerazenekar képviselte. A 
szlovéniai magyar egyesületek-
kel ápolt jó kapcsolat jeleként a 
Muravidéki Nótázok, illetve a 
csentei és a hosszúfalusi népdal-
kör tagjai adtak még műsort. 

A Páka melletti szőlőbirto-
kok között található háromszéki 
kápolnánál hálaadó szentmisé-

Változás 
Egyre többen termel-
nek minőségi borokat 

vei köszönték meg az idei jó ter-
mést a gazdák. A Mester Vince 
esperes által celebrált egyházi 
szertartáson jelen volt Nógrádi 
László, a térség országgyűlési 

képviselője is, aki kiemelte, míg 
a Mura mentén korábban az el-
hagyott, elhanyagolt szőlőbirto-
kok voltak a jellemzőek, mára a 
folyamat megfordult, egyre 
többen művelik a vidéken ősho-
nos mesterséget, s termelnek 
mind minőségibb borokat. 

A szentmise keretében került 
felavatásra az a XVHI. századi 
szőlőprés is, amelyet a helyi 
gazdák az utókor számára sze-
remének megőrizni. A prés fölé 
lakossági összefogással és az 
önkormányzat támogatásával 
kis tetőt ácsoltak, a szintén gaz-
dák összefogásával felújított ká-
polna környékét kitisztították. 
Ma már padok és virágok várják 
az errefelé kirándulókat, illetve 
a munkában megfáradt szőlőtu-
lajdonosokat. 
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Rudas Miklósnak, Páka polgármesterének nemrég abban a megtisztel-
tetésben volt része, hogy vendégül láthatta az Országgyűlés futballcsapatát. 
A nemrégiben lezajlott, nagy érdeklődéssel kísért mérkőzés 4-1-es ered-
ménnyel végződött a fiatalabbak javára, ám ez nem zavarta a pákai focistá-
kat, hiszen a vezető politikusokból álló csapat visszavágóra hívta őket. Ez is 
egy alkalom, amikor szót lehet váltani a község dolgairól, bár a találkozó-
nak nem ez a célja - szögezte le a polgármester. 

nes években évente 10-15 lakás épült 
Pákán, ma pedig eggyel, legfeljebb ket-
tővel gyarapodik a falu. 

Az 1998-ban megválasztott polgár-
mester elmondta: amit a ciklusra ter-
vezett, jórészt valóra váltotta. Adós 
még az egyik utca belvízelvezetésének 
megoldásával és a rend, tisztaság meg-

Pályázati pénzből újították fel az autóbuszvárókat. 
zatával a pákai szennyvíz fogadásáról, 
vagy megjavítja a tisztítóművet. 

Az infrastrukturális problémák mel-
lett Pákának meg kellett küzdeni a 
munkanélküliséggel: az olajipar hanyat-
lása után nehézséget jelent az elhelyez-
kedés. Javít a helyzeten a Flextronics 
zalaegerszegi üzeme, amely különbuszt 
küld a pákai dolgozókért. A polgármes-
ter reméli, hogy egyre több fiatal kezd 
építkezni a községben, hiszen a hetve-

A testvérközségről elnevezett 
Wesendorf-park. 

teremtésével. A környezetvédelmet 
szívügyeként kezelő Rudas Miklóst 
minden eldobott csikk irritál, ezért külö-
nösen érzékenyen érintette, hogy a 
fémgyűjtők ellopták a közterületi alumí-
niumkukákat. Az önkormányzat pályá-
zatot nyert esztétikus fa hulladékgyűj-
tők beszerzésére és folyamatosan csi-
nosítja a falut: a németországi testvér-
város segítségével kialakította a 
Wesendorf-parkot, cserébe azért, hogy 
a német város Páka-Platzot avatott. A 
kapcsolat előzménye, hogy a második 
világháborúban magyar, közöttük pákai 
katonák haltak meg egy wesendorfi 
bombatámadásban. A túlélők megláto-
gatták bajtársaik németországi sírját, 
ekkor kezdődött a barátság az észak-
német községgel. 

jf A csaknem 1400 lelkes falu egyik 
I legsúlyosabb problémája a gázközmű-

fejlesztés. A lakosság már átélheti a há-
lózat kialakításával járó kényelmet, az 
intézmények csatlakoztatása azonban 

| még hátra van. A művelődési ház -
| ahol régen télen-nyáron zajlott az élet, 
1 folklórfesztivált rendeztek, most csen-
I des: a felfűthetetlen intézményben már 
I mozifilmeket sem tudnak vetíteni, a hi-
| deg miatt be kell szüntetni a szombati 
( előadásokat. Az iskola hasonló helyzet-
id ben van: a tanítás megkezdése előtt két 

Páka egyike azoknak a települések-
nek, ahol előbb építették ki a szennyvíz-
rendszert, mint a gázvezetéket. A tíz-
éves hálózat nem tökéletes: a biológiai 
tisztító időnként a megengedettnél 
szennyezettebb vizet enged a 
Válickába, ezért a környezetvédelmi ha-
tóság rendszeresen megbírságolja az 
üzemeltetőt. A falu hamarosan eldönti, 
hogy megállapodik Lenti önkormány-

héttel az utolsó olaj-
bojler is tönkre- I 
ment. A Zala Megyei j 
Területfejlesztési Ta- I 
nács megszavazott I 
6 millió forintot az i 
intézmények fűtésé- | 
nek korszerűsítésé- I 
re, ám ez önerőnek I 
is kevés a 24 millió I 
forintos beruházás- I 
hoz. Az önkormány- I 
zat most a Kőgázzal 
tárgyal, hogy segít-
sen fogyasztóvá válni. 
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Ha már van gáz a faluban, 
azzal szeretnének fűteni 
Páka (gy. f.) - Az önkor-
mányzati intézmények fűtés-
korszerűsítését tekinti egyik 
legfontosabb feladatának az 
önkormányzat. A település a 
cél megvalósítása érdeké-
ben pályázatot nyújtott be a 
területfejlesztési tanácshoz. 

Az igényelt 70 százalékos tá-
mogatás helyett mindössze a 
költségek 25 százalékát vállalja 
át a megyei szerv. 

A támogatást a község két 
részletben kapja meg, az idei év-
ben és jövőre egyaránt 3-3 mil-
lió forintra számíthat az önkor-
mányzat. Rudas Miklós polgár-
mester szerint ebből az összeg-
ből - az önkormányzati saját erő 
hozzáadásával együtt is - csak a 
legfontosabb feladatok végez-
hetők el. 

- Az Öveges József Altalános 
Iskolában tönkrement olajboj-
ler cseréjét tovább nem halaszt-
hattuk - mondta a község első 
embere. - Az iskolai melegvíz-
ellátást két darab 290 literes 
gázbojlerrel oldottuk meg, ide-

Pályázatokból terem-
tenék elő a fedezetet 

iglenes jelleggel az óvoda is in-
nen kapja a melegvizet. 

A polgármester hozzátette, ez 
a beruházás 1,6 millió forintot 
emésztett fel, ám ennél többet 
egyelőre nem költenek. Meg-
vizsgálják a lehetőségét, miként 
oldható meg az iskolai fűtés 
átalakítása gázrendszerűvé. Az 
előzetes számítások szerint 
mintegy 8 millió forint kellene e 
célra, amiből a fenntartó négy 
önkormányzat - Páka mellett 
Ortaháza, Pördefölde és Ká-
nyavár - együttesen közel há-
rommilliót tudna magára vállal-
ni. Ez az összeg azonban még 
mindig kevés, ezért az önkor-
mányzat a Kögáz Rt.-hez for-
dult segítségért, illetve további 

pályázati lehetőségek után néz-
nek. Az önkormányzat az iskola 
és az óvoda mellett szeremé be-
vezettetni a földgázt a hivatal, a 
két egészségügyi létesítmény -
a fogorvosi és a háziorvosi ren-
delő - , az állatorvosi rendelő, az 
ifjúsági és sportöltöző, valamint 
a klubkönyvtár épületébe. 

Rudas Miklós úgy gondolja, 
amennyiben a művelődési ház 
fűtésgondjai megoldódnának, 
úgy életet lehetne lehelni az 
egyébként kihasználatlan intéz-
ménybe. 

- A másik pályázaton ered-
ményesebben szerepeltünk -
folytatta a polgármester. - Két 
buszmegálló felújítását tervez-

Rudas Miklós polgármester 

tük, ehhez 65 százalékos támo-
gatást kaptunk a területfejlesz-
tési tanácstól. A Dömeföldi úton 
és a Béke utca csömödéri falu-
vég felőli részén építtetünk két-
két járdaszigetet, ami a fel- és 
leszállást könnyíti meg. 

A polgármester hozzátette, ez 
a munka is időszerűvé vált, hi-
szen a tavalyi gázvezeték-építés 
során a korábbi megállók meg-
sérültek, amit a Volán is jelzett 
az önkormányzat felé. A két pár 
autóbuszmegállón elvégzett 
munkálatok összköltsége a szá-
mítások szerint várhatóan 2,7 
millió forint körül alakul. 
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Napi feladatok a Pákai Körjegyzőségnél 

Négy település ügyeit intézik. 
Fotó: Sári Zoltán 

Mint ismeretes, a körjegy-
zőségek több szomszédos kis 
elepülés problémáinak, fel-

adatainak megoldását hiva-
tottak szolgálni. Így történik 
mindez a Pákai Körjegyző-
ségnél is, ahol Tóthné Péter 
Judit köijegyző elmondta, 
hogy négy település - Páka, 
Kányavár, Ortaháza és Pörde-
folde — tartozik körjegyző-
ségük felügyelete alá. A négy 
települési önkormányzat töb-
bek között az alapfokú neve-
lési, oktatási intézményeiről 
és az egészségügyi ellátás-
ról is közösen gondoskodik. 
A körjegyzőséghez tartozó 
lakosok száma mintegy 1700 
főt tesz ki. Korábban két 
társulás is működött, az egyik 
az Öveges József Altalános 
Iskola és Napköziotthon és 
Óvoda fenntartására létreho-
zott Közoktatási Intézményi 
Társulás. Az egészségügyi 
feladatok ellátására már nem 
kell külön társulási forma, 
mivel a háziorvos és a fog-
orvos vállalkozóként látja el 
feladatát. 

— A körjegyzőség napiren-
den lévő feladatai közül a 
háromnegyed éves beszámo-
lók elkészítése, valamint a 
2002-es tervkoncepció kidol-
gozását emelném ki — foly-
tatta a körjegyző asszony. -
Jelenleg a négy település 

önkormányzatánál Állami 
Számvevőszék-i vizsgálat fo-
lyik, ami ugyancsak komoly 
feladatot jelent számunkra. 

A Pákai Önkormányzat 
éppen aktuális munkájáról 
Rudas Miklós polgármester 
számol be: 

- A több év alatt baleset-
veszélyessé vált parketta cse-
réje történt meg a hivatal 
épületében. A munkát a 
csesztregi EXTENSO Kft. 
végezte és ezzel párhuzamo-
san került sor a régóta kívá-
natos festési, meszelési 
munkálatokra is. Itt szeretném 
megköszönni polgáraink tü-
relmét, ugyanis a hivatali 
munka a felújítás alatt is 

folyamatos volt és bizony 
néha mostoha körülmények 

I — 

közölt fogadtuk az érdeklő-
dőket. A betervezett gázkazán 
beépítése még hátra van, így 
évtizedekre megoldódik a 
hivatal gazdaságos üzemel-
tetése. Előrehaladott tárgyalá-
saink vannak a KÖGÁZ 
illetékeseivel arról, hogy 
milyen feltételekkel sikerül-
het intézményrendszerünkbe 
a már említett energiata-
karékos technikát bevezetni. 
A körjegyzőséggel kapcso-
latos beszámolót azzal egé-
szíteném ki, hogy jövőre el 
kell készítenünk a négy tele-
pülés rendezési tervét, ugyan-
is az állami támogatás egyik 
feltétele a már elfogadott kész 
rendezési terv lesz. 

- Dányi -

Hirdetmény 
Páka Község Sportjának Fejlesztéséért Alapítványnak a 

2000. évben az adózó állampolgárok 9.223 Ft, azaz kilenc-
ezer kettőszázhuszonhárom forint összeget ajánlottak fel. 

A felajánlott összeget az APEH az alapítvány számlájára 
átutalta. 

Ezúton is tisztelettel megköszönjük a felajánlók támo-
gatását. 

A többszörösen módosított 1996. évi CXXVI. törvény 
6.§. (3) bekezdése alapján tájékoztatjuk az érdekelteket, 
hogy a támogatás összegéi a számla fenntartása céljából 
tartalékoljuk. 

Páka Község Sportjának Fejlesztéséért 
Alapítvány Kuratóriuma 
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Februártól teleház 
lesz az iskolában 
Páka (gy. f.) - Teleház ki-
alakítására nyert kétmillió 
forintot a pákai általános 
iskolát támogató Öveges 
a Gyermekekért Alapít-
vány. A tervek szerint az 
új intézmény kialakí-
tása februárra valósul meg. 

Kétmillió forintot nyert a 
Széchenyi-terv részeként meg-
hirdetett pályázaton a pákai 
Öveges a Gyermekekért Alapít-
vány. Mint azt Gyenese Ferenc-
nétől, a helyi Öveges József 
Általános Iskola igazgatójától 
megtudtuk, a pályázathoz ön-
részként az intézmény helyisé-
get adott, míg az önkormányzat 
a teleházban félállásban foglal-
koztatni kívánt pedagógus mun-
kabérét s annak járulékait vállal-
ta magára. A teleház - a tervek 
szerint - az iskola épületében 
kerül kialakításra, s az ahhoz 
szükséges berendezések is az 
alapítvány tulajdonátképezik az 
átadást követően. 

- A teleház a tervek szerint 
februártól 8 géppel várja majd 
az érdeklődőket - tette hozzá az 
iskolaigazgató. - Napközben az 
iskolai számítástechnika okta-
tás zajlik majd a teremben, esti 
időszakban pedig az érdeklődő-
ket, az oda telepített eszközöket 
használni szándékozókat fogad-
ja. 

Gyenese Ferencné azt is el-
mondta, a teleház mellett egyéb 
pályázati kiírásokon is sikere-
sen szerepeltek ebben az évben, 

amit több megvalósulás előtt ál-
ló program is bizonyít. 

Az idei tanévben első alka-
lommal megrendezendő erdei 
iskolához - a Balaton mellé 

Kielégíti valamennyi 
érdeklődő igényeit 

mennek 5 napra a harmadik osz-
tályosok - 135 ezer forintot 
nyertek az Oktatási Minisztéri-

Gyenese Ferencné - idén több 
pályázaton is jól szerepeltek 

umtól, míg a Megyei Közokta-
tási Közalapítvány az úszások-
tatást 341, a művészeti nevelést 
pedig 230 ezer forinttal támo-
gatta. 



Pákai „ostrom" a Parlament ellen 
A pákai öregfiúk visszavágó mérkőzése a Parlament válogatottja ellen 

Nemrégiben a pákai 
öregfiúk csapata Budapes-
ten, az Elektromos pályán 
visszavágó mérkőzést ját-
szott a Parlament válo-
gatott focicsapata ellen. A 
sporteseményről Rudas 
Miklós, a falu polgármes-
tere értesítette lapunkat. 

- Egy korábbi - pákai pá-
lyán játszott és 4-1 -es vereség-
gel végződött - mérkőzés 
visszavágójára került sor a hó-
nap elején Budapesten. Egyéb-
kent Brenncr József, az öregfiúk 
csapatának kapitánya meghívá-
sára érkeztek falunkba akkor a 
Parlament válogatott játékosai. 
Már akkor megállapodtunk a 
visszavágóról, melyre a napok-
ban került sor. Az első félidő-
ben bizony megszorítottuk a 
pestieket, hatalmas fclsőléces 
kapufával indítottunk, ami 
sajnos az eredménybe nem 

számított bele. Egyszóval a 
mieink méltó ellenfelei voltak a 
parlamenti válogatott fiatalok-
ból álló csapatának. A teljesség 
igénye nélkül Kövér László, 
Keller László, Bánki Erik is 
csapatukban játszott. Kiemel-
ném Fenyvesi Máté doktor 
játékát, aki 69 éves korát 
meghazudtolva bizony feladta a 
leckét védőinknek - mosolyo-
dott cl Rudas Miklós. - A vég-
eredmény, ami 0-3 lett a mi ré-
szünkről, nem tölti el keserű-
séggel a csapatot. A sportese-
mény mellett a Parlamentben 
történt látogatásunkra is szí-
vcsen emlékezünk, ahol közel 
egy órán keresztül figyelhettük 
a Tisztelt Ház munkáját. Meg-
tekintettük a koronázási ék-
szereket is. 

Brenner József, a pákai 
öregfiúk csapatának kapitánya a 
következőképp mutatta be 
csapatát: 

- Jövőre már tizedik éve 
lesz, hogy megalakítottuk a 

pákai öregfiúk focicsapatát. 
Annak idején néhány társammal 
- röviddel a megyei szintre való 
feljutás után - úgy döntöttünk, 
hogy nem szakítunk végérvé-
nyesen a sporttal, hanem 
„öregfiúkként" tovább ját-
szunk. Néhány hasonló kor-
osztályú csapattal nyaranként 
tornákat szoktunk szervezni, 
melyek jó alkalmat adnak egy 
kis mozgásra, a barátságok élet-
bentartására. A Parlament vá-
logatottjával való meccs előké-
születeit segítette, hogy Kövér 
László falunkból nősült, így 
ezen a szálon, valamint Bánki 
Erik - aki egyébként a parla-
menti válogatott csapatkapi-
tánya - révén szerveztük meg. 
Nagyon jól éreztük magunkat a 
vereségek ellenére is, amit talán 
az is bizonyít, hogy felmerült 
annak lehetősége: ezentúl évről 
évre megrendezésre kerülnek 
ezek a találkozók. 

I).J. 
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Mindent meg kell tennünl 
Bemutatjuk a pákai Öveges József Iskolát 

A pákai Öveges József Alta-
lános Iskolát és Napközi Ottho-
nos Óvodát az intézmény közös 
igazgatónője, Gyenese Ferenc-
né mutatja be olvasóinknak: 

- 1999 óta vagyok a közös 
igazgatóságú intézmény vezetője. 
Az iskolában 143 tanuló, az óvo-
dában 40 ovis található. 15 fő szak-
tanári kollégával, 4 fő óvodapeda-
gógussal, összesen 35 fő alkalma-
zottal látjuk el feladatunkat. Az 
elmúlt időszakban célkitűzéseink 
között szerepelt a szakmai oldal 
felzárkóztatása, a technikai fejlesz-
tések mellett. Az önkormányzatok 
közismert helyzete miatt mindent 
meg kell tennünk, hogy az elkép-
zelések és a követelmények anyagi 
oldalát biztosítani tudjuk. Már az 
első időszakban nagy lépéseket 
tettünk. Létrehoztuk az Öveges 
Alapítványt - mint köztudott, Öve-
ges József professzor kis falunk szü-
lötte volt - , mely az Öveges-ha-
gyaték kezelését tűzte ki célul 
többek között. Munkánk gyü-
mölcseként az országban egyedül-
álló múzeumot tudtuk létrehozni 
iskolánk területén, a professzor úr 
emlékét ápolva. Az idén fejeződött 
be egy évek óta húzódó beruhá-
zásunk, melynek keretében minden 
osztályteremben kicseréltük a padló 
borítását, az emeleten pedig aulát 
alakítottunk ki gránitlapos meg-
oldással, mely esztétikailag és tar-
tamát tekintve is megfelel a köve-
telményeknek. Ezek a beruházások 
a teljesség igénye nélkül a Zala 
Megyei Közalapítvány, az Oktatási 
Minisztérium, a Kulturális Örökség 
Minisztériuma nyertes pályázatai 
alapján valósulhattak meg - emelte 

Az alula lapozása... 

ki büszkén az igazgatónő. - El-
érkezve jelenünkig, most fejeződik 
be teljes fűtésrekonstrukciónk, 
melyhez a KÖGÁZ, mint kivitelező 
nagyvonalú segítségét kaptuk meg. 
Ezzel a lépéssel nem csak mo-
dernebb, hanem takarékosabb is lett 
fűtésünk. Példaként említhetem, 
hogy amíg a konyhai melegvizes 
ellátás olajbojleres megoldása havi 
százezer forintos költséget jelentett, 
addig gázmelegítéssel két hónap 
alatt ugyanezért nyolcvankilencezer 
forintot fizettünk. További takaré-
kosságunkat igazolja, hogy a 
KÖGÁZ-tól kapott ajándék össze-
get a termek hőszigetelésére for-
dítjuk. Tizennyolc sikeres pályáza-
tunkról tudok beszámolni a je-
lenlegi tanévet illetően, de négy 
anyagunk még elbírálás alatt van. 
Nyertes pályázataink segítségével 
például a Teleház létrehozására 
vonatkozó számítógépes fejlesztési 
lehetőséget valósítunk meg, vagy 

kiemelhetem a könyvtárfejlesztésre 
nyert összegünket is, mellyel 
sokéves problémánk oldódhat meg. 
Az eredményeket természetesen 

nagyon kemény és 
készítő munka és egyeztetés előzi 
meg - lapoz bele a pályázati 
anyagokat tartalmazó külön fü-
zetébe Gyenese Ferencné. - Az 
óvodás - és iskoláskorú gyer-
mekeket itt kell tartanunk, itt kell 
felkészítenünk őket az életre, a 
lehető legmodernebb körülmények 
között és tulajdonképpen ez hatá-
rozza meg mindenkor céljainkat. 

Az igazgatónő beszámolt még 
egy nemrég indult cigány szak-
körről is "Szivárvány klub" néven, 
mely felvállalja többek között a 
cigány kultúra megismertetését, 
valamint a társadalomba való be-
illeszkedési problémákhoz való 
útmutatást a cigány tanulók szá-
mára. A témára a későbbiekben még 
visszatérünk, mivel egyedinek 
mondható kezdeményezés csíráit 
rakták le a szakkör beindításával a 
pákai Öveges Iskola tanárai. 

- Dányi -

TAJEKOZTATO FELHÍVÁS 

MOTORFÜRÉSZ - KEZELŐ 
tanfolyamról 
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Jelentkezési határidő: 2001. december 30. 

(Jelentkezési lap + információ a szervezőnél) 

„Maradandót 
alkottunk..." 

Mint lapunk e havi számában 
olvashatják, két iskolát látogat-
tunk meg a közelmúltban: Lová-
sziban és Pákán. Mindkét isko-
lából azzal az érzéssel távoztunk, 
hogy ismét találtunk olyan pél-
dákat a pedagógiai munkára, 
amelyek lámpásként szolgálnak, 
zászlóshajóként mutatják az utat: 
hogyan kell fennmaradni, sikere-
ket elérni, példamutató eredmé-
nyeket felmutatni, maradandót 
alkotni. A lovászi Körzeti Álta-
lános Iskolában Györft Lászlóné 

igazgatónő tájékoztatott legújabb 
kiadványukról: 

- Az iskolánk oldalsó szár-
nyát éppen 25 éve adták át az 
oktatásnak - kezdte az igazgató-
nő. - Egyik kollégánk ötlete alap-
ján a nevezetes alkalomra isko-
lánk nevével fémjelzett és a 
gyermekek alkotásait tartalmazó 
fali naptárat jelentettünk meg. A 
díszítő alkotások témáját Balogh 
József: Virágszirom 12 című ver-
se (I. oszt. Természetismeret 
tankönyv, Apáczai Kiadó) adta, 
amelyben a tizenkét versszak 
egy-egy hónapot jelöl. A gyer-
mekek különböző technikákkal 
készítették műveiket, természe-

tesen mindegyiken szerepel az 
alkotó neve és osztálya. Kihasz-
nálva az üres felületeket minden 
oldalon szerepeltetünk egy fotót 
és iskolai eseményt, például szü-
lői munkaközösségünk program-
jairól, szakköreink, kulturális és 
sportcsoportjaink eredményeiről. 
Naptárunk megjelenését alapít-
ványi bálunk bevételi összegéből 
finanszíroztuk, bízva abban, hogy 
a befektetés kedvezően térül meg. 
Hármas célt sikerült megvalósí-
tanunk: egyrészt kiállításra ke-
rülnek a tehetséges gyermekek 
alkotásai (egy olyan iskolából, 
ahol nincs szakos tanár a rajz 
tanításához - a szerk.), másrészt 
fontos információkat tudunk kö-
zölni iskolánkról, hiszen meg-
ítélésünk szempontjából nagyon 
fontos, hogy köztudatba kerüljön 
mi minden történik itt az oktató -
nevelő munkán kívül. Alapítvá-
nyunk nevének, számlaszámának 
közlésével az adók 1%-ának fel-
ajánlási lehetőségét célozzuk. így 
ez utóbbival és az értékesítéssel 
reményeink szerint bevételhez is 
jutunk, egyszóval maradandót 
alkottunk. 

(Dányi) 
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A birtokok felértékelődését 
is elvárják a programtól 
Páka (gy. f.) - Jelentős inf-
rastrukturális fejlesztése-
ket kíván megvalósítani a 
közeljövőben a Páka-lklód-
bördőce-Tormafölde három-
szögben a hegyi birtokok 
felvirágoztatását célul kitű-
ző Két Hegyhát Egyesület. 

Első ütemben önerőből a ve-
zetékes ivóvíz, míg pályázati tá-
mogatással portalanított út rész-
beni kiépítését szeretnék megol-
dani. Erről tanácskozott a na-
pokban a pákai polgármesteri 
hivatalban az egyesület vezető-
sége a kivitelezésben közremű-
ködő szakemberekkel, illetve az 
érintett települések polgármes-
tereivel. Belső Tibor egyesületi 
elnök elmondta, a pákai úgyne-
vezett háromszenteki kápolná-
hoz vezető út kiépítéséről lenne 
szó, amely révén négy különálló 
hegyhát megközelítése válna 
minden évszakban - még szél-
sőséges időjárási körülmények 
között is - egyszerűbbé. A közel 
1,4 km hosszú, portalanított út 
kiépítését az FVM Viidékfej-
lesztési Célelőirányzata közel 
10 millió forinttal támogatja. A 

részből és társadalmi munka ré-
vén kívánják biztosítani. 

A továbbiakban arról is szó 
esett, hogy az egyesület még ezt 
megelőzően önerőből kiépíti a 
vezetékes ivóvízhálózatot, ami-
nek terve szintén rendelkezésre 
áll. Amennyiben minden feltétel 
teljesül, úgy a vízhálózat tavasz-
szal, az út legkésőbb nyárra el-
készül. A hatévesre tervezett 
fejlesztési program ezen része 
mintegy 100 birtokot érint. 

Megközelíthetőbbé 
teszik a területeket 

Becze József csömödéri és 
Rudas Miklós pákai polgármes-
ter szerint az összefogás mind az 
önkormányzatok, mind az egye-
sület számára előnyös, hiszen az 
infrastrukturális fejlesztésektől 
a birtokok felértékelődése vár-
ható. Kollár Gyula lenti polgár-
mester pedig arról számolt be, 
hogy a határ menti kisvárost 
övező „idegenforgalmi paradi-
csom" - Lenti-hegy és Gosztola 
- lassan telítetté válik, így újabb 

A résztvevők meggyőződhettek az út téli járhatatlanságáról 

fennmaradó hányadot a tulajdo- területeket kell elérhetővé, 
nosok hozzájárulásából, az könnyebben megközelíthetővé 
egyesület által biztosított ön- termi. 



2002. május 30., CSÜTÖRTÖK 

Víz, villany, natúrpark 
Iklódbördőce (gy. f.) - Si-
kerekről és nagyszabású 
tervekről is beszámolhatott 
a Két Hegyhát Egyesület 
éves közgyűlésén a civil 
szervezet elnöke, Belső Tibor. 

A szőlőbirtokok felvirágoz-
tatására létrehozott, iklódbör-
dőcei székhelyű Két Hegyhát 
Egyesület fennállása alatt jelen-
tős eredményeket ért el - hang-
zott el a közgyűlésen. Csak pá-
lyázati úton több, mint tízmillió 
forintos támogatást sikerült sze-
rezniük infrastrukturális fejlesz-
tésekre, egyéb beruházásokra. 
Ezek közül a legjelentősebb a 
pákai önkormányzattal közösen 
megépítendő út, mely kedvezőt-
len időjárási körülmények kö-
zött is megközelíthetővé teszi a 
birtokok egy részét. Emellett sa-
ját erőből megvalósult a veze-
tékes ivóvízhálózat-építés első 
üteme is. 

A következő lépés a Szécsi-
szigettől Pákáig terjedő terület 
villanyárammal történő ellátá-
sa: a tervek készen vannak, s 
folynak a tárgyalások az illeté-
kes áramszolgáltatóval is. 

A tervek közül Belső Tibor 
kiemelte a káricsai, illetve az ik-
lódi hegyhátra tervezett kilátók 
ügyét, melyek anyagi fedezete 

részben szintén rendelkezésre 
áll. Emellett a mároki kápolna 
szomszédságában rendezvény-
parkot kívánnak kialakítani, a 
már meglévő esőbeálló mellett 
szabadtéri színpaddal, szalon-
nasütővel és pihenőpadokkal. 

Az elnök fontos eredmény-
nek tartja a Hegyhátak a Kerka-
mente Natúrparkban címet vi-
selő kiadvány megjelentetését 
is, melynek költségeihez a me-
gyei önkormányzat idegenfor-

Fejlődés • • • • • H 
Mát kétszer anny i 
pártoló tag juk v a n 

galmi bizottsága, a gutorföldei 
központú Közép-Zala Kistérsé-
gi Társulás, a Zalaerdő Rt. nagy-
kanizsai üzemmérnöksége és 
Csömödér község önkormány-
zata is hozzájárult. A kiadvány 
fontos szerepet játszott abban, 
hogy a térség idegenforgalma 
ismét fellendülőben van. 

A közgyűlésen elhangzott: 
ugyan az egyesületi létszám az 
elmúlt évben nem változott, ám 
a pártoló tagok száma megkét-
szereződött. Ez elsősorban a 
Pákával közös infrastrukturális 
fejlesztéseknek köszönhető. 
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Teleház Pákán 
Rudas Miklós, Páka polgármes-

tere Teleház-avatóra invitálta lapun-
kat nemrég a helyi Öveges József 
Altalános Iskolába. 

Az avatóünnepség az általános 
iskola diákjai által előadott kulturális 
műsorral kezdődött. Gyenese Ferenc-
né, az iskola igazgatónője köszön-
tötte a megjelent vendégeket, köztük 
Nógrádi László országgyűlési kép-
viselőt, Pintér Antalt, a Nyugat-
Dunántúli Teleház Szövetség el-
nökét, Mester Vince plébánost. 

Szabó Józsefné, az „Öveges a 
gyermekekért alapítvány" elnöke 
kifejtette, hogy három éve szolgálják 
közhasznú szervezetként a falut. 
Céljaik között az óvodás és iskolás 
gyermekek ismeretszerzését segítő 
eszköztár fejlesztése, a szabadidő 
hasznos eltöltéséhez szükséges felté-
telek biztosítása szerepel. A beszéd-
ből kiderült, hogy az alapítvány 
rövid fennállása alatt a megvalósítás 
terén is igen aktívan működött. Ezt 
bizonyítja a helytörténeti olvasó-
könyv megjelentetése, az Öveges-díj 
megalapítása, az iskola névadó ün-
nepségének megtartása, az Öveges-
emlékszoba kialakítása. A Teleház 
létrehozásához sikeres pályázattal 
kétmillió forintot nyertek, ezt esz-
közök beszerzésére és fejlesztésekre 
fordították. A kuratórium elnöke 
köszönetét fejezte ki Gyenese 
Ferencné igazgatónőnek és Boa Gab-

riella tanárnőnek áldozatkész, segítő 
munkájukért, majd megjegyezte: a 
Teleház létrejöttével, a számítógépek 
használatával ablakot nyit települé-
sünk a nagyvilágra. 

Nógrádi László országgyűlési 
képviselő arra emlékeztetett, hogy a 
millenniumi év óta Páka mindig le-
hetőséget adott valamilyen ünnep-
lésre. A Teleház átadása újabb mér-
földköve a településen folyó építő-
munkának. A világgal való modern 
kapcsolattartás segít a területi adott-
ságokból fakadó hátrányok leküz-
désében. 

A teleházak szerepéről, a közös-
ségformálás új lendületéről Pintér 
Antal, a Nyugat-Dunántúli Teleház 
Szövetség elnöke tájékoztatta az 
avatóünnepségen megjelent érdeklő-
dőket. Hangsúlyozta, hogy a Teleház 
hármas összefogás eredménye. 
Szükség van egy mecénásra - az 
Öveges Alapítványra -, az önkor-
mányzatra, amely pártolja az oktatás 
informatikai fejlesztését, végül az 
informatikai kormánybiztosság tá-
mogatására, amely az anyagi ala-
pokat teremtette meg. 

Az ünnepi beszédek után a 
Teleházat Mester Vince plébános 
áldotta meg, majd Nógrádi László és 
Pintér Antal vágta át a nemzetiszínű 
szalagot, átadva ezzel a pákai 
Teleházat. 

D.J. 



Néha visszafelé folyt a víz 
Több mint harminc éve nem tisztították ki a Válicka-patak medrét 

Miután a „vizes" brigád végzett a munkával és elvonult, az önkormányzat által fizetett munkásai 
láttak neki a kisebb hibák kijavításának Fotó: Gyuricza Ferenc 

Páka (gy. f.) - Medertisztítá-
si munkálatokat hajtottak 
végre a közelmúltban a Vá-
licka-patakon. A Nyugat-Du-
nántúli Vízügyi Igazgatóság 
ezzel az önkormányzat ké-
résének is eleget tett. A nö-
vényzet elburjánzása miatt 
a vízfolyás annyira lelassult, 
hogy az már a létesítmé-
nyeket is veszélyeztette. 

Mint azt Rudas Miklós pol-
gármestertől megtudtuk: a pákai 
képviselő-testület évek óta szor-
galmazta a beavatkozást, 
ugyanis jelentősebb mennyisé-
gű csapadék idején a kis patak 
vize olyannyira megduzzadt, 
hogy a helyi szennyvíztisztító-
ból kifolyó tisztított szennyvizet 
nem tudta befogadni. Ennek 
persze csak részben volt oka a 
Válicka, annak idején ugyanis a 
telep padlószintjét a mederhez 
képest túlzottan alacsonyan épí-
tették ki. Miután a patak átlagos 

Kivitelezés I ^ H H H 
A munkát a csapadék 
teszi majd próbára 

vízszintje mindössze 50 centi-
méterrel alacsonyabb csupán, 
így többször előfordult már, 
hogy magas vízállás esetén a 
Válicka elöntötte a telepet. 

- A mederben elburjánzott 
növényzet megakadályozza a víz 
gyors lefolyását, ezért lenne 
szükséges minimum tízévente a 
kotrás - mutatott rá a bajok for-
rására a „civilben" műszaki 

szakember polgármester, aki 
közel harminc éve dolgozik a te-
lepülésért, de nem emlékszik, 
hogy ezen idő alatt nagyobb 
munkálatokat végeztek volna a 
Válickán. 

Az önkormányzat kérése az 
idei évben végre teljesülhetett. 
A Vízügyi Igazgatóság pályáza-
tot nyert az Alsó- és Felső-Vá-

licka mederrendezési munkála-
tainak elvégzésére, amelyet az 
elmúlt hetekben saját szakem-
berei révén pákai gyaloghídtól 
egészen a Válicka torkolatáig 
befejeztek. Miután a „vizes" 
brigád befejezte ténykedését, az 
apróbb javítgatásokat - például 
a belterületi vízmosások kövek-
kel való megerősítését - már az 

önkormányzat saját brigádja fe-
jezte be. 

- Szemmel láthatóan felgyor-
sult a vízfolyás, reméljük, ez 
megoldja a problémát- mondta 
Rudas Miklós, hozzátéve, azért 
a puding próbája az evés, azaz a 
végső konklúziót majd csapadé-
kos évszak beköszöntekor hoz-
hatják meg. 
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Mederrendezés Pákán 
Régóta húzódó mederrende-

zési elképzelés valósult meg a 
közelmúltban Pákán. A Nyugat-
Dunántúli Vízügyi Igazgatósághoz 
beadott kérelem a falut átszelő 
Válicka patak magas vízállásakor 
okozott problémáit volt hivatott 
orvosolni. 

- Áradáskor, magasabb víz-
álláskor szennyvíztelepünk a már 
tisztított szennyvizet nem tudta 
„kiadni" a patak felé - avat a 
részletekbe Rudas Miklós polgár-
mester. - A nehezen lehúzódó 
nagy tömegű víz a szennyvíz 
visszatorlódását okozta. A már két 
éve beadott kérelmünkben meg-
fogalmaztuk, hogy mederrende-
zéssel a problémát meg lehet ol-
dani, ennek a munkálatai foly-
nak most. 

- A patak mekkora részére ter-
jed ki a mederrendezés? 

- A falu belterületét érintően, 
egészen a Cserta patak csömödéri 
összefolyásától a pákai „László 
házi" gyaloghídig kerül kitisztí-
tásra a meder. A falu központi 
részénél kicsit gondban vagyunk, 
mivel a patak alatt közműveze-
tékek, gáz- és postakábelek men-
nek át, így a híd környékén csak 
simító és a növényzetet gyérítő 
munkákat tudnak végezni a szak-
emberek. 

- Kinek a támogatásával tör-
ténik mindez? 

- A már említett Nyugat-
Dunántúli Vízügyi Igazgatóság 
saját gépparkjával, saját költségén 
végzi el, tudomásom szerint töb-
bek között egy pályázaton elnyert 



összeg áll a rendelkezésükre. 
Egyébként már most megfigyel-
hető a tisztított mederrészeken a 
vízáramlás felgyorsulása, remél-
hetőleg esős időjárás, vagy áradás 
esetén sem lépnek fel a korábbi 
problémák. A mederrendezés után 

szennyvíztisztítónk is korlátozás 
nélkül tud üzemelni, valamint 
látványként, az esztétikai kívá-
nalmaknak is meg fog felelni a 
község patak-parti része. 

D.J. . 
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Útlezárás 
Páka (gy. f.) - Harmadik 
hete dolgoznak a Válicka-
patak hídján a Zala Megyei 
Közútkezelő Kht. által 
megbízott szakemberek. A 
Lenti-Borsfa közötti, a tér-
ségben viszonylag forgal-
masnak tekinthető útvona-
lon jelentősebb felújítási 
munkálatok évtizedek óta 
nem történtek. Most teljes 
burkolat- és szigetelésfel-
újítást hajtanak végre, s a 
korlátok és a járdaszegély 

cseréjére, valamint a vízel-
vezetés megoldására is sor 
kerül. Mindez még további 
heteket vesz igénybe, ad-
dig félpályás útlezárás ma-
rad érvényben. 

Z.t-J. 
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Megértek 
Páka (gy. f.) - Kivágtak 25 
fát a községi temető fő köz-
lekedési útvonala mentén. 
Rudas Miklós polgármester 
szerint a beavatkozást 
a növények elöregedése 
tette szükségessé. 

Jelentősen átalakult a napok-
ban a pákai köztemető képe, a 
kegyeleti létesítmény „főútja" 
mentén az önkormányzat ren-
delkezése alapján kivágtak 24 
darab tuját, valamint egy vörös-
fenyőt. 

- A tujasor több mint 50 éves 
telepítésű volt- mondotta a tele-
pülés első embere. - Némelyik 
annyira elöregedett, hogy állan-
dó balesetveszélyt jelentett a te-
metőben tartózkodók számára. 
Vizsgálatnak vetettük alá őket, s 
ez alapján megállapítottuk, a 24 
tujából 13 megérett a vágásra. 

Rudas Miklós hozzátette: a 
fák kivágása után derült ki, a kí-
vülről egészségesnek tűnő fák 

a vágásra 
többsége is korhadt volt már. A 
kivágásban a lenti tűzoltók segí-
tettek, lévén, hogy nekik voltak 
olyan speciális eszközeik, ame-
lyek segítségével a síremlékek 
veszélyeztetése nélkül el lehe-
tett végezni a munkát. 

- Tervünk, hogy a kivágott fák 
helyére újakat, ám kis növésűe-
ket telepítünk - folytatta Rudas 
Miklós. - Előtte azonban a teme-
tő főútját szeretnénk átépíteni, 

Fiatal fákat ültetnek 
az út rendbetétele után 

hogy azon akár a halottszállító 
jármű is közlekedhessen. 

A polgármester szerint célsze-
rű lenne gyephézagos betonele-
mekkel kirakni az utat. Ezt köve-
tően kerülhet sor a növények te-
lepítésére. A sétány kialakításá-
nak költségeit pályázati úton 
kívánják előteremteni. 
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Az érsek és a két 
püspök dispozíciója 
Áthelyezések három egyházmegyében 
Zalaegerszeg (a. I.) - Gya-
korlat, hogy az egyházme-
gyékben a nyár utolsó 
hónapjában kerülnek új 
szolgálati helyükre a káp-
lánok, plébánosok. Prakti-
kum is ez, hisz' a teológiai 
egyetemek hittudományi 
karán végzetteket a nyár 
derekán szentelik pappá. 

Olatinul dispozíció az áthe-
lyezés-hivatalba iktatás, erről -
az egyházjog szerint - a területi-
leg illetékes, mindenkori egy-
házmegyés főpásztor (püspök 
vagy érsek) rendelkezik. Zala 
egy főegyház és két egyházme-
gyével „bír", augusztusban a 
következő változások történ-
nek. 

Dr. Márfi Gyula veszprémi 
érsek dispozíciója szerint, Zalau-
dvarnok plébánosa lesz Kovács 
Sándor, s ő látja el a lelkipásztori 
teendőket Zalaszentlászlón és 
Kehidakustányban is. Keszthe-
lyen a Magyarok Nagyasszonya 
főplébániára Fódi Ákos káplán 
kerül (Tál Zoltán káplán a jövő-
ben Pápán szolgál). 

Újmisés káplánok 

Dr. Bálás Béla kaposvári me-
gyéspüspök rendelkezése, hogy 
a nagykanizsai Jézus Szíve plé-
bánia két káplánja - Róka Dá-
niel és Istvánka Vince - immá-
ron plébánosi kinevezéssel So-
mogy megyében látja el teendő-

it, a dél-zalai városba Orvos 
Levente és az újmisés Borza 
Miklós káplán érkezik. 

Dr. Konkoly István szombat-
helyi megyéspüspök dispozíci-
ója: Schuller József bázükercly-
tyei és Végh László becsehelyi 
plébánosokat - kérésüknek ele-
get téve - nyugállományba vo-
nulnak; Kimer Zoltán a zala-
egerszegi Mária Magdolna plé-
bánia káplánja Becsehely plébá-
nosa lesz, s egyúttal megbízást 
kapott a rigyáci lelkészség és a 
petriventei flliális egyházköz-
ség lelki gondozására. A Mária 
Magdolna káplánja Kálinger 
Roland - káplánként - a Lenti 
plébánián szolgál. Két újmisés, 
Bodorkós Imre és Várhelyi Ta-
más kerül káplánként a zala-
egerszegi Mária Magdolna plé-
bániára. 

Páka és Kerettye 

Az újmisés Kiss György, au-
gusztustól káplánként a letenyei 
plébánián szolgál. A főpásztor 
megbízta Mester Vince pákai 
plébánost a bázakerettyei plébá-
nia, valamint a lispeszentadorjá-
ni lelkészséghez tartozó Laszto-
nya-Kámaháza filiális egyház-
községek lelkipásztori ellátásá-
val. Ugyanakkor Németh 
Károly letenyei plébános, a jö-
vőben - szól a dispozíció -
megbízást kapott a borsfai lel-
készséghez tartozó kistolmácsi 
egyházközség gondozására. 
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Értékmentő tábor Pákán 

Sírgondozás a temetőben. 

A Város és Faluvédők Szövet-
sége szervezésében faluvédő gye-
rekek táborozására került sor a 
napokban Pákán. 

„Gyerekek az épített és termé-
szeti környezet védelmééit" szólt 
a kiírás a Város és Faluvédők 
Szövetsége ez évi pályázatában. A 
sikeres pályázók jutalomképpen 
évről-évre táborozásokon vehetnek 
részt, ahol gyakorolhatják az érték-
mentő munkát - tudtuk meg a 
pákai tábor előzményeit Pinczésné 

Kiss Klárától, az országos választ-
mány tagjától a helyszínen. 

- Pákán Srágli Lajos és Molnár 
László ajánlására a temetőben, a 
dömefalvi parasztháznál és egyéb 
közterületeken végezzük érték-
mentésünket - folytatta a szakem-
ber. - Az első napok tapasztalatai 
alapján elmondhatom, hogy igen 
barátságos, rendszerető, segítőkész 
embereket ismertünk meg Pákán. 
A falubeliek felajánlották munká-
jukat, segítségüket, így a helyi 
igények és a mi akaratunk talál-
kozása révén igencsak tartalmas a 
tábor feladatköre. 

Srágli Lajos, a szövetség al-
elnöke érdeklődésünkre elmondta, 
hogy a Város és Faluvédők Szö-
vetsége története - még nem ezzel 
a névvel - a XX. századra tekinthet 
vissza. Az akkori mozgalom a 

környezet alakítását, értékeinek 
védelmét tűzte ki célul. A szövet-
ség 1986-ban jött létre, már céltu-
datosan az értékek megmentésére. 
Jelenleg több mint 250 tagegye-
sülettel, mintegy harmincezer 
ember önkéntes háttérmunkájával 
áll az értékek megmentésének 
szolgálatában. Az ifjúsági pályáza-
tok kiírása, értékelése alapvető 
feladata a szövetségnek. A pályá-
zatok nyomán szervezett táborok 
ugyancsak fontosak a szervezők-
nek, hiszen a táborozások alkal-
mával konkrét feladatokban való-
sulhat meg a város- és faluvé-
delem. 

- A szövetség tagja a legna-
gyobb európai civilszervezetnek, 
az EURÓPA NOSTRA-nak -
emelte ki Srágli Lajos. - A tagság 
kapcsolatot jelent Európa számos 
hasonló szervezetével, illetve 
olyan személyekkel is megismer-
kedhettünk, akik a mozgalom 

Folk Zsófia 

érdekében meghatározó munkát 
folytatnak. Egyébként ezt a tevé-
kenységet dr. Winkler Gábor, a 
soproni egyetem tanára, másik 
alelnökünk koordinálja, elnökünk 
pedig Ráday Mihály, akit azt 
hiszem nem kell külön bemu-
tatnom. 

Folk Zsófia a határon túli Pár-
kányból (Szlovákia) érkezett a 
pákai táborozásra: 

- Milyen pályamunkával érde-
melted ki ezt a táborozást? 

- Pályázatomat vidékünkről, 
Szőgyénről írtam. Feltételezhetően 
itt élt Pató Pál, akit Petőfi Sándor 
megörökített versében. Gyűjtő-
munkámban könyvekre és nagy-
mamám elbeszéléseire hagyatkoz-
tam, aki Szőgyénben töltötte 
gyermekkorát. „ A z ej, ráérünk arra 
még! " mondásáról elhíresült Pató 
Pál úr síremlékét egyébként a 
magyarszőgyéni temetőben talál-
hatjuk - mondta a kis faluvédő. 

(Dányi) A tábor vezetői. 



Értékmentő ifjak zalai terepen 
A Város- és Faluvédők Szövetsége t izedszer rendezett tábort 
• Péter Gyöngyi 

Páka - A nagyméretű kapu 
mögött két kocsi rejtezik. 
A kisebbik is csak lassan 
engedelmeskedik, de végül 
aztán arra gurul, amerre 
a gyerekek szeretnék. 

Az ajkai Kovalik Réka és a 
kehidakustányi Fölföldi Mariet-
ta is a jármű szépítésével fogla-
latoskodott az elmúlt napokban. 
Munkájuk nyomán felsejlik, mi-
lyen színű lehetett eredetileg. 

- Ezt a tűzoltókocsit tiszto-
gattuk. Nagyon régi, még 111 
évvel ezelőtt készült - tájékozta-
tott Marietta. 

A kocsi kerekeit lenolajjal 
kenték le a lányok, és ígérték, 
festék is hamarosan kerül rájuk. 

Marietta először vesz részt a 
Város- és Faluvédők Szövetsé-

Fölföldi Marietta 

gének rendezvényén. Csakúgy 
mint társai, ő is a Gyermekek az 
épített és természeti környeze-
tért című ifjúsági pályázaton 
elért eredményének köszönhe-
tően táborozhat. 

- Temető, kápolna témakör-
ben készítettem egy rajzot, és el-
sőlettem vele - szögezi le szűk-
szavúan. 

A szövetség 1991 óta minden 
évben meghirdeti pályázatát. A 
8-18 éves fiatalok lakóhelyük-
ről, annak nevezetességeiről, 
emlékeiről írhatnak, de kihasz-
nálhatják kézügyességüket is. A 
legsikeresebbeket nyaranta ösz-
szejövetelre invitálják, hogy 
, jól végzett munkájuk jutalmául 
tovább dolgozhassanak", fogal-
mazott viccesen a történész alel-
nök, Srágli Lajos. 

Minczér László Esztergom-
ból érkezett Zala megyébe. A 19 

Minczér László 

esztendős ifjú már elkötelezett 
városvédő: ez a nyolcadik tele-
pülés, ahova meghívták. 

- A helyi tájházon dolgozom 
társaimmal. A kisebb üregeket 
tapasztjuk be sárral, kiigazítjuk 
az egyenetlenségeket. Amit te-
szünk, az szerintem leginkább fi-
gyelemfelhívás - vélekedik. 

Eredmény • • • • • • 
Tevékenységük 
f igyelemfelkeltő 

Idén 10. alkalommal jöttek 
össze a legjobb pályázók, ezút-
tal harmincan. Hat éve határon 
túli ifjakat is fogadnak. Ott üt-
nek tábort, ahol lehetőséget kí-
nál számukra az önkormányzat: 
mindig az ország más szegleté-
ben. Fontos, hogy a gyerekek ér-
tékmentő feladatot végezhesse-
nek. Jártak például a BAZ me-
gyei Szanticskán - melynek 
mindössze egyetlen állandó la-
kosa van a Baranya megyei 
Kánban és Nyíregyházán is. Za-
la megye, illetve Páka, most elő-
ször házigazda, avat a kulissza-
titkokba Pinczésné Kiss Klára 
táborvezető, a szövetség vá-
lasztmányi tagja. 

- Délelőttönként dolgozunk, 
a délutáni órák viszont játékos 
hangulatban telnek -mondja. -
A programot előadásokkal szí-
nesítjük, hiszen célunk, hogy a 
gyerekek bővíthessék ismeretei-
ket, és a következő év pályázatán 
kamatoztassák az itt szerzett tu-
dást. Rendszerint bejárjuk az 

A 111 éves járművet gondos ke 

adott települést, s annak környé-
két is. 

Az 1986-ban alakult Város-
és Faluvédők Szövetsége, a 
Hungaria Nostra a hazai telepü-
lések épített és természeti kör-
nyezeténekmegóvásával, a tele-
pülések értékeinek, hagyomá-
nyainak védelmével, a települé-
sek fejlesztésével foglalkozó 
szervezeteket tömöríti: a sok 
százból több mint 250-et. 1993 
óta tagja az Európa Nostrának, 
Európa legnagyobb értékvédő 
civil szervezetének, meséli 
Srágli Lajos. 

?ek tisztogatták Fotó: M. F. 

- A mozgalom, melynek egyik 
magyarországi megtestesítője 
ma a szövetség, a XIX. század-
ban indult. Az első civil szerve-
zetek még bizottságokként, bi-
zottmányokként működtek, ezt 
később felváltotta az egyesületi 
forma. AII. világháborúig létez-
tek , de akkoriban ugye nem ked-
vezett a történelem az efféle te-
vékenységnek. Később, 1948 
után betiltották őket. Az 1970-es 
években újjáéledtek, majd a '80-
as években kaptak lendületet — 
így a történész a tábor „előzmé-
nyeiről"... 
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Értékvédő tábor 
Páka (v. a . ) - A Város-és 
Faluvédők Szövetsége a 
jövő héten a községben 
rendezi meg országos ér-
tékvédő táborát. A tizedik 
alkalommal megrendezés-
re kerülő programban 12-
20 éves fiatalok (Erdély-
ből, Szlovákiából és az 
anyaország különféle terü-
leteiről) vesznek részt, 
akik a falu értékeinek vé-
delmével, szépítésével 
foglalkoznak majd. 

Városvédő, faluvédő ifjak 
Páka (p. gy.) - A Város- és 
Faluvédők Szövetségének 
képviselői minden esztendő-
ben táborozni invitálják azo-
kat a fiatalokat, akik az év fo-
lyamán a legsikeresebb pá-
lyaműveket adták be a szö-
vetséghez. 

Az összejövetelnek min-
den alkalommal más-más te-
lepülés ad otthont. Idén Zala 

megyébe, Pákára költöztek 
az ifjak, ahol aktív település-
szépítő feladatok is várnak 
rájuk. 

Az egyhetes rendezvény 
tegnap kezdődött. Ma két 
restaurátor, aztán egy szom-
bathelyi történész, majd pe-
dig két múzeumigazgató tart 
előadást. Lesz könyvbemuta-
tó is. 

&OOZ. )uÜ<o /Q,t fadLd, tf. r 



„Arc nélküli" mesterek követői 
Miként is do lgoz ik egy kő-, i l letve egy farestaurátor művész? 

* 

• Péter Gyöngyi templomba. Megnézi az oltárt, emelkedő, jelentős műtárgyra 
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Páka - Ahhoz, hogy valaki 
a restaurálás mesterségét 
válassza, elég, ha van 
némi affinitása a képzőmű-
vészet iránt, és észreveszi 
maga körül a világot. Leg-
alábbis Schwartz Rezsőé s 
Horváth Tibor ezt állítja. 

Pákán, a Város- és Faluvédők 
Szövetségének rendezvényén 
találkoztunk velük: tizenéves 
táborozóknak tartottak előadást. 

Rezső fával dolgozik, oltáro-
kat restaurál, Tibor a követ vá-
lasztotta. A Képzőművészeti 
Főiskola restaurátor szakán vé-
geztek, alapító tagjai a Restau-
rátor Kamarának. Szellemi sza-
badfoglalkozásúként eleinte ne-
héz volt feladatot találniuk, de 
mára már jól ismerik a nevüket. 

- Hiszem, hogy az embernek 
azért van munkája, mert egy-két 
dolgot letett az asztalra — véle-
kedett Rezső. 

- Tényleg olyan türelmet 
igénylő munka ez, mintamilyen-
nek a kívülálló képzeli? 

- Több fázisból áll, és van 
olyan része, mely valóban apró-
lékos. Ez azonban a feladatnak 
csak 40 százaléka — magyarázta 
Tibor. - Először elvben döntjük 
el, mit csinálunk, és menedzsel-
nünk is kell az egészet. A restau-
rátort nem úgy kell elképzelni, 
hogy fehér köpenyben ül egy te-
remben és nem tudja, kint ősz 
van-e vagy tavasz. Öt-hat szak-
mához is muszáj értenie egy ki-

templomba. Megnézi az oltárt, 
megállapítja, mikor készült: stí-
lus- és művészettörténeti isme-
retei alapján ezt el tudja dönteni. 
Elemzi ikonográfiailag, vagyis 
megvizsgálja a rajta levő adato-
kat, meghatározza, kinek a tisz-
teletére emelték, utánanéz, ki 
mikor állította, kik a védőszen-
tek, majd „megkutatja", feltárja 
a különböző rétegeket. Ezek a 
műtárgyak 2-300 évesek, ez idő 
alatt a kor ízlésének megfelelő-
en átfestették, aranyozták őket, 
így egyre silányabbá vált megje-
lenésük. Az átdolgozások sok-
szor elrejtik az igazi értékeket. 
A restaurátor készít egy műle-

A restaurátor is pontosan tudja, 
odakint ősz van-e vagy tavasz 

csit: rá kell lásson, irányt kell 
adjon a folyamatnak. Ez a mun-
ka becsület dolga: tiszteljük a 
korábban készült alkotásokat, és 
nem bíráljuk fölül azok alkotóit. 

- Fontos az alázat, a szubjek-
tumot bizonyos határok közé 
kell szorítani, hiszen a múlt a lé-
nyeges, nem az, mi mit tudunk-
folytatta Rezső. - Elmegy az 
ember a helyszínre, például egy 

emelkedő, jelentős műtárgyra 
nincs 60-70 millió forint, egy 
bankár végkielégítése viszont 
100 millió jut, nem tudom miről 
beszélünk?! 

- Nem mindegy, ki és hogyan 
újít fel. Ha nem szakember teszi, 
csak árt. A tárgy tulajdonosa fe-
lelősséggel tartozik a köznek. 
Műemlékhez Magyarországon 
kizárólag a Restaurátor Kamara 
tagja nyúlhat, azaz csak diplo-
más restaurátor - így Tibor. 

- Híres, ismert alkotó után 
restauráltak-e már? 

- Azokat a tárgyakat, amiket 
restaurálunk, nem képzőművé-
szek készítették, hanem „arc 
nélküli" mesteremberek. Egyé-
niség kizárva - tájékoztatott Ti-
bor, majd társa hozzátette: 

- E műtárgyak általában 
szerzetesi műhelyben készül-
tek, oltárépítő mesterek alkották 
őket. Létezett viszont egy közös 
európai nyelv, a kereszténység, 

Schwartz Rezső 

írást, mely tartalmazza egyebek 
mellett a helyreállítás menetére 
vonatkozó javaslatot és a költ-
ségvetést is. A plébános ezt el-
küldi a műemléki hivatalhoz. A 
szakzsűri átnézi, s ha elfogadja, 
kezdődhet a restaurálás. 

— Mi jelentet-
te eddig a leg-
komolyabb ki-
hívást? 

— Egy temp-
" lom, melynek 

több mint 200 négyzetméternyi 
mennyezete fából készült — me-
sélte Rezső. - Gerendák, közöt-
tük kazetták, gyönyörű festett 
népi motívumok, ám ennek har-
mada alig látszott. Első nap azt 
mondtam, hazamegyek, de per-
sze maradtam. Sajnos hazánk-
ban igen rossz állapotban van a 
műtárgyak nagyobb hányada. 
Egy országban, ahol egy ki-

Horváth Tibor 

mi úgy hívjuk: ikonográfia. Ez 
olyan jelrendszer, mely Zá-
honyban ugyanúgy érthető volt, 
mint Párizsban, legalábbis a 
francia forradalomig. Az indivi-
duumnak az az idiotisztikus 
megnyilvánulása, miszerint 
mindenki aláírja művét, mert azt 
hiszi, alkotott valamit, a XX. 
század szüleménye. Idővel ki-
derül, mi mennyit ér. Történel-
münk tragikus, kevesebb érték-
kel büszkélkedhetünk, mint 
Nyugat-Európa, de nekünk azt 
kell megóvni, eredeti állapotába 
visszaállítani, amink van. 

t l o J L s s i M u t ^ o , Z o o c ' . 
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Faluvédő fiatalok tábora Pákán 

mentő munkákat végeznek: kastélyt, kú-
riát, parasztházat újítanak fel, temetők 
feltárásában segédkeznek, árvíz utáni 
helyreállításban vesznek részt, csinosít-
ják-szépítik az adott települést. 

A faluvédők táborának a zalai Pákán 
is bőven akad tennivalója. A legtöbben a 
településhez tartozó Dömeföldén, az ön-
kormányzat tulajdonában lévő tájház 
felújításán dolgoznak. 

- Én már harmadik éve járok ezekbe a 
táborokba, és egyre jobban érzem ma-
gam - mondja Dénes Szabolcs, aki a 
Nógrád megyei Ságújfaluból érkezett. — 
Vannak visszatérő táborlakók, de min-
den évben akadnak újak is. A z biztos, 
hogy mindannyiunkat összeköt a munka 
és a segítségnyújtás öröme. 

A sportpálya mentén lányok dolgoz-
nak, a korlátot festik. A z előttük lévő 
korlátszakaszról látszik, hogy a falunak 
hosszú évek óta nem volt pénze és em-
bere a felújításra. A tűzoltószertár udva-
rán is egy festőbrigád tevékenykedik: a 
fiatalok két - eddig a raktárban poroso-
dó - százéves tűzoltókocsit újítanak fel, 
amelyek újjávarázsolt állapotban a 
nagyközönség számára is megtekinthe-
tőek lesznek. 

A pákai temetőben dolgozó csoport-
ból már csak egy ember tevékenykedik, 
a többiek végeztek a munkával. Felada-
tuk egyik része abból állt, hogy megke-
resték és megtisztították a falu nagyjai-
nak, illetve azok hozzátartozóinak sír-
emlékét. Páka talán legismertebb szülöt-
te egyébként Öveges József fizikuspro-

A fiatalok értékeket mentenek meg 

fesszor volt, akinek a családját itt temet-
ték el a faluban. 

- A munka másik része, a temetőka-
taszter elkészítése még most is folyik -
mondja Srágli Lajos. - A gyerekek fel-
mérték, hogy a pákai temetőben kit, hol 
és mikor temettek el, és most rajzolják 
meg az 550 sír nyilvántartási térképét. A 
temetőkatasztert az önkormányzat szá-
mára készítettük, így a falu vezetői a jö-
vőben segítséget tudnak majd nyújtani 
azoknak, akik egy Pákán eltemetett ro-
konukról, ismerősükről kívánnak érdek-
lődni. 

Cs. P. 

Felújítják a dömeföldei tájházat 

Azt a meghívóból már tudtam, hogy dol-
gozni fogunk, de azt nem reméltem, 
hogy ilyen izgalmas lesz a dolog -
mondja Fölföldi Marietta kehi-
dakustányi általános iskolás, a Város- és 
Faluvédők Szövetsége által szervezett 
pákai nyári tábor egyik lakója. Marietta 
a társaival együtt ottjártunkkor éppen a 
dömeföldi tájház felújításánál segédke-
zett, a táborlakók pedig összesen öt he-
lyen dolgoztak. 

Srágli Lajos, a 250 falu- és városvédő 
egyesületet tömörítő szövetség alelnöke, 
miközben végigjárjuk az öt helyszínt, el-
meséli, hogy az idei nyári tábor sorrend-
ben már a tizedik, a Zala megyei Páka 
előtt a Káli-medencében, Szanticskán, 
Esztergomban, Kehidakustányban, Ta-
tán, Tarcalon, Kárászon, Kánban és 
Nyíregyházán adtak egymásnak rande-
vút az ifjú város- és faluvédők. 

- Évente több százan, néha ezren is 
részt vesznek a Ráday Mihály elnök által 
irányított szövetség országos pályázatán, 
amelyet a 8-18 éves korosztály számára 
írunk ki abból a célból, hogy bemutathas-
sák lakóhelyük értékes, jobb sorsra érde-
mes épületeit, természeti értékeit, teme-
tőit, ipari műemlékeit - mondja Srágli La-
jos. - A legjobb pályamunkák egyébként 
akár egy egyetemi szakdolgozat színvo-
nalát is elérhetik. A nyári táborozás a si-
keres pályázók különdíjának számít. 

A város- és faluvédők nyári találkozói 
a szó szoros értelmében nem tekinthetők 
jutalomtáboroknak, hiszen a fiatalok a 
különböző helyszíneken komoly érték-

FOTÓK: ZAV1LLA ANDRÁS 
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Villany talán jövőre 
Iklódbördőce (gy. f.) - Jö-
vő év augusztusáig kiépül-
het a villanyhálózat a szé-
csiszigeti, iklódi, káricsai 
és pákai hegyhátakon. 

Erről állapodott meg egy-
mással a térség felzárkóztatását 
célul kitűző Két Hegyhát Egye-
sület elnöksége a DEDÁSZ Rt. 
illetékeseivel a minap Nagyka-
nizsán. Mint azt Belső Tibor, a 
civil szervezet elnöke elmondta, 
az egyesület még 2000-ben elfo-
gadott hatéves programterveze-
tében az infrastruktúra kiépíté-
sét sorolták a legfontosabb fel-
adatok közé. Az idén önerőből 
megkezdődött a szőlőbirtokok 
vezetékes ivóvízzel való ellátá-
sa, s hamarosan indul a villa-
mosítási program is. 

- Az ivóvizet Pákáról vezet-
jük fel a pincékhez, eddig mint-
egy 800 méter gerincvezeték le-
fektetése valósult meg - mondta 
az egyesület elnöke. - Ez azt je-
lenti, hogy első ütemben a pákai 
és csokmai hegyi birtokok bekö-
tésére lesz lehetőség. 

Belső Tibor hozzátette, elein-
te csak 12 gazda igényelte a ve-
zetékes ivóvizet, ám a munkála-
tok megkezdését követően ez a 
szám ugrásszerűen megnőtt. Je-
lenleg 30-on felüli igénylőt tar-
tanak számon, akik közül 24-en 
már a szükséges hozzájárulást 
be is fizették. 

- A vízvezetékek lefektetésé-
vel pűrhuzűfriosün megkezdtük 
a terület villamosításának elő-
készítését is - folytatta az egye-
sület elnöke. - Hálózatfejleszté-
si megállapodást kötöttünk a 
DEDASZ Rt.-vei, aminek értel-
mében Szécsiszigettől kiindulva 
három ütemben valósulna meg a 
beruházás. Először a szécsiszi-

geti és iklódi hegyen, majdKári-
csán, végül a pákai hegyen. A ki-
vitelezés végső határidejét 2003 
augusztusában határoztuk meg, 
ám ezt befolyásolhatja a költsé-
gek előteremtése is. 

Az egyesület egyaránt számít 
a megyei területfejlesztési ta-
nács, a Széchenyi-terv és az 
Európai Unió pályázataira. A 

A beruházás támogatá-
sa érdekében pályáznak 

szolgáltató a 39 millió forintos 
beruházás 30 százalékát vállalja 
magára, az egyesületnek így 
27,3 milliót kell előteremtenie. 

Belső Tibor elnök 

- A villamosítás terveztetésé-
nek költségeit azon községek 
vállalják magukra, amelyek la-
kóik révén érintettek a fejlesz-
tésben. A legnagyobb részt Csö-
mödér fizeti, de jelentős Szécsi-
sziget, Iklódbördőce és Páka 
önkormányzatainak hozzájá-
rulása is. Rajtuk kívül Kissziget, 
Hernyék, Ortaháza és Zebecke 
száll még be. 
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Olajipari 
vándorkiállítás 
Páka (gy. f.) - Szénhid-
rogének, szénhidrogén-
ipar Magyarországon cím-
mel nyílt kiállítás tegnap a 
zalai községben. A Magyar 

Olajipari Múzeum anya-
gához tartozó tárlat az olaj-
ipar, az olajfelhasználás 
magyar vonatkozású doku-
mentumait mutatja be. A 
vándorkiállítást - mely 
szombatig tekinthető meg a 
község művelődési házá-
ban - Srágli Lajos ajánlotta 
az érdeklődők figyelmébe. 
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Zala megye 
N Y U G A T - P A N N O N EURÉGIÓ 

Kitüntetett 
Zala megyeiek 
Budapest (mti) - Teg-
nap délután a parlament-
ben rendezett ünnepségen 
Mádl Ferenc köztársasági 
elnök adta át az augusztus 
20-ai állami kitüntetése-
ket. Többek között a Ma-
gyar Köztársasági Érdem-
rend Lovagkeresztje (pol-
gári tagozata) kitüntetést 
vehette át Bozsik Péter, 
a Zalaegerszegi Toma 
Egyesület FC vezetőedző-
je, és dr. Kurta János, a 
Nagykanizsai Városi Bíró-
ság elnöke, címzetes me-
gyei bírósági bíró. Hétfőn 
Magyar Bálint oktatási mi-
niszter a Néprajzi Múze-
umban tartott ünnepségen 
adott át kitüntetéseket. 
Többek között a Magyar 
Köztársaság Arany érdem-
keresztjét kapta Horváth 
Attila, a zalaegerszegi Zrí-
nyi-gimnázium igazgató-
ja, míg Takács Lászlóné, a 
pákai Öveges József Álta-
lános Iskola tanítója Ezüst 
érdemkeresztet vehetett át. 
A Magyar Köztársasági 
Érdemrend Lovagkereszt-
je kitüntetéssel ismerték el 
dr. Bakonyi Károly, a 
Veszprémi Egyetem nyu-
galmazott főmunkatársa 
tevékenységét. 
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Közösségek jelképei 
Két településen is címert és zászlót avattak 
Megyei összeállítás (t. s., 
gy. f.) - A megye több tele-
pülésén rendeztek községi 
falunapot. Nem egy helyen 
címert és zászlót avattak, 
hősi emlékművet szenteltek. 

Alibánfán szombaton délelőtt 
a szentmisét követően a faluház 
előtti térre igyekezett mindenki, 
ahol dr. Boros Imre országgyű-
lési képviselő ünnepi köszöntő-
je után Sömenek István érseki 

tanácsos felszentelte az I. és II. 
világháborúben elhunyt alibán-
fai hősök és áldozatok tiszteleté-
re emelt emlékművet. 

A továbbiakban a község jel-
képeit mutatták be, avatták fel. 
Dr. Varga Tibor, a Zala Megyei 

Közigazgatási Hivatal főosz-
tályvezetője méltatta az együvé 
tartozást hangsúlyosan kifejező 
címer és zászló jelentőségét. 
Beszélt a közösség erejéről, a te-
lepülésfejlesztő munka sikerei-
ről. 

Nagy taps közepette Molnár 
Tamás zászlóvivő átadta a zász-
lót Németh László polgármes-
ternek, majd Erdélyi Gábor kör-
jegyző szolgált némi magyará-
zattal a jelképek születéséről. 

Megszentelték mind-
kettőt, majd Kocsmár 
Józsefné zászlóanyát 
követően a civil szer-
vezetek is szalagot kö-
töttek a község zászla-
jára. Végezetül fel-
avatták a községi utca-
táblákat is, majd 
kultúrműsorral folyta-
tódott a falunapi ren-
dezvény. 

Ortaházán is falu-
nap keretében avatták 
fel a község felújított 
művelődési házát, cí-
merét, zászlaját. Előb-
bit-mely 1939-től hol 
körjegyzőségnek, hol 
iskolának, hol az ön-
kormányzat hivatalá-
nak adott otthont -
Varga László, a Zala 
megyei közgyűlés el-
nöke adta át jelképesen 
a település lakóinak, 
utóbbiakat pedig dr. 
Hóbor Erzsébet, a me-
gyei közigazgatási hi-
vatal vezetője mutatta 
be az egybegyűltek-
nek. Mindketten a köz-
ség múltját, élni akará-
sát emelték ki ünnepi 
beszédükben. Az ava-
tásokat követően Tüs-
ke József kerületi espe-
res celebrált szentmi-
sét, majd Tóth János, 
az Olajipari Múzeum 
igazgatója nyitotta 
meg a Szénhidrogé-
nek, szénhidrogénipar 
Magyarországon című 
történeti kiállítást. A 
programsorozat végén 
Kiss Gábor, a Deák Fe-

renc Megyei Könyvtár igazgató-
ja ajánlotta a jelenlévők figyel-
mébe a Zalai kismonográfiák so-
rozatban megjelent Ortaháza 
története című kötetet, melynek 
szerzője Molnár László, Pákán 
élő helytörténet-kutató. 

Dr. Hóbor Erzsébet átadja a zászlót Vaj-
mi Ferenc ortaházai polgármesternek 
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FAUUHAZAT, ZÁSZLÓT ES CÍMERT AVATTAK ORTAHAZAN 

Optimistán néznek a jövőbe 
Augusztus utolsó vasárnapja min-

den esztendőben ünnep Ortaházán. 
Az idei falunap még a korábbiaknál is 
ünnepélyesebbre sikerült. E napon 
avatták fel ugyanis a megújult faluhá-
zat, melybe imaház is költözött a hí-
vők nagy örömére, majd település-
zászlót és címert szenteltek. 

A szép számban egybegyűlteket 
elsőként Varga László, a megyegyűlés 
elnöke köszöntötte. Úgy fogalmazott, 
a dombok között megbúvó aprófalvak 
miatt tartják csodálatosnak Zala me-
gyét az erre járók. Ám a gondok, ne-
hézségek is ebből az aprófalvas tele-
pülésszerkezetből adódnak. Ezért kü-
lönösen nagy öröm, ha egy kis telepü-
lésen avatásra kerülhet sor, mondta 
Varga László. 

Ortaházához sohasem volt kegyes a 
sors. A múlt háborúi következtében 
többször elnéptelenedett a település. A 
jövőben remélhetőleg nem kell ettől 
tartani, hiszen optimistán néznek a jö-
vőbe az itt élők, vélte a megyegyűlés el-
nöke. Arra kérte a lakókat, töltsék meg 
gazdag programokkal a kultúrházat. 

Vajmi Ferenc polgármestertől meg-
tudtuk, a faluházat négymillió forintból 

Varga László üdvözölte a megjelenteket. 

Vajmi Ferenc polgármester a település zászlajával. 

sikerült teljesen felújítani. A beruházás 
költségeinek felét a Zala Megyei Terü-
letfejlesztési Tanácstól pályázat útján 
nyert összegből finanszírozták. Az épü-
let külső rekonstrukciója mellett rend-
betették a helyiségeket is, és kialakítot-
tak egy imaházat. 

- Sajnos nincsen templom a falunk-
ban. A gyóntatások a lakóházakban tör-
téntek. Ezért volt szükség a kultúrház 
felújítására - mondta a polgármester. 

Csatlakozott a falunapon Ortaháza 
azokhoz a zalai 
települések-
hez, melyek 
önálló zászló-
val és címerrel 
rendelkeznek. 
A múlt értékeit 
is tartalmazó 
jelképeket dr. 
Hóbor Erzsé-
bet, a Zala Me-
gyei Közigaz-
gatási Hivatal 
vezetője avatta 
fel. 

Ortaháza cí-

mere három részből áll. Az ezüst színű 
mezőben található piros koronából 
egy ökörfej kandikál ki. A motívum a 
Bánfy család ősi címeréből való. A 
Bánfyak tulajdonában volt Ortaháza és 
környéke 1577 és 1644 között. A zöld 
mezőben a korabeli települési címer 
motívumai láthatók, míg a vízszintes 
irányú arany színű harmadban látható 
olajcsepp a falu megélhetési forrására 
utal. 

A jelképeket Mester Vince plébá-
nos szentelte fel, majd Tüske József 
esperes celebrált szentmisét a hívők-
nek. Azt követően „Szénhidrogének, 
szénhidrogénipar Magyarországon" 
címmel kiállítás nyílt a faluházban, 
majd Kiss Gábor, a Deák Ferenc Me-
gyei Könyvtár igazgatója bemutatta az 
Ortaháza története című kötetet. A 
mindössze 150 lelket számláló tele-
pülést bemutató könyv hatodik a Zalai 
kismonográfiák sorozatban. 

A jövőben tovább kívánják folytat-
ni a faluszépítést Ortaházán. Szerepel 
a tervek között emellett egy összekö-
tő út építése Ortaháza és Kissziget 
között. 
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Napi küzdelem a fennmaradásukért 
Ortaháza múlt századbel i története szorosan összekapcsolódik az olaj iparral 

• Gyuricza Ferenc 

A Zala Megyei Múzeumok 
Igazgatósága kiadásában, 
a Zalai kismonográfiák 
sorozatának hatodik 
köteteként jelent meg 
Ortaháza helytörténete. 

A tanulmány Molnár László, 
Pákán élő helytörténet-kutató 
munkája. „E kis kötet megjele-
nésének nincs sem aktuális tör-
téneti, sem politikai apropója. 
Nem kapcsolódik fontos ese-
mény évfordulójához, sem ran-
gos eseményhez, csupán egy kis 
falu élni akarása hozta létre" -
írja a könyv előszavában Vajmi 
Ferenc polgármester. 

A kötet szerzője, ismert hely-
történet- és néprajzkutatója a 
vidéknek. Szakfolyóiratokban 
közölt tanulmányai minden 
esetben a szűkebb pátriához kö-
tődtek, de önálló kötetben írta 

Neve az „irt" ige régi „ort" 
alakjából származik 

meg a pákai általános iskola tör-
ténetét, dolgozta fel a Dél-Gö-
csej anekdotakincsét, lakodalmi 
szokásait, most pedig egy tele-
pülés több mint 600 éves törté-

netét olvas-
hatjuk mun-
kája gyümöl-
cseként. 

Ortaháza 
első írásos említése 1389-ből 
való, ám története vélhetően en-
nél korábbi időkre vezethető 
vissza. Nevének eredete a nyel-
vész Paizs Dezső szerint az „irt" 
ige régi „ort" alakjából szárma-
zik. A középkorban a település 

Az első olaj vonat indítása Orta-
házán 1937. december 16-án. Az 
eseményen ott volt Bornemissza 
Géza iparügyi miniszter is 

többször cse-
rélt birto-
kost, majd a 
Bánffy csa-
ládhoz ke-

rült. A portyázó törökök a XVII. 
század közepén - feltételezhe-
tően 1664-ben - feldúlták. A 
község elnéptelenedett, a hatá-
rában lévő földeket más falvak 
lakói használták. Újratelepíté-
sére 1695-ben került sor, ám ek-

kor már az Esterházyak birtoká-
ba tartozik. 

Miután termőföldjei értékte-
lenek, nehezen megmunkálha-
tóak, az itt élők napi küzdelmet 
folytattak fennmaradásuk érde-
kében. Száz év múlva lakóinak 
száma mégis megközelíti a más-
fél százat, ami aztán a XX. szá-
zad közepéig még tovább gyara-
podik, ekkor már 350 fő körüli 
számban jegyzik az itt élőket. 

Ortaháza múlt századi törté-
nete - melyet egészen napjain-
kig vezet végig a szerző - szoro-
san összekapcsolódik az olaj-
iparral. A Budafapusztán kiter-
melt kőolajat ugyanis 1937 
decemberétől innen indították 
útnak Budapestre. Az első ma-
gyar olajvonatot megtekintette 
Bornemissza Géza akkori ipar-
ügyi miniszter, de alig fél évvel 
később Horthy Miklós kor-
mányzó is ellátogatott a faluba. 

Molnár László a több mint 
százoldalas monográfiában a 
község történetének hiteles áb-
rázolása mellett megemlíti a 
hozzá tartozó lakott helyeit, Bo-
lit, Majorházát és a Tagi-majort 
is. Kitér a gazdaság, a közigaz-
gatás, vallási-kulturális élet, az 
oktatás legfontosabb kérdéseire 
is. Külön fejezetet szentel a nép-
rajznak, melyben a vidék anek-
dotakincse is megjelenik. 
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Lakodalmi szokások Dél-Göcsejben 
mW 

A fenti címmel jelent meg 
Páka Önkormányzata és Czupi 

Gyula könyvkiadó gondozásá-
ban a helyi illetőségű Molnár 

László könyve. A kötet ünne-
pélyes bemutatójára a pákai 
ifjúsági és sportházban került 
sor. A vendégeket Srágli Lajos, 

a Magyar Olajipari Múzeum 
igazgatóhelyettese, a Város- és 
Faluvédők Szövetsége alelnöke 
köszöntötte, majd Czupi Gyula, 
a nagykanizsai Halis István 
Városi Könyvtár igazgatója 
méltatta a kiadványt. 

Lapunk a könyvbemutató 
után, pákai otthonában kereste 
fel a szerzőt. 

- Témaválasztása miért a 

lakodalmi szokásokra esett? 

- Kicsit kényszernek is 
éreztem a választást, ugyanis az 

A kép jobb szélén a kötet szerzője, Molnár László. 

utóbbi időben a lakodalmakból 
kikoptak a különböző szoká-
sok, gondolok itt a köszön-
tőkre, a vidám, játékos csele-
kedetek sorára. Ezt előttem már 
Horváth Károly népzenekutató 

is észrevette, a témával fog-
lalkozó kiadványa ma is kap-
ható. A mostanság divatos 
„hivatásos vőfélyek" pedig 
nem mindig korhűen adják elő 
a szokásokat. 

- A könyv - tematikáját 

figyelve - a valós eseményeket 

követi a megismerkedéstó'l a 

„gazdaasszony lakodalmáig''. 

- A lakodalom nem az 
esküvő napjával kezdődik, 
hosszú, társadalmilag is fontos 
előzményei voltak, mely az 
elhálással fejeződött be. A régi 
időkben nehezebb dolguk volt 
a fiataloknak a megismerkedés 
terén, mint most. Vasárnapon-
ként a templom előtt gyüle-
kezők falujuk alapján csopor-

tosultak, ez jó alkalom volt a 
„szemrevételezésre". Később 
aztán ismerősök, kérők útján 
megindultak a próbálkozások a 
közelebbi megismerkedést ille-
tően. A báli mulatságok ak-
kor évszakhoz, mezőgazdasági 
munkákhoz kötöttek voltak és 
szülői felügyelettel látogathat-
ták ezeket a fiatalok. 

- A kötetben különleges, ma 

már kevésbé használt kifejezé-

seket is olvashatunk. Mit jelent 

például a „szemremenés"? 

- A házasulandó fiatalok 
pap előtti feliratkozását jelenti, 
amely után a pap háromszor 
hirdette ki a miséken a házasu-

landókat, hogy legyen idő je-
lentkezni annak, aki valamilyen 
akadályát látja a frigynek. 

- Hogyan változtak a lako-

dalmak menüi az évek fo-

lyamán? 

- A XX. század fordulóján 
a főételek sorát a cserépedé-
nyekben főzött káposzta je-
lentette. Jellemző volt a köles, 
a kukorica, a hajdina többféle 
elkészítési formában. 

- Kinek ajánlja kiadványát? 

- Mindenkinek, aki szereti a 
vidámságot, tiszteli hagyomá-
nyainkat és természetesen a 
lakodalmat tartóknak is. 

(Dányi) 
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Egy élő és egy majdnem megszűnt falu 

RÁDAY MIHÁLY 

PÁ-KÁN volt a címe annak az „újság-
nak", amelyet az idei városvédő nyári tá-
borok résztvevői írtak, szerkesztettek. 
Már hagyomány, hogy tíz éve mindig 
„megjelenik" a négy-nyolc oldalnyi írás 
és rajz, emlék- és ötletsziporka, amely -
azonkívül természetesen, hogy az épített 
és természeti környezet értékeinek megis-
mertetésére, megszerettetésére, tevékeny 
óvására nevelés történetének (s így átvit-
ten a történelemnek) egy kis szerény le-
nyomata - elsősorban a táborozásokon 
részt vett gyerekek és tanárok számára 
fontos. Nem véletlen a tábor szó többes 
száma, ugyanis (az egyes településeken 
önállóan megszervezett hasonló esemé-
nyek mellett) két „központi" szervezésű 
táborunk is volt 2002-ben. 

A Hungaria Nostra, vagyis a Város- és 
Faluvédők Szövetsége évente pályázatot 
ír ki általános iskolások és gimnazisták 
számára. Lehet beküldeni helytörténeti 
írást, fényképeket, képzőművészeti jelle-
gű alkotást. A z utóbbi években 1000 kö-
rüli a jelentkezők száma az ország min-
den szegletéből, de a szomszédos orszá-
gok magyarlakta területeiről is akad pá-
lyázó mindig. A legjobbak munkáit kiál-
lításon mutatjuk be, és aztán meghívjuk 
őket az ország valamely településére, 
ahol egy nyári tábor keretei között dol-
gozhatnak ( ! ) az épített örökség meg-
mentésén, helyreállításán. Cél az is, 
hogy a résztvevők megismerjék azt a 
helyszínt, ahol eltöltik a nyolc-tíz napot, 
hogy aztán (esetleg) visszatérjenek, 
megmutassák szüleiknek vagy később a 
gyerekeiknek, hol dolgoztak, milyen ér-
ték megmentése múlott a kezük munká-
ján. A tábornak (olcsón vagy ingyen) 
kosztot és kvártélyt adó falu vagy város 
is jól jár, hiszen kap cserébe felújító 
munkát és új híveket (majdani nyaraló-
kat, turistákat) egyúttal. 

A z idei (fő)tábor helyszínéül a Páka ne-
vű Zala megyei község kínálkozott. A te-
lepülések különlegességei, értékei és -
természetesen - az időközben elkövetett 
tévedések, hibák is föltárulnak a figyelő 
szemek előtt. 

Jellemző Pákán is, mint mindenütt az 
országban a sok ablakacserélt, rolós abla-
kúra átalakított ház. A falu XIX. századi 
első téglaiskoláját is a felismerhetetlensé-
gig átalakították. Egy majdnem szemben 
álló hasonló hosszú házon van egy erede-
ti ablak, aztán azok következnek sorban 
rajta, amilyeneket az utóbbi harminc év-
ben árultak a Tüzép-telepeken. így alakult 
át, így uniformizálódott az eredetileg vál-
tozatos épített környezet. Áll még a 
Válicka utolsó (romantikus stílusú) vízi-
malma, de átépítették, hozzáépítettek, és 
ma mint varroda működik. A község talán 
legnagyobb épülete a volt Erdődy-kastély, 
amelyet a helyi tsz használt évtizedekig. 
Bár műhelyépületek vannak ma az udva-

Kán: a recepció és a vendéglő 

rán (és azokban ipari munkát ma is végez-
nek), most már szálláshelyül szolgál, szál-
lodaszerűen működik. Új tulajdonosa ta-
tarozgatja fokozatosan, lépésről lépésre. 
A falu közepén áll Öveges József szülő-
háza, és rajta a Kossuth-díjas tudóst em-
léktábla is megörökíti. 

A falu teli van szebbnél szebb értékes 
köztéri szobrokkal. Érdemes megnézni 
Szent Flóriánt, a barokk Szentháromság-
oszlopot, amelynek az evangélistákat áb-
rázoló mellékalakjai is igen jellegzetesek. 
Van egy kis út menti kápolna, benne Má-
ria a kisdeddel, és - természetesen - van 
Nepomuki Szent Jánosnak is szobra a fa-
luban. 

A temetőben vannak régi sírkövek is, 
bár a legtöbb már új. Amelyik szépen le 
van tisztítva, az már a mi gyerekeink 
munkáját dicséri, hiszen nemcsak föltér-
képezték, megírták a temető tudnivalóit a 
tábor ideje alatt, de rendbe is tették a ré-
gebbi sírokat. A mieink hozták helyre a 
kis út menti kápolnát a körülötte lévő ke-
rítéssel együtt. Rendbe tették, és befestet-
ték a tűzoltók régi alkalmatosságait, ame-
lyek mostantól kezdve akár község díszei 
lehetnek a főutca partján. Bár egy kis tűz-
oltómúzeum is berendezhető lenne itt, hi-
szen az épületben megvannak a régi tűz-
oltóruhák, kellékek. 

A Pákához csatolt Dömefölde tájházát 
is tatarozták a mieink. Bepucolták és le-
tisztították, amit kellett, használták a'favé-
dő anyagokat is. Mindenki megtalálhatta 
a hasznos munka lehetőségét. A tapasz-
tástól sáros kezek lenyomatai a trikókon 
kedvesen emlékeztetnek majd a táborra, 
bár az is lehet, hogy a szülők otthon ennek 
nem örültek annyira... Egy csapat kevésbé 
lelkesen, de mégiscsak újramázolta a cső-
kígyót, amely a futballpályát övezi. Aztán 
megírták a tábori újságot, mint minden 
évben szokás, és jött a nagy játék, a neme-
zelés. Volt előadás és könyvbemutató, 
melyen a falu lakói és a mi táborunk gye-

Istállórészlet 

Páka-Dömefölde: a tájház 

rekei együtt vettek részt. Voltak kirándul-
ni is, aztán a focipályán a frissen festett 
csövek között megmérkőztek egymással 
kicsik és nagyok, lányok és fiúk az esti 
szabadprogram idején. 

A z idei, tizedik év egy 10/B tábort is 
hozott a városvédő nyári táborok történe-
tében. Mégpedig a Baranya megyei Kán-
ban, ahol a két évvel ezelőtti „központi" 
tábor résztvevői már jártak. 

A faluszéli puha mészkő kereszt álla-
pota egyre romlik, már meg is kellett tá-
masztani, de az egész falu megújult. Kü-
lönös, hogy egy község bejáratánál rögtön 
azt olvassuk: „recepció", és ott áll egy pa-
rasztház, amelynek valóban ez a szerepe. 
Ugyanis a falu legtöbb épülete vendégfo-
gadó vállalkozássá, különálló házakból 
létrehozott „szállodává" lett. A vendéglő, 
avagy kocsma bejárata melletti kerítésen 
ott a hely jelképe, emléktárgyainak mintá-

Kán madara a cégtáblán 

A SZERZŐ FELVÉTELEI-

ja, egy - talán leginkább gyurgyalagra 
emlékeztető - fából faragott madár. A ház 
meszelt falán sorakoznak azok a fényké-
pek, amelyek azt a romos állapotot mutat-
ják, ahonnan, amiből indult a (Belényes 
Sándor vezeték- és Jean Tkmás keresztne-
véből, valamint festékekkel foglalkozó 
vállalkozásuk rövidítéséből alkotott) 
Betafes nevű százhalombattai társaság 
négy éve, amikor belefogott, hogy ezt az 
üdülőparadicsomot létrehozza szabadtéri 
és fedett étkezőhelyestül, élményfürdővé 
alakított „ispotályos házzal", „kultúrpa-
jtával", istállós, lovas vendégfogadással. 
És megvolt már az első Káni Filmfeszti-
vál is... 

A falu 27 megmaradt lakóépülete közül 
17 van a Betafes kezén, a többi pécsi, 
szentendrei, budapesti vagy éppen hol-
land tulajdonosok hétvégi háza, nyaralója. 
Kaposvári tulajdonosoké az egyik telek, 
ahol az elpusztult korábbi ház helyén 
most újat építenek. Ha nem is vályogtég-
lából, hanem korszerű égetett téglából 
épül a ház, de a többiek közé illően, azok 
formai hagyományait követve. ( A vá-
lyogtégláról csak annyit, hogy az egyik 
ház, amely ebből az anyagból készült, kö-
rülbelül 30 éve áll vakolattalanul, s ma is 
jól búja az idő múlását.) A legnagyobb 
épület, az úgynevezett Benedek-ház utol-
só korábbi tulajdonosa a szlovákiai „la-
kosságcsere" idején érkezett a Csallóköz-
ből a baranyai faluba. A volt iskola épüle-
te egy svájcié, akinek a szomszédos - ko-
rábban szintén kiürült, pusztulásra ítélt • 
Goricán is van háza. 

A környék településein a lakóépületre 
merőlegesen, tehát az utca vonalával pár-
huzamosan elhelyezett, téglaarchitektúrás 
melléképületek jellegzetesek, általában 
díszesebbek is, mint a lakóépületek. Ren-
geteg elpusztult belőlük, mert az öregek 
sokszor az istállók téglaanyagával segítet-
ték a külön otthonra vágyó, új családot 
alapító gyerekeiket. Ahogy például 
Szentkatalinban, Bükkösdön vagy má-
sutt, Kánban is maradt belőlük egy pár -
szerencsére. A z egyikben szerveztek már 
képzőművészeti alkotótábort és kiállítá-
sokat, a másik - a ma oly divatos - válla-
lati rendezvények, konferenciautak részt-
vevőit várj a a szokásos technikai felszere-
lésekkel. Megvan a tűzoltószertár, formá-
jában egy pajtához hasonlítható. És ahogy 
ezeknek a falvaknak a közepén rendsze-
rint van egy harangtorony, mellette egy 
képes oszlop vagy kőkereszt, ilyet Kán-
ban is találunk. 

Szarvasok gyakran látogatják a közsé-
get, ezért néhol magasabb a kerítés, bár az 
óriási, egyenként is park méretű hátsó 
kertek aligha keríthetők be teljesen. 

Egy „szállodai folyosó" 

A vendégfogadásra, szállóhelyekké át-
alakított házak mellékhelyiségeinek falát, 
padlóját több helyen burkolták olyan tég-
lákkal, amelyeken az egykori téglaégető 
tulajdonosának monogramja a „márkajel". 
A faluba érkező turista különösen érezheti 
magát, ha - például - Z. A., K. G., E. D., 
esetleg Sz. M. kezdőbetűkkel találkozik. 

A falu felső végének egyik házában 
megvan a szabad kéményes tűzhely, fö-
lötte a kéményben denevérek alusszák 
nappali álmukat. 

Á százhalombattaiak építkezéséhez 
anyagot szállító teherautók (valóban) za-
varják Goricán, a Kánba átvezető keskeny 
és rossz állapotú út mellett a lakókat. (Hí-
res történet: az Orbán-kormány földmű-
velésügyi minisztere azt nyilatkozta, hogy 
„annyira szívén viseli a vidékfejlesztés 
ügyét, hogy még olyan faluba is ellátogat, 
amelynek nincs állandó lakosa". A biz-
tonságáért felelős emberek Szigetvárra 
vitték Gorica mind a négy lakosát arra a 
néhány órára, nehogy éppen akkor zárják 
le az utat, vagy másképpen demonstrálja-
nak a forgalom ellen, amikor a miniszter 
éppen arra jár.) 

Mindenképpen szükséges új utat építe-
ni Hetvehely és Kán között. Érre meg is 
van a lehetőség, már ami a nyomvonalát 
illeti. A falunak sohasem volt temploma, 
és a lakosság vasárnaponként bejárt 
Hetvehelyre. Ez az úgynevezett „miseút" 
- megfelelő burkolattal - alkalmassá te-
hető, hogy a goricaiak zavarása nélkül 
összekösse Kán „zsákfalut" a külvilággal. 

Készült vízvezeték saját artézi kútra 
kötve, és az elektromos vezetékek (a be-
ruházók szándéka szerint) föld alá kerül-
hettek volna, ha a Dédász emberei hozzá-
járulnak. De nem tették, így maradt az ut-
cát átszövő drótpókháló, mint (talán csak 
a világörökség Hollókőt kivéve) Magyar-
országon mindenütt. Viszont - ha már így 
maradt - legalább a beton villanyoszlopo-
kat faoszlopokra cserélték. 

A korábban pusztulásra szánt falu szép, 
minden háza vakolatdíszes, homlokzatai 
eredeti formájukat őrzik, vagy helyreállí-
tottak, igazán érdemes volt belefogni a 
hasznosításukba. Bizonyítja az is, hogy a 
106 szálláshely és a közösségi épületek 
forgalma már hasznot hajt a vállalkozók-
nak. Kánhoz hasonlóan az ország vala-
mely eldugott helyén lévő sok más telepü-
lés halálra van (lenne) ítélve, mert gazda-
ságtalan ott élni. Nyaralni ugyanakkor 
gazdaságos, és a nyaraltató vállalkozónak 
is az lehet. 

Ház már nincsen eladó Kánban, de aki 
ott akar nyaralni - mint vendég - , ezt ké-
nyelmesen megteheti. 

Bár már régen egyetlen állandó lakos 
sincs, a temető és abban a még megma-
radt sírkövek mégiscsak hozzátartoznak a 
falu történetéhez. A mi fiatal csapatunk 
10 év alatt nagy gyakorlatra szert tett ifjai 
közül kerültek ki azok, akik Pinczésné 
Kiss Klára vezetésével megígérték a kán: 
tulajdonosoknak, hogy szállás és koszt fe-
jében kipucolják, rendbe teszik a temetőt 

Egy oldalra így került egy élő és eg\ 
majdnem megszűnt falu. Páka és Kái 
nyári városvédő építőtáborai tízen-hu 
szonévesei újságjának így lett a cími 
PÁ-KÁN. 
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A tisztelet hangján 
A települések idős lakóit köszöntötték a hét végén 

A pákai iskola tanulói vidám műsorral köszöntötték a falu idős lakóit Fotó: Gyuricza Ferenc 

Körkép (ZH) - Az elmúlt hét 
végén a megye több telepü-
lésén is a legidősebb lakó-
kat köszöntötték. A hagyo-
mányos rendezvényeken 
mindenütt a törődés jelének 
adtak hangot a fiatalabb 
generációk képviselői. 

Pákán néhány éves kiha-
gyást követően az önkormány-
zat és a helyi Vöröskereszt szer-
vezésében került sor az idősek 
napi megemlékezésre. Az egy-
begyűlteket Rudas Miklós pol-
gármester köszöntötte, aki be-
szédében kiemelte: a település 
megbecsült polgárainak ünnep-
lésére gyűltek össze. 

- Az idő elsuhan mellettünk, 
ahogy nő, úgy rakódnak ránk az 
évek- mondta a polgármester. -
A boldogságot csak az ismerhe-
ti, aki megöregedett, mert csak 
akkor válhat teljessé az élet. 

A polgármester mellett a köz-
ségben immár 25 éve szolgála-
tot teljesítő esperes, Mester Vin-
ce - aki mint mondotta, együtt 
öregedett meg a pákaiakkal -
szintén szólt az egybegyűltek-
hez. A község plébánosa az Is-
ten- és emberszeretet fontossá-
gára hívta fel a figyelmet. A kö-
szöntőket követően a helyi álta-
lános iskola tanulói, valamint 
szülői szervezetének énekkara 
adott műsort a nyugdíjasoknak. 

Ünneplés • • • • • • I 
Műsorokkal, majd va-
csorával kedveskedtek 

Kilimánban az önkormány-
zat a szombat délután megren-
dezett, immár hagyományos ün-
nepség keretében köszöntötte a 
település idős lakóit, akik közül 

ezúttal öten vehettek át Bársony 
Károly polgármestertől aján-
dékcsomagot. A feldíszített kul-
túrházban a Zalavölgye tánc-
együttes, a gelsei citerások és 
óvodások, valamint a helyi fia-
talok műsora szórakoztatta a 
megjelent vendégeket, akikre 
ezután finom vacsora, s végül az 
éjszakába nyúló zenés táncos 
mulatság várt. 

Garaboncon vasárnap dél-
után az önkormányzat és a Vö-
röskereszt helyi szervezete ren-
dezett nyugdíjas találkozót a he-
lyi Altalános Művelődési Köz-
pontban. A rendezvényen Koma 
László polgármester üdvözölte 
a megjelenteket, hangsúlyozva: 
az időseknek sokat köszönhet-
nek az utánuk következő nem-
zedékek tagjai. A nyugdíjas ta-
lálkozón hangulatos zenével 
szórakoztatták és meg is vendé-
gelték az időseket. 
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A településért... 
Páka (gy. f.) - Első alkalom-
mal került sor a zalai köz-
ségben díszpolgári c ím 
átadására, melyet Szabó 
József egykori tanácselnök, 
majd képviselő vehette át, 
aki 44 éven keresztül 
vállalt közszolgálatot. 

Páka község önkormányzata 
szeptember 9-ei testületi ülésén 
döntött arról, hogy a település ér-
dekében végzett több évtizedes, 
jelentős eredményeket hozó 
munkájáért, valamint példamu-
tatóemberi magatartásáért - me-
lyekkel hozzájárult a község jó 
hímevének megtartásához -
díszpolgári címet adományoz a 
74 éves Szabó Józsefnek, aki 
1958. október l-jétől 28 éven ke-
resztül mint tanácselnök irányí-
totta a települést, majd képvise-
lő-testületi tagként segítette az 
önkormányzat munkáját. Az ün-
nepi eseményre pénteken került 
sor a községháza dísztermében. 

Az esemény kapcsán az ünne-
pelt kiemelte, abban az időszak-
ban lehetett a község első embe-
re, amikor az dinamikus fejlődé-
sén ment keresztül. A falu akko-
riban mintegy háromszáz főnek 

adott munkát, lakóépületek tu-
catjai épültek, s pezsgő kulturális 
élet jellemezte a települést. A jö-
vőre vonatkozóan szintén ezeket 
tartja a legfontosabb feladatnak: 

Szabó József a település fejlő-
dése érdekében végzett munká-
jáért kapott díszpolgári címet 

a most felálló képviselő-testület-
nek - amelyben már nem kíván 
szerepet vállalni - hasonló ered-
mények elérésére kell töreked-
nie. 



A falvak polgármesterei 
Alibánfa 
Almásháza 
Alsónemesapáti 
Alsópáhok 
Alsórajk 
Alsószenterzsébet 
Babosdöbréte 
Baglad 
Bagód 
Bak 
Baktüttös 
Balatongyörök 
Balatonmagyaród 
Barlahida 
Batyk 
Bánokszentgyörgy 
Bázakerettye 
Becsehely 
Becsvölgye 
Belezna 
Belsősárd 
Bezeréd 
Bocfölde 
Bocska 
Boncodfölde 
Borsfa 
Bókaháza 
Böde 
Bödeháza 
Börzönce 
Bucsuszentlászló 
Bucsuta 
Csapi 
Csatár 
Cserszegtomaj 
Csertalakos 
Csesztreg 
Csonkahegyhát 
Csöde 
Csömödér 
Csömyeföld 
Dióskál 
Dobri 
Dobronhegy 
Döbröce 
Dötk 
Egeraracsa 
Egervár 
Eszteregnye 

Németh László 
Németh Attila 

Balaton Józsefné 
Lázár László Miklós 

Horváth Lajos Gergely 
Horváth László 

Kis János 
Kulcsár Györgyné 
Mogyorósi József 

Lövei István 
Kámán Krisztián 

Kiss László Tibor 
Németh Zoltán 
Bölecz Sándor 
Marton András 

Pold Ferenc 
Szép Ferenc 

Vadász László 
Magai Ágota 
Pécsi József 
Vida József 

Szíjártó László 
Pálfi István 
Pintér Péter 

Zsuppán Emó 
Réffy József 
Lóth Eszter 

Horváth Amália Mária 
Büki László 

Fülöp Zoltán József 
Kocsis Éva 

Gyurkó Imréné 
Dr. Tóth László 
Mátyás László 

Gyuk János 
Németh József 

Czupi Sándorné 
Minorics István 
Horváth József 

Becze József 
Simon Zoltán István 

Gigler László 
Király Miklósné 

Barabás Erzsébet 
Klujber József 
Boda Istvánná 

Tóth István 
Győri József 

Kele István Antalné 

Esztergályhorváti Kocsis Lajos Kistolmács több jelölt Orosztony Szőllősi Tiborné Teskánd Tóth István Jánosné 
Felsőpáhok Németh Sándor r azonos szavazat Ortaháza Vajmi Ferenc Tilaj Heinemé Vörös Mónika 
Felsórajk Vígh László Győző Kisvásárhely 1 Edőcs László Ozmánbük Benedek László Tormafölde Kondákor József 
Felsőszenterzsébet Józsa Gyula Kozmadombja Szente Rudolf Óhíd Hársfalvi Károly Tomyiszentmiklós Szak László 
Fityeház Takács József Kustánszeg Németh Edit Pacsa Henczi Zoltán László Tófej Horváth Zoltán 
Fűzvölgy Schmidt István Külsősárd Tüske Vilmos Padár Tóth Tibor Tótszentmárton Vlasics Lajos 
Galambok Kiss-Tóth László Lakhegy Méhes Máté Pakod Martincsevics István Tótszerdahely Tislér István 
Garabonc Koma László Lasztonya Cser Imre Pat Pintér Lajos Tűrje Dr. Nagy László 
Gáborjánháza Szekeres Ágoston Lendvadedes Lőrincz Jenő Páka Rudas Miklós Újudvar Gregor Tiborné 
Gellénháza Gellén Endre Lendvajakabfa Erdősi Sándorné Pálfis/cg" Szakái Tibor Valkonya Rejtélyiné Nagy Gabriella 
Gelse Rácz József Lickóvadamos Kecskés Béla Mihály Pcthőhenye Deák István Vasboldogasszony Zsuppán Béla 
Gelsesziget Magyar Győző Ligetfalva Perge Jánosné Petrikereáztúr id. Pais Béla Vaspör Kondor László 
Gétye Pőcze Ferenc Lispeszentadorján Czupi József Petrivente Kránicz József Vállus Szabó Joachim 
Gombosszeg Török Zoltán Liszó Godena József Pókaszepetk Tóth András Várfölde Tóth Árpád 
Gosztola Varga József Lovászi Boa Sándor Pórszombat Körösi Gyula Várvölgy Nagy-Balázs Jánosné 
Gősfa Farkas Tiborné Magyarföld Riederauer Andrea Pölöske Balázs Árpád Vindornyafok Jencski József 
Gutorfölde Nyakas István Magyarszentmiklós Németh Lajos Pölöskefő Kánnár Antal Vindornyalak Kovács János 
Gyenesdiás Szalóki Jenő Magyarszerdahely Marczin György Pördefölde Cseresnyés Zoltán Vindornyaszőlős Bődör József 
Gyűrűs Dr. Krasznai Ákos Maróc Dabi Imre Pötréte Cseke László Zoltán Vonyarcvashegy Seffer József 
Hagyárosbörönd Fillinger Dénes Márokföld Magyar Kálmán Pusztaapáti ifj. Németh Árpád Vöckönd Kiss József 
Hahót Kámán Péter Miháld Mándó Tibor Pusztaederics Gál Lászlóné Zajk Hóbor Károlyné 
Hernyék Rabb László Mihályfa Keresztesné Tóth Éva Mária Pusztamagyaród Kovács Károlyné Zalaapáti Vincze Tibor 
Homokkomárom Papné Szabó Mónika Mikekarácsonyfa ifj. Szabó József Pusztaszentlászló Tóth András Zalabaksa Horváth Ottó 
Hosszúvölgy Kele Lászlóné Milejszeg Szekér Jenő Ramocsa Bahocsa Balázs Zalabér Pler Zoltán 
Hottó Simon Gyula Elekné Misefa Dr. Sifter Lajos Resznek Huzián József Zalaboldogfa Luter Péter László 
Iborfia Kustán Ferenc Jánosné Molnári Vuk István Rezi Cserép Gábor Zalacsány Nagy Lászlóné 
Iklódbördőce Tóth Károly Murakeresztúr Pávlicz Lajos Rédics Lóránth József Zalacséb Pecsics László Zoltán 
Kacorlak Magyar Zsolt Murarátka Kaiser Tibor Rigyác Tóth Imre Zalaháshágy Dr. Salamon Tibor 
Kallósd Farkas József Muraszemenye Szirmai Attila Salomvár Vásár István Zalaigrice ifj. Bóbics József 
Karmacs Targuba Árpád Nagybakónak Hegedűs István Sand Györek László Zalaistvánd Petőfi Lászlóné 
Kálócfa Laki József Nagygörbő Oszkó Zoltán Sárhida Bakos Tibor Zalakomár Varga Miklós 
Kányavár Bertalan Tibor Nagykapornak Molnár Ferenc Sármellék Szabó Vendel Zalaköveskút Tolnai István 
Kávás Horváth Istvánná Nagykutas Id. Baumgartner József Semjénháza Dr. Szirti Tibor Zalamerenye Stankovics Ferenc 
Kehidakustány Lázár István Nagylengyel Bedő Lászlóné Sénye Fölföldi Vilmos Zalasárszeg Nagy Gábor 
Kemendollár Koronczi László Nagypáli Köcse Tibor Sormás Póczai Zoltán József Zalaszabar Varga Dezső 
Keménfa Németh Tibor Nagyrada Kozári Margit Söjtör Tamás Kálmánná Zalaszántó Huszti Zoltán Ferenc 
Kerecseny Réti Alfréd Nagyrécse Hegedűs György Surd Dezső János Zalaszentbalázs Molnár Mihály 
Kerkabarabás Szente Ferenc Nemesapáti Gáspár Zoltánné Sümegcsehi Gál János Zalaszentgyörgy Császár László 
Kerkafalva Nemes Kálmán Nemesbük Vasas Anikó Szalapa Sámel József Zalaszentiván Bődör József 
Kerkakutas Pintér László Nemeshetés Farkas László Szentgyörgyvár ifj. Ádovics István Zalaszentjakab Molnár József 
Kerkaszentkirály Pál Zoltán Nemesnép Kósa László Szentgyörgyvölgy Felső Vilmos Zalaszentlászló Tóth Imréné 
Kerkateskánd Zsálek Ferenc Nemespátró Gilicze Sándor Szentkozmadombja Káli Lajos Zalaszentlőrinc ifj. Csiszár László 
Kilimán Bársony Károly Nemesrádó Nagy Tibor Szentliszló Babka Mihályné Zalaszentmárton Tóth Istvánná 
Kisbucsa Kiss Zsanett Nemessándorháza Dr. Szabó Csaba Szentmargitfalva Molnár Jánosné Zalaszentmihály Mátay Miklós 
Kiscsehi Süle Béla Nemesszentandrás Bódis József Szentpéterfölde Bakon János Zalaszombatfa , Tüske Béla 
Kisgörbő * Szabó János Németfalu Galambos László Szentpéterúr Kopácsi József Zalatárnok Ábrahám Aladár 
Kiskutas id. Tóth József Nova Lendvai Jenőné Szepetnek Grabant János Zalaújlak Szabó József 
Kispáli Frankovics András Oltárc Lukjanov János Szécsisziget ifj. Dávid István Zalavár Berkenyés István 
Kisrécse Milei Vince Orbányosfa Kocsis Ferencné Szíjártóháza Végi József Zalavég Nagy Tamás 
Kissziget Fehér András Ormándlak Méry Zoltán Szilvágy Péntek Gyuláné Zebecke Varga Imre 
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Ajándék tűzoltóautó 
A jármű sokrétű segítséget nyújthat az önkormányzatnak 

A német tűzoltók részletesen elmagyarázták, mire használhatók a gépkocsi egyes berendezései 

• Gyuricza Ferenc 

Páka - Tűzoltóautót aján-
dékozott a zalai község-
nek németországi testvér-
települése. A mintegy 60 
ezer kilométert futott, 
22 éves Daimler-Benz tí-
pusú jármű becsült értéke 
12 millió forint körülire tehető. 

Szombaton délután kisebb 
tömeg verődött össze a pákai 
tűzoltószertár előtt. A falubeliek 
érdeklődését az a tűzoltókocsi 
keltette fel, melyet a község test-
vértelepülése, a több mint ezer 
kilométerre fekvő németorszá-
gi Wesendorf adományozott az 
önkormányzatnak. 

- Ez egy Daimler-Benz 608 D 
típusú, hat és fél tonnás, 85 ló-
erős tűzoltóautó, amelynek az 
elejére egy nagy teljesítményű 
szivattyút szereltek fel - mutatta 

be a járművet Michael Neuhur-
ger, a kocsi német sofőrje. - A 
forgalmi engedélyét 1980. ja-
nuárjában állították ki, eddig 60 
ezer kilométert futott. 

A fiatal német tűzoltó hozzá-
tette, a gépjármű önálló víztar-
tállyal ugyan nem rendelkezik, 
de az elejére szerelt szivattyú 
bárhonnan - akár egy patakból 
vagy csermelyből is - képes 
percenként nyolcszáz liter vizet 

Teljesítmény 9 9 H H H 
A csermelybő l is 
képes tüzet ol tani 

felvenni, s azt két fecskendő ré-
vén nagy erővel a tűzfészekre 
irányítani. 

Rudas Miklós polgármester 
szerint a község olyan ajándékot 
kapott a német testvértelepülés-

től, amit nagyon nehéz lesz vi-
szonozni. Pákának eddig két ki-
sebb teljesítményű, hordozható 
tűzoltófecskendője volt csupán, 
ám a mostani ajándékkal a kör-
nyék egyik legjobban felszerelt 
önkéntes tűzoltóegyesületét 
mondhatják magukénak. A civil 
szervezet amúgy éppen most 
alakult újjá, a Czupi Jenő által 
vezetett polgárőrségen belül 
Kása István parancsnokságával 
jött létre egy tűzoltó brigád. 

- Wesendorf önkormányza-
tának köszönetünket fejezzük ki 
az ajándékért - tette hozzá Ru-
das Miklós. - A tűzoltóautót 
szeretnénk a lakosság szolgála-
tába állítani, a tűzoltáson túl 
sokrétű segítséget nyújthat még 
településünknek, kezdve az át-
ereszek tisztításától a zöldterü-
letek öntözésén át egészen az 
elöntött pincék, kutak szivattyú-
zásáig. 
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A múltjukra is utal 
Ortaháza (gy. f.) - A község 
történelmére utaló jelképe-
ket tartalmaz a zalai telepü-
lés új címere, amelyet Srág-
li Lajos, a Magyar Olajipari 
Múzeum igazgatóhelyet-
tese és Molnár László pá-
kai helytörténész tervezett. 

A közelmúltban avatták fel 
Ortaháza címerét és zászláját. 
A községi jelképek motívumai 
a település történelmének egyes 
fejezetére, illetve természeti 
környezetére utalnak. 

A Cserta patakot 
szimbolizáló hullám 

A címer alsó harmadát a 
Cserta patakot szimbolizáló kék 
hullámvonal választja el felső 
részétől, mely függőleges vo-
nallal szintén két részre osztó-
dik. Bal oldali, ezüst színű me-
zejében a község földbirto-
kosainak, a Bánffy-család cí-
mermotívuma, a koronából 
kiemelkedő ökörfej található. A 
címer felső részének zöld meze-
jű jobb oldalát a község egykori 

címeréből vett motívumok dí-
szítik. A földműves múltra utaló 
eke és csoroszlya, egy hatágú 
csillag, valamint a község nevét 
jelző O és H betű. A címer alsó 
harmadában, aranyszínű mező-
ben egy olajcsepp található, 
amely a település történelmének 
legutóbbi száz évét meghatá-

Az új ortaházi címer 

rozó szénhidrogén-bányászattal 
hozható kapcsolatba. A címert 
Srágli Lajos, a Magyar Olajipari 
Múzeum igazgatóhelyettese és 
a település helytörténeti mo-
nográfiáját is jegyző pákai Mol-
nár László tervezte. 
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Az újkőkorban már lakott helynek számított 
A falutörténeti k iadvány egy ter jedelmesebb helytörténeti monográf ia alapja lehet 

• Gyuricza Ferenc 

Csömödér közel 700 éves 
történetét foglalja össze 
az a kiadvány, mely a pákai 
Molnár László munkájaként 
került az olvasó elé. 

A negyedszáz oldalas fiize-
tecske korabeli forrásokra tá-
maszkodva idézi fel az elmúlt 
évszázadok legjelentősebb ese-
ményeit, de nem feledkezik meg 
az oktatás, a közigazgatás törté-
netéről, valamint a civil társada-
lom bemutatásáról sem. 

A helytörténeti monográfia 
kiadásának ötlete a millenniumi 
ünnepségsorozathoz köthető. 
Ennek kapcsán kérte fel az ön-
kormányzat a kutatómunkában 
való közreműködésre a pákai 
Molnár Lászlót. 

- E rövid visszatekintés ter-
veink szerint egy későbbi, na-
gyobb lélegzetvétetű munka 
alapja - tudatja Becze József 

Változást hoz a gőzfű-
résztelep és az olajipar 

polgármester. - Ahhoz azon-
ban, hogy ezt meg tudjuk valósí-
tani, sokkal több kutatómunkára 
lesz szükség. 

Molnár László hozzátette, a 
település középkori történetéről 
sok új adat valószínűleg már 

nem bukkan 
elő, ám a ké-
sőbbi korok 
történései-
nek boncol-
gatásával adott a lehetősége a 
részletesebb községtörténet el-
készítésének. Erre azonban ez-
idáig nem kapott felkérést. Az 
Adatok Csömödér község törté-
netéhez címet viselő kis füzet-
ben javarészt a Zala Megyei Le-
véltárban fellelhető forrásokra 
hivatkozik. Csömödér első írá-
sos említése 1324-ből való, ám a 
Cserta-patak vidéke már az új-
kőkorban is lakott helynek szá-

A civil társadalom a megelőző 
évtizedekben is meghatározó 
volt. A fűrészüzem önkéntes tűz-
oltócsapata az 1960-as évekből. 

ból származó 

mított. A fa-
lutól nyugat-
ra fekvő terü-
leten ugyanis 
ebből a kor-

kerámiatöredé-
kek, valamint római tetőcserép-
darabkák kerültek elő. Ugyan-
csak a római korból származó 
edénytöredékekre bukkantak a 
Hernyék felé vezető út közelé-
ben. 

„A rómaiak jelenléte nem 
meglepő' a vidéken. Szórvá-
nyos..., e korból származó lele-
tek előfordultak Páka határ-
ában is, Pördeföldén pedig 

hamvasztásos temetkezési he-
lyeiket tárta fel Vándor László, a 
Göcsej Múzeum régésze, 1973-
ban." - írja a szerző, aki e lelete-
ket a Rédics-Belsősárd-Zalalö-
vő vonalon fekvő úgynevezett 
Borostyánkő úthoz köti. 

A szláv eredetű nevet -
Chydemer - viselő település 
sorsa a középkorban szorosan 
kötődött a szomszédos Pákához. 
1389-ben annak vára tartozéka-
ként az Ákos nembeli Ákos fia 
László birtoka. 1548-ban azon-
ban már a község házainak több 
minit fele Erdődy Péter királyi 
kapitány tulajdonában volt. Áz 
ezt követő években több birto-
kos említése is történik, majd 
Kanizsa várának 1600-as eleste 
után a török hódoltság sanyarú 
sorsa lesz az itt élők osztályré-
sze. Egy 1629-ből származó for-
rás szerint „Cseödeömér" lakói 
egyaránt adóznak a császár és a 
pasa számára is. 

A Rákóczi-szabadságharc ide-
jén egy kisebb csata zajlik a tele-
pülés határában, míg az 1848-49-
es szabadságharc idején a község-
ből nyolcan állnak honvédnak. 

A falu életében az Ukk-Csák-
tomya vasútvonal hoz jelentős 
változást. 1921-ben ennek kö-
szönhetően épül meg a gőzfű-
résztelep, majd az azt kiszolgáló, 
70 kilométer hosszú erdei kisva-
sút. Az igazi nagy lehetőséget 
azonban az olajipar megjelenése 
hozza. 



Már beépült a tananyagba 
Több, mint 13 ezer dalt jegyzett le 40 év alatt 

Kiss Károlyné (jobbról) és a család képviselői az emlékülésen 

Lenti (gy. f.) - Horváth Ká-
rolyról, a Göcsej és a Mura-
vidék ismert népzenekuta-
tójáról rendeztek nemrég 
emlékülést a k isvárosban. 

A rendezvényen Kiss Károly-
né, a Vörösmarty Általános Is-
kola ének-zene szakos tanára 
elevenítette fel a mindenki által 
tisztelt Karcsi bácsi életútját. 
Kiemelte, a Sopronban pedagó-
gusi diplomát szerzett Horváth 
Károlynak kiemelkedő szerepe 
volt a helyi értékek megőrzésé-
ben, hisz 40 éven keresztül Zalá-
ban, s párhuzamosan 30 évig a 
Muravidék magyarlakta telepü-
lésein kutatta népzenei öröksé-
günket. Példaértékű lelkiisme-

retességére jellemző: 13 ezer 
népdal lejegyzését köszönheti 
neki az utókor. 

Horváth Károly pedagógus-
ként dolgozott Nován, a lenti 
gimnáziumban, majd a kisvá-
ros művelődési központjában is. 

Horváth Károly népze-
nekutatóra emlékeztek 

Nevéhez fűződik az évtizede-
ken át sikeresen megrendezett 
pákai folklórfesztivál is. 

Kiss Károlyné elmondta azt 
is: Karcsi bácsi öröksége többek 
között az általános iskolai tan-
anyagba beépülve él tovább. 

2 o o z -

S Z I L V E S Z T E R E Z Z E N A 
K Ő N I G É T T E R E M F Ő N ! 

Sztárvendég: a Füstifecskék 
Éjfélkor: tűzijátékfmajd tombolasorsolás. 
Asztaltársaságonként ajándékok! 

Er<4^Klődni: Kőnig Étterem-Panzió 
agykanizsa, Fűzvölgyi elágazó 

Tel: 93/556-033 
Fax: 93/326-993 

Mobil: 30/9371-120 

Kőnig 
Restaurant 

Panzió 
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Kilátástalan helyzet 
Páka (gy. f.) - A közalkalma-
zotti bérek tavalyi emelése 
nehéz helyzetbe hozta a fa-
lut. A községben több intéz-
mény is működik, a bérnö-
vekmény miatt pedig duplá-
jára, mintegy 36 millió forint-
ra nőtt a költségvetési hiány. 

Rudas Miklós polgármester 
elmondta: a bérkorrekcióval 
egyetértenek, ám azt várták vol-
na, hogy annak forrásait is bizto-
sítja az állami költségvetés. 

- Kilátástalan helyzetbe ke-
rültünk, hisz ekkora hiány a mi 
szintünkön már kezelhetetlen -
hangoztatta. - A költségvetési 
koncepciót ugyan elfogadta a 
testület, de azt nem tudjuk, ho-
gyan lehetne kilábalni a bajból. 

Megtudtuk: miután nyilván-
valóan nem egyedi esetről van 

szó, több településsel közösen a 
térség országgyűlési képviselő-
je, Nógrádi László segítségét 
fogják kérni, hogy tárja az ügyet 
a parlament nyilvánossága elé. 

- Fejlesztési terveinket is sze-
rényenfogalmaztuk meg - foly-

R e m é n y ^ H H H H B H 

Talán ha az ügy a 
parlament elé kerül... 

tatta a polgármester. - A község 
központjában lévő buszmegál-
lóhoz egy új esőbeállót szeret-
nénk építtetni, s a törvényi köte-
lezettség miatt a kábeltelevíziós 
hálózat csillagpontossá alakítá-
sa, valamint a rendezési terv el-
készíttetése szerepel még a 
programban. 
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• Jeibovuars 

Karácsony Sándor-díj kitün-
tetettje lett a közelmúltban Szabó 

Sándorné, a pákai Öveges József 

Altalános Iskola pedagógusa. 
Gyenese Ferencnétól, az iskola 
igazgatónőjétől megtudtuk, a díj 
évente egyszer, a tanulók neve-
lése terén, a harmonikus szemé-
lyiség formálásában huzamosan 
kiemelkedő munka eredménye-
képpen adható országos kitün-
tetés. A tanítónőt - a jeles alka-
lom kapcsán - munkahelyén 
kerestük fel és kérdeztük élet-
pályájáról, pedagógusi hitval-
lásáról. 

- Tanulmányaimat 1977-ben 
fejeztem be a szombathelyi Ber-
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Meeerősítést adott a díj,,, 
zsenyi Dániel Tanárképző Főis-
kola tanítói szakán. Veszprém 
és Mosdós első munkahelyeim 
állomásai, majd 1982-ben ke-
rültem Pákára, ahol azóta ta-
nítói munkakörben dolgozom. 

- Ismerve a kisebb iskolák 

felépítését, gondolom egyéb vál-

lalások is kiegészítik munkaköri 

feladatait? 

- Valóban így van, például 
már a kezdetektől szervezője és 
vezetője voltam a diákönkor-
mányzatnak. Megemlíthetem a 
helyi művelődési házban ko-
rábban tartott, játék-színmű fog-
lalkozásaimat is. Egy pedagó-
gusnak ilyen kis faluban köz-
életi szerepet kell vállalnia. 
Műsorok szervezésével, egyéb 
programlehetőségekkel elő kell 
segíteni az itt élők művelődési 
lehetőségeit. Fontos feladat ez 
napjainkban is, jelenleg kollé-
gáimmal a régi színjátszó kör, 
alkotó foglalkozások és hagyo-
mányok újbóli felélesztésén 
dolgozunk. Sajnos a művelő-
dési ház jelenleg nem mű-

ködik, könyvtára tart csak nyit-
va és időszakosan mozifilmek 
vetítése történik. Sok kulturális 
feladat tevődött át így isko-
lánkba, melynek igyekszünk 
megfelelni. Ez utóbbi példája-
ként említhetem karácsonyi ját-
szóházunk nagy sikerét. Külön-
böző programjaink által a szü-
lőkön kívül a falu közösségét 
is iskolánkba hívjuk, nyitottak 
vagyunk minden építő kezde-
ményezésre. 

- A most kapott díj a tanulók 

személyiségfejlesztése terén kifej-

tett munkáját dicséri. 

- Kodály Zoltán szavai jut-
nak eszembe kérdésére. „ A gyer-
meknek mindenki adjon játékot, 
zenét, örömet..." Kisiskolások-
kal foglalkozom, ezek a gon-
dolatok adják pedagógiai hit-
vallásom alapját. Sajnálatos mó-
don manapság a gyermekeket 
nagyfokú érzelmi sivárság ve-
szi körül. A zene, a bábozás, a 
színjátékok, a közösség ereje 
megoldás lehet sok felmerülő 
problémára. Elveim szerint, ami-

kor a kis elsős iskolánkba érke-
zik, akkor kell felmérni prob-
lémáit. Vannak, akik anyagi, 
szociális hátránnyal érkeznek, 
melynek pótlását, a segítségnyúj-
tást mielőbb meg kell kezdeni, 
hogy a kisgyermek beilleszke-
dése zökkenőmentes legyen. 

- Hogyan fogadta a Kará-

csony-díj kitüntetést? 

- Az első érzések hatására 
végiggondoltam pályafutásomat, 
ami boldogsággal töltött el, 
mintha egy belső tűz lobbant 
volna fel lelkemben. Második 
gondolatomban az iskola kollek-
tívája jutott eszembe, kollégáim 
közül nagyon sokan megérde-
melnék ezt a díjat. Talán azért 
gondoltak a felterjesztők rám, 
mert az iskolai munkán kívül 
sokféle dologgal foglalkozom. A 
díjat egy állomásnak tekintem 
pályafutásomban, egy megerő-
sítésnek, mely továbblendít a 
könnyűnek nem nevezhető pe-
dagógiai munka akadályain. 

D.J. 



Karácsony Sándor-díjat kapott 
Az intézmény pedagógiai -módszertani szabadságot biztosít 
Páka (gy. f.) - A Magyar Kul-
tára Napja alkalmából Ma-
gyar Bálint oktatási miniszter 
a fővárosi Vigadó épületében 
megtartott ünnepség kereté-
ben Karácsony Sándor-díjjal 
tüntette ki Szabó Józsefnél, 
az Öveges József Általános 
Iskola pedagógusát. Ezt az 
elismerést évente legfeljebb 
tíz tanító számára ítélik oda. 

Karácsony Sándor-díjjal azon 
pedagógusokat jutalmazzák, 
akik - mint maga a névadó száz 
évvel ezelőtt - a személyiségfej-
lesztés terén alkotnak kiemelke-
dőt. Szabó Józsefné több mint 
negyedszázada dolgozik ered-
ményesen az oktatásügyben. 

- A szombathelyi tanárképző 
főiskolán 1977-ben diplomáz-
tam tanítói szakon, s mellette a 
népművelői szakkollégiumot is 
elvégeztem - mondta bemutat-
kozásképpen. - 26 éve tanítok 
kisiskolásokat. Veszprémben 
kezdtem, majd a mosdósi szana-
tóriumi iskolában dolgoztam, 
mint iskolavezető. Pákára 1982-
ben kerültem. 

A személyiségfejlesztés 
terén végzett munkáért 

Szabó Józsefné hozzátette, 
egy nevelő számára fontos az ál-
landó továbbképzés, hiszen a 
pedagógia egy folyamatosan 
fejlődő tudomány. Az egyre 
gyarapodó kihívásokkal pedig 
csak az új ismeretek megszerzé-
sével lehet eredményesen fel-
venni a versenyt. Ezért a diplo-
ma megszerzését követően 
számtalan tanfolyam elvégzésé-
vel igyekezett gyarapítani tudá-

Szabó Józsefnének a miniszter adta át a kitüntetést 

sa tárházát, melyet elsősorban a 
tehetséggondozás és képesség-
fejlesztés területén tudott kama-
toztam. Emellett lenti járás nap-
közis nevelői munkaközösségé-
nek vezetőjeként segítette peda-
gógustársai munkáját. 

- A tanítás mellett az iskola 
közösségi életéből is aktívan ki-
vettem a részem - folytatta a ki-
tüntetett pedagógus. - Hat éven 
keresztül segítettem a diákönkor-
mányzat munkáját, majd a közal-
kalmazotti tanács vezetőjének 
feladatait láttam el. 1999-ben pe-
digfelvállaltam az akkor létreho-
zott Öveges a Gyermekekért 
Alapítvány titkári, majd elnöki 
feladatait is. 

Szabó Józsefné elmondta, a 
kitüntetés kellemes meglepetés 

számára, s úgy gondolja, nem-
csak személy szerint neki, ha-
nem az egész tantestületnek 
szól. A pákai Öveges Általános 
Iskola az elmúlt években Gye-
nese Ferencné igazgatónő veze-
tésével kinyitotta kapuit, pályá-
zatokon, konferenciákon való 
eredményes részvétele révén 
egyre több helyen ismerik meg 
az intézmény nevét. A mene-
dzser típusú vezető által biztosí-
tott pedagógiai-módszertani 
szabadság révén, illetve az ön-
kormányzat és az intézmény-
fenntartó társulás nyújtotta 
anyagi-tárgyi feltételeknek kö-
szönhetően sikerült olyan ered-
ményeket elérniük, melyek 
egyik fokmérője lehet a szakmi-
niszteri elismerés is. 

Z-U- J ^ L 



2003. február 24., HÉTFŐ 

A szükség vitte rá 
a zeneszerzésre 
Népmiséje országos ismertséget hozott 
• Gyuricza Ferenc 

Lenti - Négy évtizedes ki-
emelkedő munkájáért több 
elismerésben is részesült 
a közelmúltban Bálás Endre, 
a Gönczi Ferenc Gimnázium 
és Szakközépiskola tanára. 

Az ének-pedagógia-magyar 
szakos pedagógust tavaly 
Arany Katedra-díjjal, idén ön-
kormányzati kitüntetéssel jutal-
mazták. Bálás Endre 1960-ban, 

^ Pák^n kezdte pályáját. Innen ke-
rült Lentibe, ahol a közös igaz-

Balás Endre: „Nagy volt ak-
koriban a pedagógushiány" 

gatás alá tartozó általános is-
kolában, szakmunkásképző in-
tézetben és a gimnázium levele-
ző tagozatán oktatott. 

- Nagy volt akkoriban a pe-
dagógushiány Lentiben, ezért az 
első években gyakorlatilag az 
egész tantárgyi sorozatot végig-
tanítottam - emlékszik vissza a 
kezdeti időszakra. - A mai na-
pig vannak olyan diákjaim, akik 
úgy tudják, hogy fizika, történe-
lem vagy éppen földrajz szakos 
vagyok... A helyzet 1972-ben 
konszolidálódott, ettől az idő-
szaktól mint igazgatóhelyettes-
nek már csak az ének-zenével 
kellett foglalkoznom, de később, 
a gimnáziumban is főleg ezt ta-

nítottam. 1977-től két évtizeden 
keresztül a tantárgy megyei 
szakfelügyelője is voltam. 

Bálás Endre a Kerka-parti 
kisvárosban és környékén 
számtalan kórus vezetésére ka-
pott felkérést. A kórusmozga-
lomhoz kapcsolódik zeneszer-
zői tevékenysége is, mely hosz-
szú időn keresztül rejtve maradt 
tágabb környezete előtt. 

- A zeneszerzésre a szükség 
kényszerített rá - mondta. - An-
nak idején egy tanárom javasol-
ta, hogy a zeneelméleti ismere-
tek begyakorlásához magunk 
készítsünk kisebb kompozíció-
kat. Ennek az ötletnek akkor vet-
tem igazán hasznát, ha valami-
lyen alkalomra gyorsan kellett 
egy dal. Ahelyett, hogy a zene-
irodalomban kerestem volna 
éppen odaillőt, írtam egyet. Ké-
sőbb aztán egyre inkább kedvem 
támadt a zeneszerzéshez. 

A zenepedagógus számára az 
országos ismertséget a 2000-
ben írt Népmiséje hozta meg, 
mellyel egy országos pályáza-
ton második helyezést ért el. « 

- Arra törekedtem, hogy a 
szöveg mellett a zene is magya-
ros legyen, ezért a hazai népze-
nére jellemző dallamfordulato-
kat használtam. Felkérésre hoz-
zákezdtem egy kantáta megírá-
sához is, a bemutató a tavalyi 
város napi ünnepségen volt. 

Húsz évig volt a tan-
tárgy szakfelügyelője 

Bálás Endre nevéhez több ze-
netörténeti és zeneelméleti ta-
nulmány is fűződik. Sikeresen 
szerepelt országos tankönyvpá-
lyázatokon, elkészítette azt az 
összeállítást, amely az ének-
zenéből érettségiző középisko-
lások felkészülését segíti, fog-
lalkozott a kisebbségi népzene 
iskolai használatával, valamint 
Ádám Jenő életével és pedagó-
giai munkásságával is. 

r 
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Tehetségükről adtak számot az elődöntőkön 
Megyei összeállítás 
(gy. f . - s . j . - s z . a.) 
- Több kistérség a hét vé-
gén tartotta a Zalai Művé-
szeti Fesztivál elődöntőjét. 

Le tényén mintegy 250 fellé-
pő összesen 53 produkcióval lé-
pett színpadra szombaton, a 
Fáklya művelődési központban 
rendezett egész napos kistérségi 
kulturális bemutatón. Délelőtt a 
Dél-Zala Murahíd kistérségi 
társuláshoz tartozó települések-
ről érkezett színjátszó és a lete-
nyei óvodások csoportjainak 
színvonalas produkcióit láthat-
ták az érdeklődők. A művelődé-
si központban délután is folyta-
tódott a kulturális bemutató, ek-
kor hangszeres zene, tánc, ének, 
vers- és prózamondás kategóri-
ákban mutatták be tudásukat a 
résztvevők. 

Hasonló rendezvényre került 
sor ugyanezen a napon a hahóti 
művelődési házban, ahol a Prin-
cipális Menti Önkormányzatok J 

A letenyei általános iskolások produkciója A türjei néptáncosok műsora 

Társulása szervezésében tartot-
tak kistérségi kulturális bemuta-
tót. 

A Közép-Zala Kistérségi 
Társulás bemutatójára ugyan-
csak szombaton délután került 
sor a pákai művelődési házban. 
Itt több mint 20 műsorszámban 

mintegy 160 szereplő lépett 
színpadra. 

A ZalA-KAR Kistérségfej-
lesztési Társulás szombaton 
délután a türjei művelődési ház-
ban rendezte meg az elődöntőt. 
A házigazda intézményben kiál-
lítás is nyílott, az érdeklődők e 

napon a kézművesek munkáit 
tekinthették meg. A sármelléki 
AMK-ban szintén szombaton a 
Kis-Balaton Térségi Társulás 
tartotta a körzeti elődöntőt. A 
program e helyütt is nagyszabá-
sú volt, közel negyven produk-
ciónak tapsolhatott a közönség. 

z /y. toos. ZA., W j ^ -

Megerősödnek , 
a csaladi 

Megválaszoljuk kérdéseit-hogy Magyarország 
* Vezetékes és moMiMjdlbU d MMU kék síim Oh** hMwtó. 
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Még az is előfordulhat, hogy h 

Gutorfölde (gy. f.) - A köz-
ség azon kevés zalai telepü-
lés közé tartozik, melyek ed-
dig külön állami támogatás 
nélkül, a normatívákból és 
saját bevételei révén biztosí-
tani tudta működési és fej-
lesztési kiadásait. Az idei 
költségvetés megalkotása-
kor azonban 26 millió forin-
tos hiánnyal kellett számol-
nia az önkormányzatnak. 

Mint azt Nyakas István pol-
gármestertől megtudtuk, a hiány 
jelentős részét a működési költ-
ségek emelkedése, valamint a 
közalkalmazotti béremelés 
okozza. Gutorföldén több intéz-
mény is működik, melyek költ-
ségeihez legtöbb esetben a kör-
jegyzőség három önkormányza-
ta - a székhelytelepülésen kívül 
Csertalakos és Szentpéterfölde 
— járul még hozzá. 

elt kell felvennie a falunak 

- Az önkormányzati rendszer 
fennállása óta ez az első év, ami-
kor költségvetésünk forráshiá-
nyos és kénytelenek vagyunk ál-
lami támogatásért pályázni -
mondja a község első embere. -
A közel 180 millió forintos költ-
ségvetésifőösszeg 86 százalékát 
kénytelenek vagyunk működési 
kiadásokra fordítani, így afel-

A fejlesztésekről nem 
mondanak le végleg 

halmozási keret alig 18 millió 
forintos lesz. Önkormányzatunk 
ennek ellenére nem mondott le a 
ciklusprogramban elfogadott 
fejlesztési terveiről. 

A község első embere hozzá-
tette: ha a megítélt támogatás 
nem nyújt teljes fedezetet a hi-
ányra, azt az önkormányzat hi-

Fotó: Gyuricza Ferenc 

télből finanszírozza. A fejlesz-
tési elképzeléseik megvalósítá-
sához szinte minden esetben pá-
lyázatot nyújtanak be, míg a 
közvilágítási hálózat korszerű-
sítését a szolgáltatóval kötendő 
megállapodás alapján hosszú 
futamidejű, kedvező kamatozá-
sú hitelkonstrukció igénybevé-
telével oldják meg. A közvilágí-
tási rekonstrukció részeként ke-
rül sor a Táncsics utcai hálózat 
náprádfai településrész felé tör-
ténő meghosszabbítására, mely 
régi igénye az itt élőknek. 

Nyakas István elmondta 
még: tervezik egy helytörténeti 
monográfia megjelentetését is. 
A kézirat elkészítésére Molnár 
László és Káli Csaba részére 
adott az önkormányzat megbí-
zást, a lektorálást követően pe-
dig pályázati támogatással ter-
vezik kiadni a község történetét 
feldolgozó tanulmányt. 

A saját erő nem elég 
Első alkalommal folyamodnak kiegészítő támogatásért 
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Egyre gyakrabban lépnek fel a település rendezvényein, Ünnepein 

Páka (gy. f.) - Az Öveges 
József Altalános Iskola tan-
testületének és szüló'i közös-
ségének tagjaiból szervező-
dött az a kórus, amely egy-
re gyakrabban lép fel a fa-
lu rendezvényein, ünnepein. 

Mint azt Gyenese Ferencné-
től, az intézmény igazgatójától 
megtudtuk, a szülők részéről ve-
tődött fel két évvel ezelőtt egy 

felnőtt kórus alapításának ötle-
te. Az önszerveződő csoportnak 
- melyet Németh Andrásné, az 
iskola ének-zene tanára vezet -
jelenleg több mint 20 tagja van. 

- Elsősorban iskolai ren-
dezvényeken, önkormányzati és 
egyházi ünnepeken lépünk fel — 
folytatta az igazgatónő, aki ma-
ga is tagja a kórusnak. - Az első 
bemutatkozásra természetesen 
az intézményben került sor, az is-

kolai karácsonyi ünnepségen si-
került meglepnünk tanulóinkat, 
a község lakosságát. Repertoá-
runkat úgy alakítjuk, hogy min-
dig az alkalomhoz illő darabok-
kal állhassunk a közönség elé. 

A kórus léte segíti a szülő-pe-
dagógus kapcsolatok elmélyü-
lését is, hiszen a próbák során le-
hetőség nyílik a gondok, problé-
mák egy kicsit kötetlenebb han-
gulatú megbeszélésére. 
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Szervezett lokálpatriotizmus 
Civil összefogás a falu értékeinek védelmében 

Páka (gy. f.) - Lokálpatrióta 
i és hagyományó'rző szellemi-

ségű civil szervezet alakult 
i a faluban. A több mint har-

minc tagú Páka Értékeiért 
Egyesület elnökének Bécs 
Józsefet választották. 

Bécs József elnök: „Szeret-
nénk elkészíttetni a községtör-
téneti monográfiát" 

mot alakítson ki, mely révén az 
egykori professzor hagyatékát, 
a teljes Öveges-életművet méltó 
módon lehetne ápolni. Az egye-
sület elnöke elmondta: sikerült a 
nyomára bukkanni annak a ko-
rabeli filmnek is, melyet Szabó 
Imre fényképészmester készí-
tett annak idején a professzor 
egyik pákai látogatásáról. 

- Öveges József mellett a Pá-
káról Kanadába elszármazott 
képzőművész, Molnár Sándor 
munkásságát is szeretnénk egy 
kiállítás erejéig bemutatni, aki-
nek Magyarországon is vannak 
jelentős munkái - folytatta Bécs 
József. - Ugyanígy emléket kí-
vánunk állítani Kása József pá-
kai mesemondónak is, valamint 
szeretnénk elkészíttetni a 
községtörténeti monográfiát, 
melyhez Molnár László szakér-
telmére és eddigi kutatásainak 
eredményeire támaszkodnánk. 

Páka természeti, épített és 
szellemi örökségének ápolása és 
megőrzése céljából civil szerve-
zet alakult a minap a községben. 
Az egyesület elnöke, Bécs József 
elmondta: a szervezetbe tömörü-
lés a lokálpatrióta és hagyomány-
őrző szellemiségű személyek 
számára nagyobb lehetőséget 
nyújt a helyi értékek óvására. 

- Elsődleges feladatunknak 
tekintjük a helytörténeti szem-
pontból jelentős tárgyi és szel-
lemi örökség ápolását- mondta 
a Páka Értékeiért Egyesület el-
nöke. - A helyi értékek védelmé-
ről szóló rendelet előkészítésé-
ben mi is részt vehettünk. 

Egy múzeum kialakí-
tását is tervbe vették 

Bécs József hozzátette: építé-
szeti szempontból a temetői ká-
polna, a Cserta-patakon átívelő 
függőhíd, a község bel- és külte-
rületén és a környező szőlőbir-
tokok környezetében felállított 
kőkeresztek, illetve az Öveges-
ház tartozik a védett értékek kö-
zé. Ez utóbbit az egyesület sze-
retné visszaszerezni jelenlegi 
tulajdonosától, hogy ott egy ku-
tatószobával kibővített múzeu-
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Település Vál. jog. sz. Igen Nem 
Zalaegerszeg 49322 21052 3149 
Nagykanizsa 42727 16055 2578 
Keszthely 17338 6784 1661 
Lenti 7003 2553 434 
Letenye 3680 1037 172 
Hévíz 4355 1963 434 
Zalaszentgrót 6298 2254 405 
Zalalövő . 2552 880 203 
Zalakaros 1563 638 107 
Alibánfa 360 143 13 
Almásháza 44 8 14 
Alsónemesapáti 583 141 44 
Alsópáhok 1004 354 89 
Alsórajk 332 98 10 
Alsószenterzsébet 74 45 7 
Babosdöbréte 400 167 28 
Baglad 58 22 10 
Bagód 1060 357 52 
Bak 1442 584 61 
Baktüttős 281 104 18 
Balatongyörök 780 359 98 
B alatonmagy aród 457 153 21 
Barlahida 146 67 10 
Batyk 344 130 32 
Bánokszentgyörgy 559 163 28 
Bázakerettye 706 336 37 
Becsehely 1801 457 63 
Becsvölgye 681 212 38 
Belezna 699 149 26 
Belsősárd 103 42 26 
Bezeréd 159 70 8 
Bocfölde 828 311 21 
Bocska 282 64 14 
Boncodfölde 193 97 18 
Borsfa 628 163 26 
Bókaháza 262 73 8 
Böde 239 81 12 
Bödeháza 71 39 7 
Börzönce 56 27 3 
Bucsuszentlászló 609 211 63 
Bucsuta 206 88 24 
Csapi 125 59 9 
Csatár 430 162 26 
Cserszegtomaj 1578 465 161 
Csertalakos 39 15 10 
Csesztreg 757 273 66 
Csonkahegyhát 260 79 20 
Csöde 83 26 12 
Csömödér 555 134 31 
Csörnyeföld 364 127 15 
Dióskál 414 99 17 
Dobri 188 62 15 
Dobronhegy 131 38 10 
Döbröce 69 26 15 
Dötk 26 16 4 

Települések és szavazatok 
Település Vál. jog. sz. Igen Nem 
Egeraracsa 298 76 12 
Egervár 861 315 44 
Eszteregnye 604 172 29 
Esztergályhorváti 387 81 51 
Felsőpáhok 455 132 55 
Felsőrajk 648 168 27 
Felsőszenterzsébet 17 10 0 
Fityeház 579 130 18 
Fűzvölgy 122 ' 61 13 
Galambok 922 260 72 
Garabonc 592 132 38 
Gáborjánháza 75 35 3 
Gellénháza 1369 655 106 
Gelse 970 261 42 
Gelsesziget 217 75 20 
Gétye 111 30 0 
Gombosszeg 37 26 3 
Gosztola 39 22 2 
Gősfa 282 96 25 
Gutorfölde 1002 281 123 
Gyenesdiás 2368 855 256 
Gyűrűs 71 34 3 
Hagyárosbörönd 245 77 24 
Hahót 998 324 63 
Hernyék 91 29 8 
Homokkomárom 168 58 4 
Hosszúvölgy 165 49 26 
Hottó 274 92 22 
Iborfia 18 8 4 
Iklódbördőce 286 87 25 
Kacorlak 204 66 15 
Kallósd 100 43 19 
Karmacs 641 208 41 
Kálócfa 166 57 29 
Kányavár 141 41 16 
Kávás 204 81 13 
Kehidakustány 789 251 59 
Kemendollár 462 177 41 
Keménfa 81 36 5 
Kerecseny 205 45 8 
Kerkabarabás 254 82 23 
Kerkafalva 114 40 22 
Kerkakutas 134 49 14 
Kerkaszentkirály 236 87 14 
Kerkateskánd 153 77 7 
Kilimán 223 87 8 
Kisbucsa 365 100 20 
Kiscsehi 179 69 23 
Kisgörbő 163 60 10 

Vál. Település 
Kiskutas 
Kispáli 
Kisrécse 
Kissziget 
Kistolmács 
Kisvásárhely 
Kozmadombja 
Kustánszeg 
Külsősárd 
Lakhegy 
Lasztonya 
Lendvadedes 
Lendvajakabfa 
Lickóvadamos 
Ligetfalva 
Lispeszentadorján 
Liszó 
Lovászi 
Magyarföld 
Magyarszentmiklós 
Magyarszerdahely 
Maróc 
Márokföld 
Miháld 
Mihályfa 
Mikekarácsonyfa 
Milejszeg 
Misefa 
Molnári 
Murakeresztúr 
Murarátka 
Muraszemenye 
Nagybakónak 
Nagygörbő 
Nagykapornak 
Nagykutas 
Nagylengyel 
Nagypáli 
Nagyrada 
Nagyrécse 
Nemesapáti 
Nemesbük 
Nemeshetés 
Nemesnép 
Nemespátró 
Nemesrádó 
Nemessándorháza 
Nemesszentandrás 
Németfalu 

jog. sz. 
160 
213 
158 
166 
156 
53 
49 

459 
89 

398 
86 
33 
39 

178 
47 

293 
356 

1039 
34 

240 
396 
96 
48 

701 
352 
216 
305 
228 
648 

1608 
233 
496 
378 
181 
782 
372 
382 • 
264 
440 
847 
402 
470 
259 
127 
273 ~ 
275 
283 
211 
170 

Igen 
69 
69 
42 
64 
52 
15 
15 

104 
32 

142 
38 
13 
26 
64 
20 

115 
125 
448 

21 
80 

170 
47 
14 

195 
114 
69 
67 
74 

200 
427 
92 

196 
88 
72 

260 
139 
170 
104 
147 
284 
137 
152 
116 
63 
72 
94 

109 
68 
61 

Nem 
6 

25 
27 

8 
21 
18 
12 
17 
10 
16 
3 
2 
1 

20 
10 

24 
11 
57 

2 
. 8 

16 
5 

12 
29 
40 

6 
40 
11 
46 
87 
22 
25 
11 
15 
46 
24 
43 
23 
26 
46 
10 
35 
25 

8 
24 
22 
13 
13 
42 

Vál. Település 
Nova 
Oltárc 
Orbányosfa 
Ormándlak 
Orosztony 
Ortaháza 
Ozmánbük 
Óhíd 
Pacsa 
Padár 
Pakod 
Pat 
Páka 
Pálfiszeg 
Pethőhenye 
Petrikeresztúr 
Petrivente 
Pókaszepetk 
Pórszombat 
Pölöske 
Pölöskefő 
Pördefölde 
Pötréte 
Pusztaapáti 
Pusztaederics 
Pusztamagyaród 
Pusztaszentlászló 
Ramocsa 
Resznek 
Rezi 
Rédics 
Rigyác 
Salomvár 
Sand 
Sárhida 
Sármellék 
Semjénháza 
Sénye 
Sormás 
Söjtör 
Surd 
Sümegcsehi 
Szalapa 
Szentgyörgyvár 
Szentgyörgyvölgy 
Szentkozmadombja 
Szentliszló » 
Szentmargitfalva 
Szentpéterfölde 

jog. sz. 
695 
246 
107 
103 
359 
108 
178 
485 

1498 
124 
761 
206 

1089 
163 
319 
365 
348 
778 
311 
704 
350 
53 

269 
36 

169 
515 
555 

35 
2 8 1 
851 
827 
350 
480 
409 
616 

1473 
577 
36 

746 
1278 
556 
497 
200 
258 
408 

73 
266 

88 
138 

Igen 
193 
69 
40 
31 

104 
27 
57 

128 
425 

52 
' 192 

72 
382 
23 
78 

143 
119 
263 

68 
230 
108 
29 

105 
17 
84 

150 
210 

12 
104 
270 
241 
110 
184 
114 
238 
415 
174 

8 
254 
377 
167 
202 
73 
76 

144 
25 
79 
32 
52 

Település Vál. jog. sz. Igen Nem 
Szentpéterúr 748 154 25 
Szepetnek 1347 390 48 
Szécsisziget 220 91 21 
Szijártóháza 37 19 6 

Nem 
Szilvágy 196 74 20 

Nem Teskánd 785 332 45 
47 Tilaj 184 55 22 
15 Tormafölde 356 116 37 
10 Tornyiszentmiklós 555 230 58 
4 Tófej 574 140 43 

18 Tótszentmárton 791 228 24 
15 Tótszerdahely 1024 258 45 
17 Tűrje 1488 441 88 
25 Újudvar 816 313 26 
79 Valkonya 54 29 5 
7 Vasboldogasszony 482 150 36 

22 Vaspör 322 140 30 
15 Vállus 133 47 4 
70 Várfölde 188 58 1 1 
21 Várvölgy 891 206 73 
12 Vindornyafok 106 29 13 
14 Vindornyalak 77 27 5 
12 Vindornyaszőlős 309 108 25 
32 Vonyarcvashegy 1624 642 175 
25 Vöckönd 76 38 13 
25 Zajk 198 60 7 
9 Zalaapáti 1199 311 97 

11 Zalabaksa 551 155 36 
29 Zalabér 606 164 37 
7 Zalaboldogfa 284 128 23 

1 1 Zalacsány 765 199 40 
44 Zalacséb 471 161 33 
38 Zalaháshágy 349 139 21 
8 Zalaigrice 113 20 5 

26 Zalaistvánd 328 134 24 
88 Zalakomár 2293 526 82 
72 Zalaköveskút 28 10 3 
30 Zalamerenye 194 74 22 
33 Zalasárszeg 80 34 12 
40 Zalaszabar 512 119 62 
50 Zalaszántó 781 234 77 
72 Zalaszentbalázs 735 237 40 
17 Zalaszentgyörgy 336 142 12 
15 Zalaszentiván 853 261 50 
75 Zalaszentjakab 283 53 7 
55 Zalaszentlászló 675 205 47 
17 Zalaszentlőrinc 241 61 19 
51 Zalaszentmárton 67 32 6 
19 Zalaszentmihály 920 288 51 
21 Zalaszombatfa 55 30 11 
44 Zalatárnok 606 217 21 
6 Zalaújlak 116 36 20 

25 Zalavár 827 200 51 
4 Zalavég 386 126 24 
5 Zebecke 77 30 8 
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Cél az egységes falukép 
Az esőbeállót „a falu mesterembere" építette 

Az új épület nemcsak szép, de praktikus is Fotó: Gyuricza 

Páka (gy. f.) - A központban 
található buszmegállóhoz 
egyedi kivitelű esőbeállót 
emeltetett az önkormányzat. 
A fából készült kis építményt 
a község által foglalkoztatott 
polgári szolgálatos katona 
Becze István készítette el. 

Páka központjában néhány 
napja tekintetet vonzó faépület 
áll, melyben a buszra várakozók 
találhatnak menedéket az időjá-
rás viszontagságai elől. 

- A korábbi esőbeálló évtize-
dekkel ezelőtt épült, s a kor kö-
vetelményeinek elsősorban esz-
tétikai okokból már kevésbé fe-
lelt meg - mondja Rudas Miklós 
polgármester, hozzátéve, hogy 
nem ez volt az első munka, ame-
lyet a buszmegállók környékén 
végeztek. Néhány éve az iskola 
mellé helyeztek el egy kisebb 
faépületet, így már csak a Csö-

mödér felőli faluvégen áll a régi 
bádogbódé, ott viszont a busz-
megálló öblét alakították át az 
előírásoknak megfelelően. -
Van a falunak egy ügyes mester-
embere, Becze István, aki polgá-
ri szolgálatos katonaidejét az 
önkormányzatnál tölti. Neki kö-
szönhetjük többek között azokat 
a hirdetőtáblákat, amelyeket az 
elmúlt években emeltünk. 

A buszmegállónál elhelye-
zett esőbeálló ívelt tetejével az 
említett hirdetőtáblák formavi-
lágát idézi. Ezzel is próbáltak 
egységes településképet kiala-
kítani. A buszmegálló-épület 
költségeit sikerült a minimálisra 
szorítani, hisz az önkormányzat 
rendelkezett a szükséges fa-
anyaggal, a kiviteli munkákban 
pedig a polgári szolgálatos kato-
na mellett olyanok vettek részt, 
akik szintén felajánlották segít-
ségüket az önkormányzatnak. 

ití ctfrAk ff; 



A reform helyre teszi a dolgokat 
Sári Lajos államtitkár a magyar oktatási rendszer problémáiról 
Páka (gy. f.) - Teljesítmény-
kényszerben él a hazai okta-
tás, ahelyett, hogy az élet-
hosszig tartó tanuláshoz 
szükséges készségeket, ké-
pességeket sajátíttatnánk el 
a gyermekekkel - mondja 
Sári Lajos, az Oktatási Mi-
nisztérium szakképzésért 
felelős államtitkára, aki a na-
pokban a pákán megrende-
zett fórumon a közoktatás 
tervezett reformjáról is szólt. 

Az államtitkár elmondta: az 
általános iskolás tanulók 75 szá-
zaléka halad tovább az érettségi 
megszerzésének irányába, s az 
érettségizett diákok 70 százalé-
ka felvételt nyer valamely felső-
oktatási intézménybe. Ezek a té-
nyek önmagukban örvendetes-
nek tekinthetők, ám az iskola-
rendszer sajátosságai miatt a 
diákok olyan ismereteket kény-
telenek elsajátítani, melyekre 
életük során soha nem lesz szük-
ségük. Sári Lajos szerint a terve-
zett közoktatási reform egyik 
eleme a racionális tananyag-
csökkentés kell legyen. 

A nagy baj az, hogy a diákok 
48 százaléka az általános iskolá-
ból kikerülve nem képes az értő 
olvasásra - mondta az államtit-
kár, aki szerint az értő olvasás -
s általában az élethosszig tartó 

tanuláshoz szükséges készségek 
és képességek - elsajátításának 
hiányáéit részben az iskolarend-
szer okolható. A tanulók többsé-
ge az általános iskola alapozó 
szakaszában - az első négy vagy 
első hat évfolyamon - megfele-
lő szinten tud olvasni, ám ezt kö-
vetően fokozatos hanyatlás kö-
vetkezik be. 

Sári Lajos: - Maga a rendszer 
abszurd! 

- A közoktatás alapozó sza-
kaszának gondjai, az együttmű-
ködési képességek, az értő olva-
sás, a tolerancia hiánya a szak-
iskolákban kristályosodik ki, 
ahol az adott korú népesség kö-

zel 23 százaléka tanul - folytatta 
a közoktatási szakember. - Azok 
számára, akik ott dolgoznak, az 
a borzasztó, hogy nem ők okoz-
zák, de még csak nem is az álta-
lános iskolákban tanítók. Maga 
a rendszer abszurd. Gondoljunk 
csak bele. Ma az a jó iskola, ahol 
a első osztályban február elejé-
re tudják az összes betűt. Füg-
getlenül attól, hogy az adott el-
sős 5 és fél vagy éppen hétéves. 
Másfél év különbség lehet két el-
ső osztályos kisgyermek között, 
s mi egyszerre akarjuk őket 
megtanítani írni-olvasni. 

A végzettek fele nem 
képes értő olvasásra 

- Nem értem, miért kell egy 
szerszámkészítőnek vagy egy le-
endő gépészmérnöknek magyar 
nyelv és irodalomból ugyanazok-
kal az ismeretekkel rendelkeznie, 
mint annak, aki a bölcsészettudo-
mányi karra kíván felvételizni -
folytatta. - Ezért kerül bevezetés-
re a kétszintű érettségi, amely egy-
ben a felvételi vizsgát is kiváltja. A 
diákok a tantárgyak többségéből 
középszintű tudást sajátíthatnak 
el, a továbbtanulásuk szempontjá-
ból fontos tárgyakból pedig emelt 
szintű vizsgát tehetnek. 

Z ( J . ZjooS . ófrvib Z2 ; UU^> 



Az új. esztétikus buszváró társadalmi összefogással készült. 

Új buszváró Pákán 
Az elavult buszmegálló mű-

szakilag és esztétikailag 
sem felelt meg a kor köve-

telményeinek, emellett a lakosság 
régi igénye is volt, hogy kicseréljék. 
A település fejlesztési lehetőségei-
nek gátat szab a forráshiány, ezért 
csak kisebb lépésekben tud fejlődni 
- nyilatkozta Rudas Miklós, Páka 
polgármestere. 

- Az új buszváró társadalmi 
munkában készült el. Polgári szol-
gálatosként egy faipari technikus, 
Becze István került hozzánk -
mondta Rudas Miklós -, aki elkészí-
tette az új buszvárót. A letenyei er-
dészettől Kovács Ferenc biztosítot-
ta a szükséges faanyagot, a dobri 
faüzem munkatársa, Kovács Ferenc 
megvágta és leszállította, majd Fe-
hér Béla pákai autószerelő a 25 má-
zsás monstrumot a végleges helyé-
re szállította, ahol ráhelyezték a te-
tőszerkezet és a bürkolatot. 

Az új buszváró - mely arculatá-
ban összhangban van a kihelyezett 
hirdetőtáblákkal - a település köz-
pontjában kapott helyet. A jövőben 
tervezik a Dózsa György utcai kicse-
rélését is, így mind a négy busz-
megálló a lakosság és az utazókö-
zönség megelégedését szolgálja 
majd. 
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Első ütem: a Péter-Pál 
napi búcsúhoz igazítják 
A rekonstrukció több évre is áthúzódik 

az állami segítségnyújtásra is 
érkezett ígérvény, anélkül hoz-
zá sem mertünk volna fogni a 
munkákhoz - folytatta Mester 
Vince, majd abbéli reményé-
nek adott hangot, hogy a hívek 
anyagi segítségnyújtására is 
számíthatnak. A település lel-
kipásztora azt is elmondta, a 
rekonstrukciós munkálatokat a 
Műemlékvédelmi Felügyelő-
ség szakmai koordinálása mel-
lett egy lenti vállalkozó végzi. 
A külső vakolást legkésőbb jú-
nius 29-éig, a hagyományos 

A jövő hónap végére eltűnhet az áll-
ványerdő a 300 éves templomról 

Péter-Pál napi búcsú idejéig 
szeretnék befejezni. 

- A templom renoválása 
mellett egyéb munkákat is ter-
vezünk - fűzte hozzá az espe-
res-plébános. - így többek 
között a községben található 
Szentháromság-szobor, vala-
mint az úgynevezett kisműem-
lékek felújítására is sor kerül. 

Páka (gy. f.) - Megkezdőd-
tek a helyi római katolikus 
templom felújítási munkála-
tai. A renoválást 2005-re, a 
helyi plébánia felújításának 
300 éves évfordulója tisz-
teletére rendezett ünnep-
ségre kívánják befejezni. 

A pákai templom egyes for-
rások szerint a középkorban 
épült. A községben immár kö-
zel három évtizedes lelki szol-
gálatot ellátó Mester Vince es-
peres-plébános mindezt azzal 
egészíti ki, hogy a 
településnek való-
ban volt az Árpád-
korban önálló temp-
loma, ám azt a török 
időkben teljesen el-
pusztították. A je-
lenlegi, titulusa sze-
rint Szent Péter és 
Pál apostolok temp-
loma ennek helyén, 
a régi romokat is 
felhasználva emel-
tetett 1720-ban, 
majd 1740 és '90 
között Borsos József 
plébános irányítá-
sával tovább bőví-
tették az épületet. 

A rekonstrukció 
már 1993-ban meg-
kezdődött a belső 
festéssel. Az idei 
évben a külső és 
belső vakolást vé-
gezik el, részben a 
falak nedvesség elleni védel-
mének biztosításával. A mun-
kálatok tervezett költsége 
nyolcmillió forint. Ennek egy 
részét saját forrásból bizto-
sítják, emellett számíthatnak a 
püspöki hivatal és az állam tá-
mogatására is. 

- A püspökség anyagi hoz-
zájárulását már megkaptuk, s 
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Egy évszázadot átélt 
Cselekvő részese is volt a zalai község történetének 

Juliska nénit a fia, Ángyán Jó; 

Páka (gy f.) - Rokonok, 
barátok és ismerősök 
társaságában ünnepelte 
századik születésnapját 
a zalai,községben élő öz-
vegy Ángyán Jánosné, 
Juliska néni, akinek tiszte-
letére Mester Vince espe-
res-plébános celebrált mi-
sét, míg az önkormányzat 
nevében Rudas Miklós 
polgármester köszöntötte őt. 

Ángyán Józsefné, azaz Né-
meth Julianna 1903. május 
16-án született azon a zalai tele-
pülésen, melyhez mindvégig 
hűséges volt. Mint azt Páka első 
embere, Rudas Miklós köszön-
tőjében kihangsúlyozta, Juliska 
néni nemcsak átélője, de cselek-
vő részese is volt a község törté-
netének. Gyermekeinek felne-
velője, áldozatos szívű édes-
anya, majd nagymama, déd-

ef és Mester Vince esperes-plét 

mama, a háztáji teendők min-
taszerű ellátója, a család kor-
mányzója, akinek életét szép és 
vidám emlékek - mint az 1942-
ben kötött házassága - éppúgy 
átszőtték, mint a szomorú, tragi-
kus események. Tette dolgát az 
egyszerű hétköznapokon, tevé-
kenységének minden mozzana-
ta a család és szűkebb környeze-
te érdekeit, javát szolgálta. 

- Mindezért nem járt neki ki-
tüntetés, s bizony a szerencsé-
nek sem volt gyakran kegyeltje, 

Születésnap 
Rokonok, ismerősök 
tucatjai köszöntötték 

de tudjuk, hogy többet jelentett 
számára családja, rokonsága 
szeretete, környezetének tiszte-
lete és megbecsülése, amely kö-

ános is köszöntötte 

zösségünkben kijár a hétközna-
pok egyszerű hőseinek is - foly-
tatta Rudas Miklós. - Kívánom, 
hogy Juliska néni helytállásá-
nak példája, annyi gondban, 
bajban, örömben megélt száz 
esztendejének ránk is sugárzó 
fénye még sokáig világítson. 

A köszöntő és az ünnepelt 
családjának otthonában tábori 
jelleggel megtartott, Mester 
Vince esperes-plébános és Páli 
Zoltán káplán által celebrált 
szentmise előtt-után a szel-
lemileg teljesen ép, de már já-
rásképtelen és hallássérült Julis-
ka nénit szerettei virágcsokrok-
kal és ajándékokkal halmozták 
el. Ajándékot küldött számára 
lapunkon keresztül a Zalai Hír-
lapnak az Amerikai Egyesült 
Államokban élő előfizetője, 
Huber Ottó is, aki a tengeren tú-
lon is büszkén vállalja magyar-
ságát. 
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Ápolják a barátságot 
A két település lakói tovább őrzik az elesettek emlékét 
Páka (gy. f.) - Közel egy he-
tet tölt el a zalai községben 
a németországi Wesendorf 
településének küldöttsége. 
A csoport évek óta visszaté-
rő vendég Pákán, a két köz-
ség szoros baráti köteléket 
ápol, mely még a II. világhá-
ború idejére nyúlik vissza. 

Közel hat évtizede annak, 
hogy 1945 januárjában a harco-
ló német alakulatok kiszolgáló 
személyzeteként zalai leventé-
ket vezényeltek a frontra. A Pá-
káról és környékéről elhurcolt 

Barátság H H Ü ^ B 

A második világhábo-
rúig vezethető vissza 

tizen-huszonéves fiatalok egy 
része sosem tért vissza, emlékü-
ket azonban mind idehaza, mind 
Németországban kegyelettel őr-
zik. Mindkét településen né-
met-magyar baráti kör alakult, 
mely szervezi a közös progra-
mokat, tovább mélyíti a barátsá-
got az egymástól több mint ezer 
kilométerre lévő falvak között. 

- Évente rendezünk találko-

A pákai szőlőhegyen is lehet tartalmas programot szervezni 

zókat, hol Németországban, hol 
nálunk - mondta a pákai civil 
szervezet elnöke, Lukács Tibor. 
— Az idén ők voltak a sorosak az 
ideutazással, jövőre mi me-

gyünk. A németek ezúttal öt 
napot töltenek hazánkban, eb-
ből egyet Budapesten, ahol 
megtekintik a fő nevezetessége-
ket. 
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SPORT-SZOLGÁLTATÁS 

Erősíteni is akarnak 
A gólerős pákai csapat a bentmaradást tűzte ki célul 

A Lenti városkörnyéki bajnokcsapat, a Páka együttese 

Páka (gy. f.) - Meggyőző 
fölénnyel, mindössze hat 
pont veszteséggel nyerte a 
lenti városkörnyéki labdarú-
gó bajnokságot a pákai 
együttes. A megyei másod-
osztály újoncának vezetői 
célkitűzésként a biztos ben-
tmaradást jelölték meg. 

Ahhoz, hogy ezt teljesíteni 
tudják, Pordán Attila jétékos-
edző szerint bizonyos 
posztokon jelentős erősítést kell 
véghezvinni. Az elmúlt évi 
bajnokságban mutatott 
egyenletes teljesítmény első-
sorban a kiváló csapatszellem-
nek, s a támadó felfogású játék-
nak volt volt köszönhető. A 24 
mérkőzés alatt 137 találatot ér-

tek el, ám nem lehet tudni, vajon 
az eggyel magasabb osztályban 
is marad-e ennyire gólerős a 
csapat. 

- Kapus posztján mindenkép-
pen kell igazolnunk, hiszen az 
előző bajnokságot egyetlen há-
lóőrrel játszottuk végig -
mondja á csapatot második éve 
irányító fiatalember. - Ezen kí-
vül a védelmünket szeretnénk 
még inkább megerősíteni. A tár-
gyalások jelenleg is folynak, 
egyelőre még nem tudunk konk-
rét személyeket megemlíteni. 

Pordán Attila szerint bizako-
dásra ad okot, hogy a tavalyi 
gárda - melynek tagjai a Páka 
mellett Csömödérből, Zebecké-
ről és Kisszigetről kerültek ki -
együtt maradt. A 15 fős keret, 

mely kiharcolta a feljutást, csak 
erősödhet az újonnan igazoltak-' 
kai. A játékoskeret mellett veze-
tői szinten is várható változás, 
az egykori pákai sikerkovács 
Büki László szakmai tapasztala-
tát is hasznosítani kívánják a jö-
vőben. 

- Anyagiak tekintetében is 
szükség lesz az erősítésre, sze-
rencsére az önkormányzat biz-
tosítja a működéshez szükséges 

Az utánpótlásról sem 
feledkeznek meg 

alapfeltételeket - tette hozzá az 
egyesület pénztárosa, Bedők 
Ferenc. - Ezen kívül számítunk 
a községben élő vállalkozók 
anyagi támogatására is. 

Rudas Miklós polgármester 
szerint erre szükség is lesz, hi-
szen a megyei másodosztályban 
nagyságrendekkel nagyobb 
költséggel kell számolni. Eddig 
az önkormányzat szinte kizáró-
lagos támogatóként segítette a 
csapatot. 

- A bajnokság kezdetéig he-
tente kétszer tartunk edzéseket, 
hétvégenként pedig edzőmérkő-
zéseket játszunk, zömében me-
gyei első és másodosztályú csa-
patokkal - vette vissza a szót 
Pordán Attila, a csapat edzője. -
Szeretnénk továbbá nagyobb 
hangsúlyt fektetni az utánpót-
lásnevelésre, jelenleg ugyanis 
közel 30 gyermek rúgja a labdát 
a Bozsik-program kezeiében a 
községben. Úgy gondoljuk, 
hosszú távon rájuk kell alapoz-
nunk. 
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Hat év után feloszlott a jól működő szolgálat 
A községek az alacsony állami normatíva mellett nem vállalhatták tovább fenntartását 
Gutorfölde (gy. f.) - Hat-
éves működés után, január 
elsejével megszűnt a 16 te-
lepülés ellátását biztosító 
Családsegítő és Gyermekjó-
léti Szolgálat. A gutorföldei 
központú intézmény fenntar-
tását az önkormányzatok 
anyagi nehézségeik miatt 
nem tudták tovább vállalni. 

A szolgálatot anno a közép-
zalai kistérségi társulás 11 tele-
pülése hozta létre az intézmény 
nevében is szereplő, az önkor-
mányzatok számára kötelező 
feladatok ellátására. Idővel to-
vábbi falvak „szerződtek ide", 
így volt év, amikor 16 települé-
sen dolgoztak a munkatársak. 

- A kistérség 17 települése 
közül 15 társult formában vál-
lalta a fenntartást, illetve Bu-
csutával volt még szerződésünk 
- mondja Káli Annamária, a 
megszűnt intézmény vezetője. -
Az egység azonban megbomlott: 
előbb Tófej, Baktüttős és Pusz-
taederics jelezte, hogy eztán 
gondozási központtal biztosítja 
a szakfeladatok ellátását, majd 
Kányavár, Páka, Ortaháza és 
Pördefölde is olcsóbb megol-
dást talált. S ezzel együtt a „ma-
radók" költségei persze nőttek. 

Gutorfölde polgármestere, 
Nyakas István szerint az állami 
normatíva közel sem fedezte a 
költségeket, melyek legfőbb há-
nyadát a munkatársak bére és 
annak járulékai tették ki. Ám a 
dolgozók számának csökkenté-
sére nem volt lehetőség: a szol-
gálat a törvény által előírt mini-
mális létszámmal dolgozott. 

- A két szolgáltatás ellátására 
lakosonként 494 forintot biztosít 
az állam, a tényleges költségek vi-
szont már tavaly ennek dupláját 
tették ki - így Nyakas István. -
2004-ben a csökkkenő látszám 
miatt az egy főre eső költség to-

Nyakas István: - Finanszíro-
zási kényszerben döntöttünk 

vább emelkedne, amit a megma-
radt nyolc önkormányzat már 
nem tudott vállalni. A szerezeti 
struktúrát minden esetben alá 
kell vetni az állami finanszírozási 
rendszernek, jelenleg pedig az a 
helyzet, hogy a korábbi évek gya-
korlatától eltérően a kormány in-
kább a házi gondozást támogatja, 
így nehéz szívvel, de a finanszíro-
zási kényszer miatt meg kellett 
hozni a döntést. 

Az intézmény felbomlása 
után az önkormányzatok több-
sége a lovászi központú Család-
segítő és Gyermekjóléti Szolgá-
lattal kötött szerződést, mely la-
kosonként 820 forintért látja el a 
feladatot. Nyakas István ezen-
kívül eredményként könyveli el 

Mindenk i maradt a 
szociál is ágaza tban 

azt is, hogy valamennyi volt dol-
gozójuk számára sikerült meg-
nyugtató megoldást találni; 
megváltozott munkakörben, 
esetenként részmunkaidős fog-
lalkoztatással, de mindenki ma-
radhatott a szociális ágazatban. 

- Munkánk alapfeltétele a bi-
zalom - véli Káli Annamária. 

Káli Annamária: - Lesz falu, 
ahol elölről kell kezdeni 

Ahhoz, hogy a családok mara-
déktalanul elfogadjanak ben-
nünket, a tapasztalatok szerint 
legalább három évre van szük-
ség, s amíg nincs meg a kellő 
összhang, érdekek sérülhetnek. 
Az öt és fél év alatt jól kiépült 
kapcsolatrendszerben dolgoz-
tunk, szerencsére többségében 
ugyanazok a személyek marad-
nak, akik korábban is ellátták a 
gondozási feladatokat, de lesz-
nek olyan falvak, ahol új család-
segítők keresik majd fel a rászo-
rulókat, így ott az alapoktól kell 
felépíteni majd a rendszert. Ez 
pedig sok időt és energiát kíván. 
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A bérekre nem mindenki kapott 
A zalai önkormányzatok közül több akad, amely visszafizet 
Zalaegerszeg (a. h. zs.) 
- Mégsem kap minden ön-
kormányzat kiegészítő támo-
gatást a közalkalmazottak, il-
letve a pedagógusok kötele-
ző béremelésére az államtól 
- derül ki a Pénzügyminisz-
térium nyilvántartásából. 

- A törvényi előírások min-
denekfelett mérvadóak - mond-
ta tegnap megkeresésünkre vá-
laszolva dr. Varga Sándor, a 
Pénzügyminisztérium illetékes 
főosztályvezetője. - A költség-
vetés a kötelező béremelésre ko-
rábban elhatározott 3 milliárd 
helyett hétmilliárd forintot kí-
vánt arra fordítani, hogy a pe-
dagógusok bérét 50 százalékkal 
meg tudja emelni. Tisztában volt 
ugyanis a kormányzat azzal, 
hogy erre nincs fedezete az isko-
lákat, tanintézeteket fenntartó 
önkormányzatoknak. 

A „bérhiki" néven elhíresült 
kiegészítő támogatásról koráb-
ban készült beszámolónkból ki-
derült, a kormány bizony jól kal-
kulált: se a nagy, se a kicsi tele-
pülés nem tudta előteremteni a 
béremelés fedezetét. 

- Zalából 349 millió forint 
értékben 41 önkormányzat adta 
be hozzánk a, hangsúlyozom, 
nem pályázatát - szögezte le dr. 
Varga Sándor. -Mert ez nem pá-
lyázat, csak az igényjogosultság 
regisztrálása. Epp ezért volt fe-
lülről nyitott a rendszer, ameny-
nyiben több pénzt fordítottunk 
erre. Am, ha az igénylés tör-
vényi feltételei nem teljesültek, 
tehát a helyi költségvetési hiány 
nem a bérjellegű kiadásokból 
származott, a „bérhiki" nem 
állhatott rendelkezésre. 

A zalai önkormányzatok kö-
zül nem egy akadt, amely előre 
ivott a medve bőrére, bízván ab-
ban, hogy a bérjellegű kiadások 
tekintetében törvényi háttérrel 
igazoltan maradnak alul a kifi-
zetési kötelezettségeket illető-
en. A „bérhiki" előleget Lete-
nye, Csesztreg, Eszteregnye és 
Szepetnek is felvette. De nem 
bizonyultak jogosultaknak. 

- Ezekben az esetekben nem 
volt dolgunk azt előre vizsgálni, 
hogy jogosultak lesznek-e a ki-
egészítő támogatásra a szóban 
forgó önkormányzatok - indo-
kolta az elmaradt támogatást dr. 
Varga Sándor. 

Miért? Mert a jogosultságot 
igazoló avagy cáfoló adatok 
csak később futottak be a Pénz-
ügyminisztériumhoz. 

A „bérhiki"-ből részesült 
egyébként Alsónemesapáti, Bá-
nokszentgyörgy, Belezna, Bu-
csuszentlászló, Csonkahegyhát, 
Csömödér, Felsőrajk, Fityeház, 
Gosztola, Gutorfölde, Hahót, 
Hévíz, Karmacs, Kehidakus-
tány, Kisgörbő, Lenti, Orosz-
tony, Páka, Pókaszepetk, Pölös-
ke, Pusztaszentlászló, Rédics, 
Salomvár, Surd, Sümegcsehi, 
Szentgyörgyvölgy, Tófej, Tor-
nyiszentmiklós, Tűrje, Újudvar, 
Várvölgy, Vonyarcvashegy, 
Zalabaksa, Zalakaros, Zala-
szentbalázs, Zalavár. Révükön 
több mint hatvanmillió forint jut 
a közalkalmazottak bérének ki-
fizetésére az állami kasszából. 

Nem kapott viszont a Zala 
Megyei Önkormányzat egyet-
len fillért sem, az igényelt 130 
millió forintból. 

- Ok azt kérték, hogy, szem-
ben a feltételekkel, a bevétel nö-

vekményének azon részét se ve-
gyük figyelembe, amely bérhor-
dozó tartalommal bír - jelezte 
az elmaradt támogatás okát a 
PM illetékese. - A törvény vi-
lágosan fogalmaz ez ügyben, 
meghatározza a bérhordozó fe-
dezetet. 

- Ebben az ügyben is jól lát-
szik a kormány szemfényveszté-
se - mondta erre Borsos József, 
a megyei közgyűlés általános al-
elnöke. - Statikus állapotokat 
vettek ugyanis figyelembe, így 
már eleve nem tudott egy csomó 
önkormányzat igényt benyújta-
ni. A költségekben kötelezően 
jelennek meg a bérfejlesztési 

A jogosultság relatív 
fogalommá vált? 

szintezések, ami magyarul a kö-
vetkező évi bér szinten tartását 
jelenti. A konstrukció nem szá-
mol a soros közalkalmazotti elő-
relépéssel, nem kalkulál az osz-
tályfőnöki pótlékkal, sem a ma-
gasabb iskolai végzettséget szer-
ző pedagógusokkal. Ami csak 
nálunk 9 millió forintot jelent. A 
nyugdíjba vonulók felmentési 
idejére járó összeggel sem szá-
mol ez a béremelési variáció. Ar-
ról már ne is beszéljünk, hogy a 
bevételi oldalon, furcsa módon, 
figyelembe vették az illetékbe-
áramlások működési tételeit is. 

A Zala Megyei Önkormány-
zat tehát 130 millió forinttól ele-
sik így, tehát az ez évre szóló 
406 millió forintos hiány -
melybe a bérkiáramlási többle-
tet egyébként belekalkulálták -
egy fillérei sem csökken. 



Molnár Ilona (Páka, Dózsa f 
Gy. u. 18.) a község polgármes-
terének, Farkas Istvánnak kíván 
a nyilvánosság előtt köszönetet 
mondani azért, hogy olyan em-
berséges és tiszteletet tanúsít az 
elesett idősek iránt. „Bárfebru-
ár 13-án majdnem nemmel vála-
szolt kérésemre, de végül is se-
gítséget nyújtott" — írja olva-
sónk. 

Ami történt: a falu első embe-
rétől ahhoz kért segítséget olva-
sónk, a polgármester úrnak ab-
ban kellett intézkedni, hogy a 
levélíró 78 éves, beteg, mozgás-
korlátozott, egyedül élő nővé-
rének tűzifáját „valaki" vágja 
fel. 

O cJ-Uc. LUZQJÁ" -
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Vízimalmok a Válickán és oldalvizein 
A h o g y a hely i ku ta tó k ider í te t te : m i n d e n k i l omé te r re e g y - e g y é p í t m é n y ju to t t 

• Gyuricza Ferenc 

Az alsó-válickai vízimalmok 
történetét dolgozta fel a Pá-
kán élő helytörténet-kutató 
Molnár László. Tanulmányá-
ban 16 épületről gyűjtött 
össze jellemző adatokat. 

Molnár László nevéhez az el-
múlt években több önálló kötet, 
illetve tanulmány is kötődik. A 
nevetés egészség címmel jelent 
meg még 1997-ben a dél-göcseji 
anekdotákat tartalmazó gyűjte-
ménye, legutóbb pedig Ortahá-
za történetével jelentkezett. A 
Vízimalmok a Zala megyei Alsó-
Válickán és mellékvizein című 
tanulmánya egy hosszabb kuta-
tómunka eredménye. 

- Az úgynevezett alsó-válic-
kai vízimalmok történetével még 
akkor kezdtem el foglalkozni, 
amikor a Göcsej Múzeum mun-
katársa voltam - mondja a ta-
nulmány szerzője. - Volt akkor 

Építésüket királyi 
engedélyhez kötötték 

ugyanis egy olyan elképzelés, 
hogy a megye valamennyi vízi-
malmát lajstromba vesszük, ám 
a terv mégsem valósult meg. 

A jelenleg 
az Olajipari 
Múzeumban 
dolgozó 
Molnár 
László ennek ellenére tovább 
folytatta kutatásait. Az Alsó-
Válickán és mellékvizein össze-
sen 16 malom nyomaira buk-
kant. Ezek jó részét azonban 
már csak írásos és verbális for-
rásokból ismerhette meg, illetve 

Molnár László a még meglévő, 
de ma már ipari tevékenységnek 
helyet biztosító pákai, úgyneve-
zett Czigola-malom mellett 

földrajzi el-
nevezések 
utaltak egy-
kori létezé-
sükre. A ma 

könnyűipari tevékenységnek 
helyet biztosító pákai Czigola-
malom kivételével valamennyit 
elbontották. 

— Ha a forrásvidéket nem 
számítjuk, a 26 km hosszú Alsó-
Válickán átlagosan minden ki-

lométerre jutott egy malom -
mondta a kutató. - Ezek a mal-
mok egészen a XIX. századig ki 
tudták elégíteni a környéken 
élők igényeit. Később azon-
ban a csekély vízhozamú pata-
kokon álló, kis teljesítményű 
malmok elveszítették jelentősé-
güket, helyüket a folyamatos 
üzemelést biztosító, mestersé-
gesen előállított energiával mű-
ködő malmok vették át. A ví-
zimalmokat sorra elhagyták 
gazdáik, vagy megszüntetve 
funkciójukat, lakásként szolgál-
tak tovább. Ez alól mindössze 
néhány volt csupán kivétel. A 
pákai malom fejlődésének 
csúcspontját éppen az 1940-es 
és '50-es évek fordulóján érte 
el. 

Molnár László hozzátette, a 
malmok építése a középkorban 
- akárcsak a váraké - szigorúan 
királyi engedélyhez volt kötött. 
A malmok építését maguk a 
molnárok végezték, akik a XVI. 
századi szóhasználat szerint fa-
munkát végző mesteremberek 
voltak. Az őrlést eleinte tulaj-
donképpen nem is a mester vé-
gezte, hanem valamelyik legé-
nye maradt otthon a munkát el-
végezni. A szó jelentése aztán 
később megváltozott, az építő 
molnárból lassan őrlő molnár 
lett. 
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8 ZALAI HÍRLAP DÉL-ZAL 

Ötszörös költség 
„ M e g l e p e t é s e k " a k á p o l n a te te je a lat t 
Páka (gy. f.) - A tetőszerke-
zet felújításával kezdetét 
vette a zalai település 
temetőjében található kápol-
na renoválása. A program 
megvalósulása érdekében 
az önkormányzat, a közel-
múltban alakult Páka 
Értékeiért Egyesület, vala-
mint a helyi általános iskola 
kollektívája fogott össze. 

ezer forintba kerül majd a ká-
polna rekonstrukciója. 

Rudas Miklós szólt arról is, 
hogy a hiányzó összeg előte-
remtéséhez jelentős segítséget 
kaptak a helyi áfésztól, melynek 
vezetője egyben a Páka Érté-

Az épület felkerült a 
helyi értékek listájára 

Mint azt Rudas Miklós pol-
gármester lapunknak elmondta, 
a kápolna tetőfelújítására még a 
tavalyi évben pályáztak a me-
gyei önkormányzat gazdasági 
és területfejlesztési bizottságá-

keiért Egyesület elnöke is. A 
munkálatokat pedig közösen, az 
önkormányzat, a helyi általános 
iskola kollektívája és a civil 
szervezet közösen végzik. 

— A Páka Er-

A felújítási munkálatokat három pákai szer-
vezet közösen végzi el Fotó: Gyuricza Ferenc 

hoz, mely 70 ezer forintos támo-
gatást szavazott meg a célra. A 
munkálatok megkezdésekor 
azonban kiderült, ennél az ösz-
szegnél jóval több pénzre lesz 
szükség. 

— Miután leszedtük a csere-
peket, kiderült, hogy a teljes lé-
cezést, valamint négy szarufát is 
ki kell cserélni - mondta el a te-
lepülés első embere. - Így szá-
mításaink szerint legalább 350 

tékeiért Egye-
sület kezdemé-
nyezésére a ká-
polna felkerült 
a helyi védettsé-
get élvező épü-
letek listájára, 
hiszen a donga-
boltozat pillé-
res megtá-
masztása miatt 
építészeti szem-
pontból is kü-
lönlegességnek 
számít - sorolta 
tovább Rudas 
Miklós, majd 
arról szólt, hogy 
bár az épület be-
fogadóképessé-
ge kicsi, . de 
évente egy al-
kalommal, min-
denszentek 
napján mindig e 
helyen tartják a 
szentmisét. 

Bécs József, 
a Páka Értékeiért Egyesület el-
nöke a polgármester által el-
mondottakat azzal egészítette 
ki, hogy a közeljövőben meg-
próbálják biztosítani a rekonst-
rukció folytatásához szükséges 
anyagi feltételeket, hiszen az 
épület alászigetelése és külső-
belső vakolása szakértők szerint 
legalább olyan fontos feladat-
nak tűnik, mint a tetőszerkezet 
felújítása. 

Megjelenik: 
Nagykanizsa, Lenti, Le tenye , 
Zalakaros városokban és a 
városokhoz tar tozó 145 
lakott helyen. 

I rodáink: 
8800 Nagykanizsa, Király u. 47. 
Tel/fax: (93) 3 1 0 - 8 1 4 . 
8 9 6 0 Lenti, Zrínyi u. 4. 
Tel/fax: (92) 3 5 1 - 8 0 4 . 
8868 Letenye, Szabadság tér 10. 
Tel/fax: (93) 3 4 3 - 0 7 3 . 

Szerkeszti: Varga Andor 

-
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Németországi utazás után a páftaiak 
Lukács Tibor, a pákai 

Német-Magyar Baráti Kör ve-
zetője Németországban tett 
legutóbbi utazásukról értesítette 
lapunkat. 

- Három ország sikeres pá-
lyázata révén immár második 
éve zajlanak az úgynevezett 

vizes programok Franciaor-
szág, Németország és Magyar-
ország részvételével. Tavaly 
Franciaország volt a rendezője 
a projektnek, ahol tizenhat és 
huszonhárom év közötti fiata-
lok vettek részt a tájék ten-
gervizeivel és annak ehető 

élőlényeivel foglalkozó tanul-
mányútnak. Idén ennek foly-
tatásaként a németországi 
mocsárvidék és természetes 
vizek vizsgálatára, azok meg-
tartó erejére, mezőgazdaságra 
való hatásuk elemzésére került 
sor. Több mint negyvenén 
vettünk rész a tanulmányúton, 
ebből tizennégyen pákaiak. 
Többek között a tőzeg vízmeg-
tartó erejével, annak élővilá-
gával foglalkoztunk. A Német-
Magyar Baráti Kör tagjai 
közül, jelentkezés alapján ve-
hettek részt a tanulmányúton 
fiataljaink. Hamburgtól észak-
ra a tenger élővilágát bemu-
tató akváriumokhoz is elláto-
gattunk. 

- Milyen folytatása lesz a 
projektnek? 

- Jövőre hazánk lesz a há-
zigazdája a projekt utolsó ré-
szének. Egyébként előírás, 
hogy mindhárom közösen pá-
lyázó ország részt vállaljon a 
szervezésben, és három éven 
belül megvalósítsa a tanul-
mányutakat. Nálunk a termálvi-
zekkel kapcsolatban lesznek 
különböző előadások, bemu-
tatók, melyek remélhetőleg 
ugyanolyan érdekesek és hasz-
nosak lesznek a fiatalok szá-
mára, mint az eddigi utazások. 
Az utolsó napon érdekesség-
ként egy olyan falat építettek 
vendéglátóink, ahol minden 
résztvevő ország fiatalja felraj-
zolhatta élményeit és a tanul-
mányút számukra legérdeke-
sebb momentumait. 

D.J. 
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Egy vödör hallal győzött 
Közel 70 kilóval lett „könnyebb" a horgásztó 
Lenti (gy. f.) - Átlagban kö-
zel 3 kilós fogást produ-
káltak a Sárberki-tavon 
megtartott horgászverseny 
résztvevői. A legszerencsé-
sebb pecásnak, Rosta And-
rásnak, egy egész vödörre 
való hal akadt horgára. 

A Lenti határában kiépített 
szabadidőközpont, s a hozzá tar-
tozó Sárberki-horgásztó egyre 
több látogatót vonz, hiszen az 
egykori kavicsbányából kialakí-
tott tórendszer a gyakori telepí-
téseknek' köszönhetően bővel-
kedik halakban. A felfokozott 

L érdeklődésnek köszönhetően a 
festői környezetben megbúvó, a 

; szükséges alapinfrastruktúrával 
ellátott tavon évente több alka-
lommal is horgászversenyt ren-
deznek. így történt ez az elmúlt 
hét végén is, amikor összesen 

26-an - közöttük néhány gyer-
mek és ifjúsági versenyző is -
kísértették itt a szerencsét. 

A reggel fél hétkor sorszám-
húzással kezdődő versenyre 
nemcsak a helybéliek, hanem a 
megye távolabbi pontjairól, sőt 
külföldről érkezők is benevez-

tek. A délelőtt 11 óráig tartó ver-
seny során tízen értek el értékel-
hető eredményt, közülük Rosta 
Andrásnak kedvezett leginkább 
a szerencse, neki összesen 15,96 
kilogramm hal akadt a horgára. 
Második helyen közel 11 kg-os 
eredménnyel Boczkó József 
végzett, míg a harmadik 8 kiló 
31 dekával a Szlovéniából érke-
zett Gerencsér Tamás lett. 

A mérlegelés során az is kide-
rült, hogy a versenyzők össze-
sen 67,79 kilogramm halat 
emeltek ki a vízből. 

Dr. Köppel Szilárd pákai állatorvosnak a több mint 5 kilós tel-
jesítmény is kevésnek bizonyult a dobogós helyhez Fotó: Gy. F. 
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Vis maior pályázat 
Páka, Ortaháza (gy. f.) - Vis 
maior pályázatot nyújt be a 
területfejlesztési tanácshoz 
a két község önkormányza-
ta. A napokban lehullott csa-
padék az óvatos becslések 
szerint is több száz ezer fo-
rintos kárt okozott, amelyet 
önerőből az önkormányza-
tok nem tudnak elhárítani. 

A közelmúltban hatalmas zá-
por vonult végig a Páka-Orta-
háza vonalon, az özönvízszerű 
esőzés újtán a falvak melletti 
domboldalakat jelentősen meg-
hordta az áradat. Mint azt Rudas 
Miklós pákai polgármester la-
punknak elmondta: főleg a sző-
lőbirtokokhoz vezető külterületi 
utakban keletkeztek vízmosá-
sok és egyéb károk, de a vízelve-
zető árkok is felteltek iszappal, 
hordalékkal. Ez pedig egy újabb 

természeti katasztrófa veszélyét 
hordozza magában. Miután a 
két község azonos körjegyző-
séghez tartozik az önkormány-
zatok úgy döntöttek, hogy a kár-
felmérést követően — még a na-
pokban - vis maior pályázatot 

- nyújtanak be a károk finanszíro-
zására a megyei területfejleszté-
si tanácshoz. 

Mégis van lehetőség a 
két falu támogatására 

A pákai polgármestertől azt is 
megtudtuk, hogy bár a megye 
vis maior kerete időközben már 
kimerült, a települések támoga-
tására mégis van lehetőség, hi-
szen ilyen helyzetben a megyei 
önkermányzat az igényeket a 
BM felé továbbítja. 
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ti Haranglábszentelés 
ís Vasárnap fél 12-kor a Páka 
d melletti szőlőhegyek szomszéd-

ságában található Háromszente-
ki kápolnánál haranglábszente-
léssel egybekötött szentmisére 
kerül sor. 

Könyvbemutató 
Gööcz .László Olvadó jégcsa-

pok cfl^történelipj^T^ényé-
nek benWatóján^erül sor va-
sárnap estóshét/orai kezdettel a 
lendvai zsinagógában. 
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Felszentelték a haranglábat 
Páka (gy. f.) - Új haranglábat növények termesztésére hasz-
szentelt a szőlőbirtokok szom- nálnak - az Istennel való talál-
szédságában található úgyneve- kozás jelképének nevezte. A 
zett Háromszenteki kápolnánál szentmise keretében az egyházi 
tegnap déli fél 12-kor Páli Zol- személy szólt még az össze-
tán, pákai káp-
lán. Az ünnepi 
szentmise kere-
tében a fiatal 
pap az idei esz-
tendő termé-
séért mondott 
hálát. A Páka 
és Tormafölde 
között lévő 
szőlőbirtokok 
tulajdonosai 
évekkel ezelőtt 
fogtak hozzá 
az úgynevezett 
Háromszenteki 
kápolna felújí-
tásához, illetve 
a kis épület kör-
nyékének rend-
betételéhez. Az 
idei évben -
ugyancsak a Páli Zoltán káplán a szőlőbirtokosok jelenlé-
gazdák összefő- tében szentelte fel az új haranglábat 
gása és adomá-
nya révén - új haranglábbal fogás erejéről és jelentőségéről 
gyarapodott az imahely. Tegnap is, melynek több helyi példáját 
ünnepi szentmise keretében ezt is említette,^ illetve köszönetet 
szentelte meg Páli Zoltán, pákai mondott az Úrnak a gazdag idei 
káplán, aki a hegyet - amelyet a termésért, valamint a napokban 
helybéliek szőlő és más haszon- befejeződött szüretért is. 

í/yi/^r £003. oÜJ~'i>-s g . 
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Saját gondozással 
Páka (gy. f.) - Önálló gondo-
zási központ kialakítását ter-
vezi a település. A megvaló-
sítás érdekében a helyi ön-
kormányzat már be is jelen-
tette kilépését a gutorföldei 
székhelyű Családsegítő és 
Gyermekjóléti Szolgálatból. 

Minderről a hétfő este meg-
tartott testületi ülésen esett szó, 
ahol többek között elhangzott: a 
társulási formában működő 
szolgálat fenntartása egyre na-
gyobb terheket ró az önkor-
mányzatokra. Pákán amúgy is 
felmerült az önálló gondozási 
központ alapításának lehetősé-
ge, hiszen a római katolikus 
templom szomszédságában ál-
ló, korábban szolgálati lakás-
ként funkcionáló épület meg-
üresedett. Mint azt Rudas Mik-
lós polgármester kiemelte: egy 
pákai gondozási központ nem-
csak a helyben élők szociális el-

látását segíthetné elő, hanem a 
körjegyzőséghez tartozó kisebb 
települések lakóiét is, mivel Or-
taháza, Kányavár és Pördefölde 
nagyságrendje miatt ezen fel-
adatot önerőből nem biztos, 
hogy el tudná végezni. Rudas 
Miklós szólt arról is, hogy kilé-
pési szándékukat jelezték a tár-
sulás felé, ám a jogi procedúrák 
miatt a folyamat akár több hóna-

Törekvés 
Kilépnének a gutor-
földei családsegítőből 

pon keresztül is eltarthat. A te-
lepülés önkormányzatának 
ugyanakkor arról is el kell gon-
dolkodnia, hogy a kötelező fel-
adatok közé tartozó szociális 
gondoskodást - az átmeneti idő-
szakban - milyen formában tud-
ja majd biztosítani. 

Dísznövényeket telepítettek 
Páka (gy. f.) - A közelmúltban 
örökzöld növényeket telepített a 
köztemetőbe a dél-zalai község 
önkormányzata. 

Mint azt Rudas Miklós pol-
gármester lapunk érdeklődésére 
elmondta: a képviselő-testület 
egyik tagja nyolcvan darab dísz-
növényt ajánlott fel e nemes cél-
ra. Az adomány-növényeket az 
önkormányzat tagjai a hivatal 
dolgozóival, valamint a község 

néhány önként jelentkező pol-
gárával közösen ültették ki, így 
azok már a település köztemető-
jét ékesítik. A minapi akcióval 
kapcsolatban a polgármester 
még elmondta: mindez egy át-
gondolt településrendezési 
program részét képezi, melynek 
folytatásaként a következő esz-
tendőre a falu szélére védőfásí-
tást, illetve a közterületek to-
vábbi csinosítását tervezik. 

^oJj&s ŐOQ3. ZG 
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Emberi hang, hétköznap is 
A község idős lakóit ünnepelték, köszönetet mondva a fáradozásukért 

Az idősek napi műsorban a helyi általános iskolások egy rövid jelenetet is bemutattak 

Páka (gy. f.) - A település 
időskorú lakóit köszöntötte 
vasárnap délután a helyi 
Vöröskereszt szervezettel, 
valamint az általános iskolá-
val és óvodával közösen 
a községi önkormányzat. 
A rendezvényen Mester Vin-
ce esperes-plébános dísz-
polgári címet vehetett át. 

A kora délutáni program az 
Öveges József Altalános Iskola, 
a helyi óvoda, valamint a község 
énekkarának több mint félórás, 
színvonalas műsorával vette 
kezdetét, mely során a gyer-
mekek mesejelenetekkel, ver-
sekkel, az iskola pedagógusai-
ból, tanulóiból, valamint a szü-
lői közösségéből verbuválódott 

Meggyőződés 
Elvégezték mindazt, 
amit elvártak tőlük 

kórus pedig az alkalomhoz illő 
dalokkal szórakoztatta a megje-
lenteket. 

A műsor közben elmondott 
köszöntőjében Rudas Miklós 
polgármester kiemelte, a rohanó 
hétköznapokban szükség van 
arra, hogy emberi hangon szól-
junk egymáshoz, a tekintetek és 
kezek összefonódása révén 
érezzük, éreztessük, társai va-
gyunk a másiknak. 

- Önmagát becsüli meg min-
den nemzedék azáltal, hogy tu-
domásul veszi: a világ nem vele 
kezdődött - idézte Sütő András 
gondolatát a község első embe-

re, majd saját szavaival folytat-
ta: — A mi világunk Önökkel: 
apáink, nagyapáink, szüleink 
munkásságával kezdődött. 
Önök építették számunkra azt a 
jelent, amelyben a mi generáci-
ónk egy újabb nemzedék jövőjét 
alapozhatja. Mindennapi mun-
kánkhoz az elődök példájából 
merítünk erőt, hitet, bátorságot. 
Köszönjük a példát és a buzdí-

tást, amit Önöktől kaptunk csa-
ládban, munkahelyen. 

A köszöntő során Rudas Mik-
lós arra is kitért, hogy az ünne-
peltek az elmúlt évtizedek során 
elvégezték mindazt, amit tőlük 
családjuk, nemzetük várt, így a 
megérdemelt pihenés éveit tölt-
hetik. Ugyanakkor az idősödő 
ember számára is ad még értel-
met az élet, hiszen egy mosoly-

lyal, a szeretet egyéb megnyil-
vánulásaival gazdagíthatják tár-
sadalmunkat. 1 

Az ünnepség végén az önkor- 1 
mányzat döntése értelmében t 
Rudas Miklós díszpolgári ok- 1 
levelet adott át Mester Vince es- \ 
peres-plébánosnak, aki rövi- 1 
debb megszakításokkal három t 
évtizede tevékenykedik a köz- í 
ségben. í 

• 
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„Vallom: hit nélkül élni nem lehet" 
Az önkormányzat díszpolgári címmel tüntette ki az esperes-plébánost 

• Gyuricza Ferenc 

A község érdekében végzett 
több évtizedes kiemelkedő 
munkásságáért díszpolgári cí-
met adományozott Mester 
Vince esperes-plébános szá-
mára Páka önkormányzata. 

A Lentiben született, de 
Tornyiszentmiklóson nevel-
kedett Mester Vince a máso-
dik világháború során, 1943-
ban bevonult édesapját fiata-
lon veszítette el. Ezt követően 
került Szombathelyre, ahol az 
akkori püspöki irodaigazgató, 
dr. Szakos Gyula vette párt-
fogásába. Elsősorban neki kö-
szönhető, hogy papi pályára 
lépett. 1956-ban szentelték 

pappá. Dispozí-
ciója 1959 kará-
csonyán szólította 
Pákára. A mai 
napig jól emlék-
szik vissza arra a 
téli napra. 

- December 
22-én költöztem 
Pákára- sorolja a 
több mint harminc 
évvel ezelőtti ese-
ményeket. - Ha-
vas eső esett, s én 

vonattal utaztam le Csömö-
dérig, majd onnan a kisvasúttal 
tovább Pákára. Nagyon kedves 
fogadtatásban volt részem. 

Mester Vince eleinte mint 
káplán töltött el négy évet a 
pákai plébánián, ahonnan Ker-
kakutasra, majd Petrikereszt-
úrra helyezte a megyés püs-
pök. 1977 szeptemberében 
azonban visszatérhetett a falu-
ba, ahol immár huszonhatodik 
éve ténykedik plébánosként. 
Mint azt a díszpolgári cím 
átadásakor Rudas Miklós pol-

Készül-
nek a 
három-
száz 
éves 
évfor-
dulóra 

gármester is ki-
emelte, meghatá-
rozó szerepe volt a 
pákai plébánia és a 
templom felújítá-
sában, s emellett 15 települé-
sen látja el a hívek lelkületé-
nek gondozását, miután előbb 
lispeszentadorjáni, majd As-
bóth István atya halálát köve-
tően a bázakerettyei plébánia 
nagyobb területének helyette-
sítését is reá bízták, így több 
mint harminc kilométeres ár-
mérőjű körben, Hernyéktől 
Bázáig jár misézni. Mint 
mondja, ezt a komoly felada-
tot a hívek segítsége nélkül -
főleg úgy, hogy a betegségek 
szinte egész életét végigkísér-
ték - nem tudta volna vállalni. 

Mester Vince esperes-plébánosnak meghatáro-
zó szerepe volt a pákai plébánia és a templom 
felújításában, s emellett 15 településen látja el 
a hívek lelkületének gondozását 

A pákai és környékbeli hívek 
azonban nemcsak a lelkipász-
tori munkában segítették, ha-
nem a plébánia és a templom 
felújításához is hozzájárultak. 

- Az építés is komoly fel-
adat, de a lelkek építése még 
ennél nehezebb, hiszen az a bi-
zonyos 40 év a hívek lelkületén 
nagyon sokat rontott - mon-
dotta az esperes-plébános. -
Amikor erre gondolok, mindig 
egy volt tanárom szavai jutnak 
eszembe, aki azt mondta: hit 
nélkül élni nem lehet, csak Is-
tenben bízva van jövőnk. Ezért 

is igyekszünk leg-
alább havonta 
egyszer eljutni 
minden faluba. 
Páka környéke egy 

rövid időszaktól eltekintve 
mindig is tisztán katolikus 
vidéknek számított. A ferences 
rendi szerzetesek már 1500 
körül megbíztak egy Fekete 
József nevű civil személyt az-
zal, hogy kereszteljen és te-
messen. Ettől az időszaktól 
kezdve mindig volt papja a fa-
lunak. A plébánia anyaköny-
veit 1705-től őrizzük, készü-
lünk is a háromszáz éves év-
fordulóra, addigra szeret-
nénk, ha a templom mellett a 
plébánia renoválására is új-
ból sor kerülhetne. 



A téli ünnepkör jegyében 
Zselégyertya is díszítheti az ünnepi asztalt 

Páka (gy. f.) - Az Öveges József Általános Iskola szülői 
szervezete a téli ünnepkörhöz kapcsolódva szervezett kéz-
műves foglalkozást kedden a pedagógusok és az intéz-
ményben tanuló gyermekek szülei számára, akik Lovkóné 
Kiss Kármen művész-tanár vezetésével a zselégyertya ké-
szítésének rejtelmeivel ismerkedhettek. A tárgyak egy ré-
sze a szombati alapítványi bálon kerül felhasználásra. 
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Gárdonyi Géza nevét vette fel az intézmény 
Erkölcsi tartásra, emberi helytállásra és hazaszeretetre tanította a nemzetet 
Csömödér (gy. f.) - Nagy-
szabású névadó ünnepség-
re került sor szombaton dél-
után a község alapfokú ok-
tatási intézményében. A ko-
rábban is egységet alkotó 
óvoda és iskola idén vette 
fel Gárdonyi Géza nevét. 

A történelmi regényei révén 
ismertté váló tanító-íróról előbb 
Czigányné Pető Anikó igazgató 
emlékezett meg. Mint mondta: 
Gárdonyi gondolatai, történe-
lemszemlélete, emberi és er-
kölcsi helytállása olyan tiszta 
forrás, amelyből mindenki me-
ríthet. 

- Gárdonyi Géza, a nap-
jainkban is lámpásként emlege-
tett író és tanító mindannyiunk 
számára példakép - emelte ki a 
96 fős intézmény vezetője. -
Hisszük, hogy megértjük életé-

nek és műveinek hozzánk szóló 
üzenetét, hiszen mindannyian 
azért dolgozunk, hogy iskolánk, 
ez a kis lámpás, még sokáig vi-
lágítson. 

A megyei közgyűlés elnöke, 
Kiss Bódog Zoltán szintén a 
névválasztás helyességéről 
szólt, hiszen Gárdonyi - aki né-
met családi gyökerekkel rendel-
kezett - egész életén keresztül 
erkölcsi tartásra, hazaszeretetre 
tanította a nemzetet. 

A méltató beszédeket köve-
tően az iskola zászlajára emlék-
szalagot kötöttek a fenntartó ön-
kormányzatok - Csömödér, 
Kissziget, Zebecke, Iklódbör-
dőce és Hernyék - polgármeste-
rei. Az ünnepség alkalmából ké-
szült el az a közel 100 oldalas is-
kolatörténeti monográfia, mely-

Az iskola új zászlajára emlékszalagot kötöttek a fenntartó ön- nek szerkesztői munkálatait a 
kormányzatok polgármesterei Fotó: Gyuricza Ferenc pákai Molnár László végezte. 
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Páka (gy. f.) - A falu helytör-
ténetének összeállításával 
nyert első díjat egy országos 
pályázaton az általános is-
kola. A pályamunkát az in-
tézmény pedagógusai 
és tanulói állították össze. 

Az ország egyik jónevű élel-
miszeripari cége által még októ-
berben kiírt pályázatra összesen 
548 iskola jelentkezett, közülük 
48 Zalából - tudtuk meg Gyene-
se Ferencnétől, a pákai intéz-
mény igazgatójától. A pályázati 
kiírás szerint a gyermekeknek és 
a pedagógusoknak azt kellett 
felvázolniuk, mit vinnének ma-

gukkal az Európai Unióba, illet-
ve hogyan mutatnák be lakóhe-
lyünk nevezetességeit. 

- A tantestületünk döntése 
egyhangúlag úgy szólt, hogy 
Páka komplex történetét mutas-
suk be - folytatta az Öveges Jó-
zsef Általános Iskola igazgató-
ja. - Bemutattuk a település tör-
ténetét, gazdaságát, földrájzi 
környezetét, növény- és állatvi-
lágát. A pályázati anyagban kü-
lön fejezetet kapott a vár, az 
olajkutak, a templom, a szőlő-
birtokok mellett található Há-
romszenteki kápolna, illetve az 
iskola és az oktatás története. 
Természetesen nem maradha-

Gyenese Ferencné igazgató Öveges József portréjával 

tott ki Öveges József munkássá-
gának ismertetése, de a falu és 
az iskola életével kapcsolatos 
történetek és anekdoták, illetve 
népszokások, népi gyermekjáté-
kok bemutatása sem. Emellett 
arra próbáltunk rávilágítani, 
milyennek látják a gyerekek la-
kóhelyüket, így több általuk írt 
verssel és prózával egészítettük 
még ki a dolgozatot. 

Gyenese Ferencné szólt arról 
is, hogy munkájuk során igye-
keztek a már meglévő kutatási 
adatokat felhasználni, így többek 
között Molnár László és a torma-
földei Gyuricza Sándor korábbi 
munkáira támaszkodtak. 

- Sokat dolgoztunk, de megér-
te, hiszen az első helyezéssel 180 
ezer forintot nyertünk, amit kö-
telezően gyermekrendezvényre 
kell fordítanunk. Úgy érezzük, 
egy-egy ilyen elismerés lendüle-
tet ad a további munkához, bár 
ha nem lettünk volna a díjazottak 
között, akkor sem panaszkod-
nánk, hiszen olyan értékes 
anyagot állítottunk össze, amit 
feltétlenül meg kell becsülni. 
Miután az igazi értéket akkor 
tudjuk a falu és a környező tele-
pülések lakói felé közvetíteni, ha 
ezt a pályamunkát velük is meg-
ismertetjük, ezért arra gondol-
tunk, hogy szerencsés lenne ta-
lán azt könyv formájában kiadni. 
Azóta fel is vettük a kapcsolatot 
egy nagykanizsai kiadóval. 

14W W - v teoh- ,'OÜUU^H Z 
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Az első tanító neve 
örökre ismeretlen 
Iskolai évkönyv a névadó ünnepség tiszteletére 
Csömödér (gy. f.) - A Gár-
donyi Géza Altalános Iskola 
névadó ünnepsége alkalmá-
ból jelent meg az a közel 
százoldalas kötet, mely Mol-
nár László pákai helytörté-
nész és az intézmény tan-
testületének közös munkája. 

A Csömödéri Gárdonyi Géza 
Általános Iskola évkönyve cí-
met viselő kiadvány nemcsak az 
intézmény közel 110 éves múlt-
ját vázolja fel, s mutatja be tan-
testületének tagjait, egykori és 
jelenlegi diákjait, hanem a köz-
ség egészen Szent István király-
ig visszanyúló oktatástörténeté-
be is bepillantást enged. Mint a 
helytörténeti szempontból leg-
értékesebb, önálló tanulmány-
nak is tekinthető, A csömödéri 
gyerekek alapfokú iskoláztatása 

A CSÖMÖDÉRI . 

GÁRDONYI GÉZA 

ÁLTALÁNOS ISKOLA ÉVKÖNYVE 

2003 

és az iskola története című, alig 
több mint 10 oldalas fejezetben 
Molnár László írja: „Csömö-
dérnek viszonylag későn lett 
önálló iskolája, addig a tanulni 
vágyó, illetve tanulásra köte-

lezett gyerekek Pákára jártak." 
De nemcsak a helyi iskola 

1895-re tehető megalapítása, 
előtt tanultak a csömödéri diá-
kok a szomszédos településen -
melynek 1121-ből való első írá-
sos említésekor már fellelhető 
bizonyos utalás az egyházi taní-
tásra is - , hanem az ötvenes 
évek elejétől kezdve egészen 
1974-ig, mivel ebben az idő-
szakban csak alsó tagozatos ok-
tatás folyt a községben. 

Az első csömödéri tanító ne-
ve ismeretlen, s azt sem tudjuk 
biztosan, 1908-ig hány pedagó-
gusa volt a falunak. Molnár 
László tanulmánya szerint eb-
ben az évben már az a Küronya 

Évkönyv • • • • • • I 
A z 1974 -es é v vol t 
a f o r d u l ó p o n t 

István oktatja a gyermekeket, 
akinek 1913-ban született Jó-
zsef nevű f ia- Kővágóra változ-
tatott névvel - a második világ-
háború utáni Budapest első sza-
badon választott polgármestere 
lett. Ugyancsak 1908 tekinthető 
az első olyan esztendőnek, ami-
től kezdve - néhány év kivételé-
vel - a tanulók számát illetően is 
pontos adatok állnak rendelke-
zésre. 

A csömödéri iskola történeté-
nek fordulópontját az 1974-es 
évszám jelenti, a nyolcosztályos 
oktatás beindításával a tanulók 
és a tantestület létszáma meg-
emelkedett. Az 1974/75-ös tan-
évben 192, 1979/80-ban pedig 
196 diák tanult az intézmény-
ben. A tanulószám később csök-
kent, jelenleg 95 diákja van az 
iskolának. 
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ÁLLÁST KÍNÁL 

Csömödér, Kerkafalva, Nova, Páka, 
Zalabaksa Körjegyzőségeket és 

, Polgármesteri Hivatalt fenntartó 
I önkormányzatok polgármesterei 

pályázatot hirdetnek 

Zalabaksa önkormányzat 
gesztorságában létrejövő belső 

ellenőri társulásban 
belső ellenőri teendők 

ellátására. 
Pályázati feltételek'. 
- felsőfokú iskolai végzettség 

(közgazdasági, jogi vagy más felsőfokú 
iskolai végzettség esetén felsőfokú 
pénzügyi szakképesítés) 

- 5 éves költségvetési gyakorlat 

Bérezés a köztisztviselők jogállásáról szóló 
1992. évi XXIU. tv. szerint. 

A pályázatokat „Belső ellenőr" jeligével 
Zalabaksa község polgármesteréhez lehet 

benyújtani 2004. március 8-án, 16.00 óráig. 
Cím: 8971 Zalabaksa, Rákóczi u. 24. 

Pálxázatta! kapcsolatban információi Zalabaksa 

község polgármestere és jegyzője nyújt a 

921573-052-es telefonszámon. 
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Több százan mutatták meg, hogy mit tudnak 
Két helyszínen is zajlott a Zalai Művészet i Fesztivál területi bemutató ja a hét végén 
Megyei körkép (gy. f.) - Az 
elmúlt hét végén két helyszí-
nen is zajlottak a Zalai Mű-
vészeti Fesztivál területi be-
mutatói. Lentiben mintegy 
350-en, Nován pedig körülbe-
lül 150-en léptek színpadra. 

A Zalai Művészeti Fesztivál a 
Kultúrával a Nyugat Kapujában 
című rendezvénysorozat folyta-
tásának is tekinthető - utalt rá a 
novai Gönczi Ferenc Művelődé-
si Központban elmondott meg-
nyitóbeszédében Nyakas István, 
a Közép-Zala Kistérségi Társu-
lás elnöke, majd arról szólt, hogy 

Zsúfolásig 
telt nézőtér előtt 
• M a M M H H M n M a M a H M 

az elmúlt évek bebizonyították, a 
falun élő emberekben is ott gyö-
kerezik a kultúra iránti igény, 
amit egyebek között az is mutat, 
hogy minden évben zsúfolásig 
telt nézőtér előtt mutathatják be 
produkcióikat a szereplők. Ezút-
tal a kistérség három települése-
Gutorfölde, Páka és Nova - állí-

tott ki fellépőket, elsősorban 
néptánc, ének, illetve vers- és 
próza kategóriában. 

A 19 műsorszám közül a Me-
gyei Művelődési és Képzési 
Központ főelőadója, Erdei Fe-
renc által vezetett három fős 
szakmai zsűri a nagykutasi 
Vincze Martin és Ferencz Evelin 
mesemondókat, a pákai Dalra-
forgók énekkart, a gutorföldei 

Vadrózsák Néptánccsoportot, 
valamint a helyi asszonykórust 
és a harmonikán játszó Lendvai 
Andrást juttatta tovább. 

Lentiben két kistérség, a Ker-
ka Menti Települések Szövetsé-
ge, valamint az Orség-Göcsej-
Hetés Térségi Területfejlesztési 
Társulás mutatkozhatott be, ám 
mint azt Énekes István zsűriel-
nök - szintén a Megyei Művelő-

dési és Képzési Központ munka-
társa - a monstre program végén 
kiemelte, a falvak ezúttal csak 
szerény mértékben képviseltet-
ték magukat. 

A Lentiben színpadra lépő 42 
produkció közül a megyei bemu-
tatóra Krisztánovics György és 
Domonkos, Kovács Béla, Tóth 
Fanni és Domonkos Dóra vers-
és prózamondók, a kórusok kö-
zül a Reszneki Pávakör, a Rédi-
csi Asszonykör és a Szilvágyi 
Népdalkör, a hangszeres zene 
kategóriában a Cseke Császár 
Dóra és Simon Cintia páros, a lo-
vászi általános iskola furulya 
csoportja és a Félkótás Banda ci-
terazenekar, a néptáncosok kö-
zül a Simon Cintia-Veres János 
duó, a Kerka Művészeti Iskola 
negyedik évfolyama és a Kis-
Kerka csoportja, valamint az 
Öreg Kerka Táncegyüttes, a 
színjátszók közül a lenti Vörös-
marty Általános Iskola Góbék 
csoportja, a Lentikápolnai Asz-
szonykör és a Kerka Művészeti 
Iskola színjátszói, míg modem 
tánc kategóriában a Lámfalussy 
SZKI Plaza Cica Formációja ju-
tott tovább. A pákai Dalraforgók bemutatója 
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Kipusztult, majd újra benépesítették 
Elkészült és k iadásra vár a hozzáértő, szakavatott szerzőpáros falumonográf iá ja 

• Gyuricza Ferenc 

Gunturfeldeként szerepel az 
első írásos emlékben a 
közép-zalai régió egyik köz-
pontja, Gutorfölde, melynek 
még az idei évben megjelenik 
helytörténeti monográfiája. 

A kötetet az utóbbi időben 
mind több tudományos munkát 
jegyző pákai Molnár László és a 
megyei levéltár igazgatóhelyet-
tese, a településről származó, de 
ma már Zalaegerszegen élő Káli 
Csaba történész írja. 

A jellegzetes zalai lankák kö-
zé ékelődött Gutorfölde templo-
mának első írásos említése a 
XIII. századból, pontosabban 
1270-ből való. A település neve 
itt még Gunturfeldeként szere-
pel, ám egy későbbi, 1377-ben 
keltezett forrás már Gotorfuel-
deként említi. Mindkét név ma-
gyarázata azonos: Gutor - va-
gyis mai szóhasználattal élve 

A XIII. századi dokumen-
tum Gunturfeldeként említi 

vélhetően egy német Günther 
személynevű nemes birtoka. A 
falu a középkor derekán a török 
támadások következtében telje-

sen elpusz-
tul, lakói 
hosszú időre 
el is hagyják 
azt, s csak a XVIII. században 
népesedik be újra. 

Ezek az adatok a Molnár 
László által feldolgozott fejeze-
tekből valók. A falumonográfia 
megírásából a Pákán élő hely-
történész vállalt nagyobb szere-
pet, egészen a XX. századig ve-

Az írásos források a települést 
először 1270-ben említik. Az ak-
kori templom helyén ma már egy 
barokk stílusú épület áll 

zeti vegtg a 
legfontosabb 
eseménye-
ket, a gazda-

sági és társadalmi életben bekö-
vetkezett változásokat, vala-
mint napjainkig bezárólag kíséri 
az oktatásügy, a közművelődés 
és a vallási élet alakulását. Káli 
Csaba főleg levéltári adatokra 
támaszkodva a múlt század poli-
tika-, társadalom- és gazdaság-

történetébe enged betekintést. 
- Gutorfölde az átlagos zalai 

falvakhoz képest jelentősebb te-
lepülés volt, ez lélekszámban és 
iparában is megmutatkozik, hi-
szen téglagyára, állami gazda-
sága, hűtőháza van - mondja a 
közelmúltról a levéltár igazgató-
helyettese. - Történetileg kirívó 
eseményről nem számolhatunk 
be, ami talán nem is baj, hiszen 
erre a korra általában a negatív 
előjelű események voltak a jel-
lemzőek. A közigazgatás szem-
pontjából viszont fontos megem-
líteni, hogy a XX. század során 
alakul ki Gutorfölde. Rádiháza. 
Náprádfa és Görbőpuszta egye-
sítésével a jelenlegi település-
szerkezet. A falu külső képe a 
'90-es években egy átlagosnál 
szintén jobb odafigyelésnek kö-
szönhetően előnyére változott. 

Káli Csaba arról is beszámolt, 
hogy falutörténeti monográfia 
kézirata teljesen elkészült, így 
elviekben nincs akadálya az idei 
évi megjelentetésének. A kia-
dást az önkormányzat vállalta 
fel, s mint azt Nyakas lsh'án pol-
gármestertől megtudtuk, a vár-
hatóan több ezer forintos költség 
fedezetére pályázatokat kíván-
nak benyújtani. Egyrészt a me-
gyei önkormányzathoz, más-
részt a települési kismonográfi-
ák kiadását támogató alaphoz. 

rrta'ir&iu* Jl.j %. 
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Faxon vonta vissza pályázatát 
A tegnapi közgyűlés megerősítette pozíciójában a városi könyvtár igazgatóját 

A testület némi vita után megerősítette pozíciójában a kis képen látható Czupi Gyulát 

CFolytatás az 1. oldalról.) 
A jólértesültek már hétfőn 

este tudni vélték, hogy az egyik 
pályázó az egyre inkább politi-
kai hangvételű vita miatt vissza-
lép a jelöltségtől. Az információ 
tegnap délben, a kanizsai köz-
gyűlésen nyert megerősítést -
ekkor olvasta fel Litter Nándor 
polgármester Bogár Imre faxon 
küldött üzenetét, melyben érte-
sítette a város vezetőit, hogy „az 
elmúlt hetekben kialakult hely-
zet miatt" visszavonja a pályá-
zatát. A zalaegerszegi szakem-

Szavazás • • • • • • 
Hónapokig tartó vita 
után egyhangú döntés 

ber hangsúlyozta: nem a szemé-
lye elleni támadások, hanem az 
késztette erre a lépésre, hogy a 
könyvtár dolgozóit is fenyege-
tések érték. 

így aztán egyetlen pályázó 
maradt „versenyben" a Halis 
István Városi Könyvtár igazga-
tói székéért - Czupi Gyula, aki 
az elmúlt években irányította az 
intézményt. A kibontakozó vitá-
ban azonban nem sok szó esett 
a pályázatáról - Sajni József 
(SZDSZ) az oktatási, kulturális 

és oktatási bizottság elnökeként 
ismertette testületük vélemé-
nyét a dokumentummal kapcso-
latban, majd Röst János alpol-

gármester tette szóvá a könyv-
tárban az elmúlt év során meg-
tartott politikai rendezvények 
túl magas számát. A jobboldal-

lett volna szabad bekövetkez-
nie. Frakciónk a könyvtárat 
az egyetemes és a magyar 
kultúra szentélyének tekinti, 
melynek politikamentesnek 
kell lennie. 

- Mi nem változtattuk meg 
véleményünket a szavazás so-
rán - hangsúlyozta Cseres-
nyés Péter (Fidesz). - Nincs 
bennünk elégedettség, egy-
szerűen megválasztottunk 
egy intézményvezetőt-erre a 
lépésre már októberben sor 
kerülhetett volna. 

ról Zakó László (MIÉP) arra 
emlékeztetett, hogy semmilyen 
konkrét szakmai érvet nem tud-
tak felhozni Czupi Gyula mun-
kássága ellen, Cseresnyés Péter 
(Fidesz) pedig arról beszélt, 
hogy a demokrácia megcsúfolá-
sa lenne, ha egyetlen ember dön-
tené el, melyik rendezvény poli-
tikai és melyik nem. 

Közel félórás szócsata után a 
képviselők 24 igennel szavazták 
meg Czupi Gyula igazgatói ki-
nevezésének meghosszabbítá-
sát újabb 5 évre - az egyhangú 
döntést Litter Nándor a közgyű-
lést követő sajtótájékoztatóján 
úgy értékelte, hogy nyugvó-
pontra került végre az ügy, 
melynek tanulságait érdemes-
nek tartja levonni. 

Frakcióvezetők a döntésről 
A könyvtárigazgatói ügy 

lezárásáról eltérően véleked-
tek a nagykanizsai közgyűlés 
frakcióinak vezetői. 

- A létező legjobb megma-
radt pályázat nyert - mondta 
Kelemen Z. Pál (MSZP). -
Nem vagyok elégedett, mert 
az lett volna jó, ha Magyaror-
szág különböző területeiről 
legalább 4-5 pályázó jelent-

kezik, s közülük választhattunk 
volna- ráadásul akkor nem ala-
kulhatott volna ki nemtelen vita 
az ügy kapcsán. 

- Az egész folyamatot sajná-
latosnak és méltatlannak tartom 
a jelöltek szempontjából - így 
Halász Gyula (SZDSZ). - Saj-
nos a másik pályázót, de még 
önkormányzati képviselőket is 
fenyegetések értek - ennek nem 
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Vezetőket neveztek ki 
Továbbra is Czupi Gyula a könyvtárigazgató 
Nagykanizsa (sz. a.) 
- Négy önkormányzati intéz-
mény vezetőjének kinevezé-
se ügyében is döntés 
született a dél-zalai város 
tegnapi közgyűlésén. A ha-
tározatok révén talán elcsitul 
a városi könyvtár igazgatói 
állásával kapcsolatban 
városszerte kirobbant vita. 

Több napirendi pont megtár-
gyalása után a nagykanizsai köz-
gyűlés címzetes igazgatói titulus-
sal tüntette ki Janzsó Antalt, a 
Cserháti SZKI, valamint Mayer 
Ferencet, a Batthyány-gimnázi-
um nyugállományba vonuló igaz-
gatóját. Ezt követően az új intéz-
ményvezetők megválasztására 

került sor - a „Cseri" élére Johan-
nidesz Istvánt, míg a BLG igaz-
gatójává Dénes Sándort nevezték 
ki a városatyák. Megerősítették 
ugyanakkor pozíciójában Szabó-
né Bohrát Margitot, a Micimackó 
óvoda vezetőjét. Zárt ülésen bírál-
ták el a Nagykanizsai Gazdaság-
fejlesztő Kht. ügyvezetői állására 
érkezett pályázatokat - azok kö-
zül Hiesz Miklós ajánlatát tartot-
ták a képviselők a legjobbnak, így 
őt bízták meg a gazdasági társaság 
jövőbeni irányításával. 

Egy hetek óta vihart kavaró 
ügy végére is pont került a teg-
napi közgyűlésen - döntés szü-
letett a városi könyvtár igazga-
tójának személyéről. (Folytatás 
az 5. oldalon.) 
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Fegyház embercsempészetért 
Egy u tazás i i roda szo lgá l t „ fedezékü l " a m e s t e r k e d é s e k h e z 

Véradókat 
köszöntöttek 
Páka (gy. f.) - Jubiláló 
véradókat köszöntött teg-
nap este a Vöröskereszt és 
a helyi önkormányzat. A 
körjegyzőséghez tartozó 
településeken élő 27 kitün-
tetett önkéntes véradó kö-
zül hárman - Becze Pál, 
Dávid József és Lukács 
Sándor - harminc alka-
lommal tettek eleget em-
bertársi kötelezettségük-
nek, a 25-szörös véradók 
száma hét, a hússzorosaké 
6 volt. 

\ 
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Lenti (a. g.) - Több évi fegy-
házra ítélt a városi bíróság 
a minap több embercsem-
pészt, akik között egykori 
határőrök is voltak. 

Az egyiptomi Ebrahim Mo-
hamed Aly (58) hazánkban mű-
ködtetett utazási irodát, amely-
nek fedezetében embercsempé-
szettel is foglalkozott. Rendsze-
resen küldött haza 100 dollárért 
meghívóleveleket, hogy Nyu-
gat-Európába igyekvő honfitár-
sai dolgát megkönnyítse. 

Tavalyelőtt december köze-
pén 15 egyiptomi érkezett Ma-
gyarországra azzal, hogy Ebra-
him Mohamed Aly segítségével 

Szlovénián keresztül utaznak 
tovább Nyugatra. A fővárosból 
a Lentiben élő Kiss István (50) 
bérelt mikrobusszal fuvarozta 
őket Zalába, ahol az ortaházi 
Horváth Vilmos (28) vette át a 
volánt. Nem sikerült azonban 
elérni Szlovéniáig, mert decem-
ber 19-én kora reggel Rédicsnél 
a határőrök feltartóztatták őket. 
Horváth Vilmos ekkor kiugrott 
az autóból és elmenekült. 

Az akcióban pénzért többen 
- köztük volt határőrök - is ki-
sebb-nagyobb szerepet vállaltak 
- szállítás, majd határon való át-
kísérés, túloldalon fogadás. 
Kiss István terhére rótták azt is, 
hogy 2002 márciusában Bicské-

ről Lentibe fuvarozott öt bangla-
desi, indiai személyt, hogy Szlo-
véniába juttassa őket, ám akkor 
is a határőrök karjaiba futottak. 

Kiss Istvánt 3 év, Ebrahim 
Mohamed Aly-t 2 év fegyházra 
ítélték. Horváth Vilmos bünte-
tése 1 év 2 hónap, végrehajtásá-
ban 3 évre felfüggesztett börtön. 

A volt határőrök közül a kis-
szigeti Horváth Istvánt (29) és a 
szécsiszigeti Pető Róbertet (31) 
2 év 6 hónap fegyházra ítélték, 
míg a pákai Tóth Róbert (28) 
büntetése 1 év 6 hónap börtön, 
végrehajtásában 3 évre felfüg-
gesztve, falubelije, Tóthi Tamás 
(29) 1 évi börtönbüntését is fel-
függesztették. 

loícu íkjx^yp i o o i i . op^Lu, ik.,sr. 
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Minőségre törekednek 
Főként vegyes borral jelentkeztek a gazdák 
Iklódbördőce (gy. f.) - A ta-
valyinál kevesebb mintával 
neveztek be a Két Hegyhát 
Egyesület tagjai a civil szer-
vezet által megrendezett 
borminősítőre, ám az ered-
mény magasan felülmúlta 
az egy évvel korábbit. Ez is 
jelzi: a helyiek a minőségi 
termelésre törekednek. 

A Két Hegyhát Egyesület ala-
kításának egyik alapgondolata 
éppen egy magasabb szintű bor-
kultúra meghonosítása volt, e 
tekintetben tehát néhány év alatt 
valóban szép eredményeket mu-
tathat fel a több települést is ösz-
szekovácsoló civil szervezet. 
Az idei évben összesen 29 min-
ta, 24 fehér- és 5 vörösbor került 
a háromtagú zsűri elé. 

Ebből egy vörös és öt fehér 
minta érdemelt arany minősí-
tést, összesen hét bor ezüstöt, 11 
bronzot, míg oklevéllel 5 mintát 
jutalmazott a Kovács Krisztina 
lenti borász, Sümegi Ferenc 
csörnyeföldei hegybíró és Mol-

nár Zoltán becsehelyi farmer al-
kotta zsűri. Az értékelés során 
elhangzott: az iklódbördőcei, 
csömödéri, kisszigeti, pákai és 
néhány lenti gazdát tömörítő 
egyesület törekvéset lassan 
meghozzák gyümölcsüket. 

A szőlőbirtokosok megfo-
gadták a borkezelés rejtelmeiről 

Cél ^ H H H B H 
Magasabb szintű bor-
kultúra meghonosítása 

tartott korábbi előadásokon el-
hangzott javaslatokat, így a ko-
rábbi technológiai hibák jó ré-
szét sikerült kiküszöbölni. Ez 
egyre inkább utal egy minőségi 
borkultúra meghonosítására a 
vidéken, melynek egyik speciá-
lis sajátossága, hogy többnyire 
vegyes borokat tesznek le az 
asztalra a gazdák. Az idei évben 
megrendezett minősítőn a leg-
magasabb fokozatot elért min-
ták mindegyike ilyen volt. 
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KITEKINTŐ } ZALAI I 
EGYÜTT KÖNNYEBB? 

ösztönzik az iskolák együttműködését 
Uniós csatlakozásunk közeledtével a kormányzat egyre erősebben 

ösztönzi különféle kistérségi társulások létrejöttét, remélve, hogy eb-
ben a formában több támogatást tudunk lehívni az „uniós kasszából". 
A közelmúltban épp az Oktatási Minisztérium indította útjára a kistér-
ségi közoktatási társulások létrejöttét támogató modellprogramját, 
amelynek keretében minden megyében egy kistérséget támogat egy 
ilyen rendszer kialakításában. 

Zala megyében erre a célra -
egyedüliként - a nagykanizsai kis-
térségben támogatják a projekt el-
indítását, ám nem ez lesz az első: 
Zalaszentgrót és Páka körzetében 
már működik egy iskolaszövetség; 
ez utóbbiról korábban lapunk is be-
számolt. A témáról a minap konfe-
renciát rendeztek Nagykanizsán, 
ahol Szentirmai Lászlót, az Oktatási 
Minisztérium főosztályvezetőjét, és 
Hamvas Tamást, a szaktárca szakér-
tőjét kérdeztük az oktatási társulási 
formáról. 

- A minisztérium programjában 
részt vevő kistérségek kidolgozzák 
azokat a térségi tervezési modelle-
ket, amelyeket adott esetben a me-
gyében a többi kistérség hasznosí-
tani tud a későbbiekben - mondja 
Szentirmai László. - A projekt fontos 
apropója az, hogy nagyon rövid 
időn belül megjelennek a többcélú 
kistérségi társulásokra vonatkozó 
pályázatok. Ezen pályázatok egyik 
feltétele lesz, hogy a térségi terve-
zés már elinduljon. 

- Mi a különbség egy ilyen pro-
jekt, és a már kipróbált iskolaszö-
vetség között? 

- Az iskolaszövetségek az intéz-
mények közti szakmai szövetségek, 
a társulások pedig a fenntartóhoz 
kötöttek, hagyományos intéz-
ményfenntartó társulások egyéb-
ként eddig is voltak az országban. A 
közigazgatási reform kifejezetten a 
többcélú kistérségi társulásokban 
gondolkodik, s egyelőre folyik még 

a vita arról, hogy kötelező legyen, 
avagy önkéntes egy-egy ilyen tár-
sulás megszervezése. Természete-
sen ezeknek a kialakulását, szakmai 
segítését kiemelt feladatának tartja 
az Oktatási Minisztérium, hiszen sok 
olyan közoktatási feladat van, ame-
lyet hatékonyan, optimálisan csak 
térségi együttműködésben lehet 
megvalósítani. 

- Egy-egy Ilyen társulás létre-
jötte nem generál iskolabezáráso-
kat, hiszen a társulás tagönkor-
mányzatai a hatékonyság okán va-
lószínűleg igyekeznek egy helyre 
koncentrálni a gyereklétszámot... 

- Nem hiszem, hogy ez generál-
ná az iskolabezárásokat, sőt, az 
együttműködésnek adott esetben 
lehet egy olyan előnye is, hogy a 
társulásba beilleszkedhetnek kisis-
kolák is. Meggyőződésem hogy 
nem ez indukál iskolabezárásokat, 
hanem a gyereklétszám csökkené-
se. Nem szabad elfelejteni, hogy 
több mint négyszázezer gyerek hi-
ányzik a rendszerváltás óta a ma-
gyar oktatásból, és az intézményi 
struktúra ezt elég nehezen követte. 
Nyilvánvaló, hogy azok a kistelepü-
lések, amelyek be tudnak tagozód-
ni egy társulásba, meg tudják tarta-
ni az iskoláikat, hiszen a társuláso-
kat a költségvetés támogatja. 

- Terveik szerint hány év alatt 
válik gyakorlattá az iskolák közti 
együttműködés ilyen formája? 

- Jelenleg folyik a törvényi elő-
készítés, ám reményeink szerint ha-

marosan elkészülnek a jogszabá-
lyok, a költségvetésben pedig mint-
egy hétmilliárd forint áll rendelke-
zésre a projekt elindításához. A te-
lepülések keresni fogják az együtt-
működés legjobb formáját, és sze-
rintem az elkövetkezendő időszak-
ban szaporodni fog a társulások 
száma - mondta a főosztályvezető. 

S hogy is néz majd ki a nagykani-
zsai térségi társulás? Hamvas Ta-
más, a minisztérium szakértője a 
következőket válaszolta: 

- Nagykanizsa és negyvenhét 
település alkotja a kistérséget. A 
lakosság száma 80.393 fő, a tankö-
telesek száma pedig 11.356 fő. Hu-
szonnégy településen van iskola, 
huszonnyolcon pedig óvoda. Az 
óvodások száma 2238, az általános 
iskolások száma 6568, a középisko-
lai tanulók száma pedig 4968. Ér-
dekes adat, hogy a szakellátásban 
részt vevő gyerekek 1230-ari van-
nak, ebből vidéki 146. A térségben 
hat százaléknyi gyermek kap szak-
ellátást, míg a városban huszonöt 
százalék! Szerintem ez a szám is 
mutatja, hogy a probléma megol-
datlan, erre is megoldást kínálhat 
egy társulás. 

Horváth Attila 



Kettős ünnep Pákán 

Az ünneplő pákaiak. _ x . . _ Fofo: Sar/ Zoltán 

Páka Község Önkor-
mányzata és a Páka Érté-
keiért Egyesület a Három-
szenteki Búcsúra és a vízhá-
lózat ünnepélyes átadására 
hívta az érdeklődőket a mi-
nap a Szentekhegyi kápol-
nához. Az ünnepség a helyi 
Dalraforgók énekkar műso-
rával kezdődött, majd Rudas 
Miklós, Páka község polgár-
mestere köszöntötte a meg-
jelenteket: 

- Sokunk áldozatos mun-
kájának köszönhető búcsúi 
rendezvényünk és a vízhá-
lózat átadása a mai napon. 
Külön köszöntöm Kollár 
Gyulát és Belső Tibort, a Két 
Hegyhát Egyesület képvise-
letében, Kovács Gyulát, a 
Lenti Vízmű vezetőjét, akik-
nek nagy szerepük volt be-
ruházásunk megvalósulásá-
ban. Fontos megemlítenem 
azokat, akik társadalmi mun-
kában segítették ennek a 
szép környezetnek a kiala-
kítását. 

- Ezen a csodálatos vi-
déken és napon nehéz meg-

hatottság nélkül megszólalni 
- kezdte Kiss Bódog Zoltán, 
a Zala Megyei Közgyűlés 
elnöke ünnepi beszédét. -
Büszkék lehetünk térségünk-
re, hiszen az innen csak né-
hány kilométerre, a csör-
nyeföldi dombokon termelt 
Bussay-borok nem csak ha-
zánkban, hanem immár az 
Alpok-Adria térségben is 
csúcsbornak számítanak kö-
zelmúltban elért sikereik 
alapján. Ezért gratulálok 
Önöknek, mint a zalai Da 
Bibere borlovagrend tagja, 
tudva, hogy ez a vidék meg-
szenvedi a jövőjét. Végre egy 
vidékké váltunk földrajzilag 
az uniós csatlakozás után. 
Fontosak az ilyen fejleszté-
sek, melynek első üteme a 
víz, de legyenek bátrak, kö-
vetkezzen a villany, folytas-
suk, ápoljuk évszázados ha-
gyományainkat. 

Ezek után Kollár Gyula, a 
Két Hegyhát Egyesület el-
nöke beszélt arról, hogy to-
vább folytatják egyesületük 
támogatásával a fejlesztése-

ket. A most átadásra kerülő 
vízhálózatot tovább vezetik a 
káricsai hegyek felé. Öt évvel 
ezelőtt született egyesületü-
ket a természeti környezetre, 
a gazdák szorgalmára és a 
borkultúra hagyományaira 
alapozták. Azóta folyamato-
san bővül egyesületük, az 
infrastruktúra fejlesztése pe-
dig alapvető igénye az itt 
szorgoskodó gazdáknak. A 
terveknek megfelelően a 

vízvezetékhálózat felét sike-
rült eddig megépíteni, de 
kész a villanyhálózat terve, és 
megkezdték a hozzájárulások 
gyűjtését is. 

Az ünnepség részeként 
Mester Vince esperes, Páka 
díszpolgára szentelte fel a 
vízhálózatot, majd ünnepi 
szentmisét celebrált a Há-
romszenteki Búcsú alkal-
mából. 

D.J. 
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Több mint emlékhely 
Az „olajos" települések gondjai azonosak a térségben 

Az olajipari múzeum szabadtéri részlegében kalauzolja vendégeit Tóth János igazgató 

Zalaegerszeg (t. s.) - Ne-
gyedik alkalommal találkoz-
tak tegnap olajos települé-
sek polgármesterei, akiket 
egy Phare-program az ipar-
történti emlékhelyek meg-
őrzésével kapcsolatos szer-
vezőmunkára késztetett. 

A Magyar Olajipari Múzeum 
igazgatója, Tóth János köszön-
tötte az „Olajipari emlékhelyek 
Zala-Mura térségében" Phare-
program keretében tegnap a sza-

badtéri kiállítóhelyre érkezett 
olajos települések polgármeste-
reit. Bázakerettye, Lovászi, 
Gellénháza, Ortaháza és Puszta-

Nehéz az ipari létesít-
mények hasznosítása 

szentlászló, valamint Petesháza 
képviselői a falumúzeumi érde-
kességeket követően a Papp 
Simon és Zsigmondy Vilmos 

emlékszobákat is megtekintet-
ték. 

Szakmai megbeszélésükön a 
. Phare-pályázat bővítésének 
részleteiről - Zalakaros és 
Újudvar bekapcsolását magyar 
részről - váltottak szót. Hamar 
kiderült a fehér asztal mellett 
Nemessándorházán folytatódott 
összejövetelen, hogy ma már 
mindegyik településen gond az 
olajipar visszaszorulása, az ipari 
épületek hasznosítása, a foglal-
koztatási nehézségek. 
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Esőben kezdték a versenyt 
A horgászat mellett a halászlé megfőzése is hangsúlyos szerepet kapott 
Csömödér (gy. f.) - Eleinte 
szakadó esőben, majd a fel-
hők felszakadozása után 
már kellemesebb időjárási vi-
szonyok között rendezte 
meg a Kerka menti Sporthor-
gász Egyesület hagyomá-
nyos halfogó és halászléfőző 
csapatversenyét, melyre az 
idén 23 nevezés érkezett. 

Vasárnap reggel szakadó eső 
fogadta az immár kilencedik al-
kalommal megrendezésre került 
Óbíró József Halfogó és Halász-
léfőző Csapatversenyre neve-
zett személyeket, ám a kelle-
metlen időjárás ezúttal sem 
szegte kedvét a versenyzőknek, 
összesen 23 csapat, köztük há-
rom szlovén is indult. 

Utánpótlás I 
A versenyen az ifjú-
ságiak is részt vettek 

- A versenyző csapatokat a 
már kialakult hagyományok 
szelleméhen két részre osztjuk: 
amíg a horgászok három külön-
álló szektorban próbálkoznak, 
addig ketten már el is kezdhetik 
a halászléfőzést-mondta Kosár 
Lajos, a civil szervezet alelnöke. 
- Ehhez minden csapat számára 
biztosítottuk a halat, a verseny-
zőknek csak a többi adalékot 
kellett magukkal hozniuk. A csa-
patok hatodik tagja pedig a kü-
lönböző szervezési, egyeztetési 
feladatokat látja el. 

Az egyesület helyettes veze-

A katasztrófavédelmisek ízlett 

tője hozzátette: a csapatverseny 
értékelése során azonos súllyal 
esik latba a horgászszerencse és 
a főzőtudomány. Az eső ugyan a 
halakat kissé megzavarta, ennek 
ellenére volt olyan versenyző, 
aki közel 10 kilónyit fogott. 

- Külön értékeljük az ifjúsági 
versenyzőket, ők természetesen 
egyénileg neveztek - sorolta to-
vább Kosár Lajos. - Egyesüle-

halászléje a második helyre vo 

tünk mindig is gondot fordított 
az utánpótlásra, azt hiszem, ez-
úttal sem vallottunk szégyent. 

A délelőtt 11 óráig tartó hor-
gászversenyen az A és B szektor 
legjobbjának egyaránt a Napsü-
gér versenyzői - Zakó Allbert és 
dr. Köppel Szilárd - bizonyult a 
legjobbnak, míg a C szektorban 
egy szlovén horgásznak, Miho-
lics Dusannak kedvezett a sze-

elég Fotó: Gyuricza Ferenc 

rencse. A legnagyobb tömegű 
halat, összesen 9 kiló 30 dekát 
szintén dr. Köppel Szilárd fogta, 
ám az ezért járó díjat felajánlotta 
az egyik ifjúsági versenyzőnek, 
a legtöbb darabszámot elérő, 
lenti Laki Józsefnek. Az ifjúsá-
giak között közel négy kilós tel-
jesítménnyel amúgy a pákai Fe-
hér Benjámin vihette haza a fő-
díjat. 



Továbbra is élvezi a bizalmat 
Páka (gy. f.) - Együttes testüle-
ti ülésen döntött a pákai kör-
jegyzőség négy önkormányzata 
az Öveges József Altalános Is-
kola vezetői állásának betölté-
séről. Az év során kiírt pályá-
zatra egyetlen személy, az in-
tézmény jelenlegi igazgatója, 
Gyenese Ferencné jelentkezett, 
akit a fenntartó önkormányza-

tok újabb öt éve meg is erősítet-
tek tisztségében. 

Az együttes ülésen a négy 
érintett önkormányzat, Páka, 
Ortaháza, Kányavár és Pörde-
földe képviselő-testületei arról 
is döntöttek, hogy részt kíván-
nak venni a megalakuló, Lenti 
székhelyű többcélú kistérségi 
társulás munkájában. 

Z.J,\. toolj .fúníu* i r . , rtftyf | 

A polgári iskola utolsó tanulói 
Újra találkoztak a negyven és ötvenöt éve végzet t öregdiákok 

A lenti öregdiákok találkozójára a templomban került sor, az 
iskolát ugyanis azóta már elbontották Fotó: Gyuricza Ferenc 

Lenti, Páka (gy. f.) - Öreg-
diákok találkozójára került 
sor a hét végén a két telepü-
lésen. Lentiben az egykori 
polgári iskola utolsó évfolya-
ma, az 55 évvel ezelőtt már 
általános iskolásként vég-
zett osztály tanulói, Pákán 
pedig a négy évtizede balla-
gott diákok elevenítették fel 
korabeli emlékeiket. 

- Kedveseim, nem is tudom, 
hogyan szólítsalak benneteket, 
hiszen azt nem mondhatom, 
hogy gyerekek — kezdte beszé-
dét Kómár József lenti kanonok 
az egykori polgári iskolások ta-
lálkozóján. Az 55 éve végzett 
öregdiákok egykori tanárai kö-
zül ma már csak a volt hitoktató 
él, de a 36 fős osztály több tagjá-
ról is csendes gyertyagyújtással 
emlékeztek meg az osztálytár-

Rendhagyó osztály-
főnöki órát tartottak 

sak, akik a négy elemi elvégzése 
után a polgári iskolába iratkoz-
tak. Aztán a tanévnyitón meg-
tudták, az oktatási intézmény 
megszűnt, helyette az államosí-

tott általános iskola ötödik évfo-
lyamos tanulóiként folytathat-
ják tanulmányaikat. Az egykori 
iskolaépületek közül az egyik 
ugyan még áll, ám használaton 
kívüli, romos, a másikat pedig 
néhány éve bontották le, helyén 
ma egy áruház parkolója talál-
ható, így a találkozóra a Szent 
Mihály templomban került sor. 

Pákán az 1964-ben végzettek 

tartották találkozójukat, kik an-
nak idején 41 -en jártak a ma már 
Öveges József professzor nevét 
viselő intézménybe. Itt Hajgató 
Ferenc egykori igazgató, vala-
mint a volt osztályfőnök, dr. 
Tánczos Frigyesné vezetésével 
és több tanáruk jelenlétében 
rendhagyó osztályfőnöki órán 
elevenítették fel a diákévek em-
lékeit. 



Értékőrzés a Válicka partján 
A gyerekek tematikus tábor keretében ismerkedtek a község értékeivel 
Páka (gy. f.) - Érdekes úgy-
nevezett értékmentő tábort 
szervezett a helyi és a kör-
nyékbeli településeken élő 
gyermekek számára a köz-
ség iskolája. A programban 
részt vevő 31 tanuló egy hé-
ten keresztül ismerkedhet a 
környékbeli műemlékekkel. 

Talán soha annyian nem vol-
tak még egyszerre a Válicka fe-
lett átívelő gyaloghídon, mint 
tegnap délelőtt. Néhány felnőtt 
irányítása mellett gyermekek 
tisztították drótkefével a vas-
szerkezetet. A lelkes diákok a 
pákai Öveges József Altalános 
Iskola által szervezett érték-
mentő tábor résztvevői, akik 
többek között a helyileg védetté 
nyilvánított híd festését is fel-
vállalták. 

- Tavaly rendeztük meg elő-
ször azt a tematikus tábort, 
amelynek célja a történelmi, 
építészeti értékek bemutatása, a 
néphagyományok ápolása volt 
- mondta Gyenese Ferencné, az 
intézmény igazgatója. - Akkor 
12 tanuló vett részt a program-

Program • • • • • • • 
A tábor sok érdekessé-
get kínál a gyerekeknek 

ban, s olyan kedvező volt a fo-
gadtatás, hogy idén is szerettük 
volna folytatni, ám ezúttal már 
drogprevenciós előadásokkal is 
bővült a tematika. A jelenlegi tá-

bort eredetileg húsz főre tetyez-
tük, ám meglepetésünkre több 
mint harminc, többségében hát-
rányos helyzetű gyermek jelent-
kezett. Ennek megfelelően a 
költségeket igyekeztünk minél 
inkább leszorítani, hiszen így je-
lentős terhet tudtunk átvállalni a 
szülőktől. 

Gyenese Ferencné hozzátet-
te: a tábor programjában az ön-
kormányzat által helyileg védet-

té nyilvánított, mintegy húsz 
méter hosszú függőhíd festése is 
szerepelt. 

- Ez a híd valamikor a 30-as, 
40-es években épült, s mint azt 
Srágli Lajos, a Magyar Olajipa-
ri Múzeum igazgatóhelyettese 
elődása során elmondta: stati-
kai megoldása miatt is különle-
ges - mondta a felújításra váró 
szerkezetről Németh Andrásné, 
a tábor vezetője. - Amikor ösz-

szeállítottuk a programsoroza-
tot, egyeztettünk a Páka Értékei-
kért Egyesülettel, s így született 
az a javaslat, hogy az előadá-
sok, a kézműves foglalkozások 
és a szabadidős tevékenységek 
mellett, a híd festésére is kerít-
sünk sort. Tavaly az elhagyott 
sírok, a kőszobrok rendbetételé-
nél működtünk közre, idén pedig 
ezzel járultunk hozzá községünk 
értékeinek megőrzéséhez. 
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Az iszap ellen is véd 
Hegyi út felújítása - Sapard-támogatással 

A hegyi birtokokra vezető út felújítása a közelmúltban a föld-
munkákkal kezdődött meg • Fotó: Gyuricza Ferenc 

Páka (gy. f.) - Húszmillió fo-
rintért aszfaltoztatja le a köz-
ség melletti zártkerti ingatla-
nokhoz vezető mezőgazda-
sági utak egyikét az önkor-
mányzat. A beruházást az 
EU Sapard-programja 14,5 
millió forinttal támogatja. 

— A falut körülvevő szőlőbir-
tokok megközelítésére önkor-
mányzatunk több éves, komplex 
programot dolgozott ki - mon-
dotta Rudas Miklós polgármes-
ter. - A mezőgazdasági utak asz-
faltozása, portalanítása az úgy-
nevezett Vajas-ároki út rendbe-
tételével vette kezdetét, aztán a 
tv-torony mögötti hegyháton kö-
vetkezett egy nagyobb beruhá-
zás, míg erre az évre a Táncsics 
út folytatásának aszfaltozását 
tűztük ki célul. 

A mintegy 600 méteres út a 
leágazásaival együtt 150 birtok 
megközelítését teszi lehetővé. 
Felújítását ez, illetve a nagyobb 
esőzések utáni károk megelőzé-
se indokolta: a hirtelen lezúduló 
csapadék következtében ugya-

nis e helyről rendszerint iszap-
áradat öntötte el a falut. 

-Az út aszfaltozásával együtt 
szeretnénk a vízelvezetést is ren-

. dezni- folytatta a polgármester. 
- A 3 méter széles aszfaltburko-
lat mellett két oldalt a biztonsá-
gos közlekedést elősegítő pad-
kát, valamint megfelelő mélysé-
gű árkokat építtetünk ki. A 
beruházás összértékének 75 
százalékát sikerült megnyer-
nünk Sapard-pályázaton. 

A felújítás után a Táncsics 

Koncepció ^ • • • • • 1 
Több éves, komplex 
programot dolgoztak ki 

úton még egy kisebb beruházás-
ra kerül sor: az orvosi rendelő 
előtti parkolót kívánják aszfal-
toztatni. A mezőgazdasági zárt-
kerti utak esetében pedig - a 
pénzügyi lehetőségek függvé-
nyében - a dömeföldi és a lász-
lóházi településrészeken foly-
tatnák a programot. 
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A legöregebb épület is megújul 
A település értékeinek megőrzése kötelesség, bár saját erőből nem sikerülne 
Páka (gy. f.) - A faluközpont 
rehabilitációjára nyújtott be 
pályázatot az EU SAPARD-
alapjához az önkormányzat. 
A 40 millió forintos program 
többek közt a római katoli-
kus templom környezeté-
nek, a parkoknak és szob-
roknak a rendbetételét, 
valamint egy sétálóút kiala-
kítását is magában foglalja. 

A pákai önkormányzat évek-
kel ezelőtt hozzáfogott egy esz-
tétikusabb községkép kialakítá-
sához, ám- mint daXRudas Mik-
lós polgármester elmondta — 
ahhoz, hogy igazán látványos 
eredményeket tudjanak produ-
kálni, saját pénzügyi lehetősé-
geiket ki kell egészíteni más for-

Ráadás fe-Vo,: 
A biztonságos közle-
kedésre is figyelnek 

rásból. Az idei SAPARD-ki-
írásban szereplő, történelmi 
községközpontok rehabilitáció-
jának támogatásáról szóló lehe-
tőség pontosan megfelel e cél-
nak, így a képviselő-testület a 
pályázat benyújtása mellett 
döntött. 

- Készítettünk egy koncep-
ciót, amelyben többek közt a falu 
legrégibb épülete, a római ka-
tolikus templom környezetének 
rendbetétele, a kőszobrokfelújí-
tása, további parkosítás és vi-
rágosítás, valamint közlekedés-
biztonsági szempontok miatt is a 
kulturális és közigazgatási köz-
pont sétálóúttal való összeköté-
se szerepel - ismertette a prog-

ramot a község első embere. -
Páka azon települések közé tar-
tozik, amelyek számtalan értéket 
halmoztak fel a múltban, s ne-
künk kötelességünk ezeknek a 
megőrzése, továbbadása. 

A polgármester hozzátette: 
terveik közt szerepel még a Bé-
ke és Kossuth út egyes sza-
kaszain a burkolat megerősíté-
se, a vízelvezetés megoldása, 
valamint az itt található busz-
megállókhoz a balesetmentes 

közlekedés érdekében öblök ki-
alakítása is. A szintén a község-
központban kialakított Wesen-
dorf-park forrását szökőkúttal 
szeretnék látványosabbá tenni, s 
ezáltal megmutatni, hogy az el-
múlt évek szárazságai ellenére 
is él a forrás. Számításaik szerint 
a nagyszabású program körül-
belül 40 millió forintba kerülne, 
ám ezzel hosszú távú megoldást 
találnának a napi gondok orvos-
lására is. 

— A Földművelésügyi és 
Vidékfejlesztési Minisztérium 
által kiírt SAPARD-programtól 
75 százalékos támogatást nyer-
hető el - mondta el Rudas Mik-
lós. - Amennyiben a pályáza-
tunk eredményes lesz, úgy 10 
millió forintos önrészt kell bizto-
sítanunk, s ezt még fel tudja vál-
lalni a község. A rehabilitációs 
program teljes költségét azon-
ban tisztán saját erőből nem 
tudnánk fedezni. 



Bővítenék a partnerkapcsolatot 
A f ranc ia és német mel lé lengyel és l i tván társakat ke resnek 
Páka (gy. f.) - Közel Ötven gálatot. A testvértelepülési vi- vevők - mondja Lukács Tibor, 
fiatal részvételével három- szonyt is ők kezdeményezték a pákai Német-Magyar Baráti 
oldalú nemzetközi ifjúsá- közel 15 évvel ezelőtt, majd eh- Társaság elnöke. - Most a mi 
gi találkozóra került sor hez kapcsolódott a francia falunk ad otthont egy hasonló 
a minap a zalai községben. Demouville, valamint két ki- tematikus találkozónak, ami 

sebb község, Couverville és sportprogramra és a termál-
A magyar falu és a német Sannerville is. vizekkel kapcsolatos informá-

Wesendorf kapcsolata a II. vi- - Két évvel ezelőtt Francia- ciók megszerzésére épül. A ta-
lágháborúig vezethető vissza: országban került sor egy há- lálkozó költségeit pályázati úton 
néhány pákai fiatalember leven- romoldalú ifjúsági találkozóra, teremtettük elő (ebben a német 
teként ugyanis a Hannover mel- ennek keretében a tengeri élőié- testvértelepülésünk járt az 
letti faluban teljesített frontszol- nyekkel ismerkedhettek a részt- élen) így az összejövetel min-

denki számára térítésmentes. 
Az egyhetes együttlét során a 

házigazdák és vendégeik egye-
bek között Hévíz, Zalakaros, 
Kehidakustány, valamint a ki-
hagyhatatlan Balaton kínálatát 
próbálhatták ki. Mint azt Jef 
Pertequin, a francia csapat ve-
zetője elmondta: remekül érez-
ték magukat Magyarországon, 
és a találkozónak az ismeret-
szerzés mellett hozadéka még, 
hogy kevésbé ismert szokások-
kal ismerkedtek, illetve új ba-
rátokra tettek szert. A német de-
legációt irányító Christiane 
Dittmar-Martoin pedig arról be-
szélt a búcsúzás előtt, hogy a 
jövőben lengyel és litván fiata-

A három nép fiai remélik: következő találkozójukra már öt lókkal tovább szeretnék bővíte-
országból érkeznek a vendégek Fotó: Gyuricza Ferenc ni a partneri viszonyt. 
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Augusztus 20-a alkalmából 
kitüntetett zalai pedagógusok 
Budapes t (mti) - Kimagasló 
szakmai munkája elisme-
réseként 133 pedagógus, 
egyetemi oktató és közigaz-
gatási szakember vehetett 
át elismeréseket augusztus 
20-a alkalmából Magyar 
Bálint oktatási minisz-
tertől hétfőn Budapesten. 

A kitüntetettek sorában zalai 
pedagógusok is vannak. A Ma-
gyar Köztársaság Elnöke a Mi-
niszterelnök előterjesztésére, au-
gusztus 20-a, az Államalapító 

Szent István ünnep alkalmából, 
kimagasló szakmai munkája el-
ismeréseként a Magyar Köztár-
sasági Bronz Érdemkereszt ki-
tüntetést adományozta dr. Ber-
tók Sóndornénak, a gyenesdiási 
Altalános és Művészeti Iskola ta-
nárának, Lengyák Istvánnak, a 
nagykanizsai Hevesi Sándor 
Általános Iskola tanárának, dr. 
Vajda Istvánnak, a zalaegerszegi 
Zrínyi Miklós Gimnázium taná-
rának,Var^aEjriőnénekja^^^ 
Öveges József Altalános Iskola 
és Óvoda iskolatitkárának. 

Z.U, Zaoh 



A hivatásos tűzoltók oltották el a tisztázatlan okok miatt tegnap 
kigyulladt személygépkocsit Fotó: Gyuricza Ferenc 

2rU, lo0ÍL. Cmft*^ 

Teljesen kiégett a gépkocsi 
A rossz útviszonyok akadályozták a tűzoltókat 

üzemanyaga egyszer csak be-
robbant. 

- Egy tompa puffanás hallat-
szott, majd mindenhonnan láng-
csóva csapott fel - mondta egy 
tanú. - Mire a tűzoltók ideértek, 
már menthetetlen volt az autó. 

A lánglovagok 12 perc alatt 

Páka (gy. f.) - Teljesen ki-
égett az a gépkocsi, amely 
tegnap lobbant lángra a za-
lai település belterületén. A 
tűzoltók nagy erőkkel vonul-
tak a helyszínre, ám az óriá-
si lángokkal égő autót már 
nem lehetett megmenteni. 

Egyelőre nem tudni ponto-
san, mitől is kapott lángra az 
Opel, melyet vezetője a telepü-
lés belterületén, az útszélen állí-
tott le. A szemtanúk - akik a jár-
műből szivárgó füstre, majd ki-
sebb lángnyelvekre lettek fi-
gyelmesek - eleinte kézi porral 
oltóval igyekeztek megakadá-
lyozni a tüzet, ám a gépkocsi 

értek a helyszínre, amiben köz-
rejátszott, hogy Iklódbördőce 
főutcáján a szennyvízcsatorna 
építése miatt immár harmadik 
hónapja nehéz a közlekedés. A 
megkülönböztetett jelzést hasz-
náló, szirénázó tűzoltóautónak 
többször lassítani kellett az útvi-
szonyok és egyes járművezetők 
nemtörődömsége miatt. 

Kezdetektől 
napjainkig 
Gutorfölde (gy. f.) - A me-
gyei múzeumigazgatóság ki-
adásában látott napvilágot az 
a település történetét feldol-
gozó kiadvány, melyet Kiss 
Gábor, a Deák Ferenc Megyei 
Könyvtár igazgatója ajánlott a 
minap az érdeklődők figyel-
mébe. A szerzők a kezdetektől 
napjainkig követték nyomon 
a falu históriáját, de kitértek 
néprajzi, geológiai és egyéb 
sajátosságaira is. 

A szerzők, Molnár László helytörténész (balról) és Káli Csa-
ba, a Zala Megyei Levéltár vezetőhelyettese a kiadvánnyal 

Zooh IS-.f kUlfc 



Pontszerző reményekkel utazik 
Horvá th Fe renc a m e g y e s z é k h e l y e l ső p a r a l i m p i k o n j a 
Zalaegerszeg (b. I.) 
- Tegnap dr. Gyimesi 
Endre, a város első embe-
re fogadta Horváth Ferenc 
gerelyhajítót, aki rövide-
sen Athénbe utazik, 
hiszen résztvevője 
a paralimpiának. 

Az Európa-bajnoki harma-
dik és a vb ötödik helyezett 
sportoló arra a nagy bravúrra 
készül, amely csak nagyon 
keveseknek sikerül. A három 
legnagyobb megmérettetésen 
pontszerző szeretne lenni. Ki-
emelte, hogy feleségének, aki 
egyben az edzője is, nagyon 
sokat köszönhet. Sportága 
versenyére szeptember 27-én 
19.30 órától kerül sor. Mivel 
ebben a versenyszámban az 
osztrák sportolók esélyesek, 
nagy valószínűséggel hazá-
juk televíziója közvetíti majd 
a rangos eseményt. 

Horváth Ferenc edzője és 

Dr. Gyimesi Endre (jobbról), Horváth Ferenc és Horváth Fe-
rencné Fotó: Pezzetta Umberto 

lelki támasza a felesége, aki a 
rendszeres orvosi kezelésekre 
és a tréningekre is személyko-

csival szállítja. Arról nem is 
beszélve, hogy a versenyeken 
sokat segít. 
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Kismonográfia, kordokumentumokkal 
Gutorfölde: három jelentősebb település és kilenc puszta, illetve uradalmi major alkotta 

• Gyuricza Ferenc 

Molnár László pákai hely-
történész és Káli Csaba, a 
Zala Megyei Levéltár 
igazgatóhelyettese a 
szerzó'je a Gutorfölde tör-
ténetét bemutató, közel 
kétszáz oldalas kötetnek. 

A falutörténet elkészítésében 
Bodorkós Zsolt működött még 
közre, ő a település földrajzi és 
geológiai viszonyait vázolta fel 
röviden a könyv egyik bevezető 
fejezetében. 

A Zala Megyei Múzeumok 
Igazgatósága által kiadott hely-
történeti leírás első a község tör-
ténetében - tudjuk meg Nyakas 
István polgármestertől, aki 
emellett azt is elmondta még, a 
falu lakói azt a Szent István ki-
rályt választották védőszentjük-
nek, aki a Kárpát-medencében 
államot, hazát alapított, s ezzel 

Nyolcadik kiadványként 
a minap látott napvilágot 

megteremtette a magyar nép 
megmaradásának feltételeit. 
Többek között emiatt időzítet-
ték a helytörténeti monográfia 
kiadását augusztus 20-ra, első 

királyunk ün-
nepnapjára. 

Maga a kö-
tet a Zalai kis-
monográfiák 
sorozat többi kiadványához ha-
sonlóan az első írásos említéstől 
egészen napjainkig dolgozza fel 
a három jelentősebb önálló tele-
pülés - Gutorfölde, Náprádfa és 
Rádiháza - egyesüléséből létre-
jött község történetét, de megem-

A település múlt századbeli 
fejlődésében a rádiházi ménes 
és a vasút megépítése játszott 
kiemelt szerepet 

lékezik azok-
ról az egykor 
szintén önálló 
falvakról, la-
kott helyekről, 

pusztákról, uradalmi majorokról 
is - összesen kilencet említ a kö-
zép- és újkori eseményeket fel-
dolgozó Molnár László - , me-
lyek a történelem évszázadai so-
rán elnéptelenedtek vagy beol-
vadtak a nagyobb településekbe. 

A falut 1377-ben Gotorfeul-
de, 1412-ben Guthorfelde alak-
ban olvashatjuk. Előtagja a 
nyelvészek szerint a német Gun-
daher, Förstemann személynév-
vel hozható kapcsolatba. Egy-
házi említése viszont már koráb-
bi, 1270-ből való - írja a legko-
rábbi oklevelekre, forrásokra 
hivatkozva a pákai helytörté-
nész. 

Gutorfödét számos zalai tele-
püléssel együtt a középkorban a 
törökdúlás veszélyeztette. Ké-
sőbb a Mátay család birtoka lett, 
de a magyar történelem sorsfor-
dulói is hatással voltak rá, a vi-
déket sem a Rákóczi Ferenc ve-
zette, sem az 1848/49-es sza-
badságharc nem kerülte el. 

A XX. század történetét fel-
dolgozó Káli Csaba a történelmi 
események mellett külön feje-
zetet szentelt a településkép vál-
tozásainak, a közigazgatás tör-
ténetének, de önálló címszó 
alatt olvashatunk a gazdasági 
fejlődésről, oktatás történetéről 
és a hitéletben bekövetkezett 
változásokról is. 

Emellett Molnár László a te-
lepülés néprajzáról szólva né-
hány olyan anekdotával, aforiz-
mával is megörvendezteti az ol-
vasót, amelyek a hasonló falu-
történeti monográfiákból 
többnyire kimaradnak. 
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NÉPSZAVAZAS 2004. december 5. 
Egyetért-e Ön azzal, hogy az egészségügyi közszolgáltató intézmények, kórházak maradjanak állami, önkormányzati tulajdonban, 
ezért az Országgyűlés semmisítse meg az ezzel ellentétes törvényt? 
Akarja-e, hogy az Országgyűlés törvényt alkosson arról, hogy kedvezményes honosítással - kérelmére - magyar állampolgárságot kapjon 

2 . ké rdés : az a magát magyar nemzetiségűnek valló, nem Magyarországon lakó, nem magyar állampolgár, aki magyar nemzetiségét 
a 2001. évi LXII. tv. 19. § szerinti „Magyar igazolvánnyal" vagy a megalkotandó törvényben meghatározott egyéb módon igazolja? 

1. kérdés: 

szavazásra megjelent 1. kérdés 2. kérdés 
Telepules jogosult (fő) (fő) igen/nem% igen/nem% 

AÍibánfa 354 97 65,96 34,04 52,63 47,37 
Almásháza 46 32 74,19 25,81 53,33 46,67 
A>ónemesapáti 605 167 81,93 18,07 60,00 40,00 
, páhok 1074 458 68,64 31,36 52,88 47,12 
Alsórajk 321 91 70,00 30,00 57,78 42,22 
Alsószenterzsébet 70 39 79,49 20,51 59,46 40,54 
Babosdöbréte 411 124 73,73 26,27 54,70 45,30 
Baglad 52 17 93,33 6,67 53,33 46,67 
Bagód 1078 347 75,15 24,85 57,18 42,82 
Bak 1452 469 65,87 34,13 44,47 55,53 
Baktüttös 293 84 69,62 30,38 56,41 43,59 
Balatongyörök 747 351 75,29 24,71 71,80 28,20 
Balatonmagyaród 454 128 70,63 29,37 50,00 50,00 
Bánokszentgyörgy 551 170 79,39 20,61 56,02 43,98 
Barlahida 148 89 86,36 13,64 60,67 39,33 
Batyk 342 93 82,02 17,98 61,36 38,64 
Bázakerettye 708 302 57,58 42,42 44,26 55,74 
Becsehely 1820 497 78,36 21,64 61,08 38,92 
Becsvölgye 674 185 81,42 18,58 66,11 33,89 
Belezna 690 124 75,21 24,79 60,16 39,84 
Belsősárd 106 51 83,67 16,33 66,67 33,33 
P re réd 152 62 78,33 21,67 72,88 27,12 
X i ö l d e 860 280 78,60 21,40 56,67 43,33 
Bocska 291 65 81,25 18,75 63,08 36,92 
Bókaháza 262 82 78,48 21,52 46,75 53,25 
Boncodfölde 214 91 74,12 25,88 61,18 38,82 
Borsfa 617 174 72,02 27,98 52,69 47,31 
Böde 241 91 72,73 27,27 37,93 62,07 
Bödeháza 66 45 84,44 15,56 80,00 20,00 
Börzönce 60 29 67,86 32,14 59,26 40,74 
Búcsúszentlászló 604 235 83,69 16,31 71,98 28,02 
Bucsuta 193 95 86,52 13,48 45,98 54,02 
Csapi 127 63 65,08 34,92 40,00 60,00 
Csatár 441 175 76,74 23,26 55,56 44,44 
Cserszegtomaj 1716 684 76,05 23,95 64,07 35,93 
Csertalakos 33 13 75,00 25,00 36,36 63,64 
Csesztreg 750 277 81,45 18,55 71,69 28,31 
Csonkahegyhát 270 112 73,87 26,13 56,88 43,12 
Csöde 78 37 • 77,14 22,86 58,33 41,67 
Csömödér 547 150 76,2 23,78 62,50 37,50 
Csörnyeföld 366 120 79,82 20,18 67,74 38,26 
Dióskál 407 106 81,19 18,81 60,40 39,60 

Dobri 183 69 82,09 17,91 71,64 28,36 
Dobronhegy 136 58 68,97 31,03 54,39 45,61 
Döbröce 69 42 87,80 12,20 57,50 42,50 
Dötk 26 9 66,67 33,33 22,22 77,78 
Egeraracsa 288 79 72,37 27,63 40,79 59,21 
Egervár 856 269 81,58 18,42 64,29 35,71 
Eszteregnye 604 196 78,42 21,58 58,33 41,67 
Esztergályhorváti 392 101 68,75 31,25 42,71 57,29 
Felsőpáhok 470 158 78,57 21,43 60,13 39,87 
Felsőrajk 641 193 71,96 28,04 60,32 39,68 
Felsőszenterzsébet 14 7 71,43 28,57 57,14 42,86 

eház 589 140 81,02 18,98 66,42 33,58 
Fűzvölgy 121 64 77,42 22,58 79,37 20,63 
Gáborjánháza 73 28 64,29 35,71 39,29 60,71 
Galambok 906 277 75,09 24,91 50,00 50,00 
Garabonc 570 130 80,31 19,69 66,67 33,33 
Gellénháza 1381 598 65,02 34,98 46,06 53,94 
Gelse 957 197 70,10 29,90 57,59 42,41 
Gelsesziget 215 75 78,67 21,33 50,00 50,00 
Gétye 110 27 73,08 26,92 36,00 64,00 
Gombosszeg 33 25 84,00 16,00 68,00 32,00 
Gosztola 33 15 64,29 35,71 53,33 46,67 
Gősfa 280 122 83,90 16,10 63,25 36,75 
Gutorfölde 976 325 85,49 14,51 59,94 40,06 
Gyenesdiás 2497 1096 75,12 24,88 67,04 32,96 
Gyürüs 74 30 62,07 34,93 28,57 71,43 
Hagyárosbörönd 253 75 77,03 22,97 69,33 30,67 
Hahót 972 269 77,99 22,01 57,31 42,69 
Hernyék 93 31 58,62 41,38 31,03 68,97 
Hévíz 4344 2176 73,20 26,80 67,01 32,99 

mokkomárom 167 79 84,21 15,79 75,00 25,00 
Hosszúvölgy 168 71 84,06 15,94 60,00 40,00 
Hottó 274 100 82,29 17,71 51,04 48,96 
Iborfia 17 11 63,64 36,36 45,45 54,55 
Iklódbördöce 270 80 89,47 10,53 76,00 24,00 
Kacorlak 201 70 81,16 18,84 72,06 27,94 
Kallósd 93 36 86,11 13,09 58,33 41,67 
Kálócfa 160 82 86,67 13,33 56,16 43,84 
Kányavár 139 54 88,46 11,54 71,15 28,85 
Karmacs 657 11 70,26 29,74 55,84 44,16 
Kávás 212 63 66,10 33,90 46,77 53,23 
Kehidakustány 794 246 73,03 26,97 58,44 41,56 
Kemendollár 456 151 72,11 27,89 54,05 45,95 
Keménfa 78 35 53,13 46,88 35,48 64,52 

szavazásra megjelent 1. kérdés 2. kérdés 
felépülés jogosult (fő) (fő) igen/nem% igen/nem% 

(erecseny 211 49 54,35 45,65 39,13 60,87 
(erkabarabás 236 69 61,76 38,24 47,06 52,94 
(erkafalva 107 61 83,33 16,67 75,00 25,00 
(erkakutas 129 62 93,55 6,45 71,19 28,81 
(erkaszentkirály 229 64 71,43 28,57 50,00 50,00 
(erkateskánd 145 72 76,06 23,94 53,52 46,48 
(eszthely 17117 7462 70,33 29,67 62,73 37,27 
(ilimán 222 50 46,94 53,06 34,00 66,00 
(isbucsa 367 125 76,42 23,58 52,07 47,93 
(iscsehi 177 74 91,78 8,22 80,56 19,44 
(isgörbő 162 47 78,72 21,28 48,89 51,11 
(iskutas 154 54 75,93 24,07 35,19 64,81 
(ispáli 218 95 73,33 26,67 58,70 41,30 
(isrécse 157 46 61,36 38,64 56,10 43,90 
(issziget 170 62 76,79 23,21 62,50 37,50 
(istolmács 154 65 69,84 30,16 40,63 59,38 
(isvásárhely 50 30 89,66 10,34 82,76 17,24 
(ozmadombja 48 36 76,47 23,53 60,00 40,00 
<ustánszeg 461 115 78,57 21,43 64,04 35,96 
<ülsősárd 85 29 65,52 34,48 41,38 58,62 
-akhegy 404 125 73,55 26,45 55,00 45,00 
•asztonya 77 29 50,00 50,00 50,00 50,00 
.endvadedes 33 16 43,75 56,25 12,50 87,50 
.endvajakabfa 27 13 69,23 30,77 30,77 69,23 
•enti 7069 2252 70,47 29,53 57,44 42,56 
•etenye 3657 982 69,02 30,98 51,92 48,08 
.ickóvadamos 174 55 64,81 35,19 55,56 44,44 
•igetfalva 50 30 68,97 31,03 41,38 58,62 
.ispeszentadorján 281 93 74,71 25,29 55,81 44,19 
-iszó 345 126 63,71 36,29 36,07 63,93 
•ovászi 1029 293 55,90 44,10 44,56 55,44 
tegyarföld 35 21 100,00 0,00 80,00 20,00 
/lagyarszentmiklós 240 66 71,43 28,57 55,38 44,62 
tegyarszerdahely 393 156 77,12 22,88 72,55 27,45 
iaróc 89 43 79,07 20,93 44,19 55,81 
fórokföld 43 16 81,25 18,75 68,75 31,25 
Hiháld 689 220 69,91 30,09 45,54 54,46 
lihályfa 341 157 91,50 8,50 77,92 22,08 
likekarácsonyfa 219 61 68,85 31,15 57,38 42,62 
ülejszeg 295 102 80,61 19,39 60,82 39,18 
lisefa 236 82 70,37 29,63 50,62 49,38 
tolnán 640 229 79,64 20,36 57,66 42,34 

lurakeresztur m 384 70,00 30,00 49,06 50,94 
lurarátka 221 84 68,29 31,71 56,10 43,40 
luraszemenye 499 164 79,14 20,86 48,13 51,88 
lagybakónak 378 91 88,89 11,11 69,66 30,34 
lagygörbő 177 75 84,93 15,07 64,38 35,62 
lagykanizsa 42567 15139 66,72 33,28 54,56 45,44 
lagykapornak 776 194 51,58 48,42 43,85 56,15 
lagykutas 385 156 80,52 19,48 57,52 42,48 
lagylengyel 400 156 72,26 27,74 50,32 49,68 
lagypáli 274 114 83,64 16,36 59,09 40,91 
lagyrada 439 149 68,53 31,47 51,75 48,25 
lagyrécse 835 279 81,75 18,25 64,60 35,40 
lemesapáti 405 95 67,78 32,22 51,72 48,28 
lemesbük 472 196 83,59 16,41 66,15 33,85 
lemeshetés 255 112 83,49 16,51 71,82 28,18 
lemesnép 129 47 59,09 40,91 51,16 48,84 
lemespátró 262 84 92,68 7,32 74,70 25,30 
lemesrádó 263 78 82,89 17,11 51,35 48,65 
Jemessándorháza 277 97 72,92 27,08 64,13 35,87 
Jemesszentandrás 221 79 85,71 14,29 69,86 30,14 
Jémetfalu 170 88 87,36 12,64 71,26 28,74 
lova 693 190 70,43 29,57 50,81 49,19 
)hid 483 161 63,13 36,88 30,19 69,81 
)ltárc 230 87 63,10 36,90 36,14 63,86 
)rbányosfa 109 50 80,00 20,00 64,00 36,00 
)rmándlak 104 25 72,73 27,27 56,52 43,48 
)rosztony 346 94 74,19 25,81 51,65 48,35 
)rtaháza 102 33 81,25 18,75 53,13 46,88 
Jzmánbuk 179 95 80,85 19,15 63,74 36,26 
»acsa 1498 497 78,90 21,10 67,21 32,79 
'adár 130 50 73,33 26,67 39,53 60,47 
»áka 1068 368 79,22 20,78 68,42 31,58 
»akod 762 145 61,27 38,73 44,68 55,32 
'álfiszeg 156 50 87,76 12,24 63,27 36,73 
>at 198 101 70,30 29,70 75,25 24,75 
"ethőhenye 320 86 75,29 24,71 58,14 41,86 
'etrikeresztúr 358 133 73,02 26,98 65,35 34,65 
'etrivente 345 97 68,42 31,58 38,14 61,86 
'ókaszepetk 783 266 80,23 19,77 63,88 36,12 
'órszombat 310 102 77,00 23,00 56,86 43,14 
'ölöske 696 152 71,62 28,38 45,58 54,42 
'ölöskefő 345 92 62,92 37,08 52,81 47,19 
'ördefölde 50 31 96,55 3,45 62,07 37,93 
'ötréte 262 87 74,42 25,58 55,95 44,05 

szavazásra megjelent 1. kérdés 2. kérdés 
Telepules jogosult (fő) (fő) igen/nem% igen/nem% 

Pusztaapáti 33 20 63,16 36,84 65,00 35,00 
Pusztaederics 164 68 73,13 26,87 43,94 56,06 
Pusztamagyaród 490 190 81,18 18,82 64,86 35,14 
Pusztaszentlászló 560 193 74,07 25,93 63,64 36,36 
Ramocsa 34 25 52,00 48,00 36,00 64,00 
Rédics 825 232 78,17 21,83 88,79 11,21 
Resznek 277 91 67,44 32,56 46,51 53,49 
Rezi 876 324 78,93 21,07 63,55 36,45 
Rigyác 360 141 86,57 13,43 70,15 29,85 
Salomvár 497 181 77,09 22,91 41,24 58,76 
Sand 402 146 77,93 22,07 61,64 38,36 
Sárhida 612 268 74,90 25,10 62,36 37,64 
Sármellék 1462 469 66,59 33,41 48,70 51,30 
Semjénháza 571 172 76,65 23,35 61,08 38,92 
Sénye 32 23 86,96 13,04 76,19 23,81 
Sormás 779 312 77,35 22,65 62,21 37,79 
Söjtör 1267 334 73,68 26,32 52,62 47,38 
Surd 549 146 72,22 27,78 48,61 51,39 

Sümegcsehi 490 222 78,60 21,40 59,62 40,38 
Szalapa 203 65 66,13 33,87 53,97 46,03 
Szécsisziget 214 84 56,79 43,21 37,04 62,96 
Szentgyörgyvár 261 95 86,81 13,19 65,56 34,44 
Szentgyörgyvölgy 396 113 73,87 26,13 59,09 40,91 
Szentkozmadombja 59 23 78,26 21,74 65,22 34,78 
Szentliszló 276 83 81,93 18,07 60,98 39,02 
Szentmargitfalva 91 35 85,71 14,29 22,86 77,14 
Szentpéterfölde 134 40 60,00 40,00 50,00 50,00 
Szentpéterúr 734 131 71,54 28,46 57,48 42,52 
Szepetnek 1351 355 70,97 29,03 58,60 41,40 
Szijártóháza 33 22 61,90 38,10 42,86 57,14 
Szilvágy 195 87 84,88 15,12 68,97 31,03 
Teskánd 856 292 64,93 35,07 57,04 42,96 
Tilaj 177 82 87,50 12,50 75,00 25,00 
Tófej 588 200 83,84 16,16 68,53 31,47 
Tormafölde 342 133 70,00 30,00 50,77 49,23 
Tornyiszentmiklós 557 213 77,99 22,01 59,90 40,10 
Tótszentmárton 802 266 69,32 30,68 56,92 43,08 
Tótszerdahely 1008 356 72,25 27,75 61,85 38,15 
Tűrje 1463 263 67,32 32,68 53,54 46,46 
Újudvar 842 293 74,39 25,61 60,49 39,51 
Vaikonya 62 32 70,97 29,03 40,63 59,38 
Vállus 125 41 70,00 30,00 67,50 32,50 
Várfölde 190 46 62,22 37,78 37,78 62,22 
Várvölgy 894 354 86,53 13,47 74,07 25,93 
Vasboldogasszony 491 171 81,18 18,82 69,82 30,18 
Vaspör 325 152 82,99 17,01 70,55 29,45 
Vindornyafok 111 51 69,39 30,61 60,42 39,58 
Vindornyalak 79 31 79,31 20,69 35,71 64,29 
Vindornyaszőlős 308 108 86,92 13,08 68,52 31,48 
Vonyarcvashegy 1611 734 72,36 27,64 63,98 36,02 
Vöckönd 69 34 87,50 12,50 65,63 34,38 
Zajk 199 51 72,00 28,00 48,00 52,00 
Zalaapáti 1185 395 71,06 28,94 57,96 42,04 
Zalabaksa 535 126 73,02 26,98 57,60 42,40 
Zalabér 587 154 82,07 14,93 63,19 36,81 
Zalaboldogfa 289 94 79,79 20,21 55,32 44,68 
Zalacsány 770 193 65,96 34,04 38,71 61,29 
Zalacséb 462 186 80,23 19,77 64,29 35,71 
Zalaegerszeg 49407 19294 67,67 32,33 57,02 42,98 j 
Zalaháshágy 343 138 75,18 24,82 50,37 49,63 
Zalaigrice 106 29- 48,15 51,85 23,08 76,92 
Zalaistvánd 320 117 80,53 19,47 60,71 39,29 
Zalakaros 1597 611 71,24 28,76 65,83 34,17 
Zalakomár 2270 456 75,51 24,49 49,33 50,67 I 
Zalaköveskút 25 13 75,00 25,00 61,54 38,46 
Zalalövő 2546 810 76,82 23,18 60,13 39,87 
Zalamerenye 184 96 83,70 16,30 62,92 37,08 
Zalasárszeg 84 45 54,55 45,45 45,24 54,76 
Zalaszabar 505 168 78,76 21,74 69,18 30,82 
Zalaszántó 802 302 82,19 17,81 65,41 34,59 
Zalaszentbalázs 720 192 70,33 29,67 61,67 38,38 
Zalaszentgrót 6284 2012 73,32 26,68 58,90 41,10 
Zalaszentgyörgy 340 138 74,07 25,93 61,03 38,97 
Zalaszentiván 894 283 74,91 25,09 53,60 46,40 
Zalaszentjakab 280 89 83,15 16,85 71,91 28,09 
Zalaszentlászló 677 220 77,83 22,17 60,47 39,53 
Zalaszentlőrinc 242 86 80,23 19,77 52,94 47,06 
Zalaszentmárton 68 28 82,14 17,86 42,31 57,69 
Zalaszentmihály 905 276 79,85 20,15 59,71 40,29 
Zalaszombatfa 53 39 84,21 15,79 45,95 54,05 
Zalatárnok 594 136 70,68 29,32 49,62 50,38 
Zalaújlak 110 48 93,48 6,52 60,87 39,13 
Zalavár 797 175 77,38 22,62 58,68 41,32 
Zalavég 387 97 88,42 11,58 71,88 28,13 
Zebecke 82 32 87,50 12,50 68,75 31,25 



Horváth Ferenc gerelyhají-
tó karrierje már az általá-
nos iskolában elkezdődött, 
aminek a pákai iskola látta 
kárát, egy el nem fogyasz-
tott ebéd formájában. Tör-
tént ugyanis, hogy a bizton-
ságosnak tartott távolság-
ból elrepített gerely betörte 
a konyhaablakot, az üveg-
cserepek a már megtisztí-
tott káposztában landoltak, 
feleslegessé téve a szakács-
nők addigi erőfeszítéseit. 

Aztán jönnek a kevésbé 
vidám évek. 1981-ben, 26 
éves korában kiderül róla, 
hogy cukorbeteg, 1991-ben 
egy félreértés miatt majd-
nem agyonverik. Két évre rá 
megműtik a szemét, hogy 
megmentsék a vakságtól. 
Majd még egy műtét, és 
még négy. De hiába min-
den, 1994. július harmadi-
kán megvakul. Azóta át-
esett három infarktuson, 
dialízise miatt heti három-
szor kezelésre szorul, gépek 
tartják életben. 

I Ma elutazik Athénba, 
ahol első zalaegerszegi-
ként vehet részt a paralim-
piai játékokon. Mit jelent 
önnek a sport? 
I I Az életem csak ettől 
működik, máskülönben 
már meghaltam volna. Pici, 
apró kis győzelmek ezek, 
hogy holnap felébredjek, 
ehhez szükséges. Egy nap 
kihagyás majdnem hogy be-
pótolhatatlan, elveszik min-
den. Hetente tizenkétszer 
edzek, nekem nem lehet 
egy napot sem kihagyni, 
mert akkor visszaesik az ál-
lapotom. Hol konditerem-
ben vagyok, hol uszodában, 
futópadon dolgozom, bicik-

lin, hol itt kinn a pályán. 
Gépek tartanak életben és 
a magyar orvostudomány. 
Nincs veseműködésem, vi-
zeletem, a kezelések miatt 
hetente kilenc kilót vesz-
tek a súlyomból, amit pó-
tolni kell. Kiszámoltam, 
eddigi életem során több 
mint háromezer küót vet-
tek le a gépek a testsú-
lyomból. 

I Zalaegerszeg első para-
limpiai versenyzőjeként 
milyen eredményt vár ön-
magától Athénban? 
I I Először is szeretnék a 
döntőbe bejutni, aztán ott 
meg pontszerző helyen, az 
első hatban végezni. Úgy 
gondolom, hogy az első 
helyhez negyvenöt méter 
körüli dobás szükséges, én 
az állapotomtól függően 
harmincöt-negyvenöt mé-
tert tudok, úgyhogy bármi 
összejöhet. De minden 
azon múlik, hogy abban az 
adott pillanatban milyen 
az állapotom. Mivel telje-
sen vak vagyok, körülbelül 
tíz dolognak kell összejön-
nie, hogy egy dobás sikerül-
jön. Ez egy sziszifuszi mun-
ka. Tizenkét és fél méter a 
nekifutásom, hogy neki 
kell indulnom egyenesen, 
négy méter széles a pálya, 
ezt be kell tartam, hogy az-
tán bele is találjak a dobás-
ba, hegye is legyen a ge-
relynek, és legyen ered-
mény is, persze. Nekem ez 
az út azért is külön stressz, 
mert itt Zalaegerszegen is-
merem a körülményeket, 
de az, hogy Görögország-
ban hogyan tudják megol-
dani a kezeléseket, azt még 
nem tudhatom. 

I Hatalmas akaraterő dol-
gozhat önben. 
• I Büszke vagyok arra, 
amit sikerült elérnem. Min-
denki előtt ott a zászló, 
amit megfoghat, vihet. So-

ha nem szabad feladni, a 
legnehezebb feladat önma-
gunk legyőzése. Engem a 
rövid távú célok éltetnek. 
Annak idején én is azt 
mondtam, ennyi elég, el-
hagytam magam. Mond-
tam Marikának, a felesé-
gemnek, hogy meghalok, 
mire erre ő, hogy biztosan, 
mert vagy felkelek az ágy-
ból, vagy agyoncsap. 

I ő a legfontosabb ember 
az életében? 
I I A társam, az edzőm, a 
mindenem. Percnyi pontos 
napirend szerint élek, reg-
gel fél hattól este fél tizen-
egyig, ami a feleségem idő-
beosztását is jelenti. Felállí-
tottam egy sorrendet, a tel-
jesítményemből az övé öt-
venegy százalék, huszon-
négy százalék az orvosoké, 
a nővéreké, az orvostudo-
mányé, a másik huszon-
négy egyéb embereké, és 
egy százalék az enyém. 
Nem misztifikálom a dol-
gokat, a valóságról beszé-
lek. A többi nélkül az 
enyém semmit nem ér. 
Kedden leszünk harminc-
éves házasok. Amióta meg-
vakultam, tíz napot vol-
tunk távol egymástól, ami 
hatalmas feszültség forrása 
is lehetne, de boldog embe-
rek vagyunk. Ő talán azért, 
mert nem kerültem tolóko-
csiba, nem kell ágyban for-
gatni, én meg azért, mert 

szamara. 

Program 

FODOR TAMÁS 

Szerda - elutazás 
Csütörtök - kezelés, edzés 
Péntek - orvosi vizsgálat, 

edzés 
Szombat - kezelés, edzés 
Vasárnap - kezelés, edzés 
Hétfő-verseny 
Kedd - kezelés, záróünnepség 
Szerda - hazautazás 

Horváth Ferenc kiesett 
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Athén (mti) - Némileg 
szerencsés körü lmények 
között , a bócsások jó-
vol tából megszületet t 
a 18. magyar é r e m az athé-
ni para l impia zárónapján. 

A Béres Dezső, Gyurkota Jó-
zsef páros először a portugálo-
kat verte 5-2-re, majd a spanyo-
lokat 5-3-ra. Hongkong mögött 
a második, harmadik és negye-
dik hely sorsát Portugália, Ma-
gyarország és Szlovákia között 
a körbeverések miatt a jobb 
szettarány döntötte el, mivel 
mindhárom kettősnek 3 győ-

zelme és 2 veresége volt. A 
portugálok a másodikok, a ma-
gyarok pedig bronzérmesek 
lettek. 

A 38 tagú küldöttség így 18 
medállal - egy arannyal, 8 
ezüsttel és 9 bronzzal - tér haza 
szerdán. 

Az egyetlen elsőség Pásztory 
Dóra nevéhez fűződik, aki 
megnyerte a 200 méteres ve-
gyesúszást, S8-as kategóriában. 
Az egerszegi Horváth Ferenc 
gerelyhajításban sajnos érvény-
telen dobásai miatt nem jutott a 
döntőbe, a selejtezők után bú-
csúzott. 
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2005. január 21., PÉNTEK 

Már évek óta 
készültek rá 
Páka (gy. f.) - Az idén elkez-
di az önkormányzat a műve-
lődési ház felújítását. A tel-
jes körű renoválás több, mint 
15 millió forintba kerül, mely-
hez tíz és fél milliós támo-
gatást nyertek a regionális 
területfejlesztési tanácstól. 

Rudas Miklós polgármester 
elmondta: a környék egyik leg-
nagyobb művelődési háza talál-
ható Pákán, melyet - elsősorban 
elavult fűtésrendszere miatt -
kihasználni évek óta nem tudtak. 
Jelenleg csak az eMagyarország 
Pontot is magában foglaló 
könyvtár üzemel az ezer négy-
zetméter alapterületű épületben. 

- A művelődési ház revitali-
zációja érdekéhen több pályá-
zatot is benyújtott önkormány-
zatunk, eddig sikertelenül - így 
a község első embere. - Am 
most a Nyugat-dunántúli Regio-
nális Területfejlesztési Tanács 
támogatja az elképzeléseinket, 
így hozzáfoghatunk a felújítás-
hoz. A legfontosabb feladat a 
kazánház elavult berendezését 
korszerű, gázüzemű fűtőműre 
cserélni, mely nemcsak hatéko-
nyabban, de takarékosabban is 
működik majd. 

A program keretében kicse-
rélik a villamos hálózatot, fel-
újítják a külső és a belső vakola-
tot, valamint ki is festenek. Je-
lenleg egyszerűsített közbeszer-
zési eljárásban a kivitelező 
kiválasztása folyik. 

- Tervezzük, hogy később az 
épület egyik részében kisebb 
gondozási központot is kialakí-
tunk - mondta még el a falu első 
embere. - Ehhez újabb pályáza-
tot nyújtunk majd be, hiszen a je-
lenlegi beruházás ezt a munkát 
még nem foglalja magában. 

2005. február 9., SZERDA 

Egyházi emlékek 
Könyvet je lentetnek meg az évfordulóra 
Páka (gy. f.) - Idén ünnepli 
építésének háromszáz éves 
jubileumát a zalai település 
temploma, s az évforduló 
kapcsán számos jelentős 
programot rendeznek. A 
szervezőmunka nagyobb ré-
szét a másfél évvel ezelőtt 
alapított, lokálpatrióta szel-
lemiségű Páka Értékeiért 
Egyesület vállalta magára. 

Többek között erről nyilatko-
zott lapunknak Bécs József, a ci-
vil szervezet elnöke. Mint el-
mondta, a templomi jubileum 
ugyan nem tartozik szorosan az 
egyesület programjai közé, ám 

Történelem • • • • • • 
Háromszáz éve épült 
a község temploma 

ennek ellenére felajánlották se-
gítségüket a helyi plébánia ve-
zetőjének, Mester Vince espe-
res-plébánosnak, aki többek kö-
zött egy •koncelebrációs szent-
mise megszervezésével kívánja 
még emlékezetesebbé tenni az 
évfordulót. 

- Ami az egyesületünk saját 
programjait illeti: idén tervez-
zük megjelentetni a Molnár 
László által írt Páka története 
című kiadványt - tette hozzá az 
elnök. - A kézirat elkészült, így 
elviekben nincs akadálya, hogy 
a Péter-Pál-napi búcsúra az ér-
deklődők kézbe vehessék a köny-
vet. Ezenfelül ősszel első ízben 
megrendezzük a településről el-
származottak találkozóját is. 
Eddig úgy számoljuk, több mint 
négyszáz vendégünk lesz. 

Bécs József a továbbiakban 

szólt arról is, hogy a tömörülés-
nek vannak az elmúlt évről áthú-
zódó programjai is, melyek be-
fejezése ugyancsak erre az évre 
várható. Tavaly kezdtek hozzá a 
temetőben található kápolna te-
tőszerkezetének renoválásához, 
a munkákat idén külső-belső 
felújítással folytatják, illetve az 
épülethez vezető utat szeretnék 
még kiépíteni. 

- Ennek a munkának befeje-
zését november elsejére, Min-
denszentek napjára ütemezzük-
árulta el a civil szervezet vezető-
je. - Páka egyháztörténeti szem-
pontból mindig is fontos telepü-
lésnek számított, több erre utaló 
épített emléket is őrzünk a fa-
lunk határában. Ezek egyike a 
szőlőhegyek közelében találha-

Bécs József: „Mindenszentek-
re készül a temetői út" 

tó Háromszenteki kápolna, 
melynek környezetét tavaly 
kezdtük rendbe tenni. Úgy ítél-
jük meg, itt is maradt még bőven 
tennivaló erre az évre. 
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Külső-belső felújítás 
A beruházás várhatóan a nyár közepére befejeződik 

Páka (gy. f.) - Közel 15 mil-
liós ráfordítással újíttatja fel 
községi művelődési házát 
az önkormányzat. A beruhá-
zást a Nyugat-Dunántúli 
Regionális Fejlesztési 
Tanács 10,5 millióval támo-
gatta, így ez év június 30-ig 
annak be kell fejeződnie. 

A pákai művelődési ház által 
nyújtott lehetőségeket az önkor-
mányzat és a helyi civil szerve-
zetek az elmúlt években azért 
nem tudták kihasználni, mert az 
épület felfűtése komoly nehéz-
ségeket okozott. A településen 
ezért már évek óta szorgalmaz-
ták annak rekonstrukcióját, ám a 
benyújtott pályázatokat eddig 
rendre elutasították. 

- Két pályázatban gondol-
kodtunk, az egyik a művelődési 
házfelújítását, a másik egy gon-
dozási központ kialakítását fog-
lalta magába - mondta az 1300 

fős település polgármestere, Ru-
das Miklós. - Sajnos, az utóbbi-
val ezúttal sem volt szerencsénk, 
ám a művelődési ház felújításá-
ra a Nyugat-Dunántúli Regio-
nális Fejlesztési Tanácstól 10,5 
millió forintot nyertünk. 

A község önkormányzati ve-
zetője hozzátette, ebből az ösz-
szegből, illetve az önrészből a 
külső-belső vakolat javítását, a 
nyílászárók cseréjét, a belső fes-
tés-mázolást tudják elvégezni. 

Igény esetén a mozi in-
dítása is elképzelhető 

Ezen kívül a színházteremben 
lecserélik a tapétát, felújítják a 
színpad hajópadlóját is. 

- Ezekre a munkákra egy-
részt esztétikai okok miatt volt 
szükség, másrészt a fűtésre-
konstrukciónak addig nem volt 

értelme nekiállni, amíg a szimp-
la üvegablakokat le nem cserél-
tük jól szigetelő, korszerű nyí-
lászárókra - folytatta Rudas 
Miklós. - Most, hogy ez is meg-
történt, a „koros" hőlégbefúvá-
sos, szilárdtűzelésű rendszert is 
le tudjuk cserélni gázüzeműre. 

A művelődési ház felújítását 
követően az épületben többek 
között az E-Magyarország Pont 
nevű informatikai bázis, a köz-
ségi könyvtár és a falutévé stú-
diója kap majd helyet. Ezen kí-
vül megteremtik a lehetőségét a 
filmvetítésnek is, így amennyi-
ben az önkormányzat tud anyagi 
fedezetet biztosítani és igény is 
mutatkozik rá, úgy akár ismét 
beindíthatják a mozit is. 

- Azon tervünkről sem mon-
dunk le, hogy az épületben ala-
kítsuk ki a helyi gondozási köz-
pontot, erre azonban újabb pá-
lyázatot nyújtunk be - tette hoz-
zá végül a település első embere. 

A külső homlokzat felújítása már meg is kezdődött Fotó: Gyuricza Ferenc 



) ) 

10 Lenti és Vidéke 2005. május 

Páka beszédes múltja 
Május 21-én, szombaton este 

tartották Pákán a falu történetét 
520 oldalon - mintegy 200 
fotóval - feldolgozó kötet bemu-
tatóját. A szép számú érdeklő-
dőnek Kiss Gábor, a Deák Fe-
renc Megyei Könyvtár igazgatója 
ajánlotta figyelmébe Molnár 
László munkáját. A Magyar Olaj-
ipari Múzeum munkatársával, a 
kötet szerzőjével a bemutatót 
követően beszélgettünk. 

- Egy helytörténeti mű szer-
zőjétől elvárható, hogy saját 
gyökereit is kutassa? Milyen 
régre nyúlik vissza családja kö-
tődése Pákához? 

- Anyai ágon a XIX. század 
közepén már éltek itt őseim, az 
apai vonalon az elmúlt század 
elejéről vannak adatok. Az igaz-
ság az, hogy alaposabban eddig 
még nem foglalkoztam család-
fakutatással, kaptam is ezért 
fejmosást a famíliában. 

- A mostani kötetet megelő-
zően már több publikációja is 
megjelent. Mikor kezdett el fog-
lalkozni helytörténettel? 

- 1972-ben - még nem vol-
tam 20 éves - a helytörténeti 
szakkör vezetőjeként két hét 
alatt elkészítettük Páka történe-

Molnár László 

tét. Ma már mosolygok ezen a 
hályogkovács bátorságon, s gyor-
saságon... Aztán sorozatban lát-
tak napvilágot a különböző kiad-
ványok: a pákai „Várhelyi domb" 
területén végzett kutatásokról, a 
vétyemi üveghutáról, a zalai be-
tyárokról, a szentgróti vár üveg-
leleteiről, a pákai templom és az 
iparos olvasókör történetéről. 

- Mikor fogalmazódott meg 
az átfogó pákai helytörténeti 
kiadvány gondolata? 

- Harminckét éve gyűjtöm az 
adatokat, fotókat hozzá, hatalmas 
anyag gyűlt össze. Feleségem 
biztatása sokat segített, s szeren-
csésen alakultak a körülmények 
is, ugyanis az önkormányzat és 
a Páka Értékeiért Egyesület is 
szorgalmazta a könyv megjelen-
tetését. A kötet kiadását az 
egyesület vállalta, az önkormány-
zat pedig a gazdasági háttér 
megteremtésében segített. 

- Mennyi idő alatt készült el 
a könyv? 

- Mint említettem, nagyon 
sok anyag állt rendelkezésemre, 
de a formába öntés, a fotók kivá-
lasztása, a hiányzó részek meg-
írása, a szerkesztés másfél évig 
tartott. A könyv teljes képet ad 
Páka történetéről, kiderül, hogy 
már 6000 évvel ezelőtt élhettek 
itt emberek, erre utalnak a te-
lepülésnyomok. Az első írásos 
említés 1121-ből származik, 
1389-ben mezővárosi rangot 
kapott Páka, amit az 1760-as 
évekig birtokolhatott. 

- Melyik korszak bemutatá-
sa okozta a legnagyobb gondot? 

- Talán a XVIII., illetve a XIX. 
század. Előbbiből sok, utóbbiból 
kevés adat maradt fenn. 

- Hol gyűjtötte az anyagot? 
- A megyei és az országos 

levéltárban, s a püspöki levéltá-
rakban, de segítségemre voltak 
az anyakönyvek, s egyéb for-
rások is. 

- Mi lesz a következő 
munkája? 

- Már nyomdakész állapotban 
van az 1705-ben újjászervezett 
pákai plébánia 300 éves ju-
bileumára készülő kiadvány. 

-er-

A kötet borítója. 
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2005. május 5., CSÜTÖRTÖK 

Jártak a helyszínen 
Csökken a gyermeklétszám az iskolában 
Páka (gy. f.) - Helyszíni be-
járással egybekötött testületi 
ülést tartott az önkormány-
zat. A lenti statisztikai körzet 
egyik legnagyobb települése 
idén ünnepli plébániája 
fennállásának 300 éves 
évfordulóját, ennek apro-
póján több fontos rendez-
vénynek is helyet ad a falu. 

Rudas Miklós polgármester 
elmondta: szeretnék folytatni a 
korábbi években megkezdett fa-
luszépítő programot, ennek ke-
retében 25 nagy méretű viráglá-
dát helyeznek el a köztereken. 

- A helyszíni bejárás során 
ezeknek a helyét jelöltük ki, de 
egyéb döntések előkészítése is 
megtörtént - magyarázta a pol-
gármester. - így megtekintettük 
a temetői kápolna környezetét, 
hisz az idén szeretnénk befejezni 
ennek az épületnek a felújítását 
is, valamint megvizsgáltuk, mi-
lyen lehetőségek adódnak a 
most felújítás alatt lévő művelő-
dési ház vonzóbbá tételére. 

A falu idei legnagyobb 
beruházása éppen ennél az épü-
letnél realizálódik: a ház re-
konstrukciója mellett itt szeret-
nének kialakítani egy kisebb 

gondozási központot is, s ehhez 
már be is nyújtották a pályáza-
tot. 

- A testületi ülésen azt is átte-
kintettük, milyen feladatok vár-
nak ránk az oktatási intézmé-
nyeink jövőjét illetően - folytatta 
az önkormányzati vezető. - Az 
iskola és óvoda fenntartását tár-
sulási formában négy település 
látja el, Páka mellett Ortaháza, 
Kányavár és Pördefölde. Együt-
tes ülésen korábban döntöttünk 

Beruházás 
Gondozási központot 
szeretnének kialakítani 

már arról, hogy az óvodában egy 
fős létszámleépítést hajtunk vég-
re, így a szülői igényeknek meg-
felelően délelőtt két, míg délután 
egy összevont csoport fogadja a 
gyerekeket. Sajnos az iskolában 
is érződik a gyermeklétszám 
csökkenése, ám itt még nem kel-
lett megszorító intézkedést alkal-
maznunk. Az állami normatíva 
ugyan nem fedezi a költségein-
ket, de egy rendkívül feszes költ-
ségvetéssel még fenn tudjuk tar-
tani az intézményt. 

„Kánikula" 
és programdömping 

Igazi népünnepély jelleget 
öltött Lentiben a gyógyfürdőn 
megtartott, EU-piknik névre ke-
resztelt majális, a kiadós káni-
kulával is felérő meleg és a 
programdömping városlakók 
százait csalogatta ki a szabadba. 

A vasárnapi program amatőr 
úszóbajnoksággal vette kezde-
tét, majd 51 bogrács címmel a 
kistérséghez tartozó falvak ve-
zetőit várták főzőversenyre. Bár 
ezen csekély számban vettek 
csak részt a? önkormányzatok, 
a szabadban főzött gulyás illata 
sokakat csalogatott a helyszínre 
egy kis beszélgetésre. 

Mindezzel párhuzamosan 
borászati konferencia is zaj-
lott, melynek előadói között 
Nógrádi László polgármester, 
Rozsmán István lendvai bo-
rász, illetve Horváth József, a 
helyi Kertbarát Kör elnöke sze-
repelt. 

A fedett fürdő melletti sport-
pályán a városban működő poli-
tikai pártok labdarúgásban mér-
kőztek meg egymással, e tornán 
a Fidesz-MPSZ bizonyult a leg-
jobbnak. 

A szabadtéri színpadon az 
Európai Unió által támogatott 
Kulturális csereprogramok Zrí-
nyi nyomában nevű, egy éven át 
tartó rendezvénysorozat része-
ként magyar és horvát művé-
szeti csoportok léptek fel, majd 
olyan népszerű énekesek szó-
rakoztatták az érdeklődőket, 
mint Liza, Postás Józsi, illetve 
Szabó Leslie. 

Lentiben bográcsfőző versenyt is rendeztek 
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Az összeállítást készítet-
ték: Gyuricza Ferenc, 
Katona Tibor, Kelemen 
Valéria, Sinkovics Eta és 
Szakony Attila 
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A neolitikumtól egészen napjainkig 
A plébánia és az iskola története után a település teljes múltját dolgozta fel a szerző 

• Gyuricza Ferenc 

Majd' kétszáz fotóval illuszt-
rált, több mint 520 oldalas 
kötetben írta meg lakóhelye, 
Páka történetét a térség 
ismert helytörténet-
kutatója, Molnár László. 

A napokban bemutatásra ke-
rülő, egyszerűen csak Páka cí-
met viselő kiadvány a neoliti-
kumtól napjainkig követi végig 
a településről fennmaradt adato-
kat. Molnár László nem először 
foglalkozik Páka történetével, 
már korábban megjelentek ta-
nulmányai az iskoláról és a plé-
bániáról is. Ennyire átfogó mun-
ka azonban eddig még nem lá-
tott napvilágot lakóhelyéről. 
Mint a kiadvány alcíme - Páka 
és Dömefölde évszázadai - is 
jelzi, abban természetesen a 
napjainkban településrészként 
funkcionáló, de egykor önálló 

A nyomok egészen a réz-
korig vezethetők vissza 

Dömeföldére vonatkozó adatok 
is helyet kaptak. 

- A most elkészült falutörté-
neti monográfia teljes képet ad 
Pákáról - emeli ki a szerző. -

Ugyan első 
írásos említé-
se 1121-ből 
való, vagyis 
régebbi, mint 
a legtöbb környékbeli falué, az 
első településnyomok azonban 
sokkal régebbiek, egészen a réz-
korig, azaz időszámításunk előtt 
6000-ig vezethetőek vissza. 

A szerző szerint a jelenleg 
több mint 1300 lakosú, körjegy-

Molnár László, a kötet szerző 
je és Bécs József, a Páka Érté 
keiért Egyesület elnöke tár 
gyal a kötet megjelenéséről. 

zőségi szék-
hely Páka, 
mindig is fon-
tos szerepet 
játszott a tér-

ség életében. 1389-ben mezővá-
rosi rangot kapott, ezt egészen 
az 1760-as évekig meg is őrizte. 
Az 1380-as években a jelenlegi 
település központjától néhány 
száz méterrel északra emelt pa-
lánkvára pedig fontos részét ké-

pezte a térség véderővonalának. 
— Ez a vár egy mocsárból ki-

emelkedőszigetre épült - mutat 
rá egy újabb érdekességre Mol-
nár László. - Annak idején az 
egész falut elköltöztették emiatt, 
a fala például egytkorabeli ko-
vácsműhelyt szelt ketté. Ada-
taink szerint talán a mohácsi 
vész idején pusztulhatott el. 

A legtöbb környező telepü-
léssel ellentétben Pákát nem 
pusztították el teljesen. A fenn-
maradt adatok szerint négy ház, 
valamint a romos templom is 
megmaradt, s a hitélet sem szűnt 
meg. 

- Egy Trencsényi Fekete And-
rás nevű vicenciátor esket és te-
met ebben az időben a faluban -
teszi hozzá a helytörténetkutató. 
- A plébániát végül 1705-ben 
szervezik újjá, ennek ünnepeljük 
300 éves évfordulóját az idei év-
ben. 

Molnár László a településre 
vonatkozó adatok többségét a 
Zala Megyei és az Országos Szé-
chenyi Levéltárban gyűjtötte, de 
felhasználta a püspöki levéltárak 
adatait, a fennmaradt anyaköny-
veket és más írásos forrásokat. A 
kötet kiadását a Páka Értékeiért 
Egyesület vállalta magára, míg 
az önkormányzat partnerként az 
anyagiak előteremtésében mű-
ködött közre. 



Külsőre Is takaros, tartalmában 
pedig színvonalas falumonográfia 
jelent meg Páka és Dömefölde év-
századai címmel. A kötetből azt is 
megtudhatjuk: Páka földrajzi hely-
zete miatt a középkortól egészen 
a Rákosi-korszakig stratégiai fon-
tosságú település volt. 

A HELYI EGYESÜLET TAMOCATASAVAL 

Monográfia Pákáról 
A más monográfiákkal összeha-

sonlítva is vaskos kötet szerzője a 
helyi Molnár László, kiadója a Páka 
Értékeiért Egyesület, a megjelenés 
finanszírozója pedig jó lokálpatrióta 
módjára a pákai önkormányzat. 

- Minden eddigi munkám kap-
csolódik a falu történetéhez, több 

kötetem is megjelent e témában -
mondja Molnár László, a Páka és 
Dömefölde évszázadai című tanul-
mány szerzője. - Páka históriájával 
kapcsolatban nagyon jó írásos em-
lékeket találtam a Zala Megyei Le-
véltárban, több szerző is gyakran 
hivatkozott a falura, ugyanis Páka 
nagy fontossággal bírt a középkor-
ban, sőt, később is. Mezőváros is 

Rudas Miklós, Molnár László és Bécs József a kiadvánnyal. 

volt, vára is volt, és fontossága mi-
att gyakran cserélődtek a gazdái, 
akik nem egyszer háborúskodásba 
is keveredtek miatta. Egy kutató-
nak pedig jól jön, ha sok pörös ira-
tot talál... 

Páka jelentőségét egyébként 
gazdasági és politikai szerepe adta: 
nagyon jól védhető szigeten tele-
pült meg a falu egyik fele, ráadásul 
itt volt az átkelő a válicka-folyón; 
tehát kereskedelmi útvonal is ha-
ladt rajta keresztül. Birtokközponttá 
vált, s ennek köszönhetően lett ké-
sőbb mezőváros is. A település első 
írásos említése 1121-ből való, a ne-
ve szláv eredetű, tehát valószínűleg 
már a magyarság ideérkezése előtt 
szláv népcsoportok éltek itt. Való-
színűleg Páka a gyepűelvéhez tar-
tozott - mondta Molnár László. 

- Mennyire vált „divatossá ' a 
pákaihoz hasonló falutörténetek 
elkészítése? 

- Ez szerintem nem divat kérdé-
se, ugyanis már a tizenkilencedik 
században készültek ilyen monog-
ráfiák. A hetvenes években aztán 
volt egyfajta fellendülés, akkor a 
Hazafias Népfront vállalta fel a falu-
történetek elkészítését, amelyek 

azonban nem teljes körűek voltak, 
hanem az adott település históriájá-
nak csak egy-egy szeletét dolgoz-
ták fel. A kilencvenes években me-
gint volt egy „felfutása" a faluhistó-
riáknak, amikor az önkormányza-
toknak még több pénzük volt ilyen 
célokra. 

- A Páka Értékeiért Egyesület 
miért tartotta fontosnak a mo-
nográfia megjelentetését? 

- Minden olyan értéket fel sze-
retnénk karolni, ami Pákával és 
Dömeföldével kapcsolatos - vála-
szolt kérdésemre Bécs József alpol-
gármester, a civil szerveződés elnö-
ke. - A megjelentetéshez szükséges 
pénzügyi alapot az önkormányzat 
biztosította, és hála Istennek, nem 
nagy meggyőző erő kellett ahhoz, 
hogy a képviselők is támogassák a 
gondolatot. Alapjában véve el-
mondható, hogy nagyon jó a kap-
csolat az egyesület és az önkor-
mányzat között, s fontos azt is 
hangsúlyozni, hogy a tanulmány 
megjelentetését tíz helyi vállalkozó 
is támogatta. 

- Egy kicsit már ki is lógtunk a 
sorból, ugyanis a környezetünkben 
lévő kisközségeknek már volt ilyen 
monográfiájuk - árulta el Rudas 
Miklós polgármester. - A tanulmány 
több mint hétszáz példányban ké-
szült el, s a barátoknak, könyvtárak-
nak és szlovén partnereinknek is 
küldünk belőle. 

H. A. 



Bunkerekből turistalátványosság? 
A Rákosi-korszakból itt maradt lövészbunkerekből csinálnának tu-

ristalátványosságot Pákán. A település határában több, az ötvenes 
évek elején megépített lövészbunkert alakítanának át turistalátvá-
nyossággá, s a normandiai partvonal német hadállásaihoz hasonlóan 
egy letűnt kor mementójaként mutatnák be azokat a turistáknak. 

- A Tornyiszentmiklós és Csömö-
dér között húzódó, futóárkokból, 
bunkerekből, géppuskafészkekből 
és harckocsi-lőállásokból álló védel-
mi rendszert még a Rákosi-kor-
szakban hozták létre - mondta la-
punknak Molnár László helytörté-
nész. - A védelmi vonal megépíté-
sének oka nemcsak a jugoszláv ha-
társáv közvetlen közelsége volt; 
hanem az is, hogy a közeli, lovászi 
és bázakerettyei olajfeldolgozó 
stratégiai fontossággal bírt, amit 
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ezért délről, az egykori Jugoszlávia 
irányából védett az államhatalom. 

Úgy tudom, hogy a bunkerek 
különböző méretűek: volt olyan, 
amelyikbe harckocsi, teherautó, 
vagy légvédelmi lövegek is befér-
tek, voltak több helyiségből álló pa-
rancsnoki bunkerek, és pár négy-

A bunkerek némelyikébe beköltöztek 
a rókák, mutatja Bécs József. 

zetméteres géppuskafészkek is 
Stratégiai szempontból fontos köz 
lekedési gócpontok közelébe épül 
tek ezek a katonai objektumok 
amelyeket nem egy tértoeli vona 
mentén helyeztek el, hanem szét 
szórtan, a terepviszonyoktól füg 
gően. 

Rudas Miklós, Páka polgármes-
tere kérdésünkre azt mondta: fel 
sem merült bennük a mára - sze-
rencsére - feleslegessé vált bunke-
rek megszüntetése, sőt, van, aki 
zöldség- és gyümölcstárolónak 

használja. 
- A mielőbbi feltárást el 

kell indítani, s akár egyedül, 
akár a többi településsel 
összefogva turistalátványos-
ságként lehetne a védelmi 
vonal maradványait bemu-
tatni, hasonlóan a legendás 
normandiai partraszállás ka-
tonai emlékeihez, a tengerre 
néző német lőállásokhoz -
mondta Bécs József, a Páka 
Értékeiért Egyesület elnöke, 
aki egyúttal a település al-
polgármestere is. 

Egyébiránt a bunkerek-
nek ma is hasznát veszik a 
rókák, amelyek az egyik ob-
jektumban talált szárnyas-
maradványokból ítélve új 
otthonra leltek az építmé-
nyekben... 

kos. / . 
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Tájékoztató a Zala Megyei Közgyűlés 
bizottságai által átruházott hatáskörben hozott 

pályázati döntésekről. 

Kulturális Javak és 
Szolgáltatások Bizottsága 

Kérelmező/Cél Támogatás összege 

Zalakaros Környéki Települések Területfejlesztési Társulása 50.000 Ft 

Gellénháza és Térsége Önkormányzati Társulás és Göcsej-Becsvölgye 

Kistérségi Társulás 50.000 Ft 

Muramenti Nemzetiségi Területfejlesztési Társulás 50.000 Ft 

Észak-Zalai Területfejlesztési Önkormányzati Társulás 50.000 Ft 

Dél-Zala Murahíd Kistérségi Fejlesztési Társulás 50.000 Ft 

Kerkamenti Települések Szövetsége és Örség-Göcsej-Hetés 

Térségi Területfejlesztési Társulás 50.000 Ft 

Közép-Zala Kistérségi Társulás 50.000 Ft 

Közép-zalai Területfejlesztési Társulás 50.000 Ft 

Nagykanizsa és Környező Települések Területfejlesztési Társulása 50.000 Ft 

Kis-Balaton Térségi Társulás 50.000 Ft 

Principális-menti Önkormányzatok Társulása 50.000 Ft 

Keszthely-Hévíz Kistérségi Fejlesztési Társulás 50.000 Ft 

Felső-Göcsej Területfejlesztési Társulás 50.000 Ft 

Salomvár-Zalaháshágy-Zalalövő és Térségi Önkormányzati 

Területfejlesztési Társulás _ 40.000 Ft 

Észak-nyugati Zalai Kistérségi Területfejlesztési Önkormányzatok 

Társulása 50.000 Ft 

ZalA-KAR Térségi Innovációs Társulás 50.000 Ft 

Rédics Kistérség 50.000 Ft 

Bak Kistérség 50.000 Ft 

Novai Templomért Alapítvány - Nova 

Nova helytörténeti monográfiája 100.000 Ft 

Páka Értékeiért Egyesület - Páka Község története 100.000 Ft 

Nyári Színházak Kht. - Zalaegerszeg 

Nyári műsorterv propagandaanyaga* * * 100.000 Ft 

Horváth Károly Népzenekutató Emlékére Alapítvány - Lenti 

VII. Népzenei találkozó 30.000 Ft 

Magyarkanizsai Galéria - Szabadka 

Kárpát-medencei magyar alkotó tábor 80.000 Ft 

Rédicsi Asszonykör - Rédics -

Megalakulás 10. évfordulója rendezvény 25.000 Ft 

Zalai Megyei Levéltár - Zalaegerszeg - Az együttélés és kirekesztés 

című társadalomtörténeti konferencia előadásainak kiadása 100.000 Ft 

Zalai Népfőiskolai Egyesület - Zalaegerszeg -

Börtönprogramok szervezése 50.000 Ft 

Karmacs Község Önkormányzata - Karmacs 

Énekkar erdélyi fellépése 100.000 Ft 

Nagy Kálmán festőművész - Zalaegerszeg 

Festményeket tartalmazó katalógus 20.000 Ft 

Balatoni Múzeum - Keszthely 

Pelso Kerámia és Gobelin Biennálé Kiállítás (megyedíj) 75.000 Ft 

Piarista Általános Iskola, Gimnázium és Diákotthon - Nagykanizsa 

Virág Benedek istenes versek szavalóverseny 100.000 Ft 

Dr. Dobó László - Nagykanizsa 

Emberszóra szomjas vidékek várnak c. kiadvány 50.000 Ft 

Népdalkör és Citerazenekari Egyesület - Pacsa 

Folyamatos működés, utazási költségek - 30.000 Ft 

„Gyermekek falun" Alapítvány - Nagykanizsa 

Táboroztatás 100.000 Ft 

Pálóczi Horváth Ádám Zene- és Művészeti Iskola - Zalaegerszeg 

Szakmai Napok 30.000 Ft 

Gönczi Ferenc Általános Művelődési Központ és Közép-európai 

Kulturális Intézet - Zalaegerszeg - Frank Frigyes festőművész 

emlékkiállítás 100.000 Ft 

Városi Hangverseny- és Kiállítóterem - Zalaegerszeg. Zalai Tárlat 50.000 Ft 

XIX Megyei Múzeumok Igazgatóságainak Szövetsége 

- Székesfehérvár. Múzeumokról szóló információs kiadvány*** 75.000 Ft 
54/2004. (XI. 26.) KJSZB határozat 

Ferencz Győző - Zalaegerszeg 
Megyei Alkotó Díjasokkal interjú kötet*** 100.000 Ft * * * 2 0 0 4 . évi igények 



Lenti és Vidéke 2005. július 

„Kedves kis közösséget ismerhettem meg..." 
A szombathelyi püspökség 

döntése alapján Kálinger Roland 
káplán a közeljövőben Milejsze-
gen plébánosként végzi tovább egy-
házi munkáját. A népszerű fiatal 
káplánnal, aki előbb Lentiben, 
majd az utóbbi időszakban Tornyi-
szentmiklóson tevékenykedett, elő-
ször a vidékünkre érkezésének 
körülményeit elevenítettük fel: 

- Négy évvel ezelőtt Zalaeger-
szegről helyezett át a püspök atya 
Lentibe, ahol töretlenül három 
évet töltöttem, majd Panágl Jenő 
plébános betegsége, majd halála 
miatt egy kicsit „hűtlen" lettem a 
lentiekhez és Tornyiszentmikló-
son láttam el feladataimat. 

- Aki ismeri önt, tudja milyen 
gyorsan beilleszkedett új környe-
zetébe, úgymond mindig sürög-
forog, szervezi az egyház életet. 
Milyen reményekkel érkezett vidé-
künkre? 

- Ez volt a harmadik káplános 
helyem, egerszegi munkám után 
egy kis megnyugvást jelentett, 
hogy egy kisvárosban, szorosabb 
emberi kötődésben, nem személy-
telenül kell végeznem a dolgomat. 
Kedves kis közösséget ismertem 
meg itt Lentiben, nagyon közvet-
lenek az emberek. Nagy örömöm-
re szolgált, hogy Komár József ka-
nonok úr után Tüske József espe-
res engem bízott meg Lentiká-
polna városrész feladatainak ellátá-
sával, ahol már egy kicsit önállóan, 
a szárnyaimat próbálgatva végez-
tem a munkámat. így büszkén 

mondhatom, hogy első önállóbb 
helyemen, sok minden megvaló-
sítva, a hívekkel közösen felújítási 
munkálatokat végezve és sok-sok 
közös ünnepet végigélve szolgál-
tam az egyházat, melyet ezúton is 
köszönök a közösségnek. Egyéb-
ként nem tartom jónak, ha az 
ember egy új hely, környezet kap-
csán mindig számít valamire. Nem 
vártam semmit, de bármit gon-
doltam volna, a hívők messze 
felülmúlták azt a szeretetükkel, 
jóságukkal, türelmükkel. 

- Mennyire jellemző, hogy 
ilyen fiatalon több helyre kerülve 
kell szolgálniuk? 

- Amíg káplán az ember, 
szinte nem melegedhet meg sehol. 
Voltam Pákán, ahol nagy a körzet, 
kipróbáltam Zalaegerszeget, ahol 
egy nagyvárosi plébánia életébe 
kellett betekinteni. Amíg Pákán 
már két hónap után olyan embere-
ket kereszteltem, eskettem, vagy 

épp temettem, akiket már látásból 
ismertem, sajnos Zalaegerszegen 
sokszor álltam idegen emberek 
sírjánál. Lenti a kettő között áll, a 
plébánia élete, a hittanórák ve-
zetése, a közösségi élet városias, 
azonban az emberek hozzáállása 
az egyházhoz, a plébániához, a 
templomhoz mégis egy kicsit fa-
lusias, közvetlenebb. Nem baj az, 
hogy ennyi tapasztalatot tud sze-
rezni egy fiatal, most pedig az új 
helyemen megint belekóstolok 
egy újabb közösségbe sok faluval, 
autózással, tehát lesz bőven fel-
adatom. 

- Beszéljünk arról, hogy mi-
lyen feladatai voltak a mi közös-
ségünkben? 

- Az első két évben esperes úr 
és kanonok úr mellett voltam 
káplán, majd ezek után érkezett 
András atya, káplántársam hoz-
zánk, akivel közösen a hitoktatást 
végeztük. Amennyire lehet meg-
próbáltuk esperes úr válláról 
levenni a terheket, hiszen neki 
sokrétűbb feladata volt. Hivatásom 
egyik fő feladatával, a fiatalokkal 
való foglalkozással is sok időt 
töltöttem, sikerült az iskolásokkal, 
jó kapcsolatot kiépítenem és a 
gimnazisták közül éppen most 
érettségiztek azok, akikkel együtt 
alakítottunk meg egy kis cso-
portot. 

- Ki lehet-e ragadni az eltelt 
időszakból olyan eseményt, 
amelyre nagyon szívesen fog visz-
szaemlékezni? 

- Talán nem emelnék ki egy 
konkrét eseményt, inkább a han-
gulatot idézem majd fel szívesen. 
Emberekre, beszélgetésekre, kö-
zös hegyi, vagy családi meghívá-
sokra, tehát erre a bensőséges 
légkörre fogok emlékezni. Amikor 
az ember fontosnak érezheti ma-
gát és ez kimondatlanul érezhető a 
levegőben, akkor tudhatjuk, hogy 
jó helyen vagyunk. A tornyiszent-
miklósi kiküldetésem egy kicsit 
megváltoztatta a megszokott élete-
met, és amikor most, a szabadsá-
golások idején ismét Lentiben 
álltam az oltár előtt szentmisét be-
mutatva, egy kicsit furcsán is érez-
tem magamat. 

- Bár azt mondta, nem kell 
megfogalmazni előre elvárásokat, 
mégis mit gondol a milejszegi 
plébánosságról? 

- Másképpen jöttem Lentibe 
és biztos, hogy másképpen fogom 
beállítani a szekrényemet új 
helyemen, hiszen ott biztosan 
több időt tölthetek majd. Elődöm-
nek, Rákosa József atyának ötven 
éves szolgálatot adott az Isten és 
ha nekem ennyit nem is szán az 
élet, plébánosként hosszabb idő-
szakban kell gondolkoznom. Püs-
pök atyával egyeztettük a kine-
vezést, úgy indulok neki, hogy 
nincsenek ismereteim, se jót, se 
rosszat nem tudok, jó és rossz 
hely nincs az Isten szerint, 
úgyhogy csak a feladatokra 
koncentrálok majd. 

-Dányi-
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i Bunkerekkel csalogatnák 
a turistákat Pákán 

Páka határában több, az ötve-
nes évek elején, a Rákosi-korszak-
ban megépített lövész-bunkert ala-
kítanának át turistalátványossággá, 
s a normandiai partvonal német 
hadállásaihoz hasonlóan egy le-
tűnt kor mementójaként mutat-
nák be azokat a turistáknak. 

Rudas Miklós pákai polgár-
mester, Bécs József alpolgármes-
ter, a Páka Értékeiért Egyesület 
elnöke és Molnár László helytör-
ténész lapunknak elmondták: in-
formációik szerint a Tornyiszent-
miklós és Csömödér között húzó-
dó, futóárkokból, bunkerekből, 
géppuskafészkekből és harckocsi-
lőállásokból álló védelmi rend-
szert még a Rákosi-korszakban 
hozták létre. A védelmi vonal meg-
építésének oka nemcsak a jugo-
szláv határsáv közvetlen közelsége 
volt; hanem az is, hogy a közeli, 
lovászi és bázakerettyei olajfeldol-
gozó stratégiai fontossággal bírt, 
amit ezért délről, az egykori Ju-
goszlávia irányából védett az ál-
lamhatalom. 

- A bunkerek különböző mé-
retben készültek: volt olyan, ame-

Bécs József az egyik bunkert mutatja. 

lyikbe harckocsi, teherautó, vagy 
légvédelmi lövegek is befértek, 
épültek több helyiségből álló 
parancsnoki bunkerek, s néhány 
négyzetméteres géppuska-fészkek 
is - mondta Molnár József hely-
történész. - Stratégiai szempont-
ból fontos útkereszteződések, 
hidak, azaz közlekedési gócpontok 
közelébe épültek ezek a katonai 
objektumok, amelyeket nem egy 
térbeli vonal mentén helyeztek el, 
hanem adott esetben szétszórtan, 
a terepviszonyoktól függően. 

Bécs József, a Páka Értékeiért 
Egyesület elnöke még emlékszik 
arra, hogy gyermekkorában kato-
nák tömege táborozott itt sátrak-
ban, s a nem egyszer mostoha idő-
járási viszonyok közt is mindenféle 
mozgást éberen figyeltek a bun-
kerekből. 

- Fel sem merült bennünk a 
feleslegessé vált bunkerek meg-
szüntetése, sőt, van, aki zöldség-
és gyümölcstárolónak használja. 
Annál is inkább fontos lenne ezek 
megőrzése, mert meggyőződésem, 
hogy hozzátartoznak a múltunk-
hoz - ezt már Rudas Miklós pol-
gármester mondta. 

Abban mindhárman egyetér-
tenek, hogy a mielőbbi feltárást el 
kell indítani, s akár egyedül, akár a 
többi településsel összefogva tu-
ristalátványosságként lehetne a vé-
delmi vonal maradványait, a még 
felismerhető futóárkokat és a bun-
kereket bemutatni, akár a legen-
dás normandiai partraszállás kato-
nai emlékeit: a tengerre néző 
német lőállásokat. 

Bár a bunkereknek ma is hasz-
nát veszik a rókák, amik az egyik 
objektumban talált szárnyas-ma-
radványokból ítélve új otthonra 
leltek az építményekben... 

Az önkormányzat most meg-
vizsgálja, hogy lehetséges-e a bun-
kerek felújítása, s egyfajta szabad-
téri múzeumként történő bemuta-
tása. A közeljövőben feltérképezik 
az objektumokat, felmérik azok 
állapotát, megvizsgálják a tulajdon-
viszonyokat, s költségvetést ké-
szítenek arról, hogy mennyibe 
kerülne a helyreállítás. 

Ezután döntenek arról, bele-
vágnak-e a munkába, ami előtt ter-
mészetesen egy történész szak-
ember véleményét is kikérik. 

-aha-
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Esküvő és eskü 
Páka (gy. f.) - Az elmúlt 
héten állampolgársági es-
küt tett a Beregszászról 
Zalába költözött, ukrán 
származású Mudrova Jeli-
zabeta Anatoljevna. Az 
1977-es születésű hölgyet 
két éve magyar fiatalem-
ber, Gyurica János vette 
feleségül, s eztán kezde-
ményezték a köztársasági 
elnöknél honosítását. 
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Éhhalál várt volna a gólyafiókákra 
Ezúttal a tűzoltók segítségével mentették meg a madarakat 

Lelkes András kezében az egyik megmentett gólyaflóka 

Páka (gy. f.) - Gólyafiókákat 
mentett meg a pusztulástól 
tűzoltók segítségével, a Ba-
laton-felvidéki Nemzeti Park 
Igazgatóság munkatársa. 

A fejlődésben lévő madarak 
egyik szülőjét ismeretlen lég-
puskával halálosan megsebesí-
tette, így az elárvult, röpképte-
len fiókákra éhhalál várt volna. 

Érdeklődők sokasága követte 
figyelemmel a gólyamentést. A 
lenti tűzoltók magasból mentő 
készülékkel közelítették meg a 
villanyoszlop tetejére rakott 
fészket, s emelték le onnan a há-
rom legyengült fiókát. 

- Bejelentést kaptunk arról, 
hogy a gólyacsalád egyik tagja 
elpusztult- mondta Lelkes And-
rás természetvédelmi őr. - A 
vizsgálatok megállapították: 
hegyén légpuskalövedék érte, 
amitől ugyan azonnal nem pusz-
tult el, ám a sérülés hosszas 
szenvedést követően mégiscsak 
végzetesnek bizonyult. 

A Balaton-felvidéki Nemzeti 
Park Igazgatóság munkatársa 
hozzátette, a fehér gólya foko-

zottan védett, eszmei értéke 
százezer forint. Miután bizo-
nyossá vált, hogy meglőtték, 

A fehér gólya eszmei 
értéke százezer forint 

természetkárosítás címén felje-
lentést tettek a rendőrségen. Az 
elkövető ugyanis nemcsak a le-

lőtt madarat, de a fiókákat is ve-
szélyeztette. így a madarak a 
Madártani Egyesület zalai cso-
portjának fenékpusztai telephe-
lyére kerültek, ahol szakembe-
rek gondoskodnak róluk. 

- Az idei amúgy is rossz év a 
gólyák számára - folytatta Lel-
kes András. - Ez a család túlélt 
minden természeti viszontagsá-
got, de az emberi gonoszság el-
len már nem tudtak védekezni. 



16 ZALAI HÍRLAP 
" 2 ' f l Z 

H i r V I L A U 2005. július 2., SZOMI 

Hosszú kihagyás után 
Háromszáz éve szervez ték új já a p lébániá t 

] Gyuricza Ferenc 

U jjászervezésének háromszáz 
éves évfordulóját ünnepli idén 
a pákai plébánia. A jubileum 
tiszteletére ma délután négy 
órakor érseki szentmisét tarta-
nak, majd azt követően mutat-
ják be a plébánia és a templom 
történetét bemutató kiadványt, 
melynek szerzője Molnár 
László helytörténetíró. Az 
egyháztörténeti szempontból 
mindig is jelentős településnek 
számító Pálcán a korabeli for-
rások szerint már a korai feu-
dalizmus időszakában, alig ne-
gyed évszázaddal a zágrábi 
püspökség megalakítását kö-
vetően volt templom. A falu 

nevét és annak 
Volt templomát első íz-

ben az almádi mo-
Í d © 3 nostor 1121-ben 

„. = keltezett alapító 
& 01 i K © S" oklevele említi. A 
n ' történelem viharai 
ím óa I © m azonban a vidéket 

sem kerülték el, a 
török hódoltság 

l l © S ideje alatt - majd 
a reformáció korá-

SZOlgá l t ban - vélhetően 
hosszabb ideig 

plébános nélkül maradt a tele-
pülés. Többek közt erről ír 
A pákai templom és plébánia 
története című könyvében 
Molnár László. 

- A pákai plébánia újjászer-
vezése 1705-ben történik meg, 
a püspök ekkor iktatja be hiva-
talába az új plébánost, Gábor 
Jánost - mondja a környék el-
ismert helytörténetkutatója. -
Most ennek az eseménynek a 
háromszázadik évfordulóját 
ünnepeljük. 

A jubileum tiszteletére a 

p l é b á -
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Páli Zoltán káplán misézik a pákai templomban, ahova ma püspököt és érseket is várnak 

templom is jelentős felújításon 
esett át. A 2002-ben elkezdett 
renoválás során előbb a falak 
szigetelést és a külső vakolat 
megújítását, festését végezték 
el, majd a belső festés követke-
zett. Ezzel egy időben kibon-
tották a torony déli kapuját is, 
amit valamikor az 1910-es 
vagy 20-as években falazhat-
tak be. 

— Ezzel szintén az épület 
megfelelő' szellőzését szeret-
nénk biztosítani - mondja Páli 
Zoltán káplán, aki 2002 
augusztusa óta teljesít szolgá-
latot Pákán. - A felújítás a 
Nemzeti Kulturális Örökség-
védelmi Hivatal felügyeletével 
történt. Párhuzamosan hozzá-
kezdtünk a plébánia rekonst-
ruciójához, ehhez a tavaly egy 
belügyminisztériumi pályáza-

ton nyertünk pénzt. Ősszel a te-
tő szigetelését, léc- és cserép-
cseréjét végeztük el, ez évben 
pedig a nyílászárók teljes cse-
réjével, az elektromos hálózat 
felújításával, illetve a padlózat 
cseréjével szeretnénk folytatni 
a munkát. 

A két épület felújításán túl 
az évfordulóra azok környe-
zete is megszépült. Lakossági 
össszefogás révén, a plébánia 
és a Páka Értékeiért Egyesület 
szervezésében teljes körű par-
kosítást végeztek. 

— A hét végén nagy esemény 
helyszíne lesz a község - sorol-
ta tovább a betegsége miatt tá-
vol lévő Mester Vince esperes-
plébánost helyettesítő káplán. 
- Ünnepi szentmise keretében 
két egyházi méltóság, dr. Máifi 
Gyula veszprémi érsek és dr. 

Konkoly Ish án megyés püspök 
megáldja az elmúlt években 
felújított templomot, valamint 
azt a fából készült reliefet is, 
amelyet Molnár Sándor pákai 
származású, jelenleg Kanadá-
ban élő szobrász készített. Ez a 
relief a templom és a falu védő-
szentjeit, Péter és Pál aposto-
lokat ábrázolja. A fából fara-
gott alkotást a kóruson szeret-
nénk majd elhelyezni. 

Az ünnepi eseményre vala-
mennyi Pákáról elszármazott, 
illetve egykor itt szolgálatot 
teljesítő papol meghívták. így 
jelen lesz dr. Gyürki László pá-
pai prelátus is, aki a már emlí-
tett helytörténeti kiadványt is-
merteti majd. 

— A jelenleg Körmenden 
plébánosi szolgálatot teljesítő 
prelátus 1958. és 1962. között 

Fotó: Gy. F. 

volt káplán Pákán - folytatja 
Molnár László. - Vele együtt 
27 olyan élő személyről van tu-
domásunk, aki az említett mó-
don kötődik e településhez. 

Páka úgynevezett káplános 
helynek számított, a plébánost 
egy vagy több lelkipásztor se-
gítette munkájában. Volt olyan 
időszak, amikor három káplán 
is szolgált a falu plébániáján. 
Jelenleg is nagy szükség van 
munkájukra, hiszen a pákai 
plébániához kilenc település -
a székhelyközség mellett Dö-
mefölde, Hernyélc, Zebeclce, 
Kissziget, Ortaháza, Csömö-
dér, Kányavár és Pördefölde -
tartozik. Ezenfelül innen 
látják el Lispeszentadorján 
és Bázakerettye feladatait is, 
ami nyolc további települést 
jelent. 



Jóra nevelni, vigaszt nyújtani... 
Zalai fiatalt is pappá szentelt Szombathelyen a megyés püspök 
Babosdöbréte (h. a. ) 
- A katolikus e g y h á z s a hí-
vők s z á m á r a egyaránt ör-
vendetes , ünnepi ese -
m é n y n e k adott otthont n e m -
rég a szombathely i S z é k e s -
e g y h á z : dr. Konkoly István 
m e g y é s püspök június 
k ö z e p é n három ifjú diakó-
nust szentel t á ldozópappá . 

A felszentelt Horváth Gábor 
György és Németh László Vas 
megyei származású, Szekeres 
János pedig a zalai kistelepülés, 
Babosdöbréte lakója. A püspök 
a szertartáson mondott beszé-
dében hangsúlyozta: papnak 
lenni annyit jelent, mint Krisz-
tus másának lenni és az O kül-
detését folytami a világban; 
majd hozzátette: Krisztusért ér-
demes mindent elhagyni, hi-
szen számtalan örömmel és bol-
dogsággal ajándékozza meg ki-
választottait és az örök élettel 
várja őket. A fiatal babosdöbré-
tei atyával, Szekeres Jánossal a 
megyeszékhely szomszédsá-
gában található község templo-
mában beszélgettünk céljairól, 
motivációiról, s az életre szóló 
hivatásról. 

- Nehéz arra a kérdésre vá-
laszolni, hogy miért is választja 
valaki a papi hivatást, az ember 
ugyanis a kellő pillanatban 
egyszerűen megérzi a Jóisten 
hívását. Babosdöbréte, ahol 
élek, egy kifejezetten vallásos 

falu, s családom is ilyen szel-
lemben nevelt engem egészen 
kisgyermekkorom óta. Már na-
gyon fiatalon jártam ministrál-
ni, zarándoklatokra, s tulajdon-
képpen elmondhatom, hogy az 
oltár előtt nőttem fel - fogalma-
zott az atya, aki szülei mellett 
dédnagyanyja szerepét emelte 
ki leghangsúlyosabban, mikor a 
papi szolgálat felé vezető úton 
megtett első lépéseiről kérdez-
tük őt. - O volt az, akinek ajkain 
keresztül a Jóisten először meg-
szólított engem, s mindig nagy 
hatással volt rám, mikor az 
Úrról, a mennyországról, vagy 
az angyalokról mesélt nekem. 

Ugyanakkor dr. Cseke Jó-
zseftől, a tavasszal elhunyt 
nagylengyeli plébánostól is na-
gyon sokat tanult János; mint 
mondta, az ő emberszeretete, s a 
Jóistennel való kapcsolata ve-
zette rá a felismerésre: papként 
is lehet boldog életet élni. 

- Már általános iskolás 
éveim alatt megszerettem a hit-
oktatást, előbb a helyi kis csalá-
dias közösség, majd a teskándi 
iskolában Stróber László atya 
hittancsoportja révén. Majd a 
bérmálkozás után megfogal-
maztam magamnak a célt: pap 
szeretnék lenni - végül a plébá-
nos úr tanácsára jelentkeztem a 
szombathelyi Premontrei Rendi 
Szent Norbert Gimnáziumba. 

A középiskolás évek alatt, 
mint minden kamasznál, János 

életében is megjelent a szere-
lem, s a szórakozás, bulizás 
iránti igény. Azonban a teljes-
séget nem tudta megélni ezek 
által, így a hiányérzet mindvé-
gig arra ösztökélte, más irány-
ban képzelje el jövőjét. Harma-
dikos korában már biztos volt 
benne, Krisztus szolgálatának 
szeretné áldozni életét. Eztán 
következett a Győri Hittudomá-
nyi Főiskola és Papnevelő Inté-
zet, majd néhány héttel ezelőtt 
elérkezett az első szentmise ce-
lebrálásának ideje. Újmisés jel-
mondatává Jézus Péter apostol-
hoz intézett szavait választotta: 
„Legeltetsd bárányaimat!" 

- Ezzel a gondolattal azt sze-
retném kifejezni, hogy Péterhez 
hasonlóan én is sokszor gyen-
gének bizonyultam az Úr előtt, 
de O mégis kiválasztott, meg-

„Küld, hogy nyájá-
nak pásztora legyek" 

tartott, s most küld, hogy nyájá-
nak pásztora legyek - hangsú-
lyozta az atya egyházmegyei 
bemutatkozó önéletrajzában. 

- A gyerekeket jóra nevelni, 
a betegeknek, időseknek vigaszt 
nyújtani: ezt tartom a legfonto-
sabb célomnak. Hiszem, ha az 
ember képes önzetlen lenni, 
rengeteg örömet találhat e hi-
vatásban. 



Szekeres János atya szentmisét celebrál a babosdöbrétei 
templomban Péter, Pál napján Fotó: Katona Tibor 

S hogy miként fogadták őt a 
babosdöbréteiek? 

- A faluban régóta ismernek 
és szeretnek, ugyanakkor büsz-
kék rám, s örülnek annak, hogy 
pap lett belőlem. Első misémen 
persze - nem tagadom - izgul-
tam kissé, de úgy érzem, végül 
egészen jól sikerült minden... 

Persze az ifjú atya szolgála-
tát minden bizonnyal másutt 
végzi majd, a püspök augusztus 
táján jelöli ki számára azt a he-
lyet az egyházmegyén belül, 
ahol kápláni teendőit el kell lát-
nia a továbbiakban. Hogy hová 
kerül, még nem tudja, de bízik 
abban, hogy közvetlen, barátsá-
gos személyiségét elfogadják, s 
megszeretik majd. Barátokban 

mindenesetre János most sem 
szenved hiányt. 

— Természetesen a papi kö-
zösségen belül is vannak baráti 
körök, a jó ismerősökkel törté-
nő találkozások alkalmával pe-
dig nemcsak a személyes, de a 
teológiai és gyakorlati problé-
mákat, kérdéseket is meg tudjuk 
beszélni- mesélte az atya, majd 
hozzátette, bár nyilvánvalóan 
számos lemondással járó hiva-
tást választott, remekül érzi ma-
gát a bőrében. - A szeminárium 
évei alatt mindvégig erre a fel-
adatra készültem, s most a ta-
nultakat a gyakorlatban végez-
ni - például misézni, gyóntatni, 
áldoztatni - rendkívül felemelő 
érzés számomra... 



Érsekkel, püspökkel 
Orbán Viktor is részt vett a szen tm isén 
Páka (gy. f.) - A helyi p lébá-
nia ú j jászervezésének 3 0 0 
éves jubi leumát ünnepli 
az idei esz tendőben a zalai 
község. Az évforduló tiszte-
letére szombaton a falu 
t e m p l o m á b a n érseki és püs-
pöki szentmisét tartottak, 
melyen részt vett Orbán Vik-
forvolt miniszterelnök is. 

Az istentiszteleten dr. Kon-
koly István szombathelyi me-
gyespüspük szólt a pákai plébá-
nia jelentőségéről. Beszédében 
kitért arra, hogy az elmúlt évek-
ben milyen jelentős felújítási 
munkálatokat végeztek a Szent 
Péter és Pál tiszteletére szentelt 
templomon, hány új kápolna és 

imaház épült az egyházközség 
területén, majd a községben 
1977 óta plébánosi szolgálatot 
teljesítő Mester Vince esperes 
eddigi munkáját köszönte meg. 
Kiemelte: a pákai plébánia min-
dig jó iskolának bizonyult, amit 
többek között az is jelez, hogy 
Mester Vince eddig 11 káplán-
nak segítette elsajátítani a papi 
hivatás mindennapos teendőit. 

Az egyházmegye főpásztora 
ezt követően felszentelte a fel-
újított templom falait, valamint 
a Szent Péter és Pál apostolokat 
ábrázoló reliefet is, amit Molnár 
Sándor Kanadában élő szob-
rászművész ajándékozott az 
egyházközségnek. (Folytatás 
Érseki és... címmela3. oldalon.) 

ZU , LoOS . 'j üli* A . 

300 éves jubileum 
A pákai plébánia újraszerve-

zésének 300 éves évfordulója 
alkalmából szombaton 16 órától 
ünnepi szentmisét tartanak a 
Szent Péter és Pál tiszteletére 
emelt templomban. Az isten-
tiszteletet dr. Márfi Gyula 
veszprémi érsek és dr. Konkoly 
István szombathelyi megyés 
püspök pontifikálja. Ezt köve-
tően dr. Gyürki László pápai 
prelátus könyvbemutató során 
ismerteti a Molnár László által 
írt, a helyi plébánia és a temp-
lom történetét bemutató kiad-
ványt. 

i 

Érseki és püspöki szentmise 
(Folytatás az 1. oldalról.) 
- Nagy öröm számomra, 

hogy e templom újjászületését 
láthatom, hiszen ez az a temp-
lom, ahol engem megkeresztel-
tek, itt voltam első áldozó, itt vé-
geztem elsőgyónásomat, itt bér-
mált meg Kovács Sándor püs-
pök úr, s itt mondtam a 
szentelésem utáni első szentmi-
sémet is - emelte ki példabeszé-
dében dr. Márfi Gyula veszpré-

— Templomaink, mint itt, Pá-
kán is, nem véletlenül épültek 
magaslatokra - folytatta. — A 
templom magassága kifejezi, 
hogy a munka és az élet nehézsé-
gei közepette újra és újra fel 
akarjuk emelni a fejünket, s rá 
akarunk tekinteni valami maga-
sabb rendűre, arra, amit életünk 
lényegének érzünk. S amikor fe-
jünket felemeljük, akkor szívün-
ket is magasra emeljük, abba a 

mi érsek, a szentmise főceleb-
ránsa, aki a plébánia egyik filiá-
jából, Pördeföldéről származik. 
A szentírás szavaira utalva a kö-
vetkezőkkel folytatta: - Tisztel-
nünk kell a kőből épült templo-
mokat, mert itt van meg az a lég-
kör, erőtér, atmoszféra, amiben 
az egyébként mindenhol jelen 
lévő Isten közelsége jobban fog-
ható, mint máshol. 

A szentmise végén Orbán 
Viktor volt miniszterelnök, a Fi-
desz - MPSZ elnöke szólt a je-
lenlévőkhöz. Kiemelte: az or-
szág népe a millennium évében 
a 2000 éves kereszténységet, az 
ezeréves keresztény Magyaror-
szágot a helyreállítás, illetve az 
újat építés lázával ünnepelte. 
Mint mondotta, ismeretei sze-
rint a pákai templom felújításá-
nak ötlete is ekkor fogalmazó-
dott meg. 

Magas egyházi méltóságok részvételével tartottak misét; balról 
j obbra : dr. Konkoly István, dr. Má r f i Gyula, Mester Vince 

magasságba, ahol ezzel a lé-
nyeggel találkozhat. 

A rendezvény keretében dr. 
Gyürki László pápai prelátus -
aki káplánként maga is szolgált 
a pákai egyházközség területén 
- részletesen bemutatta Molnár 
László ugyancsak az évforduló 
tiszteletére megjelent legújabb 
kötetét, melyben a pákai temp-
lom és plébánia története olvas-
ható. 

Szintén a hét végén, vasárnap 
délután négy órai kezdettel 
szentelte fel dr. Konkoly István 
megyés püspök a most felújított 
lovászi Sarlós Boldogasszony-
kápolnát, melynek építése a 
XIX. század második felére te-
hető. Az eseményhez kapcsoló-
dik annak a táblának az avatása, 
melyet az '50-es években a 
Hortobágyra kitelepítettek emlé-
kére helyeztek el a kápolna falán. 

V Ü - ó o o C / c M ' * , . / • m 
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Megújúlta pákai plébánia 
2005. július 4., hétfő 9:59 

É r s e k i é s p ü s p ö k i s z e n t m i s é t t a r t o t t a k s z o m b a t o n Pákán , a n n a k t i s z t e l e t é r e , h o g y a k ö z s é g i d é n ü n n e p l i a 
h e l y i p l é b á n i a ú j j á s z e r v e z é s é n e k 300 é v e s j u b i l e u m á t . 

Az istent iszteleten - melyen részt vett O rbán Viktor volt min isz tere lnök is - dr. 
Konkoly István szombethe ly i megyéspüspök fe lszente l te a felúj í tott t emp lomot , 
va lamint a Szent Péter és Pál aposto lokat ábrázo ló relifet. 

A szentmisét dr. Márf i Gyu la veszprémi érsek celebrál ta. Sz in tén a hét v é g é n 
szentel te fel dr. Konkoly István m e g y é s püspök a mos t felúj í tott lovászi Sar lós 
Bo ldogasszony-kápo lnát , me lynek fa lán a Hor tobágyra ki telepí tet tek emlékére 
táblát helyeztek el 

Lukácsa Zsuzsa 
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Z V 06-90-631-300 
Kedves Olvasó! 
Küldje el üzeneteit, hozzászólásait SMS-ben IA rendelkezésre álló helytől füg-
gően megjelentetjük azokat az üzeneteket, véleményeket, amelyek közölhető 
nyelvezettel íródtak, személyiségi jogokat nem sértenek, a köz figyelmére ér-
demesek. 
Az SMS küldési díja: 95 Ft. 
A szolgáltatás minden mobil-előfizető számára elérhető. 
Ügyfélszolgálat: Stúdió 10 Kft. Tel.: 06-1-220-60-52 

Semmi lázongás, hídlezárás 
írásainkra érkezett: 
- Megtörtént a következő 

kamionbaleset Zalabaksán. Ez 
csak idő kérdése volt! Hiába a 
30-as tábla, az ellenőrzés, 
eredmény nincs. Csak követ-
kezmény! valaky (30-474-
2799) 

- Mindenféle pénzhiányra 
hivatkozás helyett kijavítják a 
hibákat Bak után a 75-ösön. 
Talán megszűnik a totális 
balesetveszély. így tovább! És 
végre köszönet! (30-320-
5919) 

- Az a kérésem Gyurcsány-
hoz, hogy inkább a munka-
nélküliekkel és a minimálbér-
ből élőkkel számháborúzzon! 
Őket győzze meg a kirobbanó 
gazdasági sikerekről! (20-
464-6737) 

- Gyurcsány azt ígérte, 

hogy a kormányzat autóit Su-
zukikra fogják cserélni. Mégis 
Audikat vesznek félmilli-
árdért! (30-957-4902) 

- A pákaiak Németh Ká-
roly után végre új bálványt ta-
láltak, Orbán Viktort. (30-
492-8482) 

- A baloldal már a második 
nagy vereségét viseli el méltó-
sággal. Semmi lázongás, híd-
lezárás. A gyűlölet szítása, 
polgári engedetlenség a túlol-
dal fegyvere. (30-340-5627) 

- Aha, tehát a hivalkodó 
gazdagság a bűnözés oka! A 
huszonkét éves, közterületen 
álló motoromat használhatat-
lanná tevő tolvaj mentséget 
kap. (30-340-5627) 

A Zalai Hírlap köszöni 
üzenetét 

Állampolgársági eskütétel Pákán 
Ukrajnából, Beregszászról 

1998-ban érkezett Páka község-
be Mudrova Jelizaveta Anatol-
jevna. Három év múlva, 2001-
ben házasságot kötött Gyurica 
János pákai fiatalemberrel. Ezt 
követően 2003-ban kérte ho-
nosítását, amit a köztársasági 
elnök engedélyezett és Páka pol-
gármestere, Rudas Miklós előtt 
2005. április 7-én bensőséges 
ünnepség keretében állampol-
gársági esküt tett. 

Utoljára több mint 10 éve, 
1994-ben történt hasonló ese-
mény a községben. 

A polgármester átadja Gyurica 
Jánosnénak a honosítási 

okiratot és az önkormányzat 
emléklapját. 

JaUi U, ds &>o5 ' JyrviLh f . 
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Piarista professzor Pákáról 

Egész életét áldozta rá, hogy 
ezt bizonyítsa. Alapítója és évti-
zedeken át legkedveltebb szer-
zője volt az Elet és Tudomány 
folyóiratnak, amelynek szer-
kesztőbizottságában haláláig 
dolgozott. Első könyvét 1929-
ben írta Időjóslás - időmeghatá-
rozás címmel. A kiadók nem 
bíztak a sikerben, ezért Öveges-
nek kétezer előfizetőt kellett 
összegyűjtenie. Plakátot készí-
tett, rajta: „Adja el az esernyőjét, 
és vegye meg Öveges József: 
Időjóslás - időmeghatározás cí-
mű könyvét!" További 31 mun-
kája a legnépszerűbb művek kö-
zé emelkedtek. Már 1946-ban a 
rádión keresztül is folytatta az is-
meretterjesztést. Első éteren át 
hallható előadása az atombom-
báról szólt, amit további 250 
műsor követett, később a kísér-
leti adások megindulásától a te-
levízió kamerái előtt. Megálmo- könnyedén megérteni. Halála 
dója volt a mai gyerekek között után 15 évvel, 1994-ben nyílt 
is oly kedvelt Csodák Palotájá- meg az első ilyen bemutató, 
nak, ahol a fizika jelenségeit le- Öveges József 1895-ben szü-
het játékosan megismerni és letett Pákán. Édesanyja, Mihálo-

vits Ilona, a pálcái 
orvos leánya, édes-
apja Öveges József 
felekezeti tanító 
volt. (Érdekesség, 
hogy Öveges pro-
fesszor nagyapjá-
nak a dédunokája 
Göncz Árpád fel-
esége, Zsuzsanna.) 

Az apa korai ha-
lála után az édes-
anya egyedül nevel-
te négy gyermekét. 
A legidősebb fiú, 
József az elemi után 
a győri Bencés Gim-
náziumba ment, 
majd vallásos ne-
veltetése, tanítói pá-
lya iránti vonzódása 
hatására belépett a 
legnagyobb magyar 
tanítói rendbe a pia-
ristákhoz, és növen-
dékükként Kecske-
métre került. A Páz-

Gyenese Ferencné igazgatónő Öveges pro- mány Péter Egyete-
fesszor egyik kéziratával men 1919-ben 

kitűnő eredménnyel tanári dip-
lomát szerzett, hogy 1920-ban a 
piarista rend tagjaként szentel-
jék pappá. 

Tanári pályáját vidéken kezd-
te. Megfordult Szegeden, Vá-
cott, legtovább, tizenkét éven át, 
a tatai kegyes-tanítórendi Gróf 
Esterházy Miklós Gimnázium-
ban tanított. Ott döntötte el, hogy 
tudományos könyveket ír az if-
júságnak, hogy feltárja az újabb 
nemzedékeknek a fizika csodáit, 

Az elsők 
között kapott 
Kossuth-díjat 
szépségeit. „Őseim apai ágon 
250 évre visszamenőleg népta-
nítók voltak. Talán innen, az 
idők mélységéből hoztam ma-
gammal életcélomat: szétoszta-
ni a tudás kincseit a nép között, 
hogy egy emberibb világot al-
kothasson" vallotta magáról. 

Az 1924-1930 közötti éveket 
- merthogy a rendfőnökség át-
helyezte - a váci Piarista Főgim-
náziumban töltötte. Aztán 1930-
tól 1940-ig ismét Tatán tanított. 

Iskolai fizikai kísérleteiről diák-
jai legendákat meséltek. A leg-
bonyolultabb kísérleteket is 
olyan nemes egyszerűséggel 
tudta elmondani, hogy azt az is-
kolázatlan ember is megérthette. 
Beleképzelte magát a közönség 
helyébe, és csak azt mondta, 
amit ő is szívesen hallott volna. 
Tanítványait arra buzdította, 
hogy a jelenségeket képzeljék 
maguk elé, és így beszéljenek 
róla. Nála az a diák nem kapha-
tott jelest, aki csak krétával a ke-
zében a táblánál próbálta bebi-
zonyítani a tudását. Ennek ellen-
ére az ábrák megfigyelésére és 
megértésére nagy gondot fordí-
tott. Az értelemnek és a szavak-
nak nagy súlya volt nála, a füze-
tek első lapjára kedvenc jelmon-
datát íratta diákjaival: „Semmi-
ből nem lesz semmi!" 

Ezt a gondolatot maga is ko-
molyan vette, és a nehéz helyze-
tekben mindig alkalmazta. A 
gyerekeket munkára nevelte, és 
többször kijelentette: nem azt 
akarom, hogy tudjanak egy bizo-

Öveges József már a magyar 
televízió kísérleti adásai kez-
detén felbukkant a képer-
nyőn és műsorai ezután évti-
zedekig a legnépszerűbbek 
közé tartoztak (jobbra). A Tes-
la-gömb látványos és a látoga-
tók által legkedveltebb darab-
j a (balra) a pákai emlékszobá-
nak. A nagyfeszültségű kisülé-
sek ugyanis „követik" az üveg-
gömbre tett kezet, a testet.. 

nyos geometriai vagy fizikai 
szabályt; a célom az, hogy szok-
ják a munkát, tanuljanak meg 
dolgozni! Hitt az élőszó erejé-
ben, abban, hogy fontos a ma-
gyarázat. Kedvenc hasonlatát, 
amely egy jerikói rózsáról szólt, 
többször elmondta: Ez a rózsa 
ronda, összeszáradt növény, de 

ha vízbe tesszük, csodálatosan 
szép, színes virág lesz belőle. A 
tankönyveket ilyen száraz vala-
minek tartotta, amit a tanár ma-
gyarázata tesz teljessé, színessé. 
Kollégáinak többször mondta: a 
mi szerepünk a bányászlámpáé, 
csak oda akarunk elegendő fény-
nyel világítani, ahol szükség van 
rá. Több tankönyvet írt, mert úgy 
gondolta, nincs megfelelő 
könyv, melyből tanulni lehetne. 

A középiskolai katedrát a há-
ború után egyetemi, főiskolai ta-
nársággal cserélte fel. 1948-tól a 
Budapesti Pedagógiai Főiskola 
fizika tanszékét vezette és meg-
tanította a leendő általános isko-
lai tanárokat arra, miként lehet 
pótolni a világégésben elpusz-
tult szertárakat, miként lehet a 
legegyszerűbb tárgyakból kísér-
leti eszközöket készíteni. A pia-
rista rend feloszlatásakor Pesten 
vett lakást, majd főiskolája vi-
dékre költöztetésekor, 1955-ben 
nyugdíjba vonult, hogy a nép ta-
nítója lehessen. Munkáját 
SZÖT- és Prometheusz-díjjal is 

Heki kutya tapsra ugrik ki a házból Gőzgép modellje Fotók: Arany Gábor 

elismerték. Könyvei mai napig 
segítenek, hogy egyszerű mód-
szerekkel, hétköznapi eszközök-
kel kísérletezzünk még otthon is. 

Ha valaki Pákán jár, érdemes 
bekopogtatni az iskolába és pár 
percet elidőzni a professzor em-
lékét idéző kiállítótérben, ahol ki 
lehet próbálni néhány eszközt. 
Heki-kutya, aki tapsra kiugrik 
házából, bemutatva a hangnyo-
mást. Az elektromos töltés hatá-
sát pedig grafittal bevont, cérna-
szálon függő pingponglabdán: 
Itt van a generátor, illetve elekt-
romotor koronggal, sztaniolcsí-
kokkal modellezett őse, látható 
Edison szénszálas izzólámpája. 
Megismerhetjük a Naprendszer 
bolygóinak mozgását is egy 
mmechanikus szerkezettel. 

Precizitását az emlékszobá-

Mindig 
visszatért 
szülőfalujába 
ban megtekinthető kéziratán is 
lemérhetni. Minden egyes olda-
lon sok apró kiegészítés, javítás 
jelzi a tökéletességig vezető utat. 
Műsorait, a vele készült interjú-
kat a legapróbb részletig előké-
szítette. Egy-egy előadásra na-
pokat készült, tükör előtt pró-
bált. Megírta a kérdéseket előre, 
nem bízta a riporterekre, és a vá-
laszokat is kidolgozta előre. Ha 
véletlenül eltért a kérdező ettől, 
akkor leállította a felvételt. Csak 
a tökéletest fogadta el. 

- A professzor a nyarakat Pá-
kán töltötte. Utoljára halála 
előtti évben, 1978-ban járt itt -
tudjuk meg Gyenese Ferencné 
igazgatónőtől, aki fizika szakos 
tanárként élvezetes bemutatóval 
teszi élménnyé a látogatást. Kö-
tődése ily módon érthető, és még 
élt Öveges József, amikor úttörő-
rajuk - az idő tájt szokatlan mó-
don - felvette a professzor nevét. 
- Rendszeresen leveleztünk vele 
- idézi diákkorát az igazgatónő. 
- Közvetlen ember volt. de te-
gyük hozzá, picit hiú is. A neki 
címzett levelekre mindig rá kel-
lett írni kitüntetéseit - neveti el 
magát. — De ezt érthető is. hiszen 
piarista paptanárként az első-
ként vehette át Sík Sándor költő-
vel a Kossuth-díjat Rákosi Má-
tyástól. Ez jelzi, mennyire elis-
merték a tudomány iránti elhiva-
tottságát. A Prometheusz-díjat 
pedig azért kapta, mert milliók 
szívébe oltotta a fizika szeretetét, 
ahogy az indoklás szólt - idézte. 

• Arany Gábor 

A kommunista rendszer 
kezdetén, 1948-ban, amikor 
a papokat már támadások 
érték, elsőként kapott Kos-
suth-díjat a piarista tanár, 
Ö v e g e s József. Televíz iós 
műsorain milliók ismerték, 
szerették meg a fizikát. 
Öveges József, a Za la 
megyei P á k a szülötte 
egyik könyvében így fogal-
mazott: gyökértelen a tu-
dás, ha hiányzik az alap, 
a szemlélet, a tapasztalat. 
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elismerték. Könyvei mai 1 
segítenek, hogy egyszerű 
szerekkel, hétköznapi eszki 
kel kísérletezzünk még otth 

Ha valaki Pákán jár, érd 
bekopogtatni az iskolába é 
percet elidőzni a professzoi 
lékét idéző kiállítótérben, al 
lehet próbálni néhány esz 
Heki-kutya, aki tapsra kii 
házából, bemutatva a hang 
mást. Az elektromos töltés 
sát pedig grafittal bevont, o 
szálon függő pingponglal 
Itt van a generátor, illetve e 
romotor koronggal, sztanic 
kokkal modellezett őse, lá 
Edison szénszálas izzólám 
Megismerhetjük a Napren< 
bolygóinak mozgását is 
mmechanikus szerkezettel. 

Precizitását az emléks2 

Mindig 
visszatért 
szülőfal ujá! 

ban megtekinthető kézirat; 
lemérhetni. Minden egyes < 
Ion sok apró kiegészítés, ja 
jelzi a tökéletességig vezető 
Műsorait, a vele készült int 
kat a legapróbb részletig el 
szítette. Egy-egy előadásra 
pokat készült, tükör előtt 
bált. Megírta a kérdéseket e 
nem bízta a riporterekre, és. 
laszokat is kidolgozta előre 
véletlenül eltért a kérdező < 
akkor leállította a felvételt. < 
a tökéletest fogadta el. 

- A professzor a nyarakat 
kán töltötte. Utoljára he 
előtti évben, 1978-ban járt 
tudjuk meg Gyenese Fere, 
igazgatónőtől, aki fizika sz 
tanárként élvezetes bemutat 
teszi élménnyé a látogatást, 
tődése ily módon érthető, és 
élt Öveges József, amikor útt 
rajuk - az idő tájt szokatlan 
don - felvette a professzor n< 
- Rendszeresen leveleztünk 
- idézi diákkorát az igazgat 
- Közvetlen ember volt, d< 
gyük hozzá, picit hiú is. A 
címzett levelekre mindig rá 
lett írni kitüntetéseit - neve 
magát. - De ezt értheti1) is, hi 
piarista paptanárként az i 
ként vehette át Sík Sándor ki 
vei a Kossuth-díjat Rákosi 
tyástól. Ez jelzi, mennyire 
merték a tudomány iránti elh 
tottságát. A Prometheusz-i 
pedig azért kapta, mert mi, 
szívébe oltotta a fizika szere 
ahogy az indoklás szólt -

Piarista professzor Pákáról 
Emlékkiállításon ismerhetjük meg a Kossuth-díjas Öveges József életét 

Öveges József már a magyar 
televízió kísérleti adásai kez-
detén felbukkant a képer-
nyőn és műsorai ezután évti-
zedekig a legnépszerűbbek 
közé tartoztak (jobbra). A Tes-
la-gömb látványos és a látoga-
tók által legkedveltebb darab-
ja (balra) a pákai emlékszobá-
nak. A nagyfeszültségű kisülé-
sek ugyanis „követik" az üveg-
gömbre tett kezet, a testet.. 

nyos geometriai vagy fizikai 
szabályt; a célom az, hogy szok-
ják a munkát, tanuljanak meg 
dolgozni! Hitt az élőszó erejé-
ben, abban, hogy fontos a ma-
gyarázat. Kedvenc hasonlatát, 
amely egy jerikói rózsáról szólt, 
többször elmondta: Ez a rózsa 
ronda, összeszáradt növény, de 
ha vízbe tesszük, csodálatosan 
szép, színes virág lesz belőle. A 
tankönyveket ilyen száraz vala-
minek tartotta, amit a tanár ma-
gyarázata tesz teljessé, színessé. 
Kollégáinak többször mondta: a 
mi szerepünk a bányászlámpáé, 
csak oda akarunk elegendő fény-
nyel világítani, ahol szükség van 
rá. Több tankönyvet írt, mert úgy 
gondolta, nincs megfelelő 
könyv, melyből tanulni lehetne. 

A középiskolai katedrát a há-
ború után egyetemi, főiskolai ta-
nársággal cserélte fel. 1948-tól a 
Budapesti Pedagógiai Főiskola 
fizika tanszékét vezette és meg-
tanította a leendő általános isko-
lai tanárokat arra, miként lehet 
pótolni a világégésben elpusz-
tult szertárakat, miként lehet a 
legegyszerűbb tárgyakból kísér-
leti eszközöket készíteni. A pia-
rista rend feloszlatásakor Pesten 
vett lakást, majd főiskolája vi-
dékreköltöztetésekor, 1955-ben 
nyugdíjba vonult, hogy a nép ta-
nítója lehessen. Munkáját 
SZÓT- és Prometheusz-díjjal is 

Fotók: Arany Gáhor 

• Arany Gábor 

A kommunista rendszer 
kezdetén, 1948-ban, amikor 
a papokat már támadások 
érték, elsőként kapott Kos-
suth-díjat a piarista tanár, 
Öveges József. Televíziós 
műsorain milliók ismerték, 
szerették meg a fizikát. 
Öveges József, a Zala 
megyei Páka szülötte 
egyik könyvében így fogal-
mazott: gyökértelen a tu-
dás, ha hiányzik az alap, 
a szemlélet, a tapasztalat. 

Heki kutya tapsra ugrik ki a hazbol Gozgep modellje 

kitűnő eredménnyel tanári dip-
lomát szerzett, hogy 1920-ban a 
piarista rend tagjaként szentel-
jék pappá. 

Tanári pályáját vidéken kezd-
te. Megfordult Szegeden, Vá-
cott, legtovább, tizenkét éven át, 
a tatai kegyes-tanítórendi Gróf 
Esterházy Miklós Gimnázium-
ban tanított. Ott döntötte el, hogy 
tudományos könyveket ír az if-
júságnak, hogy feltárja az újabb 
nemzedékeknek a fizika csodáit, 

Az elsők 
között kapott 
Kossuth-díjat 

szépségeit. „Őseim apai ágon 
250 évre visszamenőleg népta-
nítók voltak. Talán innen, az 
idők mélységéből hoztam ma-
gammal életcélomat: szétoszta-
ni a tudás kincseit a nép között, 
hogy egy emberibb világot al-
kothasson" vallotta magáról. 

Az 1924-1930 közötti éveket 
- merthogy a rendfőnökség át-
helyezte - a váci Piarista Főgim-
náziumban töltötte. Aztán 1930-
tól 1940-ig ismét Tatán tanított. 
Iskolai fizikai kísérleteiről diák-
jai legendákat meséltek. A leg-
bonyolultabb kísérleteket is 
olyan nemes egyszerűséggel 
tudta elmondani, hogy azt az is-
kolázatlan ember is megérthette. 
Beleképzelte magát a közönség 
helyébe, és csak azt mondta, 
amit ő is szívesen hallott volna. 
Tanítványait arra buzdította, 
hogy a jelenségeket képzeljék 
maguk elé, és így beszéljenek 
róla. Nála az a diák nem kapha-
tott jelest, aki csak krétával a ke-
zében a táblánál próbálta bebi-
zonyítani a tudását. Ennek ellen-
ére az ábrák megfigyelésére és 
megértésére nagy gondot fordí-
tott. Az értelemnek és a szavak-
nak nagy súlya volt nála, a füze-
tek első lapjára kedvenc jelmon-
datát íratta diákjaival: „Semmi-
ből nem lesz semmi!" 

Ezt a gondolatot maga is ko-
molyan vette, és a nehéz helyze-
tekben mindig alkalmazta. A 
gyerekeket munkára nevelte, és 
többször kijelentette: nem azt 
akarom, hogy tudjanak egy bizo-

Egész életét áldozta rá, hogy 
ezt bizonyítsa. Alapítója és évti-
zedeken át legkedveltebb szer-
zője volt az Elet és Tudomány 
folyóiratnak, amelynek szer-
kesztőbizottságában haláláig 
dolgozott. Első könyvét 1929-
ben írta Időjóslás - időmeghatá-
rozás címmel. A kiadók nem 
bíztak a sikerben, ezért Öveges-
nek kétezer előfizetőt kellett 
összegyűjtenie. Plakátot készí-
tett. rajta: „Adja el az esernyőjét, 
és vegye meg Öveges József: 
Időjóslás - időmeghatározás cí-
mű könyvét!" További 31 mun-
kája a legnépszerűbb művek kö-
zé emelkedtek. Már 1946-ban a 
rádión keresztül is folytatta az is-
meretterjesztést. Első éteren át 
hallható előadása az atombom-
báról szólt, amit további 250 
műsor követett, később a kísér-
leti adások megindulásától a te-
levízió kamerái előtt. Megálmo- könnyedén megérteni. Halála 
dója volt a mai gyerekek között után 15 évvel, 1994-ben nyílt 
is oly kedvelt Csodák Palotájá- meg az első ilyen bemutató, 
nak, ahol a fizika jelenségeit le- Öveges József 1895-ben szii-
het játékosan megismerni és letett Pákán. Édesanyja, Mihálo-

vits Ilona, a pákai 
orvos leánya, édes-
apja Öveges József 
felekezeti tanító 
volt. (Érdekesség, 
hogy Öveges pro-
fesszor nagyapjá-
nak a dédunokája 
Göncz Árpád fel-
esége, Zsuzsanna.) 

Az apa korai ha-
lála után az édes-
anya egyedül nevel-
te négy gyermekét. 
A legidősebb fiú, 
József az elemi után 
a győri Bencés Gim-
náziumba ment, 
majd vallásos ne-
veltetése, tanítói pá-
lya iránti vonzódása 
hatására belépett a 
legnagyobb magyar 
tanítói rendbe a pia-
ristákhoz, és növen-
dékükként Kecske-
métre került. A Páz-

Gyenese Ferencné igazgatónő Öveges pro- mány Péter Egyete-
fesszor egyik kéziratával men 1919-ben 



Negyvenhatmillió forint esőkárokra 

• Pályázati kiírás 
Páka Községi Önkormányzat képviselő-testülete pályázatot hirdet a 
Pákai Gondozási Központ 
Intézményvezetői álláshelyének betöltésére. 

Az intézmény tevékenysége: szociális étkeztetés, házi segítség-
. nyújtás, nappali ellátás. 

; Pályázati feltételek: 
- az 1/2000. (1.7.) SZCSM. Rendelet 3. számú 

mellékletében a gondozási központ vezetőjére előírt képesítés 
- legalább 5 év szakmai gyakorlat 

A pályázatnak tartalmaznia kell: 
- szakmai önéletrajzot, 
- erkölcsi bizonyítványt, 
- az intézmény vezetésére vonatkozó programot a szakmai hely-

zetelemzésre épülő fejlesztési elképzelésekkel, 
- iskolai végzettséget, szakképzettséget igazoló 

dokumentumok másolatát. 

A megbízás időtartama: 5 év 
Az álláshely betölthető: várhatóan 2005. december 1. napjától 
Bérezés: a közalkalmazottak jogállásáról szóló 1992. évi XXXIII. 
Törvény alapján + vezetői pótlék 

A pályázat benyújtásának határideje: a Szociális Közlönyben 
történő megjelenéstől számított 30. nap 

A pályázat benyújtásának helye: a pályázatokat Páka Községi 
Polgármesteréhez lehet benyújtani 
(8956 Páka, Petőfi u. 1., Telefon: 92/579-018) 

A pályázat elbírálásának határideje: a benyújtási határidő lejártát 
követő 60 napon belül összehívott képviselő-testületi ülés időpontja. 

JeAn \ActlU, l o O f . 'L Ü^ 

Z a l a e g e r s z e g ( Z H ) 
- Dr. Lamperth Mónika 
b e l ü g y m i n i s z t e r s o r o n k ívül 
e lb í rá l ta a vis m a i o r ta r ta lék 
f e l h a s z n á l á s á r a b e é r k e -
zet t , e s ő o k o z t a k á r o k e n y -
h í t é s é r e s z o l g á l ó m e g y e i 
i g é n y e k e t . Z a l á b ó l 2 5 te le -
p ü l é s 4 5 milló 7 8 9 e z e r fo-
rint t á m o g a t á s b a n részesü l t . 

Támogatást kapott: Becse-
hely 1.360.000, Bucsuta 
900.000, Csapi 3.380.000, Esz-
teregnye 2.240.000, Hahót 
850.000, Hosszúvölgy 545.000, 
Kallósd 815.000, Karmacs 
940.000, Kerkateskánd 
3.360.000, Kisrécse 2.010.000, 
Liszó 810.000, Márokföld 
370.000, Nova 4.350.000, Páka 

2.370.000, Pördefólde 570.000, 
Pusztaapáti 1.200.000, Sümeg-
csehi 2.760.000, Szentgyörgy-
völgy 800.000, Szepetnek 
3.500.000, Szilvágy 3.570.000, 
Tormafölde 1.415.000, Vár-
völgy 3.076.000, Vindor-
nyaszólős 900.000, Zalasárszeg 
918.000, Zalaszentbalázs 
2.780.000 forint összegben. 

*IqLo>C í ^ l o p , iqq 5 , ^jy^Jo * L ) CA^i^^ ^ 
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Zalaegerszeg (h. p.) - Az egerszegi alsójánkahegyi tele-
pülésrész önkormányzata szombaton szüretköszöntő fesz-
tivált rendez, amely 14 órakor az Orsolya téren ökumeni-
kus imával veszi kezdetét. Utána a Szent László utcai 
óvoda udvarán folytatódnak az események kulturális mű-
sorokkal, főző- és borversennyel, erős emberek vetélkedő-
jével. Eső esetén a programok helyszíne a Mindszenty-is-
kola lesz. (Archív képünk egy korábbi alkalommal készült.) 

ól szól a hét vége 
Bischoff József Artúr gyémánt-
miséje, akit 1945. augusztus 26-
án, Szombathelyen szenteltek 
pappá. 

i Roma nap 
; Szombaton, 10 órai kezdet-
[ tel, harmadik alkalommal ren-

dez roma kulturális napot a Zala 
Megyei Romákért Szervezet. 
Az újudvari faluházban többek 
közt zalacsányi, murakeresztúri 
és nagykanizsai hagyományőr-
zők lépnek fel, a közös ebéd ke-
retében pedig hagyományos ci-
gány ételeket kínálnak a ven-
dégeknek. 

Georgikon tanévnyitó 
A Veszprémi Egyetem Geor-

gikon Mezőgazdaságtudomá-
nyi Kara szombaton 11 órai kez-
dettel tartja tanévnyitó ünnepsé-
gét az intézmény Festetics úti 
épületében. 

Ligeti nap 
A Keszthelyi Helikon Liget 

Egyesület szombaton 14 órától 
rendezi meg az első Ligeti nap 
elnevezésű programját a Heli-
kon strand előtti parkolóban. 

Zalai horgászverseny 
A Kerka Menti Sporthorgász 

Egyesület szombat reggel nyolc 
órai kezdettel tartja a négy for-
dulóból álló, egymillió forint 
összdíjazású Zalai horgászver-
seny záró rendezvényét. 

i 
i| Elköltözöttek találkozója 

A Páka Értékeiért Egyesület a 
I helyi önkormányzattal közösen 

szombaton rendezi meg a tele-
pülésről elköltözöttek találko-
zóját, mely délelőtt 11 órakor 
ünnepi szentmisével kezdődik. 
Ezt követően a falu nevezetessé-
geivel, többek között az Öveges 
emlékszobával ismerkedhetnek 
a program résztvevői, majd a 

község helytörténeti monográfi-
áját mutatja be a szerző, Molnár 
László. Délután négy órakor a 
helyi általános iskola művészeti 
csoportjai és a lenti Kerka Tánc-
együttes adnak műsort, ezt kö-
vetően utcabál, este tíz órakor 
pedig tűzijáték lesz. 



2005. szeptember 10., SZOMBAT HÉTVÉGE - HITVILÁG 

Zalába látogatott az egri érsek 
Egykori kápláni helyén, Bagódban tartott aranymisét dr. Seregély István 

• Horváth A. Attila 

A _ 
ki Konferencia elnöke, dr. Se-
regély Ist\'án pappá szentelé-
sének 50. évfordulója alkal-
mából mutatott be aranymisét 
vasárnap Bagódban, egykori 
kápláni helyén. A jubiláló fő-
méltóságot 1955-ben szentel-
ték fel, s 1960-1962-ig szol-
gált káplánként a zalai telepü-
lésen, majd a következő évben 
a megyeszékhelyen gyakorol-
ta hivatását. 1987-től viseli az 
egri érsek címet - az egyház-
megye 80. főpásztoraként - , 
'90 óta pedig a püspöki konfe-
rencia elnöke; ez utóbbi tiszt-
ségétől éppen a héten vált 

meg. Dr. Seregély 
Istvánnal a szer-
tartást követően 
beszélgettünk. 

- A pápavá-
lasztás idején 
gyakran lehetett 
hallani egyházi 
körökből egy maj-
dani irányváltás 
szükségességéről. 
Mit gondol erről? 

- Amit Krisz-
tus kétezer éve 

mondott, az örök érvényű 
igazság; ezt egyetlen kor sem 
tudja megváltoztatni, legfel-
jebb eltér tőle. Ám Krisztus 
ugyanaz tegnap, ma és mind-
örökké. Ezért senki ne várjon 
az alapvető keresztény igaz-
ságokban változást! Amúgy a 
feltételezések szerinti irány-
vonalak és rivalizálások nem 
léteznek, Ratzinger bíboros pá-
pává választásakor is egyértel-
mű és egyhangú volt a döntés. 
Ne feledjük: az egyházat nem 
ember, hanem Isten hozta lét-

Az Úr a 
garan-
cia arra, 
hogy az 
egyház 
fenn-
marad 

re, ezért téved, 
aki azt gondolja, 
hogy valamiféle 
ideológiák men-
tén, a politikai párt-
harcok mintájára működne... 

- II. János Pál pápa látvá-
nyosan felkarolta az ökume-
nizmus gondolatát. Folytató-
dik-e a jövőben ez a felekeze-
tek közeledését célzó misszió? 

- Egyértelműen igen. Az 
ökumenizmus Jézus Krisztus 
azon kívánságán alapul, hogy 
mindannyian egyek legyünk; 
ugyanakkora H . századi egy-
házszakadás orvoslása min-
den keresztény ember felada-
ta. Aki keresztény, az egyben 
ökumenikus is. 

- Gyakran nyilvánítanak a 
történelmi felekezetek hazai 
vezetői egyházellenesnek egy-

Dr . Seregély István (balról) és Farkas Károly 
plébános közösen celebrálta a múlt vasárnapi 
szentmisét. Az egri érsek 1960 és 1962 között 
káplánként szolgált Bagódban. Fotó: Katona 

egy kormányzati döntést, meg-
nyilvánulást. Legutóbb az 
esélyegyenlőségi miniszter ve-
tette fel a Szentszékkel 1997-
ben kötött megállapodás eset-
leges felülvizsgálatát. Hogyan 
értékeli mindezt? 

- A magyar kormánynak 
egyszer lejár az ideje, mint 
ahogyan az utódjának is, az 
egyháznak viszont nem... A 
konkrét kérdésre válaszolva: a 
Vatikánnal jelenleg is érvény-
ben van egy nemzetközi meg-
állapodás, melyet jogilag be 
kell tartani. Hogy milyen biz-
tosítékot látok az abban foglal-
tak teljesülésére? Az Úr a ga-

rancia arra, hogy 
az egyház - mint a 
történelem során 
mindig - eztán is 
fennmarad. 

- Hogyan emlékszik vissza 
a zalai kápláni éveire? 

- Szép emlékeim vannak, 
az itt élő emberek készséggel 
elfogadták szolgálataimat, és 
jól éreztem magam köztük. 
Akkoriban még nem volt sza-
bályozva a Zala, és én a túlsó 
partján is . hitoktattam; így 
gyakran gumicsizmát húzva 
keltenját a folyó völgyén. Má-
ig őrzöm magamban azt a ké-
pet, mikor a holdfény meg-
megcsillant éjszakánként a víz 
tükrén. S természetesen örü-
lök annak, hogy a Gondviselés 
ügyét, miként másutt, ezen a 
tájon is szolgálhattam... 

•iatrUa S ki&ira&y féb-CCt 
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^mmmmmmmmmmmmmm ÖRÖMMEL JÖTTEK BARATSACOKAT, SZERELMEKET IDÉZNI 
Idén első a l ka lommal rendezte 

meg a Pákáról elszármazottak találko-
zóját a település önkormányzata és a 
Páka Értékeiért Egyesület. 

Szeptember tizedikén több mint 
száz ember toporgott izgatottan a pákai 
templom előtti téren, legtöbben az ér-
kező autókra szegezték tekintetüket: va-
jon melyik ismerős arc tűnik fel a szél-
védő mögött? Volt, aki hosszú évtize-
dek óta először tért haza szülőfalujába a 
jeles alkalomra, amelyen találkozhattak 
egykori és mostani pákaiak. Az elszár-

Elszármazottak találkozója Pákán 
tőbe is, ahol megszemlélték a felújított 
kápolnát. 

A „kirándulás" tanulságát minden 
bizonnyal az az idős néni foglalta össze, 
aki az iskola folyosóján üldögélve pi-
hent meg egy széken, és megjegyezte: 
„Ha a temető halottjai felébrednének, 
biztosan rá sem ismernének Pákára!" A 

Közös kép a vendégekről és a vendéglátókról a templom lépcsőjén. 

mazottak találkozóját idén első alka-
lommal, hagyományteremtő céllal 
szervezte az önkormányzat és a Páka 
Értékeiért Egyesület. 

A nap a Letenyei Fúvószenekar tér-
zenéjével indult, majd a vendégek ün-
nepi szentmisén vettek részt, amit 
Mester Vince esperes-plébános, és a 
szintén pákai születésű Farkas Károly 
bagodi plébános celebrált. 

Az ünnepi szentmise után körbeve-
zették Páka utcáiban azokat, akik rég 
nem látták szülőfalujukat. Megnézték 
az iskolát, a település nagy szülöttjé-
nek, Öveges József professzornak az 
emlékszobáját és kilátogattak a teme-

„Páka Értékeiért" Egyesületünk, amely-
nek tagjai a szervezési feladatok orosz-
lánrészét felvállalták, felkutatták az el-
származottak adatait, és az önkormány-
zattal közösen összeállították a nap 
programját. Több mint négyszáz főt in-
vitáltunk a találkozóra, ebből százhúsz-
százharminc egykori pákai el is jött. 

Sok egykori pákai vált ismert em-
berré, közszereplővé. Etalonként talán 
Öveges József professzort, piarista ta-
nárt említhetem, aki sajnos már nem le-
het közöttünk. Kövér László Fidesz-

néni egyébként harminc éve költözött el 
Budapestre. 

A jóízűen elfogyasztott bőséges 
ebéd után kötetlen beszélgetésre, a 
művelődési házban pedig kulturális 
műsorra került sor, amelyen helyi és 
lenti művészeti csoportok mutatták be 
produkcióikat. A napot utcabál, szalon-
nasütés és tűzijáték zárta. 

- Első alkalommal, hagyományte-
remtő céllal szerveztük meg a Pákáról 
elszármazottak találkozóját - mondta 
lapunknak Rudas Miklós polgármester. 
- Képviselő-testületi ülésen vetődött fel 
az ötlet, amit a képviselőink egyöntetű-
en támogattak. Szerencsére van egy A felújított kápolna 

képviselő felesége is „pákai lány" volt, 
ő testvérével jött el, és találkoztam Öve-
ges professzor hozzátartozóival is. Itt 
van közöttünk az egyik legidősebb volt 
pákai lakos, a kilencvenöt éves Horváth 
Pista bácsi. A gyerekei mesélték, hogy 
őt otthon sem lehetett volna hagyni, 
mindenképpen el akart jönni, hogy 
megnézze a pákai iskolát, még kilenc-
venöt évesen is, amikor pedig már elég 
nehezen mozog az ember... 

- Annak ellenére, hogy ez volt az 
első ilyen találkozó, óriási érdeklő-

dést tapasztal-
tam a volt pá-
kaiak körében. 
Ön szerint mi-
nek tudható be 
ez? 

Pákáról 
sokfelé szétszó-
ródtak az embe-
rek, például 
1956-ban sokan 
kimentek kül-
földre. Ők na-
gyon sokáig 
nem tudtak ha-
zajönni, és most 
csak egy hívó 
szó kellett, hogy 
visszajöjjenek és 
t a l á l k o z z a n a k 
azokkal, akikkel 
még lehet. Talán 
egyfajta kíván-
csiság is hajtotta 
őket, mi pedig 
arra voltunk kí-
váncsiak, hogy 
mi történt velük 
azóta, mióta in-
nét elkerültek, 
hogyan élik a 
napjaikat... 

érdeklődik már most a szolgáltatás 
iránt - mondta Rudas Miklós polgár-
mester. 

Bécs József alpolgármester, a Páka 
Értékeiért Egyesület elnöke a civil szer-
veződés munkájáról, terveiről beszélt. 

A nagykanizsai gólyalábasok és a vendégek egy csoportja. 
A háttérben a felújított művelődési ház. 

- Melyek voltak azok a fejleszté-
sek, amiket megmutathattak az egy-
kori pákaiaknak? 

- A temetői kápolnánkra azt mond-
ták a vendégeink: „Olyan, mint egy kis 
ékszeres doboz". Kívül-belül újra lett 
vakolva, új járólapokat raktunk le, és a 
tetőszerkezetet is kicseréltük. Többször 
felújították már a kápolnát, de most há-
rom kisebb-nagyobb pályázatból szerét 
tudtuk ejteni a nagytatarozásnak. Itt is 
rengeteg segítséget kaptunk az egyesü-
lettől, amelynek tagjai társadalmi mun-
kában működtek közre a rekonstrukció-
ban. Azt hiszem, példaértékű az össze-
fogás, ami kialakult a pákai civil szféra 
szereplői között. 

Az idei legnagyobb, összességében 
21 milliós beruházásunk a művelődési 
ház felújítása és a gondozási központ 
elindítása, amit az előbbiben alakítunk 
ki. A központ még ebben az évben 
megkezdi működését. Felméréseink 
szerint több mint harminc idős ember 

- Idén múlt el két éve, hogy meg-
alakultunk - mondta Bécs József. - A 
temetői kápolna felújításában aktív 
szerepünk volt, több százezer for intos 
munkát végeztünk el, természetesen 
térítés nélkül. Kiadtuk Molnár László 
helytörténeti munkáját, segédkeztünk 
a mai rendezvény megszervezésében, 
s természetesen további terveink is 
vannak. Szeretnénk rendezni a zsidó 
temető dolgát, lehet, hogy az idén már 
neki is tudunk állni a kegyhely rendbe-
tételének. Visszatérve a találkozóra: 
körülbelül fél évvel ezelőtt elkezdtük 
felkutatni a Pákáról elszármazott em-
berek adatait, házról-házra jártunk, s 
gyűjtöttük az információkat. Most már 
látom: megérte a fáradtság, hiszen ré-
gi barátok, ismerősök, osztálytársak, 
sőt, diákkori szerelmek találkoztak 
egymással. Azt hiszem, ha évente nem 
is, de kétévente újra és újra meg kell 
szervezni ezt a találkozót - mondta 
Bécs József. 
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A Szent József közösség fiatalabb tagjai 
hintón indulnak a pákai táborból. 

Aerobik ebéd után. 
Hittantábor Jánosháza. 

KEPEKBEM 
Fiatalok Bakonybélben. 

Zoltán atyának is könnyebb, ha az 
evangéliumot a gyerekek játszák el! 
Pillanatkép az „Esküdtek" rédicsi táborából. 

Nemcsak lélekben építkeztünk... 
Rédicsi tábor a plébánia hittanosaival és a 
Mindszenty Iskola nyolcadikosaival a 
bázakerettyei strandon. 

A N Y Á R ÉLMÉNYEI 
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Régi ismerősök találkoztak 
A szervezők e lszántak : fo lytatni s z á n d é k o z n a k a kezdeményezés t 
Páka (gy. f.) - Több mint 
százan fogadták el a Páka 
Értékeiért Egyesület és az 
önkormányzat invitálását, s 
vettek részt az elszármazot-
tak első ízben megrendezett 
találkozóján. Voltak, akik 
több évtizedes távollét után 
tértek vissza szülőfalujukba. 

Rég nem látott ismerősök, 
barátok, iskolatársak, szomszé-
dok, sőt, gyermekkori szerel-
mek is köszöntötték egymást a 
vasárnapi találkozón, melyet 
közel egyéves előkészület után 
rendezett meg a Páka Értékeiért 
Egyesület. 

- Alapvető céljaink közé tar-
tozik a Pákához kötődő értékek 

Érték • • • • • • • • 
Nincs nagyobb kincs, 
mint az elszármazottak 

felkutatása és őrzése — mondta 
Bécs József, a szervezet elnöke. 
- A településről elszármazot-
taknál nagyobb kincset elkép-
zelni sem tudunk, ezért úgy 
döntöttünk, hogy mi is megren-
dezzük ezt a találkozót, sőt, a 
kezdeményezés folytatásáról is 
gondoskodunk. 

Bécs József hozzátette: 500 
meghívót küldtek, minden elő-
zetes válogatás és szelektálás 
nélkül, hiszen minden olyan 
személyre büszkék, akik a köz-
ségből származtak el. 

- Itt mindenki V.1 .P.-vendég 
- mutatott körbe. - Van, aki a 

közeli községekből érkezett, má-
sok az ország távoli vidékéről, 
de akadnak olyanok is, akik kül-
földről tértek haza. A legna-
gyobb utat Molnár Sándor és 
Szabó István tette meg, mindket-
ten Kanadából repültek haza, de 
itt van az Öveges család két tag-
ja, Ede bácsi és Ilonka néni is, a 
professzor rokonai. 

— Először 1988-ban jártam 
itthon, aztán majd' minden év-
ben, de ennek a találkozónak 

egészen más a hangulata, mint 
az eddigieknek - vélekedett a 
már említett Szabó István. -
Most olyan régi barátokkal tud-
tam beszélni, akik felől ötven éve 
nem is hallottam. Az egykori fut-
ballcsapatbeli játékostársaimat 
mondjuk azonnal felismertem. 

- Öröm volt újra itt lenni, lát-
szik, hogy szépen fejlődik a köz-
ség - tette hozzá Molnár Sándor, 
aki pár éve fából faragott szob-
rot, idén pedig egy reliefet aján-

dékozott a falunak, illetve az új-
jászervezése 300 éves jubileu-
mát ünneplő plébániának. 

A résztvevőknek bemutatták a 
mai Pákát, felkeresték a közel-
múltban felújított templomot, 
ahol ünnepi szentmisét celebrál-
tak tiszteletükre, megnézték az 
Öveges József Altalános Iskolát 
a benne található emlékszobával, 
majd részt vettek a Molnár Lász-
ló által írt helytörténeti monog-
ráfia bemutatóján. 

Az egykori pákaiak úgy látták: fejlődik szülőfalujuk Fotó: Gyuricza Ferenc 



10 Lenti és Vidéke 2005. október 

Ünnepségek a névadó születésnapján 

Méltóképpen emlékeznek a kiváló tudósra. 
Többszörös jubileumhoz 

érkezett a pákai Öveges József 
Általános Iskola. Az intéz-
mény átadásának huszonötö-
dik, a név felvételének ötödik, 
valamint Öveges professzor 
születésének száztízedik évfor-
dulóját „Öveges-hét" rendez-
vénysorozattal ünnepli meg az 
iskola. Egyéb részletekről Gye-
nese Ferencnél, az általános 
skola igazgatóját kérdeztük: 

- Egész hetes programunk-
ban például értékelni fogjuk a 
megye iskolái számára kiírt 
pályázatunkat, amelyet „Itt 
születtem én ezen a tájon" 
címmel hirdettünk meg. Ez 

irodalmi és rajz pályázat, 
amelyben zalai hírességekről 
szóló írásokat, valamint a zalai 
táj szépségét bemutató külön-
böző technikákkal készített 
alkotásokat várunk. Feladatok-
kal kerestük fel az iskoláink 
osztályait, ahol például borítót 
kell tervezni egy Öveges 
könyvhöz, vagy éppen a pro-
fesszor hasonló cselekedete 
után plakátokat kell tervezni 
egyik kiadványa népszerűsíté-
sére. Érdekes feladatnak ígér-
kezik azoknak a falubelieknek 
a felkeresése, akik találkoztak 
Övegessel és riportban kell 
beszámolni a történtekről. 

- A professzor híres volt 
egyszerű kísérleteiről, ame-
lyekben a fizika törvénysze-
rűségeit szemléltette. 

- Valóban és kapcsolódunk 
ehhez is, hiszen lesz olyan 
feladat, ahol épp egy ilyen 
kísérletet kell majd lerajzol-
niuk a gyerekeknek. Bemu-
tatásra kerül a tanulók által 
iskolánk fejlődése, az elmúlt 
huszonöt év eseményeiben. 
Rejtvények, totó és különböző 
sportrendezvények színesítik a 
jeles évfordulót. Röplabda be-
mutató mérkőzés is lesz, vala-
mint a professzor úr születés-
napján, november 10-én Öve-
ges Próba néven kapnak 
különböző személyre szabott 
feladatokat a tanulók. 

- Az Öveges napok egy 
rendhagyó, vagy már egy ha-
gyományosan megrendezésre 
kerülő eseménye a pákai 
iskolának? 

- Évről-évre megrendezzük 
a programot, így tisztelegve 
névadónk emléke előtt. Az 
idén nálunk tartjuk az Öveges 
iskolák találkozóját, ahol az 
ország öt Öveges nevet viselő 
iskolája, a péri, a budapesti, a 
zalaegerszegi és a balaton-
fűzfői intézmények részvéte-
lével emlékezünk a névadóra. 
Ez a program az Öveges-háznál 
koszorúzással kezdődik, ahol 
az Öveges leszármazottak is 
jelen lesznek, Ilonka néni, és 
Ede bácsi, akik a professzor 
testvérének a gyermekei. 
Öveges László, - aki Öveges 
ucvcn szervezett felnőttkép-

zést Kecskeméten - felesége, 
Övegesné dr. Perjék Éva. Eze-
ken a találkozókon bemutat-
koznak az iskolák, valamint az 
idén egy könyvbemutatóval is 
meglepjük az érdeklődőket. 

Milyen szempontok 
alapján állították össze az 
említett kiadványt? 

- Öveges emlékkönyvünk 
nemcsak az iskoláról szól, 
hanem a professzor életének 
főbb állomásait is bemutatja. 
Iskolánk történetét a kezde-
tektől, - tehát amikor Pákán 
először megjelent az oktatás -
kísérhetjük figyelemmel és eb-
ben a gyűjtőmunkában Molnár 
László helyi kutatatásaira is 
támaszkodtunk. Szólunk a ta-
nulmányi versenyek eredmé-
nyéről, az intézményi változá-
sokról, és tablókat is közlünk a 
jelenben és a múltban nálunk 
végzett tanulókról. 

- Kik voltak a támogatói a 
kötet megjelenésének? 

- A legnagyobb támoga-
tónk a Zala Megyei Közalapít-
vány volt, akitől közel három-
százezer forintot kaptunk, 
valamint szülői szervezetünk 
is támogatta a megjelenést. 

Az Öveges-napok rendezvé-
nyeivel nem ér véget a prog-
ramok sora a pákai iskolában. 
A Lenti Többcélú Kistérségi 
Társulás keretein belül a Régió 
és Kistérség elnevezésű pro-
jekt részeként tartanak az 
Apáczai Kiadó könyveinek fel-
használásával szakmai napot 
november 24-én. 

(Dányi) 
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Első a régióban 
Két busz, orvosi ügyelet és újabb önként vállalt feladatok 

Az orvosi ügyeleten dr. Bakos Katalin, pákai háziorvos vizsgál. A további üzemeltetés részleteiről még zajlanak az egyeztetések. 

Lenti (gyf) - Egyre e r e d -
m é n y e s e b b e n m ű k ö d i k a 
Lent i Kistérség T ö b b c é l ú 
Társulása, m e l y a rég ió-
b a n m e g a l a k u l á s a k o r e l -
ső vol t a m a g a n e m é b e n . 

A szövetség már eddig is 
több mint százmillió forintos 
támogatáshoz jutott, mely 
összeg jó részét a részt vevő 

Németh Imre: „Gond a csökke-
nő gyereklétszám" 

önkormányzatok közfelada-
tok finanszírozására fordít-
hatják. A közös célok megva-
lósítása folyamatos, az ügyek 
állásáról Németh Imre, a tár-
sulás munkaszervezetének 
igazgatója számolt be. 

- A legutóbbi tár-
sulási ülés feladata a 
közoktatás helyzeté-
nek áttekintése volt -
kezdte. - Kötelező 
feladatairik közé tarto-
zik a közoktatási in-
tézkedési terv elkészí-
tése, bizonyos pedagógiai 
szakszolgálathoz kapcsolódó 
feladatok ellátása, illetve a 
közoktatási intézmények 
hatékonyabb működésének 
megszervezése. Sajnos e tér-
ségben is finanszírozási ne-
hézségekhez vezet a csökke-
nő gyereklétszám. 

A közoktatás területén 
azért vannak sikerek is. Köz-
beszerzési eljárás keretében 
két darab, egyenként 15 sze-
mélyes busz vásárlása van fo-

lyamatban, melyekkel főként 
a bejáró tanulók szállítását 
próbálják majd megoldani. A 
két járművet várhatóan Gu-
torfölde és Csesztreg önkor-
mányzatai üzemeltetik majd. 

A cég megígérte: az 
eddigi létszámmal 

üzemelteti az ügyeletet 

- Egy harmadik jármű vá-
sárlása is folyamatban van, a 
gyermekjóléti és családsegítő 
szolgálat számára, szintén ál-
lami támogatással - folytatta 
Németh Imre. - Még a héten 
döntés született arról is, hogy 
a felnőtt és gyermek házior-
vosi ügyelet ellátására a tököli 
Dr. GON Egészségügyi és 
Szolgáltató Bt.-t bízzuk meg. 

A közbeszerzési eljárás ke-
retében kiválasztott szolgálta-
tó az országban már három 

ügyeleti rendszert üzemeltet, 
így kellő tapasztalatokkal ren-
delkezik. A cég arra is ígéretet 
tett, hogy az orvosi ügyeletet 
az eddigi személyzettel fogja 
megoldani. 

- A héten soron kívü-
li ülést tartunk, ennek 
egy napirendi pontja a 
társulási megállapodás 
módosítása lesz - így az 
igazgató. - Tervezzük, 
hogy néhány új feladat-
tal, többek közt nevelési 
tanácsadással és logo-

pédiai ellátással, valamint jel-
zőrendszeres házi segítség-
nyújtással is kiegészítjük ön-
ként vállalt feladataink sorát. 

Lenti Kistérség Többcélú 
Társulása 51 települést (a 
székhely-várost és 50 fa-
lut), s a tavalyi statisztikai 
adatok szerint 23.611 főt 
foglal magába. A száz lakos 
alatti aprófalvak száma 17, 
az ezer főt meghaladó tele-
püléseké mindössze öt. 
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A varázslót idézve! 
Hármas évforduló jegyében emlékeztek Öveges professzorra 

Páka (gyf) - A fizika va-
rázslójának nevezte ün-
nepi beszédében Gye-
nese Ferencné iskola-
igazgató a többi között 
Kossuth-, SZOT- és Pro-
métheusz-dí j ja l k i tünte-
tett Öveges Józsefet. A 
pákai iskolában tegnap 
az in tézmény névadójá-
ról emlékez tek meg. 

Az egész napos rendez-
vénynek hármas évforduló 
szolgált apropójául. A néhai 
fizikaprofesszor 110 éve szü-
letett, a pákai általános iskola 
- melynek új épületét negyed-
százada adták át - pedig 5 éve 
vette fel Öveges József nevét. 

- Azért gyűltünk össze az 
Öveges-ház előtt, hogy lerójuk 
tiszteletünket és emlékezzünk 
az ország legismertebb peda-
gógusára - mondta a profesz-
szor szülőháza előtti koszo-
rúzási ünnepségen a pákai is-

Az ország 
Öveges-iskoláinak 
találkozóját is 
tartották az ünnep 
apropóján 

kola igazgatója, aki ezt kö-
vetően a jelen lévők 
kötődéséről beszélt. Mert a 
tegnapi rendezvény nem egy-
szerűen az emlékezésé volt, 
hanem egyben az ország Öve-
ges-iskoláinak találkozójául is 
szolgált. 

- Büszkék vagyunk, hogy 
iskoláink, a budapesti és a ba-
latonfűzfői középiskola, a péri 
és a pákai általános iskola, a 
zalaegerszegi AMK és a TIT 
Tudományos Ismeretterjesztő 
Egyesület is Öveges József ne-

Az iskolában kialakított emlékszobában Gyenese Ferencné Páka leghíresebb szülöttének kísérle-
tei közül is bemutatott néhányat a résztvevőknek. A fizika varázslójának nevezte Öveges Józsefet 

vét viseli - folytatta Gyenese 
Ferencné. - Halhatatlanságát 
bizonyítja, hogy 2005 áprilisá-
ban még egy kisbolygót is el-
neveztek róla. 

A szülőház falán elhelye-
zett emléktábla megkoszorú-
zását követően a résztvevők 
megtekintették az iskolában 

kialakított Öveges-emlékszo-
bát is. A tárlat megtekintése 
közben Öveges József unoka-
húga, Tóth Lászlóné, Ilonka 
néni osztott meg néhány anek-
dotát Páka leghíresebb szülött-
jéről. 

Délután az iskola kollektí-
vája által összeállított emlék-

könyvet a kiadó nevében a 
szintén pákai kötődésű Czupi 
Gyula, a nagykanizsai könyv-
tár igazgatója mutatta be, majd 
Kiss Bódog Zoltán megyei 
közgyűlési elnök és dr. Balogh 
Lászlóné, az Oktatási Minisz-
térium oktatási referense em-
lékezett Öveges Józsefre. 
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Szeretetközösségek 
Cyuricza Ferenc 

A család társadalomban 
betöltött szerepéről és 
feladatairól esett szó 

azon a találkozón, melyet a 
szombathelyi Martineum Fel-
nőttképző Akadémia szerve-
zett a lenti esperesi kerületben 
élők számára. 

A rendezvényre jelentke-
zők a közös imádságot köve-
tően vetélkedőn, agapéval 
egybekötött beszélgetésen 
vettek részt, valamint olyan 
előadásokat hallgattak meg, 
amely a családról, mint esz-
ményről szólt, s emellett min-
tákat, modelleket mutattak be 
egymásnak a jelenlévők. 

A családi találkozó jelentő-
ségéről az Akadémia igazga-
tójával, Horváth József szam-
bathelyi plébánossal, pápai 
prelátussal beszélgettünk. Az 
atya többek között elmondta: 
a közös programra azokat a 
családokat hívták meg, mely-
nek tagjai teljes lelki életet él-
nek, hiszen ők azok, akik pél-
dául szolgálhatnak mások 
számára is. 

- A család a társadalom 
legkisebb sejtje - magyarázta 
Horváth József. - Ha ép és 
egeszséges, akkor a társada-
lom is ép, egészséges tud len-
ni. Ha a családi életben bom-
lások, válások, azaz lelki 
szempontból betegségek van-
nak, az visszahat a társadalom 
életére is. Ahhoz, hogy a tár-
sadalom jól működjön, s 
egészséges tagjai legyenek, 

kell egy olyan közeg, ahol az 
ember megszületik, felnő, ki-
bontakoznak az értékei, ahol 
mindig otthonra talál, és aho-
va mindig hazamehet. Ez pe-
dig a család, egy kis szeretet-
közösség. Az ember lényegé-
nél fogva társas lény, erre az 
alapközösségre mérhetetlenül 
szüksége van. A katolikus 
egyház különös hangsúlyt 
tesz arra, hogy segítse az em-
bereket egy egészséges csa-
ládmodell kialakításában. Ez 
a nevelés elkezdődik kisgyer-

mekkorban, de folytatódnia 
kell életünk végéig. Ezért 
szervezzük meg az úgyneve-
zett családpasztorizációs 
programjainkat. 

A pápai prelátus szerint na-
gyon fontos dolog, hogy a há-
zaspárok tanulják meg egy-
mást szeretni. Statisztikai 
adatok mutatják, hogy renge-
teg házasság felbomlik, ami-
nek számtalan oka van. A fia-
talok nem gondolják meg a 
házasságot, nem tudnak bizo-
nyos konfliktushelyzetekre 

megoldást találni, és nem tud-
nak felelősséget vállalni ön-
magukért, illetve egymásért, 
ezért a menekülés útját vá-
lasztják. Az egyház arra ne-
vel, hogy a családban hármas 
értéknek kell jelen lennie, a 
kölcsönös szeretetnek, a köl-
csönös hűségnek, illetve a 
gyermekek, mint Isten aján-
déka vállalásának és elfoga-
dásának. A csesztregihez ha-
sonló találkozók célja, hogy 
ezt tudatosítsák a családok-
ban. 

- Nem könnyű a felada-
tunk, mert a környezetünk 
egészen más szemléletet su-
gall - folytatta az akadémia 
igazgatója. - A globalista vi-
lág eszményképe a mene-
dzser-típus, akinek az érvé-
nyesülés a fontos, aki nem tö-
rődik másokkal. Ugyanígy 
eluralkodóban van a szingli 
életforma is, amelynek jel-
mondata: egyedül akarok élni, 
nem akarok foglalkozni senki-
vel és semmivel. Mi azt gon-
doljuk, ez nagyon emberelle-
nes felfogás, mert az ember a 
családban tud igazán kibonta-
kozni. S ami még egy nagy 
átok a társadalomra, hogy 
másság címén el akarják fo-
gadtatni azt a természetellenes 
magatartást, amikor férfi fér-
fival, nő pedig nővel él együtt. 
Mi azt mondjuk, ennek a je-
lenléte károsító hatású, a nor-
mális, tisztességes emberi 
gondolkodásra, az ember ter-
mészeténél fogva nem ilyen. 

Minden egyházmegyében 
működik egy családpasztori-
zációs bizottság. Ennek a bi-
zottságban az egyházmegye 
legkülönbözőbb területeiről 
vannak tagjai, a lenti esperesi 
kerületből két pákai házaspár, 
valamint Páli Zoltán tornyi-
szentmiklósi plébános és.Sze-
keres János pákai káplán tar-
tozik hozzá. Előbbieknek 
többek között az a feladatuk, 
hogy puszta jelenlétükkel mu-
tassanak példát a többiek szá-
mára, miként lehet kölcsönös 
szeretetben élni. 

A csesztregi talál-
kozón azok a csalá-
dok vettek részt, 
akik puszta jelenlé-
tükkel mintát tud-
nak adni mások szá-
mára, miként lehet 
szeretetben együtt 
élni. Erről tartott 
előadást Horváth 
József szombathelyi 
plébános, pápai 
prelátus (képünkön 
balra) és Tüske Jó-
zsef lenti esperes 

FOTÓ: A SZERZŐ 



íjászegyesület Pákán 
Tervekből nincs hiány, s remélik, hogy a pálya is kész lehet 

Zalaegerszeg (bp) - Az 
idén szeptemberben 
Csokmai néven alakult 
íjász- és hagyományőr-
ző egyesület Pákán és 
már nagyban tervezik 
a később létrehozan-
dó pálya átalakítását. 

Páka közelében találtuk 
meg azt a pályát, ahol az íjá-
szok éppen különféle célokat 
próbáltak telibe találni. An-
nak ellenére, hogy a csapat 
még csak két hónapja alakult, 
igen ügyesen bántak fegyve-
reikkel. Az egyik legtehetsé-
gesebb íjászt, Parragi Attilát 
arról faggattam, hogy miért 
pont ez a sportág keltette fel 
érdeklődésüket. 

- Az egyik munkatársunk 
már régóta űzi ezt a sportot, 
rengeteget hallottunk tőle az 
íjászkodásról - árulta el. -
Egy alkalommal aztán meg-
mutatta felszerelését, mi pe-
dig kaptunk az alkalmon, és 
kipróbáltuk. Mondhatom, 
mindannyiunknak megtet-
szett, s úgy döntöttünk bele-
vágunk, és létrehozunk egy 
íjászklubot. 

Az erre a sportra alkalmas 
pályára Pákán találtak rá, me-
lyet az önkormányzat egyből 
rendelkezésükre bocsájtott. A 
területet egy kicsit átalakítot-
ták, a fiúk célokat, íjtartókat 
helyeztek el, mert ez a terep 
régebben kispuska-lőtér volt. 
Az eddigi beruházásokat 

Az újonnan alakult klub tagjai már most is lelkesen gyakorolnak 

egyelőre saját maguk finan-
szírozták. Bevételeiket jó-
részt a tagdíjak adják, azon-
ban a környező települések 
(Lenti, Csömödér. Páka, Lo-
vászi) önkormányzataitól re-
mélnek anyagi támogatást, 
akár pályázat útján. 

- Mivel hagyományőrző 
egyesületről van szó, szeret-
nénk a honfoglaláskori ruhá-
kat és a hozzá tartozó csizmát, 
süveget, kaftát, övet viselni -
tette hozzá az előzőekhez Pa-
nágl Tamás, az egyesület el-
nöke. - A gyakorlópálya fel-
újítása, a jurta építése, az álló. 
valamint mozgó motivációs 

célok, szerszámok - íj, 
vessző, tegez, kelevéz, szab-
lya, balta - beszerzése mind-
mind szerepel terveinkben, 
ezért szeretnénk az önkor-
mányzatokhoz fordulni segít-
ségért. 

Az amatőr íjászcsapat tag-
jai közül többen is résztvettek 
már Zalakomárban és Nemes- 1 
bükön rendezett versenyeken, 
s a pákai versenyzők mindkét 
alkalommal az első harmad-
ban végeztek. Akik szeretné-
nek az egyesülethez csatla-
kozni, a jelenleg 21 fős csapat 
szívesen várja a sportág iránt 
érdeklődőket. 

. ZDOS-- ac, i^JL^d-



a ^ 

li 3 
i 
5 T 

•a 
* 

Bérelhető földek 
Páka község Önkor-

mányzata 5 éves haszná-
latra meghirdeti a tulajdo-
nában lévő mezőgazdasági 
területeket, mezőgazdasági 
vállalkozók részére. 

A szántó és szántónak 
használható ingatlanok bér-
leti díja hektáronként 
15.000 Ft/év. 

Az igényeket az önkor-
mányzatnál hivatali időben 
lehet bejelenteni, illetve az 
ingatlanokat megtekinteni. 

A bérlő kijelölésénél el-
sőbbséget élveznek a helyi, 
illetve a kistérségi vállal-
kozók. 

Községi Önkormányzat 
Páka 

Hídépítés Páka közelében. A felújítás alatt a forgalom szünetel 

Korszerűsödő kisvasút 
Acélszerkezetű híd, nagyobb teherbírású sínek 

Páka (gyí) - A Válicka fe-
lett átívelő, korábbi fa-
szerkezetű híd helyére 
új, korszerű műtárgyat 
épít tet a Zalaerdő Rt. 
csömödér i Vasútüzeme. 

A tízmillió forintot megha-
ladó beruházásra a méglévő 
híd elhasználódása miatt volt 
szükség - tudtuk meg Cselen-
kó Ferenc műszaki vezetőtől, 
aki azt is elmondta, a fahidak 
élettartama mindössze 10-12 
év, ebből adódóan a tartósabb 
acélszerkezetűre váltás hosz-
szú távon gazdaságosabbnak 

ígérkezik. A Lenti és Kistol-
mács közötti szakaszon az el-
múlt években több helyen is 
sor került hasonló cserére, a 
Páka melletti Válicka-híddal 
tehát egy hosszabb távú, átfo-
gó felújítási program fejező-
dik be. 

Cselenkó Ferenc emellett 
arról is beszámolt, hogy Dö-
meföld környékén két kilo-
méter hosszban vágánymeg-
erősítés is zajlik, a folyóméte-
renként 14 kilogrammos sú-
lyú síneket erősebb és 
biztonságosabb 34 kilogram-
mosokra cserélik ki. 



Öveges professzornak is tetszene 
Egy izgalmas délután az ötletes fizikai kísérletek jegyében 

Hat iskola 33 tanulója gyűlt össze 
a Munkácsy-szakközépiskolában 

izgalmas fizikai kísérletek bemutatására. 

Magyar Hajnalka 

A szervezőket is meglepte, 
mekkora érdeklődést váltott 
ki az Öveges József szellemét 
felidéző kísérletező délután, 
amit első alkalommal hirde-
tett meg általános iskolák szá-
mára a zalaegerszegi Mun-
kácsy Mihály szakközépisko-
la. Buzogányné Fekti Er-

zsébet tagiskolavezető öröm-
mel mesélte, hogy számos 
olyan diák is jelentkezett, 
aki életkoránál fogva még 
nem is tanul fizikát. A zsűri 
dicsérte a gyerekek ötle-
tességét, s nagy gondban 
volt a győztesek kiválasztá-
sánál. Ám a többiek sem 
szomorkodtak, hiszen mint 
elhangzott: aki szereti a fizi-

kát, rossz ember nem lehet... 
Az első helyezést a Mind-

szenty-iskola két nyolcadiko-
sa, Grács Filoména és Merics 

Nikoletta szerezte meg, fizi-
katanáruk Balazsin Ivett. 

- Először csak heccből 
jelentkeztünk, aztán ahogy 
többet foglalkoztunk a dolog-
gal, megszerettük a fizikát -
mondja Nikoletta. 

- Hőtani kísérletet mutat-
tunk be, a lényege, hogy a pa-
pírkígyó és a propeller miként 

kezd forogni a meleg levegő 
hatására - mondja Filoména, 
s társa magyarázattal is szol-
gál. - A gázokban jól terjed a 
hő, a felfelé szálló meleg leve-
gő forgásba hozza a tárgyakat. 

Meggyújtják a gyertyákat, 
és a propellerhez rögzített bet-
lehem menten forogni kezd... 

Acs Kornél, az Ady-iskola 
negyedikese lett a második, ő 
egy grafitpaneles kérdezőtáb-
lával nyűgözte le a zsűrit. 

- A grafit vezeti az áramot. 

és ha a helyes választ jelöljük 
meg a kérdőíven, akkor vilá-
gít a lámpa - mutatja Kornél, 
aki amolyan vérbeli „fúróuj-
jú" gyerek. Otthon riasztót 
szerelt a szobájába, szétszedte 
a számítógépet, legújabban 
pedig kaputelefont készít. A 
kis ezermester Öveges pro-
fesszorkísérleteiért is lelkese-
dik, videóról már jól ismeri 
őket. Matematikatanára, 
Paisné Fülöp Mária irányí-
totta e versenyre, miután ész-
revette, hogy Kornél rugós 
nyomásérzékelőt szerelt a ci-
pőjébe, aminek a sarka min-
den lépésnél világított. 

Kovács Márk, az Öveges-
iskola nyolcadikosa és Miku-
lásik Péter, a nemesapáti 
iskola ötödikese megosztva 
végzett a harmadik helyen. 

- Szódabikarbónát és ece-
tet kevertem össze vízben, 
amitől széndioxid képződik. 
Buborékot fújtam bele, ami a 
felhajtóerő miatt lebegett, 
hiszen a buborék sűrűsége 
kisebb, mint a széndioxidé -
részletezi bemutatóját Márk. 
- A tanáromtól, Ruttkay 
Attilától hallottam a program-
ról, nagyon jól éreztem ma-
gam. 

- Fizikát még nem tanu-
lunk, de szakkörre azért járok 
Zsidi Erika tanárnőhöz, mert 
nagyon izgalmas a kísérlete-
zés - mondja Péter, aki levegő 
segítségével pingponglabdát 
„táncoltatott" a bemutatón. Merics Nikoletta, Grács Filoména, Mikulásik Péter, Kovács Márk és Ács Kornél FOTÓ: KATONA TIBOR 
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Mégis múzeum lehet 
Öveges professzor szülőháza 

Egy hónapja még kilátástalan-
nak tűnt, most azonban úgy tű-
nik, hogy Öveges professzor 
volt diákjainak, ismerőinek, 
tisztelőinek segítségével mégis 
megveheti Páka önkormányza-
ta a Kossuth-dí jas tanár szülő-
házát és kialakíthatja abban a 
régóta tervezett múzeumot. 

- Tíznél többen jelentkeztek, hogy 
anyagi segítséget nyújtanának, amikor 
megtudták, hogy osztrák tulajdonban 
marad Öveges professzor szülőháza, s 
így le kell mondanunk az emlékhely ki-
alakításának tervéről - mondta Rudats 
Miklós, a Kossuth-díjas tanár szülőfa-
luja, Páka polgármestere, majd hozzá-
tette: - Egy hónapja még reménytelen-
nek látszott, most azonban úgy tűnik, 
mégis sikerülhet méltó emléket állítani 
a professzornak. 

A polgármestertől megtudtuk: azt 
követően keresték meg sokan az önkor-
mányzatot, hogy lapunkban írtunk az 
1895. november 10-én születet Öveges 
József - vagy ahogyan a legtöbben a te-
levízióból megismerhették, Öveges pro-

Sokan ígértek segítséget az épület 
megvásárlásához 

" i i — 

fesszor - szülőházáért folytatott re-
ménytelennek látszó harcról. Mint arról 
beszámoltunk, Páka önkormányzata 
két éve döntötte el, hogy megveszi, 
megóvja és emlékhellyé alakítja a szülő-
házat. Az épület azonban időközben egy 
osztrák férfi tulajdonába került, aki 
csak a polgármester hosszas unszolásá-
ra állt rá arra, hógy eladja a házat. Hat-
millió forintot kér az épületért, az 
„önhikis" település viszont legfeljebb 
hárommillió forintot tud előteremteni. 
Az önkormányzat segítséget kért a Ma-
gyar Tudományos Akadémiától, az ok-
tatási és a kulturális tárcától is, de - bár 
szándékukat nemesnek tartották -
anyagi segítséget sehol sem ígértek. A 
falut egyre jobban szorította az idő, 
mert az osztrák férfi csak az év végéig 
tartja fenn az ajánlatát, ezért úgy tűnt: a 
hiányzó hárommillió forint miatt nem 
lesz emlékhely az 1979-ben elhunyt 
professzor szülőházából. 

Az elmúlt hetekben azonban Debre-
cenből, Szentesről, Hódmezővásárhely-
ről, Keszthelyről, Lentiből telefonáltak 
a professzor egykori tanítványai, isme-
rősei, tisztelői, s felajánlották, hogy se-
gítenek a pénz előteremtésében. Eddig 
130 ezer forint érkezett az önkormány-
zat számlájára, de sok jelentkezőnek 
még csak most küldtek csekket. Segítsé-
get ígért Nógrádi László országgyűlési 
képviselő is, és akadt olyan iskola, 
amelynek tantestülete ajánlott fel egy 
nagyobb összeget. 

Rudas Miklós szerint az adakozás-
nak köszönhetően talán mégis össze-
gyűlhet a vásárláshoz szükséges pénz, 
ezért a ház osztrák tulajdonosától levél-
ben kértek három hónap haladékot. Ha 
mégis sikerülne Pákának megvásárol-
nia a házat, akkor már jövőre átköltöz-
tethetnék oda a most még a falu Öveges 
Józsefről elnevezett általános iskolájá-
ban lévő - a professzor személyes tár-
gyait, kéziratait, kísérleteinél használt 
segédeszközeit bemutató - kiállítást. 

BODA ANDRÁS 
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Évtized tizennyolc kötettel 
Kerek j u b i l e u m á h o z érkezet t a dél-zala i székhe lyű Czupi K iadó 

Nagykanizsa (kv) - Az 
1 9 9 5 - b e n megje len t első 
kiadott m ű után további 
t i zenhét kötetet bocsá-
tott az olvasóközönség 
rendelkezésére a Czupi 
Kiadó. A kanizsai szék-
helyű vállalkozás t izedik 
évfordulójához érkezett. 

A jubileum kapcsán váltot-
tunk szót a kiadó vezetőjével, 
Czupi Gyulával, aki nyomban 
leszögezte: kiadójuk legfon-
tosabb feladatának azt tartja, 
hogy a székhelyéhez. Nagy-
kanizsához, illetve Zala me-
gyéhez valamilyen módon 
kötődő műveknek, alkotók-
nak adjon teret. 

Egyébként csak néhány mű 
esetén kell külön rávilágíta-
niuk e vonatkozásra, mert leg-
több esetben a szerző maga 
kanizsai vagy zalai, s többnyi-
re a címek (Kanizsai Alma-
nach, Dél-göcseji anekdoták, 
Keszthely óvodáinak történe-
te, Lakodalmi szokások Dél-
Göcsejben) is utalnak környé-
künkre. 

- Szerzőink közül Rózsás 
János (Duszja nővér), Len-
gyák István (Ollóvágta) vagy 

a már elhunyt Gyurik Irén 
(Megdorgált tudat) és Szertics 
László (Gyalogutak) nagyka-
nizsai, Molnár László (Lako-
dalmi szokások...) és Sza-
bolcs András (Az ifjúság heli-
koni ünnepségei Keszthe-
lyen) zalai alkotók - sorolta 
Czupi Gyula. - Jókai Mór A 
cigánybáró című regényét 
beás nyelvre fordító Kalányos 
Terézia is kanizsai, ahogy a 
kötet illusztrálója, Ferkovics 
József is itt él. Lenhardtné 
Bertalan Emma könyvénél 
(Oszi szivárvány) az illusztá-
ciók alkotója, Farkas Zsuzsa 
képviseli Nagykanizsát, s 
Tóthné Mátyás Erzsébet is 
városunkban élt, amikor 
munkája (Tanár voltam Te-
xasban) megjelent. Kivételt 
csak Gáncsné Nagy Erzsébet 
könyve (A Magyar Könyvtá-
rosok Egyesülete története) 
jelent, de esetében a nyomda 
kanizsai. 

A kiadónál megjelent mun-
kák egy csoportja (például Az 
Öveges József Altalános Is-
kola és Óvoda jubileumi év-
könyve) ahhoz a Pákához köt-
hető. melynek egy ideje ré-
szévé vált Czupi Gyula szü-

Czupi Gyula: „Más módon meg nem őrzött értékek hagyomá-
nyozódnak a megjelent könyvek által az újabb generációkra" 

lőfaluja. Dömefölde. Az első 
könyv írója pedig az a Rózsás 
János, aki gyerekkora egy ré-
szét Pákán töltötte, s az iskola 
névadójának. Öveges József-
nek volt ott a ministrálója. 

A Czupi Kiadó 2005-ben 
kétszer már „idegenben" -
egy-egy új kötet kiadása kap-
csán Budapesten, illetve Pá-
kán- megemlékezett alapítása 
10. évfordulójáról, december 

végén pedig Kanizsán is talált 
rá alkalmat. Egy Csengery ut-
cai házon helyeztek el emlék-
táblát, melyet egy évszázada a 
nyomdász és könyvkiadó Fi-
schel-família építtetett. Az a 
család, melynek tevékenysé-
ge a város életére pozitív érte-
lemben nyomta rá a bélyegét 

- E tíz év sok örömet és 
még több barátot hozott -
mondta végül Czupi Gyula. 

íooG.jo^ Ciy-v-. ^v^ 



Összefogás a szülőházért 
Közvagyonná válhat Öveges József professzor valahai pákai otthona 

lalaegerszeg (ahzs) 
- Egy magántámogatás 
révén kedvező fo rdu la to t 
látszik venn i a pákai Öve-
ges-ház köztu la jdonba vé-
tele, t u d t u k m e g tegnap. 

Mint arról már beszámol-
tunk, a pákai önkormányzat 
szeretné emlékmúzeummá 
berendezni Öveges József 
professzor szülőházát, ám en-
nek az az akadálya, hogy je-
lenleg magántulajdonban van 
az épület. Az osztrák tulaj-
donos első körben december 
31-ig adott haladékot a hely-
hatóság testületének arra, 

hogy összeszedjék a hatmillió 
forintos vételárat. Ez a pénz 
sajnos nem áll rendelkezésre, 
közel 3 milliót nem tud előte-
remteni a falu. Rudas Miklós 
polgármestertől megtudtuk, a 
sajtónyilvánosság nyomán ér-
keztek kisebb-nagyobb fel-
ajánlások, ők pedig március 
3 l-ig kértek haladékot a tulaj-
donostól. Időközben a Ma-
gyar Televízió is felfigyelt az 
Öveges-szülőházra, így csü-
törtökön az Ml-es csatorna 
délelőtti műsorában számol 
be a polgármester a fejlemé-
nyekről. Márpedig örömteli 
fejlemény éppen akad. 

- Nógrádi László ország-
gyűlési képviselő, Lenti pol-
gármestere ajánlotta fel a 
segítségét - mondta Rudas 
Miklós. 

- Mint magánember sze-
retnék felajánlani 200 ezer 
forintot a pákaiaknak, hogy 
ez a nemzeti érték a közé le-
hessen - erősítette meg szán-
dékát érdeklődésünkre a 
képviselő. - Ezenkívül köl-
csönadnám a teljes hiányzó 
összeget is, csakhogy ne 
csússzanak ki a határidőből. 
Később pedig jótékonysági 
akciókat szerveznénk az ügy 
érdekében. 

[UZOHOK is s z e r e i m 
szivattyúzták a visszamaradt vizet 

\ szántóföldeken rekedt vízben jócskán maradtak halak is 

izivattyú dolgozott, így órán-
cént több ezer liter vizet sike-
ült a Murába visszavezetni. 

A víz alatt álló terület egyik 
ulajdonosa, Szili Győző, aki 
ígyben a közeli kavicsbánya 
/ezetője is, elmondta: a terület 
endszerint víz alá kerül, ha 
negárad a folyó, most az volt a 
izerencse, hogy még nem ve-
ették be a földeket. 

- A Mura tavalyi áradása -
nely minden idők legnagyob-
bika volt - jelentős anyagi ká-

l i D U A - I I I U C A 

Budapest(mti) - A Buda-
pesti Értéktőzsde rész-
vényindexe, a BUX 
424,98 pontos, 1,70 szá-
zalékos csökkenéssel, 
24.604,43 ponton zárt 
pénteken. Közepesen 
erős, 24,7 milliárd fo-
rintos forgalomban a 
vezető részvények 
gyengültek az előző na-
pi záráshoz viszonyítva. 

HIRDETÉS 

rokat okozott, a mostani csak 
kellemetlenséget - vélekedett 
a bányatulajdonos, akinek gé-
pei egy részét is át kellett tele-
píteni a víz miatt. 

A munkát egyébként élvez-
ték a kanizsai tűzoltók, főleg a 
végét. A víz egyre csak fo-
gyott, így kézzel is ki lehetett 
fogni a halakat, melyek az ára-
dás miatt kerültek a területre. A 
tűzoltók ügyesek voltak, a lak-
tanyában tegnap este sült ke-
szeg és ponty volt a menü. 

co r N e j 2 . < * ™ H 
Nagykanizsa, Erzsébet tér 22. 

Pénznem (1 egységre) Vétel Elad 
EUR 
C H F 
G B P 
S K K 
USD 

258,5000 263,9000 
165,5000 170,5000 
377,0000 

6,7500 
385,5000 

7,2500 
201,0000 205,9000 

Közületeket is kiszolgálunk! 
2006. május 12. 

Napközbeni árkorrekció lehetséges t 3 
Tel : 93/311-461 NYITVA: minden nap 8-21-ig g 

Herendi, Zsolnay, Holloháii Porcelén 

műszaki cikkek 

kedvező áron 
Ms'Mek a; úütetüen! 

Keresse üzletünket: 
8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 22. 

Tel.: 931311-779 
Nyitvatartási h.-p.: 9-17, 

szo.: 8-12 óráig 



r 

- a -

9 . o l d a l 

Páka (gyf) - Két napja 
nincs víz azon az állattar-
tó te lepen , ahol egy hely-
beli vál lalkozó 3 . 5 0 0 
pulykát és 3 0 0 j u h o t 
nevel. A Zalavíz Rt. azért 
állította le a szolgálta-
tást, mer t Sabjanics 
István másfél mil l iós 
tartozást ha lmozot t fel. 

A pákai férfi elismeri, hogy 
adós, ám mint mondta, az ügy 
nem ilyen egyszerű, az a ren-
dezetlen tulajdonviszonyokra 
vezethető vissza. 

Az egykori pákai tsz-major 
ma Sabjanicsék családjának 
tulajdonát képezi, az épületet 
a hozzá tartozó földterülettel 
még 1994-ben vették meg. A 
pákai férfi szerint a Zalavíz 
Rt. azóta folyamatosan birtok-
háborítást követ el, munkatár-
sai rendre a területén járnak át, 
ha a telek végében található 
kutakhoz mennek. Neki nem 
lenne kötelessége átengedni 
őket, mivel nem jegyeztek be 
szolgalmi jogot a területre. A 
kutakat magában foglaló, kö-
rülbelül 400 négyzetméteres 
területet szintén magáénak 
vallja a vállalkozó! (Folytatá-
sa Vezetékes víz nélkül ma-
radtak címmel a 3. oldalon) 

VÉLEMÉNYVONAL 
Ön hogyan gondolja? 

K i n e k l e h e t i g a z a 
e b b e n a v i t á b a n ? 

s z á m u n k : ZV 06-90-631-300 
Üzenetét ZV (szóköz) je l le l kezdje! 

Elzárták a csapot 
Hordókban, kannákban, vödrökben visznek vizet az állatoknak 

A vállalkozó alkalmazottai, családtagjai egy családi háztól hordják a vizet a telepen nevelt állatok-
nak. Területi vitába keveredett a szolgáltatóval, azért nem fizetett egy ideje a felhasznált vízért 
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LENTI-LETENYE ÉS KÖRNYÉKÉ 

Új ellátási forma 
' Integrált feladatkört vállalt fel a tavaly megnyílt Idősek Klubja 

Egyelőre húsz fővel működik az intézmény, a létszámot folyamatosan töltik fel. A gondozottak ma már baráti közösséget alkotnak 

Páka (gyf) - December 
elsejével nyílt meg a köz-
ségben az Idősek Klubja, 
az azóta eltelt mintegy 
másfél hónap során fo-
lyamatosan növekedett 
az ellátottak száma. 

A pákai önkormányzat az 
egyre növekvő lakossági igé-
nyek kielégítése miatt vállal-
kozott egy nappali ellátórend-
szert nyújtó új szociális intéz-
mény, az Idősek Klubja bein-
dítására. Ennek lehetőségét a 
helyi művelődési ház épület-
együttesének még tavaly le-
zajlott teljes körű rekonstruk-
ciója teremtette meg. 

- Több mint ezer négyzet-
méteres részt választottunk le 
az Idősek Klubja számára, itt 
alakítottuk ki a megfelelő he-
lyiségeket - magyarázta Ru-
das Miklós polgármester. - A 
közös társalgó-étkező mellett 
van melegítőkonyhánk, külön 
férfi és női, akadálymentesí-
tett, a tisztálkodásra és mosás-
ra egyaránt alkalmas fürdőnk. 

egy pihenőszobánk, valamint 
a munkavégzéshez szükséges 
egyéb helyiségekkel, így iro-
dákkal is rendelkezünk. 

Rudas Miklós elmondta azt 
is, hogy az Idősek Klubjának 
kialakítása négymillió forint-
ba került, ebből közel három-
milliót a Zala Megyei Terület-
fejlesztési Tanács biz-
tosított számukra. Az 
épület kialakítása mel-
lett ez az összeg egy 
autó vásárlására is le-
hetőséget biztosított, 
mivel jelentős össze-
geket tudtak azáltal 
megtakarítani, hogy a 
bútorzatot a valamikori dö-
meföldei idősek klubjából 
szállították át az újonnan ki-
alakított intézménybe. 

- December elsején nyitot-
tunk, azóta folyamatosan tölt-
jük fel a harminc fős létszám-
keretünket - vette át a szót dr. 
Köppel Szilárdné intézmény-
vezető. - Jelenleg húszan va-
gyunk, de a napokban további 
három személy érkezik, köz-

tük egy olyan hölgy, aki az in-
tézménynyitás hírére költözik 
vissza Budapestről. 

Dr. Köppel Szilárdné az in-
tézmény életéről, mindennap-
jairól is beszámolt. Mint mon-
dotta, az Idősek Klubja integ-
rált feladatkört lát el, azaz 
hozzájuk tartozik a szociális 

A monoton hétköznapok 
helyett összeszokott baráti 
közösség várja az időseket 

étkeztetés és a házi segítség-
nyújtás is. Minderre négy fős 
személyzet áll rendelkezésre. 
Saját gondozottjaik számára 
igény szerint napi háromszori 
étkezést biztosítanak, bár ez-
zel nem mindenki él, van, aki 
csak a főétkezést választja, a 
többit pedig odahaza megold-
ja önerőből. Arra is töreked-
nek, hogy napközben az idős-
korú lakókat az általuk legin-

kább kedvelt foglalkozások-
kal kössék le, a számarányt 
tekintve erős túlsúlyt jelentő 
hölgyek körében a kézimun-
kázás a legnépszerűbb, jelen-
leg éppen a díszpárna-varrást 
készítik elő. 

- Gondozottjaink többsége 
egyedül él, ezért számukra az 

is sokat jelent, hogy a 
monoton hétköznapok 
helyett baráti társaság, 
összeszokott közösség 
várja őket - sorolta to-
vább a klub előnyeit az 
intézmény vezetője. -
Azt is tervezzük, hogy 
kirándulásokat szerve-

zünk számukra, s az ünnepek 
megrendezését is átvállaljuk, 
az elsőn, a közös karácsonyon 
már túl is vagyunk. 

A jövőt illetően dr. Köppel 
Szilárdné óvatos terveket fo-
galmaz meg, úgy véli, annak 
ellenére, hogy Páka is társult a 
csömödéri idősek otthona bő-
vítéséhez, hosszú távon eljön 
az ideje a saját bentlakásos in-
tézmény megteremtésének is. 



Szerzetesrendek az Árpád-korban 

Szombathelyen, a püspö-
ki levéltárban dolgozik 
az ifjú levéltáros szerző, 

ám számos szállal kötődik Za-
la megyéhez. 

- Pákán születtem, a kö-
zépiskolát pedig a zalaeger-
szegi Zrínyi Miklós Gimná-
ziumban végeztem, tehát a 
gyökereim egyértelműen Za-
lához kötnek - indokolja a té-
maválasztás helyrajzát Cse-
lenkó Borbála, a zalaegersze-
gi Göcseji Múzeumban meg-
tartott könyvbemutatón. 

A szerzetesrendek történe-
te iránt egy levéltári pályázat 
nyomán ébredt benne érdek-
lődés , majd szakdolgozata té-
májául is ezt választotta a sze-
gedi tudományegyetemen. Az 
értekezést aztán bővítette sok 
egyéb forrással, s az e módon 
kiteljesedő kötet jelent most 
meg, a Zala Megyei Múzeumi 
Igazgatóság kiadásában. 

- Jelen formájában a leg-

újabb kutatások, források ösz-
szefoglalását nyújtja a kiad-
vány, ám szeretném tovább-
fejleszteni, s önálló kutató-
munkával kiegészítve, új 
adatokkal bővítve doktori 
disszertációvá teljesíteni -
folytatja a szerző. 

A kötet 19 szerzetesi kö-
zösség megtelepedését és mű-
ködését mutatja be, melyeket 
öt szerzetesrend hozott létre. 
Az Árpád-kori Zala megye 
mainál jóval nagyobb terüle-
tén a bencéseknek hét apátsá-
got (Zalavár, Tihany, Almád, 
Csatár, Kapornak, Hahót, 
Murakeresztúr), a pálosoknak 
ugyancsak hét kolostort (Tá-
lod, Bakony, Badacsony. Kő-
kút, Elek, Örményes. Vállus), 
a premontreieknek két pré-
postságot (Tűrje, Rajk) kö-
szönhetünk, míg a ferencesek 
(Szemenye), a johanniták 
(Újudvar) és az ágoston ren-
diek (Felsőörs) egy-egy szer-

zetesi közösség létrehozásá-
val járultak hozzá az egyház-
szervezés munkájához. Léte-
zésük a történettudomány 
szempontjából is rendkívüli 
jelentőséggel bír, hiszen az 
általuk kiállított oklevelek pó-
tolhatatlan forrást kínálnak a 
kor megismeréséhez. 

A bemutatott monostorok 
többsége az 1300-as évek kö-
zepéig jelentős hiteleshelyi 
munkát válallt magára, ám 
például a zalavári és a kapor-

naki szerzetesrendházakban 
még jóval a mohácsi vész után 
is intézték a környék jogi 
ügyeit, így a szerződések, 
adományozások, végrendele-
tek, határjárások írásba fogla-
lását. Nem véletlen, hogy rá-
juk hárult e fontos munka, hi-
szen ekkor szinte kizárólag a 
papok és a szerzetesek voltak 
írástudók. Másoló műhe-
lyeikben gyönyörűen díszített 
kódexek, bibliák láttak napvi-
lágot. könyvtáraik becses do-

kumetumokat őriztek. Sokáig 
a csatári monostorban vigyáz-
ták a kor egyik legszebb bibli-
áját (Admonti biblia), s a ha-
hóti bencés apátsághoz kötő-
dik a magyar könyvfestészet 
egy másik szép példája, a Ha-
hóti Kódex. 

A fentieken túl még szá-
mos érdekesség megtudható a 
kis kötetből, amit korabeli tér-
képvázlatok, alaprajzok, pe-
csétnyomatok, oklevélrészle-
tek illusztrálnak. 

Cselenkó Borbála le-
véltáros a sorozat 
legújabb kötetével. 
A tanulmány öt szer-
zetesrend által lét-
rehozott tizenkilenc 
szerzetesi közösség 
megtelepedését és 
működését mutatja be 
a királyi központtól 
távol eső Zala megyé-
ben az Árpád-ház 
uralkodása idején 

FOTÓ: PEZZETTA UMBERTO 

Magyar Hajnalka 

A napokban mutatták be Cse-
lenkó Borbála Szerzetesrendek 
az Árpád-kori Zala megyében cí-
mű kötetét, ami a Zalai Kismo-
nográfiák sorozat kilencedik ki-
adványaként látott napvilágot. 



Kiélezett, 
sportszerű 
küzdelem 

Páka (gyf) - Egyértelmű 
reszneki fö lénnyel zárult 
az a teketorna , a m e l y e t 
a köze lmú l tban rendez-
tek m e g a pákai teke -
pályán, hiszen az egyé-
ni és a csapatversenyt 
is a hetésiek nyerték. 

A versenyt szervező Né-
meth Tibortól megtudtuk, a 
sportág Pákán nagy népszerű-
ségnek örvend, ez elsősorban 
a helyi csapat kiváló szereplé-
sének is köszönhető. 

- Második alkalommal ren-
deztük meg azt a téli kupát, 
amelyre zalai csapatokat hív-
tunk meg - mondta Németh 
Tibor. - A 14 együttes 
mindvégig színvonalas és ki-

' élezett küzdelmet vívott egy-
mással. 

A versenyszervező arról is 
beszámolt, hogy a hagyomá-
nyos szabályzat alapján lebo-
nyolított versenyt a Resznek 
HTT I. csapata nyerte, az 
ezüstérmes ugyanennek az • 
egyesületnek a második csa-
pata lett, míg harmadik helyen < 
a Zalaszentgrót TK végzett. 

Az egyéni versenyben: 1. i 
Benkő Péter (Resznek I.) 418 
fa, 2. Kaj Attila (Resznek I I . ) 
407,3. Zsalik Milán (Resznek | 
I.) 407. i 

A verseny legjobb telizője 
címet 298 fával a lenti Termál l 
TK-ban szereplő Géczi Géza ; 
érdemelte ki, a legjobb taroló- < 
nak járó oklevelet pedig a 139 
fát ütő pákai He rezeg László 
vehette át. 

7\\. IOOQ. iQutOk 18. 
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Vezetékes víz 
nélkül maradtak 
(Folytatás az 1. oldalról) 

Legalábbis addig, amíg 
földhivatali bejegyzéssel az 
ellenkezőjét nem tudják bizo-
nyítani. 

- Éveken át kértem, hogy 
rendezzük le ezt a vitás kér-
dést - mondja. - Mivel erre 
2003-ig nem került sor, beje-
lentettem, tovább nem va-
gyok hajlandó vízdíjat fizetni. 

A férfi tartotta magát kije-
lentéséhez, így hosszas huza-
vona után a szolgáltató csütör-
tökön elzárta a csapot. Sabja-
nicsék a telepen tartott állatok 
vízellátását kénytelenek más 
módon megoldani. Egy csalá-
di háztól hoznak hordókban, 
kannában, vödörben vizet. Na-
pi több ezer litert, a 18 hetes, 
15 kilós pulykák vízigénye 
ugyanis rendkívül nagy. 

Sabjanics István a tartozás 
tényét nem vitatja, de úgy véli, 

Jogerős bírósági 
ítélet alapján 
szüntette meg 
a szolgáltatást 
két napja a Zalavíz 

a szolgáltató által elkövetett 
évtizedes „birtokháborítás" 
neki is okozott annyi bosszú-
ságot, hogy ő is másfél milliót 
követel a Zalavíz Rt.-tői. 

Arnhoffer András, a Zalavíz 
Rt. műszaki igazgatója szerint 
a két ügyet nem szabad össze-
vontan kezelni. Tény, hogy a 

ncim t<vtar<ft ̂ IST'-'J 

szolgalmi jog bejegyzése el-
maradt, ám ezt államigazgatá-
si eljárás keretében a vízellátó 
kutak tulajdonosának, tehát az 
önkormányzatnak kellett vol-
na megoldania. Ami pedig a 
tartozást illeti, Sabjanicsék 
felé többször is éltek felszólí-
tással, végül bírósághoz for-
dultak. 

- A december 9-én megho-
zott, jogerős ítélet megállapí-
totta a tartozás tényét, de azt is 
kimondta, hogy jogalap nél-
küli meggazdagodás ténye áll 
fenn - mondta a műszaki igaz-
gató. Arnhoffer András arra is 
felhívta a figyelmet, szolgálta-
tási szerződés hiányában a Za-
lavíz Rt. és a vállalkozó között 
nem áll fenn jogviszony, ezért 
minden további nélkül kiköt-
tethették az ivóvizet. Mielőtt 
azonban erre sor került volna, 
egyeztettek az állategészség-
üggyel, az ÁNTSZ-szel, de a 
megyei főállatorvossal is. 

Sabjanics István furcsának 
tartja, hogy a bíróság a másod-
fokú eljárást úgy folytatta le, 
hogy arról őt nem értesítették. 
Azt mondja, a jogerős döntés-
ről a mai napig nem is kapott 
értesítést. 

Érdeklődtünk Rudas Mik-
lós pákai polgármesternél is, ő 
arról számolt be, hogy az ön-
kormányzatnál senki sem kér-
te a szolgalmi jog bejegyzését, 
erre elvileg nem is lenne szük-
ség, hiszen amikor megtörtént 
a tulajdonváltás, kialakításra 
került egy út, amely révén el-
viekben úgy is megközelíthe-
tőek a kutak, hogy nem kell 
Sabjanicsék birtokán átkelni. 

Ismét van vizük 
a pulykáknak 

Január 7-én „Elzárták a 
csapot" címmel megjelent 
cikkükre szeretnénk reagálni. 
Az ügyben érintett állatte-
nyésztéssel foglalkozó vállal-
kozó a vízkorlátozást köve-
tően a bírósági döntésnek 
megfelelően rendezte tartozá-
sát a Zalavíz ZRt. felé. A víz-
szolgáltatást azon a napon 
helyreállítottuk, tehát a puly-
kák nincsenek veszélyben. 

Bein György 
vezérigazgató 



vendepvarő 

Magyarország a hálón 

Magyarország, BUDAPEST, Balaton | Régiók Megyék 

Fotók | Hírek | Szálláshelyek | Programok 
Település 

válasszon! 

\ r a \ MÁV \ r a \ 

Elérjük céljait. MÁV 

Magyarország/Nyugat-Dunántúl/Zala megye/Lenti és környéke/Páka// 200 

Tájegységek a 
régióban 

" A Fertő-mente és a 
Hanság 

• A Rábaköz és Csorna 
• A sokorói halomvidék -

Pannonhalmi-dombság 
• A Szigetköz és a Mosoni-

síkság 
• A Vasi-hegyhát és a 

Kemenes-vidék 
• Az Őrség és a Vendvidék 
• Dél-Zala, Nagykanizsa és 

Zalakaros környéke 
• Észak-Zala, Keszthely, 

Hévíz, Balaton és a Kis-
Balaton 

• Győr és környéke 
• Kőszeg és környéke 
• Lenti és környéke 
• Rába mente 
• Répce mente 
• Répce-sík 
• Sopron és környéke 
• Szombathely és 

környéke 
• Zalaegerszeg és Göcsej 

Régiók 

• Balaton 
• Budapest és környéke 
• Dél-Alföld 
• Dél-Dunántúl 
• Észak-Alföld 
" Észak-Magyarország 
• Közép-Dunántúl 
• Nyugat-Dunántúl 
• Tisza-tó 

Cikkek 

" Korcsolyapályák, 

Öveges József szülőháza, Páka 

A k ö z s é g h í res s z ü l ö t t e Ö v e g e s J ó z s e f f i z i k u s , p ia r i s ta 
t a n á r , ak inek é d e s a p j a e g y ideig a f a l u b a n t a n í t o t t . 
É lete v é g é i g n y a r a i n a k n a g y r é s z é t s z ü l ő f a l u j á b a n 
t ö l t ö t t e . S z ü l ő h á z á t 1 9 9 3 - b a n e m l é k t á b l á v a l j e l ö l t é k 
meg . 

Az 1 8 9 5 - b e n szü le te t t Ö v e g e s József - a h a t v a n a s é v e k b e n 
rendkívül népszerű te lev í z ióműsorokban - n e m z e d é k e k k e l 
s z e r e t t e t t e m e g a fizika a lapté te le i t . Egyszerű pé ldá iva l , sa já tos , 
lelkes e l ő a d á s m ó d j á v a l t í zez rek kedvence lett . A 
legbonyolu l tabb j e l e n s é g e k e t is képes volt e g y s z e r ű s z a v a k k a l 
szemlé l te tn i , s k ísér letekkel b e m u t a t n i . Budapes ten h u n y t el 
1 9 7 9 - b e n , Z a l a e g e r s z e g e n t e m e t t é k el. 
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Ö v e g e s József szü lőháza , Páka 
Páka, Kossuth u. 4 3 . 
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Épített örökség, műemlékek , látnivalók 
Ö v e g e s József szü lőháza , Páka 
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R E G I O N Á L I S H Í R E K 

2005. november 16 

Reményte len harc Ö v e g e s professzor p 
szü lőházáér t 

A tudományos akadémia, az oktatási és a kulturális tárca is nemes ügynek ta 
önkormányzat megvásárolná a Kossuth-díjas Öveges professzor szülőházát, 
alakítana ki, de nincs rá elég pénz. 

A Lenti és Nagykanizsa között fekvő Pákán született 1895. november 10-én Övege 
főiskolai tanár, a természettudományos ismeretterjesztés kiemelkedő alakja. Öveg 
televíziózás hőskorában ízes tájszólással, humorosan, érthetően magyarázta az e 
segítségével bemutatott kísérleteket, s tette szerethetővé, érthetővé a fizikát. A pro 
110. évfordulójáról szülőfalujában sem feledkeztek meg. A helybeliek és az ország 
elnevezett általános iskolájának képviselői az elmúlt napokban együtt emlékeztek 
professzor gondozatlan, pusztuló pákai szülőházánál. 

Páka önkormányzata két éve küzd már azért, hogy megvehesse, megóvhassa az 
professzor szülőházát, és abban emlékhelyet alakíthasson ki - de eddig azonban m 
kudarcot vallott. 

Rudas Miklós, Páka polgármestere vaskos iratköteget vesz elő, amelynek borítóján 
Öveges-ház köztulajdonba vétele." A polgármester egyesével húzza elő a gondosa 
dokumentumokat. Az első papír arról tanúskodik: 2003-ban döntött úgy a képviselő 
megpróbálja megvásárolni az Öveges-házat, és abban emlékhelyet alakít ki. Mire 
határozat, már rég nem az Öveges családé volt az épület. A professzor rokonai eg 
adták el a házat, ami aztán 1996-ban egy osztrák állampolgáré lett. A tulajdoni lap 
Johannt felkeresték az önkormányzat képviselői, s felajánlották neki: megveszik a 
hozzá a polgármester - az idős osztrák úr nem akarta eladni az épületet, mivel me 
sok hétvégéjét töltötte Pákán. Csaknem két évig győzködte a polgármester a férfit, 
üzletre. Hetekig tartott még az alkudozás, végül a polgármester és az osztrák férfi 
hatmillió forintért megveheti Páka önkormányzata az épületet. 

Rudas Miklós nem könnyebbült meg, mert azt még ma sem tudja, hogy miből fizet 
1291 lakosú falu évente ugyanis csak 300 millió forintos költségvetéssel számolha 
fedezi még a kiadásokat sem. Működési támogatásra szorul az "önhikis" település 
fordíthatna egyetlen fillért sem házvásárlásra. A polgármester szerint csak úgy tere 
ingatlant adnak el. A településnek viszont csak egyetlen olyan épülete van, amin tú 
értéke is csupán hárommillió forint. 

DOKUMENTUMTAR 

FÓRUM 

HÍRLEVÉL FELIRATKOZÁS 

- > j LINKGYŰJTEMÉNY 

a 

így még további hárommillió hiányzik az Öveges-ház megvásárlásához, ráadásul a 
egyre rosszabb állapotban lévő épület felújítása további kétmillió forintot emészten 
dokumentumot húz elő az aktából: az idén ősszel levelet írtak a Magyar Tudomány 
Oktatási Minisztériumnak, valamint a Nemzeti Kulturális Örökség Minisztériumának 
támogatást kér az önkormányzat a ház helyzetének rendezéséhez. 

A válaszlevelekből kiderül, hogy a falu tervét mindenhol jónak, sőt, nemesnek tartjá 
nem ígérnek. A polgármester megpróbált műemléki védettséget szerezve anyagi tá 
újra kudarcot vallott: a ház építészeti értéke nem tette lehetővé még a védettséget 
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Észak-Magyarországi RIÜ 
Közép-Dunántúli RIÜ 

Közép-Magyarországi RIÜ 

Rudas Miklós szerint elkeserítő a helyzetük, hiszen mindössze hárommillió forinton 
vételárának felét állni tudnák, még a felújítást is megoldanák, hiszen már több hely 
építőanyaggal, vagy munkával szívesen segítene. A falu - természetesen Öveges 
általános iskolájában pedig már kész a kiállítás, amit csak át kellene költöztetni: az 
részén vár jobb sorsra egyebek mellett a professzor néhány bútora, Kossuth-díja, 
könyvének teljes kézirata, a lejtőn magától felfelé guruló kúpja, és a papírházból ta 
kezűleg gyártott Heki-kutyája. 

- Hárommillió forint hiányzik - fakad ki a polgármester. - De ha ennyit nem tudunk e 
alatt, lemondhatunk minden tervünkről. Az osztrák tulajdonos ugyanis csak az év v 
Ha addig nem fizet az önkormányzat, szégyenszemre másnak adja el a Kossuth-d 

(forrás: http://www.nol.hu/cikk/384238/) 

A honlap az NKTH támogatásával jött létre. Ön a(z) 4976. látogatónk Apródesign Informatik 
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Mégis múzeum lehet Öveges 
professzor szülőháza 
Népszabadság • Boda András • 2005. december 13. 

Egy hónapja még kilátástalannak tűnt, most azonban 
úgy tűnik, hogy Öveges professzor volt diákjainak, 
ismerőinek, tisztelőinek segítségével mégis megveheti 
Páka önkormányzata a Kossuth-díjas tanár szülőházát 
és kialakíthatja abban a régóta tervezett múzeumot. 

Sokan ígértek segítséget az 
épület megvásárlásához 
Kép: a szerző felvétele 

- Tíznél többen jelentkeztek, hogy anyagi segítséget nyújtanának, amikor 
megtudták, hogy osztrák tulajdonban marad Öveges professzor szülőháza, 
s így le kell mondanunk az emlékhely kialakításának tervéről - mondta 
Rudas Miklós, a Kossuth-díjas tanár szülőfaluja, Páka polgármestere, majd 
hozzátette: - Egy hónapja még reménytelennek látszott, most azonban úgy 
tűnik, mégis sikerülhet méltó emléket állítani a professzornak. 

A polgármestertől megtudtuk: azt követően keresték meg sokan az 
önkormányzatot, hogy lapunkban írtunk az 1895. november 10-én születet 
Öveges József - vagy ahogyan a legtöbben a televízióból megismerhették, 
Öveges professzor - szülőházáért folytatott reménytelennek látszó harcról. 
Mint arról beszámoltunk, Páka önkormányzata két éve döntötte el, hogy 
megveszi, megóvja és emlékhellyé alakítja a szülőházat. Az épület 
azonban időközben egy osztrák férfi tulajdonába került, aki csak a 
polgármester hosszas unszolására állt rá arra, hogy eladja a házat. 
Hatmillió forintot kér az épületért, az "önhikis" település viszont legfeljebb 
hárommillió forintot tud előteremteni. Az önkormányzat segítséget kért a 
Magyar Tudományos Akadémiától, az oktatási és a kulturális tárcától is, de 
- bár szándékukat nemesnek tartották - anyagi segítséget sehol sem ígértek. 
A falut egyre jobban szorította az idő, mert az osztrák férfi csak az év 
végéig tartja fenn az ajánlatát, ezért úgy tűnt: a hiányzó hárommillió forint 
miatt nem lesz emlékhely az 1979-ben elhunyt professzor szülőházából. 



Az elmúlt hetekben azonban Debrecenből, Szentesről, 
Hódmezővásárhelyről, Keszthelyről, Lentiből telefonáltak a professzor 
egykori tanítványai, ismerősei, tisztelői, s felajánlották, hogy segítenek a 
pénz előteremtésében. Eddig 130 ezer forint érkezett az önkormányzat 
számlájára, de sok jelentkezőnek még csak most küldtek csekket. 
Segítséget ígért Nógrádi László országgyűlési képviselő is, és akadt olyan 
iskola, amelynek tantestülete ajánlott fel egy nagyobb összeget. 

Rudas Miklós szerint az adakozásnak köszönhetően talán mégis 
összegyűlhet a vásárláshoz szükséges pénz, ezért a ház osztrák 
tulajdonosától levélben kértek három hónap haladékot. Ha mégis sikerülne 
Pákának megvásárolnia a házat, akkor már jövőre átköltöztethetnék oda a 
most még a falu Öveges Józsefről elnevezett általános iskolájában lévő - a 
professzor személyes tárgyait, kéziratait, kísérleteinél használt 
segédeszközeit bemutató - kiállítást. 



Páka 

Kossuth u. 41. 

Öveges József házán, amely a már félig lebontott szülőház mellett áll, 1993 
május elsején emléktáblát avattak: 

ITT SZÜLETETT ÖVEGES JÓZSEF (1895-1979) KOSSUTH-DÍJAS 
KÍSÉRLETEZŐ FIZIKAPROFESSZOR, TERMÉSZETTUDOMÁNYOS 

KULTÚRÁNK KIVÁLÓ NÉPSZER ŰSÍTŐJE. 
PÁKA ÖNKORMÁNYZATA ÉS LAKOSSÁGA 1993. 

Koszorút helyezett el az emléktáblánál az ország valamennyi, Öveges 
József nevét viselő iskolája, intézménye. A helyi általános iskola Öveges 
születésének 100. évfordulóján szerette volna felvenni a népszerű 
fizikatanár nevét, de ez nem valósult meg. 

Tiuto * h á t í / u ^ l ax o k f a U 



Megvennék Öveges professzor 
lakóházát 
Elhagyatottan áll a zalai Páka község központjában a fizika 
előadásairól híres Öveges József professzor lakóháza. A kis kert, a 
bezárt ajtó arról árulkodik, hiába az emléktábla, a kíváncsi turista 
előtt nem nyílik meg az épület. 

A ház évekkel ezelőtt külföldi tulajdonba került, ugyanis amikor a 
professzor rokonsága elhatározta, hogy megválik tőle, az önkormányzatnak 
nem volt pénze a megvásárlásra. Aztán az új gazda nem kezdett semmit a 
falu híres szülöttének családi házával és elhatározta a község vezetése, hogy 
mindenképpen megszerzi a helytörténeti szempontból becses értéket. 
Hosszú alkudozás után - évekig elzárkóztak a külföldi tulajdonosok az 
eladás elől - ez a pillanat az idén érkezett el. Mint Bécs József 
alpolgármester, a Páka Értékeiért Egyesület elnöke elmondta, a 
tulajdonossal sikerült megállapodni az adásvételben, csakhogy az a nagy 
baj, most sincs együtt a szükséges anyagi erő. Ezért megpróbálnak 
szponzorokat, segítőket keresni, hogy a falué lehessen Öveges József 
fizikus professzor háza. Ide szeretnék áthelyezni a helyi Öveges József 
Általános Iskolában kialakított emlékszoba gyűjteményét, s ezáltal méltó 
emléket állítani Öveges professzornak és tanító családjának. A házban 
kutatószoba és piarista szállás kialakítását is tervezik. 
Az egyesület számlaszáma: 75000356-10067167 



biztos benne, hogy a következő kormány is ezt az utat fogja továbbjárni. 
Az ülésen elhangzott, Győr, Nagykanizsa, Szombathely és Veszprém is 
csatlakozna a közigazgatás reformjával szorosan összekapcsolódó 
projekthez. Több zalai kistelepülés számára is vonzó a kistérségi 
informatikai modell, azonban gondot jelent a magas távközlési költség. A 
programot működtető önkormányzatok és a Zalaszám Informatikai Kft. 
határozati javaslatban foglalta össze a mintaprojekt kiterjesztésére, 
funkcionális bővítésére és központi támogatására vonatkozó indítványait. 

vissza az^elejére 

MESTER VINCE ESPERES PAKA DISZPOLGARA 

Felújítanák a művelődési házat 
Több mint három évtizedes munkásságának elismeréséül Páka 
képviselő-testülete díszpolgári címet adományozott Mester Vince 
esperesnek. A díjat az idősek napján bensőséges ünnepség keretében 
adták át a közelmúltban. 

Rudas Miklós polgármester elmondta, a díszpolgári 
címet tavaly alapították. Az idei év egyetlen jelöltje 
Mester Vince esperes volt, az ajánlást a képviselő-
testület egyhangúlag elfogadta. Az elismeréssel 
nemcsak a hivatásával járó feladatok maradandó 
elvégzését díjazták, hanem mindazon tevékenységet, 
amelyet Páka közösségi életének megerősítéséért tett az 
elmúlt évtizedekben. Mester Vince egy lerobbant 
állapotú plébániát vett át, amelyet teljesen lebontatott, 
és egy újat építtetett. 1980-ban szentelték fel az új 
épületet. Ezt követte a templom felújításáért tett fáradozása, melynek során 
megújult a tetőszerkezet és a torony. Időközben megtörtént a Cimbal-
freskók restaurálása és a belső festés. Idén fejezték be a templom külső 
alászigetelését és vakolását. Emellett a falu közéletéből a mai napig aktívan 
kiveszi részét. A magyar-német baráti kör alapító tagja, tevékenykedik az 
Öveges József a Gyermekekért Alapítványban és a Páka Értékeiért 
Egyesületben. A templom 2005-ben ünnepli 300 éves fennállását, 
fáradhatatlan munkabírással most azon dolgozik, hogy a jubileumra 
megújuljon a templomkertben található egyedülálló Szentháromság-szobor. 



- Lentiben születtem, és itt tartottam új misémet 1956-ban. Kispap 
éveimben egyik tanárom mondta, a jó gazda gondosságával legyünk a 
plébánia ügyintézői. Ezt megjegyeztem, és ezen az elven igyekeztem ellátni 
feladataimat. Sokszor elfáradtam, de a szeretet mindig átsegített a 
nehézségeken. Ha az ember szereti hivatását, akkor nem nehéz semmi. Azt 
szoktam mondani, a szeretet apostola legyen az ember, őrzőangyalok 
legyünk egymás mellett - beszélt elhivatottságáról Mester Vince. 

Páka idei évre tervezett gazdasági programjának 
eredményeiről is szót váltottunk a polgármesterrel. 
Rudas Miklós elmondta, új buszvárót építettek a 
sportpálya szomszédságában, felújították a temetői 
kápolna tetőszerkezetét és a dömeföldi úti temető 
kerítését. Ezen felül a 2004. és a 2005. évi 
programból már megvalósították a csokma-hegyi 
vízellátást a Háromszenteki részen, és a 
szennyvíztisztító rendszer nagy átemelőjének 

korszerűsítését. A háziorvosi rendelő elé parkolót alakítottak ki, bővítették 
az iskolai és óvodai játszóteret. A körjegyzőség irodaépületének és a 
sportház tetőszigetelési munkáit végrehajtották, valamint megkezdték 
társadalmi összefogással a temetői fásítás első ütemét, a Hősök terén lévő 
forrás helyreállítása azonban áthúzódik 2004-re. Sürgető feladat lenne a 
művelődési ház teljes körű felújítása, fűtésrendszerének korszerűsítése, és 
ezáltal a közművelődési tevékenység megerősítése a községben. A 
beruházás megvalósítására beadott pályázatot már harmadszor utasították 
el. Rudas Miklós az ünnepi rendezvények közül megemlítette az augusztus 
20-i rendezvényt, a november 9-én tartott idősek napját, melyen az 
iskolások és a Pákai Felnőtt Énekkar kedveskedett műsorral. November 11 -

r 

én a község legidősebb polgárát, a 100 éves Ángyán Jánosnét köszöntötték, 

vissza az elejére 
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Mosolygós emberek között 
Mint újmisés papot, gyakran hívják lelki gyakorlatok megtartására, s ő szívesen megy 

Gyuricza Ferenc 

A pákai plébániához 
nagy terület, ösz-
szesen 18 község 
tartozik. Szekeres 

János szerint így feladat is 
akad bőven, ám erre már ko-
rábban felkészült, sőt, öröm-
mel fogadta, hogy az elmúlt 
esztendőben a püspöki disz-
pozíciónak köszönhetően erre 
a településre került. 

- Bár Pákát magát koráb-
ban nem ismertem, de a vidék 
nem idegen számomra, hiszen 
magam is zalai vagyok -
mondta. - Egy Zalaegerszeg 
melletti községben nevelked-
tem, ezért a falusi emberek 
közelebb is állnak hozzám. 
Szolgálati helyemről elsősor-
ban régi ismerősöm, Páli Zol-
tán. a tornyiszentmiklósi plé-
bános mesélt, aki korábban 
maga is Pákán káplánkodott. 
Többek között tőle tudtam 
meg, hogy nagy területet kell 
ellátni, ami igen sok mozgást 
igényel. A z első napokban 
még nem is láttam át, hogy ez 
mekkora feladat, hiszen Mes-
ter Vince plébános úrral ket-
tőnknek kell az összes falut 
kiszolgálnunk. 

A fiatal káplán azt is el-
mondta, Páka mindig is erős 
kápláni helynek számított. O 
maga is sokat tanult a plébá-
nostól. bár eltérő életkorukból 
adódóan akadnak vélemény-
különbségek, mégis jól tud-

get feléjük, mindig viszonoz-
zák üdvözlését. Az istentisz-
teletek megtartásán túl a tér-
ség három iskolájában a hit-
oktatási feladatok is rájuk 
hárulnak. Pákán, Csömödér-
ben és Bázakerettyén össze-
sen 12 órában tanítanak. 

- A pákai gyerekek közül 
néhányan a plébániára is el-
járnak. itt egy kicsit kötetle-
nebb foglalkozásokat is tu-
dunk tartani - sorolta tovább 
Szekeres János. - Úgy vettem 
észre, a gyerekek ide szíve-
sebben jönnek, mert az itteni 
foglalkozásoknak egészen 
más a légköre, mint az iskolá-
ban megtartott óráknak. Itt le-
hetőség van arra, hogy bekap-
csoljuk a számítógépet, vagy 
kötetlenebb formában beszél-
gessünk el az adott témáról. 

Miután a lenti esperesi kerü-
letben jelenleg a pákai káplán a 
legfiatalabb pap, ezért gyakran 
kap felkéréseket más plébá-
niákról is. Mint mondta, az el-
múlt fél évben újmisésként 
számos helyen tartotta ő a lel-
kigyakorlatokat, jelenleg pe-
dig a már említett Páli Zoltán-
nal együtt a nyári hittantáboro-
kat készítik elő. Ezek helyszí-
néül Köveskált, illetve Hegykő 
települését választották. Ter-
vezik továbbá, hogy a lenti es-
peresi kerületben megrendezik 
a hittanos, ministráns gyerekek 
labdarúgó-bajnokságát is, erre 
már mintegy tíz csapatot sike-
rült összeverbuválni. 

Jól érzi magát első szolgálati helyén a tavaly augusztusban 
Pákára került Szekeres János. A tavaly pappá szentelt 
fiatalember ugyanis maga is falun nőtt fel, így - saját 
elmondása alapján - könnyen megtalálta a hangot 

a helyiekkel, idősekkel s fiatalokkal egyaránt. 

nak együtt dolgozni. A lelki-
pásztor arról is beszámolt, 
hogy Pákán, Lispeszentador-
jánban és Bázakerettyén, va-
lamint az azok fíliáiban hívő 
emberek élnek. A nagy terüle-

ti kiterjedés miatt azonban va-
lamennyi településen nem le-
het mindennap megtartani az 
istentiszteletet, egyedül Páka 
az, ahol hétköznapokon is 
várják a híveket. A többi tele-

pülésen általában vasárnap, 
illetve néhány kisebb faluban 
szombaton vagy egy kijelölt 
hétköznapon kerülhet sor a 
szentmisékre, amiket hol ő, 
hol pedig a plébános, Mester 

Vince celebrál. Általában he-
tente váltják egymást, így af í-
liákban is jól ismerik már a hí-
vők. 

- A települések hitélete jó-
nak mondható, Pákán például 
vasárnap szépen megérkez-
nek a szentmisékre az embe-
rek, bár a hétköznapi isten-
tiszteleteknek a látogatottsá-
ga valamivel gyengébb, de ez 
nem helyi sajátosság, ez egész 
országra ez a jellemző - foly-
tatta Szekeres János, majd 
hozzátette, az is örömére szol-
gál, hogy a községben élők 
mosolygós emberek, ha inte-

Tizennyolc község 
tartozik a pákai 

plébániához, akad 
bőven feladata 

a fiatal papnak, 
akinek az is örö-

mére szolgál, hogy 
a községben élők 
mosolygós embe-

rek, ha integet felé-
jük, mindig viszo-
nozzák üdvözlését 

FOTÓ: A SZERZŐ 
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• H B I ^ B i MEGÚJULT A MUVELODESI HAZ, IDŐSEK KLUBJA LETESÜLT 
Értékelésnél egy külső szemlélő 

ta lán pontosabban í té l i meg a ténye-
ket, mindazonáltal eredményesnek 
tar t ja az önkormányzat és a képvise-
lő-testület e lmúl t évekbel i tevékeny-
ségét Rudas Mik lós , Páka polgár-
mestere, mert mint mondja, sok ap-
ró, de jó irányú lépést tettek meg a 
te lepü lés fe j lesztése érdekében. 
2005-ben például megvalósulhatott 
21 mi l l iós beruházási köl tséggel a 
művelődési ház felúj í tása és a gon-
dozási központ e l indí tása. 

Kisebb, de jelentős lépések Páka fejlődéséért 
elvégezni. Ezen kívül a színházteremben 
lecseréltük a tapétát, felújítottuk a szín-
pad hajópadlóját és függönyrendszerét. 
A fűtésrekonstrukció során bevezettük a 
gázt, az épület nagyobb részében gáz-
konvektorokat helyeztünk el, az idősek 
klubjában pedig központi fűtést alakítot-
tunk ki. S hogy a művelődési ház való-

ban betöltse szerepét, 
pályázat segítségével 
2,5 millió forintot fordí-
tottunk eszközbeszer-
zésre a közelmúltban. 
Játékokat, sporteszkö-
zöket vásároltunk: 
egyebek között két 
pingpongasztal, két 
csocsó, biliárdasztal, 
házimozi-rendszer, mi-
nihifi, projektor, sakk, 
rádiósmagnó, számító-
gép áll rendelkezésre. 
Mondanom sem kell, 

Rudas Miklós 

- Gazdasági programunkban több 
célt határoztunk meg, köztük a művelő-
dési ház rekonstrukcióját, amely már 
nagyon régi vágya volt településünknek. 
Az épület állaga nagyon leromlott, fűtés-
rendszere teljesen elavult, csak a könyv-
tár működött benne. Pákát korábban 
sokkal élénkebb közösségi és közműve-
lődési tevékenység jellemezte, ennek 
visszaállítása érdekében is szorgalmaz-
tuk már évek óta a kihasználatlan intéz-
mény felújítását, ám a benyújtott pályá-
zatainkat rendre elutasították - mondta 
Rudas Miklós. - Aztán a Nyugat-dunán-
túli Regionális Fejlesztési Tanácsnál si-
kerrel jártunk, és 10,5 millió forintot 
nyertünk a 15 milliós beruházás megva-
lósításához. Ebből az összegből a külső-
belső vakolat javítását, a nyílászárók 
cseréjét, a belső festés-mázolást tudtuk 

mindezzel rövid idő alatt sikerült vissza-
csalogatni a fiatalokat, akik mostanság 
szívesen töltik az intézményben szabad 
idejüket. 

A község önkormányzati vezetője 
hozzátette, az idősek klubja kialakítása 
további 6 millió forint kiadást jelentett, 
de ebben a költségben bent van annak a 
gépjárműnek az ára is, amely tulajdon-
képpen falugondnoki szolgálatot lát el a 
községben. A beruházást a megyei terü-
letfejlesztési tanács támogatta. A meg-
újult művelődési központ tavaly nyáron 
nyitott ki, a 30 fő ellátását biztosító idő-
sek klubja decembertől fogadja tagjait; a 
létszám még nem teljes, de biztató az 
érdeklődés. 

Rudas Miklós ellenben sajnálattal 
beszélt arról, hogy a történelmi község-
központ rehabilitációjára, amely 40 mil-
lió forintos beruházást jelentett volna, 
nem nyertek támogatást, ami így egye-
lőre elmaradt. Sokáig úgy tűnt, hogy 

A művelődési ház egyik részében idősek klubját alakítottak ki. 

A könyvtár és a teleház népszerű a lakosság körében. 

Öveges József fizikus professzor házát 
sem tudják megvásárolni, aztán hosszú 
alkudozás után sikerült megállapodni a 
külföldi tulajdonossal az adásvételben, 
mondta a polgármester. A vételár 6 mil-
lió forint, ebből négymilliót három kis 
bérlakás eladásából és a Páka Értékeiért 
Egyesület által gyűjtött adományokból 
összeraktak. Kétmillió hiányzott egé-
szen a közelmúltig, aztán Nógrádi 
László országgyűlési képviselő, Lenti 
polgármestere (ő már kétszázezer forin-
tot adott az egyesületnek) magánem-
berként felajánlotta ezt az összeget, így 
a szerződést hamarosan aláírhatják. E 
példanélküli segítséget nagyon köszö-
nik, mondta a polgármester, miközben 
megszólalt a telefonja, újabb jó hírt szol-
gálva. Schmidt Tibor, a Creaton tetőcse-
répgyár igazgatója jelentette be azt a tu-
lajdonosi döntést, miszerint fele részben 
állják az Öveges-ház tetőszerkezetének 
felújítási költségeit. 

- Szinte valamennyi intézményünk 
lapos tetős, ezért az elmúlt években 

mindegyik új szigetelést kapott. Továb-
btfeladatként az akadálymentesítést ha-
tároztuk meg, ezt az idősek klubjánál 
már elvégeztük. Most az orvosi rendelő 
bejáratát szeretnénk akadálymentessé 
tenni, erre a célra pályázatot nyújtot-
tunk be. Az épületen belül korlátot és 
szociális blokkot már kialakítottunk a 
mozgáskorlátozottak számára - folytat-
ta Rudas Miklós. - Ugyancsak szerepel 
gazdasági programunkban az ifjúsági 
sportház felújítása. Itt az ivóvíz-, a 
szennyvíz- és a fűtésrendszer rekonst-
rukcióját tervezzük, valamint villanysze-
relési munkát, és a külső-belső vakolat 
felújítását. Ez 3,6 millió forintba kerül, a 
beruházás megvalósítására pályázatot 
adtunk be. Ha sikerül a sportház felújí-
tása, akkor elégedettek lehetünk ma-
gunkkal, hiszen valamennyi önkor-
mányzati ingatlant rendbe tudtunk ten-
ni. Az is örömünkre szolgál, hogy a te-
metőben utat építettünk és felújítottuk a 
kápolnát, melyről dicsérően szóltak ta-
valy az első elszármazottak találkozóján 

a volt pákaiak; „Olyan, mint egy kis ék-
szeres doboz" - mondták. 

Közterületeink tisztaságára is nagy 
gondot fordítottunk, ebben közhasznú 
munkások dolgoztak. Számos virágtar-
tót helyeztünk ki, hogy szépítsük kör-
nyezetünket, és a lakosság körében is 
elindult egy virágosítási mozgalom. A 
hozzánk betérőt ennek köszönhetően 
ápolt közterek, parkok fogadják, amely-
re büszkék vagyunk. Páka nemcsak 
tetszetős, hanem teljes infrastruktúrá-
val, kiterjedt intézményhálózattal ren-
delkezik - mondta büszkén a 
polgármester - , és már több mint egy 
éve csillagpontos kábeltévé-hálózat is 
működik Internet-elérhetőséggel. Kis 
értékű eszközbeszerzésre nyújtottunk 
be még támogatási igényt, a polgár-
mesteri hivatalban új bútorzatot, szá-
mítógépasztalokat és egy színes lézer-
nyomtatót vásárolnánk a pályázatból. 
Minden évben tartunk ünnepséget au-
gusztus 20-a alkalmából. Mivel most 
már ki tudjuk használni a megszépült, 
megújult művelődési ház adta lehető-
ségeket, ezért az ez évi rendezvényün-
ket színesebbé kívánjuk tenni. Egy szí-
ni társulatot hívunk és számítunk a 
Nagykanizsa Táncegyüttesre. E kultu-
rális program megrendezésére szintén 
szeretnénk támogatást nyerni. 

Pákát széles dombvonulat veszi kö-
rül, amely látványában rendkívül szép, 
az egyik dombon található kápolna pél-
dául kedvelt búcsújáróhely. A dombok-
ról lezúduló csapadék, amely a falun ke-
resztül jut a Válicka-patakba, folyama-
tosan, de főleg tavasszal, olvadáskor 
okoz nagyon sok gondot. Vis maior pá-
lyázatokból igyekeznek helyreállítani az 
utakat, jelenleg is zajlik egy ilyen felújí-
tás, de amit az egyik évben elvégeznek, 
azt a következő évben kezdhetik elölről, 
mondta el még Rudas Miklós. 
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Ki akarják szorítani a 
térségből a betörőket 
Átfogó akció - széles körű összefogással 

Lenti (gyf) - T ö b b min t 
félszáz személy - rend-
őrök, határőrök és pol-
gárőrök - részvételével 
szombat éjjel régiós bűn-
megelőzés i akciót tartot-
tak a Kerka-parti város 
körzetében. A terület i zá-
rással és az összes átha-
ladó j á r m ű r e a lka lmazot t 
el lenőrzéssel az elszapo-
rodó p incebetöréseket 
szeretnék visszaszorítani. 

A hajnali órákban már 
csontig hatolt a csípős hideg, 
amikor a felállított ellenőrző 
pontokat jártuk végig Hor-
váth Csabával, a Kerka Mente 
Közbiztonságáért Polgárőr 
Egyesület elnökével. Össze-
sen négy helyen érdeklőd-
tünk, ám a válasz mindenhol 
ugyanaz: kevés a mozgás, alig 
akadt néhány ellenőrzés alá 
vont jármű. 

- Nehéz kiválasztani az 
időpontot, hiszen nem tudunk 
a betöréseket elkövetők fejé-
vel gondolkodni - mondja a 
Tavasz 2006 akciót koordiná-
ló Horváth Csaba. - Elkesere-
désre azonban nincs ok, egy 
esemény nélküli szolgálatnak 
is lehet a későbbiekre nézve 
komoly haszna. 

A határ menti város térsé-
gében most első ízben végre-
hajtott akciótól nem is várták 

bármennyi éjszakát eltöltenek 
a szőlőbirtokok szomszédsá-
gában, útkereszteződésekben, 
de nem hagyják veszni érté-
keiket. 

- Különösen Gutorfölde, 
Páka és Lenti térségében sza-
porodtak el a pincefeltörések 
- tudjuk meg a polgárőröktől. 
- Érdekes módon, ezeket az 
eseteket mindig megelőzte, 
hogy régiségek iránt érdeklő-
dő felvásárlók jelentek meg a 
térségben. A héten is felfi-

Gutorfölde, Páka 
és Lenti térségében 
különösen 
elszaporodtak 
a pincefeltörések 

gyeltünk egy jellegzetes autó-
ra, az összes környező hegy-
hátat végigjárták vele. 

Ha ez még nem lenne elég 
ok a gyanúra, Horváth Csaba 
hozzáteszi, bizony az értékes 
gépek és szerszámok mellett 
régiségek is rendre tűnnek el a 
feltört pincékből. Ezért a jö-
vőben nemcsak hétvégeken, 
de hétköznap, sőt, nappal is 
tartanak hasonló térségi ak-
ciókat. S ha nem is sikerül el-
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Egy jármű sem haladhatott át a lezárt területen igazoltatás nélkül 

a résztvevők, hogy rögtön 
„nagy halat" fognak. Olyan 
ez, mint a türelemjáték -
mondják többen is. Ha kell. 

fogni a tetteseket, legalább a 
területről szeretnék kiszoríta-
ni őket. Ha ez sikerül, megérte 
az éjszakázást. 
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Választás a zalai falvakban 
Összeállítás a települések részvételi adatairól és a területi pártlistákra leadott voksok számáról 
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Szavazásra Érvényes MIÉP- . . . . 1 I C 7 D c , n c , Fidesz 
Település j

0 g 0 S U
„ szavazat Jobbik KDNP 

Alibánfa 347 201 2 17 85 0 10 87 

Almásháza 47 33 2 3 0 0 0 28 

Alsónemesapáti 604 350 13 29 101 1 17 189 

Alsópáhok 1041 761 30 38 243 1 37 412 

Alsórajk 335 191 5 13 80 0 3 90 

Alsószenterzsébet 70 56 0 10 18 0 1 27 

Babosdöbréte 406 246 1 16 76 0 5 148 

Baglad 52 37 2 0 12 0 2 21 

Bagód 1074 708 14 55 228 0 41 370 

Bak 1433 953 19 48 388 1 5 6 433 

Baktüttős 297 162 6 10 49 0 5 92 

Balatongyörök 765 598 16 35 182 0 47 318 

Balatonmagyaród 450 276 2 12 128 0 10 124 

Bánokszentgyörgy 539 297 16 16 98 2 7 158 

Barlahida 139 106 1 19 32 0 1 53 

Batyk 331 211 3 17 57 0 5 129 

Bázakerettye 674 468 10 33 241 4 41 139 

Becsehely 1800 1000 17 80 407 4 49 443 

Becsvölgye 670 403 8 20 138 0 8 229 

Belezna 695 333 7 15 155 0 8 148 

Belsősárd 105 78 4 5 15 0 1 53 

Bezeréd 145 102 1 10 18 0 3 70 

Bocfölde 883 574 11 47 155 0 36 325 

Bocska 295 122 2 9 46 0 5 60 

Bókaháza 247 169 1 7 43 0 2 116 

Boncodfölde 228 172 1 9 62 0 7 93 

Borsfa 613 346 9 26 118 0 8 185 

Böde 245 136 1 4 66 1 0 64 

Bödeháza 61 50 2 4 9 0 0 35 

Börzönce 63 31 0 4 9 0 1 17 

Búcsúszentlászló 619 477 5 32 116 0 19 305 

Bucsuta 187 116 0 5 44 0 1 66 

Csapi 132 96 0 7 50 1 6 32 

Csatár 448 297 4 22 98 0 19 154 

Cserszegtomaj 1764 1282 38 64 385 1 60 734 

Csertalakos 29 19 1 4 7 0 1 6 

Csesztreg 736 522 3 29 140 0 24 326 

Csonkahegyhát 277 191 7 10 68 1 1 104 

Csöde 77 62 2 2 14 0 2 42 

Csömödér 549 277 7 24 75 2 10 159 

Csörnyeföld 357 207 4 11 60 0 6 126 

Dióskál 407 239 6 12 69 0 8 144 

Dobri 165 93 5 10 21 0 3 54 

Dobronhegy 141 96 2 10 19 0 5 60 

Döbröce 64 53 1 0 6 0 1 45 

Dötk 26 24 0 2 11 0 0 11 

Egeraracsa 279 173 1 3 66 2 4 97 

Egervár 846 541 13 43 146 0 14 325 

Eszteregnye 611 368 5 24 132 0 10 197 

Esztergályhorváti 372 247 4 13 86 1 10 133 

Felsőpáhok 474 324 10 27 57 0 12 218 

Felsőrajk 626 358 4 8 104 0 3 239 

Felsőszenterzsébet 13 12 0 0 3 0 3 6 

Fityeház 578 335 10 19 120 0 10 176 

Fűzvölgy 119 97 0 4 34 0 3 56 

Gáborjánháza 77 57 1 4 21 0 3 28 

Galambok 910 592 10 23 215 0 18 326 

Garabonc 576 362 7 13 116 1 10 215 

Gellénháza 1400 1028 21 73 375 2 58 499 

Gelse 933 492 13 38 213 0 ^ 9 189 

Gelsesziget 213 142 2 7 50 0 ^ 7 76 

Gétye 98 64 0 1 22 0 3 38 

Gombosszeg 34 32 2 4 5 0 3 18 

Gosztola 30 21 1 0 5 0 2 13 

Gősfa 265 185 1 7 55 0 1 121 

Gutorfölde 971 592 38 37 218 1 14 284 

Gyenesdiás 2526 1920 61 100 569 2 124 1064 

Gyűrűs 71 47 0 0 13 0 4 30 

Hagyárosbörönd 253 162 1 19 28 0 2 112 

Hahót 952 540 8 30 178 0 16 308 

Hernyék 87 56 0 10 24 0 5 17 

Homokkomárom 161 112 4 17 22 0 6 63 

Hosszúvölgy 164 108 2 5 38 1 2 60 

Hottó 277 186 4 12 65 0 8 101 

Iborfia 14 12 0 1 7 0 0 4 

Iklódbördőce 264 173 3 12 44 0 3 111 

Kacorlak 199 118 2 6 32 0 0 78 

Kallósd 92 61 1 2 18 ( W 3 37 

Kálócfa 148 104 2 13 17 0 72 

Kányavár 136 100 1 3 28 0 4 64 

Karmacs 642 407 15 24 100 1 14 253 

Kávás 210 137 3 14 38 0 5 77 

Kehidakustány 802 526 10 28 195 0 17 276 

Kemendollár 424 260 3 16 89 0 9 143 

Keménfa 81 40 0 3 22 0 0 15 

Kerecseny 210 79 1 5 35 0 4 34 

Kerkabarabás 237 143 2 17 43 1 2 , 78 

Kerkafalva 101 72 5 11 9 0 1 46 

Kerkakutas 121 85 1 69 19 1 0 58 

Kerkaszentkirály 221 133 5 9 42 0 3 74 

Kerkateskánd 140 100 0 12 27 0 2 59 

Kilimán 209 114 1 6 64 1 3 39 

"isbucsa 363 .234 7 21 61 0 4 141 

.^scsehi 168 118 2 6 18 0 2 90 

Kisgörbő 161 88 2 2 26 2 3 53 

Kiskutas 163 116 3 6 23 0 8 76 

Kispáli 221 152 6 5 27 0 3 111 

Kisrécse 155 96 2 2 24 0 6 62 

Kissziget 161 109 2 8 34 0 3 62 

Kistolmács 148 85 2 9 37 1 2 34 

Kisvásárhely 48 31 0 2 5 0 0 24 

Kozmadombja 46 42 0 2 4 0 1 35 

Kustánszeg 453 234 2 18 54 0 17 143 

Külsősárd 80 49 1 6 10 0 0 32 

Lakhegy 401 260 0 10 66 0 6 178 

Lasztonya 77 54 0 1 24 0 0 29 

Lendvadedes 34 29 1 2 11 0 0 15 

Lendvajakabfa 26 1 6 0 3 8 0 0 5 

Lickóvadamos 166 114 1 6 41 0 8 58 

Ligetfalva 48 36 0 3 16 0 2 15 

Lispeszentadorján 269 172 1 13 80 0 7 71 

Liszó 355 236 0 12 133 1 10 80 

Lovászi 1010 637 15 45 283 0 23 276 

Magyarföld 34 27 1 2 3 0 2 19 

Magyarszentmiklós 235 142 5 6 59 0 8 64 

Magyarszerdahely 397 249 3 15 75 0 6 150 

Maróc 83 48 0 3 8 0 1 36 

Márokföld 40 24 0 4 6 0 2 12 

Miháld 677 404 9 11 170 0 16 198 

Mihályfa 335 234 2 13 26 0 5 188 

Mikekarácsonyfa 222 122 2 2 29 0 4 85 

Milejszeg 294 185 1 27 26 0 2 129 

Misefa 234 152 0 13 73 0 14 52 

Molnári 640 443 15 24 127 0 27 250 

Murakeresztúr 1593 881 20 44 304 15 37 461 

Murarátka 224 140 5 18 44 0 2 71 

Muraszemenye 473 271 6 27 86 0 10 142 

Nagybakónak 374 171 1 4 61 1 5 99 

Nagygörbő 164 100 1 6 20 1 7 65 

Nagykapornak 764 457 7 25 203 0 23 199 

Nagykutas 390 290 5 11 75 1 8 190 

Nagylengyel 419 296 5 18 104 1 12 156 

Nagypáli 293 213 1 19 54 0 9 130 

Nagyrada 427 323 7 4 118 0 8 186 

Nagyrécse 840 557 10 25 207 0 26 289 

Nemesapáti 400 216 2 10 73 0 13 118 

Nemesbük 473 328 7 29 92 0 10 190 

Nemeshetés 251 174 1 12 29 2 8 122 

Nemesnép 128 88 0 14 29 0 2 43 

Nemespátró 253 161 4 4 40 0 0 113 

Nemesrádó 249 156 2 1 1 50 2 1 2 79 

Nemessándorháza 279 185 0 8 43 0 1 128 

Nemesszentandrás 210 147 2 5 28 0 9 103 

ÉL-metfalu 165 125 2 4 20 0 1 98 

Tfova 696 452 10 23 170 0 15 234 

Óhíd 478 264 5 18 105 1 9 126 

Oltárc 215 123 6 3 52 0 3 59 

Orbányosfa 103 66 0 2 16 0 0 48 

Ormándlak 104 57 0 1 3 0 2 51 

Orosztony 344 172 3 7 62 2 2 96 

Ortaháza 100 58 0 2 1 5 0 1 40 

Ozmánbük 169 109 1 2 24 1 1 80 

Pacsa 1497 962 18 29 303 1 28 583 

Padár 133 80 1 5 19 2 1 52 

Páka 1089 714 7 39 191 0 18 459 

PaRőd ~ 777 358 5 23 "118 0 14 198 

Pálfiszeg 151 91 0 6 9 0 3 73 

Pat 205 146 5 3 51 2 2 83 

Pethőhenye 338 169 5 6 58 0 3 97 

Petrikeresztúr 351 219 5 25 42 0 8 139 

Petrivente 338 197 2 24 92 0 9 70 

P ^ s z e p e t k 777 466 8 28 132 0 13 285 

S z o m b a t 299 198 2 15 57 0 4 120 

Pölöske 695 419 6 17 151 1 22 222 

Pölöskefő 327 160 6 16 61 0 4 73 

Pördefölde 50 37 2 2 8 0 0 25 

Pötréte 262 186 8 14 84 0 2 78 

Pusztaapáti 34 28 0 3 5 0 3 17 

Pusztaederics 152 114 3 14 32 0 2 63 

Pusztamagyaród 491 298 11 19 75 0 7 186 

Pusztaszentlászló 559 377 9 22 118 1 12 215 

Ramocsa 35 29 0 0 6 0 3 20 

Rédics 819 525 11 49 131 0 8 326 

Resznek 266 158 7 13 66 0 2 70 

Rezi 916 637 14 35 174 0 14 400 

Rigyác 359 235 6 13 61 0 3 152 

Salomvár 507 350 10 36 108 0 9 187 

Sand 385 242 14 15 70 0 7 136 

Sárhida 618 437 8 21 111 0 20 277 

Sármellék 1458 871 14 36 333 1 33 454 

Semjénháza 561 323 4 18 128 0 18 155 

Sénye 33 26 0 0 3 0 1 22 

Sormás 766 525 6 37 168 0 17 297 

Söjtör 1258 700 8 35 251 1 22 383 

Surd 532 329 9 21 135 0 5 159 

Sümegcsehi 494 385 6 18 66 0 11 284 

Szalapa 203 110 0 8 50 0 1 51 

Szécsisziget 205 143 2 28 57 0 1 55 

Szentgyörgyvár 261 170 3 16 32 0 4 115 

Szentgyörgyvölgy 422 272 5 19 64 0 7 177 

Szentkozmadombja 65 36 0 2 9 0 0 25 

Szentliszló 278 150 4 14 39 0 3 90 

Szentmargitfalva 84 56 0 15 24 0 1 16 

Szentpéterfölde 142 66 1 3 36 0 3 23 

Szentpéterúr 739 307 7 17 108 0 14 161 

Szepetnek 1348 744 11 39 348 1 42 303 

Szijártóháza 31 25 1 3 3 0 1 17 

Szilvágy 182 135 5 3 44 1 4 78 

Teskánd 861 644 9 39 219 0 48 329 

Tilaj 164 110 2 1 20 0 1 86 

Tófej 588 395 18 14 100 0 24 239 

Tormafölde 336 234 7 17 66 0 6 138 

Tornyiszentmiklós 546 361 11 30 107 1 5 207 
Tótszentmárton 792 481 5 22 173 0 35 246 

Tótszerdahely 1001 655 14 25 209 0 81 326 

Tűrje 1448 263 11 43 376 0 31 302 

Újudvar 834 499 8 26 196 2 22 245 

Valkonya 60 42 0 1 16 0 5 20 

Vállus 119 91 2 2 24 0 2 61 

Várfölde 178 89 3 4 47 0 5 30 

Várvölgy 899 647 26 21 110 1 11 478 

Vasboldogasszony 472 318 2 18 67 2 6 223 

Vaspör 329 247 7 9 32 0 8 191 

Vindornyafok 118 84 1 8 11 0 6 58 

Vindornyalak 73 41 1 0 10 0 1 29 

Vindornyaszőlős 284 207 4 7 43 2 2 149 

Vonyarcvashegy 1648 1204 41 66 339 0 57 701 

Vöckönd 73 53 1 7 15 0 0 30 

Zajk 189 104 3 8 38 0 7 48 

Zalaapáti 1187 754 22 24 258 0 25 425 

Zalabaksa 525 329 5 19 98 3 4 200 

Zalabér 575 325 1 21 112 0 11 180 

Zalaboldogfa 288 195 4 15 46 0 4 126 

Zalacsány 772 456 7 32 194 13 22 188 

Zalacséb 474 335 11 35 102 0 12 175 

Zalaháshágy 341 217 0 18 68 1 10 120 

Zalaigrice 100 59 1 1 30 0 0 27 

Zalaistvánd 329 207 4 11 57 0 5 130 

Zalakomár 2244 1041 24 47 397 0 29 544 

Zalaköveskút 27 19 0 1 4 0 1 13 

Zalamerenye 171 122 1 2 37 0 5 77 

Zalasárszeg 95 68 1 2 22 0 6 37 

Zalaszabar 509 325 5 16 94 1 6 203 

Zalaszántó 807 529 33 33 127 1 10 325 

Zalaszentbalázs 735 456 6 28 179 0 39 204 

Zalaszentgyörgy 340 243 3 12 82 0 8 138 

Zalaszentiván 889 631 9 28 246 0 23 325 

Zalaszentjakab 287 148 4 11 47 0 5 81 

Zalaszentlászló 677 435 11 21 145 0 13 245 

Zalaszentlőrinc 231 142 1 11 44 0 2 84 

Zalaszentmárton 70 45 1 3 21 0 0 20 

Zalaszentmihály 887 573 7 14 205 0 50 297 

Zalaszombatfa 51 43 1 7 14 0 0 21 

Zalatárnok 596 333 6 24 118 1 13 171 

Zalaújlak 112 74 0 6 18 0 3 47 

Zalavár 777 424 22 17 170 0 15 200 

Zalavég 373 218 1 9 84 1 6 117 

Zebecke 76 44 1 4 7 0 1 31 

A zalai városok összesített listás adatai még nem állnak rendelkezésre, 
ezért azokat következő lapszámunkban közöljük. 



' Gondozott falukép 
Páka (gyí) - Tovább foly-
tatja a közterületek gon-
dozására két éve meg-
kezdett programját a te-
lepülés önkormányzata. 
A munkák dandárja 
e hetekben a Kossuth 
utcában valósul meg. 

Pákán az elmúlt két évben 
jelentősen sikerült a település 
képét javítani, számos virág-
láda díszítette az utcákat, par-
kokat, ráadásul tavaly a plébá-
nia fennállásának 300 éves ju-
bileuma miatt a templom kör-
nyékét is kicsinosították. 

- A programmal nem álltunk 
le, azt szeretnénk az idén is to-
vább folytatni - mondta a köz-
ség polgármestere, Rudas Mik-

További virágládák 
elhelyezésére kerül 
sor a közeljövőben 

lós. - Erőinket most leginkább 
a Kossuth utcára koncentráljuk, 
ahol kitisztítottuk a vízelvezető 
árkokat, s a padkát is leegyene-
sítettük. Folyamatban van a vi-
rágládák készítése is, ám a fa-
anyag száradása miatt azok ki-

j helyezése egy kicsit elhúzódik, 
de lehetőségeinkhez képest 

• próbáljuk tovább szaporítani, 
sűríteni a virágládák számát. A 
közterületek tisztaságára pedig 
az önkormányzat külön brigád-

- ja ügyel, ők állandó felügyele-
: tet látnak el, s azonnal össze-
i szedik a szétszórt szemetet. 

A település önkormányzati 
vezetője hozzátette, a Dózsa 

E napokban a templom környékén is zajlanak a munkálatok 

utcában is kell árkolniuk, erre 
a munkára azonban sikerült a 
vis maior pályázat révén ele-
gendő pénzt biztosítani, arra a 
községnek tehát nem kell kü-
lön áldoznia. Ugyancsak nem 
a település büdzséjét terheli a 
templom környékének továb-
bi gondozása, hiszen arra nagy 
gondot fordít a plébániahiva-
tal, de a községben élők is be-
segítenek a munkák elvégzé-
sébe. A tavalyi évben kialakí-
tott lépcsőfeljáró és a mellette 

lévő kovácsoltvas korlát anti-
kolása is ily módon valósult 
meg, még a húsvéti ünnepek 
és az ilyenkor szokásos kör-
menet előtt. Rudas Miklós azt 
is fontosnak tartja, hogy a fa-
lukép egységes legyen, ezért 
tovább szervezi a munkát. 

- Nagyon szeretnénk még 
az Öveges-ház környezetét is 
rendbe tetetni, ám erre ezen a 
héten már nem tudunk sort ke-
ríteni - mondta zárszóként a 
község polgármestere. 

I t t . . l o 0 6 O A . / Z - C ^ J ^ 
N @ 9 L i J^WMiwsBB lE l ^uag i gHK . a a p a T a w K 



i v ^ i a i c í v c i i i K l ^ U - ^ U l l . 

A program nyolc főnek ad négy, 
illetve hét hónapra munkát 

Páka (gyí) - Nyolc fővel 
csatlakozott a település 
a térségi közmunkaprog-
ramhoz, amelynek kereté-
ben községgazdálkodással 
összefüggő feladatokat 
hajtanak elsősorban végre. 

A motorfűrész zúgása és a 
fejsze csattogása már távolról 
elárulja, hol dolgoznak azok a 
munkások, akik térségi prog-
ram részeseiként a pákai Kis-
hegy erdősült részén ritkítják 
az elburjánzott növényzetet. 

- December elsején kezdő-
dött az a közmunkaprogram, 
amihez településünk is csatla-
kozott - ismertette az adato-
kat Rudas Miklós polgármes-
ter. - Három fő számára hét 
hónapra, további öt embernek 
pedig négy hónapra tudunk ez 

A programban részt vevők erdősült területeket takarítanak ki 

által munkát biztosítani. Az 
igény ennél nagyobb lenne, de 
egyelőre ennek a lehetőség-
nek is örülnünk kell. 

A polgármester elmondta, 
a munkások községgazdálko-

dással összefüggő feladatokat 
látnak el, rész vettek a hóelta-
karításban, míg jelenleg kül-
területi részen irtják az aljnö-
vényzetet, ott, ahol a fák a vil-
lamos hálózatot is elérik már. 

Gusztustalan sonka 
• 

Páka (gyf) - Vérben úszó, 
bűzös füstölt, kötözött 
lapockát vásárolt m é g 
a húsvéti ü n n e p e k előtt 
a község élelmiszerbolt -
j ában egy helyi olvasónk. 

Rumi László a lapockát ta-
lálóan csak „sonkának látszó 
valaminek" nevezte, amit sa-
ját készítésű fotókkal igyeke-
zett megmutatni. A képek pe-
dig arról tanúskodtak, hogy a 
húsárut valószínűleg nem ér-
lelték ki megfelelően, ezért 
maradhatott a közepe véres, 
ami viszont bomlást indított 
el. Mindez annak ellenére, 
hogy a lapockára ragasztott 
címke szerint április 20-ig, 
vagyis a mai napig lenne fo-
gyasztható. 

- Ez a látvány hamar elve-
szi az ember kedvét a vásár-
lástól - mondta a férfi. - Ha 

még a penetráns, undorító 
szaga is érezhető volna, akkor 
bizony többé rá nem nézne 
senki. Egy biztos, mi egy da-
rabig nem veszünk, ha ingyen 
adják, akkor sem. Még a 
macska sem ette meg. 

A pákai bolt vezetője, 
Tóthné Bertalan Éva készsé-
gesen válaszolt kérdéseinkre. 
Mint mondotta, a CBA-lánc 
többi megyei üzleteihez ha-
sonlóan ők is Zalaegerszegről 
szerzik be az árut, amely vá-
kuumfóliázva érkezik. Amit 
nem ért, hogy a vevő miért 
nem feléjük jelezte a problé-
mát, hiszen azonnal kicserél-
ték volna a hibás árut. 

Próbáltunk érdeklődni a 
húsárut előállító cégnél is, ám 
a szigetszentmiklósi székhe-
lyű kft.-nél - noha három tele-
fonszámunk is volt - senkit 
sem értünk el. 

— f j - • * — * 



Tisztelgés az emlékműnél. Job 
A Pákai Baráti Kör tagjai 

és az Öveges Általános Iskola 
tanulói a közelmúltban a test-
vérvárosban, a németországi 
Wesendorfban vendégesked-
tek. A látogatás részleteiről 
Lukács Tibor, a baráti kör elnö-
ke árult el egyéb részleteket: 

- Május első napjaiban lá-
togattunk Wesendorfba. A ba-
ráti kör tagjai mellett a helyi 
általános iskola mintegy húsz 
tanulóval vett rész ezen a prog-
ramon. A szabadprogramok 
mellett megkoszorúztuk a pá-
kai és térségbeli elhunyt leven-
ték tiszteletére állított német-
országi emlékművet, amely 
egyébként az alapja testvér-
városi kapcsolatunknak. 

- Milyen eseményeken vet-
tek rész a „hivatalos" progra-
mok mellett? 

- Nagyon érdekes rendez-
vény volt a Hammerstein lak-
tanyában, ahol egy zászlóalj 
ünnepséget tartott a lakta-

ról Lukács Tibor 
nya bezárása alkalmával. Ün-
nepséget rendeztek barátaink 
a Schönewörde-i sportlétesít-
ményben a helyi baráti kör 
húsz és a mi baráti körünk 
alapításának tizenöt éves év-
fordulója tiszteletére. Ezen az 
ünnepségen iskolásainknak 
külön programot szerveztek 
házigazdáink, és francia, len-
gyel, litván vendégek is részt 
vettek az eseményen. Elláto-
gattunk Hamburgba a „Kikötő 
születésnapjára", valamint az 
indulás előtti napon részt vet-
tünk egy Európa Nap ünnep-
ségen Githornban a kastély 
udvarában. Itt a velünk együtt 
utazó Dél-Zala táncegyüttes 
tagjai is felléptek, és magyar 
specialitásokat, bort, pálinkát 
is vittünk kóstolásra. Az ese-
ményen tizenkét ország mutat-
kozott be, megmutatva orszá-
ga hagyományait, szokásait. 

D.J. 
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2006. MÁJUS 18., CSÜTÖRTÖK 

Összefogás 
Páka (gyf) - A te lepü lésen 
működő civil szervezetek 
összefogásával a meg-
szokottól eltérő tartalom-
mal rendezik meg idén 
a Háromszenteki búcsút. 

Minderről a kedd este meg-
tartott egyeztető összejövetel 
után tájékoztatta lapunkat Ru-
das Miklós polgármester. El-
mondta: a községben működő 
négy civil szervezet nemcsak 
tevékenységét szeretné az ed-
diginél jobban megismertetni 
a lakosság előtt, de arra is szá-
mítanak, hogy az összefogás 
révén színvonalasabb és gaz-
dagabb kínálatot tudnak a tér-
ségben élők számára nyújtani. 

- A község négy civil szer-
vezete, a Polgárőr Egyesület, 
a Német-Magyar Baráti Kör, 
a Páka Értékeiért Egyesület és 
a hagyományőrző íjász egye-
sület mellett vendégként részt 
vesz a programban az iklód-
bördőcei székhellyel működő 
Két Hegyhát Egyesület is, mi-
vel több pákai szőlősgazda is 
tagja ennek a szervezetnek -
sorolta tovább Rudas Miklós. 
- A közös programot, amely a 
hagyományos szentmise mel-
lett közös főzést, egy íjászbe-
mutatót és baráti beszélgetést 
is magába foglal, jövő vasár-
nap. a már jól ismert helyen, a 
Háromszenteki kápolna mel-
lett szeretnénk megtartani. 

2006. MÁJUS 29., HÉTFŐ 

Mélyíteni a kapcsolatokat 
Páka (gyf) - A hagyományos 
háromszenteki búcsú kereté-
ben a Pákán és környékén mű-
ködő civil szervezetek talál-
kozóját rendezték meg tegnap 
délelőtt. 

A rendezvényen meghívott 
vendégként a környező szőlő-
birtokok felvirágoztatását cé-
lul megjelölő Két Hegyhát 
Egyesület szintén jelén volt, a 

térségi kihatású szervezetnek 
ugyanis több pákai tagja van. 

A találkozó célja többek 
között a kapcsolatok elmélyí-
tése volt, ezenfelül a civil 
szervezetek tevékenységüket 
is szerették volna az érdek-
lődőkkel megismertetni. Ezt 
szolgálta többek között a kö-
zös főzés, valamint az íjászok 
látványos bemutatója is. 
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Kijutott a keresztekből is 
Gyuricza Ferenc 

Ha szeretettel fordulunk egymás 
felé, úgy erőt meríthetünk a má-
sik hitéből, és sosem fáradunk 
el. Ez a gondolat segített abban 
is, hogy a rám mért keresztek 
ellenére mindgvégig ki tudtam 
tartani - mondotta Mester Vince 
pákai aranymisés plébános. 

Ö
tven éve szenteltek 
pappá. A jubileu-
mot a lelkipásztor 
az elmúlt hét végén 

aranymiséjével ünnepelte. 
Közel félszáz egyházi szemé-
lyiség - köztük dr. Márfi 
Gyula veszprémi érsek - , 
egykori tanítványok és a 
környező településeken élők 
százai vettek részt az esemé-
nyen, amelyen Tüske József 
lenti esperes olvasta fel dr. 
Konkoly Ist\'án megyés 
püspök alkalomra írt leve-
lét. Az egyházmegye főpász-
tora ebben nemcsak a papi pá-
lya eddigi állomásait ismer-
tette. 

- A családban kaptam in-
díttatást papi a hivatáshoz -
idézi a kezdeteket Mester 
Vince. - Már kisgyermek ko-
romban is ministráltam, s em-
lékszem rá, volt olyan tél, 
amikor a nagy hó miatt járni 
sem lehetett a faluban. Ekkor 

édesapám felvett a nyakába, s 
úgy vitt el a templomba. 

A családi háttér a háború 
idején csorbát szenvedett, a 
máig nagy szeretettel emlege-
tett apa eltűnt a keleti fronton, 
ennek ellenére a fiatal fiú párt-
fogói segítség révén a szom-
bathelyi gimnáziumba, majd 
onnan saját akaratának meg-
felelően az ugyancsak szom-
bathelyi, egy évre rá pedig a 
győri teológiai főiskolára ke-
rült. 

- Pontosan 1956. június 
17-én szenteltek pappá, az új 
misémet pedig rá egy hétre 
mondtam a lenti templomban 
- sorolta az aranymisés pap. -
Az első állomáshelyem Ná-
dasd volt, ahol három évig 
káplánkodtam. Mivel arra 
biztattam a gyerekeket, hogy 
vegyenek részt a hitoktatás-
ban, olyan üldöztetésben volt 
részem, ami miatt három hó-
napra el kellett menekülnöm 

Aranymiséje alkalmából Mester Vince pákai plébános (a képen jobbról) a lenti esperesi kerület pap-
jaitól kapta azt a festményt, mely eddigi állomáshelyeinek templomait ábrázolja FOTÓ: A SZERZŐ 

Söjtörre, a sógornőm szülei-
hez. 

A keresztek sorában nem 
ez volt az egyetlen megpró-
báltatása. Már pappá 

szentelésekor is a Szűzanya 
mondását választotta jelmon-
datul, mely így szól: Legyen 
nekem a Te igéd szerint. So-
sem feledve mindezt a legna-

gyobb megpróbáltatásokon is 
úrrá tudott lenni, legyen az 
egészségi vagy bármi más ne-
hézség. A söjtöri, szolgálat 
nélkül eltöltött három hóna-

pot követően a továbblépést 
Bagód, majd a püspöki segít-
ségnyújtásnak köszönhetően 
Páka jelentette, ide első ízben 
1959. december 22-én került. 

- Mivel édesanyám tős-
gyökeres lenti volt, ezért né-
hány alkalommal előtte is jár-
tam már Pákán, igazán azon-
ban az ott káplánként eltöltött 
három év alatt szerettem meg 
a falut és lakóit. Nagyon ked-
vesek voltak a paptársaim, a 
most Körmenden plébános dr. 
Gyürki László pápai prelátus-
sal a mai napig felemlegetjük, 
hogy papi életünknek leg-
szebb éveit éltük itt - mutat rá 
a községhez fűződő érzelmei-
nek bensőbb okaira Mester 
Vince, aki kerkakutasi és pet-
rikeresztúri kitérőt követően 
1977-ben már plébánosként 
tért vissza Pákára, arra a tele-
pülésre, amely évszázadok 
óta igen mélyen őrizte katoli-
kus hitét. Az azóta eltelt közel 
harminc esztendő alatt nem-
csak a szűken értelmezett lel-
kipásztori teendőket látta el az 
egyházmegye egyik legna-
gyobb, 15 településre kiterje-
dő egyházközségében, de tu-
catnyi kispapot segített papi 
hivatása elindulásában, s arra 
is vállalkozott, hogy Pörde-
földén templomot, Zebeckén 
és Ortaházán pedig imahelyet 
létesítsen. 

- Mind a "15 faluban van 
egy összejövetelre alkalmas, 
általam megbúvósnak neve-
zett hely. Ha csak ennyit sike-
rült elérnem a Jóisten segedel-
mével, akkor is elégedett le-
hetek. 



Hamut igen, gyémántot nem 
Az Öveges-ház tulajdonjoga már megvan, most a felújítására kell összpontosítani az erőket 
GYURICZA FERENC mondta, az épület tulajdonjo- B X & | "''Najrf'*./ ' jPW'^r-^j i I"* f? 

Páka - A település egyik 
legrégebbi épülete, az 
egykori Öveges-ház tulaj-
donjogának megszerzése 
újabb feladatokat ró a 
község önkormányzatára, 
az épület felújítása mini-
m u m három-, Öveges Jó-
zsef emlékmúzeummá 
való átalakítása pedig to-
vábbi kétmillió forintot 
emésztene fel. Mi is tar-
tottunk terepszemlét. 

Lapunkban több alkalom-
mal is szóltunk már a pákai 
önkormányzat és a helyi civil 
szervezetek kezdeményezé-
séről, melynek célja a község 
híres szülötte, a Kossuth-, 
SZOT- és Prométheusz-díjas 
fizikaprofesszor, a népszerű 
Öveges József egykori lakó-
házának visszaszerzése volt. 
Az épület tulajdonjoga felett 
legutóbb egy külföldön élő 
magánszemély rendelkezett, 
az önkormányzat - hosszú fo-
lyamat végén - tőle vásárolta 
vissza nemrégiben hatmillió 
forintért. 

- Az adásvétel sikeresen 
lezárult, de a vételár kiegyen-
lítéséhez kétmillió forintos 
hitelt kellett önkormányza-
tunknak felvennie - mondja 
Rudas Miklós polgármester. -
Ezt az összeget legkésőbb ez 
év december 31-ig tör-
lesztenünk is kell, de hogy mi-
ből tudjuk, az egyelőre szá-
munkra is nyitott kérdés ma-
radt. 

A polgármester azt is el-

mondta, az épület tulajdonjo 
gának megszerzése újabb ter-
het rótt a községre, a házat 
ugyanis fel kell újítani. Bár kí-
vülről egészen jó állapotúnak 
tűnik - a külső vakolást az ak-
kori tulajdonos körülbelül 15 
éve végeztette el - , ám a 
vizesedés és beázás megszün-
tetése és a központifűtés-
rendszer felújítása nem halo-
gatható tovább. 

- Amikor beléptünk az 
épületbe, nagyjából olyan ál-
lapotokat találtunk, amire 
számítottunk - sorolta tovább 
a község elöljárója. - Egyedül 
a pince okozott nagy megle-
petést, 15 centiméter vasta-
gon állt ott az iszap, s volt ab-
ban minden, elrothadt tűzifa, 
szén és még hamu is, csak ép-
pen gyémánt nem. 

Pedig ez utóbbi is jól jött 
volna a településnek, hiszen 
az éppen folyamatban lévő 

A múzeumi funkció 
még további 
átalakításokat is 
követel az 
önkormányzattól 

műszaki felmérések alapján 
az épület felújítása minimum 
három-, míg múzeummá való 
átalakítása további kétmillió 
forintot emésztene fel. Rudas 
Miklós azonban derűlátó, 
mint mondja, a tulajdonjog 
megszerzésével már nagyobb 

Egyik korábbi felvételünkön a pákai Öveges-ház külső képe... ..amely éppen most ilyen látványt nyújt belülről 

mozgástere van az önkor-
mányzatnak, akár pályázato-
kon is részt vehet. Ezt azért is 
tartotta fontosnak leszögezni, 
mert a faluban már szárnyra 
keltek olyan hangok is. misze-
rint az Öveges- ház megvásár-
lására fordított összegnek 
másutt talán jobb helye lett 
volna. 

- A régi, polgári stílusú 

épületet a belmagassága 
egyértelműen alkalmassá te-
szi közintézményi funkcióra 
- folytatta a polgármester. -
A legnagyobb helyiségből 
alakíthatnánk ki az Öveges 
emlékszobát, így a jelenleg az 
iskolában őrzött tárgyak is át-
kerülnének ide. Egy másik 
helyiséget pedig visszaállíta-
nánk az eredeti állapotába, oly 

módon, ahogy azt a fizika-
professzor is berendezte ma-
gának. 

A múzeumi funkció termé-
szetesen egyéb feladatokat is 
igényelne, így újabb vizes-
blokkokat kellene kialakítani, 
s a külső padlásfeljárót is el 
kell bontatni. Ezt egyébként is 
utólag, a belső helyiségek 
funkciójának megváltoztatá-

sával alakították ki. Az önkor-
mányzat a tervek szerint el kí-
vánja bontatni a már elkor-
hadt faszerkezetű melléképü-
leteket is, egyedül azt a 
téglaházat hagynák meg, ami-
be a tulajdonjog megszerzésé-
ben és a felújításban aktívan 
közreműködő civil szervezet, 
a Páka Értékeiért Egyesület 
költözne be. 
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nyekre. Engem nagyon 
rosszul fog érinteni, ha meg-
szüntetik ezt a vonalat, de azt 
elismerem, látom, hogy keve-
sen utaznak ezen a járaton. 

A Lentiben és a környező 
településeken élők annak el-
lenére is megdöbbenéssel fo-
gadták a szárnyvonal meg-
szüntetésére vonatkozó beje-
lentést, hogy a '90-es években 
már többször felvetődött en-
nek lehetősége. 

- Nagyon rossz hír ez a tér-
ségnek, hiszen egyértelműen 
azt mutatja, a kormány leírt 
bennünket. Nem is az utasfor-
galomra nézve látom a ve-
szélyt. mert azt bizonyára 
Volán-járatokkal is ki lehet 
majd váltani, de minden va-
lószínűség szerint előbb-
utóbb a gazdaságot is hátrá-

nyosan fogja érinteni a dön-
tés. Én biztos vagyok abban, 
hogy az utasforgalom leállítá-
sa magával vonja a teherfor-
galmát is - mondja Németh 
István, aki saját bevallása 
szerint talán tíz éve, ha utoljá-
ra vonaton ült, de családi 
körből eredő tapasztalatai 
szerint máig szívesen veszik 

Megérkezett a vonat Lenti-
be. Útközben nyilván gyara-
podott az utasok száma. 
Grafikánkon a megszünte-
tésre ítélt zalai vasútvona-
lak láthatók, pirossal jelölve 

FOTÓ: GYURICZA FERENC 

GRAFIKA: Bozó PÉTER 

igénybe az utasok a MÁV 
szolgálatásait. 

- Örült dolog ez, akárki ta-
lálta is ki - reagálja le a híre-
ket a pákai Molnár László, aki 
éveken át járt vonattal a mun-
kahelyére, ma azonban már a 
buszt részesíti előnyben. 
Mindezt a menetrendi válto-
zások miatt, ugyanis az Inter-

pici-járat megszüntetése kora 
reggeli indulást követel meg, 
míg a hazafelé tartó járatra két 
órát kell várnia annak, akinek 
délután négykor jár le a mun-
kaideje. 

A lenti vasútállomásra be-
futó járatról mintegy 
másfél tucatnyi utas 
száll le. köztük olya-
nok is, akik jókora 
pakkokkal megra-
kodva érkeznek. Ne-
kik a busz szemmel 
láthatóan szűkös len-

az egész életünket vonattal 
utaztuk le, mivel a buszt nem 
bírom, ott pár kilométer után 
rám jön a rosszullét. 

A szárnyvonal megszünte-
tésének híre azért is érintette 
váratlanul a térséget, mert ép-

Az új fejlemények tükrében 
más megítélés alá esik 

a rédics-lendvai összeköttetés 
ne. 

- Igenis jó volt a vonat, 
akár az orvoshoz kellett utaz-
ni Zalaegerszegre, akár a Csö-
mödérben élő rokonokat ke-
restük fel - sorolja egy lenti 
asszony, aki ez utóbbi helyről 
jött vissza a déli járattal. - Mi 

pen egy hete jelentették be 
Lentiben, hogy az évek óta 
szorgalmázott rédics-lendvai 
vasúti összeköttetés tervdo-
kumentációnak 12 millió fo-
rintos költségéhez az Európai 
Unió 95 százalékos támoga-

tást nyújt. A dokumentáció el-
készítését követően akár a ki-
viteli munkálatokra is elnyer-
hető támogatás - a projektet 
hosszú ideje támogató clr. Bo-
ros Imre volt Phare-miniszter 
szerint - akár nyolcvan száza-
lék feletti arány is lefedezhető 
uniós forrásból. Az összeköt-
tetéshez a magyar oldalon 2,6 
kilométeres szakaszra lenne 
szükség, ennek a költségét a 
szakemberek körülbelül egy-
milliárd forintra becsülik. A 
projekttől azt is várták, hogy 
általa jelentősen felértékelő-
dik a rédicsi szárnyvonal is. A 
tanácskozáson vasutas szak-
emberek is jelen voltak, ám 
még utalás sem hangzott el ar-
ra, hogy újra szóba került vol-
na az utasforgalom leállítása, 
épp ellenkezőleg, a forgalmi 
adatok várható növekedéséről 
beszélt szinte valamennyi 
érintett. 

Az összeköttetést szorgal-
mazó, s az uniós pályázaton si-
keresen szereplő Zala Megyei 
Fejlesztési Közhasznú Társa-
ság ügyvezető igazgatója, Ka-
sza Sándor lapunknak az azóta 
bejelentett fejleményeket az-
zal kommentálta, hogy az 
észak-déli folyosó fejlesztése 
elhatározott nemzetközi ér-
dek, s ha a kormány azt nem tá-
mogatja, úgy Brüsszeltől kér-
nek hozzá segítséget. 

A lendva-rédicsi összeköt-
tetés nemcsak régiós érdek, ha-
nem újabb lehetőséget nyitna a 
tengerparti összeköttetés felé -
emelte ki a Mura Regionális 

Fejlesztési Ügynökség 
vezetője, Danilo Kra-
pec is. Ma Lendváról 
ugyan csak Csáktor-
nya. vagyis Horvátor-
szág felé van csatlako-
zási lehetőség, de mint 
az a lenti tájékoztatón 
is elhangzott, az össze-

köttetést követően megépül a 
Muraszombat felé vezető vas-
útvonal még hiányzó szakasza 
is. A beruházástól mind Szlo-
véniában, mind Magyarorszá-
gon sokat várnak, illetőleg vár-
tak... 
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Három zalai vonalat leállítanak 
A MÁV képviselője szerint nincsenek veszélyben vasutas állások, a Zala Volán kész szállítani az utasokat 
(Folytatás az 1. oldalról) 

A tervek szerint a helyközi 
utasközlekedésben összehan-
golják a menetrendeket, a hi-
ányzó vonatok helyét pedig a 
Volán-buszok veszik át. Za-
latnai Lászlótól, a Zala Volán 
Zrt. vezérigazgatójától kér-
deztük, hogy szükség esetén 
készek-e erre? 

- Információm szerint az 
említettek közül a két kisebb 
vonalon esetenként nincs, 
vagy alig van utas. Ré-
dics-Zalaegerszeg között pe-
dig átlagosan huszonnyolc. 
Csak annyi a probléma, hogy 
nekünk olyan autóbuszjára-
tunk nincs, ami közvetlenül 
Rédics-Zalaegerszeg között 
jár. mint egy vonat. Mennek 
buszaink Rédics és Lenti kö-
zött. Lenti és Zalaegerszeg 
között, valamint a térség más 
településeire is, méghozzá 
elég komoly sűrűséggel. 
Szervezési problémát egye-
dül a Rédics-Zalaegerszeg 
vonal okoz. Úgy gondolom, 
ha igazak a MAV utasokat il-
lető számai, akkor az idei be-
ruházásunk során ez megold-
ható. Ha szükség lesz rá. és az 
utasforgalom valóban indo-
kolja, akkor az egyik, egyéb-
ként nem ide tervezett új Mer-
cedes buszt be tudjuk állítani. 
De ennek vannak még útmi-
nőségi feltételei, és adott eset-
ben több helyen biztosítani 
kell az autóbusz fordulásához 
szükséges helyet - mondta 
Zalatnai László. 

A zalaegerszegi pályaud-
varon is kérdezősködtünk teg-
nap az utazóktól a napvilágot 
látott fejleményekről, s arról, 
szeretnek-e vonattal utazni, 
vagy a buszt is szívesen vá-
lasztanák. 

Kovács Lívia, háromgyer-
mekes édesanya előnyösnek 
tartja a vonattal való közleke-
dést: 

- Általában szeretünk vo-
nattal utazni, a gyerekeknek 
ez nagy élmény. Elviselhető-
nek tartjuk a körülményeket, 
mivel kedvezményesen utaz-
hatunk, ez egy nagycsaládos 

életében nem utolsó szem-
pont. Ilyenkor nyáron leg-
alább hetente kétszer me-
gyünk Lentibe strandolni. Ha 
a jövőben nem használhatjuk 
a vonatot, az anyagilag szá-
munkra megterhelőbb lesz, 
mint eddig. 

- Nem szeretek vonattal 
közlekedni, ha tehetem in-
kább busszal járok, azért, 
mert sokkal tisztábbnak és ké-
nyelmesebbnek tartom - állít-
ja ezzel szemben Lugosi Ni-
kolett, Pécsre járó egerszegi 
egyetemista: 

- Ha a szükség nagyon úgy 
kívánja, akkor az InterCity-t 
választom, megyén belül pe-
dig busszal szoktam közle-
kedni, ezért engem alapvető-
en nem érint, ha esetleg meg-
szüntetnek néhány járatot. 

Következő beszélgetőpart-
nerünk, a megyeszékhelyen 
élő Molnárné elsősorban a 
családja miatt utazik. 

- Ha az unokáimat megyek 
meglátogatni Pákozdra, min-
dig vonattal utazom, ez ked-
vezményes és számomra ké-
nyelmesebb a busznál. Ezért 
nem panaszkodom a körűimé-



fia utasok fájlalják, ha megszűnik a vonat: a tegnapi, 13 óra 25-ös, Zalaegerszeg-Rédics közötti szerelvényen sok volt még a szabad hely 

ezeken a vonalakon, határo-
zatlan ideig. A teherszállítás 
viszont megmarad. 

- Mennyi vasutast kell 
majd elbocsátaniuk emiatt? 

- Tulajdonképpen ezeken 
a vonalakon személymegta-
karítást nem jelent az intézke-

dés, nem érinti a vasutas állo-
mányt. A dolgozókra szükség 
lesz, de adott esetben máshol 
- válaszolta az igazgató. 

A Gazdasági és Közlekedési 
Minisztérium, valamint a MAV 
közreadott felmérése szerint 
Körmend és Zalalövő között 

VELEMENYVONAL 
Ön hogyan gondolja? 

K é p e s e k p ó t o l n i a 
V o l á n - b u s z o k a vasutat? 

s z á & Z V 06-91-33-10-33 
Üzeneté t ZV (szóköz) je l le l kezdje! 

vonatonként átlagosan 14 utas 
közlekedik, Rédics és Zala-
egerszeg között egy-egy jára-
ton átlagosan 28-an, Zala-
bér-Zalaszentgrót között pedig 
4-en veszik igénybe a vonatot. 
(Folytatása Három zalai vona-
lat... címmel az 5. oldalon.) 

u L u. ,rJ -p<?\j.4<£ 

Meddig megy a vonat? 
Zalában három veszteséges szárnyvonalon állítják le a személyfuvarozást 

Zalaegerszeg (dzs, gyf, hp) 
- A kormány a tömegköz-
lekedés átszervezésének 
részeként huszonnyolc 
veszteséges vasúti szárny-
vonalon állítja le a sze-
mélyszállítást. A vasúti 
hálózatban ez összesen 
9 4 2 kilométer hosszúságú 
vonalat érint, melyek kö-
zül több mint 7 0 kilo-
métert tesz ki a három 
bezárásra ítélt zalai vonal. 

A zalai vasúti személyszál-
lításnak a kormány döntése 
alapján a 23 kilométeres Kör-
mend-Zalalövő, a 49 kilomé-
ter hosszúságú Rédics-Zala-
egerszeg. és a 6 kilométernyi 
Zalabér-Zalaszentgrót vona-
lat kell beáldozni a költség-
csökkentés érdekében. 

Tegnap részletesebben is 
érdeklődtünk a tervezett vál-
tozás iránt. A Zalát is érintő 
vonalmegszüntetéseket meg-
előző felmérésben részt vett 
Danka Lajos igazgató, a 
MÁV Rt. szombathelyi terü-
leti képviselője, akitől első-
ként azt kérdeztük, mikor kell 
erre számítani, az országos hí-
rekben ugyanis egyelőre csak 
annyit hallottunk, még idén. 

- Ezt sajnos nem tudjuk, 
amit eiTŐl a kormánydöntés-
ről tudok, arról én is csak a 
médiából értesültem. 

- Mit jelent a vonal meg-
szüntetése, teljesen leáll a vo-
natforgalom az említett tele-
pülések között? 

- Arról van szó. hogy a sze-
mélyszállítást szüneteltetjük 



Otthon tartották a tekekupát 
Páka (gyf) - A helyi csapat si-
kerét hozta a második alka-
lommal megrendezett Matróz 
Kupa tekeverseny. A megyei 
bajnokságban 2. helyezést 
elért pákaiak a magasabb osz-
tályban játszó Bázakerettyét 
és Reszneket előzték meg. 

A magas színvonalon meg-
rendezett versenyen 15 csapat 

vett részt. A legjobb teljesít-
ményt ezúttal a helyiek nyúj-
tották, a Páka 1565 fával vég-
zett az élen, megelőzve az 
1536 fát döntő Resznek HTT-
t és az 1528 fával harmadik 
helyezett Lenti Termál TK-t. 

Az egyéni versenyben a 
legjobb eredményt a reszneki 
Zsalik Milán érte el 415 fával, 

második a pákai He rezeg 
László lett 408 fával, míg a 
bronzérmet csapattársa, a 
mindössze egyetlen fával ke-
vesebbet döntő Hajas Róbert 
vehette át. A torna két külön-
díját is a pákai versenyzők 
kapták, legjobb teliző Hajas 
Róbert (291), a legjobb taroló 
Herczeg László (136) lett. 

,j*.cuv î aa/,10 pOlgaiuicaiL.iiui. 
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Nyári csillagászati 
tábort szerveznek 
Páka (gyf) - A zalai település 
lesz a házigazdája az augusz-
tus első hetére tervezett csilla-
gászati tábornak, amely során 
a tudományág iránt érdeklődő 
diákok és felnőttek szakmai 
előadásokon vehetnek részt, s 
emellett a nyári égboltot is ta-
nulmányozhatják. Mint azt a 
község polgármestere, Rudas 
Miklós lapunknak elmondta, 
a tábor előkészületeihez kap-
csolódva holnap este a község 
művelődési házában az érdek-
lődők számára a Zalaegersze-
gen élő dr. Czizmadia Szilárd 
csillagász tart előadást. 

I f i c r t á l t / á c f n r i f n r n a 

2006. JULIUS 13., CSÜTÖRTÖK 

Akadálymentesítés 
Páka (gyf) - Két és fél 
millió forintos támoga-
tást nyert a háziorvosi 
rendelő akadálymen-
tesítésére a település 
önkormányzata. A kivi-
teli munkálatok rövi-
desen el is kezdődnek. 

Mindezt Rudas Miklós, 

a község polgármestere is-
mertette lapunkkal. Azt is 
elmondta, hogy bár a cik-
lusprogramban a tavalyi év 
végét jelölték meg a feladat 

elvégzésének határidejéül, 
de ez a kevés csúszás még 
elfogadható. 

- Az orvosi rendelő bel-
ső átalakítását is magába 
foglaló munkálatok várha-
tó teljes költsége 3,1 millió 
forint lesz, a pályázaton el-
nyert támogatás összege 
ebből két és fél milliót tesz 
ki - sorolta a polgármester. 
- Az igazat megvallva, ez 
már a második próbálkozá-
sunk volt, első alkalommal 
elutasították a kérésünket. 



— LENTI-LETENYE ÉS KÖRNYÉKE 
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Hagyományőrzés 
Ezúttal osztrák partnerrel közös programot bonyolíthattak le 

A hagyományőrző táborban készített népművészeti és kézműves alkotásokból a hét végére minikiállítást is berendeztek a gyerekek 

Páka (gyí) - Kézműves tá-
borral zárult az egyéves 
időtartamú Hagyomá-
nyok háza a haranglábak 
földjén nevű sorozat. 
A rendezvényekhez Lenti 
önkormányzata az Oszt-
rák-magyar Phare-CBC 
alaptól nyert támogatást. 

Az elmúlt évben megkez-
dett Hagyományok háza a ha-
ranglábak földjén Lenti egyik 
legfontosabb projektje volt. 
Nógrádi László polgármester 
szerint nemcsak azért, mert az 
egy év alatt több rendezvény 
is megvalósult a városban - a 
tavalyi esztendőben néptánc-
és népi kézműves mesterkur-
zussal kezdődött a sorozat - , 
de ennek keretében sikerült a 
város polgárai által már rég-
óta áhított múzeumot is meg-
nyitni. A másik ok, ami miatt 
különösen fontosnak tartotta 
az önkormányzat a projektet: 
a korábbi szlovén együttmű-
ködés mellett ezúttal osztrák 

partnerrel közösen valósulha-
tott meg a program. 

- A sorozat zárásaként egy 
hagyományőrző, főleg a kéz-
műves tevékenységekre épít-
kező gyermektábort szervez-
tünk - folytatta Horváth Lász-
ló, aki mint az önkormányzat 
művelődési és sportbizottsá-
gának elnöke, szintén részese 
volt a program koordinálásá-
nak. - Ebben a tábor- ^ ^ 
ban 37 olyan gyermek 
vett részt, aki a tanév 
során munkájával ki-
érdemelte azt, s érdek-
lődést mutat a téma 
iránt. A magyar diá-
kok értelemszerűen 
Lentiből érkeztek, az 
osztrákok pedig a programban 
partneri feladatokat vállaló 
Oberwart környékéről. 

Horváth László elmondta, 
az egyhetes kurzus helyszíné-
nek Pákát választották, mivel 
ott a népi kismesterségekre 
alapozott kézműves foglalko-
zásokon túl az egyéb progra-

mokhoz, többek között a tánc-
házhoz, illetve a szintén ha-
gyományőrző íjászathoz is 
ideális feltételeket tudtak biz-
tosítani. A település ráadásul 
az erdei kisvasút pályája men-
tén fekszik, így a kirándulást is 
könnyen meg tudták oldani. 

- Olyan tevékenységekkel 
ismerkedhettek a gyermekek, 
mint az agyagozás, a kosárfo-

Az elmúlt időszak 
egyik legfontosabb projektje 

zárult le a táborral 

nás, a csuhébaba és a sóliszt-
gyurma készítése - sorolta to-
vább a bizottsági elnök. - El-
vittük őket Zalaegerszegre, a 
néprajzi múzeumba is, s egy 
pákai hegyi kirándulás során 
a helyi specialitásnak számító 
hőkön sült perec készítését is 
bemutattuk nekik. 

- Nagyon jól éreztem ma-
gam a táborban, s bár eredeti-
leg nem is ide, hanem Siófokra 
szerettem volna menni, de nem 
bántam meg, hogy a szüleim 
Pákát választották - tudtuk 
meg az Oberwartból érkezett, 
magyar nemzetiségű Juhász 
Rolandtól, akinek a leginkább 
az íjászat maradt meg az emlé-
kezetében. A fiú azt is elmond-
^ ^ ta, a tábor során több 

olyan tárgyat is készí-
tett, amivel szeretné a 
szüleit meglepni. 

- Mivel kitűnő ered-
ménnyel zártam az 
évet, tanáraim felaján-
lották a lehetőséget, 
hogy részt vegyek a tá-

borban - tette hozzá a lenti 
Arany János Általános Iskolába 
járó Tóth Fanni. - Természete-
sen éltem is vele, hiszen mindig 
is érdekelt a kézművesség, rá-
adásul németül tanulok, ezért 
nyelvgyakorlásnak is jól jött, 
hogy Ausztriából jött gyere-
kekkel nyaralhattam együtt. 
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Az én falum... 

Ideális környezetben 
Mindig is arra törekedtek, hogy élhető település váljon belőle 

Az írások tanúsága szerint a településnek már 1121-ben volt temploma, sőt, vára is az 1300-as években 

pülés- kapunk egy helybélitől 
a község szerepével kapcsolat-
ban egy másfajta megközelíté-
si szempontot. - Bár a vasút 
Csömödérnek jókora előnyt 
adott, mégis Páka maradt meg 
nagyobb településnek. 

A község gyarapodása fő-
leg a múlt század második fe-
lében volt látványos, sorra 
nyíltak az új utcák, emelked-
tek ki a földből a lakóépületek. 
A folyamat ugyan lelassult, de 
akadnak ma is betelepülők. 

- Két évvel lányom szüle-
tése után, 1950-ben építettünk 
ide házat - mondja az erdő 
közvetlen szomszédságában 
lakó Bek Sándorné. - Akkor 
még utca sem volt erre, csak a 
tehenek által kitaposott föl-
dút. Azt is a két kezünkkel 
kellett megtisztítanunk, a 
házhelyünkkel egyetemben. 
Az erdő ugyanis nem adja 
könnyen magát, ma is pró-
bálja visszafoglalni a terüle-
tet. 

Az idős asszony azt is el-
mondja. a nehézségek el-
lenére szeretett itt élni. hiszen 
évtizedeken át csend, nyuga-
lom s béke uralta az utcát, 
amelyben ritka virágok 
pompáztak. A z idillnek azon-
ban mára vége. az emberek 
egyre kevesebbet törődnek 
egymással, sok a konfliktus-
helyzet. 

Pedig a településért csak 
közös erővel lehet és érdemes 
dolgozni. 

Hat éve költözött vissza 
Pákára Czigola Gyula, akit 
- mint a Zalai Hírlap egyik 
legrégebbi előfizetőjét -
ajándékkosárral leptünk 
meg. A korábban az olaj-
iparban dolgozó, s emiatt 
1974-ben Gellénházára ke-
rült férfi családjával éppen 
a szőlőben dolgozott, ami-
kor felkerestük. 

- Akkor lettünk a Zalai 

Hírlap előfizetői, mikor 
Gellénházára költöztünk -
mondja, majd hozzáteszi: -
Engem inkább a falusi hírek 
érdekelnek, igyekszem tá-
jékozódni, mi történik a 
környezetemben. 

Czigola Gyula szinte az 
egész országot bejárta, ám 
mindig is Páka volt a leg-
kedvesebb számára: 

- Ez a szülőföldünk, 

mindketten itt születtünk, a 
feleségem is és jómagam 
is. Maradhattunk volna 
Gellénházán is, de mindig 
is ezt a falut tekintettük ott-
honunknak. 

GYURICZA FERENC 

Páka - A lenti kistérség 
egyik legnagyobb lélek-
számú települése, a kö-
zel 1300 lakosú Páka az 
évszázadok során mindig 
központi szerepet töltött 
be. Erre utal többek kö-
zött temploma, de az is, 
hogy valaha vára is volt a 
Válicka partján épült falu-
nak, mely ma is központi 
szerepkörre vágyik. 

A település múltjának leg-
avatottabb ismerője. Molnár 
László helytörténetkutató 
szerint a középkorban a föld-
rajzi fekvés miatt értékelőd-
hetett fel a falu szerepe. A 
Cserta és a Válicka mocsarain 

Számos gazda foglalkozik 
szőlészettel, s őket 

az önkormányzat segíti 

csak itt lehetett átjutni, a pa-
takvölgyben volt egy átkelő, 
valószínűleg ezért épült ki an-
nak idején erre a Lenti és 
Nagykanizsa közti kereske-
dőút. Az azóta eltelt 
időszak jelentősen 
megváltoztatta a Pá-
káról kialakult képet, 
s bár volt időszak, 
amikor több száz fő-
nek adtak munkát az 
ide települt üzemek és 
szövetkezetek, ma 
már kevés a munkalehetőség 
a faluban. Rudas Miklós még-
is bizakodó, hiszen vélemé-
nye szerint Páka központi sze-
repe elvitathatatlan. 

- Rengeteget dolgoztunk 
annak érdekében, hogy egy 
élhető település váljon Páká-

ból - magyarázta az önkor-
mányzati elöljáró. - Azt tar-
tottuk szem előtt, hogy min-
den egyes korosztály számá-
ra. a fiataloknak éppúgy, mint 

a nyugdíjasoknak biztosítani 
tudjuk a szabadidő hasznos 
eltöltését. Ezt a sport, a műve-
lődés és a szórakozás szem-
pontjából ugyanolyan fontos-
nak tartottuk. A munkalehető-
ségeket tekintve nem. de az 
azt követő mindennapos tevé-

kenység terén akár büszkék is 
lehetünk magunkra, a lehető-
ségek adottak, csak ki kell 
használni azokat. 

Rudas Miklós úgy véli. Pá-
ka ma tehát ideális 
környezetű település, 
jól élhető község. Eh-
hez a környező hegy-
hátak is hozzájárul-
tak, ott számos gazda 
foglalkozik szőlészet-
tel, az önkormányzat 
e tevékenységet is 

igyekszik segíteni. A hegyi 
infrastruktúra fejlesztése 
évek óta folyamatosan zajlik, 
most a zártkerti ingatlanok 
villamosításának újabb sza-
kasza vált aktuálissá. S bár a 
szőlőkultúra fejlesztése ma 
elsősorban hobbitevékeny-
ség. de akár a jövő egyik kitö-
rési lehetőségét is jelentheti. 
Borászati előadásokkal, bor-
minősítőkkel próbálják hoz-
zásegíteni a gazdákat egy mi-
nőségibb bortermelési kultúra 
kialakításához, s bizony, e te-
rületen is vannak már eredmé-
nyek. 

A hegyhátakról a község 
képe festői, de a környező fal-
vak is jól láthatóak. A gazdák 
szerint kedvező időjárási kö-
rülmény mellett egészen a Ba-
latonig ellátni. Mi egyelőre 
megelégszünk a szomszéd 
falvak látványával. 

- Páka vagy Csömödér, 
mindig is az volt a fő kérdés, 
melyik legyen a központi tele-
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Cyuricza Ferenc 

Élete értelme 
* 

a papi hivatása 
Július elsejével dr. Kon-
koly István megyés püs-
pök pákai káplánnak ne-
vezte ki a Sárvárról szár-
mazó újmisés papot, 
Varjú Gábort. A fiatal lel-
kipásztor a főpásztori 
diszpozíciót örömmel fo-
gadta, hiszen - mint 
mondotta - az ember fel-
adata, hogy bárhol, bár-
milyen körülmények kö-
zött megállja helyét. 
Egy hónapja tartózkodik 
első állomáshelyén, á m 
ez az időszak igen moz-
galmasnak bizonyult, hi-
szen az egyházmegye te-
rületéről számos helyre 
hívták már újmisét tarta-
ni. Volt időszak, amikor 
8 - 9 napot is távol töltött. 
- Nagyon régen, már 15 
évesen érlelődött ben-
nem a papi hivatás gon-
dolata, á m egy időre 
visszafojtottam, s a zsám-
béri Apor Vilmos Tanító-
képző Főiskolára jelent-
keztem - ismerteti életé-
nek eddigi alakulását a 
fiatal lelkipásztor. - A 
harmadik évben újra 
megérintett a papi hiva-
tás, ekkor már beláttam, 
hogy csakis ez lehet éle-
t em értelmes útja, így 
otthagyva a főiskolát, je-
lentkeztem a győri szemi-
náriumba, s a hat év el-
teltével, ez év július 15-
én szenteltek pappá. 
Újmisémet három napra 
rá mondhat tam Sárváron. 
Jelmondatul Szent Márk 
evangéliumának egy kis 
részletét választottam: 
Betelt az idő, és elközel-
gett az Isten országa. 

Varjú Gábor: „Bárhova küld-
tek volna, örülnék neki" 

Tartsatok bűnbánatot, és 
higgyetek az evangélium-
ban. Azt hiszem, ebben a 
pár mondatban minden 
benne van, ami a papi hi-
vatásunkkal kapcsolatos, 
a megtérés, az idők jelei-
nek a felismerése és az 
evangélium követése is. 
A püspöki diszpozíció 
által Pákára helyezett 
káplán bevallása szerint a 
szemináriumban eltöltött 
évek során minden tőle 
telhetőt megtett papi pá-
lyája sikeres kezdése ér-
dekében. Szerényen be-
számol arról is, hogy ta-
nulmányait nagyszerű 
eredménnyel végezte, a 
tudományos fokozat leg-
alsó szintjének számító 
bakkalaureátusi vizsgát 
például summa cum lau-
de minősítéssel tette le. 
- Örülök annak, hogy Pá-
kára kerültem, de bárho-
va küldött volna a püspö-
ki diszpozíció, a vélemé-
nyem ugyanez - sorolja 
tovább. - Vallom, hogy az 
embernek mindenhol, 
minden körülmények kö-
zött meg kell állnia helyét. 
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Európai ifjúsági találkozón a pákaiak 

A pákaiak Berl inben. 
„Integráció és multi-

kulturális társaság Európá-
ban" címmel megrendezett 
Európai Ifjúsági Találkozón 
vett részt a közelmúltban 
Wandlitzseeben (Németor-
szág, Berlin mellett) a pá-
kai fiatalok egy csoportja. 

Az esemény részleteiről 
Lukács Tbor, a Pákai Baráti 
Kör elnöke számolt be la-
punknak: 

- Öt ország fiataljai (Fran-
ciaországból, Litvániából, 
Lengyelországból, Magyaror-
szágról és Németországból 

vettek részt a találkozón, 
amely éppen egy hétig tar-
tott a Berlin melletti Wand-
litzseeben. 

- Milyen programokon 
vettek részt a pákaiak? 

- Már az első napon egy 
beszélgető kört szerveztek a 
résztvevőknek, ahol külön-
böző szerepjátékokkal kel-
lett bemutatkozni, valamint 
workshopot tartottak a kul-
turális értékek, normák és 
törekvések tükrében a részt-
vevő országoknak. 

- Milyen különlegessé-
gekkel szolgált ez a talál-
kozó? 

- Részt vettünk egy fo-
gadáson, melyet Berlin-
Neukölln megyei hivatala 
tartott a számunkra. A tele-
pülés különlegessége, hogy 
százhatvan különböző nem-
zetiségű ember él itt együtt, 
és a téma is a politikusok, 

európai es migrációs meg-
bízottak részvételével ezek-
nek a népeknek a békés egy-
más mellett élése, a meg-
valósítás folyamata volt. 

- A komoly programok 
mellett gondolom jutott idő 
kikapcsolódásra is. 

- Igen, tábortűz, grill-
parti, fürdés, strandröplab-
da, színpadi program, tánc, 
folklór szolgálta a kikapcso-
lódást. Az egyik programon 
kerékpárral fedeztük fel Ber-
lint, ahol az idegenvezető út-
mutatása mellett ugyancsak 
az interkultúrális értékeket 
kutattuk. Ez utóbbi magába 
foglalta múzeumok, mecse-
tek, egy török étterem meg-
látogatását, ahol az együtt élő 
nemzetek, kultúrák kerültek 
a helyi aspektusból bemuta-
tásra - számolt be az utazás-
ról Lukács Tibor. 

D.J. 
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Iskolai felszerelések pályázati pénzekből 
Több mint tízmillió fo-

rintot nyert pályázatai révén 
a pákai Öveges József Általá-
nos Iskola. A pályázatok rész-
leteiről, a jelentős fejleszté-
sekről Gyenese Ferencné, az 
iskola igazgatónője számolt 
be lapunknak: 

- Először a kompetencia 
alapoktatás bevezetése című 
projektre pályáztunk, amely 
az informatika eszközeivel és 
az ehhez szükséges tanári fel-
készülést biztosító előadá-
sokkal támogatja a színvona-
lasabb oktatást - kezdi az 
igazgatónő. - Tizennyolc 
millió forintot nyertünk szá-
mítógépekre, laptopok, mo-
bil- és interaktív táblák, kü-
lönböző tanári segédletek 
beszerzésére, valamint a 
résztvevő nyolc pedagógus 
számára százhúsz órás tan-
folyam megtartására. 

- Milyen időtartamú pro-
jektet? 

- Két éves időtartamú a 
pályázat, bizonyos mérték-
ben utófinanszírozású, há-
romhavonta történő elszá-
molással, melynek mintegy 
huszonöt százalékos előlegét 
tudtuk most elkölteni. 

- Egyéb pályázatot is 
említett. 

- A másik pályázatunkat 
közösen adtuk be a söjtöri és 
a pusztamagyaródi iskolák-
kal, a halmozottan hátrányos 
helyzetű tanulók beilleszke-
dését segítve. Ezen a pályá-
zaton négy és fél milliós 
összeget kaptunk közösen, 
melyből iskolabútorokat 
szerzünk be, a továbbképzési 
mentorok költségeit és a 
résztvevő pedagógusok bé-
rezését oldjuk meg. Érdekes-
sége a projektnek, hogy 

Uj padok Pákán. 
a cigány kisebbségi önkor-

J-tvJn' ££ C/.'CÍtUf 

manyzat, a megyei integrá-
ciós hálózat és a gyermek-
jóléti szolgálat is a résztve-
vője. Egy éves időtartamú, 

ZOOC. tio u-ttub*^ 

jövőre fejeződik be és lesz 
olyan pedagógusunk, aki 
több mint kétszáz órás 
tanfolyamot végez el ebben a 
tanévben. 
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Jól választott a falu 
Molnár Lászlót, Páka 

új polgármesterét kértük 
életútjának rövid ismerte-
tésére: 

- Születésemtől fogva 
pákai vagyok, tulajdon-
képpen csak három év 
volt, amikor nem a tele-
pülésen laktam. Lenti-
ben érettségiztem, eredeti 
szakmámat tekintve rádió-
és televízióműszerész va-
gyok. Jelenlegi szakmám 
szerint energetikus va-
gyok. Több helyen dol-
goztam, megemlíteném a 
Göcsej Múzeumot, a Cser-
ta Menti MGTSZ-t, majd 
legvégül, a választásokig 
az Olajipari Múzeumot. 

- Milyen célokkal, ter-
vekkel vágott neki a pol-
gármester választásnak? 

Szerencsésnek és 
egyben balszerencsésnek 
is tarthatjuk magunkat itt 
Pákán. Mindenünk van, 
értem ezt a közműháló-
zatra, intézményi ellá-
tottságunkra, a kulturális 
feltételekre, idősek ottho-
nára. Azonban ezek fenn-
tartása jelenti a legna-
gyobb problémát. Régóta 
gondot jelent számunkra 
a dömeföldi tájház prob-
lémája, a helyi Öveges-
ház, járdáink évtizedes fel-
újítási terve. Munkahe-

lyeket kellene teremteni, 
amellyel megoldódhat 
az iskolával kapcsolatos 

problémánk is. Ez utóbbit 
emelném ki első számú 
feladatként. 

- Mennyire bízott meg-
választásában? 

- Nyolc évig voltam 
korábban az önkormány-
zat tagja, voltak ismere-
teim az önkormányzati 
munkával kapcsolatban. 
Előrelépést tűztem ki 
célul a falu életében és a 
támogatásom feltétele-
ként is ezt fogalmazta meg 
velem szemben a lakosság. 

- A helyi önkormány-
zat alakuló ülése után 
mik az első benyomásai? 

- Elkezdtük a napi fel-
adatok megoldását, pél-

dául pályázatot írtunk ki 
hóeltakarításra, és előké-
születeket kezdtünk a jövő 
évi költségvetés elkészí-
tésére. A testületben fiata-
lok és idősebbek egyaránt 
vannak, szerintem jól vá-
lasztott a falu, amíg az 
előbbiek a frissítést, az 
utóbbiak a bölcsességet 
jelenthetik a munkában. 

Személyesen mit 
jelent önnek a polgár-
mesterség? 

- Nagy váltás, mert 
eddig beosztottként, vagy 
középvezetőként dolgoz-
tam, de állok elébe a ki-
hívásoknak. 

D.J. 
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„Betonba öntött esztelenség" 
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Bécs József köszönti a megjelenteket. A kép bal oldalán 
Srágli Lajos. 

„Erődök Páka környékén" 
címmel jelent meg a közel-
múltban Srágli Lajos történész 
kiadványa, melyet ünnepélyes 
könyvbemutatón ismertettek 
a Páka Értékeiért Egyesület 
szervezésében. 

A megjelenteket Bécs Jó-
zsef, az egyesület elnöke kö-
szöntötte, majd dr. Gyarmati 
György, az Állambiztonsági 
Szolgálatok Történeti Levél-
tára (ÁSZTL) főigazgatója mu-
tatta be a kötetet: 

- Végigolvasva Srágli Lajos 
kötetét egy másik cím jutott 
eszembe: Betonba öntött 

I 

használatba soha nem kerültek 
ezek a betonból készült bun-
kerek és erődítmények. 

A szakembert még az ese-
ményen kérdeztük aktuális, 
a levéltárral kapcsolatos té-
mákról. 

- A több mint három éve 
létrehozott intézményt há-
nyan keresték fel eddig? 

- A mintegy ötvenmilliónyi 
oldalt kitevő anyagot még nem 
sikerült teljes mértékben fel-
dolgoznunk. Ezekről az olda-
lakról minden egyes nevet ki 
kell írnunk, hogy az informá-
ciós kárpótlás szolgálatába 
tudjuk állítani őket. A feldol-
gozott, hozzáférhető hatszáz-
ezer névből eddig tizennyolc-
ezren fordultak a történeti 

levéltárhoz azzal a kéréssel, 
hogy ismerni szeretnék a 
róluk készült feljegyzéseket, 
besúgó jelentéseket. 

- Ez a szám az arányokat 
tekintve kevésnek mondható. 

- Valóban így van, de tud-
nunk kell, sokan lezárták már 
a múltat és elsősorban az eg-
zisztenciális fennmaradás tölti 
ki az emberek idejét. A másik 
oldal úgy gondolkodik, épp 
elég volt a számára az a húsz-
harminc év, és nem akar még 
a jelentések ismerete által 
sem szembenézni ismét életet 
legkeservesebb szakaszával. 
Olyan véleményt is hallottam: 
Nekem harminc éve ugyanaz a 
baráti köröm, most szembe-
süljek azzal, hogy kik voltak, 
akik poharazgatásaink után 
azonnal jelentéseket írtak ró-
lam? Inkább nem. Ezért von-
hatjuk le azt a következtetést, 
hogy nálunk az információs 
kárpótlás tekintetében nem 
olyan nagy az érdeklődés, mint 
más országban. 

Az erődítményeket szaksze-
rűen bemutató kötet szerzőjé-
vel az írásmű megszületésének 
körülményeiről beszélgettünk. 

- Még az elmúlt évben 
született a Páka Értékeiért 
Egyesület kezdeményezése 
alapján az a gondolat, hogy a 
település határában és környé-
kén található, ötvenes években 
létesült betonerődítményekkel 
kezdeni kellene valamit. Elő-

ször is fel kellett térképezni, 
felmérni állagukat és igény-
ként merült fel a kor felidé-
zése is, amikor épültek - rész-
letezi Srágli Lajos a végzett 
kutatómunkát. 

- Milyen állapotban talál-
ták ezeketa műtárgyakat? 

- Az állapotuk megment-
hető és azért ezt a kifejezést 
használom, mert elbontásuk -
hiszen több méter falvastag-
ságú építményekről van szó -
igen sokba kerülne. Történész-
ként inkább a látogathatóvá 
tételt javasoltam, hiszen hite-
les kordokumentumként áll-
nak ezek a tárgyak előttünk, 
ismertetve egy kor politikai 
állásfoglalását. 

- Kinek az érdeklődésére 
számíthatnak ezek az épít-
mények? 

Véleményem szerint 
sokan kíváncsiak lehetnek 
ezekre az erődökre, egyrészt 
meg tudjuk mutatni az akkori 
kor torzulásait, furcsaságait, és 
a gyönyörű természeti közeg 
miatt a turisztikai szempontok 
is mérvadóak lehetnek. 

A könyvbemutatón elő-
adást hallgathattak meg a meg-
jelentek dr. Okváth Imre, az 
ÁSZTL főosztályvezetője tol-
mácsolásában az 1950-es évek 
katonai és hadsereg politiká-
járól, valamint koridéző kötet-
len beszélgetésre is sor került 
az est folyamán. 

(Dányi) 
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Egy kor mementói 
A Rákosi-korszakból itt maradt lövészbunkerek Páka egyik látvá-

nyosságai lehetnének - az ötletet felkaroló Páka Értékeiért Egyesület 
mindent megtesz azért, hogy ez valóban így legyen. Most egy, a tele-
pülés környékén kialakított erődrendszer történeti hátterét feldolgo-
zó tanulmánykötetet jelentettek meg „Erődök Páka környékén" cím-
mel, melynek szerzője az egyesület helytörténész tagja, Srágli Lajos. A 
könyv bemutatója novemberben lesz. 

Az ország déli határán 
mintegy hatszázötven ki-
lométernyi hosszúság-
ban kialakított erődrend-
szer részét képező, Tor-
nyiszentmiklós és Csö-
mödér között húzódó, 
futóárkokból, bunkerek-
ből, géppuskafészkekből 
és harckocsi-lőállásokból 
álló védelmi rendszert 
még a Rákosi-korszakban 
hozták létre. A védelmi 
vonal megépítésének 
oka nemcsak a jugoszláv 
határsáv közvetlen kö-
zelsége volt; hanem az is, 
hogy a közeli, lovászi és 
bázakerettyei olajfeldol-
gozó stratégiai fontos-
sággal bírt, amit ezért 
délről, az egykori Jugo-
szlávia irányából védett 
az államhatalom. Az ob-
jektumok eltérő méretűek: volt 
olyan, amelyikbe harckocsi, teher-
autó, vagy légvédelmi lövegek is 
befértek, de épültek több helyiség-
ből álló parancsnoki bunkerek és 
pár négyzetméteres géppuskafész-
kek is. Stratégiai szempontból fon-
tos közlekedési gócpontok köze-
lébe kerültek ezek a katonai objek-
tumok, hiszen az építők azt feltéte-
lezték: egy Jugoszlávia felől érkező 
támadás csakis közúton érkezhet. 
Egy biztos: annak, aki ma Páka, 
vagy Csömödér környékén sétál, 

met lőállásokhoz - mondta Bécs Jó-
zsef, a Páka Értékeiért Egyesület el-
nöke. - Ez ügyben a közelmúltban 
jelentős előrelépés történt, ugya-
nis felvettük a kapcsolatot dr. Ván-
dor Lászlóval, a Zala Megyei Múzeu-
mok Igazgatósága vezetőjével, va-
lamint dr. Holló József Ferenc nyu-

Bécs József: A zászlóaljparancsnoki figyelőállásból a környék jelentős része 
belátható volt. 

galmazott altábornaggyal, a Hon-
védelmi Minisztérium Hadtörténeti 
Intézet és Múzeum főigazgatójával, 
aki arról biztosított minket, hogy a 
központi objektumok rendbetétel-
ében mindenképpen segítséget 
nyújtanak. Srágli Lajost, az egyesü-
let egyik helytörténészét levéltári 
kutatásokkal bíztuk meg, s közben 
feltérképeztük a Páka-Csömö-
dér-lklódbördőce környékén talál-
ható erődrendszer-maradványo-
kat, s mintegy kilenc objektumra 
bukkantunk. Ezek között szerepel 
egy nagyobb zászlóaljparancsnoki 
figyelőállás is, amelynek a feltárása 
hamarosan megtörténik, vala-
mennyi objektum kitakarítására 
pedig várhatóan a tavasz folyamán 
kerülhet sor. 

Bécs József kérdésünkre még 
elmondta: az egykori bunkerek fel-
újításával kettős célja van az egye-
sületnek. Egyrészt a mai fiatalokkal 
is meg szeretnék ismertetni törté-
nelmünk ezen korszakát, másrészt 
pedig a település többi látványos-
ságával együtt olyan idegenforgal-
mi csomagot kívánnak kialakítani, 
amely még több látogatót csalo-
gathat erre a kedves kis település-
re, Pákára. 

igencsak meresztenie kell a sze-
mét, ha valamit észre akar venni a 
gondosan elrejtett lőállásokból, 
amelyekből valamennyi, a települé-
sekre vezető út jól szemmel tartha-
tó volt. 

- A mielőbbi feltárást szeret-
nénk elindítani, s akár egyedül, 
akár a többi településsel összefog-
va turistalátványosságként lehetne 
a védelmi vonal maradványait be-
mutatni, hasonlóan a legendás 
normandiai partraszállás katonai 
emlékeihez, a tengerre néző né-
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Nem nagyon firtatják a múltat 
Nyolc év alatt tizennyolcezer kérelem érkezett a levéltárhoz 
GYURICZA FERENC 

Páka - Mintha hazánk-
ban a társadalom nagy 
részét nem érdekelné 
olyan intenzitással a Ká-
dár-kor besúgórendszere, 
mint amit a volt NDK-beli 
vagy lengyelországi ta-
pasztalatok mutatnak -
mondta dr. Gyarmati 
György, az Állambiztonsá-
gi Szolgálatok Történeti 
Levéltárának főigazgatója. 

Az elmúlt hét végén egy, a 
tárgyalt korról szóló kiadvány 
kapcsán megyénkben járt tör-
ténész lapunknak nyilatkozva 
szólt arról is, hogy mára - a le-
véltárba került iratokat feltár-

már mintegy hatszázezer 
nevet rögzítettek adatbázisuk-
ban egykori megfigyeltekről, 
illetve meghurcoltakról. 

Dr. Gyarmati György szólt 
arról is, hogy a Történeti Hiva-
tal utódjaként 2003-ban meg-
alakult Állambiztonsági Szol-
gálatok Történeti Levéltára 
működési, szolgáltatási rend-
jén is változtathatott. A vonat-
kozó törvény szerint immár 
nemcsak az egykor bennünket 
figyelő ügynökök, besúgók fe-
dőnevét ismerhetik meg a le-
véltárhoz fordulók, hanem a 
tényleges személy azonosítá-
sát lehetővé tevő adatait is. 

- Közismert, hogy az ötve-

i va 

Dr. Gyarmati György: „A Rákosi-érában 1,2 millió embert figyeltek" 

nes években, a Kádár-korszak-
ban, illetve a rendszerváltás 
hajnalán, 1989-90 fordulóján is 
számottevő iratmegsemmisítés 
történt - emlékeztetett rá a fői-
gazgató. - Ismereteink szerint 
a Rákosi-korszakban egymil-
lió-kétszázezer meg-
figyelt ember élt Ma-
gyarországon. Jelenleg 
mintegy hatszázezer 
embert érintően tudjuk 
a „topográfiát" is, azt, 
hogy nevezettek me-
lyik dossziékban for-
dúlnak elő. Ezek na-
gyobbik része megfigyelt, ők 
az úgynevezett információs 
kárpótlásra jogosultak. Hozzá-
juk képest töredéknyi az ügy-

nökök, besúgók „előfordulási 
gyakorisága". 

Arról is szólt a levéltár ve-
zetője, hogy az elmúlt nyolc 
évben 18 ezer olyan kérelem 
érkezett az intézményhez, 
amelyben megfigyelésükre 

Már nemcsak a besúgók 
fedőneveit tudhatják meg 

a levéltárhoz fordulók 

vonatkozó információkra kér-
deznek rá az állampolgárok. 
Önmagában ez is meglehető-
sen sok munkát ad a levéltár 

munkatársainak, ám ez a nagy-
ságrend mérsékeltnek mond-
ható a többi posztkommunista 
országgal összevetve. 

- Ugy tűnik, Magyarorszá-
gon az „átlagember" örül an-
nak, hogy megszabadult Rá-
kositól, hogy a Kádár-korszak 
besúgói és megfigyelői már 
nem szaglásznak utána, és 
nem nagyon firtatja a múltat, 
saját múltját sem - folytatta a 
Pécsi Tudományegyetem Mo-
demkori Történeti Tanszékén 
is tanító történész. - Ebben ta-
lán annak is része lehet, amit a 
szociológiai, illetve politoló-
giai elemzések rendszerváltási 
deficitnek summáznak. Azon 
nyers kategóriák szerint, hogy 
ki tartozik a rendszerváltás 
nyertesei, vesztesei illetve a 
stagnáló státusúak közé, a ma-
gyar társadalom többsége az 
utóbbi kettő valamelyikébe so-
rolja magát, azaz oly' mérték-
ben köti gúzsba a napi megél-

_ hetés biztosítása, illet-
ve az egzisztenciális 
instabilitás, hogy ke-
vesebb energiája ma-
rad a múlttal bíbelőd-
ni. Az állampolgárok 
egy másik hányada 
pedig nem kíván azzal 
foglalkozni, ami - re-

ményei szerint - tényleg el-
múlt. Az iratokat tanulmá-
nyozva sem kívánja „újraélni" 
azt, amit feledni szeretne. 
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Villamosítás 
Páka (gyf) - Mintegy tíz-
mil l ió forintba került an-
nak az 1 2 0 0 méteres 
hegyi vi l lanyvezetéknek 
a kiépítése, m e l y n e k m ű -
szaki átadására hét főn 
került sor a te lepülésen. 

Az elsősorban a Csokmai-
hegyi birtokokat érintő beru-
házás költségeit a gazdák és a 
szolgáltató egy korábban kö-
tött megállapodás alapján kö-

zösen, egyharmad-kétharmad 
arányban vállalták fel. 

- A régóta vágyott fejlesz-
tés összesen 16 hegyi birtokot 
érint - mondta a gazdák közös 
képviselője, ifj. Czigola Gyu-
la. - A tízmillió forintból az új 
szakasz kiépítésén túl sikerült 
megoldani egy régebben épí-
tett hálózat korszerűsítését is, 
ily módon valóban folyama-
tos, üzembiztos szolgáltatásra 
számíthatunk. 



domb a vasfüggöny? Ez a kis gazos 
Arany Horváth Zsuzsa 

Idős kollégámtól hallottam a fél 
évszázados sztorit: a déli határ-
szélre küldték őket hírlapíróként, 
s ott hallaniuk illett Tito lánccsör-
getését. A hamis legenda vidé-
kére vezet Srágli Lajos történész. 

Ha azt a szót halljuk, 
erőd, legalábbis a kö-
zépkorig kalandozunk 

vissza gondolatban, s felsejlik 
előttünk egy várkisasszony, 
egy hős Lancelot és némi vi-
zesárok. Sokan nem sejtik, 
hogy a XX. század ötvenes 
éveiben nagyon valóságos -
és a korábbiakhoz kevéssé ha-
sonlatos - speciális erődrend-
szert építettek Zalában. Erő-
dök Páka környékén - A déli 
határvédelmi rendszer törté-
netéhez 1948-1958 címmel 
erről írt számunkra alapos ta-
nulmányt a Magyar Olajipari 
Múzeum zalaegerszegi törté-
nésze, Srágli Lajos, aki a kor-
szakot régóta vizsgálja. A 
szerző tulajdonképpen kuta-
tásai elején tart. Most a Páka 
környéki, az ötvenes évekbeli 
hidegháború és a Jugoszláviá-
val szembeni bizalomvesztés 
termékeként számon tartható 

, erődöket, géppuska féloldala-

zó műveket járta végig. Csak 
Zalában több mint ezer darab 
található e különös, többnyire 
az erdők mélyén rejtőző be-

tonobjektumokból, ráadásul, 
mint Srágli Lajostól megtud-
tuk, szeretne egyszer majd or-
szágos körképet adni történel-
münk e szeletéről. 

- Hogyan viszonyulnak 
ma az ott lakók ezekhez a véd-
művekhez? 

- Ezen a vidéken nagyon 
sokat szenvedtek az ötvenes 
években az itt élők, elfelejteni 
nyilván nem tudják, de bizo-
nyára jól esik nekik is, ha e 
módon is emléket állítunk az ő 
életüket derékba törő, nem túl 
dicső korszak bemutatásával. 
A traumatikus részén talán 
már túl vannak - mondta a 
történész. 

A kötet egyébként a 2000-
ben alakult Páka Értékeiért 
Egyesület, illetve annak veze-
tője, Bécs József jóvoltából 
jöhetett létre, s az ez ügyben 
együttgondolkodók későbbi 
tervei között szerepel, hogy 
látogathatóvá tegyék ezeket a 
bunkereket. Ahhoz bizony 
sok munka kell, hiszen több-
nyire szemétlerakó helynek 
használták az emberek. Bár a 
gaz, az avar megteszi a ma-
gáét, az idő vasfoga nehezen 
bánik el velük. 

így aztán nem csoda, hogy 
az úton járók alig veszik észre 
például a Páka-Csömödér-
Szécsisziget útelágazásnál. 

hogy az a kis domb valójában 
parancsnoki bunkert rejt, 
melynek irányvonalában fi-
gyelmes szem számára még a 
futóárok is kivehető. 

Ez volna hát ama híres vas-
függöny? A déli határszaka-
szon 600 kilométer hosszan 
védte magát, s a béketábort ily 
módon a szocialista Magyar-
ország az ellenségtől. 

A térség ezzel együtt, pe-
remhelyzetét tetézve, zsákut-
cává vált, kitelepítés, kisajátí-
tás várt a lakosságra: 2446-an 
kerültek innen kényszerlak-
helyre, 2616 kataszteri hold 
földet vettek el, úgy, hogy a 
tulajdonos továbbra is kényte-
len volt fizetni az adót, s ele-
get tenni a beszolgáltatási kö-
telezettségnek. 

A nagy költséggel létreho-
zott határsávi erődrendszert 
soha nem használták. A kiter-
jedt védmű '55-ben készült el, 
pedig a jugoszláv-magyar 
egyezményt már '53 márciu-
sában aláírták... 

A pákai határban: a zász-
lóaljparancsnoki figyelő 
bejáratánál a feltárás 
közben készült fotón 
Bécs József, Srágli Lajos, 
dr. Vándor László és 
Molnár László látható 

FOTÓ: ILLUSZTRÁCIÓ 

l f f Zaog. H . / / • 
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A tisztelet jele 
Ajándékcsomagokat is kaptak a meghívottak 

Páka (gyf) - A te lepülés 
megbecsü lésének je le-
ként rendezte m e g a he-
lyi önkormányza t azt a 
nyugdíjas-találkozót, 
m e l y n e k a m ű v e l ő d é -
si ház adot t ot thont . 

Molnár László polgármes-
ter elmondása szerint Pákán a 
65 éven felüli lakosok száma a 
300 főt is meghaladja, ezért az 
önkormányzat fokozottan oda 

a rendezvény - amely ajándék-
csomag átadására is lehetősé-
get adott - csak egy közülük. 

A találkozó rövid műsorral 
kezdődött, melyen az óvodás 
és általános iskolás gyerekek, a 
Táltos Művészeti Iskola tánco-
sai és a felnőtt kórus is szere-
pelt, majd kisé kötetlenebb for-
mában beszélgetéssel folytató-
dott a program. 

- Az időskorú lakók között 
többen vannak, akik nehezeb-

kíván figyelni a szociális gon-
doskodás körébe tartozó idős-
korúak ellátására. 

- A nyugdíjas-találkozóval 
is azt szerettük volna jelezni, 
hogy fontosnak tartjuk az idős-
korú lakókkal való törődést -
emelte ki Molnár László, aki 
azt is hozzátette, a megbecsü-
lésnek számos formája akad, ez 

ben mozognak, ezért nem vál-
lalkoznak arra, hogy gyakrab-
ban kimozduljanak otthonról - , 
folytatta Molnár László. - A ta-
lálkozó lehetőséget biztosít ar-
ra is, hogy rég látott barátok és ; 
ismerősök felelevenítsék a régi i 
történeteiket, s a fiatalabbak- 1 
kai, akár a gyermekekkel is 
megosszák élményeiket. 

I W . C* Hz. o y _ ^ X v ^ k c 
— -- — M * • I ' - -—• « • »< A r 

A találkozón megjelent idősek előtt Németh Dóra is szavalt 



A pákaiak Franciaországban 

Készül a gulyás. . . 

A közelmúltban egy nem-
zetközi találkozón Fran-
ciaországban járt a pákai 
Magyar-Német Baráti Kör 
küldöttsége. A magyarság 
népi hagyományait, ételeit, 
tizennégy ország bemutat-
kozása mellett figyelhette a 
megjelent több száz fős ér-
deklődő sereg és ahogy 
Lukács Tibor, a pákai baráti 

kör elnöke elmesélte, egy 
falat sem maradt a hazaiak 
által főzött gulyásból: 

- Hétfős delegációval 
vettünk részt a találkozón, 
amely a Pákától ezerhat-
százhetven kilométerre lé-
vő Demoville településen 
zajlott. 

- Mi volt a rendezvény 
fő attrakciója? 

- Az említett tucatnyi 
ország népművészetét, ha-
gyományait, táncait, kultú-
ráját mutatták be ezen a 
kétnapos fesztiválon. 

- Mivel képviselték a 
magyar hont? 

- A zalai szőtteseket vit-
tünk, Hácskóné, lenti al-
kotó csodálatos munkáit, 
valamint zalai kisüsti pálin-
kát és egyéb, magyarságun-
kat jelző termékeket, köz-
tük természetesen a To-
kaji Aszút. 

- A mellékelt fotó alap-
ján valami finom étek is 
készült abban a bog-
rácsban. 

- Igen, negyvenöt kiló 
marha- és disznóhúst, ti-
zenöt kilogramm hagymát, 
valamint ötven kilogramm 
krumplit használtunk fel a 
gulyás elkészítéséhez. 

- Milyen sikere volt 
ennek a magyaros ételnek? 

- Egyetlen adag sem 
maradt, mindet kimérték 
francia barátaink, így mi 
az ottani étkeket kóstol-
tuk meg. 

D.J. 

j ^ s f - , ' <2, i Í - O O Ú c f c c ^ k * ^ 
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Tavasz a kulturális programok jegyében Pákán 
Az új esztendő eleje a ter-

vezés időszaka minden tele-
pülésen. Molnár László, Páka 

polgármestere a közelgő ta-
vaszt egyenesen kulturális 
fesztiválnak nevezte a falu 
életében. 

- Barátaink biztosan örül-
nek a most következő, tavaszra 
vonatkozó programjainknak. A 
választások előtt ugyanis lehe-
tett nálunk olyan felhangokat 
hallani, hogy egy kultúráért el-
kötelezett polgármestert is-
merhetnek meg majd szemé-
lyemben és ilyen irányba 
fogom „elvinni" a falut - kezdi 
Molnár László. - Az egybe-
esés azonban véletlen és va-
lóban egyfajta kulturális 
fesztiválként is felfoghatjuk 
programjainkat. 

- Ismerkedjünk meg né-

hány eseménnyel! 

- Márciusban a szokott 
időpontban tartjuk kistérségi 
kulturális bemutatónkat az 
iskolások számára. Tervezünk 
egy fotókiállítást, melyet a Kul-
turális Örökség Hivatal is 
támogat, kapcsolódik ehhez 
dömeföldi tájházunk is, ami az 
aktualitását adja a „Népi Örök-
ségünk" elnevezésű kiállítás-
sorozatnak. Ugyancsak tavasz-
szal várjuk megyei napilapunk 

falujárás sorozata résztvevőit, 
ahol a település életébe is 
betekintést nyújtunk. 

- A folyosón, a faliújságon 

egészségügyi pályázati kiírás-

ról is olvastam. 

- A kulturális programok-
kal párhuzamosan indulnak 
majd az egészséges életmód-
dal kapcsolatos rendezvé-
nyeink, melyeket pályázati 
úton valósítunk meg. Idősek 
napi rendezvényünk már en-
nek keretében valósult meg, 
most következik borverse-
nyünk, majd tovább a gasztro-
nómiai élvezetek mentén, 
egészséges életmódot szolgáló 
főzési bemutatót is szerve-
zünk. Itt hagyományos és 
reform ételekkel ismerkedhet-
nek meg az érdeklődők, a he-
lyi éttermek és az iskola kony-
hájának segítségével, valamint 
süteménysütő versenyt is ren-
dezünk. 

- A felsorolásból kitűnik, 

hogy a legszélesebb érdeklő-

désre számíthatnak, hiszen 

minden korosztály megtalál-

hatja programját az esemé-

nyek között. Kik segítik szer-

vező munkájukat? 

- A település civil szer-
vezeteinek, önkormányzatunk, 
intézményeink összefogásával 

Felújítva várja látogatóit a művelődési otthon. 
tudjuk megvalósítani a prog-
ramokat, amelynek szép pél-
dája lesz a háromszenteki bú-
csú rendezvénye. Tavaly már 
sikeresen próbálkoztunk ha-
sonló összetett programmal, 
ahol a kirándulás, majd a festői 
környezetben készített hegyi 
pörköltek, ha nem is az egész-
séges táplálkozás, de a felhőt-
len kikapcsolódás élményét 
jelenthetik. Kulturális bemu-
tatót is tervezünk erre az idő-
pontra, ennek a részleteit még 
ezek után egyeztetjük. 

- Milyen állapotban várja 

a művelődési otthon a sok 

rendezvényt? 

- Külső és belső felújítási 
munkálatainkkal végeztünk, 
kész a színházterem, a fűtés-
rendszer és gyakorlatilag az öl-
tözők rendbetétele a felada-
tunk. Az idősek napközi ottho-
nának kialakításával megszűn-
tek a korábbi öltöző helyisé-
geink, de a gáz bevezetésével 
felszabadult a kazánházunk, 
tüzelőtárolónk, amely alkal-
mas ennek betöltésére. Elbí-
rálás alatt van továbbá egy 
bútorzat cseréjére vonatkozó 
pályázatunk, amely a nagyte-
rem modern berendezését te-
heti majd lehetővé komolyabb 
rendezvények esetén. 
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Korszerű szakmai 
ismereteket nyújt 
Párhuzamosan zajlanak a térségi tanfolyamok 

Szécsisziget Páka (gyf) 
- Párhuzamosan t ö b b 
olyan tan fo lyam is fut a 
kistérség területén, me ly 
a P a n n o n Egyetem Fel-
nőttképzési Intézete által 
szervezett Mezőgazdasá-
gi képzések a Nyugat -du-
nántúl i Régióban c ímű 
projekt részét képezi. 

A gazdákat érintő képzések 
legfőbb célja, hogy egyszerre 
nyújtson korszerű szakmai is-
mereteket és gyakorlati jártas-
ságot, emellett arra is lehető-
ség nyílik, hogy egyes terüle-
teken az alapismeretek elsajá-
tításán túl akár szakképesítést 
is szerezzenek a tanfolyamo-
kon részt vevők. 

- Erre a tanfolyamsorozat-
ra már két és fél éve elnyerte a 
támogatást a képző intézet, de 
bizonyos szervezési okok mi-
att csupán most indulhattak el 

színe Páka, a nagyborász tan-
folyam Szécsiszigeten, míg a 
kisborászok Iklódbördőcén és 
Rédicsen zajlanak. Ezen kívül 
Lispeszentadorjánban a falusi 
vendéglátás témakörében in-
dult egy tanfolyam, s február-
ban kezdődik a méhészképzés 
Kerkaszentkirályon. 

Kollár Gyula elmondta azt 
is: ahhoz, hogy a tanfolyamok 
elinduljanak, minimum 20 fő-
nek kell jelentkeznie, ez min-
den esetben megtörtént. 

- Az előadások egy részét a 
képző intézet szakembereivel 
tudjuk megoldani, de a párhu-
zamosság miatt külsősök be-
vonására is szükség volt - tet-
te hozzá Kollár Gyula. - Most 
az oktatás elméleti része zaj-
lik, de később gyakorlati fel-
adatokat is meg kell oldaniuk 
a jelentkezőknek, elsősorban 
a 120 órás nagyborász tanfo-
lyamra jelentkezőknek. 

Dr. Szabó László pénteken Szécsiszigeten tartott előadást 

az előadások - mondta Kollár 
Gyula, a Muramenti Nemzeti-
ségi Területfejlesztési Társu-
lás menedzsere, aki a program 
koordinálásában vállalt szere-
pet. - A lenti kistérség terüle-
tén jelenleg egy 24 fős ezüst-
és aranykalászos gazdaképző 
tanfolyam, egy 120, valamint 
két 40 órás borász tanfolyam 
indult el. A gazdaképző hely-

Ez utóbbi képzés kapcsán a 
szervező szólt arról is, hogy a 
tanfolyam előadásait többnyi-
re péntek este és szombat dél-
után tartják, így az elmúlt hét 
péntekén a keszthelyi dr. Sza-
bó László az idegenforgalom-
ban alkalmazott minőségbiz-
tosításról, míg dr. Molnár Ba-
lázs gazdálkodási ismeretek-
ről beszélt hallgatósága előtt. 
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Falutelevízió 
Egyelőre csak kísérleti jellegű adásaik vannak 

VT Páka, Csömödér, Ortahá-
' za, Iklódbördőce (kt) - A 

négy község közös ösz-
szefogással, s egyelőre 
m é g csak kísérleti jel leg-
gel falutelevíziót ü z e m e l -
tet. A pákai s túd ióban ké-
szített adásokat k e d d e n -
ként láthat ják a nézők. 

A műsor kapcsán Molnár 
László pákai polgármester el-
mondta: a csillagpont-hálózat 
kiépítése után hoztak létre egy 
stúdiót, s az onnan sugárzott 
adás a környék négy települé-
sén, így Pákán, Csömödéren. 
Iklódbördőcén és Ortaházán 
fogható. Amennyiben a háló-
zat továbbépül, tárgyalni fog-
nak Zebecke, Kissziget, Mi-
kekarácsonyfa és Nova lehet-
séges bevonásáról is. 

A heti rendszerességgel je-
lentkező műsorban az önkor-
mányzati testületi ülésekről és 

helyi eseményekről láthatnak 
a nézők tudósítást, a fennma-
radó időben pedig a képújsá-
got olvashatják. 

Molnár László hozzátette: 
Pákán már korábban is műkö-
dött falutelevízió, az itt élők el 
is várják ezt a szolgáltatást. 

A másik három falu polgár-
mesterét arról kérdeztük, mi-
lyen a fogadtatása a kezdemé-
nyezésnek. Győrfi Csaba Gá-
bor, Csömödér polgármestere 
elmondta: nagy előrelépésnek 
tekintik a helyi adásokat, igaz, 
a községgel kapcsolatos hírek 
egyelőre csak a képújságban 
kaptak helyet, de szó van ese-
mények közvetítéséről is. Ha-
sonlóról számolt be Vajmi Fe-
renc ortaházi, illetve Sabján 
Krisztián iklódbördőcei pol-
gármester is: úgy vélik, a la-
kókra még újdonságként hat a 
dolog, de egyre többen tudnak 
róla és nézik is az adásokat. 



Kisebb fejlesztések 
várhatóak ez évben 
A kulturális élet felélénkítése az egyik fő céljuk 
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Páka (gyí)- Túl kell élni 
ezt az évet - fogalmazta 
meg röviden az önkor-
mányzat előtt álló felada-
tokat Molnár László, a 
község polgármestere. 

A település önkormányzati 
vezetője hozzátette, pénzügyi 
helyzetük miatt fejlesztéseket 
csak óvatosan terveznek, idén 
mindössze arra vállalkoznak, 
hogy a közelmúltban felújított 
művelődési ház már használa-
ton kívüli tüzelőtárolóját öltö-
zőkké alakítsák át, valamint a 
helyi orvosi rendelő bejáratá-
hoz előtetőt alakítsanak ki. A 
művelődési ház esetében úgy 
tervezik, hogy a munkálatok-
kal március 24-ig el is készül-
nek. 

- Két különálló helyiséget, 
s hozzájuk tartozó vizesblok-
kokat szeretnénk kialakítani-
magyarázta Molnár László. — 
Ez mintegy félmillió forintba 
kerülne, s a szükséges anya-
giakat saját forrásból biztosí-
tanánk hozzá. 

A polgármester szerint erre 
a fejlesztésre a rendezvények 
miatt lenne szükség, ugyanis a 
kulturális élet felélénkítése az 
önkormányzat hosszú távú 
tervei közé tartozik. A tavasz 
folyamán borversenyt, mikro-
térségi kulturális bemutatót, s 

népi örökségünk tárgykörben 
egy kiállítást is terveznek. 

- Nagy kérdés még az isko-
la sorsa, jelenleg Gutorföldé-
vel s Csömödérrel tárgyalunk 
egy közös intézmény létreho-
zásáról, ám konkrétum egye-
lőre még nem született az ügy-
ben - sorolta tovább a polgár-
mester. 

Molnár László: - Nagy kérdés 
számunkra az iskola sorsa 

A hosszabb távú tervek so-
rában Molnár László elsőként 
az Öveges-ház és a dömeföl-
dei tájház sorsának rendezését 
említette meg, s mint mondot-
ta, mind a két esetben szeret-
nék a pályázati lehetőségeket 
is kihasználni. Ugyancsak pá-
lyázati támogatással tervezik 
a sportház felújítását. 

ZM. 2°o£ 
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Jól kimutatható fejlődés 
A gazdák a tanfolyamoknak köszönhetően már jobban értenek a borkezeléshez 

Páka (gyf) - A p é n t e k e n 
megtar tot t borversenyen 
a 6 9 min tábó l e g y f e h é r -
és két vörösbort is ki-
e m e l k e d ő e n jónak talált 
a szakmai zsűri, így ezen 
n e d ű k gazdái nagyarany 
minősítést vehet tek át. 

I 
A pákai borversenyen azok 

a gazdák jelentek meg, akik a 
falu határában található hegy-
hátakon gondozzák szőleiket. 

- Összesen 69 mintát hoz-
tak a termelők, ezek többsége 
fehér bor volt - mondta Mol-
nár László polgármester. - A 
minősítésre Nógrádi Lászlót, a 
térség országgyűlési képvise-
lőjét, dr. Bussay László mura-
szemenyei borászt, illetve Si-
mon Zoltánt, a Kerka és Mura-
menti Hegyközség elnökét 
kértük fel, akik mindannyian 
visszatérő vendégek már tele-
pülésünkön. - Itt volt továbbá 
Németh Géza becsehelyi pol-
gármester, az ottani hegyköz-

A borverseny bírái Molnár László polgármesterrel (jobbra) egyeztettek a helyi eredményekről 

ség elnöke is, aki a minősítés 
alatt értékes szakmai előadást 
tartott a helyi gazdáknak. 

A község határában művelt 
szőlőterület kapcsán a polgár-
mester hozzátette: egyre több 
parcellát hagynak el a gazdák, 
a fiatalok közül ugyanis mind 
kevesebben vállalkoznak erre 

a tevékenységre. A pincemes-
terek többsége 50 év feletti, az 
utánpótlás hiánya pedig egyre 
inkább érződik. Ugyanakkor 
azt is el kell mondani, hogy a 
gazdák a tanfolyamoknak kö-
szönhetően egyre jobban érte-
nek a borkezeléshez, s az is a 
pozitív tendenciák közé tarto-

zik, hogy az utóbbi években a 
térség adottságait kedvelő faj-
tákat telepítettek Pákára. i 

A fentieket Nógrádi László < 
is megerősítette, aki kiemelte: I 
a 69 mintából három érdemelt i 
nagyarany, tíz arany, 12 ezüst I 
és 21 bronz minősítést, 19-et > 
pedig oklevéllel jutalmaztak. s 
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Park a törmelék helyén a 

Páka (kt) - A dömeföldi tele-
pülésrészen megkezdődött az 
épülettörmelékek elszállítása 
a tájház környékéről. 

&oo7 OZ' £ 3 

A bontási törmeléket az ön-
kormányzat a hegyi utak javí-
tására kívánja hasznosítani; 
ezt a munkát egyébként a tele-

T^/hk /4 ' oL.) 

pülés szőlősgazdái végzik. A 
tájház melletti megtisztított 
területet később parkosítani 
szeretnék. 

Sütemények versenye 
Összesen hat kategór iában nevezhet tek a háziasszonyok 
Páka (gyí) - Első ízben rende-
zett a község önkormányzata 
sütemény sütő versenyt. A ha-
gyományteremtő rendezvény 
a település helyi egészségfej-
lesztési programjának kereté-
ben valósult meg. Minderről 
Molnár László polgármester 
számolt be lapunknak, aki azt 
is elmondta, hogy a versenyre 
17 süteménnyel, illetve tortá-
val neveztek a helyi háziasz-
szonyok, akik a kiírás szerint 
ezúttal hat különböző kategó-
ria - mézes, sós és édes apró-
sütemény, krémesek és torták, 
illetve kelt tészták - közül vá-
laszthattak. Sikeresnek bizonyult a hagyományteremtő kezdeményezés 
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Összefogás 
Régió-tv néven működnek a jövőben tovább 

Páka (kt) - A négy falu 
összefogásával év e le je 
óta m ű k ö d ő fa lu- te le-
vízió a köze lmú l tban 
m e g k a p t a az engedélyt 
a további m ű k ö d é s h e z . 

A hónap végéig próba jel-
leggel adott műsorok így a jö-
vőben is folytatódnak - tudat-
ta lapunkkal Páka polgármes-
tere, Molnár László. Elmond-

ta: a televízió a továbbiakban 
régió-tv név alatt működik to-
vább. Szeretnének az érintett 
települések - Ortaháza, Csö-
mödér és Iklódbördőce - éle-
téről szóló műsorokat készíte-
ni. A tervek között szerepel az 
is, hogy a későbbiekben újabb 
községek is, például Zebecke, 
Nova, Kissziget és Mikekará-
csonyfa csatlakoznának a re-
gionális összefogáshoz. 



} 

Kiállítás az építészeti örökség védelméről 
„Népi építészeti műemlék 

helyreállítások" címmel nyitottak 
kiállítást a közelmúltban Pákán 
Sisa Béla, a Kulturális Örökségvé-
delmi Hivatal programigazgatója 
építési terveiből. A pákai önkor-
mányzat és a Páka Értékeiért 
Egyesület szervezésében létrejött 
tárlatot Fegyverneky Sándor or-
szágos főépítész az Önkor-
mányzati és Területfejlesztési Mi-
nisztérium főosztályvezetője nyi-
totta meg. 

- Elsősorban a település fiatal-
jainak szerettük volna bemutatni, 
hogyan kell népi örökségünkkel 
múltunk építészeti emlékeivel 
szakértő kezek segítségével bánni, 
hogy fennmaradjanak tárgyi em-
lékeink - foglalta össze Molnár 
László polgármester a kiállítás 
céljait. - A kiállítás kiváló alkalom 
arra, hogy rádöbbentsük a tanuló-
kat és az itt élőket arra: nekünk is 
vannak hasonló értékeink, gon-
dolok itt a dömeföldi tájházunkra. 

- Milyen állapotban van je-
lenleg a dömeföldi tájház? 

- Maga az épület jó állapotban 
van, kis lépésenként folytatjuk a 
tájház felújítását, hogy mielőbb 

látogathatóvá tegyük. Ebben a 
munkában nem csak az önerőnkre 
támaszkodunk, hanem pályázati 
forrásokat is igénybe szeretnénk 
venni, már tárgyalásokat kezdemé-
nyeztünk a Kulturális és Örökség-
védelmi Hivatallal, hogy milyen le-
hetőségek vannak minderre. 

- Milyen terveik vannak a 
tájház felújításával? 

- Egyrészt nyilvánvaló, hogy a 
település egyik látványossága lesz, 
valamint a közelmúltban megvásá-
roltuk az épület melletti területet 
a rajta lévő házzal együtt, amit 
elbontottunk és ahol egy szabad-
idő eltöltésére alkalmas helyszínt 
szeretnénk létrehozni. 

- Mi adja meg a dömeföldi 
tájház értékét? 

- A XIX. század elején épült 
füstöskonyhás, boronás háromosz-
tatú, tehát szoba, konyha és kamrá-
val ellátott ház, amelyet zsupptető-
vel láttak el és gyönyörűen tükrözi 
annak a kornak az építészeti szo-
kásait, kultúráját. A kiállításunk 
megnyitóján is elhangzott Sisa 
Béla munkássága méltatása köz-
ben, hogy milyen fontos, hogy 
méltóképpen megőrizzük az utó-

Fiatalok a megnyitón. 
kor számára még fennmaradt 
építészeti műemlékeinket. 

- Hogyan történik egyéb-
ként egy szakszerű helyreállítási 
munka? 

- Igen sokrétű feladat, csak 
címszavakban említeném. Először 
is falkutatást végeznek, leverve a 
vakolatot megállapítják annak álla-

potát, megkutatják a szerkezeti fel-
építést, majd az eredeti állapot 
ismeretének felhasználásával re-
konstruálják a kinézetet, és meg-
tervezik annak felújítási szakaszait. 
Ez utóbbiban alkotott maradandót 
a most nyílt kiállításunk szak-
embere, Sisa Béla. 

(Dányi) 

2007. március Lenti és Vidéke 
2007. MÁRCIUS 23., PÉNTEK 

7 

A népi építészetről 
Pákán, a művelődési házban 

ma délután két órai kezdettel 
Népi építészeti műemlék-hely-
reállítások címmel nyílik kiál-
lítás a Kulturális Örökség-
védelmi Hivatal program-
igazgatója, Sisa Béla tervei-
ből." A tárlatot Fegyverneky 
Sándor, az Önkormányzati és 
Területfejlesztési Minisztéri-
um főosztályvezetője nyitja 
meg. 

dés /jelentőségéről, illetve a 
halászháló csomózá-

hagyományáról. 



Megható megemlékezés 
keretében búcsúztak el a je-
lenlegi és egykori diákok aha-
tár menti település általános 
iskolájától, az elmúlt hét csü-
törtökén megtartott tanévzáró 
után fekete szalaggal átkötött 
koszorúval jelezték, hogy 310 
éves folyamatnak szakad vé-
ge, hiszen a településen bizo-
nyíthatóan 1698-ban. 80 év-
vel Mária Terézia híres tan-
ügyi rendelete, a Ratio Educa-
tionis előtt már folyt oktatás. 

Az iskolabúcsúztató ün-
nepségen részt vevők át is 
érezték ennek a döntésnek a 
súlyát, az iskola dolgozói fe-
ketébe öltözötten, a tanítvá-
nyok és a szülők pedig köny-
nyes szemmel fejezték ki 
csendes tiltakozásukat. 

- Reményik Sándornak, a 
híres erdélyi magyar költőnek 
van egy verse, melynek címe: 
Templom és iskola - mondta 
búcsúbeszédében Aranyosné 
Fehér Hajnalka, a község volt 
alpolgármestere, aki éppen a 

döntés miatt mondott le kép-
viselői mandátumáról. - Köz-
ségünkben, a főutca két olda-
lán, a domb tetején magasodik 
ez a két épület. Nem vélet-

I N T É Z M É N Y H Á L Ó Z A T 

A közoktatási intézkedési 
terv adatai szerint a lenti 
kistérség ál ta lános isko-
lás korú tanu ló inak szá-
m a 1 5 5 2 fő. A 2 0 0 8 / 
2 0 0 9 - e s t a n é v b e n öt is-
ko laközpontban - Lenti-
ben, Pákán, Csesztregen, 
Rédicsen és Lovásziban -
várhatóan 1 9 0 első osz-
tályos diák kezdi m e g 
tanulmányai t . Az álta-

lános iskolai fe ladat-
ellátási helyek száma en-
nél jóval több , a gyógype-
dagógiai oktatással 
együtt 11 lesz. Lent iben 
két normál és egy speciá-
lis tantervű iskola, a több i 
te lepülésen egy-egy in-
tézmény , míg Zala-
baksán, Csömödérben , 
Nován és Gutorfö ldén 
tag in tézmény működ ik . 

lenül építkeztek így őseink. 
Jelképes, hogy egymás 

mellett található a lélek meg-
tisztulásának helye, annak a 
katolikus egyháznak a szel-
lemi épülete, amely mindig is 
a műveltség letéteményese 

• volt, és a tudás háza. Az emlí-
tett Reményik-vers mind-
egyik szakasza ezzel zárul: 
„Ne hagyjátok a templomosa 
templomot és az iskolát!" És 
mi hagytuk, amikor nincs há-
ború, katasztrófa, amikor a 
XXI. század embere jómód-
ban él, és emiatt talán csak 
önös érdekei vezérlik. Hagy-
tuk, amikor 310 éve működik 
már ez az intézmény, több 
száz, ezer embernek adva az 
írás, olvasás, számolás mű-
vészetét. Hagytuk, hogy a 300 
évvel ezelőtt élt emberek érté-
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Elbúcsúztak ai iskoláiéi 
KÖZOKTATÁS A környéken élők úgy vélik, önös érdekek vezérelték a döntést 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Körkép - Eggyel keve-
sebb általános iskola fo-
gadja a tanulókat szep-
tember tő l a lenti kistér-
ség területén. A tornyi-
szentmiklósi önkor-
mányzat a beiskolázási 
adatok tükrében úgy 
döntött , végleg bezárja 
oktatási intézményét . 
A tornyiszentmiklósi is-
kola megszűnésén túl a 
kistérségben további át-
szervezésekre is sor kerül. 

Fekete gyászszalaggal át-
kötött koszorúval búcsúz-
tak a tanítványok az isko-
lától. A tanévzárót sokan 
könnyes szemmel ülték 
végig. A döntést meghozók 
közül egyedül Szabó Ist-
ván polgármester (balról az 
második padban) volt jelen 

FOTÓ: A SZERZŐ 

keit lerombolják. Ok felépí-
tettek egy intézményt, mert 
hittek abban, hogy az iskola 
nem azonnal, hanem évekkel, 
évtizedekkel később hoz 
hasznot. A háromszáz 
éve itt élt emberek 
tudták ezt, a mostani 
döntéshozóink pedig 
egy tollvonással meg-
szüntették. 

Aranyosné Fehér 
Hajnalka arra is kitért, 
hogy évek óta nem ke-
rült ki a helyi óvodából annyi 
leendő elsős, mint az idén. Az 
igazsághoz azonban az is hoz-
zátartozik - s ezt korábban, 
még az intézményt bezáró 
döntés meghozatala előtt a fa-
lu polgármestere. Szabó Ist-
ván el is mondta lapunknak-, 
hogy a szülők egy része eleve 

nem a helyi iskolát választot-
ta, gyermekét a lovászi intéz-
ménybe íratta be. Ennek okai-
ról eltérőek a vélemények, a 
csütörtöki iskolabúcsúztatón 
többen is utaltak arra, hogy a 
képviselő-testület manipulár 
dójának eredményeként tör-
tént így. Mindenesetre az is 
jelzésértékű, hogy az intéz-
mény bezárása mellett szava-
zók közül egyedül a polgár-
mester volt jelen a megemlé-
kezésen. 

Lapunkban korábban több-
ször is foglalkoztunk a lenti 
kistérség területén várható 
oktatási helyzettel. Megírtuk, 
hogy Zalabaksa és a körjegy-
zőséghez tartozó további öt 

település - Kálócfa, Kozma-
dombja, Pusztaapáti, Kerka-
barabás és Pórszombat - ön-
kormányzatai Lenti városával 
kötöttek közoktatási intéz-
mény fenntartására társulási 
megállapodást, így a zalabak-
sai intézményben - ami szep-
tembertől a lenti Vörösmarty 

Mihály Általános Iskola tag-
intézményeként működik to-
vább - a felső tagozat meg-
szűnik. Hasonló intézkedé-
sekre kerülhet sor a pákai 
központú Öveges József Kö-
zép-zalai Altalános Iskola no-
vai, gutorföldei és csömödéri 
telephelyeit illetően, bár utób-
biról egyelőre nem született 
megállapodás. 

Pácsonyi Imre zalabaksai 
polgármester a napokban arról 
tájékoztatta lapunkat, hogy az 
előzetes létszámadatok alapján 
mintegy negyven beíratott 
gyerekkel számolhatnak. Ko-
rábban Horváth László, a lenti 
önkormányzat művelődési és 
sportbizottságának elnöke is 

azt mondta lapunk-
nak, hogy a város ^ 
szintén azt szeretné, 
ha Zalabaksán hely-
ben maradna az alsó 
tagozat. A pákai isko-
la lehetséges átalakí-
tását illetően egyelőre 
még nincs kikristályo-

sodott álláspont, a fenntartók 
egy része azt szeretné, hogy a 
tagintézményekben - ahol azt 
a létszámadatok lehetővé te-
szik- 1-6. évfolyamos oktatás 
valósuljon meg. 
• Döntés a július közepére 
tervezett intézményfenntartói 
társulási ülésen várható. 

A d o m b o k tete jén 
magasodik két épület , 

az egyik feladatát vesztette 

r 
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Vasárnap Falujárás Pákán 
Előfizetőink körében ajándékokat sorsolunk 
Zalaegerszeg (ZH) - A hét vé-
gén vasárnap - mint már hírül 
adtuk - remélhetőleg szép ta-
vaszi időben, a máig népszerű 
és ismert, Öveges József pro-
fesszor szülőfalujában, Pákán 
folytatódik a Falujárás idei ta-
vaszi sorozata. 

Lapunkat és a Hevesi 
Sándor Színház képviselőit 
délben ismerkedő ebédre vár-
ja Molnár László polgármes-
ter és csapata, köztük a képvi-
selő-testület tagjai, az intéz-
mények és a civil szervezetek 
vezetői. Az eseményre meg-
hívást kapott Páka körjegyző-
ségéhez tartozó Ortaháza, Ká-
nyavár és Pördefölde polgár-
mesterei is. 

Holnap a falu minden ház-
tartásába eljuttatjuk a Zalai 
Hírlapot, benne az RTV Tipp 
műsorújságot, s azt a meghí-
vót, amelyből minden pákai 
megtudhatja mikor kezdőd-
nek a Falujárás nagyközönség 

számára nyilvános program-
jai. A déli találkozón a házi-
gazdák ismertetik a falu törté-
netét, a jelen eredményeit és 
problémáit, valamint a telepü-
lés jövőbeni lehetőségeit. A 
délután Páka nevezetességei-
nek, látnivalóinak és érdekes 
lakóinak felkeresésével telik, 
majd hat órától a művelődési 
házban az iskola, s a helyi ha-
gyományőrzők mutatják be 
műsorukat. 

Hét órakor sorsoljuk ki la-
punk ajándékait, egy bot-
mixert, egy digitális konyhai 
mérleget és egy olajsütőt. A 
sorsoláson minden pákai elő-
fizetőnk részt vehet, aki ma-
gával hozza az előfizetői szel- i 
vényt, illetve a lap megrende- i 
lését igazoló banki bizonyla-
tot. 

A sorsolást követően a He-
vesi Sándor Színház színészei 
zenekari kíséret mellett előad-
ják a népszerű Operettgálát. 

J ̂  \! J \J U I 

Folytatódott a Falujárás 

Páka (gyf) - Tegnap a településen járt lapunk és a Hevesi Sándor 
Színház falujáró csapata. A program keretében megtartott nye-
reménysorsoláson botmixert nyert Tóth Ferenc (balról), szend-
vicssütőt Horváthné Gerencsér Rita, olajsütőt Landi Miklós 
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Jövő vasárnap Falujárás Pákán 
Ezúttal Öveges József professzor szülőhelyére látogatunk 
Zalaegerszeg (ZH) - A jövő 
vasárnap a máig népszerű és 
ismert. Öveges József pro-
fesszor szülőfalujában, Pákán 
folytatódik a Falujárás idei ta-
vaszi sorozata. Lapunkat és a 
Hevesi-színház képviselőit is-
merkedő ebédre várja Molnár 
László polgármester és csapa-
ta, köztük a képviselő-testület 
tagjai, az intézmények és a ci-
vil szervezetek vezetői. 

A rendezvényen a házigaz-
dák ismertetik a falu történe-
tét, a jelen eredményeit és 
problémáit, valamint a telepü-
lés jövőbeni lehetőségeit. A 
délután Páka nevezetességei-
nek és érdekes lakóinak felke-
resésével telik, majd hat órától 
a művelődési házban az isko-
la, s a helyi hagyományőrzők 
mutatják be műsorukat. 

Hét órakor sorsoljuk ki la-

punk ajándékait, egy bot-
mixert, egy digitális konyhai 
mérleget és egy olajsütőt. A 
sorsoláson minden előfize-
tőnk részt vehet, aki magával 
hozza az előfizetői szelvényt, 
illetve a lap megrendelését 
igazoló banki bizonylatot. 

A sorsolást követően a He-
vesi Sándor Színház színészei 
zenekari kíséret mellett előad-
ják a népszerű Operettgálát. 

-



Egészségfejlesztési program Pákán 

2006 októberében indult 
Pákán az egészséggel kapcso-
latos programsorozat, mely-
nek részleteiről Horváthné 
Salamon Ágnes programkoor-
dinátor számolt be lapunknak: 

- Programunkban az egész-
séggel kapcsolatos szinte min-
den témát körüljártunk szer-
vezett eseményeinken az el-
múlt időszakban. Összekötöt-
tük rendezvényeinket az Idő-
sek Napjával, gyermekprogra-

mokkal és a közelgő Anyák 
Napja megünneplésével is. 

- Válasszunk ki egyet a 
sok sikeres program közül! 

- Talán a süteménysütő 
versenyünket említeném, amit 
először nem fogadott osztatlan 
elismerés, ugyanis a háziasszo-
nyok az elején túl szerények 
voltak megmutatni sütemény-
készítő tudásukat. Megemlíte-
ném immár hagyományos bor-
versenyünket is, amelyet egyre 

nagyobb résztvevőszám mel-
lett, rangos zsűritagok értéke-
lésével valósítunk meg. Re-
formkonyha rendezvényün-
kön például a húsmenetes élet-
módról kaptunk „ízelítőt". 

- Hogyan fogadták a tele-
pülésen az egészségre nevelő, 
vagy épp bemutató progra-
mokat? 

- Nagy sikerrel zajlottak 
programjaink, felfrissülésként 
például gyógymasszőrt foglal-
koztattunk egy hónapon ke-
resztül, aki hétfőnként hét 
embert tudott lemasszírozni, 
és mint kiderült, a továbbiak-
ban is nagy szükség lenne erre 
a sajátos gyógymódra. 

- Kik jelentkeztek erre a 
kezelési módszerre? 

- A gyógymasszőr már 
régóta jár a településre, és 
akciónkkal nemcsak az állan-
dó kezeiteknek biztosítot-
tunk ingyenes kezelési lehető-
séget, hanem egyéb érdeklő-
dőknek is. 

- Programúk májusban a 
végéhez közeledik. Mit tervez-
nek még? 

- Egész napos sportnapot 
szervezünk a gyermekek, az 

ifjúság és a felnőtt korosztály 
bevonásával, amelynek záró-
rendezvényeként egy öreg-
fiúk mérkőzést tartunk. Gyer-
meknap lesz az ovisoknak, a 
helyi intézmény szervezésé-
ben, elvisszük az időseket a 
lenti Sárberki-tóhoz kirándul-
ni, valamint egy hegyi búcsú-
val zárjuk az egészségfejlesz-
téssel kapcsolatos program-
jainkat. 

- Milyen pénzből valósítot-
ták meg ezt a projektet? 

- Az Egészségügyi Minisz-
tériumtól nyertük a támoga-
tást körülbelül egymillió négy-
százezer forint értékben, mely-
hez a helyi önkormányzat is 
közel négyszázezer forint ön-
résszel járult hozzá. 

- Lesz-e folytatása a prog-
ramsorozatnak? 

- Az Egészségbarát Telepü-
lésekért elnevezésű alapítvány 
további támogatást nyújt ha-
sonló programok szervezésé-
hez, például ifjúsági közösségi 
terek létrehozásához, játszóte-
rek építéséhez, melyek megva-
lósítása távlati terveink között 
szerepel. 

-Dányi-
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Természet 
és legenda 
Lenti térsége az egyik legérintet lenebb vidéke az országnak 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Legendákban gazdag vi-
dék az ország délnyugati 
szegletében, a szlovén-
magyar határ közvetlen 
szomszédságában meg-
búvó Kerka völgye. Lenti 
és közvetlen környéke 
emellett természeti kin-
csekben is gazdag, így az-
tán nem véletlenül nőtt 
iránta az utóbbi években 
a turisztikai kereslet. 

Lenti közvetlen környékét 
a leggyakrabban a Kerka völ-
gyeként említjük, s már a pa-
tak nevének eredetéhez is egy 
legenda kötődik, a néphagyo-
mány szerint a Szlo-
vénia területén eredő, 
s végül a Murába tor-
kolló vízfolyást Attila 
hun király anyjáról 
nevezték el annak ide-
jén. A legenda való-
ságtartalmánál sokkal 
fontosabb. hogy a pa-
tak völgye máig az ország 
egyik legérintetlenebb termé-
szeti területe, amely botanikai 
és zoológiai értékekben is 
egyaránt gazdag. Ez köszön-
hetőrészben a természetes fo-
lyamatoknak, hiszen a Kerka 
és mellékvizei az ártéri pata-
kok közé tartoztak, így évente 
több alkalommal is elöntöt-

ték a vidéket, az ily módon 
gazdagon átitatott föld pedig 
ontotta magából a természet 
csodáit. 

Az eredeti állapot megőr-
zéséhez pedig a múlt század 
politikai viszonyai járultak 
hozzá jótékonyan, az egykori 
jugoszláv-magyar határsáv-
ban kevés lehetőség volt a 
föld megmunkálására, a ha-
gyományoknak megfelelően 
továbbra is főként állattartás-
ból éltek az itteniek. 

A természet a múlt század 
végén egy újabb kinccsel is 
megajándékozta a lentieket, a 
föld mélyében rejlő gyógyvi-
zet éppen harminc éve kezd-
ték el kiaknázni. A térség első 
számú turisztikai vonzerejét 

A gyógyvíz kiaknázását 
harminc éwe l ezelőtt 

kezdték meg a térségben 

így ma már többek között az 
ízületi és mozgásszervi beteg-
ségekrejótékony hatással bíró 
gyógyvíz, a kilenc medencé-
vel rendelkező gyógyfürdő, 
illetve a jótékony földsugár-
zást adó Szent György Ener-
giapark jelenti. 

Lenti középkori történelme 
is szorosan kapcsolódik a ha-

tárvidékhez, egykor a Bánffy 
család birtokához tartozott ez 
a térség. A legnagyobb ma-
gyar földesúri családok közé 
tartozó Bánffyak egyik köz-
pontja a szomszédos Lendva 
volt, amelynek várát a közhie-
delem szerint alagút kötötte 
össze a lentiével. Ennek 
ugyan sosem bukkantak nyo-
mára, de az biztos, hogy mind 
Lenti, mind pedig Lendva si-
keresen állt ellen a török hódí-
tásnak. Lendva törökverő hő-
sének, Hadik Mihálynak mú-
miája a mai napig látható a ha-
táron túli város fölé emelkedő 
domboldalon álló Szenthá-
romság-kápolnában. 

A török időkhöz kötődik a 
közeli Kányavár legendája is: 

a település várának fa-
lát építésekor a helybé-
liek a hiedelem szerint 
borral tapasztották 
össze, ezért tudtak a fa-
lak ellenállni az erős 
ágyútűznek. A szomo-
rú valóság azonban az, 
hogy amit a legenda 

szerint a lövedékek nem tud-
tak elpusztítani, azt ledöntötte 
az idő vasfoga, az egykori 
várfalakat ma már nem talál-
juk meg eredeti helyükön, 
mindössze néhány kisebb 
domb jelzi, hogy egykor hol is 
állott az erődítmény. 

Kányavár és Lenti között 
félúton található Páka, a néhai 

zus, Szűz Mária és Szent Jó-
zsef szobrát. A fakápolna he-
lyére az elmúlt század húszas 
éveiben emelték helyi mester-
emberek összefogásával azt a 
téglaépületet, amely ma is lát-
ható az erdő szélén. 

A természeti kincsek és a 
történelmi múlt mellett a tér-
ség fő vonzerejét jelenti még a 
kézműves hagyomány is. A 
hetési szőttes legavatottabb 
ismerője Hácskó Imréné Len-
tiben, a közelmúltban a nép-
művészet mestere címmel ki-
tüntetett fazekas, Csótár Re-
zsó' pedig a várostól északra 
található határ menti kis falu-
ban, az Őrség kapujának is ne-
vezett Szentgyörgyvölgyön 
végzi tevékenységét, s fogad-
ja az érdeklődő látogatókat. 

HIRDETÉS 

Lenti legfőbb vonzerejét 
a gyógyfürdő és a Szent 
György Energiapark (fent) 
jelenti. A vidéken számos 
legenda él, ezek egyike 
a Háromszenteki-kápolná-
hoz kapcsolódik 
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fizikaprofesszor, Öveges Jó-
zsef szülőfaluja. A település 
melletti szőlőhegyen találha-
tó egy kicsiny kis épület, ame-
lyet a helybéliek Háromszen-
teki-kápolnának neveznek. A 
legenda szerint azért, mert 
egykor három, vihar elől ide 

menekülő kisgyermek lelte itt 
halálát. A kutatási adatok 
azonban egészen mást mutat-
nak. A kápolna helyén egykor 
egy úgynevezett képesfa állt, 
melynél az erdőben dolgozók 
és a szőlőben gazdálkodók is 
gyakran imádkoztak. Amikor 

a területet a közeli üveghuta 
egykori munkása, Peter Sera-
fin megvásárolta, a fa helyére 
egy kis fakápolnát emeltetett, 
s ide rejtette három szent, Jé-
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Professzor öröksége 
Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Bár a településről több ismert 
személy is elszármazott, Páka 
leghíresebb szülötte kétségkívül 
Öveges József Kossuth-, SZOT-
és Prométheusz-díjas profesz-
szor, aki érdekes és élvezetes kí-
sérleteivel a televíziós adásokon 
keresztül egy ország számára ta-
nította meg a fizika törvényeit. 

Néhány éve a község 
felvállalta a néhai 
tudós örökségének 
ápolását, nevét a he-

lyi iskola s egy utca viseli a te-
lepülésen, az oktatási intéz-
ményben berendezett emlék-
szobában számos olyan tárgy 
és eszköz található, mely va-
laha Öveges József tulajdonát 
képezte, tavaly óta pedig a 
család lakhelyéül szolgáló 
ház is az önkormányzat tulaj-
donába került. 

Az Öveges család és Páka 

Szavazás 
Pákán annyira rossz ál la-
p o t b a n v a n az Öveges-
ház, hogy n e m lá toga tha -
tó, az é p ü l e t felúj í tásra 
szorul. Ö n szerint k inek 
k e l l e n e ál lnia e n n e k költ -
ségeit? 

Ö v e g e s József országo-
san e l ismer t t u d ó s volt , 
ezér t a felúj í tás az á l l a m 
fe lada ta 

70% 

Az ö n k o r m á n y z a t n a k , m i -
vel a n n a k a t u l a j d o n á b a n 
v a n az é p ü l e t 

13% 

Közadakozásbó l , szpon-
z o r o k p é n z é b ő l k e l l e n e 
m e g o l d a n i , erre n e köl t -
sünk k ö z p é n z t 

17% 

Szavazatukat kedden 16 óráig 
még leadhatják interneten, a 
www.zalaihirlap.hu oldalon 

kapcsolata 1862-ben kezdő-
dött, ekkor került Öveges An-
tal, a későbbi professzor 
nagyapjának testvére tanító-
ként a településre. A posta-
mesteri feladatokat is ellátó 
férfi halála után feladatkörét 
unokaöccse, a professzor 
édesapja tölti be, aki a helyi 
orvos leányát, Mihálovics Ilo-
nát vette feleségül. Ebből a 
házasságból született 1895-

nek, Edének, és a fiatalon, 
egyetemista hallgató korában 
elhunyt Bélának a sírja is. 
Öveges József szintén ide 
akart temetkezni, van is egy 
üres hely a családi síremlékek 
mellett, ám a Pákát nem külö-
nösen kedvelő édesanyja utol-
só kérésének megfelelően 
mégis Zalaegerszegen he-
lyezték örök nyugalomra. A 
professzor sokat vívódott 
ezen, végül engedett az anyai 
kívánságnak. 

A családi szálak kibogozá-
sakor Molnár László több ér-
dekességet is említ. Öveges 
Antal leánya az a Göntér Gá-
bomé volt, aki a rendszervál-
tás utáni Magyar Köztársaság 
első állapfője feleségének, 
Göncz Árpádnénak volt a 
nagyanyja. 

- Az Öveges-házat a nagy-
apa régi paraszti, zsúptetős 
portája helyére 1935-ben épít-
tette a professzor, ismereteink 
szerint egyik könyvének a ho-
noráriumából - folytatta a 
polgári miliőt sugárzó épület 
bemutatásával Molnár Lász-
ló. - Ebben á házban tulajdon-
képpen az édesanyja lakott, 
ám Öveges Józsefnek is be-

ben Öveges József. A család 
ezt követően már csak rövid 
időt tölt Pákán, Pérre költöz-
nek, majd amikor az édesapa 
meghal, a kis József édesany-
jával együtt visszakerül a za-
lai községbe. 

- Az Öveges famíliából 
többen is ide temetkeztek -
mondja Molnár László pol-
gármester, aki lelkes helytör-
ténet-kutatóként egyik leg-
avatottabb ismerője a község 
múltjának. - A helyi temető-
ben található az anyai nagy-
apa, Mihálovics doktor, a már 
említett Öveges Antal, vala-
mint a professzor két testvéré-

rendeztek egy szobát. A pro-
fesszorról köztudott, hogy kü-
lönc ember volt, aki számos 
olyan szokást felvett, amit a 
mai napig emlegetnek a köz-
ségben. Sosem nyújtott kezet, 
de a kilincset sem fogta meg 
más után, hiszen félt a fertő-
zéstől. Ennek ellenére gyak-
ran megfordult Pákán, min-
den szabadságát itt töltötte, 
gyakran kirándult, kedvenc 
helye a Háromszenteki-ká-
polna környéke volt. 

Az Öveges-ház történetét 
ismertetve Molnár László a 
múlt vasárnapi Falujáráson is 
elmondta, hogy az épületet 

valamikor 1980 körül adták 
el. Ugyan a család felajánlotta 
a településnek megvételre, s a 
megyei tanács a 400 ezer fo-
rintos vételár felét fizette is 
volna, a helyieknek viszont 
akkor nem kellett. így került 
egy agronómus birtokába, 
majd később, hasonló körül-
mények között osztrák tulaj-
donba. Az épületet nagy ne-
hézségek árán tavaly sikerült 
az önkormányzatnak; vissza-
vásárolnia. 

- A tervünk az, hogy múze-
umnak rendezzük be - foly-
tatta Molnár László. - Élihez 
komoly felújítás és átalakítási 

munkálatokra lesz szükség, 
ami minimum 10 millió fo-
rintba kerül. Ennyi pénzünk 
azonban nincs, már a vissza-
vásárlás is komoly gondokat 
okozott, ebből kifolyólag van 
a községnek 5 millió forintos 
hitelállománya. 

A kívülről jó állapotú, az 
emlékek szerint egykor Habs-
burg-sárga, ma viszont rózsa-
szín épület belülről siralmas 
képet fest. Ahhoz, hogy való-
ban látogatható legyen, igen-
csak komoly összefogásra 
van szükség. Az önkormány-
zat és a Páka Értékeiért Egye-
sület a ház melletti területet is 

A kívülről jó állapotban lé-
vő, polgári stílusú épületet 
(nagy kép) Öveges-emlék-
házzá kívánják átalakítani 
a településen. A professzor 
kísérleti eszközeit (balról) 
a helyi általános iskola őrzi, 
Gyenese Ferencné igazgató 
mindig szívesen mutatja be 
azqkat - így a plazmagöm-
böt is - az érdeklődőknek 
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parkosítani akarja, sőt, mint 
azt a civil szervezet munkáját 
irányító Bécs Józseftől meg-
tudjuk. az épület mögötti mel-
léképületet is meg kívánják 
tartam. 

- Iskolánk fontosnak tartja 
az Öveges szellemi örökség 
ápolását, ezért is alakítottuk ki 
ezt az emlékszobát - mutatja 
a gazdagon berendezett helyi-
séget Gyenese Ferencné, a 
professzor nevét viselő okta-
tási intézmény igazgatója. -
Az emlékszobában található 
kísérleti eszközök és bútorok 
többsége a családtól szárma-
zik. 

Gyuricza Ferenc 

Maradandó 
emlékek 

Öveges József neve egy 
b izonyos életkor fe let t 
m indenk inek ugyanazt je-
lenti, azokat az érdekes 
és élvezetes fizikai kísérle-
teket, amike t fo lyamatosan 
sugárzott a n n o a televízió. 
Be kell va l lanom, a fizika 
sosem tartozott a kedvenc 
tárgyaim közé, ha a reáltu-
d o m á n y o k közül kel lene 
választani, akkor inkább 
a kémia állt köze lebb hoz-
zám, á m a professzor 
kísérleteinek többsége 
ma is e levenen él emléke-
ze temben . 
Osztálytársaimmal, bará-
t a i m m a l leg jobban az 
e lek t romosság próbáját él-
veztük, igyekeztünk is gyak-
ran je lét adni ennek. Dör-
zsöl tük szorgalmasan a há-
tunkat a szék támlájának, 
hogy a lányok kezét meg-
fogva „megcsapassuk" 
őket. 
Nyi lván vol tak o lyanok is, 
akiket a Heki kutya, vagy az 
e lek t romos inga nyűgözöt t 
le, de bizonyára o lyanok is 
akadtak, akiket a varázsesz-
közre emlékez te tő p lazma-
g ö m b fogot t meg. 
A m inap Pákáról hazatérve 
az o t thon is e lvégezhető kí-
sér leteket k ipróbá l tam 
gye rmeke imen . Ötéves fi-
a m n a k nagyon tetszett, 
a m i k o r a megdörzsö l t vo-
nalzóval sikerült a nővére 
haját jól összekuszálni. Pró-
bá l tam neki elmagyarázni, 
hogy miér t is van mindez, 
de utó lag be kell lá tnom, 
hogy e lég sutára sikeredett. 
Valami hiányzott, valami, 
ami t anno Öveges József 
nagyon jó l tudot t . Az az él-
vezetes, de mégis t u d o m á -
nyos e lőadásmód, amely 
nemzedékeke t ül tetett le 
a televízió elé. 
Ekkor érez tem csak igazán: 
m i l yen nagy kár, hogy a ma 
i f júságának a Győzikék és 
társaik a példaképei , s a va-
lóban képernyőt é rdem lő 
nagyjaink, m i n t annak ide-
jén Öveges József is volt, 
a labora tór iumok mé l yén 
do lgozhatnak csupán. 
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Maguknak rendeztek versenyt 
Az egyesület tagjai több korosztályban és kategóriában is indultak 

Páka (kt) - Vasárnap tar-
totta tradicionális évad-
nyitó háziversenyét a 
Csokma íjász és Hagyo-
mányőrző Egyesület. 

A település határában talál-
ható kispuskalőtér melletti er-
dőben, mintegy háromhektá-
ros területen rendezett terepi 
versenyen öt kategóriában in-
dultak a két évvel ezelőtt ala-
kult egyesület tagjai. 

A tizenhat résztvevő a két-
körös, tizenkilenc célos meg-
mérettetést négy fős csopor-
tokban, egy-egy óra alatt tel-
jesítette, majd az összesített 
eredmények után öt kategó-
riában hirdettek győztest. A 
kora estig tartó programot kö-
zös vacsorával fejezték be. 

looX-Oh tíy 

A verseny során az erdőben kihelyezett célokat kellett eltalálni 
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Egy tájház a pákai hegygerincen 
Lukács Imre néprajzi gyűj teményével rendezte be az őseitől örököl t csaknem háromszáz éves pincét 

Az elmúlt öt évben Lukács Imre rengeteg régiséget gyűjtött össze 

VARGA LÍVIA 
gazdasag@zh.plt.hu 

Páka - A pákai Kis-he-
gyen, festői környezetben 
bújik meg Lukács Imre 
helyi vállalkozó régisé-
gekkel berendezett tájhá-
za, ahova legutóbbi falu-
járásunk alkalmával la-
punk is meghívást kapott. 

A községet körülvevő 
hegygerinc egyik legmaga-
sabb pontján elhelyezkedő 
Lukács-birtokról pazar kilá-
tás nyílik a környékbeli fal-
vakra. Turistacsoportok ked-
velt pihenőhelye ez a fákkal 
körülvett kis tisztás, rajta a 
csaknem háromszáz évvel ez-
előtt épült apró házikóval, 
amelyet a helybeliek csak Lu-
kács-pinceként emlegetnek. 
A hely, a csodás panorámán 
túl is számos látnivalót kínál a 
kíváncsi szemeknek, a tulaj-
donos ugyanis tájházzá alakí-
totta át ősei pincéjét. 

- Körülbelül öt évvel ez-
előtt kaptam vissza a házat a 
családi örökség részeként, s 
akkor kezdődött a gyűjtőszen-
vedélyem is. Egyedi régisé-

o. 
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gekkel, ősi használati tár-
gyakkal rendeztem be a pin-
cét. Anyám nem szereti, mert 
azt mondja, a régi időkben 
ezek az eszközök a velük vég-
zett keserves munka során so-
kakat „megkínoztak", én 
azonban fontosnak tartom, 
hogy a mai kor embere is lás-
son ilyet - mondta Lukács Im-
re, miközben a ház körül fel-
állított szőlőprésre, kézi ekére 
és a kinti munkák során hasz-

nált többi szerszámra muta-
tott. 

A kiállítás természetesen 
nem korlátozódik az udvaron 
felállított régiségekre, a szo-
bákban ugyanis többek között 
egy petróleumtűzhely, egy fa-
ragott diófaágy, egy harmin-
cas évekbeli babakocsi, egy 
mosóteknő és számos más ko-
rabeli használati tárgy idézi 
fel a régmúlt idők hangulatát. 
A ház egyetlen helyisége lóg 

csak ki a sorból, itt ugyanis a -
szintén régiségnek számító -
ovális asztal köré állított szé-
kekek társaságában modern 
használati tárgyak is helyet 
kaptak, mintegy komforto-
sabbá téve az ittlétet, ez a szo-
ba szolgál ugyanis a nagy kár-
tyapartik helyszínéül. 

- Gyakran fogadok iskolá-
sokból álló csoportokat is a 
birtokomon. A hely kiváló le-
hetőséget biztosít arra, hogy a 
gyerekek megismerkedhesse-
nek múltunk itt felvonultatott 
részleteivel - így a vállalko-
zó, aki szabadidejében a táj-
ház üzemeltetése mellett kör-
nyékbeli kirándulásokat szer-
vez turistacsoportok számára. 

A tájházból kilépve a pár 
méterrel odébb felépített pin-
céhez vezetett minket ven-
déglátónk, ahol a négyszáz tő 
kordonon termelt rajnai riz-
ling levét tárolja a gazda, 
mellyel az idei esztendőben 
már kétszer is aranyérmet 
nyert - első ízben Pákán, 
majd Kiscsehiben, a Borbarát 
Kör által megrendezett ver-
senyen. 

- Egyszer permetezett bio-
bort és berkenyepálinkát is 

készítek. Ez utóbbi azért szo-
kott nagy sikert aratni vendé-
geim körében, mert, amint 
megisszák, a szaga elszáll, 
csak a hatása marad. így a le-
bukás veszélye minimálisra 
csökken - szólt mosolyogva 
Lukács Imre. 

A vállalkozó jövőbeni ter-
veiről szólva elmondta, to-
vábbi kuriózumokkal kívánja 

A régiségeken kívül 
a biobor és a 
berkenyepálinka is 
nagy sikert arat a 
vendégek körében 

még vonzóbbá tenni vendégei 
számára a kies környezetet. 

- A napokban két, egyen-
ként csaknem ezer literes hor-
dót vásároltam. Az egyikben 
szaunát szándékozom kiala-
kítani, a másikba pedig - kis 
átalakítás után - asztalt és 
székeket helyezek el, ideális 
helyszínt teremtve ezzel a 
nyár esti borozgatásokhoz. 
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esetben történik megegyezés 
az érintett felek között - a ká-
rosultak sajnos ritkán ̂ ámít-
hatnak hitelezői igényeik 
megtérülésére. 

Évről évre egyre több céget 
tartanak nyilván a bíróságon -
számuk Zalában néhány száz-
zal mindig nő évente: 2005. 
január 1-én 9 ezer 378 céget 
számoltak a megyében, 2006. 
első napján 9 ezer 566-ot, je-
lenleg 9 ezer 800 a számuk. A 
legkeresettebb társasági for-
mák közé a betéti társaság és a 
korlátolt felelősségű társaság 
tartozik. 

- Ugyan közel 10 ezer vál-
lalkozást tartunk nyilván Za-
lában, ez nem jelenti azt, hogy 

mindegyik cég „élő", 
vagyis üzletszerű te-
vékenységet is folytat 
- mondta a csoportve-
zető. - Noha pontos 
adataink nem állnak 
rendelkezésre, a vál-
lalkozások éves be-
számoló-leadásának 

elmulasztásából bizonyos ér-
telemben figyelemmel tudjuk 
kísérni a csak bejegyezett, de 
voltaképpen törvényesen nem 
működő cégeket. Ugyanis 
minden év május 30-ig a cég-
bíróságon bejegyezett vállal-
kozások - az EVÁ-sok kivé-
telével - kötelesek éves mér-
legeiket a bíróságon letétbe 
helyezni, s évente körülbelül 

v oz-uniaa ív 

rtelen elfogadni 
szségügy más aktualitásairól négy község háziorvosával 

etegek folyamatosan el-
•zésre szorulnak. Szá-
ra eddig egy hónapra ír-
k fel a gyógyszereket, 
viszont három hónapra 

. Emiatt ők ritkábban 
lek ellenőrzésre, pedig 
zségük érdekében a havi 
zeri kontrollra szükség 

ráció rengeteg időt elvesz, 
amit a betegekre fordíthat-
nánk, valamint megnőttek az 
ehhez szükséges eszközökre 
fordítandó kiadásaink is — 
tért ki dr. Bakos Katalin a ren-
delkezés hátulütőire. 

A betegek a dobozdíjat is 
nehezményezik. 

es 

Az emberek el-
redetten fogad-
az új rendszert, 
y plusz terhetje-
számukra. A sok 
nszáz forintból 
tős összeg gyűl-
el, hiszen fizet-
i háziorvosnál, a szakren-
•en és a leletek visszavi-
or is. Ettől függetlenül 
;en és nem volt gond a be-
:kel. Elfogadják a hely-
és szerencsére a szemé-
kapcsolatok nem romlot-
neg. Tudják, hogy nem 
rendelkezésről van szó, 

nint a mi dolgunk sem 

Fizet a háziorvosnál, 
a szakrendelésen 

a leletek visszavitelekor 

i 1500 cég nem teljesíti ezt. cönnyebb. Az adminiszt-

- A recepteket az eddigi 
egy helyett három hónapra ír-
juk fel, külön három receptre, 
így azokat egyesével ki lehet 
váltani, ám csak egyszer kell a 
vizitdíjat kifizetni- így a házi-
orvos. 

A betegszám csökkenése 
leginkább az ügyeleti ellátást, 
érinti, a háziorvosi rendelése-
ken a betegek száma hasonló 

már a tavalyihoz, hozzávető-
legesen ötven-hetven páciens 
fordul elő. 

- Itt lehet leginkább érzé-
kelni a változást, aminek 
egyértelműen a vizitdíj beve-
zetése az oka, hiszen az ügye-
leti díj, ha csak nem sürgőssé-
gi esetről van szó, ezer forint. 

Előfordult, hogy egy 
lázas beteg anyuka 
emiatt nem kérte az el-
látást, viszont a kis-
gyermekét megvizs-
gáltatta, hogy ő nem 
kapta-e el az influen-
zát - így a doktornő. 

A térségben - az or-
szágos átlaghoz hasonlóan - a 
leggyakoribbak a szív- és ér-
rendszeri problémák, moz-
gásszervi, valamint a dagana-
tos megbetegedések. Emellett 
sok a cukorbeteg és a túlsú-
lyos páciens is, ami részben a 
helytelen • táplálkozás miatt 
alakul ki. A gyerekek keveset 
mozognak, rengeteg időt töl-
tenek a számítógép előtt, vala-

Bakos doktornő beteget vizsgál. A székhelytelepülésen kívül 
Ortaháza, Kányavár és Pördefölde tartozik körzetéhez 

mint gyorséttermi ételeket fo-
gyasztanak. 

- Az elmúlt majd húsz 
évben sok változás történt a 
faluban és a környéken is. 
Munkahelyek szűntek meg és 
a felszabadult munkaerő nem 
tudott elhelyezkedni a kö-
zelben, emiatt sokan elköl-
töztek például Zalaeger-
szegre, vagy még távolabb. 
Lassan elöregszik a lakosság. 
A fiatalok pedig a külföldi 

országokat, leginkább Ang-
liát és Írországot célozzák 
meg. Csak Pákáról tizen él-
nek jelenleg külföldön, ami 
nagy szám egy ekkora lé-
lekszámú faluhoz képest. A 
házasságkötések és a szülé-
sek ideje is kitolódik. Az el-
múlt öt évben száztizennyol-
can haltak meg és csak hat-
vanhárman születtek a kör-
zetben - mondta zárásként a 
doktornő. 
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A települések életét 
bemutató műsorok 
Újabb önkormányzatok csatlakozása várható 

Páka (kt) - Április közepé-
től egyre bővülő műsorkí -
nálattal je lentkezik az öt 
község összefogásával 
m ű k ö d ő Régió Televízió. 

Simon Ernő, a több önkor-
mányzat által közösen fenn-
tartott, s Páka központtal mű-
ködő televízió műsorszolgál-
tatója a jövőbeli elképzelések 
kapcsán elmondta: a működ-
tetéshez kötelező engedélyek 
beszerzése után, április elejé-
től elindult a huszonnégy órás 
műsorszolgáltatás. Az előze-
tes tervek szerint a jelenlegi öt 
településhez rövidesen három 
újabb csatlakozik, a kábelhá-
lózat végleges kiépítése után a 
televízió szolgáltatási területe 
pedig akár húsz környékbeli 
falura is kiterjedhet. 

- Elsősorban a térség tele- k 
püléseinek életéről szóló, he- s 
lyi kulturális, sport-, valamint £ 
egyéb műsorokat készítünk, a 
Emellett, ha a stúdió eszköz-
parkjának bővítése pályázati e 
forrásokból és önerőből meg- t 
valósul, úgy tervezünk film- ,í 
és gyermekprogramokat is. A t 
későbbiekben lehetőség lesz a 
rendszerbe bekapcsolt telepü- i 
lésekről akár élő adás kereté- 1 
ben is bejelentkezni. Szerve- 1 
zés alatt áll továbbá, egy stáb 1 
felállítása is, amelynek tagjai r 
alkalmasak lesznek arra, hogy 2 
az anyagokat akár az országos r 
médiákba is eljuttassák - so- z 
rolta Simon Ernő, akit a mun- n 
kájában régi kollégáján, Mes- 1 
ter Istvánon kívül az érintett s 
településeken élők közül több 
személy is segít. i 
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Betonba öntött őrület 
GYURICZA FERENC 
gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu 

Páka - A c ímbel i m e g f o -
galmazás - Betonba ön-
tött őrület - dr. Gyarmat i 
Györgytől, az Ál lambiz-
tonsági Szolgálatok Tör-
ténet i Levéltárának fő-
igazgatójától való. Ő így 
nevezte az ötvenes évek-
ből i t tmaradt bunkereket . 

Az effajta erődítmények je-
lenlegi és jövőbeni helyzetére 
legutóbbi. Pákán tartott Falu-
járás programunk során hívta 
fel a figyelmet a Páka Érté-
keiért Egyesület elnöke, Bécs 
József. 

(Folytatás hasonló címmel 
az 5. oldalon) Bécs József egyesületi elnök a századparancsnoki figyelő tetején 
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Ahogy a pákai civil szervezet elnöke mondja: a tüzérségi féloldalazó mű a Csömödér és Kissziget közötti út védelmére készült 

ietonbunkerek a határ mentén 
A civil egyesület látogathatóvá szeretné tenni az ötvenes években emelt erődítményeket 
(Folytatás az 1. oldalról) 

Az erődítményrendszer 
történetével Srágli Lajos, a 
Magyar Olajipari Múzeum 
igazgatóhelyettese kezdett el 
foglalkozni, aki még a tavalyi 
esztendőben egy több mint öt-
ven oldalas, saját kutatásokon 
alapuló tanulmányban mutat-
ta be a déli határvédelmi rend-
szer Páka környéki részét. 

- Évtizedek óta kutatom a 
XX. század, s azon belül is az 
úgynevezett ötvenes évek tör-
ténetét - mondja az Erődök 
Páka környékén című kiad-
vány szerzője. - Ennek elle-
nére számomra is újdonság-
ként hatott a déli határon folyt 
erődítési munkák nagyság-
rendje. Arra pedig végképp 
nem gondoltam volna, hogy 
ezekből napjainkig is fennma-
radhatott valami. 

Pedig az elviekben a határ-
vonalat védő bunkerek a mai 
napig ott találhatóak a föld 
alatt. Az erődítmények nagy 
része az avatatlan szem szá-
mára láthatatlan, legfeljebb a 
kis halmok, illetve néhány ki-
emelkedő betonlétesítmény 
vonja magára a figyelmet. 
Lenti környékén számos he-
lyen láthatunk hasonlókat, 
Rédicsen és Reszneken egé-
szen nagy betontömbök jel-
zik. hogy valami megbújik a 
földben. 

Bécs Józseffel a Páka mel-
letti erdőben járunk, az egye-
sületi elnök a századparancs-
noki figyelő felé kalauzol 
bennünket. A hangzatos név 
ellenére a létesítmény mind-
össze egy kis gúlára hasonlít. 

- Ez volt a központi létesít-
mény. innen ágazik el az erő-
dítményrendszer - magyaráz-
za a Srágli Lajos által írt tanul-

mány mellekletében szereplő 
térképet mutatva Bécs József, 
majd a természet jótékony 
munkája által félig betemetett 
futóárkok mentén egy újabb 
betonmonstrumot keresünk 
fel. Ez a tüzérségi féloldalazó-
mű, ami elvileg arra szolgált, 
hogy onnan tűz alatt tudják 
tartani a Szécsisziget és Csö-
mödér közötti utat. Szeren-
csére, ennek a feladatának so-
sem kellett megfelelnie, így a 
beléfektetett rengeteg munka 
és pénz egy letűnt korszak 
szomorú mementóját hagyta 
csak az utókorra. 

Az erődrendszer kiépítése 
tulajdonképpen mondvacsi-
nált indokkal történt. Néhány 
évvel a második világháború 
után, a Tito által vezetett Ju-
goszlávia viszonya megrom-
lott a szocialista tábor többi 
országával. Ezt követően ter-
jedtek el azok a hírek, misze-
rint a magyar határ mentén a 
„jugoszlávok" azaz „Tito lán-
cos kutyái" lázas erődítési 
munkálatokba fogtak. A ma-
gyar és szovjet katonai hír-
szerzés arról számol be, hogy 
déli szomszédaink magasfi-
gyelőket állítanak fel, meg-
erősítették a harcárkokat, va-
lamint laktanyákat építenek. 
A szovjet katonai vezetés ek-
kor döntött úgy, a magyar ha-
tárok hermetikus lezárása to-
vább már nem várathat magá-
ra. A Győrtől egészen Makóig 
húzódó, félkörív alakú erődít-
ményrendszer kiépítése ekkor 
kezdődött meg. 

- Ami Páka környékén ta-
lálható, az csak egy apró kis 
szelete ennek a határ menti 
erődítményrendszernek - so-
rolta Bécs József. - Hasonló 
található végig az ország déli 

hiszen egyre nagyobb az ér-
deklődés az országban a bun-
kerek iránt, ő is több íráshoz, 
tanulmányhoz jutott az inter-
net által. A jelek tehát azt mu-
tatják, lenne igény a létesít-
mények látogathatóságára. 

A központi létesítmény 
szerepét betöltött századpa-
rancsnoki figyelő elhelyezke-
dése is optimális ahhoz, hogy 
abból idegenforgalmi látvá-
nyosság legyen, hiszen mind-
össze pár tíz méterre van attól 

A határvonal 
védelmére szánt 
erődítmények 
a mai napig ott 
vannak a föld alatt 

az útkereszteződéstől, amely 
Csömödér, Páka. illetve Szé-
csisziget irányába vezet to-
vább. E helyen még egy par-
kolónak alkalmas terület is ta-
lálható. 

- Megkezdtük az egyezte-
tést a területileg érintett önkor-
mányzatokkal - ismertette az 
eddigi eredményeket Bécs Jó-
zsef. - Páka benne van, de a 
csömödériek és az iklódbördő-
ceiek is támogatják elképzelé-
seinket. Felvettük a kapcsola-
tot a Hadtörténeti Intézet és 
Múzeum főigazgatójával, dr. 
Holló Józseffel, ő ugyancsak 
felajánlotta mind személyes, 
mind pedig az általa vezetett 
intézmény segítségét. Ezekben 
a napokban Oroszországban 
tartózkodik, így vele is csak a 
jövő hónapban tudjuk a konk-
rét tárgyalásokat megkezdeni. 

•o 
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határszakasza mentén, nyuga-
ton viszont kevesebb van. hi-
szen Ausztria az ötvenes évek 
elején még megszállt terület 
volt. Az itt található bunkerek 
három szomszédos önkor-
mányzat, azaz Iklódbördőce, 
Csömödér és Páka közigazga-
tási határain belül helyezked-
nek el. Nagy részük a Zalaer-
dő Rt. tulajdonát képező erdő-
ben. 

A múlt rendszer eszelős 
szellemiségének emlékeit il-
letően a pákai civil szervezet 
komoly terveket dédelget. 
Bécs József arról számol be, 
hogy a még igen jó állapotban 
lévő bunkereket látogatható-
vá kívánják tenni. Ennek ér-
dekében szélesebb körű ösz-
szefogást kezdeményeztek, 
melynek következő esemé-
nyére, az érintettek és az érde-

keltek közti egyeztető meg-
beszélésre a jövő hónap vége 
felé kerül sor. 

- Ahhoz, hogy az erődít-
ményrendszert bemutathas-
suk az érdeklődők számára, 
szükség van bizonyos munká-
latokra - folytatta Bécs Jó-
zsef. - Maguk a bunkerek jó 
állapotban vannak, hiszen a 
vasbeton ellenállt az idő vi-
szontagságainak, ám a kör-

nyéküket, s magukat a létesít-
ményeket is ki kell tisztítani, s 
miután a vastag betonajtókat 
ellopták, azokat is pótolni 
kell. 

Az egyesület az erődítmé-
nyek környékének kitisztítá-
sáról és azok látogathatóságá-
ról a tulajdonos Zalaerdő Rt.-
vel elviekben már meg is 
egyezett. Bécs József szerint 
az idő lassan már sürgeti őket. 
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Pince a dédszülők birtokán 
Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

A természet szeretete és a kétke-
zi munka becsülete - e két foga-
lom többször is elhangzik a Pá-
kán élő Czigola családnál tett lá-
togatásunk alkalmával. A szőlőt, 
gyümölcsöst és veteményesker-
tet is művelő famíliával a Falujá-
rás során ismerkedtünk meg. 

A pákai szőlőhegynek 
különleges varázsa 
van. Nemcsak a 
csodálatos panorá-

mát kínáló kilátás miatt - állí-
tólag télen, amikor a nagy hi-
degben a levegő teljesen ki-
tisztul, akár a Kőszegi-hegy-
séget is szemügyre tudják 
venni - . de az ott dolgozók 
szorgalma okán is. A község-
ben ugyanis generációról ge-
nerációra, apáról fiúra száll a 
szőlőművelés hagyománya. 

- A dédszülőké volt ez a 
birtok, ők itt is laktak - mutat 
körbe a szépen gondozott, be-
kerített telken ifjabb Czigola 
Gyula, a házigazda. - Amikor 
meghaltak, a családon belül 
oszlott meg a terület, minden-
kinek jutott belőle. Az a da-
rab, ahova mi a pincét felépí-
tettük, olyan rokonainké volt, 
akik Horvátországba kerül-
tek, az ő tulajdonuk ennek 
okán az önkormányzaté lett, 
onnán vásároltuk vissza. 

A szakmája szerint erdő-
mérnök, s jelenleg egy ma-
gánvállalkozásnál fakereske-
delemmel foglalkozó fiatal-
ember a hegyi levegőt már 
gyermekként magába szívta, 
édesapja, idősb Czigola Gyu-

la ugyanis szinte minden sza-
badidejét ott töltötte. 

- A feleségem révén jutott 
nekünk is a családi birtokból 
egy kis pince és az ahhoz tar-
tozó szőlő - mondta az egy-
kor az olajiparban dolgozó, de 
már nyugdíjas férfi. - Én ak-
kor tanultam meg a borászko-
dást, apósom fogott be a mun-
kába. de az még egészen más 
világ volt. Akkor még nem is 
hittük volna, hogy ilyen jó bo-
rokat is lehet errefelé termel-
ni. 

Czigoláék szerint a minő-
ségi váltást egy borásztanfo-
lyam hozta magával, azon 
ugyanis részt vett a család fia-
talabb férfi tagja is, akiben ezt 
követően tovább erősödött a 
tudat: neki szüksége van a 
hegyre. Bár ő tagadja, de 
édesapja elmondása szerint 
diplomaosztáskor kérte a szü-
lőktől. hogy a régi épület köz-
vetlen szomszédságába, a 
dédpapa egykori birtokára 
építsenek egy új pincét. A 
2002-ben elkészült különle-
gessége, hogy az teljesen a 
föld alatt van, így a benne tá-
rolt bort állandóan azonos hő-
fokon tudják tartani. 

- A munkán megoszto-
zunk, a metszést és kapálást 
én végzem, de azért a fiam is 
besegít - folytatta a családfő. 
- Szüretkor nagy a vita, de 

utólag el kell ismernem, hogy 
mindig neki van igaza. A bor-
kezelést viszont már teljesen 
ő végzi. 

Hogy mennyire sikeresen, 
azt az elmúlt évek borbírálatai 
is jelzik. A legutóbbin a fiatal 
borász által termelt kékfran-
kost nagyarany elismeréssel 
tüntették ki, egy évvel előtte 
pedig a cserszegi fűsztet'es lett 
a falu bora. E két fajta mellett 
zöldveltelini található még a 
családi birtokon, mely 250 lu-
gasos művelésű tőből és mint-
egy 500 tő hagyományos sző-
lőből tevődik össze. Mindez a 
régi pince mellett található, az 
egykor a Horvátországba ke-
rült rokonok kezében lévő te-
rületen pedig gyümölcsöt ter-
melnek Czigoláék. 

- A természet szeretete 

miatt választottam a szak-
mámat, s az irányított a hegy-
re is - veszi át a szót a fiatal-
ember, aki néha el-elpirul az 
elismerő apai szavak halla-
tán. - Már óvodás voltam, 
amikor a papával jöttem a 
hegyre. Arra is emlékszem, 
hogy egy alkalommal ebéd 
után elaludtam, ezért otthon 
hagytak a nagymamával. 
Amikor felébredtem, s meg-
tudtam, hogy a papáék a sző-
lőben vannak, utánuk szök-
tem. 

A fiatalember úgy gondol-
ja, semmi sem marad ki az 
életéből azáltal, hogy ideje jó 
részét a szőlőben tölti. Ter-
mészetesen jut ideje a szóra-
kozásra is, a hegy pedig vonz-
za a barátokat. Közösen ápol-
juk a hagyományokat is, 

gyakran íjászkodunk, néhány 
nap múlva pedig májusfát ál-
lítunk a közeli Háromszente-
ki-kápolnánál. Különösen a 
régi pince környéke van eny-
ves székekkel berendezve, 
ott, az öreg terebélyes fák kel-
lemes hűset adó árnyékában 
nagyon jólesik leülni, beszél-
getni. 

Czigoláék példája' nem 
egyedi, mint azt a családfő 
elmondja, egyre több fiatalt 
látni a hegyen, a 30-40 éves 
generáció is felfedezi magá-
nak. Arra is van példa, hogy 
egy Székesfehérvárra elszár-
mazott família vásárolta visz-
sza az ősi birtokot, és bár 
szőlőt már nem termelnek raj-
ta, de rendszeresen, szinte he-
tente visszajárnak. Persze az 
ellenkezője is előfordul, 

egyre több az elhanyagolt te-
rület. 

- Ha nem lenne örömünk a 
szőlőben, nem csinálnák -
kapcsolódik be a beszélgetés-
be Czigola Gyuláné, az édes-
anya is. - Reggeltől estig 
munka van. vagyis a székek 
nyugalmát ritkán élvezzük. 
Talárt csak télen jut egy kis 
idő'á1pihenésre, s vasárnap. 
Mert vasárnap nem dolgo-
zunk. A birtok amúgy nem túl 
nagy, de azért el lehet fáradni 
benne. 

A szőlő és a gyümölcsös 
mellett egy konyhakert is ta-
lálható a hegyen, szinte min-
den fűszernövényt maguk ter-
melnek, kezdve a paprikától 
egészen a babérig. A kony-
kakerttel legalább annyi mun-
ka van, mint a szőlővel..s vé-

deni is kell a birtokot, hiszen a 
vadak is szívesen jártak rá. A 
nyulak és az őzek megrágták 
a fákat, a szarvasok kitúrták a 
krumplit, a madarak meg-
csipkedték a szőlőt. Ma már 
kerítés védi a területet, ezen 
csak a borz képes átvere-
kedni magát, garázdálkodá-
sának általában a legillato-
sabb szőlőszemek esnek áldo-
zatul. 

— A kétkezi munkának ma 
már igen kevés a becsülete, az 
emberek szívesebben mennek 
el a boltba, s veszik meg 
mindazt, amire szükségük 
van - magyarázza Czigola 
Gyuláné. - Mi abban nőttünk 
fel, hogy amit csak lehet, azt 
saját magunk termeljük meg, 
s eszerint neveltük fel a fiun-
kat is. 

mailto:gyuricza.ferenc@zh.plt.hu
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Megegyezés előtt iskolatársulási 
ügyben Csömödéren 

Lakóházak állnak majd itt... 
A legutóbbi egyeztető ülé-

sen Gutorfölde, Páka és 
Csömödér körjegyzőségeihez 
tartozó iskolák képviselői -
összességében tizenkét ön-
kormányzat - úgy hatá-
roztak, hogy rövidesen dön-
tenek iskolatársulási ügyük-
ről - tudtuk meg Györfi 
Csaba csömödéri polgár-
mestertől. 

- Időközben Nova is jelezte 
csatlakozási szándékát, de min-
dez még további egyeztetést 
von maga után - folytatta 
tájékoztatóját Györfi Csaba. 

- Előttünk éppen a falu új 
rendezési terve van. 

- Az előírásoknak megfele-
lően harminc napra kifüggesz-
tettük a tervet, amelyre észre-
vétel nem érkezett, így a Fő-

építészi Hivatal is engedé-
lyezte a rendezési tervünket. 

- Milyen új elemekkel 
gazdagodott a terv? 

- Az iskola mellett lakótel-
keket alakítunk ki, amely közel 
tíz új ház megépítését szolgál-
hatja, valamint terveztük az 
osztrák tulajdonban lévő hor-
gásztó melletti terület üdülő-
területté való átnevezését is. 

- Hogy állnak a közmű-
vekkel a területen? 

- Körbe van véve a terü-
let a közművekkel, így a rá-
csatlakozás nem jelenthet 
problémát. 

- Milyen okok vezettek a 
szántóterület üdülőterületté 
nyilvánításához? 

- Az osztrák tulajdonos szá-
mára a beépíthetőségi százalé-
kok jelentősen megváltoztak 
így a további bővítéshez, fej-
lesztésekhez járultunk hozzá 
az átnevezéssel. 

- Régi problémája látszik 
megoldódni a falunak az ön-
kormányzat hozzájárulásával. 

- Valóban jobb kapcsolatot 
sikerült kiépítenünk az eddi-

gieknél, és a kölcsönös segít-
ségnyújtásban látjuk a falu 
számára is a helyzet megol-
dását. Előzetes tárgyalásaink a 
fogadókészséget mutatják az 
osztrák fél részéről, aki egyéb-
ként a fogadó rész kiépíté-
sével, több kiszolgáló épület 
meg-építésével már komoly 
beruházásokat végzett a te-
rületen. 

- Mikor lesz látogatható ez 
az objektum? 

- Partnerünk kérésére -
ami teljesen érthető - az 
építkezés időtartama alatt nem 
kívánatos, hogy idegenek is 
járjanak a területen. A hor-
gászok számára addig a tó 
másik oldalán nyílik lehetőség 
hobbijuk űzésére. 

- Milyen programra ké-
szülnek a közeljövőben? 

- Hagyomány a telepü-
lésen az Idősek Napjának 
megünneplése, amelyre június 
elején kerül sor. Ilyenkor 
színes műsorral és egy kis 
vacsorával kedveskedünk a 
falu időseinek. 

D.J. 

Gazdag 
Az egészségfejlesztési prog-

ram zárásaként nagyszabású 
eseményt szervezett Páka 
önkormányzata. A Háromszen-
teki - kápolnánál tartott bú-
csúi programokból Molnár 
László polgármester a követ-
kezőket emelte ki: 

- Egybekötöttük az egész-
ségfejlesztési program zárását 
a Háromszenteki-kápolnánál 
tartott búcsúval, és a részt-
vevők számából arra következ-
tethetünk, hogy sikeres volt ez 
a kezdeményezésünk is. 

- Kiket hívtak meg erre a 
kiemelt rendeziényre? 

- Természetesen a falu-
beliek mellett az összes sző-
lősgazdát, akinek területe van 
a térségben. Közel ötszáz ér-
deklődő jelent meg prog-
ramjainkon. 

Milyen programokat 
szerveztek az érdeklődőknek? 

program Pákán 
Délelőtt főzőverse-

nyen mérhették össze tudá-
sukat az érdeklődők. Dél-
ben misével folytatódtak az 
események, majd kulturá-
lis programokkal kedves-
kedtünk az idelátogatóknak. 
A fellépők között voltak is-
kolás gyermekeink néptánco-
sai, Srágli Hajnalka énekelt 
musical részleteket, fellép-
tek a Dalraforgóink - helyi 
énekkarunk-, valamint az 
Öreg Kerka néptánc együttes 
is emlékezetes produkciót mu-
tatott be. 

- Ahogy ide tartottam, fel-
tűnt a sok-sok kihelyezett vi-
rág a faluban. 

- Ugyanennek a prog-
ramnak a keretében végez-
tük el a falu virágosítási ter-
vét, ahol nemcsak az ön-
kormányzat, hanem a lakos-
ság is csatlakozott a szépí-

A falut virágok díszítik. 
tési programhoz. A tele-
pülés lakói vállalták, hogy a 
lakóházukhoz közel eső vi-
rágládákat is gondozzák, ez-
zel segítve a falu széppé 
tételét. 

- Milyen összeget jelentett 
mindez a falunak? 

- Több mint százezer fo-
rintot költöttünk a virágládák, 
oszlopdíszek és virágok be-
szerzésére. 

SfsfltSI 
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A kádár utolsó munkája 
Óriás boroshordóból borozó készül a barátok fogadására 

Segítséggel készül a hordóból lett borozó ajtaja. (Jobbról a kádár) 

N E M E C Z FERENC 
gazdasag@zh.plt.hu 

Szécsisziget- N e h é z el-
képzelni, hogy egy kiszol-
gált boroshordóból boro-
zót is lehet építeni. Pedig 
lehet, csak kell hozzá egy 
hatalmas hordó és egy 
vállalkozó kedvű, ügyes 
kádár, aki átalakítja a 
megtermett létesítményt. 

Ilyen mesterember pedig, 
ha ritkán is, de még akad, tör-
ténetesen a Kerka-menti köz-
ségben, Pöszér József szemé-
lyében. 

- A vállalkozásomról in-
kább csak múlt időben lehet 
beszélni, de a valóság az, 
hogy óriás hordókat is gyár-
tottam, az a munka pedig nem 
mondható egyemberesnek. 
Segítségre is szükség volt. 
Vagy én kértem közreműkö-
dőket, vagy engem hívtak más 
mesteremberek - mondja a 
hordócsináló vagy más néven 
a pintér. - Az első ilyen ter-
metes bortárolókat kereszt-
apámmal együtt készítettük, 
aki egyben tanítómesterem is 
volt. Azok között volt bizony 
hatvan hektós is, a híres móri 
borvidékre vitték, de ilyen 
megrendeléseket kaptunk a 
budafoki pincészettől is. Az-
tán néhányszor segítségül hí-
vott a szomszédos falu ugyan-
csak jó nevű kádármestere, 
együtt állítottuk össze a ki-
sebb szobányi hordókat. 

A legutóbbi is megfelel egy 
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kisebb lakóalkalmatosság-
nak, borozgató lesz a pákai 
hegyen, abban fogadja a ro-
mantikát kedvelő vendégeit a 
gazda. Az asztal mellett elfér 
nyolc-tíz poharazgató ember. 

- Közel tízezer liter bor tá-
rolására volt alkalmas. Dara-
bokban hozták a hegyre, az én 
dolgom volt, hogy segítőkkel 
újra összerakjuk és átalakít-
suk. Az ajtó vágása és felil-
lesztése volt a legbonyolul-
tabb. De azzal is sikerült 

megbirkóznunk. Elkészült, 
alkalmas a vendégek fogadá-
sára. 

Az utóbbi időben leg-
inkább ilyen és ehhez hasonló 
munkákat vállal barátoknak, 
ismerősöknek. Új hordókra, 
borászati felszerelésekre 
nincs már igény a vidéken. 

- Elfogynak a szőlők és a 
termelők. Kevés fiatalt érde-
kel a szőlőművelés, a borász-
kodás. Nem is tudják, hogy 
mennyivel jobb a saját termé-

sűvel koccintani, azt iszogat-
ni. Valamikor, úgy a nyolcva-
nas évek közepéig még bőven 
volt munkám, abból megélt a 
családunk. Akkoriban a leg-
keresettebbek a közepes. 200-
400 literes hordók voltak. 

Nem kérik már Pöszér Jó-
zseftől a 100 liter körüli szép 
tojás-ovál hordókat sem, 
amelyeket leginkább szlovén 
gazdáknak készített. De fara-
gott első fenekű kicsi 5 és 10 
litereseket is egyik siófoki 
szállodának, sőt e munkáiból 

A valamikori jó 
iparból megélni 
lehetetlen 

került Németországba. Belgi-
umba, Ausztriába és más or-
szágokba. 

- Mindezek után, 53 éve-
sen ki kell vonulnom a szak-
mából. Amint említettem, ke-
vés a munka, sok a kiadás, 
még akkor is, ha három gye-
rekem lévén, bizonyos men-
tességet kaptam az adófize-
téskor. Hogy mi lesz ezután, 
milyen jövő vár rám, magam 
sem tudom pontosan. Azt lá-
tom, a valamikori jó iparból 
megélni lehetetlen. Sajnos ide 
jutott a szakma. Talán egy fai-
pari vállalkozónál találok ma-
gamnak munkát. Dolgozni 
kell, a családdal megélni csak 
úgy lehet. 

LU- O S * * U L A 
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Ősök nyomdokain 
Mára megduplázódot t a hagyományőrző egyesület létszáma 

K O R O S A TITANILLA 
lenti@plt.hu 

Páka - Az oktatást és az 
ismeretterjesztést is fel-
adatának tartja a Csokma 
íjász és Hagyományőrző 
Egyesület, amelyről 
több érdekességet is 
hallhattunk legutóbbi fa-
lujárásunk alkalmával. 

Az egyesület 2005 nyarán 
egy a honfoglalás kori magyar 
kultúra iránt érdeklődő baráti 
társaság tagjaiból állt össze. 
Az akkor tizenöt fős csapat 
tagjainak száma mára 
megduplázódott. 

-Többünket érde-
kel az ősmagyarok 
kultúrája, öltözete, 
fegyverzete, így arra 
gondoltunk, köze-
lebbről is megismer-
kedünk vele - mesélt 
a kezdetekről Szabó László, az 
egyesület elnöke. - Jelenleg 
huszonkilenc tagunk van, 
nagyrészt középkorúak, ám 
vannak érdeklődő fiatalok, 
általános és középiskolások, 
illetve hölgyek is. A többség 
pákai, de csatlakoztak hoz-
zánk Csömödérből, Lentiből 
és Szentpéterföldéről is. A 
kezdet kezdetén sokat segített 
az Erdélyből betelepült, most 
Barlahidán élő Tarcsi Veres 
Imre, aki elkészítette első 
íjainkat és fejlesztette a techni-
kánkat. 

Szabó László kiemelte: ko-
molyan veszik a hagyomány-
őrzést. A tagok többsége tra-
/lioíAnólio \ticc7Qpconn íiat 

használ, ilyenekkel harcoltak, 
vadásztak a hunok és a hon-
foglaló magyarok is. 

— Ragaszkodunk a termé-
szetes anyagokhoz. Fegyve-
reink leginkább rugalmas kő-
risfából készült, műanyaggal 
ötvözött laminált íjak. A nyi-
lak is fából készülnek, egyik 
végükön fémheggyel, a mási-
kon lúdtollal - magyarázta az 
egyesület vezetője, majd így 
folytatta: - Az íjak erősségét 
fontban mérik. Honfoglaló 
őseinknek ötven fontnál erő-
sebb íjai voltak, a mieink ese-
tében viszont változatosabb a 

kép. A felnőttek fegyverei har-
minchét és ötven font közöt-
tiek, a gyerekek pedig húsz és 
harminc font erősségű íjat 
használnak. Az eszközök leen-
gedett állapotukban görbe bot-
ra hasonlítanak, de felhúzva 
megmutatják igazi formájukat. 

Az egyesület hagyomány-
őrző tevékenységét persze 
nem kizárólag a fegyverek jel-
zik. Felszerelésükhöz hozzá-
tartozik a korhű ruházat is: a 
rókaprémmel díszített süveg, a 
bőrcsizma, a fémekkel kivert 
bőrszíj és a tarsoly. Ezeket a 
fennmaradt írott források és az 
ásatások során előkerült lele-
tek alapján készíttették el. 

— dámunkra m íiás7at nem 

kizárólag sport, hanem olyan 
szabadidős tevékenység, ami 
összehozza a társaságot. A 
Dunántúlon sok a miénkhez 
hasonló egyesület, és egyre 
több alakul. Az íjászszezon 
tavasszal kezdődik, szinte 
minden hét végén rendeznek 
valahol terepversenyt, ahol 
kijelölt útvonalon két- vagy 
háromdimenziós célokat he-
lyeznek el, általában tizen-
ötöt, húszat. Egy-egy ilyen 
célra két-három lövést lehet 
leadni, ezek alapján számol-
ják össze a pontokat. Bárki in-
dulhat ,a versenyeken, korosz-

tálytól és az íj típusá-
tól függően. Gyakran 
tartunk bemutatókat 
is, ahol bárki kipró-
bálhatja magát. Nagy 
az érdeklődés nemre 
és korosztályra való 
tekintet nélkül. Az 
emberek többsége ke-

veset tud erről a korszakról, 
így oktatói munkát is végzünk 
a sport mellett. Ez egy nyu-
godt sport, könnyű megtanul-
ni, minden az összpontosítá-
son és a gyakorláson múlik -
így Szabó László, aki zárás-
ként jövőbeli elképzeléseikről 
is beszélt. Azt mondta: szeret-
nék megvásárolni a Páka ha-
tárában található kispuskalő-
teret, ahol eddig is gyakorolni 
szoktak, hiszen egy nagyobb 
verseny lebonyolításához 
megfelelő területre van szük-
ség. A beruházást támogatja a 
pákai és a csömödéri önkor-
mányzat is, a Nemzeti Civil 
Alaptól pedig pályázattal pró-
hálnak támosatást szerezni. 

Szeretnék megvásárolni 
a község határában található 

kispuska lőteret 

Számukra 
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Káplános hely, ősidők óta 
ám halálukban eggyé tette 
őket a krisztusi szeretet -
mondta az oltárkép kapcsán 
Kiss László, majd a Szent Pál 
megtérését, a Krisztus színe-
változását és a csodás halfo-
gást, azaz a halász Szent Péter 
megtérését ábrázoló mennye-
zetképeket mutatva arról is 
szól. hogy azok már a 
szombathelyi Lewisch Róbert 
munkái, amiket 1955-ben 
Borsa Miklós restaurált. A 
győri festő az egyik képen ön-
magát is megörökítette, ezért 
szerepel a harmadik kupo-
lában egy szemüveges an-
gyal. 

A templomban található 
szobrok kapcsán egy újabb ér-
dekességre hívja fel a figyel-
met a plébános, hiszen ott 
megtaláljuk Szent Jánost és 
Szent Domonkost, a papneve-
lés védőszentjeit is, akiket a 
falusi templomokban igen rit-
kán ábrázoltak. Hogy Pákán 
mégis ott találhatóak, az bizo-
nyára a káplános helynek lett 
a következménye. 

- A templomnak két ba-
rokk stílusú mellékoltára is 
van, az egyik Szűz Mária, a 
másik pedig Szent József tisz-
teletére készült - sorolta to-
vább a plébános. - Előbbinek 
oltárképe a földgömbön álló 
Máriát ábrázolja, felül pedig a 
saját testét szaggató pelikán 
látható, az a madár, mely a 
hiedelem szerint saját vérével 
és húsával táplálja fiókáit. A 
Szent József oltár pedig az 
ácsok és iparosok védő-
szentjét a kis Jézussal ábrá-
zolja. 

második felében. Az egy-
házi épület számos értékkel 
rendelkezik, így például 
Cimbal-falfestményekkel. 

Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Páka templomát Szent Péter 
és Szent Pál apostolok tiszte-
letére emelték a XVIII. század 

Ő
sidők óta úgyneve-
zett káplános hely-
nek számított a pá-
kai plébánia, ahol 

jelenleg is két lelkipásztor 
gondoskodik a hívekről. A 
legutóbbi Falujárás program 
során nemcsak a barokk 
templom szépségeivel, ha-
nem a januártól a községben 
szolgáló Kiss László plébá-
nossal is megismerkedhet-
tünk. 

A pákai plébánia a közel-
múltban ünnepelte újjáalapí-
tásának háromszáz éves év-
fordulóját, a jubileum okán 
maga a templom is jelentős 
felújítási munkálatokon esett 
át, így teljes szépségében 
pömpázik. A barokk kori épü-
letnek számos érdekes vonása 
érdemel említést. 

Kiss László plébános a be-
mutatást a plébánosi körzettel 
kezdi. A szombathelyi egy-
házmegyében ugyanis a pákai 
plébániához tartozik a legna-

gyobb terület, Szekeres János 
káplánnal együtt 16 települé-
sen gondozzák a hívek lelkü-
letét, ez egy harminc kilomé-
teres átmérőjű kört jelent. 
Feladat tehát van bőven, ám 
Vas megyéből az év elején a 
községbe került plébános nem 
panaszkodik. 

- A valóság mindig túlmu-
tat a a látszaton - kezdi a jo-
viális testalkatú, s ebből kifo-
lyólag vidám természetű pap. 
- Az igazság az, hogy még ne-
kem is ismerkednem kell a he-
lyi viszonyokkal, azt azonban 
elmondhatom, hogy a pákai 
templom az egyik legszebb a 
megyében. 

A Szent Péter és Szent Pál 
tiszteletére emelt épület nem 
az első templom a községben, 
az okiratok szerint már jóval 
korábban volt fa-, illetve kő-
temploma Pákának. A barokk 
stílusú épületet az egykori, 
Szent György nevét viselő 
templom maradványain 

A háromszáz éves templom jelentős felújítási munkálatokon esett át, így teljes szépségében pompázik FOTÓ: PEZZETTA UMBERTO 

emelték 1741 és 69-között, 
majd a későbbiekben ki is bő-
vítették, így nyerte el mai for-
máját. Egyik érdekessége, 
hogy a középkori szokások-
nak megfelelően megtartották 
a keletelést, a védőszentek ün-

nepén a felkelő nap sugarai a 
szentély ablakán keresztül an-
nak idején bevilágították az 
egész templomot. 

A templom falképeinek el-
készítésével négy évvel az 
épület befejezése után, azaz 

1773-ban Johann Ignaz Cim-
bal-t, a kor keresett és népsze-
rű festőjét bízta meg a 
környék kegyúrai, Eszter-
házy-ak. A több templomban 
is dolgozó művész a főoltár-
képen a védőszenteket 

örökítette meg, azon Szent 
Péter és Pál apostolokat elfo-
gatásuk után, láncra verve lát-
hatjuk. 

- Nagyon érdekes ez az áb-
rázolási mód, hiszen Péter és 
Pál teljesen eltérő utat járt be, 

mailto:gyuricza.ferenc@zh.plt.hu


Páka (gyf) - A családtagokon kívül dr. Bakos Katalin háziorvos és 
Molnár László polgármester is köszöntötte a 104 éves Ángyán Já-
nosnét. Az ország egyik legidősebb polgára szellemi frissesség-
nek és korához képest viszonylag jó egészségi állapotnak örvend 
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Első az iskola 
Egyes községekben óvatosabban, másutt bátrabban terveznek 
G Y U R I C Z A FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Páka, Ortaháza, Pördeföl-
de. Kányavár - Az általá-
nos iskola jövőbeni sor-
sának a kérdése az egyik 
legégetőbb p r o b l é m a a 
pákai körjegyzőség terü-
letén. A négy te lepü lésen 
emel le t t fo lyamatos fej-
lesztésben és a lakosság 
komfor térze tének növe-
lésében gondolkodnak . 

Ahogy Magyarország leg-
több településén, úgy Pákán is 
a helyi általános iskola jövőjét 
illetően van a legtöbb tenniva-
ló. Molnár László polgármes-
ter a téma kapcsán elöljáróban 
annyit mond, hogy mindent el 
fognak követni azért, hogy az 
intézmény fennmaradjon. 

- Az előzetes terveink sze-
rint a pákai, csömödéri és gu-
torföldei iskolák összevoná-
sával szeretnénk új, közös in-
tézményt létrehozni - magya-
rázta a település önkor-
mányzati vezetője, majd azt is 
hozzátette, hogy ezen terv 
részleteinek a kidolgozása 
még folyamatban van, talán a 
hónap végére, legkésőbb júni-
us elejére várható a fenntartó 
önkormányzatok közötti 
megállapodás. 

- A második legfontosabb 
feladatunk az Oveges-ház 
átalakítása egy többfunkciós 

4áínaáaá^"SSw"u0BeZsjee8ÍÍDZ 
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Molnár László (balra fent) szerint az iskola léte a legfontosabb. 
Vajmi Ferenc (jobbra fent) az óvatos tervezgetés híve, Horváth Jó-
zsefné (balra lent) megszüntetné a község zsákfalu jellegét, Ber-
talan Tibor (jobbra lent) a kultúrház felújítását fejezné be 
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használódott, s ezért kevésbé 
funkcionáló nyílászárók miatt 
volna szükség, de annak okán 
is, hogy az épület bútorzata az 
ötvenes évekből való, elavult. 

- A rendezési tervünket . 
úgy alakítjuk, hogy azzal elő- ^ 
segítsük az esetleges idegen- 1 

forgalmi feljesztési elképze-
léseket - folytatta a kisközség ' 
önkormányzati vezetője. - A " 
Fő utcában található busz-
megállóhoz új esőbeállót ter-
vezünk, a parkosításra és a 
közterületek csinosítására is 
nagyobb energiát kívánunk 
fordítani, ezzel is szolgáljuk a 
fenti célokat. 

Horváth Józsefné azt is el-
mondta, hogy aktuális pályá-
zataikat is hasonló indok alap-
ján nyújtották be, egyik prog-
ram a belvízelvezetésre, míg a 
másik a parlagfűmentesítésre 
vonatkozik. 

- A kultúrház felújításának 
a befejezését tartjuk a legfon-
tosabb feladatnak, erre már be 
is nyújtottuk a pályázatunkat 
a Nyugat-dunántúli Regioná-
lis Fejlesztési Tanácshoz - is-
mertette Bertalan Tibor, Ká-
nyavár polgármestere. - Ha a 
kért támogatást megítélik szá-
munkra, úgy ebben az évben i 
be is fejezzük a programot. j 

A település önkormányzati í 
vezetője azt is elmondta, hogy 
a ciklus során még egy hason-
lóan nagy beruházást szeret-
nének" Iphnnwdítani q 1/rwi'.ó,T 
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Az országos átlag felett 
Az Öveges-iskola a község kulturális és művészeti életére is nagy hatással van 
GYURICZA FERENC 
gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu 

Páka - Magas szintű ok-
tató-nevelő munkáról 
tanúskodnak azok az 
eredmények, amelyekről 
az Öveges József Általá-
nos Iskola pedagógusai 
beszámolhattak a leg-
utóbbi Falujárás kapcsán. 

A jelenleg 111 tanulót fo-
gadó intézmény emellett a 
község kulturális-művészeti 
életére is nagy hatással van. A 
helyi általános iskola a mil-
lennium évében, 2000. márci-
us 15-én vette fel a település 
híres szülötte, a Kossuth-, 
Prométheusz- és SZOT-díjjal 
kitüntetett Öveges József fizi-
kaprofesszor nevét. Az intéz-
mény ma az ország hasonló 
méretű általános iskoláihoz 
hasonlóan a fennmaradásért 
küzd, pedig lenne mivel büsz-
kélkednie a tantestületnek. 

- A közelmúltban kaptuk 
meg a tavalyi kompetencia-
mérés eredményeit, s mind a 
magyar, mind pedig a mate-
matika tantárgy esetében ma-
gasan az országos átlag feletti 
eredményt értek el a tanulóink 
- mondja büszkén Gyenese 
Ferencné igazgató. - Termé-
szetesen e teljesítmény mö-
gött színvonalas szakmai 
munka áll, a matematikát ma-
gasabb óraszámban tanítjuk, 
de az oktatáshoz szükséges 
tárgyi feltételeket, vagyis a 
legmodernebb technikai esz-
közöket is igyekszünk mara-
déktalanul biztosítani tanu-
lóink számára. 

Az Öveges József Általá-
nos Iskola igazgatója két pá-
lyázatot is említ, a kompeten-

- Sajnos a fiúk szemérme-
sebbek, így többnyire csak a 
lányokra tudunk alapozni - . 
foglalja össze röviden a tanár-
nő, aki a vázolt helyzet miatt 
inkább egy laikusok számára 
kevésbé ismert műfaj, a tár-
sastánc-színház irányába fej-
leszti tovább a csoportot. O 
irányítja az iskolai énekkart, 
valamint az öt éve alakult Dal-

A Dalraforgók 
színes repertoárt 
állítottak össze 

raforgók kórust is, mely úgy-
szintén meghatározó szerep-
lője a helyi kulturális életnek. 

- Szülők kezdeményezésé-
re alakult a kórus, s eleinte ők, 
illetve az iskola és óvoda pe-
dagógusai vettek részt a mun-
kában, ám mára jelentősen 
átalakultunk és ki is bővül-
tünk- magyarázta tovább Né-
meth Andrásné. - A repertoá-
runkban klasszikus kórusmű-
vek, madrigálok, modernebb 
feldolgozások és egyházi mű-
vek szerepelnek, amiket álta-
lában a községi rendezvénye-
ken és az egyházi ünnepeken 
mutatunk be. Heti egy alka-
lommal van próbánk, ez ele-
gendő ahhoz, hogy megfelelő 
színvonalon szerepeljünk. 

A Dalraforgók kapcsán a 
karvezető azt is elmondta, 
hogy idén jelentkeztek a me-
gyei művészeti szemlére is, 
melynek szakági döntőjéig ju-
tottak el, ám azon - legna-
gyobb sajnálatukra - techni-
kai okok miatt nem tudtak 
részt venni. 

igyekszünk minden olyan fel-
tételt biztosítani, ami a hala-
dásukat, a továbbtanulásukat, 
az egyéni fejlődésüket segít-
heti. 

Az oktatás, nevelés mellett 

a pákai általános iskolában a 
művészeti képzésre is hang-
súlyt fektetnek, így a Harmó-
nia Óvoda, Általános Iskola 
és Alapfokú Művészetoktatá-
si Intézménnyel karöltve indí-
tották el a néptánc, a társas-
tánc, a báb, illetve a kézműves 
tanszakot, míg szakkör kere-
tében a modem tánccal ismer-
kedhetnek a gyerekek. 

- Közel két évtizeddel ez-
előtt, 1990-ben zenés gim-
nasztikaként indult a szakkör, 
s hogy mekkora igény van rá, 
azt az is jelzi, hogy még min-
dig működünk - veszi át a 
szót Károly Róbertné, a szak-
kör vezetője, majd arról is 
szól. hogy a modern tánc mű-
fáján belül több irányzatot is 
elsajátítottak az érdeklődő 
diákok, így - mint arról a Fa-
lujárás keretében tartott kultu-
rális bemutatón mi magunk is 
meggyőződhettünk - táncol-
nak revüt, hip-hopot és disz-

kót is. Ugyancsak Károly Ró-
bertné a vezetője a néptánc 
tagozatnak, míg a társas-
táncosok Németh Andrásné 

szakmai'segédletével dolgoz-
nak. 

cia alapú oktatás bevezetésé-
hez 18 millió forintot kaptak, 
ebből vásárolták többek kö-
zött a napjainkban oly sokat 
emlegetett digitális táblát, 
míg a halmozottan hátrányos 
helyzetű tanulók integrációját 
segítő program révén is 5 mil-
lió forintos többletbevételhez 
jutott az iskola. 

- A tantestületünk 13 főből 
áll, valamint két óvónő is dol-
gozik az egy szervezeti keret-
ben működő iskolában és 
óvodában. A hátrányos hely-
zetű tanulók integrációs prog-
ramjához kapcsolódó három-
szor harminc órás képzést va-
lamennyien elvégeztük, míg a 
kompetencia alapú oktatás 
120 órás tanfolyamán nyolc 
kollégánk vett részt - muta-

A modern tánc szakkör ke-
retében revüt, hip-hopot 

és diszkótáncot is tanulnak 
a gyerekek. A Dalraforgók 

kórus öt éve alakult szü-
lőkből, pedagógusokból, 

gyakran lépnek fel a köz-
ség rendezvényein 

FOTÓ: SZAKONY ATTILA 

tott rá a pedagógusok to-
vábbképzésének fontosságára 
Gyenese Ferencné. - A meg-
szerzett ismereteinket termé-
szetesen a gyermekek érde-
kében hasznosítjuk, vagyis 

mailto:gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu
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Húszéves a kapcsolatuk 
Emlékművet állítottak életüket vesztett bajtársaik tiszteletére 
KOROSA TITANILLA 
lenti@plt.hu 

Páka - Tizenöt éve alakult 
a helyi Magyar-Német 
Baráti Kör, melynek tagjai 
a II. világháború alatt 
Németországban szolgált 
leventék emlékét őrzik 
- hallhattuk legutóbbi 
falujárásunk alkalmával. 

A második világháború 
utolsó évében, 1945 januárjá-
ban több mint háromszáz, húsz 
év alatti fiatalt soroztak be le-
ventének a novai járásból, és 
vittek az alsó-szászországi 
Wesendorfba. Köztük volt a 
pákai Lapat József is, aki 
negyven évvel később, 1985-
ben felvette a kapcsolatot a né-
met város polgármesterével. 

- 1946 szeptemberében ke-
rültem haza, miután kiszaba-
dultam a fogságból - kezdte 
Lapat József. - Negyven évig 
halogattam a kapcsolatfelvé-
telt a wesendorfiakkal. Tár-
saimmal együtt szörnyű emlé-
keket őrzünk magunkban a há-
borúról. Egy légitámadás 
következtében negyvennyolc 
bajtársunk lelte ott halálát, de 
temetésükre nem mehettünk 
el. Szerettünk volna megemlé-
kezni róluk, meglátogatni a tö-
megsírt, ahol nyugszanak, de 
az akkori politikai rendszer 
nem engedélyezte, hogy el-
utazzunk az NSZK területén 
lévő városba. 1985-ben írat-

tam egy német nyelvű levelet 
„Wesendorf, Bürgermeiste: 
címzéssel adtam fel az NSZK-
ba, és három hét múlva érke-
zett meg rá a válasz. Ezután 
egy évig leveleztem a polgár-
mesterrel, aki a következő év-
ben meghívott hozzájuk, és vá-
laszthattam magam mellé két 
társat is. Kovács Károly és 
Törő István volt leventetár-
saimmal utaztunk el. Nagy 
szeretettel fogadtak minket, 
elvittek a temetőbe is, ahol 
koszorút helyeztünk _ _ 
el a bajtársak sírján. 

Lapat József azt is 
elmondta: látogatá-
sukkor feltűnt neki, 
hogy a német hősi 
emlékművön nincse-
nek magyar nevek, az 
ismeretlen halottak 
emlékét csak kis, névtelen be-
tonkeresztek őrzik. 

- Felvetettem, hogy kelle-
ne egy magyar emlékművet is 
állítani a német mellé. Ezt 
1998-ban sikerült megvalósí-
tani, tizennégy egykori tár-
sunk neve szerepel rajta, a 
többiekére már nem emlékez-
tünk - mondta az egykori le-
vente. 

- Ekkor már tíz éve láto-
gattuk egymást, hiszen 1988-
ban az ottani baráti kör elnö-
kének javaslatára minden év-
ben rendeztünk találkozót -
vette át a szót Lukács Tibor, a 
pákai baráti kör elnöke. - Hol 
ők jöttek Magyarországra, hol 

mi utaztunk el hozzájuk. Ilyen 
•alkalmakkor a vendégeket a 
baráti kör tagjai otthonaikban 
látják vendégül. 1989-ben pe-
dig felvettük a testvértelepü-
lési kapcsolatot is. 

Lukács Tibor elmesélte: a 
nyolcvanas évek végén egy 
hónapot kellett várniuk az en-
gedélyre, hogy elutazhassa-
nak a Német Szövetségi Köz-
társaságba, a wesendorfiak-
nak pedig - Magyarországra 
érkezve - be kellett jelent-

Wesendorfban Páka teret, 
Pákán pedig 

Wesendorf-parkot avattak 

kezniük a lenti rendőrkapi-
tányságon. 

- Kezdetben leventék csat-
lakoztak a baráti körhöz, illet-
ve azok, akiknek valamelyik 
családtagja levente volt. Ké-
sőbb másokat is felvettünk, hi-
szen a tagságnak ez nem felté-
tele. Az egyesületet 1992-ben 
jegyezték be, s azóta tagdí-
jakból, pályázati támogatá-
sokból és önerőből finanszí-
rozzuk a kirándulásainkat. Je-
lenleg negyvenhárom tagunk 
van, két-két család Lentiből és 
Nagykanizsáról, egy Nováról, 
a többi pedig Pákáról. 2001 
májusában Wesendorfban Pá-
ka teret avattunk, ugyanaz év 

augusztusában Pákán Wesen-
dorf-parkot, ahol a Barátság-
emlékoszlop is áll. 1995-ben a 
környékbeli egykori leventék-
nek szerveztünk találkozót, 
amelyen közel hatvanan vet-
tek részt. 1992-től a két telepü-
lés általános iskolája között is 
sikerült jó kapcsolatot kialakí-
tani. Kétévente húsz-huszon-
két gyerek látogathat el egy-
máshoz egy hétre, és vehet 
részt különféle programokon. 
Ilyen alkalmakkor megmutat-
^ ^ juk a környék neveze-

tességeit, szervezünk 
hosszabb kirándulást, 
és amolyan hivatalos 
programként megko-
szorúzzuk a leventék 
emlékére felállított 
emlékművet is. A láto-
gatások és a jó kapcso-

lat eredményeként az egyik 
házaspár Pákán vásárolt házat, 
annyira megtetszett nekik a vi-
dék - így Lukács Tibor, majd 
hozzátette: a wesendorfiaknak 
van francia, lengyel és litván 
testvérvárosuk is Páka mellett. 
Ok is jártak már Franciaor-
szágban, idén pedig Litvániá-
ba készülnek a baráti kör tag-
jai. 

- A jövőben is szeretnénk 
fenntartani a jó kapcsolatot. 
Számítunk arra, hogy egyre több 
fiatal csatlakozik hozzánk, fon-
tosnak tartjuk ugyanis, hogy ez a 
húsz éve tartó kezdeményezés 
ne szakadjon meg - hangsú-
lyozta a baráti kör elnöke. 

mailto:lenti@plt.hu
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Megujulnak a világító 
berendezések Pákán 

Az áramszolgáltatóval kö-
tött megállapodás értelmé-
ben kedvező konstrukcióban 
sikerül kicserélni Pákán az 
intézmények világítóberen-
dezéseit. Egyéb részletekről 
Molnár László polgármester 
tájékoztatta lapunkat: 

- A közvilágítás rekonst-
rukciójához hasonló módon 
négyszáz darab lámpatestet 
veszünk bérbe az áramszol-
gáltatótól, amelyeket a szer-
ződés értelmében - a ré-
gieket lecserélve - beépíte-
nek az iskolában és például 
itt a hivatalban is, majd a 
megtakarításból, amit az 
energiatakarékos technika 
alkalmazása eredményez, ki-
fizetjük az eszközöket. 

- Mit tartalmaz a szerző-
désük kicsit konkrétabban? 

- Gyakorlatilag egy új 
szerződésről van szó, ahol 
fizetjük a tényleges áramdí-
jat, a fellépő különbözetből 
pedig hónapról-hónapra fi-
zetjük a bérleti díjat a beru-
házónak, amely eszközök a 
szerződés lejártával kerülnek 
a mi tulajdonunkba. 

- Mely intézményeket 
érint még a rekonstrukció? 

- Mint már említettem, az 
iskolában már megkezdődött 
a lámpatestek cseréje, ugyan-
is az intézmény szinte egész 
nyáron foglalt a táborozók 
részére, és ezt a szabad idő-
pontot tudtuk választani a 
munkálatok elvégzésére. A 
továbbiakban a művelődési 
házban és a polgármesteri 
hivatalban is cserére kerül-
nek a már idejétmúlt világí-
tó testek. 

- Egyébként milyen mér-
tékű megtakarítás érhető el 
a cserével? 

- A szolgáltató mérései 
szerint mintegy egyharmadá-
ra fog csökkenni az energia-
költség a beruházó által hasz-
nálatos lámpatestek haszná-
latával. 

- Miért csak most kö-
vetkezik be ez a fontos, 

energiatakarékos intézke-
désük? 

- A szolgáltató már ko-
rábban is keresett bennün-
ket, de most, az iskolaátalakí-
tás kapcsán mindenképpen 
fontosnak tartottuk, hogy ne 
egy társulásnak kelljen a mi 
költségeinket fizetni, hanem 
a fenntartó négy önkormány-
zat rendezze az átalakítás 
költségeit. 

- Ha már szóba került 
az iskolaügy, milyen stá-
diumban vannak megálla-
podásaik? 

Négy körjegyzőség 
(Gutorfölde, Páka Csömödér 
és Nova) írta alá a megálla-
podást a közös intézmény 
létrehozásáról. Itt, Pákán köz-
ponti intézmény működik 
majd, nyolc osztállyal, a többi 
településen pedig tagi iskola 
rendszerében zajlik a továb-
biakban az oktatás. A beirat-
kozási mutatók is bizonyít-
ják, a települések lakossága 
is fontosnak tartja helyi in-
tézményeinek megtartását, 
ezért nekünk, a fenntartók-
nak is - hosszú egyeztetés 
után - végül sikerült meg-
teremtenünk a továbbmű-
ködtetéshez szükséges felté-
teleket. 



Felújították az orvosi rendelőt Pákán 
Nyílászáró-cserével és egy 

előtető megépítésével fejez-
ték be a település orvosi ren-
delőjének és a védőnői szol-
gálatnak helyet adó épület 
felújítását Pákán. 

- Több éve folyik ez a 
felújítási munka, ahol az aka-
dálymentesítéstől, a nyílászá-
rók cseréjéig minden felújí-
tási munkát elvégeztünk az 
orvosi rendelő épületén -
sorolja ottjártunkkor Molnár 
László polgármester az el-
végzett munkálatokat. - Leg-
utóbb egy előtetőt alakítot-
tunk ki, amelynek kettős 
funkciója lesz, ugyanis baba-
kocsi tárolóként és az esős 
időben fedett helyként bizto-
sít nyugodt érkezést és 
távozást a kismamáknak. 

- Gondolom ezt az igényt 
meg is fogalmazták a 
helyiek... 

- Igen, belül nem ren-
delkezünk a babakocsiknak 

megfelelő nagyságú térrel, 
ezért döntöttünk a külső tető 
megépítése mellett, ahol már 
rossz idő esetén is hely nyí-
lik az esernyő felhúzásához, 
vagy a kényelmes babakocsi 
tároláshoz. 

- Milyen pénzt használ-
tak a felújításhoz? 

- Szolgálati lakásaink be-
folyó bérleti díjait fordítot-
tuk vissza a falu javára, és 
valósítottuk meg beruházá-
sunkat. Egyébként ennek so-
rán leválasztottuk a védőnői 
szolgálat fűtését is, így szük-
ség szerint elkülönítve tud-
juk üzemeltetni a két tevé-
kenységet. Ugyanígy jártunk 
el az önkormányzatnál lévő 
szolgálati lakással is, amely 
ugyancsak külön rendszeren 
fűthető ezek után. Több, 
mint egymillió forintot köl-
töttünk erre a felújításra. 

- Milyen további felújí-
tási terveik vannak? 

- A fogorvosi rendelő, az 
iskola és a hivatal akadály-
mentesítése következik ezek 
után, ugyanis mindennek 
2010-ig a jelen előírások-
nak megfelelően el kell ké-
szülnie. 

- Nyár végén mi a leg-
fontosabb feladatuk? 

- Itt az iskolakezdés idő-
szaka és most indítjuk elő-
ször társulási formában az 
oktatást, amelynek zökkenő-
mentes elkezdése mindegyik 
résztvevő település legfon-
tosabb feladata ezekben a 
napokban. 

D.J. 
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ü g y e i k i n t ézése 
vége t t fe lkerestek 
bennünke t a m e g -
újult he l y i ségben . 

- Mekkora kör-
zetük van, Pákán 
kívül honnan jön-
nek még ügyfele-
ik? 

Kányavá r , 
P ö r d e f ö l d e , O r t a h á z a , Z e b e c k e , 
C s ö m ö d é r és K issz ige t k ö z s é g e k -
b e n szo lgá l ta tunk . Pákán kívül vala-
menny i i gen kis l é lekszámú te lepü-
lés, aho l je l lemző a l akosság elöre-
g e d é s e . A f ia ta lok u g y a n i s he ly i 
m u n k a l e h e t ő s é g hí ján a vá rosok fe lé 

Dél-Zalai Egyesült 
Takarékszövetkezet, 

Pákai Kirendeltség, 
8956, Páka, Béke u. 14.. 

tel: 92/579-003 

elégí teni . 
- Kik az ügyfe-

leik? 
- Azza l kezde -

n é m , h o g y t ö b b 
t e l e p ü l é s i önko r -
m á n y z a t n a k is 
s z á m l a v e z e t ő j e 
v a g y u n k . N a g y 
e lő re lépést je len-

tett, h o g y 2004. január 1- jétől a páka i 
ö n k o r m á n y z a t megt isz te l t bennün -
ket a b iza lmáva l . Követ te Kányavár , 
Pörde fö lde , O r taháza ö n k o r m á n y z a -
ta is. 2007 . a u g u s z t u s 1- jétől Páka, 
Csömödé r , Gutor fö lde , N o v a önkor -
mányza tok közös i g a z g a t á s ú k ö - ^ v 

Ötven éve itt vagyunk, és itt is maradunk" 
A Dél-Zalai Egyesült Takarékszövetkezet négy szövetkezet egyesülésével jött 

létre 1999. október 29-én. Az 50 éves mülttal rendelkező Bánokszentgyörgy és 
Szepetnek Egyesült, a Lenti és Környéke, valamint a Becsehelyi Takarékszövet-
kezet a jogelőd, ugyancsak az ötven éve alapított Zalakomár és Környéke Taka-
rékszövetkezetbe olvadt. Az inkább Lentihez közel lévő pákai kirendeltség így 
került a Dél-Zalai Takarékszövetkezet egységei közé, ahol „mostohagyerek" 
nincs, a kirendeltségek felújításának sorában így került most sor a pákaira. A kí-
vül szép sárgára festett, megújult takarékszövetkezeti épületben három hölgy fo-
gad. A vezető, Czupi Jánosné, a pénztáros, Dancs Józsefné és Domonkos 
Lászlóné ügyintéző. 

- Mindig hárman dolgoztak ezen 
a kirendeltségen? 

- Nem, csak há rom éve, d e az 
ügy in téző k o l l é g a n ő n e k he lye t tes i 
teendő i is vannak , ha va lahol sza-

tások e r e d m é n y e k é p p e n t á g a s a b b 
lett az ügyféltér, létrejött egy tá rgya ló 
he ly iség és korszerűek a b iz tonság i 
b e r e n d e z é s e k is. Szerencsére az át-
menet i idő alatt s e m csökken t a for-

llyen volt... ...ilyen lett. 

b a d s á g vagy b e t e g s é g miatt szük-
ség van rá. 1958-ban alakul t m e g 
Pákán a takarékszövetkezet Lapa t 
Jóska bács i vezetéséve l , ide ig lene-
sen egy régi épü le tben kezd te m e g 
a működésé t . Csak k é s ő b b kapot t 
önál ló épületet , a ha tvanas években . 
1978-ban egyesü l t Lent ivel , így lett a 
Lenti és Környéke Takarékszövetke-
zet k i r e n d e l t s é g e . „Dé l - za l a i ak " 
1999. ok tóber 29-től vagyunk . 

- A kb. negyven éves épület fel-
újítását mikor kezdték meg? 

- Jún ius 15-én, másfé l h ó n a p j a 
kezd ték m e g a munkát , akkor köl töz-
tünk át ide ig lenesen a kul túrház épü-
letébe. 

- Nagyon rövid idő alatt elkészült, 
pedig láthatóan minőségi munkát 
végeztek a kivitelezők! Lega lább 
olyan szép, mint a Dél-Zalai Egyesült 
Takarékszövetkezet többi felújított 
kirendeltsége! Bár nem teljesen egy-
formák, az igaz. 

- A több i t mi r i tkán lát juk szemé-
lyesen, d e ezzel mi is e légede t tek 
vagyunk . Remélem, így lát ják a pá-
kaiak is! Kívülről u g y a n n e m lett na-
g y o b b az épület , d e a be lső átalakí-

ga lmunk . A kábe l tévé is fo lyamato-
san je lezte, hogy hol ta lá lnak m e g 
bennünke t . Aki vé let lenül m é g i s a ré-
gi he lyre ment , a munkások m e g -

mond ták , hol ta lá lnak m e g bennün -
ket. Az ügyfe le ink megér te t ték , hogy 
az épü le t fe lúj í tása az ő é r d e k ü k b e n 
is tör tént . Azó ta már kap tunk pozi t ív 
v i s s z a j e l z é s e k e t azok tó l , ak ik az 

igyekeznek , s az tán t öbbny i re o d a is 
kö l töznek. M é g Pákán is c s a k mos t 
j anuá rban létesült néhány év után 
e g y va r roda . . . H a t ö b b munka lehe -

t ő s é g lenne a környéken , az a taka-
rékszöve tkeze tnek is j o b b lehetősé-
g e k e t t e remtene . Ö s s z e s s é g é b e n 
kb . 2 5 0 0 f ő s l a k o s s á g p é n z ü g y i 
szo lgá l ta tás i igényét i gyekszünk ki-

tatási in tézményt hoz tak létre - Öv-
e g e s József Közép-Za la i Á l ta lános 
Iskola és Ó v o d a néven. Ennek az 
ú jonnan létrejött i n tézménynek is mi 
veze t jük a számlá já t . 

- Sok takarékszövetkezeti kiren-
deltségen örülnének, ha ennyi közü-
leti folyószámlát vezethetnének! Ez 
mindenképpen az önök sikere! 

- Örü lünk is neki ! Vannak vál la l -
kozói számlá ink is, és m a g á n s z e m é -
lyek is egy re i nkább fe l ismer ik a la-
kosság i f o l y ó s z á m l a e lőnye i t . Na-
g y o n k e d v e z ő c s o m a g o k a t kínálunk. 
A m u n k á l t a t ó k n a k is e g y s z e r ű b b 
számlá ra utalni a munkabé reke t . A 
l a k o s s á g i f o l y ó s z á m l á r ó l a z t á n a 
pos ta közbe ik ta tása nélkü l rendezn i 
lehet a közüzemi dí jakat , am i néhány 
s o r b a n ál lástól b i z tosan fe lment i a 
számla tu la jdonosoka t . Megtakar í tás-
ra is a lka lmas a fo lyószámla , h iszen 
azon be lü l r ö v i d e b b - h o s s z a b b távra 
is le lehet kötni b i zonyos összege -
ket, am inek e lég k e d v e z ő a kamato-
zása. Tudni kell, h o g y va lamenny i la-
kosság i f o l yószámlához bankká r t ya 
is igénye lhe tő , némely ik számlacso -
m a g u n k p e d i g é p p e n i n g y e n e s 
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n y e b b is így beosz tan i , hogy a kö-
ve tkező nyugd í ju ta lás ig k i tar tson. A 
k ö r n y e z ő , k i s e b b f a l v a k b a n m á r 
m o z g ó p o s t a viszi házhoz a nyugd í -
jat. Ez az ott é lőknek k é n y e l m e s e b b . 

H a v i ssza lépünk a leg f ia ta labb 
korosztályhoz, a BABAKÖTVÉNY-nyel 
kell kezdenünk a sort. Érdemes elindí-
tani a START számlát, ha megszület ik 
a baba , mert már az első évben 
40000 forintot tesz hozzá az ál lam. Ez-
zel kapcso la tos számlavezetés i díj 
nincs, és kamatadó s e m terheli. 

- Gondolom, nem csak számlatu-
lajdonos és megtakarításokkal ren-
delkező ügyfeleik vannak. A különfé-
le hitelekre gondolok. 

- A lakosság i ügy fe le ink igénye-
iknek meg fe le lően t ö b b fé le hitel-
kons t rukc ió közül vá loga tha tnak . A 
hi telek kö rében l e g n é p s z e r ű b b a la-
kás-felú j í tásra, -vásár lás ra igénye l -
hető hitel. D e igénye lhe tő ná lunk 
személy i hitel, je lzá log-h i te l is. Hitel-
akc ió ink is i smét lődőek , ü n n e p e k h e z 
v a g y é p p e n az i s k o l a k e z d é s h e z 
k a p c s o l ó d ó a n . Te rmésze tesen a vál-

la lkozók s z á m á r a is t udunk kü lönfé le 
h i te lkonst rukc iókat a jánlani . Az igé-
n y e k n e k m e g f e l e l ő e n , s z e m é l y r e 
szabo t tan igyekszünk a lehető leg-
k e d v e z ő b b m e g o l d á s t megkeresn i . 

Vá l la lkozó és közület i par tnere ink 
k ö r é b e n e g y r e n é p s z e r ű b b az 
ELEKTRA INTERNETBANK, azaz az 
e lek t ron ikus házi bank i szo lgá l ta tá-
s u n k . R e n d k í v ü l b i z t o n s á g o s és 
gyors , kénye lmes p é n z ü g y i ügy in té-
zést biztosít . 

- Befejezésül kérek még néhány 
gondolatot! 

- Kö rnyékünkön takarékos e m b e -
rek é lnek, ak ik b i za lomma l fo rdu lnak 
hozzánk. Mi v a l ó b a n itt é lünk a falu-
ban , jószeréve l m indenk i szemé lyes 
i smerősünk , ke resz tnéven szól í t juk 
egymás t . Ez a takarékszöve tkeze t 
e lőnye a n a g y bankokka l s zemben . 
É p p e n ezé r t i g y e k s z ü n k m i n d e n 
e g y e s ügy fe lünk s z á m á r a a neki leg-
m e g f e l e l ő b b szo lgá l ta tás t nyúj tani , 
akár számlaveze tés rő l , akár betéte l -
he lyezésrő l , akár hitelről van szó. 

- g o m -

Építőanyagok széles választéka 
a TÚZÉPKER Zrt. Nagykanizsai telepén 

Körösi István a Nagykanizsai Telep vezetője immár ötödik éve. Ezen a vég-
re napsütötte napon már egy kicsit megindulni látszik az élet. A beérkező te-
herautóról éppen 12 m-es betonvasat, és különböző méretű vashálókat pakol 
le egy daru. Minden jel arra mutat, hogy a szezon már zajlik. Ez látszik a tele-
pen várakozó autók számából, és az eladótérben éppen sorban álló érdeklő-
dőkből és vásárlókból is. 

- De hogy is volt ez a tavalyi év-
i b e n ? Milyen eredményeket várnak 

j rre az évre? 
- Az épí tő ipar je len leg i nehéz 

helyzetét tek intve e l f ogadha tó évet 
zártunk. Ez a b b ó l is megmuta tko -
zik, hogy a tu la jdonos i kör által ré-
szünk re k i tűzöt t c é l k i t ű z é s e k n e k 
max imál isan m e g tud tunk felelni, 
sőt azt egy k ics ivel m e g is fejel tük. 
Il letve ami a leg fon tosabb , bővül t a 
vevőkörünk és vevő ink is e légede t -
tek kol légáink munká jáva l . Forgal -
munkbó l h iányzot t ugyan a k lasszi-
kus é r te lemben vett tüze lő forga-
lom, de így ta lán többe t t udnak vá-
sárlóink fordítani házaik hősz igete-
lésére, tetőfelújí tásra, v a g y é p p e n 
nyí lászáró cseré re . L e g n a g y o b b 
„s láger" te rmékkörünk ősszel a hő-
s z i g e t e l ő - a n y a g t e r m é k c s o p o r t 
volt. Ebbő l mivel h iányhelyzet ala-
kult ki, nehéz volt k ielégíteni a vá-
sárlói igényeket . A t öbbszö rösé t 
tud tuk vo lna értékesíteni a pol iszt i -
ro loknak, ill. a szá las hősz igete lők-
nek (üveg, és kőze tgyapo toknak . ) 

A „s láger" te rméke-
ken kívül szé les ter-
m é k p a l e t t á v a l ál l -
tunk kis és n a g y 
vásá r l ó i nk rende l -
kezésé re . Azé r t 
h a n g s ú l y o z n á n k a 
n a g y v á s á r l ó k a t is, 
mer t itt sokszo r 
o lyan spec iá l i s ter-
mékek re van igény, 
a m i a s z o k á s o s 
csa lád i házas épít-
kezéseken n e m megszoko t t . Vagy 
o l y a n n a g y vo l t a l eszá l l í t andó 
menny i ség , i l letve o lyan szoros ha-
tár időkke l kel lett do lgozn i , am i pró-
bá ra tet te a sze rvezőkészségün -
ket. Ehhez kellett t e rmésze tesen a 
ko l légák pon tos és fegye lmeze t t 
munká ja , és a beszál l í tó par tnerek-
kel va ló jó és korrekt kapcso la t . 

Érdekes helyzet állt e lő e g y e s 
é p í t ő a n y a g f a j t á k n á l , a m i e d d i g 
nem igazán volt je l lemző. Mire is 
g o n d o l u n k ? Egyes t e rmékekbő l hi-
ány mutatkozot t , ami rányomta bé-

lyegét ezen te rmékkör árszínvonal -
ára. N e m lett o l c s ó b b , és n e h e z e n 
lehetet t beszerezn i . 

- Hány emberrel igyekeznek 
teljesíteni a vásárlók igényeit? 

- He ten vagyunk , s m indenk i -
nek m e g v a n a fe ladata , te l jes erő-
vel do lgoz i k a vásár lók é r d e k é b e n 

mindenk i . 
- Az idei értéke-

sítési terveik? 
M i n d e z e k 

f ü g g v é n y é b e n e g y 
kicsi t b o r ú s a b b n a k 
lát juk az idei évün-
ket, mive l a m a g á n -
e r ő s é p í t k e z é s e k 
s z á m a az idén vár-
h a t ó a n k e v e s e b b 
lesz , m in t e d d i g 
bármikor . A z e l ő b b 

említett okok miat t c s a k n a g y o n 
mérséke l t e m e l k e d é s t te rveztünk. 
Lát ják a veze tő ink is, hogy az épí-
t ő a n y a g o k iránti kereslet m i n d i g az 
épí tő ipar he lyzetétő l f ügg . S most , 
n e m m o n d h a t ó , h o g y fe lszá l ló ág -
b a n lenne. A n a g y b e r u h á z á s o k r a 
m e g o lyan n a g y a verseny, h o g y 
nehéz lesz bekerü ln i a beszál l í tó i 
k ö r b e , d e ko l l ek t í vánk m i n d e n t 
m e g t e s z ennek é r d e k é b e n . Min-
denese t re szere tnénk a részesedé-
sünket t o v á b b növeln i a p iacon . 

- Sok sikert kívánunk hozzá! 

Kiemelt termékeink: 
FALAZÓANYAGOK: Hagyományos, égetett 
agyag téglák (kisméretű, B 30, stb.) - Poro-
therm falazórendszer - YTONG építőelemek -
Leier falazóanyagok. KÖTŐANYAGOK, VA-
KOLATOK: Cement, mészhídrát, oltott mész -
Bel- ill.kültéri fíex és gres ragasztók - Falazó-
és hőszigetelő habarcsok - Alap- színező- és 
vékony vakolatok - Díszítő és lábazati vakola-
tok - Homlokzati festékek - Esztrich rendsze-
rek - Hőszigetelő és felújító vakolatrendsze-
rek. TETŐFEDŐ ANYAGOK: Égetett agyag 
cserepek - Beton cserepek, tetőrendszerek -
Sík- és hul lámpalák - Bitumenes hullámle-
mez - Bitumenes zsindely - L indab tetőrend-
szer FÖDÉMSZERKEZETI ANYAGOK: 
Porotherm áthidalók, gerendák - Betongeren-
dák, áthidalók - Beton- és kerámia béléstes-
tek - Födémpanelek. SZIGETELŐ ANYAGOK: 
Vízszigetelők - Üveggyapot és ásványgyapot 
hő- és hangszigetelők - Extrudalt és expandált 
polistirol hőszigetelő lemezek - Fagyapot építő 
és szigetelő lemezek. KÉMÉNYRENDSZEREK: 
Schiedel kéményrendszer - Leier Samott és 
fém béléscsövek. HOMLOKZATBURKOLÓ 
ANYAGOK: Sima és rusztikus homlokzat és 
lábazatburkoló kövek - Mészhomok burkoló-
tégla - Égetett agyag burkolótéglák, burkoló-
lapok. FENYŐ, FŰRÉSZÁRU: Gerenda Pal-
ló, deszka - Tetőléc - Hajópadló. SZÁRAZ-
ÉPlTÉSI ANYAGOK: Gipszkartonlapok, szá-
razpadlók - Fali- és mennyezeti profilok - Ál-
mennyezet i rendszerek - Faforgács lapok 

- Cementkötésú forgácslapok - Farostleme-
zek. BETONTERMÉKEK: Zsaluelemek - Be-
toncsövek, kútgyúrúk - Vízépítési e lemek 
- Kerltéselemek - Kéményajtó. NYÍLÁSZÁ-
RÓK: Ablakok - Erkély, beltéri és bejárati ajtók 
- Tetőtéri ablakok - Műanyag nyílászárók Ga-
rázskapuk - Nyílászáró tartozékok. BURKOLÓ 
ANYAGOK: Hazai és olasz import csempék 
- Kül- és beltéri padlólapok - Márvány és gránit-
lapok. SZANITER ÁRUK: Hazai és olasz import 
csempék - Kül- és beltéri padlólapok - Márvány 
és gránitlapok. TÜZELŐANYAGOK: Hazai és 
import barnaszén - Import feketeszén - Koksz, 
brikett - Faszén - Tűzifa - Alágyújtós. EGYE-
BEK: Építési kemikáliák - Vasanyagok - Samott 
termékek - Vízelvezető rendszerek - Esőcsator-
na rendszerek - PB gáz - Építőipari és száraz-
építési szerszámok stb. fr.,rr&.zj 1"'r°r""r'— ""••"1 """" 

Tüzépker Zrt. 
8800 Nagykanizsa, 

Magyar u. 108. 
Tel: 93/312-005, 
fax: 93/312-972 

Mobil: 30/ 969-38-04 
Web: www.tuzepker.hu 

bankkár tyát is tar ta lmaz. 
N e m baj , ha tud ják a szü lők , 

hogy lakossági fo lyószámlát ál talá-
nos iskolás korú g y e r m e k ü k számá-
ra is nyi thatnak. S a „ leg f ia ta labb" 
kár tyánk a KÖLYÖKKÁRTYA, melyet 
k i fe jezetten ennek a korosztá lynak 
a ján lunk . S z e r e t n é m f i g y e l m é b e 

/ ^ S n l a n i annak, aki n e m ismeri, hogy 
d iák igazolvánnyal rende lkező fia-

ta lok 2 6 
éves kor ig 
J U N I O R 
s z á m l á v a l 
r e n d e l k e z -
ni e t n e k , 
m e l y h e z 
C i r r u s / 
M a e s t r o 
z s e b . w e b 
ká r t yá t is 
a j á n l u n k . 
S z e r e n -
c s é r e m a 
már na-
g y o n sok 
n y u g d í j a s 

ügy fe lünk van ( f ő k é p p e n Pákáról) , 
h iszen a nyugd í jas s z á m l a c s o m a g 
számuk ra n a g y o n e lőnyös. Közöt tük 
is vannak kár tyahaszná lók is. Az ál-
ta lunk adot t bankkár t yák bárho l al-
ka lmasak készpénz fe lvé te l re , aho l 
au tomata van, akár kü l fö ldön is. Egy-
re t ö b b e n c s a t l a k o z n a k hozzánk , 
már csak azér t is, mer t n e m kell ott-
hon őr izgetn i a pénzt , és ta lán köny-

http://www.tuzepker.hu
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PÁKA ÖVEGES JÓZSEF SZÜLŐFALUJÁBAN 

...ameddig a takaró ér! 
Zalaegerszeg felől a 74-es, majd a 75-ös úton haladva juthatunk el Pákára, mi-

után Baknál letérünk balra. A község híres szülötte Öveges József (1895-1979) fi-
zikus, piarista tanár, akinek édesapja egy ideig a faluban tanított. Oklevélben 
1121-ben említették először Páka nevét. Akkor már temploma is volt a település-
nek. A XV. századra mezőváros lett, de fejlődését megtörte a törökdúlás... 

A nem is olyan nagyon kicsi (kb. 1200 lakosú) település polgármestere immár 
lassan egy esztendeje Molnár László. 

- Belekóstolt már 
korábban is a közigaz-
gatásba? 

- N e m te l jesen előz-
m é n y e k né lkü l va ló . . . 
Az e lőző munkahe l yem 
ugyan a za laegerszeg i 
Olaj ipar i M ú z e u m volt, 
képv ise lőként már a ko-
rább i i dőkben is részt 
ve t tem a fa lu é le tében. 
Egyébkén t is itt é l tem 
mind ig . 

- Tehát megválasz-
tása után nem volt szükség lázas in-
formációgyűjtésbe kezdeni. . . Milyen 
szakmát hozott a polgármester i 
székbe? 

- S z a k m á m t ö b b is van! De fonto-
s a b b a te lepü lés iránti szere te tem. 
Egy páka inak van mire büszkének 
lenni! A tör ténelmi múl t ra f őképpen . 
Már egy 1121-ben keletkezet t ok le-
vé lben is említ ik Páka nevét, Szent 
György t iszteletére szentel t t emp lo -
mát, malmai t , sző lőhegyét . Tehát kö-
zel k i lencszáz évet megé l t már a fa-
lu ezen a f ö l dda rabon . 

- De a mai templom nem a régi, 
kilencszáz éves? 

- Ez a t e m p l o m többszö r is át-
épül t . Először a t i zennegyed ik szá-
z a d b a n épí tet tek e g y n a g y o b b a t a 
régi helyett . Ezt a z o n b a n a törökök 
elpusztí tot ták. Az é p e n marad t falré-
szeket v iszont fe lhasznál ták a m a is 
ál ló t e m p l o m felépítésekor. 

A te lepü lés iskolá jának tör ténete 
f o l y a m a t o s a n k ö v e t h e t ő 1745- tő l 
fogva. De valószínű, hogy már ko-
r á b b a n is volt iskola Pákán (erre le-
het következtetn i b i zonyos török kori 
i ratokból) . 

- Kanyarodjunk vissza a mai Pá-
kára! 

- A kulturál is élet itt m i n d i g e lég 
élénk volt. Je len leg is tel jes körű inf-
rastruktúrával rende lkezünk ezen a 
téren is. Van iskolánk, van műve lő -

dés i házunk , m e l y b e n 
könyvtár és E - M a g y a r -
o rszág pon t is m ű k ö d i k 

- Az iskola... 
- Iskolánk te lepü lé-

sünk híres szü lö t tének, 
Ö v e g e s Józse fnek ne-
vét viseli. Körzet i iskola-
ként je len leg t izenöt te-
lepü lés tar tozik hozzá. 
Ez a fe lá l lás mos t indul t 
négy iskola összevoná -
sával . Páka az össze -
von t i n t é z m é n y köz-

pon t j a , t a g i s k o l a k é n t G u t o r f ö l d e , 
Csömödér , és N o v a iskolá ja tar toz ik 
hozzá . I g a z g a t ó j a p e d i g a vo l t 
c s ö m ö d é r i i sko la igazga tó lett. 

- Ez a fordulat Pákának biztosan 
jó, d e a polgármester úr, a képvise-
lő-testület vállán sok gond, nagy fe-
lelősség is van. 

k ö z p o n t i l a g ösz -
szeá l l í t o t t ák , a 
t ö b b i c s a k szer -
v e z é s k é r d é s e : 
ho l a g y e r e k e k 
m o z o g n a k , hol a 
p e d a g ó g u s o k ! 

- Ez az isko-
l a á t s z e r v e z é s , 
f e l t é t e l e z e m , 
m u n k a h e l y e k 
m e g s z ű n é s é v e l 
is együtt járt... 

- Háromszáz feletti a gyerekek 
összlétszáma, ehhez kellett igazítani 
az alkalmazott i létszámot is. Csökken-
teni igen, d e munkanélkül i re küldeni 
n e m igazán kellett senkit (szerződé-
sek jártak le. nyugdí jba vonulás tör-
tént stb.). M é g nagyon az elején va-
gyunk a tanévnek. Hogy hogyan mű-
ködik a rendszer a gyakor la tban, arról 
csak egy b izonyos idő után lesznek 
tapasztalataink. 

- A munkanélküli pedagógus tehát 
az átszervezés el-
lenére sem jel-
lemző... Egyéb-
ként milyen a 
munkaügyi hely-
zet a településen? 

PAKA KOZSEG 
ÖNKORMÁNYZATA 

8956 Páka, Petőfi u. 1. 
Tel: 92/579-018 
Fax: 92/579-020 

e-mail: 
pakatitkarsaa@kelekabel.hu 

- V isszatérve 
e g y g o n d o l a t 
ere jé ig az oktatá-
si in tézményhez , 
ó v o d a is műkö-
d ik a fa luban, je-
l e n l e g é p p e n 
h a r m i n c h á r m a s 
l é t s z á m m a l . 
U t á n p ó t l á s r a 
s z á m í t h a t u n k , 
bár lehet, h o g y 
c s ö k k e n ő mér -

tékben . Tavaly tíz k i sgyerek születet t 
a fa luban, az idén a z o n b a n előrelát-
ha tó lag n e m várha tó enny i ! A 
t ö b b e m b e r t fog la lkoz ta tó szervezet 
a te lepü lés ö n k o r m á n y z a t a (sok kis-
t e lepü lésen ez a je l lemző) . A munka-
né lkü l i ség vál tozó, kb. öt -hat száza-
lékos. M ű k ö d n e k pe rsze a te lepü lé-
sünkön k isvá l la lkozások, csa lád i vál-
la lkozások, d e m é g a m e z ő g a z d a s á -
gi je l legűek is c s u p á n néhány (5-8) 
e m b e r t fog la lkoz ta tnak . Igazán nagy 

vá l la lkozások in-
d í tásá ra , aho l 
be tan í to t t m u n -
k á s o k a t fog la l -
k o z t a t n a k , n e m 
n a g y o n számí t -
hatunk. A bete-
l e p ü l ő k i s e b b 
v á l l a l k o z á s o k a t 
sz ívesen f ogad -
juk, a m i b e n tu-
dunk , segí tünk. 

- A legkisebbekről, iskolásokról, 
felnőttekről szóltunk. A f i a t a l o k " ^ 
szórakozásul ott a kultúrház? D e .„ 
zán szép éttermeket is láttam a falu-
ban, biztosan ott is össze tudnak 
jönni... 

- A ku l túrház v a l ó b a n fontos eb-
ben, d e é p p e n mos t indul újra a te-
kéző is. . . A ku l túrház n e m c s a k a fia-
ta lok s z á m á r a kínál p rog ramoka t , ott 
m ű k ö d i k az idősek n a p k ö z i o t t hona 

- S z e p t e m b e r l e g e l e j é n va -
gyunk , t e g n a p vol t a tanévny i tó . 
H o g y m e k k o r a te rhe t f o g ez je len te -
ni a t e l epü lésnek , m é g mos t n e m 
i g a z á n l á tha tó . A z a l s ó t a g o z a t 
h e l y b e n , u g y a n o t t m ű k ö d i k , min t 
e d d i g . A fe l sősök p e d i g u taznak , 
c s o p o r t b o n t á s b a n tanu lnak hol itt, 
hol ott , a tá rgy i fe l té te leknek m e g f e -
le lően. A nova i i s ko l ában p é l d á u l 
n i ncs t o rna te rem. . . A c s ö m ö d é r i is-
k o l á b a n tava ly ad ták át a ko rszerű -
en fe lszere l t számí tás techn i ka i ter-
me t . . . v a n e g y i sko labuszunk , pon -
t o s a b b a n G u t o r f ö l d é n e k . Ezzel a 
b u s s z a l o l d j u k m e g a g y e r e k e k 
szál l í tását n a p k ö z b e n . Az ó ra rende t 

mailto:pakatitkarsaa@kelekabel.hu
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Vál tozat lan áron és fe l té te lekkel 
vá r juk 2007. s z e p t e m b e r é b e n indu-
ló tanfo lyamainkra . A z a lábbi szak -
m a i t a n f o l y a m o k a t ind í t juk Z a l a -
e g e r s z e g e n , op t imá l is c s o p o r t l é t -
s z á m esetén a m e g y e vá rosa iban : 

Képesítést nyújtó OKJ-s szakmai tanfolyamok: 
• munkavédelmi technikus, - társadalombiztosítási szakelőadó, 
• környezetvédelmi szake lőadó, . . - valutapénztáros és valuta-ügyintéző, 
• tűzvédelmi előadó - ingatlanközvetítő és értékbecslő, 
• logisztikai ügyintéző - ingatlanvagyon-értékelő és közvetítő, 
• társadalombiztosítási ügyintéző, - társasházkezelő, 

Fizikai foglalkozásokra képesítő OKJ-s szakmai tanfolyamok: 
• mechanikai műszerész, - eljárás szerinti hegesztő, 
• könnyűgépkezelö - targoncavezető - motorfürész - kezelő, 
• nehézgépkezelő, - fakitermelő, 
• kisteljesítményűkazán - fűtő - lakott területi fakitermelő, 
• kazánkezelő - közelítőgép-kezelő, 
- ipari g á z - és olajtűzelőberendezés kezelő - erdöművelő, 
• nyomástartóedény - gépész - takarító, 

SZEREZZEN KEPESITÉST, 
GYARAPÍTSA TUDÁSÁT 
A TIT EGYESÜLET TANFOLYAMAIN ! 

FAT: AL-0047 - Fnytsz: 20-0212-05 

- kompresszor-, légtartály-, és szivattyúkezelő, 
- településihulladék-gyűjtő és -szállító 

Egyéb közhasznú tanfolyamok: 
- tűzvédelmi szakvizsga - hűtőgépkezelő, 
- könnyű-és nehézgépkezelő kiegészítő vizsga - teherkötöző, 
- uszodamester, - építőipari kisgépkezelő, 
- vízvisszaforgató berendezés kezelő, 

FELVILÁGOSÍTÁS ÉS JELENTKEZÉS IRODÁINKBAN: 
Zalaegerszeg, Dísz tér 7. II. emelet 

Telefon: (92) 510-102 , 510-159 , 30 /429-0057 , 30 /588-1069 
Nagykanizsa, Ady E. u. 8. 

Telefon: ( 93) 311-071, 516-125 , 30 /560-1857 , 30 /429-0067 
Keszthely, Kossuth utca 42. 

Telefon: (83) 312-983, 510-289, 30/ 226-8858 , 30/ 429 -0076 
Honlap: web.axelero.hu/titzala 

előre, n i ncsenek pá lyázat i ki írások. 
Bízunk benne , h o g y s z e p t e m b e r vé-
gén , o k t ó b e r b e n már újra lesznek. 
Az új pá lyáz ta tás i r e n d s z e r b e n min-

- N e m ígér tem 
é n a megvá lasz tá -
s o m é r t c s e r é b e 
s e m m i ex t rá t . 
Csak annyi t , h o g y 
ha jún ius ig s ikerül 
t a l pon m a r a d n u n k , 
akko r v a n esé -
lyünk! Ú g y tűn ik , 
ezt sikerült tel jesí-
teni. Viszont lehe-
tősége inkhez mér -
t e n i g y e k s z ü n k 
m inden t m e g t e n n i 
a te lepü lés , a falu 
lakó i é r d e k é b e n . 
A p r ó b b fe j l esz té -
seke t va lós í tha t -
tunk m e g e d d i g : 
e n e r g i a t a k a r é k o s 
v i l ág í t ó tes tek az 
i n t é z m é n y e k b e n , 

i | ^ A z é t kez te -
t é p p e n az 
egy ik , a Park ét-
t e rem b iz tos í t ja 
(bár m indké t ét-
t e r e m b e n v a n 
k ö z é t k e z t e t é s ) . 
N e m is csak ná-
lunk , h a n e m 
t ö b b k ö r n y e z ő 
te lepü lésen is. (Az i sko lában c s a k a 
gye rekeknek főznek. ) Már r é g e n ki-
a lakul t ez a kapcso la t . N a g y o n jó l 

főznek , m i n d e n -
ki e l é g e d e t t a 
h á z i a s é t e l e k -
kel . A z i d ő s e k 
n a p k ö z i o t t h o -
n á b a n te l jes el-
látást k a p n a k az 
i d ő s e m b e r e k . 
N e m c s a k é t ke -
zés t , k e l l e m e s 

időtö l tés t b iz tosí t s z á m u k r a , h a n e m 
v a n t i sz tá lkodás i , mosás i , p i henés i 
l ehe tőség is, ak ik n e m t u d n a k el jár-

ni ide, a z o k n a k 
u g y a n c s a k b iz -
tosí t juk az étke-
zést , a ház i g o n -
dozás t . 

- Mit ígért, 
mit ígérhetett a 
mai viszonyok 
között, polgár-
mester úr? Igaz, 
m é g csak egy 
esztendőnyi idő 
telt el . . . Tudnak 
gondolni fejlesz-
tésre? 

ö v e g e s József szülőháza. 

szo lgá la t i lakás, védőnő i szo lgá la t 
fű tés levá lasztása, orvos i rende lő elé 
e lőtető épí tése. . . N a g y g o n d u n k vi-
szont, hogy fel ke l lene újítani az if jú-
ság i és spo r tház gépésze t i be rende -
zései t , a két t emető ravatalozói t , va-
lamint já rdát kell épí teni , és m é g so-
ro lhatnám. Vannak tehát gond ja ink , 
tenn iva ló ink bőven. Most már el jutot-
tunk odá ig , hogy az ese t l eges pá lyá-
za tokhoz tudnánk biztosí tani az ön-
részt. Most v iszont , l e g a l á b b is e g y -

d e n h o v á kész t e r vek ke l l enek . 
Igyekszünk erre fe lkészüln i . 

- Végezetül . . . Bár finoman már 
érintettük, rá kell kérdeznem arra, 
hogyan ápolja Páka híres szülötte, 
ö v e g e s professzor emlékét. 

- Megvásáro l ta a te lepü lés Öv-
e g e s Józse f 
l a k ó h á z á t . 
Ennek a felújí-
t ása 15-20 
mill ió for intba 
kerülne. Cél-
ja ink közöt t 
az sze repe l , 
hogy idegen-
forga lmi köz-
pontot létesít-
sünk benne . 
Kiállítás, inte-
raktív je l l egű 
m ú z e u m , c i -
v i lház k a p n a 
helyet benne. 
J e l e n l e g a 
p r o f e s s z o r 

nevére keresztelt isko lában van az 
emlékkiál l í tás, me lynek jó része a fel-
újított házba kerül majd . Remél jük, 
hogy ez a felújított ház a te lepülésünk 
egy ik idegenforga lmi vonzere jévé vá-
lik, mint az a XVIII-XIX. század i döme-
földi tá jház is, melynek ugyan nagyon 
lassan, d e ha lad a felújítása. 

- Bízzunk abban, hogy mindezt 
sikerül is megvalósítani! 
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Lengyelországban jártak a pákaiak 

A pákai csapat... 
„Esélyegyenlőség Európá-

ban - kívánság vagy valóság?" 
címmel Lengyelországban 
folytatódott az az ifjúsági talál-
kozó, melynek visszatérő részt-
vevői a pákai fiatalok. Az ese-
ményről Lukács Tibor, a pákai 
Magyar-Német Baráti Kör 
elnöke számolt be lapunknak. 

- Augusztus elején utaz-
tunk a szokásoknak megfelelő-
en testvérvárosunkon, Wesen-
dorfon keresztül a lengyelor-

szági Radziejowba, ahol már az 
első napon játékos bemutatko-
zással és a projektmunka szer-
vezői feladatainak megbeszélé-
sével kezdődtek a programok. 

- Ez a nemzetközi ese-
mény sokszor kapcsolódik az 
európaiság fogalmához. Mi-
lyen programok valósultak 
meg? 

- Valóban így van, az idén 
franciaországi és lengyelor-
szági fiatalok mutattak be 

aktuális történéséket az esély-
egyenlőség témakörében, a 
második nap másik programjá-
ban „Európaünnepet" tartot-
tak a szervezők, ahol a résztve-
vők díszítették fel a termet, a 
műsort a különböző országok 
fiataljainak nemzetekre jellem-
ző táncainak, zenéjének bemu-
tatója alkotta. 

- Mit mutattak be a pá-
kaiak? 

- Kísérőtanárunk és tolmá-
csunk, Bicsákné Brenner Ani-
kó vezetésével a lakodalmakra 
jellemző kalapos táncot, amely 
igazán nagy sikert és derült-
séget keltett a nézők körében 

- Hogyan mutatták be a 
vendéglátók térségüket? 

- A harmadik napon kirán-
dulást szerveztek Torunba, 
ahol lengyel, német és francia 
„nyomokat" kerestek a résztve-
vők a város történetében, 
ezenkívül megismerték Koper-
nikus életét, aki több vonatko-
zásban is kötődik ehhez a tele-
püléshez. Mindezt egy tanács-
kozás követte, ahol először a 
magyar fiatalok mutatták be az 
esélyegyenlőség témájában a 
jellemző történéseket, majd 

napról-napra a német, litván 
résztvevők hasonló bemutatói 
következtek. Kirándultunk 
még Brombergbe, ahol ha-
józás és grillezés is a prog-
ramok között volt, megtekin-
tettük Poznant, ahol megis-
mertük a történelmi neveze-
tességeket. 

- Hova kirándultak még? 
- Nem volt hiány prog-

ramokban, az utolsó előtti na-
pon a chihocinecki gyógyfür-
dőbe látogattunk, itt lovasko-
csikázás és séta volt a különle-
gesség, majd tábortűz mellett 
ismerkedtek tovább a külön-
böző nemzetek kultúráival a 
résztvevők. A zárónapon pedig 
úgynevezett visszacsatoló be-
szélgetésekkel emlékeztek a 
megvalósított projektekre a 
fiatalok, elmondták a tapasz-
talatokat és megosztották egy-
mással véleményüket. Igen ta-
nulságosnak és hasznosnak 
találták fiataljaink ezt az egy 
hetet, igazi „európaivá" válhat-
tak, megismerkedve más né-
pek hasonló korú fiataljaival 
és kultúrájukkal. 

D.J. 
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„Rátaláltam életem céljára" 
A fiatal pap szerint minden korosztálynak szüksége van arra, hogy megismerje a közösségi életformát 
Gyuricza Ferenc 
gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu 

Vallom, hogy minden családnak 
szüksége van a Jóisten áldására. 
Szükség van arra is, hogy éle-
tünknek valami célja legyen -
mondta az újmisés Balassi Ist-
ván, aki augusztus elseje óta lát 
el Pákán kápláni szolgálatot. 

Hamar megbarátko-
zott a számára koráb-
ban ismeretlen kör-
nyezettel az Alföld-

ről származó fiatal pap. Ba-
lassi István Kecskeméten 
született, s bár korábban is 
vallásos életét élt - az általa 
példaképnek tekintett Maros 
Izidor püspök mellett például 
folyamatosan ministrált is - , 
ám akkor még nem érzett elhi-
vatottságot a papi szolgálat 
iránt. 

- A középiskolai tanul-
mányaim befejezése után, 
mint a legtöbb fiatal, én sem 
tudtam eldönteni, hogy merre 
lépjek tovább - foglalta össze 
röviden. - Akkor még volt 
sorkatonai szolgálat, s úgy 
gondoltam, amíg nem sikerül 
megtalálnom életem célját, 
legalább túl leszek a katonasá-
gon. így kerültem Szombat-
helyre, a Savaria laktanyába, s 
az ott töltött 11 hónap végül 
hivatásom alakulása szem-
pontjából meghatározó idő-
szaknak bizonyult, hiszen itt 

ismertem meg az elsősorban 
fiatalokkal foglalkozó szalézi 
rend tagjait. Számos alkalom-
mal eljártam hozzájuk az álta-
luk oratóriumnak nevezett If-
júsági Házba, ahol mindig na-
gyon jó hangulat és légkör 
fogadott. Találkoztam az idő-
sebb szerzetesekkel is, s az ott 
szerzett tapasztalatok alapján 
ismertem fel, hogy ez az élet-
forma számomra is megfelelő, 
az élet célját véltem megtalál-
ni abban, hogy a Jóistent kö-
vetve mások felé is sugároz-
zam azt, amit ő kíván. 

A sorkatonaság után a sza-
lézi tartományfőnök utasítá-
sára egy évet töltött Balassa-
gyarmaton, az ottani közös-
ségben, ahol hivatása tovább 
erősödött. Az egy év letelte 
után kezdte meg teológiai ta-
nulmányait Óbudán, majd a 
harmadik év befejezését köve-
tően azt a szerzetesi rend ha-
gyományai szerint félbesza-
kítva kétéves gyakorlaton vett 
részt Szombathelyen. 

- Szombathelyen újabb na-

Balassi Bstván számára a püspöki dispozíció első szolgálati helyként Pákát jelölte ki FOTÓ: A SZERZŐ 

gyon szép és mozgalmas két 
évet töltöttem el - folytatta az 
újmisés pap. - Ennek hatására 
döntöttem úgy, hogy az egy-
házmegyében szeretnék ma-
radni, s kértem oda a felvéte-
lemet. Véleményem szerint 

ugyanis nemcsak a fiatalok-
nak, de minden korosztálynak 
szüksége van arra, hogy meg-
ismerje a közösségi életfor-
mát, s ezt a hivatást egyház-
megyés papként talán jobban 
tudom szolgáim. Felvételi ké-

relmemet dr. Konkoly István 
püspök atya elfogadta, majd a 
győri szemináriumba küldött, 
hogy fejezzem be a tanul-
mányaimat. így érkeztünk el 
ez év június 16-ához, amikor 
az egyházmegye új főpászto-

ra, dr. Veres András püspök 
atya másodmagammal pappá 
szentelt. 

Balassi István azt, hogy Pá-
kára kerül, pappá szentelése-
kor tudta meg. A zalai közsé-
get korábban egyáltalán nem 
ismerte, bár Lenti térségében 
egy ifjúsági zarándoklat kap-
csán már megfordult. Azon is 
meglepődött, hogy mekkora 
terület tartozik az itteni plébá-
niához. Feladatai szeptember-
ben a hitoktatással is kiegé-
szülnek, elsősorban Bázake-
rettyén, illetve néhány osz-
tályban Pákán fogja a 
gyerekeket tanítani. A helyi 
plébánossal, Kiss László atyá-
val arra is törekednek, hogy 
lehetőség szerint minél többet 
foglalkozzanak a fiatalokkal. 

- Korábban sosem jártam 
faluban, s el sem tudtam kép-
zelni, hogy milyen is a falusi 
élet - mesélte tovább. - Páká-
ra kerülve azonban azt tapasz-
taltam, hogy az emberek sok-
kal kedvesebbek, nyitottab-
bak, nem olyan ridegek és tá-
volságtartók, mint a városban. 
Bárhova mentem, mindenhol 
szeretettel fogadtak. Ugyan-
akkor azt is el kell mondani, 
hogy amíg a szombathelyi sza-
lézi templom minden alkalom-
mal zsúfolásig tele volt, itt 
nem járnak olyan sokan szent-
misékre. A hétköznapi élet fá-
sultságából ki kellene mozdul-
ni, lelkileg fel kell töltődni, s 
erre a templomba járás nagy-
szerű lehetőség. Az emberek 
többségének csak egy picike 
biztatás kell, hogy rátaláljanak 
az igazi boldogságra. Nekünk 
az is feladatunk, hogy ezt a 
biztatást megadjuk számukra. 

mailto:gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu
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Bécs József az egyik kitakarított bunkerrel. 

Tanösvény 
a bunkerek mentén 

Tanösvény készül Páka határában az ötvenes évek elején megépített iö-
vészbunkerek mentén, többet pedig már kitakarítottak és megtekintésre is 
alkalmassá tettek a helyi lokálpatrióták. November hatodikán egy konfe-
renciára is sor kerül a téma kapcsán „A magyar Maginot" c ímmel . 

A Tornyiszentmiklós és Csömödér között húzódó, futóárkokból, bunke-
rekből, géppuskafészkekből és harckocsi-lőállásokból álló védelmi rend-
szert még a Rákosi-korszakban hozták létre. A védelmi vonal megépítésé-
nek oka nemcsak a jugoszláv határsáv közvetlen közelsége volt; hanem az 
is, hogy a közeli, lovászi és bázakerettyei olajfeldolgozó stratégiai fontos-
sággal bírt, amit ezért délről, az egykori Jugoszlávia irányából védett az ál-
lamhatalom. Ezek a bunkerek különböző méretűek: volt olyan, amelyikbe 
harckocsi, teherautó, vagy légvédelmi lövegek is befértek, voltak több he-
lyiségből álló parancsnoki bunkerek, és pár négyzetméteres géppuska-
fészkek is. Stratégiai szempontból fontos közlekedési gócpontok közelébe 
épültek e katonai objektumok, amelyeket nem egy térbeli vonal mentén he-
lyeztek el , hanem szétszórtan, a terepviszonyoktól függően. 

(Folytatás az 5. oldalon.) 
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Tanösvény a bunkerek mentén 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

Az önkormányzat és a Páka Értékeiért Egyesület a Zalaerdő Zrt.-vel kö-
zösen most történelmi és biológiai tanösvényt hoz létre a bunkerek men-
tén, amelyek közül már többet kitakarítottak, s az érdeklődők számára 
szabadon bejárhatóvá tettek. 

- Törekvéseinket dr. Holló József altábornagy, a HM Hadtörténeti Inté-
zet és Múzeum főigazgatója is támogatja, aki már a kezdetektől jelezte, 
felkarolják a védelmi rendszer bemutatására vonatkozó ötletünket -
mondta Bécs Júzsef, az egyesület elnöke. - Ez egy jelentős történelmi ér-
ték, mert fontos, hogy az utókor is megismerje, milyen körülmények kö-
zött éltek itt őseink. Most kitakarítottunk több bunkert, a környezetüket is 
rendbe tettük, s ösvényt is csináltunk a könnyebb megközelíthetőség ér-
dekében. Egyfajta tanösvény ez, s a Zalaerdő Zrt.-vel már tárgyalunk ar-
ról is, hogy a környékre jellemző növényeket telepítsenek az ösvény men-
tén. így nem csak e vidék történelmét, hanem szűkebb környezetük érté-
kelt Is megismerhetik az ide látogató diákok. 

Molnár László polgármester, helytörténész jelezte, november hatodi-
kán a védelmi rendszerrel kapcsolatos konferenciának és kordokumentu-
mokat felvonultató kiállításnak ad otthont a település, amely egyúttal 
Srágli Lajos: Erődország című könyvének hivatalos bemutatója is lesz. 

s / 



A mintegy 250 oldalas, gazdagon illusztrált kiad-
vány praktikus információkat is tartalmaz, így töb-
bek közt a térség túralehetőségeit, illetve a borszol-
gáltatóit is bemutatja. Ez a fejezet azonban csak kis 
töredékét képezi a kötetben szereplő anyagnak, a i 
főbb fejezetek a szőlészettel, borászattal, pinceépí- | 
tés hagyományaival, valamint a levéltárakban fel-
lelhető, idevonatkozó adatokkal foglalkoznak. A 
kötet legfajsúlyosabb fejezete, amit a pákai Molnár 
László vetett papírra, számos néprajzi adatot is kö-
zöl, így részletesen bemutatja a szüretet és az 3 
egyéb szőlővel kapcsolatos munkafolyamatokat, & 
valamint azok eszközeit is. I 
A kötet szerzői közt helytörténészeket, kutatókat, g 
de mezőgazdasági szakembereket és borászokat is 
találunk. Áprily-Kovács Krisztina a kiadvány beve- 1 
zető, A szőlő- és borágazat jelenlegi helyzete című 1 
fejezetében leírja, hogy Zalában 3,6 ezer hektárnyi 
a nyilvántartott szőlőterületet, az ültetvények 68,8 
százalékát fehér-, 24 százalékát pedig vörösbor-
szőlő fajtákkal telepítették be, míg a csemegesző-
lő fajták területi aránya négy százalékot tesz ki, de 
ennek egy részéből is bor készül. A hiányzó 3,2 
százalékot pedig a direkt termő fajták teszik ki. Az 
egykor a történelmi Zala vármegyéhez tartozó, de 
ma már Szlovéniában található Lendvahegy jel-
lemzőit pedig Fehér Mária, a Muraszombati Mező-
gazdasági Szakszolgálat munkatársa mutatta be. 
- A rendszerváltást talán sehol nem lehet úgy tet-
ten érni, mint a borászat fejlődésében - mondta a 
kiadvány megjelenése kapcsán Nógrádi László len-

ti polgármester, aki koordinátorként végig ott bá-
báskodott a könyv megszületésénél. - Azt megelő-
zően egy kincseitől megfosztott ország lakóiként 
arra voltunk kárhoztatva, hogy borkombinátok in-
kább vegyészeti, semmint borászati termékeit fo-
gyasszuk. Szerencsére hazánkban, de különösen 
a szűkebb pátriánknak számító Zalában, ahol a 
szőlőtermelés és a borászat nem egyszerűen hob-
by vagy gazdasági tevékenység, jóval inkább élet-
forma, az emberekben él még a munka becsülete, 
a szőlő iránti hűség, szeretet, valamint a minősé-
gi bor iránti igény. Az itt élők tehát hadat üzentek 
a tömegtermelésnek. 

Könyv a térség borászatáról 
Zala vármegye bortörténetét, a borter-
melés múltját és jelenét dolgozza fel az 
a kiadvány, amelynek szerzői között a 
téma zalai és muravidéki szakértői egy-
aránt szerepelnek. 

A szőlővel való foglalatosság életformává vált az idők során 
7 o 1 o xró-nnriorriro K n r f n r t ú n ü f ó f a Hmr'tíST*- JÉHMÉliiki. 



6 ZALATÁJ 2007. október 31. 

Bunkerekből látványosság 
Tanösvény készül Páka ha-

tárában az ötvenes évek elején 
megépített lövész-bunkerek 
mentén, ugyanis többet közü-
lük már kitakarítottak és meg-
tekintésre alkalmassá tettek a 
helyi lokálpatrióták. 

A Tornyiszentmiklós és 
Csömödér között húzódó, fu-
tóárkokból, bunkerekből, gép-
puskafészkekből és harckocsi-
lőállásokból álló védelmi rend-
szert még a Rákosi-korszakban 
hozták létre a jugoszláv határ 
közelsége miatt - akkoriban 
elég jeges volt hazánk és Tito 
államának viszonya. A magyar 
hatalom ezen oknál fogva is 
igyekezett védeni a közeli, stra-
tégiai fontosságú lovászi és 
bázakerettyei olajfeldolgozót. 

A déli határvonal mentén 
több, mint hatszáz kilométeres 
hosszúságban húzódó erőd-
rendszer bunkerei különböző 
méretűek voltak, akadt, ame-
lyikbe harckocsi, teherautó, 
vagy légvédelmi lövegek is 
befértek, de voltak több helyi-
ségből álló parancsnoki bun-
kerek, és pár négyzetméteres 
géppuska-fészkek is. Stratégiai 
szempontból fontos közleke-

dési gócpontok közelébe épül-
tek e katonai objektumok. 

Az önkormányzat és a Pá-
ka Értékeiért Egyesület a Za-
laerdő Zrt.-vel közösen most 
történelmi és biológiai tanös-
vényt hoz létre a bunkerek 
mentén, amelyek közül már 
többet kitakarítottak, s az ér-
deklődők számára szabadon 
bejárhatóvá tettek. 

- Törekvéseinket dr. Holló 
József altábornagy, a HM Had-
történeti Intézet és Múzeum 
főigazgatója is támogatja, aki 
már á kezdetektől jelezte, fel-
karolják a védelmi rendszer 
bemutatására vonatkozó ötle-
tünket - mondta Bécs József, 
az egyesület elnöke. - Srágli 
Lajos helytörténész első, a vé-
delmi vonalról szóló kötetének 
bemutatóján beszélgettünk er-
ről először, s már akkor egyet 
értettünk abban, hogy végső 
soron jelentős hadtörténeti 
értékeket képviselnek ezek az 
építmények. Fontosnak tart-
juk, hogy ezeket a létesítmé-
nyeket az utókor is megismer-
je, s megtudják, müyen körül-
mények között, állandó figye-
lemtől övezve éltek itt őseink. 

Most kitakarítottunk több 
bunkert, a környezetüket is 
rendbe tettük, s ösvényt is csi-
náltunk a könnyebb megköze-
líthetőség érdekében. Szándé-
kaink szerint egyfajta közös, 
biológia-történelem tanösvény 
lesz ez. A Zalaerdő Zrt.-vel már 
tárgyalunk is arról, hogy a kör-
nyékre jellemző növényeket 
telepítsenek az ösvény men-
tén, így nem csak a vidék tör-
ténelmét, hanem szűkebb kör-
nyezetük értékeit is megismer-
hetik az ide látogató diákok. 

Molnár László polgármes-
ter, helytörténész jelezte, no-
vember hatodikán a védelmi 
rendszerrel kapcsolatos kon-
ferenciának és kordokumen-
tumokat felvonultató kiállítás-
nak ad otthont a település, 
amely egyúttal Srágli Lajos: 
Erődország című könyvének 
hivatalos bemutatója is lesz. A 
„Magyar Maginot" címet vise-
lő konferencia során a téma 
iránt érdeklődők megtekint-
hetnek egy kordokumentu-
mokból álló gyűjteményt is. 
Negyvenkilenc tablón jelen-
nek meg a védelmi rendszer-
hez kapcsolódó írott, illetve 

Bécs József az egyik 
kitakarított bunkerrel. 
topográfiai anyagok, hiszen 
fotózni abban a korban nem 
lehetett. Molnár László azt 
mondja, elképzelhető, hogy 
vándorkiállítás keretében más 
településekre is elviszik a gyűj-
teményt, ami immár végleg a 
településé. 

Bécs József hozzátette: azt 
remélik, hogy a térség iskolái 
is érdeklődnek majd a védelmi 
rendszer iránt, s bíznak az 
idegenforgalomban is. 

-aha-
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A magyar Maginot 
Az erődrendszerről - Pákán 

A Hadtörténeti Intézet és 
Múzeum, Páka Önkormány-
zata és a Páka Értékeiért 
Egyesület szervezésében kon-
ferenciát és kiállítást szervez-
nek november elején Pákán. A 
témával lapunk is foglalkozott 
korábban, hiszen Srágli Lajos: 
Erődök Páka környékén című 
kötetének 2006-os bemutató-
ján a Lenti és Vidéke munka-
társa is jelen volt. 

- Nagy sikerrel foglalkoz-
tunk korábban a Páka környé-
ki megmaradt erődökkel, és 
mindez a kutatók, történészek 
figyelmét is felkeltette - emlé-
keztet a kezdetekre Molnár 
László polgármester. 

- Az 1948-1958 közötti 
időszak nem is igazán pub-
likált történelmünkben. 

- Valóban így van, ráadásul 
a déli határvédelmi rendszer 
kialakítása éppen az elhelyez-
kedése miatt is homályos folt 
maradt mindeddig. Dr. Holló 

József altábornagy a Hadtörté-
neti Intézet és Múzeum igazga-
tója támogatására többen is 
elkezdtek a múzeum munka-
társai közül foglalkozni a té-
mával és kiderült: komoly 
anyag áll a kutatók rendel-
kezésére. 

- Milyen erődrendszerről 
van szó? 

- Az 1950-es években rend-
kívül feszültté vált a nemzet-
közi helyzet a térségben. A 
addigi szövetségesek két tábor-
ra szakadtak, az alkuk követ-
keztében létrejött szocialista 
tábor - Jugoszlávia külön-
utassága miatt - meggyengült. 
A Rákosi-éra háborús hiszté-
riája miatt a délről várható 
támadás kivédésére semmi-
féle költséget nem kímélő 
erődrendszert építettek ki 
mintegy hatszáz kilométeren 
keresztül. 

- Maradványai még ma is 
láthatóak a falu határában. 

Turisztikai célra szeretnék hasznosítani... 
Hogyan maradhattak fent 
ezek az építmények? 

- Ezek a bunkerek egyrészt 
az említett határmentiség, az 
érintetlenség okán, valamint 
azért, mert az erdőben találha-
tóak, így nem voltak a gaz-
dálkodóknak útban. 

- Milyen továbblépés történt 
az erődrendszer ügyében? 

- Srágli Lajos történészt 
bíztatva feldolgozásra került a 
déli határvédelmi rendszer 
építésének és lebontásának 
egész anyaga, amely ezen a 
címen a konferencián egy 
kötetben bemutatásra kerül. 
Állandó kiállítás nyílik ugyan-
ebben a témában a pákai mű-
velődési házban és a konfe-
rencia előadásai is ezt a témát 
boncolgatják majd. 

- Hogyan történt ennek a 
történelmi időszaknak a 
feldolgozása? 

Egyrészt a múzeum 
anyagainak felkutatásával, a 
levéltári dokumentumok, tér-
képek beazonosításával, majd 
helyszíni bejárással. GPS-rend-
szerrel sikerült felállítani, be-
mérni a koordinátákat, és ez 

alapján lehetett azonosítani 
a fennmaradt építményeket. 
Földdel borított, mohával 
benőtt, 55 évvel ezelőtt emelt 
építményekről van szó, ame-
lyekből sikerült azért néhányat 
látogathatóvá varázsolnunk. Az 
erődrendszer egyébként hosz-
szabb, mint az eredeti francia 
Maginot-vonal, hiszen több 
mint hatszáz kilométer hosszú-
ságú volt a déli határ mentén. 
Csak itt, Zalában maradt meg 
szinte egyedülálló módon, lát-
ható formában. Három objek-
tumot tettünk látogathatóvá, 
egyeztetések folynak a futóár-
kok rendbetételéről az erdé-
szettel, tanösvényt szeretnénk 
kialakítani, és egyfajta turisz-
tikai értéket létrehozni ebből a 
történelem által „itt hagyott" 
múltból. 

- Van ilyenre példa az 
országban? 

- A komáromi, vagy mo-
nostori erőd, csak nagyobb 
formátumban, hiszen már a 
Világörökség részének számít. 
Reméljük, a mi térségünk is 
híres lesz majd erről az erőd-
rendszerről. 



Ötből négyet elloptak 
Több százezerforintos kára keletkezett az önkormányzatnak 

Páka (gyf) - Becslések 
szerint több százezer fo-
rintos kárt okoztak azok 
az ismeretlen tolvajok 
a település önkormány-
zatának, akik eddig négy 
darab vízelvezető árok 
feletti vasrácsot loptak 
el a falu külterületéről. 

A lopások egy részét még 
augusztusban követték el, az 
önkormányzat, ahogy a mos-
tani eset kapcsán, úgy akkor is 
megtette a feljelentést, a nyo-
mozás azonban nem járt ered-
ménnyel, az ismeretlen tettes-
re való hivatkozással meg is 
szüntették. 

- Külterületen történt az 
eset, az Ortaháza felé vezető 
közútról ágazik le egy mező-
gazdasági hasznosítású földút, 
a kettő csomópontját alakítot-
ták ki oly módon, hogy a vízel-
vezető árok fölé vasrácsot he-
lyeztek el - magyarázza még a 
hivatalában a falu polgármes-

Molnár László szerint többen 
lehettek a tolvajok, járművel 

tere, Molnár László. - Össze-
sen öt ilyen rács fedte az árkot, 
ebből kettőt augusztusban, to-
vábbi kettőt pedig most vittek 
el. Az anyagi kár a becslések 
szerint több százezer forintra 

rúg, az igazi problémát azon-
ban nem is ez jelenti, hanem az 
egyedi méret, vagyis a hiányzó 
rácsok pótlása két-három hetet 
is igénybe vehet. 

A polgármester szerint 
ezek a rácsok egyenként is mi-
nimum száz kilót nyomnak, 
így vélhetően több személy és 
valamilyen szállítójármű kel-

Az igazi 
bosszúságot a 
gazdáknak okozták 

lett az ellopásukhoz. Bízik ab-
ban, hogy a rendőrség ezúttal 
eredményesebb munkát vé-
gez. Az igazi bosszúságot 
azonban nem is az önkor-
mányzatnak okozták a tolva-
jok, hanem a gazdálkodók-
nak, akik errefelé közelítették 
meg birtokaikat. 
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Elönthette volna a víz a községet 
Páka (gyf) - Több százezer fo-
rintot költött a Petőfi és Béke 
úti vízelvezető árkok tisztítá-
sára a település önkormány-
zata. A munkálatokat a minap 
fejezték be. 

Mindezt Molnár László 
polgármester mondta el la-
punknak. Beszámolt arról is, 

hogy a feltelt vízelvezető ár-
kok a csapadékos ősz során 
többször is elöntéssel fenye-
gették a falut. A legrosszabb 
helyzet a hegyhátak alatt, a 
Petőfi úton alakult ki, de a Bé-
ke út mentén is szükség volt a 
beavatkozásra. 

Az árkok rendben tartása 

amúgy a lakóingatlanok tulaj-
donosainak feladata lenne, 
ám az önkormányzat ez alka-
lommal átvállalta a terheket. 
A hidak és átereszek tisztítá-
sát azonban már a lakóknak 
kell elvégezniük, és egy ré-
szük már eleget is tett kötele-
zettségének. 
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Páka a bunkerturizmusban bízik 
Magyar Maginot-vonal, amelytől hasznot remél egy dél-zalai falu 

E g y a z e z e r b ő l Fotó: MTI - Varga György 

Az ötvenes években épült 
bunkerek révén lendítené 
föl idegenforgalmát a dél-
zalai Páka. A hadtörténeti 
múzeum segítségével két 
bunkert már látogathatóvá 
tettek, tegnap pedig a déli 
határvidék egykori, 
a hidegháború idején épült 
gigantikus védvonalát 
bemutató kiállítást nyitot-
tak a faluban. 

Boda András Zalaegerszeg 

Magyarország - a harmadik vi-
lágháborútól tartva - 1951-ben a 
déli határvidéken több száz ki-
lométer hosszan vezető erődít-
ményrendszer építésébe kez-
dett. Az akkori árfolyamon hét-
milliárd forintba kerülő munká-
latok során csaknem ezer bun-
kerből, lövegtoronyból, gép-
puskafészekből, lövészárokból 
álló - Szegedtől az Őrségig ve-
zető, 630 kilométer hosszú -
védvonalat alakítottak ki. A tit-
kos építkezéssel alig négy év 
alatt végzett a néphadsereg -
ám a Jugoszlávia felől várt of-
fenzíva elmaradt - a bunkereket 
soha nem használták. A hideg-
háborús feszültség enyhülése 
után aztán téeszek, tanácsok, 
majd gazdák, önkormányzatok, 
erdészetek tulajdonába kerül-
tek a hadászati állások, s folya-
matosan pusztultak. A legtöbb 
bunker mára összedőlt, alig né-
hány száz maradt épen, ráadá-
sul azokat is jobbára vastag 
földréteg borítja. A történészek 
által csak magyar Maginot-vo-
nalnak nevezett erődítmény-
sorból ugyanakkor a véletlen-
nek köszönhetően - a Nagyka-
nizsa és Lenti között félúton lé-
vő - Páka közelében különösen 
sok, tizenhét építmény maradt 

épen. Ezt használná most ki az 
alig 1300 lakosú falu: Páka egy 
szabadtéri múzeum létrehozá-
sával emléket állít a védvonal-
nak, egyúttal megteremti a tér-
ségben a „haditurizmust". 

- A falu költségvetése szű-
kös, a munkanélküliség nagy, 
folyamatosan keressük a kitöré-
si pontokat - mondta Molnár 
László polgármester. Hozzátet-
te: - A bunkereket régóta sze-
rettük volna feltárni, felújítani, 
hogy emléket állítsunk az egy-
kori védvonalnak, de arra csak 
nemrégiben döbbentünk rá, 
hogy ebből akár hasznot is húz-
hatunk. Ha ugyanis a norman-
diai partvonal német hadállásai 
egyfajta turistalátványossággá 
válháttak, akkor talán a pákai 
hidegháborús bunkerek is soka-
kat vonzhatnak, vagyis segít-
hetnek a térség idegenforgal-
mának fellendítésében. 

A faluvezetők felkeresték a 
tervvel a Hadtörténeti Intézet 

és Múzeum vezetését, amely tá-
mogatja a községet. 

- Kapóra jött a pákaiak kez-
deményezése, hiszen magunk is 
szerettünk volna már valami-
képpen emléket állítani a véd-
vonalnak - mondta Holló József, 
a Hadtörténeti Intézet és Múze-
um főigazgatója: - A magyar 
Maginot-vonal ugyanis Európa 
egyik leghosszabb erődítmény-
rendszere, vagyis hadtörténeti 
szempontból különös értéke 
van. Fontos ráadásul azért is, 
mert a védvonal megépítésének 
körülményei, a munka hatalmas 
költsége és az elképesztően 
gyors kivitelezés kiválóan jel-
lemzi a hidegháborús hisztériát. 

Páka önkormányzata és a 
múzeum - együttműködésük 
első lépéseként - tegnap konfe-
renciát tartott az erődítmény-
rendszerről a faluban, majd a 
község művelődési házában 
megnyitottak egy állandó kiállí-
tást a védvonalról. A tárlaton 

fotókkal, fél évszázados légi fel-
vételekkel, korabeli műszaki 
rajzokkal, költségvetési terve-
zetekkel, plakátokkal, térképek-
kel mutatják be a látogatóknak 
az erődítmény történetét. Az 
érdeklődők nemcsak képeken 
láthatják a bunkereket: a kiállí-
tástól alig másfél kilométerre 
két hadászati állást is látogatha-
tóvá tettek a hadtörténeti mú-
zeum munkatársai. Kialakítot-
ták a bunkerekhez vezető ös-
vényt, az építményeket kitaka-
rították, biztonságossá tették, 
lámpával látták el. A tervek sze-
rint - tudtuk meg Holló József-
től - jövőre információs táblá-
kat is elhelyeznek majd a bun-
kerek környékén, az építmé-
nyekbe pedig korabeli fegyve-
rek másait, katonaruhába öltöz-
tetett viaszbábukat helyeznek 
el, hogy pontos képet adhassa-
nak arról, miként is készült a 
néphadsereg a harmadik világ-
háborúra Pákán. 
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Fölösleges bunkerek1 
Az '50-es években építették ki, 625 kilométer hosszan 

A Páka környékén már megtekinthető bunkerekhez, harcálláspontokhoz az intézmény munkatársai el is kalauzolták a résztvevőket 
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Páka - Az ország déli ha-
tárán található, 1951 és 
'55 között épült védelmi 
rendszer volt a témája an-
nak a tudományos konfe-
renciának, amelyet tegnap 
tartottak a településen. 
A Hadtörténeti Intézet 
és M ú z e u m m a l közösen 
szervezett rendezvényen 
Srágli Lajos a témához 
szorosan kapcsolódó, 
Erődország című kötete is 
bemutatásra került. 

A konferenciának helyet 
adó település határában is hú-
zódó védelmi rendszer történe-
tével a Páka Értékeiért Egyesü-
let kezdett el foglalkozni, a 
helytörténeti kutatás keltette 
fel a Hadtörténeti Intézet és 
Múzeum érdeklődését, s az 
együttműködésből jött létre a 

tegnapi konferencia is. A ren-
dezvényen dr. Holló József 
altábornagy, a Hadtörténeti In-
tézet és Múzeum főigazgatója 
bevezető előadásában ismer-
tette a konferencia célját is, 
mondván azzal a védelmi fel-
adatok előkészítésének eszkö-
zeire, illetve helyes és helyte-
len irányaira kívánják 
felhívni a figyelmet. 

- Történelmünk so-
rán számos példa akad 
sikeres és sikertelen 
hadszíntér-előkészí-
tésre - hangsúlyozta 
az altábornagy. - Ezen 
a konferencián tanúi 
lehetünk egy félig sikeres, de 
felesleges, hatalmas energiát 
és pénzt felemésztő magyar 
kísérletnek. 

A bevezető előadást köve-
tően Srágli Lajos, a Magyar 
Olajipari Múzeum nyugalma-
zott igazgatóhelyettese szólt a 
tárgyalt korszak politikai, gaz-

dasági helyzetéről, majd dr. 
Jakus János alezredes az '50-
es évek elejére jellemző hábo-
rús készülődést mutatta be, 
míg a déli védelmi rendszer ki-
építését dr. Suba János alezre-
des ismertette. A tanulmá-
nyokból kiderült, hogy 1951 
és '55 között a déli határvonal 

mentén 625 kilométer hosszan 
épült ki az az erődrendszer, 
amelynek feladata a szovjet 
katonai vezetés által valószí-
nűnek tartott jugoszláv táma-
dás megállítása lett volna. A 
földbe ásott és betonból kiala-
kított erődrendszer építési 
költségei mintegy 6-7 milliárd 

forintot tettek ki abban az idő-
ben, amikor a havi fizetés alig 
két-háromszáz forint között 
mozgott. Ennek a védelmi 
rendszemek elemei a mai na-
pig ismeretlenek, azokat most 
kezdik el feltárni és kategori-
zálni a szakemberek. A Páka 
környékén már megtekinthető 

bunkerekhez, illetve 
más harcálláspontok-
hoz a délután folya-
mán az intézmény 
munkatársai el is ka-
lauzolták a konferen-
cián részt vevőket. 

Az előadások után 
került bemutatásra 

Srágli Lajos Erődország című 
könyve, illetve került átadásra 
az a kiállítási anyag, amely 
szintén a déli védelmi rend-
szer elemeit mutatja be. A tár-
latot a Hadtörténeti Múzeum 
és Intézet Pákának ajándékoz-
ta, a helyi művelődési házban 
tekinthető meg. 

A védelmi rendszerelemei 
a mai napig ismeretlenek, 

azokat most kezdik el feltárni 
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iakdsicsos útvonalak 
A zalai táj szépsége és a népi hagyományok jelentik a fő vonzerőt 

Lenti térsége a lakott helyek 
kicsiny távolsága miatt 
könnyedén bejárható 

A város korábban legin-
kább nemzetközi hírű gyógy-
fürdőjéről volt ismert, ám az 
utóbbi időben egyre szíveseb-
ben keresik fel az aktív turiz-
must kedvelők is. Az elmúlt 
évek tudatos idegenforgalmi 
fejlesztésének köszönhetően 
ma már számos olyan túraút-
vonal található itt, amely akár 
kerékpárral, akár gyalogosan 
bejárva maradandó élmény-
hez juttatja az érdeklődőt. 

A mintegy kilencezer lako-
sával Zala megye negyedik 
legnagyobb városának számí-
tó Lenti térsége az aprófalvas 
településszerkezet, az egyes 
lakott helyek kicsiny távolsá-
ga miatt viszonylag könnye-
dén bejárható. A régió gazdag 
erdősége, hatalmas, összefüg-
gő rétjei kiválóan alkalmasak 
a természetjárásra. Mindezt 
felfedezték a helybéliek is, 
így a közelmúltban nyolc te-
matikus túraútvonalat alakí-
tottak ki, amelyek szinte teljes 

I 
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Az ország délnyugati 
szegletében, közvetlenül 
a szlovén-magyar határ 
szomszédságában meg-
búvó Lenti és környéke 
hazánk legérintetlenebb 
természeti területei közé 
tartozik. A térség adottsá-
gai, a történelmi és nép-
rajzi értékek számos lát-
nivalót, programlehető-
séget nyújtanak az öve-
zetbe látogatók számára. 

egészében behálózzák a térsé-
get. Szintén a bakancsos turiz-
must karolja fel a jelenleg is 
futó Zalanka projekt, amely a 
szomszédos régiókkal - dél-
ről Letenye térségével, észak-
ról pedig az Őrséggel - köti 
össze a Kerka völgyét. 

A kijelölt túraútvonalak 
egyike éppen a Kerka-patak 
folyását követi végig, a lankás 
dombok között megbúvó fes-
tői szépségű Magyarföldtől 
egészen a Mura mellett fekvő 
Kerkaszentkirályig. A patak 
mente tele van védett növé-
nyekkel, ritkán látható álla-
tokkal, de maga a táj is lenyű-
göző. A túraútvonalak egyike 
a vétyemi ősbükköst is érinti, 
amely azért kuriózum, mert 
Európában nincs még egy 
ilyen erdőtársulás, amely e 

tengerszint feletti magassá-
gon alakult ki. A vétyemi ős-
bükkösben tett túrát kiegészít-
hetjük a környező szőlőhe-
gyek felkeresésével, a Torma-
földe melletti birtokok gazdái 
borkiméréssel is fog-
lalkoznak. 

Páka környékén a 
település híres szülöt-
te, Öveges József Kos-
suth-, SZOT- és Pro-
métheusz-díjas fizi-
kaprofesszor által szin-
tén gyakran látogatott 
helyekre kalauzol el a kijelölt 
túraútvonal, az Őrség, a Gö-
csej és a Hetés találkozásá-
nál fekvő Csesztregről kiin-
dulva pedig akár a szomszé-
dos Szlovéniába is átrándul-
hatunk. 

évszázadokra visszanyúló 
emléket őriz, amelyet egy-
egy hosszabb-rövidebb túra 
alkalmával szintén érdemes 
felkeresni. Már önmagában a 
lakott helyek kialakulása ér-
dekes, a földrajzi adottságok 

mátus. Ahol templom nem 
épült, ott a kápolnák adták a 
vallásgyakorlás helyszínét. 
Ugyancsak a környéken élők 
méíy vallásosságát mutatják a 
haranglábak, a szoknyás, fa-
zsindelyes változatot éppúgy 
megtaláljuk, mint a téglából 
vagy kőből építettet, de útszé-
li keresztek sokaságával is ta-
lálkozhatunk túránk során. 

A paraszti munkafolyama-
tok jellegzetes eszközeit 
eleinte többnyire maguk ké-
szítették az emberek, akár-
csak a mindennapi életmód 
használati tárgyait. Később 
megjelentek a kézművesség 
tárgykörébe tartozó foglalko-
zások, a fazekasok, szíjgyár-
tók, kovácsok is. A paraszti 
életmód sajátosságait és a 
munkaeszközöket a lenti, no-
vai és szentgyörgyvölgyi 
helytörténeti gyűjtemények, a' 

miatt a térségben letelepedett 
emberek elsősorban a domb-
hátalíra építkeztek. A törté-
nelmi múlt emlékei még a vá-
rak és kastélyok, amelyek 
egyrészt védelmi célokat 
szolgáltak, ugyanakkor ura-
dalmi lakhelyként is funkcio-
náltak. Közülük ma a szécsi-
szigeti Andrássy-Szapáry-
kastély látogatható, de az egy-
kori pákai uradalmi központ 
is felújításra került, ám ez ma 
már magánkézben van. 

A kastélyok mellett a vi-
szonylag épen maradt kúriák 
is díszei a térségnek, ugyan-
akkor romos állapotú épület-
ből is szép számban találunk 
itt. A földműves és állatte-
nyésztő lakosság vidékektől 
eltérően más és más módon 
építkezett. Az Őrségben kó-

disállásos házak, a 
Hetésben a zsúpos, 
faboronás épületek 
voltak a jellemzőek. 

A Kerka völgyé-
ben élők mélyen val-
lásos, istenfélő és ha-
gyományaikat tisz-
telő emberek voltak. 

A települések többségében ta-
lálható több száz éve épült 
templom, Lentiben, Csesztre-
gen, Pákán._ Szécsiszigeten, 
Tornyiszentmiklóson és No-
ván katolikus, Szentgyörgy-
völgyön és Kerkafalván refor-

csesztregi, rédicsi és páka-dö-
meföldi tájházak őrzik, a kéz-
művesség hagyományaiba 
pedig a hetési szőttest készítő 
íenti Hácskó Imréné, illetve a 
szentgyörgyvölgyi Csótár 
Rezsó fazekas műhelyében te-
kinthetünk be, de számos tele-
pülésen művelik ma is a fa- és 
csontfaragás, a szövés és hor-
golás mesterségét. 

FOTÓ: A SZERZŐ 

A térség a már említett ap-
rófalvas településszerkezet, 
illetve a történelmi sajátossá-
gok, a trianoni békediktátum 
következményei, a szigorúan 
őrzött határsáv miatt számos 

Bakancsos turisták Torma-
földe térségében (fent). 
Csótár Rezső műhelyében. 
Szentgyörgyvölgyön a faze-
kasság mesterségének tit-
kait leshetjük e! (balra). 
Mellette egy csesztregi pász-
torház látható 

! 
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magyar 
A déli erődrendszer 
Dr. Holló József Ferenc, a Hadtörténeti 
Múzeum főigazgatója és dr. Jakus Já-
nos, a kutatóosztály vezetője a pákai 
konferencián. H 7. oldal 
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A hidegháborús korszak 
mementójaként húzódik végig 
az ország déli határa mentén 
az a közel 6 3 0 kilométernyi 
erődrendszer, melyet 1951 
és 1955 között mintegy hét-
milliárd forintból építtetett 
meg szovjet nyomásra hazánk. 

Bunkerrendszer volt a 
téméja a héten Pákán 
tartott, könyvbemu-
tatóval egybekötött 

konferenciának. 
Magyar Maginot - ezt a ne-

vet kapta az az erődítmény-
rendszer, amelynek egyes ele-
mei még a témában jártas 
szakemberek, így a Hadtörté-
neti Intézet és.Múzeum mun-
katársai előtt is ismeretlenek. 
A bunkerek feltárása olyan-
nyira folyamatos, hogy az 
egyik elemére például a kon-
ferenciát megelőző napon ta-
láltak rá a hadtörténészek. 

A Magyar Maginot-nak ne-
vezett erődrendszer nem az 
egyetlen védvonal, amely a 
magyar hadtörténet során ke-
letkezett, a második világhá-
ború idején - még az ország 
hadbalépése előtt - épült ki 
a Keleti-Kárpátok védelmi 
rendszere. MindeiTŐl dr. Hol-
ló József Ferenc altábornagy, 
a budapesti Hadtörténeti Inté-
zet és Múzeum főigazgatója 
beszélt, aki részletesen szólt a 
véderődrendszerek általános 
struktúrájáról is. 

Az altábornagy azt is el-
mondta, a déli határszakasz 
kiépítésének indokához is-
merni kell a híres-hírhedt '50-

es évek katona-politikai fo-
lyamatait. A főigazgató sze-
rint a hidegháborús évek 
szükségszerű velejárója volt 
az állandó ellenségkép, s a fő 
veszélyt hazánk - részben 
szovjet nyomásra is - akkor a 
különutas szocialista felfo-
gást dédelgető Jugoszláviá-
ban találta meg. 

- Ettől kezdve a háborús 
hisztériakeltés propagandájá-
nak felhasználásával szabad-
dá vált az út a hadsereg-fej-
lesztési programok futósza-
lagon történő gyártására, il-
letve az ország erőforrásainak 
jelentős részét felemésztő 
védelmi beruházások megva-
lósítása előtt - mondta dr. 
Holló József Ferenc. - Elkez-
dődött tehát a gigászi fortifi-
kációs építkezési őrület, 
amely ma már a hidegháború 
mosolyra fakasztó negatív 
példája. 

- A vezérkar a déli határ-
szakasz védelmét úgy tervez-
te meg, hogy az biztosítási öv-
ből és egy fő védőövből állt -
ismertette a részleteket dr. Ja-
kus János alezredes, aHadtör-
téneti Kutatóosztály vezetője. 
- A védelmi berendezések 
műszaki kivitelezése is ennek 
megfelelően vette kezdetét. A 

erődrendszer 

déli határ mentén folyó erődí-
tési munkálatok egyes forrá-
sok szerint 5-6 milliárd, míg 
mások szerint 7 milliárd fo-
rintot emésztettek fel. Eköz-
ben például 1952-ben az 
erőltetett hadsereg-fejlesztés 
költségei és a védelmi jellegű 
kiadások elérték az ország 
költségvetésének 24-25 szá-
zalékát. 

Dr. Jakus János szólt arról 
is, hazánk nem készült első tá-
madó hadművelet megindítá-
sára Jugoszlávia ellen, ezt a 
megállapítást támasztja alá a 
védelmi vonal kiépítése is. A 
korabeli katona-politika sok-
kal inkább azzal a forgató-
könyvvel számolt, hogy a bé-
ketábor - a Varsói Szerződés-
ben tömörült - országok csa-
pásmérő erőit Jugoszlávián, 
az úgynevezett Ljubljanai ka-
pun át támadják meg az „im-
perialista" országok. 

- A déli határvédelmi rend-
szer a szovjet védelmi elvek-
nek felel meg - magyarázta 
tovább dr. Suba János alezre-
des, a Hadtörténeti Térképtár 
vezetője. - Kiépítése súlyo-
zottan a Duna-Tisza közén és 
a Lenti-Nagykanizsa vona-
lon történt meg, vagyis a tá-
madásra leginkább alkalmas 
területen és a zalai szénhidro-
génmezők védelme érdeké-
ben. 

Az alezredes a védelmi 
rendszer elemeit is részlete-
sen bemutatta, az egy elő-
térből, illetve három védőöv-

ből állt. Ez utóbbi mélysége 
10 és 25 kilométer között 
váltakozott, dr. Suba János 
szerint, ezért kell védelmi és 
nem erődrendszernek ne-
vezni. A zalai bunkerek, va-
lamint a harckocsik és a 
támadó gyalogság elleni 
szilárd akadályok. kiépítése 
zömében 1952-ben történt 
meg. 

A déli határvédelmi rend-
szert mutatja be a Magyar 
Olajipari Múzeum nyugalma-
zott igazgatóhelyettese, Srág-
li Lajos által írt Erődország cí-
mű kötet is. 

terve már 1948 novemberére 
elkészült, ám azt csak 1949. 
augusztus 22-én terjesztették 
fel jóváhagyásra. 

Az építési munkálatokat 
1952 elején nyolc műszaki 
zászlóalj kezdte meg, a hadse-
reg felső vezetése és a szovjet 
tanácsadók rendszeres ellen-
őrzése mellett. A fővédőöv-
ben összesen 5447 erődítési 
elem épült, az előtérben, illet-
ve az úgynevezett vezetési 
pontokon és akadálycsomó-
pontokon kiépült létesítmé-
nyekkel együtt pedig 625l-re 
rúg számuk. 

- Az óriási költséggel és 
sok szenvedés árán felépült 
erődrendszert elkészülte után 
soha nem használták - vonta 
le a konklúziót Srágli Lajos. -
Az erődök egy része már elké-
szülte után alkalmatlannak bi-
zonyult, az objektumok őrzé-
sére, karbantartására nem for-
dítottak gondot. Elteltek avar-
ral, benőtte a gaz, rókák 
tanyájává váltak. 

- A déli országhatártól 15 
kilométeres mélységben ke-
rült kijelölésre az úgynevezett 
határsáv - magyarázta a 
szerző. - Ebbe hat megye 15 
járása került, mintegy 310 te-
lepüléssel. Kiterjedése körül-
belül 9 ezer négyzetkilométer 
volt, s mintegy 290 ezer ál-
lampolgárt érintett. 1950. júli-
us elsejétől a határsávban 
csak erre a célra kiállított iga-
zolvánnyal lehetett tartózkod-
ni. 

Srágli Lajos könyvében 
szólt arról is, hogy a határvé-
delem műszaki munkáinak 

FOTÓ: A SZERZŐ 
GRAFIKA: Bozó PÉTER 

Dr. Holló József Ferenc 
altábornagy (jobbra fönt) 
az egyik bunkernél. Az 
eró'drendszer az ötvenes 
években épült ki 
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Konferencia a Pákát ölelő erődrendszerről 
Kiállítással és könyvbe-

mutatóval egybekötött kon-
ferenciára került sor Pákán 
a déli határvédelmi rendszer 
helyben is megtalálható be-
tonerődítményeiről. - Fon-
tos témában tartjuk meg mai 
konferenciánkat, hiszen a kö-
zelmúlt történelmi esemé-
nyeinek nyomait kutatjuk, 
mégis milyen keveset tud-
tunk mindeddig az itt hú-
zódó védelmi rendszerről. 
Akik itt éltek annak idején, 
azok vagy nem emlékeznek 
rá, vagy meg voltak félemlít-
ve, a fiatalabb korosztály pe-
dig nem ismeri az erődítmé-
nyek történetét. Nem eshe-
tünk abba a csapdába, hogy 
itt van a falu határában, de 
nem foglalkozik vele senki. 
Ma még fellehetők az erőd-
rendszer kutatható forrásai, 
melynek ez a kiállítás és a 
kötet is emléket állít - mond-
ta lapunknak Molnár László 
polgármester. 

Az első előadó dr. Holló 
József altábornagy, a Hadtör-
téneti Intézet főigazgatója 
volt, aki beszédében az erőd-
rendszerek történelmi hátte-

rét világította meg, például 
összehasonlította a végvár-
rendszerek védelmi szerepét 
a modern katonai felfogással. 
Kiderült, hogy a védelmi 
rendszerek védői mindig 
hátrányban vannak a táma-
dókkal szemben, így gyakor-
latilag egyetlen ilyen rend-
szer sem tudta megoldani azt 
a feladatot (gondoljunk a ha-
talmas Sztálin-vonalra, amely 
nem tudta megállítani a né-
meteket, a Maginot vonalat 
pedig egyszerű megkerülés-
sel vették be Franciaország-
ban), amiért költségeket 
nem kímélve megépítették. 

Srágli Lajos az „Erődrend-
szer" című kötet szerzője 
gondolataiban elsősorban a 
politikai, gazdasági hátte-
rét mutatta be a kornak, 
amelyben létrejött a védelmi 
vonal. Dr. Jakus János és dr. 
Suba János katonapolitikai 
szemszögből mutatták be a 
védelmi vonalat, felvázolva 
a korabeli katonai gazdasá-
gi mutatókat, fegyverkezési 
szempontokat. 

A témában állandó kiál-
lítást is nyílt a helyi mű-

velődési házban. Ennek to-
vábbi sorsáról ismét Mol-
nár László polgármestert kér-
deztük. 

- Ez a kiállítás most Nagy-
kanizsára, a Halis könyvtárba 
kerül, egyrészt fontos, hogy 
szélesebb körben is megis-
merjék, másrészt pedig kü-
lönböző programjaink miatt 
ideiglenesen le kellene bon-
tanunk. A jövő év elején 
ismét megtekinthető lesz ki-
állításunk helyben, valamint 
tovább folytatjuk a kutató 
munkát. 

- Milyen terveik van-
nak még? 

- Előkészítjük egy turis-
ta térkép megjelenítését, 
amelyhez ismét egy szakértő, 
dr. Négyesi Lajos végez majd 
méréseket a térségünkben. 
Ez utóbbi munka eredmé-
nyéből egy turisztikai kiad-
vány is készül, amely a Had-
történeti Intézet „Csatate-
rek" sorozatában fog megje-
lenni. Hosszabb távon ezen a 
déli határvonalon GPS rend-
szerrel kiépített túraútvona-
lon is gondolkodunk, ahol 
gyalog, vagy kerékpárral be-
járva is megtekinthetők lesz-
nek az értékeink. 

DJ. 

A hasznosításon fáradoznak 
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Előbújnak a bunkerek 
BUNKER. így nevezték a zalai határ mentén élők 
azokat a földből kikandikáló vasbeton építményeket, 
amelyek az '50-es évek „láncos kutya"-korszakában 
az imperialisták támadásától lettek volna hivatottak 
megvédeni a népi demokratikus tömböt. 

Mai szemmel a hadtörténészek őrü-
letnek nevezik a tervet, azt a ha-
talmas, fölösleges költséget, ame-
lyet Rákosiék áldoztak szovjet 

akaratból Európa egyik leghosszabb, 630 kilo-
méteres erődrendszerének létrehozására. A ku-
tatók 6-7 milliárd forintra becsülik ennek 
nagyságrendjét, amely az akkori jövedelmi és 
árviszonyokat tekintve horribilis összegnek 
számított. A nevezetes Maginot-vonal hossza 
350 kilométer volt, s haszontalannak bizo-
nyult. 1955 őszétől aztán megindult a rendszer 
lebontása, de maradványai azóta is fellelhetők. 
Páka határában 19-et számláltak össze a Páka 
Értékeiért Egyesület tagjai. Nekik jutott eszük-
be három éve, hogy kezdeni kellene valamit a 
rókatanyákká vált bunkerekkel. 

A kezdeményezésben az egyesület partne-
rekre talált helyben és a HM Hadtörténeti Inté-
zet és Múzeum szakembereiben. Holló József 
altábornagy, főigazgató kötődik ehhez a vi-
dékhez, hosszú ideig Lenti mellett, a zajdai lak-
tanyában szolgált. A védelmi rendszer feltárá-
sa a nyugati végeken indult, s az iratok, doku-
mentumok, térképek felhasználásával igen sok 
anyag összegyúlt. E dokumentumokból állan-
dó kiállítást ajándékozott Pákának a Hadtörté-

neti Intézet és Múzeum, amelyet konferencia 
keretében nyitottak meg a falu művelődési há-
zában. Molnár László polgármester örömét fe-
jezte ki, hogy a történelemnek e szeletét a falu-
ban tanulmányozhatják az érdeklődők, s a falu 
határában lévő bunkereket is meg lehet nézni. 

A kutatómunka jeles szakértői: Holló József 
altábornagy, Srágli Lajos történész, Jakus Já-
nos alezredes, dr. Suba János alezredes foglal-
ták össze előadásaikban az '50-es évek véd-
rendszerének történetét, s ez alkalomra készült 
el Srágli Lajos Erődország című, részletes tér-
képmellékleteket tartalmazó könyve is. 

A konferencia résztvevői együtt indultak 
bunkernézőbe a csokmai erdőbe. A csömödéri 
hidat jól belátható helyen zászlóalj-parancs-
noki figyelő, géppuskabeálló, tüzelőállás és 
fedezék, tüzérségi tüzelő, majd lövegtüzelő 
tárult szemünk elé. Gyertya fénye világította 
meg a mintegy hatvan centiméteres falú, föld 
alatti, szűk, alacsony fülkéket - jó volt arra 
gondolni, hogy valójában soha nem használ-
ták semmire. A szakértők szerint az erődök je-
lentős része nem is felelt meg a követelmé-
nyeknek. Sem tervezésük, sem megépítésük 
során nem jártak el körültekintően - olvasha-
tó a történész könyvében. 

A Páka Értékeiért Egyesületnek köszönhető, hogy ma már látogathatók a bunkerek 

A kanyargós lövészárok nyomvonala jól 
látszik. Míg visszaértünk az útra, Holló tábor-
nok, címzetes egyetemi tanár lelkesen újsá-
golta, hogy a térképek alapján előző nap egy 
újabb objektumra találtak. Gyorsan kitisztí-
tották, így azt is meg lehet tekinteni. 

Bécs József, a Páka Értékeiért Egyesület 
elnöke elmondta, eddig a falu határában lé-
vő 19 bunkerből 14-et ismertek - most itt 
van az újabb. Feltáiják, kitisztítják a beton-
építményeket, és történelmi tanösvényt ala-
kítanak ki, hadd ismeijék meg a fiatalok kör-
nyezetük múltját. Turistákat is szívesen fo-

gadnak, a bejelentkező csoportok vezetését 
megszervezik. A Zalaerdő Rt.-vel pedig arról 
tárgyalnak, hogy beültetik az útvonalat a 
tájra jellemző növényekkel, így történelmi-
botanikai tanösvény szolgálhatja az oktatá-
si-turisztikai célokat. Holló József tábornok-
tól azt is megtudtuk, hogy a hadtörténeti 
osztály az öt megyén áthúzódó védelmi vo-
nal kutatásának negyedénél tart, s az egyko-
ri jugoszláviai túloldallal is felvették a kap-
csolatokat, hiszen ott is maradhattak nyo-
mai a hidegháborúnak. 

Bozsér Erzsébet 



Húsz éve nem tudják átadni a páka-
dömeföldei tájházat, ugyanis vagy a 
hatóságoknak nem tetszettek az elvég-
zett munkálatok, vagy a pénz fogyott el. 
Most is ez történt, ám szerencsére már 
abban a fázisban van a rekonstrukció, 
hogy elképzelhető: jövőre lezárul a táj-
ház húsz év óta tartó kálváriája. 

- 1972-ben mi, akkori pákai fiatalok 
létrehoztunk itt egy helytörténeti szak-
kört, ami abban az időben nagy divat 
volt - idézi fel a kezdeteket Molnár 
László polgármester. - Ez egyfajta 
mozgalom volt az országban, honisme-
reti és helytörténeti szakkörök alakultak 
mindenfelé. Hogy valamiféle bemuta-
tóhely legyen itt, és hogy az általunk 
összegyűjtött meglehetősen nagy anya-
got valahol elhelyezhessük, az akkori 
tanácselnök, Szabó Józsi bácsi felve-
tette, hogy kellene egy jó állapotú pa-
raszti lakóházat vásárolni a környéken. 
Adódott is egy kiváló lehetőség, a 
pördeföldei volt kocsma, amely eredeti 
állapotában maradt fenn a XIX. század-
ból. Ez azért lett volna kuriózum, mert a 
Somogy rettegett betyárjaiként ismert 
Patkó-testvérek, Pista és Jancsi közül 
valószínűleg az utóbbi a társaival itt 
járt, s kisebb csatát vívott a csendőrök-
kel. Két csendőr meg is halt. Ezért is jó 
lett volna megvásárolni, ám a tulajdo-
nosokkal nem sikerült megegyezni, 
közben az épület lassan összedőlt. 

Ezt követően járt kint nálunk a 
Göcseji Múzeum akkori igazgatója, 
Szentmihályi Imre, vele pedig azon 
gondolkodtak, hogy a mostani pákai ét-
terem helyén lévő, akkor még üres te-
rületen felépítenek egy rekonstrukciót. 
A segítség meg is lett volna, de mivel 
Isten malmai lassan őrölnek, ez a terv 

V. 

JÖVÓ NYÁRON ATADNAK A „NAGYKORUVA ERETT" TÁJHÁZÁT 

Húsz év kálváriája 

Molnár László polgármester bizakodik. 

is semmivé foszlott. Közben meghalt 
Dömeföldén az utolsó zsúpos ház gaz-
dája, s az örökösök eladták az épületet 
a tanácsnak, akkori értéken tizenkét-
ezer forintért. A környéken élők segít-
ségével valamilyen szinten rendbe hoz-
ták az ingatlant, ám a nyolcvanas évek-
re látszott, hogy a zsúp tönkrement, s 
más, komoly problémák is jelentkez-
tek. A Göcseji Múzeum pályázaton 
pénzt nyert a felújításra, melynek során 
új zsúpot és betonalapot is kapott a füs-
tös konyhából és egy szobából álló ház, 
amihez a XIX. század fordulóján tulaj-

donosa egy szobát is hozzáépített. Ma 
is jól látszik a toldás. 

Azonban ahelyett, hogy a sikertörté-
net itt véget ért volna, elkezdődött a 
dömeföldi ház kálváriája. L. Szabó 
Tünde, a volt kaposvári főépítész készí-
tette el annak a rekonstrukciónak a ter-
vét, amely alapján az elmúlt húsz év-
ben folyamatosan készült volna az épü-
let, azonban Molnár László szerint min-
den évben oly módon történt valami, 
hogy tulajdonképpen minden maradt 
ugyanúgy. Előrelépés tehát nem sok 
volt, vagy még annál is kevesebb. 

- Néhány évvel ezelőtt úgy döntöt-
tünk, hogy újra nekivágunk a munká-
nak, s elődöm ismét megterveztette a 
rekonstrukciót. Bővítenénk az épüle-
tet, kályhát építünk be, a munkálatok 
jelenleg is folynak. Próbáltunk pályá-
zatot találni a célra, de nem sikerült, 
ezért sajnos, úgy tűnik, a bővítést pénz 
hiányában most nem tudjuk megolda-
ni. A bővítés - ami egy esőbeálló 
megépítését jelenti - mintegy két-két 
és fél millió forintba kerülne. Ha az 
anyagot valahogy meg tudnánk sze-
rezni, akkor a környékbeli ácsok segít-
ségével olcsóbban kivitelezhető lenne 
a dolog, de akkor is belekerülne mint-
egy másfél millió forintba. Szerencsé-
re a konyhai kemence már elkészüli, a 
szobába kerülő kályha szemeit pedig 
most készíti egy keramikus. Azt remél-
jük, hogy a fejlesztés révén be tudunk 
kapcsolódni a kerékpáros turizmusba. 
A bolt ugyanis közel van, a kerékpáros 
ott be tud vásárolni, a tájháznál pedig 
megpihenhet, s ha ideje engedi, meg-
nézheti az Üveges-gyűjteményt is. 

Molnár László azt mondja, ha a 
kemence és a kályha elkészül, jövőre 
visszahozzák a Göcseji Múzeum által 
őrzött néprajzi gyűjteményt, s talán 
végre, húsz év múltán berendezhetik 
a dömeföldei tájházat. 

H. A. 
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Wesendorfi vendégek Pákán 

Kirándulás Pannonhalmán. 
Immár tizenkilencedik 

éve találkoznak a Pákai 
Magyar-Német Baráti Kör 
és a wesendorfi hasonló 
egyesület tagjai baráti 
eszmecserére, mely talál-
kozó legutóbbi házigazdája 
Páka volt. A részletekről Lu-
kács Tibor, a helyi egye-
sület elnöke számolt be 
lapunknak. 

- A Park vendéglőben 
tartott fogadással kezdőd-
tek programjaink egy va-
csorával, majd a vendé-
geink a helyi családoknál 
foglalták el szálláshelyeiket. 

- Mindez azt jelenti, 
hogy a falu lakossága is 
tevékenyen részt vesz a 
kapcsolatok ápolásában? 

- Régi hagyományokra 
nyúlik vissza ez a kapcso-
latépítés, igaz barátságok 
alakultak ki az évek folya-
mán, és szívesen látjuk né-
metországi vendégeinket. 

- Milyen programokat 
szerveztek a találkozóra? 

- Bizonyára emlékezetes 
marad a háromszéki ká-
polnához szervezett kirán-
dulásunk, ahol szürettel, 
gulyásfőzéssel egybekötött 
egész napos látványosságok 
szolgálták a kikapcsolódást. 
Alsószászországban, ahon-
nan vendégeink érkeztek, 
még nem is láttak ilyen he-

gyi szüretet, amely felénk 
hagyományos. A következő 
napon szabadprogramok 
voltak majd Pannonhalmá-
ra kirándultunk vendé-
geinkkel. Itt az apátság és 
egyéb látványosságok meg-
tekintése volt a program, és 
ugyancsak kitűnő hangu-
latban telt a napunk. 

- Mióta tartják fent 
németországi barátaikkal 
a kapcsolatot? 

- Immár tizenkilenc éve 
vettük fel a kapcsolatot 
egymással, akkor a Német-
országban eltemetett kato-
nák sírjának ápolása okán, 
és mi sem bizonyítja job-
ban találkozásunk termé-
kenységét, hogy 1992-től a 
két település iskolája is 
külön kapcsolatokat ápol 
egymással. 

DJ-
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Kifosztotta 
a játékgépet 
Páka (hp) - Az ablakot 
befeszítve hatolt be is-
meretlen tettes egy ven-
déglátóegységbe vasár-
napra virradóra Pákán, 
ahol feltört egy játékgé-
pet, és körülbelül 30 
ezer forint készpénzt tu-
lajdonított el. 

Kistérségi bemutató 
Páka (gyf) - Egyéves kiha-
gyást követően idén újra meg-
rendezi hagyományos tava-
szi kulturális bemutatóját a 
Közép-Zala Kistérségi Tár-
sulás. A rendezvény időpont-
jának a szervezők március 
29-én választották. A feszti-
vál helyszíne ismét a pákai 
művelődési ház lesz, Nyakas 
István társulási elnök elmon-
dása szerint ugyanis a kistér-
ig k - 2oof S> 

ség területén ez a legnagyobb 
közművelődési intézmény. 

- A Közép-Zala Kistér-
ségi Társuláshoz 15 telepü-
lés tartozik, így joggal bízha-
tunk abban, hogy tartalmas 
és színvonalas produkciókat 
láthatunk - sorolta a telepü-
lési szövetség vezetője. -
A gyermekcsoportok mellett 
számítunk a felnőtt közremű-
ködőkre is. 

.u 
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Felújítják a sportházat 
Páka (gyf) - Kétmil l ió fo-
rintot fordít a sportház 
felújítására a település 
önkormányzata. A héten 
megkezdett munkálatok 
egyelőre csak a legszük-
ségesebb beavatkozá-
sokra korlátozódnak. 

A sportházat több mint 20 
éve építették, s mint azt Mol-
nár László polgármester ki-
emelte: az azóta eltelt idő sok 
nyomot hagyott rajta. 

- A gépészeti rendszer tel-
jesen leromlott, a melegvizet 
elavult, szinte hetente javításra 
szoruló villanybojlerek szol-
gáltatták, a fűtést pedig eddig 
egyedi fatüzelésű kályhákkal 
oldottuk meg - sorolta a tele-
pülés polgármestere. - Mind-
ez a kor színvonalának már ke-
vésbé felel meg, de a felújítást 
mégis az állandósuló műszaki 
problémák elhárítása miatt 
kellett megkezdenünk. 

Molnár László hozzátette: a 
felújítás során a szennyvízrá-
kötéseket szintén kijavítják, a 
kivitelezéssel megbízott hely-
beli vállalkozónak, illetve az 
önkormányzat által foglalkoz-
tatott munkásoknak e héten 
éppen ez a feladata. 

A munkálatok során a szennyvízrákötéseket is kijavítják 

- Az épületet folyamatosan 
használjuk, labdarúgócsapa-
tunk jelenleg a megyei másod-
osztályban játszik - folytatta a 
község önkormányzati vezető-
je. - Éppen ezért szeretnénk a 
legszükségesebb beavatkozá-
sokra korlátozódó munkálato-
kat még a tavaszi szezonkez-
dés előtt befejezni. 

A felújítás várhatóan két-

millió forintba kerül, ezt az 
összeget az önkormányzatnak 
saját költségvetéséből kell biz-
tosítania. Az épület átalakítá-
sát a település önkormányzata 
a későbbiekben akadálymen-
tesítéssel és más praktikus fel-
adatok elvégzésével folytatná, 
az ehhez szükséges pénzt 
azonban már pályázaton sze-
retnék előteremteni. 

Hosszú távú megoldást jelenthet 
Újra összefognak a mikrotérség falvai a vizek elvezetésére 

Gutorfölde (gyf) - Össze-
fogással képzeli el a Kö-
zép-zalai Kistérségi Tár-
sulás több települése is 
a csapadék- és belvízel-
vezetési problémák meg-
oldását. A feladat anyagi 
terheinek fedezetére pá-
lyázatot nyújtanak be. 

Mindezt Nyakas István tár-
sulási elnök mondta el la-
punknak. Arról is beszámolt, 
hogy a csapadék- és belvíz az 
elmúlt években az érintett 
községek szinte mindegyikén 
okozott már károkat. A most 
kiírt pályázattal több tíz évre 
megoldhatják a vízelvezetést. 

- Közismert tény, hogy a 

Közép-zalai Kistérségi Tár-
sulás falvai dombok között te-
rülnek el, s rendszeresen 
elönti őket a hirtelen lezúduló 
csapadék, illetve a vele érkező 
iszap és sár - sorolta Nyakas 
István. - Többször is vis 
maior kérelmet nyújtottunk 
be, de azzal csak a károkat 
tudtuk elhárítani, az igazi cél 
viszont a megelőzés lenne. 

Mivel a közös pályázatnak 
nagyobb az esélye, részben 
ezért is döntöttek az összefo-
gás mellett. Ugyanakkor azt is 
szem előtt tartották, hogy a ki-
sebb települések a minimális 
értékhatár miatt a pályázaton 
önállóan nem tudtak volna 
indulni. A kistérségi társulás 

már többször élt a közös prog-
ram lehetőségével, így újítot-
tak fel haranglábakat, út menti 
kőkereszteket és szabadidős 
programokra nyertek támoga-
tást. Jelenleg az általános is-
kolát üzemeltetik mikrotérsé-
gi összefogással. 

- Szakemberekkel most 
készítünk felmérést - folytat-
ta Nyakas István. - A tervek 
szerint árkolásokra, átereszek 
és egyéb műtárgyak kiépíté-
sére volna szükség, illetve 
egészen a patakokig szeret-
nénk megoldani a vízelveze-
tést. Emiatt várhatóan több 
tízmillió forintra volna szük-
ség, aminek maximum 85 szá-
zaléka nyerhető a pályázaton. 

fel, s már akkor is pá-
lyáztak az akadálymen-
tesítésre, ám akkor igé-
nyüket formai hiba mi-
att elutasították. A beru-
házás várható költsége 
az épület jellege miatt 
körülbelül ötmillió fo-
rint lesz. 

Kicserélik 
a vízvezetéket 
Páka (gyf) - Az orvosi 
rendelő vízvezeték-há-
lózatának cseréjét ter-
vezi a település ön-
kormányzata. Molnár 
László polgármester el-
mondta, a munkálatokat 
a csövek elhasználódása 
indokolja. A mintegy 
200 ezer forint értékűre 
becsült felújítást saját 
költségvetése terhére 
végezteti el a község. 
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Páka jó szívvel gondol rá 
Elhunyt Németh Károly, a Kádár-korszak egyik vezető politikusa 

Budapest (mti) - Életének 
86. évében elhunyt Né-
meth Károly, a Kádár-
korszak egyik vezető poli-
tikusa; a halálhírt a csa-
lád közölte az mti-vel 
csütörtökön. Németh 
Károly 1922. december 
14-én született Pákán. 

Németh Károly (1922-2008) 

1987-88-ban az Elnöki Ta-
nács elnöke, államfő volt, 
1958-88 között országgyűlé-
si képviselőként is tevékeny-
kedett. 

Pákán Németh Károlyra 
mindenki jó szívvel gondol, 
hiszen sokat segített a falunak 
- mondja a település polgár-
mestere, Molnár László. 

- A nagyszüleimtől tudom, 
annak idején sokat vívódott 
azon, hogy elfogadja-e a fel-
ajánlott posztot - így Molnár 
László. - 1945 után először 
helyben lett párttitkár, majd 
Novára került, ám amikor tá-
volabbra kellett költöznie, 
nem akarta elfogadni a fel-
ajánlott tisztséget. Talán azért, 
mert jól érezte magát itthon, 
aktívan részt vett a közéletben. 

Páka önkormányzati veze-

tője azt is hozzátette: a faluval 
továbbra is megmaradt köz-
vetlen kapcsolata, bármi hiva-
talos minőségben járt Zalá-
ban, a régi ismerőseit mindig 
szívesen fogadta. Amíg roko-
nai éltek a településen, addig 
évente hazajárt, általában es-
te, sötétedés után. 

- Az sem titok, hogy a köz-
ség többször is kérte segítsé-
gét - folytatta Molnár László. 
- Neki köszönheti Páka a mű-
velődési házat, ennek 1967-es 
avatására el is jött, s gyermek-
ként én is voltam a színpadon. 
Emlékszem arra is, hogy 
mindannyiunkkal kezet fo-
gott. Hivatalos látogatáson 
ekkor járt utoljára Pákán. A 
támogatását viszont tovább 
élvezhette a falu, az új iskolát 
is így sikerült megépíteni. 
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Rosszabb már nem lehet 
Kettős szorításban a település - Tovább nyújtóznának, min t ameddig a takaró ér 

GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Páka - A lakosság érde-
kében hosszú távon 
csak úgy tudunk fejlesz-
teni, ha az eddigi támo-
gatásokat csökkentjük 
- érzékeltette a kialakult 
helyzetet Molnár László 
pákai polgármester. 

Molnár László úgy véli, 
egyszerre fogalmazhatna meg 
optimista és pesszimista gon-
dolatokat. Elkeseredésre ad 
okot a gazdasági környezet, 
hiszen amiatt várhatóan to-
vábbi terhek rakódnak az ön-
kormányzatokra, ugyanakkor 
úgy véli, a tavalyi helyzetnél 
rosszabba Páka már nem ke-
rülhet. 

- Kegyetlen évünk volt, 
gyakorlatilag csak nagy ne-
hézségek árán sikerült elke-
rülnünk a csődhelyzetet - is-
meri be a polgármester. - A 
pénzügyi helyzet stabilizáció-
ja érdekében kemény meg-
szorításokra volt szükség, ami 
főleg a településüzemeltetést, 
az intézmények működtetését 
és a hivatali kiadásokat érin-

tette. Ezt a takarékos gazdál-
kodást szerencsére létszámle-
építés nélkül is meg tudtuk ol-
dani, amit a magam részéről 
nagyon fontosnak tartok egy 
olyan településen, ahol az 
önkormányzat a legnagyobb 
munkáltató. 

- A lakosság érzett-e, illet-
ve 2008-ban érezni fog-e va-
lamit a megszorításokból? 

- Egyelőre nem. Viszont 
azzal is tisztában kell lenni, 
hogy miután az iparűzési adó-
bevételünk kevés, előbb-
utóbb rákényszerülünk a 
kommunális adó emelésére és 
a lakosságnak nyújtott helyi 
támogatások csökkentésére. 
Ezt az idei évben még 
szeretnénk elkerülni 
- a költségvetésbe 
nem is kerül bele - , 
hiszen nemcsak el-
öregedőben van a falu 
lakossága, de a kere-
sőképesek jövedelme 
sem túl magas. Ez újra 
faramuci helyzetet teremt, hi-
szen kettős szorításban élünk. 
Szeretnénk a lakosság érdeké-
ben újabb fejlesztéseket elin-
dítani, amiket hosszú távon 
csakis a lakosság támogatásá-

nak folyamatos csökkentésé-
vel tudunk megoldani. 

- A nehéz gazdasági hely-
zet ellenére voltak fejleszté-
sek? 

- Apró lépésekkel hala-
dunk, hiszen ha nem teszünk 
semmit, az visszafejlődést je-
lentene. Kisebb javításokra 
került sor a művelődési ház-
nál, működőképessé tettük a 
sportöltöző szennyvízrend-
szerét, befejeztük az akadály-
mentesítés munkálatait az 
egészségháznál, ugyanoda 
előtetőt csináltattunk, illetve 
leválasztottuk a hivatal szol-
gálati lakásának fűtését a köz-
ponti rendszerről. 

Lenne mjt mutatniuk 
azoknak a turistáknak, akik 
a környéken megfordulnak 

- Milyen beruházások vár-
hatóak az idei évre? 

- A tavalyi év takarékos 
gazdálkodásának köszönhe-
tően a sportház részleges fel-
újításával, a két ravatalozó te-

Molnár László polgármester szerint feltétlenül folytatni kell a falu határában megbúvó védelmi vonal elemeinek feltárását 

tőhéjazatának cseréjével, út-
baigazító táblák kihelyezésé-
vel és a központban található 

tűzoltókocsi fölé egy 
esőtető kialakításával 
számolhatunk. To-
vábbá idén szeret-
nénk megnyitni a dö-
meföldei tájházat, a 
tervezett átadási idő-
pontot augusztus 3-
ára tettük. Hosszú tá-

von számolnunk kell a pákai 
temető bővítésével, hiszen az 
lassan betelik, illetve egy új, 
korszerű ravatalozóra is szük-
ség lenne. Meg kell oldanunk 
az akadálymentesítést az álta-

lános iskolánál, a fogorvosi 
rendelőnél, a hivatal épületé-
nél és a művelődési háznál is. 
Utóbbi helyen a vizesblokk 
bővítése sem várathat sokáig 
magára. A dömeföldei falu-
részben a közösségi épület 
felújítását és egy temetői ha-
rangláb felállítását tervezzük. 
Tavaly sikerült rendbe ten-
nünk az Öveges-ház környe-
zetét, ez évben az épület fel-
újításával szeretnénk folytat-
ni a programot. A falu ugyan 
nem apellál az idegenforga-
lomra, de úgy érzem, lenne 
mit mutatnunk azoknak a tu-
ristáknak, akik nem akarnak 

egész napokat a környező te-
lepülések fürdőiben eltölteni. 
Egy pici kavicsot dobtunk a 
vízbe, de lassan gyűrűzik, 
hullámzik. Sok mindent kel-
lene még megoldanunk, de 
nem tudom, mi lesz belőle. 
Korábban azt az elvet tartot-
tuk, szem előtt, hogy csakis 
addig nyújtózzunk, ameddig a 
takarónk ér, most viszont a 
rendelkezésünkre álló pénzek 
okos felhasználásával újabb 
és újabb programokat próbá-
lunk elindítani. 

- A tavalyi évben meg-
kezdődött a község határá-
ban megbúvó bunkerrendszer 

feltárása. Történt-e előrelépés 
ebben az ügyben? 

- Pályázunk a védelmi vo-
nal további feltárására, illetve 
bemutatására. A lehetőségeink 
azonban behatároltak, hiszen a 
létesítmények egy része az er-
dészet területén található. A 
2008-as esztendőben elkészül 
egy háromnyelvű - magyar, 
angol és német - kiadvány, ez 
a védőkörzet valamennyi léte-
sítményét feltünteti. Arra is 
ígéretet kaptunk, hogy a Had-
történeti Múzeum illetékes 
szakemberei a Nemzetvédelmi 
Egyetem hallgatóival közösen 
folytatják a feltárást. 

mailto:gyuricza.ferenc@zh.plt.hu
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Szakosztályt is indítanának 
# 

Húsz éve volt utoljára hasonló sportesemény a községben 
Páka (gyf) - Mintegy ötven 
fő vett részt azon a hét vé-
gi asztalitenisz-bajnoksá-
gon, melyet első alkalom-
mal szervezett a település 
sportegyesülete és a Páka 
Sportjának Fejlesztéséért 
Alapítvány. A rendezvény 
legfőbb célja a sportág 
népszerűsítése volt. 

A község művelődési házá-
ban szombaton késő estig zaj-
lottak a meccsek, a játékosok 
egyszerre négy asztalon ütöt-
ték a labdát. A kiélezett küz-
delmet mutatja, hogy a felnőt-
teknél a végső sorrendet az 
utolsó mérkőzés döntötte el. 

- Utoljára talán húsz éve 
volt ilyen torna a faluban -
mondta Rudas Miklós, a Pá-
kai VMSE elnökhelyettese. -
A versenyt azzal a szándékkal 
rendeztük meg, hogy felmér-
jük az érdeklődést és az igé-
nyeket, s azok ismeretében 
döntsünk a folytatásról. 

Rudas Miklós emlékei sze-
rint Pákán egykor nagy ha-
gyománya volt az asztalite-
nisznek, ezt szeretnék újra 
feléleszteni. Céljuk hármas: 
egyrészt népszerűsíteni a 
sportágat, felkutatni a tehetsé-
ges fiatalokat, és ha lesz ér-
deklődés, elindítani egy helyi 
szakosztályt. 

- A tárgyi feltételeket 
biztosítani tudjuk. Jelenleg 
nyolc asztal áll a játékosok 
rendelkezésére, ezek közül 
kettő kültéri. A Páka Sportjá-
nak Fejlesztéséért Alapítvány 

A hét végi tornán a felnőttek küzdelmét Varga Lajos nyerte 

azonban továbbiak beszer-
zését is tervezi. A közelmúlt-
ban felújított művelődési ház 
egyik terme pedig a versenyek 
megrendezésére is alkalmas -
folytatta a torna szervezője. 

A hét végi tornára két kor-
csoportban nevezhettek a ver-
senyzők: a gyermekek küzdel-
mét Németh Balázs nyerte, a 
második helyen Nagy Gábor 
végzett, míg a harmadik Nagy 

Péter lett. A felnőtt kategó-
riában Varga Lajos bizonyult 
a legjobbnak, megelőzve Fe-
hér Bélát és Bogdán Jánost. 
Rudas Miklós elmondása sze-
rint a rendezvény sikere foly-
tatásra sarkallja őket, de a mű-
velődési ház vezetőjével, Rik-
li Katalinnal azt is tervezik, 
hogy a téli időszakban a ping-
pong mellett biliárd- és aszta-
lifoci-versenyt is rendeznek. 



Az idegenforgalmi szezonra is gondoltak 

Az idegenforgalmi szezon-
ra készülve utcanév jelző és 
eligazító táblákat helyeztek ki 
Pákán. 

- Korábban is voltak arra 
kísérletek a faluban, hogy az 
idelátogatók számára egyértel-
mű eligazító táblák, térképek 
segítsék a tájékozódást - avat 
a részletekbe Molnár László 
polgármester. - Térképeket 
már tettünk ki a településről, 

ám ennek el lenére nehezen 
találták meg az ideérkezők az 
utcákat, illetve a látványos-
ságokat. 

- Hogyan segítettek ezen a 
helyzeten? 

- Az utcaneveket és az 
intézményeket jelző táblákat 
elhelyeztük az utcák végén, 
valamint kiadtunk egy „zsebka-
lauzt", amelyben felsoroljuk 
az összes intézményünket, 
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azok elérhetősé-
geit, és a látni-
valókat, mindezt 
képekkel illuszt-
rálva elegáns kivi-
telben. 

- Milyen anyag-
ból készültek a 
táblák? 

- Fából készül-
tek, egy helyi asz-
talos mester mű-
helyében, és il-
leszkednek a ko-
rábban kihelye-
zett lekerekített te-
tővel rendelkező 
buszmegállók lát-
ványához. 

- Mennyibe ke-
rült ez a beru-
házás? 

- Mintegy száz-
nyolcvanezer fo-
rintba került a ki-
adványunk, és kö-
zel kettőszázötven-
ezer forintba a 
táblák. 

D.J. 

Információs 
táblarendszer 
Páka (gyf) - Közel 300 
ezer forint értékben ké-
szíttetett információs 
táblákat a település ön-
kormányzata. A saját 
erőből megvalósuló 
beruházást a község 
polgármestere az egyre 
növekvő idegenforga-
lommal indokolta, hi-
szen nemcsak a termé-
szeti környezet, de az 
Öveges-kultusz ápolása 
és a tavaly feltárt bun-
kerrendszer is jelentő-
sen növelte Páka vonz-
erejét. Az útbaigazító 
táblák elkészítésére egy 
helyi vállalkozó kapott 
megbízást.' 
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Kevesebb diák, 
kevesebb iskola 

Lovászi (gyf) - Közoktatási 
feladatairól, a gyermek-
létszám várható alakulá-
sáról is tárgyalt legutób-
bi ülésén a lenti több-
célú kistérségi társulás. 

A rendelkezésre álló ada-
tok alapján a 2008/2009-es 
tanévben a lenti kistérség te-
rületén 1481 általános iskolás 
tanulóval, illetve 533 óvodás-
sal számolhatnak, ami 2-3 
százalékos csökkenést mutat. 
Az új tanévben csökken az in-
tézmények száma is, megszű-
nik a tornyiszentmiklósi 
évfolyamos iskola, a zalabak-
sai pedig a lenti Vörösmarty 
Altalános Iskola tagintézmé-
nyévé válik. Önálló óvoda a 
következő nevelési évtől csak 
Lentiben, Tornyiszentmikló-
son és Zalabaksán lesz, a 
többi településen integrált 
óvodai egységként működik 
majd együtt az általános isko-
lákkal. 

A létszámadatok áttekinté-
se mellett a társulási tanács a 
kistérségi közoktatási fejlesz-
tési terv munkaváltozatát is 
megvitatta. Mint elhangzott, a 
jegyzőségek és az oktatási in-
tézmények jóval szorosabb 
együttműködésére volna 
szükség a jövőben, hiszen a 
felkért szakértői csoport a hiá-
nyos adatok birtokában nem 

tudja teljes mértékben ellátni 
a munkáját. 

A kistérség 51 települését 
tömörítő szervezet döntött ar-
ról is, hogy a Páka központtal 
létrejött Öveges József Kö-
zép-zalai Altalános Iskola és 
Óvoda esetében átfogó vizs-
gálatot indítanak, ugyanis a 
rendelkezésre álló szakértői 
vélemény szerint az intéz-
mény nem jogosult kistérségi 
normatíva igénybevételére. 

A társulási tanács az okta-
tási feladatok megvitatásán 
túl arról is döntött, hogy köz-
beszerzési eljárást indít a fel-
nőttek és gyermekek által 
egyaránt igénybe vehető ösz-

Vizsgálják, jár-e 
kistérségi normatíva 
a pákai iskolának 

szevont háziorvosi ügyelet el-
látására. A pályázati kiírás 
összeállításával megbízott bi-
zottság elnöke Nyakas Istx'án 
gutorföldei polgármester lett, 
a testület tagjává Hetei Éva 
kerkakutasi, Kaszás György 
Ferenc lendvajakabfai, Ko-
vács Oszkár kisszigeti és Pén-
tek Gyuláné szilvágyi polgár-
mestert választották. 



Nyári hangulat a színpadon 
Páka (gyf) - Nagy érdeklő-
dés mel let t mutat ta be a 
Kvártélyház Ital iano c ímű 
zenés programját tegnap 
este a zalaegerszegi 
Hevesi Sándor Színház. 
A pákai előadás az idei 
évadban már a 4. volt. 

Az ötvenes-hatvanas évek-
ből származó népszerű meló-
diák magyar nyelven előadott 
változatait vastapssal fogadta 
a közönség. A sikert a Kvár-
télyház vezetője, a rendező 
Tompa Gábor elégedetten 
konstatálta. 

- Örülök, hogy a közönség 
részéről mutatkozik igény a 
szórakozásra, arra, hogy jól 
érezzék magukat - foglalta 
össze röviden. - Nekünk az a 

Italiano címmel népszerű melódiákat adtak elő Pákán 

feladatunk, hogy a kisebb he-
lyekre is elvigyük a színházat, 
hogy szórakoztassunk. 

A Kvártélyház Utazó mű-

sora ebben a hónapban még 
egy településre eljut, március 
22-én Esztergályhorvátiban 
lépnek fel. 

Zü. ZooS. mJrc. g-
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Helyi értékek tára 
Több százan léptek fel a kistérségi művészeti fesztiválokon 

A zalaszentiváni Crazy Mothers is megmérettette magát Nagykutason, az iklódbördőcei Iklód zenekar pedig Pákán mutatkozott be 

Nagykutas, Páka (pgy gyf) 
- A hét végén több tele-
pülésen rendeztek mű-
vészeti fesztivált. A nagy-
kutasi faluházban mint-
egy 250 fellépő szórakoz-
tatta a nagyérdeműt, 
míg a pákai művelődési 
házban közel 150-en 
léptek színpadra. 

Az Északnyugat-zalai Kis-
térségi Társulás eddig Eger-
váron, a kistérségi vásárral 
párhuzamosan tartotta meg a 
Zalai Művészeti Fesztivált, 
ám a szervezők úgy gondol-
ták, a nagyszabású találkozó 
megérdemel egy külön napot, 
fogalmazott az összejövetel-
nek otthont adó Nagykutas 
polgármestere, Baumgartner 
József, majd Köcse Tibor, a ti-
zenkilenc települést magába 
foglaló társulás elnöke kö-
szöntötte az egybegyűlteket. 

A szombati program kere-
tében harminc produkciót 
zsűrizhetett a Sarlós Dezső 
táncpedagógus, Prokk-Ge-
ráth Diána, az egerszegi 

Apáczai-gimnázium énekta-
nára, Vargovics Beáta, a KI-
SZÖV Táncegyüttes vezetője 
és Gyenese Mariann, az 'eger-
szegi Liszt-iskola énektanára 
alkotta zsűri. Döntésük alap-
ján tizenkét szólista, illetve 
együttes jutott a megyei dön-
tőbe. Vers és próza kategóri-
ában a nagypáli Dómján 
Tímea lett az első, őt a nagy-
kutasi Ferenc Evelin 
és a szintén nagykuta-
si dr. Marótiné Dió-
szegi Erzsébet követ-
te. Népdalkör kategó-
riában a vasboldog-
asszonyi Községi 
Népdalkör Egyesület 
bizonyult a legjobb-
nak, továbbá a Lakhegyi Da-
loskör és a zalaszentiváni Tő-
zike Népdalkör. Énekkar ka-
tegóriában a pókaszepetki 
Vadkörtefa Énekkar szerepel-
het a finisben. A modemtánc 
kategória legjobbja a nagypáli 
Dómján Barbara, őt követte a 
pókaszepetki Bonita Tánc-
csoport, a gősfai Rozmaring 
Tánccsoport, a pókaszepetki 

Aphrodité Tánccsoport és a 
vasboldogasszonyi Ifjúsági 
Mazsorett csoport. 

Pákán a Közép-Zala Kis-
térségi Társulás művészeti 
fésztiválján 15 műsorszámot 
tekinthettek meg az érdeklő-
dők. A színpadon többnyire 
csoportos produkciók jelen-
tek meg, így a fellépők száma 
megközelítette a százötvenet. 

Önálló programmá vált 
az északnyugat-zalai 

közösség kulturális randevúja 

- Kistérségünk évek óta 
önállóan rendezi meg a mű-
vészeti fesztiválját, hiszen az 
itteni településeken rendkívül 
gazdag a kulturális és mű-
vészeti tevékenység - mondta 
Nyakas István gutorföldei 
polgármester, a társulási ta-
nács elnöke. - Ha csatlakoz-
nánk a nagyobb térségi köz-
pontokhoz, például Lentihez, 

úgy a helyi közönség elől zár-
nánk el ezeket a műfaji sok-
színűséget elénk táró produk-
ciókat. Annak is kifejezetten 
örülünk, hogy az iskolák mű-
vészeti tevékenységét bemu-
tató műsorszámok mellett az 
ifjúsági csoportok és a felnőt-
tek is képviseltették magukat, 
s néhány új település is színe-
sítette a palettát. 
^ ^ ^ Nyakas István kü-

lön kiemelte Szentpé-
terföldét és Iklódbör-
dőcét, melyek eddig 
távolmaradtak a mű-
vészeti fesztiválról. 
A társulás elnöke 
emellett azt is hozzá-
tette, hogy az eddigi 

legszínvonalasabb bemutatót 
láthatták, amit az is jelez, 
hogy több produkciót is visz-
szatapsolt a közönség. A szín-
padon zajló események mel-
lett a pákai művelődési ház ki-
állítótermében képzőművé-
szeti alkotásokból nyílt tárlat, 
melyen szintén a térség alko-
tói mutathatták be tehetségü-
ket. 
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Csapatépítő program 
A mintegy 100 fős egyesület több tagja is más településen él 

Lendvadedes (gyf) - Az 
egyesület színeiben 
a sportolók és a vezetők 
közti kapcsolat e lmély í té-
sét szolgálta az a prog-
ram, melye t a Pákai Vö-
rös M e t e o r SE elnöksége 
szervezett a lendvadedesi 
víztározónál. Az egész na-
pos rendezvényen mint -
egy 4 0 fő vett részt. 

Igazi csapatmunka jelle-
mezte a pákai sportegyesület 
minap megrendezett baráti 
összejövetelét, csak az ebéd 
főzéséből féltucatnyian vet-
ték ki részüket. Amíg a ha-
lászlé elkészült, addig a többi-
ek horgászással és beszélge-
téssel ütötték el az időt. 

- Ritkán nyílik alkalom ar-
ra, hogy az egyesülethez tar-
tozók nyugodt körülmények 
között ülhessenek le meg-
beszélni a teendőket - mondta 
Rudas Miklós, a találkozó 
szervezője. - A Pákai Vörös 
Meteor Sportegyesület, a Bo-
zsik-programban részt vevő 
fiatal labdarúgókkal együtt, 
mintegy száz főt tömörít, de 
többen is más településen él-
nek. Ezt a találkozót, amelyre 
meghívtuk az egyik fő szpon-
zorunk, a Dél-zalai Egyesült 

A pákai sportvezetők ezúttal a halászléfőzésben jeleskedtek 

Takarékszövetkezet elnökét, 
Bogár Jánost is, azért szervez-
tük meg, mert fontosnak tart-
juk, hogy baráti kötelékek 
fűzzék össze a játékosokat és 
a vezetőket. 

Rudas Miklós hozzátette: a 
találkozó kötetlen hangulata 
azt is lehetővé tette, hogy a 
futballcsapat edzőjét, Román 
Pétert megvicceljék. A szen-
vedélyes horgász hírében ál-
ló, s a találkozónak helyet biz-
tosító lendvadedesi tó feletti 
halászati joggal rendelkező 

Tenke-völgye Természetvé-
delmi és Sporthorgász Egye-
sületnél elnöki funkciót betöl-
tő sportvezető tányérjába a já-
tékosok egy csirkelábát csem-
pésztek, mondván: kevés volt 
a hal a tóban. 

- Véleményünk szerint jól 
sikerült a nap programja, ezért 
a jövőben szervezünk még ha-
sonlókat - folytatta Rudas 
Miklós. - Bízunk abban, hogy 
a következő találkozón egye-
sületünk tagjai közül még 
többen vesznek részt majd. 

, ?oo&. oh-OU-
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Vízelvezető felújítása Pákán 

Modern, t iszt í tható, betonba i l lesztett fémrács készül t az át fo lyónál . 

A tavalyi esős időszak okozta 
károk és az elöregedés miatt 
eltört vízáteresztő rendszere-
ket újították fel Pákán a tele-
pülés utcáinak két csatlakozási 
pontjainál. 

- Az Ady utca két szakasz.á-
nál is fel kellett bontanunk a 
kereszteződésekben lévő átere-
szeket, ugyanis a vízelfolyás 
a csőrendszer elhasználódása 
miatt már nem volt biztosított. 
Ez egy tavalyi műszaki probléma 
volt, amire vis maior pályázatot 
nyújtottunk be. Az elbírálás el-
húzódása miatt megvártuk, amíg 
az időjárás megengedi, e mun-
kálatok elvégzését és így ebben 

az évben kértük a megítélt 
összeg felhasználását - mondta 
Molnár László polgármester. 

- Mekkora összeget kaptak? 

- Hatszázkilencvenezer fo-
rint támogatást kaptunk, ame-
lyet önkormányzatunk további 
százezer forinttal egészített ki. 
Felbontottuk az áteresz-csator-
nát, lebetonoztuk és erre a be-
tonágyra helyezzük el a fémből 
készült rácsot, amely a vízelve-
zető árok további tisztítását is 
lehetővé teszi a későbbiekben. 

- Határidő? 

- Április 28-án megtörtént a 
csatorna műszaki átadása. 

D.J. 



Törvénytelenül működő iskola? 
Páka (gyf) - Vita bonta-
kozott ki a pákai köz-
pontú Öveges József 
Közép-Zalai Általános 
Iskola és Óvoda finan-
szírozását illetően a lenti 
többcélú kistérségi tár-
sulás illetve az intéz-
mény fenntartói között. 

Akad vélemény, mely sze-
rint az iskola nem jogosult a 
kistérségi normatíva igénybe 
vételére. Ha igazak a feltétele-
zések, akkor az önkormány-
zatoknak nemcsak kamatos-
tul kell a felvett, illetve még ez 
évben igénybe veendő több 
tízmillió forint nagyságrendű 
normatív támogatást visszafi-
zetniük az államnak, de még a 
büntetőjogi felelősség kérdé-

se is felmerülhet. Ez utóbbi 
azért, mert a többcélú kistér-
ségi társulás munkaszerveze-
te már hónapokkal korábban 
felhívta a vélt vagy valós tör-
vénytelenségre az intézmény 
és a fenntartók f igyelmét. 

A 2007. augusztus 6-án 15 
település által társulási meg-
állapodás keretében alapított 
Öveges József KözépjZala i 
Általános Iskola és Óvoda 
egy székhellyel és három ta-
gintézménnyel működik. A z 
intézménybe a pákai, a csö-
mödéri és a gutorföldei kör-
jegyzőség területéről, vala-
mint Nováról és az azzal 
szomszédos falvakból össze-
sen 425 gyermek jár. 

(Folytatás azonos címmel 
az 5. oldalon). Cselényi Jenöné tart órát a csömödéri ötödikeseknek 

• . í * 
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Törvénytelenül működő iskola? 
Egymásnak ellentmondó vélemények az intézménynek juttatott normatív támogatásokról 
(Folytatás az 1. oldalról) 

A 425 gyerekből 319 az 
általános iskolás. A probléma 
az ő esetükben jelentkezett, 
ugyanis míg papíron a novai, 
gutorföldei és csömödéri te-
lephely tagintézményként 
működik, addig egyes véle-
mények szerint valójában 
ezekben az iskolarészekben a 
csoportbontásra hivatkozva 

• nyolc osztályos oktatás való-
sul meg. 

- A törvény világosan ki-
mondja, hogy tagintézmény 
csak maximum hatodik osz-
tályig fogadhatja a tanulókat 
- így Kovács Katalin, a lenti 
többcélú kistérségi társulás 
pénzügyi-gazdasági vezetője. 
- A z érintett intézmény való-
jában nem így működik, a te-
lephelyeken is nyolc osztá-
lyos oktatás valósul meg. 

A működtetés ellentmon-
dásaira Győrfi Csaba csömö-
déri polgármester hívta fel a 
figyelmet. Mint mondotta, a 
település általános iskolájá-
ban. mely egyik jogelődje az 
Öveges József Közép-Zalai 
Altalános Iskola és Óvodá-
nak, már korábban is történtek 
hasonló szabálytalanságok. 
Akkor gyógytestnevelés után 
igényeltek jogosulatlanul 
normatív támogatást, emiatt -
egy névtelen feljelentés nyo-
mán - a rendőrség jelenleg is 
nyomozást folytat, míg az ön-
kormányzatnak majdnem 
milliós nagyságrendű össze-
get kellett az államkincstárba 
visszafizetnie. 

- Már az ősszel gyanús volt 
nekem az iskola működtetése, 
ezért kértem a kistérségi tár-
sulástól vizsgálatot - mondta 
Győrfi Csaba. - A felkért 
szakértő, Bagarus Ágnes több 
olyan megállapítást tett, 
amely szerint a működtetés 
törvénytelen. 

A z említett szakértői véle-

ményben leírtak szerint hiá-
nyosságok mutatkoznak az 
intézményi okiratokban, ám 
az igazi problémát a tanulók 
elhelyezése jelenti. A z alapító 
okiratban foglaltakkal ellen-
tétben a tagintézmények a 
gyakorlatban és jogi értelem-
ben is 1-8. évfolyamos intéz-
ményegységként működnek. 
Bagarus Ágnes szerint az in-
tézmény több vonatkozásban 
figyelmen kívül hagyja a köz-
oktatási és költségvetési tör-
vény vonatkozó szabályait, 
ezért bizonyos normatívák le-
hívása szabálytalan. A közok-
tatási törvény paragrafusai-
nak figyelmen kívül hagyásá-
val pedig tanügyigazgatási 
vétséget követnek el, aminek 
büntetési tétele egymillió fo-
rintig terjedhet. 

- Bennünket az iskola mű-
ködésének jogi háttere nem 
érdekel - kommentálta a sza-
kértői véleményt Kovács Ka-
talin. - Egyetlen dologgal 
foglalkoztunk; azzal, hogy az 
intézmény jogosult-e kistér-
ségi normatíva igénybevéte-
lére. Miután Bagarus Ágnes 
szerint nem jogosult, s ezt ké-
résünkre éppen a szakértői vé-
leményre hivatkozva a Ma-
gyar Államkincstár Nyugat-

dunántúli Regionális Igazga-
tósága is megerősítette, 
kértük a társulási tanácsot, 
hogy a normatíva folyósítását 
függessze fel. Ez meg is tör-
tént. 

Laki József, akistérségi tár-
sulás pénzügyi-ellenőrző bi-
zottságának elnöke szerint 
kellemetlen helyzet keletke-
zett azzal, hogy polgármester-
ként más települések bel-
ügyeivel kell foglalkoznia. 
Laki József hozzátette, nem 
áll szándékukban az iskola 
szétverése, de a feladataikat el 
kell végezniük. 

- Mi kizárólag azzal fog-
lalkoztunk, hogy a kistérségi 
társulás jogosan igényli-e, il-
letve adja át a normatívát az 
iskolát fenntartó önkormány-
zatoknak - magyarázta. -
Miután a személyi felelősség 
kérdése is felmerült, a szakér-
tői vélemény alapján nem volt 
más lehetőségünk, mint a nor-
matíva kifizetésének felfüg-
gesztését kérni. 

Egészen másként látja a 
történteket Nyakas Ish'án gu-
torföldei polgármester, az 
Öveges József Közép-Zalai 
Általános Iskola és Óvoda in-
tézményfenntartói társulásá-
nak elnöke. Szerinte politikai 

Mikekarácsonyfa válna 
A z Öveges József Közép-

Zalai Általános Iskola és 
Óvoda működésével kapcso-
latos azon információnk is, 
miszerint Mikekarácsonyfa ki 
akar válni az intézményfenn-
tartói társulásból. Megkeres-
tük Szabó Józsefné polgár-
mestert, aki mindezt megerő-
sítette. 

Annyit elárult, hogy a jövőt 

Jól felszerelt informatikai terem Csömödérben. Egyelőre nem kérdéses a finaszírozása 

illetően Lenti város önkor-
mányzatával szeretnének fe-
ladatellátási szerződést kötni, 
ám többet ő sem mondott, de 
másoktól megtudtuk, hogy a 
tavaly újonnan létrehozott in-
tézmény Mikekarácsonyfa 
számára sokkal komolyabb 
anyagi terhet jelent, mint a ko-
rábbi kisebb iskola, a novai 
Vajda József fenntartása. 

érdekek is szerepet játszhat-
nak abban, hogy összehangolt 
támadás indult ellenük. Ugy 
véli, hogy bizonyos érdekcso-
portok célja egyértelműen a 
vidéki iskolák szétverése, el-
lehetetlenítése. Természete-
sen ők is felkértek egy tan-
ügyigazgatási szakértőt, a Za-
la Megye i Közgyűlés Hivata-
lának volt osztályvezetőjét, 
Vajda Lászlót. 

- Vajda László pontról 
pontra cáfolja a Bagarus 
Ágnes által leírtakat - mondja 
Nyakas István. - Azt is kifejti, 
hogy az intézmény megfelel a 
jogszabályban előírt létszá-
moknak, és a tagintézmények 
csak 1-4. évfolyamot látnak 
el. Erre a véleményre tá-
maszkodva úgy látjuk, hogy 
nincs törvényi akadálya a je-
lenlegi működésnek, és jog-
osultak vagyunk az összes 
igénybe vett normatíva lehí-

vására. 
A kezünkbe került szakér-

tői véleményben Vajda Lász-
ló világosan fogalmaz. Mint 
leírja, véleménye szerint Ba-
garus Ágnes sommás összeg-
ző megállapítása - miszerint 
az Öveges József Közép-Za-
lai Általános Iskola és Óvoda 
nem a jogszabályoknak meg-
felelően működik - számos 
vonatkozásban pontatlan és 
felszínes érvekre támaszko-
dik, a vizsgálatot 
végző személy - aki 
a helyszínen nem is 
járt - a közoktatási 
törvény egyes idé-
zett szakaszait hibá-
san értelmezi, más 
szakaszokat f igyel- ^ ^ ^ 
men kívül hagy. Vaj-
da László emlékeztet arra is, 
hogy a törvény nem zárja ki 
azt a megoldást, miszerint az 
osztályok az egyes tantárgyak 

esetében csoportokra bontot-
tan az intézmény más telephe-
lyein kerüljenek elhelyezésre, 
természetesen amennyiben 
ehhez ott a szükséges feltéte-
lek biztosítottak. Márpedig a 
tárgyi és személyi feltételek 
ehhez adottak', a csoportbon-
tásban történő oktatásához 
szükséges nagyobb órakeretet 
pedig a fenntartó biztosíthat-
ja. 

- A z elmúlt tanév végén az 

Mást mond a külső szakértő, 
és mást a megyei közgyűlés 

volt osztályvezeteője 

oktatási törvény változása kö-
vetelte meg a kis létszámú is-
kolák átalakítását, és biztosí-
totta azt a lehetőséget, hogy 

továbbműködési engedélyt 
kérjenek — folytatta Nyakas 
István. - Ezt, egyedüliként a 
megyében, a csömödéri, pá-
kai és gutorföldei iskola ép-
pen a kistérségi vélemény 
alapján nem kapta meg. Ezzel 
kényszerhelyzetbe kerültünk. 
A z iskolák átszervezésére, il-
letve új intézmény kialakítá-
sára két hónap állt rendelke-
zésre. A z új intézmény kiala-
kításakor az önkormányzatok 
megkérték az összes érintett, 
így a szülők és tantestületek 
véleményét is. Megítélésünk 
szerint az oktatás elsősorban a 
részt vevő tanulókról, rajtuk 
keresztül a szülőkről, az intéz-
ményben dolgozókról és a 
fenntartásban részt vevő tele-
pülésekről szól. Mindenki 
egy jobb és hosszú távon biz-
tonságosan működő intézmé-
nyi struktúrát akart. 

Páka polgármestere, Mol-

nár László az eset kapcsán el-
mondta: a kistérségi normatí-
va felfüggesztése eddig még 
nem veszélyeztette a működ-
tetést, az önkormányzati nor-
matívákból és a fenntartók 
hozzájárulásából ki tudták f i-
zetni a béreket, és jutott dolo-
gi kiadásokra is. A jövőt ille-
tően viszont a kieső kistérségi 
támogatás mindenképpen ko-
moly nehézségeket okozhat. 

- Azon vagyunk, hogy az 
intézmény törvényes keretek 
között működjön- tette hozzá 

Lendvai Jenó'né novai 
polgármester, a kistér-
ségi társulás elnökhe-
lyettese. - A finanszí-
rozási viták ellenére az 
oktatás jól működik, az 
intézmény dolgozói. 
A z intézményi iratokat 
a közigazgatási hivatal 

egytől egyig jóváhagyta. 
Czigányné Pető Anikó is-

kolaigazgató nem kívánta 
kommentálni a történteket. 



Páka 105 éves lakosát 
köszöntötték 

Az 1905 májusában szü-
letett Ángyán Jánosnét kö-
szöntötte születésnapja al-
kalmából Páka község ön-
kormányzata a napokban. A 
szellemileg ma is friss álla-
potban lévő asszonyt Mol-
nár László polgármester 

köszöntötte jókívánságaival, 
majd virágcsokorral kedves-
kedett Juliska néninek. A 
térség legidősebb állampol-
gárának egyébként két gyer-
meke, négy unokája és ki-
lenc dédunokája van és csa-
ládja körében él Pákán. 



Gyengül az áfész-hálózat 
A helyiek ragaszkodnak a bolthoz, de ez nem elég a működéshez 
HAJDÚ PÉTER 
hajdu.peter@zh.plt.hu 

Lispeszentadorján 
- Ismert tény, hogy 
rossz idők járnak a falu-
si kisboltokra. Sokan 
sajnálják, ha egy-egy he-
lyen megszűnik a tele-
pített üzlet, hiszen az 
több mint üzlet, a köz-
élet egyik helyszíne. 

A településen, a faluköz-
pontban működő kisboltban is 
összetalálkoznak reggel a vá-
sárlók. S bár a forgalom nem 
kiugró, a lispei áfész-üzlet a 
nagyobbak közé tartozik, s 
mint a legutóbbi falujárásunk-
kor nemrég megismerhettük, 
egy fiatalasszony, Lukácsné 
Simon Piroska vette át az üze-
meltetését. 

- Ahhoz képest, hogy ez 
egy kistelepülés, a falu még el 
tudja tartani az üzletet. Tavaly 
kerültem ide, amikor az előző 
üzletvezető, Rózsi néni nyug-
díjba ment. Jól jött ez a lehető-
ség, mert így legalább a lakó-
helyemen találtam munkale-
hetőséget. Egyébként varrónő 
voltam a Color Kft.-nél, aztán 
elvégeztem az ABC-eladó és 
vendéglátós iskolát - mondja 
a lispeszentadorjáni áfész-üz-
let vezetője. 

Egész nap persze nem érné 
meg nyitva tartani, mint el-
mondta, reggel, kora délelőtt, 
tízig lezajlik a forgalom, ah-
hoz igazodik. 

A vevők többsége az olcsóbb, napi cikkekért tér be a boltba 

- Bevezettem a friss süte-
mény árusítását, az bejött, és 
igyekszem az igényekhez al-
kalmazkodni - folytatja. 

- A Piroskán múlik, ho-
gyan alakítja az árukészletet, 
de ami nekünk kell, 
azt mindig megka-
pom itt - kapcsoló-
dott a beszélgetésbe a 
nyugdíjas Csányi Fe-
rencné, aki kenyérért, 
tejföléit érkezett. 

Hogy milyen sze-
repet játszik az üzlet a 
falu életében, mutatja, hogy 
létező eszközeivel az önkor-
mányzat is segíti. Ez abban 
nyilvánult meg, hogy az 
amúgy is kis vásárlóerőt meg-
célzó, autós, mozgóárusok-
nak nem tették lehetővé az út 
széléről történő üzletelést. 

Mint érdeklődésünkre Bécs 
József, az üzlet gazdájának, a 
Páka és Környéke Afész-nek 
az elnöke elmondta, a közel 
60 éves áfész-hálózat nem kis 
gondokkal küzd. Egyébként 

Autós, mozgóárusoknak 
nem tették lehetővé az út 
széléről történő üzletelést 

Lispeszentadorján 1976-ban 
került be a jelenlegi áfész há-
lózatába. 

- Aprófalvas települések 
vesznek körbe bennünket, Pá-
ka sem éri el az 1500 főt. Kez-
detben voltak 300 lakosú tele-
püléseink, de ezeknek a lélek-

száma százra, vagy az alá 
csökkent, ami nehezíti a ke-
reskedelmi működést. A régi 
rendszerben ezekre a falvakra 
még kaptunk 3,5 százalékos, 
árbevételarányos állami tá-
mogatást, de az már meg-
szűnt, sőt, iparűzési adót fize-
tünk minden településen. A 
munkaképes lakosság elhagy-
ta a kis falukat, elöregedett a 
lakosság, tehát csökkent a vá-
sárlóerő. A 65 éven felüli 
nyugdíjasok ingyenes utazási 
lehetősége pedig azt eredmé-
nyezi, hogy elmennek busszal 
bevásárolni a városba, és a mi 
boltjaink forgalma, ha durván 
fogalmazok, élesztőre, sörre, 
zsemlyére korlátozódik - jel-
lemzi a helyi kereskedelem 
meghatározottságát, korlátait 
az elnök. 

Ugyanakkor területileg 
nagy a hálózat. Bécs József 
azt mondja, mintegy 100 kilo-
_ _ _ méteres körben lehet 

bejárni a 20 egységet, 
amiből már csak 7 a 
saját működtetésű, 13 
pedig bérletes. 

- Sajnos nem tu-
dunk eredményesen 
működni, az áfész 
harmadik éve veszte-

séges, és ez nem tartható so-
káig. A 100 főn aluli települé-
sek kis boltjait előbb-utóbb 
kénytelenek leszünk bezárni. 
A lispei, lovászi, tornyiszent-
miklósi üzleteink még a job-
bak közé tartoznak - közölte 
többek között. 

mailto:hajdu.peter@zh.plt.hu
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Harangot is avattak 
VERSENY A zsűri szerint tizenkét első díj sem lett volna túlzás 
GYURICZA FERENC 
gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu 

Páka - Harangszentelés-
sel egészült ki a három-
szenteki kápolnánál va-
sárnap megtartott, ha-
gyományos hegyi búcsú. 
Ünnepi beszédet Nóg-
rádi László országgyű-
lési képviselő mondott . 

A háromszenteki kápolná-
nál tartott búcsúi rendezvény 
évről évre bővül. Idén egy-
részt a helyi civil szervezetek 
és a szőlősgazdák szervezésé-
ben többek közt főzőverseny, 
íjászat és kulturális bemuta-
tók várták az érdeklődőket, 
míg a szentmise keretében 
Balassi István káplán felszen-
telte a kápolna mellett felállí-
tott harangot. Beszédében a 
térség országgyűlési képvise-
lője, Nógrádi László egyebek 
mellett arra hívta fel a figyel-
met, hogy a harang kongása 
nemcsak az embereket kíséri 
végig életükön a születéstől a 
halálig, de a közösséget is 
összefogja. 

- A háromszenteki kápol-
nánál már a XX. század elején 
is voltak szentmisék, ezért 
döntött néhány évvel ezelőtt 
úgy az önkormányzat, hogy 
ezt a hagyományt újra fel-
eleveníti - mondta Molnár 
László pákai polgármester. -
Örömmel tölt el bennünket, 
hogy évről évre sikerül tartal-
masabbá tenni ezt a rendez-
vényt. Az idei esztendőben a 
főzőverseny kiegészítéseként 

Balassi István pákai káplán mise keretében szentelte fel a kápolna mellé felállított új harangot 

egy egész napos civil progra-
mot is szerveztünk. 

Molnár László örömmel 
konstatálta, hogy rengeteg ér-
deklődőt vonzott a búcsú, kö-
zel hatszáz adag étel fogyott a 
„főzőversenyzők" termékei-
ből. A z elmaradhatatlan gu-
lyás, illetve a helyi speciali-
tás, a krumpliprószával tálalt 
vadpörkölt mellett csülkös 
pacalt, birkapörköltet és 
slambucot is kínáltak. 

- Összesen 12 ételt kóstol-
tunk végig, olyanokat, ame-

Az új, 12 kilós haran-
got Gombos Miklós 
aranykoszorús őrboty-
tyáni harangöntő ké-
szítette. A 150 ezer fo-
rintos árat (és a torony 
faanyagát) főleg a he-
lyi birtokosok adako-
zásával teremtették 
elő. A felirata: „Három-
szenteki szőlősgazdák 
Szentháromság dicső-
ségére - Páka, 2 0 0 8 " 

lyek jól illeszkednek a hegyi 
környezethez - mondta a fő-
zőversenyen zsűriző Németh 
Imre, a lenti többcélú kistérsé-
gi társulás munkaszervezeté-
nek igazgatója. - A szakácsok 
igényesen, hozzáértésüket és 
a nagy tapasztalatukat bizo-
nyítva készítették el főztjei-
ket, így csak nagyon kis kü-
lönbségek alapján, az emberi 
szubjektumot is alapul véve 
tudtunk dönteni. A magam 
részéről mindenkinek első he-
lyet adtam volna. 

— i r w m m • • 
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A szaktárca közölte 
A támogatás egy részét vissza kell fizetni 

Lenti (gyf) - Nem jogo-
sult az összes leigényelt 
állami normatívára a 
pákai központtal műkö-
dő Öveges József Kö-
zép-Zalai Általános Is-
kola és Óvoda. 

Ez a kellemetlen hír derült 
ki azon a szakmai tanácsko-
záson, melyet tegnap Lenti-
ben folytattak a fenntartók és 
az Oktatási Minisztérium ille-
tékes munkatársai. A zárt 
ajtók mögött lezajlott ta-
nácskozást követően erről is 
tájékoztatták a lapunkat az in-
tézmény-fenntartói társulás 
és a lenti többcélú kis- _____ 
térségi társulás veze-
tői. 

A pákai központtal 
működő, de összesen 
négy településen te-
lephellyel és tagintéz-
ménnyel rendelkező 
Öveges József Közép-
Zalai Általános Iskola és 
Óvoda problémájáról lapunk-
ban már többször is szóltunk. 

A tizenhat település által 
fenntartott oktatási intézmény 
működését illetően a legvita-
tottabb kérdés: jogosult-e az 
igényelt állami normatívák 

mindegyikére. A z intézmény-
fenntartói társulás szerint 
igen, ám egyes vélemények 
ezzel szembehelyezkednek. 
A vitatott kérdések tisztázása 
érdekében a lenti többcélú 
kistérségi társulás munka-
szervezete magától az Oktatá-
si Minisztériumtól kért segít-
séget. 

- A minisztérium szakem-
berei egyértelműen fogal-
maztak - mondta lapunknak a 
kistérségi társulás munka-
szervezetének igazgatója, Né-

meth Imre. - A normatívák 
egy részére az iskola sajnos 
nem jogosult. 

Mindenképpen tovább 
működteti a tizenhat 
fenntartó az iskolát 

Azt , hogy pontosan mek-
kora összeget is kell az intéz-
ménynek visszafizetnie, e pil-
lanatban még nem tudják 
megmondani. Pontos számí-
tásokat kell ugyanis még vé-
gezni, ám annyi már bizo-
nyos, hogy akár több tízmilli-

ós nagyságrendről is szó le-
het, ráadásul a jogosulatlan 
normatívaigénylésnek akár 
személyi felelősségre vonás is 
lehet a következménye. 

A z intézmény-fenntartói 
társulás elnöke, Nyakas 

István gutorföldei polgár-
mester kérdésünkre megerő-
sítette a hírt, s annyit tett még 
hozzá, az iskolát mindenkép-
pen tovább működtetik, hi-
szen a 16 fenntartó közül 
egyedül Mikekarácsonyfa je-
lezte a társulásból való kilépé-
si szándékát. A gyermeklét-
szám várhatóan nem csökken, 
a nagyobb települések 

nagyságrendileg 
ugyannyi első osz-
tályos tanulót külde-
nek, mint ahány 
nyolcadik év fo lya-
mos távozott. Gutor-
földéről pedig -
amely eddig is a leg-
nagyobb fenntartó 

volt - az elmúlt tanévhez ké-
pest még növekedés is várha-
tó. Telephely és tagintézmény 
bezárására nem kerül sor, ám 
a gyerekenkénti 198 ezer fo-
rintos éves önkormányzati 
hozzájárulás összege emel-
kedhet. 

ZeJU* I j f l l o p - j ^ * / / . , \6lM, 
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A NAP TÉMÁJA Károkat okoz az állandó esőzés 

Özönvíz a földeken 
Megyei körkép (gyf, hba, 
hp) - Ritkaság, hogy Pé-
ter-Pálkor, az aratás ha-
gyományos kezdetekor 
csak egy-két helyen állnak 
neki a betakarításnak. 
Ahol ezt teszik, ott is csak 
a károkat próbálják enyhí-
teni. Az esőzések miatt in-
kább a kivárás jellemző. 

A z őszi árpa betakarításá-
val éppen egy hete kezdődött-
meg az aratás, de már abba is 
kellett hagyni, leálltak a kom-
bájnok az eső miatt. 

Mint Fentős János, a Zala 
Megye i M G S Z H Földműve-
lési Igazgatóságának igazga-
tóhelyettese elmondta, eddig 
alig tudtak őszi árpát aratni a 
megyében, és az érett takar-
mánygabonának már nem 
használ a sok eső. A viharok 
miatt sokfelé megdőlt a kalá-
szos, így persze nehezebb 
aratni, de ezenkívül minőségi 
problémát is okozhat a renge-
teg csapadék. Június végéig 
átlagosan mintegy 110 milli-
méter esőt mértek a megyé-
ben. Volt, ahol ennél is jóval 
többet, például Nagykanizsa 
térségében 190 millimétert. 
Ez meghaladja a korábbi évek 
júniusi értékeit, az idei nyár 
első hónapjában ráadásul 
rendkívül rövid idő alatt zú-
dult le az eső, június 27. és 29. 
között 60-80 milliméter kö-
zötti mennyiség esett le. 

- Ennyi eső után nagyon 
nehéz lenne azt mondani, hogy 
van olyan kultúra, amelynek 
szüksége lenne még az égi ál-
dásra. A kalászosoknak és a 
repcének már sok is volt -
mondja Balogh Rudolf, a me-
gyei agrárkamara elnöke, a ba-
ki Agrocentrum vezetője. 

( A folytatás. Napos meleget 
várnak a termelők címmel, az 
5. oldalon olvasható.) 

S M S - v é l e m é n y v o n a l 
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. Németh József permetezni indult egervári kértjüké, de a lezúduló eső meghiúsította a munkát. 
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A létszámadatok 
még változhatnak 
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Biztosan lesz 
létszámleépítés 
az iskolában 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Páka - Az Öveges József 
Közép-zalai Általános Is-
kola felső tagozatán tanító 
pedagógusoknak akár 
a fele is munkanélkülivé 
válhat - hangzott el a 
kedd esti intézményfenn-
tartói társulási ülésen. 

Minderre a gyermeklét-
szám csökkenése, illetve szer-
vezeti átalakítások miatt ke-
rülhet sor. Egy hét alatt két-
szer is össze kellett hívni az 
iskolát fenntartó társulási 
tanácsot. (Egyebek hasonló 
címmel a 3. oldalon.) 

íj . íoOif - ty • 

(Folytatás az 1. oldalról) 
A z első körben - a múlt hét 

keddjén - annak ellenére sem 
sikerült igazgatót választani, 
hogy csupán egy pályázó - a 
jelenlegi intézményvezető -
akadt. A kialakult helyzet mi-
att akkor a 2008/2009-es tan-
év előkészületeiről szóló vitát 
is elhalasztották. 

Sok konkrétum az újbóli 
összejövetelen sem hangzott 
el, ám intézményvezetőt ezút-
tal már választottak, az igaz-
gatói feladatokat megbízott-
ként augusztus 1-től 2009. jú-
nius 30-ig az a Czigányné Pe-

tő Anikó látja el, aki eddig is 
hasonló módon irányította az 
oktató-nevelő munkát. A ked-
di társulási ülésen a lehetsé-
ges szervezeti kereteket már ő 
vázolta fel. Eszerint a rendel-
kezésre álló létszámadatok is-
meretében felső tagozaton bi-
zonyosan csupán a nyolcadik 
évfo lyamon - ahol 46 tanuló-
val számolnak - indulhat két 
párhuzamos osztály. A z ötö-
dik és hatodik évfo lyamon 
30-30, a hetediken 33 diák 
várható. A most rendelke-
zésre álló adatok azonban 
nem megbízhatóak, mivel 
Mikekarácsonyfa kiválásával 
az ottani gyerekek egy részét 
a lenti Arany János Általá-
nos Iskolába átíratták, ám 
erről hivatalos értesítést a pá-
kai intézmény még nem ka-
pott. 

A z igazgató által ismerte-
tett adatok alapján - a legopti-
málisabb esetet alapul véve -
291 tanulóval számolhatnak, 
ez a létszám azonban szep-
temberig jelentősen csökken-
het. A z már így is bizonyos, 
hogy elkerülhetetlen a peda-

gógus létszámleépítés, a tár-
sulási ülésen olyan is elhang-
zott, hogy a felső tagozaton 
tanítók felét is fenyegetheti az 
elbocsátás réme. A másik 
kardinális kérdés jelenleg a 
novai tagintézmény sorsa, hi-
szen ott az alsó tagozatos diá-
kok száma is nagyon kevés. 
A z igazgatónő elmondása sze-
rint a négy évfolyamon mind-
össze 16 gyermekkel számol-
hatnak. A tagiskola bezárása 
ellen azonban ketten is fel-
emelték szavukat, Molnár 

László pákai polgármester -

Ha megszűnik 
az iskola, megindul 
a szellemi leépülés 

aki a 2008/209-es tanévet át-
meneti időszaknak nevezte -
erre az egy évre mindenkép-
pen indokoltnak tartaná meg-
tartani a novai tagintézményt, 
a göcseji község önkormány-
zati vezetője, Lendvai Jenőné 

pedig kimondottan ragaszko-
dott hozzá, hogy megmarad-
jon a helyi iskola. A társulási 
tanácsülésen szintén jelen lé-
vő, de szavazati joggal ezúttal 
nem rendelkező csömödéri al-
polgármester, Lukács Gábor 1 
hozzászólásában arra hívta fel 1 
a f igyelmet, hogy azon a tele- a 
pülésen, ahol egy iskola fel- s 
számolódik, azonnal megin- d 
dul a szellemi leépülés, és a je- a 
lenlegi körülmények között az 
önkormányzatok az esélyét is s 
elvesztik annak, hogy újra ok- p 
tatási intézménnyel rendel- í 
kezzenek. I 
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Dokumentum-búvárok 
Megkezdődött az idei - immár 18. - levéltáros kutatótábor 

Lendva (gyf) - Precedens 
értékű, tartalmas 
programnak nevezte 
a tizennyolcadik alkalom-
mal megrendezére 
kerülő szlovén-magyar 
ifjúsági levéltáros kuta-
tótábort a tegnap 
délelőtti megnyitón 
dr. Göncz László, a Ma-
gyar Nemzetiségi Műve-
lődési Intézet igazgatója. 

A fenti kijelentést több ok-
kal is alátámasztották, egy-
részt a szakmai hozadékán túl 
a határ menti kapcsolatok 
ápolásában van nagyon szere-
pe, ugyanakkor az is elhang-
zott, hogy Európában példa 
nélküli az a kutatómunka, ami 
a Vas és Zala megyei, vala-
mint a maribori területi levél-
tárak felügyeletével immár 
közel két évtizede folyik a tér-
ségben. 

A z idei tábor helyszí-
néül szlovén oldalról a 
multikulturális - a szlo-
vén és magyar anya-
nyelvűek mellett horvát 
származásuk által is la-
kott, s több kitelepítést 
is megélt - Petesházát, 
valamint a szlovén-ma-
gyar nyelvhatáron fekvő, ám 
teljes egészében szlovén nem-
zetiségű Kispalinát választot-

Paksy Zoltán, a Zala Megyei Levéltár levéltárosa a kutatáshoz 
szükséges felszerelést osztja a középiskolás diákoknak 

ták, magyar oldalon pedig Pá- - vesz részt. A megnyitón Ká-

kán folyik majd a kutatás. A li Csaba, a Zala Megyei Le-
szombatig tartó táborban a le- véltár igazgatóhelyettese, arra 

hívta fel a f igyel-

multikulturális Petesházától 
a szlovén Kispalinán át 
a megyénkbeli Pákáig 

véltáros szakemberek mellett 
12 középiskolás diák - hat 
lendvai, négy zalai és két vasi 

met, hogy főleg X X . 
századi dokumentu-
mok felbukkanása 
várható, míg dr. 

Tilt sík György, a 
Vas Megye i Levél-
tár igazgatója azt ja-
vasolta, hogy a ku-

tatást célszerű lenne az oral 
history módszerével teljessé 
tenni. 
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Múltkutató diákok 
LEVÉLTÁR Adóívek, házasság-, kereszt- és birtoklevelek 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Páka - Az idei szlovén-
magyar ifjúsági levéltáros 
kutatótábor egyhetes 
terepmunka után ma 
délután három órakor, 
az összegyűjtött anyago-
kat bemutató kiállítás 
megnyitójával ér véget. 

Tizennyolcadik alkalom-
mal gyűltek össze a sz lovén-
magyar határ mentén azok a 
levéltáros szakemberekés kö-
zépiskolás diákok, akik arra 
vállalkoztak, hogy a térség 
történelmi szempontból fon-
tos, s még fellelhető doku-
mentumait összegyűjtsék. A 
nemzetközi összefogásban 
megvalósuló tábor helyszíne 
ezúttal a szlovéniai Kispalina 
és Petesháza, illetve a ma-
gyarországi Páka volt. A 12 
diák - a Vas és Zala megyei, 
valamint a maribori területi 
levéltárak munkatársai segít-
ségével és koordinálásával -
számos értékes anyagra buk-
kant. Adóívek, házas-
ság-, kereszt- és bir-
toklevelek, fotók so-
kasága került elő, me-
lyek nemcsak egy-egy 
család, de a falu életé-
ről is tanúskodtak. 

- Páka olyan tele-
pülés, amelyen a X X . 
század minden csapása meg-
jelent - magyarázta Paksy 

Zoltán, a Zala Megye i Levél -
tár munkatársa, a tábor szak-
mai vezetője. - Nemcsak a két 
világháború érintette súlyo-
san, de a kitelepítések is. 
Emellett a község határában 
húzódik az a bunkerrendszer, 
amely az ötvenes évek őrüle-
tének egyik mementója. A z itt 
fellelt iratok levéltárosszem-
mel is különlegesek. Talál-
tunk olyan dokumentumköte-
get, amely egy család több ge-
nerációt átfogó történetét 
mutatja be a X I X . század 
közepétől egészen a X X . 
század elejéig. A legrégebbi 
irat 1843-ból való, ez egy 
birtokösszeírás, ami rendkí-

Paksy Zoltán (jobbra) és Bartos Róbert, a Vas Megyei Levéltár munkatársa irányításával az ösz-
szegyüjtött iratokat dolgozzák fel az ifjú kutatók, Soós Alexandra és Talabér Ildikó 

vül j ó állapotban maradt fenn. 
A táborban idén első al-

kalommal középiskolás diá-
kok mellett felsőfokú tanul-

A legrégebbi irat 1843-ból 
való, rendkívül jó állapotban 
fennmaradt birtokösszeírás 

mányaikat végző hallgatók is 
részt vettek. A Pécsi Tudo-
mányegyetem Bölcsészettu-
dományi Karán régésznek 
tanuló Talabér Ildikó és a 

veszprémi Pannon Egyetem 
nemzetközi tanulmányok sza-
kárajáró Soós Alexandra már 
rutinos kutatónak számít, hi-
_ _ _ szen mindketten har-

madik alkalommal 
vesznek részt a mun-
kában. 

- A z idei kutatótá-
bor annyiban más, 
hogy sokkal több tör-
ténetet hallottunk a 
településen élőktől -

mondta Ildikó. - Minden em-
ber élete más, ezért számos új-
donsággal szolgált nekünk is, 
nagyon érdekes élettörténete-
ket hallottunk a 40-es és 50-es 

ÁLLANDÓ KIÁLLÍTÁS LEHETŐSÉGE 

Nagyon sokat köszönhet-
nek Páka község pozitív 
attitűdjének, hiszen a la-
kosság segítőkésznek bi-
zonyult. Molnár László 
polgármester - a levétá-
ros szavaival élve - jól 
előkészítette a terepet. 
A községben lakók tud-
tak arról, hogy érkeznek 

a kutatók, előkeresték 
a régi irataikat, sokan fel 
is ajánlották azokat a le-
véltárnak. Egyelőre még 
folynak az egyeztetések 
róla, de elképzelhető, 
hogy egy állandó kiállítást 
nyitnak az itt fellelt ira-
tokból, levelezésekből 
és fotókból a településen. 

évekből, olyanokat, amelyek 
alapján jobban megértjük azt 
a korszakot, átérezzük azokat 
a szenvedéseket, amiket az itt 
élőknek el kellett viselniük. 

I ldikó konkrétumokat is 
említ, beszéltek egy olyan 
asszonnyal, akinek férjét két 
hónappal az esküvőjük után 
elvitték a frontra, s onnan so-
sem tért vissza. 

- A sebek nagyon nehezen 
gyógyulnak - folytatta A le-
xandra. - Olyan idős ember-
rel is beszéltünk, aki orosz 
fogságba került, majd őt is ki-
telepítették. Láttuk rajta a fáj-
dalmat, ahogy visszagondolt 
azokra az évekre.Az oral his-
tory módszere azonban a ku-
tatás szempontjából fontos, 
ezért erre is törekedtünk. 

A z i f jú kutatók további ne-
hézségekről is beszámoltak. 
Elmondásuk szerint Kispali-
nán nagyban nehezítette dol-
gukat, hogy a helyiek szinte 
száz százalékban szlovén 
anyanyelvűek, ezért a lendvai 
magyar diákokkal vegyes 
csoportokat alkotva járták a 
települést, de még így is 
érezhető volt az ott élők tar-
tózkodása. 
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Tisztelgés a kitelepítettek előtt 
Páka (gyf) - Fából faragott 
kereszt s rajta a Krisztus 
testét szimbolizáló vasúti 
síndarabok. A tegnap dél-

(i előtt felavatott emlékmű 
k a hortobágyi kényszer-

munkatáborokba elhur-
coltaknak állít emléket. 

A z avatásra a Péter-Pál-na-
pi búcsú szentmiséjét követő-
en került sor. A z eseményt 
több százan tisztelték meg je-
lenlétükkel, köztük olyanok 
is, akik annak idején átélték a 
Rákosi-korszak, az 1950-es 
évek viszontagságait. 

A plébániához tartozó fal-
vakból akkor összesen 11 csa-

Kiss László plébános az em-
lékül állított fakereszt előtt 

ládot telepítettek ki, a rend-
szeridegennek nevezett, való-
jában bűntelen, ám módosabb 
személyek négy különálló tá-
borban kerültek elhelyezésre. 
A z önkormányzat és a plébá-
nia kezdeményezésére mind-
erre ma már egy kereszt hívja 
fel a f igyelmet. 

A szentelési szertartást 
megelőzően Kiss László plé-
bános elmondta, a kereszten 
látható síndarabok azt je lké-
pezik, hogy a kitelepítetteket 
vasúti vagonokban szállítot-
ták el. A z ünnepi műsor kere-
tében egy részletet is felolvas-
tak Ferenczi Izabella kitele-
pítés évei alatt írt naplójából. 



Keresztavató Pákán 

Márványtábla a kitelepítettek emlékére. 

A pákai plébánia területé-
ről a hortobágyi kényszer-
munkatáborokba kitelepítet-
tek emlékére keresztet és 
emléktáblát avattak a község 
plébániája mellett található 
kertben. - Déri Péter újmisé-
jével vette kezdetét ünnepsé-
günk, melyre harmincegy volt 
kitelepítettnek küldtünk meg-
hívót. Vendégeink természe-
tesen családtagjaikkal érkeztek 
a kereszt avatására és megszen-
telésére. A kereszten egy sín-
darabból készített korpusz sti-
lizálja a rabság emlékét, vala-
mint egy márványtáblát is 
elhelyeztünk a kitelepítettek 
családneveivel. Ünnepségünk 
meghittségét a táplánszent-
kereszti fúvószenekar közre-
működése emelte - mondta 
lapunknak Molnár László pol-
gármester. 

- Hogyan választották ki a 
helyszínt? 

- Az egyházközség és a kép-
viselő-testület döntése alapján 
olyan helyet kerestünk, amely 
távolabbról is látható, így esett 
a választásunk a plébánia-kert-
re, amely egy dombtetőn he-
lyezkedik el. Reményeink sze-
rint egy szép emlékhellyé, a 
település látványosságai közé 
emelkedik a kereszt és annak 
környéke. Egyébként négy tá-
borban voltak fogságban a tér-
ségbeliek, akik koszorúzással 
emlékeztek az ünnepség befe-
jezéseként. 

- További találkozókat is 
szerveznek a sorstársaknak? 

- Ünnepségünk egybeesett 
a búcsú időpontjával, amely 
inkább családi jellegű ünnep, 
ezért egy későbbi időpontban 
szeretnénk megszervezni a 
találkozót, ahol lehetőség lesz 
egy kis beszélgetésre és az 
emlékek felelevenítésre is. 

D.J. 
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Nem csak a parlagfű 
Túra keretében ismerkedtek az allergén növényekkel 

Páka (gyf) - Az allergén 
növények bemutatását 
célozta az a túra, me-
lyet az Állami Népegész-
ségügyi és Tisztiorvosi 
Szolgálat Zalaegersze-
gi-Lenti Kistérségi Inté-
zete szervezett a telepü-
lésen. A túra a községben 
lezajlott egyhetes prog-
ramsorozatot zárta. 

A mintegy harminc f ő rész-
vételével megtartott túrán 
Kálmán IsH'án növényvédő 
mérnök, gyomszakértő nem-
csak a parlagfűről, illetve az 
annak irtásával kapcsolatos 
tudnivalókról szólt, de a többi 
allergén növényt is bemutatta. 

- Hazánkban mintegy öt-
venre tehető az allergén nö-
vények száma, ebből a leg-
több a fűfélék közé tartozik -
magyarázta. - A legnagyobb 
veszélyt a parlagfű jelenti, hi-
szen extrém esetben egyetlen 
növény akár tízmilliárd pol-
lent is kibocsáthat. Ugyanak-
kor allergiás tüneteket okoz-
hat a mogyoró, a fenyő, a tuja, 
a nyár, a bodza és a csalán is. 

Dr. Illés Ibolya, az Á N T S Z 
kistérségi intézetének vezetője 

Kálmán István gyomszakértő a parlagfüvet mutatja a résztvevőknek 

kérdésünkre elmondta: min-
den évben szerveznek parlag-
fűmentesítési akciókat, idén a 
Parlagfűmentes Magyarorszá-
gért Tárcaközi Bizottság ja-
vaslata alapján a magas fertő-
zöttségű pákai körjegyzőség 
területére. A program célja a 
négy településen - Páka mel-
lett Kányaváron, Ortaházán és 
Pördeföldén - élők környezet-
tudatos magatartásának kiala-
kítása, a parlagfű-szennyezett-
ség csökkentésével a pollen 

koncentráció visszaszorítása. 
Ez utóbbi érdekében egy hétig 
tartó parlagfűgyűjtést is szer-
veztek, mely során több mint 
62 ezer szál tövestől kitépett 
gyomnövény gyűlt össze. A z 
akcióban a négy településről 
105 személy vett részt - ez a 
lakosságszámhoz viszonyítva 
nagyfokú aktivitásnak értékel-
hető - , köztük az Á N T S Z , va-
lamint az akciót országosan 
támogató barkácsáruházlánc 
ajándékait sorsolták ki. 

n i uxa. s 



Visszakérik az iskolapénzt 
Öt és fél millió forint normatív támogatást kell visszafizetni 

Lenti (gyf) - A kamatokkal 
együtt mintegy öt és fél 
millió forint jogosulatla-
nul igénybe vett normatív 
támogatást kell az állam 
számára visszafizetnie a 
pákai központtal műkö-
dő Öveges József Közép-
zalai Általános Iskolának. 

Mindezt az oktatási és kul-
turális, illetve az önkormány-
zati tárca illetékes szakembe-
reivel történt egyeztetést kö-
vetően számította ki a lenti 
többcélú kistérségi társulás 
munkaszervezete. A visszafi-
zetési kötelezettséget a 2007/ 
2008-as tanév első négy hó-
napjában - azaz a tavaly szep-
tembertől decemberig tartó 

időszakban - felvett összegek 
miatt kellett a fenntartó ön-
kormányzatokra kiróni. A z is-
kola működtetését nehezíti, 
hogy a 2008-as esztendő első 
nyolc hónapjára megigényelt 
40 mil l ió forint helyett - ami-
nek a kifizetése egyelőre nem 
történt meg - csupán 15 és fél 
millióra jogosult az intéz-
mény. 

A z Öveges József Közép-
zalai Általános Iskola helyze-
tével lapunk az elmúlt tanév 
során többször is foglalko-
zott. Többek közt azt is megír-
tuk, hogy egyes vélemények 
szerint a finanszírozás tör-
vényességi aggályokat vetett 
fel. A z egyeztető tárgyalások 
során megállapítást nyert, 

hogy az iskola valóban nem az 
alapító okiratban foglaltak-
nak megfelelően működött, 
ezért van szükség a leigényelt 
és felvett normatíva egy ré-
szének visszafizetésére. Je-
lenleg úgy tűnik, sikerült a f i-
nanszírozást törvényes kere-
tek közé szorítani, ám még 
mindig akadnak vitatott rész-
letek, vagyis egy esetleges 
újabb vizsgálat további hiá-
nyosságokat és szabálytalan-
ságokat tárhat fel . A társulást 
fenntartó 15 önkormányzat 
képviselő-testületeinek tagjai 
emiatt határozatokba foglal-
tan rögzítették, hogy vállalják 
az esetleges anyagi, büntető-
jog i és személyes felelőssé-
get. 

I f i - ÓDO<? 
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Nemzetközi ifjúsági találkozó Pákán 
Augusztus közepén egy 

héten át adott otthon Páka a 
Franciaországból és Németor-
szágból érkezett több mint 
félszáz résztvevőből álló ifjúsági 
találkozónak. A hagyományos, 
immár hatodik alkalommal meg-
tartott találkozó - melyet évről -
évre más országban rendeznek 

- szervezője Lukács Tibor, a 
pákai Magyar-Német Baráti Kör 
elnöke volt. 

- Olyan programokat pró-
báltunk összeállítani a hozzánk 
érkezett fiataloknak, ahol ha-
zánk és Zala megye nevezetes-
ségeivel is megismerkedhettek 
vendégeink - avat a részletekbe 

Immár hatodszor találkoztak. 
az elnök. - A találkozó sikerét 
megkönnyítette az összefogás, a 
szállás megoldásában a szécsi-
szigeti és a lovászi polgármester 
is segített. 

- Milyen programok i'árták 
a résztvevőket? 

- Felkereste a csapat - kisvo-
naton utazva - a Lenti Termál-
fürdőt, ellátogattak a megyeszék-
helyen található falumúzeumba 
és az Aquacitybe is. A keszthelyi 
Festetics-kastélyt idegenvezető 
vezetésével tekintették meg, 
majd lubickoltak a Balatonban a 
fiatalok. Budapestre látogattunk, 
ahol a Parlamentet, a földfelszín 
alatt tizenöt méterre lévő szikla-
kórházat, és a főváros panorá-
máját tekintették meg a résztve-
vők a Gellért-hegyről. 

- Pákán is körülnéztek... 
- Természetesen települé-

sünk érdekességeit is bemutat-
tuk, így Molnár László polgár-
mester vezetésével a „Maginot" 
határvédelmi rendszerhez tarto-

zó, Páka határában látható erő-
dítmények történetét ismertet-
tük. Kipróbálhatták a csoportok 
a pákai Csokmai íjász és Ha-
gyományőrző Egyesület elnöke, 
Szabó László és tagsága segítsé-
gével a magyar íjakat, dobócsilla-
got és a kulináris élvezetek sem 
maradtak el. A pákai Park étte-
rem szakácsai jeleskedtek, külö-
nösen jól esett a Három Szen-
tekhez vezető túra után feltálalt 
gulyás a gyerekeknek. 

- A fiatalok egyébként nem 
csak nevezetességeinkkel ismer-
kedtek meg az itt töltött napok 
alatt, hanem egymással is - egé-
szíti ki a tudnivalókat Bicsákné 
Brenner Anikó, a Magyar-Német 
Baráti Kör tagja. - Barátságok 
szövődtek, gyakorolták a fiatalok 
nyelvtudásukat, és már a követ-
kező úticél tervezgetését is hall-
hattuk, jövőre ugyanis Dél-
Franciaországban lesz a nemzet-
közi ifjúsági találkozó. 

(Dányi) 
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Árkok, átereszek felújítása, Pákán 

Pályázati pénzzel sikerült a karbantartás... 

A július hónapban tapasz- ereszek környékén. A 
talt esőzések több helyen is 
jelentős károkat okoztak Pá-
kán a vízelvezető árkok és át-

kar-
bantartási munkálatok elvég-
zéséhez vis maior pályázati tá-
mogatást kért önkormányzati 

szinten a település vezetése, a 
napokban pedig meg is kez-
dődtek az időjárás okozta 
károk elhárítási munkálatai: 

- A nyár közepén tapasztalt 
esőzések feltöltötték a telepü-
lés több részén a vízelvezető 
árkokat, amelyek karbantartá-
sa most a legfontosabb felada-
tunk - avat a részletekbe 
Molnár László polgármester. -
Közel kétmillió forintot nyer-
tünk, amelyhez a településünk 
is hozzájárul öt százalék ön-
résszel. 

- Hány utcát érintenek a 
munkálatok, illetve tninclen 
szakaszt sikerül-e kármen-
tesíteni? 

- A pályázatban több terü-
letet is megjelöltünk, az emlí-
tett összeg most a Hegyalja, Dó-
zsa György, Ady, Rákóczi, Tán-
csics utcák meilett lévő árkok 
kitisztítását teszik lehetővé. 

D.J. 



Mindenki a maga iskoláját 
ÁLTALÁNOS A falvakban szeretnék, ha megmaradna a gyermekintézmény 

A lenti kistérség területén 
a lakosság számának 
apadásával egyenes 
arányban csökken az 
általános iskolás korú 
gyermekek száma is, míg 
tíz évvel ezelőtt - a speci-
ális tantervű Móricz Zsig-
mond Általános Iskola és 
Diákotthont n e m számít-
va - 13 önálló és egy tag-
intézmény működött az 
51 településen, addig e 
tanév kezdetére csupán 
hat önálló iskola maradt. 
Szentgyörgyvölgy, Resz-
nek, Tornyiszentmiklós 
és a lentikápolnai tagis-
kola bezárt, Nova, Csö-
mödér, Gutorfölde és Za-
labaksa pedig elvesztette 
önállóságát. A létszám-
csökkenés az óvodákat is 
érintette, bár többségük 
megmaradt. 
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intézményeként működik to-
vább. A z iskolát fenntartó ön-
kormányzatok - Zalabaksán 
kívül Pórszombat, Kerkaba-
rabás, Kozmadombja, Kálóc-
fa, valamint Pusztaapáti - a 
Kerka-parti várossal áll finan-
szírozási kapcsolatban. Pá-
csonyi Imre azt is elmondta, a 
beíratást megelőzően éppen a 
csesztregi intézmény részéről 
hangzott el olyan ígéret, mi-
szerint valamennyi hozzájuk 
járó tanuló ingyenesen kap 
tankönyvet, így éppen akkor 
diszkrimináltak volna, ha a 
Lentibe járók ettől a jutta-
tástól elesnek, az önkormány-
zatok azért döntöttek úgy, 
hogy a Vörösmarty Mihály 
Altalános Iskolába beíratot-
takat ilyen módon támogat-
ják. 

A csesztregi polgármester, 
Czupi Sándorné az eset kap-
csán annyit mondott el: náluk 
már évek óta valóban térítés-
mentesen kapja minden tanu-
ló a tankönyvet, így a zalabak-
sai körjegyzőség területéről 
idén be- vagy átíratottak is. 
Erre a támogatási formára az 
iskola költségvetése nyújtja a 
fedezetet. 

A zalabaksai iskolában Sümegi Anikó tagintézményi kapcsolattartó tollal és ceruzával ajándékozza meg az első osztályosokat 

GYURICZA FERENC 
gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu 

Csömödér- A szülőknek 
tett ígéretekkel ellentét-
ben nem maradnak felső 
tagozatos diákok a pákai 
Öveges József Közép-zalai 
Általános iskola csömödé-
ri telephelyén. A péntek 
esti szülői értekezleten 
szereztek erről tudomást 
az érintett családok. 

Mint már írtuk, a rendkívüli 
szülői értekezletre nem nyer-
tünk bebocsátást, így kényte-
lenek vagyunk a résztvevők 
elmondására hagyatkozni. A z 
érintettek elmondták: a szülői 
értekezleten szembesültek az-
zal, hogy az 5. és 6. évfolya-
mos diákok Pákán kezdik meg 
tanulmányaikat. 

- Korábban kaptunk egy 
ígéretet, miszerint ez a két év-
folyam Csömödérben marad-
hat - így egy szülő. - Arról 
volt szó, hogy a párhuzamos 
osztály közül az egyiket Pá-
kán, a másikat Csömödérben 
helyezik el, ahova a novai diá-
kok is iöttek volna. Ehelvetf. 

mindenkinek Pákára kell jár-
nia. 

A z érintettek hozzátették, 
tudomásuk szerint a csömö-
déri 5. és 6. évfolyam indítá-
sához szükséges engedélyek 
kiadását több fenntartó önkor-
mányzat és bizonyos körjegy-
zőségek akarattal hátráltatták, 
így a lehetőség elúszott. A 
szülőktől azt is meg-
tudtuk, Pákán a tanu-
lók egy részét a volt 
kondicionálóterem-
ben helyezték el, ahol 
télen a hőmérséklet 
jó, ha a 12-15 fokot 
eléri. A hétfő reggel 
megtartott tanévnyi-
tón az intézmény igazgatója, 
Czigányné Pető Anikó a felső 
tagozatra vonatkozóan ismét 
a két párhuzamos osztály 
indításáról beszélt, holott a 
hatodik évfolyamon csupán 
22 tanulója van az iskolá-
nak. 

Kérdéseinket szerettük vol-
na feltenni az intézmény igaz-
gatójának, akit telefonon utol 
is értünk, ám elfoglaltságaira 
hivatkozva nem tudott ada-
tokkal szolgálni. Azt ígérte, 

hogy a későbbiekben vissza-
hív, ezt lapzártánkig nem tette 
meg, s az újbóli hívásainkra 
sem reagált. Nyakas István, az 
intézményfenntartói társulás 
elnöke ellenben elmondta, 
hogy a tanulói létszámadatok 
folyamatosan változnak -
volt diák, akit Lentibe, míg 
másokat Zalaegerszegre vagy 

Rejtély, hogy hány osztály 
lesz, s függvényében hány 
pedagógusra lesz szükség 

Tófejre vittek el, de olyan ta-
nuló is akadt, aki az előzetes 
információk ellenére mégis az 
Öveges-iskolában maradt - , 
ezért továbbra sem tudják, 
hogy hány osztály lesz. Ennek 
függvénye a pedagógus állás-
helyek száma is, erről Nyakas 
István hétfő délután még min-
dig nem tudott mit mondani. 
Egy biztos, minden felső ta-
gozatos diák Pákára került, 
ami nyilván sokakat kellemet-
lenül érintett. 

Közben egy másik telepü-
lést illetően is kaptunk egy ol-
vasói észrevételt. „Zalabaksa 
polgármestere és udvartar-
tása ismét bebizonyította, 
hogy választópolgárai érde-
keit megkülönböztetés nélkül 
képviseli" - írta egy olvasónk 
sms-ben, aki szerint a község-
ben „eltapsolták az iskolát, 

esetenként fenyegetés 
és zsarolás útján terel-
ték a gyerekeket Lenti 
felé", most pedig csak 
annak a diáknak adtak 
térítésmentesen tan-
könyvet, akit Lentibe 
írattak be. Olvasónk 
szerint a szomszédos 

Csesztregre beíratottak így a 
képviselő-testület mostoha-
gyermekei lettek. 

A z sms kapcsán megkér-
deztük Pácsonyi Imre polgár-
mestert, aki elmondta, hogy a 
volt zalabaksai intézmény e 
tanévtől négy tanítóval, 41 be-
íratott gyermekkel és két ösz-
szevont osztállyal - ahol a fő 
tárgyakat, a magyart és a ma-
tematikát csoportbontásban 
tanítják — a lenti Vörösmarty 
Mihály Általános Iskola tag-

mailto:gyuriaa.ferenc@zh.plt.hu


Második világháborús 
aknagránátot találtak 

Páka (gyf) - Családi ház 
alapjának ásása 
közben egy második 
világháborús aknagrá-
nátot találtak a telepü-
lésen. Az éles löve-
dék még szombaton 
került elő a föld mélyéről. 

Mindezt Molnár László, a 
település polgármestere mond-
ta el lapunknak, hozzátéve, 
hogy a gránát megtalálását 
követően azonnal megtették a 
szükséges intézkedéseket. 

A munkálatokat végzők 
értesítették a rendőrséget, 
majd az ő útmutatásuknak 
megfelelően a területet a 
tűzszerészek kiérkezéséig el-
kerítették, illetve a helyi 
polgárőrség vállalta az őr-
zést. 

- A gránát a Béke úton, az-
az a település főutcáján került 
elő - mondta Molnár László. 
- A kérdéses ingatlan ugyan 
nem a község központjában, 
de a falu sűrűn lakott részén 

található, ezért is f igyeltünk 
oda különösképpen a bizton-
ságra. 

A Budapestről vasárnap ki-
érkezett tűzszerészek elmon-
dása szerint az amúgy igen-

A németek ott 
egy védvonalat 
alakítottak ki 

csak rozsdás lövedék egy 55-
ös típusú, valószínőleg német 
gránát volt. 

- A második világháború 
során a községnek ezen a 
pontján a németek egy védvo-
nalat alakítottak ki, itt várták a 
Nova fe lől érkező szovjet csa-
patokat - tette még hozzá a 
község helytörténetének ku-
tatásával is fog la lkozó polgár-
mester. - Akkoriban a falu-
nak e pontján még szántó és 
erdő volt. 
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Az építészet közügyünk 
TERVEK Elvárás: az épület maradéktalanul feleljen meg funkciójának 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Páka- Egy település élet-
ben maradása érdeké-
ben az a legfontosabb, 
hogy tudja-e biztosítani 
a lakói számára azokat 
a minimális szolgáltatá-
sokat, amelyek napjaink-
ban már alapkövetel-
ménynek számítanak. 

Ha igen, az ott élők arról is 
gondoskodnak, hogy a falu 
képe megfelelő legyen. Ezt az 
Önkormányzati és Területfej-
lesztési Minisztérium építés-
ügyi és építészeti főosztályát 
vezető, az országos főépítészi 
feladatok ellátásával is meg-
bízott dr. Fegyvemeky Sán-

dor mondja. A szakember 
szerint a szakma képviselői 
számára ma egyre inkább az a 
fontos, hogy az adott épület a 
funkcióját minél jobban ellás-
sa. Ha ennek megfelel, időtál-
ló lesz. Ha nem, rövid időn be-
lül elbontásra kerül. 

- Tudomásul kell venni, 
hogy az építészet folyamatos 
iparág - magyarázta dr. Fegy-
vemeky Sándor. - Évszáza-
dokkal ezelőtt a kőből emelt 
épületeket folyamatosan át-
építették, toldozgatták. A mo-
dern kori építészetben a költ-
ségvetés új elemmel, a bon-
tásból adódó tétellel bővült. 
Ez új problémát vetett fel: egy 
történelmi óvárosban van-e 
helye modem épületnek. Úgy 
vélem, nem mondhatjuk, 
hogy csak az 1920 előtt emelt 
épületek érdekesek és fonto-

Dr. Fegyvemeky Sándor 
szerint ahol jól érzik ma-

gukat az emberek, ott 
gondoskodnak arról, 

hogy szép legyen a falu-
kép. Képünkön egy szép 

goszfolai utcarészlet 

FOTÓ: A SZERZŐ 

salc, ezért ma is azokat utánoz-
zuk. Ez nemcsak a városra, de 
a falura is igaz. Egy törté-
nelmi városközpont-
ban ugyanúgy van he-
lye egy modern iroda-
háznak, mint ahogy a 
népi műemlékek közé 
is elhelyezhető egy 
most épülő falusi ház. 

A z országos főépí-
tész szerint egy újon-
nan emelt épület esetében a 
megtérülési idő átlagosan 7-9 
esztendő, ha ehhez bontási 
költség is járul, akkor 11-12 
évre tolódhat ki. Egy épület 
élettartamához képest - ami 

átlag 80-100 év, műemlékek 
esetében pedig ennél is hosz-
szabb - ez nem sok. 

„Fiatalon nem gondoltam, 
hogy ami egyszer megépül, 

azt le is lehet bontani" 

- Fiatal építészként nem 
gondoltam volna, hogy ami 
egyszer megépül, azt le is le-
het bontani - folytatta. - Ma 
már egészen másként állunk 
ehhez a kérdéshez. Látjuk, 

hogy a 60-as, 70-es években 
emelt épületek többsége hő-
technikailag, vagy éppen 

azért, mert nem épült 
hozzá garázs, nem fe-
lel meg a követel-
ményeknek. Ha eze-
ket az épületeket 
meghaladta a kor, el 
kell bontani. Ma kü-
lönösen ügyelünk ar-
ra, hogy ilyen hibába 

ne essünk. Persze az is fontos, 
hogy az adott épület illesz-
kedjen a település képéhez. 
Néhány építtetőben még él a 
tévhit, hogy a saját telkén, a 
saját pénzén azt építtet, amit 

akar. A z építészet közügy, és 
jogszabályok vonatkoznak rá. 
A z építési engedélyező ható-
ság figyeli, hogy betartják-e 
az előírás szerinti épületnagy-
ságot, magasságot és távol-
ságokat, de vannak szem-
pontok, amik számmal nem 
mérhetőek. Ezeket a helyi, 
megyei, regionális vagy or-
szágos tervtanácsok vitatják 
meg. A díjazott, nagy tapasz-
talatú építészeket magába 
foglaló tervtanácsok kollektív 
szakmai bölcsességgel vesz-
nek részt az engedélyezési fo-
lyamatban. Ajánlásaikat illik 
elfogadni, bár nem kötelező, 

ám ez esetben az elutasítás 
okát részletesen indokolni 
kell. 

Dr. Fegyvemeky Sándor 
úgy látja, a magyar falunak 
akkor lesz jövője, ha oda gye-
rekek születnek, ha a fiatalok 
életük helyszínét látják a falu-
ban, s a már ott élők részéről 
türelem mutatkozik a beköltö-
zők iránt. 

- Ahol mindez megvan, és 
a jövedelemszerzés is biztosí-
tott helyben vagy a közelben, 
ott élő lesz a falu - mondta az 
országos főépítész. - Egy élő 
településnek a faluképe olyan 
lesz, amit jogosan várunk tő-
le. Egy barátságos falukép 
nem a házak gondozottságán 
múlik. Sokkal inkább azon, 
gazdái-e a járdának az ott 
élők, illetve ültetnek-e fákat 

A főépítész szerint a 
magyar építészet világ-
hírű, ami elsősorban a 
több zalai középületet 
is tervező Makovecz 
Imre által bevezetett 
és meghonosított or-
ganikus építészetnek 
köszönhető. A termé-
szetközeli, természeti 
anyagokra alapozott új 
kifejezésformát a vi-
lágon mindenütt isme-
rik és elismerik. 

és virágokat. Ahol jól érzik 
magukat az emberek, ott saját 
belső igényükből fakadóan is 
megteszik ezt, a falukép szin-
te önmagától válik vonzóvá. 

mailto:gyuricza.ferenc@zh.plt.hu


az árkokat 
i 
i 
t Páka (gyf) - Vis maior pályá-

zaton nyert a közelmúltban 
r 1,7 millió forintos vissza nem 
- térítendő támogatást a telepü-
- lés önkormányzata. 
: A község polgármestere, 
í Molnár László érdeklődé-

sünkre elmondta: az összeget 
belterületi árkok tisztítására 
és iszapolására fordítják 
majd. Minderre azért van 
szükség, mert a község mel-
letti dombokról és magasla-
tokról lezúduló csapadékvíz 
rendszeresen eltömíti a vízel-
vezetőket. A munkálatokat -
a vállalkozó kiválasztása után 

• - szeptember-október folya-
mán kívánják elvégezni. 
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Tanulmánykötet a déli 
védelmi rendszerről 

Páka (gyf) - A déli határ-
sáv mentén kialakított, 

' de valójában soha n e m 
használt védelmi rend-
szert mutatja be az a ta-
nulmánykötet, mely a kö-
zelmúltban jelent meg 
a Hadtörténeti Intézet és 
M ú z e u m gondozásában. 

A kiadvány - amely A ma-
gyar Maginot címet viseli -
annak a történelmi konferen-
ciának az anyagát tartalmaz-
za, amelyet az elmúlt év őszén 
rendeztek Pákán. A mintegy 
másfél száz oldalas kötetben 
az elhangzott tanulmányok 
mellett néhány a témához szo-
rosan kapcsolódó egyéb írás 
is helyet kapott. 

- A Pákán megrendezett 
tudományos konferencia cél-
ja az volt, hogy felhívja a f i-
gyelmet a védelmi feladatok 
előkészítésének eszközeire, 
módszereire, helyes és hely-
telen irányaira - fogalmazta 
meg dr. Holló József, a Had-
történeti Intézet és Múzeum 
főigazgatója, aki személye-
sen is résztvevője, illetve 
egyik előadója volt a tanács-
kozásnak. - Ezt hadtörténeti 

- tapasztalatok felhasználásá-
val, Magyarország 1951 és 

i 1955 közötti katonai védel-
• mének félig megvalósított 
, koncepcióját feldolgozva, az 

erődítés problémakörét ele-
mezve kívántuk megtenni. 

Napjainkban is jelentősége 
van az ország területén a vé-
delmi célú előkészítéseknek, 
s a Pákán elhangzott, illetve a 
most megjelent kötetben sze-
replő tanulmányok segítséget 
nyújtanak a katonai vagy biz-
tonsági problémák megoldá-
sához. A konferencián az elő-
adók rávilágítottak a magyar 
hadszíntér-előkészítés koráb-
ban alig ismert, félig sikeres, 
de mégis felesleges, ráadásul 
hatalmas energiát és pénzt fel-
emésztő kísérletére. 

Magyar Maginot, 
a déli védelmi 
rendszer 

A katonai térképvázlatok-
kal, fotókkal és a védelmi rend-
szert bemutató adatokkal il-
lusztrált kiadvány a katonai 
zsargonban magyar Maginot-
nak is nevezett déli védelmi 
rendszer bemutatásán túl arra is 
vállalkozik, hogy lehetőséget 
kínáljon egy későbbi bemuta-
tóhely kialakítására. Ezt az el-
képzelést Pákán is támogatják, 
időközben részben feltárásra 
került a pákai erődpark néhány 
eleme, amelyek látogathatóvá 
tételét egy szlovén-horvát-
magyar közös projekt kereté-
ben kívánják megvalósítani. 

Látogathatóvá kívánják tenni az erődök, bunkerek egy részét 
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Díjazott harcosok 
ALLERGIA A parlagfű elleni küzdelem legjobbjait jutalmazták 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zh.plt.hu 

Páka - A parlagfűmentes 
környezetért elnevezésű 
akció eredményhirdeté-
sével, tegnap délelőtt zá-
rult le az a nagyszabású 
programsorozat, amelyet 
az ANTSZ Zalaegerszegi-
Lenti Kistérségi Intézete 
indított a pákai kör-
jegyzőség területén. 

A z akció júniusban kezdő-
dött, s célja a falvakban élők, 
valamint a döntéshozók kör-
nyezettudatos magatartásá-
nak kialakítása,, a szép és 
egészséges élettér megvalósí-
tása volt - tudatta dr. Bele-

ncsák Ágnes tisztifőorvos. 
A z Á N T S Z kistérségi inté-

zetének lenti kirendeltsége a 
Parlagfűmentes Magyaror-
szágért Tárcaközi Bizottság 
szempontrendszere, valamint 
a módszertani ajánlások alap-

Az akció még 
a virágzás előtt 
kezdődött: 62 500 
szál gyomot 
téptek ki tövestől 

ján választotta ki a program 
helyszínéül az egyik legfertő-
zöttebb térséget, a pákai kör-
jegyzőség területét. Itt egy öt 
elemből álló sorozat valósult 
meg, melynek keretében rész-
ben személyesen, részben pe-
dig a háztartásokba eljuttatott 
ismertetők, szóróanyagok ré-
vén tájékoztatták a lakosságot 
parlagfűvel és az egyéb aller-
gén a gyomnövényekkel kap-
csolatos legfontosabb tudni-
valókról. 

- A programsorozatnak 
még a gyomnövény virágzása 
előtti időszakban részét ké-
pezte egy parlagfű gyűjtési 
akció, amelyen a négy telepü-

A döntést meghozók (balról a második dr. Belencsák Ágnes) alaposan körülnéztek a falvakban 

lésről összesen 105 személy 
vett részt - ismertette az ada-
tokat dr. Belencsák Ágnes. -
Ennek köszönhetően az egy-
hetes gyűjtés során a négy te-
lepülésen 62 ezer 250 szál tö-
vestül kitépett allergén nö-
vény került leadásra. Szintén 
fontos elemét képezte a prog-

ramnak a községi közterüle-
tek folyamatos gondozása és 
szépítése, amiből a pákai 
Öveges-ház parkosítása még 
visszavan, hiszen a dísznövé-
nyek elültetése ősszel esedé-
kes. A fentiek mellett meghir-
dettünk egy parlagfűmentes 
környezetért akciót is, mely-

EGY VELEMENYEN 

Az ÁNTSZ által indított 
akció mellett a pákai ön-
kormányzat is meghirdet-
te saját faluszépítő prog-
ramját, melynek során 2 0 
díj került kiosztásra. Érde-
kes módon az önkor-
mányzat is ugyanazt a 
három portát találta a 

leggondozottabbnak, így 
az első díjat az Ifjúság út 
10. szám alatt lakó Varga 
Istvánné vehette át, a 
második díjat és harma-
dik díjat pedig a Petőfi úti 
virágos portájáért Do-
monkos Lászlóné, illetve 
Czupi Jánosné kapta. 

nek során nemcsak az elha-
nyagolt ingatlanok gazdáit 
szólítottuk fel kötelezettsé-
geik betartására, hanem a he-
lyi önkormányzatok segítsé-
gével megtartott faluszemlék 
alkalmával a legszebbnek és 
leggondozottabbnak talált 
porták gazdáit díjaztuk is. 

A z említett díjazásra került 
sor tegnap. A körjegyzőség 
falvainak mindegyikéről há-
rom-három családot jutal-
maztak: a bizottság Ortaházán 
Tóth Tibor portáját találta a 
leggondozottabbnak, Ká-
nyaváron Tóth Endre otthoná-
nak környezete nyerte el leg-
inkább a bírálók tetszését, a 
Pördeföldén élők közül Bi-

csák Józsefé lett az első díj, 
míg Pákán Varga Istvánné há-
za és környezete bizonyult a 
legszebbnek. 

mailto:gyuricza.ferenc@zh.plt.hu


Közösségi terem 
Pákán 

Irodahelyiség és közösségi 
terem építésének előkészületi 
munkálatait kezdte meg a kö-
zelmúltban a pákai egyházkö-
zösség, tudtuk meg Kiss László 
plébánostól. 

- Egyházközségi gyűlésein-
ket, egyéb, például gyermekek-
nek szóló programjainkat ed-
dig jobb híján a templomban, 
vagy a szabadban kellett meg-
tartanunk, ezért is merült fel 
bennük egy közösségi terem 
megépítésének gondolata -
avat a részletekbe a plébános. 

- Hová tervezik ezt az 
épületet? 

- Nem különálló épület 
lesz ez, hanem a plébánia mö-
götti szabad területre gondol-
tunk, ahol még az átjárás is biz-
tosított a számunkra. Egyéb-
ként pedig gyönyörű kilátás 
nyílik majd a teremből a szom-
szédos völgyre. 

- Azért érzek egy kis aggo-
dalmat a hangjában a beru-
házást illetően. 

- Igen, voltak gondjaink, 
ugyanis a terveink engedé-
lyeztetése folyamatban van, 
és bonyodalmakat okozott, 
hogy műemlék mellé szeret-
nénk építkezni, vagy bővíteni, 
továbbá nem szerepelt az ide-
vezető kis út a helyrajzi szá-
mon, de mostanra már úgy 
látszik rendeződnek a dolgok 
és csak az utolsó aláírások, 
illetve engedélyek postázására 
várunk. 

- Milyen összegből valósít-
ják meg a bővítést? 

- Az egyházmegyétől kap-
tunk erre az évre támogatást 
és két lépcsőben, a jövő évi ke-
retre is támaszkodva szeret-
nénk megvalósítani elképzelé-
sünket. 

-Dányi-
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műemlékvédelem 

Katonai bunkerek 
A dél-dunántúli régió legnagyobb turisztikai beruházása lehet Baranya megyétől 

egészen az Őrségig húzódó egykori katonai bunkerek felújítása és hasznosítása. 

A tervek elkészültek, és már a kezdeti szakaszban nagy a külföldi érdeklődés. 

50 

A ^ ^ 1950-es évek elején, amikor 
a szocialista tömb országai 

u a Mm a jugoszláv pártvezért, Titót 
ellenségnek és „láncos kutyának" bélye-
geztek, a déli országhatárunknál meg-
kezdődött a hatalmas bunkerrendszer 
kiépítése. 630 kilométer hosszan beton 
lőállásokat, tankcsapdákat, harcállás-
pontokat építettek. Holló József, a Had-
történeti Intézet főigazgatója szerint az 
építkezések mintegy hétmilliárd forintot 
emésztettek fel, ami hatalmas pénznek 
számított, az akkori magyar költségve-
tés egyharmadát elvitte. A „magyar Ma-
ginot-vonal" maradványainak első részét 
Zalában és Baranyában a hadtörténészek 
már feltárták. Szerencsére a bunkerek 
azonosítása könnyen ment, hiszen a 
Hadtörténeti Múzeum levéltárában ren-
delkezésre álltak az 19^ 1—55 közötti épít-
kezés szigorúan titkos tervei és katonai 
számvetései. Tavaly novemberben a Zala 
megyei Pákán konferenciát rendeztek a 
bunkerrendszerről, és azóta a település 
művelődési házában állandó kiállítás mu-
tatja be történetét, mai állapotukat. A te-
lepülés határában pedig már látogathatók 
az ötvenes évek objektumai. 

Épí tkezés 
Érdekes, hogy a titkos katonai bunkerek 
építéséről a helyi lakosság csak nagyon 
keveset tudott, hiszen a védvonalat ál-
talában éjszaka építtették politikai fog-
lyokkal. Az építkezést 1952 elején nyolc-
műszaki zászlóalj kezdte meg a hadse-
reg felső vezetése és szovjet tanácsadók 
rendszeres ellenőrzése mellett. A fő vé-
dőövezetben 5447 erődítési elemet emel-
tek, az előtérben, az úgynevezett vezetési 
pontokon összesen 625l-re emelkedett 
számuk. A teljes beruházásnak egyébként 
csak a 40 százaléka készült el, valószínű-
leg a Szovjetunióban bekövetkezett poli-
tikai irányváltás miatt állt le a nagyszabá-
sú építkezés. De addigra már nagyjából 
100 kilométeres szakaszt kiépítettek. 
Sztálin 1953-as halálát követően lassan 
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javult a Szovjetunió, ezért Magyarország 
kapcsolata is Jugoszláviával, vagyis már 
nem volt szükség a hatalmas védőállások 
további építésére. így a tervezők felad-
ták azt a monumentális tervüket, hogy a 
határtól jóval beljebb, második körben 
kiépítsenek egy következő erődvonalat. 
A hatalmas költségen épült betonbunke-
rekre a pusztulás várt, vagy az építtetők 
rombolták le, vagy a helyiek hordtak el 
néhány hasznosítható részt. 

Hasznos í tás 
A védő rendszerből olyan harckocsife-
dezékek, géppuska- és lövegtüzelő ál-
lások és egyéb objektumok maradtak 
meg, amelyek a terep adta lehetőséget 

Se BARANYA BUNKERS 
The largest tourism project in the 
South Transdanubian region could 
be the renovation and development 
of the old military bunkers situ-
ated in the area of Baranya County 
and the Őrségi Hills. Plans have 
been made and a lot of foreigners 
are interested already now. 

kihasználva lezárták a fő közlekedési irá-
nyokat. Zala megyében, Nagykanizsa és 
Lenti között a mai napig is megtalálható 
a települések határában, főleg betonból 
épített géppuskafészek, tankcsapda, gya-
logsági árok, akadály és más erődelem. 
Drávaszabolcs, Villány, Pócsa, Márok 
mellett is szép számmal vannak marad-
ványok. Most folyik a tervezés, miként 
hasznosítsák a megmaradt bunkereket. 
A települési önkormányzatok távlati cél-
ja, hogy a védrendszer baranyai és za-
lai szakaszát összekötik, és így bejárható 
turistaútvonalat alakítanak ki, amelyen a 
hadi építmények lennének a pihenőpon-
tok. Az önkormányzati forrásokon kívül 
a tervezők uniós forrásokra is támaszkod-
nának. Brüsszelben már az előzetes ter-
vek is tetszést arattak. 

OB 
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Apró lépések..." 

Tetőt kapot t a tűzo l tókocs i . 

Sokat hallhatunk mostan-
ság az egyre nehezedő gazda-
sági környezetről, az elvonások 
sújtotta önkormányzatokról. 
Nincs ez másképp Pákán sem, 
ahol több pályázati lehetőség-
gel próbálkoznak. A község 
helyzetét Molnár László pol-
gármester vázolta fel: 

- Egyszer úgy fogalmaz-
tam: apró lépéseket teszünk, 
igyekszünk minden olyan el-
maradást behozni, amelyek fel-
halmozódtak a mögöttünk ál-
ló időszakban. Sokat tettünk 
azért, hogy javítsuk a lakosság 
komfortérzetét, ezért építet-
tünk tetőt a tűzoltóautónk fö-
lé, hogy maradandó emléke 
lehessen az utókornak. Egysé-
ges formában helyeztünk ki ut-
canév táblákat, és a vis maior 
pályázatok segítségével, példá-

ul az átereszek felújításával is 
ezt a célt kívántuk elérni. Szük-
ség volt a színházi és egyéb 
előadások tartásához megfe-
lelő öltözők kialakítására és 
további feladataink is vannak a 
vizesblokk felújítását illetően. 

- Milyen lehetőségeik van-
nak a pályázatok terén? 

- Több pályázatunk is elbí-
rálás alatt van, ám óvatosnak 
kell lennünk a szükséges öne-
rő tekintetében. Ezek a pályáza-
tok mind előfinanszírozásúak, 
tehát a beruházás végeztével 
kezdődhet meg az elszámolás, 
így sok esetben hitelre is szük-
ség van a megvalósításhoz. 
Ilyen évtizedes probléma ol-
dódhat meg például a járdafel-
újításokra vonatkozó pályázat-
tal, vagy az „Öveges-ház" felú-
jítását megcélzó lehetőséggel. 
Ezeken kívül turisztikai témájú 
pályázataink is vannak, ame-
lyeknek várjuk az eredményét 
és ehhez kapcsolódik egyik 
büszkeségünk is, hogy huszon-
hat év után meg tudtuk nyitni 
a dömeföldi tájházunkat. 

- Mekkora költségvetéssel 
dolgoznak? 

- Kicsivel több, mint négy-
százhúszmillió forintból gaz-
dálkodunk és ebből már lát-
ható, hogy a pályázatok öne-
reje (amely általában a teljes 
bekerülés tíz százaléka, ösz-
szességében öt-hat millió fo-
rint) is gondot jelenthet. 
Egyébként a közmeghallgatá-
son elhangzott lakossági javas-
latok is párhuzamba állíthatók 
terveinkkel, ugyanis hegyi út-
jaink és járdáink állapotára is 
vonatkoztak. 

D.J. 



Extázisban játszott a csapat 
A szombati számban fel-

tett kérdésünkre - Körülte-
kintő a hatóság a gyám-
ügyekben? - érkezett: 

- Indokolatlanul is körül-
tekintő. Hogy fordulhatott 
elő, hogy öt hónapig tartott a 
visszahelyezés? (30-626-

6198) 
- Hogy fordulhatott elő, 

hogy bírósági végzés ellenére 
sem adja vissza a gyermeket? 
Remélem nagyon megbünte-
tik és többé nem viheti el. (30-
626-9195) 

- Miért nem segített a ható-
ság? Miért kellett négy hóna-
pot kivárni - mikor egy perc is 
sokat számít?! (20-421-8937) 

Más: 
- Elszomorító az igaz-

ságszolgáltatás itt, Ma-
gyarhonban. Kirúgják a létrát 
a dolgozó alól, a földre zuhan 
és a tettest védik, aki al-
koholos állapotban garáz-
dálkodik. Milyen ítélet lett 
volna, ha a létrán az illető há-
zastársa van? Freddy. (30-

424-4923) 

- Szombat reggel Buda-

pestről Zalaegerszegig mí-
nusz 7 fokban, fűtetlen vona-
ton utazott összefagyva min-
denki. Gratulálok! Próbáijaki 
a M Á V vezérkara. (30-331-

4344) 
- Tisztelt közútkezelő! Én 

nem hószórást, hanem aszfal-
tot kérek az utakra. Pl.: Mu-
mor-Páka. Nem fehér követ, 
foltozgatást, vagy 30-as táb-
lát. Köszönöm. (30-500-

9534) 
- Köszönjük a ZTE kosár-

csapatának a szombati kör-
mendi győzelmet. Ilyen han-
gulat magyar pályán nem sok-
szor volt. Louis Hinnant és a 
csapat extázisban játszott. 
(30-393-6693) 

- Fico a gázért cserébe 
szemmel láthatóan az ördög 
ügyvédje szerepét, vagyis az 
orosz érdekek propagálását 
vállalta az EU-n belül. (30-

956-1311) 
- Miért nem takarítják le a 

havat a Lenti és Lendvadedes 
közötti bicikliútról? Sokan 
közlekednének rajta télen is. 
(30-377-0440) I 
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Egyházközségi 
bált rendeztek 
A plébánosok is színpadra léptek 

Páka (gyf) - Második 
alkalommal szerveztek 
egyházközségi bált 
a településen. A nagy 
sikerű rendezvényen 
mintegy háromszáz 
vendég vett részt. 

A meghívottak között 
volt dr. Veres András, a 
szombathelyi egyházme-
gye főpásztora, Nógrádi 

László, a térség országgyű-
lési képviselője, Pintér 

László, a Zala Megye i 
Közgyűlés alelnöke, vala-
mint Kondákor Gyula 

csesztregi plébános, a lenti 
esperesi kerület vezetője. 

A rendezvényt a helyi 
gyermekek műsora nyitot-
ta - ezt Balassi István káp-
lán tanította be - , majd ezt 
követően az idősek napkö-
zi otthonának dolgozói , a 
táplánszentkereszti citera-
zenekar, a bázakerettyei 
néptánccsoport és Gubi-

necz Ákos novai népdal-
énekes lépett fel. A legna-
gyobb sikert a Kiss László 

helyi, valamint Páli Zoltán 

tornyiszentmiklósi plébá-
nos által előadott páros je-
lenet aratta, ők Shakes-
peare Rómeó és Júlia című 
drámájából mutattak be 
egy részletet. 
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! ütnyuvő kamionkarafán 
KÁROK Az aszfalt kátyúsodott, megsüllyedt egy év alatt teljesen tönkrement 

Meglepetten veszi tudo-
másul a panaszokat a Ma-
gyar Közút Kht. zalaeger-
szegi üzemmérnökségé-
nek munkatársa, Büki Zol-
tán, a tranzitforgalom 
áttevődése e szakaszra 
számára is új információ. 
Tudták, hogy a Creaton 
második gyárának indítása 
jelentősen megnöveli a 
kamionforgalmat, de ezt 
csak Mumor és a gyár be-
járata közötti szakaszra 
várták. Az érintett felek 
részvételével tanácskozás 
összehívását kezdeménye-
zi, az út javítását pedig mi-
előbb el kell kezdeni, ha 
lehet kátyúzással, ha ko-
molyabb beavatkozásra is 
szükség lesz, meg kell 
vizsgálni, hogy milyen 
arányban viseljék annak 
terheit az érintett felek. 

GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Páka - Kamionok szag-
gatják a Lenti-Borsfa 
összekötő utat - kapjuk 
egyre gyakrabban 
a panaszt az érintett út 
melletti településeken 
élő olvasóinktól. 

A forgalom két ok miatt te-
relődött erre a szakaszra, egy-
részt a Creaton Hungary Kft. 
második üzemének megnyi-
tása, valamint a tavaly au-
gusztusban Lenti és Tomyi-
szentmiklós között életbe lép-
tetett tilalom miatt. A 11 és fél 
tonnát meghaladó tömegű jár-
művek a muravidéki autópá-
lya átadása óta ugyanis nem 
közlekedhetnek a 7538-as út 
Tornyiszentmiklós és Lenti 
közötti szakaszán. 

Lentiszombathely is szenved az átmenő kamionforgalomtól, a jármú'monstrumok teljesen tönkretették a városrész utcáit 

A sofőrök egy része helyet-
te használja ezt a jóval kisebb 
teherbírásúra tervezett utat. A 
forgalom növekedése - külö-
nösen a nehéz gépjárművek -
miatt az út állapota jelentősen 
megromlott, rengeteg 
kátyú, megsüllyedés 
tarkítja. 

- Nap mint nap er-
rejárok, de így is egy-
re-másra meglepeté-
sek érnek - mondja 
Kovács Ferenc. -

Annyi a kátyú, hogy 
már kikerülni sem lehet őket. 
Ha a közútkezelő munkatársai 
betömik őket, keletkezik he-
lyettük másik. 

Az érintett szakaszon köz-
lekedők szerint a kátyúsodást 
a kamionok idézik elő. Mióta 
az Iklódbördőce szomszédsá-
gában épült cserépgyárban a 
termelés megduplázódott, az 

oda járó tehergépjárművek 
száma is jócskán megemelke-
dett. 

- Nemcsak a Creaton 
okozza a forgalomnövekedést 
- mondja Molnár László, Pá-

A lakosság el sem tudja 
képzelni, mit keresnek arra 

a külföldi kamionok 

ka polgármestere. - Már ta-
valy is tapasztaltuk, hogy egy 
része a közlekedőknek a fa-
lunkon keresztül próbálja úti 
célját elérni. 

Molnár László el is ma-
gyarázza, hogy a Zala-
egerszeg irányából Lenti felé 
közlekedők egy része nem 
megy ki Rédicsen, majd ka- kat. 

nyarodik vissza az M70-es 
autóút felé a muravidéki autó-
pályán keresztül, hanem a 
mumori városzrésznél rá-
fordul a borsfai útra, és Csö-
mödéren, Pákán és Bázake-

rettyén át egészen 
Becsehelyig ezen a ré-
gi, szűk úton hajt vé-
gig-

A polgármester két 
nagyon rossz állapotú 
csomópontra hívja fel 
a figyelmet, Páka 
központjában, a Béke, 

a Kossuth és a Sugár utak 
kereszteződése, valamint a fa-
lu előtt, a tormafölde-csömö-
déri hármas elágazót tartja a 
leginkább balesetveszélyes-
nek. Ez utóbbit vesszük szem-
re, amikor a csömödéri Becze 

József megáll mellettünk, s ő 
is megrősíti az elhangzotta-

Eszerint naponta néhány 
tucatnyi kamion halad keresz-
tül az említett szakaszon. 
Becze József ugyanakkor azt 
is elmondja, hogy egy másik 
csapásiránya is van a teher-
forgalomnak. a Creaton gyá-
rából Szlovénia, Horvátor-
szág vagy éppen Budapest fe-
lé indulók egy része a torma-
földei úton közelíti meg az 
M70-es autópályát. Szem-
ügyre vesszük ezt a szakaszt 
is, hasonlóan borzalmas, mint 
a pákai út. 

- Nemzetiségük alapján 
teljesen vegyes képet mutat-
nak a kamionok - teszi még 
hozzá Molnár László. - Jár-
nak erre magyarok, szlová-
kok, de láttunk már spanyol 
rendszámút is. Nem tudjuk, 
mit keresnek errefelé, de az 
életünket egyre inkább meg-
keserítik. 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


Nyári hangulat a színpadon 
Páka (gyf) - Nagy érdeklő-
dés mellett mutatta be a 
Kvártélyház Italiano című 
zenés programját tegnap 
este a zalaegerszegi 
Hevesi Sándor Színház. 
A pákai előadás az idei 
évadban már a 4. volt. 

A z ötvenes-hatvanas évek-
ből származó népszerű meló-
diák magyar nyelven előadott 
változatait vastapssal fogadta 
a közönség. A sikert a Kvár-
télyház vezetője, a rendező 
Tompa Gábor elégedetten 
konstatálta. 

- Örülök, hogy a közönség 
részéről mutatkozik igény a 
szórakozásra, arra, hogy jó l 
érezzék magukat - foglalta 
össze röviden. - Nekünk az a 

Italiano címmel népszerű melódiákat adtak elő Pákán 

feladatunk, hogy a kisebb he-
lyekre is elvigyük a színházat, 
hogy szórakoztassunk. 

A Kvártélyház Utazó mű-

sora ebben a hónapban még 
egy településre eljut, március 
22-én Esztergályhorvátiban 
lépnek fel. 

ZÜ. ZooS- rhjrc- g-



Aranyosak, ezüstösek, bronzosak 
Két versenyen több mint másfél száz bormintát kóstolhatott végig a szakértő zsűri 

pedig oklevéllel jutalmaztak. 
A térség legjobb fehérbora a 
nagypáli Takács József nedű-
je lett, a vörösborok közül pe-
dig tavaly az egervári Török 

Imre készítette a legjobbat. 
Páka hagyományos bor-

minősítőjén 44 gazda 80 bor-
mintája került a Nógrádi 

László országgyűlési képvi-
selő és Áprily-Kovács Kriszti-

na borász alkotta zsűri elé. Itt 
is a fehérborok voltak többsé-
gében: az 58 mintából 12 ér-
demelt arany minősítést. A 18 
vörösborból kettőt, a négy 
rozéból pedig egyet találtak 
még kiemelkedően jónak a 
bírák. A borversenyen a 15 
arany minősítés mellett 31 
ezüstöt, 27 bronzot osztottak 
ki, illetve 7 bort oklevéllel ju-
talmaztak. 

Gó'sfa, Páka (gyí) - Több 
min t másfél száz minta 
került a szakértő zsűrik 
elé a két fa luban az el-
múl t hét végén megren-
dezett borversenyeken. 

Gősfán kilencedik alka-
lommal zajlott már le a Kistér-
ségi Borverseny (a viadalt 
minden évben más helyszí-
nen bonyolítják), melyre az 
északnyugat-zalai társulás ti-
zenkilenc településéről érkez-
hettek indulók. A résztvevők 
111 mintát neveztek - szemé-
lyenként legfel jebb három 
„versenymű" indítására volt 
lehetőség. 

A z itókákat a Veres János 

borász, illetve Pálfi Dénes 

kertészmérnök vezette bizott-
ság zsűrizte. Fehérbormintá-

o 

•g 

o 

Gősfán ezúttal 111 borminta került a zsűri tagjainak poharába 

ból 64 érkezett, arany minősí-
tést 14, ezüstöt 27, bronzot 16 
minta kapott, további 7 gaz-
dája pedig oklevéllel térhetett 

haza. Vörös mintából 47 
akadt, arany minősítést 4, 
ezüstöt 18, bronzot 20 érde-
melt az ítészek szerint, 5-öt 
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Hegyi 
Páka (gyf) - Kétmillió 
forintot áldoz költség-
vetéséből infrastruktu-
rális beruházásokra a 
falu önkormányzata. Az 
összeg egy részét az ön-
kormányzati utak kátyú-
zására, a többit hegyi 
utak javítására fordítják. 

Molnár László polgármes-
ter elmondta: a munkálatok 
egy részét a napokban be is fe-
jezték már. 

- A z egyik legfontosabb 
feladatnak a dömeföldei tele-
pülésrész melletti hegyi út ka-

vicsozását tartottuk - mondta 
a község önkormányzati ve-
zetője. - Erre 930 ezer forin-
tot költöttünk, de ezáltal elfo-
gadható minőséget tudunk 
biztosítani az itteni gazdák 
számára. Emellett a Három-
szenteki kápolnához, illetve 
az annak környékén található 
szőlőterületekhez vezető, 
úgynevezett Vajas-ároki útra 
is ráfért a megerősítés. 

A z önkormányzat az emlí-
tett hegyi utak karbantartása 
mellett a belterületi utak ká-
tyúzását is megkezdte - erre 
szintén szükség volt, hiszen 

az idei tél több helyen is ki-
kezdte az aszfaltburkolatot. A 
helyreállítási munkálatokat a 
körjegyzőség munkatársai 
koordinálják. 

- Volt még egy kisebb érté-
kű, de igen fontos eszközbe-
szerzésünk is - folytatta to-
vább Molnár László. - A tele-
pülés háziorvosával, dr. Ba-
kos Katalinnal egyeztetve, 
szintén saját erőből vásárol-
tunk egy fizioterápias készü-
léket, amit azonnal a lakosság 
szolgálátába is lehetett állíta-
ni. Ennek ára háromszázezer 
forint volt. 

Kendszeresen érkeznek pa-
naszok a városházára a ven-
déglátóhelyek éjszakai jzaja 
miatt." A z önkormányzat ugy 
döntött, a nyitvatartás korlá-
tozásával oldja meg a problé-
mát. A minap elfogadott, má-
jus elsejétől hatályos rendelet 
szerint legfeljebb este tízig 
tarthatnak nyitva azok a ven-
déglátóhelyek, melyeknek a 
húsz méteres körzetében la-
kóépület található. Néhány je-
les nap kivételt képez: decem-
ber 31-én, január l-jén, május 
l-jén, a Zala Menti Napok 
idején, valamint augusztus 
19-én és 20-án nem kell tízkor 
bezárni. A z üzemeltetők az év 
során további öt alkalommal 
kérhetik a jegyzőtől, hogy 
hosszabb nyitva tartást enge-
délyezzen. Az önkormányzati 
intézmények rendezvényeire 
nem vonatkozik a korlátozás. 
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A legidősebb zalai 

Páka (gyf) - A megye legidősebb lakóját, a 106 esztendős Ángyán 
Jánosnét köszöntötték születésnapja alkalmából tegnap családtag-
jai, ismerősei, a község egyházi és világi vezetői. Az idős asszony 
háziorvosa, dr. Bakos Katalin elmondta: a körjegyzőség területén 
Juli nénivei együtt tizenkét 90 éven felüli személy él. Képünkön 
Juli néni a háziorvosával és Kiss László pákai plébánossal 



Használaton 
kívüli kútba 
fulladt egy férfi 

Páka (gyf) - A szomszédos 
ház udvarán található kút-
ba fulladt egy 69 éves férfi. 
Az idős ember tegnap haj-
nalban távozott otthoná-
ból, holttestét a reggeli 
órákban találták meg. 

A tragédia körülményeiről 
egyelőre sok minden nem 
ismert. A falubeliek elmon-
dása szerint a férf i hajnalban 
távozott otthonról. A hiá-
nyát észlelve éppen kezdték 
volna a keresőakciót szervez-
ni, amikor a szomszédos ház 
udvarán egy használaton kí-
vüli kútban rátaláltak. (Foly-
tatása azonos címmel a 4. 
oldalon.) 

Használaton kívüli 
kútba fulladt egy férfi 

8 ki; 'íK WiíifS 
• p f T * 

Ebből a kútból emelték ki a szerencsétlenül járt férfi holttestét 

(Folytatás az 1. oldalról) 
A testet a lenti tűzoltók 

emelték ki, akik ezt követően 
a vizet ki is szivattyúzták, a 
helyszínre hívott orvos pedig 
megállapította a halál beálltát. 

A Zala Megye i Rendőr-fő-
kapitányság sajtóreferense, 
Salamon Róbert közleményé-
ben mindezt megerősítette, s 
annyit tett hozzá, hogy a hely-
színi szemle adatai alapján 
idegenkezűségre utaló körül-
mény nem merült fel . A lenti 
rendőrkapitányság bűnügyi 
osztálya a rendkívüli haláleset 

miatt közigazgatási eljárást 
folytat. 

A településen annyit tud-
tunk még meg, hogy a fér f i év-
tizedekkel korábban abban a 
házban lakott, amelynek ud-
varán a kút állt. Később azon-
ban a szomszédos telken 
építkeztek - a feleségével la-
kott ott a régi házat pedig 
értékesítették. Egyelőre még 
az sem tisztázott, hogy a sze-
rencsétlenül járt férf i miért 
mentei otthonról, annyi azon-
ban bizonyos, hogy papucs-
ban volt. 

214- dooS . ) ^ . /i 



Elszármazottak 
találkozója , 
Pákán szombaton délután ; 

négy órától tartják a település- ! 
ről elszármazottak és az ott-
hon maradottak találkozóját, 
ami kulturális programmal 
egészül ki. Másnap a hagyo-
mányos Péter és Pál napi bú-
csúnak ad helyet a község. 

Őrségi vásár 
Oriszentpéteren a hét vé-

gén rendezik meg a térség leg- , 
nagyobb népművészeti kira-
kodóvásárát, amelyhez szá-
mos egyéb rendezvény -
egyebek mellett kiállítások, i 

2 ti-2oo $ fu^ . /£ 
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j Új igazgatót 
választottak 

L Páka (gyf) - Bár három 
pedagógusa - köztük az 
eddigi igazgató is - pá-
lyázott az Öveges József 
Közép-Zalai Általános Is-
kola és Óvoda vezetői ál-
lására, mégis külsős sze-
mélyt választott az intéz-
ményt fenntartó tanács. 

A székhelyközség mellett 
három további településen 
(Nova , Gutorfölde, Csömö-
dér) is tagintézményt működ-
tető iskola vezetői állására 
hatan jelentkeztek. A z új ve-
zető kinevezéséhez minimum 
80 százalékos többségre volt 
szükség, s ezt a Zalaegersze-
gen é lő Nóvák Józsefné kapta 
meg. A választás az érintettek 
távollétében történt, a hat pá-
lyázót már korábban meghall-
gatta a társulási tanács. 

A döntést követően a társu-
lási tanács elnöke, Nyakas Ist-

ván gutorföldei polgármester 
lapunknak elmondta: az új 

-jj igazgató részéről szolgálati 
* lakás iránti igény egyelőre 
P nem merült fel, vagyis Nóvák 

Józsefné saját elmondása sze-
rint vállalja a napi utazást lak-
helye és az intézmény között, 

lő Az t is megtudtuk: a kialakult 
r-

helyzet nem okozhat lét-
számproblémákat - a közel-
múltban már sor került racio-
nalizálásra - , tehát azzal, 
hogy külsős igazgatót válasz-
tottak, nincs szükség további 
létszámleépítésre, a költség-
vetés lehetővé teszi a plusz 
egy f ő foglalkoztatását. 

A tanácsülésen ugyanak-
kor az is elhangzott, hogy az 
iskola 12 mil l ió forint érték-
ben kifizetetlen számlákat 

Tizenkétmillió 
forintnyi kifizetetlen 
számla gyűlt össze 

halmozott fe l - fő leg a téli, 
nagyobb mértékű gázfo-
gyasztás miatt - , ám Nyakas 
István úgy véli : július-au-
gusztusban, amikor az egyéb 
kiadások lecsökkennek, eze-
ket a tartozásokat sikerül tör-
leszteniük. A társulási tanács 
elnöke úgy véli: egy három-
száz mil l ió forint éves költ-
ségvetésű intézmény számára 
a 12 mill ió forintos tartozás 
nem jelentős nagyságrend. 



Úttisztítás csak megrendelésre 
Páka (gyf) - Június 'hete-
dike óta homokos iszap 
és sár borítja a Páka 
és Ortaháza közöttii út 
körülbelül egy ki lométe-
res szakaszát. 

- A június 7-i vihar után 
öntötte el először a homokos 
iszap az utat- mondta Mö/tór 
László pákai polgármester. -
A helyzet a múlt héten 
rosszabodott, s azóta 
az esőzés óta folya-
matosan romlik. 

A problémát az 
okozza, hogy az 
út melletti kukori-
caföldről a víz ma-
gával hozza a ho-
mokos talajt. Először 
betemette a v íze lvezető 
árkot, majd kiöntött az úttest-
re. Több száz méteren keresz-
tül most is tíz centi vastag sár 
és iszap borítja a burkolatot, 
az aszfalt csak foltokban lát-
szik. 

- Először mi magunk pró-
báltunk tenni valamit, a sza-
kadó esőzésben jöttek az em-
berek a két faluból, s próbál-
ták letakarítani az utat - fo ly-
tatja Molnár László. - K i 
traktorral, ki lapáttal igyeke-
zett segíteni. 

- A z út egy nyomon járha-
tó, de csak nagyon kis se-
bességgel - folytatja az orta-

házi polgármester, Vajmi 

Ferenc. 
A két községve-

zető jelezte a 
problémát a 
közútkezelő fe-
lé. A z állami cég 

munkatársai 
némi munkát el is 

végeztek, de mindez 
nem bizonyult elegen-

dőnek, hiszen az árkokat nem 
tisztították ki. 

- Mi akkor tudunk egy 
munkát elvégezni, ha azt meg-
rendelik - így a Magyar Közút 
Kht. területileg illetékes lenti 

A két falu polgármestere az iszappal borított útszakaszon 

üzemmérnökségének vezető-
je, Hermán Sándor. - Jelen 
pillanatban a fenntartási ter-
vünkben erre írásos engedély 
nem szerepel. A megrendelést 
a két önkormányzat, de a 
katasztrófavédelem is kiadhat-
ja. Jeleztem a problémát a 
Közúti Közlekedési Kordiná-
ciós Központ felé is, ha tőlük 
megérkezik az engedély, 

azonnal hozzákezdhetünk a 
munkához. (Lapzártakor kap-
tuk a hírt, hogy a közútkezelő 
tegnap megkapta az engedélyt 
a koordinációs központtól, így 
ma elkezdődhet az út és az ár-
kok tisztítása.) 

A Borsfa és Lenti közötti út 
néhány szakaszán, s Maróc 
térségében is hasonló helyzet 
alakult ki. 
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Pákai ünnepnapok 
Második alkalommal rendez-

ték meg Pákán az „Elszárma-
zottak és itthon maradottak" 
találkozóját. Molnár László pol-
gármester érdeklődésünkre el-
mondta, közkívánságra a bűcsú 
előtti szombati napra tették a 
találkozót, mert ekkor amúgy is 
nagyon sokan látogatnak haza 
családtagjaikhoz. 

Az ünnepségen először Bécs 
József köszöntötte a Páka Érté-
keiért Egyesület nevében a több 
mint száz résztvevőt, majd a pol-
gármester nyitotta meg a ta-
lálkozót. 

Az ünnepségen jelen volt 
Pintér László, a megyegyűlés al-
elnöke, aki e jeles alkalmat vá-
lasztotta ki, hogy átadja a tele-
pülésnek a megye által alapított 
millenniumi érmet. 

Az ünnepség részeként a 
Páka falu sportjáért, és kulturális 
életének támogatásáért kitünte-
tést adtak át Lukács Sándor-
nak, a település egyik legaktí-
vabb polgárának. 

Nagy érdeklődés mellett 
tartották meg a Szentháromság 
vasárnapjához kötődő hegyi bú-
csút a Háromszenteki kápol-
nánál (a pákai hegyen). Az ese-
mény főzőversennyel indult, 
melyre huszonegy csapat neve-
zett huszonöt-féle étellel. Az 
ünnepség délben szentmisé-
vel folytatódott a Szenthárom-
ság tiszteletére felszentelt ká-
polnában. 

A közös ebédet követően 
eredményhirdetés és kulturális 
műsor várta az érdeklődőket, 
amelyben a Dalraforgók kama-



Átadták az emlékérmet. 

rakórus, az Öveges József Általá-
nos Iskola pákai néptáncosai, 
diákjai, a Kerka táncegyüttes, 
valamint a Hevesi Színház mű-
vészei működtek közre. 

A gyermeknap alkalmával a 
jelenlévő gyermeksereg ügyes-
ségi versenyeken vehetett részt, 
mely során valamennyien juta-
lomban is részesültek. A csalá-

dok számára lehetőség nyílt 
lovaglásra, vagy az ügyesség pró-
bára tevő íjászkodásra is, ahol az 
íjászat rejtelmében való elmélye-
désen túl megismerkedhettek a 
résztvevők az ősi magyar vise-
lettel is, a helyi Csokma íjász 
és Hagyományőrző Egyesület 
jóvoltából. 

(Dányi) 



l Hazajönni öröm 
VÁLTOZÁS Az utcák helyén mezőgazdasági művelés folyt 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Páka - Ötvenhárom évnek 
kellett eltelnie, hogy két 
gyermekkori barát, Bek Je-
nő és Szabó István újra 
megölelhesse egymást. 
Többek között ezért a pil-
lanatért is érdemes volt 
megszervezni a Pákáról el-
származottak és itthon 
maradottak találkozóját. 

Mindezt Molnár László, a 
település polgármestere 
mondta, látva azt, hogy mi-
lyen örömet váltott ki a régi is-
merősök egymásra találása. 

Pákán 2005-ben került sor 
első ízben az elszármazottak 
találkozójára, azóta a falu tá-
volba szakadt szülöttei több-
ször is kérték: mielőbb kerül-
jön sor az újabb hasonló ren-
dezvényre. Kikötésük is volt, 
azt szerették volna, hogy ne 
csak az elszármazottakat hív-
ják meg, hanem azokat is, 
akik maradtak a faluban, hi-
szen velük is szívesen elbe-
szélgetnének. 

- Ettől lett más a mi ren-

A fiatalok ugyanúgy 
néznek ki, mint a 
szüleik akkor, 
amikor többen 
elmentek a faluból 

Rég' nem látott barátok üdvözölték egymást a pákai elszármazottak, otthon maradottak találkozóján 

dezvényünk - mondta Mol -
nár László. - Erre az újbóli ta-
lálkozóra körülbelül 250 f ő 
jött újra haza, s ha hozzá szá-
moljuk még a jelenlegi pá-
kaiakat is, szép szám kereke-
dik ki belőle. 

A legtávolabbról Szabó Ist-

ván jött, ő a kanadai Welland 
városában él, azon a települé-
sen, amelynek 3-4000 fős ma-
gyar kolóniája van. A helyi fut-
ballcsapat valamikori kapusa 
sorra járta végig az ismerősö-
ket, mígnem egy hasonló korú 
fehér inges férfibe botlott. 

- Csak nem a Bek Jenő 
vagy? - tette fel a kérdést, s az 

igenlő válasz után rögtön ösz-
szeölelkeztek. 

- Ötvenhárom év telt el az-
óta, hogy láttuk egymást -
mondta a Svájcból két-három 

évente hazalátogató megszó-
lított. - N e m hittem volna, 
hogy valaha is találkozunk 
még. 

A két távolba szakadt pákai-

MŰSOR TŰZIJÁTÉKKAL 

A Pákáról elszármazottak 
és itthon maradottak talál-
kozóján jelen volt Pintér 
László, a megyei közgyűlés 
alelnöke is, aki röviden 
szólt a meghívottakhoz, 
majd Molnár Lászlónak 
átadta az 1000 éves vár-
megyék emlékérmet, illet-
ve a Zala elődjének számí-

tó Kolont első ízben említő 
oklevél leporellóját. A ta-
lálkozó tiszteletére műsort 
is szerveztek, ezen egy-
részt helyi és környékbeli 
szereplők, valamint a He-
vesi Sándor Színház társu-
lata lépett fel. A hangula-
tos rendezvény este tűzijá-
tékkal ért véget. 

val röviden átbeszéljük a köz-
ség egykori és jelenlegi arcula-
tát. A z emlékek gyorsan előtó-
dulnak, a templom környéke 
ma is olyan, mint egykor volt, 
az utcák viszont sokat változ-
tak. Új lakóövezetek nyíltak, a 
falunak olyan pontjain, ame-
lyek egykor mezőgazdasági 
művelés alatt álltak. 

- A fiatalok ugyanúgy néz-
nek ki, mint a szüleik akkor, 
amikor mi elmentünk innen -
teszi még hozzá Szabó István. -
Döbbenetes a hasonlóság, leg-
szívesebben oda mennék min-
den ismerős archoz, és leszólí-
tanám őket, holott tudom jól, 
hogy nem az egykori barátai-
mat, hanem azok gyermekeit 
látom. 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu
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Elszármazottak találkozója Pákán 
A Kanadába elszármazott szobrászművész már elkészítette Öveges József 

fa a lapanyagú mel lszobrát , a pákai önkormányzat pedig abban bíz ik, kap pá-

lyázati támogatást a f iz ikus piar ista tanár lakóházában k ia lak í tandó interak-

t ív k iá l l í tásra, ahol mél tó helyet adhatnának az alkotásnak is. Ezt a fontos in-

formáció t is megtudhat ták az elszármazottak, akiket az i t thon maradot takkal 

együtt nagyszabású találkozóra invi tá l tak jún ius 27-én, Pákán. 

Nemes László polgármester (középen) 
7 A település önkormányzata és a Pá-

ka Értékeiért Egyesület által második al-

kalommal megrendezett találkozón 

Bécs József köszöntette elsőként az 

egybegyűlteket. Az egyesületi elnök el-

mondta, nagy gondossággal készültek, 

így nagyon örülnek annak, hogy ilyen 

sokan elfogadták meghívásukat. Molnár 

László polgármester szintén sikeres ta-

lálkozót kívánt, majd ajándékkal kö-

szöntötte a megyei közgyűlés alelnökét 

neve napján. Pintér László az összetar-

tozás, a szülőhelyhez való kötődés fon-

tosságát hangsúlyozta. Megnyitó be-

szédében emlékeztetett arra, hogy Zala 

megye ezeréves fennállását ünnepli 

idén, majd átadta a polgármesternek az 

ajándékot adott át Lukács Sándornak. 
ezeréves évfordulóra készített emlékér-

met és oklevelet. A találkozón külön kö-

szöntötték, és festménnyel ajándékoz-

ták meg Lukács Sándort, a fonyódi 

Fonyton Kft. ügyvezetőjét, aki lelkes tá-

mogatója szülőfaluja sport-, kulturális 

és közéletének. 

Az elszármazottak és itthon mara-

dottak találkozóján kulturális műsor-

csokrot nyújtottak át a szervezők az ün-

neplőknek. Palotás táncot adtak elő az 

általános iskola felsősei, majd fellépett a 

Dalraforgók Énekkar, Hencz Tímea és 

Herczeg Fanni verset szavalt. Musical 

slágereket énekelt Srágli Hajnalka ama-

tőr énekművész, az általános iskola kis 

néptáncosai pedig bemutatták, hogy 

haladnak a művészeti ág elsajátításá-

ban. A helyi idősek klubja dolgozóinak 

köszönhetően - Pletyka valamint Kecs-

ke, fecske, netán mennyecske címmel -

két vidám színpadi jelenetnek is tapsol-

hatott a közönség. Közkedvelt operett-

dalokat adott elő a zalaegerszegi Hevesi 

Sándor Színház két színművésze, az is-

merős dallamok éneklésébe a hallgató-

ság is bekapcsolódott. 

Milyenek a hétköznapok Pákán, az 

önkormányzatnak milyen céljai vannak 

a település fejlesztése érdekében, me-

lyekről beszámolhattak az elszármazot-

taknak? - minderről a polgármestert 

kérdeztük. 

- A ciklusprogram elején a munka-

helyteremtés elősegítését határoztuk 

meg. Sajnos, nem tudtunk érdemben 

lépni, terveinkbe beleszólt a gazdasági 

válság, mely már korábban is éreztette 

hatását - mondja Molnár László polgár-

mester, aki civilben helytörténész. - Egy 

varroda létesült újonnan, amely magas 

minőségű terméket állít elő. Ezért fog-

lalkoztatottjait is megválogatja; a meg-

felelő képzettség hiányában Pákáról ke-

vesen dolgoznak ott. Fontos szándé-

kunk az önkormányzat tulajdonában lé-

vő Öveges-ház felújítása és egy állandó 

interaktív emlékkiállítás létrehozása. Azt 

szeretnénk, hogy azokat az egyszerűbb 

fizikai kísérleteket, melyeket a pro-

fesszor - településünk híres szülötte -

mindig nagy szeretettel mutatott be, a 

látogatók is elvégezhetnék. 

Molnár Sándor, a Kanadába elszár-

mazott díszpolgárunk már elkészítette 

Öveges József mellszobrát. Az alkotást 

a már megújult Öveges-házban szeret-

nénk ünnepélyesen elhelyezni, ezért is 

bízunk a pályázati támogatásában. 

Ugyancsak a helyi turizmus fejlesztését 

szolgálná a bunkerek hasznosítása, 

amely szintén különleges ajánlatként 

szerepelhet a kínálatban. Az első fordu-

lón túl vagyunk, reméljük, hogy a má-

sodik fordulóban is támogatásra érde-

mesnek találják pályázatunkat. Egy tan-

ösvényt és egy pihenőparkot szeret-

nénk kialakítani a lövészbunkerek köré, 

melyekben kiállítás idézné fel az ötvenes 

A Dalraforgók a színpadon. 
években épült létesítmények múltját, 

funkcióját. 

Hozzátette, közreműködnek a Lenti 

Kistérség Többcélú Társulása Barango-

lás a Kerka mentén elnevezésű pályáza-

ti projektjében. Pákán két esőbeállót 

építenek, valamint vasúti útbaigazító 

táblákat helyeznek el, ha nyer a Leader 

kiírásra beadott pályázat. A polgármes-

ter továbbá kiemelte, az önkormányzat 

minden fejlesztési elképzelést a Páka 

Értékeiért Egyesülettel közösen határoz 

el, és együttműködnek a különféle ren-

dezvények megszervezésében is. 

- 2005-ben volt az első találkozó. A 

következőt jövőre terveztük, de az el-

Palotás lánc és néptánc az általános iskolások előadásában. 

származottak részéről akkora volt a 

megkeresés, hogy az idei évre tettük. Az 

ilyen találkozók az idősebb korosztály 

számára mindig meghatóbbak, mert az 

élettapasztalattal nő a szülőföld iránti 

szeretet és ragaszkodás. Öröm látni, 

mily egyetértésben töltik idejüket most, 

felidézve a régmúlt történéseit és rácso-

dálkozva a jelen változásaira - hangsú-

lyozta Molnár László. 

Elválaszthatatlan szálak kötik szü-

lőfalujához Lukács Sándort, akit a kö-

zépiskolai és egyetemi évek már korán 

elszakítottak a településtől. A mér-

nök- tanár nagy szakmai utat járt be, 

míg 1993-ban Fonyódra került egy cé-

get alapítva. Elmondta, a barátok és a 

futball gyakran visszahozza a telepü-

lésre, motoron megtéve a kétszáz kilo-

méteres távot. Nagyon büszke arra, 

hogy Öveges professzor - aki a gyere-

kek előtt is megemelte süvegét -

szomszédságában lakott szüleivel. 

Szegényes körülmények között, ezért 

fontos értékrendjében a támogatás, a 

segítség nyújtása. A közelmúl tban 

„családi adományként" adott támoga-

tást a parókiánál egy közösségi színtér 

kialakításához, és segítette a mostani 

elszármazottak találkozójának meg-

rendezését is. Természetes számára 

szülőfaluja támogatása. „Az igazi bol-

dogság az, amikor adhat az ember", 

hangsúlyozta. 
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A NAP TÉn/fójA Károkat okoz az állandó esőzés 

Özönvíz a földeken 
Megyei körkép (gyf, hba, 
hp) - Ritkaság, hogy Pé-
ter-Pálkor, az aratás ha-
gyományos kezdetekor 
csak egy-két helyen állnak 
neki a betakarításnak. 
Ahol ezt teszik, ott is csak 
a károkat próbálják enyhí-
teni. Az esőzések miatt in-
kább a kivárás jellemző. 

A z őszi árpa betakarításá-
val éppen egy hete kezdődött-
meg az aratás, de már abba is 
kellett hagyni, leálltak a kom-
bájnok az eső miatt. 

Mint Fentős János, a Zala 
Megye i M G S Z H Földműve-
lési Igazgatóságának igazga-
tóhelyettese elmondta, eddig 
alig tudtak őszi árpát aratni a 
megyében, és az érett takar-
mánygabonának már nem 
használ a sok eső. A viharok 
miatt sokfelé megdőlt a kalá-
szos, így persze nehezebb 
aratni, de ezenkívül minőségi 
problémát is okozhat a renge-
teg csapadék. Június végéig 
átlagosan mintegy 110 milli-
méter esőt mértek a megyé-
ben. Volt, ahol ennél is jóval 
többet, például Nagykanizsa 
térségében 190 millimétert. 
Ez meghaladja a korábbi évek 
júniusi értékeit, az idei nyár 
első hónapjában ráadásul 
rendkívül rövid idő alatt zú-
dult le az eső, június 27. és 29. 
között 60-80 milliméter kö-
zötti mennyiség esett le. 

- Ennyi eső után nagyon 
nehéz lenne azt mondani, hogy 
van olyan kultúra, amelynek 
szüksége lenne még az égi ál-
dásra. A kalászosoknak és a 
repcének már sok is volt -
mondja Balogh Rudolf, a me-
gyei agrárkamara elnöke, a ba-
ki Agrocentrum vezetője. 

( A folytatás, Napos meleget 
várnak a termelők címmel, az 
5. oldalon olvasható.) 

SMS-vé leményvona l 

SZÓLJON HOZZÁ 
ÍRÁSUNKHOZ! 

ISMS-számunk: ZV 06-91-33-10-33 
üzenetét ZV (szóköz) jellel kezdje! 

, Németh József permetezni indult egervári kértjüké, de a lezúduló eső meghiúsította a munkát. 
| Mihelyt megszáradnak az almafa levelei, folytatja a védekezést, mert nagy a fertőzésveszély 

http://www.zalaihii
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MEZŐGAZDASÁG A folyamatos esőzés miatt késik az aratás, ahol a kombájnok 
mennek, ott inkább kármentésről van szó. A-meteorológus szerint nem áll el egyhamar az eső 

iap©§ meleget várnak a termelők 
(Folytatás az 1. oldalról) 

- A vihar- „és a jégkárokon 
kívül ez a sok eső is minőségi 
károsodást okozhat, a korai 
repcefajták esetében például 
megnőhet a szem kipergésé-
nek veszélye. A két későbbi 
betakarítású kultúra, a napra-
forgó és a kukorica viszont 
jobban bírja - közölte Balogh 
Rudolf. 

A gyümölcsösökben, a 
szőlőben a fertőzésveszély nő 
meg jelentősen ebben a párás 
melegben. Egerváron a nyug-
díjas Németh József éppen 
permetezni készült tegnap az 
egyhektáros családi almást, 
de mire a kistraktorral kiért a 
kertbe, lezúdult az eső. 

- A z almánknak kellett az 
eső, de a fertőzésveszély 
nagy, minden azon múlik, 
hogy az ember idejében meg 
tudja-e akadályozni a növény-
betegséget. Ennyi lisztharma-
tot, mint idén, még nem lát-
tam. és védekezni kell a vara-
sodás ellen, valamint a rovar-
kártevőkkel szemben is. A z 

Rothadásnak indult 
a viharok által 
földre döntött 
növények talajjal 
érintkező része 

évek óta nem tapasztalt mér-
tékű lisztaharmat fertőzés 
rengeteg munkát ad. a perme-
tezés mellett rendszeresen vé-
gigjárom az almást, és a 3 ezer 
fáról lemetszem a liszthar-
matos hajtásokat is - mondta. 

Több, mint félszáz hektá-
ron fekszik az áipa a Miklós-
fai Mezőgazdasági Zrt.-nek a 
városrész határában lévő terü-
letén. A látvány elszomorító: 
az elmúlt napok viharjai telje-
sen a földre döntötték a nö-
vényeket, melyeknek a talaj-
jal érintkező részei rothadás-
nak indultak, sok helyütt pe-
dig már ki is keltek a kipergett 
gabonaszemek. A „monszun" 
a többi szántóföldi kultúrát 
sem hagyta érintetlenül, a cég 
kára az elsődleges becslések 
szerint körülbelül 30-40 mil-
lió forint, tudtuk meg Szilágyi 

István elnök-vezérigazgató-
tól. 

- Megpróbálkozunk az 
aratással, hogy mentsük, ami 
menthető, ám túl nedves és 
puha a talaj, nem mindenütt 
bírja el a kombájnokat -
mondta a helyszínen a szak-
ember. - Ha folytatódnak az 
esőzések, nem tudunk mit ten-
ni. tovább rohad a kint lévő 
gabona, s ahogy múlnak a na-
pok, úgy csökken a szemek si-
kértartalma. A szalma be-
gyűjtése is áll, ami nehézséget 
okozhat majd a gazdaság 420 
tehenének almozásában, eh-
hez ugyanis 5000 szalmabálá-
ra lenne szükség. A nö-
vényeken már megjelent a ko-
rompenész, s vélhetően min-
denütt erősödni f og a 
fuzáriumveszély is. 

Szilágyi István hozzátette: 
a szántóföldi kultúrák közül 
veszélyben van még a repce, a 
vetőmagnak termelt zöld-
borsó és a kukorica - ez utób-
bi nem valószínű, hogy ma-
gához tér a minapi jégverés 
után. 

- Mindent elmosott a ker-
temben az eső, az uborkát és a 
paradicsomot teljesen a föld-
be döngölte - fogadott kese-
rűen kiskanizsai udvarában 
Kovácsné Acs Györgyi. - Én 
csak magunknak. a 
konyhánknak termelek, de 
most megint azt mondom: 
jövőre hagyom a francba az 
egészet. Tavaly is, idén is 
aratott a jég és az eső, úgy lá-
tom, nincs értelme kertészet-
tel, növénytermesztéssel fog-
lalkozni. Csak beleöljük a sok 
pénzt a semmibe... 

Sípos Gyula, a nagykani-
zsai Gyümölcskert Zrt. elnö-
ke érdeklődésünkre jelezte: 
jelenleg is fo ly ik a gyümöl-
csösökben keletkezett károk 
felmérése, a minap pedig ne-
kiláttak a rothadásnak indult 
meggy rázásának- már ami a 
fán maradt belőle, nagy részét 
ugyanis leverte a j ég és a vi-
har. A z alma és a körte eseté-
ben pedig csak lassítani lehet 
a rothadást növényvédő sze-
rekkel, megállítani azonban 
nem. 

A szőlőt ugyancsak megvi-
seli a folyamatos esőzés. A 
lenti-hegyi gazdák készülnek 
a permetezésre, ám az állan-
dósult csapadék miatt egyelő-
re várniuk kell. 

- Lisztharmat, peronosz-
póra, ezzel mindenképpen 

Júniusi csapadékmennyiség az elmúlt négy évben 
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számolni kell - magyarázza 
Kancsal László. - Ha nem 
tudjuk napokon belül a meg-
fe le lő szereket alkalmazni, 
gondok lehetnek. 

Hasonló véleményen van 
dr. Bussay László borász, akit 
éppen munka közben érünk a 
csörnyeföldi hegyen. Szintén 

permetezni szeretne, ám -
mint mondja - traktorral szin-
te lehetetlen most bemenni a 
sorok közé. 

- Először volt egy har-
minc-negyven százalékos 
jégkár, ami ráadásul j ó egy 
hónappal visszavetette a nö-
vény fejlődését is - vette sor-

Kaszás Ferenc a kányaváró 
hegyi utat mutatja, amelyen 
most nem lehet feljutni a 
birtokokra. Szilágyi István, 
a Miklósfai Mezőgazdasági 
Zrt. elnök-vezérigazgatója 
és Biri Lajos főmezőgaz-
dász a földön heverő árpát 
vizsgálja. Mint grafiko-
nunk is mutatja, évről 
évre emelkedik a Júniissi 
csapadék mennyisébe 

FOTÓ: GYURICZA, SZAKONY, 

GRAFIKA: URBANICS 

ba az időjárás okozta károkat. 
- Ezt még kiheverné a szőlő, 
hiszen tavaly is hasonló tör-
tént. ám a folyamatos esőzés 
végleg beteszi a kaput. 

A Kerka és Mura Menti 
Hegyközség elnöke szélsősé-
gekről beszél. Amikor a tor-
maföldei hegyet jég verte el. 

akkor ötven kilométerrel 
odébb hétágra sütött a nap. 
Kiszámíthatatlan lett az időjá-
rás, a gazdának pedig ez a leg-
nagyobb ellensége. 

Hegy i utakat tesz tönkre, 
mos ki a víz. Lukács Zoltán-
nal a pálcái hegyen talál-
kozunk, a férf i szerint ha-
talmas köveket sodor magá-
val az ár, de kikezdi az aszfal-
tot is. 

- Autóval már nem érde-
mes elindulni. Hiszen teljesen 
tönkreteszi a futóműveket a 
rengeteg kátyú - mondja. 

A kányaváriak még rosz-
szabbul jártak, a szőlőhegyre 
vezető utakat elöntötte a Cser-
ta. Kaszás Ferenc jópár évet 
leélt már a faluban, de ekkora 
vizet még nem látott. 

Késő délután Simon Zoltán 

telefonon jelzett vissza: a vál-
tozatosság kedvéért most 
Csömyeföldet és Murasze-
menyét öntötte el a csapadék-
víz. 

Olvasóink véleménye üég tíz napig is eltarthat 

Répás Attila 
- Elegem van ebből a sok 
esőből, hetek óta minden-
nap elázom. A közérzetem 
is jobb lenne, ha már hét-
ágra sütne a nap. Kezdődött 
a jéggel, most meg ren-
geteg csapadék hullik, de 
ez a földeknek sem használ, 
hiszen teljesen eláztatja ez 
a rengeteg eső. 

Cserháti Zsuzsa 
- Eléggé szomorú vagyok, 
hogy eddig, a nyár elején 
ennyire kiszámíthatatlanul 
alakult az időjárás. A 
gyermekem most Bala-
tonmárián táborozik, de 
remélem, végre helyreáll 
a rend, és a barátaival 
együtt önfeledten szóra-
kozhat a Balaton partján. 

Vincze Lilla 
- Zalakomárban lakom, 
ahol főleg a jégverés pusztí-
tott, az állandó esőből vi-
szont elegem van, ugyanis 
nyomasztóan hat a szerve-
zetemre. Szerencsére ben-
nünket nem érint az áradás, 
de elborzadtam, hogy az or-
szág számos pontján mek-
kora károkat okozott. 

Vissy Károly meteoro-
lógust éppen zala-
szántói nyaralójukban 
értük el, s kérdeztük, 
mi okozza ezt a rendkí-
vüli esőzést, és főleg azt, 
meddig tarthat még? 

- Körülbelül három hete 
tart ez a csapadékos időjárás, 
amiben semmi rendkívüli 
nincs, csak az elmúlt években 
elszoktunk tőle. Tulajdonkép-
pen a népi regula, a Medárd 
ehhez a jel legű időjáráshoz 
kötődik. Bizonyos években 
Közép-Európában is előfor-
dul a monszunhoz hasonló je-
lenség. Ez az, amit észrevett a 
nép, és Medárddal azonosí-
tott. A monda szerint negyven 
napig tart, én azt mondanám, 
május végétől július köze-
péig. A m i annyit jelent, hogy 
az ország területén szinte 
nincs olyan nap, amikor ne es-
ne az eső, és nagyon sok az 

olyan nap, amikor sokfelé 
esik az eső. A z az oka, hogy a 
szárazföld belsejében a tava-
szi nagy felmelegedés után a 
földfelszín melegebb lesz, 
mint a környező tengerek, 
óceánok hőmérséklete. 
Emiatt a szárazföld felett egy 
állandó feláramlás van, újabb 
és újabb ciklonok alakulnak 
ki, amelyek hozzák a nedves, 
nyirkos levegőt egészen a me-
diterrántól, illetve az Atlanti-
óceán térségéből. Ennek az 
időszakát éljük most. Véle-
ményem szerint ebből az idő-
járási menetből. - és ezt tük-
rözi az Országos Meteoroló-
giai Szolgálat prognózisa is - , 
még hátra van legalább egy 
hét, de lehet, hogy tíz nap -
közölte érdeklődésünkre 
Vissy Károly. 

A z ismert meteorológus el-
mondta, ezt a „jelentését" Za-
laszántóról adta lapunknak. 

- Itt a Derék-hegyen né-

Vissy Károly: - Semmi rend-
kívüli, csak elszoktunk tőle... 

zem a tájat. Ma itt körbe esett 
bennünket az eső, de minket 
eddig kihagyott. Lehetett lát-
ni, hogy Sümeg felé, Zala-
szentgrót felé is volt, most Ba-
dacsony felé és Rez i irányá-
ban látok • zivatarfelhőket -
mondta Vissy Károly. 

Szerintem 
A nyári betakarítást il-
letően körülbelül egy 
hét, tíznapos csúszás-
ról beszélnek a szak-
emberek, noha vannak 
olyan búzafajták, ame-
lyekre még bőven rá-
férne az érés. Csak-
hogy a szüntelen eső 
gátolja e természeti fo-
lyamatot. zala megye 
egyébként sem tarto-
zott az első osztályú 
kenyérgabona termelő 
területek közé, és most 
nem tudni, milyen mi-
nőséget tudnak majd 
produkálni a gazdálko-
dók. Annyi biztos, hogy 
magas a termés víztar-
talma, a száraz, napsü-
téses idő a termés szá-
radásához is kellene, 
nemcsak ahhoz, hogy 
a nagy súlyú gépek rá 
tudjanak menni a föl-
dekre. Ha viszont erre 
nem ad módot az idő-
járás, szárítani kell a 
gabonát, ami további 
költségnövekedést je-
lent a termelőnek. Ez a 
kényszerpihenő 
egyébként nemcsak a 
mezőgazdasági ter-
melőnek kiesés. 
Azoknak a vállalkozók-
nak is, akik mezőgaz-
dasági gépparkjukkal 
bérbe aratnának, szál-
lítanának, de most 
nem termelnek bevé-
telt a gépeik. A mező-
gazdaság szolgáltatói 
ők, akik erre specializá-
lódtak. Érthető ma a 
mezőgazdaságból élők 
bizonytalansága és az 
elkeseredése. Ilyenkor 
válik világossá, hogy 
ebben az ágazatban 
mennyire kiszolgálta-
tott az ember a termé-
szetnek. 

Hajdú Péter 
hajdu.peter@zalaihirlap.hu 
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Kést emelt két civil 
ruhás rendőrre 
Páka (ag) - Késsel támadt két 
rendőrre egy férf i hétfőn haj-
nalban Pákán. A tegnap dél-
után kiadott közlemény sze-
rint a lenti kapitányság civil 
ruhás, szolgálaton kívüli 
rendőreit a buszmegállónál 
érte támadás. Váratlanul elé-
jük ugrott egy férf i , aki leke-
rekített végű késével hado-
nászni kezdett és hasán meg-
szúrta az egyik rendőrt, aki ti-
zenöt centiméter hosszúságú 
hámsérülést szenvedett. A 
kerkateskándi támadót e l fog-
ták és előállították a rendőrka-
pitányságra. Ellene súlyos 
testi sértés kísérlete miatt in-
dítottak büntetőeljárást. 
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Pótlólagos forintok 
ÖNHIKI Több mint 470 millió jutott Zalába 

SZABÓ JUDIT 
szabo.judit@zalaihirlap.hu 

Zalaegerszeg - Döntés 
született az önhibájukon 
kívül hátrányos helyzetű 
települések kiegészítő tá-
mogatásáról. Az országo-
san szétosztott közel 8,6 
milliárd forintból 473 mil-
lió jutott Zala megyébe. 

A z „önhikis" forrásokból 
idén is az ország keleti felébe 
került a legtöbb pénz, a sza-
bolcsi települések összesen 
közel 2,4 milliárd forint ki-
egészítő támogatást nyertek a 
működési kiadások finanszí-
rozására. A dunántúli megyék 
közül csak Somogy előzte 

meg Zalát. M í g a somogyi te-
lepülések egymilliárd forin-
tot, a zalaiak közel félmilliár-
dot kaptak az állami keretből, 
ez is jelzi a két megye nyugat-
dunántúli viszonylatban ked-
vezőtlenebb helyzetét. A za-
laiaknak biztosított támogatás 
csaknem 130 mill ió forinttal 
kevesebb az igényeltnél. A 
megyéből 68 település nyúj-
tott be támogatási kérelmet 
közel 600 mil l ió forintra, s 67 
önkormányzat kapott 473 
milliót. A z egyetlen elutasí-
tott pályázat Zalakomáré volt, 
s néhány igénylő, köztük Le-
tenye, Lenti és Zalalövő a 
kértnél jóval kevesebb pénz-
hezjutott. (Folytatás a 4. olda-
lon Csapda... c ímmel. ) 

v 
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Csapda az önhiki? 
TÁMOGATÁS Zalában 67 önkormányzat kapott 473 millió forintot 

Kovács Zoltánná munka közben, a zalalövői iskola konyháján. Az intézmények fenntartására legtöbbször nem elég az állami normatíva 

(Folytatás az 1. oldalról) 
Zalalövő önkormányzata 

36,2 millió forintot nyert a mi-
nap elbírált pályázaton. 

- Több pénzre számítot-
tunk, hiszen körülbelül 60 
millió forintot igényeltünk -
nyilatkozta Gáspárné Tóth 

Zsuzsanna jegyző. - így ne-
héz lesz végigvinni a költség-
vetést, nagyon takarékosan 
kell gazdálkodnunk. 

A z anyagi gondok fő oka, 
hogy nem elegendő az állami 
forrás az intézményhálózat 
fenntartására. 

- A z iskola működtetésére 
biztosított állami normatíva 
az utóbbi években már a bére-
ket sem fedezi, a dologi kiadá-
sokat pedig régóta az önkor-
mányzatoknak kell finanszí-
rozniuk. Semmilyen felújítás-
ra nincs pénz, hacsak nem 
tudunk pályázati forráshoz 
jutni, de az sem könnyű. A 
konyha felújítására már több-

A pénzügyminisztériumi 
döntéssel odaítélt „önhi-
kis" támogatásokon kívül 
az önkormányzati tárcától 
is kaphatnak segítséget a 
működési nehézségekkel 
küzdő települések. Varga 
Zoltán önkormányzati mi-
niszter közel 1,9 milliárd 
forint támogatást ítélt 

ször pályáztunk, sikertelenül-
- mondta Gyarmati Antal is-
kolaigazgató. 

A z igazgató úgy látja: az 
önhikis rendszer csapda a te-
lepüléseknek, mert a vagyon 
feléléséhez vezet. Ahhoz 
ugyanis, hogy az önkormány-
zat megkaphassa a kiegészítő 
támogatást, bevételt js kell 
produkálnia, s ezt sok esetben 

meg 587 önkormányzat-
nak, köztük 36 zalai köz-
ségnek. Megyénkben Gel-
se kapta a legnagyobb 
összeget, 14,7 millió fo-
rintot. Surd 8 millió, Ré-
dics és Bak 5-5 millió fo-
rinthoz jutott. A 3 6 tele-
pülés összesen 94 milliós 
támogatásban részesült. 

csak a vagyonának értékesíté-
sével képes megoldani. 

A zalai falvak közül Páka 
nyerte el messze a legmaga-
sabb összegű támogatást, 31,9 
millió forintot. A z 1225 fős 
község egy nyolcosztályos is-
kolát fenntartó társulás gesz-
tora. A költségvetési hiányt 
elsősorban az intézmény alul-
finanszírozottsága okozza. 

- Két éve alakult az intéz-
ményfenntartó társulás, az is-
kolába tizennégy településről 
járnak a gyerekek. A társulás-
sal nem minden vonatkozás-
ban jártunk jól. A pedagógu-
sok egy részének fel kellett 
mondani, és végkielégítést fi-
zetni, amire nem kaptunk 
semmilyen támogatást. A tár-
sulásban fenntartott iskolához 
járó többletnormatíva egyál-
talán nem old meg mindent, 
bonyolultabb lett az intéz-
mény működtetése - össze-
gezte tapasztalatait Molnár 

László, Páka polgármestere. 

A falu vezetője érdeklődé-
sünkre elmondta, hogyan vé-
lekedik az önhibájukon kívül 
hátrányos helyzetű települé-
sek finanszírozásáról. Abban 
látja a problémát, jelezte, 
hogy a kiegészítő forrás nem 
tervezhető, és így egészen 
más gazdálkodni, mintha elő-
re tudnák, mire számíthatnak. 
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nevetes könyve 
Göcsej anekdotakincsét gyűjtötte össze 

Páka (gyf) - Harmadik ki-
adását érte meg a pákai 
Molnár László A nevetés 
egészség című kötete. A 
göcseji anekdotákat tar-
talmazó kiadványban az 
első kiadáshoz képest kö-
zel duplájára emelkedett 
a tréfás történetek száma. 

Molnár László könyve 
1996-ban jelent meg először, 
akkor még csak Dél-Göcsej 
vidékére koncentrált a szerző, 
onnan gyűjtötte össze a köz-
szájon forgó, illetve már rész-
ben elfeledett anekdotákat. 
A z új kötet, mint azt az azóta 
Páka polgármesterének meg-
választott szerző mondja, kül-
lemében és tartalmában egy-
aránt jócskán megváltozott. 

- A z első kiadás inkább 
csak egy vastagabb füzet volt, 

| Egyetlen éjszakán 
126 anekdotát 

I jegyzett fel 

a most megjelent viszont már 
i valóban könyvnek tekinthető, 

a mellékletekkel együtt meg-
, haladja a 250 oldalt. A z anek-

doták száma is bővült, az első 
kötet 360-at tartalmazott, a je-
lenlegiben már 614 olvasható. 

; Ilyen nagyszámú anekdota 
Magyarország egyetlen vidé-

t kéről sem jelent meg. 
A bővülés annak is köszön-

hető, hogy a kutatási területét 
kiterjesztette egész Göcsejre. 

- Ugyancsak bővült az 
adatközlők köre, számuk 
meghaladja a száz főt - fo ly-
tatta a szerző. - Akadt köztük 

mezőgazdasági és üzemi 
munkás, de mérnök és orvos 
is. A munkahelyek is megha-
tározták a történetek jellegét, 
Lovászi térségében például 
réngeteg olajiparral kapcsola-
tos anekdota maradt fenn. Sok 
új történetre bukkantam Ker-
kateskánd, Iklódbördőce és 
Szécsisziget környékén is. A z 
egyik átbeszélgetett, átboroz-
gatott éjszakán, az iklódbör-
dőcei Pék Sándor bácsinak 

Molnár László: Több mint 
600 anekdotán derülhetünk 

köszönhetően 126 anekdotát 
sikerült fel jegyeznem... 

Molnár László könyvének 
harmadik kiadását a megyei 
önkormányzat és Manninger 

Jenő közgyűlési elnök támo-
gatásával a Páka Értékeiért 
Egyesület jelentette meg, 800 
példányban. A kiadás apropó-
ját a Pákáról elszármazottak 
találkozója jelentette, ahol a 
jelenlévők nagy érdeklődés-
sel forgatták a kötetet, hiszen 
számos olyan történet szere-
pelt benne, amelynek család-
tagjaik is részesei voltak. 

Ztí> loo*} - }ukte> 
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Találnak kiutat? 
APRÓFALVAK A szociális gazdaság segíthet 

fefv-
S É / V i f g 

Dr. G. Fekete Éva jelenleg Zala megyében is folytat kutatást 

(Folytatás az 1. oldalról) 
Létezik tízegynéhány öko-

falu, ahová alternatív, termé-
szetközeli életmódot folytatni 
költöznek az emberek, s van-
nak az egykori uradalmi fal-
vakhoz hasonló települések. 
Ezeket az jellemzi, hogy a 
gazdasági javak többségével 
egyetlen nagyobb vállalkozó 
rendelkezik, s a falubeliek egy 
része egzisztenciálisan függ 
tőle. A palettán megtalálhatók 
a gettósodó aprófalvak, ahol 
munkahely egyáltalán nincs, 
az épületek leromlanak, ezek 
jellemzően a cigányság szeg-
regált településeivé válnak. 

- Látva ezt a sokszínűsé-
get, úgy gondolnánk, más-
más politikát kellene alkal-
mazni az aprófalvak fejleszté-
se érdekében, mert más esz-
közökre van szükség egy 
gettósodó, és másra egy üdü-
lőfaluvá váló község eseté-
ben. Hiányzik ez a különbség-
tétel a magyar településpoliti-
kából és a régiós politikából, 
de talán el sem jutunk idáig, 
mert a regionális stratégiák-
ban szinte meg sem jelennek 
az aprófalvak. Amíg a kor-
mányzat szociális probléma-
ként, nem pedig lehetőség-
ként kezeli ezeket a települé-
seket, nem állhatnak új pályá-
ra - mondta G. Fekete Éva. 

Ezek után mennyire opti-
mista a fejlődésüket illetően? 
- kérdeztük. 

- Egyrészről mérhetetlenül 
optimista vagyok, mert szerte 
a világban felértékelődnek az 
aprófalvak környezeti, társa-
dalmi és kulturális erőforrá-
sai. Pesszimista azért vagyok, 
mert nálunk nem állnak ren-
delkezésre a feltételek a hasz-
nosításukhoz. Makroszinten 
arra lenne szükség, hogy érzé-
keljük ezt a kihívást, és hoz-
záigazítsuk a szabályzókat. 
Helyi szinten pedig arra. hogy 
az emberek az értéket érték-
nek tekintsék, s rendelkezze-
nek azzal a tudással, amellyel 
mindez piacosítható. 

A z aprófalvak lakói azon-
ban dr. G. Fekete Éva most fo-
lyó kutatása szerint nincsenek 
tisztában vele, milyen kincsek 
(tiszta környezet, j ó levegő, 

A Zala megyében talál-
ható 154 aprófalu 
2 0 0 2 és 2 0 0 6 között 
7 4 2 pályázatot nyert és 
összesen 5 milliárd fo-
rint támogatásra tudott 
szert tenni. Egy lakosra 
vetítve ez 147 ezer fo-
rintot jelent. A pénzből 
főként infrastrukturális 
fejlesztések valósultak 
meg, illetve a társadal-
mi kohéziót szolgálták 
a források. 

kultúra, hagyományok) birto-
kában vannak. A kutatás két-
két alföldi, észak-magyaror-
szági és dunántúli település-
csoportban folyik. A Dunán-
túlon Páka és Nagyrákos 
környékét választották. A cél 
az, hogy megtudják, a helyiek 
hogyan vélekednek községük 
előnyöket rejtő adottságairól, 
s azok hasznosításáról. 

- A megkérdezettek alig 
jelöltek meg értékeket. A z er-
dő például annak látszik a sze-
mükben, annyiban, hogy ki 
lehet vágni a fát, de nem a 
hosszú távú megőrzésében 
gondolkodnak. A kutatás ér-
dekessége, hogy Erdély két 
kisebb településcsoportján is 
készítünk interjúkat. Érdeklő-
déssel nézem, hogy megmu-
tatkozik-e az a különbség, 
amit egyszerű utazóként érzé-
kelünk, hogy az emberek Er-
délyben másként viszonyul-

Páka és Nagyrákos 
környékére is vittek 
a kérdőívekből 

nak a környezetükhöz. Sejté-
sem szerint nem azért, mert 
túl vannak a modernizáción, 
hanem mert még közelebb 
vannak a tradicionális érté-
kekhez. 

A kutató szerint az aprófal-
vak egyik kitörési pontja a 
profit helyett társadalmi ha-
szonszerzésre irányuló szoci-
ális gazdaságban keresendő. 
A múltban szép példája volt 
ennek a kaláka, s ma is vannak 
jól működő formái Nyugat-
Európában. 

- Ilyen például a szociális 
szolgáltatások területén az 
üdülési csekkhez hasonló 
rendszer bevezetése, amely 
munkanélkülieknek vagy al-
kalmi munkákból élőknek ad 
lehetőséget, hogy munkahe-
lyet teremtsenek maguknak. 
A szociális szolgáltatási csek-
ket meg lehet vásárolni névér-
téken, a rászorulók pedig ala-
csonyabb áron kapják, s kü-
lönféle szolgáltatásokért f i-
zethetnek vele, például 
gyermekfelügyeletért, takarí-
tásért, kertészkedésért. 

A szociális gazdaság egy 
másik formája a közösségi tá-
mogatású mezőgazdaság: a ve-
vők előre finanszírozzák a ter-
melést, s befizetéseik ará-
nyában részesülnek a termé-
nyekből. Vannak tehát kiutak 
(a szociális gazdaság csak az 
egyik), a legkisebb települések 
sorsa is jobbra fordítható, de 
ehhez számos feltételnek kell 
teljesülnie, s túl nagy a hegy, 
amit meg kellene mászni, von-
ta le a következtetést az előadó. 



Kincsük a jó levegő, az élhető világ 
\ 

APRÓFALVAK Van jövőjük, ha felismerik és piacosítani tudják az értékeiket 

SZABÓ JUDIT 
szabo.judit@zalaihirlap.hu 

Zalaegerszeg - Nehéz 
helyzetben vannak a ma-
gyar aprófalvak. Bár a te-
lepülések egyharmadát 
alkotják, a politika figyel-
mét nélkülözik, és sokszor 
a helyiek aktivitása is hi-
ányzik az előrelépéshez. 

Minderről dr. G. Fekete 

Éva, a Miskolci Egyetem do-
cense beszélt nemrég a Zalai 
Falvakért Egyesület rendez-
vényén. Magyarországon 
1035, Zalában 154 aprófalu, 
ötszáz főnél kisebb település 
található. Általánosságban el-

mondható, hogy a rendszer-
váltás után rosszabbodott a 
helyzetük, bocsátotta előre az 
egyetemi docens, aki kutató-
ként az elmaradott térségek 
sajátosságaival, helyi és kis-
térségi gazdaságfejlesztéssel, 
vidékfejlesztéssel és a szociá-
lis gazdasággal foglalkozik. 
Mint elmondta: az aprófalva-
kon belül is több kategória kü-
lönböztethető meg. Vannak 
tipikus elöregedő falvak, de 
szemtanúi lehettünk tehetős 
üdülőfalvak és nagyobb tele-
pülések vonzáskörzetéhez 
tartozó, városias arculatú köz-
ségek kialakulásának is. 

(Folytatás a 20. oldalon Ta-
lálnak kiutat? címmel. ) Hottói udvar. A település aprófalu, ötszáznál kevesebben lakják 

Z i j . . L co, 17. 

mailto:szabo.judit@zalaihirlap.hu
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Podmaniczky - díjas Páka polgármestere 
A Város - és Fa luvédők 

Szövetsége (Hungar ia Nost-
ra ) XXV I I I . Országos Talál-
kozó ján adták át Molnár 
Lászlónak, Páka polgár-
mes t e r ének a Podman i c zky 
-díjat. A z e l i smerést 1982-
óta ítél ik oda az arra érde-
mes szemé lyeknek , i l letve 
közösségeknek , az indoklás 
szer int te lepülésük, ép í te t t 
és t e rmésze t i ér téke ik, vala-
m in t kulturális ö r ökségük 
v é d e l m é b e n végzet t kiemel-
k e d ő munkájukért . 

Mo lná r László a Páka 
Értékeiért Egyesület a lapí tó 
tagja, a le lnöke, t ö b b évt ize-
de fog la lkoz ik a te lepülés és 
környéke, műemléke i múlt-
jának kutatásával, bemuta-
tásával. N e v é h e z kö the tő a 
községrő l s zó l ó monog rá f i a 
meg je l ente tése (Páka és Dö-
m e f ö l d e évszázadai ) , vala-
min t a középkor i pákai 
t e m p l o m és p lébánia törté-
netét f e l d o l g o z ó kiadvány. 

L e g u t ó b b a göcse j i népha-
gyományokat , e l sősorban a 
he ly i anekdotákat tartalma-
z ó gyű j t eményes köte te lá-
tott napv i lágot „A Neve t é s 
egészség " c ímme l . 

- N a g y a p á m vo l t hason-
ló „ író-olvasó" ember , aki 
egyház i énekeket is szerzett, 
talán tő le ö r ö k ö l t e m írói vé-
námat - beszé l írói, kutatói 
indíttatásáról Molnár László. 
- Megeml í teném történelem-
tanáromat Ha jga tó Ferenc-
nét, aki Há romfa i Sándor 
helyi mondakutató munkás-
ságával is meg ismer te te t t , 
ame ly k é s ő b b meghatáro-
zó ja lett é rdek l ődésemnek . 
Vég ző s g imnaz is taként pe-
d ig e g y he ly tör ténet te l fog-
la lkozó c sopo r t o t hozunk 
létre, g yű j t őmunkánk ered-
ményekén t látható ma a dö-
m e f ö l d i tá jházunkban rend-
szerezet t népra j z i kiállítás. 

- Hagyományőrző, gyűj-
tőkutató munkáját a kö-

Molnár László a kitüntetéssel. 
zelmúltban országos szin-
ten is elismerték. 

- Ráday Mihály, a Város-
és Faluvédők Szövetsége el-
nöke adta át a P o d m a n i c z k y 
- dí jat számomra, ame ly 
e l i smerés azokat il leti meg , 
akik hosszabb i dőn át az 
é r t é k v é d ő munkának, vagy 
egy-egy ér tékes épü le t fel-
újításának, a hagyománytisz-

te le tnek szente l ik a f igye l -
müket. N a g y megt iszte l te-
tésnek tartom, h o g y a díja-
zottak közöt t lehetek, és to-
vábbi e rő t ad Ö v e g e s Józse f 
p ro f esszo r szülőháza felújí-
tásához, va lamint Páka mű-
emlék i és hely i ér téke i vé-
d e l m é b e n és bemutatásá-
ban végze t t munkámhoz . 

-dj-
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Üveghutákkal kezdődött 1 
HELYTÖRTÉNET Tőbb település monográfiája köthető Molnár László nevéhez 

ni, ahol újonnan nyOt tájház 
enged bepillantani nagy-
apáink hajdani életébe. A má-
sik fontos eredmény, hogy si-
került megvásárolnunk azt a 
házat, amelyben egykoron a 
község leghíresebb szülötte, 
Öveges József fizikaprofesz-
szor is lakott. Ennek az épü-
letnek a felújítása és átalakítá-
sa múzeummá a j övő nagy 
feladatai közé tartozik. 

Molnár László azt is hozzá-
teszi, egyedül nem lett volna 
képes ilyen eredményeket 
felmutatni, kellett hozzá az a 
közösség, amely felelősen 
gondolkodik a település múlt-
járól jelenéről és jövőjéről. A 

A Válicka 
vízimalmainak 
történetét is 
feldolgozta 
már korábban 

Páka Értékeiért Egyesület jó 
évtizede részben az ő kezde-
ményezésére alakult, s azóta 
sikerült jelentős eredménye-
ket felmutatniuk. 

- Egyébként az egyesület-
nek köszönhetően Páka adott 
már otthont a Város- és Falu-
védők Szövetsége nyári tábo-
rának, a civil szervezet előtt 
tehát régóta nem ismeretle-
nek azok az erőfeszítések, 
amelyeket itt végzünk - ma-
gyarázta. - Azt is örömmel 
mondhatom el, hogy nem is 
én vagyok az egyetlen pálcái, 
aki a Podmaniczky-díjat átve-
hette, előttem már Bécs Jó-
zsef, az egyesületünk elnöke 
részesült ugyanebben a kitün-
tetésben. 

GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Pákm - Podmaniczky-dí-
jat ilyen kis településen 
nem lehet egyetlen tevé-
kenységgel kiérdemelni, 
ezért n e m is foglalkoztat, 
miért pont most tartottak 
rá érdemesnek - mondja 
a pákai Molnár László, 
akit a Város- és Faluvé-
dők Szövetsége az emlí-
tett plakettel tüntetett ki. 

A községben 2006 óta pol-
gármesteri funkciót betöltő 
Molnár Lászlót mindig is fog-
lalkoztatták a múlt írásos és 
tárgyi emlékei, közvetlen kör-
nyezetének története. Mint 
mondja, gyermekkorában ki-
alakult már benne az az atti-
tűd, amely később meghatá-
rozta pályáját, hiszen bár 
műszaki végzettséggel ren-
delkezik, mégis egy múzeum-
ban dolgozott hosszú éveken 
keresztül. 

- Bár előtte is foglalkoz-
tam helytörténet-kutatással, 
de a Göcseji, majd a Magyar 
Olajipari Múzeum munkatár-
saként volt lehetőségem arra, 
hogy a tevékenységemet el-
mélyítsem - magyarázza. -

Egyik első tanulmányom, ami 
nyomtatásban is megjelent, a 
környező üveghuták történe-
tét dolgozta fel. Emellett be-
mutattam a Válickán épített 
vízimalmok történetét, majd 
érdeklődésem egyre inkább 
Páka és a környező települé-
sek helytörténeti monográfiá-
jának elkészítésére irányult. 
Nagy örömmel mondhatom, 
hogy hosszú, többéves kuta-
tómunka eredményeként 
megjelenhetett a Páka és Dö-
mefölde évszázadai, valamint 
az Ortaháza története című 
két monográfiám, de a közép-
kori pákai templom és plébá-
nia fennállásának háromszáz 
éves évfordulójára is sikerült 
egy jelentős művet letennem 
az asztalra. Emellett hozzám 
is köthető a csömödéri közok-
tatás helyzetét bemutató kiad-
vány, illetve több környező 
település, például Gutorfölde, 
Hernyék és Csömödér törté-
netéről sikerült hosszabb-rö-
videbb tanulmányt közölnöm. 

Molnár László hozzátette: 
a helytörténet-kutatás mellett 
a néprajz is fontos szerepet 
játszott életében. Közel két 
évtizede gyűjti a Göcsejhez 
fűződő anekdotákat, ame-
lyekből A nevetés egészség 

ÖNZETLEN ERTEKVEDOK DIJA 

A báró Podmaniczky Fri-
gyesről elnevezett díjat 
1982-ben alapította a Vá-
ros- és Faluvédők Szövet-
sége. Az elismerést azok 
kaphatják, akik a telepü-
lések épített és természe-
ti értékei védelmében ki-
emelkedő eredményeket 
mutattak fel. A díj odaíté-

lésének alapja a hosz-
szabb időn át végzett ön-
zetlen értékvédő munka, 
de egy-egy értékes épü-
let felújítása is. A szerve-
zet idei, XXVIII. Országos 
Találkozójának Rácalmás 
adott otthont, Molnár 
László ott vette át a díjat 
Ráday Mihály elnöktől. 

Molnár László a tavaly átadott dömeföldei tájházban mesélt önmagáról 

címmel szintén meg jelent egy 
immár harmadik, bővített 
kiadását megért kötet, illetve 
már középiskolás diákként 
tagja volt annak a csoportnak, 
amely a régi paraszti életmód 

eszközeit gyűjtötte össze a te-
lepülésen. Részben ennek a 
tevékenységnek köszönhető a 
tavaly átadott dömeföldei táj-
ház berendezése. 

- Ha valamivel mégiscsak 

indokolni kellene a díjat, ak-
kor talán a tájház létrehozása 
lehetne az - utalt korábbi gon-
dolataira a polgármester. -
Ma ugyanis nem tudnék sok 
olyan hazai települést említe-

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu
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Páka (gyf) - Dr. Bakos Katalin háziorvos és Molnár László polgár-
mester köszöntötte a századik életévét betöltött Bedi Sándornét, 
leánykori nevén Szabó Rozáliát. Az 1909. augusztus 7-én született 
asszony - akit Mária lánya. Szekeres Gézáné gondoz - viszonylag 
jó egészségi állapotnak és szellemi frissességnek örvend 

| Z J l . Z t x r t . ciL^-tf Jim Davis 
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Fájó szívvel tudatjuk, hogy drága édesapánk és nagyapánk, 

MÉSZÁROS ÁRPÁD 
Martonvásár, 1912 -
Budapest, 2009 

Egykor a Pákai Római 
Katolikus 

Elemi Népiskola tanítója, 
majd három év orosz 

hadifogság 
elszenvedése után 
Bicskén matematika-fizika 

szakos tanár, 
A Kővágó Antal Kertbarátkör 

tiszteletbeli elnöke, 
a helytörténet és a természet kiváló 

ismerője, 
Bicske város díszpolgára 

2009. augusztus 11-én, életének 98. évében elhunyt. 
Hamvait augusztus 26-án római katolikus szertarás szerint 
a bicskei római katolikus temetőben helyeztük örök 

nyugalomra. 

Mészáros család, 2060 Bicske, Rákóczi u. 14. 

• 

. 
„A virágokat és a madarakat is, 
S ahogy zizeg a nád, ahogy csobban a víz; 
De legjobban talán mégiscsak ezt szerettem: 
a csöndet körülöttem s a kék eget felettem." 

Rónay György: Leltár 



Aszfaltozott út 
a Háromszenteki kápolnához 

Vis maior pályázatból és 
egyéb támogatásból sorra 
megújítják a település hegyi 
útjait Pákán. Molnár László 
polgármester tájékoztatójából 
kiderül, évtizedes igény oldó-
dik meg az utak rendbetéte-
lével: 

- Tizennégy millió forintra 
pályáztunk a vis maior keretén 
belül, s mivel a régiós pénz 
elfogyott, ezért az Önkormány-
zati Minisztérium sietett a se-
gítségünkre. Tíz és fél millió 
forintot kaptunk az útjaink fel-
újítására. 

- Milyen útszakaszokról 
van szó? 

- A három hegyi utunk, az 
1905-ös, amely a Háromszen-
teki kápolnához vezet, az alsó 
Vari-hegyi (a középkorban Va-
ria volt a település neve - a 
szerk.) és Lakosa-hegyi utak 

kerülnek felújításra. Az előbbi 
szélesítve, árkolva, majd aszfal-
tozva lesz, a többinél árkolási, 
és törmelékkel történő meg-
erősítési munkálatok történ-
nek. Belterületi útjaink árko-
lása is megtörténik, a Kossuth, 
az Öveges, a Rákóczi és az Ady 
utcákban. 

- Milyen további felújítá-
sok építkezések történnek 
még a településen? 

- A „Barangolás a Kerkamen-
tén" kistérségi projekt kereté-
ben építünk esőbeállókat a Há-
romszenteki kápolnánál és a 
dömeföldi tájháznál. A hegyi 
beálló hasonlítani fog a faluban 
már korábban kiépített, egy-
séges fából készült beállókhoz, 
a tájháznál pedig a Kulturális 
Örökség Hivatal építési tervei 
alapján készül el az esőbeálló. 

(dányi) 

Az út szélesí tése már megtör tént , röv idesen aszfa l tcs íko t kap 
a hegyi út. 
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Die deutsch-ungarischen Kontakté gepflegt 
In Páka eine Gemeinderatssitzung einberufen - Fahrt in der „Preu&enbahn" 
W E S E N D O R F . Zum Besuch in der 
ungarischen Partnerstadt Páka star-
teten kürzlich die Mitglieder der 
Sektion Ungam des-Partnerschafts-
kreises. Für vierzehn der insgesamt 
33 Reisenden war es der erste Be-
such in der Partnergemeinde von 
Wesendorf, deren Ursprung auf die 
letzten Monate des Zweiten Welt-
krieges zurückgeht als einige junge 
Ungam auf dem damaligen Wehr-
machtsstandort stationiert waren. 

Verstandlich, dass bei den „Neu-
en" das Interesse besonders groR 
war, zumal einige von ihnen dem 
Wesendorfer Gemeinderat und der 
Verwaltung angehörten. Ihre Teil-
nahme an der Fahrt veranlasste die 
Gastgeber denn auch, am ersten 
Abend in Páka eine Gemeinderats-
sitzung einzuberufen, in der die 
Partnerschaft von den Bürgermeis-
tern der beiden Gemeinden, Laszlo 
Molnár und Siegfried WeiB gebüh-
rend gewürdigt wurde. 

Bei der anschlielienden Begeg- ' 
nung im „Park-Vendeglö", dem den 
Wesendorfern bereits von zahlrei-
chen Besuchen gut bekannten Gast-
haus des 1 500 Einwohner záhlen-
den Ortes, schlossen sich gesellige 
Stunden an. Alte Erinnerungen wur-
den aufgefrischt und neue Verbin-
dungen geknüpft. 

Auch an den folgenden drei Tagén 
trugen Gastfreundschaft und Herz-
lichkeit der Gastgeber dazu bei, dass 
sich die Teilnehmer von der seit fast 

Der Partnerschaftskreis Wesendorf. 

zwei Jahrzehnten bestehenden Part-
nerschaft sehr beeindruckt zeigten. 

Zum Programm gehörte ein Be-
such in Somlo, einem kleinen, aber 
in Ungam sehr bekannten Weinberg 
und Weingut nördlich des Balaton 
und in Szigliget, wo in der Esterha-
zy-Pince, einem urigen Weinkeller, 
ziinftig und ausdauernd gefeiert 
wurde. Ambiente und musikalische 
Darbietungen führten dazu, dass die 
Wesendorfer Gruppé wohl als letzte 
das Lokál verliefi. 

Auch eine Fahrt am náchsten Tag 
in offenen Wagen der „Kleineisen-
bahn", einer Mischung aus PreuBen-
zue und Moorbahn. hatte hnhpn 

Zu Besuch bei den Ungam 
Buiites Programm fíir 3 3 Wesendorfer in Partnergemeinde Páka 

m 
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In der Partnergemeinde Páka: 33 Wesendorfer hatten bei ih-
rem Besuch ein umfangreiches Programm. 

Wesendorf. 33 Wesendorfer 
waren jetzt in der ungari-
schen Partnergemeinde Páka 
zu Gast. Für 14 war es eine 
Premiere. 

Am ersten Abend gab es ei-
ne Gemeinderatssitzung, in 
der die Partnerschaft von bei-

den Bürgermeistern, Laszlo 
Molnár und Siegfried WeiB, 
gewürdigt wurde. An den fol-
genden drei Tagén fiihrte das 
Programm die Gáste nach 
Somlo, einem in Ungarn sehr 
bekannten Weinberg und 
Weingut nördlich des Bala-
ton, und nach Szigliget, wo in 

einem Weinkeller gefeiert 
wurde. 

Eine gut einstündige Fahrt 
am náchsten Tag in offenen 
Wagen in dér Kleineisenbahn 
zeigte den Gasten die über-
wiegend von Laubmischwal-
dern und Brachland geprágte 
Landschaft. 

Foto. privát 

Unterhaltungswert und zeigte den 
Gásten aus Norddeutschland die 
durch Mischwalder und Brachland 
gepragte Landschaft. 

Der letzte Besuchstag führte in die 
Stadt Nagykaniza.. Begünstigt durch 
das spátsommerlich warme und son-
nige Wetter vergingen die Stunden 
zwischen Weinbergen und Obst-
baumwiesen auch hier in geselliger 
Atmosphare. Als die Heimreise an-
getreten werden musste, hatte jeder 
Teilnehmer nicht nur den obligatori-
schen Reiseproviant, sondern auch 
einen reichhaltigen Vorrat an erleb-
nisreiche und harmonische Tage im 
Gepáck. Wilhelm Bindig 

bs^nhat/ tr\£V kutsLUfr yts.jt.itw 

Gemeinderatssitzung zu Ehren der Gáste 
Erlebnisreiche u n d harmonische Tage: Wesendorfer Partnerschaftskreis besucht Freunde in Ungarn 

Wesendorf. Im Rahmen der 
gegenseitigen Besuche in den 
Partnergemeinden Wesendorf 
und Páka waren in diesem Jahr 
wieder einmal die Mitglieder der 
Sektion Ungarn des Partner-
schaftskreises an der Reihe zu 
reisen. 

Wáhrend einige der Fahrtteil-
nehmerwohlschonein odergar 
zwei Dutzend Mai in Páka wa-
ren, war es für 14 der insgesamt 
33 Reisenden der erste Besuch in 
der ungarischen Partnergemein-
de von Wesendorf, deren Ur-
sprung auf die letzten Monate 
des Zweiten Weltkrieges zu-
rückgeht, als einige junge Un-
garn am damaligen Wehr-
machtsstandort stationiert wa-
ren. Verstandlich, dass vor allém 
bei diesen neuen Mitreisenden 
das Interesse an dem Besuch be-
sonders groB war, zumal einige 
vonihnen dem Wesendorfer Ge-

meinderat und der Verwaltung 
angehörten. 

Ihre Teilnahme an der Fahrt 
veranlasste die Gastgeber denn 
auch, am ersten Abend in Páka 
eine Gemeinderatssitzung ein-
zuberufen, in der die Partner-
schaft von den Bürgermeistern 
der beiden Gemeinden, Laszlo 
Molnár und Siegfried WeiB, ge-
bührend gewürdigt wurde. 
Nach diesem eher förmlichen 
Treffen kam es bei der anschlie-
Benden Begegnung im Park 
Vendeglö, in dem den Wesen-
dorfern bereits von zahlreichen 
Besuchen gut bekannten Gast-
haus des nur circa 1500 Einwoh-
ner zahlenden Ortes, zu geselli-
gen Stunden bei Speis und 
Trank. Nun wurden alte Erinne-
rungen aufgefrischt und neue 
Verbindungen geknüpft. Da Pe-
trus den weit gereisten Gásten 
wáhrend ihres ganzen Aufent-

haltes gutgesonnen war, war die 
Terrasse vor dem Gasthaus an 
diesem schönen Spatsommer-
abend noch lcurz vor Mitter-
nacht'dicht besetzt. 

Auch an den folgenden drei 
Tagén trugen Gastfreundschaft 
und Herzlichkeit der Gastgeber 
dazu bei, dass sich die Fahrtteil-
nehmervon Formundlnhaltder 
seit fast zwei Jahrzehnten beste-
henden Partnerschaft sehr be-
eindruckt zeigten. Das Pro-
gramm tat ein Übriges, um den 
Besuch zu einem besonderen 
Erlebnis werden zu lassen. 

Es führte die Gáste unter an-
derem nach Somlo, einem klei-
nen, aber in Ungarn sehr be-
kannten. Weinberg und Weingut 
nördlich des Balatons und nach 
Szigliget, wo in der Esterhazy-
Pince, einem urigen Weinkeller, 
zünftig und ausdauernd gefeiert 
wurde. pas originelle Ambiente 

Die Fahrt im offenen Wagen der Kleineisenbahn machte den Un-
garn-Reisenden viel SpaB. Foto: Privát 
und die musikalischen Darbie- nen Wagen in der Kleineisen-
tungen lieBen keine Langeweile bahn, einer Mischung aus Preu-
aufkommen. Benzugund Moorbahn, hatte ei-

Auch eine gut einstündige nen hohen Unterhaltungswert 
Fahrt am náchsten Tag in offe- und zeigte den Gásten aus Nord-

deutschland auBerdem an-
schaulich die überwiegend von 
Laubmischwáldern und Brach-
land gepragte Landschaft. Am 
Zielort, in Lenti, wurde das Gan-
zé bei einem Besuch im regiona-
len Wald- und Forstmuseum er-
láutert und vertieft. 

Der letzte Besuchstag führte 
in die Náhe der südwestlich des 
Balatons liegenden Stadt Nagy-
kaniza. Begünstigt durch das 
weiterhin spátsommerlich war-
me und sonnige Wetter vergin-
gen die Stunden zwischen Wein-
bergen und Obstbaumwiesen 
auch dort in geselliger Atmo-
sphare. Als noch am gleichen 
Abend die Heimreise angetreten 
wurde, hatte jeder Fahrtteilneh-
mer in seinem Gepáck nicht nur 
den obligatorischen Reiseprovi-
ant, sondern auch einen reich-
haltigen Vorrat an erlebnisrei-
che und harmonische Tage. 
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Újabb civil 
program indul 
Lenti, Páka (gyf)- A Ka-
pocs III. - Megújulás a 
fejlődésért, megújulás a 
civilekért címmel indu-
ló új térségi együttmű-
ködési projekt bemutató 
előadását hétfőn fél hat-
kor Lentiben, a Hagyo-
mányok Háza látogató-
központban, illetve ked-
den ugyancsak fél hat-
kor a pákai művelődési 
házban tartják. 



Felújítási munkák Pákán 
Járdákat újítottak 

fe l és a tájház mel-
letti esőbeá l ló (ké-
p ü n k ö n ) is új kön-
töst kapott Pákán. 

- Felúj ítottuk a 
járdát a Béke utcá-
ban, az I f júság úttól a 
Dózsa G y ö r g y útig, 
va lamint új járdát is 
épí tet tünk az I f júság 
úttól e gészen a Sugár 
út végé ig , valamint a Dózsa 
G y ö r g y úttól a falu végé i g -
sorolja Molnár László polgár-
mester. 

- Mennyibe került a be-
ruházás? 

- Kö l tségvetés i összeget 
szántunk minderre , mer t pá-

lyázatunk n e m vo l t sikeres, 
e zé r t t i zenkét és fé l mi l l i ó 
for intba került a felújítás és 
építés. 

- Egy korábbi lapszá-
munkban már beszámol-
tunk a faluban lévő eső-
beállók felújításáról. 

- Igen, most l e gu tóbb a 
tájházunk mel le t t készült el 
az esőbeál ló , me lye t pályá-
zati összegbő l va lós í tot tunk 
meg . Mive l műemlék rő l van 
szó, e zé r t a műemlékhivata l 
e n g e d é l y é r e vo l t szükség a 
fe lúj í táshoz, és e g y különle-
ges a tá jházhoz illő, csonka 
kontyo l t te tőszerkezetet ka-
pott, va lamint a padozat is 
bonto t t tég lábó l készülhe-
tett. További jó hír, h o g y 
megé rkez t ek az Idősek Ott-
honánál épí tet t f edet t terasz 
be rendezés i tárgyai, tehát 
kerti padokat és asztalokat 
szereztünk b e a terasz hasz-
nálatához. 

-dj-
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Programok és tanulás 
Újabb lehetőség a civil szervezetek számára 

Lenti, Páka (gyf) - A térsé-
gi civil együttműködés 
rendszerének kialakítását 
és a szervezetek fejlődé-
séhez szükséges tárgyi-
személyi feltételek bizto-
sítását célozza két, párhu-
zamosan futó program. 

Két eredményes pályázat-
nak köszönhetően a lenti kis-
térség területén tovább folyta-
tódhat az a program, amely f ő 
feladatának a civil kapcsola-
tok megerősítését, illetve az 
érdekérvényesítést tartja. A 
Vidéken Élők Esélyeiért 
Egyesület és a Pro Arte Kultu-
rális Egyesület egyebek mel-
lett arra vállalkozott, hogy is-
mét megnyitja a lenti Hagyo-

mányok Háza Látogatóköz-
pontban azt a civil irodát, 
amely szakmai segítséget 
nyújthat térségi programok 
megszervezéséhez és lebo-
nyolításához. Emellett arra is 
lehetőség nyílik, hogy modu-
láris képzés keretében a tér-
ségben működő egyesületek 
és alapítványok munkatársai, 
képviselői érdekérvényesítés-
sel és pályázatírással kapcso-
latos információkra tegyenek 
szert, illetve kibővítsék civil 
jog i , valamint pénzügyi isme-
reteiket. A z iroda munkatár-
sai szerint a héten Lentiben és 
Pákán tartott tájékoztatók 
alapján a képzési lehetősé-
gekkel a térség mintegy húsz 
civi l szervezete kíván élni. 
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Francia, lengyel utakon 

Tanulságos volt az út a pákai fiatalok számára. 

Franciaországban és Len-
gyelországban jártak a közel-
múltban a pákai fiatalok. 

- A normandiai Clécyben a 
„Növekedés, környezet és fej-
lődés" témában vettünk részt 
egy egész hetes programon -
tájékoztatott Lukács Tibor, a 
pákai Magyar-Német Baráti 
Kör elnöke. - Szokásainknak 
megfelelően először testvérvá-
rosunkig, Wesendorfig utaz-
tunk, majd két nap után fog-
laltuk el szállásunkat Clécyben. 

- Hogyan kapcsolódtak be 
az említett projektbe? 

- Az utazáson résztvevő tíz 
pákai fiatal és kísérőik, a fran-
cia, német, lengyel és litván 
résztvevőkkel együtt a meg-
újuló energiaforrások népsze-
rűsítése és megismerése érde-
kében oldottak meg feladato-
kat. Megtekintettük Bretagne-
ban az apály-dagály erőművet, 
felkerestük a Soulangyban ta-
lálható szélparkot is. Termé-
szetesen jutott idő kikapcsoló-

dásra, ismerkedésre is. Érde-
kes volt Caen városában tett ki-
rándulásunk, ahol egy szemét-
telepből lett natúrparkot és 
pihenőhelyet kerestünk fel. 

- Hogyan szervezik továb-
bi kapcsolataikat? 

- Tervbe vettük, hogy test-
vértelepülési kapcsolatot kö-
tünk Demoville és Cuverville 
településekkel, előreláthatóan 
2010-ben - fejtette ki Lukács 
Tibor. 

A lengyelországi Radzie-
jówba vezetett a pákaiak má-
sik útja, ahol az egészséges táp-
lálkozás projekt folytatásaként 
vettek részt egy találkozón. 

- 10 gyerek vehetett részt 
településünkről a Comenius 
program keretében és terhére 
ezen a (Wesendorf, Páka után) 
harmadik alkalommal meg-
tartott találkozón - mondta el 
Bicsákné Brenner Anikó, aki 
egyébként mindkét úton a 
pákaiak tolmácsaként és szer-
vezőként is közreműködött. -

Vendégszerető lengyel csalá-
dok várták a gyerekeinket. 

- Mekkora település Rad-
ziejów? 

- Körülbelül négyezer lel-
ket számlál, négy iskolával. Az 
egyik ezer tanulós intézmény 
igazgatója köszöntött bennün-
ket, bemutatta a gyönyörű is-
kolát. A polgármester helyet-
tese fogadta a projekt minden 
résztvevőjét, és megvendégel-
te a gyerekeket. 

- Hová látogattak el Len-
gyelországban? 

A Lichen-bazilikában 
a szerzetesek étkezési szoká-
sait ismertük meg, konyhájuk-
ba csak mi mehettünk be kü-
lön engedéllyel. II. János Pál 
pápai trónja is ott áll a bazilika 

csillogó-villogó termében. Jár-
tunk még Torunban, a Koper-
nikus család házánál, a közép-
kori óvárosban tettünk sétát. A 
Goplosee-tónál egy lengyel 
folklór együttes szórakoztatott 
minket a festői tónál grillezés 
közben. Legnagyobb sikerünk 
Ciechocinekben volt, itt megis-
merkedtünk a kúrahellyel, lo-
vaglás, íjászat is szerepelt a 
programok között, mi kaptunk 
a lövészverseny díját. Bisku-
pinben „a lengyel magyar két 
jó barát" hét eseményeit ke-
restük fel, ahol a szabadtéri 
múzeumban kézművesek tevé-
kenységét tekintettük meg, és 
hajókiránduláson vettünk részt 
egy vikinghajón. 

-dányi-
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tSoha el nem múló 

szeretettel és fájdalommal 

emlékezünk 

ÖVEGES JÓZSEF 
Kossuth, SZOT, Prometheus 

díjas professzorra 
halálának 30. évfordulóján. 

Öveges család, Zalaegerszeg 
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Fejlesztések az élénkülő turizmusért 
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Páka (gyf) - Az őszi há-
laadó misén szentelték 
fel a Háromszenteki ká-
polna mellé épített eső-
beállót, a falu egyik ide-
genforgalmi fejlesztését. 

A mintegy 1,3 mill ió forin-
tos költségvetésű építmény 
kialakítására a Barangolás a 
Kerka mentén elnevezésű, az 
Európai Unió által támogatott 
idegenforgalmi projekt része-
ként került sor. 

- A z elmúlt évek tapasz-

talatai azt mutatják, hogy 
megnőtt a turisták érdeklő-
dése községünk iránt - mond-
ta Molnár László polgár-
mester. - Egyre többen láto-
gatják nevezetességeinket, az 
Oveges-házat, a falu hatá-
rában az ötvenes években ki-
épített védvonal marad-
ványait, a bunkereket, s a 
környező szőlőhegyeken is 
mind többen tesznek kirán-
dulást. Ez utóbbi helyen ta-
lálható a Háromszenteki ká-
polna. 

Gyöngyös Balázs helyi káplán szentelte fel a pákai esőbeállót 

Molnár László azt is el-
mondta: az említett pályázat 
révén ugyancsak készül egy 
esőbeálló a dömeföldei tele-

pülésrészen található tájház 
mellé, illetve információs táb-
lákat is elhelyeznek majd a 
községben. 

Helyreállították 
az utakat 
Páka (gyf) - Több mint 
tíz és félmill ió forintot 
kapott a nyári esőzések 
okozta károk helyreállí-
tására a vis maior keret-
ből a község önkor-
mányzata. Molnár Lász-
ló polgármester elmon-
dása szerint elsősorban a 
hegyi utakat tette tönkre 
a hirtelen lezúdult eső, 
de a belterületen, a Rá-
kóczi, az Ady, az Öve-
ges, a Kossuth és a 
Hegyalja utcákban is sok 
munkájuk akadt. A pá-
lyázaton elnyert össze-
get öt százalékos önrész-
szel kellett volna kiegé-
szíteni, ám a keretet túl-
lépték, ugyanis a község 
minden veszélyeztetett 
pontján felújították az 
átereszeket, illetve elvé-
gezték az árkolási-isza-
polási munkálatokat. 

.too^.uU, AZ . 
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Védelem állami forrásból 
A településőrségre kapnak jelentős pénzt 

Budapest (hba) - Immár 
második körben újabb 
zalai önkormányzatok 
kapnak támogatást 
a településőrségek meg-
szervezésére - olvasha-
tó az Igazságügyi és 
Rendészeti Miniszté-
rium honlapján. De van, 
ahol már munkába is 
állnak a településőrök. 

A Bajnai-kormány a köz-
i biztonsági csomag részeként 

indította el a településőr-
i programot, melynek kereté-

ben állami forrásból bővülhet 
t az önkormányzatok rendésze-
• ti tevékenysége. 

Utóbbiak pályázhattak a 
működési támogatásra, a 
szeptemberi első kör nyerte-
sei közt egy tucat zalai telepü-
lésen (például Valkonya, Za-
lakomár, Borsfa és Esztereg-

nye) kezdhetik meg a munkát 
az újonnan szolgálatba állt 
településőrök. Mint azt Kele 

Lajostól, Eszteregnye polgár-
mesterétől megtudtuk: náluk 
két főve l máris dolgozik az őr-
ség. A második kör nyertesei-

Eszteregnyén már 
két fővel működik 
a településőrség 

nek listáját a minap tette köz-
zé a szaktárca. Ezek sorában 
11 megyénkbeli település sze-
repel: Kerkateskánd, Szent-
liszló, Sormás, Páka, Bala-
tonmagyaród, Tótszerdahely, 
Kozmadombja, Petrivente, 
Molnári, Pusztaederics és Ri-
gyác. 

z n . ?o0c,. oLi. ic 
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Bajban a segítségnyújtás 
KÉNYSZERHELYZET A hiányzó normatív támogatást valahonnan pótolni kell 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Tormafölde - A Napsu-
gár Családsegítő és 
Gyermekjóléti Szolgálat 
működésével kapcso-
latos problémákról is 
tárgyalt legutóbbi ülé-
sén a lenti többcélú kis-
térségi társulás. A finan-
szírozási nehézségekhez 
közel 1,4 millió forint 
normatívakiesés vezetett. 

A települési szövetség a 
fenti összegtől azért esett el, 
mert a két önként vállalt 
feladat - a családsegítés és a 
házi segítségnyújtás - közül 
utóbbinak teljes egészében 
nem tud megfelelni. A problé-
mát az okozza, hogy Gutorföl-
de, Páka és Csömödér térségé-
ben nem sikerült a feladatellá-
tásra úgy társulási megállapo-
dást kötni, hogy az a törvényi 
minimumlétszámot ^ (három-
ezer lakost) lefedje. így nem-
csak a házi segítségnyújtáshoz 
igényelhető kiegészítő norma-
tíváról, hanem az érintett fal-
vakban a családsegítés után já-
ró összegről is le kell monda-
nia a kistérségi társulásnak. A 
pontos számítások alapján ez 
az összeg a 320 forint/fő nor-
matíva alapján 1 millió 370 
ezer forintot tesz ki. 

- Idén a takarékos gazdál-
kodásnak köszönhetően si-
került a problémát áthidal-
nunk, de a következő évben 
már komoly nehézségeink 
keletkezhetnek a működés-
ben - mondta Bujdosóné 
Bagó Judit, a családsegítő és 

A házi segítségnyújtásra szükség van. Polgár Ferencné gondozó Simon Pálné vérnyomását méri 

gyermekjóléti szolgálat veze-
tője. - Még keressük a megol-
dást, a lehetséges kiutat azon-
ban továbbra sem látjuk. 

A többcélú kistérségi társu-

lás fennmaradásának alapfel-
tétele, hogy az ötvenegy te-
lepülést tömörítő szövetség 
továbbra is ellásson két ön-
ként vállalt feladatot. Ez az 

egyik oka annak, hogy a házi 
segítségnyújtás „intézmé-
nyét" szeretnék tovább mű-
ködtetni, de az aprófalvas és 
egyre inkább elöregedő tér-

ségben amúgy is szükség van 
a szociális gondoskodás e for-
májára. Az említett mikrotér-
ségek is fontosnak tartják 
egyébként ezeket a célokat, a 
nézetkülönbségek a szerve-
zeti formát illetően merültek 
fel, ezért nem tudták a három-
ezer főt meghaladó társulást 
létrehozni. 

A helyzet feloldása érdeké-
ben a társulási tanács elnöke, 

A társulási tanács ülé-
sén természetesen 
egyéb témákról is szó 
esett, többek közt két 
pályázat benyújtásáról 
döntöttek az illetéke-
sek. Egyrészt négymil-
lió forintot igényelnek 
a kistérség egységes 
turisztikai térképének 
elkészítéséhez, vala-
mint támogatást kér-
nek a települési szö-
vetség már meglé-
vő, de elavult terület-
fejlesztési tervének 
aktualizálásához is. 

Nógrádi László lenti polgár-
mester azt javasolta, hogy a 
közeljövőben kistérségi szin-
ten, jegyzői kollégium kereté-
ben vizsgálják meg a lehető-
ségeket. Azért is érdemes vol-
na egyeztetni - tette hozzá - , 
mert a jövőben akár a nappali 
ellátás területén is lehetősé-
get lámák egy eddiginél átfo-
góbb szolgáltatás bevezetésé-
re, amihez pedig szintén igé-
nyelhető lenne állami norma-
tív támogatás. 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


Civil fórumot 
rendeznek 
Páka (gyf) - Pákán ren-
dezik meg azt a civi l fó -
rumot, melynek témája 
az örökségvédelem 
lesz. A pénteken 13 óra-
kor kezdődő előadások 
az épített örökséggel, a 
kulturális környezettel, 
a történeti tájjal f og -
lalkoznak, szombaton a ' 
fórumon részt vevő egye-
sületek mutatkoznak be, O 
később közös kirán- ^ 
dulásra indulnak a jelen- * . 
lévők. ^ 

O 

an-

1956-os ünnepségek megyeszerte 
(Folytatás az 1. oldalról) 

T í z órától a Medgyaszay 
Házban a Mező-gimnázium 
diákjainak műsorát lehet 
megtekinteni, előtte Marton 

István polgármester mond be-
szédet. 18 órától fáklyás em-
lékező sétára várják az érdek-
lődőket a kórház-kápolnához. 

Z A L A K A R O S O N az ün-
nepi eseményekre csütörtö-
kön, 17 óra 10 perctől kerül 
sor a Móra Ferenc iskolában. 
Előzőleg a kopjafánál koszo-
rúznak, majd Bátki József, az 
'56-os Szövetség tagja mond 
beszédet. A megemlékezést 
az iskolások műsora, vala-
mint kulturális csoportok fel-
lépése zárja. 

L E T E N Y É N pénteken, 10 
órától kerül sor a városi ün-
nepségre az 1956-os emlék-
műnél. A város fúvószeneka-
ra nyitja a megemlékezést, 
majd Rózsás Imre alpolgár-
mester mond beszédet. 

K E S Z T H E L Y E N csütör-
tökön 17 órakor a Balaton 
Színháztól fáklyás felvonulás 
indul a belvárosba. Pénteken a 
Fő téri templomban 8.30-kor 
ökumenikus istentisztelet 
kezdődik, ezt követően a 
templom előtti téren Ruzsics 

Ferenc polgármester és Man-

ninger Jenő országgyűlési 
képviselő, megyegyűlési el-
nök mond köszöntőt. A z ün-
nepi szónok Vanek Béla, az 
1956-os Alapítvány kurátora 
lesz. 

H É V Í Z E N pénteken 
10.30-kor az 1956-os emlék-
helyeken koszorúznak, 11 
órakor kezdődik a forradalom 
áldozataiért bemutatott szent-
mise, az ünnepi műsorra dél-
től a városháza dísztermében 
kerül sor, ahol Habsburg 

György, a Magyar Vö -
röskereszt elnöke 
mond beszédet. 

Z A L A -
S Z E N T G R Ó T O N 
pénteken 16 órakor a 
Történelmi emlékmű-
nél tartják az ünnepsé-
get, melynek szónoka 
Beke László önkormányzati 
képviselő lesz. 

L E N T I B E N csütörtökön 
18 órakor a római katolikus 
templomban ünnepi szentmi-
sével veszi kezdetét a megem-
lékezés, majd az '56-os em-
lékműnél folytódik a prog-
ram. Ünnepi beszédet dr. Lá-

zár János hódmezővásárhelyi 
polgármester mond. 

P A C S Á N csütörtökön 16 
órakor tartják a megemléke-

zést az 1956-os forradalom és 
szabadságharc évfordulóján 
az emlékműnél. K I S K U T A -
S O N csütörtökön 18 órától a 
faluházban kezdődik a Ho-
gyan tovább Magyarország? 
beszélgetés-sorozat követke-
ző programja. Ez alkalommal 
a három évvel ezelőtti buda-
pesti eseményekről esik szó 
az átélők elbeszélései alapján. 
L I S Z Ó B A N pénteken a 15 
óra 30 perc kezdődő megem-
lékezésen avatják fel az em-

Zászlófelvonás, 
mécsesgyújtás, emlékező 

séta, ünnepi műsorok 

lékparkot. L E N D V A N a zsi-
nagógó épületében pénteken 
este hat órakor Kövek zsoltára 
címmel a győri Forrás Szín-
ház, valamint a Vajdasági 
Magyar Versmondók Egye-
sülete tart közös műsort. 
I K L Ó D B Ö R D Ő C É N pénte-
ken délután egy órakor emlé-
keznek meg az 1956-os forra-
dalomról, ugyanekkor koszo-
rúzzák meg a II. világháború 
alatt elhurcolt Vö l gy i Zoltán 

néptanító emléktábláját. Z A -
L A B A K S Á N pénteken 17 
órakor tartják a megemléke-
zést. N O V A N az iskola előtti 
emlékparkban csütörtökön 
délelőtt 10 órakor rendeznek 
koszorúzással egybekötött 
ünnepséget. G U T O R F Ö L -
D É N pénteken 18 órakor 
szentmisével kezdődik az ün-
nep, majd az " 56-os kopjafá-
nál verses összeállítással em-
lékeznek meg az októberi ese-
ményekről. P A K A N csütör-
^ ^ tökön 17 órakor 

tartják a megemléke-
zést a kitelepítettek 
emlékére állított ke-
resztnél. L O V Á S Z I -
B A N pénteken 10 
órakor a forradalom 
után kivégzett Berta 
János emlékművénél 

zenés irodalmi összeállítást 
rendeznek. R É D I C S E N a 
Szentlélek templomban pén-
teken 10.15-kor szentmisével 
kezdődik , majd az '56-os hő-
sök kopjafájánál folytatódik a 
megemlékezés. M U R A S Z E -
M E N Y É N csütörtökön 16 
órakor az iskolások összeállí-
tásával emlékeznek. Ugyan-
ezt a műsort mutatják be 17 
órakor Csörnyeföldén és 18 
órakor Kerkaszentkirályon is. 

If-J . locf}. oLl-l/l , buJu 



i Gyalog, a kamionok elől 

Páka (gyf) - Mintegy 13 
millió forintot költ a köz-
ség önkormányzata jár-
daépítésre és felújításra. 
A munkálatok már javá-
ban zajlanak, a befejezés 
napokon belül várható. 

A falu önkormányzata a 
beruházáshoz szeretett volna 
állami forrást igénybe venni, 
ám benyújtott pályázata nem 
nyert. A képviselő-testület en-
nek ellenére a fejlesztés meg-
valósítása mellett döntött, hi-
szen - mint Molnár László 

polgármester elmondta: a régi 
járda helyenként igen rossz ál-
lapota, valamint a hiányzó sza-
kaszok miatt azt tovább már 
nem halogathatták. 

- Két utcában zajlanak a 
munkálatok, ám az új járda 
teljesen átszeli a községet -
magyarázta Molnár László. -
Két helyen épül egészen új 
szakasz, a Béke úton a Csö-
mödér felől i faluvégtől a Dó-
zsa úti kereszteződésig, vala-
mint a Sugár úton, az iskolától 
a helységnévtábláig. A többi 
helyen felújítást végzünk, ám 
a költség így is tetemes, körül-

A munkák javában zajlanak, és napokon belül véget is érhetnek 

belül 13 mil l ió forintot tesz ki. 
A község önkormányzati 

vezetője hozzátette: mivel be-
látható időn belül nem várha-
tó újabb pályázat kiírása jár-
daépítésre, a képviselő-testü-
let úgy döntött, hogy saját be-
vétel terhére biztosítják a 
beruházás fedezetét. 

- Két nagyon komoly in-
dok szólt a beruházás mellett 
- sorolta tovább Molnár Lász-
ló. - Egyrészt a faluban jelen-

tősen megnőtt az átmenő for-
galom, napi szinten több tucat 
kamionnal számolhatunk, s a 
gyalogosforgalmat a közleke-
désbiztonság miatt minden-
képp járdára kell terelni. Eh-
hez megfe le lő minőségű gya-
logútra van szükség, ahol az 
idősebb korúak is viszonylag 
könnyedén tudnak járni. A 
most kiépülő új járdával re-
ményeink szerint ezt hosszú 
távra tudjuk majd biztosítani. 

Z //. Zoo°j.űU . 



Lengyelországban jártak 
Lovasíjászatban a magyar vendégdiákok voltak a legjobbak 

Páka (gyf) - Az Öveges Jó-
zsef Közép-zalai Általá-
nos Iskola tíz diákja vett 
részt nemrég azon a len-
gyelországi kiránduláson, 
amelyre egy tavaly indult 
Comenius-program kere-
tében került sor. 

A z egészséges táplálkozás, 
a tudatos étkezés, illetve a 
szabadidő hasznos eltöltése a 
témája a nemzetközi együtt-
működésben zaj ló program-
nak, melyben egy lengyel és 
egy német intézmény, illetve 
a pákai központú térségi isko-
la vesz részt. A tanulók ezúttal 
a körülbelül négyezer lelkes, 
lengyelországi Radzie jów-
ban találkoztak. 

- Egy programban gazdag 
hetet tölthettünk el Lengyel-
országban - mondta az iskola 
igazgatója, Nóvák Józsefné. -

Túl azon, hogy a helyi és né-
met diákokkal találkoztunk, a 
környékbeli nevezetességek-
kel is megismerked-
hettünk. Jártunk a 
Lichen városában ta-
lálható bazilikában, 
amelynek egyik ter-
mében I I . János Pál 
pápa egykori trónja 
látható. Ellátogattunk 
Torunba, itt Koperni-
kus családi házát néztük meg, 
de voltunk a festői Goplosee 
tónál is, ahol egy lengyel folk-
lór együttes éneke szórakoz-
tatott bennünket grillezés 

Pákaiak lengyel földön. A gyerekeket családoknál szállásolták el 

közben. Emellett különböző 
szabadidős programokon ve-
hettünk részt, volt lehetőség 
kézműves mesterségek gya-

Az egészséges, tudatos 
táplálkozás és a szabadidő 
hasznos eltöltése a téma 

korlására, lovaglásra, íjászat-
ra, s ez utóbbiban a mi diákja-
ink szerepeltek a legjobban. 

A kiránduláson szintén 
részt vevő Brennerné Bicsák 

Anikó mindezt azzal egészí-
tette ki, hogy a diákok számá-
ra a nyelv gyakorlása miatt is 
igen hasznos volt az út, hiszen 

a program nyelve né-
met, s egymással va-
lóban csak így kom-
munikálhattak, hisz ' 
családoknál voltak 
elszállásolva. A hazai 
viszonyokhoz szo-
kott pedagógusok 
meglepetten tapasz-

talták, hogy a négyezer lakosú 
községnek közel ezer fős is-
kolája van, bár oda nemcsak 
helyből, hanem a környező te-

lepülésekről is járnak diákok. 



Versenyben a televízióval 
Az olvasás iránti vágyat próbálják felkelteni a gyerekekben 

Lovászi (gyf) - Második 
alkalommal szervezett 
4-5 . évfolyamos tanulók 
számára meseolvasó 
versenyt a Buda Ernő 
Körzeti Általános Iskola. 
A lenti és letenyei kistér-
ség intézményeiből közel 
félszáz gyerek nevezett. 

A házigazda intézmény 
igazgatója, Cserti Anikó el-
mondta: a verseny megszer-
vezésével elsősorban az volt a 
céljuk, hogy a számítógép és 
televízió korában a gyerekek-
ben felkeltsék az olvasás irán-
ti vágyat. A versenyzőknek 
két történetet kellett felolvas-
niuk, egy szabadon választott 
mesét, valamint egy idegen 
szöveget. A zsűriben könyv-
tárosok, pedagógusok, rádió-
bemondó, valamint a telepü-
lés korábbi plébánosa, a most 
Csesztregen szolgáló Páli 
Zoltán foglalt helyet. 

A versenyen a negyedike-
sek közül a lenti Vörösmarty 

Borosán Henrietta, a pákai Öveges-iskola ötödikese a zsűri előtt 

Mihály Általános Iskola diák-
ja, Horváth József szerepelt a 
legjobban, a második helyen 
Kovács Nikoletta (szintén Vö-
rösmarty), a harmadikon pe-
dig Fodor Márton (Lenti, 
Arany János Általános Iskola) 
végzett. Különdíjat Bogdán 
Bettina (Lovászi), Herczeg 
Fanni (Páka) és Vajmi Laura 

(Arany) kapott. Ötödik évfo-
lyamon a rédicsi Kalamár An-
na végzett az élen, a második 
helyezést GuhineczAkos (Vö-
rösmarty), a harmadikat Len-
gyel Anna (Páka) szerezte 
meg. Különdíjat Borsos Ro-
land (Muraszemenye), Lábo-
di Barbara (Arany) és Pap 
Martina (Rédics) kapott. 

HIRDETÉS 
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Elkezdődött 
az Öveges-hét 
Páka (gyf) - Tegnaptól 
programsorozatot ren-
deznek az Öveges-isko-
lában a névadó tisztele-
tére, elsősorban a négy 
telephellyel működő in-
tézmény, a közösség 
összekovácsolásának 
céljával. A játékos prog-
ramok mellett lesz túra, 
illetve zárásként jóté-
konysági bál, amelyen a 
Helikon Táncklub, a he-
lyi Dalraforgók ének-
együttes, a novai Göcsej 
Szíve népdalkör és a gu-
torföldei Retro Tánc-
csoport is fellép. 

Zlf.'to'oV Ouov.JO-
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Többször kellene üríteni 
KÖLTSÉG A szelektíven gyűjtött hulladék elszállítását is a lakossági díj fedezi 

Lenti (gyf) - Gyakran né-
hány nap alatt felteinek a 
szelektív hulladékgyűjtő 
edények, így a szemetet 
azok mellé helyezik a lakók 
- állítja néhány Lenti kör-
nyéki község polgármes-
tere. A megoldást az üríté-
sek gyakoriságának növe-
lésében látják, ez azon-
ban több pénzbe kerülne. 

A lenti kistérség egyik leg-
nagyobb településén, az ezer-
kétszáz főt meghaladó Pákán 
két helyen található szelektív 
hulladékgyűjtő sziget. Az ott 
elhelyezett konténerek közül 
a műanyag palackot, illetve az 
üveget tartalmazó is tele van, 
pedig az ürítésre napok múlva 
kerül sor - mutatja Becze Fe-
renc. A körjegyzőségen dol-
gozó férfi szerint ez nemcsak 
Pákán alakul így minden hó-
napban, de a szomszédos fal-
vakban is. 

- Kezdenek rászokni az 
emberek a szelektív gyűjtés-
re, ez pozitívum - magyaráz-
za Molnár László polgármes-
ter. - Ha viszont valaki a 

Az üveget tartalmazó konténer teljesen feltelt - mutatja a pákai gyűjtőszigetnél Becze Ferenc 

gyűjtőedénynél szembesül 
azzal a ténnyel, hogy a palac-
kokat nem tudja hova tenni, az 
nagy valószínűséggel rövid 
idő alatt beleun a próbálko-

zásba. Véleményünk szerint 
nem a szigetek száma kevés, 
hanem a konténereket kellene 
gyakrabban üríteni. 

Szentgyörgyvölgyön ha-

sonló a helyzet - tudjuk meg 
Gódor Mihálytól, aki azt is el-
mondta, falujában a pet-pa-
lackos konténer telik fel a leg-
hamarabb, annak ellenére, 

hogy a műanyag hulladékot a 
házaktól is elszállítják. A pa-
pírral és az üveggel az őrségi 
településen nincs különösebb 
gond, a polgármester szerint 
talán azért sem, mert a papírt 
értékesítési céllal az óvoda 
gyűjtette össze a közelmúlt-
ban, üveget tartalmazó edény-
ből pedig kettő is van a kö-
zségben. 

- A gyűjtőpontokon elhe-
lyezett konténereket havonta 
egy alkalommal ürítik mun-
katársaink, ennek árát beépí-
tettük a lakossági hulla-
dékszállítás díjába - mondta 
Ferenczi Róbert, a Lenti Hul-
ladékkezelő Kft. hulladék-
gazdálkodási vezetője. - Ép-
pen azért, hogy a konténerek 
olyan hamar ne teljenek fel, 
augusztustól bevezettük a la-
kossági szelektív gyűjtést. 
Ennek során a papírt és a 
műanyagot külön térítési díj 
felszámolása nélkül szállítjuk 
el a családi házaktól, lakások-
tól. Ennek ellenére még min-
dig vannak, akik inkább a 
gyűjtőszigetekre viszik a pet-
palackokat. 

A szelektív gyűjtés lé-
nyege, hogy a hulladé-
kot újra lehessen hasz-
nosítani. A Lenti Hulla-
dékkezelő Kft. a bálázott 
műanyagot és papírt 
helyi hulladékhasznosí-
tó vállalkozáson keresz-
tül Budapestre értékesí-
ti, az üveget pedig Mis-
kolcra szállítják. Január-
tól várhatóan a fémhul-
ladék is elhelyezhető 
lesz a gyűjtőszigeteken. 

Ferenczi Róbert hozzátette, 
az otthoni gyűjtésnél és a kon-
ténerekbe való elhelyezésnél 
is az lenne a célszerű, ha a pa-
lackokat összetaposnák, úgy 
kisebb helyet foglalnának el. 
A szolgáltatást végző cég arra 
is lehetőséget biztosít, hogy 
akár több zsákot igényeljenek 
a lakók, ezért sem számítanak 
fel külön összeget. Amennyi-
ben viszont a gyűjtőpontokat 
több alkalommal kell üríte-
niük, az mindenképpen díjnö-
vekedéssel jáma. 
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• PÁKA ÉRTÉKEIÉRT ÉS LAKOSAIÉRT 

Hagyományközpontú falufejlesztés 
November második hetében programsorozattal emlékeztek meg Öveges 

József professzorról, a te lepülés híres szülöttéről , a hely i á l ta lános iskola 

névadójáról Pákán. Öveges professzor munkássága a zalai fa lu szel lemi kul-

turá l is öröksége is egyben, ezért szeretné fe lú j í t ta tn i és k iál l í tótérré a lakí tani 

szul&házát a község önkormányzata. A hagyományközpontúság, a faluhoz köt-

hető értékek megőrzése a fő i rányvonal a helyhatóság fej lesztési elképzelé-

seiben, de hasonlóan k iemel t f igye lmet élveznek azok az intézkedések, me-

lyek az itt élők jobb életminőségét szolgál ják. 

- A 2006-os önkor-

mányzati választásokat 

követően első feladata-

ink közé tar tozot t a 

helyhatóság gazdasági 

stabilitásának visszaál-

lítása, valamint a meg-

lévő szolgáltatások fizi-

kális körülményeinek 

javítása, jobbítása. Az 

orvosi rendelőnél befe-

jeztük az akadálymente-

sítést, a nyílászárók 

cseréjét, valamint tetőt 

építettünk a terasz fölé, 

hogy a babakocsik ne ázzanak meg eső 

esetén - mondja érdeklődésünkre Mol-

nár László, Páka polgármestere, akit az 

önkormányzati ciklus elmúlt három 

évének értékelésére kértünk. 

- Több felújítás valósult meg a mű-

velődési házban korábban, ezt folytatva 

létesítettünk öltözőket a fellépők szá-

mára. Javításokat végeztünk a ravatalo-

zókon, mert beáztak a tetők, a csapa-

dékvízzel azonban az utcákon is küz-

döttünk. A kárelhárításra, az árkok ki-

tisztítására kaptunk támogatást a vis 

maiorból, de önerő is kellett hozzá. Idő-

közben befejeztük a dömeföldi ravata-

lozó felújítását, most a Rózsa úti van 

soron, melynek rekonstrukciójára pá-

lyázni kívánunk. 

érintette. A barangolás a Kerka mentén 

turisztikai célú projektnek köszönhető-

en felújítottuk a pihenőhelyet a Há-

romszenteki kápolnánál, ide és a 

dömeföldi tájház elé esőbeállókat állí-

tottunk fel. Az idegenforgalmi informá-

ciós és az útbaigazító táblák is hama-

rosan a helyükre kerülnek. S ha már si-

keres pályázatról esett szó, nagyon bí-

zunk az EMVA kiírásra beadott pályáza-

tunkban. Az Öveges-ház felújítása er-

kölcsi kötelességünk is, remél jük, 

most végre eleget tehetünk ennek az 

elvárásnak. Egy szervezeti, működési 

változásról is beszámolhatok. Ettől a 

tanévtől az Öveges József Általános Is-

kola és Napköziotthonos Óvoda az in-

tézményfenntartó társulás székhelyin-

tézménye, Gutorfölde, Nova, Csömö-

Molnár László 
- A járdák megújítását az egyik 

legfontosabb feladatnak határozták 
meg. 

- A település egy részében nem volt 

járda, ahol volt, ott pedig nagyon el-

használódott. A járdaépítést valamint a 

felújítást ezért vettük tervbe, melyre 

sajnos nem nyertünk támogatást. így 

saját erőből, 12,5 mill ió forintból való-

sítottuk meg több utcában a beruhá-

zást a közelmúltban. Felújítottuk továb-

bá a tűzoltószertárt, a kiállított tűzoltó-

kocsi fölé védőtetőt helyeztünk, vala-

mint korszerűsítettük a fűtésrendszert 

a sportházban. Szintén saját erőből épí-

tünk egy buszvárót az iskola elé. A Len-

ti Kistérség Többcélú Társulása pályá-

zatot nyert, amely településünket is 

dér iskolái, óvodái tagintézményként 

tartoznak hozzá. 

- Idén nyáron elszármazottak ta-
lálkozójára invitálták a település egy-
kori lakóit. A rendezvények közül me-
lyiket említené még meg? 

- A hagyományos programjaink 

mellett településünk országos rendez-

vényeknek is helyet adott. Ilyen volt az 

idén megrendezett regionális civil fó-

rum, melyen az örökségvédelemről és 

természetvédelemről esett szó. Ide so-

rolható a 2007-es tudományos konfe-

rencia is, melynek témája az ötvenes 

években kiépített, magyar Maginot-

vonalnak nevezett erődrendszer volt. 

Ennek egy, még épen maradt része ta-

lálható Páka közelében. A bunkerek tu-

risztikai hasznosítására vállalkozna a 

Megújulásra vár az Öveges-ház. 
Páka Értékeiért Egyesület, ha pályázatát 

támogatás kíséri majd. A Hadtörténeti 

Intézet és Múzeummal közösen szerve-

zett rendezvényen Srágli Lajos Erődor-

szág c ímű kötetét is bemutatták. A 

Maginot-vonalról összeállított tárlatot 

az intézet településünknek ajándékozta, 

amely a helyi művelődési házban te-

kinthető meg. Történelmi emlékeink 

Srágli Lajos Erődország című kötete megvásárolható. Érdeklődni a 92/378-014-es telefonszámon. 

közé tartozik a zsidó temető is, mely-

nek rendbetétele a megyei önkormány-

zattal együttműködésben valósult meg. 

A másik egyesületünk, a Ma-

gyar-Német Baráti Kör a németországi 

Wesendorffal ápol baráti kapcsolatot. 

Nekik van egy francia baráti települé-

sük, mellyel a pákai egyesület is felven-

né a kapcsolatot, és így háromtagúra 

bővítenék az együttműködést. Szintén 

el ismerést érdemelnek tevékenysé-

gükért a Dalraforgók Énekegyüttes és a 

sportolóink is, akik a megyei II. bajnok-

ságban futballoznak. 

Molnár László polgármester, a Páka 

Értékeiért Egyesület alapító tagja, alel-

nöke elhivatott kutatója a település, va-

lamint a megye történelmi, kulturális és 

szellemi örökségének, értékeinek. Mint 

fogalmazott, gyermekkorában ivódott 

belé a késztetés a kutatásra és gyűjtés-

re történelemtanárának köszönhetően, 

aki gyakorlati szemlélettel oktatta a tan-

tárgyat. Több kötet jelent meg már tol-

lából; Páka monográf iá ját Páka és 

Dömefölde évszázadai címmel foglalta 

össze. A közelmúltban harmadik alka-

lommal adták ki A nevetés egészség cí-

m ű kötetét, mely göcseji anekdoták, 

történetek gyűjteménye. 

„Követendő tevékenységét" idén 

Podmaniczky-díjjal ismerte el a Város-

és Faluvédők Szövetsége. 
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Helyreállították a zsidó temetőt Pákán 
gármestere, - viszont a tulaj-
doni jogok rendezetlenek vol-
tak és mikor elkezdődött a sze-
méttelep rekultivációja, ren-
dezni kellett ezeket. A temető 
területe cserékkel és megvétel-
lel visszakerült az önkormány-
zat tulajdonába. Ezt a részt kü-
lön ki is mérettük, majd fel-
vettük a kapcsolatot a Mazsi-
hisz-szal, hogy miképpen le-
hetne előmozdítani a temető 
felújítását és ők ezt támogat-
ták. Az egyesület tagjai ekkor 

kétkezi munkával kitakarítot-
ták a gazos területet, majd mi-
kor mi már nem tudtunk to-
vább lépni, akkor a Mazsihisz 
és a megyei közgyűlés megbí-
zott egy vállalkozót, aki helyre-
állította a temetőt. 

A síremlékek feliratai arról 
tanúskodnak, hogy a legtöbb te-
metkezés a 19. század végén és a 
20. század elején történt, ám a te-
lepülésen élő zsidó közösségről 
kevés információ maradt fenn. 

Korosa Titanilla 

A megye egy mi l l ióval támogat ja a zs idó temetők felúj í tását. 

Pákán is átadták a Zala 
Megyei Közgyűlés és a Ma-
gyarországi Zsidó Hitközségek 
Szövetségének támogatásával 
felújított zsidó temetőt, mely a 
település köztemetőjének kö-
zelében található. A közgyűlés 
még 2006-ban kötött megálla-
podást a zsidó szövetséggel 
huszonhét Zala megyei zsidó 
temető felújításának támogatá-
sáról. Ennek keretében került 
sor a pákai zsidó temető rend-
be tételére. 

- A Zala Megyei Közgyűlés 
minden évben egymillió fo-
rinttal támogatja a felújításo-
kat - mondta az avatáson Pin-
tér László, a közgyűlés alelnö-
ke. - Emellett a Mazsihisz is 
évi egymillió forintot ad hoz-
zá. Nagyon büszke vagyok rá, 

hogy a megyék közül Zala kö-
tött legelőször szerződést a 
Mazsihisz-szal és megkezdő-
dött a zsidó temetők helyre-
állítása. 

Az ünnepi rendezvényen 
részt vett Zoltai Gusztáv, a 
Mazsihisz ügyvezető igazgató-
ja, valamint Siklósi Vilmos, a 
zalaegerszegi zsidó hitközség 
elnöke is, aki megköszönte a 
pákaiaknak, hogy előmozdítot-
ták a temető felújítását. 

A munkálatok tervezése 
nem új keletű elképzelés a te-
lepülésen, a Páka Értékeiért 
Egyesület régóta tervezte már 
a felújítást. 

- Korábban is szerettük 
volna rendbe tenni ezt a teme-
tőt - felelte érdeklődésünkre 
Molnár László, a település pol-



Az elődök tisztelete 
Tovább folytatódik a temetők helyreállítása 

A pákai zsidótemetőt nemrég még burjánzó növényzet fedte 

Páka (gyf) - A 2006-ban elin-
dult program részeként újabb 
zsidótemetőt újítottak fel Za-
lában a Magyarországi Zsidó 
Hitközségek Szövetsége és a 
megyei önkormányzat össze-
fogása eredményeként. 

A helyreállított pákai zsidó 
temető avatását tegnap tartot-
ták. Az eseményen jelen volt a 
MAZSIHISZ ügyvezető igaz-
gatója, Zoltai Gusztáv, illetve 
a zalaegerszegi hitközség el-
nöke, Siklósi Vilmos is, aki el-

mondta, hogy a pákai temetőt 
néhány hónapja még elburján-
zott növényzet rejtette. Ehhez 
az is hozzájárult, hogy a köz-
ségben már régóta nem él 
olyan zsidó vallású személy, 
aki a sírokat gondozta volna. 
A helyreállítást ezért is tartot-
ta fontosnak. A megyei önkor-
mányzat nevében Pintér Lász-
ló alelnök szólt, aki ígéretet 
tett arra, hogy a közgyűlés 
2010-ben is támogatja a teme-
tők helyreállítási programját. 

r! aKcioiiucai megszepueni UK. 
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í Kós Károly-díj a 
2 pákai egyesületnek 
_ Zalaegerszeg (szo) - Kós Ká-

roly-díjat kapott - többek kö-
zött - a Páka Értékeiért Egye-
sület, az elismerést hétfőn adta 
át Varga István miniszter - de-
rült ki a Nemzeti Fejlesztési és 
Gazdasági Minisztérium köz-
leményéből. Az 1987-ben 
alapított díj a települési érték-
védelem, a környezetszépítés, 
valamint az építészeti hagyo-
mányápolás területén végzett 
kiemelkedő munkáért adomá-
nyozható, szakemberekből ál-
ló bizottság értékelése alapján. 



Zala volt az első 
Helyreállították a zsidó temetőt Pakan 

A megye egy millióval támogatja a zsidó temetők 
felújítását. 

Pákán is átadták a Zala 

Megyei Közgyűlés és a Ma-

gyarországi Zsidó Hitközségek 

Szövetségének támogatásával 
felújított zsidó temetőt, mely a 
település köztemetőjének kö-
zelében található. A közgyűlés 
még 2006-ban kötött megálla-
podást a zsidó szövetséggel 

huszonhét Zala megyei zsidó 
temető felújításának támogatá-
sáról. Ennek keretében került 
sor a pákai zsidó temető rendbe 
tételére. 

- A Zala Megyei Közgyűlés 
minden évben egymillió fo-
rinttal támogatja a felújításokat 
- mondta az avatáson Pintér 

László, a közgyűlés alelnöke. -
Emellett a Mazsihisz is évi 
egymillió forintot ad hozzá. 
Nagyon büszke vagyok rá, 
hogy a megyék közül Zala kö-
tött legelőször szerződést a 
Mazsihisz-szal és megkezdő-
dött a zsidó temetők helyre-
állítása. Az ősökre emlékezni 
egy nemzetnek a kulturáltságát 
bizonyítja, a hagyományőrzés 
nagyon fontos. 

Az ünnepi rendezvényen 
részt vett Zoltai Gusztáv, a Ma-
zsihisz ügyvezető igazgatója, 
valamint Siklósi Vilmos, a zala-
egerszegi zsidó hitközség elnö-
ke is, aki megköszönte a pá-
kaiaknak, hogy előmozdították 
a temető felújítását. 

A munkálatok tervezése 
nem új keletű elképzelés a te-
lepülésen, a Páka Értékeiért 

Egyesület régóta tervezte már a 
felújítást. 

- Korábban is szerettük vol-
na rendbe tenni ezt a temetőt -
felelte érdeklődésünkre Molnár 

László, a település polgármes-

tere, - viszont a tulajdoni jogok 
rendezetlenek voltak és mikor 
elkezdődött a szeméttelep re-
kultivációja, rendezni kellett 
ezeket. A temető területe cse-
rékkel és megvétellel vissza-
került az önkormányzat tulaj-
donába. Ezt a részt külön ki is 
mérettük, majd felvettük a 
kapcsolatot a Mazsihisz-szal, 
hogy miképpen lehetne elő-
mozdítani a temető felújítását 
és ők ezt támogatták. Az egye-
sület tagjai ekkor kétkezi mun-
kával kitakarították a gazos 
területet, majd mikor mi már 
nem tudtunk tovább lépni, ak-
kor a Mazsihisz és a megyei 
közgyűlés megbízott egy vál-
lalkozót, aki helyreállította a 
temetőt. 

A síremlékek feliratai arról 
tanúskodnak, hogy a legtöbb 
temetkezés a 19. század végén 
és a 20. század elején történt, 
ám a településen élő zsidó kö-
zösségről kevés információ ma-
radt fenn. 

kt 
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Kos Károly díjas pákaiak 
A közelmúltban Kós Károly 

díjban részesült a 2003-ban ala-
pított Páka Értékeiért Egyesület. 

- Egyesületünk célja a helyi 
épített és kulturális, valamint 
helytörténeti vonatkozású ér-
tékek védelmére vonatkozik. 
Először a pákai temető rend-
betételével foglalkoztunk. Tel-
jesen felújítottuk a kápolna 
épületét, ebből harminc fős 
tagságunk társadalmi munká-
val is kivette a részét. Rész vet-
tünk a templomkert rendezé-
sében a plébánia háromszá-
zadik évfordulója alkalmából. 
Szívünkön viseljük a Három-
szenteki - kápolna sorsát, amely 
az évek alatt lassan búcsújáró 

-hellyé válik - mondta Bécs 
izsef elnök. 

- Volt egy felfedezésük is... 
- Mi fedeztük fel a Rákosi-

rendszer éveiben a falu hatá-

rában épített bunkereket, és 
egyéb védelmi rendszert szol-
gáló építményeket, amely a 
„Magyar Maginot" elnevezést 
kapta. Kiemelten fontos szá-
munkra az Öveges József ha-
gyaték méltó ápolása is. Hosz-
szú évek után sikerült német 
tulajdonból visszaszereznünk 
az Öveges házat, amelynek fel-
újítását önkormányzati pályá-
zattal együtt, támogatásunkkal 
közel húszmilliós beruházás-
ból kívánjuk megvalósítani. Az 
építészeti jellegű munkánk ré-
sze még - és ezt az igyekezetet 
az önkormányzatunk határo-
zatban is megerősítette - a te-
lepülés nem műemlék jellegű, 
de értékes építményeinek vé-
delme is. Ezek között emlí-
teném a Szent Flórián szobrot 
(1778), vagy az 1768-as Nepo-
muki Szent János szobrot, de 

ide sorolhatjuk híres Mária 
képünket a kisdeddel, hegyi 
kőkeresztjeinket és a Válic-
ka patakon átvezető függőhí-
dunkat is. 

- Értékvédő munkájukat 
csak a tagság végzi? 

- Kitűnő a kapcsolatunk a 
helyi általános iskolával, egyre 
több fiatalt tudunk bevonni 
értékvédő munkánkba. Például 
legutóbb az említett kishidat 
festették le, újították fel. Meg-
említeném „szellemi" munkán-
kat is, amely már a kezdetektől 
fogva a könyvkiadást jelentet-
te. Sikerült Páka és Dömefölde 
monográfiáját összeállítanunk 
és kiadnunk, másik kötetünk 
Srágli Lajos történészt dicséri 
Az erődök Páka környékén 
címmel, és ehhez kapcsoló-
dóan járt nálunk dr. Gyarmati 
György az Állambiztonsági Le-

véltár főigazgatója. Később pe-
dig a Hadtörténeti Múzeumtól 
kaptunk ajándéka egy kiállást, 
amely ugyancsak a témávaí 
foglalkozik A közelmúltban 
Molnár László: Göcseji anek-
doták című gyűjteményét je-
lentettük meg. 

- Kik kaphatják meg a 
Kós Károly díjat? 

- Ezt a díjat az építészettel 
összefüggésben adják ki éven-
te. Hat jelölt kaphatja meg a 
kitüntetést, hárman közösségi 
és hárman személyi kategóriá-
ban. A díjat Budapesten a Gaz-
dasági és Fejlesztési Miniszté-
riumban, Varga István minisz-
ter személyesen adta át. Az el-
ismerés meglepetés volt szá-
munkra, Podmaniczky-díjban 
már részesültünk az alelnök-
kel, Molnár Lászlóval egyetem-
ben de arra nem számítottunk, 

Bécs József (jobbról) és Molnár László 
polgármester. 
hogy munkánkra országos szinten is fel-
figyelnek. 

- További terveik? 
- Tervünk már van a templom kriptájá-

nak felújítására. Tavaly végre méltó kör-
nyezetet sikerült teremtenünk a zsidóteme-
tőben is. Megnyugvás volt számomra, hogy 
végre rendezett környezetben nyugodhat-
nak a helyi zsidó származású elhunytak. 

Dányi 



2010. JANUÁR 5., KEDD 

Az antiszemitizmushoz 
nincs szükség zsidókra 
Zoltai Gusztáv a hitközség aktualitásairól ^ 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Páka — Körülbelül nyolc-
van* és százezer fő kö-
zöttire tehető ma Magyar-
országon azok száma, 
akik anyai ágon, vagyis 
a vallási törvényeink sze-
rint zsidónak számítanak, 
s körülbelül ugyanennyi 
az apai ág alapján zsi-
dónak tekintett személy 
- állítja Zoltai Gusztáv, 
a Magyarországi Zsidó 
Hitközségek Szövetségé-
nek ügyvezető igazgatója. 

A MAZSIHISZ vezetője 
legutóbb a felújított pákai 
zsidó temető avatásakor járt 
Zalában, lapunknak ekkor nyi-
latkozott a hitközséggel kap-
csolatos aktualitásokról. El-
mondta, hogy a magyarországi 
zsidóság ugyanazokkal a gon-
dokkal küszködik, mint az or-
szág lakossága általában, 
vagyis a 16-17 ezer, többségé-
ben rendkívül időskorú holo-
kauszt-túlélőről való gondos-
kodás mellett egyre nagyobb 
feladatot ró rájuk a kisnyugdí-
jas, a munkanélküli és a haj-
léktalan zsidók megsegítése. 
Emellett az országban 1608 te-
mető van a tulajdonukban, 
számos közülük olyan helyen, 
amelynek száz kilométeres 
körzetében már egyáltalán 
nem élnek zsidók. 

- A mi vallási előírásaink 
szerint a temető örök, azt meg-
szüntetni nem lehet - mondta 
Zoltai Gusztáv. - Ezeknek a 
temetőknek a rendben tartásá-
ra és őrzésére nincs anyagi fe-
dezetünk, ezért is tartjuk pél-
daértékűnek a Zala megyei 
önkormányzat kezdeménye-
zését, amely révén jelentős 
anyagi és egyéb segítséget 

Zsidó ünnepekkor 
megtelnek 
a zsinagógák 

kaptunk ahhoz, hogy rendbe 
hozzuk az itt található zsidó te-
metőket. 

Zoltai Gusztáv elmondta, 
ma a magyarországi zsidóság 
22 településre koncentráló-
dik. Mintegy 75 százalékuk 
Budapesten él - a teljes val-
lási előírásnak megfelelő kó-
ser ellátás egyedül itt biztosí-
tott - , de Debrecenben. Pé-
csett, Nyíregyházán, Miskol-
con, valamint Szolnokon is 
még található nagyobb zsidó 
közösség. A többi helyen vi-

szont éppen csak megvan a 
tíz férfi, amely kritériuma egy 
hitközség létrehozásának. 
Emellett vannak még a szór-
ványok, ahol mindössze egy-
két család él. 

- Nem igazán szeretünk 
számokat mondani, mert 
nincs is rendelkezésünkre álló 
pontos adat - folytatta a 
MAZSIHISZ elnöke. - Csak 
becsült adatok, tapasztalatok 
állnak rendelkezésünkre, 
eszerint nyolcvan- és százezer 
közötti azoknak a száma, akik 
a vallási törvényeink szerint 
zsidónak számítanak, tehát 
anyai ágon zsidók. Az úgyne-
vezett nürnbergi törvény sze-
rinti, tehát apai ágon zsidók 
nagyságrendileg ugyaneny-
nyien lehetnek. Ennél jóval 
többet mond. hogy ünnepein-
ken a 16 budapesti zsinagóga 

Zoltai Gusztáv: „Ugyanazok-
kal a gondokkal küszködünk" 

teljesen tele van, s ugyanez 
mondható el a vidékiekre is. 

Zoltai Gusztáv a rendszer-
váltás egyik sikerének tekinti, i 
hogy az emberek felvállalják 
identitásukat. Ez fokozottan 
érvényes a hazai zsidóságra 
is. Nem hagyható azonban fi- i 
gyeimen kívül, hogy a hazai 
társadalomban az antiszemi-
tizmus is felütötte a fejét. 

- Az antiszemitizmus tér-
nyeréséhez nincs szükség zsi-
dóságra - folytatta. - Erre van 
nemzetközi példa, Lengyelor-
szágban összesen talán négy-
ezer zsidó él, mégis élénk anti-
szemitizmus tapasztalható az 
országban. A magyar társada-
lom többsége toleráns és meg-
értő, de vannak szélsőségek, 
amelyek az egész társadalomra 
veszélyesek. Ez ellen nehezen 
tudjuk felemelni szavunkat, 
mert a hitközség vallási testü-
let, a négy történelmi egyház 
egyike, és mint ilyen, nem poli-
tizál. Mi arra sem teszünk kí-
sérletet, hogy közösségünket 
befolyásoljuk, maximum arra 
szólítjuk fel őket, hogy éljenek 
állampolgári jogukkal, s men-
jenek el szavazni. De azt már 
mindenki a saját lelkiismerete 
alapján dönti el, hogy kire adja 
a voksát. 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu
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A NAP TÉMÁJA Ápolási díj a beteg hozzátartozó gondozásáért 

Az elszegényedés vár rájuk? 
r 

M 
G Y U R I C Z A 
FERENC 

gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Lenti- Hatalmas lemon-
dással, fizikai és anyagi 
áldozatvállalással is jár, 
ha valaki tartósan beteg 
családtagja gondozása 
mellett dönt. A szociális 
ellátórendszer ugyan 
ismeri az ápolási díj fo-
galmát, ám annak ösz-
szege igencsak szerény. 

Voltaképpen elszegénye-
dés vár azokra, akik vállalják 
a fenti terhet. 

Csesztregen, Miholics Ist-
vánnénál járunk. A közép-
korú asszony tartósan beteg 
édesanyját, a most 82 eszten-
dó's Virág Istvánnét gondoz-
za. Az egykor Kerkafalván 
élő postamester idegi alapon 
képtelen az ételt lenyelni, 
ezért táplálása gyomorszon-
dán keresztül történik. A spe-
ciális tápszert elosztva, nap-
közben öt alkalommal kell 
megkapnia. 

(Folytatás az 5. oldalon.) 

S M S - v é l e m é n y v o n a l 

SZÓLJON HOZZÁ 
ÍRÁSUNKHOZ! 

ISMS-számunk: ZV 06-91-33-10-33 
Üzenetéi ZV (szóköz) jellel kezdje! 

, A súlyosan fogyatékos gyermekek szülei számára a Móricz Zsigmond Egységes Gyógypedagógiai Intézmény nyújt segítséget. A fej-
lesztőpedagógusok- Ácsné Máté Szilvia, Sánczi-Kulcsár Zsuzsanna és Németh Piroska - néhány órára leveszik vállukról a terhet 

r 
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A/liholics istvánné három éve ápolja önállóan étkezni képtelen, 82 esztendős, beteg édesanyját. Azóta szinte minden percét mellette tölti 

Olvasóink véleménye 

teg 18 év alatti személy ottho-
ni ápolását végző hozzátarto-
zó részesíthető. Az ellátás 
mértéke az öregségi nyugdíj 
mindenkori legkisebb össze-
gének 100 százaléka, amije-

Szerintem 
Egy családi kirándulás alkal-
mával , a Hősök terén járva 
jutott az a feladat nekem, 
hogy nyi ladozó ér te lmű gyer-
m e k e m n e k e lmagyarázzam, 
miért állítottak síremléket 
az ismeret len katonának. 
Elsőre n e m is fogta fel, hogy 
a márványlap alatt ta lán n e m 
is nyugszik senki, de végül 
megértet te , hogy n e m egy 
konkrét ismeret len hős előtt 
róhatjuk le t iszteletünket, ha-
n e m azon sokakért, akiknek 
neve soha n e m fog a törté-
ne lemkönyvekben szerepel-
ni, pedig é letüket adták a ha-
záért. Ezt é rzem a m i n d e n n a -
pok hősei iránt is, s elsőként 
azoknak eme l te tnék szob-
rot, akik önzet lenül , m in -
denről l emondva vállalják 
embertársaik gondozását. 

A NAP TEMAJA 
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SZOCIÁLPOLITIKA Ápolási díjra az jogosult aki tartósan beteg családtagját gondozza. 
Összege igen alacsony, az emelt összegű ápolási díj mértéke is csak 3? ezer 50 forint lehet 

O t t h o n b e t e g g f e r e l k e f l , s z i l i w e Q 

Méltányosságból a települési 
önkormányzat is 

megállapíthat ápolási díjat 

(Folytatás az 1. oldalról) 
- Öt éve nem volt étel a 

számban - mondja az ágyban 
fekvő beteg, aki a megpróbál-
tatások ellenére is kedélyes-
nek mutatkozik. Hosszasan 
elbeszélgetünk életéről, töb-
bek között arról, hogy három 
gyermeke is született, akiket 
szinte a hivatalban nevelt fel, 
mert annak idején nem volt 
óvoda. A 43 kilóra fogyott 
asszony a törődést most ki-
sebbik lányától kapja 
vissza. Miholics Ist-
vánné ápolási díjra 
csupán ezért nem len-
ne jogosult, édesany-
ját azonban még egy 
komoly betegség 
kínozza, csontsorva-
dás miatt immár har-
madik éve nem tud az ágyból 
felkelni. 

- Egyik pillanatról a má-
sikra kellett dönteni arról, 
hogy mi legyen édes-
anyámmal - magyarázza a 
csesztregi asszony. - Ebéd-
szünetre jöttem haza a mun-
kámból, amikor azzal fogad-
tak, hogy választani kell. Ha 
édesanyám itthon marad, ak-
kor folyamatos, 24 órás ellá-
tásra szorul. Ha nem. akkor 
csak egy szociális otthon jö-
het szóba. Azt viszont nem 
akartuk, így feladtam a mun-
kahelyemet. 

A döntés óriási lemondás-
sal. fizikai és anyagi áldozat-
vállalással is járt. Miholics 
Istvánné korábban a Statiszti-
kai Hivatalnál dolgozott, s bár 
nem keresett túl sokat, ám a 
családi kasszába az a kevés 
kis pénz is nagyon jól jött. Az 
ápolási díj ennek csupán töre-
déke, jelenleg havi 33 ezer fo-
rintot kap azért, hogy édes-
anyját gondozza. 

- Megélni ennyiből nem 
lehet - teszi hozzá keserűen. -
Tulajdonképpen a férjem ma-
radt az egyedüli kereső a csa-
ládban, aki egy gazdaboltot 
vezet itt, Csesztregen. Néha 
nagyon jól jönne neki a segít-
ség. de még azt sem merem 
vállalni, hogy egy-egy órára 
egyedül hagyjam az édes-
anyámat. Néha persze előfor-
dul, hogy valóban olyan teen-
dőm akad. ami elszólít itthon-
ról. ilyenkor a családból vala-
kinek helyettesítenie kell. Ha 
ezt nem tudjuk megoldani, 
olyankor jönnek a szomszé-
dok, akiknek nagyon sokat 
köszönhetünk. Amióta anyut 
ápolom, azóta a szőlőbe sem 

Tanfolyami 
képzés indul 

A társada lmi m e g ú j u -
lás p r o g r a m k e r e t é b e n 
közel 1,1 mi l l iárd fo -
r intot fordí t az á l l am 
a hozzátar tozóikat 
ápolási dí j folyósítása 
mel le t t g o n d o z ó sze-
m é l y e k képzésére . 
A j e l e n t k e z ő k 1 3 0 0 
órás t a n f o l y a m révén 
házi g o n d o z ó i képe -
sítést szerezhetnek . 
Az e lmé le t i képzés táv-
oktatással is m e g v a l ó -
sítható, a gyakorlat i 
oktatást p e d i g hét vé-
gére koncentrá l ják . 
Lenti té rségéből e d d i g 
m in tegy tíz fő nyúj tot -
ta b e je lentkezését . 

tudtam elmenni. Akármi dol-
gom van. úgy kell intéznem, 
hogy három órán belül otthon 
legyek, hiszen az etetését csak 
én tudom megoldani. 

A pákai Tóth Péntek Mar-

git 15 éves autista fiáról gon-
doskodik, akit egyrészt az 
óriási mozgásigénye, illetve 
állandó ragaszkodása miatt 
nem lehet magára hagyni. Be-
szélgetni is csak addig tu-
dunk. amíg Milán figyelmét a 

nagymama leköti. Labdázik a 
fiúval, ő pedig szeretetét úgy 
mutatja ki, hogy kissé artiku-
lálatlan kiabálások kíséreté-
ben percenként magához szo-
rítja az idős asszony fejét. 

- Születése óta itthon va-
gyok Milánnal - sorolja Tóth 
Péntek Margit, miközben sze-
mével folyamatosan a fiút kö-
veti. - Ugyan járt óvodába, de 
csak délig, ebédelni már haza 
kellett hoznom. Egyedül még 
enni is képtelen volt. Az ápo-
lási díj a mi esetünkben is 33 
ezer forint, ami semmire sem 
elég. Két és fél éve ráadásul 
újabb tragédia ért bennünket, 
elveszítettem a férjem, azóta 
egyedül nevelem Milánt. 

A pákai asszony nem rös-
telli kimondani, aki a saját 
családtagja gondozását ápolá-
si díj folyósítása mellett vál-
lalja, arra bizony az elszegé-
nyedés vár. Önnön példájával 
illusztrálja mindezt, a férje 
halála óta nincs, aki fizetést 
hozzon haza, ezért aztán sem 
háza, sem autója, sem egyéb 
vagyontárgya nincs. Ha anyó-
sáék nem segítenének neki. 
nem tudná, mihez kezdjen. 
Egyetlen dologban biztos: a 
fiát semmilyen intézetbe nem 
hajlandó beadni, hiszen azt 
Milán nem tudná elviselni. 

- Állandóan felügyeletre 
szorul, még a boltba is ma-
gammal kell vinnem - foly-
tatja. - A labda a mindene, 
egyedül az, illetve a színes új-
ságok kötik le. Ezért aztán ne-
kem is meg kellett tanulnom 
focizni. Este csak akkor alszik 
el, ha fogom a kezét, de ez sem 
elég. A születése óta mindösz-
sze egy olyan éjszakánk volt. 
amit átaludt. Azt szoktam 

P e s z l e g K a t a i k 
- M e g a l á z ó a n kevésnek tar-
t o m azt az összeget, a m i t 
ápolási dí j c í m é n f i ze tnek ki, 
az csak az é h e n h a l á s h o z 
e l e g e n d ő . Ugyanezt gon -
d o l o m a g y e r m e k e k u tán 
f izetett m á s juttatásról , 
a gyesről, a gyedről , vala-
m i n t a családi pót lékról is. 

mondani, ez egy három 
műszakos munka, amit egy 
ember végez. 

A pákai asszony, illetve a 
hasonló sorsot vállalók szá-
mára a lenti Móricz Zsigmond 
Egységes Gyógypedagógiai 
Intézmény közelmúltban be-
vezetett új oktatási formája 
nyújt segítséget, az iskola az 
országban ugyanis elsőként 
vállalta, hogy jelen tanévtől a 
beiskolázási területén élő va-

lamennyi halmozot-
tan fogyatékos gyer-
meket bevonja az ok-
tatásba. Tóth Péntek 
Margit szerint ez any-
nyit jelent, hogy fia a 
délelőtt kilenc és dél-
után közötti idősza-
kot a lenti intézmény-

ben tölti, ahol a családi kör-
nyezethez hasonló szeretettel 
és gondoskodással veszik kö-
rül. Ráadásul az iskola a Kol-
ping Szövetséggel kötött meg-
állapodás alapján a gyerekek 
beszállítását is megoldja. 

- Az ápolási díj a tartósan 
gondozásra szoruló súlyosan 
fogyatékos, vagy tartósan be-
teg személy ottlioni ápolását 
és gondozását ellátó nagykorú 
hozzátartozó részére bizto-

n részesülők jogosultság 
( 2 0 0 9 . d e c e m b e r i a d a t o k ) 

FORRÁS: SZOCIÁLIS 
ÉS MUNKAÜGYI 
MINISZTÉRIUM 

Tóth Péntek Margit elképzelhetetlennek tartja, hogy autista fiát intézetbe adja. Inkább Amint grafikonunkból is kitűnik: ápolási díj három jogcímen adható, 
feladta munkahelyét, hogy gondoskodni tudjon a szülői segítségre szoruló gyermekéről a tavaly decemberi adatok szerint összesen 56 ezer 500 fő veszi igénybe 

ban részesülők száma. Az ellá-
tás finanszírozására 2008-ban 
13 milliárd forintot, 2009-ben 
pedig az előzetes adatok szerint 
15 és fél milliárdot fordított a 
központi költségvetés. Nagyjá-
ból ugyanerről beszélt a közel-
múltban Kiss Péter társada-
lompolitikai miniszter is, aki 
hozzátette: a házi segítségnyúj-
tó szolgálat közreműködésével 
az ápolási díjra jogosultak rész-
munkaidős állást vállalhatnak, 
illetve képzési lehetőséget is 
kínálnak számukra. 

Az általunk megkérdezet-
teknek viszont ez nem segít-
ség. hiszen elmozdulni beteg 
családtagjuk mellől nem tud-
nak. Miholics Istvánné érdek-
lődését eleinte ugyan felkel-
tette a képzési lehetőség, ám 
miután Zalaegerszegre kelle-
ne bejárnia, eleve lehetetlen 
vállalkozásnak tűnik. Tóth 
Péntek Margit ugyancsak nem 
tud mit kezdeni a miniszté-
rium által felkínáltakkal: Mi-
lán iskolai elfoglaltsága csu-
pán arra elegendő, hogy a leg-
szükségesebb házimunkákat 
elvégezze. A fiú jelenlétében 
ugyanis takarítani vagy abla-
kot pucolni elképzelhetetlen. 

lenleg 28 ezer 500 forint. Az 
alanyi jogon folyósított ellá-
tás keretében 2005 szeptem-
berétől került bevezetésre az 
emelt összegű ápolási díj, 
amelynek igénybevételével a 
szakértői vélemény alapján 
fokozott ápolást igénylő, sú-
lyosan fogyatékos személy 
gondozását végző hozzátarto-
zó kaphat az öregségi nyugdíj 
mindenkori legkisebb össze-
gének 130 százalékával meg-
egyező mértékű ellátást. Ez 
37 ezer 50 forintot jelent. 
Méltányosságból a települési 
önkormányzat is megállapít-
hat ápolási díjat azon szemé-
lyek részére, akik a 18. élet-
évüket betöltött tartósan beteg 
hozzátartozó, például idős, 
beteg szülő, tartósan beteg há-
zastárs ápolását, gondozását 
végzik, ezért rendszeres mun-
kát vállalni nem tudnak. A 
méltányossági ápolási díj 
mértéke az öregségi nyugdíj 
mindenkori legkisebb össze-
gének 80 százaléka, jelenleg 
22 ezer 800 forint. 

Vaszari Adrienn azt is hoz-
zátette, az elmúlt öt esztendő 
során mintegy másfélszeresé-
vel növekedett az ápolási díj-

sított anyagi hozzájárulás, 
amelynek jogosultsági felté-
teleit a szociális igazgatásról 
és szociális ellátásokról szóló 
1993. évi III. törvény tartal-
mazza - tudatta lapunkkal 

H o r v á t h Z s o l t 
- A magyar gazdaság ál-
lapota azt sajnos n e m teszi 
lehetővé, hogy egyedi igé-
nyeket kielégítő, személyre 
szabott i n t é z m é n y e k jö j je -
nek létre, p e d i g lehet , hogy 
a m e g o l d á s t az j e l e n t e n é . 
Az ápolási dí j összege sze-
r in tem is nagyon kevés. 

Vaszari Adrienn, a Szociális 
és Munkaügyi Minisztérium 
sajtóreferense. - Alanyi jo-
gon ápolási díjban a tartósan 
gondozásra szoruló, súlyosan 
fogyatékos, vagy tartósan be-

üoós I s t v á n 
- Ha családtag ápolásáról 
l e n n e szó, biztosan vál-
la lkoznék rá, m é g úgy is, 
ha rosszabbul j á rnék anya-
gilag. Azt g o n d o l o m , ez 
kötelessége is az e m b e r -
nek, hiszen g y e r m e k k o r u n k -
b a n a szüleink is m e g h o z -
ták ér tünk az á ldozatot . 
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Két község három díszpolgára 
A falvak támogatásáért, hírnevük öregbítéséért kapták m e g az elismerést 

Páka, Hernyék (gyf) - Két 
településen is díszpolgári 
címeket adományozott a 
helyi önkormányzat a kö-
zelmúltban. Pákán két 
személyt részesítettek az 
elismerésben, Hernyéken 
pedig egy valaki vehette 
át a kitüntetést. 

A díszpolgári címet min-
den esetben lokálpatrióta te-
vékenységért, a település tá-
mogatásáért, illetve hímeve 
öregbítéséért ítélte oda az arra 
érdemesítetteknek a helyi ön-
kormányzat. Pákán a kitünte-
tő címet egyfelől a községből 
elszármazott Lukács Sándor 
kapta, aki egy fonyódi cég 
ügyvezetőjeként is igyekszik 
anyagilag támogatni a közsé-
get. Mint azt Molnár László 
polgármester az esemény 
kapcsán kiemelte: a lokálpat-
rióta szellemiségű Lukács 
Sándor a község mellett az 
általános iskolát is jelentős 
összegekkel támogatta az el-
múlt évek során. 

A település önkormányza-
ta posztumusz díszpolgári cí-
met adományozott továbbá a 
falu híres születtének, a Kos-
suth- Prométheusz- és SZOT-

Molnár László pákai polgármester (jobbra) és Lukács Sándor 

díjjal is kitüntetett Öveges Jó-
zsef fizikaprofesszornak is, 
akinek hagyatéka - bútorai-
nak és kísérleti eszközeinek 
egy része - a község tulajdo-
nát képezi, s abból emlékszo-

bát rendeztek be az iskola 
épületében. Ezt a tárlatot a ké-
sőbbiekben szeretnék a már 
ugyancsak az önkormányzat 
tulajdonát képezű Öveges-
házba - amelyet a néhai pro-

fesszor szülőháza helyén 
emeltek - áttelepíteni. 

Hernyék önkormányzata 
Horváth József volt lenti ta-
nácselnök-polgármestert tün-
tette ki díszpolgári címmel. 
Az elismerés indoklásaként 
Bundics Tibor polgármester 
elmondta: Horváth József 
2009 nyarán megjelent köny-

Öveges József 
fizikaprofesszor 
tárgyait szeretnék 
a szülőház helyén 
álló épületbe vinni 

vében hitelesen mutatta be a 
zalai kisközség múltjának egy 
nagyon fontos időszakát, s ez-
zel ráirányította a figyelmet a 
településre. A kötet szerzője 
emellett a kiadvány értékesí-
téséből származó bevételeket 
felajánlotta az önkormányzat 
számára, ezzel segítve a tele-
pülés fejlesztési terveit. Ön-
zetlen cselekedete minden lo-
kálpatrióta érzelmű személy 
előtt példa lehet. 

Z Ü . í O / C> / a «u CU JJ j Me 'jj^ 



Páka (gyf) - A századik életévét betöltött Bek Mihálynét 
köszöntötték születésnapja alkalmából családtagjai és ro-
konai szombaton délután. A rendezvényen az önkormány-
zat is képviseltette magát. Mari néni - akinek egy lánya, két 
unokája és egy dédunokája van -1910 . február 17-én szü-
letett Mumorban, majd 1931-ben került Pákára 

m toÁO Uru^ n . IUJfci 



A NAP TÉMÁJA 

(Foly ta tás a z 1. o ldal ról ) 
Vörös Lajos c sopor tveze tő , 

va lamin t Fábián Sándor é s 
Borsos Zoltán kincstár i fe l -
sze re léséhez távcső, nagy tel-
j e s í t m é n y ű kézi re f lektor , lát-
ha tósági mel lény , téli dzsek i 
tar tozik, minden m á s a sajá t -
juk , így az autó is, amive l ne -
k ivágunk az e m e l k e d ő n e k . 
U t u n k a T e n k e - h e g y r e veze t , 
amely a határ men t i te lepülés 
l egk i te r j ed tebb hegyhá ta . A 
po lgá rő rök szerint itt b iz tosan 
ta lá lkozunk gazdák- ^ ^ 
kai. 

- Ál ta lában hét vé-
gén vagy m u n k a i d ő 
után, a saját szabad-
időnk terhére j á rőrö-
zünk - magyarázza 
V ö r ö s La jos . - Het i 
szo lgá la t te rvezés van, 
vé le t lenszerűen vá lasz t juk k i 
a nciyn/.wn es a z iuopontOr. 
Előre n e m is j e l en t jük be. o ly-
kor m é g a tagok sem tudják , 
merre indulunk el . 

A csopor tveze tő azl is hoz-
záteszi . hogy csak a T e n k e -
hegy végigjárása négy-öt órát 
vesz igénybe. Ennyi szüksé-
ges ahhoz , hogy az a j tózára-
kat, nyí lászárókat , fö ldp ince 
bejáratokat á tnézzék, il letve a 
hegyen cse l lengők nyomai t 
ku tassák . 

Vass Ferenc és Vidóczi Ist-

A megelőzés 
fontossága 

Biz tonság techn ika i 
s z a k e m b e r e k szer in t 
a zár tkert i i nga t l anok 
m e g ó v á s á r a m é g min -
dig n e m f o r d í t u n k e le-
g e n d ő f igye lmet . Az 
é p ü l e t e k zá r sze rkeze -
te i e g y s z e r ű e k , az a b -
lakok k ö n n y e d é n ki-
ny i t ha tóak . A vagyon-
v é d e l e m é r d e k é b e n a 
b i z tonság i zár a lka lma-
z á s a m a m á r a l a p k ö -
v e t e l m é n y , m i n t a h o g y 
az a b l a k o k r a is cé lsze-
rű rácso t szere ln i . A t é -
li i dőszakra a n a g y o b b 
é r t é k e t képv i se lő m ű -
szaki b e r e n d e z é s e k e t 
cé l sze rű a p i n c é k b ő l 
elszál l í tani , s a z o k a t 
b i z t o n s á g o s a b b he-
lyen tá ro ln i . 

ván e g y m á s s a l s z o m s z é d o s 
p incé iné l két k i s ebb tá rsaság 
is fent tölti a dé lu tán t . 

- G y a k r a n fe l j á runk a 
hegyre , o lyan ez , min t a máso -
dik o t thon - muta t körbe a 
p incé j ében Vidócz i Is tván. A 
p o l c o k o n t ányérok sokasága 
je lz i , h o g y a lka lmankén t m é g 
többen is ö s sze jönnek . Most 
n é g y e n v a n h a k , borozga tássa l 
tölt ik a z időt. A s z o m s z é d o s 
p incéné l forra l t borral k ínál-
nak bennünke t , ám „szolgá-

Ha kell, a rendőrjárőrök is 
fokozottabban ellenőrzik 

a hegyre vezető utakat 

l a tban" lévén, n e m fogadha t -
juk- ei. A l endvakecskes i -
hegyen p incéve l r e n d e l k e z ő 
Dezső István keserűen j egyz i 
meg, hogy néhány éve négy 
a k ó borál is e lvi t lék. 

- A tu l a jdonosok j ó néven 
veszik a po lgá rő rök je lenlé té t 
- fo ly ta t ja Vörös La jos . -
N e m c s a k amia t t , mert v igyá-
zunk a gazdák ér tékeikre , ha -
n e m azért is, mert o lykor a 
m u n k á b a is beseg í tünk . A mi-
n a p é p p e n bor fe j t é sen ér tük 
az egy ik gazdá t , aki azzal f o -

gadot t b e n n ü n k e t , hogy segít-
sük m á r nek i bevinni a pincé-
b e a t isztára moso t t hordót . 

Réd i c shez hason lóan Páka 
is k i ter jedt zár tkert tel rende l -
kezik . A községe t hét hegyhá t 
övezi , a m e l y e n min t egy 3 0 0 -
3 5 0 műve l t b i r tok található. 
Molnár László po lgá rmes te r 
szer int a m é g gondozo t t sző-
lők és g y ü m ö l c s ö s ö k tu la jdo-
nosa inak n a g y o b b h á n y a d a 
he lybé l i és a k ö r n y e z ő fa lvak-
ból való, de akadnak o lyanok 

is, akik Za laeger -
szegről , Sopronbó l 
vagy éppen Karcag-
ról j á rnak el Pákára , 
őket a téli h ó n a p o k -
ban ritkán lá t ják a 
hegyen . A k ö z s é g ta-
valy ok tóbe r közepe 
óta fogla lkozta t tele-

pülésőr t , ak inek az is fe lada ta 
lett. h o g y időnként a hegyhá -
takat is vég ig j á r j a . Hé t főn 
csa t l akoz tunk Bek Péterhez. 
hogy némi tapasztalatot 
g y ű j t s ü n k . 

- Van egy szolgála t i kerék-
p á r o m . d e azzal ez a m u n k a 
csak részben v é g e z h e t ő el -
m o n d j a . - A m e d d i g fel tudok 
tekerni , addig bicikl ivel me -
g y e k . u tána gya log . Elsősor-
ban azokat a területeket né-
z e m át. ahol kevesebbe t tar-
tózkodnak a gazdák , a be törők 

ugyan i s a lakott r észeke t e lke -
rülik. Ráp i l l an tok az a j tókra , 
ab lakokra , laka tokra , ahol 
füs tö l a kémény , oda beko-
pogta tok megké rdezn i , h o g y 
m i n d e n rendben van-e . Sa j -
nos több olyan épülete t is lát-
tam, amelye t évek óta senki 
sem használ . ' 

. A c s o k m a i Q r e g - h e g y e n 
Németh Bélával ftitunk össze , 
a fér f i a hé t vége t töl töt te bará-
taival a hegyen , hé t főn csupán 
pá r pe rc re ugrott fel kö rü lnéz -
ni, h o g y minden t r e n d b e n 
hagy tak-e m a g u k után. M i n t 
m o n d j a , örül a t e lepülésőr al-
ka lmazásának , de a gazdák 
e g y m á s bir tokaira is odaf i -
gye lnek . H a idegent l ámák , 
rögtön je lz ik e g y m á s n a k . Az t 
is tudják , hogy ki lakik fent a 
hegyen , s ki az, aki c sak alkal-
m a n k é n t fordul e lő ar rafe lé . 
E z a két véglet , a gazdák t ö b b -
sége azért a téli i dőszakban is 
he tente-ké the tente kö rü lnéz a 
b i r tokon. Már lefe lé tar tunk a 
hegyrő l , amiko r egy te rep já ró 
küszköd ik az eme lkedőve l és 
a j é g b o r d á s úttal. N é m e t h Bé-
la m e g is j egyz i , ebből is lát-
szik. hogy télen is van élet a 
hegyhá takon . 

- A téli időszakban k e v e -
sebb időt töl tenek az e m b e r e k 
hé tvégi háza ikban , hegyi pin-
cé ikben . Ezek az épü le t ek ma-

I g y l á t j á k o l v a s ó i n k 

Fehér Géza 
- Korábban g y a k r a b b a n le-
he t e t t ta lálkozni i degenekke l 
a hegyen , akikről az e m b e r 
n e m t u d h a t t a , mit k e r e s n e k 
ot t . Jártak e r re fe lé gya logo-
s a n é s autóval is, u t ó b b i a k 
f ő l e g nyáron , h i szen a csok-
ma i hegyre t é l en s z e m é l y a u -
tóval szinte l e h e t e t l e n fel jut-
ni. Ma m á r s z e r e n c s é r e egyre 
k e v e s e b b az i smere t l en . 

Porédos S á n d o r 
- M a x i m á l i s a n e l é g e d e t t va -
gyok a k ö z b i z t o n s á g g a l . N é -
h á n y évvel e z e l ő t t k e z d t e m 
el ép í t kezn i a L e n t i - h e g y e n , 
d e s o h a s e m m i l y e n é p í t ő -
a n y a g o m n e m t ű n t el, p e d i g 
m i n d e n t n e m is l e h e t e t t e l -
zárni . R e n d ő r t t ö b b s z ö r is 
l á t t a m e r r e f e l é j á rő rözn i , 
p o l g á r ő r ö k k e l v i szon t n e m 
t a l á l k o z t a m . 

Vata l i János 
- J ó m a g a m is p i n c e t u l a j d o -
n o s vagyok , s o k a t t a r t ó z k o -
d o m a L e n t i - h e g y e n . F é m -
h u l l a d é k o t g y ű j t ő k t ö b b s z ö r 
m e g f o r d u l t a k e r r e f e l é , m é g 
a r r a is volt p é l d a , h o g y b e -
m e n t e k a ke r í t é s se l e lzár t 
u d v a r r a . Ha el is v i t tek va la-
mit , sok k o m o l y a b b b ű n c s e -
l e k m é n y r ő l n e m t u d o k , 
h o g y t ö r t é n t v o l n a e r r e fe l é . 

gára hagyo t t ak , n e m őrzik 
őket . így e lőszerete t te l láto-
gat ják h íva t lan v e n d é g e k , 
akik tapasztala ta ink szerint 
műszak i c ikkeke t , é le lmi-
szert . bort . e se tenkén t sz ínes 
f é m e t tu la jdoní to t tak el - ma -
gyaráz ta Szukics Ferenc rend-
őr ezredes , a Zala M e g y e i 

Rendőrkap i t ányság b ű n ü g y i 
igazga tó ja . - Ada ta ink szer int 
a hétvégi h á z a k , hegyi p incék 
sé re lmére e lkövete t t be töré -
ses lopások s z á m á b a n a 
2006-os év volt a k iugró , ak-
kor 4 4 8 ilyen esetet j egyez -
tünk fel . A b ű n c s e l e k m é n y e k 
mege lőzésé re és az e lköve tők 

E m 

A szőlőhegy a férfiak amolyan második otthona. Vass Ferenc (balról az első) pincéjében forralt borral védekeznek a hideg ellen 

A zalai e m b e r s z á m á r a a 
hegy , a szőlő , a b o r t e r m e l é s 
n e m c s u p á n a m e g é l h e t é s 
egyfa j t a f o r m á j a , h a n e m a 
m i n d e n n a p i t e v é k e n y s é g 
e l m a r a d h a t a t l a n r é sze , kvá-
zi é l e t m ó d is e g y b e n . Mind-
ezt gyerekfe j je l h a m a r m e g -
t a p a s z t a l h a t t a m , h i s z e n a 
h e g y r e j á r á s o lyanny i ra ál-
l a n d ó s u l t t e v é k e n y s é g e i n k 
k ö z é t a r tozo t t , m i n t m o n d -
juk a h é t végi t a k a r í t á s vagy 
n a g y m o s á s . Ú j s á g í r ó k é n t 
m o s t a n á b a n arról é r t e s ü l ö k , 
h o g y l a s san indu l a borve r -
s e n y e k i d ő s z a k a . S m i n d e z 
ö r ö m t e l i is, c s u p á n azt kel-
l e n e m e g é r t e t n i a g a z d á k -
kal, h o g y a világ k ö z b e n 
a l a p o s a n kifordul t m a g á b ó l , 
s a l áb tö r lő a lá r e j t e t t p i n c e -
kulcs, az egysze rű r e t e s sze l 
zárt p i n c e a j t ó vagy a h á r t y a -
v é k o n y ü v e g b o r í t á s ú a b l a k 
n e m véd i m e g é r t éke ike t . 

fe lder í tésére megszerveze t t 
r e n d ő r n y o m o z ó i m u n k a azóta 
m e g h o z t a a várt e r edmény t , 
ugyan is az e lköve tések s záma 
je len tősen , fe lére l ecsökkent , 
azaz visszaáll t a korábbi 
szintre . 

Szukics Ferenc hozzátette: 
a rendőrség fo lyamatosan fi-
gye l emmel kíséri , naponta ér-
tékeli a bűncse lekmények szá-
mának alakulását . Amikor azt 
tapasztal ták, hogy megnőt t a 
p ince tu la jdonosok sérelmére 
elkövetet t betörések száma, 
utána a járőrök feladatul kap-
ták a sző lőhegyekre vezető 
utak fokozot tabb el lenőrzését . 
A rendőri intézkedések mellett 
az ese t számok csökkenését 
elősegítet te még a polgárőr 
egyesüle tek tagjai által a ve-
szélyeztetett településrésze-
ken . hegyi területeken folyta-
tott fo lyamatos és visszatérő 
e l lenőrzés is, de maguk a gaz-
dák is sokat tehetnek értékeik 
megőrzése érdekében. A rend-
őri tapasztalatok azt mutat ják, 
hogy az elkövetők a legtöbb 
esetben előzetes terepszemlét 
tartanak a területen. így akár 
az is e lőfordulhat , hogy a ké-
sőbbi károsul tak találkoznak a 
bűnelkövetőkkel . Az ezredes 
azt tanácsolja, gyanús szemé-
lyek észlelése esetén értesítsék 
a polgárőrséget vagy a rendőr-
séget . illetve jegyezzék fel a 
gépkocsik rendszámát . 
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MEGELŐZÉS Polgárőrök, településőrök járőröznek a téli időszakban kihaltnak tűnő 
szőlőhegyeken. A maguk módján a gazdák is védekeznek a hívatlan látogatók ellen 

Bek Péter pákai településőr a csokmai Oreg-hegye 



Fábián Sándor (távcsővel figyeli a környéket) és Vörös Lajos polgárőrök a Tenke-hegyen Lengyel Istvánnal beszélgetnek 
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Toiwajok a hegyhátakon 
GYURICZA 
FERENC 

gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Lenti- A magára hagyott, 
üresen álló ingatlanok 
mindig jobban vonzzák 
a betörőket, mint azok az 
épületek, amelyek körül 
állandó a mozgás. Télvíz 
idején a hegyi pincék, 
hétvégi házak különösen 
elhagyatottnak tűnnek. 

Ritka az olyan tél, hogy ne 
hallanánk pincebetörésekről, 
hétvégi házak kifosztásáról. 
A minap a Lenti-hegyen tör-
tént ilyen eset, az egyik gazdát 
húsz liter borral károsítottak 
meg a tolvajok, akik felfeszí-
tették a pinceajtót. Ezt meg-
előzően Páka környékéről, 
Lendvadedesről és Rédics tér-
ségéből is érkeztek hasonló 
hírek. 

A Kerka Mente Közbizton-
ságért Polgárőr Egyesület há-
rom tagjával Rédicsről vá-
gunk neki a vidéknek. 

(Folytatás ...címmel az 5. 
oldalon) 

http://WWW.zalaihirlap.hu
mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


Pincebetörések száma Zala megyében 

Bek Péter pákai településőr a csokmai Öreg-hegyen Németh Béla pincéjénél. Grafikánkon jól látható, hogy a korábbiakhoz képest jelentősen csökkent ugyan a pincebetörések száma, ám még így is meglehetősen sok ilyen eset fordul elő 

A szőlőhegy a férfiak amolyan második otthona. Vass Ferenc (balról az első) pincéjében forralt borral védekeznek a hideg ellem 
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Bort és műszaki cikkelet lopnak 
(Folytatás az 1. oldalról) 

Vörös Lajos csoportvezető, 
valamint Fábián Sándor és 
Borsos Zoltán kincstári fel-
szereléséhez távcső, nagy tel-
jesítményű kézi reflektor, lát-
hatósági mellény, téli dzseki 
tartozik, minden más a saját-
juk. így az autó is, amivel ne-
kivágunk az emelkedőnek. 
Utunk a Tenke-hegyre vezet, 
amely a határ menti település 
legkiterjedtebb hegyháta. A 
polgárőrök szerint itt biztosan 
találkozunk gazdák-
kal. 

- Általában hét vé-
gén vagy munkaidő 
után, a saját szabad-
időnk terhére járőrö-
zünk - magyarázza 
Vörös Lajos. - Heti 
szolgálattervezés van, 
véletlenszerűen választjuk ki 
a helyszínt és az időpontot. 
Előre nem is jelentjük be, oly-
kor még a tagok sem tudják, 
merre indulunk el. 

A csoportvezető azt is hoz-
záteszi, hogy csak a Tenke-
hegy végigjárása négy-öt órát 
vesz igénybe. Ennyi szüksé-
ges ahhoz, hogy az ajtózára-
kat, nyílászárókat, földpince 
bejáratokat átnézzék, illetve a 
hegyen csellengők nyomait 
kutassák. 

Vass Ferenc és Vidóczi Ist-

A megelőzés 
fontossága 

B i z t o n s á g t e c h n i k a i 
s z a k e m b e r e k szer in t 
a zár tker t i i n g a t l a n o k 
m e g ó v á s á r a r n é g m i n -
d ig n e m f o r d í t u n k e l e -
g e n d ő f i g y e l m e t . Az 
é p ü l e t e k z á r s z e r k e z e -
te i egyszerűek , az a b -
lakok k ö n n y e d é n ki -
n y i t h a t ó a k . A v a g y o n -
v é d e l e m é r d e k é b e n a 
b iz tonság i zár a l k a l m a -
zása m a m á r a l a p k ö -
v e t e l m é n y , m i n t a h o g y 
az a b l a k o k r a is cé lsze-
rű rácsot szere ln i . A t é -
li időszakra a n a g y o b b 
értéket, képv ise lő m ű -
szaki b e r e n d e z é s e k e t 
cé lszerű a p i n c é k b ő l 
e lszál l í tani , s a z o k a t 
b i z t o n s á g o s a b b h e -
lyen tá ro ln i . 

ván egymással szomszédos 
pincéinél két kisebb társaság 
is fent tölti a délutánt. 

- Gyakran feljárunk a 
hegyre, olyan ez, mint a máso-
dik otthon - mutat körbe a 
pincéjében Vidóczi István. A 
polcokon tányérok sokasága 
jelzi, hogy alkalmanként még 
többen is összejönnek. Most 
négyen vannak, borozgatással 
töltik az időt. A szomszédos 
pincénél forralt borral kínál-
nak bennünket, ám „szolgá-

Ha kell, a rendőrjárőrök is 
fokozottabban ellenőrzik 

a hegyre vezető utakat 

latban" lévén, nem fogadhat-
juk el. A lendvakecskési-
hegyen pincével rendelkező 
Dezső István keserűen jegyzi 
meg, hogy néhány éve négy 
akó borát is elvitték. 

- A tulajdonosok jó néven 
veszik a polgárőrök jelenlétét 
- folytatja Vörös Lajos. -
Nemcsak amiatt, mert vigyá-
zunk a gazdák értékeikre, ha-
nem azért is, mert olykor a 
munkába is besegítünk. A mi-
nap éppen borfejtésen értük 
az egyik gazdát, aki azzal fo-

gadott bennünket, hogy segít-
sük már neki bevinni a pincé-
be a tisztára mosott hordót. 

Rédicshez hasonlóan Páka 
is kiterjedt zártkerttel rendel-
kezik. A községet hét hegyhát 
övezi, amelyen mintegy 300-
350 művelt birtok található. 
Molnár László polgármester 
szerint a még gondozott sző-
lők és gyümölcsösök tulajdo-
nosainak nagyobb hányada 
helybéli és a környező falvak-
ból való, de akadnak olyanok 
_ is, akik Zalaeger-

szegről, Sopronból 
vagy éppen Karcag-
ról járnak el Pákára, 
őket a téli hónapok-
ban ritkán látják a 
hegyen. A község ta-
valy október közepe 
óta foglalkoztat tele-

pülésőrt, akinek az is feladata 
lett, hogy időnként a hegyhá-
takat is végigjárja. Hétfőn 
csatlakoztunk Bek Péterhez, 
hogy némi tapasztalatot nemi 
gyűjtsünk. 

- Van egy szolgálati kerék-
párom. de azzal ez a munka 
csak részben végezhető el -
mondja. - Ameddig fel tudok 
tekerni, addig biciklivel me-
gyek. utána gyalog. Elsősor-
ban azokat a területeket né-
zem át. ahol kevesebbet tar-
tózkodnak a gazdák, a betörők 

ugyanis a lakott részeket elke-
rülik. Rápillantok az ajtókra, 
ablakokra, lakatokra, ahol 
füstöl a kémény, oda beko-
pogtatok megkérdezni, hogy 
minden rendben van-e. Saj-
nos több olyan épületet is lát-
tam, amelyet évek óta senki 
sem használ. 

A csokmai Öreg-hegyen 
Németh Bélával futunk össze, 
a férfi a hét végét töltötte bará-
taival a hegyen, hétfőn csupán 
pár percre ugrott fel körülnéz-
ni, hogy mindent rendben 
hagytak-e maguk után. Mint 
mondja, örül a településőr al-
kalmazásának, de a gazdák 
egymás birtokaira is odafi-
gyelnek. Ha idegent látnak, 
rögtön jelzik egymásnak. Azt 
is tudják, hogy ki lakik fent a 
hegyen, s ki az, aki csak alkal-
manként fordul elő arrafelé. 
Ez a két véglet, a gazdák több-
sége azért a téli időszakban is 
hetente-kéthetente körülnéz a 
birtokon. Már lefelé tartunk a 
hegyről, amikor egy terepjáró 
küszködik az emelkedővel és 
a jégbordás úttal. Németh Bé-
la meg is jegyzi, ebből is lát-
szik, hogy télen is van élet a 
hegyhátakon. 

- A téli időszakban keve-
sebb időt töltenek az emberek 
hétvégi házaikban, hegyi pin-
céikben. Ezek az épületek ma-

Igy látják olvasóink 

F e h é r G é z a 
- K o r á b b a n gyakrabban le-
he te t t ta lá lkozni idegenekke l 
a hegyen , akikről az e m b e r 
n e m tudhat ta , m i t keresnek 
ott. Jártak errefe lé gyalogo-
san és autóval is, u t ó b b i a k 
fő leg nyáron, hiszen a csok-
m a i hegyre t é l e n szemé lyau -
tóval szinte l ehe te t l en fel jut -
ni. M a m á r szerencsére egyre 
k e v e s e b b az ismeret len . 

P o r é d o s S á n d o r 
- M a x i m á l i s a n e l é g e d e t t va -
gyok a közb iz tonságga l . N é -
h á n y évve l e z e l ő t t k e z d t e m 
el é p í t k e z n i a L e n t i - h e g y e n , 
d e s o h a s e m m i l y e n é p í t ő -
a n y a g o m n e m t ű n t el, p e d i g 
m i n d e n t n e m is l e h e t e t t e l -
zárni . R e n d ő r t t ö b b s z ö r is 
l á t t a m e r r e f e l é j á r ő r ö z n i , 
p o l g á r ő r ö k k e l v iszont n e m 
t a l á l k o z t a m . 

V a t a l i J á n o s 
- J ó m a g a m is p i n c e t u l a j d o -
nos vagyok, soka t t a r t ó z k o -
d o m a L e n t i - h e g y e n . F é m -
h u l l a d é k o t gyű j tők t ö b b s z ö r 
m e g f o r d u l t a k er re fe lé , m é g 
arra is vol t p é l d a , h o g y b e -
m e n t e k a ker í téssel e lzár t 
udvarra . H a e l is v i t tek va la -
mi t , sok k o m o l y a b b b ű n c s e -
l e k m é n y r ő l n e m t u d o k , 
h o g y t ö r t é n t v o l n a e r re fe lé . 

gára hagyottak, nem őrzik 
őket, így előszeretettel láto-
gatják hívatlan vendégek, 
akik tapasztalataink szerint 
műszaki cikkeket, élelmi-
szert, bort, esetenként színes 
fémet tulajdonítottak el - ma-
gyarázta Szukics Ferenc rend-
őr ezredes, a Zala Megyei 

Rendőrkapitányság bűnügyi 
igazgatója. - Adataink szerint 
a hétvégi házak, hegyi pincék 
sérelmére elkövetett betöré-
ses lopások számában a 
2006-os év volt a kiugró, ak-
kor 448 ilyen esetet jegyez-
tünk fel. A bűncselekmények 
megelőzésére és az elkövetők 

Szerintem 
A za la i e m b e r s z á m á r a a 
hegy , a szőlő, a b o r t e r m e l é s 
n e m c s u p á n a m e g é l h e t é s 
egyfa j ta f o r m á j a , h a n e m a 
m i n d e n n a p i t e v é k e n y s é g 
e l m a r a d h a t a t l a n része, kvá-
zi é l e t m ó d is e g y b e n . M i n d -
ezt gyerek fe j je l h a m a r m e g -
t a p a s z t a l h a t t a m , h iszen a 
h e g y r e já rás o lyanny i ra ál-
l a n d ó s u l t t e v é k e n y s é g e i n k 
k ö z é ta r tozot t , m i n t m o n d -
j u k a h é t végi takar í tás vagy 
n a g y m o s á s . Ú j s á g í r ó k é n t 
m o s t a n á b a n arról é r tesü lök , 
h o g y lassan i n d u l a borver -
s e n y e k időszaka . S m i n d e z 
ö r ö m t e l i is, c s u p á n azt ke l -
l e n e m e g é r t e t n i a g a z d á k -
kal, h o g y a v i lág k ö z b e n 
a l a p o s a n k i fo rdu l t m a g á b ó l , 
s a l áb tör lő a lá re j te t t p i n c e -
kulcs, az egyszerű retesszel 
zár t p i n c e a j t ó vagy a hár tya -
v é k o n y ü v e g b o r í t á s ú a b l a k 
n e m v é d i m e g é r t é k e i k e t . 

felderítésére megszervezett 
rendőrnyomozói munka azóta 
meghozta a várt eredményt, 
ugyanis az elkövetések száma 
jelentősen, felére lecsökkent, 
azaz visszaállt a korábbi 
szintre. 

Szukics Ferenc hozzátette: 
a rendőrség folyamatosan fi-
gyelemmel kíséri, naponta ér-
tékeli a bűncselekmények szá-
mának alakulását. Amikor azt 
tapasztalták, hogy megnőtt a 
pincetulajdonosok sérelmére 
elkövetett betörések száma, 
utána a járőrök feladatul kap-
ták a szőlőhegyekre vezető 
utak fokozottabb ellenőrzését. 
A rendőri intézkedések mellett 
az esetszámok csökkenését 
elősegítette még a polgárőr 
egyesületek tagjai által a ve-
szélyeztetett településrésze-
ken, hegyi területeken folyta-
tott folyamatos és visszatérő 
ellenőrzés is, de maguk a gaz-
dák is sokat tehetnek értékeik 
megőrzése érdekében. A rend-
őri tapasztalatok azt mutatják, 
hogy az elkövetők a legtöbb 
esetben előzetes terepszemlét 
tartanak a területen. így akár 
az is előfordulhat, hogy a ké-
sőbbi károsultak találkoznak a 
bűnelkövetőkkel. Az ezredes 
azt tanácsolja, gyanús szemé-
lyek észlelése esetén értesítsék 
a polgárőrséget vagy a rendőr-
séget, illetve jegyezzék fel a 
gépkocsik rendszámát. 
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MEGELŐZÉS Polgárőrök, településőrök járőröznek a téli időszakban kihaltnak tűnő 
szőlőhegyeken. A maguk módján a gazdák is védekeznek a hívatlan látogatók ellen 
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„A Jóisten boldogságra 
teremtette az embert" 
Szombaton tartották az egyházközség bálját 

Páka (gyf) - N e m áll távol 
az egyháztól a h u m o r , 
a jókedv és a v idámság -
ezt bizonyította az a 
szombat esti bál, me lye t 
a pákai egyházközség 
szervezett. Az estre t ö b b 
min t tucatnyi te lepülés-
ről érkeztek vendégek. 

A rendezvény tulajdonkép-
pen akár már hagyományosnak 
tekinthető, hiszen harmadik al-
kalommal került rá sor. A prog-
ram is a szokásos módon zaj-
lott, a születésnapját a közel-
múltban ünnepplő dr. Veress 
András szombathelyi megyés-

is bemutatott egy vidám jelene-
tet - majd a bál következett. 
Ezen a 14 településre kiterjedő, 
az egyházmegye legnagyobb 
területű egyházközségének te-
rületéről mintegy kétszázan 
vettek részt. 

- A Jóisten boldogságra te-
remtette az embert, és a bol-
dogsághoz a vidámság, a víg-
ság is hozzátartozik - mondta 
Kiss László plébános a ren-
dezvény kapcsán. - Aki hívő 
és vallásos, az nemcsak bol-
dog, de tud és mer vidám is 
lenni. Ma már egyre több he-
lyen kerül sor egyházközségi 
bálokra, amit nagyon jónak 

Páli Zoltán (jobbról) és Kiss László plébános egy vidám jelenetben 

püspök köszöntője után előbb 
körülbelül egyórás műsort néz-
hettek meg a jelenlévők -
melynek során a pákai Dalra-
forgók kórus, a bázakerettyei 
néptáncos gyerekek, a helyi 
színjátszók és a novai Gubi-
necz Akos énekes szereplése 
mellett két közreműködő segít-
ségével Kiss László pákai és 
Páli Zoltán csesztregi plébános 

tartok, és csak remélni merem, 
hogy a jövőben egyre több he-
lyen lesznek még ilyen ren-
dezvények. Ebbe akár az is be-
lefér, hogy maguk a lelkipász-
torok is próbálják megnevet-
tetni az embereket, hiszen ami 
nem összeegyeztethetetlen a 
papi hivatással és a hittel, an-
nak mindenképpen helye lehet 
egy ilyen programban. 



Támogatásokról döntöttek 
Szokatlan gyorsasággal 

fejezte be február 12-ei 
munkáját a Zala Megyei 
Közgyűlés, annak ellenére, 
hogy 17 napirendi pontot 
tárgyaltak. A z ülésen 
határoztak: támogatják a 
kistelepülések pályázati 
önrészét. Nyolc település, 
Alsó-szenterzsébet, Diós-
kál, Kányavár, Kerkafalva, 
Lakhegy, Orosztony, Páka 
és Pálfiszeg fejlesztéseihez 
nyújtanak anyagi forrást, 
összesen 6,7 millió forint 
értékben. 

A hiányszakmák támo-
gatása, a beiskolázás elő-
segítése és a jobb tanulók szakmára jelent-
kezésének ösztönzése érdekében úgy döntöttek, 
hogy 4,8 millió forintra növelik a szakképzésben 
részesülők „extra" anyagi juttatását a következő 
tanévre. A rendelkezésnek köszönhetően 200 olyan 
fiatal kaphat akár havi 12 ezer forintos ösztöndíjat, 
aki gépészet, faipar, építészet, kereskedelem és 
közlekedés szakon tanul Zalában, erre az idei 
költségvetésben egyébként 5 millió forintot kü-
lönítettek el. 

A megyei önkormányzat ismételten megújította 
együttműködési szándékát Vas megyével és a 
muravidéki magyar községekkel. A közösen 
megvalósuló programokra közel 5 millió forintot 
szánnak. ManningerJenő, a megyegyűlés elnöke 
kifejtette: a megállapodás keretében végzett 
együttes szakmai munka hatékonyan segítette 

A pákai Öveges emlékház felújítását is támogatják. 

elsősorban a Muravidéken élő magyarság nemzeti 
kultúrájának, hagyományának megőrzését és 
kétnyelvű oktatási intézményeinek működését. E 
célból vállalták a számukra nem kötelezően vállalt 
feladatot, a térség támogatását. 

A megye vezetői soron kívül napirendre vették 
a megyei kórház közvilágítás-, fűtés-, és szigetelés 
korszerűsítésére vonatkozó pályázatát is. Az 
egészségügyi intézmény épületének 270 millió 
összköltségű korszerűsítéséhez 89 millió forint 
saját forrást biztosítanak. A közgyűlésen hang-
súlyozták: a kormányzati elvonások és a költ-
ségvetési hiány ellenére fontosnak tarják a zalai 
emberek egészségét. Minden pályázati lehetőséget 
megragadnak, hogy magasabb színvonalú és 
korszerű körülményeket biztosítsanak a betegek 
gyógyulásához. Z o t o . J c U ^ 

Z f i o k efJC 



Betonba zárt történelem 
Kisgyerekként az erdőben 

bennük játszottunk, iskolába 
menet a busz ablakán át nap 
mint nap láttuk őket a házak 
kertjében, a dombok lábánál. 
Természetesnek tűnt, hogy a 
környezetünkben vannak, 
mégse tudtunk róluk semmit. 
Ha szüleinket kérdeztük, va-
lójában mik ezek az építmé-
nyek, annyit mondtak: bunke-
rek. Csak az utóbbi pár évben 
kerültek a történész szakma 
érdeklődésének homlokteré-
be, és derült ki róluk, hogy va-
lójában Európa egyik legna-
gyobb határvédelmi rendsze-
rének részeit képezték egy-
kor. Ezt volt Magyarország 
déli határvédelmi rendszere. 

Építésük az 1940-es évek 
végén kezdődött és az 50-es 
évekre a nagyhatalmi érdekek 
küzdelme révén az ország déli 
határán mintegy 630 kilomé-
ter hosszúságban bunkerek 
sokasága épült meg. Ennek a 
védelmi rendszernek a felada-
ta volt Magyarország védel-
me egy esetleges jugoszláv tá-

madástól, illetve a szovjetek 
azt feltételezték, mivel Ma-
gyarország déli határa közel 
esik az Adriai-tengerhez, így 
a Jugoszláviában partraszálló 
angol-amerikai csapatok va-
lószínűleg ebből az irányból 
támadhatják meg a szocialista 
blokkot. A szovjet katonai ve-

zetés emiatt szükségesnek tar-
totta Magyarország határai-
nak teljes lezárását. Az így 
létrehozott határsávok felada-
ta volt a határ megközelítését 
és az azon való átjutást meg-
nehezíteni. Az 1950-es évek 
elejétől a határsávokban csak 
erre a célra kiállított igazol-

Egykor a határvédelmi rendszer részét képezték a bunkerek 

vánnyal lehetett tartózkodni, 
tehát az itt lakó embereknek is 
nehezítette az életét. 

A sok szenvedések árán 
felépített erődrendszer 6,2 
milliárd forintba került. Elké-
szülte után soha nem használ-
ták, legalábbis katonai célok-
ra. A szögesdrótakadályokat 
már rég elbontották, az akná-
kat felszedték, de ezek az épü-
letek és árkok még mindig őr-
zik a hidegháború korának 
emlékét. Talán hamarosan sor 
kerül rá, hogy az építmények 
értékké váljanak, csupán visz-
sza kéne hódítani őket a ter-
mészettől, és turisztikai cé-
lokra lehetne őket használni. 
A helyieknek csakúgy, mint 
az idelátogatóknak fontos, 
hogy megismerjék és tudják e 
különös létesítmények törté-
netét. A mai kor embere sok-
kal inkább a romantikát látja 
ezekben a bunkerekben, nem 
pedig a hidegháború rémisztő 
fenyegetettségét. 

" Pál Dávid 
Lenti, Gönczi-g. 

(-1 • Z o l O , na Udan 9- i 



Gigabájtok parlagon 
KÖLTSÉG Kihasználatlan a korszerű számítástechnikai park 

Györfi Csaba csömödéri polgármester az elárvult számítástechnikai teremben. Ki használná? 

GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@2alaihirlap.hu 

Csömödér- Költségtaka-
rékossági okból n e m a 
csömödér i te lephe lyen 
tanul ják a számítástech-
nikát a jövőben a pákai 
központú Öveges József 
Általános Iskola diákjai. 

A 18 munkaállomást -
vagyis tanulói gépet - magá-
ba foglaló informatikai bázist 
három és fél évvel ezelőtt Hit-
ler Isft'án oktatási miniszter 
adta át az országos tanévnyitó 
keretében. A csömödéri álta-
lános iskolát példaként emle-
gették az ország előtt, hiszen 
egy pályázatnak köszönhető-
en mintegy hatvanmillió fo-
rintos ráfordítással olyan mo-
dem szárnyat kapott, ahol 
informatika szaktanterem, 
könyvtár és egy társalgó ke-
rült kialakításra. Átadáskor 
elhangzott: a korszerű bázis 
az általános iskolai oktatás 

mellett felnőttképző tanfolya-
mok igényeit is kielégítheti. 
Ez utóbbiból az elmúlt évek 
során szinte semmi sem való-
sult meg, de áprilistól a tanter-
vi keretek között zajló oktatás 
nagyobb része is másutt törté-
nik. 

A Gárdonyi Géza nevét vi-
selő csömödéri iskola ugyanis 
már harmadik éve nem önálló 
intézmény, hanem a pákai 
központú Öveges József Kö-
zép-zalai Általános Iskola 
egyik telephelye. _ _ 
Miután a felső tago-
zatos diákok oktatása 
Pákán történik, ezért 
a fenntartó társulás és 
az iskolavezetés is 
úgy látta jónak, hogy 
a tanulókat a számi-
tástechnika órák mi-
att többé nem utaztatják, in-
kább Pákán alakítanak ki egy 
másik informatikai bázist. 

- Elsősorban költségcsök-
kentés miatt született egy 
olyan döntés, hogy a jövőben 

a pákai telephelyen történjen 
a számítástechnika oktatása -
mondta Györfi Csaba csömö-
déri polgármester. - A ma-
gunk részéről ezt nehezen fo-
gadtuk el, ám a finanszírozás 
szorításai miatt nem maradt 
más választásunk. 

Információink szerint an-
nak lehetősége is felmerült, 
hogy a komplett csömödéri in-
formatikai bázist Pákára köl-
töztetik, ezt viszont az épület 
tulajdonjogával rendelkező öt 

Az iskolában a könyvtár 
teleházként működik, 

ott is elérhető az internet 

önkormányzat - a székhely te-
lepülés mellett Zebecke, Her-
nyék, Kissziget és Iklódbördő-
ce - nem fogadta el. Ezért Pá-
kán a már meglévő gépparkot 
fejlesztették tovább. 

• A csömödér i ál talános 
iskolát 1 9 7 4 - b e n épí tet -
ték 
• Az időközben Gárdo-
nyi Géza nevét felvett in-
t é z m é n y önál lósága 
2 0 0 7 - b e n szűnt m e g 
• Az Öveges József Kö-
zép-Zalai Általános Isko-
la és Ó v o d á n a k össze-
sen 3 5 0 diákja van, a 
csömödér i t e lephe lyen 
ebbő l két összevont osz-
tá lyban 2 6 - a n tanu lnak 
• Az 1 - 4 . osztályos diá-
kok het i egy órában ta-
nul ják az informatikát , ez 
va lamenny i te lephe lyen 
azonos 
• Az 5 - 6 . évfo lyamos ta-
nu lmány i e r e d m é n y ü k -
től függően heti egy, il-
letve két óra számítás-
technika ol tatásban ré-
szesülnek 
• A 7 - 8 . évfo lyamos ta-
nu lók heti számítástech-
nika óraszáma ugyan-
csak egy 

- Mind a négy telephelyün-
kön adott volt az a számítás-
technika oktatásához szüksé-
ges háttér, bár tény, hogy a 
csömödéri a legmodernebb -
ismerte el Nyakas István gu-
torföldi polgármester, az in-
tézményfenntartó társulás el-
nöke. - Az oktatás ̂ telepíté-
sével az utazási költségek je-
lentősen csökkennek. 

Csömödérben az újonnan 
előállt helyzet miatt ismét azon 
gondolkodnak, hogy a felnőtt-

oktatás keretében hasz- • 
nosítják a többmilliós 
gépparkot. Györfi Csa-
ba szerint konkrét ter-
vek nincsenek, keresik 
a potenciális együttmű-
ködő partnert. Mivel a 
szintén az iskola 
épületében kialakított 

könyvtár teleház jelleggel is 
működik, a községben élők 
sem mutatnak érdeklődést az 
eszközök használata iránt, így 
a modem géppark egyelőre ki-
használatlan marad. 
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Lentihez tartoznanak 
Iskolafenntartó társulást vált két kistelepülés 

Lenti (haa) - Zebecke és 
Kissziget önkormányzata 
ezentúl Lentivel együtt-
működve kívánja megol-
dani közoktatási felada-
tait; a feltételeket rögzítő 
társulási megállapodás 
megkötéséről tegnapi 
ülésén hozott döntést 
a lenti képviselő-testület. 

Mint az előterjesztő Hor-
váth László elmondta, nem 
Lenti indított kampányt azért, 
hogy a környező települések-
ről a városba hozzák az óvo-
dás és általános iskolás gye-
rekeket, épp ellenkezőleg: a 
két falu jelezte, hogy financiá-
lis problémák miatt intéz-
ményfenntartó társulást kíván 
váltani (Zebecke és Kissziget 
eddig a pákai iskola fenntartói 
közé tartozott). Míg Kollár 
Gyula képviselő azzal érvelt a 
javaslat ellen, hogy életképes-
ségüket vesztik el a kistelepü-
lések, ha lemondanak a saját 
iskoláról, Nógrádi László pol-

gármester válaszában jelezte: 
a falvak az állami fiskális po-
litika következtében jutnak i 
efféle szomorú döntésre, s 
Lentinek ebben a helyzetben 
segítő kezet kell nyújtania. A 
közgyűlési többség végül ál-
dását adta a társulási megálla- I 
podásra, azzal a kitétellel, 
hogy Zebecke és Kissziget 
szeptember elsejétől az állami 
normatíván felül havonta 11 
200 forintos hozzájárulást fi-
zet minden lentibe járó óvo-
dás és iskolás gyerek után. 

További különösebb vitát 
nem generáltak a napirendi 
pontok: a képviselők módosí-
tották az önkormányzat idei 
költségvetését (tekintettel el-
sősorban az állami támogatá- : 
sok változására), a bevételi i 
főösszeget 3,549 milliárd, a 
kiadásit 3,603 milliárd forint-
ban állapították meg. Felha-
talmazták továbbá a polgár-
mestert, hogy megállapodást 
kössön a Bázakerettye és Tér-
sége Polgárőr Egyesülettel. 
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Sötétek a csömödéri számítógépek képernyői 
Kihasználatlan Zala megye egyik legkorszerűbb informatika-tanterme 

Hetvenmillió forintért új 
könyvtárral, számítógépte-
remmel bővítették 2006-
ban a zalai Csömödér általá-
nos iskoláját. Ma már töb-
ben kétségbe vonják, szük-
ség volt-e ekkora beruhá-
zásra: három év alatt har-
madára csökkent az iskolá-
ban tanulók száma, így kong 
az ürességtől a tízmilliókért 
kialakított új részleg. 

Boda András Zalagerszeg 

Hiller István oktatási miniszter 
részvételével avatóünnepséget 
rendeztek a Zala megyei Csö-
mödéren 2006 szeptemberé-
ben, amikor átadták a hatszáz-
ötven lakosú falu iskolájának új 
szárnyát. A hatvan százalékban 
uniós, negyven százalékban ál-
lami forrásból, csaknem 70 mil-
lió forintért felépített és beren-
dezett új épületrészben társal-
gót, könyvtárat, valamint egy -
akkoriban a megyében legkor-
szerűbbnek tartott - informati-
ka-tantermet alakítottak ki. Ak-
kor egy emberként örült a falu, 
ma viszont többen is kétség-
be vonják, szükség volt-e ek-
kora beruházásra: intézmény-
átszervezés miatt ugyanis har-
madára csökkent a tanulók szá-
ma, s mindössze huszonhét al-
só tagozatos diák maradt az is-
kolában, így szinte teljesen ki-
használatlan a tízmilliókért lét-
rehozott részleg. 

- Régóta folyamatosan csök-

kent az iskola tanulóinak a szá-
ma, de a legnagyobb csapást 
az jelentette, hogy nem egé-
szen egy évvel az új épület-
szárny átadása után szigorítot-
ták a közoktatás finanszírozá-
si rendjét. Ennek következté-
ben olyannyira csökkent a nor-
matív támogatásunk, hogy ön-
állóan nem tudtuk tovább mű-
ködtetni az iskolát. Társulnunk 
kellett több közeli településsel, 
s a három kilométerre lévő Pá-
ka iskolájának tagintézménye 
lett a csömödéri. Az összevo-
nás nyomán 2007 szeptembe-
rétől már a pákai iskolában ta-
nultak a felső tagozatos diákok, 
nálunk csak az alsósok marad-
tak - foglalja össze az előzmé-
nyeket Győrfi Csaba, Csömö-
dér 2006 őszén megválasztott 
polgármestere. 

Az átszervezés ellenére a 
csömödéri iskolába még jó ide-
ig visszajártak a felsősök: Pákán 
ugyanis nem volt elég számító-
gép, így az informatikaórákat 
ott nem tudták megtartani. Fel-
vetődött emiatt, hogy átköltöz-
tetik a vadonatúj informatika-
tantermet Pákára, de végül ezt 
az ötletet elvetette a csömödé-
ri képviselő-testület. A két falu 
aztán különös, költséges meg-
oldást talált. A diákokat napon-
ta kisbusszal szállították Páká-
ról Csömödérre, amikor infor-
matikaórájuk volt - mindez pe-
dig egyes hírek szerint évente 
egymillió forintnál is többe ke-
rült. A drága buszozásnak az 
idén április elején vetettek vé-
get: pályázati pénzekből bőví-

tették, korszerűsítették a pákai 
számítástechnika-termet, így 
feleslegessé vált a két telepü-
lés közötti ingajárat fenntartá-
sa. Emiatt pedig április elejétől 
végleg elmaradtak a felsősök a 
csömödéri iskolából, az alsós 
tanulók pedig csupán hetente 

egyszer egy órára használják 
a géptermet. A polgármester 
szerint a könyvtár kihasznált-
sága sem sokkal jobb, vagyis a 
felsősök elmaradása óta kong 
az ürességtől a hetvenmillióért 
kialakított szárny. 

- Utólag persze könnyű 

okosnak lenni, de a történtek 
miatt több kérdés is megkerül-
hetetlen. Tényleg szükség volt 
ekkora beruházásra? Vajon mi-
ért nem látta az iskola akkori 
vezetője, hogy az intézmény-
ben jelentősen visszaesik a ta-
nulók száma, így túlzás hetven-
milliós fejlesztésbe kezdeni? -
veti fel Győrfi Csaba. 

Czigányné Pető Anikó, aki 
1999-től 2009-ig vezette a csö-
mödéri iskolát, s tagja a köz-
ség képviselő-testületének, azt 
mondja: 

- Még 2003-ban pályáztunk 
az iskolabővítésre, és 2005-ben 
nyertünk. Akkor pedig még 
csak sejteni sem lehetett, hogy 
az iskola társulásba kénysze-
rül, tagintézménnyé válik, és 
elveszíti felső tagozatát. Ezt 
alátámasztja, hogy a pályáza-
ti elbírálás szigorú procedúra, 
így ha bárki is veszélyben látta 
volna az iskola jövőjét, aligha 
nyerünk több tízmillió forintot. 
Meggyőződésem, hogy helye-
sen jártunk el, amikor pályáz-
tunk. A beruházás a diákok ér-
dekét szolgálta, a képzés szín-
vonalát javította, s talán éppen 
erre hivatkozva kellett volna a 
polgármesternek fajsúlyosabb 
szerepet kiharcolnia iskolánk-
nak a társulásban. 

A volt igazgató hangsúlyoz-
za: a kialakult helyzet ellenére 
nem igaz, hogy felesleges volt 
a fejlesztés. Szerinte a könyv-
tárat és az ott rendezett prog-
ramokat a falubeliek közül ma 
is sokan felkeresik, a számító-
gépteremben pedig reménye-

ik szerint hamarosan felnőtt-
képzést indítanak, vagyis nem 
sokáig lesz alacsony a létesít-
mény kihasználtsága. 

A történtek kapcsán megke-
restük az Oktatási Minisztériu-
mot, s azt kérdeztük: lehet-e 
bármiféle következménye an-
nak, hogy a pályázati pénzből 
kialakított könyvtárat és tan-
termet április eleje óta nem 
használják azok, akik számá-
ra létrehozták? A tárcánál - ar-
ra hivatkozva, hogy uniós pá-
lyázatról van szó - a Nemzeti 
Fejlesztési Ügynökséghez irá-
nyítottak, ahol lapunktól érte-
sültek a csömödéri esetről, így 
csak általános tájékoztatást ad-
tak. Mint megtudtuk, gyakor-
ta ellenőrzik azt, hogy a pá-
lyázati pénzeket, a támogatás-
ból kialakított létesítménye-
ket az előírások szerint hasz-
nálják-e. Szerződésszegés ese-
tén pedig mindig alapos vizs-
gálat és egyedi elbírálás nyo-
mán döntenek arról, hogy vis 
maior történt, vagy szándékos 
mulasztásról, gondatlanságról 
van-e szó, ami már büntetést 
von maga után. 

A falu polgármestere biztos 
abban, hogy nincs mitől tarta-
niuk. Úgy tudja, a szabályok 
csak azt írják elő, hogy leg-
alább öt évig működtetni kell 
a támogatásból létrehozott in-
tézményt. Ennek pedig sze-
rinte eleget tesznek, hiszen a 
könyvtár és az informatikate-
rem működik - azt pedig senki 
nem feszegeti, hogy milyen ki-
használtsággal. Fotó: Tóth Károly 
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IDÉN FELÚJÍTJÁK ÖVEGES JÓZSEF LAKÓHÁZÁT 

Csodák Palotája Pákán 
Idén felújítják Öveges József lakóházát Pákán. A település önkor-

mányzata pályázati támogatást nyert a beruházásra, mely befejeződ-
het november 5-ére, a Kossuth-díjas fizikus születésének 105. évfordu-
lójára. A híres professzornak nagy álma volt, hogy tudományos játék-
szobákat létesíthessen, ami 1995 őszén Budapesten, a Csodák Palotá-
jának megnyitásával valóra is vált. Lakóházának helyreállításával azon-
ban egy soha kl nem mondott vágy is beteljesedik, ugyanis az egyik he-
lyiségben egy tudományos szobát, egy Interaktív kiállítóteret Is kiala-
kítanak. így Pákának Is lesz - ha nem is akkora, mint a fővárosi, de min-
denképpen a hely szellemiségéhez illő - Csodák Palotája. 

Molnár László polgármesterrel 
beszélgettünk minderről, akivel -
az önkormányzati ciklus vége felé 
közeledve - a település fejlődését 
szolgáló beruházásokról és tervek-
ről is szót váltottunk. 

- Jelentős hitelállománnyal és 
működő tőke nélkül vágtunk bele 
a feladatokba a választást követő-
en. Az új képviselő-testületünknek 
valamint önkormányzatunknak 
legfontosabb dolga a gazdálkodás 
stabilizálása volt. 2007 második fe-
lére sikerült megteremteni a pénz-
ügyi egyensúlyt, sőt fejlesztésekre 
is tudtunk félre tenni, így 2008-
ban elindulhattak a munkálatok. 
Elsőként a sportház fűtés- és me-
legvízellátásának korszerűsítését 
valósítottuk meg kétmillió forint 
saját erőből. A művelődési házban 
öltözőket létesítettünk, valamint 
útjelző, útbaigazító táblákat he-
lyeztünk ki. 

Nagy eredménynek tartom, 
hogy sikerült úrrá lennünk azon a 
problémán, amit a dombokról lezú-
duló csapadék- és sárvíz okozott fo-
lyamatosan a településen. Egyrészt 
saját erőből, másrészt vis maior tá-
mogatásokból oldottuk meg a víz-
elvezető árkok rekonstrukcióját. 
Sajnos a helyreállítás szükségtelen 
kiadásokkal is járt. A befogadó 

- A rekonstrukcióra és a belső 
átalakításra pályázati úton össze-
sen 19 millió forintot nyertünk. Eb-
ből kétmillió forint a megyei köz-
gyűlés önerő támogatása. Öveges 
József szobáját az eredeti formá-
ban állítjuk helyre. Két berendezési 
tárgy, egy állóóra és egy, a pro-
fesszort fiatal tanárként ábrázoló 
festmény hiányzik. Ez utóbbit 
megkapjuk a családtól. A másik két 
szobában lesz egy-egy kiállítás a 
professzor által használt kísérleti 
eszközökből, illetve áthozzuk az is-
kolából a jelenlegi tárlat anyagát, 
valamint létesítünk egy tudomá-
nyos játékszobát, ahol az egysze-
rűbb fizikai kísérleteket a budapes-
ti Csodák Palotájához hasonlóan a 
látogatók is elvégezhetik. Molnár 
Sándor, Kanadába elszármazott 
díszpolgárunk elkészítette Öveges 
József fa mellszobrát, mely méltó 
helyére kerül a felújított épület-
ben. A kivitelezőt a közbeszerzési 
eljárás során választjuk ki. 

Molnár László 
Válicka patak a külterületen folyik, 
ám a patak és a belterület közötti 
árokszakaszokra nem lehetett pá-
lyázni. Kénytelenek voltunk önerő-
ből rendbe tenni az árkokat, hogy a 
faluba bezúduló víz „túloldalt" el is 
távozzon a válickába. A folytatás-
ban felújítottuk a tűzoltószertárt, 
valamint a dömeföldi és a pákai te-
metőkben lévő ravatalozók tető-
szerkezetét. 

Az önkormányzati ciklus egyik 
legnagyobb elvárása teljesült azzal, 
hogy az Öveges-ház felújítására pá-
lyázati támogatást nyert a tulajdo-
nos önkormányzat. 

nyer 

Interaktív kiállítótér lesz az Oveges-házban. 

Az Öveges-házhoz egy önkor-
mányzati fejlesztés is kapcsolódik. 
Az udvaron álló épületet felújítot-
tuk azzal a szándékkal, hogy helyet 
adjunk benne civil szervezeteink-
nek. A Páka Értékeiért Egyesület 
pedig pályázatot nyújtott be; egy 
főt szeretnénk foglalkoztatni, aki az 
önkormányzati tulajdonban lévő ci-
vil ház működtetését fogná össze. 

Idén az iskola nyílászáróinak egy 
része is megújul. A 20 millió helyett 
10 millió forint támogatást 
tek, ezért 
csökkentett 
tartalommal 
végzik el a 
kivitelezést, 
mely során a 
bejárati ajtó-
kat és a tan-
termek abla-
kait cserélik 
ki. A telepü-
lés a Lenti 
K is té rség 

Esőbeálló a művelődési ház mögött. 

Többcélú Tár-
sulása Baran-
golás a Kerka 
mentén elne-
vezésű turisz-
tikai projektjé-
ben is részt 
vett. A támo-
gatásnak kö-
szönhetően 

két esőbeállót létesítettek, egyet a 
dömeföldi tájháznál, egyet pedig a 
Háromszenteki kápolnánál. Pákán 
és Dömeföldén egy-egy informáci-
ós útbaigazító táblát is elhelyeztek. 

- A Zala Zöld Szíve Egyesülettel 
pályáztunk a bunkerek turisztikai 
hasznosítására 2008 őszén. Sajnos 
még nem tudtuk aláírni a támoga-
tási szerződést, így a pénz sem ér-
kezett meg. Mindazonáltal bízom 
benne, hogy mielőbb nekiállha-
tunk a beruházásnak. A kivitelei 
terveket az eredeti tervdokumen-
tációk alapján a Hadtörténeti Mú-
zeumban készítik. Különféle objek-
tumok, mint például a lövészárok, 
latrina, óvóhely és géppuskafészek 
lesznek helyreállítva. Létesül egy 
tanösvény is, amely táblákon mu-

tatja be a határvédelmi rendszer, a 
magyar Maginot-vonal működé-
sét, amit páncéltörő ágyúk, gép-
puskák makettjeivel is illusztrálunk 
majd. A bunkerek felújítását egy 
nagyszabású rendezvénnyel sze-
retnénk „világra szólóan" megün-
nepelni, mivel az ország egész te-
rületéről várunk majd ide látoga-
tókat. Az ünnepség egyik látvá-
nyos programelemeként harci be-
mutatót tervezünk, amit katonai 
alakulatok „adnának elő". 

Molnár László elmondta, szeret-
nék felújítani a művelődési ház 
vizesblokkját, valamint felújítanák 
a ravatalozót a temetőben támo-
gatás segítségével, de jelenleg 
nincs ilyen célra pályázati kiírás. A 
munka mellett a kikapcsolódásra is 
odafigyel az önkormányzat a szo-
kásos közösségi programok meg-
tartásával. Idén a Háromszenteki 
búcsú programját a Lenti Művelő-
dési Központtal közösen rendezik, 
így színesebb programkínálat várja 
majd az érdeklődőket a nagy ha-
gyományokkal bíró vallási és csalá-
di ünnepen. 

Antal Lívia 



Közösségi ház Pákán 
Gyuricza Ferenc 
gyuriaa.ferenc@zalaihirlap.hu 

A hitélethez kapcsolódó te-
vékenységek mellett egyéb 
társadalmi célokat is szolgál az 
a közösségi ház, amelyet a kö-
zelmúltban szentelt fel Pákán 
dr. Veres András, a szombat-
helyi egyházmegye főpászto-
ra. Az épületet húszmillió fo-
rintos költséggel alakították ki. 

A közösségi ház megépíté-
sét elsősorban az tette szüksé-
gessé, hogy a plébánia mére-
ténél és belső elrendezésénél 
fogva nem volt alkalmas tár-
sas összejövetelek megtartá-
sára, hiszen az voltaképen 
nem több, mint egy lakás -
mondta lapunknak Kiss Lász-
ló plébános, aki azt is hozzá-
tette, az elmúlt években a tele-
pülésen több olyan csoport is 
formálódott, amelynek igé-
nyei indokolták a beruházást. 
Ezeknek nagyobb térre, tága-
sabb teremre volt szükségük, 
ezért döntöttek a közösségi 
ház megépítése mellett. 

- Ezeknek a közösségek-
nek a tagjai rendszeresen talál-
kozni kívánnak egymással, így 
elengedhetetlen volt a beruhá-
zás - folytatta a plébános. -
Az épület kialakításánál a 
praktikus szempontokat vet-
tük figyelembe, így nemcsak 
egy nagy terem és egy vizes-
blokk került kialakításra, de 
egy irodahelyiség is, ahol a hi-
vatalos ügyeket is tudjuk ren-
dezni. Mindez húszmillió 
forintba került, amelynek kö-
rülbelül a felét a püspökség jó-

voltából, egyházmegyei támo-
gatásból tudták biztosítani, a , 
többit pedig a hívek adakozá-
sából tettük hozzá. 

A község polgármestere, I 
Molnár László szerint mint- 1 

egy nyolc-tíz évvel ezelőtt 
egyszer már felmerült annak I 
lehetősége, hogy a volt általá-
nos iskola épületét visszakap-
ja tulajdonba az egyház, ám 
akkor arra nem került sor. Az 
önkormányzat ugyancsak 
szorgalmazta a beruházás öt-
letét - bár anyagilag ezúttal 
nem tudott hozzájárulni an-
nak megvalósításához ám a 
helyi lakosok az adakozás 
mellett tevőlegesen is részt 
vettek a munkálatokban. 

- Szeretnénk programok-
kal megtölteni a közösségi há-
zat - folytatta Kiss László. -
Június 13-án Plébánosok a 
káplánokért, káplánok a plé-
bánosokért címmel egy olyan 1 
imanapot tartunk, amelyen dr. i 
Veres András püspök atya ve- 1 
zetésével a szombathelyi egy-
házmegye valamennyi plébá-
nosa és káplánja részt vesz. A 
helyi nyugdíjasokból álló kö-
zösség ugyancsak bejelentet-
te már igényét az épület hasz-
nálatára, de szeretnénk a gyer-
mekek számára is különböző ] 
programokat, játékokat, ve-
télkedőket szervezni. Emel- 1 
lett van egy hosszabb távú ter- i 
vünk is, szeretnénk ősztől egy 
társastánc-tanfolyamot bein-
dítani, amelyet némi illem tan-
ismerettel egészítenénk ki, hi-
szen a fiatalságnak mind a 
kettőre nagy szüksége lenne. 

Z /J. te/O IS.J fiocUat 
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Lenti és Vidéke 2010. május 

Németországban jártak a pákai iskolások 
A Comenius projekt kereté-

ben pákai iskolás csoport 
jutott el a közelmúltban a né-
metországi Wesendorfba. Az 
egészséges ételek megismeré-
sét, a mozgás és a szabadidő 
tartalmas eltöltését megcélzó 
és megvalósító program kap-
csolódott a helyi iskola hetve-
nedik születésnapjához, me-
lyet különböző rendezvények-
kel ünnepeltek meg a résztve-
vők. Az alábbiakban Mészáros 
Tekla hetedik osztályos tanuló 
„útinaplójából" idézünk fel 
részleteket, amelyből megtud-
hatjuk, hogyan is teltek a pá-
kaiak napjai: 

„Amikor elindult a busz, 
nagyon izgultunk, hogy mi-
lyen lesz majd az ismeretlen 
országban, ismeretlen embe-
rek között. Mire odaértünk, 
szerencsére már sokkal kevés-
bé izgultunk, de lehet, hogy ez 
annak is köszönhető, hogy az 
utazás kellemes volt és mi, gye-
rekek jól megértettük egy-
mást... Később tanórákra kel-

lett mennünk a vendéglátó 
gyerekkel. Az órákon mi is fi-
gyeltünk és próbáltuk kiderí-
teni, hogy miről tanulnak. Az 
órák után mindenki hazament 
az őt vendégül látó német csa-
ládhoz. Másnap az iskolában 
ünnepség volt. Méghozzá nem 
is akármilyen, hiszen az iskola 
most ünnepelte hetvenedik 
születésnapját. Rengeteg érde-
kes műsort láttunk. Volt, aki 
énekelt, volt, aki verset mon-
dott. Meginterjúvolták a régi 
igazgatót, iskolatitkárt, tanító 
nénit, még a kapust is. Találós 
kérdéseket tettek fel nekik, és 
öt kérdésre három másodper-
cen belül kellett válaszolniuk. 
Mi énekkel köszöntöttük az 
iskolát...Szombaton sportnap 
volt. Először labdajátékokat ját-
szottunk, majd két csapatra 
osztottak minket. A feladat az 
volt, hogy kaptunk egy labdát, 
amit el kellett hajítani és ahol 
leesett onnan kellett a követke-
zőnek tovább dobnia. Volt aki-
nek ez a feladat nagyon jól 

Résztvettek a vendéglátók sportnapján is. 
ment, de volt olyan is, aki az 
árokba dobta a labdát...A vasár-
napot mindenki a családdal 
töltötte. Mi egy vidámparkba 
mentünk, aminek a neve: Erste 
Park, és Uetzében található. 
Nagyon jó volt és sok dolgot ki 
is próbáltunk. Egyik délután 
elmentünk Braunschweigbe. 
Ott is két csoportra oszlot-
tunk; az egyik csoport várost 
nézni ment, a másik pedig vá-
sárolni egy hatalmas bevásárló 
központba, amint Árkádnak 
hívnak. Az épület eleje egy ha-
talmas kastélyra emlékeztetett. 
Mondták, tippeljük meg, hogy 
hány éves, mi magyarok több, 

mint száz évesnek ítéltük, pe-
dig kiderült, hogy csak egy 
éves...A hazautazáskor először 
a litván fiatalok indultak el. 
Rengetegen sírtak a búcsúzás 
pillanatától meghatódva. Előt-
te nem is gondoltam volna, 
hogy ekkora barátság született 
köztünk, csak akkor, amikor 
megláttam a mi buszunkat is... 
Szerintem ez az út mindenki-
nek kellemes élmény volt, 
örök emlék és már alig várjuk 
azt a napot, amikor meglátjuk 
a német buszt, ami azokat hoz-
za magával, akiket ennyire 
megszerettünk és a szívünkbe 
zártunk!" 
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Borban az igazság... 
FŐZŐVERSENY Tizenhat csapat gondoskodott a jelenlévők megvendégeléséről 

Páka (gyf) - A lenti kistér-
ség egyik legnagyobb 
rendezvényévé nőtte ki 
magát a Háromszenteki-
kápolnánál megtartott bú-
csú, amelyen a délutáni 
esőzés ellenére is több 
százan vettek részt tegnap. 

A program a kora délelőtti 
főzőversennyel kezdetét vet-
te, hogy a rendezvényre érke-
zőket meg tudják vendégelni. 
A főzésben 16 csapat jeleske-
dett, köztük a Varga Lajos ve-
zette baráti társaság Lentiből. 

- Gulyást mindenki tud 
főzni, mi egy kis különleges-
séggel készültünk - mondta 
Németh Gyula, a csapat egyik 
tagja. - Szőrös marhalábszár 
volt az alapanyag, amit titkos 
recept alapján készítünk el. 
Ilyen ízletes ételt rajtunk kívül 
senki nem tud majd kínálni. 

A fiatalok még egy fontos 
jelenségre hívták fel a figyel-
met, eszerint borban az igaz-
ság, sörben a szabadság, a víz-
ben pedig baktériumok van-

a. 
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u 
-o 

A Varga Lajos vezette, lenti baráti társaságból verbuválódott csapat marhalábszárból készített ételt 

nak. Ezért aztán a marhaláb-
szár mellé csakis jó pákai 
borokat, esetleg kellően lehű-
tött sört ajánlottak. 

- Évről évre egyre na-
gyobb az érdeklődés a három-
szenteki búcsú iránt, ami egy-
ben a helyi és környékbeli ci-
vil szervezeteknek is bemu-
tatkozási lehetőséget teremt -

Bemutatkozási 
lehetőség civil 
szervezeteknek 

mondta Molnár László pol-
gármester. - Már maga a fő-
zőverseny is rengeteg érdek-
lődőt vonz, soha ennyien nem 
jelentkeztek rá, mint az idén, 
de az igazi tömeget a szentmi-
sére, valamint a délutáni kul-
turális műsorra várjuk. 

Ez utóbbit ugyan az esőzés 
némileg megzavarta, ám a 
program végül jól sikerült. 
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TAMOGATASI SZERZODES A KERKA VÖLGYEBEN 
•• • r Vizek hatan, dombok olen 

A vadvízi evezés szerelmeseinek minden bizonnyal kedvező hír, 
hogy hamarosan megkezdődhet a Mura és a Kerka vízi turisztikai 
hasznosítása, mely során raftingbázis, kikötők, csónakházak és a 
hozzájuk tartozó pihenők épülnek meg a folyók mellett. A fejlesztés 
mindazonáltal annak a 22 településnek érdekeit is szolgálja, melyek 
konzorciumi partnerségben pályázatot nyújtottak be az aktív turisz-
tikai fejlesztések megvalósítására. 

A pályázat sikerrel járt. Tóth Gá-
bor, a Nyugat-Dunántúli Regionális 
Fejlesztési ügynökség program-
végrehajtási igazgatója és Dávid 
István, a Kerka Menti Települések 
Szövetségének elnöke a kö-
zelmúltban aláírta a 144,6 millió 
forintos összköltségű beruházás 
több mint 120 millió forint össze-
gű uniós támogatási szerződését. 

A „Vizek hátán, dombok ölén, 
bunkerek mélyén" - Innovatív ak-
tív turisztikai fejlesztések Zala Zöld 
Szívében című projektben több 
célt határoztak meg a település-
partnerek a térség idegenforgalmi 
versenyképességének megerősí-
tése érdekében 

A Rockenbauer Pál Dél-dunán-
túli Kék Túra útvonalon, és a tér-

ségi jelentőségű Papp Simon Ola-
jos Körúton kilátókat, tematikus 
tanösvényeket, menedékházakat, 
szabadidőparkokat létesítenek in-
formációs táblákkal ellátva. Nem-
zetközi érdeklődésre is számot 
tartó vonzerő a dél-magyarorszá-
gi bunkerrendszer, ezért azokat 
látogathatóvá teszik, az úgyneve-
zett geocaching (navigációs, tájé-
kozódási tevékenység) keretében 
turisztikai attrakcióvá formálják. 

A vízi túrázás már elindult 
ugyan a Murán és a Kerkán, az 
infrastrukturális háttér megte-
remtése mellett szükség van ide-
genforgalomi szakemberekre. Mi-
vel kevés az olyan ember, aki 
nyelvismerettel, túravezetői is-
merettel rendelkezik - különösen 
a murai vízi túrázással kapcsolat-
ban ezért a beruházások hasz-
nosulásának minél nagyobb el-
érése érdekében képzést szer-
veznek túravezetői, nyelvi és vízi 
túravezetői oktatás formájában. 

A projekt megvalósítása során 
a létrejövő kínálati elemek mar-
ketingjére is hangsúlyt helyez-
nek, így honlap és kiadvány ké-
szül a vidék népszerűsítése, a lá-
togatók információkkal való ellá-
tása érdekében. 



Új metódus szerint 

Az összegyűlt leletanyagból Pákán rendeztek kiállítást 

Páka (gyf) - Az összegyűj-
tött képanyag gazdagságát 
emelte ki legfőbb érték-
ként a jubileumi, huszadik 
szlovén-magyar levéltáros 
kutatótábor tegnapi záró-
rendezvényén a hatnapos 
szakmai munka koordi-
nátora, Paksy Zoltán. 

A leletanyagból Pákán ren-
deztek ideiglenes kiállítást. 

A Zala Megyei Levéltár 
munkatársa elmondta: Ma-
gyarországon ezúttal kevés 
olyan lelet került elő, ami le-

véltárosi szempontból érdekes 
lehet, ez a tábor jövője szem-
pontjából is figyelmeztető. 

- Célszerűbb lenne olyan 
településeket választanunk, 
ahol van helytörténeti gyűjte-
mény vagy élnek olyan sze-
mélyek, akik maguk is foglal-
koztak a régi iratok összegyűj-
tésével - mondta a főlevéltá-
ros. - Szlovéniában már e 
metódus szerint dolgoztunk, s 
két helyen is nagyon értékes 
anyagra bukkantunk. A pákai 
kiállítást is jórészt ebből tudtuk 
összeállítani. 
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Kutatótábor huszadszor 
i 

Páka (gyf) - Huszadik ál-
lomásához érkezett az 
1 9 9 1 - b e n útjára indított 
levéltáros kutatótábor so-
rozata. A sz lovén-magyar 
közös program ezúttal 
h á r o m zalai és egy m u r a -
vidéki te lepülésen zajlik. 

A munkálatok magyaror-
szági központja Páka lesz, ám 
miután két évvel ezelőtt ezt 
a települést már feltérképez-
ték, így a kutatás valójában a 
szomszédos Csömödérben, 
Ortaházán és Kányaváron tör-
ténik. A muravidéki partner-
településnek a részben ma-
gyarok lakta Bántornyát, 
vagyis Turniscét választották. 
A korábbi évekhez képest vál-

A diákok nagy kedvvel vesz-
nek részt a kutatótáborban 

tozás, hogy egy uniós pályá-
zatnak köszönhetően immár 
nem 12, hanem 20 középis-
kolás diák vehet részt a mun-

kában, illetve ősszel egy kon- ] 
ferenciát is tartanak. i 

A kutatótábor feladatait a i 
tegnapi ünnepélyes megnyitón i 
a Zala Megyei Levéltár mun-
katársa, Paksy Zoltán határoz-
ta meg, aki elmondta, a törté-
nelmi értékkel bíró régi iratok 
összegyűjtését, a kutatás alá 
vont települések életének 
megismerését tűzték ki célul. 
A rendezvényen jelen lévő dr. 
Göncz László, a szlovén parla-
ment magyar nemzetiségi kép-
viselője - aki a kezdetektől ott 
bábáskodott a tábor felett -
meg is jegyezte: a munkában 
egykor részt vett diákok közül 
többen ma már történészként, 
levéltárosként, illetve muzeo-
lógusként dolgoznak. 
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Lapok Varga őrvezetőtől 
DOKUMENTUM Kevesebb a lelet, de ugyanolyan ér tékesek 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Páka, Turnisce - A koráb-
bi évek le letanyagához 
képest kevesebb doku-
m e n t u m o t sikerült a szlo-
v é n - m a g y a r levéltáros 
kutatótábor résztvevői-
nek összegyűjteniük, 
m é g s e m csalódottak. 

Az éppen két évtizedes 
múltra visszatekintő levéltá-
ros kutatótábor legfontosabb 
konklúzióinak egyike éppen 
ezért talán az lehetne, hogy a 
munkát a lehető legjobbkor 
kezdték el annak idején, hi-
szen a kilencvenes években a 

Visszaadják 
a dokumentumokat 
a tulajdonosoknak 

határ menti zalai, vasi és mura-
vidéki falvakban még jócskán 
akadtak olyan lakott épületek, 
melyek padlásán vagy pincé-
jében számos értékes irat rej-
tőzött. Az azóta eltelt két évti-
zed azonban e tekintetben is 
gyökeres változást hozott, így 
a kutatótábor résztvevői több-
nyire elbeszélésekből, az adat-
közlők személyes élményei-
ből vonhattak le következteté-
seket a XX. századról. 

- Ezek a beszámolók levél-
táros szempontból nem érté-
kelhetőek - mondta a tábor 
vezetője, Paksy Zoltán. - A 
diákok viszont nagyon él-
vezték a hallottakat, ezért 
mindenképpen hasznosnak 
mondható a tábor. A magyar-
országi falvakban, Csömö-
dérben, Kányavárban, Orta-
házán, valamint Páka döme-
földi településrészén eltöltött 
három nap tapasztalata ez, s 

A lapon Varga András őrvezető kíván kellemes karácsonyt szüleinek a fogságból 1944. december 8-án 

bízunk abban, hogy a szlové-
niai Turniscén a kutatás ered-
ményesebb lesz. 

Azért nem teljesen üres 
kézzel kellett a hídfőállásukat 

rút, majd fogságba esett, így 
1939-től 1948-ig volt távol az 
otthonától - folytatta Bartos 
Róbert szombathelyi levéltá-
ros. - Az általa hazaküldött le-

HOLNAP KIÁLLÍTÁS PÁKÁN 

A kutatótáborban fellelt 
korabeli d o k u m e n t u m o k -
ból kedd délután négy 
órakor a pákai kultúrház-
ban rendeznek kiállítást. 
Az iratokat és fotókat ezt 
követően mind hazánk-
ban, mind Szlovéniában 
visszaadják a tu la jdono-
saiknak, hiszen - mint azt 

a Maribori Területi Levél-
tár munkatársa, Söveges 
Gordana e lmondta a 
szomszédos országban is 
változott a jogszabály, 
így már ott s e m kötelesek 
az ál lampolgárok a levél-
tárosi szempontból érté-
kes d o k u m e n t u m o k a t be-
szolgáltatni. 

áthelyezniük Muravidékre, 
Dömeföldén például egy volt 
háborús katona teljes levele-
zése került elő. 

- Varga András őrvezető 
végigharcolta a II. világhábo-

velezőlapok több szempont-
ból is érdekesek. Egyrészt 
rajzaival díszítette azokat, il-
letve sokkal közlékenyebb 
volt, részletesebben beszá-
molt a vele történt esemé-

nyekről, mint azt megszoktuk. 
A kutatótábor munkájába 

már nemcsak középiskolások, 
hanem a Pannon Egyetem tör-
ténész hallgatói is bekapcso-
lódtak, akik levéltáros szak-
irányt választottak. Ezt egy 
európai uniós pályázat tette 
lehetővé - akárcsak a létszám 
kibővítését - , s mint azt a le-
véltáros szakemberek mond-
ják: a jövőben ezt a metódust 
szeretnék folytatni. 

- Megörültem a lehetőség-
nek, amikor a tanszékvezetőm 
megkeresett a kutatótábor ötle-
tével - mondta Szép Renáta. -
Nyaranta, amikor a nagyszü-
leimnél voltam, számomra a 
legnagyobb élményt a padlá-
son való kutatás jelentette. 
Most ugyanez a feladatunk, rá-
adásul az egyetemen a mód-
szertan során nem is foglalko-
zunk ilyen jellegű kutatással, 
hiszen a levéltári munka a már 
begyűjtött anyagok rendszere-
zéséből és feldolgozásából áll. 
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Tanulságos rezervátumi túra 

21 kilométer gyaloglás után pihentető volt az erdei kisvonat 

aaHLUP-ÓSÍIÓMKIÓU 

LŐRINCZ SÁNDOR 
• eszak.zala@zalaihirlap.hu 
i 

Páka- A Genea Természet- és 
! Környezetvédelmi Egyesület 
• által szervezett tájbejárás-so-

rozat nyolcadik programján a 
vétyemi erdőrezervátumban 
jártak érdeklődők. A kánikula 
miatt ugyan néhány jelentke-

- ző az utolsó pillanatban meg-
- gondolta magát, de végül így 
- is 44 mindenre elszánt termé-
- szetbarát vágott neki a 21 ki-
, lométeres távnak - Páka, Há-
- romszentek kápolna, Csok-
- mai erdő, Vétyem puszta, Er-

dőrezervátum, Maróci-hegy, 
Lispeszentadorján, Olajos 
emlékmű, Bázakerettye útvo-

nalon. Zárásként pedig még 
erdei vonatozás is várt a csa-
patra! Az egész napos túra 
rengeteg ismerettel és él-
ménnyel ajándékozta meg a 
résztvevőket, s visszanézve 
elmondható: utóbbiakért cse-

rébe a fáradtság nem is volt 
túlzottan nagy ár. 

A következő túrán, augusz-
tus 28-án újra Bázakerettye a 
cél, ahol a hazai olajbányá-
szat történetének megismeré-
se után fürdés következik. i 

Z U - telő jti ltu\ 16 
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Mindenkit zavar valaki, valami? 
- Mi van veletek emberek? 

Se a Kossuth utcára, se a 
sportcsarnokhoz, se a parkok-
ba semmi rendezvényt? Hát 
ebben a városban mindenkit 
zavar valaki, vagy valami? Ne 
a tévé előtt ülj, hanem menj le 
te is a lakásból és beszélgess 
az emberekkel. Vagy fáradtan 
feküdj le és akkor nem zavar a 
zene. (0630-851-7843) 

- Kedves Stadion és Ber-
zsenyi utca lakója! Míg egye-
sek a kényelmes ágyukban ál-
matlanul forgolódtak a zene 
miatt, mások házát elvitte a 
víz, pl. Böcs községben, akik 
számára szervezték a segély-
koncertet! Néha talán lehet-
nénk tekintettel másokra is... 
Egy fellépő (0620-255-5989) 

- Elvtársak! Nehezen érthe-
tő? Konyec! (0620-568-0425) 

- Eötvös intézet szerint a 
pártok választási kampányaik/ 
döntő részét láthatatlan, illeg 
lis és gyaníthatóan korrupuaíós 
eredetű forrásokból finanszí-
rozták, tehát̂  bűncselekményt 
követtek el. Ok nem bűnöaők? 

És ők alkotják a törvényeinket? 
Nekik nem vonják be a fegyve-
reiket? Ja, a mentelmi jog védi 
őket 20 éve. (0630-649-5904) 

- Kinek okoz kárt, aki nem 
kapcsolja be a biztonsági 
övét? És kinek okoz kárt, aki a 
gödröket nem javíttatja meg 
üzemanyagok adómilliárdjai-
ból? (0630-649-5904) 

- Veszélyesebbek lettek a 
biciklisek cikkre reagálva: 
Nem lenne annyi baleset, ha 
lennének rendes kerékpárutak. 
Akkor a munkahelyekre, gye-
rekeink az iskolába is bicikli-
vel mehetnének, nem lenne 
annyi autó a városban sem, a 
környezetszennyezésről nem 
is beszélve. Jó lenne, ha a vá-
rosvezetők ezen végre elgon-
dolkoznának és végre csele-
kedngnek~~sáját bTztensiíguk, 

legfőképp gyerekeink 
'tonsága érdekében! (0620-
272-7540) 

- Reméljük az elszámoltatá-
si kormánybiztos a pákai ön-
kormányzatot is elszámoltatja! 
Van miért... (0630-460-8159) 
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Sajátot akarnak 
ALÁÍRÁSGYŰJTÉS Helyi pedagógusok tanítsák a helyi gyerekeket 

Néhány nap alatt mintegy ötven aláírás gyűlt össze - mutatja Győrfi Csaba polgármester 

GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Csömödér (gyf) - M i n d e n 
lehetséges eszközt igény-
be vesz a zalai község ön-
kormányzata , hogy m e g -
tartsa á l ta lános iskoláját. 
Most é p p e n aláírásgyűj-
tésbe fogták a fa luban, 
azt szeretnék elérni, hogy 
a helyi gyerekeket helyi 
pedagógusok tanítsák. 

Az előzmények 2007-ig 
nyúlnak vissza, amikor a pá-
kai, a gutorföldei, a novai és a 
csömödéri általános iskolából 
és óvodából egy mikrotérségi 
intézményt hoztak létre. A pá-
kai központtal működő Öve-
ges József Közép-zalai Alta-
lános Iskola és Óvodának 
kezdetben 15 település volt a 
fenntartója, ám a társulásból 
az elmúlt évek során többen is 
kiléptek. Közben a gyerme-

kek száma is változott, csak a 
létszámot nézve akár a telep-
helyek bezárására is sor kerül-
hetne. 

- Ezt szeretnénk minden-
képpen elkerülni - mondta 
Győrfi Csaba polgármester. -
Minden erőnkkel azon va-
gyunk, hogy a finan-
szírozás költségeit elő 
tudjuk teremteni. Bí-
zunk abban, hogy az 
új kormány komolyan 
gondolja azt, amiről a 
fideszes képviselők a 
választás előtt beszél-
tek, s valóban biztosí-
tani tudják, hogy legalább al-
só tagozatos iskolák működ-
jenek a községekben. 

Amíg ez bekövetkezik, ad-
dig átvállalják a pluszterheket 
- erősítette meg a polgármes-
ter által mondottakat egy kép-
viselő-testületi tag. Csömö-
dérben jelenleg éves szinten 
12 millió forintot meghaladó 

összeggel járulnak hozzá a 
közös intézmény működteté-
séhez. A településen azt is 
szeretnék elérni, hogy a falu-
beli gyerekeket helyi pedagó-
gusok tanítsák - úgy gondol-
ják pedagógiai szempontból 
előnyösebb, ha olyan tanító 

Ötletszinten sem merült fel 
a telephely-iskola 

esetleges bezárása 

foglalkozik a gyerekekkel, 
akiket jobban ismernek - en-
nek érdekében aláírásgyűjtés-
be kezdtek. Győrfi Csaba mu-
tatja az ívet, annak ellenére 
közel ötvenen látták el a kéz-
jegyükkel, hogy a következő 
tanévben mindössze 22 gyer-
mek jár majd a csömödéri 
iskolába. Az egyik példányt 

Huszonkét 
tanuló 
• A korabeli iratok sze-
rint Csömödérnek a 
XIX. szzáad végéig n e m 
volt önál ló iskolája, a 
gyerekek a szomszé-
dos Pákára jártak ta-
nulni 
• Az első iskolaépüle-
tet 1 8 9 5 - b e n emel ték 
a faluban, a jelenlegi 
általános iskolát 1 9 7 4 -
ben építették 
• Az időközben Gárdo-
nyi Géza nevét felvett 
in tézmény önállósága 
h á r o m éve szűnt meg. 
• Az Öveges József Kö-
zép-zalai Altalános Is-
kola és Óvodának je-
lenleg mintegy 3 5 0 
diákja van, a csömödéri 
telephelyen szeptem-
bertől két összevont 
osztályban várhatóan 
22 -en tanulnak majd 

az intézményfenntartó társu-
lás elnökének, egy másikat 
az iskola igazgatójának juttat-
tak el. 

Az intézményfenntartó tár-
sulás elnöke, Nyakas István 
gutorföldei polgármester sze-
rint még ötletszinten sem me-
_ _ _ rült fel bármely telep-

hely bezasára. ez a 
társulási megállapo-
dás vonatkozó pont-
jai miatt konszenzus 
hiányában nem is len-
ne megvalósítható. 
Arról viszont, hogy a 
csömödéri gyereke-

ket kik tanítják, a tantárgyfel-
osztásért felelős intézmény-
vezető hivatott dönteni, aki 
nyilván ezt a kérést is figye-
lembe fogja venni - egyéb 
szempontok mellett. 

további képek, információk 

zalaihírlap 
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Levéltári tábor Pakan 
/ 

Hc 

a i g y A 
- y i 

A fronton készült levelezőlap. 

XX. alkalommal tartottak 
a Z«/a Megyei Levéltár szer-
vezésében kutatótábort 
kán. Paksi Zoltán főlevéltá-
rossal a szép múltú tábor ha-
gyományairól beszélgettünk. 

- Nemzetközi a táborunk, 
melyet szi'ovén-magyar együtt-
működés kerekében kezd-
tünk el éppen hús/7 évvel 
ezelőtt. A programban kcö-
zépiskolás diákok vesznek 
részt, ilyenkor mindkét or-
szágban kiválasztunk egy-egy 
települést, ahol a diákok ku-
tatómunkát végeznek, első-
sorban a helyi fennmaradt 
írásos emlékekre koncentrál-
va. Az idén annyiban spe-
ciális a helyzetünk, hogy 
uniós forrásokat is sikerült 
szereznünk a működéshez, 
húsz diák vehet részt a prog-
ramon, és jobb felszereléssel 
dolgozhatunk. 

Milyen módszerrel 
dolgoznak? 

- Nagyon egyszerűen, vé-
gigjárjuk az egész falut, be-
kopogunk a házakhoz és régi 
dokumentumok meglétéről 
kutakodunk. 

- Mi jelenti egy ilyen 
tábor sikerét? 

- Természetesen az, hogy 
milyen anyagokat találunk, 

hiszen ezek az iratok ma-
gánszemélyeknél találhatók 
és nem kerülnek be a levél-
tárakba. Most is a második 
világháborús levelezések tet-
ték ki az anyagok nagyobb 
hányadát, két családtól is 
kaptunk levelezőlapokat, 
olyat is, amelyet kézzel raj-
zolt a katona, 

- Hogyan értékeli szlo-
véniai együttműködésüket? 

- Mindenképpen példaér-
tékű, mind a projektben, 
mind a szervezésben teljes 
támogatással részt vesznek, 
sőt magánúton a diákok kö-
zött barátságok és már szerel-
mek is szövődtek. Egyébként 
az idén Turniscsén, magyarul 
Bántornyán voltunk kutatás 
céljából. 

A Önkormányzati Minisz-
térium által kiírt, húszmillió 
forintot kitevő pályázat ré-
szeként az összeg felét, tíz-
mill ió forintot nyert a pákai 
önkormányzat az iskolai fel-
újítási munkálatokra. 

- Ha nem is a teljes ter-
vünket, de annak jórészét 
meg tudjuk valósítani a pénz-
ből. - egészíti ki a tudnivaló-
kat a beruházásról Molnár 
László polgármester. - A tan-
termeknél, a folyosókon és a 
főbejáratnál kicserélhetjük a 
nyílászárókat. 

- Hány tanulójuk van? 
- Százhatvannyolc gyer-

mek jár ide és ezért is tar-
tottuk fontosnak folytatni a 
korábban elkezdett fűtésre-
konstrukciót, melynek része 
a most fo lyó munka. Az ön-
erőt terveztük, az ÁFA-t, két 
és fél millió forintot kell 
majd befizetnünk. 

- Igen szép, érdekes 
megoldású az iskola előtti 
bnszváró. 

- Ezt önerőből oldottuk 
meg érdekességét az adja, 
hogy a járda fö lé esik, „lelátó-
szerű", így helyet is lehet 
foglalni és a járókelőket sem 
zavarják a várakozók. 

-dj-



Saját faanyagból 
Szűk volt a hely, féltetős esőbállót készíttetett az önkormányzat 

Régi kívánság teljesült végre a buszváró elkészültével 

Páka (gyf) - Saját költség-
vetése terhére, több 
százezer forintos ráfordí-
tással építtetett esőbeál-
lót az Ifjúság úton talál-
ható buszmegállóhoz a 
község önkormányzata. 

Minderről Molnár László 
polgármester számolt be la-
punknak, aki azt is hozzátette, 
már korábban tervezték a 
beruházást, ám a hely adottsá-
gai miatt egyedi, egészen sa-
játos műszaki megoldást kel-
lett alkalmazni, ehhez pedig 
szakszerű mérnöki segítségre 
volt szükség. 

- Nagyon szűk hely állt 
csak rendelkezésre, hiszen a 
buszmegállóöböl, illeve az is-

Mérnöki segítségre 
is szükségük volt 

t a megoldáshoz 

i kola kerítése között húzódik a 
járda, így oda a hagyományos 
bódészerű építmény elkép-
zelhetetlen lett volna - mond-
ta a község vezetője. - A la-
kosság részéről ugyanakkor 
folyamatosan jelentkezett az 
igény az esőbeálló kialakítá-

sára. Végül egy féltetős 
megoldást alkalmaztunk, va-
gyis a járdán való közlekedést 
sem akadályozzuk, és az álta-
lános iskola udvarából sem 
kellett nagyobb területet 
igénybe venni. 

A polgármester hozzátette: 
a költségek csökkentése miatt 
az esőbeállóhoz saját tulajdo-
nukat képező faanyagot hasz-
náltak fel, ennek ellenére több 
százezer forintba került a 
beruházás. 

2 7 / 2 o i o < c u ^ f u / X ^ ij^I^L 



Csökkentett műszaki tartalommal 
Páka (gyf) - Valamivel több 
mint 12 millió forintot fordít 
az általános iskola nyílászá-
róinak cseréjére az épület 
tulajdonjogával rendelkező 
négy önkormányzat. A mun-
kálatok a napokban fejeződ-
nek be. Erről a gesztor telepü-
lés polgármestere, Molnár 
László számolt be, aki azt is 
elmondta: az iskolafelújítási 
program keretében nyújtottak 
be pályázatot. 

- Ortaháza, Kányavár és 
Pördefölde községekkel kö-
zösen igényeltünk húszmillió 
forintot, amelyhez ötmillió 
forintot rendeltünk volna saját 
erőből - részletezte Molnár 
László. - Az eredeti tervünk 
szerint a most harmincéves 
épületen az összes nyílászárót 
szerettük volna kicserélni, ar-
ra ugyanis az évtizedek alatt 
még nem került sor. A pályá-
zaton azonban csak tízmillió 

forintot nyertünk, ezért le kel-
lett csökkenteni a műszaki 
tartalmat. A rendelkezésünk-
re álló pénz végül arra lett ele-
gendő, hogy a bejárati ajtókat, 
valamint a tantermek ablakait 
(összesen 41 darabot) cserél-
jünk ki. 

Molnár László hozzátette: 
abban bíznak, hogy a pályá-
zatnak a jövőben lesz folyta-
tása, s akkor újra benyújtják 
igényüket. 
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Kicsivel kevesebb kicsi 
GYEREKLÉTSZÁM A legnagyobb csőkkenés a pákai intézményekben várható 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

íenSS- K i s m é r t é k b e n t o -
v á b b csökkent a lenti kis-
té rségben az á l ta lános is-
ko lába járó gyerekek szá-
m a : tavaly 1 3 7 1 d iákkal 
számolha t tak az i n t é z m é -
nyek, s z e p t e m b e r t ő l vi-
szont 2 6 fővel keveseb-
b e n kopta t ják a padokat . 

A kistérségi társulás mun-
kaszervezete által rendelke-
zésünkre bocsátott statiszti-
kából kiderül, hogy a csökke-
nés a felső tagozatot érinti, az 
első négy osztályban nincs 
változás. Számszerűsítve: az 
alsó tagozaton 654 tanulót 
várnak szeptembertől, míg a 
felsőben a tavalyi 717 fővél 
szemben csali 691 -en lesznek. 
Az óvodások száma szintén 
nem változott, itt 544 gyerek 
.szerepel a statisztikában. 

A kistérségben hat 
á l ta lános iskola m ű k ö -
dik: Lenti m e l l e t t Pá-
kán, Lovásziban, Rédi-
csen és Csesztregen; 
t e l e p h e l y e k n e k Nova, 
Gutor fö lde és C s ö m ö -
dér, i l letve Zalabaksa . 
ad helyet . Ö n á l l ó óvo-
da Lent iben, Za labak-
sán és Torny iszentmik -
lóson várja a gyere-
keket , t e l e p h e l y b ő l a 
városban kettő, Páka, 
i l letve Csesztreg v o n -
záskörze tében p e d i g 
tovább i hat ta lá lható . 

Lenti óvodások csoportképe. A kevesebb gyerek közül ősztől több jár a város intézményeibe 

Intézményenkénti bontás-
ban már sokkal inkább érzé-
kelhetőek a változások. Jelen-
tősen növekszik az óvodások 
száma Lentiben, a tavalyi 233 

fővel szemben 248 gyermeket 
írattak be az intézménybe. A 
legnagyobb visszaesés ezen a 
területen Pákán és Lovászi-
ban mutatkozik, mindkét köz-

ségben hét fővel csökken az 
óvodába járók száma. 

Az általános iskolások szá-
mát illetően ugyancsak Pákán 
várható a legnagyobb csökke-

nés, szeptembertől 17 gyerek-
kel kevesebb jár majd az Öve-
ges József Közép-zalai Álta-
lános Iskolába. Ez a visszaesés 
nemcsak a gyermekszám fo-
gyásából adódik, hanem abból 
a tényből is, hogy Kissziget és 
Zebecke önkormányzatai ta-
vasszal kiléptek az intézmény-
fenntartói társulásból, majd 
Lentivel kötöttek feladatellátá-
si szerződést. A Kerka-parti 
városban viszont - ahol két 
normál tantervű általános isko-
la is működik - részben ebből a 
tényből adódóan várhatóan öt 

A szeptembertől 
bejáró 712 gyerek 
közül 460-at 
utaztatnak majd 
iskolabusszal 

fővel több lesz majd a tanulók 
száma. 

A statisztika egyéb mutató-
kat is tartalmaz, így az is kiol-
vasható belőle, hogy a kistér-
ségben a gyermeklétszám 
általános csökkenése ellenére 
is nő a bejáró tanulók aránya. 
Míg a múlt évben 706 óvodás 
és iskolás ingázott lakóhelye 
és az oktatási intézmény kö-
zött. addig szeptembertől ez a 
szám 712-re növekszik. Kö-
zülük iskolabusszal 460 gyer-
meket utaztatnak más telepü-
lésről, illetve további öt főt 
úgynevezett lakott külterület-
ről. Ez utóbbi kizárólag Lová-
sziban fordul elő. 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu
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Felújítási munkák Pákán 
Lakossági kérésre, önerő-

ből valósították meg Pákán a 
Béke és a Dózsa utcák keresz-
teződésében álló autóbusz-
megálló felújítását. 

- Kétszázezer forintba ke-
rült a felújítás, melyet a hely-
ben lakók kérésére újítottunk 
fel, hiszen legalább harminc 
éves volt már a régi váróhe-
lyiség - tudtuk meg Mol-
nár László polgármestertől. -
Fából készült az új váró, egy 

helyi vállalkozó kivitelezése 
alapján és jól illeszkedik a 
település egyéb, ugyancsak fá-
ból készült kültéri létesítmé-
nyeihez. 

- Milyen munkák folynak 
még Pákán? 

- Befejeződött az iskolakez-
désre a nyílászárók cseréje az 
Öveges Általános Iskolánál, 
ugyanitt végeztünk a belső fes-
téssel is, s folytatódik az Öve-
ges Ház felújítása. 

NTI Új buszvárót építettek. 
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Többszörös testvéri együttműködés 
Páka (gyf) - Három francia fa-
luval alakítana ki testvértele-
pülési viszonyt a zalai község 
önkormányzata. A Bretagne 
megyében található Cuvervil-
le, Démouville és Sannerville 
küldöttsége a közelmúltban 
járt is hazánkban. A leendő 
partnerek közt eddig is volt 
már laza kapcsolat, hiszen 
ahogy Páka, úgy a három 
francia község is testvértele-
pülése a németországi We-
sendorfnak, s így lakóik több 
alkalommal találkoztak már. 

- Tíz év telt el az első talál-
kozó óta, s itt az ideje a 

-o i-o 

Molnár László és a francia vendégek. Jövőre akár alá is írhatnak 

kapcsolatok elmélyítésének -
mondta Molnár László pákai 
polgármester. - Megfogal-
maztunk egy együttműködési 
megállapodás-tervezetet, 
amit a francia községek ön-
kormányzatai megvitatnak, s 
kiegészítenek. Az aláírásra jö-
vőre, nagyobb szabású ünnep-
ség keretében kerülhet sor. 

A kapcsolatot elsősorban a 
nyelvoktatás, a kultúra, illetve 
a sport területén szeretnék to-
vább bővíteni, így annak ápo-
lásában a jövőben az Öveges 
József Közép-Zalai Általános 
Iskolára támaszkodnának. 

Francia vendégek Pákán 
Jövőre már húsz éves 

kapcsolatát ünnepli a pákai 
Magyar-Német Baráti Kör 
wesendorfi testvértelepülé-
sével. Már annak is több 
mint tíz éve, hogy a pákaiak 
bekapcsolódtak a német te-
lepülés és három francia vá-
ros, Demoville, Cuverville és 
Sannerville együttműködé-
sébe, melyet 1992-ben közös 
szándéknyilatkozat aláírásá-
val is megpecsételtek. Az élő 
és virágzó kapcsolatot éven-
kénti találkozókon erősítik 
meg a települések, melynek 
legutóbb a pákaiak voltak a 
házigazdái és egy közel ötven 
fős francia delegációt láttak 
vendégül az említett három 
városból. 

- Hagyományainkhoz hí-
ven színes programsorozatot 
állítottunk össze vendégeink-

nek - fejtette ki a találkozó 
kapcsán Lukács Tibor, a ba-
ráti kör elnöke. - Kiemelném 
a Herendi Porcelánmanufak-
túrába, majd Badacsonyba és 
Szigligetre szervezett kirán-
dulásunkat. Az utolsó hely-
színen folklór műsor és va-
csora várta vendégeinket. 
Természetesen helyi érté-
keink is bemutatásra kerül-
tek, melynek talán a legsike-
resebb programja a három-
szenteki kápolnánál tartott 
bográcsos gulyásparti volt. 
Francia vendégeink kitű-
nően érezték magukat, amely-
hez a pákai szállást és ven-
déglátást biztosító családok 
segítsége és a helyi önkor-
mányzat támogatása is hozzá-
járult, amit ezúton is köszö-
nünk egyesületünk nevében. 

dj 

Jól érezték maguka t a vendégek . 
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Fotók, iratok, levelezések 
Páka (gyf) - Öveges Jó-
zseftől származó, illetve a 
hozzá kötődő dokumen-
tumokból álló közgyűjte-
ményt tervez a néhai tu-
dós szülőháza helyén ál-
ló épületben elhelyezni 
a pákai önkormányzat. A 
kiállítási anyag egy része 
már rendelkezésre is áll. 

Az Öveges-házzal kapcso-
latos önkormányzati tervek-
ről a település polgármestere, 
Molnár László számolt be. El-
mondta, az elmúlt években tu-
datos gyűjtőmunkával renge-
teg irat, fotó és dokumentum 
került a birtokukba, amiket 
szeretnének közkinccsé tenni. 

- A dokumentumok egy ré-
szét már korábban sikerült 
megszereznünk, részben a né-
hai professzor családjának jó-
voltából - mondta Molnár 
László. - Emellett számos új 
értékes irat és fotó került elő a 
községben idén már másod-

A levéltáros kutatótábor leletanyaga számos értékes dokumentumot tartalmaz 

jára megrendezett magyar- csak az Öveges-hagyatéknak 
szlovén ifjúsági levéltáros ku- képezik fontos részét, de Páka 
tatótábomak köszönhetően, helytörténetéhez is érdekes 
Ezek a dokumentumok nem- adalékkal szolgálnak, hiszen 

például a professzor által ké-
szített fotókon számos olyan 
ház látható, amelyeket évtize-
dekkel ezelőtt már lebontottak. 



4 

PÁKA 

„Nekem mindig is Páka volt 
- Igen, és n e m c s a k 

itt a fa luban , h a n e m tá-
vo l abb i kapcso la tok is. 
De én m i n d i g azt val lot-
tam, h o g y a hosszú ba-
rá tság t i tka a korrekt el-
számo lás . T ö b b eset -
b e n e lő fo rdu l t , h o g y 
vá l la lkozókat m e g kel-
lett győzn i arról, hogy 
n e m „ b a r á t i a l a p o n " 
kér tük, tessék számlá t 
adn i . Akkor a jövő hé-
ten is o d a merek menn i 
hozzád , mer t k i f izet tünk. . . Ezt tar t juk 
a mai nap ig . 

- Pedig, úgy tudom, anyagilag 
nem voltak a legjobb helyzetben in-
duláskor! Ha jól tudom, 12 milliós 
volt a hiány! 

- Bizony. Első n a p o k b a n szó lnak , 
utalni ke l lene. . . úgy százezer forint-
ról lett vo lna szó! Hozzátok , í rom 
alá. . . Igen ám, d e a számlán c s a k 
húszezer forint van . . . Kiderül t , a d ó s -
sága ink vol tak, m ű k ö d é s i h iányunk 
volt , 7 mil l ió, és 5 mil l ió hitel. Ezt kel-
lett kezeln i , ezze l k a p c s o l a t b a n kel-
lett mega lapozo t t dön téseke t hozni . 

Kb. két hét után, amikor 
már lát tam, hogy ál lunk, 
leü l tem a h i te lezővel tár-
gya ln i . M e g k é r d e z t e m , 
m i re ke l l v i ssza f i ze t -
nünk . Ha tá r i dő , j ún ius 
30. - mondta. Fél év leve-
g ő . . . A lényeg, jún ius 
23 -án az ötmi l l ió for intot 
átutal tuk. N e m c s a k a 
bevéte l i fo r rásokat v izs-
gá l tuk , h a n e m a k iadá-
soka t is s z i g o r ú b b r a 
f o g t u k . P o l g á r m e s t e r -

ként a m in imumo t k a p t a m há rom és 
fél év ig , a képv ise lő- tes tü le t m i n d e n 
tag ja úgysz in tén . Ez a ko rább i gya-
kor la thoz képes t n a g y megtakar í tás . 
D e hozzá kel lett nyúln i népszerű t len 
d o l g o k h o z is, mint ami l yen a kom-
muná l i s adó . Max imá l i san 12000 fo-
rint s z a b h a t ó ki. K o r á b b a n egyhar -
m a d , 4 0 0 0 for int volt. Ezt fe lemel tük 
e l ő b b a felére, 6000- re , m a j d kéthar-
madá ra , 8 0 0 0 for intra. Hozzányú l -
tunk az iparűzés i a d ó h o z is, m e g -
emel tük e g y t i zed száza lékka l . Ez 
s e m volt sz impa t i kus lépés, d e fel 
kel lett vál lalni . 

A másod i k é v b e n az tán sikerült 
ingat lanokat ér tékesí ten i - igaz, csak 
t ö b b s é g i t u la jdonosok vo l tunk -, de 
azt a pénz t már félre lehetett tenni 
be ruházás ra , fe j lesztésre. Kényte le-
nek vo l tunk e lőre gondo lkozn i . Má ra 
e l ju to t tunk o d á i g , h o g y e g y fi l lér 
a d ó s s á g u n k s incs. De ha a kör jegy-
zősége t n é z e m . . . az e lső é v b e n kö-
zel hárommi l l ió for intot takarí tot tunk 
m e g . 

- Tehát már az elején gondolhat-
tak fejlesztésekre is? 

- Folytat tuk a műve lődés i ház fel-
újítását. Részben már tör tént felújí-
tás, ny í lászáró-csere, k o r á b b a n is. 
E b b e n az é p ü l e t b e n alakítot ták ki az 
idősek k lubját , és ez te rmésze tesen 
he ly iségeke t vett el. A mos tan i átala-
kí tással e g y i d ő b e n új ö l töző hely isé-

Páka község Zala megyében, a Lenti kistérségben. Lentitől mindössze 10 km-
re, Zalaegerszegtől és Nagykanizsától egyaránt 40 km-re érhető el. Már a XIV-XV. 
században jelentős település, mezővárosi rangban volt. A történelem viharai nem 
kímélték. Ez egészen az újkorig, sőt a legújabb korig is igaz, hiszen itt húzódott 
1950-es években az egykori jugoszláv határszakasz közelében mintegy 600 kilo-
méter hosszan épült védelmi rendszer, melynek a létezéséről évtizedekig semmit 
sem tudtunk. Ezzel kapcsolatosan 2007. november 7-én a Honvédelmi Minisztéri-
um Hadtörténeti Intézet és Múzeummal közösen konferenciát szerveztek. 2009 
október elején konferenciát tartottak itt a Kulturális Örökségvédelmi Hivatal Nyu-
gat-dunántúli szervezésében „Civil Fórum" cimmel, melynek fő témája az épített 
környezet védelme volt. 

A fa luban t ö b b o lyan védet t épü -
let is van, amely a göcse j i tá j ra jel-
lemző jegyeket viseli. M indezeke t az 
emlékeket p e d i g a község po lgár -
mestere, a műemlékvéde lme t pár to -
ló Molnár László jóvo l tábó l is ápo l ják 
és b e c s b e n tart ják. Ehhez tudn i kell, 
hogy Molnár László „c iv i lben" a zala-
egerszeg i Olaj ipar i M ú z e u m munka-
társa, s ebbé l i t evékenységé t csak 
f e l f ü g g e s z t e t t e p o l g á r m e s t e r s é g e 
idejére. A múzeumi múl tat n e m is le-
het elfelejteni. 

- Sőt, v issza is kell térni hozzá . . . 
az Olaj ipar i M ú z e u m b ó l - a f ő n ö k ö m 
egyetér téséve l - f izetés nélkül i sza-
b a d s á g r a m e n t e m enne1 ' a n ik inc-
nak az idejére. Eltökélt s 
hogy v isszatérek. 

- Egy kicsit most inkát 
szélgessünk, hogy volt 
ezelőtt! 

- H a t ud tam volna, ar 
rá tá im, f a l ube l i j e im 
g y ő z k ö d n i k e z d t e k , 
hogy mi vár rám, lehet 
hogy nem vál la lom a je-
lölést sem. De m e g tud -
tak győzni . Megígér ték , 
hogy segí tenek, és tar-
tották is a szavukat . Se-
gí tenek m ind a mai na-
p ig . A m ú z e u m b a n is 
ígére te t k a p t a m , ha 
megvá lasz tanak , f izetés 
nélküli s z a b a d s á g o t ka-

pok, á l l ományban maradha tok 
Dön tő érv m é g i s az volt, h o g y a 

f e l e s é g e m igent mondo t t , vál la l ta az 
ot thoni gondoka t , ami a p o l g á r m e s -
te rségge l együ t t jár. E nélkül n e m le-
het i lyen komo ly fe ladato t elvál lalni . 

M indezze l együ t t k ü l ö n ö s e b b e n 
n e m izgatott , hogy megvá lasz tanak -
e. A vá lasz tás nap jának es té jén ki-
k a p c s o l t a m a te le fonomat , le feküd-
tem, és n y u g o d t a n a lud tam. M á s n a p 
regge l , amikor m e n t e m a bo l tba , 
gratulá l tak. Ebbő l t u d t a m m e g az 
e redmény t . 

- Segítettek a kapcsolatok már az 
indulásnál is... 
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Soha ez a t e m p l o m n e m épü lhe-
tett vo lna m e g , ha n incs e g y önfelál-
d o z ó adakozó , Gy imes i V i lmos atya, 
aki ö tvenmi l l ió for intot adományozo t t 
az a lap í tványnak arra a cél ra, hogy 
t e m p l o m o t ép í thessünk . 

• • 

köztük volt há rom épí tész is. Java-
sol ták, á l l junk el a régi , pa rasz t -
barokk t e m p l o m o c s k á n k st í lusának 
megbon tásá tó l , i n k á b b az új város-
részben épí tsünk egy új t emp lomo t . 
Az ezze l kapcso la tos sze rvezőmun-
kát 2 0 0 4 - b e n kezdtük . Bár kezdet -
b e n m é g n e m volt anny i pénzünk , 
hogy be levág junk . 

Zalakaros új temploma 2006-ban épült, mivel a város „kinőtte" a régi Szent 
Anna templomát. Legalább is ez motiválta az új templom építésének gondolatát. 
Vöröslenek messziről rusztikus, mégis modern nyerstégla-falai, fémlemezekkel 
borított tornya merészen ágaskodik az ég felé. Belső tere a felszentelés óta is 
egyre gazdagodik, hangulatos, áhítatra hív. Érdekessége, hogy ez a templom az 
első Magyarországon, amelyik az Isteni Irgalmasság titulust viseli. Építése példa-
értékű, mindazonáltal különleges, mert teljesen adakozásból épült. 

1998-ban jött létre a Za lakaros Új 
Templomáér t Közhasznú Közalapí t -
vány, amely komoly szerepet vállalt a 
t e m p l o m m e g é p ü l é s é b e n . Cé l j uk 
eredet i leg az volt, hogy a régi falu 
Szent A n n a t iszteletére emelt , ám az 
idők fo lyamán „kinőtt" kis t e m p l o m a 
helyett vagy mellett mego ldás t talál-
janak arra, hogy a megnövekede t t 
igényt ki tud ják elégíteni. 

Az a lapí tvány e lnöke, Ká ld iné 
Kopcsánd i Szilvia és a zalakarosi Iste-
ni I rgalmasság titulusát viselő új temp-
lom jelenlegi p lébánosa (és építője) 
Varga Péter atya a vendéglá tóm. Pon-
tosabban hármasban beszé lgetünk 
az impozáns új templomban. 

- A kezdet kezde tén új t emp lom-
ról nem is volt szó, c s u p á n a régi bő-
vítéséről. 2003 -ban itt járt a V i rágos 
Magyaro rszágér t m o z g a l o m zsűri je, 

POLGÁRMESTERÉVEL 

minden..." 
geke t is kialakítottunk. így már tu-
dunk társulatokat , e lőadásoka t is fo-
gadn i , mer t ez ö l töző híján nem volt 
lehetséges. Az idén p e d i g az iskola 
rész leges nyí lászáró-cseré jére kerül 
sor e g y pá lyázat e r e d m é n y e k é p p e n . 
Húszmi l l ió volt a max imum, amire 
pá lyáztunk, d e csak a felét kap juk 
m e g (közel azonos összege t kapot t 

mindenki ) . De ez is nagy segí tség. 
Hamarosan megtör tén ik a munka át-
a d á s a is. Támoga t tuk az egyház i kö-
zösség i ház megvalós í tását is, nem-
csak erkö lcs i leg, h a n e m anyag i l ag 
is. Fe ladat lenne m é g a f r issen felújí-
tott ku l tú rházban a v izesb lokk rend-

pá lyáza toknak neki lehet kezden i . 
- Polgármester úr! Képviselőnek 

sem indul az önkormányzati válasz-
tásokon? 

- Nem. Szere tem a t iszta he lyze-
teket. Ha képv ise lőként ott lennék, 
e lő fo rdu lha tna , h o g y h á b o r o g n é k : 
ezt ke l lene cs ináln i , n e m azt . . . H a 
m e g k é r d e z n e k , akko r e s e t l e g el-
m o n d o m a vé leményeme t . De mos t 
jö j jön valaki más , aki fe lvál la l ja a te-
lepü lés ügyei t . Po lgá rmes te rnek len-
ni n e m nyo lcó rás munka . . . 

- Tehát ha a munkával töltött időt 
számoljuk, akkor nem is négy évet 
szentelt szülőfalujának, hanem jóval 
többet! 

- Ez így is van. 
- Akkor szakít a faluval? 
- Am ió ta én az isko lából kikerül-

tem, fo l yamatosan Pákával és kör-
nyékéve l fog la lkoz tam, amit a m e g -
je lent k ö n y v e i m t á m a s z t a n a k alá. 
N e k e m m i n d i g Páka vol t m inden , és 
az is marad . 

- g i -

betéte le, és egy ki-
cs ive l t ö b b életet le-
helni be le. 

Egy pályázat segít-
ségével, „Barangolás 
a Kerka mentén", két 
esőbeál lót építettünk, 
m e g két k isvasút i 
megá l l óhoz helyez-
tünk ki tájékoztató táb-
lákat. Az Öveges-ház 
felújítására is nyertünk 
pályázatot, amihez öt-
milliós önrészt kellett 
hozzátenni. 

A kommunál is adóbó l befolyt ö s z -
szeg h á r o m n e g y e d részét m i n d e n 
é v b e n félre tettük, és 2 0 0 9 - b e n eb -
ből épí tet tük m e g a járdát , m i k ö z b e n 
az e g y n e g y e d részével , éven te kö-
zel 1 mill ió for inttal t ámoga t tuk a la-
kosság hul ladékszál l í tását . Vannak 
o lyan do lgok , is, me lyeke t pénz híján 
el kellett halasztani . Tehát marad t 
m é g fe ladat az u t ó d o m s z á m á r a is. 

A nehéz g a z d a s á g i helyzet el le-
nére a m ű k ö d é s ü n k stabi l , van némi 
tar ta lékunk is, amive l a köve tkező 



„Kezem keresztvonyásával..." 
Beszédes végrendeletektől a balatoni gyerektáborokig - zalai közgyűjtemények szakmai napjai 

Kapillér Imre 19. századi zsidó házbérlőkről és tulajdonosokról szólt 

MAGYAR HAJNALKA 
magyar.hajnalka@zalaihirlap.hu 

Zalaegerszeg - Tegnap 
kezdődött meg a zalai 
közgyűjtemények kétna-
pos szakmai konferenciá-
ja. A könyvtárosok, levél-
tárosok és muzeológusok 
húsz előadáson számol-
nak be friss kutatásaikról. 

A kétévente megrendezett 
szakmai programnak idén az 
Olajipari Múzeum ad otthont. 

- A néprajzi, helytörténeti, 
ipartörténeti kutatások megis-
merésén, összegzésén túl a 
rendezvény arra is alkalmat 
teremt, hogy a szakma képvi-
selői találkozzanak, erősödje-
nek az intézményi kapcsola-
tok, amelyek akár közös pá-
lyázatokban is testet ölthetnek 
- mondja bevezetőként Tóth 
János, a házigazda intézmény 
igazgatója. - Keszthely és 
Nagykanizsa ugyancsak kép-
viselteti magát, hét intézmény 
munkatársai kapcsolódtak be 
aprogramba. 

Tóth János ma tart-
ja meg előadását A 
csúcstechnika szere-
pe a dunántúli olaj-
ipar fejlődésében 
címmel. Ez is jelzi, 
milyen szerteágazó, 
sokrétű tartalommal 
bír a rendezvény. A húsz elő-
adás merítése ugyanis Nádas 
Péter műveinek nemzetközi 
fogadtatásától (dr. Gyenes 
Imre, megyei könyvtár), a ka-
nizsai Főtér 19. századi ven-
déglátóhelyein át (Kunics 

Zsuzsa Thúry-múzeum), egy 
elfelejtett köznemesi család, 
az Ormándiak bemutatásáig 
(Cseh Valentin, Olajipari Mú-
zeum) ível. hogy csak néhány 
címet említsünk. 

Haász Gabriella, a keszt-
helyi Balatoni Múzeum törté-

nész-muzeológusa a Balaton 
menti gyermektáborok életé-
be kínált bepillantást az '50-
es, '80-as évek időtávjában. 

- Új állandó kiállításunk, 
az Aranyhíd harmadik, jövőre 
megvalósuló ütemében kap 

helyet a balatoni fürdőkultú-
ra, üdülés, táborozás témakö-
re, az általam írt forgatókönyv 
alapján - jelzi érintettségét. -
Ennek részét képezik a szoci-
alizmus időszakának úttörő és 
egyéb táborai is. A téma ke-
véssé kutatott, az egykori ifjú-

sági szervezetek, illet-
ve a táborok irat-
anyagán túl a tábori és 
rajnaplók szolgálnak 
forrásul. Utóbbiak na-
gyon szemléletesen, 
fényképekkel, rajzok-
kal mesélnek az ottani 
életről. Emellett sze-

mélyes interjúk is készültek 
az egykori tanárokkal, tábor-
vezetőkkel, akik ugyancsak 
értékes adalékokkal szolgál-
tak. A kutatás a Balaton vala-
mennyi üdülőhelyére kiter-
jed, rengeteg településről 

Haász Gabriella (Balatoni Múzeum) 

gyűjtjük az anyagot, hiszen e 
táborok, gyermeküdülők va-
lósággal körbefogták a tavat. 

Csomor Erzsébet kutató le-
véltáros a zalaegerszegi pol-
gárok 18-19. századi végren-
deleteiben mélyedt el. 

- Mintegy 700 végrendele-
tet őrzünk az adott időszak-
ból, amelyek arról tanúskod-
nak, hogy nagy jelentősége 
volt az ősi vagyon és az ingó-
ságok örökítésének - említi a 
szakember. - Kitűnik az is, 
hogy gyakorta a betegség el-
hatalmasodása adott tollat az 
örökhagyó kezébe, volt. hogy 
egy héten belülvagy még az-
nap meghalt a végrendelkező. 

Elmondja, a nők az adott 
időszakban a gyakori halál-
esetek miatt sűrűn mentek 
férjhez, s a többféle házasság 
a javak kiporciózásában is 

Csomor Erzsébet (Levéltár) 

pontosan nyomon követhető. 
- Súlyos ok kelleti ahhoz, 

hogy valakit kizárjanak a vég-
rendeletből - folytatja. -
Ilyen volt például, ha elhagyta 
a családját, ha nem ápolta, ne-
tán bántalmazta beteg szüleit. 
Ha egy fiú taníttatására sokat 
költöttek, az a rá eső örökség 
részét csökkenthétté. 

A végrendeletekből az írás-
tudatlanságra is következtetni 
lehet. A férfiaknak mintegy 20 
százaléka látta el kézjegyével 
az iratot, a nőknél ez mindösz-
sze 6-7 százalék. Ok döntő 
többségükben „kezem ke-
resztvonyásával", vágyik X-el 
hitelesítettek. Az első hölgy, 
aki saját kezével írta alá vég-
rendeletét, Bub Orsolya volt. 
O például a Bécsből hozatott, 
értékes tafota ruháját is a 
templomra hagyta 1795-ben. 

Á korabeli rajnaplók 
fényképekkel, rajzokkal is 
mesélnek a tábori életről 
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Páka - T izennégy te lepü-
lés önkormányzatáva l 
alakult m e g 2 0 0 7 - b e n a 
kistérségi iskolafenntartó 
társulás, m e l y b e n a pákai 
iskola a székhelyintéz-
mény . Hogyan vált be ez 
a fenntartási rendszer? 

Az épületben mosolygós 
leányok kalauzolnak, a regge-
liző szünet végén járunk. A 
zöld növényekkel díszített fo-
lyosón az Aradi vértanúk em-
lékére gyertyák égnek. 
Amott, az iskola névadója, a 
hely szülötte, Öveges József 
portréképe alatti idézet fogja 
meg a tekintetet: „A semmi-
ből nem lesz semmi". 

Hogyan zajlik a környékről 
idejáró gyerekek élete? Reg-
gel 7.20-kor No várói Csömö-
dér felé haladva veszi fel őket 
az egyik iskolabusz, a másik 
pedig ugyanakkor Gutorföl-
déről indulva telik állomáshe-
lyenként. Tíz kilométeres 
körzetből futnak be a járatok a 
felsős diákokkal a pákai isko-
lába. A mostani tanévtől 12 
településről, mivel Kissziget 
és Zebecke Lentihez csatlako-
zott. Jelenleg 193 tanuló lakja 
be az iskolát. A falvakban ott 
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Úgy, hogy ideális legyen 
TÁRSULÁS A pákai székhelyiskola tizenkét önkormányzattal tart kapcsolatot 

het oldani - vallja Novákné. 
Talán még irigylőik is akad-
tak. Mosolyogva említi, ami-
kor egy egerszegi iskola diák-
jai elcsodálkoztak a tanter-
mekben lévő interaktív táblá-
kon. Ha nincs is mindegyik 
osztályban, de gyarapításuk 
folyamatban. Friss élményük 
a számos sikeres projekt kö-
zül a 2006-ban indult, s most 
záruló Comenius-program. 
Német szakos kolléganőjével 
a minap jöttek haza Litvániá-
ból, ahol könyvbe foglalták a 
német, lengyel, litván és ma-
gyar partnerekkel az egészé-
ges életmód és szabadidős 
szokások tárgykörében meg-
valósult programot. Ennek 
keretében például tízfős gye-
rekcsoportok főzték meg saját 
országuk ételspecialitásait; a 
pákaiak fitness gulyással ruk-
koltak ki... 

Nyakas István, Gutorfölde 
polgármestere, az iskolafenn-
tartó társulás elnöke azt mond-
ja, ha fájt is a szívük a felső ta-
gozat megszűnése miatt, a le-
hetőségekhez képest a legjobb 
megoldást sikerült megtalálni. 

- Jó kezek között vannak a 
gyerekek, jól felszerelt intéz-
ménybe járnak. A fenntartó te-
lepülések maximálisan támo-
gatják az iskolát, a diákokat -
hangsúlyozta. 

további képek, információk 

zalaihírlap 

maradtak az alsó tagozatok, 
amelyek az óvodákkal együtt 
a pákai székhelyiskola tagin-
tézményei. Az állami, a kis-
térségi normatíva, valamint 
az önkormányzatok hozzájá-
rulása képezi az iskolafenn-
tartó társulás gazdálkodásá-
nak alapját. 

- A szakos ellátottságunk 
szinte száz százalékos, a né-
met és az informatika tanárok 
utazó pedagógusok, ők az alsó 

tagozatokon is tanítanak. De 
az idejáró gyerekek már nem 
utaznak informatika órákra a 
csömödéri iskolába, mivel itt 
helyben, a felújított régi te-
rembe is sikerült új gépeket 
szerezni- mondja Nóvák Jó-
zsef né igazgató, aki egy éve 
tölti be e tisztet. 

Az épület nyáron csinoso-
dott, a pákai önkormányzat 
pályázati pénzből a nyílászá-
rók részbeni cseréjét valósít-

hatta meg, de kisebb-nagyobb 
felújításokat a helyi önkor-
mányzatok is végeztek a tag-
intézményekben. 

- Szeretnénk az alsó tago-
zatokat közösségi progra-
mokkal erősíteni, érezzék a 
szülők, a gyerekek, a falu, 
hogy van iskolájuk - hangsú-
lyozza az igazgatónő. S ami-
kor a tanórán kívüli elfoglalt-
ságokat kérdem, a modem-
tánctól a focin, a röplabdán át 

a színjátszó szakkörig és 
énekkarig számos lehetőséget 
sorol. Úszni Lentibe járnak, a 
tagintézmények kisdiákjai 
pedig a Táltos művészeti is-
kola programjait élvezik. 

- Minden olyan ideálisnak 
hangzik - vetem fel... 

- Mert úgy akarjuk csinál-
ni. Vannak nehézségek, de 
nem lehet állandóan siránkoz-
ni. Szervezéssel, kommuni-
kációval sok mindent meg le-

- o 

A teljes nevén Öveges József Közép-zalai Általános Iskola és Óvoda diákjai éppen papírt gyűjtöttek 

- A tehetséggondozás, 
s a hátrányos helyzetű 
gyerekek felkarolása 
fontos fe ladatunk -
m o n d j a Nóvák Józsefné. 
M i n d e n iskolánkban kia-
lakítottuk a fejlesztő szo-
bát, van utazó főállású 
gyógypedagógusunk és 
h á r o m olyan kolléga-
nőnk, akik ilyen végzett-
séggel is rendelkeznek. 
A logopédus pedig Len-
t iből jár ki. 
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kísérletek 
Páka (se) - A tegnap 
kezdődött Öveges hét 
keretében a falu szülöt-
te, a jeles professzor fi-
zikai kísérleteiből ren-
deznek versenyt csütör-
tökön az iskolában. 
Emellett nyílt napok, 
kulturális programok 
színesítik a hetet. 
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A falu nagy szülötte, Öveges professzor kísérleteit mutatták be újra 

Útlevél Fizikalandba 
Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

É
rdekes tantárgy lehet is 
fizika is - többek kö-
zött ezt bizonyították 
azok a diákok, akik 

szerdán délután részt vettek a 
pákai Öveges József Közép-
zalai Altalános Iskola által 
szervezett versenyen. A diá-
koknak különböző fizikai 
kísérletet kellett bemutat-
niuk, illetve a látottakat elma-
gyarázniuk a résztvevők szá-
mára. 

Ezzel természetesen nem-
csak saját ismereteikről adtak 
számot, de a házigazda intéz-
mény névadója nyomdokaiba 
is léptek, Öveges József ugyan-
is korának, a hatvanas évek-
nek legismertebb hazai fizi-
kusa volt, aki többek között -
egész nemzedékeket a képer-
nyő elé ültető - televíziós mű-
sorában, játékos keretek kö-
zött magyarázta el a legérde-
kesebb fizikai jelenségeket. 

A pákai versenyre többsé-
gében olyan kísérletekkel ne-
veztek a zalai tanulók, amiket 
egykor a híres fizikaprofesz-
szor mutatott be. A lovászi 
Buda Emő Körzeti Általános 
Iskolából érkezett Tóth Péter, 
Fordán Adolfé?, Szűcs Balázs 
a hőtágulást és a hőáramlást 
modellezte. Előbbi fizikai kí-
sérletet egy alumíniumdrót hő 
hatására történt tágításával 
mutatták be. melyet felmele-
gítettek, s az i ly ' módon meg-
hosszabbított vezeték - köz-
beiktatott laposelem segítsé-
gével - egy csengőt is meg-
szólaltatott. 

- Könyveket olvastunk, il-
letve rengeteg olyan filmet 
néztünk meg, amelyet még 
Öveges József professzorral 
vettek fel - mondta Tóth Pé-
ter. - Néhányat a tanár néni 
ajánlott közülük, de olyan is 
akadt, amihez mi ragaszkod-
tunk, így végül hatot válasz-
tottunk ki. 

- Arra törekedtünk, hogy 
látványosak és érdekesek is 
legyenek, hiszen egy nyil-
vános kísérletnek akkor van 
értelme, ha az a közönségnek 
is tetszik - lette hozzá Szűcs 
Balázs. 

A versenyre a legtöbben ér-

Ü i 

A pákai iskola megyebeli sulikat is invitáló kísérleti napján Tóth Péter, Fordán Adolf és Szűcs Balázs a hőtágulást modellezte Tóth Melitta mutatja, hogyan lehet szívószállal átszúrni a krumplit 

gumóba a vékony műanyag 
csövet, akkor bizony elhajlik, 
ám egy hirtelen mozdulattal 
könnyen keresztüldöfhetjük 
rajta. íme, a sebesség 
ereje. 

A háromfős zsűri-
nek a legjobban a tó-
feji általános iskolába 
járó Borda Dominik 
és Vass Máté produk-
ciója tetszett, a két fiú 
a nyomással kapcso-
latos kísérletekkel rukkolt 
elő. Levegőben táncoltattak 
pingponglabdát, megreptet-
tek egy lufira kötözött plüss-
macit, de egy asztalon fekvő 

pénzérmét is sikerült egy tál-
kába juttatniuk anélkül, hogy 
hozzáértek volna. 

- Ezek tűntek a számunkra 

is a legérdekesebbnek, és per-
sze nagyon örülünk annak, 
hogy a zsűri tagjai is hasonló 
véleményen voltak —• mondta 
a hetedik osztályos Vass Má-

té. - A kísérleteket egy olyan 
DVD-n láttuk, amely az Öve-
ges professzorral készült tele-
víziós műsorokat tartalmazza. 

Egy részüket kipró-
báltuk fizikaórán is. 

- Öveges profesz-
szorról annyit tanul-
tunk, hogy Pákán szü-
letett, s nagyon sokat 
járt vissza a szülőfalu-
jába - folytatta a Bak-

™ tiittősön élő Borda 
Dominik. - Korának legis-
mertebb magyar fizikusa volt, 
a versenyen látott kísérletek 
nagy részét is ő mutatta be 
először. 

telemszerűen a pákai általá-
nos iskolából neveztek. Mé-
száros Tekla és Tóth Melitta 

azt mutatta be. miként lehet 
szívószállal átszúrni a krump-
lit. Ha lassan nyomjuk a 
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ÖVEGES PROFESSZOR SZULO-

Addig nyújtózkodnak. 
A közel ezerkétszáz lakosú Páka polgármestere, Lukács Tibor a partnerem, 

aki nemcsak hogy Páka szülötte, hanem lokálpatriótának is vallja magát. Nem 
egészen új ember a közéletben. Bár szobafestő-mázoló az eredeti szakmája, a fa-
luban működő szinte összes civil szervezet aktív tagja, és már az előző ciklusban 
is a képviselő-testület tagjaként dolgozott. Nem ismeretlenek tehát előtte sem az 
eredmények, sem a gondok. 

- Nagyon szere tem 
a szülőfa lumat. Hat civi l 
szervezet működ ik , és 
én m indegy iknek tag ja 
vagyok . Po lgármester -
ré vá lasz tásomat m e g -
e l ő z ő e n nyo lc év i g 
képv i se lőkén t d o l g o z -
tam. Amel let t k is iparos 
vo l t am h a r m i n c év ig . 
Én már akkor kezd tem, 
amikor n e m nézték jó 
szemmel , és n e m vál-
l a l kozónak nevez tek , 
de én most is j o b b a n szere tem a kis-
iparos e lnevezést . Húsz éve vagyok 
a pákai Magyar -Német Barát i Kör-
nek az elnöke. Ez az egyesü le t a né-
me to rszág i tes tvér fa luva l , W e s e n -
dorf-al kialakított kapcso la ta ink ápo -
lására hivatott. 

- Miért éppen Wesendorf? 
- Régiek a gyökerek . A v i lághá-

ború ide jén a leventéket kivitték in-
nen Németo rszágba . Ott a b o m b á -
zás köve tkez tében sokan megha l tak 
közülük, é p p e n e fa lu környékén. Az 
itteni hozzátar tozók a rendszervá l tá-
sig nem mehet tek oda . Az tán volt itt 
egy varroda, ahová jöt tek német ka-
mionok. Egyikük elvitte a páka i ö reg 
leventék levelét a wesendor f i po lgár -
mesternek. Az ot tani po lgá rmes te r 
p e d i g meghív ta őket . . . Ebbő l alakul t 
ki a kapcso la t , csa ládok jöt tek ös-
sze, b a r á t s á g o k a laku l tak . A z ó t a 
működ ik az egyesü le t , működ ik a 
kapcso la t , p e d i g sajnos, a leventék 
közül már nem sokan élnek. 

- Több civil szervezetről is emlí-
tést tett... 

- A l eg fon tosabbak 
egy ike a sportkör , a m e -
lyik m é g 1937-ben ala-
kult m e g a spo r tegye -
sület Vörös Meteor né-
ven . M e g ő r i z t ü k a 
nevet . . . M a g a m 25 éve 
v a g y o k veze tőség i tag-
ja. Működ i k egy spor t -
a lapí tvány is, amely ik -
nek az e lnöke vagyok . 
A Páka Értékeiért Egye-
sü le tben, a Pákai Pol-
gárőr Egyesü le tben is 

d o l g o z o m már régóta, és az egyház -
község i képv ise lő- tes tü le tnek is tag-
ja vagyok . M indenk i ismer a fa luban, 
v a g y innen, v a g y onnan . Képv ise lő-

ként is indu l tam a vá-
lasztáson, az új testü-
let t ag ja le t tem volna, 
d e po lgá rmes te r ré tör-
ténő vá lasz tásom mi-
att a hat t a g ú testület 
mel le t t é n v a g y o k a 
heted ik . A l p o l g á r m e s -
ternek, j avas la tomra a 
h ö l g y e k közü l 
H o r v á t h n é S a l a m o n 
Á g n e s t v á l a s z t o t t a 
m e g a képv ise lő- tes-
tület. Egyébkén t is jó 
a r á n y b a n v a n n a k a hö lgyek a tes tü-
le tben, négyen . 

- Mennyire ellátott szolgáltatá-
sokkal Páka? Hisz Lenti is csak ti-
zenkettő kilométerre van... 

- E g é s z s é g ü g y i e l látás tel jes kö-
rű (orvos, fogorvos , v é d ő n ő ...), van 
a te lepü lésen gyógyszer tá r , pos ta , 
takarékpénztár , négy é le lmiszerbo l t , 
két é t terem, szá l láshe lyek . . . Tehát 
m é g a tur isták s e m m a r a d n a k el látás 
nélkül. Szó lha tunk az oktatásró l is. 

N a g y o n szép , jól fel-
szere l t i sko lánk van , 
a m e l y körzet i iskola-
ként működ ik . T izenkét 
te lepü lés fe lső tagoza -
tosai já rnak ide, az al-
s ó s o k c s a k Pákáró l , 
mer t a társult te lepü lé-
seken a lsó tagozat ta l 
t a g i n t é z m é n y e k m ű -
k ö d n e k : N o v á n , 
G u t o r f ö l d é n , 
C s ö m ö d é r e n . Öszsze -
s e n 3 0 8 g y e r m e k r ő l 

g o n d o s k o d u n k az óvodáva l együt t . 
Iskolánk jól fe lszerel t , a nyár fo lya-
m á n pá lyázat i t á m o g a t á s seg í tségé-
vel rész leges nyí lászáró cse ré re is 
sor került . Meg fe le lő a szakos el lá-
to t t ság is. A g y e r m e k e k a Z A L A 
V O L Á N isko labuszáva l i l letve a par t -
ne r te lepü lés k i sbuszáva l é r keznek 
az isko lába. 

S z á n d é k u n k b a n áll - ha lehető-
s é g lesz rá - pá lyázn i e g y k isbusz 
beszerzésére . N é g y fu tba l l csapa to t 

ta r tunk fenn, szükség lenne 
rá a mérkőzések re utaztatás-
hoz is. Van e g y serdü lő csa-
pa tunk , a „nagy " c s a p a t a 
m e g y e i II. osz tá l yban játszik. 
A n n a k v a n egy másod ik , tar-
t a l é k c s a p a t a , és v a n e g y 
öregf iúk c s a p a t u n k is. Ter-
mésze tesen e z e k b e n a csa-
p a t o k b a n a környékbe l i fal-
vakbó l is já tszanak a f iatalok. 

- M e g kell emlí tenünk, 
hogy a l egendás ö v e g e s 
professzor szülőfalujában va-
gyunk. 

- így igaz, Ö v e g e s József 
Páka szülöt te. S bár a szü lő-
háza már n e m áll, a l akóháza 
a z o n b a n m ú z e u m k é n t , em-
lékházként a b ü s z k e s é g ü n k . 
É p p e n mos t v a n n a k a felújí-
tások az Öveges -házná l , úgy 
is m o n d h a t n á m , uto lsó simí-
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a takaró ér 
tások folynak. N o v e m b e r 25-én lesz 
a műszak i á tadás, és m é g a tél fo-
lyamán szeretnénk egy ü n n e p s é g 
keretében hivatalosan is á tadni . 

- Beszéljünk a jövőről! Mi az, amit 
a közeljövőben, akár már 2011 -ben 
is, jó lenne megvalósítani? 

- Az iskola fenntar tása is komo ly 
fe ladat , de vannak p rob lémák , a m e -
lyeknek a m e g o l d á s a é r d e k é b e n 
már próbá l tunk lépéseket tenni , ke-
resni a kapcso la toka t . A lakosság ré-
széről a szennyvíz-e lvezetés, keze-
lés, p o n t o s a b b a n annak a dí ja a leg-
n a g y o b b p rob léma. M a g a s a köb-
méterenként i ár, ami a b b ó l is adód ik , 
hogy elavult a szennyvízt iszt í tónk, és 
már a csa to rnahá lóza t á l lapota s e m 
o lyan jó. Csömödér , Kissziget , Páka, 
Or taháza tá rsu lásában tör tént annak 
idején a rendszer k iépí tése. E p rob-
léma egy ik lehe tséges m e g o l d á s a a 
Lenti szennyvízt isztí tó bőví tése, erre 
szere tnénk csat lakozni . A f inanszíro-
záshoz keressük a pályázat i lehető-
séget . Az 1967-ben épü le t és né-
hány éve felújított műve lődés i há-
zunk jól működ ik . Itt ta lá lható az 

kert i terü lete in k i termel t fa seg í tségé-
vel m i n d e n rászoru lónak tud segí te-
ni. 

- Pákán tehát zökkenőmentesen 
folyik az élet tovább. Addig nyújtóz-
kodnak, ameddig a takaró ér. A „ta-
karót" pedig pályázatokkal próbálják 
növelni. Eredményes négy eszten-
dőt kívánunk. 

- á s 

e M a g y a r o r s z á g 
pon t is, lehet inter-
netezni , d e társas já-
tékozn i , p i n g p o n -
gozn i is. Itt kapo t t 
helyet a könyvtár, és 
az épü le t hátsó fe lé-
b e n a nappa l i e l lá-
tás t nyú j tó I d ő s e k 
Klubja, me lynek mű-
ködésé t segít i e lő a 
t u l a j d o n u n k b a n lévő 
O P E L g é p k o c s i , 
mely az idős e m b e -
rek s z a k r e n d e l é s r e 
tör ténő el jutását, ét-
kez te tés m e g o l d á -
sát segít i elő. 

Sajnos, a műve lődés i h á z b a n a 
v izesb lokka l vannak g o n d o k , me ly 
felúj í tásra vár, csakúgy , mint az isko-
lában és ó v o d á b a n , melyre sz in tén 
keressük a pá lyázat i lehe tőségeket . 
A fogorvos i rende lőné l is lennének 
fe lada ta ink . Sz ige te ln i ke l lene az 
épületet , és a kerítést is fel ke l lene 
újítani. Á l l andóan f igyel jük a pá lyá-
zati kiírásokat az a lpo lgármester asz-

szonnya l együt t , ak i pá lyázat í rás i ta-
pasz ta la tokka l is rendelkez ik . 

- Milyen a munkaügyi helyzet? 
- Az önko rmányza t i ny i lvántar tás-

b a n n e m túl m a g a s a reg iszt rá l t 
munkané lkü l iek száma. N e m sokan 
fo rdu lnak hozzánk segé lyér t , i n kább 
csak a téli i dőszak ra je l lemző, h o g y 
t üze lő -gondok merü lnek fel egy -ké t 
csa ládná l . Az ö n k o r m á n y z a t a zárt-
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Idősek köszöntése Pákán 

Nem feledkeznek meg a nyugdíjasokról Pákán. 

Térségünk településeinek 
önkormányzatai általában ad-
vent időszakában köszöntik az 
idősebb, hatvan év feletti la-
kosságot. így történt ez Pákán 
is, ahol kétszáz levelet küldtek 
ki a falu idős lakosainak. 

- December 11-én, szom-
baton rendeztük meg az im-
már hagyományossá vált Idő-
sek Napját Pákán - avat a 
részletekbe Lukács Tibor a 
polgármester. - Sajnálatos mó-
don a meghívottakból mintegy 
ötvenen vettek csak részt a 
rendezvényen. 

Milyen meglepetéssel 
szolgáltak az időseknek? 

- Megnyitóm után Pintér 
László országgyűlési képviselő 
köszöntötte az egybegyűlteket, 
majd dr. Kukorné dr. Bakos 
Katalin háziorvos mondott ün-
nepi beszédet. A rendezvé-
nyen a helyi általános iskola 
tanáraiból és a szülőkből ál-
ló Dalraforgók kamarakórus, 
majd az iskola diákjai, óvodásai 
adtak műsort. Első alkalommal 

lépett a színpadra a helyi fia-
talokból újonnan alakult nép-
tánc csoport és Gubinecz Ákos 
novai diák, aki karácsonyi éne-
keket és népdalokat adott elő. 
Az est egyik meglepetéseként 
az idősek klubja dolgozói tré-
fás jelenetet adtak elő. 

Lukács Tibor elmondta, 
hogy a színvonalas műsor után 
megvendégelték az időse-
ket, majd az estebéd elfo-
gyasztása után jó hangulatban, 
közös nótázással zárult a ren-
dezvény. 

D.J. 
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múlt nehéz terhével 
tekintettek, s ahol annyira 
fontos volt a párthűség, hogy 
- mint azt Siile Béla, Kiscsehi 
polgármestere Falujárásunk-
kor felemlegette - párttagsági 
igazolvány nélkül lehetetlen 
volt karriert építeni. 

- Azok az idők, amikor az 
egyház éppen csak megtűrt 
volt Magyarországon, ala-
posan rányomják a bélyegü-
ket napjainkra - jelezte Lász-
ló atya, aki maga is a szocia-
lizmusban határozta el, hogy 
Isten szolgája kíván lenni. 
Mint felidézte, sokak megrö-
könyödtek a döntése hallatán, 
s próbálták lebeszélni, mond-
ván: hiszen úgyis kiürülnek a 
templomok. Kitartott azon-
ban a hite mellett. 

- Végül is jó papok szol-
gáltak Bázakerettyén. 1960-
ban kerüli ide Asbóth István 
is, aki rengeteget tett a tér-
ségért. Mindenesetre most 
nagyon kis létszámú a kö-
zösségünk, de ezt cseppet sem 
bánom, hiszen annál aktívab-
ban tevékenykednek - fogal-
mazott László atya, kiemelve 
a bázakerettyei keresztények 
által alakított karitász számos 
akciót szervezett már. A hívek 
magukénak érzik a temp-
lomot, bár azt még kicsiny 
mivolta - alig 18 méter 
hosszú, és hat méter széles -
ellenére sem töltik meg telje-
sen a vasárnaponkénti szent-
miséken. 

- Hiszek az imádság erejé-
ben, és sokat imádkozom 
azért, hogy minél több ember 
ismerje fel a hit fontosságát -
tette hozzá a plébános. 
j i i i idébwl . ... . Jljjj.. 

Imádság a házasokéit, 
családokért, fiatalokért 

SsaSabáea fitffla 
szalaban.attila@zalaihirlap.hu Két különálló telepü-

lés (Báza és Kerety-
tye) 1937-es egyesü-
lése révén jött létre a 

dél-zalai falu. A települések 
katolikus közössége már az 
„istváni", tízfalvas rendszer-
ben is a pákai plébániához tar-
tozott, s ez ma is így van. Igaz, 
volt időszak, amikor Bánok-
szentgyörgy fíliájaként tartot-
ták számon, sőt egy kis időre 
önállósulhatott is. 

- Bázakerettye valamiért 
mindig a végekhez tartozott. 
Egykor a zágrábi egyházme-
gyéhez csatolták, akkor is na-
gyon távol volt a központtól, 
most pedig Szombathelyhez 
tartozik, az sincs sokkal köze-
lebb - magyarázta az amúgy 
az életet elsősorban annak po-
zitív oldaláról szemlélő, a plé-
bánia élére 2007-ben kerülő 
Kiss László atya. - Sokáig 
még saját temploma sem volt 
a falunak, az embereknek ki-
lométereket kellett gyalogol-
niuk, ha misére mentek. Az el-
múlt évszázad elején, a húszas 
években egy zsinaton fel is 
vetődött, hogy Zalában keve-
sebb templom jut a települé-
sekre, mint Afrikában, pedig 
az egyház a fekete földrészen 
tartja szükségesnek a misszi-
ók működtetését. 

A bázakerettyeiek sokáig 
keresték a lehetőséget saját 
templomuk felépítésére. 
Eközben váltották egymást a 
papok: 1941-ben Falusi József 
káplán, két évvel később Fo-

.•wbb-viix ü Elvi . 

Bár már húsz éve vagyunk túl a pártállami 
rendszeren, azok az idők még mindig éreztetik 
hatásukat. A bázakerettyei katolikusok pásztora, 

Kiss László azonban nem bánkódik emiatt. 

Horváth A. Attiía 
horvath.attila@zalaihirlap.hu 

Családdal a jövőért 
mottóval d e c e m b e r 
26 -án , Szent Család 

vasárnapján kezdődöt t a 
hazai katolikus egyházban 
a család éve. Ezúttal Bo-
dorkós Imrét , a Szombat -
helyi Egyházmegye csa-
ládreferensét kérdeztük a 
várható programokról . 
- A magyar püspök atyák 
azzal a szándékkal hirdet-
ték m e g az évet, hogy a 
család értékeire és szép-
ségeire a tá rsada lom 
m i n d szélesebb rétege fi-
gyeljen fel. Fájdalmas 
ugyan látni a válások nagy 
számát, a családok szét-
esésétől szenvedő gyer-
mekeke t , az élettársi kap-
csolatokban sokszor m e g -
tapasztalható nehézsége-
ket, az életre szóló 
döntésektől való fé le lmet , 
mégis pozitív, örömte l i 
üzenete t kíván megfogal -
m a z n i az egyház. Megyés 
püspökünk, dr. Veres 
András arra kérte az egy-
házmegye papjait , hogy a 
plébániai közösségekben, 
elsősorban helyi szinten 
f igyeljünk j o b b a n a csalá-
dokra. Szép lenne, ha a 
p lébániákhoz tartozó csa-
ládok egymást segítő, 
egymásnak ö r ö m e t te -
remtő közösségeket szer-
v e z n é n e k lelkipásztoraik 
vezetésével - foga lmazot t 
az atya. 

dor Antal lelkész került a plé-
bániára. Az ő vezérletével kez-
dődött meg a templom építése 
- valójában a Töttössy László 
kriptáját rejtő, 1824-ben fel-
épült kápolna kibővítése. 

Az építkezést 1947 júniu-
sában kezdték meg a helybé-
liek, s egy évvel később fejez-
ték be. Akkor pedig a Rákosi 
Mátyás vezette kommunista 
párt - később a Magyar Dol-

gozók Pártja - vette át a hatal-
mat, s immár nem volt ildo-
mos az egyházat különöseb-
ben támogatni. Pláne nem 
azon a településen, melyet a 
magyar olajipar bölcsőjének 

Mint m o n d t a , m i n d e n 
szentmisén i m á d k o z n a k a 
családokért; azokért , akik-
nek házassága hajótörést 
szenvedett , és a f iatalo-
kért, hogy m e r j e n e k bát-
rak lenni, életre szóló 
döntéseket hozni . H á r o m 
je lentősebb programról is 
szólt: a február végi egy-
házmegye i lelkipásztori 
n a p o k t é m á j a a család-
pasztoráció lesz, m á j u s 
2 8 - á n Szombathe lyen 
rendezik m e g az egyház-

Bodorkós Imre családreferens 

m e g y e családi majálisát, 
az év végén pedig Sárvár 
ad m a j d ot thont az ad-
ventre felkészítő lelki nap-
nak. Hozzátet te: sok plé-
bán ián m ű k ö d i k család-
közösség, és a kisgyerme-
kes anyukáknak 
b a b a - m a m a klub. 
A szombathely i püspök-
ség arról tájékoztatott, 
hogy hamarosan kiadják a 
Családok imakönyvét . 

Kiss László plébános 
vasárnaponként a 

Töttössy László templom-
má bővített, egykori 

kápolnájában tart misét 

FOTÓ: SZAKONY ATTILA 
ilu. 
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Elavult a telep, 
magas a költség 

Páka (gyf) - Már építése-
kor elavult technológiával 
dolgozott a pákai szenny-
víztisztító telep, ezért is 
magas a működési költ-
sége - mondja Lukács 
Tibor, a község újonnan 
megválasztott polgármes-
tere. Az önkormányzat 
szeretné a lakossági ter-
heket csökkenteni, ennek 
megoldásán dolgoznak. 

A magas pákai csatornadíj-
ra olvasónk hívta fel figyel-
münket, aki azt is elmondta, 
úgy tudja, amiatt kell köbmé-
terenként 716 forintos díjat fi-
zetniük, mert abba jelentős 
összegű környezetvédelmi 
bírságot is be kell építeni. 
Mindezt pedig azért, mert az 
1992-ben használatba vett te-
lep építésekor a kivitelezők 
több hibát is vétettek. így tud-
ja Lukács Tibor, a település 
októberben megválasztott 
polgármestere is, aki szerint a 
bírság összege beépül a szol-
gáltatási díjba. 

- Szeretnénk erre a problé-
mára mielőbb megoldást ta-
lálni - sorolta a polgármester. 
- Azt tartanánk optimálisnak, 
ha bezárna a pákai telep, s a 
szennyvizet Lentibe továbbí-
tanánk. Ehhez azonban egy 
összekötő gerincvezeték épí-
tésére lenne szükség. 

A pákai telep ma négy köz-
ség - a székhely település 
mellett Csömödér, Kissziget 
és Ortaháza - szennyvizét fo-
gadja. A díj mértéke a Zalavíz 
Zrt. honlapja szerint a négy te-
lepülésen közel azonos, 716 
és 751 forint között van köb-
méterenként. A közeli Iklód-
bördőcén viszont, amelynek 
szennyvizét Lenti fogadja, 
340 forintot fizetnek a lakók. 
Lukács Tibor úgy véli, 
amennyiben Pákát is lenti te-

lep szolgálná ki, több száz 
forinttal is csökkenthető lenne 
a díj. 

A Zalavíz Zrt. műszaki 
igazgatója, Arnhoffer András 

szerint bár Lenti térségében 
valóban a pákai telep üzemel-
tetési költsége a legmaga-
sabb, a megyében vannak 
olyan települések, ahol a la-
kosság ennél is többet fizet. 
A műszaki igazgató szerint 
mindettől függetlenül rövid 
időn belül kénytelenek lesz-
nek hozzányúlni a pákai te-
lephez, ugyanis eljárt felette 
az idő. 

- Nem megfelelő a techno-
lógiája - ismerte el Arnhoffer 
András. - Két lehetőség van, 
vagy telepfejlesztést hajtunk 
végre, s ennek során mó-
dosítjuk a technológiát, ami-
hez a vízjogi engedélyeztetési 

Olvasónk 
ajánlotta 

MEGÍRTUK 0 

terv meg is van, vagy valóban 
Lentibe visszük a pákai 
szennyvizet. Utóbbinak a költ-
sége magasabb, legalább 40-
50 millió forinttal számolha-
tunk, ám a valamivel olcsóbb 
telepfejlesztés csak rövidebb 
ideig oldaná meg a problémát, 
néhány év múlva újra hozzá 
kellene nyúlni. A lakosság 
szempontjából szintén a lenti 
telep lenne a kedvezőbb, hi-
szen azáltal a fajlagos tisztítási 
költség is csökkenne. 

Arnhoffer András kérdé-
sünkre azt is hozzátette: bár-
melyik megoldást választják, 
önerőből nem tudják finanszí-
rozni, mindenképpen pályá-
zati támogatásra lesz szükség. 

» * • » H • * • I I I A 
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labda lett a kedwenc játék 
LABDARÚGÁS Györe László sikerekkel övezett negyven esztendeje a zalai futbal l v i lágában • 

alatt két arany és egy ezüstér-
met nyertünk. A munkát 
azonban elsősorban az minő-
síti, hogy a csapatból sokan 
már a felnőtt gárda tagjai. 
Legutóbb Pákára „költöz-
tem", ahol nagyszerű vezetők 
és futballszerető játékosok 
közé kerültem. Szakmailag 
van még tennivaló, de lépege-
tünk előre. 

- Kik voltak a kedvenc já-
tékosai? 

- Pintér Lászlót említeném 
először, aki ma is nagyon jó 
barátom: technikás volt, 
gyors, de irtózott az ütközé-
sektől. Politikai karriert futott 
be, ma országgyűlési képvise-
lő. Ebből a korosztályból való 
Fentős Pál is, a Csesztreg ki-
tűnő, „örökös" edzőjét abban 
az időben sajnos jobban érde-
kelték a lányok, mint a foci, 
pedig szintén nagyon jó barát-
ságban volt a labdával, s már 
fiatalon nagyon érett volt tak-
tikailag. Szerintem a megyei 
bajnokság jelenlegi legjobb 
trénere. Sok későbbi NB l-es 
játékos játszott a kezem alatt: 
Fitos József (válogatott lett), 
Babati Ferenc, Csáki László, 
Dómján József, de még hosz-
szan sorolhatnám. Csodálatos 
játék a futball, sok örömet 
okozott és számos barátot 
szerzett nekem. Több kitünte-
tést kaptam, lehettem a me-
gyei válogatott trénere, a baj-
nokság legjobb edzője -
mind-mind felemelő érzés 
volt. De az elismerésekhez 
szerencse is kellett, hisz' 
számtalan kolléga ért el re-
mek eredményeket és dolgo-
zott kitartóan, mégis elkerül-
ték a dicséretek. Mindig úgy ! 

vettem át egy-egy ilyen díjat, 1 
hogy a zalai futballtársadalom ] 
nevében kaptam. . 

további képek, információk 
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BÓBICS 
LÁSZLÓ 

bobics.laszlo@zalaihirlap.hu 

Lenti-A m e g y e labdarú-
gásának ismert egyéni-
sége Györe László, aki 
negyven évet tö l töt t eddig 
a sportág vi lágában. M á r 
nyugdíjas, d e Pákán, 
a megye i II. osztályban 
szereplő csapatot ő edzi. 

- Csodálatosan szép szülő-
falumban, Káváson ismer-
kedtem meg a labdarúgással 
és a sportág végigkísérte az 
életemet - emlékezett Györe 
László. - Az akkori idők falu-
si gyerekeinek nem sok lehe-
tősége volt a játékra: az erdő 
vagy a jég volt a játszótér, a 
legfontosabb eszköz pedig a 
magunk készítette nyílpuska, 
no meg a legfontosabb, a 
labda. Hozzám mindig utóbbi 
állt legközelebb. Ha egy kis 
időnk volt, rögtön előkerült a 
gumilabda és szinte min-
dennap órákat játszottunk. 
Mindannyian az Aranycsapat 
eredményeinek a lázában 
égtünk, veszekedtünk, hogy 
ki legyen közülünk Puskás, 
Bozsik, Czibor vagy éppen 
Hidegkúti. Bár a mai já-
tékosok is ilyen példaképek 
lennének... 

- Melyik csapatban kez-
dett futballozni? 

- Természetesen a falum-
ban, de az első komoly együt-
tes a megyszékhelyi Honvéd 
Katona SE volt az életemben. 
Számos később ismert - so-
kan NB l-esek lettek - futbal-
lista játszott itt. Kitűnő együt-
tes volt, nem is mindig fértem 
be a kezdőcsapatába, de ne-
kem az edzések is nagy él-
ményt jelentettek. Később a 
Lenti TE focistája lettem, ahol 

a legendás szakosztályvezető, 
Vári Vendel bácsi mint leg-
idősebb játékosra, rám bízta 
az edző nélkül maradt ifjúsági 
csapat felkészítését. Azóta is 
hálás vagyok érte: rövid idő 
alatt remek gárda rázódott 
össze, s velük nyertem az első 
érmemet. 

- Aztán jöttek a felnőttek. 
- Igen, négy évvel később 

már az LTE első csapatát 
irányítottam. A nagy váltás 
1977-ben következett be, 
amikor a helyi rivális Honvéd 
Bottyán SE alakulatának az 
edzője lettem: tizenhét idé-
nyen át, egészen a katona-
csapat megszűnéséig voltam a 

Fitos, Babati, Csáki 
és társai is töretlenül 
fejlődtek a H. 
Bottyán SE-ben 
töltött időszak alatt 

gárda trénere. Feledhetetlen 
évek voltak, megyei baj-
nokság meghatározó tudású 
alakulata lettünk, sőt, a 
Bottyán lett Lenti első NB 
HI-ba jutott gárdája. Abban az 
időben labdarúgásban egyik 
zalai fellegvár voltunk, hiszen 
az Lenti TE Németh Imre ve-
zetésével többször is bajnok 
lett, s közben mi négy ezüstöt 
és ugyanennyi bronzérmet 
szereztünk a megyei bajnok-
ságban. 

- Mire a legbüszkébb? 
- A legszebb eredményt az 

akkori Magyar Népköztár-
saság Kupában értük el: ki-
vertük az NB I B-ben épp har-
madik, Kiss László által 
irányított Keszthelyt, a máso-
dik vonal éllovasát, az Nagy-
kanizsai Olajbányászt, vala-
mint az ugyanebben az osz-

MEGSZÁLLOTT ÉS NAGYON KORREKT 

A tréner egyik nagy ked-
vence Pintér László volt. 
Ő így fogalmaz hajdani 
mesteréről: „Lehet, hogy 
kicsit elfogult vagyok vele, 
hiszen nagyon régi barát-
ság köt össze bennünket . 
Azt viszont az eredményei 
igazolják, hogy érti a szak-
máját . A legsikeresebb a 

katonacsapatnál volt. 
A játékosok nagyrésze 
szinte második apjaként 
tisztelte. Rengeteget segí-
tett nekik ember i leg és 
szakmailag is. Rajtam ki-
vül m é g nagyon sokan a 
futball megszállott jaként 
és mindig korrekt sport-
vezetőként t isztelik." 

- A Honvéd Bottyán SE 
megszűnése után ismét az 
LTE trénere lett. 

- Ez nehéz időszak volt, 
mert mindössze négy felnőtt 
játékos maradt a keretben, de 
több egykori katonáimat visz-
szacsábítottam és rövid idő 
alatt olyan ütőképes együttes 
alakult ki, amellyel feljutot-
tunk az NB III-ba. A siker 
után elköszöntem az LTE-től, 
és Csömödérben, Lovászi-
ban, illetve Rédicsen is dol-
goztam egy-egy esztendőt. 
Az utóbbit sikerült a megyei I. 
osztályba vezetni. Aztán újra 
Lenti következett, a felnőttek 
után a megyeiben a fiatalok-
kal dolgoztam és három év 

tályban jeleskedő Szombat-
helyi Haladást is. Ekkor szinte 
egész Lenti futball-lázban 
égett. Aztán jött a csapat első 

számú ellensége, az aktuális 
leszerelés, kilenc emberem 
távozott, s a következő körben 
kiestünk. 

Györe László nagy szerelme, a labda és a futball világában nyert érmek és serlegek társaságában 

mailto:bobics.laszlo@zalaihirlap.hu
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Múzeum, játékszobával 
AVATÁS Öveges professzor emlékét őrzi 

j Páka (gyf) - Többéves 
fo lyamat e r e d m é n y e -

i ként t egnap dé lu tán fel-
t avatták az Öveges-házat . 
1 
r Az épület a Kossuth-, 

SZOT- és Prométheusz-díjas 
fizikaprofesszornak, Öveges 

i Józsefnek állít emléket. Az 
ünnepi beszédet dr. Kövér 

László, a Magyar Országgyű-
lés elnöke mondta. 

Az 1930-as években emelt 
épület annak az egyszerű ház-
nak a helyén áll, amelyben 
maga Öveges József 1895- i 
ben született. (Tudósításunk i 
folytatása A követhető példa 1 
címmel olvasható a 3. olda- ; 
Ion.) 1 

I 



A követhető példa 
AVATÁS Az Öveges-ház mostantól látogatóközpontként funkcionál 

Attól volt nagyszerű tanár, hogy kérdésfeltevésével hallgatóságát is kíváncsivá tudta tenni - emlékeztetett rá beszédében Kövér László 

NAPI NÉGYÓRÁS NYITVA TARTÁS 
(Folytatás az 1. oldalról) 

Mint azt a vasárnap délutá-
ni avatóünnepségen többen is 
felidézték, a polgári stílusú 
családi házban, amely több 
évtizeden keresztül az Öve-
ges-família tulajdonában állt, 
a szabadidejében Pákára szí-
vesen hazalátogató profesz-
szor is gyakran megfordult. 
Az épület mától egyfajta láto-
gatóközpont szerepét tölti be, 
ahol nemcsak a népszerű fizi-
kus személyes hagyatékából 
származó, illetve a család által 
a településnek ajándékozott 
berendezési és személyes tár-
gyakkal, dokumentumokkal 
emlékeznek a település híres 
szülöttére, de kipróbálhatóak 
az általa a televízióban egykor 
bemutatott fizikakísérletek is, 
hiszen a szintén az Öveges Jó-
zsef nevét viselő helyi általá-
nos iskolából is ide költöztet-
ték át az erre a célra rendsze-
resített eszközöket. Ezzel tu-
lajdonképpen az 1979-ben 
elhunyt professzor egyik álma 

Az épü le t berendezésé-
nek szakmai hátterét a 
Göcsej M ú z e u m m u n k a -
társai biztosították. A va-
sárnapi avatás kapcsán 
a közgyűj temény m u n k a -
társa, Béres Katalin rövi-
den be is muta t ta az ott 
e lhelyezett tárgyakat. A lá-
togatóközpont m ű k ö d t e -

teljesült, hiszen ő volt az, aki 
először megálmodta a fizikai 
törvényszerűségeket játékos 
formában bemutató Csodák 
Palotáját, melynek egyik kis-
testvére egy tudományos já-
tékszoba formájában most Pá-
kára költözött. A vasárnapi 
ünnepség keretében Gyenese 
Ferencné, a helyi általános is-
kola nyugalmazott igazgatója 
fel is idézett néhány olyan kí-
sérletet, amelyet annak idején 

tését az önkormányza t a 
helyi könyvtárral és e - M a -
gyarország pontta l közö-
sen oldja meg. Lukács Ti-
bor polgármester kérdé-
sünkre e l m o n d t a : a tervek 
szerint az átadást köve-
t ő e n napi négyórás nyitva 
tartással ál lnak az érdek-
lődők rendelkezésére. 

maga a professzor mutatott be 
a televízióban. 

- Attól volt nagyszerű ta-
nár, hogy kíváncsiságával, 
kérdésfeltevésével hallgató-
ságát is kíváncsivá tudta tenni 
- mondta Öveges Józsefről az 
avatóbeszédet mondó dr. Kö-
vér László. - Fel tudta tárni a 
fizika csodálatos birodalmába 
vezető ajtót, mert maga is 
ismerte az utat, de azt is tudta, 
hogy miért jó, és miért kell 

azon az úton járni. Öveges Jó-
zsef attól volt nagyszerű ta-
nár, hogy követendő és követ-
hető példát adott. Szerette nö-
vendékeit, és tisztelte a hi-
vatását. i 

A Magyar Országgyűlés , 
elnöke ezt követően arról be- t 
szélt, hogy Öveges Jóizsefkül- t 
detése a tudás átadása volt, s i 
abban a korbans amikor a pro-
fesszor élt, még volt erre fo-
gékonyság. Dr. Kövér László 
reményét fejezte ki, hogy 
eljön még az az időszak, ami-
kor legalább a közszolgálati 
médiában újra lesz színvona-
las tudományos ismeretter-
jesztés. 

A most átadott épület tulaj-
donjogát 2006-ban szerezte 
meg az önkonnányzat- tudtuk 
meg Lukács Tibor polgármes-
tertől. A felújítás költségei 22 
és fél millió forintot tettek ki. 

további képek, információk 
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Heki kutya hazatért 
Nyolcéves küzdelem után nyílt meg Öveges József emléktárlata 

Szokatlan kitartásról tett tanúbi-
zonyságot Öveges József profesz-
szor szülőfaluja. Páka. A Zala me-
gyei község nyolc évig kii/Jött 
azért, hogy megvehesse, felújít-
hassa Öveges professzor egykori 
házát, ós ott emlékkiállítást hoz-
hasson létre. A munkát 2003-ban 
kezdték, és a napokban tartották 
az emlékház avatását. 

Boda András Zalaegerszeg 

Majd tíz éve annak, hogy a Zala megyei 
Páka lakói felvetették: végre illő módon 
kellene emlékezni a falu híres szülöt-
tére, Öveges Józsefre. Bár a pákai isko-
la a professzor nevét viselte, s az intéz-
ményben emlékszobát is kialakítottak, 
a helyiek úgy vélték, ennél többet ér-
demel a Kossuth-díjas fizikatanár. Azt 
szerették volna elérni, hogy a falu vásá-
rolja meg - a televíziós ismeretterjesz-
tő előadásai révén országos ismertség-
re szert tett, 1895-ben született, 1979-
ben elhunyt - Öveges professzor egy-

t r A 

kori házát, ós ott hozzanak létre kiállí-
tást. A helyiek kezdeményezését 2003-
ban felkarolta a pákai önkormányzat, s 
ezzel kezdetét vette az évtizedes, ab-
szurd fordulatokat sem nélkülöző küz-
delem. 

Az önkormányzat már a kezdetek 
kezdetén akadályokba ütközött. Kide-
rült ugyanis, hogy a professzor valami-
kori otthona - amelyet szülőháza he-
lyén építettek fel a harmincas években 
- egy osztrák férfi tulajdonába került, 
neki pedig eszében sem volt megválni 
az épülettől. A falu akkori polgármes-
tere, Rudas Miklós - miként a helyiek 
felelevenítik két évet „járt az osztrák 
nyakára", hogy adja el a falunak oly so-
kat jelentő házat. Végül 2005-ben meg-
született az egyezség: hatmillió forin-
tért a községé lehet az elhanyagolt, le-
pusztult épület. Ekkorra azonban ki-
ürült a község kasszája, mindössze há-
rommillió forint állt rendelkezésre. 

A polgármester a tudományos aka-
démiától kezdve az oktatási miniszté-
riumon át a kulturális tárcáig szinte 
minden hivatalt megkeresett pénzért 
könyörögve, ám a gyűjtőkörűt ered-

ménytelen volt. Pénzt sehol nem ad-
tak, csak biztatást, mondván, „nemes 
ügyért harcol a falu". Már-már úgy 
tűnt, hogy Pákának lc kell mondania 
terveiről, de ekkor váratlan segítsé-
get kapott az önkormányzat. A profesz-
szor tisztelői, egykori tanítványai, tá-
voli rokonai jelentkeztek, s néhány hó-
nap alatt „összedobták" a hiányzó ösz-
szeget. A falu pedig 2006-ban megvásá-
rolta a romos épületet. A folytatás sem 
volt sokkal könnyebb: újabb három év 
tolt el. mire egy pályázaton 17,5 millió 
forintot nyert a falu az épület felújításá-
ra, a rncgyei önkormányzat pedig két-
milliót biztosított a kiállítás létrehozá-
sára. A munka végül tavaly kezdődhe-
tett cl, a közelmúltban pedig megtart-
hatták az avatóünhepséget. 

A szépen felújított épület előteré-
ben a professzor egyik ismert jelmon-
data olvasható a falon: „A semmiből 
nem lesz semmi." 

- Hát ebben az egyeben talán picit 
tévedett a professzor úr. Mert a falu-
nak szinte a semmiből sikerült létre-
hoznia az emlékházat - mondta a falu 
polgármestere, Lukács Tibor, aki elis-

ineréssel szólt elődei kitartó munkájá-
ról, a kiállítás létrehozását támogatók 
sokaságáról. 

A falu központjában, a templom 
mellett álló emlékház egyik szobájá-
ban Öveges József bútorai, könyvei 
láthatók, a sarokba állított öreg Orion 
Delta televízió képernyőjén pedig ré-
gi műsorai, kísérletei fútnak. A másik 
szobában a professzor életútját ismer-
hetik meg a látogatók, számtalan ko-
rabeli fénykép és dokumentum révén, 

rl 

a vitrinekben pedig ott sorakoznak a 
„leghíresebb pákai" személyes tárgyai, 
kitüntetései, kísérleti eszközei, A lá-
togatók számára alighanem a kísérleti 
szoba a kiállítás legizgalmasabb része. 
Ott ugyanis kipróbálhatják a profesz-
szor legismertebb kísérleteit, például 
a lejtőn magától felfelé guruló kúpot, 
és persze nem hiányzik Heki, Öveges 
professzor híres kutyája sem. amely a 
megfelelő hangmagasságú rezonanciá-
ra előugrik a házából. 

í j-

A professzor egykori szobája a pákai házban Fotó: Ml 1 Varga György 

A 
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Az alkotmány az első 
ai- Kövér László házelnököt kérdeztük 

Páka (gyf) - Mindig szív-
ügyemnek tekintettem, hogy 
lobbizzak Zala érdekében. 
Miután zalai listáról kerültem 
a parlamentbe, már kötelessé-
gemnek is tartom - mondta 
dr. Kövér László, a Magyar 
Országgyűlés elnöke, aki a 
pákai' Öveges-ház vasárnapi 
avatóünnepsége után nyilat-

kozott lapunknak. Úgy fogal-
mazott: a házelnöknek nin-
csenek különleges jogosítvá-
nyai, amelyek a parlamenti 
képviselők fölé emelnék, va-
lamelyest azonban mégiscsak 
nagyobb a tekintélye. 

(Folytatása Kövér: nem 
célszerű a kétkamarás parla-
ment címmel a 4. oldalon.) 

m 

Kövér: nem célszerű a 
kétkamarás parlament 
(Folytatás az 1. oldalról) 

Miután pedig Kövér László 
a Fidesz választmányának el-
nöki tisztét is betölti, ha egy 
kérdés azon dől el, hogy szót 
tud-e emelni az ügy mellett, 
akkor természetesen megteszi 
azt Zala megye érdekében, 
mondta. 

- A hazai törvényhozás 
legizgalmasabb kérdése a ta-
vaszi időszakban az új alkot-
mány elfogadása lesz -
mondta az aktuális feladatok 
kapcsán a házelnök. - Ha el-
fogadjuk azt a házszabály-
módosítást, ami lehetővé te-
szi, hogy több párhuzamos 
törvénytervezetről egyszerre 
vitázzunk, akkor kinyílik a le-
hetőség az ellenzéki pártok 

A többi törvény 
automatikusan 
hátrébb sorolódik 

előtt, hogy beterjesszék saját 
javaslatukat. Jelenleg azon-
ban úgy tűnik, vannak pártok, 
amelyek továbbra sem kíván-
nak részt venni a vitában. 

- Többször elhangzott az 
alkotmányozó nemzetgyűlés 
kifejezés. Megállja ez a helyét 
abban a helyzetben, amikor az 
ellenzék egy része távol ma-
rad az alkotmányozástól? 

- Ha az ellenzék nem gya-
korolja a jogait, nem teljesíti 
saját választói felé a kötelezett-
ségét, attól a kormánytöbbség-
nek még működtetnie kell az 
országot. Miután az összes or-
szággyűlési képviselő kéthar-
mada felsorakoztatható lesz az 
új alkotmány szövege mögött, 
úgy gondolom, igen. Én 
egyébként bízom abban, hogy 
a Jobbik, mint ellenzéki párt 
részt vesz a vitában, bár az me-
rőben kétséges, hogy az ő el-
képzeléseiknek megfelel-e az 
az alkotmánykoncepció, amit 
beterjesztettünk. 

- Ön korábban tett olyan 
megjegyzést, miszerint akár a 
kétkamarás parlament beveze-
tését is el tudná képzelni. Tart-
ja magát ehhez az ötletéhez? 

- Ez egy félreértés volt. Per-
sze elképzelhető, de nem tar-
tom célszerűnek. Radikálisan 
csökkenteni akarjuk a politikai 
elit létszámát. A következő or-
szággyűlési választások után 
körülbelül 200 fős parlament 
fog működni. Ha két kamarát 
akarunk, akkor a kétszáz fős al-
sóházhoz minimum 50 fős fel-
sőház kellene, de önmagában 
nem a létszám a probléma. A 
mandátumokat nagyon nehéz 
lenne kiporciózni, és az egész-
nek csak az lenne az értelme, 
hogy a köztársasági elnök bi-

zonyos törvény-feliilvizsgála-
ti, illetve törvénylassító jogkö-
reinek egy részét a felsőházra, 
azaz erre a kamarára ruház-
nánk át. Ezt nem tartom annyi-
ra szükséges lépésnek, hogy 
belebocsátkozzunk egy na-
gyon nehezen megválaszolha-
tó kérdéssor feltevésébe. 

- Lesz-e az alkotmányozás 
időszaka alatt lehetősége a par-
lamentnek az olyan törvény-
tervezetekkel, például az új 
hulladékgazdálkodási tör-
vénnyel foglalkozni, amelyek-
nek társadalmi vitája már le-
zajlott? 

- Ezek a törvények auto-
matikusan hátrébb sorolód-
nak, mert úgy döntöttünk, 
hogy március közepe és ápri-
lis közepe között, amíg az új 
alkotmány végszavazása meg 
nem történik, nem foglalko-
zunk mással. 

- Házelnökként korábban 
voltak javaslatai a Parlament 
látogathatóságával kapcsolat-
ban. Egyes személyek, példá-
ul az ott dolgozó újságírók 
jogköreit szűkítené, a turisták 
számára ugyanakkor köny-
nyebbé tenné a bejutást. Ezek 
megvalósítása hogy áll? 

Kövér László vasárnap az 
Öveges-emlékház avatásán 
mondott ünnepi beszédet 

- Olyan időszakban va-
gyunk. amikor minden átala-
kul. Nem azért, mert mi fene-
kestül fel akarnánk forgatni 
mindent, de sok minden meg-
érett az átalakításra. Az előző 
kormány által készíttetett, s 
Budapest önkormányzatával 
egyeztett terv szerint mélyga-
rázs épülne a Kossuth tér alá. 
Itt kapna egy európai parla-
mentekhez méló elhelyezést a 
látogatócentrum. Ugyanezen 
átalakítás keretében lehetne 
rendet tenni abban a rendet-
lenségben. ami idáig jelle-
mezte ezt a területet. Nem el-
lehetetleníteni vagy megne-
hezíteni akarom az újságírók 
munkáját, de világos, min-
denki számára kiszámítható 
szabályokat szeretnék. • 
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LÁTOCATÓKÖZPONT AZ ÖVEGES-HÁZBAN 

Emlékház nyílt Pákán 
- Az Új Magyarország Vidékfejlesztési Programból 2009-ben 17.5 

millió forint támogatást nyertek, a megyei önkormányzat további 
kétmillió forintot biztosított, a szülőfalu önkormányzata pedig az 
önrészt állta a 22,5 millió forintos teljes beruházási költséggel elké-
szült, és február végén felavatott Öveges-házhoz - nyilatkozta Lu-
kács Tibor, Páka polgármestere. Elmondta, a LE-KO Kft. kivitelezé-
sében emlékházzá átalakított épületet még 2006-ban vette meg a 
helyi önkormányzat egy külföldi tulajdonostól. 

Kövér László, az Országgyűlés 
elnöke az 1930-as években polgári 
stílusban épült, és most felújított 
emlékház átadásakor mondott be-
szédében méltatta az 1895-ben 
Pákán született és 1979-ben el-
hunyt Kossuth-, SZOT- és Pro-
métheusz-díjas Öveges József fizi-
kaprofesszor nagyszerű emberi és 
pedagógusi képességeit. 

A nagyszerű tanár követendő 
és követhető példát adott, szeret-
te a növendékeit és tisztelte a hi-
vatását. A professzor elajándékoz-
ta az életét; piarista szerzetesként 
és tanárként másokért élt, mások-
nak adta a tudását. Szerkesztette 
az Élet és Tudomány című folyó-
iratot, 35 könyvet írt, mégis a rá-
diózással és a televízióval vált köz-
kedveltté. „Nem sztár és nem 
celeb lett, ahogy ma mondanák, 
hanem ismert és közkedvelt em-
ber, akit a nézők ezrei tiszteltek" -
húzta alá Kövér László, aki kifejez-

te reményét, hogy a közszolgálati 
médiában újból lesz olyan tudo-
mányos ismeretterjesztő műsor, 
amit a professzor művelt. 

Öveges álmodta meg elsőként 
a Csodák Palotája néven ismert 
játszóházat, ahol a fizikával barát-
kozhatnak a gyerekek, és amely-
nek „mini-mását" már Pákán is fel-
kereshetővé tették. Egyik terem-
ben a látogatók maguk is kipróbál-
hatják Öveges József kedvenc kí-
sérleteit. Az Öveges-ház másik 
szobájában egykori bútorai látha-
tók, a harmadikban pedig tárlók-
ban helyezték el személyes tár-
gyait, kísérleti eszközeit, könyveit, 
az általa készített mikroszkópot. A 
napi 4 órában nyitva tartó épület 
berendezésének szakmai hátterét 
a Göcsej Múzeum munkatársai biz-
tosították. Béres Katalin, a köz-
gyűjteményi intézmény munka-
társa röviden be is mutatta az ott 
elhelyezett emlékeket. 
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„Elajándékozta életét..." 
Átadták az Öveges emlékházat 

Az ünnepélyes átadás pillanata. 
Ünnepélyes keretek között 

került sor Pákán a közelmúlt-
ban az Öveges emlékház átadá-
sára. Az ünnepségen Lukács 
Tibor polgármester köszöntöt-
te a megjelenteket, köztük dr. 
Kövér Lászlót, a Parlament el-
nökét, Pintér László ország-
gyűlési képviselőt, Manninger 
Jenőt, a megyegyűlés elnökét 
és dr. Pál Attila alelnököt. 

A folytatásban Kovács Me-
litta, a helyi iskola tanulója 
méltatta és idézte fel a nép-
szerű fizikus életútját, és a ha-
gyaték ápolásának kitűzött lé-
péseit. Kiderült, hogy elsőként 
az épület tulajdonjogának meg-
szerzése volt a cél: 2006-ban 
sikerült megvásárolni külföldi 
tulajdonosától. 2009-ben az Új 
Magyarország Vidékfejlesztési 
Program támogatásából, vala-
mint a Zala Megyei Önkor-
mányzat által adományozott 
összegekből indulhattak el a 
felújítási munkálatok. 

- Mire elég egy ember éle-
te? Öveges József pályája mu-
tatja, hogy mennyi mindenre, 
ha az ember mások javára hasz-

nálja fel! Az első és legfonto-
sabb dolog, amit a tanár úrral 
kapcsolatban meg kell jegyez-
nünk, hogy elajándékozta az 
életét. Bármilyen furcsa is, de 
ez megelőzi, hogy méltassuk 
tudományát, ötletességét és hu-
morát, sziporkázó előadásait. 
Elajándékozta életét piarista 
szerzetesként és elajándékozta 
tanárként. Másokért élt, má-
soknak adta az idejét, a tudá-
sát. Nevelt, miközben tanított 
és tanított, miközben nevelt... 
Attól volt nagyszerű tanár, 
hogy kíváncsiságával, kérdés-
feltevésével hallgatóságát is kí-
váncsivá tudta tenni. Fel tudta 
tárni a fizika csodálatos biro-
dalmába vezető ajtót, mert ma-
ga is tudta az utat, de azt is 
tudta, miért jó azon az úton 
járni, miért kell azon járni -
emelte ki beszédében Kövér 
László. 

Az ünnepségen a helyi ál-
talános iskola tanulói, a Pákai 
Dalraforgók felnőtt női kar és 
Gyulavári Adrienn fagott szó-
lóval működött közre. 

D.J. 
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Mire fordítják? 
Pákán a kommunális adó mellé szemétdíj is társul 

Páka (gyf) - Sokallja a ma-
gánszemélyek kommuná-
lis adója évi nyolcezer fo-
rintos mértékét azon pá-
kai olvasónk, aki ebbéli 
véleményét sms rovatun-
kon keresztül juttatta el 
szerkesztőségü n khöz. 
Mint írta, a környező tele-
pülésekhez képest na-
gyon magas ez az összeg. 

Pákán 1995-ben vezették 
be a kommunális adót, akkor 
évi négyezer forintos mérték-
kel. Emelése két esetben tör-
tént, utoljára az elmúlt ciklus-
ban, 2009. január elsejével, 
ekkor lett nyolcezer forint a fi-
zetendő összeg - tudatta ér-
deklődésünkre Lukács Tibor 

polgármester, aki azt is el-
mondta, a kommunális adó 
jogcímén befolyó pénzt egy 
elkülönített számlán kezelik, 
s azt pályázati önrészként 
használják fel. A polgármes-
ter szerint a településnek nem 
nagyon van más lehetősége 
pénzforráshoz nyúlni. 

- Tudjuk, hogy vannak ház-
tartások, ahol a nyolcezer fo-
rint is nehézséget jelent, ezért 
2001 és 2004 között azon csa-
ládok, amelyek a gázberuhá-
zásban érintettek voltak, men-
tesültek a fizetési kötelezettség 
alól - tette hozzá Lukács Tibor. 

Lakossági kommunális adó 
kivetésével - aminek maxi-
mum összegét minden eszten-
dőben a parlament határozza 
meg - nem minden önkor-
mányzat él. Ahol igen, ott is 
eltérő a mértéke. Zalabaksán 

és Rédicsen hatezer forint, s 
mindkét községben telepü-
lésüzemeltetési célokra for-
dítják. Zalabaksán minden 
háztartás fizeti, Rédicsen csak 
azok a tulajdonosok, akiknek 
zártkerti ingatlanjuk van. A 
határ menti községben éppen 
az ezekhez a telkekhez vezető 
utakat tartják karban a neve-
zett jogcímen beszedett ösz-
szegből. Lentiben 2010-ben 
vezették be az éves szinten 5 
ezer forintos adót. A lakosok 
többsége itt is mentesül alóla, 
csak annak kell fizetnie, aki a 
Lenti- vagy Máhomfai-hegyen 
ingatlantulajdonos. A polgár-
mesteri hivatalban ugyan nem 

Olvasónk 
ajánlotta 

MEGÍRTUK O 

mondták ki, de korábbi testü-
leti üléseken elhangzott: a 
szemétszállítási költségek fe-
dezetét biztosítja az adó. 

A csesztregi körjegyzőség 
néhány kisebb községében a 
maximum összeget vetették ki, 
s azt a hulladékgyűjtés és -ke-
zelés költségeire fordítják. 
Ezeken a településeken a la-
kosságot terhelő egyéb szemét-
szállítási díj nincs. Pákán vi-
szont azt is kell a lakóknak fi-
zetniük, s mint korábban meg-
írtuk: a környező településeket 
figyelembe véve ott a legmaga-
sabb a víz- és csatornadíj. 
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Elfeledett évforduló (4.) 
Tavaly volt 90 éves Zala megye legnépszerűbb sport-

egyesülete. Akarattal sem lehetett volna nagyobb csend-
del „adózni" a fennállás kilenc évtizedének, mint ahogy 
ez spontán sikerült. 

Múltidézésünk nem öncélú. Egyrészt emléket szeret-
nénk állítani azoknak, akiknek köszönhető, hogy a mai 
nap még egyáltalán ZTE-ről lehet beszélni. Emléket állí-
tani még akkor is, ha ez azoknak nem jutott eszébe, akik 
ma a ZTE-ből, s nem a ZTE-ért élnek. 

Furcsa világban élünk. Az igazi értékeken csak moso-
lyognak a XXI. századi percemberek. Pedig ezek nélkül 
ma nem lennének ott, ahol vannak... 

meth, Dombai, Petrik - Be-
Iák, Madár - Marancsics, Ko-
vács, Miilei, Bölcsföldi, Durgó. 
Háromezer néző látta a ta-
lálkozót, amelyet Bölcsföldi 
két góljával nyertünk meg 
2-0-ra. 

Az első NB Il-es szezonban 
szerepet kapott játékosok kö-

A Z . V ö r ö s L o b o g ó e l s ő f o c i c s a p a t a . 

1 9 5 7 . 0 7 . 0 6 - á n a G y ő r b e n s z e r e p l ő Z T E . Ba l ró l : D o m b a i , B a r n a , 
N é m e t h , Pe t r ik , Mi i le i , B é l á k , G á s p á r , M a d á r , B ö l c s f ö l d i , 
M a r a n c s i c s , D u r g ó é s B e n e d e k T i b o r v e z e t ő . 



Tizennyolc győztes íjász 
Páka (gyf) - T i z e n n y o l c 
kategóriában hirdettek 
győztest a falu környéki 
erdőkben a hét végén 
megrendezett terep-
íjász versenyen. A viadal-
ra még külföldről is ér-
kezett néhány versenyző. 

A házigazda Csokma íjász 
és Hagyományőrző Egyesület 
elnöke, Szabó László elmond-
ta: a résztvevőknek 24 darab, 
terepen elhelyezett háromdi-
menziós célra kellett két-két 
lövést leadniuk. Az állatfigu-
rák eltérő nagyságúak voltak, 
illetve a különböző kategóri-
ákban (az íjak típusa és a ver-
senyzők életkora határozza 
meg ezeket) az indulók más-
más távolságból próbálkoz-
hattak. A nomád felnőtt me-
zőny volt a legnépesebb: 
mintegy 30 sportember vetél-
kedett. 

A terepverseny mellett ren-
deztek úgynevezett térlövé-
szetet is. Itt fegyvernemtől 
függetlenül mindenki azonos, 
fordulónként egyre növekvő 
távolságból lőhetett, s akinek 
nem sikerült a kijelölt célt el-

találnia, az kiesett. Ebben a 
versenyszámban a tradicioná-
lis íjjal nevezett RalfBecker, a 
marcali Boronkai Hagyo-
mányőrző és íjász Egyesület 
tagja bizonyult a legjobbnak. 

Győztesek és zalai érmesek. 
Barebow, felnőtt: 1. Mesics 
Kálmán (Szent Sebestyén, 
Szentgotthárd). Longbow női: 
1. Baticz Brigitta (Nagykani-
zsa). Felnőtt: 1. Korándi Szi-
lárd (Szent Sebestyén), 2. Szita 

A nomád felnőtt kategóriát a 
lenti Horváth Miklós nyerte 

Róbert (Nemesbük). Tradicio-
nális 3D, gyermek: 1. Tejfel 
Bence (Sólyom, Zalaeger-
szeg). Ifjúsági: 1. Csobán Ro-
land (Ajka), ...3. Kámán Be-
nedek (Sólyom). Felnőtt: 1. 
Zaleczky István (Szigetszent-
miklós), 2. Hadnagy Gábor 
(Sólyom), 3. Gáspár Alex 
(Nagykanizsa). Irányzék nél-
küli csigás: 1. Torhosi Sza-
bolcs (Nagykanizsa). CU, fel-
nőtt: 1. Bali Péter (Sólyom). 
Számszeríj: 1. Kiss Tibor (Al-
sóörs), 2. Szabó Tamás (Csok-
ma, Páka), 3. Szabó Attila 
(Csokma). Vadász, gyermek: 
1. Csáki Csongor (Boronkai, 
Marcali). Ifjúsági: 1. Kaszás 
Marcell (Pacsa), 2. Tállai Ist-
ván (Négy Kos, Lenti). Fel-
nőtt: 1. Szabó András (Sárvár). 
Nomád, mini: 1. Gyuricza Ta-
más Marcell (Négy Kos). 
Gyermek: 1. Esik Levente 
(Körmend), 2. Vég Márk 
(Négy Kos). Ifjúsági: 1. Beke 
Gábor (Négy Kos), 2. Ács Nor-
bert (Négy Kos). Női: 1. Glo-
vánovics Renáta (Sárvár). Fel-
nőtt: 1. Horváth Miklós (Négy 
Kos). Senior: 1. Ralf Becker 
(Boronkai, Marcali). 
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Öveges József professzor nya-
ranta gyakran tartózkodott Pá-
kán, és ilyenkor szívesen invitált 
be bennünket, gyermekeket há-
zába tévénézésre. Ha nem ő, ak-
kor Ede testvére, ami felért egy 
csodával a hatvanas években. 
Később eladták a tévét a szom-
szédnak, aki megőrizte, de már 
csak a keretét tudta visszaadni a 
készüléknek. Ez mögé tettük be 
a monitort és a lejátszót, melyen 
a fizika varázslójának kísérletei-
ből összeállított film tekinthető 
meg a felújított Öveges-házban -
vezetett körbe az épületben 
Lukács Tibor polgármester, mi-
közben megosztotta személyes 
élményeit. 

Páka új polgármesterével előbb 
a hivatalban találkoztunk, ahol elő-
ször arról érdeklődtünk, hogy mi-
ért vállalta ezt a tisztséget. Mint ki-
derült, jelentős közéleti tevékeny-
ség áll mögötte. 

- Két és fél cikluson át voltam 
képviselő-testületi tag, így részben 
ráláthattam az önkormányzati 
munkára, melyet teljes valóságá-
ban polgármesterként ismerhet-
tem meg. Nem könnyű feladat a 
település vezetése, de nem az el-
végzendő munka, hanem a finan-
szírozási gondok miatt - mondja 

NEMZETKÖZI HIRNEVVEL IS KECSEGTETŐ KULTURÁLIS-ES TÖRTENELMILATNIVALOK 

Turisztikai beruházások Pákán / • / 

Lukács Tibor, aki szinte minden civil 
szervezetnek tagja a településen. 
Dolgozik az egyházközségben, a 
Páka Értékeiért Egyesületben, ve-
zetőségi tagja a helyi sportegyesü-
letnek, valamint elnöke a Pákai 
Magyar-Német Baráti Körnek. Mi-
vel az akkori polgármester nem in-
dult, vállalta a barátai biztatására is 
a megmérettetést. Az öt polgár-
mesterjelölt közül neki szavazott 
bizalmat a település lakossága. 

- Legnagyobb intézményünk a 
közoktatási intézmény, jelenleg 12 
önkormányzat közös társulással 
tartja fenn. Két település kilépésé-
vel tavaly ősszel 40 gyermekkel ke-
vesebben kezdték meg az általá-
nos iskolát, ahová jelenleg 193 
gyermek jár. A létszámcsökkentés 
már októberben finanszírozási ne-
hézségeket okozott. Abban bíz-
tunk, hogy a kormány tervei sze-
rint már az elmúlt évben módosít-
ja a közoktatás finanszírozását, 
vagyis átveszi a béreket, az önkor-
mányzatokat csak a dologi kiadá-

Lukács Tibor az egyik felújításra váró bunkernél. 
sok terhelnék, de ez a törvény vár-
hatóan csak 2012-ben lép életbe. 
Most parkolópályán állunk a tekin-
tetben is, hogy pályázhatnánk 
megújuló energia felhasználását 
szolgáló beruházásra az iskola és az 
óvoda energetikai korszerűsítése 
érdekében, ehhez azonban önerő 
kellene. Ezért lenne jó, ha csökken-
nének bérkiadásaink, mert akkor 
ezt a felszabaduló összeget a saját 
erőre fordíthatnánk. Jelentősen 
visszafogná az energiára fordítan-
dó költségeinket, ha az óvodát az 
iskolába költöztetnék, ezért ebben 
is gondolkodunk. 

- Milyen bevételi források áll-
nak rendelkezésükre? 

- Jelentősebb bevételi forrást 
a helyi illetve a helyben maradó 
adók jelenthetnének, de Pákán 
kevés a munkahely, így az ipar-
űzési adó sem számottevő. A te-
lepülésen az önkormányzat a leg-
nagyobb foglalkoztató, ami na-
gyobb az a varroda, ahol 10-15 fő 
dolgozik. 

A helyi lakossági 
szolgáltatások bő-
vülhetnének most 
egy komposztáló 
projekttel. Ajánla-
tot kaptunk egy 
cégtől, amely bio 
komposztáló ládá-
kat biztosítana a 
lakóknak. Az igé-
nyeket közvéle-
mény-kutatás se-
gítségével kívánjuk 
felmérni. 

- Az iskolán kí-
vül még milyen fej-
lesztési elképzelé-
seik lennének? 

Régóta vár 
megoldásra a bel-
vízrendezés. Tavaly 
kifejezetten ka-
tasztrofális időjá-
rást éltünk meg, a 
környező dombok-
ról lezúduló víz 
még az aszfaltot is 

megbontotta útjainkon. Vis maior 
támogatást kaptunk, de ezzel sem 
tudjuk teljes egészében megoldani 
a problémát. Egy komolyabb vízel-
vezető-rendszer kiépítése lenne 
indokolt. De ez a beruházás is 
egyelőre csak remény az iskolafej-
lesztés mellett. 

- Ami viszont öröm, hogy 
megújult az öveges-ház, és épül a 
bunkermúzeum is. 

- Kevés település büszkélked-
het azzal, hogy ilyen nagy szülött-
je volt, mint Öveges József. Már 
most vannak érdeklődők, főleg is-
kolás csoportok, április közepétől 
látogatható lesz az emlékház. A 
mellette álló katolikus templom is 
megtekinthetővé válik, mivel azt 

Emlékek az Öveges-házban. 

is sokan szeretnék megnézni. 
Egyelőre előzetes bejelentkezés 
alapján fogadjuk vendégeinket. 
Az emlékhelyet akkor tartjuk nyit-
va folyamatosan, ha sok lesz az 
érdeklődő. Az e-Magyarország-
pontban dolgozó munkatársunkat 
bízzuk meg ezzel a feladattal. 
Fentieken túl még számos turisz-
tikai látványossággal rendelke-
zünk; a csömödéri kisvasutat, a 
budafai arborétumot, a hegyi kilá-
tónkat, a háromszenteki kápol-
nánkat, a dömeföldi tájházunkat 
is szeretettel ajánljuk látogatóink 
figyelmébe. 

Nagy érdeklődésre tarthat szá-
mot ez a betonbunkerek köré 
épülő szabadtéri múzeum. A tu-
risztikai beruházást a Hadtörténe-
ti Múzeum koordinálja. Három 
bunker lesz felújítva és életszerű-
en berendezve úgy, ahogy kinéz-
tek az 50-es években, a jugoszláv 
agressziótól rettegett korban. Ezt 
a településünket is érintő hatal-
mas védelmi vonalat hétmilliárd-
ból (!) építették - meséli immár a 
helyszínen a polgármester. - Fu-
tó- és lövészárkok kötik össze 
ezeket az erődítményeket, esőbe-
álló, padok és szociális helyiségek 
is létesülnek. Úgy vélem, az in-
gyenesen látogatható bunkermú-
zeumban az érdeklődők valóban 
visszacsöppenhetnek a múltba. 

Október 21-23. között ünneplik 
Páka és a németországi Wesen-
dorf települések közötti partner-
kapcsolat huszadik évfordulóját. A 
településen azonban most is ké-
szülnek egy nemzetközi találkozó-
ra, májusban a normandiai Cuver-
ville-be látogatnak el, az ott meg-
rendezendő Európa-napokra. A 
francia településsel hasonló part-
neri kapcsolatot akarnak kialakíta-
ni, mint Wesendorffal. Ez a két 
partnerség minden bizonnyal hoz-
zájárul ahhoz, hogy Páka jelentős 
kulturális és történelmi látnivalói -
mint az Öveges-ház vagy a bun-
kermúzeum - nemzetközi hímév-
re tegyenek szert. 

Antal Lívia 
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Iskolajubileum Pakan 

Torta is készült a jubileumra. 
Az iskola múltját bemutató 

kiállítással, jubileumi műsor-
ral, „Zsibongó" című kiadvá-
nyukkal ünnepelték Pákán az 
Öveges József Általános Iskola 
fennállásának harminc éves 
évfordulóját. 

Szabó Józsefné tanítónőtől, 
a rendezvénysorozat fő szerve-
zőjétől megtudtuk, hogy az 
Öveges-szoba részleges meg-
szűnésével (az emléktárgyak a 
helyi Öveges Házba kerültek 
át) nagy űr keletkezett az is-
kola „szívében", melyet a jubi-
leum apropóján az iskola éle-
téből, múltjából rendezett kiál-
lítással pótoltak. 

- Kiállításunk felér egy idő-
utazással, a kisdobos és úttörő 
mozgalomtól egészen napjaink-
ig összegyűjtöttük az iskola 

történetét ábrázoló fotókat, 
tárgyi emlékeket - fejtette ki a 
tanítónő. 

A jubileum fő programja az 
iskolagyűlés volt, ahol ünnepi 
műsorral, az irodalmi- és rajz-
pályázat értékelésével és a ki-
állítás megnyitásával emlékez-
tek a jeles évfordulóra. 

Az ünnepi műsorban Nó-
vák Józsefné igazgatónő kö-
szöntötte az egybegyűlteket, 
majd az iskola művészeti cso-
portjainak bemutatója követ-
kezett. Színes csoportfoglalko-
zásokat is szerveztek, melynek 
része volt a pólófestés, filmve-
títés az iskola múltjáról, beszél-
getés egykori diákokkal, vala-
mint sor- és váltóversenyek zár-
ták a jubileumi napot. 

D.J. 



Átlagosnál jobb eredmény 
Páka (gyf) - Háromfős 
zsűri mondott véleményt 
a hét végén tartott ver-
senyen a pákai gazdák 
borairól. A 32 minta ötö-
de kiválónak találtatott. 

Pákán a hagyományok sze-
rint zajlott a borverseny, a 
pincemesterek munkáiról ez-
úttal is háromfős zsűri mon-
dott véleményt, melynek tag-

jai Aprily-Kovács Kriszta és 
dr. Bussay László borászok, 

illetve Nógrádi László, a tér-
ség volt országgyűlési képvi-
selője voltak. A pénteki borbí-
rálatra a gazdák 32 mintával 
neveztek, az ítészek ebből ha-
tot találtak arany minősítésre 
méltónak. Mint az értékelés-
kor elhangzott: a tavalyi idő-
járás nem kedvezett a szőlő-
termesztésnek, ám az évek so-

rán megszerzett tapasztalat, 
illetve a szakemberek taná-
csai - melyek részben éppen a 
borversenyek során hangzot-
tak el - meghozták gyümöl-
csüket, így az átlagosnál jobb 
eredményt produkáltak a pá-
kai gazdák. Ezt támasztja alá a 
viszonylag magas számú, 11 
darab ezüst minősítés is. 
Emellett 6 minta érdemelt 
bronzot, 9 pedig oklevelet. 
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A KÖZELMÚLTBAN ADTAK AT A FELÚJÍTOTT ÖVEGES HÁZAT PÁKA 

és falujáról 
„Öveges József, a fizika Nagy Varázslója. A természettudomány népszerűsité-

nek egyik legkiemelkedőbb alakja volt Öveges József, akit a fizika varázslójá-
nak is neveztek. A Zala megyei Páka községben született. Apja néptanító volt, kö-
vetve családjának 200 éves hagyományát. A családfő korai halála után édesany-
ja négy gyermeket nevelt fel. Közülük Öveges József a győri bencéseknél tanult, 
majd a kecskeméti piaristákhoz járt gimnáziumba, és tizenöt éves korában belé-
pett a Piarista Tanítórendbe." (forrás: www.ujakropolisz.hu) 

Öveges József professzor falujában vagyunk, s a beszélgetésünk apropója, 
hogy nem régiben adták át Pákán a szépen felújított Öveges-házat. Három lelkes 
emberrel üljük körül az asztalt. A tősgyökeres pákai, Lukács Tibor polgármester, 
Gyenese Ferencné, az Öveges Általános Iskola nyugalmazott igazgatója, fizikata-
nár és Bécs József, a Páka Értékeiért Egyesület elnöke. 

- Polgármester úr, nézem a 
képet... Gyerekkorában volt szeren-
cséje ebben a házban járni, Öveges 
professzornál. Milyen érzés volt itt, a 
közelében felnőni? Hisz már akkor is 
mindenki htres emberként tisztelte itt 
Öveges Józsefet. 

- A fizikát én is úgy tanu l tam, 
o lyan intenzitással, mint az á t laggye-
rek. A mi csa ládunk a z o n b a n szinte 
rokoni kapcso la to t ápol t vele. Szem-
ben laktak velünk, az a p á m m a l só-
gornak szólították egymás t . Nyarai t 
m ind ig Pákán töltötte, l eg főképp a 
hegyen, n y a k á b a akasz tva a távcsö-
vet jár ta a dombo lda laka t , erdőket . 

K e d v e n c k i rándu lóhe lye a vé tyemi 
ő s b ü k k ö s volt. A sző l őhegyen m e g -
megál l í to t ták egy pohá r borra, be-
szé lgetésre . 

- Amikor polgármester lett, már 
elkezdődött az Öveges-ház felújítá-
sa? 

- Igen, már e lőt te e lkezdődöt t , 
bár e l é g g é kezdet i s t á d i u m b a n volt. 
Folyt a m u n k a t ovább . A ko rább i mű-
szaki á tadás után az ünnepé l yes át-
a d á s 2011. február 27 -én volt. A 
háze lnök úr, Kövér Lász ló mondo t t 
e g y szép beszéde t , itt volt a m e g y e i 
közgyű lés e lnöke Mann inge r J e n ő 
úr, és Pál Att i la a le lnök is, t é r ségünk 

o r s z á g g y ű l é -
si képv i se l ő -
je . . . M e g j e -
lentek az Öve-
g e s c s a l á d 
l e s z á r m a z o t -
tai is. A kiállí-
tás i t á r g y a k 
e g y részét is 
a r okonok tó l 
kaptuk . 

- Szépen 
rendbe hoz-
ták, biztosan 
sokba került. 
De mi lesz a 
jövője? 

- A tel jes 
felúj í tás 22 ,5 
m i l l i óba ke-
rült. A jövőt il-
l e tően már 
fo lynak a m e g b e s z é l é s e k e g y a kul-
t ú ra t e rü l e tén d o l g o z ó m u n k a t á r -
sunkka l a ház fe lügye le térő l . Egye lő-
re n e m tel jes nyi tva tar tásró l gondo l -
kodunk . Kü lönböző fó rumokon , e-
mai lben, te le fonon lehet be je len tkez-
ni, s akkor az egyezte te t t i d ő p o n t b a n 
nyi tva áll a ház a lá togatn i s z á n d é k o -

zók számára , 
így szere t -
n é n k hozzá -
fé rhe tővé ten-
ni m i n d e n k i 
s zámára . Ha 
már enny i 
p é n z t rákö l -
tö t tünk , le-
g y e n köz-
k i n c s , m in -
denk i számá-
ra megtek in t -
hető. Ugyan -
akkor , m ive l 
közel van, a 
t e m p l o m is 
l á toga tha tóvá 
v á l i k . 
D ö m e f ö l d ö n 
p e d i g v a n 
e g y tá jházunk 

is, amit u g y a n c s a k m e g lehet tekin-
teni. A látnivalók közé be i l leszthet jük 
a köze lmú l tban fel tárt bunkerokat , a 
„magya r Mag ino t vona l " ob jek tuma-
it. Cs iná l ta t tunk esőbeá l lóka t , aszta-
lokat, padoka t , ú tba igazító táb lá-
kat. 

• • 

E P ü l e t g é p é s 2 e t i 

„ Izu tazás és Te lebendő N a p o k " sop -
roni r e n d e z v é n y é n szü le te t t aho l , 
s z a k á c s és p incér tanu ló ink is ezüs t 
d i p l omá t kap tak , a fe lkészí tő kol lé-
gáka t p e d i g a ranyd ip l omáva l jutal-
mazták. 

Te rmésze tesen az elért e r e d m é -
nyekhez a köz ismeret i tan tá rgyakat , 
i d e g e n nye lvet tanító ko l légák á ldo-
za tos munká já ra is s z ü k s é g volt. Iga-
zi c s a p a t m u n k á r a van s z ü k s é g me-
lyet össze ta r tó veze tés irányít. Sze-
rencsére terve ink megva lós í tásához , 
fenntar tónk , Tapo lca Város Önkor -
m á n y z a t á n a k seg í tségé t is m e g k a p -

merölabor 

állnak, akkor már a l eg fon tosabb fel-
tételek adot tak, már csak egy jól 
meg foga lmazo t t v i zsgaköve te lmény 
és á tgondo l t v izsgázta tás i rendszer 
kell. A p r o b l é m a az, hogy a re formok 
fo lyamán nem erre koncent rá l tunk 
igazán. Helyet te o lyan bonyo lu l t tá 

.—^tettük az ok ta tásszervezést , v i zsgáz-
.atást hogy a pap í rha lmazok között a 
lényeg elveszni látszik. 

- Konkrétan milyen szakmákban 
indul képzés a következő tanév 
szeptemberében? 

- Az e lvünk az, hogy o lyan szak-
mákat ok tassunk, ame lyek re m a g a s 
szinten fe lkészül tek vagyunk . Ú g y 
g o n d o l o m jó úton ha ladunk, és eh-
hez kiváló s z a k e m b e r gá rdáva l ren-
de lkezünk. Mindez t e redménye ink is 
a lá támaszt ják . Tanuló ink o r s z á g o s 

es nem-
z e t k ö z i 
v e r s e -
n y e k e n 
é rnek el 
k i v á l ó 
e r e d m é -
n y e k e t , 
2 0 1 0 -
b e n a 
M a g y a r 
N e m z e t i 
G a s z t -
r o n ó m i -
ai Szö-
v e t s é g 
E lnöksége és Mes te rb i zo t t sága Ki- juk. Jó e r e d m é n y e k c s a k így szület-
váló Iskola k i tüntetéssel ismer te el az hetnek, ha tékony ok ta tás csak így 
i sko lánkban fo lyó szakma i munkát . A fo lyhat . 
l eg f r i ssebb e r e d m é n y ü n k a 2011-es ^ás 

http://www.szechenyi.tapolca.hu
http://www.ujakropolisz.hu
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Fő attrakció azonban, a falun be-
lül, mégiscsak Öveges József háza. 
Gyenese Ferencné igazgatónő „min-
den titkok tudója", hisz nem csak 
hogy fizika tanár, hanem igazgatása 
alatt vette fel a helyi általános iskola 
Öveges József nevét. 

- Mint p e d a g ó g u s kerü l tem ide 
1970-ben, és 1999-től vo l tam az is-
kola igazgató ja . Iskolánk névadó ün-
n e p s é g e 2000 -ben volt. Ez a lka lom-
ból rendez tünk b e az isko lában e g y 
kis Ö v e g e s emlékszobá t , ahol az ide 
lá togatóknak a tár la tvezetés mel lett 
egyszerű , d e é rdekes Öveges-k ísér -
leteket is bemuta t tam. Ez a kiállítás 
került most a felújított Ö v e g e s ház-
ba. Ö v e g e s József Kossuth- , SZOT-
és Prométheusz-d í jas egye tem i ta-
nár 1895. november 10-én született 
Pákán. Rövid ide ig él tek itt, mivel a 
csa lád Győr -Sopron m e g y é b e költö-
zött. Először a győr i Bencés G imná-
z i u m b a n tanult, m a j d 1911-ben belé-
pett a piar ista rendbe , és tanu lmá-
nyait ott folytatta. 1912-ben a Piaris-
ta Tanító rend tag ja lett, és e lvégez te 
a P á z m á n y 
Péter Tudo-
m á n y e g y e -
t e m s z á m -
t a n - f i z i k a 
s z a k á t . 
1 9 2 0 - b a n 
p a p p á is 
s z e n t e l t é k . 
A m i k o r öz -
v e g y é d e s -
a n y j a v isz-
szakö l t özö t t 
Pákára , a 
nyár i vaká -
c ióka t m in -
d i g Pákán 
tö l töt te. Ez-
zel kapcso la tosan ismert e g y mon-
d á s a arról, hogy járt a svájc i hava-
sokban, látta a tenger t , d e soha 
másho l nem vakác iózot t , mint a drá-
g a szü lő fa lu jában, Pákán. N a g y o n 
szeret ték a pákaiak. A páka i c igá -
nyok „ é d e s a p á n k é n a k szól í tot ták, 
mert amikor 1948-ban m e g k a p t a a 
Kossuth-dí jat , a felét a páka i c igá -
nyok között osztot ta szét. De e g y é b -
ként is m ind ig úgy jött haza, hogy 
cukrot , színes ceruzá t osz togato t t a 
gye rekeknek . K é p e s vol t a r ra is, 
hogy t ö b b pénz t ad jon va lamiér t -
fe la lkudta az árat-, ha úgy látta, hogy 
- aki mond juk a gyümö lcsö t árul ta -
rászorul. Azt követően, hogy ide ke-
rültem, n e k e m is volt s ze rencsém ta-
lálkozni vele, h iszen eljött az isko-
lánkba is, és lenyűgöző e lőadást tar-
tott a gyerekeknek . 

Halá lá ig (1979. 09. 04.) tanított, 
nem csak d iákokat . A rádió, a televí-
zió adása iva l , a háztar tás i hu l ladé-
kokkal e l végezhe tő kísér leteket leíró 
könyveive l népszerűsí te t te a f izikát, 
„ol totta be mil l iók sz ívébe a f izika 
szeretetét" . 

- I gazga tónő n e m c s a k az emlék-
szobát hoz ta létre az isko lában, ha-
n e m e g y könyv k i a d á s á b a n is részt 
vállalt. 

f o rdu lok . . . Mikor 
kezdődött az Öve-
ges -házza l k a p -
cso la tos „projekt" , 
amelynek a végé-
re mos t v é g r e 
pont kerülhetett? 

- 2003-ban, a 
képviselő- testület i 
ü lésen ve tődö t t 
fel, Bécs József 
úr volt az alpol-
gá rmes te r , hogy 

meg kellene vennie a falunak az öve-
ges-háza t . Akkor ugyan is oszt rák 
t u l a j d o n o s a volt . Első é rdek l ődé -
sünk re o l yan ö s s z e g e t mond tak , 
hogy arra a magas la t ra nem érhet-
tünk fel! 

M i n d i g - m i n d i g a l kud tuk lefelé, 
míg végü l sikerült hatmil l ió for intban 
mega lkudnunk . E léggé lelakott álla-
po tban volt. Fel kellett újítani. 

Az tán meghi rdet tük , adományo-
kat kértünk. Össze is jött 550 ezer fo-

rint, rokonoktól, ma-
g á n e m b e r e k t ő l . 
Emel le t t je len tős 
társadalmi összefo-
gás volt a tény leges 
munkavégzés kap-
csán is. . 

2009 -ben az új 
v i d é k f e j l e s z t é s i 
p r o g r a m b a n sike-
rült pá lyáznunk, 
nyer tünk 17,5 millió 
forintot, a Zala Me-
gyei Önkormányzat 
is hozzátet t kétmil-
lió forintot, a fenn-
m a r a d ó összege t 
p e d i g az önkor -

mányzatunk tette hozzá. így jött ösz-
sze a 22,5 millió forint. 

M i n d e n n e k e r e d m é n y e k é p p e n 
valósult m e g az ÖVEGES EMLÉK-
HÁZ felújítása. így már hosszú időre 
m e g tud juk őrizni az épületet , és ar-
ra törekszünk, hogy m inden érdeklő-
dő számára e lérhetővé tegyük. 

Köszöne tképpen m inden egyéni 
a d o m á n y o z ó n a k is e lküld jük a doku-
mentumoka t (ú jságcikkeket , fotókat 
stb.) a felújításról, a ház avatásáról , 
megnyi tásáró l . Hisz a többny i re idő-
s e b b emberek , o lyan távo lságbó l 
nem tudtak személyesen eljönni az 
ünnepségre . 

- Gratu lá lunk a pákaiaknak, és 
mindenk inek , aki va lami lyen m ó d o n 
részt vett e b b e n az ér tékmentő, ér-
tékőrző tevékenységben . 

- g o m -

- Anny iban igen, hogy 2 0 0 5 - b e n 
egy jub i leumi évkönyvet adot t ki az 
á l ta lános iskola. Jub i leumi év volt, az 
iskola á tadásának 25., névadásának 
5. és Ö v e g e s József szü le tésének 
110. évforduló ja. J ó m a g a m a könyv 
s z e r k e s z t é s é t vá l l a l t am fel, s a 
könyvben t ö b b e k között az Ö v e g e s 

Józsefrő l szóló fe jezetet is én írtam. 
Ö r ö m m e l tet tem, mer t m ind ig nagy 
t iszte lő je vo l tam a p ro fesszor úr-
nak. 

- Bécs József úr, aki az á tadás i 
ü n n e p s é g e n készül t fotóit a rende l -
kezésünkre bocsáto t ta , hogyan lett 
lokálpatr ióta? 

- Itt szület tem, itt nőt tem fel, itt 
é lek . . . A helyi ÁFÉSZ e lnökeként is, 
d e f ő k é p p a PÁKA ÉRTÉKEIÉRT 
EGYESÜLET e lnökeként i gyekszem 
Pákáér t m inden t megtenn i , ami tő-
lem telik. 

Ö v e g e s professzor urat, mióta az 
eszemet tudom, ismertem. Talán ha-
todikos lehet tem. . . A Horváth igaz-
ga tó úr fe lesége, az Erzsi néni, tanít-
ványa volt az Ö v e g e s professzor-
nak. így kerülhetet t arra sor, hogy a 
pro fesszor úr tartott a d iákoknak elő-
adás t a ku l tú rházban. . . De mások is 
vol tak ott. M e g m a r a d t b e n n e m az el-
ső so rban ülő Lapat Pista bács i a ta-
r isznyájával , mikor az Ö v e g e s pro-
fesszor úr magyaráz ta : ha a fejlett 
nyuga t nem a háborúkka l lenne el-
fogla lva, hanem Szueznél gátakat 
épí tenének, o lyan energ iacen t rumot 
lehetne létrehozni, ami egész Euró-
pát e l lá tná energ iáva l . . . és hozzátet-

te, hogy akkor itt 
a Pista bács inak 
s e m kel lene zsí-
ros kenyeret en-
nie hagymáva l . 

Ez örökre meg-
maradt bennem. 
Meg egy másik dolog is, aminek nem 
tudok a nyomára bukkanni. Készült 
egy film a professzor úrral pákai tartóz-
kodása idején, s akkoriban le is vetítet-
ték nekünk, iskolásoknak. Úgy tűnik 
azonban, az a film eltűnt, nincs sehol. 
Nagy kár érte, jó lenne, ha előkerül-
ne. 

Csak a végére emlékszem, ami-
kor a hegyen mond ja Ö v e g e s Jó-
zsef: Ez a v i lág l egszebb , l egcsodá -
la tosabb tája, ez az én szülőfa lum. 

A v é g é n felállt az öreg, mondván : 
Nagy művész a Szabó művész, kiált-
sunk rá háromszoros él jent! Egyéb 
s e m kell a d iákoknak, mint e g y fel-
szólítás a kiáltásra. Csak úgy zen-
gett az egész kul túrház. 

Amikor megalapí to t tuk a Páka Ér-
tékeiér t Egyesületet , szeret tem volna 
ezt a régen készült f i lmet megsze -
rezni. Sajnos, nem sikerült a nyomá-
ra bukkanni . N a g y o n örülnék neki, 
ha valaki egyszer csak je lentkezne, 
h o g y va laho l e l d u g v a , e l fe le j tve 
még is csak megta lá l ta . 

Mi az egyesü le tben fontos fel-
ada tunknak tart juk Ö v e g e s profesz-
szor emlékének ápolását , a hozzá, 
szemé lyéhez kö tődő emlékek felku-
tatását és közzé tételét. 

* * * 

- Most ismét po lgármes te r úrhoz 
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feldolgozását. A lényeges adat az, 
hogy 2010-ben 20 ezer tonnát gyűj-
töttünk be, és 8-9 ezer tonnát ebbő l 
magunk dolgoztunk fel Sárváron. Pa-
pírhul ladékból 60 ezer tonnát gyűjtöt-
tünk be, és juttattunk el a papí rgyárba 
újrahasznosításra, 98 száza lékban 
Dunaújvárosba. 

Üvegbő l 12-13 ezer tonnát dol-
goztunk fel itt, Za laegerszegen. Ami a 
gazdaságosságot illeti, most legin-
kább a műanyagfe ldo lgozás gazda-
ságos tevékenység, mivel a műanyag 
á r g m a g a s . A válság idején azonban, 
t <es módon az üvegfe ldo lgozás 
von a gazdaságosabb . Ez mind ig vál-
tozik, hullámzik. 

A problémánk inkább az, hogy a 
gépeink, berendezéseink kapac i tása 
há romszorosa-négyszerese annak , 
mint amennyi hul ladék van. A legna-
gyobb gondot é p p e n az jelenti, hogy 
nem tudjuk igazán kihasználni az 
üzem kapacitását. Pedig több ma-
gyarországi, hu l ladékgyűj tésben mű-
ködő közszolgáltató cégge l vagyunk 
kapcsolatban, ők is ide szállítják újra-
hasznosítható hul ladékaikat. De ez 

m é g mind ig kevés Évente 18 ezer 
tonna PET-flakont tudnánk fe ldolgoz-
ni, d e a magyar piacról kevesebb, 
mint hatezer tonnát kapunk. 

- Mi az o k a ennek? Kis ország va-
gyunk? 

- Nem ez a fő ok. A fő ok az, hogy 
m é g mind ig nagyon kevés helyen 
fog la lkoznak komo lyan a szelektív 
hul ladékgyűj téssel . A fővárosban pél-
dául e léggé intenzíven. T ö b b mint 
ezerötszáz szelektív hu l ladékgyűj tő 
sziget van ott. De e b b e n m é g e lőbb-
re kell lépni, mer t ez m é g mind ig ke-
vés, bár a begyűj töt t menny iség nem 
rossz, hisz Bécs és Budapes t között 
e b b e n nincs nagy kü lönbség. Bízom 
benne, hogy az új hu l ladékgazdálko-
dási törvény, a kommunál is hul ladék 
lerakásának megadóz ta tása e lőbbre 
lépést hoz ezen a téren. Mind a cé-
geknek, m ind a lakosságnak érdeke 
fűződik majd a szelektív hul ladék-
gyűjtéshez. 

Szer intem a fa lvakban kel lene a 
l e g n a g y o b b fe j lődés t p roduká ln i 
ezen a téren. Úgy vet tem észre, hogy 
m é g nagyon kevés az o lyan falu, ahol 

egyál ta lán lehetővé teszik a lakosság 
számára, hogy a hul ladékokat szét-
vá logatva gyűj tsék össze. A közszol-
gáltatók egyelőre ennek csak a plusz 
költségeit látják. Pedig szer intem a 
fa l vakban m é g j o b b a n m ű k ö d n e , 
mint a városokban, hiszen a biológiai 
hul ladékok tú lnyomó többségé t kom-
posztá l ják . H a s z n o s a t á p a n y a g -
u tánpót lás szempon t jábó l . Mi ma-
gunk is próbálkoztunk a biológiai hul-
ladékok komposztá lásával . Megítélé-
sünk szerint az e redmény jó. Csak 
m é g el kell ju tnunk odáig, hogy ezt a 
komposzto t értékesíteni is tudjuk. 

- Tehát szemlé le tvá l tás ra v a n 
szükség? 

- Nagyon is! Még eltelik pár év, és 

kommunál is hul ladék. 
- Néhány mondato t kérnék befeje-

zésül a jövőről is. 
- A leg több közszolgál tatási szer-

ződés lejár 2012-ben. Mindenk inek 
újra szabad lesz megpályázn i . Véle-
ményem szerint a konkurenc iaharc-
ban van jó do log is, mert megúju lás-
ra készteti a cégeket . 

Mi m i n d e n k é p p e n szeretnénk to-
vábbfe j leszteni a szolgál tatásainkat 
azokon a helyeken, ahol jelen va-
gyunk. M é g p e d i g annak érdekében, 
hogy álljuk a versenyt, fékezni tudjuk 
a köl tségek emelkedését . M é g egy-
szer hangsú lyozom, nagyon vár juk az 
új hu l ladékgazdá lkodás i törvényt. 

- G -

LAPZARTAKOR ERKEZETT 

M E G H Í V Ó 
Mindszenty József bíboros, hercegpr ímás 

esztergomi érsek emlékére rendezendő 

nem lehetett kivárni, mire kifizetnek 
bennünket. Nem volt más hátra, saját 
befektetéssel fe ldo lgozó üzemeket 
létrehozni a PET-palackok, az üveg, 
az a lumín iumdobozok számára. Na-
gyon sok privát tőkét fordítottunk erre, 
egyet len forint támogatást nem kap-
tunk a beruházásokhoz. Igaz, nem is 
igényeltünk. Ez nem baj, d e így is kell 
működnie, támogatás nélkül! Ha va-
laki úgy gondol ja, hogy a vál lalkozá-
sa csak támogatásokkal működhet , 
akkor ott már valami baj van. Gazda-
sági szempontbó l nagyon is profi mó-
don kell szervezni, önál lóan kell meg-
találni a lehető leg jobb utat. 

- Mikor is kezdték el önál lóan a 
hul ladékok újrahasznosítását? 

- Az már nem is érdekes, hogy mi-
kor kezdtük el magunk a műanyagok 

nagyon d r á g a lesz a „maradék" , nem 
újra fe ldo lgozható kommunál is hulla-
dék kezelése, így elszállítása is. A fel-
do lgozásná l az égetés, illetve lerakó-
ban való e lhelyezés sokkal köl tsége-
sebb. Amit a fe ldolgozott hul ladékért 
kapunk a p iacon, az nagy jábó l fedezi 
a válogatás, fe ldo lgozás költségeit. 
Mivel a HUKE cégcsopo r t t ö b b he-
lyen fa lvakban is jelen van, úgy hatá-
roztunk, hogy az edd ig iné l t ö b b infor-
mációt igyekszünk adn i a szelektív 
hul ladékgyűj tés előnyeiről. Ennek ér-
dekében lakossági fórumok összehí-
vását kezdeményezzük ma jd azokon 
a te lepüléseken, ahol ezt a közszol-
gál tatást mi végezzük. Bízunk benne, 
hogy e b b e n az önkormányzatok is tá-
moga tnak bennünket , hisz mindany-
ny iunk é rdeke a miné l k e v e s e b b 
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Bajban az Öveges-iskola 

Páka (gyf)- Gondban vannak az Öveges József Közép-zalai Álta-
lános Iskola és Óvoda vezetői. Az eredetileg tizenöt település 
által alapított intézményfenntartói társulásból sorra lépnek ki az 
önkormányzatok, legutóbb Gutorfölde, Csertalakos és Szent-
péterfölde döntött úgy, hogy más módon gondoskodik az adott 
falvakban élők iskoláztatásáról. Az okokról, a megoldási le-
hetőségekről a 3. oldalon Falusi iskolasors címmel írunk. 
(Képünkön ebédelnek a gutorföldei alsó tagozatosok) 

Z / / . jq/j ,o4T - o / . ZfotjlM. s.n, 

mm 



Falusi iskolasors 
SZEMPONT Nem tudják előteremteni a hozzájárulás összegét 

Eredménytelen 
egyeztetések 

Borbélyné Kovács Erika a gutorföldei iskolásokkal. A falu ragaszkodik az alsó tagozathoz 

GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Páka - Veszélybe kerül-
het az Öveges József Kö-
zép-zalai Általános Iskola 
és Óvoda jövője. Az erede-
tileg 15 település által 
alapított intézményfenn-
tartói társulásból sorra lép-
nek ki az önkormányzatok. 

A pákai központtal műkö-
dő Öveges József Közép-zalai 
Altalános Iskola és Óvoda 
2007-ben jött létre, s akkor 15 
önkormányzat alkotta az in-
tézményfenntartói társulást. 
Az eredeti elképzelés az volt, 
hogy a régió iskolásait, óvo-
dásait úgy integrálják egy kö-
zös intézménybe, hogy azok 
többsége a lakóhelyén marad-
hasson. Ennek érdekében a pá-
kai központi épület mellett há-
rom további település telephe-
lyein fogadták a gyerekeket, 
Gutorföldén, Nován és Csömö-
dérben. A létszám ekkor 425 fő 
volt, ebből 319 az iskolás. 

- Az elképzelés eleinte mű-
ködött is, de lassan elfogytak a 
gyerekek, így egyre több pénzt 
kellett hozzátennünk az iskola 
fenntartásához - mondja 
Szentpéterfölde polgármeste-
re, Tóth Péter. - Odáig jutot-
tunk, hogy egy gyermek után 
az állami normatíván felül 275 
ezer forintot kellett fizetnünk, 
amit már nem lehetett kigaz-
dálkodni. Más meg- _____ 
oldást kellett keresni. 

Ezt pedig egyre 
többen a társulásból 
való kilépésben lát-
ják. Először Mikeka-
rácsonyfa állapodott 
meg Lentivel, majd 
Kissziget és Zebecke 
is a határ menti várossal kötött 
feladat-ellátási szerződést. E 
tanév végével Gutorfölde, 
Csertalakos és Szentpéterföl-
de is kiválik, igaz, ez utóbbiak 
Tófejjel, Pusztaedericcsel és 
Baktüttőssel állnak össze. Az 
intézményfenntartói társulás 
korábbi elnöke, Nyakas Ist-

megkeresésünkkor rögtön az-
zal indítja mondandóját, hogy 
az oktatás színvonalával mind 
a szülők, mind a képviselő-
testületek tagjai elégedettek 
voltak. Gyakorló apaként ő 
maga is úgy véli, a kistelepü-
lési iskolák sokszor magasabb 
szintű oktató-nevelő munkát 
végeznek, mint a városiak. A 
problémát az intézmény lété-

Az Öveges-iskolában folyó 
oktatás színvonalával 

mindenki elégedett volt 

nek bizonytalansága okozta. 
- Hosszú távú megoldást 

kerestünk, ezért döntöttünk 
úgy, hogy kilépünk az intéz-
ményfenntartói társulásból, s 
csatlakozunk Tófejhez -
mondta a polgármester. -
Anyagi megfontolások is erre 

Gutorfölde, Szentpé-
terfölde és Csertalakos 
mellett Csömödér is 
fontolgatta, hogy kilép 
a társulásból, s még az 
év elején tárgyalásokat 
kezdeményeztek Len-
tivel - tudtuk meg 
Becze József polgár-
mestertől. Az egyez-
tetések azonban nem 
vezettek eredmény-
re, így Csömödér vé-
gül a maradás mellett 
döntött. Az ottani 
tagintézménynek je-
lenleg húsz tanulója 
van, ezért ragaszkod-
tak az alsó tagozat 
megtartásához, amely-
nek anyagi terheit 
Iklódbördőcével 
közösen viselik majd. 

még nem ismertek, így ponto-
san nem tudjuk, hogy mennyit 
takarítunk meg ezzel a lépéssel. 

A döntés nehéz helyzetbe 
hozhatja az Öveges-iskolát, 
hiszen a társulás elnöki fel-
adatait jelenleg gyakorló Lu-
kács Tibor pákai polgármes-
ter szerint a következő tan-
évben körülbelül 100-110 
iskolás gyermekük marad. 

Önmagában ez nem 
kevés, hiszen a térség-
ben - például Rédi-
csen — vannak hasonló 
nagyságrendű, műkö-
dőképes intézmény-
nek, ám a létszámle-
építés ebben az új szi-
tuációban elkerülhe-

tetlennek tűnik. Lukács Tibor 
elmondta azt is, hogy a szer-
vezeti felépítésen nem kíván-
nak változtatni, a csömödéri 
és a novai telephelyek tovább-
ra is megmaradnak. 

ösztönöztek bennünket, a jo-
ván gutorföldei polgármester vő évi létszámok azonban 

további képek, információk' 

zalaihírlap 
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Napi feladatok Pákán 
Lukács Tibortól, Páka pol-

gármesterétől kértünk tájékoz-
tatást a faluban folyó legfon-
tosabb munkákról. 

- Pákán az elmúlt évben 
keletkezett károk helyreállítá-
sa történik vis maior támo-
gatásból, jelenleg az 1905 
hrsz.-ú út földmunkáit végzi a 
kivitelező, illetve árokrend-
szer tisztításán dolgoznak, utá-
na kezdődhet az aszfaltozás 
ezen a területen. 

- Milyen feladatok várnak 
még önökre? 

- Régi igény egy szabadtéri 
színpad, ahol színvonalas ren-
dezvényeket lehet tartani. Egy 
márciusban benyújtott pályá-
zaton 1.467 millió forint támo-

gatásban részesült önkormány-
zatunk. 

- Hol lesz a színpad? 
- Terveink szerint a sport-

pálya mellett. Önkormányza-
tunk áprilisban nyújtott be pá-
lyázatot a pákai és a novai 
tagóvoda felújítására. Pályáza-
tunk sikeres volt, mintegy ti-
zennégy mill ió forint támoga-
tásban részesültünk. A pályá-
zat keretében az épületek hő-
szigetelésére, nyílászárók cse-
réjére, vizesblokk felújítására 
kerülhet sor. A beruházás meg-
valósításával jelentős költség-
csökkentést sikerül elérni. Je-
lenleg a beruházás közbeszer-
zésének előkészítése folyik. 

(d) 

/u nt 

beszéli meg Lukács Tibor a Az árokrendszer tisztítását 
kivitelező képviselőjével. 
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JO év 
/ i b o n 9 ó !. oldal 
Kedves Diákok. G 

Szerettem idejárni, mert ez a nyolc 
év eddigi életem legmeghatározóbb 
időszaka volt 

Amikor felkértek az újság megszer-
kesztésére, megszálltak az emlékek. A 
sok osztálykirándulás, a mókázások és 
csínytevések, a sok szereplés és izga-
lom. De talán a legkedvesebb emlékem 
még az a felhőtlen, gondtalan időszak, 
amikor édesanyám, Vali néni keze alatt 
tanulhattam meg írni, olvasni. Akkor kis-
gyerekként kettős érzéseim voltak. Egy-
részt különös dolog volt őt Tanár néninek 
hívni tanórán és magázni, itthon pedig 
Anyának, és tegezni. Gyakran előfordult, 
hogy „a két helyzet" felcserélődött. Pél-
dául otthon így szólítottam meg: „Tanár 
néni, milyen palacsintát készített ne-
kem?" 

Másrészt pedig így tudhattam, édes-
anyám óvó tekintete mindig követ. Ket-
tőnk között egy még különlegesebb kap-
csolatot alapozott meg ez a három év. 

Biztos Ti is valamilyen formában kü-
lönféle érzelmekkel élitek meg az általá-
nos iskola időszakát. De majd felnőttként 
a szép emlékek feltámadnak lelketek-
ben, amikor elhaladtok az intézmény 
előtt, összetalálkoztok tanáraitokkal, 
padtársatokkal, vagy majd amikor saját 
gyermekeiteket kíséritek az iskolakapu-
ba. 

Szabó Fruzsina, főszerkesztő 

erekek! 



4. oldal 
Ez a szakma feltölt, változatos és színes 

nincs egyforma óra, nap va< 
£ 

• 

A tőle megszokott kedves széles mosolyával fogad Eri-
ka néni a 3.-ások osztálytermében, ahol sugárzó a jó-
kedv és a derű. Hellyel kínál és megannyi érdekes, ta-
nulságos és vidám történettel, ami 32 év pedagógusi 
pálya summázása. 

- Miért pont ezt a pályát választotta? 
- Elsősként az iskola kapuját átlépve, ahogy megpillantot-
tam a tanár nénit, máris tudtam, hogy én is ezt szeretném 
csinálni, tanár néni szeretnék lenni. Az addig számomra 

viszonozza a szeretetet, az odafigyelést és a jó szándékú 
segítséget, törődést. Nincs kárba veszett energia. Az első 
önálló osztályt'87-ben kaptam, mely örökké feledhetetlen 
élmény marad. Harmincegy fővel kezdtük az első osztályt, 
és sohasem felejtem el, hogy december 6-án már az ABC 
valamennyi betűjének ismeretében közösen írtunk levelet a 
Mikulásnak. A mai napig tudok az ilyen és ehhez hasonló v 
pozitív élményekből töltekezni, és energiát meríteni. 
- Mik voltak a legérdekesebb, legmeghatározóbb mo-
mentumok pályája során? 

ismeretlen foglalkozás és a vele együtt járó új világ tárult . Legérdekesebb számomra az volt, hogy volt tanáraimmal 
fel előttem, amely magával ragadott. Kis-
gyermekként is gyakran játszottam tanár 
nénist, amikor is a családban lévő gyer-
mekek voltak a 'tanítványaim. 
- Hogyan került ténylegesen a pedagó-
gia közelébe? 
- Pedagógiával én is diákként találkoztam 
először, a pad túloldalán ülve, majd a 
gimnázium elvégzését követően a Kapos-
vári Tanítóképző Főiskolán kezdtem meg 
pedagógiai tanulmányaimat, ahol a szak-
ma elméleti valamint gyakorlati oldalával 
egyaránt megismerkedtem. Végzettsé-
gem megszerzése után hivatásom gya-
korlását a csömödéri alsó tagozatos kisdiákok tanításával 
kezdtem, majd két évvel később egykori osztályfőnököm, 
az akkori iskolaigazgató hívására Pákán folytattam, s foly-
tatom azóta is a tanítást, nevelést. 

[ I dolgozhattam, elleshettem praktikáikból 
és megérthettem a tetteik miértjét. Ér-
dekes visszagondolni azokra az időkre 
is, amikor még a dolgozatok kérdéseit 
indigó segítségével, kézírással tudtuk 
csak sokszorosítani és a számítógép 
nélküli világban milyen játékokat ját-
szottak(-tunk) a gyerekekkel. Persze a 
modern technika vívmányainak kezeié 
sét is meg kellett tanulni sok más mel-
lett. így a képzések, továbbképzések 
főiskolai és egyetemi diplomák meg-
szerzése mellett elmondhatom, hogy a 
pedagógus nem csupán dolgozik, ha-

nem hivatását gyakorolja, mely elvárja művelőitől az élet-
hosszig tartó tanulást. 
- Milyen érzés a volt diákok gyermekeit tanítani? 
- Egyrészt furcsa visszagondolni, hogy ilyen gyorsan repül 

- Igaz, hogy a pedagógusok minden osztályt, diákot az idő, másrészt megnyugtató és jó érzés, hogy volt tanítvá-
egyformán szeretnek? Volt kedvenc osztály? 
- Mindig az éppen aktuális osztály a kedvenc osztályom, 
de természetesen vannak felejthetetlen élmények a volt 
tanítványokkal kapcsolatban. Ami a diákokat illeti bizton 
állíthatom, hogy a legproblematikusabb gyermek is 

nyaim rám bízzák gyermekeik iskolai nevelését. Érdekes a 
volt diákok és gyerekeik között a hasonlóságok és különbö-
zőségek felfedezése, akár az arcvonásaikban, akár csínyte-
véseikben. 

Sz.F. 
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30 óv 

/ i b o i I Q Ó S. oldal 

% 
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mo-

^Jubileumi program ^ 
\ 2011. május H . y 

8 .00- 8 . 3 0 

8 . 3 0 - 1 0 . 0 0 

Érkezés, tízóraizás 

ISKOLAGYULÉS 

- Ünnepi műsor 

- Az irodalmi- és a rajzpályázat értékelése 

- A kiállítás megnyitása. 

10. 0 0 - 10. 3 0 Szünet (kiállítás megtekintése ) 

10 .30- 1 2 . 0 0 Csoportos tevékenységek 

10.30- II óráig 

1- 2. osztály 

3-4. osztály 

5. osztály 

6. osztály 

7. osztály 

8. osztály 

Pólófestés 

Pólófestés 

Pólófestés 

Pólófestés 

Pólófestés 

Pólófestés 

11 -11.30 óráig 

Beszélgetés iskolánk 
múltjáról egykori és 

mai tanárokkal. 

Filmvetítés: Az iskola 
múltja, hagyományai, 

ünnepei 
Beszélgetés iskolánk 
múltjáról egykori és 

mai tanárokkal, diákok-
kal. 

11.30 — 12 óráig 

Filmvetítés: A z iskola 
múltja, hagyományai, 

ünnepei 

Beszélgetés iskolánk 
múltjáról egykori és mai 
tanárokkal, diákokkal. 

Filmvetítés: A z iskola 
múltja, hagyományai, 

ünnepei 

1 2 . 0 0 - 1 3 . 0 0 Ebéd 

13.00. - 1 4 . 0 0 Sor- és váltóversenyek vegyes csapatokban 

14 .00- 1 5 . 0 0 Labdajátékok 



6. oldal 
Visszaemlékezések 

sibong 
30 ct^ 

N e k e m n incs "egy tö r téne tem" az 
á l ta lános iskola i éve imrő l . Sok pici e m -
lék fosz lányom, m ú l t - d a r a b k á m van itt, 

belül. Néha leporo lom őket, 
m ikor össze fu tok egy volt 

/ Z + osz tá l y t á r samma l , vagy csak 
épp e lsé tá lok az épü le t előtt. 
Egy -egy n e h e z e b b n a p o m o n 
s z á m t a l a n s z o r e s z e m b e jut 
az i dősebbek intő szava, ami -
ket akko r mond tak : "É lvezd 
ki, mer t ezek é le ted legbo ldo-

gabb , g o n d t a l a n a b b évei" . A k k o r per-
sze m e g h ú z t a m a vá l lam, gondo lván : 
fe lnő t t kén t m i n d e n más , j o b b lesz, hi-
szen n e m kell fe le lésekre , röpdo lgoza-

tokra készüln i , házi fe ladat í rásával töl-
teni a dé lu tán ja imat , köte lező o lvas-
m á n y o lvasásáva l elütni az amúgy is 
o lyan rövid nyár i szünet napjait . 
Talán igaz, hogy az idő meg-
szépít i az emlékeke t . Az v iszont 
biztos, hogy m a már én is 
ugyanezeke t a szavaka t mon-
d a n á m a mai isko lásoknak. 
Örü lök, hogy sok e m l é k e m V 
m e g m a r a d t azokbó l az időkből, v 
h iszen ez azt je lent i , hogy az 
ott töl tött éve ime t va lóban, tel jes lélek-
kel megé l tem. 

NÉMETH MELINDA 

"Szerettem idejárni mert örök emlék szá-
momra a suli légköre,tanáraim kedves-
s é g e ^ vidám kirándulások. Egy élmény 
volt a pákai iskolában eltölteni életem 
meghatározó 8 évétlÖrülök hogy itt le-
hettem!" 

KURUCZ ENIKŐ 

„Szerettem idejárni, mert kevesen vol-
tunk, és olyan volt, mintha egy nagy 
család lettünk volna." 

NÉMETH BÁLINT 

„ Szerettem idejárni, mert minden nap 
történt valami érdekes. Mindig tanultam 
valami újat és érdekeset. Az életem fon-
tos része, hogy ebben a közösségben 
vált belőlem felnőtt. 

SZABÓ FRUZSINA 

„ Szerettem idejárni, mert ebben az idő-
szakban kedves tanáraim hatására dön-
töttem úgy, hogy én is erre a csodálatos 
pályára szeretnék lépni. „ 

NEMES FLÓRA 



5 0 
10 cv 

sibongo 7. oldal 

Szeretem 9 suliti itiertm 
„ . . .sok rendezvény van, és a baráta im- „ . . .sok barátom van és sokat j á t szom ve-
mal ezeken mind ig részt veszünk." lük." 
BALOGH L. KATALIN 6.OSZTÁLY 

„ ...jó fe jek a tanárok." 
ORSÓS ALEXANDRA 7/B OSZTÁLY 

„.. szeretek tanulni és okosodni . " 
KOVÁCS BIANKA 4. OSZTÁLY 

„ . . . tes tneve lés órán mindig focizunk. ' 
JÓZSA RICHÁRD 1. OSZTÁLY 

ALMÁSI VERONIKA 1. OSZTÁLY 

„... a tesi mellett mindig vannak sportkö-
rök is." 

SZENTES SZINTI A 7. OSZTÁLY 

„ . . . hosszú a nyári szünet . " 
ORSÓS NORBERT 7. OSZTÁLY 

,,... sokat lehet ugrálni, és sok az ügyes-
ségi játék. „ 

ORSÓS BÁLINT 4.OSZTÁLY 

„...egyszerűen jó itt lenni." 
Beck Nikolett 2. osztály 

„ . . .sokat lehet az udvaron játszani és 
homokozni . " 
HOGENBUCH ZSÓFIA 3. OSZTÁLY 

„... kedvesek a társaim, és a tanárokka l 
is jól el lehet beszélgetni , mert 
megértöek." 
ORSÓS VIVIEN 5. OSZTÁLY 

„ . . .sok helyes fiú van." 
ORSÓS ANDREA 6. OSZTÁLY 

szere tem a matemat iká t és a fe lmérő-

ket" 

INA 

lehet jó időben heverész-
ni az udvaron" 
ORSÓS MÁTÉ 4. OSZTÁLY 

W M Y 
SCHOOL 

WÜNSCH LAJOS 2. OSZTÁLY 

„ . . .egy nagyon jó rajztaná-
runk van." 

NÉMETH KRISZTÁN 7. OSZT. 

IRA 

„...sok a szép lány." 
Orsós Bence 7. osztály 



8. oldcil 
30 év 

sibongó 

Krónika a diákönkormányzat mindennapjairól 

Az úttörőmozgalom megszűnésével 
egy időben jöttek létre az ország 
iskoláiban a diákok érdekeit képvi-
selő szervezetek. 

M a m á r a d i á k ö n k o r m á n y z a t léte 

s z i n t e m i n d e n h o l t e r m é s z e t e s . 

„ L e g y e n be leszó lásunk " , -aká r ez 

is l ehe tne mot tó ja in tézetünk d iák-

ö n k o r m á n y z a t á n a k , ami az iskola 

v e z e t é s s e l karö l tve szervez i és irá-

nyí t ja a sul i m in -

d e n n a p i é l e t é t . 

O s z t á l y k i r á n d u l á -

sok , spo r tp rog ra - ; 
£ 

m o k , k iá l l í tások, a 

pap í rgyű j t és m e g -

t e r v e z é s e és kivi-

t e l ezése m i n d szá-

m o s fe l ada ta ink közé tar toz ik. A z 

o s z t á l y k ö z ö s s é g e k vá lasz tássa l két 

d iáko t de legá lnak az önko rmányza t -

ba, am i így 16 tagú, e lső osztá lytó l 

n y o l c a d i k o s z t á l y i g . A d i á k -

képv ise lők m inden év e le jén megvá -

lasztanak maguk közül egy e lnököt , 

ak inek a ha táskörébe tar tozik az 

ü lések levezetése, a tanu lók és a 

t anu lóközösségek é rdeke inek képvi-

se le te , joga ik é rvényes í tése , a tanu-

lók tanó rán kívüli s z a b a d i d ő s tevé-

kenységének segí tése. Idén a 8.-os 

Tóth Melittáé a 

megt isz te lő c ím. 

A tapaszta l t taná-

ri veze tés te rmé-

sze tesen szüksé-

ges. A tanu lók ál-

tal fe lkért , a d iák-

ö n k o r m á n y z a t 

munká já t támoga tó , a d iákmozga l -

ma t seg í tő p e d a g ó g u s n a k idén Boa 

Gabriellát vá I asztot tá k m eg. 



9. oldal 



10. oldal 
30 év 

Iskolai emlékeim 
Néhány ke l lemes iskolai 

emléke t szeretnék fel idézni. 

Tava ly a szorgalmi időben 

kapot t az osztá lyunk egy sza-

badnapot . Nagyon örül tünk, 

hogy nem kellett iskolába 

menni . Megnyer tük ugyanis a 

tanév elején meghi rdetet t ma-

gatar tás i versenyt , me lynek a 

nyer tese részesülhetet t a sza-

badnapban! 

A gutorföldi tavat és he-

gyet választot tuk kirándulá-

sunk helyszínéül . A nap folya-

m á n nagyon sokat nevet tünk. 

Kondiva l még meg is füröd-

tünk, mert a sziklás par ton 

megcsúsz tunk , s be leestünk a 

v ízbe. Hamar megszá rad -

t u n k , m e r t sokat fu to t tunk . 

Tűz rakás után szalonnát , kol-

bászt , virslit pir í tottunk. 

A f inomra sikerült ebéd 

után já tszot tunk a tónál lévő 

j á t é k o k k a l , f o c i z t u n k , 

röpiztünk. Sa jnos csak délutá-

nig érezhet tük jól magunkat , 

mer t haza kellett jönnünk. 

Már hagyomány iskolánk-

ban a Mikulás napi klubdélután, 

így volt ez ebben a tanévben 

is. Miután megajándékoztuk a 

testvérosztályt , kezdődhetet t a 

saját te rmünkben a buli. 

K i tűnő zenére táncolt együtt az 

osztály, ettünk-i t tunk, szóra-

koztunk. Remekü l éreztük ma-

gunkat , csak az volt a baj, 

hogy szinte repült az idő, s ha-

mar vége lett ennek a kel lemes 

délutánnak. Kicsit e lszomorí t , 

hogy nekünk ez volt itt az utol-

só ilyen é lményünk. 

Mind ig fe le j thetet len él-

álváza 
ményt nyújtottak a gyermekna-

pi programok. Sok-sok feladat 

várt ránk, amelyeket nagyon 

élveztünk. Érdekes játékokon 

próbálhat tuk ki rátermettségün-

ket, erőnket, például: a kicsik 

az ugrálóvárban, mi pedig az 

élő csocsóban. A bicikliverse-

nyen második helyezést értem 

el, ez külön örömet jelentett. A 

rendőrségi bemutató is nagyon 

tetszett, mer t be lehetett ülni a 

rendőrautóba, és fegyvereket is 

bemutat tak, amelyeket kipró-

bálhattunk. A szumó birkózást 

is é lvezték a gyerekek, de én 

azt nem próbál tam ki. 

Örülök, hogy ilyen szép él-

ményekke l bal laghatok el! 

P E T Ő D Á N I E L 8 . O S Z T Á L Y 

B u m m é s i zé 
Néhány szóval b e m u t a t n á m 

a 8. osztályt. 

Három éve vagyunk együtt : 

gutor iak, pákaiak, csömödé-

riek. Ki lenc lány és t izenegy fiú. 

M e g kell mond jam, n e m va-

gyunk angyalok. Sok minden 

tör tént velünk az e lmúl t évek-

ben, néhány humoros do log is, 

ezek közül e lmondanék párat. 

E lsőként a „Nagy Bummot" . 

Mi csak így emleget jük magunk 

között . A z történt, hogy egy 

csendes nyelvtanórán, miköz-

ben a tanárnő a fe ladatot a táb-

lára, mi pedig a füzetbe írtuk, 

Á k o s leejtette a radírját jó 

messz i re a pad elé. Lusta volt 

felkelni, ezért inkább megpró-

bál ta kinyújtott lábbal vissza-

ügyeskedni . Addig-addig csú-

szot t lej jebb a széken, míg már 

csak egy hata lmas b u m m hal-

latszott, ahogy a földre érke-

zett . Mindenki fe lkapta a fejét 

és kerestük a hang forrását. 

Ekkor vettük észre, hogy Ákos 

feje a pad alól kandikál ki, és 

mindenk ibő l kitört a nevetés. 

Megeml í t eném a matekórai 

„izét". Egy szabályt kellett volna 

Kr is tófnak e lmondania, de nem 

tudta pontosan, így néhány 

szót „izével" helyettesített. Zsu-

zsa néni végül megkérdezte az 

osztályt, hogy tu la jdonképpen 

mi is az a szó, hogy „izé". Erre 

Kondi ezt felelte: 

- Egy mindenre alkalmaz-

ható szópót ló szó. 

Kristóf nagy örömében elkiál-

totta magát: 

-Szopot t ló szó! 

Erre kitört az osztályból a röhö-

gés, és ez a mondat azóta is 

ra j tamaradt. 

MÉSZÁROS TEKLA 8. OSZÁLY 

<4. 



50 cv 
/ibongo 11. oldal 

Az Oveges-szoba részleges megszű-
nésével nagy űr keletkezett iskolánk 
szívében, melynek pótlására néhány 
pedagógus vállalkozott. 

A tantestület kezdeményezésére a volt 
diákok segítségével az intézmény 30 
éves történetének apró morzsái kaptak 
helyet a kiállító terem-
ben. 
Az ajtón belépve egy 
időutazáson vehetünk 
részt a kisdobos moz-
galomtól egészen nap-
jainkig. 
Az évről évre ismétlődő 
ünnepek, rendezvények 
az iskolai hagyományok 
csomópontjai, ezért a 
tárlaton is hangsúlyos szerepet kaptak. 
Többek közt a történelmi eseményekhez 
tartozó rendezvényeink: megemlékezé-
sek az aradi vértanúkról, a márciusi if-
jakról. Az anyák napja, mely a legmeg-
hittebb ünnepek egyike. Ilyenkor a gye-

rekek szeretettel köszöntik édesanyju-
kat, nagymamájukat. Minden osztályfő-
nök különös figyelemmel szervezi meg 
osztálya műsorát. Izgalmasak voltak a 
művészeti csoportok fellépései, év végi 
vizsgái. Szomorú pillanat a ballagás és 
az iskolai tanévzáró, amelyen búcsúzik 
a 8. osztály. Elismeréseket, kitüntetése-

ket vehetnek át a kiemel-
kedő teljesítményt nyújtó 
diákok. 

Helyet nyert még iskolánk 
fontos szervezetének az 
Öveges a gyermekért Ala-
pítvány bemutatása. A lá-
togatók megismerhetik tör-

; ténetét, karitatív tevékeny-
ségét. Ízelítőt kaphatnak 
az alapítványi bálok han-

gulatából, és megnézhetik a rangos ki-
tüntetéssel együtt járó Öveges Plakettet. 
Az emlékek együttes megjelenése méltó 
és tiszteletteljes meghajlás a régmúlt 
idők történései előtt. 

SZABÓ JÓZSEFNÉ 



Folyatás az 1. oldalról. 

Napközben többnyire az iskolásko-
rú gyermekek keresik fel őket, hét-
végeken azonban a családi progra-
mok helyszíne a strand. A helybé-
liek mellett többnyire a környező 
falvak, például Tornyiszentmiklós 
és Szécsisziget lakói látogatják a 
létesítményt, de meglepő módon 
szinte mindennap akad Lentiből is 
néhány vendég. 
- Törekszünk arra, hogy a fürdés 
mellett egy élményt is nyújtsunk a 
vendégeknek, ezért a szomszédos 
büfével közösen időnként pró-
bálunk egyéb programokat is 
szervezni. Lesz a strand területén 
könnyűzenei koncert, időnként 
hívunk lemezlovasokat is, próbál-
juk még vonzóbbá tenni a kínála-
tunkat. 
A nyári programok egyelőre még 
takaréklángon üzemelnek, bár 
számos településen tervezik, hogy 
legalább egyhetes elfoglaltságot 
biztosítsanak a gyerekeknek. ^ 
Gutoiföldén már az éves program- a 
sorozatba beépültek a nyári prog- > 
ramok, amelyeket a helyi művelő- 0 
dési ház vezetője, Horváthné Sala- £ 
mon Ágnes koordinál, Tornyiszent-
miklóson pedig éppen a tegnapi 
napra szervezett vakációköszöntő 
napot a helyi közalapítvány. Ennek 
programjában az általánosan egy-
re nagyobb népszerűségnek örven-
dő íjászat is szerepelt. Csörnye-. 
földön július elejére szerveznek 
kézműves tábort, amelynek mái-

Programok híján hajlamos a 
gyermek a számítógép és a té-
vé előtt ülve eltölteni napja je-
lentős részét. Mindez fokozot-
tan igaz a nyári szünidőben, 
amikor a gyermekek gyakran 
szülői felügyelet nélkül tar-
tózkodnak otthon, s ilyenkor 
akár napi hét órát is eltölte-
nek a készülékek előtt. A mér-
téktelen televíziózásnak azon-
ban komoly veszélyei vannak. 
Mindezt Uzsalyné Pécsi Rita, 
a neveléstudományok dokto-
ra mondja, aki a témában több 
tanulmányt is írt. 

Nagy Gábor, a Magyar Madártani Egyesület tagja egy szajkót, népies nevén mátyásmadarat mutat az érdeklődő pákai iskolásoknak 

komoly hagyománya van a község-
ben - tudtuk meg Simon Zoltán 
polgármestertől. Csesztregen 
ugyancsak július elején adják át az 
integrált közösségi és szolgáltató 
tér néven funkcionáló új intéz-
ményt, ahol ugyancsak lesznek 

- A mértéktelen tévénézés 
egy hamis kötődést eredmé-
nyez, ami függőséggé válhat 
- mondja a szakember. - A 
tévé maga nem üldözendő 
rossz, hiszen a nevelés során 
egy jó eszköz is lehet, ha meg-
felelően tudjuk azt használni. 
A tapasztalatok azonban nem 
ezt mutatják. A családok több-
ségében a tévé a szülői kap-
csolatot, a szülői együttlétet 
helyettesíti. A másik nagy ve-
szélyt a televíziós műsorok 
struktúrájában látom. Ma a 
tévéműsorok jelentős részét a 

szervezett programok, de emellett 
alapszolgáltatásként különböző 
szabadidős játékokkal is várják 
majd a fiatalokat, 
A pákai Öveges Közép-Zalai Általá-
nos iskola mintegy 120 diákja Kis-
szigeten, az ottani horgásztó kör-
valóság- és kibeszélőshow-k, 
illetve a szappanoperák teszik 
ki, ami tulajdonképpen a pót-
valóság megjátszását jelen-
ti. A műsorokban konfliktu-
sokat mutatnak, amelyeket 
egyszerű módon oldanak fel. 
Ezek a műsorok a tényleges 
élethelyzetek olcsó pótlékát 
jelentik, az ott látott minták 
a valóságban nem alkalmaz-
hatók, illetve félrevezetnek 
bennünket, s ha ezeket valós 
élethelyzetként fogadjuk el, 
úgy önnön létünket kapcsol-
juk ki. 

nyékén töltötte az utolsó tanítási 
napot. Novak Józsefné intézmény-
vezető elmondása szerint a peda-
gógusok munkája nem ér véget a 
tanévbefejeztével, hiszen akadnak 
olyan osztályok, amelyek a nyári 
szünet ideje alatt kirándulnak, de 

Uzsalyné Pécsi Rita a témában 
több tanulmányt is írt 

maga az iskola is helyet ad táborok-
nak. A kisszigeti programra a Szi-
get-tó Turisztikai és Sportegyesület 
tagjai hívták meg a gyerekeket az-
zal a szándékkal, hogy hosszú tá-
vú kapcsolatot alakítsanak ki a ci-
vil szervezet és az intézmény kö-
zött. Nyisztor Márton elnök elmon-
dása szerint körülbelül másfél éves 
előkészítő munka gyümölcse kezd 
beérni. 
- Nemcsak vendégül láttuk az is-
kolás gyerekeket, de arra is töre-
kedtünk, hogy vonzó programot 
szervezzünk számlikra - sorolta a 
civil szervezet elnöke. - Mivel 
hosszú távú terveink között ki-
emelt célként egy nemzetközi 
gyermek-horgászverseny megren-
dezése is szerepel, horgászmeste-
riink, Lovrencsics István vezetésé-
vel zajlottak foglalkozások, míg 
Nagy Gábor, a Magyar Madártani 
Egyesület tagja a szárnyasok életé-
ről, gondozásáról tartott előadást. 
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A kínálat sokrétű, de így is kevés 



Élménycsokor Litvániából 
Nemzetközi találkozón vettek részt pákai fiatalok 

A fiataloknak alkalmuk volt Litvánia számos nevezetességével megismerkedni 

Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Magyar, német, fran-
cia, litván és lengyel 
fiatalok - közel szá-

zan - vettek részt azon a nem-
zetközi ifjúsági találkozón, 
amely a napokban ^ ^ 
zajlott le Litvániá-
ban. Hazánkat a pá-
kaiak képviselték, 
akiknek 1992 óta van 
kapcsolatuk a rendez-
vényt koordináló 
európai uniós Come-
nius-program szer-
vezőivel. Mindezt Bicsákné 
Brenner Anikó, az Öveges Jó-
zsef Közép-zalai Általános Is-
kola pedagógusa mondta el. 

- A litván főváros mellett, 
Zelva településén zajlott ta-
lálkozó célja a kapcsolatok 
elmélyítése volt - mondta. -

Emellett volt alkalmunk Lit-
vánia számos nevezetességé-
vel megismerkedni. Megláto-
gattuk a fővárost, Vilniust, 
amit a 100 templom városá-
nak is neveznek, illetve el-
utaztunk a Keleti-tenger mel-
letti üdülőhelyre, Palangába, 

A litván fővárost, 
Vilniust a 100 templom 

városának is nevezik 

ahol nemcsak a tenger hullá-
maiban hűsölhettünk, hanem 
felkerestük a borostyánmú-
zeumot is. Itt több, mint ötezer 
kiállítási tárgy, köztük a világ 
egyik legnehezebb boros-
tyánja, valamint sakk-készle-
tek, ékszerek, tükrök, haszná-

lati tárgyak, borostyánban 
megkövesedett rovarok, gyí-
kok láthatóak. Jártunk egy 
szabadtéri falumúzeumban, 
ahol különböző korok épüle-
tei mutatják be a litvánok éle-
tét. Meglepetésünkre ezen a 
helyszínen egy magyar régész 

csoporttal is találkoz-
tunk. Jártak az UNES-
CO világörökség ré-
szét képező Berg der 
Kreuzén, azaz keresz-
tek hegyén is. 

Az egykori háborús 
temető ma csodatévő 
kegyhely, az ország 

egész területéről, kerülnek ide 
keresztek. A látogatók maguk 
is hoznak, hiszen azt tartja a 
legenda, hogy aki ide helyezi 
el a sajátját, annak csak egyet-
len lépés a mennyország, ahol 
a kívánságok meghallgatásra 
találnak. 

U j . 2o//. 07. 
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Pákaiak Wesendorfban 
Lapzárta előtt érkezett haza 

az a pákai delegáció, amely a 
németországi testvértelepülé-
sen, Wesendorfban vett rész 
egy nemzetközi találkozón. Lu-
kács Tibor, a község polgár-
mestere, a delegáció vezető je 
elmondta, hogy együttműkö-
désük immár 20 éves múltra 
tekint vissza, s erről október-
ben a Pákán szervezett ünnep-
ségen emlékeznek meg. 

- A programok közül ki-
eme lném a „Nyitott kapuk" 
rendezvényt, ahol a litvánok, a 
lengyelek, a magyarok és a 
németek kiállították a nemze-
tükre je l lemző portékákat, il-
letve meg főz ték étkeiket. Mi 
természetesen gulyással ké-

szültünk és nem maradt el a 
pálinkakóstolás sem. 

- Melyik programot emel-
né még ki? 

- A helyi politika képvise-
lőivel találkoztunk Schönewör-
denben, többek között Eva 
Klamttal, aki európai uniós kép-
viselő, valamint Heil Huber-
tusz parlamenti képviselővel. 
Kirándulást tettünk a volt ke-
let-nyugati német határra, ahol 
a felállított, még meghagyott 
kerítés ma már csak turisztikai 
látványosság. Mindezek mellett 
több kirándulást szerveztek ven-
déglátóink a térségbe, így volt 
alkalmunk megismerkedni a 
vidék jellegzetes látnivalóival. 

dj 

A pákai delegáció. 
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KITELEPÍTÉSEK A már feldolgozott adatok szerint Zalából 1185 főnek kellett otthonát 
elhagynia, ebből több mint ötszáz személynek a „határsávból", a volt lenti járás területéről 

Öt négyzetméternyi élettér 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Lenti - A XX. századi 
magyar t ö r t é n e l e m leg-
szégyentel jesebb ese-
m é n y e i közé tar toznak 
azok az ötvenes évtized 
e le jén zajló ki telepíté-
sek, ame lyek Zalát külö-
nösen sújtották. A már 
feltárt adatok szerint 
megyénkbő l 1 1 8 5 főt 
kényszerítettek arra, 
hogy elhagyja lakóhelyét. 

A történtek felidézésé ma 
is fájó emlék az érintettek szá-
mára, a történelmi igazságté-
tel miatt azonban egyre több 
fórumon esik szó. Legutóbb 
Lentiben, a Honismereti 
Egyesület szervezésében ren-
deztek a témában emlékülést, 
ezen több érintett személye-
sen részt vett. illetve fel is szó-
lalt. Elbeszéléseik alapján 
még inkább megerősítést 
nyert, hogy a tébolyult ellen-
ségkép-keresés szellemében 
tulajdonképpen békés embe-
reknek kellett mondvacsinált 
okok miatt szinte a teljes va-
gyonukat feladniuk, hogy leg-
alább életüket menteni tudják. 
A rendszer által nemkívána-
tos személynek tartottakat 
marhavagonokkal vitték a 
Hortobágyra, ott 12 munkatá-
borban helyezték el őket. La-
kóhelyül kiürített juhistálló-
kat jelöltek ki számunkra, egy 
személy mindössze öt négy-
zetméter életteret kapott. A 
lenti Horváth Ilona kétéves 
volt. amikor szüleivel együtt a 

' kitelepítettek sorsára jutott. 
Az ő történetük különösen 
megdöbbentő, hiszen a ren-
delkezésre álló adatok szerint 
egy fatális tévedés következ-
tében kellett elhagyniuk ott-
honukat. 

- Édesapám cipészmester 
volt, édesanyám pedig háztar-
tásbeli - meséli a történteket 
az asszony. - Gazdálkodtak 
ugyan, de nem volt nagy va-
gyonuk. Ennek ellenére 1952. 
július 18-án éjszaka ránk tör-
tek az ÁVÓ-sok, s mindössze 
egyórányi időt hagytak a szü-
leimnek arra. hogy összepa-
koljanak. Valójában nem 
minket akartak kitelepíteni, 
hanem egy Lenti-hegyen élő 
volt csendőrt, akit szintén 
Horváth Józsefnek hívtak, 
csupán összetévesztették 
édesapámmal. Amikor mind-
ez kiderült, s a szüleim kérték, 
hogy engedjenek el bennün-

ket, azt mondták: nem lehet, 
mert indul a vonat, nincs idő 
arra, hogy a hegyre felmenje-
nek azért a másik Horváth Jó-
zsefért. 

A kitelepítések hátterét ku-
tató helytörténész, Tantalics 
Béla szerint a legtöbb esetben 
nincs elfogadható magyarázat 
arra, kit miért vittek el. Óriási 
papírhalmazt vesz elő, határo-
zatokat mutat. Egyik pecsétes 
irat szerint a kocsmáros Ihász 
Jánosnak és családjának pél-
dául azért kellett mennie, mert 
a „községben való tartózkodá-
sa a közrend és közbiztonság 
szempontjából aggályos" volt. 
A Bagladon élő nyugalmazott 
ezredes, Bánki Bertalan kite-
lepítési határozatán viszont 
csak annyi szerepelt, hogy 
közérdekből kellett távoznia. 

- A valós ok a félelemkel-
tés volt - mondja Tantalics 
Béla. - A határsávban egyet-
len olyan község sem volt, 
melyet ne érintett volna a ki-
telepítés. A hatalom példát 
akart statuálni, ezt pedig köz-
tiszteletben álló személyek-
kel tette, olyanokkal, akik az 
adott faluban a legértelmeseb-
bek és legexponáltabbak vol-
tak. Gazdálkodókkal, akik 
vitték valamire, s ezért kulá-
koknalc nevezték őket, kocs-

márosokkal, akik sok mindent 
hallhattak a hozzájuk betérő 
vendégektől, illetve a két vi-
lágháború közötti időszakban 
fegyveres szolgálatot teljesí-
tőkkel, csendőrökkel és kép-
zett katonákkal, akiktől lehe-
tett félnivalójuk. Azokat a 
személyeket sem kímélték, 
akik bármilyen szempontból 
ellentmondtak nekik. 

A már feldolgozott adatok 
szerint Zalából 1185 főnek 
kellett otthonát elhagynia, eb-
ből több mint ötszáz személyt 
a volt lenti járás területéről te-
lepítettek ki. Pontos névsor 
egyelőre nem áll rendelkezés-
re. Tantalics Béla szerint a fia-
tal történészekre vár az a ne-

A politikai túlkapásokra álta-
lában nincs magyarázat. 
Ahogy a jakobinusok á m o k -
futását, a náci és kommunis -
ta diktatúrák vérengzéseit, a 
fehér- és vörösterror pog-
romjait, a vallási és faji kire-
kesztéseket, úgy a kitelepíté-
seket sem lehet észszerű ér-
vekkel alátámasztani. Az 
események elszenvedői 
bizonyára sosem tudják túl-
tenni magukat a már hatvan 

mes feladat, hogy a magyar 
történelemnek ezt a fehér folt-
ját teljesen feltárják. A két 
nagy hullámban zajló, 1950 
nyarára, valamint 1952 júliu-
sára tehető kitelepítésekről el-
sőként a Gulyás testvérek 
által rendezett dokumentum-
film révén kaphatott 
valós képet a magyar 
társadalom. Ennek be-
mutatását követően a 
kitelepítettek iránt ér-
zett tiszteletből egyre 
több településen állí-
tottak emlékművet, 
vagy helyeznek el em-
léktáblát. Lenti térségében az 
egyik első ilyen irányú kezde-
ményezésre Szentgyörgyvöl-

éve történteken, m é g ha 
meg is bocsátanak érte. Égő 
sebek maradnak ott belül, 
melyekkel együtt kell élni. A 
fájdalmat az idő önmagában 
sosem oldja meg. Enyhülést 
a tudat hozhat, hogy ma már 
lehet beszélni a borzalmas 
történtekről, melyek hite-
les tálalása a jövő számára 
tanulságul is szolgál. Arra, 
hogy soha ne kövessük el 
újra a múlt hibáit. 

gyön került sor, abban a falu-
ban, amelyet szinte teljesen 
tönkretett a deportálás. 

- A magyar falvak életében 
a kitelepítések kegyetlen tö-
rést okoztak - folytatta Tanta-
lics Béla. - Meggyőződésem, 
ha ez nem történik meg, akkor 

Akár személyes indítékok is 
hozzájárulhattak családok 

meghurcolásához 

ma nem itt tart a vidék gaz-
dasága. A polgári réteg kiala-
kulásának megakadályozása 
ugyancsak egy fontos szem-
pont lehetett az akkori hata-
lom számára, hiszen mi más-
sal lehet magyarázni, hogy 
olyan tanítókat, kereskedőket 
vittek el. akiknek legfeljebb 
annyi bűnük lehetett, hogy bí-
rálni merték az akkori társa-
dalmat. 

Pákán ugyancsak néhány 
évvel ezelőtt állítottak emlék-
művet, a kereszten Krisztus 
szimbolikus alakját vasúti sí-
nek formálják meg, utalva ar-
ra, hogy a deportáltak marha-
vagonokban tették meg az 
utat a Hortobágyig. A kereszt 

az akkori eseményeket szin-
tén elszenvedő Horváth Emil 

műhelyében készült. 
- Mindössze három hóna-

pos voltam, így aztán saját 
emlékeim nincsenek, de szü-
leim sokat meséltek a történe-
tekről - mondja a pálcái férfi. 

- Édesanyám Csák-
tornya mellett szüle-
tett, neki ennyi volt a 
bűne. A láncos Tito 
korszakban féltek 
tőle, hogy kapcsola-
tot tart a Jugoszláviá-

______ ban élő rokonokkal. 
Apám pedig-egy al-

kalommal ellentmondott a 
párttitkárnak, ami ugyancsak 
főbenjáró bűnnek számított, 
ezért aztán, ők is a kitelepítet-
tek sorsára jutottak. Én már 
ott születtem, a Hortobágyon, 
egy istállóban, mint egykor 
Jézus. 1953 szeptemberében 
engedtek el bennünket, ám 
haza nem térhettünk. Bázake-
rettyét jelölték ki tartózkodási 
helynek, ahonnan egy év után 
jöhettünk csak Pákára, ám ak-
kor sem az egykori családi 
házunkba, hanem egy mellék-
épületbe. 

további képek, információk 
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Horváth Ilona (az archív képen a szüleivel látható) kétéves volt, amikor családját kitelepítették. A pákai Horváth Emil családját szintén érintették a deportálások 
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Magyar Maginot-vonal 
FÉLMÚLT Erődpark idézi fel a XX. századi hidegháborús korszak hangulatát 

Titkos 
építmények 

A véde lmi vonal 
eredet i hangulatát vas-
be ton ép í tmények , 
helyreáll ított lövészár-
kok, tüzelőál lások és 
tá jékoztató táblák 
segítik fel idézni 

A kisebb sétára vál-
la lkozóknak az erőd-
ösvény bejárását 
ajánlják, e n n e k során 
a Csömödér és Szécsi-
sziget közötti út m e l -
lett húzódó e r d ő b e n 
páncéltörő ágyús erőd, 
óvóhely és géppuskás 
erőd egyaránt látható 

A GPS-szel rendelke-
zőket nagyobb túrára 
invitálják, a megadot t 
koordináták, helyszín-
leírások alapján távo-
labb fekvő vasbeton 
épí tmények lelhetők 

ni a már meglévő kapcsolatu-
kat, erre várhatóan 2012-ben i 
kerül sor. ] 

. további képek, információk ] 

zalaihírlap 9 j 
t 

Páka (gyf) - A közelmúlt 
történelmének egy eddig 
kevésbé ismert fejezetét se-
gíti megismerni a zalai tele-
pülés mellett szombaton 
felavatott erődpark. Az '50-
es években épült bunkerek 
a hidegháború maradványai. 

Ágyúlövéssel, korhű ruhá-
ba öltözött hagyományőrző 
katonák közreműködésével 
avatták fel azt az erődparkot, 
amelynek kialakítására a 
Vizelc hátán, dombok ölén, 
bunkerek mélyén elnevezésű 
európai uniós beruházás ré-
szeként került sor. A 22 tele-
pülés összefogásával, közel 
145 millió forintos költséggel 
megvalósult projektre a Ker-
ka Menti Települések Szövet-
sége pályázott, a Nyugat-du-
nántúli Regionális Operatív 
Program keretében elnyert 
összeg 121 és félmillió forin-
tot tett ki, míg az önerő bizto-
sításához a Zala megyei ön-
kormányzat 12 millió forintot 
adott. A pákai erődpark kiala-
kítása - mely nemcsak az öt-
venes évek elején épített bun-
kerek és egyéb létesítmények 
kitisztítását és látogathatóvá 
tételét jelenti, hanem infor-
mációs táblák elhelyezését is 
- 2,1 millió forintba került. 

Az átadási ünnepséget 
megelőzően a település műve-
lődési házában, a Hadtörténeti 
Intézet és Múzeuma parancs-
noka, dr. Kovács Vilmos ezre-
des tartott előadást a magyar 
Maginot-vonalnak is nevezett 

•o ü 

Korhű ruhába öltözött katonák részvételével zajlott a szombati avatórendezvény a bunkereknél 

védelmi rendszer történetéről, 
míg a helyszínen Négyesi La-
jos főosztályvezető mutatta be 
annak egyes elemeit. A bun-
kerrendszer feladata a Jugosz-
lávia felől várt támadások ki-
védése lett volna. 

A szombati rendezvénynek 
volt egy másik apropója is, 
húszéves jubileumához érke-
zett a Páka és az észak-német-
országi Wesendorf közötti hi-
vatalos kapcsolat. Az évfor-
duló kapcsán nemcsak a né-

met településről, de a 
franciaországi Cuverville-ből 
is érkezett küldöttség. Lapunk 
kérdésére Lukács Tibor pol-
gármester elmondta: a francia 
faluval ugyancsak szeretnék 
testvértelepülési szintre emel-
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Örökké őrzött emlékmorzsák 
A város, ahol élek, az angyaloké 

A sümegi Városvédő és Szépítő Egyesület ijjúsági ta-

gozatának 5. születésnapját ünnepelte augusztus 27-

én. Rendhagyó ülésünk napirendjét olvashatják az 

alábbiakban: bemutatva az elmúlt 5 év munkáját. 

5 évvel ezelőtt megismerkedtünk a sümegi Városvé-

dő és Szépítő Egyesülettel. Mi is részeivé váltunk a 

szervezetnek, és azóta nap, mint nap teszik fel nekünk 

a kérdést: mit jelent városvédőnek lenni? 

A következőkben az általunk 5 év alatt felfedezett 
válaszokat olvashatják. 

Bevezetésként a kulturális életről. 

Városvédőnek lenni őrizni a kultúrát, fenntartani az 
emberekben a művészet iránti érdeklődést. Ahhoz, 
hogy otthon érezzük magunkat egy településen szük-
ség van szép környezetre, parkokra, közös múltra és 
igényes programokra. 
Sümegen jól működik a zeneiskola, képzettek diák-
jaink, a könnyűzene azonban háttérbe szorul. Ezért 
szervezünk rendszeresen koncerteket, hogy a fiata-
loknak kulturált szórakozási lehetőséget biztosítsunk. 
Divatja van a megzenésített verseknek, klasszikus 
feldolgozásoknak. A koncertek remek lehetőségek 
egy-egy beszélgetésre is, ahol más tevékenységünk, a 
városvédés más területe mellett is kampányolhatunk. 
Születésnapi rendezvényünkön a fúvós kamara bizo-
nyította, milyen értéket képvisel a zene. 

Ahhoz, hogy érthessék miért, hogyan alakult ki 

jelenlegi városszépítő tagságunk, pár gondolat a 

kezdetekről. 

6 évvel ezelőtt, 2005-ben a sümegi Városvédő és 
Szépítő Egyesület két jelentős esemény házigazdája 
volt. A Város és Faluvédők Szövetségének országos 
találkozójának és az országos örökségvédő tábornak 
is városunk adott otthont. 
Ekkor a sümegi és a ceglédi városvédők barátságot 
kötöttek, és következő évben, azaz 5 éve ceglédi fiata-
lokat látott vendégül egyesületünk egy örökségvédő 
táborban. Ebbe a táborba hívtak helyi fiatalokat, így 
5-en sümegiek is közel kerültünk a szervezethez és 
a városvédéshez. Nagyon megtetszett számunkra ez 

a munka, és mi magunk is folytatni akartuk a tevé-
kenységet nemcsak egy-egy tábor kapcsán, hanem 
egész évben. Első tettünkként karácsonyra megleptük 
a várost, és az önkormányzat épületét díszítettük fel 
a lakók örömére. 

Az országban először nálunk alakult ebben a formá-
ban ifjúsági tagozat. Azt, hogy nekünk fiataloknak mit 
jelent városszépítőnek lenni mi magunk alakítottuk 
ki. Nagy kihívás volt, hogy méltók legyünk az elő-
dökhöz, kellően lendületes, modern és hagyomány-
őrző. Rendelkezzünk közös értékrenddel, ismerjük 
városunk, hívjuk fel az emberek figyelmét is, mennyi 
teendőjük van még, hogy nemcsak házaik környékén, 
hanem szívükben is rendet kell tenniük. 
2007-ben készítettünk egy alapszabályzatot. Minden 
program, szervezés előtt felvetődik milyen értéket 
képviselünk vele, mi a hosszú távú cél. 
Azt 5 év alatt nemcsak programjaink lettek színe-
sebbek, hanem gondolkodásmódunk is változott, 
nyitottabbak lettünk az új dologra, és megtanultunk 
különbséget tenni hasznos, értékes, valamint elveten-
dő között. A programjainkon keresztül bemutatjuk, 
számunkra mit jelent városvédőnek lenni. 

Gyakran felteszik azt a kérdést, mi fiatalok miért ál-

dozzuk erre szabadidőnket, mik a távlati céljaink? 

Felismertük, hogy a műemlékvédelem, a parképítés 
mellett az emberekben rejtőző értékeket is őrizni 
kell és a felszínre hozni. „Egy nemzetnél nemcsak 
az a fontos, hogy vannak értékei, hanem az is, hogy 
vannak-e értékeinek megbecsülői." - fogalmaz Egry 
József. 

A diákokat egyre kevesebb dolog köti Sümeghez, 
nem szeretnék itt élni életüket. Célunk, hogy egy 
nyitott, összetartó közösség kovácsolódjon össze a 
város lakóiból. Ehhez azonban nekünk is sokat kell 
tanulnunk. Új lehetőségeket megismerni, tréningeken 
részt venni, elsajátítani a pályázatírás alapjait, azaz 
részt venni a közösségi életben. 

Egy közös értékrend kialakításához elengedhetetlen a 
hagyományőrzés, és a hagyományteremtés. így került 
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programjaink közé a betlehemezés, 
az adventi gyertyagyújtáson való 
részvétel, a bige és métatanítás. 
Hagyományteremtő programjaink 
közé soroljuk az esélyegyenlőségi 
napokat, a Rókavadászatot, és a ka-
rácsonyi szeretettombolát, amikor 
a városlakókat öleléssel ajándékoz-
zuk meg a Szeretet ünnepén. 
A városvédés szól egy településről, 
a tájról, a benne lakó emberek-
ről, egy közösségről, de mind-
ebben sok-sok egyéniség is részt 
vesz. Személyiségünk fejlődésével 
együtt gyarapszik a világról meg-
szerzett tudásunk és így lehetünk 
jó-társak egy város életében is. 
A személyiség kialakulásához, a 
szociális érzékenységhez pedig 
minden korosztály számára kulcs-
szó a JÁTÉK. 

Kosztolányi szerint „Nincs komo-

lyabb dolog a játéknál". 

A csapatjátékokban megtanu-
lunk együtt dolgozni, elfogadni 
a közös és az egyéni szabályokat. 
Például mindenki másképp ismeri 
a bige szabályait. Van aki még a 
játékot is bilickézésként tartja szá-
mon. Az alapszabályok azonban 
ugyanazok. Hasonló konfliktusok 
előfordulnak más helyzetekben 
is, ezek könnyedén áthidalhatók 
találékonysággal. 
Szituációs játékokban önmagunkat 
ismerjük meg. Hogyan reagálunk 
bizonyos körülményekre, meny-
nyire kifinomult vitakultúránk, 
mennyire vagyunk empatikusak 
embertársainkkal. Ezért fonto-
sak számunkra hagyományőrző 
játékaink- így a méta és a bige is. 
Nyaranként a vár tövében ezen 
célokkal tanítottuk a gyerekeket 
játszani. Sokak egész nap kint 

voltak, csavarogtak, a méta, a bige 
jelentette azonban számukra, hogy 
egy közösséghez tartoznak. 

A városszépítést a szó szoros értel-
mében is feladatunknak érezzük. 
Ezért virágosítunk, gondozzuk a 
temetőt, és 2008-ban így készült 
el kistérségi dombunk, mely egész 
kis parkká nőtte ki magát. Ez volt 
első álmunk, mely összetartotta 
csoportunkat és ez adott erőt a 
további munkához is. A sziklakert 
ápolását most is mi végezzük. 
Ezt a parkot a ceglédi városszé-
pítőkkel közösen hoztuk létre. A 
kezdeti jó kapcsolat továbbra is 
megmaradt. Évenként felváltva tá-
borozunk a két városban. Kölcsö-
nösen segítjük egymás munkáját. 
2008-ban megalakult Cegléden 
is az ifjúsági tagozat. Sok erőt ad, 
hogy nekik is fontos városuk, és 
hasonlóképp dolgoznak települé-
sükért. Ahogy nálunk a kistérségi 
domb készült, úgy két évvel ezelőtt 
Cegléden egy üdvözlő feliratot 
hoztunk létre a város szélén. Most 
júliusban ők láttak minket vendé-
gül, idén is nagy élmény volt az 
alföldi városban segíteni. 

Célul tűztük ki Sümeg megis-
merését. Mi magunk legyünk 
tájékozottak a múltról, az aktuális 
helyzetről, és mindezt közvetítsük 
a városlakóknak. A vidékiekkel 
pedig megismertetjük értékein-
ket. Rókavadászatunk során ezen 
tevékenységeket sikerült összehan-
golni. A városismereti vetélkedő 
élmény a messziről érkezőknek, 
de a helyiek számára is tartogat új-
donságot. Idén az esélyegyenlőség 
nevében rendeztük meg harmadik 
alkalommal Rókavadászatunkat. 

Májusban 50 lelkes résztvevő 
indult el a városismereti túrán, 
köztük a Nagycsaládosok Süme-
gi Egyesülete, a Mozgássérültek 
Aktív Egyesülete, és darvastói 
vendégek is. 

Az elmúlt években az általános 
iskolában szerveztünk esélyegyen-
lőségi napokat. Azt gondolom, 
hogy nemcsak a kisdiákok, hanem 
mindenki számára tanulságos lehet 
egy ilyen esemény. Az ülőröplab-
da, és a kerekesszékes kosárlabda 
sportjai mellett megismerkedtünk 
a Braille-írással, a jelnyelvvel, és 
barátokat szereztünk. Ha nem 
volt elég meggyőző hogyan is kap-
csolódik ez a városvédéshez, pár 
egyszerű példa: közintézmények 
akadálymentesítése, a járdák mi-
nősége. Rókavadászatunkon idén 
bárki kipróbálhatta, milyen kerek-
esszékben végigmenni a városon, 
milyen nehézségekbe ütközik egy 
mozgássérült, de akár egy babako-
csit toló anyuka is. 

A városvédés alatt értjük a köz-
elmúlt értékeinek védelmét. Re-
mek családi programunk volt a 
Retróka. Egy olyan kiállítás, ahol 
az 50-60-70-és évek tárgyaival 
ismerkedhettek a fiatalok, az idő-
sebbek pedig örömmel meséltek 
élményeikről. A püspöki palotában 
aznap régi játékokat rendeztünk, 
volt rongylabdával focibajnokság, 
kvíz, zsákbanfutás, golyózás, bige 
és méta. A retró ruhák mellett he-
lyet kaptak az autók és motorok, 
valamint a zsíroskenyér és a mál-
naszörp is. Az egyesület idősebb 
tagjai is szívesen részt vettek a ren-
dezvényen, átadva tapasztalataikat 
a fiatalabbaknak. 



A kiállítási tárgyak magukért 
beszéltek, az iskolatörténeti gyűj-
teménnyel együtt 4 termet rendez-
tünk be. 

Idén tavasszal a Kisfaludy napok 
keretén belül a gimnazisták a 
Hamisítás ellen című kiállítást te-
kinthették meg, mely szintén egye-
sületünk kezdeményezése volt. 
A jövőben is szeretnénk hasonló 
oktató és szórakoztató kiállításokat 
szervezni. 

Az évek során sok egyesülettel, 
szervezettel dolgoztunk együtt. 
Sajnos nincs lehetőségem mindről 
beszámolni, így csak egy felsoro-
lásra van lehetőségem, kik voltak 
azok, akikkel sikeres programokat 
szerveztünk: Civil Ház, Esélyek 
Háza Veszprém, Extázis Ifjúsági 
Egyesület, Életművész Ifjúsági 
Egyesület, Élő-Zene Egyesület, 
Éltető-Balatonfelvidékért Egyesü-
let, Famulus Sümeg Kistérségéért 
Egyesület, Feketesereg Ifjúsági 
Egyesület, Kisfaludy Sándor Gim-
názium, Közép-dunántúli Szövet-
ség az Ifjúságért, Mozgássérültek 
Aktív Egyesülete, Nagycsaládosok 
Sümegi Egyesülete, Pulai Ifjúsági 
Klub, Ramassetter Vince Általános 
Iskola, Sümegi Tűzoltóság, Szabad 
Tér Egyesület, Tótvázsonyi Ifjúsági 
Egyesület, Vám és Pénzügyőrség, 
Várfok Alapítvány, Veszprémi 
Diák és Ifjúsági Önkormányzat. 

Nem utolsó sorban pedig köszönet 
a helyi vállalkozóknak és az önkor-
mányzatnak az elmúlt 5 évben. 
Ahhoz, hogy saját városunkban el 
tudjuk indítani a fejlődést meg kell 
ismernünk más településeket is. 
így jutottunk el Mánfára, Bécsbe, 
Nagyvázsonyba, Monostorapáti-
ba, Taliándörögdre, Romániában 

Botosaniba, Budapestre az Eu-
rópai Ifjúsági Hét keretén belül, 
az országos tábor kapcsán pedig 
Erdélyben Torockóra. Második 
éve a Művészetek Völgyében is 
megjelenünk, mint sümegi város-
védők. Kapolcson lehetőségünk 
van a város bemutatására, idén a 
gyerekekkel kézműveskedtünk is. 
Az 5 év alatt sok egyesülettel, 
politikussal, civillel találkoztunk, 
akik ugyan nem a városszépítő szót 
használták, mégis hasonló munkát 
folytatnak Ifjúsági egyesületek 
kértek segítséget tőlünk, hogyan 
kell parkot építeni. Van település, 
ahol a fiatalokat nem hallgatják 
meg az önkormányzatnál. E téren 
is örömmel mondhattuk el ta-
pasztalatainkat az elmúlt években, 
nálunk hogyan zajlanak ezek a 
tárgyalások. Egy-egy tábor során 
a legkisebbek vették észre a hiá-
nyokat. A Darnay utcában például 
így kerültek kis hulladékgyűjtők, 
mivel egyik tagunk a fórumokon 
hangoztatta, milyen sok szemetet 
eldobálnak a vasútról érkezők. 
Sokszor a nagypolitikában is fo-
galmaznak meg hasonló értékeket, 
de szaknyelven. A pályázatoknál 
előnyt élvez, aki figyel a környe-
zetvédelemre, és a generációk közti 
párbeszédre. Ez a mi esetünkben 
nem is kérdéses. Nagy öröm, hogy 
együtt dolgozhatunk egyesületünk 
idősebb tagjaival, és tanulhatunk 
tőlük. 

Sümeg hírnevét költőink is öreg-
bítették. Elég említenem Kisfaludy 
Sándort, Egerszegi Ferencet, Réfi 
Jánost. A megemlékezéseken tő-
lük hangzanak el versek. Télen a 
könyvtárban szerveztünk teaházat, 
ahová mindenki magával hozta 

kedvenc művét. Tagjaink közül 
többen közel állnak az irodalom-
hoz. A rendezvényen ezt szavala-
tukkal támasztották alá. 

Az 5 év alatt felnőttünk. Más 
szemmel látjuk a várost. Egyre 
nagyobbakat merünk álmodni. 
Erősítjük az ifjúsági vonalat, hogy 
erős közösség alakuljon ki a város-
ban. Figyelmet fordítunk az után-
pótlásra, többen vidéken tanulunk, 
és azt is fontosnak tartjuk, hogy 
a legkisebbek már a városvédő 
szemléletbe nőjenek bele. Az 5 év 
alatt nemcsak létszámban gyara-
podtunk, hanem eszközökben is. 
20 fős tagságunk rendelkezik játé-
kokkal, és egy kisebb könyvtárral 
is. Gyűjtöttünk sok-sok emléket 
is, a legjobb pillanatokból egy ki-
állítást állítottunk össze. Megjelent 
rólunk jó pár újságcikk, kaptunk 
elismeréseket, okleveleket. Ami 
a legfontosabb, hogy a közösség 
élményével gazdagodtunk. 
Születésnapunk alkalmából készült 
pár újabb emlék. Kiadvány, mely 
röviden összefoglalja csapatunk 
munkáját. Névjegykártya, mely 
a kapcsolattartáshoz elengedhe-
tetlen. Összetartozásunk jelképét 
pedig egy türkizkék kendőt készí-
tettünk, melyen csoportunk lógója 
is megtalálható. 

Tavalyi táborunkban tagjaink 
megfogalmazták véleményüket. 
Városvédőnek lenni szerintünk 
minden polgár alapvető feladata, 
tehetségünkkel egy közösséget 
szolgálni. Városvédőnek lenni any-
nyi, mint környezetünket védeni és 
közben egy jót szórakozni. 

Városvédőnek lenni JÓ! 

Csicsics Anna 



Rajzolt vár és sziget 
A buszon ültem. Ártándnál vég-

telen sor állt. Kikapcsoltam a 

mobiltelefonom. Tudtam, az órát 

ugyan előrébb kell állítani, de visz-

szafelé utazunk az időben. Hová 

is tartottam? Jókai Mór így teszi 

fel a kérdést regényében: „De hát 

hol van az a világrész ...? Ahol 

az emberek egymást meg nem 

ölik, bosszút nem állnak, és csak 

egyszer szeretnek? Egy sziget az 

a Holdban? -Valóban, annak a 

vidéknek van valami hasonlatos-

sága egy olyan holdbeli tájképhez, 

aminőket a nagy refraktorok hoz-

nak közelünkbe, egy olyan szikla-

szigethez, mint a Plutarch vagy a 

Kopernikusz, és azon a szigeten 

minden olyan sajátszerű, mintha 

egy idegen csillagról származott 

volna oda. A térképen „Torockó" 

névvel van e hely megjelölve." 

Amikor Torockó felé utazik a 
látogató, érzi, hogy Erdélyben 
van. Sok román települést lát, 
keverednek a nyelvek, stílusok 
egy-egy városban. Amikor Torda 
után letér a főútról gidres-göd-
rös földút fogadja , majd egy 
idén elkészült kiváló minőségű 
aszfaltút vezet egészen a faluig. 

Hajnalban értünk Torockóra. 
Elfoglaltuk szobáinkat, majd pár 
óra múlva már úgy ébredtünk, 
mint a helyi közösség tagjai. Van, 
aki úgy fogalmaz, itt „megállt az 
idő". Bizonyos szempontból való-
ban. Fehérre meszelt klasszicista 
házak díszítik a falut, a főtéren a 
Nagy Vajor, melyből hajnalban 
még a tehenek isznak, délelőtt 
pedig már az asszonyok mossák 
tisztára szőnyegeiket. Mi segíteni 
érkeztünk. A Város-és Faluvédők 

Szövetségét képviseltük, Pinczésné 
Kiss Klára szervezésében. A Dévai 
Szent Ferenc Alapítvány gyermek-
otthonaiban minden segítséget, 
mosollyal, szeretettel hálálnak 
meg. Azok a gyermekek, akik 
ezekben az intézményekben lak-
nak, valóban Otthont lelnek. Egy 
közösséghez tartoznak, keresik 
az Isten felé vezető utat, büszkék 
arra, hogy magyarok, szeretnek 
kirándulni a természetben, és 
hálásak mindazért, amit ember-
társaiktól és a Jóistentől kaptak. 

Társaságunk az egy hét alatt 100 
méter fát hordott be, fűrészelt ösz-
sze, rakott farakásba. Kifestett két 
helységet, az előtérben falfestés is 
készült. Helyrehúzta a pajta meg-
dőlt tetején, a padláson tyúkólat 
alakított ki, alatta pedig barom-
fiudvart. A főtéren kitisztította a 
vajor egyik medencéjét. 15 ember 
heti munkája volt, amit a helyiek 
önmagukban nem tudtak volna 
elvégezni. Emellett természetesen 
rengeteg turista érkezik, akik kü-
lönböző adományokkal támogat-
ják az otthont. Az ő odaadásuk is 
elengedhetetlen a fenntartáshoz. 
Bizonyos hétköznapi gondokat 
ez azonban nem tud megoldani. 
Áramkimaradások, vízhiány szá-
mukra megszokott a mindennap-
okban. A vajorról ugyan friss víz 
hozható, de a mosógép nem üze-
meltethető vezetékes víz nélkül. 
Egy nevelő mosolygott rám este, 
amikor nem volt víz. „Megszoktuk 
már, hogy többször melegíteni kell 
a fürdővizet. Ha elkeserednénk, 
idegeskednénk miatta, akkor 
sem lenne másképp. Legalább 
cserépkályhánk van, és tüzelőnk, 
így a gyermekek minden nap 

melegvízben tudnak mosakodni." 

Mindezt képes feledtetni a közös-
ség, és az, hogy milyen gyönyörű 
fekvésű település Torockó. Két hegy 
határolja: az Ordaskő, és a Székely-
kő. Ugyan Székelyföld távolabb 
van, a tatárjárás során mégis a kör-
nyék segítségére siettek a székelyek 
és az 1128 méter magas hegyen vár 
épült. Sajnos ezt azóta elpusztult, 
és csak rajzok, makettek elevenítik 
meg az egykori csaták helyszínét. 

Valóban megállt-e az idő Torockón? 
Nem így érzem. Itt az emberek 
a jövőbe néznek, ápolják hagyo-
mányaikat, büszkék kultúrájuk-
ra, magyarságukra. Megmaradt 
számukra a természetközeliség. 
Különleges népviseletük, a tu-
dásszomjuk az évszázadok alatt 
változatlan maradt. Vallásukat is 
megtartották, mely a reformáció 
során létrejött egyetlen magyarnak 
nevezett vallás. Az unitáriusok 
tagadják a Szentháromságot, úgy 
tartják, „Egy az Isten". Gyönyörű 
kinccsel ajándékozta meg őket Is-
tenük. Ezen csodák mellett ebben 
a völgyben kétszer kel fel a nap. 
Az első hajnal után a nap eltűnik a 
Székelykő mögött, s újból sötétség 
borítja a falut, majd a sziklák mö-
gül ismét előtűnik, és másodszor 
is megvilágítja a házak ablakát. 

Egy hétig lehettünk e közösség 
tagjai. Aki csak teheti látogasson 
el Torockóra, és ne felejtsen el 
betérni a Kis Szent Teréz Gyer-
mekotthonba. Ha a hétköznapi 
problémákat is el szeretné felej-
teni, bátran ajánlom a Gondűzőt. 

Csicsics Anna 
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25 éves lett a kisújszállási városszépítő tábor 
A 25. jubileumi, 2011. június 

20-24. között megrendezett vá-

rosszépítő hét tapasztalatait a Kis-

újszállási Városvédő és -Szépítő 

Egyesület elnöksége júliusi ülésén 

értékelte. A legfőbb tapasztala-

tokról Kecze Jánosné táborvezető, 

elnökségi tag, az Arany János Ál-

talános Iskola pedagógusa adott 

tájékoztatást. 

Ebből kiderült, hogy a résztvevők 
szervezését az egyesület Ifjúsági 
Szakosztályának vezetője, az is-
kolák nevelői, továbbá egyesületi 
tagok végezték. A tervezett fel-
adatoknak megfelelően a mun-
kacsoportok kialakítását az előző 
években összeszokott társak egyé-
ni kérése alapján, korosztályok 
szerint állították össze. A szüksé-
ges anyagi forrásokat - mintegy 
350 ezer forintot - pályázatból, 
támogatásokból, adományokból 
biztosították. A munkát végzők 
száma összesen 82 fő volt. Ebből 
56 fő gyermek, 26 fő felnőtt segítő, 
főként egyesületi tag. 

Az elnökség értékelése szerint oda-
adó, önzetlen munkájáért dicséret 
illet minden résztvevőt. Kedve-
zőnek tartották, hogy a fiatalok 
körében nem voltak magatartási 
gondok, valóban azok jöttek a tá-
borba, akik komolyan gondolták, 
hogy végig dolgozzák az öt nap 
délelőttjét. A városszépítők össze-
sen 1461 munkaórát dolgoztak, 
ennek értéke 730.500,- Ft (500,-/ 
óra). A munkavégzés során a 
résztvevők többek között gyom-
láltak, kaszáltak, virágot ültettek, 
szemetet szedtek, parlagfüvet 
irtottak, padokat, lánckorlátokat, 

kerítés lábazatokat festettek, sí-
rokat gondoztak a déli és a zsidó 
temetőben, a Kunkaput, a gémes-
kutat, a Bárányos kút kerítését 
lenolajozták, Túrkeve és Ecsegfalva 
irányába haladva kilométerkö-
veket meszeltek. A szorgos kezű 
fiatalok a felsoroltakon túl sikerrel 
oldották meg az idén újonnan 
jelentkező feladatokat is: a Piculás 
Civilház udvarának rendbetételét, 
új bográcsoló hely kialakítását, 
valamint a pásztorkodás emlék-
helyén, a gémeskút körüli területet 
pádimentum téglával burkolták le. 
Megtisztítottak 12 buszmegállót a 
falfirkáktól és az újabb rongálás 
megelőzésére figyelemfelhívó táb-
lákat helyeztek el. A délelőtti nyári 
kánikulában tartott munkavégzés, 
majd az ebédet követően - ebben 
az évben is - egyéb rendezvények, 
események is színesítették a hetet. 
A fiatalok két délután autóbusz-
szal kirándultak Túrkevére, ahol 
a Gyógyfürdőben strandoltak. 
Volt vetélkedő a parlagfű irtásának 
fontosságáról, a zárónapon pedig -
hagyományosan - megemlékeztek 
a holokauszt kisújszállási áldoza-
tairól a régi zsinagóga előtt lévő 
emlékfalnál. 

Az ünnepélyes táborzáráskor a 
résztvevők köszönettel fogadták a 
heti ellátás biztosítását és a jutal-
makat. Minden táborozó kapott 
pólót, csokoládét, fagylaltot. A 
gyerekek jól érezték magukat, 
többségük jelezte, jövőre is szí-
vesen jönne a táborba. Az együtt 
munkálkodás, a jubileumi tábor 
tapasztalatait Kecze Jánosné tábor-
vezető így összegezte: Úgy érezzük, 
hogy a negyed százados születés-
napját ünneplő városszépítő hét 
nem lett hűtlen önmagához. Jól 
beillesztettük tevékenységünket 
az Önkéntesség Európai Évének 
célkitűzéseibe. Sikerült mara-
dandót alkotnunk. Értékteremtő 
munkát végeztünk, neveltünk és 
közben szinte észrevétlenül közös-
séget építettünk. Reméljük, hogy 
Kisújszállás lakossága is értékeli 
munkánkat és vigyáz a város meg-
szépült tárgyaira, tereire. 

Az eltelt negyed század táborve-
zetési tapasztalatait is fegyelembe 
véve a kisúji városvédők - terveik 
szerint - jövőre is megtartják a 
városszépítők hetét. Az egyesület 
elnöksége ezúton is megköszöni a 



támogatásokat, az adományokat és 
mindazok közreműködését, akik 
tevékenységükkel hozzájárultak 
a jubileumi tábor eredményessé-
géhez. 

Ari Géza 

A megtisztított buszmegállókban 
elhelyezett figyelemfelhívó tábla 
szövege: 

Kedves Barátunk! 

Településünk buszmegállóit a 

Városvédő és -Szépítő Egyesület 

általános iskolás diákjai egy hétig 

súrolták, tisztították és festették 

újra. 

Kérünk, ne tedd tönkre munká-

jukat azzal, hogy ideírod üzene-

teidet, hisz ma már annyi más 

egyszerűbb, intelligensebb módja 

van ezek továbbítására! 

Köszönjük! 

Ha mégis zavar a tiszta felület 

látványa és tollat ragadsz, ügyelj 

a helyesírási hibákra, s jövőre, ha 

újból le kell takarítanunk e mag-

vas gondolatokat, egyesületünk 

szívesen vár TÉGED is! 

Városvédő és -Szépítő Egyesület 

A kisújszállási Városvédő és Szépítő Egyesület 
2011. évi tevékenységéről 

Az egyesület közgyűlése - hagyo-

mányai szerint - február végén 

fogadta el 2011. évi munkatervét 

és költségvetését. Hagyományos és 

új feladatokat tervezve, a megva-

lósíthatóságban bízva. 

Mivel erre az időre már több pá-
lyázatot benyújtottunk (ifjúsági 
munka, városi rendezvények, NCA 
szakmai), reménykedhettünk a 
sikerben. Erre a tagság (143 fő) 
„hadrafoghatósága", az önként 
választott és vállalt programban 
való részvétel szándéka, tagdíjfize-
tési fegyelme, a város és a lakosság 
támogató figyelme bátorította az 
elnökséget. Mindig úgy tervezünk, 
hogyha egyetlen pályázaton sem 
nyerünk, akkor is sokszínű, tartal-
mas legyen az egyesületi élet. 

2011-ben szinte minden sikerült. 
Az NCA egyik szakmai pályázata 
révén kialakítottuk a Pásztor-em-
lékhelyet. A pásztor szobrát Nemes 
Sándor hejcei faműves, a kutyájáét 
Rózsa Imre pacséri (Szerbia) fafa-
ragó készítette. A méretes tölgy-
fák Alsócsernátonból (Románia) 

érkeztek, a kútágashoz szükséges 
akácfák Kisújszálláson nőttek. A 
szakipari munkákat helyi üzemek 
dolgozói, a tereprendezést és ki-
alakítást az egyesület tagjai és civil 
barátaink végezték. A térburkolás-
hoz szükséges pádimentum téglát 
a lakosság szinte darabonként adta 
össze. Soha ilyen jó hangulatú, 
több száz érdeklődőt vonzó mű-
emléki világnapot nem sikerült 
még rendezni, mint az idén. 
A 25. városszépítő tábort egy 
sikeres minisztériumi pályázat 
segített emlékezetessé tenni. A ha-
gyományos munkákon túl (ezeket 

ismerhetitek az Értékmentő ko-
rábbi számaiból), hozzákezdtünk 
az általunk működtetett Piculás 
Civilház udvarán egy közösségi 
tér kialakításához (bográcsoló -
sütögető hely), megvásároltuk a 
hozzávaló készségeket és kirándul-
ni vittük a táborozókat. 
Az NCA működési célú támoga-
tása volt annyi, hogy a civilház 
közműdíjait, az adminisztrációs 
és kommunikációs költségeket ki-
fizethessük. Sőt, volt annyi, hogy a 
közösség erősítését szolgáló kirán-
dulást szervezzünk végre az egye-
sület felnőtt tagjai számára is. Több 



mint 500 kilométert buszoztunk 
azért, hogy láthassuk Tokaj neve-
zetességeit, Széphalmon a Magyar 
Nyelv Múzeumát, megkoszorúz-
hassuk Kazinczy Ferenc és Lajos 
emlékhelyét, megismerkedjünk 
a Bodrog-köz értékeivel (Pácin, 
Karcsa, Cigánd) és emléktáblát 
helyezzünk el Nagyaron. Annál a 
tölgyfánál, amit dr. Tóth Albert, 
egyesületünk alapító tagja nevelt a 
saját kertjében a Petőfi - fa utolsó 
makkterméséből. Amit más civil 
szervezetek tagjaival együtt 1999-
ben ültettünk jelenlegi helyére. 
Nézzétek meg, ha arra jártok s ön-
tözzétek meg a fát, ha szükséges. 

Szinte jellemző programmá vált 
az idén az idegenvezetés is. Vol-
tak olyan kedves vendégeink, 
akik a „mi kedvünkért" érkeztek 
a városba. Mások Kenderes lát-
nivalóiért jöttek erre a tájra és 
Kisújszállásra is kíváncsiak lettek. 
Nagy szeretettel fogadtuk a jász-
berényi természetjárók, az Újpesti 
Városvédő Egyesület, a túrkevei 
városszépítő tábor, a Megyaszói 
Népdalkör és mások népes cso-
portját. Megmutattuk nekik város-
unk minden értékét és szépségét. 
Akinek volt ideje rá, a civilházban 

is szétnézett. Ajándékul új kiadvá-
nyunkkal „Séták Kisújszálláson", 
könyvekkel, képeslapokkal s az 
elmaradhatatlan kunsági kisperec-
cel kedveskedtünk nekik. Örülünk 
vendégeinknek, várunk minden 
érdeklődőt. 

Az is lehet, hogy vállalkozunk majd 
a 35. országos találkozó megrende-
zésére. Aki itt volt 2004-ben hadd 
lássa, hogy vendégszeretetünk a 
régi, hogy milyen sokat fejlődött 
városunk azóta, hogy a kunsági 
birkapörkölt és a vízen-kullogó 
tényleg hungarikum. 
Az őszi programok közül szívesen 
emlékszünk a Kulturális Örökség 
Napjai alkalmából rendezett kiál-
lításra, melyen Szepesi Jenő tag-

társunk fotóit 
mutattuk be. 
E d d i g t ö b b 
mint nyolc-
százán nézték 
meg. Persze 
nemcsak ilyen 
nagy dolgokat 
c s i n á l t u n k . 
Folyamatosan 
v é g e z t ü k a 
hagyományos 
apró munká-

kat is. Ilyenek: köztisztasági na-
pok, parkok, virágágyak, sírok 
gondozása, vetélkedők rendezése, 
parlagfű-mentesítés szervezése, 
1% gyűjtése, partnerprogramok 
segítése. 
Hisszük, hogy egyik „erősségünk" 
a sokoldalú partner kapcsolat. 
Legyen az akár országos: Város- és 
Faluvédők Szövetsége, Országos 
Kossuth Szövetség programjain 
való részvétel, regionális vagy 
megyei: fórumok, továbbképzések, 
viták, legyen helyi: közös ren-
dezvények, honlap működtetése, 
civil szomszédolás, stb. - gazdagít 
bennünket, javunkra válik. Mint 
már többen megfogalmaztuk, „a 
kölcsönös barátságok erősítenek". 

Magam, mint az egyesület elnök-
ségének és a szövetség választmá-
nyának tagja igyekszem hasznos 
munkát végezni. Szívesen veszek 
részt a tagegyesületek rendezvé-
nyein, intézem ügyes-bajos dolga-
ikat, közvetítem az információkat, 
lehetőségeim szerint képviselem 
érdekeiket. Igyekszem méltó len-
ni anyaegyesületem értékőrző, 
értékteremtő munkájához, hagyo-
mányaihoz. 

Nagy Gy. Róza 



Börcs Faluvédő és Művelődő Egyesület 
A Börcsi Faluvédő és Művelődő 

Egyesület kiemelten közhasz-

nú szervezet 1994-ben alakult 

a helyi fiatalok összefogásának 

eredményeként. Mára az Egye-

sület 120 börcsi tagot számlál. 

Az Egyesület küldetése a helyi la-
kosság önszerveződésének segítése, 
életminőségének j avítása, közössé-
gi szemléletmód kialakítása, az 
ifjúság és a lakosság önérvényesítő 
képességének fejlesztése. 

Kistérségi szinten az önkormány-
zatokkal együttműködve híd ki-
alakítása a civil szektor felé, a 
térségi gondolkodás segítése, tér-
ségi szintű programok beindítása 
az informatikai-, turisztikai- és 
a humán fejlesztések területén. 

A kezdetektől az ifjúsági programok 
alkotják tevékenységük gerincét. 
A helyi rendezvényeken túlmenő-
en nemzetközi táborok és csere-
kapcsolatok szervezése (a környező 
országok mellett pl.: Franciaország, 
Olaszország, Írország egy-egy ifjú-
sági szervezetével van szoros kap-
csolatuk), is céljaik közt szerepel. 

Az Egyesület ifjúsági közösségfej-
lesztő tevékenységének hatására 
a „Rábcatorok" kistérségben két 
Egyesület és három klub alakult. 
Országosan további 5 Egyesületet 
segítettek életre. 

A határon túl, Beregszászon pedig 
közreműködtek egy alapítvány 
megalakításában. Egyesületük 
volt az elindítója, az ISZKIRI -
Ifjúsági Szövetség a Kisalföldi 
Régióért - szervezetnek, felvál-
lalva a megyei Egyesület köz-
ponti feladatainak ellátását is. 

Az Egyesület amellett, hogy meg-
próbálja rendezvények formájában 
feleleveníteni és megőrizni a falura 
jellemző régi szokásokat, számos 
programjával maga is hagyományt 
teremtett. Ilyen programok pél-
dául a tagavató, a „Házhoz jön a 
Mikulás" akció és a Falukarácsony. 

A Börcsi Faluvédő és Művelődő 
Egyesület 1998-ban nyitotta 
meg a Teleházat, amely-egye-
bek mellett - az Egyesület köz-
ponti irodájaként is funkciónál. 

A Teleház alapvető feladata olyan 
korszerű informatikai , infor-
mációs szolgáltatások nyújtása 
a lakosság, számára, amelyek 
révén csökkenthető a falu lakos-
ságának elszigeteltsége, segítve 
ezzel az információs társadalom 
kihívásainak való megfelelést. 

A BÓBITA Erdei Iskola és Kép-
zési Központ 2000-től fogadja a 
vendégeket. Egy 36 férőhelyes 
ifjúsági szállás, amelyhez képzési 
termet is ki alakítottak. Az Er-
dei Iskola keretei közt közel 80 
tantervbe illeszkedő programot 
kínálnak az ideérkezőknek, ame-
lyeknek jelentős részét helybeli-
ek, valamint fiatalok biztosítják. 

Az egyesület által kínált turisz-
tikai szolgáltatások középpont-
jában az aktív szabadidőeltöltést 
lehetővé tévő színes programok 
állnak. Céljuk ezen keresztül az, 
hogy olyan módon mutassák be 
Börcs és környékének termé-
szeti értékeit, kulturális-népraj-
zi hagyományait, történelmi és 
építészeti nevezetességeit, hogy 

az egyúttal vendégeink önfe-
ledt kikapcsolódását is szolgálja. 

A programkínálatot jelentős rész-
ben a gyermek- és ifjúsági kor-
osztály igényeinek megfelelően 
alakították ki, amelynek elsődleges 
célközönségét a Bóbita Erdei Is-
kolába érkező csoportok jelentik. 

Az elmúlt évben azonban már 
lehetőségük nyílt a kínálat ki-
szélesítésére, s ez lehetővé teszi, 
hogy más - az aktív turizmus iránt 
érdeklődő - csoportok számára is 
vonzóvá tehessék szolgáltatásaikat. 
Valamennyi turisztikai progra-
munk lebonyolításához képzett 
és tapasztalt vezetőt biztosítanak, 
akik között - az adott program 
jellegének megfelelően - termé-
szetvédelmi szakemberek, túrave-
zetők, kézművesek és játszóház-
szervező pedagógusok is vannak. 

A turisztikai kínálat elemeit a 
folyamatosan megtekinthető lát-
nivalók (pl. tanösvény, helyi- és 
térségi nevezetességek) mellet 
a kézműves- és környezeti-ne-
velési programok, valamint a 
szervezett túrák - e lsősorban 
a kerékpáros túrák - jelentik. 

A Peryche Holt-Rábca menti 

Tanösvény 

2001 -ben kezdtek hozzá a szülőfa-
lujuk külterületi részén egy 4,6 km 
hosszú tanösvény tervezésének és 
kialakításának, amely a Holt-Rábca 
élővilágát mutatja be, érintve a ke-
rékpáros hidat, valamint az útvonal 
mellett kialakított pihenőhelyet. 
A három útvonal változó hosz-
szúságú, így a tanösvény alkalmas 



arra, hogy kisebb túrák keretei 
között a hozzájuk érkező cso-
portok végigsétálhassanak rajta, 
vagy iskolások, óvodások hasz-
nálhassák. Az eligazodást felfestett 
útjelzők segítik, a látnivalókról 
pedig az útvonalon elhelyezett 
táblák adnak bővebb információt. 

A kitáblázás mellett egyéb - a 
szemléltetést, megfigyelést segítő 
eszközök is kialakításra kerültek 
a tanösvényen, pl.: madárles , 
napóra. A tanösvény megtekin-
téséhez igény esetén túravezetőt 
biztosítanak. 

Party-Túra Kerékpárkölcsönző 

2002-ben került kialakításra a 40 
db kerékpárral, valamint szerviz 
szolgáltatással működő kerékpár-
kölcsönző. 

A kerékpárokat minimum fél 
napra, maximum egy hétre lehet 
kikölcsönözni. Munkatársaik se-
gítenek a túrák összeállításában, 
és igény szerint tapasztalt vezetőt 
is tudnak biztosítani. 

Csobogó Holt Rábca menti Kenu 

kölcsönző 

Az elmúlt években igyekeztek fo-

lyamatosan bővíteni kínálatukat, 
vonzóvá tenni az aktív turizmus 
iránt érdeklődő csoportok szá-
mára. 

2006-ban a Phare CBC Ausztria 
Magyarország program keretében 
sikerült 10 db 4 fős kenut, evezővel, 
mentőmellénnyel a beszerezni. 
Számos vízitúra ajánlattal és prog-
rammal tudják segíteni a hozzájuk 
fordulókat. 

Varga Eszter 

Erődpark avatás Pákán 
A történet 2003-ban kezdődött 

azzal, hogy megalakult a Páka 

Értékeiért Egyesület, s igyekezett 

számba venni a múlt azon értékeit, 

tárgyi emlékeit, melyek védelemre 

érdemesek, illetve a településfejlő-

dését bármilyen módon segíthetik. 

Természetesen több ilyen tárgyi 
emlék is akadt. 
Köztük voltak: a falu műemléki vé-
dettséget élvező temploma, ugyan-
csak műemlék tájháza a dömeföldi 
településrészben, barokk köztéri 
szobrok, kőkeresztek, Öveges Jó-
zsef lakóháza, s több más emlék, 
amely pozitív érzéseket szül a helyi 
lakosokban s az ide látogatókban. 
Voltak azonban olyanok is, melyek 
a múlt másik, inkább elfeledendő-
nek ítélt szeletét mutathatták meg, 
s ezek a hidegháború emlékei. 

De elfeledni kell-e vajon vagy 
megmutatni, s tanulni belőle? 
Hasznos lehet-e valami, ami ennek 

megtartását, bemutatását indokol-
hatja? Bár a lélek inkább feledni 
óhajt, de a továbbélés két feltétele 
mindenképp megemlítendő: tör-
ténelmünknek ez is része, s mint 
ilyenből, tanulni kell; másrészt 
forrást kell találni egy nehéz kö-
rülmények közt élő vidék tovább-
élésére. Ez a gazdasági szempont, 
mert ami itt létrejött, az anyagi 
javakat a térségbe áramoltatni ké-
pes turizmus útján értékesíthető. 

Talán azért, mert szerettek volna 

megszabadulni az alig több mint 
félszázaddal ezelőtti időszak rossz 
emlékeitől, de nem beszéltek a 
volt határsávban élők arról, hogy 
az 1950-es évek elején itt nagy-
szabású erődítési munkálatok 
folytak. Persze lehet, hogy nem 
vetődött fel kérdés sem, mely 
előhozhatta volna az emlékeket. 
Bár évtizedek óta kutatom a 
XX. század, benne az ú.n. öt-
venes évek történetét, de szá-
momra is újdonságként hatott a 



déli határon folyt erődítési mun-
kák nagyságrendje. Arra sem 
gondoltam, hogy ebből napja-
inkig fennmaradhatott valami. 

Először Molnár Lászlótól, Páka 
helytörténetének elkötelezett kuta-

erődrendszer Páka környéki részét. 
Felkértek, folytassak kutatásokat 
levéltárakban, hogy összegyűjt-
sem, majd feldolgozzam az ezzel 
kapcsolatos történeti adatokat. 
Összegyűltek az adatok a déli 
országhatáron több mint 600 

tójától hallottam róla, hogy a Páka 
melletti erdőben, a mező szélén 
betonépítmények sora található 
még napjainkban is. Ez mindad-
dig csak mint adat volt érdekes, 
amíg Bécs József, a Páka Értékeiért 
Egyesület elnöke fel nem vetette, 
kellene vele kezdeni valamit. És 
az egyesület célul tűzte ki, feltér-
képezi, bemutathatóvá teszi az 

kilométer hosszúságban meg-
épített erődrendszerről, az építés 
körülményeiről és a lebontásról, 
azokról a szenvedésekről, me-
lyeket a lakosság és az ország 
gazdasága számára az építkezés és 
indokolatlan fegyverkezés okozott. 
Összeállt egy kis kiadvány, később 
egy könyv, és már megfogalmazód-
tak a tervek az erődök jövőjére vo-

natkozóan. Megállapodás született 
a Hadtörténelmi Intézet és Múze-
um, a Zala Megyei Múzeumok 
Igazgatósága, a Páka Értékeiért 
Egyesület valamint a ZALAERDŐ 
Rt. között az erődrendszer be-
mutathatóvá tételéről, szabadté-
ri bemutatóhely kialakításáról. 

Kiadványok és tudományos konfe-
rencia, rajtuk keresztül a sajtó hír-
adásai mutatták be a hidegháború 
rosszemlékű időszakának had-, 
politika- és gazdaságtörténeti ve-
tületét. Ezzel együtt a Hadtörténeti 
Intézet és Múzeum vezetőinek és 
munkatársainak köszönhetően 
egy állandó kiállítás is nyílt erről 
Pákán. A Páka Értékeiért Egye-
sületnek köszönhetően az erődök 
egy része megtekinthetővé vált. 
Az újabb fejezet akkor kezdő-
dött, amikor egy térségi (önkor-
mányzati) pályázatból sikerült 
forrást találni a védelmi rendszer 
Páka melletti része teljesebb hely-
reállítására, szabadtéri bemu-
tatóhely, erődpark létesítésére. 
Ennek avatása 2011. október 22-én 
történt meg. 

(A hátoldalon az avatásról 

közlünk néhány fotót.) 

Srágli Lajos 

Fotók: Bécs József 
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Kőtenger lett a Jurisics tér 
Igazán szomorúan tapasztalom, 

hogy Kőszeg kedvelt Jurisics tere, 

az ország egyik legszebb tere, 

kőtenger lesz. Amikor ezt megaka-

dályozandó a városházán voltam, 

sikerült sártenger nélkül megúsz-

nom (akkor éppen hatalmas gépek 

dolgoztak a téren). Hiába kértük 

újfent, hogy valósítsák meg a 

többször megírt tervet, adják vissza 

a tér régi virágos szépségét, vagy 

legalább javítsanak rajta. 

Nem és nem. 

Több képem van a régi Jurisics 
térről - a levéltárban is utána 
néztem - mindig volt rajta virág 
és fa. Városvédőkként többször 
megírtuk, hogy irigyeljük azokat a 
városokat, amelyekben virágtenger 
van. Még fáradoznánk is érte, a vá-
rosunkért a látogatók örömére. 
Felesleges volt az a kérésünk is, 
hogy a tér régi szintjét kérjük 
vissza mind a Tábornokháznál, 
mind a - tudom, rengetegszer le-
írtam már - a mai Magyarország 
területén legrégebb óta működő 
városházánál. A templomoknál 
szeretnénk lépcsőn felfelé menni, s 
nem lefelé már-már „begurulni". 
Javasoltuk azt is, hogy felül üveg-
tégla fedéssel egy másfél méter 
széles földalatti folyosót alakít-
sanak ki, afféle bemutató járatot, 
amely Kőszeg kuriózuma lehetett 
volna sokféle, érdekes látnivaló-
val, esetleg belépőjeggyel, vagy 
az itt megszokott becsületkasszás 

rendszerrel, ami növelné a turisták 
örömét. 
Nem, és megint csak nem. 
Mindez helyett lett kőtenger, 
betonos, áporodott szürkeség. 
A Fő tér 2006-os átépítése itt ret-
tenetes dolgokat eredményezett, 
sokféle kivitelezési gond merült 
fel a felújításával kapcsolatban. 
De nincs semmi tanulsága. Csak 
a tervező változott, a kivitelező 
ugyanaz most a Jurisics tér eseté-
ben is. Hiába optimista az ember, 
a puding próbájától nem sok jót 
várok. 
Más. 

Pécsről kaptam egy szép leporellót, 
amely azt mutatja be, ilyen volt a 
város, ilyen lett. Belegondoltam: 
Kőszegről ilyet? 
Aki ránézne a Jurisics tér képére, 
azt kérdezné: „S hová üljenek le itt 
a kiránduló gyerekek? Miért nem 
lehet a barokk városi kút vizével 
virágot locsolni? Igaz, nem Trevi 
kút, de ki lehetett volna alakítani 
most a környezetét úgy, hogy érde-
mes lenne pénzérmét beledobálni, 
hogy visszatérjen az illető Kőszeg-
re, illetve akarjon visszatérni... 
Más. 

Minden évben örülünk a fecskék, 
a gólyák visszatértének, de sajnos 
a galambok igen nagy számban 
elszaporodtak Kőszeg szép tere 
körül. Tekintélyes mennyiségű 
végterméket termelnek. Van egy 
ötletem, szabad hasznosításra 
felkínálom bárhol, bárkinek, aki 
hasonló gonddal küzd. 
Sőt! 
Mozgalom is lehetne belőle. Az 
állatbarátokat sem bőszítené fel, 
ha minden műemlékekkel rendel-
kező város lakója lenne annyira 
patrióta: ha étterembe megy, ak-
kor galambhúst rendeljen! Annyi 
dráma érte a világot, hazánkat az 
elmúlt években, nagyon fontossá 
lett a takarékoskodás, ráadásul 
az olaszok és a máltaiak énekes-

madarakra vadásznak. Mi pedig? 
Együnk olcsó galambhúst! 
Más. 

Amikor kinézek az ablakon, a 
Kőszeget ostromló török had el-
takarodásának 400. évfordulójára 
1932-ben emelt Hősök kapuját 
látom. Sajnos igaz, elég magas gaz 
virít a tetején. 
De hát ez így is Kőszeg. Ahogyan 
a helyiek is szívesen emlegetik: 
az ékszerdoboz. Nálam vendé-
geskedett Lamebertné Puskás 
Éva barátnőm a Tolna megyei 
Szedresről, beszéltem Rádayné 
Ruttka Andyval is: nekik sem tet-
szik így ez a tér. 
Nem vigasztal, de tény: a városi 
lapban 2009. július 10-én KZ 
szignóval megjelent: „Mártis Anna 
kifogással élt, kevésnek tartotta a 
zöldövezetet a tér tervein, kérte 
az építészt, nézzen át egy korábbi, 
megfelelő tervet is". 
Sajnos semmi reakció. 
Helyette éljen a kő, éljen a beton! 
Reményem abban van, hogy 
mi, kőszegi városvédők az idei 
adventben talán elkezdhetjük 
megteremteni az adventi vásár 
hagyományát, s elkezdhetünk azon 
fáradozni, hogy Kőszeg a festőiről, 
íróiról, ügyes kezű nők kézimun-
kájáról is híres legyen, ne csak jó 
borairól. 

És a közbeszédben ne csak elszúrt 
Jurisics térről essék majd szó. 

Mártis Anna 

Fotók: Seres László 



Egy új kiadvány a 20. századi 
szobrászat történetéből 

„Ismerős művek elfeledett alkotója: 

Horvay János 

(Pécs, 1874 - Budapest, 1944)" 

Az 1984-ben alapított Dombóvári 

Városszépítő és Városvédő Köz-

hasznú Egyesület immár tizenöt éve 

folyamatosan gondozza és ápolja a 

korábban a fővárosban, az Ország-

ház előtti téren állott emblematikus 

Kossuth-emlékművet, amely Horvay 

János (Pécs, 1874 - Budapest, 1944) 

szobrászművész egyik kiemelkedő, 

ám keletkezése idején sokat vitatott 

munkája. A dél-dunántúli város örök-

ségvédői - a település vezetésének 

támogatásával - 2007 derekától ku-

tatómunkát indítottak e méltatlanul 

elfeledett magyar művész-nemzedék 

tagja, Horvay, valamint kortársai 

életművélnek minél hitelesebb és 

sokoldalúbb feltárására. A megem-

lékezések, civil kapcsolat-építések és 

két, a témának és korszaknak szentelt 

országos konferencia előadásainak 

anyagát szerkesztette egybe Kriston 

Vízi József dombóvári múzeumvezető 

és Millisits Máté, a Magyar Műszaki 

és Közlekedési Múzeum Öntödei 

Múzeumának művészettörténész 

muzeológusa, doktorandusz. 

Az NKA anyagi támogatásával és a 

kiadó - egyúttal múzeumot is fenn-

tartó - civilszervezet ráfordításával 

most megjelent kötetben 18 szerző 

21 tanulmánya kapott helyet. A kötet 

B/5 formátumban, 224 nyomtatott 

oldalon, közel 200 fekete-fehér fotó-

val és orientáló térképpel, valamint 

német, francia és angol rezümével 

látott napvilágot. 

A könyv iránti érdeklődés felkeltése 

érdekében rövidített formában közre 

adjuk a Horvay-kötet utószavát: 

„E kötet szerkesztői örömmel, de nem 

könnyen fejezték be a végleges anyag-

gyűjtéssel, pontosításokkal és menet 

közbeni kiegészítések izgalmával teli 

munkát. A cél ezen alkalommal az 

volt, hogy a Horvay János életművét 

meghatározó korszakok, művelő-

déstörténeti események, folyamatok, 

valamint a Horvay és művész-, iparos 

társai által alkotott produktumok sa-

játosságait próbáljuk minél árnyaltab-

ban bemutatni. Tudjuk jól, valójában 

egy kutatási program elején vagyunk: 

a 20. század első, igen mozgalmas 

évtizedeinek köztéri szobrászata igen 

bonyolult - nemrégiben még eléggé 

leegyszerűsített és alig nevesített -

témakörébe nyúltunk. Szerzőink java 

a maga területén ismert szakember, 

akik eddigi szemléletüknek megfele-

lően ez alkalommal is készek voltak a 

hazai és közép-európai eszmetörténet 

egy érdekes vonulatának újabb nyitott 

megközelítésére. A két, egymást köve-

tő tematikus konferencia előkészítése 

során sikerült olyan új és fiatal szak-

emberekkel is találkozni, akik külön 

folyó munkájukat hajlandók voltak 

egy közös mederbe terelni első szóra, 

önzetlenül. Ez jellemezte és jellemzi 

egyúttal minden szerzőtársunkat, 

akik végülis elhangzott előadásukat 

vagy bemutatott és közlésre kidolgo-

zott tudásukat így is átnyújtották. 

Pécs iparos és civil társadalma 2007 

során a város szülötte életében, mű-

vészi munkásságában is oly fontos 

szerepet játszott Zsolnay Vilmos-

emlékmű renoválása, valamint a 

jó száz évvel ezelőtt szintén általa 

készített Kossuth-szobor megújítása 

és újbóli köszöntésével tisztelgett. 

Ezek a történések, illetve a mögöttük 

zajlott szakmai tevékenységek egyút-

tal arra is felhívták a figyelmet, hogy 

milyen fontos és elengedhetetlen az 

örökségvédő munkában a képzett 

mérnök, restaurátor, szobrász, kőfara-

gó, környezetvédelmi szakember etc. 

együttes munkája. Az állapotromlás 

megelőzése közben nemrég sajnos a 

csaknem visszafordíthatatlan károko-

zás, pontosabban rongálás nem egye-

di példáját is felfedeztük. Horvaynak 

- korábban a főváros II. kerületében, 

a Torockó téren állott, majd 1951-

ben - Pesterzsébetre került, legutóbb 

a Magyarok Nagyasszonya teret szé-

pített „Ivó paraszt" című alkotásának 

már csak az elfordított maradék bronz 

talapzata, a figurának csak két talpa 

maradt épen. Mindezek, valamint 

számos szerzőnk tanulmányában is 

jelzett felvetések a folytatást igény-

lik, ezért is vetjük fel egy hathatós 

programmal bíró KÖZÉP-EURÓ-

PAI S Z O B R Á S Z A T T Ö R T É N E T I 

TÁRSASÁG életre hívását. Egy olyan 

szakmák közötti párbeszédet serkentő 

és azt szélesebb körben is közvetítő 

fórumra gondolunk, amely külön-

féle rendezvények révén felkészülést 

jelent többek között 2014-re, amikor 

együttesen emlékeznénk Róna József, 

Horvay János, Szamovolszky Ödön 

és Ligeti Miklós szobrászművészek 

egymáshoz is kapcsolódó alkotói kor-

szakaikról, velük erősödő kulturális 

tudásunk érdekében. 

Kötetünk ehhez kíván tartalmas 

fogódzót és további alkotó-, kutakodó 

és felfedező kedvet nyújtani" 

Kriston Vízi József 

és Millisits Máté 



PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 2011. 
„ F I A T A L O K A Z É P Í T E T T ÉS TERMÉSZETI K Ö R N Y E Z E T VÉDELMÉÉRT" 

Mint 20 éve minden évben, ismét arra vagyunk kíváncsiak: 

MIT GONDOLSZ? MIT LÁTSZ? MIT SZERETNÉL? MIRE VAGY BÜSZKE? 
1.MELYIK AZ A NEVEZETES ÉPÜLET, EMLÉKMŰ, SZOBOR, NÉPI EMLÉK, SÍREMLÉK, ÉPÍTETT VAGY 

TERMÉSZETI ÉRTÉK A LAKÓHELYEDEN, TELEPÜLÉSEDEN, 

AMELYRE A LEGBÜSZKÉBB VAGY ÉS AMIT A BARÁTAIDNAK IS MEGMUTATNÁL? 

2.MELYIK AZ A RÉGI HASZNÁLATI TÁRGY, MEGŐRZÉSRE ÉRDEMES IPARTÖRTÉNETI 

VAGY KÖZLEKEDÉSI EMLÉK KÖZVETLEN KÖRNYEZETEDBEN, 

AMIT SZERETNÉL, HA MINDENKI MEGISMERNE? 

KÉRDEZD MEG NAGYSZÜLEIDET IS, ÉS 

ÍRD MEG, FOTÓZD VAGY RAJZOLD LE NEKÜNK, MI KIÁLLÍTJUK! 

Ha a fenti témák közül valamelyik megtetszett, úgy mutasd be, hogy azt megértse és megismerje a 

legjobb barátod is, meg aki tőled távol a „net" előtt ül. A szüleid a másik szobában, vagy akár egy arra 

tévedt turista, akinek te mesélsz először ezekről a dolgokról... 

Bátran fogalmazd meg gondolataidat akár képzőművészeti alkotásban, akár versben, akár prózában, 

akár egy CD-re rögzített zenei alkotásban. 

Az írásos pályamunkáknál nem könyvszagú leírásokat várunk, hanem önálló megfigyeléseket, önálló véleményeket 

(Amennyiben lehetőségetek van rá, kérjük digitálisan is küldjétek el pályamunkátokat!) 

Az írásos pályaművek terjedelme 5-15 A/4-es oldal lehet mellékletek nélkül. A pályaművek értékét növelhetik a 

témához kapcsolódó fotók, rajzok, térképvázlatok. 

A képzőművészeti pályázatok tetszőleges technikával (rajz, festmény, batik, tűzzománc, linó- és fametszet, makett, 

stb.) készülhetnek. Pályázni lehet egyénileg és csoportosan is. 

A pályázatok elbírálása korcsoportonként és témakörönként külön-külön történik. 

A pályázatokon kérjük olvashatóan a témakör sorszámának pályázó nevének, iskolája nevének, 
címének, vagy lakcímének, életkorának feltüntetését! 

A pályázati felhívást add tovább minél több barátodnak, ismerősödnek! 

A pályázatok benyújtási határideje: 2012. január 31. 

A határidő lejárta után beérkező munkák elbírálására nincs lehetőség! Kérjük a határidőt betartani! 

Amennyiben a pályázatokat szeretnétek visszakapni, kérjük a pályázati anyagotokon tüntessétek ezt fel! 

(A visszakért pályázatok átvételére a Kiállítás után a Szövetség irodájában van lehetőség előzetes 

telefonos megbeszélés alapján.) 

Cím: Város- és Faluvédők Szövetsége (Hungaria Nostra) 
1126 Budapest, Szoboszlai u. 2-4. 

A DÍJAZOTTAKNAK SOK ÉRTÉKES KÖNYV ÉS JÁTÉK KERÜL SZÉTOSZTÁSRA. 

A LEGJOBBAK pedig egy remek csapatban, egy pompás helyen, érdekes értékőrző munkában vehetnek részt 

jövő nyáron a VFSZ által szervezett Országos Ifjúsági Örökségvédő Táborban! 

A pályázatok értékelésére 2012. tavaszán kerül sor, a díjátadó ünnepség várhatóan: 

2012. április-májusában lesz a Budai Várban, a Budapesti Történeti Múzeumban. 

A pályázatokkal kapcsolatban bővebb felvilágosítás a Szövetség irodájában: 
Tel.: 06-30-49-109-31, illetve e-mail-en: hungarianostra.iroda@gmail.com 

mailto:hungarianostra.iroda@gmail.com
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Deutsch-ungarisches Jubiláum in Páka 
Anlasslich des 20-jahrigen Jubilaums der Partnerschaft zwischen 
den Gemeinden Wesendorf und Páka in Ungarn besuchte vom 21.-
24. Október eine aus diesem Grund besonders stattliche EJelegation 
aus Wesendorf ihre Partnergemeinde: Zu den 33 Fahrtteilnehmern 
der Sektion Ungarn des Wesendorfer Partnerschaftskreises - unter 
ihnen Samtgemeindebürgermeister Walter Penshorn und Bürger-
meister Siegfried Weifi - kamen noch 22 Mitglieder des Heidemu-
sikcorps Kraniche. 

1 1 1 ; ; * ! ! f l ^ M J. 

IE [•m1' A 
mm 1 Qsn 

| mmmtkí. . ^ \J 

IVit w imchm ímem Kundickulí ew 
htokéi Weiknacidsteit und ein geiundet 
enhoigneickei mm Jah und dónkén 
llutfiH fitk ím eHLqeqwqebJiaúte V&ibiauen. 

Ihre Firma ( Z a x H i ü H H - I Z e i s e H 
Vereins- und Gesellschaftsfahrten 
In- und Auslandsfahrten 
Inh. Harry Baxmann 
Neudorf-Platendorf 
DorfstraBe 158 

3 8 5 2 4 Sassenburg 
Telefon 0 5 3 7 8 / 3 4 1 

Sie waren vom Bürgermeister und Vorsitzenden des Partnerschafts-
kreises in Páka, Tibor Lukács, eingeladen worden, die offizielle 
Jubilaumsfeier musikalisch zu umrahmen. 
Diese Idee erwies sich als Volltreffer und verlieh der Begegnung 
eine-besondere Note. 
Gekonnt spielten die Kraniche schon zum Auftakt der Feierstun-
de die ungarische und deutsche Nationalhymne und unterstrichen 
damit den besonderen Charakter dieses Treffens. 
In kurzen Ansprachen würdigten u. a. Tibor Lukács, Bürgermeister 
Siegfried WeiB und der Vorsitzende der Sektion Ungarn des Part-
nerschaftskreises, Wilhelm Bindig, Entstehung, Geschichte und 
Bedeutung der Partnerschaft. Ihre Wurzeln reichen bis in das Jahr 
1945 zurück, als einige junge ungarische Soldaten auf dem Flie-
gerhorst in Wesendorf stationiert waren und bei einem Luftangriff 
in den letzten Kriegstagen ums Leben kamen. Erganzt wurden die 
Reden durch Liedbeitrage und Darbietungen einer aus Jugendli-
chen bestehenden ungarischen Folkloregruppe. 
Als ein besonderes Zeichen der Verbundenheit und Freundschaft 
empfanden die deutschen Gaste die Einladung, in einem in der 
Gemarkung Páka liegenden Waldgebiet an der Einweihung einer 

restaurierten Bunkeranla-
ge aus den ersten Jahren 
des Kalten Krieges teilzu-
nehmen und sie mitzuge-
stalten. Den Wesendorfer 
Gasten war weitgehend 
unbekannt, dass es damals 
an der ungarisch-jugos-
lawischen Grenze einen 
mehrere hundert Kilome-
ter langen Gürtel mit mili-
tarischen Einrichtungen 
- Búnkéra, Geschützstel-
lungen und Schützengra-
ben - gab, um einen mög-

lichen Angriff des Westens aus dem adriatischen Raum aufhalten 
und abwehren zu können. 
Das von den Kranichen vorgetragene Lied „Ich hatt einen Kame-
raden" hinterlieCS an diesem Ort und aus diesem Anlass wohl bei 
allén Besuchern einen starken Eindruck. 
Neben diesen eher ernsten Pro-
grammpunkten, zu ihnen gehörten 
auch 2 Kranzniederlegungen auf 
dem Friedhof und neben der Kir-
che, wo eine groBes Holzkreuz an 
die Deportation von Pákaer Bür-
gern erinnert, die sich der Zwangs-
kollektivierung zum Beginn der 
kommunistischen Herrschaft 
widersetzen, kamen auch die gesel-
ligen und fröhlichen Stunden nicht 
zu kurz. 
Zu ihnen gehörte eine „Gulyas-
party", bei der in einem sich 
über mehrere Stunden hinziehen-
den Vorgang in zwei grófién Kes-
seln Schweine- und Rindergu-

lasch zubereitet und dann mit den erforderlichen Getranken serviert 
wurde. 
Weitere Höhepunkte dieser Jubilaumsfahrt waren ein Tanzabend im 
Kulturhaus, Besichtigungen von lokálén Sehenswürdigkeiten, eine 
Fahrt an den Balaton und nicht zuletzt die Hochzeit eines Wesen-
dorfer Mitglieds des Partnerschaftskreises, der - hoch zu Ross und 
mit dem klingenden Spiel der Kraniche - von der Kirche zum Kul-
turhaus begleitet wurde. 
Letztere lösten noch am Morgen der Abreise bei einem Konzert in 
der Schule eine solche Begeisterung aus, dass sie von den Schülern 
spontán um Autogramme gebeten wurden. 
Die Vermutung, dass diese Jubilaumsfahrt den Teilnehmern noch 
lange in angenehmer Erinnerung bleiben wird, ist sicher nicht unbe-
gründet. 

J 
O 
S 

Wilhelm Bindig 

bis 18. Marz 

Wie Marchen 
Schule machten 

zu über 100 Jahre 
rehepaar Martina 
lg für diese Aus-
ischer und hand-
hen Grundsatzen 
nanchem von uns 

ter: 

i n t e n und 

i n a c h t s f e s t . 

G lück und 



6 Lenti és Vidéke 2011. október 

Páka és Wesendorf jubileumi kapcsolata 

Lukács Tibor mögött Siegfried Weis, Wesendorf polgármestere. 
A wesendorfi fúvószenekar 

felvonulásával vette kezdetét 
Pákán a két település 20 éves 
testvérvárosi kapcsolatának ju-
bileumi ünnepsége. Lukács Ti-
bor polgármester köszöntötte 
a németországi, valamint fran-
cia delegációt, és a meghívott 
vendégeket. 

- Először is köszönettel tar-
tozom Wesendorf vezetésé-

nek, hogy mindig szívélyesen 
fogadtak bennünket, gondos-
kodtak színes programokról és 
elmélyült baráti kapcsolatot 
alakítottak ki velünk. Köszönet 
a németországi és pákai csalá-
doknak, amelyek kölcsönösen 
gondoskodtak a delegációk ki-
váló ellátásáról. 

Siegfried Weis, Wesendorf 
polgármestere az első kapcso-

latfelvételre emlékeztetett be-
széde elején: 

- Húsz évvel ezelőtt kisebb 
csoport érkezett hozzánk Pá-
káról, tagjai az első az elhunyt 
háborús bajtársak sírhelyeit 
kívánták felkeresni és leróni 
tiszteletüket. Ezt a látogatást 
aztán mi is viszonoztuk és el-
kezdődött egy kölcsönös prog-
ramszervezés és a kapcsolatok 
egyre szorosabb fűzése. 

A jubileumi ünnepség kü-
lönleges színfoltját jelentette a 
pákai Erődpark átadása. A ma-
gyar Maginot-vonal valamikor 
Jugoszlávia irányából várható 
támadást volt hivatott feltar-
tani, ám a történelem átírta a 
várakozásokat és soha nem ke-
rült igazán használatba. Fel-
újítását, turisztikai vonzerejé-
nek kihasználását már régóta 
tervbe vették a pákaiak, majd 
sikerre vitték elképzelésüket a 
„Vizek hátán, dombok ölén, 
bunkerek mélyén" projekt 
megvalósítása által. A 22 kör-
nyező település összefogásá-
val megvalósított beruházás 
144,645 millió Ft-ba került, az 

önerő biztosításához 12 millió 
forintot adott a Zala Megyei 
Önkormányzat. 

Az ünnepségen dr. Kovács 
Vilmos ezredes a Hadtörténeti 
Intézet és Múzeum parancsno-
ka ismertette az erődrendszer 
történelmi hátterét, majd ün-
nepi műsor következett a pá-
kai Dalraforgók, Gubinecz 
Ákos népdalénekes, Kovács 
Béla versmondó közreműkö-
désével. Délben az Erődpark 
helyszínre vonultak az ünnep-
lők, ahol korhű ruhákba öltö-
zött honvédek vigyázó felügye-
lete mellett nyitották meg, s 
adták át az érdeklődőknek a 
parkot. 

A testvértelepülési ünnep-
lés nem ért véget az átadással, 
a delegáció több napon ke-
resztül vendégeskedett Pákán, 
többek között közös gulyás-
főzés, helyi látnivalók megte-
kintése (Öveges-ház, templom, 
tájház) kézműves foglalkozá-
sok és a Creaton tetőcserép-
gyár meglátogatása is a prog-
ramok között szerepelt. 

-Dányi-



Felújítás és állampolgársági eskü 

Mudrova Erzsébet állampolgársági esküt tett. 
Két, a település számára 

igen fontos eseményről szá-
molt be Lukács Tibor, Páka 
polgármestere. Megtudtuk, hogy 
ez év áprilisában nyílt lehe-
tőségük pályázatot benyújtani 
a Belügyminisztériumhoz a kö-
telező feladatot ellátó intéz-
mények felújítására. 

- Kérelmünket az Öveges 
József Közép-zalai Általános 
Iskola és Óvoda pákai szék-
helyóvoda, illetve a novai Vaj-
da József tagóvoda felújítására 
küldtük el. A pályázaton ösz-
szesen 14,225 millió forint tá-
mogatásban részesült a két 
önkormányzat, a pákai óvo-
dára 7,994 milliót, míg a novai 
óvodára 6,231 milliót kaptunk. 
A pákai óvoda 2,6 milliós önré-
szét is biztosítani kellett a tulaj-
donos négy önkormányzatnak. 

- Milyen munkára került sor? 

Jo^U l/U<tl COJJ 

- Megtörtént az épület 
külső homlokzati hőszigetelé-
se, korszerű nyílászárók cse-
réje a külső homlokzaton, sor 
került a vizesblokkok felújítá-
sára, és az intézmény belső fes-
tésére is. A 34 éves épületen 
ilyen jelentős felújításra még 
nem került sor - hangsúlyozta 
a polgármester. 

Megtudtuk még, hogy 
2011. november 4-én a telepü-
lésen állampolgársági eskü le-
tételére került sor. Mudrova 
Erzsébet ukrán állampolgár 
kedvezményes honosítását kér-
te. Az ünnepi eseményre szűk 
családi körben került sor Lu-
kács Tibor polgármester előtt. 
Mudrova Erzsébet lánya 2001-
ben Pákán kötött házasságot, 
és 2005-ben szintén itt tette le 
állampolgársági esküjét. 

dj 



Vidéke 2011. november 

Térfigyelés együttműködéssel 
Lentiben is kiépülhet egy 

térfigyelő kamerás rend-
szer. A képviselő-testület so-
ron kívüli ülésen döntött 
arról, hogy Lenti is csatlako-
zik ahhoz a térségi kezde-
ményezéshez, mely szorgal-
mazza egy ilyen hálózat lét-
rehozását. 

A térségi együttműködés 
egy legalább öt települést 
érintő önkéntes szerveződés, 
melynek tagjai lehetnek ön-
kormányzatok, önkormányza-
ti társulások, non-profit gaz-
dasági társaságok. 

A projekt megvalósulási 
helyszíne Lenti kistérség tele-
pülései: Dobri, Gutorfölde, 
Kerkateskánd, Lenti, Lová-
szi, Nova, Páka, Pördefölde, 
Szécsisziget, Tormafölde, Tor-
nyiszentmiklós. 

A közbiztonsági célokat 
szolgáló térfigyelő kamera-
rendszer kialakítását a kerka-
szentkirályi székhelyű Zala 
Zöld Szíve Vidékfejlesztési 
Egyesület révén kívánják meg-

oldani. A pályázatot a lenti 
székhelyű EU-Régió Menedzs-
ment nonprofit Kft. nyújtja 
be az Új Magyarország Fej-
lesztési Program IV. tenge-
lyes támogatásának elnyeré-
sére „Térségi együttműködé-
sek eszközbeszerzése" elne-
vezésű célterületre „Térerő" -
Térségi közbiztonsági térfi-
gyelő kamerás rendszer tele-
pítése címmel. 

A teljes pályázat koordi-
nálása, valamint technikai le-
bonyolítása a nonprofit Kft. 
feladata lesz. 

A pályázat tárgyát képező 
térségi térfigyelő kamerás 
rendszer kiépítését, valamint 
az ezzel járó egyéb technikai 
eszközök beszerzését, admi-
nisztrációs költségeket a pá-
lyázó az elnyert pályázati tá-
mogatásból kívánja finanszí-
rozni. A kamerák és annak 
rögzítésére szolgáló eszköz 
elhelyezése önkormányzati 
területen történne. 

kt 
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PROGRAM Minden napra jut: rajzverseny, kísérlet, látogatás 

Korábban otthoni rajzok versenyeztek, most az iskolában mérkőztek: Lukács Dalma (balról) és Völgyi Viktória fizikai jelenségeket ábrázol 

Páka (gyf) - A névadó tu-
dós szel lemiségének 
ápolására szervezett egy-
hetes sorozatot az Öve-
ges József Közép-zalai 
Altalános Iskola. Tegnap 
fizikai kísérletekkel és 
rajzversennyel nyitottak. 

Hétfőn délután több terem-
ben zajlott az a rajzverseny, 
amely az egy évtizedes hagyo-
mánnyal rendelkező Öveges-
hét egyik új elemének számít. 
Míg korábban rajzpályázatot 
hirdetett az intézmény, azaz 
otthon készült rajzokkal ne-
veztek a diákok, idén helyben 
dolgozott a 65 jelentkező. 

- Mivel Öveges József na-
gyon szerette a természetet, 
ezért az alsó tagozatos gyer-

i mekeknek a varázslatos erdő 
• témakörben kellett elkészíte-
i 

niíik a képeket - foglalta ösz-
sze röviden Szabó Józsefné 

igazgatóhelyettes. - A téma 
megjelölése lehetőséget adott 
a kicsiknek, hogy választhas-
sanak a valóság vagy a mese-
beli elemek között. A 
felső tagozatosoknál 
nehezebb volt a fel-
adat, temperával vagy 
vízfestékkel a fizikai 
jelenségek a termé-
szetben témakörben 
kellett alkotniuk. 

A helyi iskola hete-
dikes tanulója, Völgyi Viktó-
ria a szivárványt választotta 
képe témájául, hiszen az is 
fizikai jelenség eredménye, 
ahogy a vízcseppeken megtö-
rik a nap fénye, úgy tűnik fel 
az égbolton a varázslat. 

- Én barlangot ábrázoltam, 
amelynek tetején jégcsapok 

találhatóak. Ezek a meleg ha-
tására olvadni kezdtek, tehát 
ez is fizikai jelenség - tette 
hozzá társa, Lukács Dalma. 

Közben a diákok mindany-
nyian befejezték a munkát, a 

lendvai művész-tanár, Fran-
csics Tibor vezette zsűri is 
munkához látott. Az esztéti-
kai szempontok mellett figye-
lembe vették, a témahűséget 
is. Végül úgy döntöttek, hogy 
az alsósoknál a lenti Vörös-
marty-iskola 3 b. osztályosa, 
Büki Zoltán, a nagyobbaknál a 

nyolcadikos lovászi Tótiván 
Florentina szerezte meg az el-
ső helyezést. 

- A héten valamennyi 
programmal Öveges József 
emlékének kívánunk adózni -

tette még hozzá Sza-
bó Józsefné. - Dél-
előtt Öveges-kísérle-
teket mutattunk be 
nekik, illetve a héten 
minden diákunk ellá-
togat az Öveges-em-
lékházba. Pénteken 
délután azt a versenyt 

rendezzük meg, ahol az Öve-
ges József nevéhez fűződő kí-
sérleteket kell bemutatniuk, 
valamint elmagyarázniuk a 
tanulóknak. 

további képek, információk 

zalaihírlap ^ 

A felső tagozatosok 
temperával vagy vízfestékkel 
ábrázoltak fizikai jelenséget 
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Gyermekotthon, 
szerelemf család 
Evuricia Fereens 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

A ti boldogulásotok a mi mun-
kánk sikere is - hangzott el azon 
a találkozón, melyet egykori la-
kói számára szervezett a lenti 
gyermekotthon. A lenti intéz-
mény több, mint három évtize-
de igyekszik biztosítani az otthon 
melegét az átmeneti vagy tar-
tósan nevelt fiatalok számára. 

M 
integy kétszáz 
felnőtté vált fia-
tal lépett ki a 
nagybetűs életbe 

a Móricz Zsigmond Egységes 
Gyógypedagógiai Intézmény 
részeként működő gyermek-
otthon falai közül az elmúlt 
évtizedek során. Közülük 
többeket lehet a gyermekott-
hon mai lakói elé példaként 
állítani. A találkozó egyik cél-
ja éppen az volt, hogy a társa-
dalomba sikeresen beillesz-
kedettek saját életútjuk bemu-
tatásával ösztönözzék „sors-
társaikat" a helyes 
cselekvésre. 

Varga Barnabás és Jando-

vics Anikó történetét a mai na-
pig felemlegetik az intéz-
ményben. Az immár közel két 
évtizede együtt elő pár a gyer-
mekotthonban ismerkedett 
meg, a találkozásból barátság, 
majd szerelem lett. 1993. au-
gusztus 20-án házasodtak 
össze, azóta is együtt élnek 

Pákán, ahol a helyi közösség 
megbecsült és elismert tagjai. 
Kedvelik a falut, s a falu is 
szereti őket. Barnabás igazi 
ezermester, mindenhez ért, 
ezért rengeteg helyre hívják 
segíteni, bütykölgetni. Mint 
mondja, az utcájukban talán 
egyetlen olyan ház sincs, ahol 
ne dolgozott volna valamit. A 
férfi szabó végzettségű Ani-
kót is ellátják a falubeliek 
munkával, cipzárt cserél, tol-
doz-foldoz, mikor mire van 
szükség. 

Vargáékkal az intézmény 
mindig is tartotta a kapcsola-
tot, ám a minap lezajlott talál-
kozón mégis nagy meglepe-
tést okoztak azzal, hogy az 
1995-ben született Barbara, 
majd az őt három évvel ké-
sőbb követő Barnabás után a 
harmadik gyermeküket, a 
mindössze néhány hónapos 
Violát is bemutathatták volt 
gondozóiknak, akikre nagyon 
jó szívvel gondolnak vissza. 

Nevek hangzanak el, olyan 
gyermekfelügyelőké, gondo-
zóké, tanároké, akik példamu-
tatásukkal, emberségükkel já-
rultak hozzá a fiatal pár sike-
res önálló életviteléhez. 

- Szigorúak voltak velük, 
de emberségesek - mondja 
Barnabás. - Arra törekedtek, 
hogy mindannyian szerezzünk 
valamilyen szakmát. A tanulás 
és a helyes viselkedés volt a 
kulcs ahhoz, hogy kimenőt 
kapjunk, illetve kimaradjunk. 
Én jól tanultam, ezért akkor 
sem szóltak, ha egy-egy alka-
lommal éjjel kettőkor értem 
vissza az otthonba. Csupán en-
gedélyt kellett kérnem, s meg-
mondanom, hogy hol leszek. 

- A mai gyerekek sokkal 
lazábban, s jobb körülmények 
között élnek, mint egykor mi 
- teszi hozzá Anikó. - Ami-
kor Bamival összeházasod-
tunk, nem maradhattunk to-
vább az otthonban. A la-
kásunk megvolt, de felszere-
lés alig valami. Egy mosógép 
és egy hűtőszekrény, egy ágy, 
egy sarokgarnitúra. Szinte 
főzni sem tudtam, .mert nem 
volt hol. Szépen lassan búto-
roztuk be a házunkat, ebben is 
sokat segítettek a volt 
nevelőink. 

- Nagyon jól érezzük 
magunkat Pákán, befogadtak 
bennünket, s megbecsülnek 
és elismernek. Többször 
hallottuk, hogy az itt élők 
példaként emlegetnek 
bennünket, számunkra ez na-
gyon fontos - teszi még hozzá 
Barnabás. - Ehhez az is kel-
lett, hogy mi is megfelelően 
viszonyuljunk a faluhoz, s be-
bizonyítsuk: minden nehéz-
ség ellenére is képesek va-

gyunk megállni a saját lá-
bunkon. 

Vargáék arról nem beszél-
nek, hogy miért kerültek ott-
honba; s tapintatból mi sem 
hozzuk szóba a témát. Az vi-
szont látszik a páron, hogy a 
közös sors összekovácsolta 
őket, s igyekeznek meleg, 
bensőséges, meghitt családi 
otthont biztosítani saját gyer-
mekeiknek. 

Ugyanez érződik a Tornyi-
szentmildósra költözött Orsós 
Imrén is. A most 40 éves férfi 
és felesége ráadásul a két saját 
gyermekük - egy tízéves fiú és 
egy nyolcéves kislány - mel-
lett a 36 éves, gyámságra szo-
ruló Tóth Zsoltról is gondos-
kodik. A becsehelyi pékség-
ben dolgozó Imre munkájából 
adódóan fordított életét él, 
általában hajnali három óráig 
dolgozik, így vele délelőtt vál-
tunk szót, amikor a gyermekek 
iskolában vannak. A férfi el-
mondja, együtt nőttek fel Zsol-
tival, testvéreként szereti őt, 
összetartoznak, ezért termé-
szetes volt számára, hogy ma-
gához veszi. 

A két fiatalember története 
megható. Szintén a lenti ott-
hon lakói voltak, ám a hétvé-
géket és ünnepnapokat rend-
szerint a tornyiszentmiklósi 
Lóránt Zoltánnál és feleségé-
nél töltötték. A házaspár ké-
sőbb magukhoz vette a fiúkat, 
előbb Imrét és a ma már Cső-
dén élő Varga Istvánt, majd 
Zsoltit is. Hivatalosan ők let-
tek a nevelőszülők. Aztán ami-
kor eljött az ideje annak, hogy 
Imre saját családot alapítson, s 
önálló háztartást vezessenek, 
Zsolti is hozzájuk került. 

- Nem volt kérdés, hogy mi 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


Varga Barnabás és Jandovics Anikó immár három gyermeket nevel (felső képünk). A Mama, azaz Ló-
ránt Zoltánná, Tóth Zsolt és Orsós Imre élete pedig már szinte regénybe illő történet FOTÓ: A SZERZŐ 

összetartozunk - magyarázza a 
férfi. - Papíron ugyan továbbra 
is Mama maradt a Zsolti gyám-
ja, de a kenyérrevalót számára 
is mi ketten keressük meg a 
feleségemmel. Megpróbáljuk 
ugyanazt a gondoskodást biz-
tosítani, amit mi a nevelőszü-
leinktől kaptunk. Nem könnyű, 
hiszen a fizetés nem túl magas, 
a rezsiköltség után sok nem 
marad. Nagyon be kell osztani 
azt a kevés kis pénzt. 

Zsolti a beszélgetés során 

többször ránéz Imrére, tekinte-
téből sugárzik a hála és a sze-
retet. Imre nagyon jó ember -
mondja többször is, és ugyanez 
a véleménye Lóránt Zoltán-
nérói is. A fiúk által folyama-
tosan Mamának nevezett 
asszony ma már szintén velük 
él, Imre szerint ez nagy 
könnyebbséget jelent, hiszen 
Zsolti állandó odafigyelést 
igényel. 

- Zsoltit nem lehet egyedül 
hagyni, mert nem tud magáról 

gondoskodni - mondja az asz-
szony. - Amikor a férjem meg-
halt, arra gondoltam, én is a 
fiúkhoz költözöm. így köny-
nyebb, és Zsolti állandó 
felügyelete is biztosított. 

A gépész végzettségű Orsós 
Imréről Tomyiszentmiklóson 
nagyon jó véleménnyel van-
nak a helybeliek. Szorgalmas, 
ügyes embernek tartják, aki az 
életkezdésének nagy hát-
rányait igyekezettel, becsület-
tel tudta leküzdeni. 
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Erődparki bunkersor Pákán 
Hangos ágyúlövésekkel, hagyományőrző katonák közreműkö-

désével október utolsó előtti szombatján avatták fel Pákán a nem-
régiben pályázati segítséggel újjáépített, a hidegháborús korszak 
maradványait bemutató szabadtéri erődparkot. 

Az egykori jugoszláv határ 
mentén több mint hatszáz kilo-
méter hosszan fekvő véderőrend-
szer az utóbbi esztendők kutatá-
saira, továbbá a társadalomban 
élő nosztalgiára alapozva, ügyes 
turisztikai ötletet meglovagolva 
most új értelmet nyert. A „Vizek 
hátán, dombok ölén, bunkerek 
mélyén" címmel futó EU-s projekt 
pályázatát a Kerka Menti Települé-
sek Szövetsége nyújtotta be. 

A pákai erődparkban bemuta-
tott, az ötvenes évek elején épí-
tett géppuskaerődöket, fél olda-
lazó műveket, lövészárkokat, be-
ton- és vasbeton harcászati bun-
kereket, tüzelőállásokat, zászlóalj-
parancsnoki figyelőket és egyéb 
katonai létesítményeket, erődös-
vényeket nem csak kitisztították, 
de információs táblákkal látogat-
hatóvá is tették mintegy 2,1 millió 
forint összköltségből. 

Dr. Négyesi Lajos alezredes, a 
Hadtörténeti Intézet és Múzeum 
Hadirégész, Hadszíntérkutató és 
Hagyományőrző Osztályának ve-
zetője a helyszínen mutatta be az 
erődpark egyes elemeit. 

Az avatási ünnepséget meg-
előzően a pákai művelődési ház-
ban jubileumi ünnepséget tartot-
tak abból az apropóból, hogy ép-
pen két évtizedes lett a község és 
az észak-németországi Wesen-
dorf közötti testvértelepülési kap-
csolat. Az évfordulós ünnepségre 
hivatalos volt a franciaországi 

focimeccseket, a fiatalok bevoná-
sát. A parlament külügyi bizottsá-
gát képviselve Pintér .László or-
szággyűlési képviselő a mindig 
erőt és optimista mentalitást su-
gárzó német példaadás ellesésére 

Cuverville delegációja is, akikkel 
várhatóan jövőre ugyancsak szer-
ződést írnak alá a testvértelepülé-
si kapcsolatok ápolásához kapcso-
lódva. 

A műsorban fellépett a we-
sendorfi fúvós zenekar, a helyi 
Dalraforgók énekkar, a Pántlika 
néptáncegyüttes, és Cubinecz 
Ákos népdalénekes. Köszöntőjé-
ben Lukács Tibor polgármester 
felidézte a szívet melengető, sze-
retetteljes kapcsolatot, amelynek 
részeként rendszeresen megvaló-
sult egymás vendégül látása. 
Siegfried WeiB, Wesendorf pol-
gármestere is felidézte a baráti 
kapcsolat megannyi momentu-
mát, a közös kerékpártúrákat, 

és gazdasági sikerek eltanulására 
sürgetett. 

Dr. Kovács Vilmos ezredes, a 
Hadtörténeti intézet és Múzeum 
parancsnoka előadásában arról is 
szót ejtett, hogy az óriási költség-
gel, gondatlanul tervezett, illetve 
temérdek szenvedés árán felépült 
erődrendszert elkészülte után ka-
tonai célokra soha nem használ-
ták. Az ország első, felújított 
erődpark bemutatóhelyének ele-
meit eddig csupán ideiglenes ter-
ménytárolóként, vagy az erdei ál-
latok menedékeként, rókatanya-
ként vették használatba, ám mos-
tantól aktív turisztikai attrakció-
ként vonzza majd a bakancsos tu-
ristákat. 
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Felújítás két óvodában 

Pákán már befejeződött a munka: ovisok az új vizesblokkban 

Páka (gyf) - Az Öveges 
József Közép-Zalai Altalá-
nos Iskola és Óvoda két 
te lephelye, a pákai és 
a novai óvoda felújítására 
nyert együttesen mintegy 
14 mil l ió forintot a két 
te lepülés. Pákán már be-
fe jeződtek, Nován pedig 
rövid időn belül kezdőd-
nek a munká la tok . 

. Minderről a gesztor tele-
pülés polgármestere, Lukács 
Tibor számolt be lapunknak, 
aki elmondta: Páka közel 

nyolc, Nova pedig valamivel 
több, mint hatmillió forintot 
kapott, ami 75 százalékos tá-
mogatási arányt jelentett. 

- A pákai óvodában a 
vizesblokkok teljes felújítá-
sát, a külső hőszigetelést, va-
lamint a nyílászárók cseréjét 
oldottuk meg. A beruházástól 
a fűtési költségek harminc 
százalékos megtakarítását 
várjuk. Nován ugyancsak a 
külső szigetelésre, a nyílászá-
rók egy részének cseréjére, il-
letve belső festésre kerül sor-
mondta a polgármester. 
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Dalos-táncos évtized volt 
Páka, Szilvágy (gyf) - A 
művészet i élet két jeles 
képviselője, a pákai Dalra-
forgók kórus, va lamint a 
szilvágyi Rokolya N é p -
tánccsoport is az e lmúl t 
hétvégén ünnepe l te f enn -
állása tízéves jub i leumát . 

A pákai Dalraforgók kórust 
2001-ben, az akkor még önál-
lóan működő helyi általános 
iskola pedagógusai és az intéz-
ménybe járó gyerekek szülei 
hozták létre, hogy a falu kultu-
rális életébe új színt vigyenek. 
A kórus vezetője a kezdetektől 
Németh Andrásné, s az ala-
pítók többsége tíz év után is 
aktív közreműködője a csoport 
munkájának. A Dalraforgók a 
helyi igényeknek megfelelően 
igen széles repertoárral rendel-
kezik, melyben klasszikus 
kórusművek, modem darabok 
és egyházi énekek is helyet 
kaptak. Ebből az ezüst minősí-
téssel rendelkező énekkar 
szombaton délután, a pákai ka-
tolikus templomban megtar-
tott ünnepi rendezvényen íze-
lítőt is adott. A programot a gu-
torföldei népdalkör és a tornyi-
szentmiklósi Kerti Sándor 
Kulturális Egyesület vendég-
szereplése is színesítette. 

Szilvágyon szombaton este 
rendezték meg a helyi 
Rokolya néptánc-
együttes jubileumi 
műsorát. A csoport a 
közösségi erejéről és a 
társadalmi összefogá-
sáról híres község má-
sodikként létrejött 
művészeti együttese, 
mely két évvel a népdalkör 
után alakult. Fennállásuk tíz 
éve során nemcsak helyi ren-

A felső kép a Rokolya Néptáncegyüttes ünnepi műsorán, az alsó 
pedig a Dalraforgók Kórus jubileumi rendezvényén készült 

dezvényeket színesítettek, de a 
környező falvakba és a távo-
labbi településekre is elvitték 
el a magyar folklórkincset. 

Hírnevet öregbítenek, 
hagyományt ápolnak, 

rendezvényeket színesítenek 

- A csoport megalakításá-
ban annak idején az is közre-
játszott, hogy néhány lelkes fa-

lubeli a pávakör munkájában 
hangi „adottságai" miatt nem 
tudott részt venni, de a táncra 
szívesen vállalkozott - mesél-

te Péntek Gyuláné pol-
gármester. - Próbál-
tunk fiúkat, férfiakat is 
bevonni a munkába, ők 
azonban kevésbé voltak 
bátor vállalkozók, így 
egészen a mai napig ki-
zárólag lányokból és 
asszonyokból áll a cso-

port. Bár a jubileumi műsorra 
három fiút mégiscsak sikerült 
megnyernünk. 

£ (/. ZoJJ 29-, 
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Átmeneti 
segítséget 
kaptak 

Csömödér (gyf) 
- Lesz fűtés és vilá-
gítás a község okta-
tási in tézménye iben , 
m iu tán a szomszé-
dos Páka kifizeti 
a fennál ló tartozás 
egy részét a közüze-
m i szolgáltatók felé. 
Ezzel a hírrel kereste 
m e g lapunkat Becze 
József, C s ö m ö d é r 
polgármestere. 

Lapunk szerdai szá-
mában írtunk arról, hogy 
fizetésképtelenné vált 
Csömödér önkormány-
zata. A kialakult helyzet 
miatt az Öveges József 
Közép-Zalai Általános 
Iskola és Óvoda helyi te-
lephelyeinek közüzemi 
számláit sem tudták ren-
dezni, így a szolgáltató 
december 3-ára kilátásba 
helyezte az elektromos 
áram és a gáz kikapcso-
lását. Minderre azonban 
mégsem kerül sor, Becze 
József tegnap arról tájé-
koztatta lapunkat, hogy 
az intézményfenntartó 
társulás gesztora, Páka 
átvállalta a számlák befi-
zetését. 

- Tekintettel arra, 
hogy közösen üze-
meltetjük az intéz-
ményt, a képviselő-tes-
tület úgy határozott, 
hogy a fennálló tartozás 
egy részét megelőlegez-
zük Csömödér számára 
- mondta el lapunk ér-
deklődésére Lukács Ti-
bor pákai polgármester. 
- Ez tűzoltás jellegű in-
tézkedés volt, vagyis 
nem a teljes összeget 
vállaltuk át, csupán any-
nyit, amennyivel egye-
lőre sikerült elkerül-
nünk a közműszolgálta-
tások leállítását. 

Információink szerint 
nem Páka volt az egyet-
len község, mely önzet-
len támogatást nyújtott a 
bajban lévő Csömödér-
nek, az azonos körjegy-
zőséghez tartozó falvak 
egy része is felajánlotta 
nunítpáná t 

A / 

Lenti és Vidéke 

Darvak" az iskolában 

Önfe ledt vona tozás . 
A partner községükből, We-

sendorfból érkezett fúvószene-
kart láttak vendégül a közel-
múltban a pákciiak. A zene-
karban felnőttek, gyerekek 
egyaránt játszanak, a legkisebb 
tagjuk pedig 7 éves. 

- N e m ez volt az első lá-
togatása Andrea Nehr ingnek 
és Manuéla Eibnekának, az ál-
taluk vezetett delegáció két ve-
zetőjének. Ők 22 évvel ezelőtt 
voltak először Pákán, s most 
ismerősként kalauzolták a ve-
lük érkező zenekartagokat -
teszi hozzá Bicsákné Brenner 
Anikó, a helyi Öveges József 
Általános Iskola tanára a ta-
lálkozó kapcsán. - A Kraniche 
(darvak) nevű fúvósok fellép-
tek az iskolánkban, ahol nagy-
sikerű előadásukat hangos ová-
c ió fogadta. „Zugabe! Zugabe!" 
hangzott a gyerekek ismétlésre 
buzdítása. 

- Mi történt még a láto-
gatás alkalmával? 

- Az együttes tagjaival tán-
coltak a gyerekek, és jóked-
vűen együtt vonatoztak. A 
majdnem egy órás zenélést „Es 
war schön!"(kántálással) kiál-
tással és tapssal köszönték 
meg a tanulók és a tanárok. A 
vendégek ezután meglátogat-
ták a tanulókat az osztályter-
meikben is és autogramokat 
kértek tőlük. Németországi 
vendége ink nagyon meglepőd-
tek ezen, de természetesen 
örömmel írták le neveiket. 
Kézformájukat is megörökí-
tették egy kis technika fog-
lalkozáson, majd a szaktanter-
mekbe is ellátogattak. N e m kis 

büszkeséggel töltött el ben-
nünket az egyik kislány kér-
dése, meglátva az informatika 
termünket: - Itt miért olyan 
szép új minden? A látogatás 
sikerét az is bizonyítja, hogy a 
résztvevők a búcsúzáskor már 
a következő találkozás rész-
leteit is leegyeztették - zárta 
tájékoztatóját a tanárnő. 

dj 
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Szépkorúak 
köszöntése, 
sok év után 

Kissziget, Páka (gyf) 
- Másfél évt ized kihagyás 
után rendez tek szépko-
rúak ta lá lkozóját Kisszige-
ten. A vasárnap dé lu tán i 
rendezvényen mintegy 
félszázán vet tek részt. 

Őket Böröcz Roland polgár-
mester a tisztelet és a megbe-
csülés hangján szólva, a fiata-
labb generációk nevében kö-
szöntött meleg szavakkal, 
majd a községben élő általános 
iskolások adtak megható mű-

Kovács Attila gondoskodott 
a jó hangulatról Kisszigeten 

sort. Az estig tartó rendezvény 
második részében a szintén 
helybéli Kovács Attila vidám 
dalok tolmácsolásával gon-
doskodott a jó hangulatról. 

Pákán szintén vasárnap dél-
után tartották meg a szépko-
rúak találkozóját, amelyre 
több mint ötven nyugdíjas 
korú személy fogadta el a meg-
hívást. 



Világot jelentő deszkák 
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A helyiek remélik, sok rendezvény helyszíne lesz az új színpad 

Páka (gyf) - Szombaton nagy-
szabású műsor keretében avat-
ták a község új létesítményét, a 
szabadtéri színpadot. A be-
ruházás költségét 70 százalék-
ban pályázati forrásból terem-
tette elő az önkormányzat. 

A színpadnál Lukács Tibor 

polgármester többek közt arról 
beszélt, hogy a mintegy két-
millió forintos beruházásnak 
köszönhetően újabb színfolttal 
gyarapodott a község, s egy-
ben reményét is kifejezte, 
hogy ott számos rendezvényt 

tudnak tartani. A Kiss László 
plébános által felszentelt szín-
padon először a Dalraforgók 
énekegyüttes, a helyi általános 
iskolások énekkara, valamint 
Gubinecz Akos, Bóka Márton 

és Paál Adrián adtak műsort. 
A községben ugyanezen a na-
pon hagyományteremtő szán-
dékkal adventi kézművesvá-
sárt is rendeztek, itt többek kö-
zött fűzkosarak, karácsonyfa-
díszek, kerámiatermékek és 
kovácsoltvas áruk között válo-
gathattak az érdeklődők. 
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Szabadtéri 
színpad 

Páka (gyf) - Közel más-
fél millió forintos pályá-
zati támogatásból, illet-
ve 500 ezer forint saját < • 
erőből építtet a község N } 
központjába szabadtéri 
színpadot a település \ 
önkormányzata. A fából ^ 
ácsolt építmény bir- ^ 
tokbavételét december V 
10-re tervezik, az ese-
ményt adventi vásár 
megrendezésével kí- • 
vánják összekötni. s t 



KRÓNIKA 
zii.ioJJ - o/ec. H^uljfc 

A söjtöri Vörös Rózsa hagyományőrző csoport táncosai a pákai színpadon. Több zalai roma együttes is bemutatkozott szombaton 

Nyelvek és szokások 
ELISMERÉS Négy jutalom talált gazdára a nemzetiségi napon 

sebbség támogatása a jövőben 
is biztosított lesz. 

A nemzetiségi napon elis-
merések átadására is sor került, 
így a kisebbségi és nemzetiségi 
bizottság döntése alapján a Za-
lában élő német ajkú emberek 
érdekében végzett munkájáért 
Schmidt József, hagyományőr-
ző tevékenységéért és a horvát, 
illetve a magyar népdalkincs 
fennmaradása érdekében vég-
zett áldozatos fáradozásaiért 
brózJtö&fhFS fítyeházi asz-
szóriykóruf-tágja, míg a haté-
kony érdekképviseleti eredmé-
nyeiért Orsós Attila, a lovászi 
ckö elnöke vehette át Ferkovics 
József festőművész alkotását. 
Hasonló elismerésben része-
sült még a Zala megyei cigány 
kisebbségi önkormányzat volt 
irodavezetője, Bogdán Judit is, 
a rendezvénynek helyet bizto-
sító Páka polgármestere, Lu-
kács Imre pedig emléklapot ve-
hetett át az ünnepség során. 

további képek, információk 

zalaihírlap ^ 

lencedik alkalommal megren-
dezett nemzetiségi napot 
szervező Kisebbségi és Nem-
zetiségi Bizottság elnöke 
emellett az érdekképviselet 
fontosságát is hangoztatta. Ki-
tért arra, bár Zala megyében 
csak a romák és a horvátok 
tudtak megyei szintű szerveze-

A nemzetnek 
a gyökerekből 
kell építkeznie 

tet felállítani, a német kisebb-
ség képviseletét is megfelelő 
szinten látják el. 

- Aggodalommal tekintünk 
a 2012-es esztendő elé, mert 
egyre nehezebb helyzetbe ke-
rülnek a kisebbségi önkor-
mányzatok - mondta Vajda 
László. - A pályázatokra fi-
gyelünk, a hagyományápolást 
saját erőből már nem tudjuk 
biztosítani. Számítunk rá, 
hogy a 13 magyarországi ki-

Páka (gyf) - Az egy nyelvű 
és egy szokású ország 
gyenge, m o n d t a a m e -
gyei nemzet iségi n a p o n 
Pácsonyi Imre, a Zala M e -
gyei Önkormányzat kul-
turális bizottsága elnöke. 

A szombaton délután Pákán 
megtartott rendezvény ünnepi 
műsorral kezdődött, melynek 
során a cigány kisebbség, vala-

mint a német és a horvát nem-
zetiség képviselői is ízelítőt 
adhattak kulturális hagyomá-
nyaikból. Ezt megelőzően Pá-
csonyi Imre éppen arról be-
szélt, hogy azért különösen 
fontos az ősi kultúra megőrzé-
se, a hagyományápolás, mert 
jövője csakis annak a nemzet-
nek lehet, amely a gyökereiből 
építkezik. 

Vajda László, az immár ki-

Három nemzetiség 
Zala m e g y é b e n h á r o m 
nemzet iséget tartanak 
nyilván. A r o m á k 58 , a 
hon/átok 12, m íg a né-
m e t e k 7 te lepülésen tud -
tak kisebbségi önkor-
mányzatot létrehozni. 
Több művészet i csoport 
is működik , néhány be is 
mutatkozot t a nemzet i -
ségi napon. Vajda László 
egy nagykanizsai tán-
coslánnyal a sz ínpadon 



SzeretetteCmeghívju^a 2011. decem6er 10-én 

(páí{án tartandó karácsonyi Rézműves vásáróa! 

Jíz újonnan épüít szaSadtéri színpadon 14:00-kor ünnepi 

műsorraCvdrju^a karácsonyt, meCy a színpadfeCszenteCéséveC 

kezdődik* afoíytatás6an karácsonyi daío^aíszórakoztatja 

a közönséget 

a pákai (DaCraforgóf^ énekkara, gyerme^éneb&ar, 

QuSinecz Ákos, (Bóka Máté és a műsorzárásaként Adrián. 

10: OO-tóCRézműves vásár 
várja az érdeklődőket afaCu kpzpontjá6an: 

mézeskalács, vattacukor, forrait 6or, 

pör^öít torta, kfirtőskaíacs, fazekas, kovács, fatáCas, szőttes, 

kosárfonó, gyertyaöntő és még sokan másokj 

Nagyon rossz idő esetén a programok a Művelődési Házban kerülnek megrendezésre! 
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A B-1 -es fúrás (kiegészítés) Olvasói rovat 
^ Hagyományápolás 

Dr. Dank Viktornak, az 
egykori OKGT volt 
főgeológusának kiegészítése 
lapunk 131. számában 
megjelent összeállításhoz. 

Tisztelt Főszerkesztő Úr! 

A MOL BÁNYÁSZ HÍRLAP júniusi 
számában örömmel olvastam Főszerkesz-
tő úrnak a Budafa-1 sz. fúrás körülmé-
nyeiről szóló megemlékező cikkét. 

Minthogy a Trianon utáni Magyaror-
szág olajiparának születéséről, alapvetően 
fontos nemzeti és szakmai eseményről 
van szó, kérem, engedje meg, hogy e ki-
váló anyaghoz az alábbi kiegészítéseket 
tegyem, melyeknek közlését is fontosnak 
tartom. 

A hazai ásványi nyersanyag kutatásokat 
irányító földtani szakemberek figyelme 
már korábban a DNY-Dunántúl-i terüle-
tek felé fordult. Fontosnak tartották e te-
rületek szénhidrogén-földtani értékének 
minél gyorsabb megismerését. 

Már 1919. november 22-én Dr. Böckh 
Hugó, a Magyar Bányászati Monopóliu-
mok és Bányászati Kutatások Központi 
Igazgatóságának akkori vezetője a 2940. 
sz. rendelettel a következőkre utasította 
Dr. Papp Simon főgeológus bányataná-
csost: 

„Megbízom, hogy a 19.z. és a 20.z. XY. 

Col. jelzésű katonai térképlapokon a Le-

tenye-Alsólendva-Páka-Tófej közötti terü-

leteken sürgősen földtani felvételeket vé-

gezzen. Megállapítandó, hogy a Marburg 

környékén ismeretes redők, melyek átvo-

nulása itt várható, nem tartalmaznak-e 

kutatásra érdemes boltozatokat? 

Dr. Pávai Vajna Ferenc geológus fő-

mérnök úr a Mecsek hegységben végzen-

dő bejárásai után Nagyságodhoz fog csat-

lakozni, hogy a terület bejárása gyorsab-

ban befejezhető legyen. 

Miután a terület gyors bejárásához or-

szágos érdekek fűződnek, felkérem, hogy 

legalább egy boltozat felvételének befeje-

zésére minden lehetőt elkövessen." 

Dr. Papp Simon geológiai térképezési 

módszerekkel kimutatta azt a földtani 

szerkezeti alakulatot, melyet később fúrá-

sokkal is kutattak. A munka zömét ő vé-

gezte, Dr. Pápai Vajna Ferenc később 

csatlakozott a tevékenységhez. 

A terület perspektivitásáról pedig így 

nyilatkozott: „A szénhidrogének felhal-

mozódására megvan a lehetőség, mert a 

terület határos a Mura-közben Szelence 

és Peklenica környékén már évtizedek óta 

ismeretes olajos területekkel. " 

A megbízást kiadó Dr. Böckh Hugó ki-
váló átfogó geológiai ismereteire vallott 
az előkutatási terület szerencsés kijelölé-
se. Tófej térségében került később felfe-
dezésre a pusztaszentlászlói karbonátos 
olajtároló és a pusztaedericsi gázelőfor-
dulás. A Letenye-Páka közötti területen a 
Borsfa-Bázakerettye-Kiscsehi antiklinális 
vonulat található az elsőként termelővé 
vált kőolaj és földgáztelepekkel. Lendva 
térségében pedig a kerettyeinél (lispeinél) 
is jelentősebb szénhidrogén-készletekkel 
rendelkező Lovászi olajmező felfedezésé-
re került sor. 

Az 1923-ban Budafán a szindikátus ál-
tal mélyített sikertelen fúrás története pe-
dig a következő: 

A D'Arcy Exploration Co. Ltd. által 
alapított Hungárián Oil Syndicate szakér-
tői a Dr. Papp Simon által 1919-ben ké-

szített geológiai térkép alapján — de a 
térképet készítő bevonása nélkül — tűz-
ték ki első fúrásukat Budafán. Minthogy 
azonban már 1700 m mélység elérése 
után sem találtak szénhidrogéneket, a Cég 
londoni igazgatósága tanácskozásra hívta 
— az akkor Horvátországban dolgozó — 
Dr. Papp Simont. Ekkor kiderült, hogy a 
fúrópontot kitűzők nem ismerték kellően 
a területet és a fúrást a Papp Simon által 
kimutatott szerkezet déli lejtőjén, az olaj-
vízhatár alatti részen telepítették. A neves 
cég ezen sikertelen tevékenysége sajnála-
tosan évekre terjedően erőteljesen leron-
totta a terület perspektívájának megítélé-
sét. 

Dr. Papp Simon ugyanezen boltozaton 
— már geofizikai mérésekkel is alátá-
masztva — 1936. május 16-án kijelölte az 
első fúrás helyét, mely szénhidrogéneket 
(főleg gázt) tárt fel, de ipari méretű kő-
olajtermelést az ugyancsak általa kijelölt 
B-2. sz. kút adott első ízben a csonka or-
szágban 1937. november 21-én. 

A cikk érdemi tartalmát nem érinti az, 
hogy a minden bizonnyal elírásként sze-
replő „Delawa", mint az EUROGASCO 
alapítási helye helyesen „Delaware". 

A fenti kiegészítések megjelentetését 
azért tartom lényegesnek, mert eloszlatná 
azt a tévhitet, mintha a délnyugat-dunán-
túli, országosan jelentős szénhidrogén-
előfordulásokat kizárólag az 1930-as 
évektől induló amerikai érdekeltség bevo-
násával történő kutatások ala-
pozták volna meg. 

Budapest, 2011. július 4. 

Dr. Dank Viktor 

G O N D O S K O D Á S Kura tór iumi ülés Rétegpolitika 
Nyugdíjasok 

2011. június 21-én területi 
felelősökkel kibővített ülést 
tartott a MOL Gondoskodás 
Alapítvány kuratóriuma. 

Murin János elnök beszámolt a 2010-es 
év gazdálkodásáról: 

— A bevételek két forrásból tevődtek 
össze: egyrészt az alapító, a MOL Nyrt. 
utalt át 38 MFt-ot támogatás címén, más-

részt az SZJA 1%-os felajánlásból mintegy 
2 MFt. érkezett a számlánkra. Ez utóbbi 
összeg, a sokirányú felkérés és meggyőzés 
hatására az előző évekhez hasonlítva há-
romszorosára emelkedett. 

— A kiadásoknál érvényesült az előre 
tervezett szigorú takarékosság. Természe-
tesen a legjelentősebb tétel, az alapítvány 
céljával egyezően, a segélyezés volt, mely 
meghaladta a bevételek 4/5-öd részét. Ez, 
összesítve a szociális és a temetési segé-
lyeket, több mint 1800 kifizetést jelentett. 

A kuratórium által befolyásolható kifizeté-
sek összege megfeleződött a 2009-es évi-
hez képest, alig érte el a 3 MFt-ot. 

Bognár Piroska az APEH ellenőrzés ta-
pasztalatait ismertette, és azt, hogy egy for-
mai hibát leszámítva kifogásolni valót nem 
találtak az ellenőrök. 

A beszámolók után hozzászólások kö-
vetkeztek. 

Götz Tibor kérte, hogy a továbbiakban 
a kuratórium tagjai kapják meg előre a be-

Tisztelet az elődöknek! 



Med. FuBpflege Podologin U í c o l d WlnkítbCLUOJl 

WeiBen Berge & 29378 Wittingen 

Termine nach Vereinbarung 05835-988999 
Nummer gilt für beide Praxenü 

www.winkelbauer-fuss.de 

#/s Rodewald 
^ H l l M ' N U l M 

l Malerarbeiten aller A r t 
i Kreativtechniken 
l Bodenbelagsarbeiten 
l Qual i tátaus Meisterhand 

Mühlenkamp 12 
29393 GroB Oesingen 
Telefon 0170-233 99 72 
malermeister.nr@web.de 

t KH-Haushalts-Service 
* Hausarbeiten, Einkauf, Garten 

w Kathr in Hi lck 
H a u s w i r t s c h a f t s k r a f t 

Erlenweg 11- 29392 Wesendorf 

Tel. 05376-3040440 
Mobil 01578-7393113 

Jugendarbeit 

Neue Sprechzeiten für die Erziehungs-
beratung familylmTakt - f IT 
Eine Kooperation des Landkreises 
Giftiorn und der Kinderheimat Gif-
horn 
• dezentrale und flexible Erzie-

hungsberatung 
für Kinder, Jugendliche und Fami-
lienErziehungsberatung in der 
D R K Kita Wesendorf - Lerchen-
berg (I), Lerchenberg 10, 29392 
Wesendorf 
• jeden 1. Dienstag im Monat 
• von 14.00 bis 16.00 Uhr 
o d e r : 
in der D R K Kita in Wahrenholz 
(II), lm Syke 3 
• jeden 3. Dienstag im Monat 
• von 11.00 bis 13.00 Uhr 
o d e r : 
• nach Vereinbarung 

Die Beratungshilfe durch fIT dreht 
sich rund um Fragen zu Erziehung 
und Familie. In einem Erstgesprach 
wird versucht, individuell und oft-
mals vergessene Ressourcen, Star-
ken, Kompetenzen und Potenziale 
bei Ihnen und Ihren Familien auf-
zudecken. Falls erforderlich kön-
nen weitere Termine individuell 
vereinbart werden. 
S ie erre ichen f a m i l y l M T a k t : 
Tel. 05371 816233 Frauke Bickel, 
e-mail: f .bickel@dw-kt.de 
B e r a t u n g s t e r m i n e : 
In W e s e n d o r f : 4. 9., 2. 10., 6. I I . 
2012 
In W a h r e n h o l z : 17. 7., 21. 8., 18. 
9., 16. 10., 20. 11., 18. 12. 2012 

Kinderschutzhotline: Rotes Telefon 
R u f c n Sie an, wenn 
• Sie sich Sorgen um einen jun-

gen Menschen machen, weil S ie 
denken dieser wird vernachlas-
sigt, misshandelt oder (sexuell) 
missbraucht 

• Ihnen an einem Kind in Ihrer 

Die Gleichstellungsbeauftragte der 
Samtgemeinde informiert 

Sprechstunde 
der Gleichstellungsbeauftragten 
Frau Kerstin Gehle, Gleichstel-
lungsbeauftragte der Samtgemein-
de Wesendorf, ist dienstags in der 
Zeit von 9.00 bis 10.00 Uhr im 2. 
O G , Zimmer 2.02 des Rathauses 
zu sprechen. Gern setzt sie sich für 
Ihre Belange ein. Telefonisch kön-
nen Sie Frau Gehle unter der Ruf-

nummer 0 5 3 7 6 89937 oder per 
E-Mail : k .gehle@sg-wesendorf .de 
erreichen. Soweit nur der automa-
tische Anrufbeantworter sich mel-
det, bittet sie, diesen unter Anga-
be des Namens und der Telefon-Nr. 
zu besprechen. Sie wird dann so 
schnell wie möglich zurückrufen. 

Kunst und Kultur 

Partnerschaftskreis SG Wesendorf 
- Partnerschaftskreis stellt neue Homepage vor -
Zu einem Informationsabend hat-
te der Partnerschaftskreis (PK) der 
Samtgemeinde ( S G ) Wesendorf in 
das Rathaus eingeladen und mehr 
als 30 Mitglieder waren dabei. Die 
Vorsitzende Christiane Dittmann-
Martin, begrüBte die Mitglieder und 
hob die hervorragende Arbeit der 
„ A G Homepage" besonders her-
vor. Unter der Federführung von 
Wilhelm Weber und Kari Meyer 
hat die A G eine völlig neu gestalte-
te Homepage für den PK aufgebaut, 
um nach 26 Jahren nun auch die 
Internationalitat des PK besonders 
herauszustellen, sagte die Vorsitzen-
de. Die alte Homepage war völlig 
überladen und mittlerweile aúch zu 
„statisch" ausgelegt, sagte Weber. 
Die neue Homepage des PK setzt 
vor allém die internationalen Part-
nerschaften mit den französischen 
Gemeinden Demouville, Cuver-
ville und Sannerville, die ungari-
sche Gemeinde Paká, die polnische 
Stadt Radziejow sowie die Verbin-
dung zum Europaclub der Senvages 
Oberschule in Vilnius/Litauen, noch 
deutlicher in den Fokus, als es die 
alte Version j e tat. Und wir habén 
etwas eingebaut, was andere nicht 
habén. So kann man sich, wenn 
man die jeweiligen Nationalflag-
gen der Partnerlander anklickt, die 
jeweil ige Nationalhymne abspie-
len lassen, betonte Weber. Die neue 
Homepage ist klar und übersichtlich 
gegliedert, gibt Auskunft über die 
internationalen Begegnungen sowie 
über den Verein mit seinen Sektio-

nen, Vorstanden, Veranstaltungen 
und Mitgliedern. Ein besonderes 
Arbeitsfeld wird der Jugendarbeit 
zugeordnet, die beispielgebend für 
die internationalen Beziehungen ist, 
sagte Dittmann-Martin. Wer Mit-
glied im PK werden möchte, kann 
dies nun auch „Online" vornehmen 
und die Beitrittserklarung ausfül-
len, sagte Weber. Das ist eine völ-
lig neue Qualitát, lobten Weber und 
Meyer den neuen Internetauftritt, 
der durch Mittel der EU besonders 
gefördert wurde. Dittmann-Martin 
dankte den beiden Hauptinitiatoren 
für diese groBartige Leistung. Die 
Vorsitzende erinnerte abschlieBend 
an die bevorstehenden Projekte mit 
Jugendlichen vom 22. bis 28. Juli 
in Sakopane/Polen, das Senioren-
projekt vom 16. bis 21. September, 
in Wiesbaden sowie die Fahrt des 
Partnerschaftskreises vom 20. bis 
24. Október nach Frankreich, wo 
noch einmal das 25-jahrige Beste-
hen der Partnerschaft gefeiert wer-
den soll. Beim Seniorenprojekt in 
Wiesbaden geht es um das „Euro-
páische Jahr für aktives Altern und 
Solidaritat zwischen den Generatio-
nen", an dem rund 100 Teilnehmer 
aus den Partnergemeinden Frank-
reichs, Polens, Ungarns, Litau-
ens und der S G Wesendorf teilneh-
men. Leider konnten wir nicht allén 
Anmeldungen gerecht werden, weil 
die Teilnehmerzahlen durch die 
Förderung der Europaischen Union 
begrenzt sind, sagte die Vorsitzende 
und bedauert dies sehr. 

Umgebung etwas „merkwürdig" 
vorkommt 

• S ie nicht wissen, wen Sie dazu 
ansprechen können. 

Tel. 05371 9381888 
Anrufzeiten táglich von 17.00 -
21.00 Uhr 

Sehr aufschlussreich verlief der Informationsabend des Partnerschafts-
kreises der SG Wesendorf, bei dem unter anderem durch Wilhelm We-
ber (vorn stehend) der neue Internetauf t r i t t vorgestellt wurde. 

Text u. Foto: H.-J. Ollech 

http://www.winkelbauer-fuss.de
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A John Le Carré Árulás című regényéből 
készült mozi, a Suszter, szabó, baka, 
kém annyi szálon fut, hogy szinte lehe-
tetlen első látásra megérteni. 13. oldal 

Erős emberek 
Feszülő izmok, elszánt igyekezet, optimá-
lisan formálódó testek - fotóriporter kol-
légánk edzőtermekben járt. 12. ©Mai 

Küzdelmes út a sikerig 
Kocsis Tibor énekelt garázs-zenekarok-
ban, kis klubokban is, az áttörést a tévés te-

. hetségkutató hozta el számára 13. oldal 

Szent helynek számítottak 
Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

A történelmi Zala vármegye te-
rületén közel másfél évszázada 
2 8 0 malom működött. Ezek 
többsége mára teljesen eltűnt, a 
még meglévők pedig más funk-
ciót kaptak. Róluk készít tanul-
mányt a pákai Molnár László. 

A hozzáértés 
tekintélye 

Jelenkori társadalmunk, egyik 
legégetőbb kérdése, hogy 
lesz-e jövő je a hazai műszaki 
ér te lmiségnek, egyáltalán 
lesz-e hazai műszaki ér te lmi-
ség. A p rob léma ismert : radi-
kálisan csökkent a munka-
helyek száma, nincs 
utánképzés, személy i és 
anyagi erőforráshiánnyal 
küzd a szektor. 
A „ n e m volt m ind ig így" tény-
beli megállapítása, valamint 
az e lmúl t idők feletti könny-
hullatás önmagában biztosan 
nem oldja m e g a helyzetet, 
mégis úgy érzem, szükség 
van rá, hogy időnként a múlt-
ba tekintsünk. Molnár László 
tanulmánya a zalai vízimal-
mokról többek között arra is 
rávilágít, hogy a korabeli tár-
sadalom rétegzettsége mi-
ként alakult. Az egykori fal-
vakban a tanftó, a pap, a bíró 
és az orvos mel lett a meste-
reknek is volt tisztelete. Hall-
gattak szavukra és értékelték 
tudásukat, a kutató kifejezé-
sével élve: volt tekintélyük. 
AXXi. századból, azaz a mai 
modern társadalomból talán 
éppen ez hiányzik. 
Kel lőképpen megbecsül jük-e 
a tudást és a szakértelmet? 
Van-e tisztelete a munkának, 
amikor a gyorsfogyasztói tár-
sadalom korát éljük, s ahol a 
percemberek sikereiről szól 
minden? Bár a választ mind-
annyian tudjuk, a kiutat egye-
lőre m é g n e m találtuk meg. 
Még akkor sem, ha a problé-
mára már a XIX. század első 
fe lének derekán sikerült rávi-
lágítania a legnagyobb ma-
gyarnak: „A tudományos em-
berfő mennyisége a nemzet 
igazi hatalma. N e m a termé-
keny föld, hegyek, ásványok, 
éghajlat teszik a közerőt, ha-
n e m az ész, mely azokat 
használni tudja. Minél több 
jó és tökéletes építőmester, 
ács, tímár, asztalos stb. van 
egy országban, annál rövi-
debb idő alatt fognak erős 
építmények, jó bútorok előál-
lítatni. A te remtő erő határoz-
za m e g egy nemzetnek a 
többiek között fel jebb vagy 
ölantabb létét." 

Molnár László nemcsak 
saját gyűjtéseire tá-

maszkodik, de rengeteg 
anyagot - rajzokat, fény-
képeket, dokumentumo-
kat - is kapott. A cseszt-

regi malom fotóját (felső 
képünk) Kopecskó János 
adta át neki használatra. 

Olyan régi gazdaságii 
építményekről is tud, 

melyekről csak rajzok 
maradtak fenn 

FOTÓ: A SZERZŐ 

számadatot is említ: egy 1869-
es kimutatás szerint a törté-
nelmi Zala megye területén 280 
malom működött. Vidékünkre 
a vízimalom volt jellemző, 
többségük parton álló, a Murán 
és Dráván azonban akadtak ha-
jómalmok is. Területileg a szá-
muk igencsak megoszlott, az 
egykor Zalához tartozó Kapol-
cson közel tíz is akadt, másutt 
viszont három napi járáson be-
lül egy sem létesült. 

Azon múlott, hogy a patak 
vize mennyit bírt el - magya-
rázza a különbség legfőbb okát 
Molnár László. - Ha egy víz-

folyásra többet is telepítettek, 
akkor ott a molnárok kényte-
len voltak együttműködni, 
össze kellett hangolniuk az őr-
lést. Ha ugyanis a patak felső 
szakaszán felduzzasztották a 
vizet, úgy az alsóbb részen 
várni kellett. A vízduzzasztás 
miatt a török háborúk korában 
a malmoknak stratégiai szere-
pük is volt. Azzal tudták a vá-
rakat védeni, hogy a környező 
területet elárasztották. Ezért 
aztán támadás esetén sokszor 
elsődleges célponttá válták. 

A zalai vízimalmok többsé-
gének ma már nyoma sincs, 

néhány élte csak túl az évszá-
zadokat. Akadnak - köztük, 
amelyeket fogadóként, pan-
zióként, esetleg múzeumként 
tovább hasznosítottak, de eb-
ből van kevesebb. A róluk szó-
ló források ugyancsak eltűnő-
ben vannak a levéltárak mé-
lyén. Molnár László szerint a 
téma feldolgozása ezért nem 
várathat tovább magára. Hogy 
a tanulmány sorsami lesz, nem 
tudni. A kéziratot elkészülte 
után szeretné átadni a Zala Me-
gyei Levéltárnak, ugyanakkor 
abban is bízik, hogy lesz foga-
dókészség a kiadására. 

M olnár László im-
már három évti-
zede kutatja a za-
lai malmok törté-

netét. A téma feldolgozását a 
Válicka-völgyével kezdte, in-
nen lépett fokozatosan egyre 
tovább. Jelenleg a történelmi 
Zala vármegye teljes területét 
átfogó tanulmány elkészítésé-
vel foglalkozik. 

- A kutatást Kapiller Imre 
biztatására kezdtem el - ma-
gyarázta a helytörténész, aki-
nek nevéhez több település, 
így Ortaháza és Páka monog-
ráfiája, illetve egy anekdota-
gyűjtemény megírása is fűző-
dik. - Eleinte az volt a szán-
dékunk, hogy a malmok 
történetét folyóvizenként, te-
matikusán dolgozzuk fel. Az 
Alsó-Válicka völgyéről szóló 
kutatási anyagom egy önálló 
tanulmány formájában meg is 
jelent, először a Hidrológiai 
Közlönyben, majd a Pannon 
Tükör folyóiratban is. Később 
munkahelyváltás miatt inkább 
már csupán önszorgalomból 
foglalkoztam a témával. A ké-
sőbbi kutatásaim ezért egyelő-
re publikálatlanok, de ennek az 
is oka, hogy az évtizedek során 
rengeteg anyag gyűlt össze. 
Jórészt a levéltárakból, de mel-
lé több helyről is kaptam segít-
séget. A szombathelyi Izsák 
János, a zalaegerszegi Jakosa 
Áipád és legutóbb az örvénye-
si vízimalom gondnokaként 
dolgozó Wöller István 
egyaránt rengeteg adat átadá-
sával segítette a munkámat. 

Eddig mintegy 110 oldalnyi 
kézirat állt össze, ezt már gép-
re vittem. További ötven oldal 
szöveget most véglegesítek, 
de a feldolgozottság még így is 
csak hatvan százalékos. 

Molnár László elmondta, 
nemcsak helytörténet-kutató-
ként, magánemberként is érde-
kelték a malmok. Gyermek-
ként sokat játszott a pákai ma-
lom környékén, de a neve is 
predesztinálta arra, hogy 
előbb-utóbb kapcsolatba ke-
rüljön a falvak életében fontos 
szerepet játszó építményekkel. 

- Kevesen tudják, de a mol-
nár elnevezés eredetileg nem 
őrlő-molnárt, hanem malom-
építő embert takart - említette. 
- A családomban rengeteg fú-
ró-faragó. azaz műszaki értel-
miségi akadt, ez újabb kapcso-
lódási pontot jelentett szá-
momra. Az a tény sem túl köz-
ismert. hogy a középkorban a 
malmok a templomokhoz ha-
sonlóan szent helynek számí-
tottak, ennek okán nemcsak 
menedékül szolgáltak, ott ká-
romkodni és szeszt fogyaszta-
ni is tilos volt. Molnárnak len-
ni tekintélyt is jelentett. Az őr-
lés jelentős bevételt hozott 
számukra, de egyedül abból 
megélni nem tudtak, muszáj 
volt mellette gazdálkodniuk is. 
Ugyanakkor a malomtulajdo-
nosok között viszonylag sok 
kisnemes is volt. akik miután 
az életmódjuk miatt a kis va-
gyonukat elvesztették, maguk 
is rákényszerültek a munkára. 

A helytörténész néhány 

A mikefai (Göcsej) malom egykori formáját legalább rajz őrzi 

Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu 

Jesch Aladár 90 éves. Születésnapján a Ka-
nizsai Olajos Szeniorok Hagyományápoló 
Körének tagjai is köszöntötték. 12. oldal 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu
mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


U l ü A John Le Carré Árulás című regényéből 
készült mozi, a Suszter, szabó, baka, 
kém annyi szálon fut, hogy szinte lehe-
tetlen első látásra megérteni. 13. oldal 

Feszülő izmok, elszánt igyekezet, optimá-
lisan formálódó lestek - fotóriporter kol-
légánk edzőtermekben járt. 12 . o lda l 

Kocs i s Tibor énekelt garázs-zenekarok-
ban, kis klubokban is. az áttörést a tévés te-
hetségkutató hozta el számára 13 . oldal 

Erős emberek Küzdelmes út a sikerig 

Szent helynek számítottak 
A hozzáértés 
tekintélye 

Je lenkor i t á r s a d a l m u n k egyi 
l e g é g e t ő b b ké rdése , h o g y 
lesz-e j ö v ő j e a haza i m ű s z á l 
é r t e l m i s é g n e k , egyá l ta lán 
lesz-e hazai m ű s z a k i é r t e i m 
ség. A p r o b l é m a i smer t : rad 
ká l i san c s ö k k e n t a m u n k a -
he l yek s z á m a , n i ncs 
u t á n k é p z é s , s z e m é l y i és 
anyag i e r ő f o r r á s h i á n n y a l 
k ü z d a szek to r . 
A „ n e m vol t m i n d i g így" tén^ 
bel i megál lapí tása, va lam in t 
az e l m ú l t idők fe le t t i k ö n n y -
hu l la tás ö n m a g á b a n b iz tosa 
n e m o ld ja m e g a helyzetet , 
m é g i s úgy é r z e m , szükség 
v a n rá, hogy i d ő n k é n t a m ú l 
ba tek in t sünk . M o l n á r Lászlí 
t a n u l m á n y a a zalai víz imal-
m o k r ó l t ö b b e k közöt t arra is 
rávilágít, hogy a korabe l i tár-
s a d a l o m ré tegze t tsége m i -
kén t alakult . Az egykor i fal-
v a k b a n a taní tó, a pap, a bír-
és az o rvos me l le t t a m e s t e 
reknek is vol t t isztelete. Hal l 
gat tak szavukra és ér téke l té 
tudásukat , a ku ta tó kifejezé-
sével é lve: vol t tek in té lyük. 
A XXI. századból , azaz a ma1 

m o d e r n t á r s a d a l o m b ó l talái 
é p p e n ez hiányzik. 
K e l l ő k é p p e n m e g b e c s ü l j ü k 
a tudás t és a szakér te lmet? 
Van-e t isz te le te a m u n k á n a 
a m i k o r a gyors fogyasztó i tái 
s a d a l o m korát é l jük, s aho l 
p e r c e m b e r e k s ikere i rő l szól 
m i n d e n ? Bár a választ m inc 
a n n y i a n tud juk , a k iutat egy 
lő re m é g n e m ta lá l tuk m e g 
M é g akkor s e m , ha a probl t 
m á r a már a XIX. század elsc 
f e l é n e k d e r e k á n sikerül t ráv 
lágítania a l e g n a g y o b b m a -
gyarnak: „A t u d o m á n y o s er 
be r f ő m e n n y i s é g e a nemze 
igazi ha ta lma . N e m a terme 
keny fö ld , hegyek, ásványo 
égha j la t teszik a közerőt , he 
n e m az ész, m e l y azokat 
haszná ln i tud ja . M i n é l t ö b b 
j ó és töké le tes é p í t ő m e s t e i 
ács, t ímár, asztalos stb. van 
egy országban, anná l rövi-
d e b b i dő alatt f ognak erős 
é p í t m é n y e k , j ó b ú t o r o k e lő 
lítatni. A t e r e m t ő e rő határc 
za m e g egy n e m z e t n e k a 
t ö b b i e k közöt t f e l j e b b vagy 
a lantabb- lé té t . " 

Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihiilap.hu 

A történelmi Zala vármegye te-
rületén közel másfél évszázada 
280 malom működött. Ezek 
többsége mára teljesen eltűnt, a 
még meglévők pedig más funk-
ciót kaptak. Róluk készít tanul-
mányt a pákai Molnár László. 

Gyuricza Ferenc 
gyuricza.ferenc@zalaihirlcip.hu 

Molnár László nemcsak 
saját gyűjtéseire tá-

maszkodik, de rengeteg 
anyagot - rajzokat, fény-
képeket, dokumentumo-
kat - is kapott. A cseszt-

regi malom fotóját (felső 
képünk) Kopecskó János 
adta át neki használatra. 

Olyan régi gazdasági 
építményekről is tud, 

melyekről csak rajzok 
maradtak fenn 

FOTÓ: A SZERZŐ 

számadatot is említ: egy 1869-
es kimutatás szerint a törté-
nelmi Zala megye területén 280 
malom működött. Vidékünkre 
a vízimalom volt je l lemző, 
többségük parton álló, a Murán 
és Dráván azonban akadtak ha-
jómalmok is. Területileg a szá-
muk igencsak megoszlott, az 
egykor Zalához tartozó Kapol-
cson közel tíz is akadt, másutt 
viszont három napi járáson be-
lül egy sem létesült. 

Azon múlott, hogy a patak 
vize mennyit bírt el - magya-
rázza a különbség legfőbb okát 
Molnár Lász ló . - Ha egy víz-

folyásra többet is telepítettek, 
akkor ott a molnárok kényte-
len voltak együttműködni, 
ö s sze kellett hangolniuk az őr-
lést. Ha ugyanis a patak fe l ső 
szakaszán felduzzasztották a 
vizet, úgy az a lsóbb részen 
várni kellett. A vízduzzasztás 
miatt a török háborúk korában 
a malmoknak stratégiai szere-
pük is volt. Azzal tudták a vá-
rakat védeni, hogy a környező 
területet elárasztották. Ezért 
aztán támadás esetén sokszor 
e l sődleges célponttá válták. 

A zalai v íz imalmok többsé-
gének ma már nyoma s incs . 

néhány élte csak túl az évszá-
zadokat. Akadnak köztük, 
amelyeket fogadóként, pan-
zióként, esetleg múzeumként 
tovább hasznosítottak, de eb-
ből van kevesebb. A róluk szó-
ló források ugyancsak eltűnő-
ben vannak a levéltárak mé-
lyén. Molnár Lász ló szerint a 
téma fe ldolgozása ezért nem 
várathat tovább magára . Hogy 
a tanulmány sorsa mi lesz. nem 
tudni. A kéziratot elkészülte 
után szeretné átadni a Zala Me-
gyei Levéltárnak, ugyanakkor 
abban is bízik, hogy lesz foga-
dókészség a kiadására. 

M olnár László im-
már három évti-
zede kutatja a za-
lai malmok törté-

netét. A téma feldolgozását a 
Válicka-völgyével kezdte, in-
nen lépett fokozatosan egyre 
tovább. Jelenleg a történelmi 
Zala vármegye teljes területéi 
át fogó tanulmány elkészítésé-
vel foglalkozik. 

- A kutatást Kapil ler Imre 
biztatására kezdtem el - ma-
gyarázta a helytörténész, aki-
nek nevéhez több település, 
így Ortaháza és Páka monog-
ráfiája, illetve egy anekdota-
gyűjtemény megírása is fűző-
dik. - Eleinte az volt a szán-
dékunk. hogy a malmok 
történetét folyóvizenként, te-
matikusán dolgozzuk fel. A z 
Alsó-Vál icka völgyéről szóló 
kutatási anyagom egy önálló 
tanulmány formájában meg is 
jelent, először a Hidrológiai 
Közlönyben, majd a Pannon 
Tükör folyóiratban is. Később 
munkahelyváltás miatt inkább 
már csupán önszorgalomból 
foglalkoztam a témával. A ké-
sőbbi kutatásaim ezért egyelő-
re publikálatlanok, de ennek az 
is oka, hogy az évtizedek során 
rengeteg anyag gyűlt össze . 
Jórészt a levéltárakból, de mel-
lé több helyről is kaptam segít-
séget. A szombathelyi Izsák 
János, a zalaegerszegi J akosa 
Árpád és legutóbb az örvényc-
si vízimalom gondnokaként 
dolgozó Wöller István 
egyaránt rengeteg adat átadá-
sával segítette a munkámat. 

Eddig mintegy 110 oldalnyi 
kéziral állt össze , ezt már gép-
re vittem. További ötven oldal 
szöveget most véglegesítek, 
de a feldolgozottság még így is 
csak hatvan százalékos . 

Molnár Lász ló elmondta, 
nemcsak helytörténet-kutató-
ként, magánemberként is érde-
kelték a malmok. Gyermek-
ként sokat játszott a pákai ma-
lom környékén, de a neve is 
predesztinálta arra, hogy 
előbb-utóbb kapcsolatba ke-
rüljön a falvak életében fontos 
szerepet j á t s zó építményekkel. 

- Kevesen tudják, de a mol-
nár elnevezés eredetileg nem 
őrlő-molnárt, hanem malom-
építő embert takart - említette. 
- A csa ládomban rengeteg fú-
ró-faragó, azaz műszaki értel-
miségi akadt, ez újabb kapcso-
lódási pontot jelentett szá-
momra. A z a tény sem túl köz-
ismert, hogy a középkorban a 
malmok a templomokhoz ha-
sonlóan szent helynek számí-
tottak, ennek okán nemcsak 
menedékül szolgáltak, olt ká-
romkodni és szeszt fogyaszta-
ni is tilos volt. Molnárnak len-
ni tekintélyt is jelentett. A z őr-
lés jelentős bevételt hozolt 
számukra, de egyedül abból 
megélni nem tudtak, muszá j 
volt mellette gazdálkodniuk is. 
Ugyanakkor a malomtulajdo-
nosok közöti viszonylag sok 
kisnemes is volt, akik miután 
az életmódjuk miatt a kis va-
gyonukat elvesztették, maguk 
is rákényszerültek a munkára. 

A helytörténész néhány 

A mikefai (Göcsej) malom egykori formáját legalább rajz őrzi 

Laku \kAcy? ,10/Z , au^ 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihiilap.hu
mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlcip.hu
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Óév végi újbor-szentelés Pákán 
A környező szőlőhegyek terméséből 25 palacknyi újbort szentelt meg az óév végén Kiss László pákai plébános. 

2012. január. 02. hétfő | Szerző: Gyuricza Ferenc 

Az ünnepi ceremónia immár hagyományosnak számít a településen, s a helyi plébánia közösségi termében megtartott rendezvényen ezúttal mintegy ötven fő vett részt. 
A magyar szokások szennt borszentelést többször is tarthatnak, arra Márton napján éppúgy sor kerülhet, mint a Vince-napi pinceszemlék idején, de a karácsony 
ünnepéhez kapcsolódó áldás is elterjedt. Pákán ez utóbbi honosodott meg, így 2011 -ben is december 29-én tartották meg azt. 

Pákán a december végi borszentelósi vált hagyománnyá - Fotó: Gyuricza Ferenc 

Címkék: Páka, bor borszentelés 

Ajánlom Regisztráció, hogy megnézd, mit ajánlanak ismerőséd. 

http ://www.zalaihirlap.hu/helyi_kiadasok-zalaegerszeg_kornyeke/20120102_oev_ve... 2012.01.03. 

http://www.zalaihirlap.hu/helyi_kiadasok-zalaegerszeg_kornyeke/20120102_oev_ve
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Nemzetiségi nap Pákán 

A helyi iskolások és a Dalraforgók kórus a sz ínpadon. 

IX. alkalommal rendezték 
meg - az országos programok-
hoz kapcsolódva - Pákán a 
nemzetiségi napot. Németh 
András, a csömödéri Cigány 
Kisebbségi Önkormányzat el-
nöke, mint az esemény egyik 
szervezője elmondta: nagy meg-
tiszteltetés, hogy Páka adhat 

otthont ennek a megyei szintű 
találkozónak. 

- A nemzetiségi nap leg-
nagyobb képviselt csoportja a 
cigányság, melynek nehéz 
helyzetét megérthetjük, ha ab-
ból a tényből indulunk ki, 
hogy nem rendelkezünk anya-
országgal, szemben a je lenlévő 

horvát, és német kisebbséggel. 
Ezeket a gondolatokat már 
Vajda László, a megyegyűlés 
kisebbségi tanácsnoka mondta 
ünnepi köszöntőjében, majd 
hozzátette: - Az ilyen találkozó 
kiválóan alkalmas arra, hogy 
hagyományainkat, kultúránkat 
megmutassuk egymásnak, ér-
tékeljük a kisebbségekért vég-
zett munkát és - mint a mai 
alkalommal is - jutalmat ad-
junk át. 

A kitüntetéseket Pácsonyi 
Imre, a megyegyűlés oktatási 
és kulturális bizottságának el-
nöke adta át. A hagyomány-
ápolás, a megyében é lő né-
met ajkú emberek érdekében 
végzett kitartó munkájáért 
Schmidt József, hagyomány-
őrző tevékenységéért, a hor-
vát és magyar népdalkincs 
ápolásáért Broz Józsefné, a 
Zala Megyei Cigány Kisebb-
ségi Önkormányzatnál végzett 
munkájáért Bogdán Judit, 
volt irodavezető, valamint a 
hatékony érdekképv ise le t i 
munkáért Orsós Attila, a 

Lovászi C K Ö e lnöke vehe-
tett át. 

Az ünnepség után Lukács 
Tiborral, Páka polgármesteré-
vel beszélgettünk. 

- Kiváló kapcsolatot ápo-
lunk településünkön a kisebb-
ségi csoportokkal. Ezt megerő-
sítve elmondhatom, húsz éve né-
metországi testvértelepülési kap-
csolattal rendelkezünk, mely 
tovább erősíti a különböző kul-
túrák találkozását falunkban. 

- Milyen feladatot ad-
hat egy önkormányzatnak a 
kisebbségekkel való együtt-
működés? 

- Fontos a feladatok koor-
dinálása, a problémák feltárása 
és hatékony megoldása, me-
lyeket csak őszinte munkakap-
csolat alapján oldhatunk meg. 
Az együttműködésnek pedig 
nagyon szép példája a mai 
találkozó, melyet nagy büszke-
séggel vállaltunk el, és igyek-
szünk megfele lni - a szerve-
zőkkel közösen - vendége ink 
elvárásainak. 

dj 

Inzultálta 1 
a vendégeket 
Páka (ag) - Zártkörű rendez- v 
vényt zavart meg botrányos vi- ^ 
selkedésével egy helybeli férfi v ^ 
szombaton este. A művelődési 
házban tartott ünnepségre nem ^ 
kapott meghívót az illető, aki d 
többszöri felszólításra sem ^ 
volt hajlandó távozni, és a ven- <\ 
dégeket inzultálta. A rendbon- ^ 
tásnak a rendőrök vetettek vé-
get, a férfit előállították, garáz-
daságért feljelentették. ^ 



Lázasan feküdt 
otthon egyedül 

Páka (ag) - Fűtetlen la-
kásában lázasan fekvő 
férfihez az ajtó befeszí-
tésével jutottak be a 
rendőrök Pákán. A pol-
gármester a körzeti meg-
bízottat értesítette, hogy 
két napja nem adott élet-
jelet magáról a mostoha 
körülmények között 
egyedül élő falubelije, 
akinek a kéménye sem 
füstöl, ajtaja kulcsra zár-
va, nem lehet bejutni 
hozzá. A lenti kapitány-
ság járőrei orvost, men-
tőt hívtak és a megyei 
kórházba szállították. 

Betöltötte 
a 102. életévét 

% 
\ ! 
Q 

cO 

< 

Páka (gyf) - A helyi ön-
kormányzat nevében Lu-
kács Tibor polgármester, 
valamint családtagjai, 
rokonai - köztük lánya, 
két unokája és déduno-
kája is - köszöntötték 
szombaton délután a 
102. életévét betöltött 
Bek Mihálynét. A tele-
pülés legidősebb lakója 
1910. február 17-én szü-
letett az akkor még önál-
ló községnek számító, 
ám ma már Lentihez tar-
tozó Mumorban. Pákára 
1931-ben került. 

Most már odafentről szeretlek titeket. 
Ha rám gondoltok, könnyet ne ontsatok, 
Mert én már a jó Istennél vagyok." 

Mély fájdalommal tudatjuk mindazokkal, 
akik ismerték és szerették, hogy 

ÖVEGES EDÉNÉ 
szül. Sali Irén 

91 éves korában visszaadta lelkét Teremtőjének. 
Szerettünket 2012. február 17-én, pénteken 15.00 órakor kísérjük végső 

nyughelyére a zalaegerszegi Göcseji úti temetőben. Gyászmise aznap reggel 
7.45 órakor az olai templomban. 

A részvétnyilvánítás mellőzését kérjük. 
Egyúttal köszönetet mondunk mindazoknak, akik utolsó útjára elkísérik, 

fájdalmunkban osztoznak. Külön köszönet a pózvai kórház krónikus 
belgyógyászat és az ápolási osztály dolgozóinak. 

Gyászoló család 
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Az út 
végén 
Horváth A. Attila 
horvath.att i la@zalaihir lap.hu 

A szombathelyi Sava-
ria Egyetemi Központ 
adott otthont hétfőn an-
nak a nyilvános előadás-
nak, amelyen dr. Németh 
Norbert katolikus pap 
két 20. századi teológus 
eszkatológiai (a túlvilág-
gal, az ember végső sor-
sával kapcsolatos) mun-
kásságát elemezte. E tan-
év elejétől működik 
önálló katolikus lelkész-
ség az egyetemen Né-
meth Norbert vezetésé-
vel, azóta rendszeresen 
tart itt nagy látogatottsá-
gú előadásokat az atya. 
„ A végső dolgokról ke-
resztény módon" című 
sorozat mostani rendez-
vényén Boros László és 
Hans Urs von Balthasar 
tanításairól szólt, felve-
zetésképpen hangsú-
lyozva, hogy nincs jövő-
je annak a keresztény-
ségnek, amelynek nem a 
feltámadás és az örök 
élet van a központjában 
- adta hírül a szombathe-
lyi püspökség internetes 
lapja, a martinus.hu. 

Boros szerint az egész 
földi létünk a halálhoz 
viszonyul, az emberi élet 
a halálban teljesedik be, 
ekkor rendelkezünk ön-
magunk felett, és dönt-
hetünk szabadon Isten 
mellett vagy ellen. A ha-
lál tehát az ő értelmezé-
sében „szabad tett". 
Balthasar teóriájának 
központi gondolata az 
„üres pokol"; szerinte Is-
ten végérvényes elvesz-
tése ugyan reális lehető-
ség, ám reményt ad 
Krisztus kijelentése arra, 
hogy a kereszten min-
denkit magához fog von-
zani - fejtette ki Németh 
Norbert. Az atya május 
7-én tartja következő 
előadását a világvége 
jóslatok tévedéseiről. 

Kétezer éve ugyanazt? 
HORVÁTH-BALOGH ATTILA 
horvathbalogh.at t i la@zalaihi r lap.hu 

Dr. Márfi Gyula veszprémi érsek 

szerint kerülni kell a szélsőségeket, 

az egyháznak pedig nem pusztán 

joga, hanem kötelessége véle-

ményt nyilvánítani közéleti ügyek-

ben is. A minap a magyar demokrá-

ciát vette védelmébe a világhálón. 

A zalai, pördeföldei 
kötődésű egyházi 
méltóság nemrég 
Nagykanizsán, a Jé-

zus Szíve Templomban tartott 
nagyböjti lelkigyakorlatot. 

- Ö n t ö b b s z ö r m a r k á n s 
v é l e m é n y t f o g a l m a z o t t m e g 
p é l d á u l a z a b o r t u s s z a l v a g y 
a z a n y a s á g g a l k a p c s o l a t b a n , 
a m i v e l k iv ív ta a b a l o l d a l i s a j t ó 
f i g y e l m é t . 

- Igen, de minden esetben 
csak és kizárólag az egyházam 
álláspontját képviseltem, talán 
egy kicsit világosabban vagy 
eredetibben, mint ahogy azt tő-
lünk megszokták. Nem va-
gyok egyébként a szélsőségek 
embere, alapelvem, hogy az 
optimális megoldásokat akkor 
találjuk meg, he nem lengünk 
ki se jobbra, se balra. Arról 
nem tehetek, hogy vannak 
olyan kérdések, melyek kap-
csán valakik nagyon elhajla-
nak egy irányba és ha szembe-
fordulok velük, akkor azt hi-
szik, szélsőséges vagyok. 

- H a j ó l t u d o m , e g y ^ ^ 
v e s z p r é m i k o n f e r e n c i - w m m 

á n a z t m o n d t a , h o g y a 
f o g a m z á s g á t l á s ö r d ö g -
t ő l v a l ó , a z a b o r t u s z 
p e d i g h a l á l o s b ű n . 

- Valóban, ez egy 
Mindszenty-konferencia 
volt. Az a határozott vé-
leményem, hogy nekünk, pa-
poknak a közösséget érintő kér-
désekben igenis, állást kell fog-
lalnunk, nem vonulhatunk ki a 

világból. Ez az állásfoglalás 
azonban soha nem lehet pártpo-
litikai. így ha én azt mondom, 
hogy az abortuszt nem fogadom 
el, akkor nem a KDNP, vagy a 
Fidesz kedvében akarok járni, 
hanem arról van szó, hogy az 
egyház és a pártok véleménye az 
adott kérdésben ugyanaz. Nem 
értettem egyet Irak megszállásá-
val sem, akkor például a parla-
menti pártok közül egyedül az 
MDF volt ugyanezen az állás-
ponton. 

- A z é r t a k a d t p é l d a rá, 
h o g y a z o r s z á g g y ű l é s i v á l a s z -
t á s o k e l ő t t a p ü s p ö k i k o n f e -
r e n c i a k ö r l e v é l b e n b i z t a t t a a 
h í v e k e t a v o k s o l á s r a , é s b á r 
k o n k r é t a n s o h a n e m h a n g -
z o t t e l , d e é r z é k e l h e t ő v o l t , 
m e l y i k p á r t r a g o n d o l t a k . . . 

- Direkt módon biztosan 
soha nem biztattunk. Olyan el-
veket hangsúlyozhattunk, me-
lyeket vélünk "együtt vall a 
jobboldal, ilyen volt például a 
kettős állampolgárság kérdé-
se. De ismétlem, állásfoglalá-
saink nem Orbán Viktor, vagy 

Dr. M á r f i Gyula: - Ha úgy tetszik, a kereszténység a legrégebbi pár t 

tunk. Mi kétezer éve ugyanazt 
hirdetjük, az elveink nem vál-
toztak, ha úgy tetszik, a keresz-
ténység a legrégibb párt. 

„Eszembe sem jutott, 
hogy mindez a nagy 

nyilvánosság elé kerül" 

éppen Gyurcsány Ferenc mel-
lett szólnak, hanem mert adott 
üggyel kapcsolatban azt tartot-
tuk helyesnek, amit elmond-

- N e m r é g e g y 
1 j o b b o l d a l i a m e r i k a i 

t e o l ó g u s s a l k e v e r e -
d e t t v i t á b a a z i n t e r -
n e t e n . D á v i d B a e r , a 
T e x a s i L u t h e r á n u s 
E g y e t e m t e o l ó g i a - é s 

_ f i l o z ó f i a p r o f e s s z o r a 
s z e r i n t a s o k k é t h a r -

m a d o s t ö r v é n y ö s s z e f é r h e t e t -
l e n a d e m o k r á c i a n y u g a t i é r -
t e l m e z é s é v e l . K ü l ö n ö s e n a z 
e g y h á z ü g y i t ö r v é n y t k r i t i zá l ta . 

- A magyarországi evangé-
likus egyház egyik hírportál-
ján jelent meg az ő nyílt levele, 
amit eljuttattak hozzám, és ar-
ra kértek, ha gondolom, vá-
laszoljak rá. Eszembe sem ju-
tott, hogy mindez a nagy 
nyilvánosság elé kerül, azt 
gondoltam, hogy a professzor 
úr majd elolvassa és visszaír. 
Ehhez képest még maga Gyur-
csány Ferenc is bekapcso-
lódott a vitába, meg még sokan 
mások, Calgary-tól egészen 
Sidney-ig. De hogy a kérdésre 
is válaszoljak: nézze, tökéletes 
rendszer nincs. Minden intéz-
ménybe, így az egyházba, a 

FOTÓ: SZAKONY ATTILA 

pártokba és az államappará-
tusba is beépülnek olyan em-
berek, akik rontják a színvo-
nalat. Hogy ki a felelős ezért? 
Nem tudom megmondani. 
Mindenesetre általánosítani 
nem szabad. És azt állítani 
Amerikából, hogy Magyar-
országon nincs vallásszabad-
ság, enyhén szólva is túlzás. 
Franciaországban 1905-ben 
elismertek 4 egyházat, azóta 
pedig egyet sem. Nem hiszem, 
hogy Európában lenne még 
egy olyan ország, mint a mi-
énk, ahol 32 egyházat elismer-
nek és anyagiakkal is támogat-
nak. 

mailto:horvath.attila@zalaihirlap.hu
mailto:horvathbalogh.attila@zalaihirlap.hu
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Péter-Pálkor jön 
végre az elégtétel 

„...a nagy földbirtok miatt apámat 
kuláklistára tették, különadót is 
kellett fizetnie... 1950. június 23-
án hajnali kettőkor zörgettek az 
ajtón... édesanyám, a nagyanyám 
és a sógornőm az újszülöttel fel-
ülhetett a szekérre...! 953 szep-
temberében szabadultunk..." 

ARANY 
HORVÁTH 
ZSUZSA 

arany.horvath.zsuzsa@zalaihir lap.hu 

Akuláküldözés idején 
tönkrelett magyar 
gazdák emléknapjá-
vá nyilvánította az 

Országgyűlés június 29-ét. 
Varga László KDNP-s politi-
kus indítványa szerint az Or-
szággyűlés elítéli a kommu-
nista diktatúra idején a magyar 
középparasztsággal szemben 
tanúsított kegyetlen üldözte-
tést és megkülönböztetést, s 
javasolja, hogy a kuláküldö-
zés történetéről és körülmé-
nyeiről rendszeresen, méltó 
módon emlékezzenek meg, 
hogy a fiatal nemzedékek 
megismerhessék a középpa-
raszti réteg szenvedését. A 
megemlékezés napja minden 
év június 29-e, Péter-Pál nap-
ja, döntött az elmúlt hétfőn a 
parlament. 

A bevezetésben olvasható 
mondatokat egy, a történteket 
24 évesen átélő zalai visz-

szaemlékezőtől kölcsönöz-
tem. 2003-ban elevenítette fel 
a történteket Erős Krisztina 
történésznek, alá e témából 
írta a szakdolgozatát az 
ELTE-n. A parlamenti döntés 
kapcsán az ifjú levéltárossal és 
Káli Csabával, a Zala Megyei 
Levéltár igazgatóhelyettesé-
vel, a korszak zalai szakér-
tőjével idézzük fel a XX. szá-
zadi ötvenes évek hazai ku-
lálcüldözését. 

„Támaszkodj a szegénypa-
rasztra, harcolj a kulák 
ellen és szövetkezz a 
középparaszttal!" -
utalnak beszélgetőtár-
saim a lenini hármas 
jelszóra, amely mu-
tatja az 1950-es évek 
agrárpolitikájának lé-
nyegét. 

- 1948-ban kerül Magyaror-
szágon napirendre a kulákkér-
dés, az elnevezés az orosz szó-
használatból ered, a gazdagpa-
raszt megjelölésére használták, 
ezt vette át a magyar terminoló-
gia - mondja Káli Csaba. -
Hogy miért viszonyultak eleve 
ellenségesen ehhez a réteghez, 
arra utal a lenini idézet. A gaz-

dagparasztságtól eleve nem 
vártak lojalitást, tisztában vol-
tak vele. hogy a tulajdonát nem 
fogja önként odaadni. Márpe-
dig az kellett a téeszesítéshez, 
hiszen a földosztásban koráb-
ban részt vett szegényparaszt-
ság birtokai szűkösek voltak, s 
termelőeszközzel sem rendel-
keztek. Míg a Szovjetunióban a 
fizikai megsemmisítéstől sem 
riadtak vissza, addig idehaza 
gazdasági likvidálás zajlotl le. 
Elvették a javaikat, birtokaikat, 
kitelepítették őket, az ideoló-
giai hadviselés pedig az ellehe-
tetlenülésüket tűzte célul. Aki-
nek alkalmazottja volt, az csak 
kizsákmányoló lehetett. Ha rej-
tegette a beszolgáltatás alá vett 
élelmiszert, akkor a demokrá-
cia ellensége. Noha a kulák-
birtok nagyságát elvileg 25 
holdban határozták meg, való-
jában abból lett kulák, akinek a 
tulajdonára épp szemet vetet-
tek. Lehetett ipari kulák, ha 
gépei voltak, vagy boltja, mal-
ma, szeszfőzdéje, fűrészüze-

Árkus, Kócspuszta, Kónya: 
örökre megváltoztatta 

az életüket 

me. Mivel ők a falu életére 
nagy befolyással bírtak, politi-
kai hatásfokukat is csökkentet-
te az eltávolításuk. Üldözteté-
sük a magas különadókban, a 
beszolgáltatásban, az ingatlan 
elvételében és végül a kitelepí-
tésben valósult meg. 

- A kitelepítés Zalában mi-
korra tehető? 

Káli Csaba, a Zala Megyei Levéltár 
Erős Krisztina levéltáros-történész 

igazgatóhelyettese több tanulmányban {foglalkozott a korszakkal, 
pedig a kitelepítésről írta egyetemi diplomamunkáját FOTÓ: PEZZETTA 

- Az első nagyobb össze-
hangolt országos akció 1950. 
június 23-án éjszaka zajlott le, 
ekkor a határsávból 193 csalá-
dot vittek el, ami mintegy 700 
főt jelentett, majd 1952-ben 

például csak Nagykani-
zsáról 52 családot inter-
náltak az akkori 203-
ból. Az első hullámban 
elvittek három táborba 
kerültek a Hortobá-
gyon: Árkus, Kócs-
puszta és Kónya - tájé-
koztat Erős Krisztina, 

hozzátéve, nemcsak kulákok-
ról van szó, a volt Jugoszlávia 
határának közelében élők, az 
elmúlt rendszerben karhatalmi 
szerepet játszók, a külföldi 
kapcsolattal rendelkezők is fel-
kerültek a listára. 

- Zalában három járás, a ka-
nizsai, a lenti és a letenyei szen-
vedte meg legjobban az üldöz-

tetést. 1950-ben 1152 főt tartot-
tak számon kulákként, a követ-
kező évben 885-öt. A csökkenés 
a föld elvétele miatt állt elő. 

1953 őszén a táborokat fel-
számolták, köszönhetően a 
Sztálin halála utáni enyhü-
lésnek. 

- Ne becsüljük túl azt az 
enyhülést - figyelmeztet Káli 
Csaba. - Hiszen a téeszesítés 
második hulláma majd 
1958-62 közt megy végbe, a 
tárgyalt korszakban a paraszt-
ságnak még csak 30 százaléka 
működött a tsz-ek égisze alatt. 

-1953-ban sem jöhettek ha-
za mindannyian a kitelepítet-
tek, és keveseknek sikerült 
visszaigényelni a javaikat is -
jelzi Erős Krisztina. 

A rendszerváltás után a kár-
pótlás folyamatában kaptak az 
érintettek anyagi elégtételt, 
nagy részük megpróbált élni 

vele, főleg értékben kaphatták 
vissza tulajdonukat. 

A visszaemlékezésekből ki-
derül, előfordult, hogy valakit 
1944-ben elvittek mint zsidót, a 
holokausztot csodával határos 
módon túlélte, hazajött, boltot 
nyitott, majd 1950-ben újra de-
portálták mint kulákot. 

- A z erkölcsi elégtétel kér-
dése szerintem még nyitott -
teszi hozzá Erős Krisztina. - A 
szakdolgozatomban megszó-
laltatott átélők csodálkoztak, 
de örültek, hogy beszélhetnek 
az egész életüket megváltozta-
tó szakaszról, ám féltek is. 
Máig nem oldódik az aggoda-
lom bennük. 

- Jellemző, hogy a korszakot 
s benne a kulákkérdést csak a 
rendszerváltás után lehetett ku-
tatni, a szakirodalom ennek meg-
felelően még csak bővülőben van 
- zárja szavait Káli Csaba. 

mailto:arany.horvath.zsuzsa@zalaihirlap.hu


Kevesebb volt a borhiba 

Bírál a zsűri: S imon Zoltán, Nógrádi László, Ápri ly-Kovács Kriszta 

Páka (gyf) - Év rő l é v r e 
m e g f i g y e l h e t ő , h o g y a 
g a z d á k m i n d t ö b b p i n c e -
m ű v e l e t e t a l k a l m a z n a k , 
e z á l t a l i g é n y e s e b b , j o b b 
m i n ő s é g ű b o r o k k a l j e l e n -
n e k m e g a m i n ő s í t ő k ö n . 

Mindezt a hét végén meg-
tartott borverseny kapcsán 
mondta Áprily-Kovács Kriszta 

borász, a háromfős bíráló gré-
mium tagja. 

A pákai versenyre összesen 
49 mintát neveztek a hely i gaz-
dák. A zalai sajátosságoknak 
megfelelően Pákán is a fehér 
fajták domináltak, a 34 borból 

6 érdemelt arany minősítést, 
11 ezüstöt, 11 bronzot, illetve 
6 mintát oklevéllel jutalmazott 
a zsűri, melynek Nógrádi 
László volt országgyűlési kép- . 
viselő és Simon Zoltán, a Ker- ; 
ka és Mura Menti Hegyközség 
elnöke volt még a tagja. A vö- < 
rösborok közül kettőnek ítél- i 
tek arany fokozatot, ötnek 
ezüstöt, míg a fennmaradó 
nyolc bronz minősítést kapott. 

- Kevesebb a borhiba, ami 
annak is köszönhető, hogy a 
gazdák a technológia mellett a 
higiéniára is jobban odafigyel-
nek - összegezte a tapasztala-
tokat Áprily-Kovács Kriszta. 

Mesemondó diákok 
Lenti (gyf) - A m a g y a r 
i r o d a l o m e g y i k k i -
e m e l k e d ő a l a k j a , a h á -
r o m s z o r o s K o s s u t h - d í -
j a s I l lyés G y u l a á l t a l 
g y ű j t ö t t m e s é k h a n g -
z o t t a k e l a z o n a v e r -
s e n y e n , m e l y n e k t e g -
n a p d é l u t á n a d o t t o t t -
h o n t a v á r o s i k ö n y v t á r . 

Élményszerű előadás, 
ízes beszéd, jól megválasz-
tott mesék. E szavakkal 
értékelte a mesemondást 
József Lajosné, a zsűri 
elnöke, aki azt is hozzá-
tette: a határ menti város-
ból és annak környékéről, 

valamint a Muravidékről 
jelentkezett gyerekek több-
sége jól használta a leve-
gővételt, a szünetet, a 
mozgást, s időnként az éne-
ket is. 

A lenti városi könyvtár 
évek óta megrendezi a He-
tedhét Ország Mesemondó 
Versenyt, melyet ezúttal 
Illyés születésének évfor-
dulójához igazítottak. A 
benevezett 26 versenyző 
közül 12 kapott jutalmat, 
közülük is kiemelkedően 
jól szerepelt a zalabaksai 
Pácsonyi Péter, a lendvai 
Kosa Doris és a pákai Ki-
rály Gábor. 
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HIRDETÉS - SZOLGÁLTATÁS -
Ztlet HcClCf 

estünk 
GASZTROIVIÁN1A A fér f iemberek is cserélnek 
KOVALCSIK KATALIN 

belpol@fmh.plt.hu 

Páka - A f inom, különle-
ges ételek receptjei világ-
háló nélkül is képesek el-
jutni az egész országba 
(Zalából Fejérbe). így tör-
tént ez a kráter szelet név-
re keresztelt tejfölös, pu-
dingos süteménnyel is. 

Becze lsvtánné Kati kony-
hájába a fián, Istvánon keresz-
tül jutott el a nagyszerű édes-
ség. A fiatalember egyik kollé-
gája szakácsmesterséget ta-
nult, de hogy, hogy nem egy 
faipari cégnél kötött ki, szeren-
csénkre. A következőkből ki-
derül, hogy a férfiak is ráve-
szik magukat a receptcserére, 
bár eddig úgy gondoltuk, csak 
az asszonyok privilégiuma a 
„diktáld le a receptjét" kérés. 
Ne szaporítsuk a szót, jöjjön a 
szakácsmester receptje, 
amely, tanúsíthatom, igen jó 
süteményt eredményez. 

Szükség van hozzá két vaní-
liás pudingra, hat kanál cukor-
ra, egy vaníliás cukor-
ra, amit 9 deciliter tej-
ben megfőzünk és félre 
tesszük, hogy kihűljön. 
A tésztához vegyünk 
öt tojás sárgáját, 25 de-
ka cukrot, egy deci tej-
fölt, egy deci olajat, két 
evőkanál kakaót, amit 
együtt alaposan keverjünk ki. 
Adjunk hozzá egy sütőport, az 
öt tojás keményre vert habját 
és 25 dekányi lisztet. 

Az összedolgozás után ki 
vajazott, lisztezett, magas tep-
sibe öntsük és a hideg pudingot 
kanalazzuk rá, majd a tésztát 

A kráterszelet gyorsan elfogyott Kati, Becze Istvánné tálcájáról 

süssük meg. Amíg a tészta sül, 
keverjünk ki fél liter tejfölt 
négy evőkanál cukorral és egy 

A szelet masszív süt inek 
látszik, de könnyű, és hűtve 

igen f i nom csemege 

csomag vaníliás cukorral. Ha 
kész a tészta, vegyük ki a sütő-
ből és még azon melegében 
öntsük rá a tetejére a tejfölös 
keveréket. Hagyjak a tepsiben 
kihűlni a süteményt, majd csak 
hidegen álljunk neki a szelete-
lésnek, és a szeleteket is tart-

suk hideg helyen. Látszólag 
munkás sütemény, de aki egy-
szer kipróbálja, máskor is ne-

kilát majd a kráter sü-
tésének. Összetevői 
ellenére könnyű - tej-
föl, puding - a tésztá-
ja, és nem ördöngös az 
elkészítése. A kakaó 
barnája keveredik a 
tejföl fehérjével, így a 
szeletek — .ahogy a fo-

tón is látni - mutatósak. Akár 
ünnepi, vasárnapi édesség is 
lehet a kráterből, de hétköznap 
is boldogan fogadja a család. 

további képek, információk 

f m h ^ 

mailto:belpol@fmh.plt.hu


Egészségnap 
iskolásoknak 

Páka (gyf) - Egészség-
ügyi mérések és szűrő-
vizsgálatok, étkezési ta-
nácsadások és előadá-
sok, valamint bemutatók 
is szerepeltek azon a ren-
dezvényen, melyet az 
Öveges József Közép-
Zalai Altalános Iskola 
rendezett meg a napok-
ban. A program során a 
közelgő nyárra való te-
kintettel a bőr védelme is 
fókuszba került, többek 
közt a helyes napozási 
szokásokról kaptak tájé-
koztatót a résztvevők. 
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Nyertes vízrendezési pályázat Pákán 
tani, a kötelező feladatot ellátó 
intézmények felújítására, kérel-
münket ezúttal az ifjúsági sport-
ház felújítására nyújtottuk be. 

- Mire pályáztak? 
- Sikeres pályázat esetén az 

1977-ben - társadalmi összefo-
gással épült - sportlétesítmény 
külső hőszigetelése, nyílászáró 
cseréje, vizesblokk felújítása 
valósulna meg, ami igencsak 
időszerű feladat. 

- Milyen munkák fejeződ-
tek be a faluban? 

- Az önkormányzat az 
elmúlt időszakban az Átkö-
tő utca, - a település egyet-
len olyan utcája volt, mely 
nem volt portalanítva - mart 
aszfalttal történő felújítá-
sát, illetve az utca árkolási 
munkáit végezte el (ké-
pünkön). 

dj 

Lukács Tibor, Páka polgár-
mestere arról tájékoztatta la-
punkat, hogy még 2011. no-
vemberében, az Új Széchenyi 
Terv Nyugat-dunántúli Opera-
tív Program támogatás kere-
tében a falu belterületi víz-
rendezésre benyújtott pályá-
zatát támogatásra érdemesnek 
ítélték és közel 50 millió fo-
rintos támogatást állapítottak 
meg, melyhez az önkormány-
zatnak 10 % saját forrást kell 
biztosítani. 

- A beruházás közbeszer-
zés köteles, így várhatóan csak 

ősszel indulhat el a kivitelezés 
- folytatta a polgármester. - A 
támogatásból Pákán és a Dö-
meföldi utcában felújításra ke-
rülnek a vízelvezetés szem-
pontjából kritikus helyen lévő 
vízelvezető árkok, átereszek és 
rendszerek. 20 éves vízelve-
zetési problémánk végére te-
hetünk így pontot. 

- Milyen további támoga-
tási lehetőségek állnak önök 
előtt? 

- Áprilisában nyílt lehető-
ségünk ismét a Belügyminisz-
tériumhoz pályázatot benyúj-

Készek hozzájárulni a költségekhez 
Vissza-visszatérő gondo t okoz az Ortaháza és Páka között i útra zúdu ló sártenger 

A sáros áradat komoly gondokat okoz a közlekedésben 

Ortaháza (gyf) - Visszaté-
rő gondot okoz a közle-
kedőknek az Ortaháza 
és Páka közötti szakasz, 
melyet kiadósabb esőzé-
sek után rendszeresen 
sárlavina önt el. Az út 
melletti domboldalról le-
zúduló sáros áradat leg-
utóbb múlt csütörtökön 
borította el a burkolatot. 

Az érintett szakaszon több 
centiméter vastagon állt a sár, 
míg a vízelvezető árkokat telje-
sen beborította az iszap. Idén 
már nem először történt így, a 
korábbi sárlavina hordalékát to-
lólap segítségével próbálták el-
tüntetni, míg az árkot éppen az 
újabb sárlavina előtti napon 
kezdték el iszapolni. Az azóta 
kialakult újabb csúszásveszély-
re közlekedési táblák figyel-
meztetnek, de az érintett szaka-
szon 40 kilométer/órás sebes-
ségkorlátozást is be kellett ve-

zetni. Néhány éve ugyanis 
hasonló ok miatt egy szerencsés 
kimenetelű baleset történt. 

- Lassan állandó jelleget ölt 
ez a probléma, ezért felvettük a 
kapcsolatot a közútkezelő 
szakembereivel - mondta az 
egyik érintett község polgár-

mestere, Vajmi Ferenc la-
punknak. - Azt kértük, keres-
sünk közösen megoldást a ki-
alakult helyzetre, azt ugyanis 
nem tartjuk elfogadhatónak, 
hogy egy nagyobb esőzés után 
árkolással és az út tisztításával 
orvosolják a problémát. 

Vajmi Ferenc hozzátette, 
véleménye szerint több át-
ereszre van szükség, hogy a le-
zúduló vízmennyiség át tudjon 
jutni az út túloldalára. A pol-
gármester szerint a közútkeze-
lő is hasonló módon oldaná 
meg a problémát. A z ortaházi 
önkormányzat azt kérte a Ma-
gyar Közút Nonprofit Kft.-tői, 
mérjék fel a műszaki paramé-
tereket, illetve a beruházás 
költségvonzatát, majd újra tár- | 
gyaljanak a megoldási lehető- * 
ségekről. A település ugyanis • 
arra is hajlandó lenne, hogy a | 
felmerülő költségek fedezeté- c 

hez hozzájáruljon. 

A múlt csütörtöki esőzés L 

hasonló problémát okozott 
Barlahida környékén is, itt 
szintén az út menti magaslatról 
lezúduló sáros víz öntötte el a 
burkolatot. Utóbbi helyen 
azonban jóval rövidebb szaka-
szon, s kisebb mennyiségben 
történt sárfelhordás. 



A parlamenti 
válogatott 
diadalmaskodott 

Páka (gyf) - A p a r l a m e n t i 
f u t b a l l v á l o g a t o t t v o l t a 
v e n d é g e a z a l a i k ö z s é g 
h a g y o m á n y o s P é t e r , P á l 
n a p i b ú c s ú j á n a k . A v a s á r -
n a p d é l u t á n l e j á t s z o t t 
m é r k ő z é s e n a k é p v i s e l ő k 
h á r o m g ó l l a l g y ő z t é k l e a 
h a z a i ö r e g f i ú k c s a p a t á t . 

A mérkőzést a község ön-
kormányzata meghívására, a 
búcsúi program részeként ren-
dezték meg. A parlamenti vá-
logatott szövetségi kapitánya 
Magyar Zoltán volt, a hőség 
miatt az eredeti kétszer 45 he-
lyett kétszer 30 perc játékide-
jűre csökkentett mérkőzésen 
több zalai képviselő - Man-
ninger Jenő és Gyutai Csaba, 
valamint a zalai listán mandá-
tumot szerzett Kövér László 
házelnök is - pályára lépett, 
utóbbi a balbekk szerepében 
játszott. 

A kezdőrúgást a pákai Be-
dők Ferenc végezte. A z első 
félidő kiegyensúlyozott játé-
kot hozott, ám a parlamenti vá-
logatott már ebben a játékrész-
ben megszerezte a vezetést, 
Manninger Jenő, a Zala me-
gyei közgyűlés elnöke bünte-
tőből érte el az első találatot, a 
labda a kapufáról vágódott 
védhetetlenül a hálóba. A má-
sodik félidőben már egyértel-
műen érezhető volt a vendégek 
fölénye, a hazaiak hálója még 
három alkalommal megrez-
dült, ám Drávecz Gyula játék-
vezető a negyedik találatot les 
miatt érvénytelenítette, így 
Manninger Jenő mellett a 
Veszprém megyei alelnök, 
Kovács József, valamint Túri 
Attila iratkozhatott még fel a 
góllövők listájára. 
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„Elaltatni nem hagyom őket" 
Az önkormányzat és egy állatmenhely is segít Horváthék kutyáin 

Páka (gyf) - Daganatos 
betegségben szenvedő fia 
után most már kutyái 
sorsáért is aggódhat 
Horváth Lászlóné. A csa-
lád egy hónapja kény-
telen volt kiköltözni bér-
lakásából, és új ottho-
nukba az állatokat n e m 
vihették magukkal. 

A daganatos betegségben 
szenvedő 16 esztendős pákai 
Mentes Péter kálváriáját má-
jusban mutattuk be olvasóink-
nak. Mint írtuk: a gyógykeze-
lés költségei . nehéz anyagi 
helyzetbe hozták a családot, 
többek közt a lakbért sem tud-
ták fizetni, így költözniük kel-
lett. Megoldást az önkormány-
zat által felajánlott lakás jelen-
tett számukra, ám állataikat 
oda nem vihették magukkal. 
Az édesanya, Horxáth László-
né a héten újra telefonon keres-
te szerkesztőségünket, ezúttal 
is segítséget kért. 

- Csütörtök reggel ____ 
nyolc órakor le kell ad-
nunk a dömeföldi ház 
kulcsait - mondta el-
csukló hangon. - Ott 
van a három kutyánk, 
nem tudom, mi lesz így 
velük. A tulajdonosok 
nevében intézkedő fér-
fi brutális hangon közölte ve-
lünk, nem tűri, hogy továbbra 
is ott maradjanak, én viszont 
elaltatni nem hagyom őket. 

Kérdésünkre az asszony el-
mondta: a dömeföldei házból 

Horváth Lászlóné két kutyájával. Akár az egész falut végigjárja 

már egy hónapja kiköltöztek, 
ám az ott termelt zöldséget 
nem kellett beérés előtt kiszed-
ni a földből, s maradhatott a 
három kutya is, melyeket na-
ponta látogattak és etettek. A 
helyzet azért változott, mert 
vevő akadt a házra, így az álla-
tokat is el kellene vinni. 

A polgármester által javasolt 
kompromisszumokkal még 

nyertek egy kis időt 

Csütörtökre az álláspontok 
némileg közelednek egymás-
hoz, Lukács Tibor polgármes-
ter közbenjárásának is köszön-
hetően. A község önkormány-
zati vezetője kompromisszu-

mokatjavasol a feleknek. Arra 
kéri a tulajdonost, az adásvétel 
megkötéséig engedje meg, 
hogy továbbra is ott maradja-
nak az állatok, így nyernek egy 
kis időt. A három kutya közül a 
szukát az egyik fcalai állatmen-
hely ugyanis befogadná, a fé-
regtelenítéssel és ivartalaní-

tással járó költségeket 
az önkormányzat át-
vállalja. A két kan ku-
tyának viszont rövid 
időn belül új gazdát 
kell találniuk, külön-
ben csak az elaltatás 

marad a lehetséges 
megoldás. 

Horváth Lászlóné nehéz 
szívvel ugyan, de elfogadja a 
kompromisszumot. Azt mond-
ja, ha kell, az egész falut végig-
járja, talán akad valaki, aki be-
fogadja az állatokat. 

<?/J. ZoiZ, juii^C. 
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Lengyelországban a pákaiak delegációja 
pon a lengyel csoport kezdte a 
bemutatkozást, az ő prezen-
tációjuk megtekintése volt a 
délelőtt folyamán, délután a 
csodás Zakopanét fedeztük fel. 
Rendre következtek a külön-
böző országok bemutatói egy-
egy napon, közben pedig lehe-
tőség nyílt Krakkó, Wieliczka 
- ahol a sóbányát néztük meg -, 
Auswitz - Birkenau, az egykori 
koncentrációs tábor, a Tátra 
Nemzeti Park és egy múzeum 
megtekintésére Kuzniceban. A 
mi bemutatónk a negyedik 
napon volt, csoportunk meg-

próbálta a magyarországi idő-
sek helyzetét bemutatni egy 
általunk készített kisfilm, a 
településünk gyakorlata az idő-
sek gondozásával kapcsolat-
ban a témát körüljárva. Érin-
tettük például azokat az in-
gyenes egészségügyi szűrésle-
hetőségeket, amelyeket bizto-
sítunk, az ebédkiszállítás gya-
korlatát és a főbb - egyedül 
élő, nehezebb sorsú idős la-
kosság körében végzett - csa-
ládgondozási feladatainkat -
zárta gondolatait Lukács Tibor. 

dj 

Öt ország (Lengyelország, 
Magyarország, Franciaor-
szág, Litvánia, Németország) 
részvételével zajlott az a pro-
jekt, amelyen a pákai dele-
gáció is részt vett a közel-
múltban, tudtuk meg Lukács 
Tibortól, Páka polgármesteré-
től, aki maga is részt vett az 
utazáson. 

- 15 és 25 év közti fiatalok 
utaztak Lengyelországba, Za-
kopánéba. Az utazás a „A te-
vékeny időskor és a nemze-
dékek közötti szolidaritás eu-
rópai éve" elnevezésű prog-

ram része keretében zajlott és 
ez a hivatalos megfogalmazás 
nem mást takar, mint azt az 
igyekezetet, hogyan is segít-
hetünk az idősödő emberek 
életkörülményein. 

- Milyen elemekből állt az 
utazás? 

- Minden ország fiataljai 
készítettek 1 - 1 projektet, 
melyben bemutatták a saját 
országukban élő idősek hely-
zetét. Az első nap elsősorban a 
résztvevők ismerkedését, játé-
kokat, a program megbeszélé-
sét jelentette. A második na-

MouU ottLe. acfí*^1*-
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Elszakított 
kábel miatt 

Páka (gyf) - M i n t e g y k é t -
e z e r l a k á s b a n o k o z o t t t e l -
j e s s z o l g á l t a t á s k i e s é s t a z 
a m ű s z a k i b a l e s e t , a m e l y 
s z e r d á n t ö r t é n t a P á k a é s 
C s ö m ö d é r k ö z ö t t i t e r ü l e -
t e n . A k o r a d é l u t á n i ó r á k -
b a n e g y k á b e l s z o l g á l t a t ó 
v e z e t é k é t s z a k í t o t t a e l e g y 
m u n k a g é p . 

Az üzemzavart valószínű-
leg figyelmetlenség okozta. 
Mint azt a szolgáltató cég, a 
lenti Keletronic 2000 Bt. tulaj-
donos-ügyvezetője, Kele Gyu-
la, érdeklődésünkre elmondta: 
a történtek miatt a Novától 
Tornyiszentmiklósig terjedő 
térségben hálózatukon az in-
ternet és a kábeltelevíziós 
szolgáltatás, valamint az IP-te-
lefonálási lehetőség szünetelt. 
A helyreállítási munkálatokat 
haladéktalanul megkezdték, 
az üzemzavar elhárítása 8-10 
órát vesz igénybe, azaz csak 
lapzártánk után fejeződik, fe-
jeződött be. 



ZALAEGERSZEG ÉS KÖRNYÉKE 

Fontos cél a nyelvtanulás 
U N I K U M Cuverville környékén senkinek sincs magyar „partnere" 

Páka (gyf) - A két évvel 
ezelőtt aláírt szándéknyi-
latkozat megerősítése-
ként hivatalos testvértele-
pülési megállapodást kö-
tött egymással a francia-
országi Cuverville és Páka 
önkormányzata. Az ünne-
pi eseménynek a francia 
település adott otthont. 

Erről Páka polgármestere, 
Lukács Tibor számolt be, azt 
követően, hogy a 38 fős ma-
gyar küldöttség vezetőjeként 
hazatért Franciaországból. El-
mondta: a hétnapos utazást -
amelynek során Párizsba is el-
látogattak - a pákai Magyar-
Német Baráti Kör szervezte, 
ugyanis a francia településsel 
közvetve, a németországi We-
sendorf révén kerültek kapcso-
latba. 

- Páka és a németországi 
Wesendorf már korábban 
megkötötte testvértelepülési 
megállapodását egymással, s 
hasonló viszony alakult ki We-
sendorf és Cuverville között is 
- részletezte Lukács Tibor. -
Ennek köszönhetően Cuver-
ville-ből már korábban is töb-
ben látogattak Pákára, így ré-
szükről merült fel a hivatalos 
kapcsolatfelvétel, amit 2010-
ben követett az együttműködé-
si szándéknyilatkozat aláírása. 

Cuverville polgármestere, Hardel Ernest aláírja a nyilatkozatot. Jobbra Lukács Tibor, Páka első embere 

Nemzetközi ifjúsági találko-
zók már 2001 óta zajlanak, 
ezen mind Cuverville, mind 
Páka rendszeresen részt vesz, 
most viszont kifejezetten azzal 
a céllal látogattunk a francia 
településre, hogy hivatalos 
partnerkapcsolati megállapo-
dást kössünk egymással. 

Lukács hozzátette: Cuver-

ville Franciaország norman-
diai részén található, Calvados 
megyében. A mintegy kétezer 
fős község a saját régiójában 
az első olyan település, amely 
magyarországi testvérkapcso-
latot épített ki. 

- A kapcsolatfelvétel célja 
az érintett országok történel-
mének, földrajzának megis-

merése - folytatta Lukács Ti-
bor. - De a kultúra, a sport és a 
gasztronómia terén is szeret-
nénk folytatni az együttműkö-
dést, s célunk a fiatalok nyelv-
tanulásának elősegítése is. 

további képek, információk 

z a l a i h í r l a p i 



Pákai orvos, 
szentgróti 
asszisztens 

Zalaegerszeg (ahzs) 
- Lezáru l t a szava-
zás, a m e l y n e k k e r e -
t é b e n o l v a s ó i n k 
i s m é t m e g v á l a s z t -
h a t t á k a h ó n a p 
orvosá t és á p o l ó -
ját , assz isztensét . 

Kedden megszületett 
augusztusi eredmény az 
egészségügyi dolgozók 
erkölcsi megbecsülését 
célzó akciónk hatodik 
fordulójában. A voksok 
összesítése után kiderült, 
a hónap orvosa címet ez 
alkalommal dr. Bakos 
Katalin pákai háziorvos 
érdemelte ki; a hónap 
asszisztense pedig Rúzsa 
Dóra, a zalaszentgróti 
egészségügyi központ 
dolgozója lett. A győzte-
seket jövő szombati szá-

Emberséggel 
az egészségért! 

munk Hétvége mellékle-
tében bemutatjuk. A Za-
lai Hírlap akciója az 
Egészségügyi Szakdol-
gozói Kamara zalai terü-
leti szervezetének érdek-
lődését is felkeltette. 
Tóthné Födő Gyöngyi te-
rületi elnöktől értesül-
tünk, a győztes ápolók-
nak, asszisztenseknek a 
kamara is gratulál, s kis 
emléklappal fejezi ki el-
ismerését, s köszönetét. 

Z D . f o l l - o e . o ) . 

H É T V É G E Dr. Bakos Katalin, 
Páka háziorvosa nyerte el a hó-
nap orvosa címet 11. oldal 

Ő még beszélget 
Dr. Bakos Katalin rendelőjében egy gye-
reket sem kell lefogni, inkább fél órát „ud-
varol" a nyűgös kicsinek... 11. oldal 

. teli - oO -o l. 
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Nem a monitort, 
az arcot figyeli 

Kerek harminc éve dolgozik az 
egészségügyben dr. Bakos Kata-
lin, akinek munkáját a betegek 
most a hónap orvosa címmel is-
merték el. Több mint két évti-
zede Páka háziorvosa, s ma 
már megvan a saját helyük 
a falu templomában. Úgy érzi, 
ez a befogadás egyik igazi jele. 

M A G Y A R 
HAJNALKA 

magyar.hajnalka@zalaihir lap.hu 

Pusztaszentlászlón ne-
velkedett. korábban 
nem volt orvos a csa-
ládban. 

- A 600 lelkes településről 
azonban négy neves orvos is ki-
került. ez adott indíttatást szá-
momra a pályaválasztáshoz. 
Köztük volt dr. Szilvás Rudolf 
is, ő lett a példaképem. 

A zalaegerszegi Deák elvég-
zése után jelentkezett a pécsi 
orvostudományi egyetemre. 
Másodikra be is jutott. 

- A felvételin ismerkedtem 
meg a férjemmel. Kukor Gyu-
lával, aki ma a Zala Megyei 
Kórház neurológiájának főor-
vosa. Harmadévben összehá-
zasodtunk, s ötödéven megszü-
letett a lányunk. Eszter. 

Nem lehetett könnyű élet-
helyzet, bár Katalin azt 
mondja, még vizsgát sem ha-
gyott ki, nemhogy évet ha-
lasztott volna. Albérletben él-
tek, s amikor neki közelgett 
vizsgája, a férje vállalta a 
pelenkázást, sétáitatást amíg ő 
tanult, aztán meg fordítva. 
Nagyon összecsiszolódtak, 

azóta is kölcsönös támaszai 
egymásnak. 

- Enélkül nem is boldogulna 
két orvos egy családban. Ná-
lunk megszokott dolog, hogy 
ha megszólal a telefon, az em-
ber feláll a teríteti asztal mellől. 
A férjem szakmabeli, ő tudja 
hogy megy ez, de a kislányom-
nak is bele kellett törődnie, 
hogy az anyukája nem mindig 
tud ott lenni az anyák napi ün-
nepségen, vagy elhívják a far-
sangról. Megesett, hogy jött ve-
lem a beteghez, mert az apukája 
is ügyeletes volt. Hatalmas se-
gítség és lelki támasz volt szá-
momra. hogy ők ezt így 
elfogadták, nem kellett 
bűntudattal küzdenem. 

15 éven át volt állandó 
készenlétes, amíg 2005-
ben meg nem nyílt Len-
tiben a központi ügye-
let. Ez éjjel-nappali 
szolgálatot jelentett. 

- Volt. hogy éjjel 
háromszor keltettek 
beteghez, ám reggel 
ugyanúgy megkezd-
lem a rendelést. 

De kezdjük az elején. A pá-
lyája a Zala Megyei Kórház 
l-es belgyógyászatán indult, 
dr. Patakfalvi Albert profesz-
szor keze alatt, akire a mai 
napig tisztelettel gondol. Sze-
rette a kórházi munkát, ám ne-
héz volt összeegyeztetni férjé-

vel az ügyeleteket, ezért 1989-
ben Pákán vállalt körzetet. 

- Dr. Gergye Ferencet vál-
tottam, akkoriban még nem 
volt túlkínálat praxisokból, 
presztízst jelentett háziorvos-
nak lenni. Adtam magamnak 
hat évet, gondoltam, majd 
meglátjuk... 23 lett belőle. Pa-
tetikusan hangzik, de én szere-
tem. amit csinálok. Imádom a 
gyerekeket, a falusi öregeket, 
az őszinteségüket, a tiszta ész-
járásukat. Magam is falun nőt-
tem fel. ismerős számomra a 
vidéki élet. 

A z 1600 fős vegyes körzet 
Páka mellett magába foglalja 
Kányavár. Pördefölde és Orta-
háza betegeit, s ő látja el a csö-
mödéri szociális otthon lakóit 
is. Két asszisztensnőt alkal-
maz teljes munkaidőben, akik 
leveszik válláról az adminiszt-
ráció terhét, így ő teljes figyel-
mét a gyógyításra fordíthatja. 
Elégedett velük, ahogy két ko-
rábbi asszisztenséről is nagy 
szeretettel beszél. Takarítónőt 
szintén alkalmaz, akinek mun-
káját ragyogó tisztaság dicséri 
az amúgy is feltűnően esztéti-
kus, tágas és modern rendelő-
komplexumban. Külön szoba 

Emberséggel 
az egészségért! 

Dr. Bakos Katalin interjú közben is om/os, rögvest ellenőrzi az újságíró vércukrát... FOTÓ: KATONA TIBOR 

Amikor vizsgája közelgett, 
a férje vállalta a pelenkázást, 

sétáitatást, amíg ő tanult 

áll rendelkezésre, ahol lepi-
henhetnek a rosszulléttel küz-
dő betegek, laborral, defibril-
látorral, fizioterápiás keze-
lőegységgel ugyancsak ren-
delkeznek, a mosdók (a 
mozgássérülteknek külön) pe-
dig szállodai színvonalúak. 

- Patakfalvi professzor an-
nak idején a vizitet minden 
reggel a betegek mosdójában 
kezdte... Azt vallotta, ott is 
rendnek kell lennie, a betegnek 
megjárnak, a méltó feltételek. 
Én is így gondolom. 

Mindez annak a gyümölcse, 
hogy háziorvosi vállalkozása 

bevételét rendre a rende-
lőbe forgatta vissza. Ki-
pillantunk a rendelő tü-
körtiszta ablakán. s 
látjuk, férje önkormány-

zati ülésre igyekszik. 
Harmadik ciklus óta 
képviselő. 

Cukorbaj, magas 
vérnyomás, mozgás-
szervi nyavalyák, szív-
és érrendszeri betegsé-
gek, elhízás, alkohol -
sorolja a körzetben élők 

klasszikus kórképeit. 
- Nem tesz jót az emberek-

nek a mai világ, a létbizonyta-
lanság. Al ig mernek elmenni 
táppénzre, nem kockáztatják a 
munkahelyüket. Ötven feletti 
asszonyok járnak innen mű-
szakba az egerszegi Flexbe, s 

most még a lenti Car-Inside is 
bezár, pedig nagyon sok pákai-
nak adott munkát. Elszomorít, 
hogy annyi jól képzett, diplo-
más fiatal elment a faluból kül-
földre. Amióta itt vagyok, két-
százzal csökkent a lakosság-
szám. Azért nehezen hiszem 
el, hogy nem törik meg a lelke 
annak, aki mérnöki diplomá-
val mosogat Angliában... A z 
én világomban nem lehetne 
ekkora hatalma a pénznek. 

A z asztalán nincs számító-
gép, ő még a betegek szemébe 
néz, és beszélget velük. Nem 
vágyik el, szeret a páciensei 
között élni. Ahhoz, hogy na-
ponta nyugodt szívvel léphes-
sen ki az utcára, úgy kell a dol-
gát végeznie, hogy biztos le-
gyen benne, minden tőle telhe-
tőt megtett. Persze nem lehet 
mindenkit meggyógyítani, az 
orvostudomány sem képes 
csodákra. Egy-egy régi beteg 
elveszítése nagy megráz-
kódtatás, mint mondja, kicsit 
velük hal az ember. A gye-
rekek azonban mindig feltöltik 
érzelmi energiáit. Fiókjában 

matricák lapulnak, karácsony 
táján nem távozik tőle kis pá-
ciens szaloncukor, húsvétkor 
csokitojás nélkül. Nála egy 
gyereket sem kell lefogni a 
vizsgálathoz, inkább fél órát 
„udvarol" a nyűgös kicsinek. 
A falon mindenütt bájos állat-
fotók, szeme ügyében pedig 
fénykép unokájáról, az egy-
éves Márkról. 

Úgy érzi, a hónap orvosa 
címmel lett igazán kerek az 
egészségügyben eltöltött 30 év. 

- A kiskutyánkat etettem 
reggel az udvaron, amikor a 
szomszéd elkerekezett a ház 
előtt, s bekiabált: „gratulálok, 
benne vagy az újságban..." El 
sem tudtam képzelni, miről be-

. szél. Éppen itthon volt a lá-
nyom is, látom, kezében a Za-
la, s mondja: „anya, olyan 
büszke vagyok rád..." Aztán 
jöttek az sms-ek, telefonok... 
Nem vágytam soha ilyesmire, 
a háttérben, csendben szeretek 
dolgozni. Mégis nagyon jól-
esik. Olyan ez. mint a színház-
ban a taps. A z a közönségtől 
jön, ez meg a betegeimtől. 

mailto:magyar.hajnalka@zalaihirlap.hu
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Felújítják 
az óvodát 
Csömödér (gyf) - Közel ötmil-
lió forintos pályázati támoga-
tást nyert a pákai önkormány-
zat az Öveges általános iskola 
csömödéri tagóvodájának kül-
ső felújítására. A beruházás 
során homlokzati szigetelést 
végeznek, illetve kicserélik a 
nyílászárókat is. A munkála-
tokhoz szükséges 1,2 millió 
forintos önerőt a csömödéri 
körjegyzőség öt települése 
biztosítja, a tulajdonrészüknek 
megfelelő arányban. 

Szoros német kapcsolat 
Páka (gyf) - A közel-
múltban tovább erősí-
tette németországi kap-
csolatait a település. 

A zalai falu 24 fős delegá-
ciója vett részt wiesbadeni 
nemzetközi találkozón, mely 
az Európai Unió támogatásá-
val jött létre, s az volt a célja, 
hogy a nyugdíjaskorúakat is 
aktívabbá, a társadalom fontos 
tagjaivá tegye. Ezt követően a 
község testvértelepüléséről, 
Wesendorfból érkezett Pákára 
16 német tanuló és három pe-
dagógus, köztük az ottani isko-
la igazgatója. A vendégek egy 
hetet töltöttek Zalában: a helyi 
diákokkal közösen vettek részt 
szabadidős programokon és 
kirándulásokon. A pákai küldöttség néhány tagja Wiesbadenben. Kapcsolatépítők 
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A FEJLESZTÉSEK FOLYAMATOSAK 

Páka: a precízen pályázó 
Jelenleg az 1195 fő állandó lakost számláló Páka a bunkerturiz-

mus honi központja. A település határában a szabadtéri erődpark-
ban látogathatóak a hidegháborús korszak maradványai: a bunke-
rek; a falu frissen felújított művelődési házában pedig meg lehet 
tekinteni állandó kiállítást, ami a déli határvédelmi rendszer kiépí-
tésének terveiről, építésének körülményeiről és megvalósulásának 
szakaszairól ad teljes képet. 

Lukács Tibor polgármester 
továbbá elmondta: 

- A „Vizek hátán, dombok 
ölén, bunkerek mélyén" elneve-
zésű turizmusfejlesztő akció-
programhoz kapcsolódva, a nap-
jainkra itthon és Európában is 
egyre népszerűbbé váló bunker-
turizmus kiszolgálására megtisz-
títottuk a bunkereket és a futó-
árkokat, információs táblákkal 
láttuk el az erődrendszer ma-
radványait, a művelődési ház-
ban pedig elhelyeztük a Hadtör-
téneti Intézettől és Múzeumtól 
kapott „magyar Maginot" című 
kiállítási anyagot - idézte fel a 
történéseket a község polgár-
mestere, akit a legújabb fejlesz-
tésekről faggattunk. 

- A tárlatot és a bunkereket a 
szezonban nagyon sokan felke-
resték. A már említett Leader-
projekt részeként mintegy 7 
millió forint felhasználásával a 
tárlatnak helyet adó művelődési 
házban sikerült felújítani a több 
mint négy évtizede modernizá-
latlan vizes blokkokat. Itt büfé-
helyiség került kialakításra, elvé-
geztük a falburkolást, dekoratív 
álmennyezetet is készítettünk, a 
kiállítási termeket pedig új bur-
kolattal láttuk el. Készíttettünk 
tárolószekrényeket, a kiállítás 

anyagának bővítéseként. Jelen-
leg a színházterem közel kétszáz 
székének kárpitozására kere-
sünk megoldást és akkor a re-
konstrukció, a szigetelés kivéte-
lével teljesnek tekinthető. 

nem volt hajlandó aláírni a hoz-
zájárulást jelentő ívet, és ő még 
az ároktisztításhoz sem adta 
hozzájárulását. Mindazonáltal a 
szakasz újraterveztetése folya-
matban van, a 27 százalékos ön-
erőt megkövetelő pályázat tá-
mogatási szerződését aláírtuk, a 
csúszás érdemben nem befolyá-
solja a végeredményt. 

Az óvodánk szigetelését, 
vizesblokkjainak felújítását, a 
nyílászárócseréket is pályázat-
hoz kötődően sikerült végrehaj-
tani. A sportpályánk sarkára pe-

Megújult a művelődési ház. 
A másik, pillanatnyilag futó 

pályázatunk a belvízelvezetési 
gondokat orvosolja. A nagy eső-
zések alkalmával a környék 
domboldalairól lezúduló csapa-
dékvíz ugyanis tönkretett több 
árkot, hidat, hídgyűrűt. Ezt kivé-
dendő, vágtunk bele a 43 millió 
forintos támogatást jelentő 
programba, ám egyetlen gazda 

dig egy szép kis szabadtéri szín-
padot építettünk, hogy a búcsúi 
és egyéb nagyrendezvények, a 
szórakoztató programok, a mű-
sorok lebonyolítása gördülékeny 
lehessen. A falumegújítási prog-
ram részeként, ugyancsak egy 
pályázat segítségével, a temető 
ravatalozóját szeretnénk a kö-
zeljövőben felújítani. 
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Sokszínű program a Háromszenteki kápolnánál 
A közelmúltban tartotta a 

Háromszenteki kápolnánál 
búcsúval egybekötött prog-
ramját Páka község önkor-
mányzata. Lukács Tibor pol-
gármestertől megtudtuk: egy-
re többen látogatnak ki ilyen-
kor rendezvényükre, melyet a 
festői környezet és gazdag 
programkínálat jellemez. 

- Az ünnepi szentmise után 
főzőverseny, majd kulturális 
bemutató következett és mi 
sem bizonyítja rendezvényünk 
sikerét, mint a 13 csapat ne-
vezése a bográcsos versenyre -
emelte ki Lukács Tibor. 

A Kiss László plébánosból, 
Csondor Edit alpolgármester-

ből, Iványi László, Bázake-
rettye polgármesteréből álló 
zsűri a következő eredményt 
hozta meg az étkek kóstolása 
után: 1. Bázakerettye (marha-
pörkölt krumpliprószával), 2. 
Zsiványtanya (vörösboros mar-
hapörkölt), 3. Csokma íjász 
Hagyományőrző Egyesület 
(marhalábszárból készült bab-
gulyás). A helyi önkormányzat 
és a Creaton Hungary Kft. ál-
tal felajánlott különdíjakat a 
Pákai Magyar-Német Baráti 
Kör csülkös pacalja, illetve a 
lenti Vörösmarty iskola csapa-
tának vargányás sertéspörkölt-
je kapta. 

dj 
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Program: 

09.00 Szentmisét celebrál Németh C s a b a bánokszentgyörgyi újmisés 
áldozó pap, majd megemlékezés a Kitelepítettek Keresztjénél. 

14 .30- 16.00 K u l t u r á l i s m ű s o r a szabadtéri színpadon helyi és környékbeli 
fellépőkkel: 

- Ezer Rózsa Kertje Hastánccsoport 
- Mura Mazsi mazsorettcsoport 
- Kerka néptáncegyüttes 
- Dalraforgók és a helyi általános iskola énekkara 
- Bóka Georgina és Bóka Máté duettet énekel 
- Nyisztor Márton, Szabó Tamás, Paál Adrián énekesek 
- Király Gábor mesemondó 

16.00 - 18.00 P á k a Ö r e g F i ú k és a P a r l a m e n t i Vá loga to t t közötti barátságos 
labdarúgó mérkőzés 

18.00 - 18.30 Miekey Roll : rock and roll showmüsor 

18.30 - 19.10 D ö m ö t ö r Ba l áz s : a Matyi és a Hegedűs egykori hegedűse ismert 
slágerekkel. 

Kézművesek vására 
A gyékénykészí tő mesternél egész n a p ingyenes k é z m ű v e s fog l a lkozá s 



SMS-VÉLEMÉNYVONAL 
06-91-33-10-33 

Kedves Olvasó! Küldje el üzeneteit, hozzászólásait SMS-ben! A rendelkezésre álló helytói 
függően megjelentetjük azokat a véleményeket, amelyek közölhető nyelvezettel íródtak 
személyiségi jogokat nem sértenek a köz figyelmére érdemesek. SMS-eiket a ZV (utána 
szóköz) jelzéssel kezdjék, a számítógép ezek alapján szortírozza a küldeményeket. Az SMS 
küldési díja 99 FL A szolgáltatás minden mobilelőfizetó számára elérhető. 
Ügyfélszolgálat: Stúdió 10 Kft. Tel.: 06-1-220-60-52 

Mindenkit a húsosfazék érdekel 

ZV 

- Csendháborítás! Hajnali 5 
óra 50-kor az E.ON-os füvet 
nyír a betonon. Nyírja a főnöke 
ablaka alatt. így kell ébreszteni 
az aludni akaró embereket? 
(0630-522-6121) 

- Soha nem tudják kiirtani a 
parlagfüvet, mert mindig lesz-
nek olyanok, akik nem foglal-
koznak a területükkel. A telket 
nemcsak megvenni, gondozni 
is kellene, főleg ha a szomszé-
dok már ott laknak. A z önkor-
mányzat, jegyző pedig nem el-
lenőrizte soha. Nálunk 5 telek-
ről van szó, de nem jelentjük 
be, mert nem vagyunk vesze-
kedős fajta és egyszer elvileg a 
szomszédaink lesznek. Pedig 

nekik köszönhetem, hogy ta-
valy az allergiám asztmás ro-
hamot váltott ki. Ez a törvény! 
(0630-549-2621) 

- A pákai hegyhátakon is 
körülnézhetnének az el-
lenőrök! Lehetne csodákat lát-
ni! Például évek óta nem gon-
dozott területek minden meny-
nyiségben! (0630-939-7344) 

- Elképesztő a tudatlanság! 
A parlagfű az egyik leghatáso-
sabb immunrendszer erősítő, 
legalábbis Kínában arra hasz-
nálják! Erzsi (0630-506-8950) 

- A tegnapi Schiffer interjú-
ból megtudtuk, hogy az LMP-t 
is csak az a bizonyos húsosfa-
zék érdekli! (0630-450-5389) 



Emlékhét a névadó 
tiszteletére 
Páka (gyf) - A névadóról 
szóló történetekkel vette kez-
detét tegnap a pákai központtal 
működő Öveges József Kö-
zép-zalai Általános Iskola és 
Óvoda egyhetes programso-
rozata. 

l&cuv. uíjxjwi v . . _ 

talált más A gazda nem 
Páka (ag) - Hat kölyökkutyát 

mentettek meg a lenti rendőrök, 
kedden. A bejelentő Pákáról 

ment petrócipusztai háza felé, 
először egy terepjáró tűnt fel 

neki, majd az út melletti füves 
területen észrevette a hat kisku-

tyát. A rendőrök adatgyűjtés 
után beazonosították az 56 éves 

pákai nőt, aki az állatokat ma-
gukra hagyta, ezért kihallgatták. 

Elmondta, nem talált más meg-
oldást a kölykök elhelyezésére, 
ezért a közeli erdőnél sorsukra 
hagyta őket. Hat rendbeli állat-

kínzásért indult eljárás ellene. A 
kiskutyák menhelyre kerültek 

megoldást 

Zl-I- tott U. is-. e^UAsC, 
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Oveges-hét Pákán 
Egyhetes programsorozat-

tal emlékezett a névadó pro-
fesszorra az Öveges József Kö-
zép-Zalai Általános Iskola és 
Óvoda, tudtuk meg Németh 
Andrásné igazgatónőtől. 

- Az intézményünk életé-
ben hagyományos november 
eleji program a névadó szelle-
miségének megidézése, verse-
nyek, vetélkedők szervezése. 
Újszerű feladat volt számunkra 
a professzornak, mint magán-
embernek a megjelenítése, ta-
nítványaival, ismerőseivel és 
környezetével kialakított kü-
lönleges, egyéni viszonyának 
bemutatása - részletezte az 
igazgatónő. 

- Az előbbieknek megfe-
lelően az osztályok történetek-
kel, anekdotákkal készültek 
Öveges Józsefről, ahol „szemé-
lyesen" is megidézték a pro-
fesszort, és az előadásokban a 
tanítványok, ismerősök, bará-

tok is megjelentek érdekes, 
humoros párbeszédekben -
folytatta a programok ismerte-
tésével Szabó Józsefné. - Hir-
dettünk rajzversenyt is a helyi 
és környező iskolák bevoná-
sával „A játék. Az különös. 
Gömbölyű és gyönyörű, csoda-
szép és csodajó..." címmel. 

- Hogyan használták ki a 
helyi „Öveges-ház" adta lehe-
tőségeket a programokhoz? 

- Az 1. osztályosok elláto-
gattak az Öveges-emlékházba, 
ahol többek közt érdekes kí-
sérleteket is megtekinthet-
tek. A 2-8. osztályos tanulók 
Öveges kísérleteket néztek 
videón, valamint fizikaver-
senyt is tartottunk a 7. és 8. 
osztályos tanulók számára. Itt 
hat csapat mutatott be élve-
zetes, látványos kísérleteket 
(képünkön). 

A programokat végül a zsű-
ri értékelése és jutalom tár-

gyak átadása zárta, majd Né-
meth Andrásné igazgató ösz-
szegezte az Öveges-heti prog-
ram tapasztalatait, sikerét, mely 
szerint ismét méltóak voltak a 

professzor gondolataihoz: „Leg-
nagyobb boldogságom, ha 
másnak tudást és örömet 
nyújthatok..." 

dj 
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A bunkereken túl 
FELÚJÍTÁS H é t m i l l i ó f o r i n t o t k ö l t e n e k a m ű v e l ő d é s i házra 

gyuricza.ferenc@zalaihir lap.hu 

Páka - Közel hétmillió fo-
rintot fordít a helyi műve-
lődési ház felújítására 
a település önkormányza-
ta. A szükséges anyagiak 
egy részét egy Leader-pá-
lyázat révén biztosítja a 
falu, míg a többit önrész-
ként, saját bevételeik ter-
hére teszik hozzá. 
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A lassan fél évszázaddal ez-
előtt, 1968-ban épült pákai 
művelődési házban e napok-
ban a belső burkolási munkák 
zajlanak, a beruházást végző 
szakemberek az épület több 
helyiségében is kicserélik a já-
rólapot, és a csempét. Lukács 
Tibor, Páka polgármestere 
szerint erre szükség is van, hi-
szen például a vizesblokk ele-
mein az elmúlt nagyjából négy 
és fél évtized alatt egyszer sem 
végeztek felújítást. 

- A „Vizek hátán, dombok 
ölén, bunkerek mélyén" elne-
vezésű programunk révén, 
mint a Zala Zöld Szíve Leader 
közösség tagja kaptunk ötmil-
lió forintot a rekonst-
rukcióhoz - árulta el a 
polgármester. - Ennek 
előzménye, hogy a mű-
velődési házban he-
lyeztük el a Hadtörté-
neti Intézet és Múzeum 
által készített kiá' lítási 
anyagot. A tárlatot 
egyre többen látogatják, főleg 
a nyári szezonban tapasztal-
tuk, hogy a turisták nemcsak a 

Készül a nagyterem és az előtér burkolata. A hadtörténeti kiállítás sok érdeklődőt vonz az épületbe 

falu határában található bun-
kereknél álltak meg nézelődni, 
de a kiállítás is érdekelte őket. 

Pákán ma már van annyi 
látnivaló, ami egy 

kiránduláshoz elegendő 

Lukács Tibor hozzátette: a 
közel ' ötmillió forintos be-
ruházás keretében teljesen fel-

újítják a két vizesblokkot, ki-
alakítanak egy büféhelyiséget, 
a kiállítási anyagnak helyet 

adó nagyteremben és 
annak előterében új já-
rólapot raknak le, illet-
ve falburkolatot építe-
nek ki. Emellett tároló-
szekrényeket is készít-
tetnek, hogy a kiállítási 
anyagot tovább tudják 
bővíteni. 

- Örömmel tapasztaljuk, 
hogy az utóbbi időben megnőtt 
az érdeklődés a községünk 

iránt - osztotta meg velünk a 
falu önkormányzati vezetője. 
- A templom, az Öveges-ház, 
a bunkerek és művelődési ház-
ban elhelyezett kiállítási anyag 
együtt már kínál annyi látniva-
lót, hogy valóban érdemes le-
gyen Pákát felkeresni. A jövő 
héten például a sárvári kistér-
ségből érkezik hozzánk egy ki-
ránduló csoport. 

további képek, információk 

zalaihírlap ^ 

GYURICZA FERENC 
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Szent 
János-napi 
borszentelés 
Páka (gyf) - A plébániá-
hoz tartozó települések-
ről 15 gazda vitte el tájbo-
rát arra a hagyományos 
év végi szentelésre, ame-
lyet Szent János-nap 
apropóján tartott Kiss 
László plébános. Mint 
azt Lukács Tibor pákai 
polgármester lapunknak 
elmondta: a helyi terme-
lők mellett csömödéri, 
valamint lispeszentador-
jáni gazdák vettek részt a 
rendezvényen. 

GYÁSZI 

.Sár itt a földön minden mulandó, 
egy jó ember emléke 
halhatatlan és maradandó." 

Mély megrendüléssel 

tudatjuk, hogy a Pákai 

Polgárőr Egyesület 

alapító tagja és elnöke 

CZUPI JENŐ 
életének 76. évében elhunyt. 

Temetése 2012. december 7-én 

14 órakor lesz a dömeföldei 

temetőben. 

Emlékét megőrizzük! 

Pákai Polgárőr Egyesület 

Lépéskényszer 
Nova és Páka önkormányzata összefog 

Péter Judit körjegyző. Lukács Tibor polgármester és Becze 
Ferencné, a pákai hivatal munkatársa. Ot település ügyeit viszik 

Páka (gyf) - Nova csatla-
kozásával az eddigi négy 
helyett már öt település 
tartozik a pákai körjegyző-
séghez. A lakosságszám 
ezzel több, mint 2 3 0 0 főt 
tesz ki, így a törvényi elő-
írásnak is megfelelnek. 

Többek között erről tájékoz-
tatta lapunkat Lukács Tibor 
pákai polgármester, aki azt is 
hozzátette, az új közigazgatási 
előírás szerint nemcsak Nova, 
de a pákai körjegyzőséget ed-
dig alkotó négy önkormányzat 
- a székhely mellett Ortaháza, 
Kányavár és Pördefölde - is lé-

péskényszerbe került. Előbbi 
azért, mert a Becsvölgyével 
közös hivatalt már nem mű-
ködtetheti tovább, az új köz-
igazgatási besorolás során 
ugyanis két külön járásba ke-
rültek, a pákai körjegyzőség 
falvainak összlakossága pedig 
nem érte el a 2000 főt. A z új 
jegyzőség vezetője továbbra is 
Péter Judit lesz, míg Nován -
ahol szintén lesz hivatal - egy 
aljegyző irányítja a munkát. A z 
integráció során nemcsak arra 
törekedtek, hogy a lakosság-
nak minél kevesebbet kelljen 
ügyintézés miatt utaznia, de a 
létszámleépítést is elkerülték. 

. I . I * 
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Szent 
János-napi 
borszentelés 
Páka (gyf) - A plébániá-
hoz tartozó települések-
ről 15 gazda vitte el újbo-
rát arra a hagyományos 
év végi szentelésre, ame-
lyet Szent János-nap 
apropóján tartott Kiss 
László plébános. Mint 
azt Lukács Tibor pákai 
polgármester lapunknak 
elmondta: a helyi terme-
lők mellett csömödéri, 
valamint lispeszentador-
jáni gazdák vettek részt a 
rendezvényen. 

GYÁSZI 

.Bár itt a földön minden mulandó, 
egy jó ember emléke 
halhatatlan és maradandó: 

Mély megrendüléssel 

tudatjuk, hogy a Pákai 

Polgárőr Egyesület 

alapító tagja és elnöke 

CZUPI JENŐ 
életének 76. évében elhunyt. 

Temetése 2012. december 7-én 

M ó r a k o r lesz a dömeföldei 

temetőben. 

Emlékét megőrizzük! 

Pákai Polgárőr Egyesület 

Lépéskényszer 
Nova és Páka önkormányzata összefog 

Péter Judit körjegyző. Lukács Tibor polgármester és Becze 
Ferencné, a pákai hivatal munkatársa. Ot település ügyeit viszik 

Páka (gyf) - Nova csatla-
kozásával az eddigi négy 
helyett már öt település 
tartozik a pákai körjegyző-
séghez. A lakosságszám 
ezzel több, mint 2 3 0 0 főt 
tesz ki, így a törvényi elő-
írásnak is megfelelnek. 

Többek között erről tájékoz-
tatta lapunkat Lukács Tibor 
pákai polgármester, aki azt is 
hozzátette, az új közigazgatási 
előírás szerint nemcsak Nova, 
de a pákai körjegyzőséget ed-
dig alkotó négy önkormányzat 
- a székhely mellett Ortaháza, 
Kányavár és Pördefölde - is lé-

péskényszerbe került. Előbbi 
azért, mert a Becsvölgyével 
közös hivatalt már nem mű-
ködtetheti tovább, az új köz-
igazgatási besorolás során 
ugyanis két külön járásba ke-
rültek, a pákai körjegyzőség 
falvainak összlakossága pedig 
nem érte el a 2000 főt. Az új 
jegyzőség vezetője továbbra is 
Péter Judit lesz, míg Nován -
ahol szintén lesz hivatal - egy 
aljegyző irányítja a munkát. A z 
integráció során nemcsak arra 
törekedtek, hogy a lakosság-
nak minél kevesebbet kelljen 
ügyintézés miatt utaznia, de a 
létszámleépítést is elkerülték. 
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Öt falu 
óvodája 
újult meg 

Csömödér (gyf) 
- M i n t e g y h a t m i l l i ó 
f o r i n t o s p r o g r a m s o -
r á n ú j í t o t t á k f e l a k ö -
z e l m ú l t b a n a f a l u 
ó v o d á j á t . A b e r u h á -
z á s t r é s z b e n p á l y á -
z a t i f o r r á s b ó l f i n a n -
s z í r o z t á k , k ö z e l 4 , 8 
m i l l i ó f o r i n t o t a d o t t 
a m u n k á l a t o k h o z a 
b e l ü g y m i n i s z t é r i u m . 

Becze József polgár-
mester elmondta: miután 
az intézmény a pákai 
központú Öveges József 
Közép-zalai Általános 
Iskola és Óvoda része, a 
finanszírozás a pákai ön-
kormányzaton keresztül 
zajlott. 

- A beruházás során a 
külső nyílászárókat tel-
jesen kicseréltettük, a 
belsőkön pedig a leg-
szükségesebb javításo-
kat végeztettük ej - so-
rolta Becze József. -
Megtörtént a homlokzati 
és lábazati szigetelés, il-
letve egy rámpát is ka-
pott az épület. A felújí-
táshoz szükséges önerőt, 
mintegy 1,2 millió forin-
tot, az öt tulajdonos ön-
kormányzat, Csömödér, 
Kissziget, Zebecke, Her-
nyék és Iklódbördőce 
biztosította. 

— . — u . i — 
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Vizesblokk is épül a ravatalozóhoz 

Lukács T ibor polgármester a t emetőben . Pá lyáznak a fej lesztésért 

Páka (gyf) - A k ö z e l n é g y 
é s f é l é v t i z e d e é p ü l t r a v a -
t a l o z ó f e l ú j í t á s á t , v a l a m i n t 
a s í r k e r t b e v e z e t ő ú t t é r -
k ö v e z é s é t is m e g s z e r e t n é 
o l d a n i a z ö n k o r m á n y z a t 
e g y 1 8 m i l l i ó f o r i n t o s L e a -
d e r - p á l y á z a t k e r e t é b e n . 

A település a falumegújítás 
címen elkülönített alaphoz 
nyújtotta be igényét - mondta 
el Lukács Tibor polgármester, 
hozzátéve: a 44 éve épült rava-
talozó felújítását már koráb-
ban is tervezték, de az eddigi 
pályázati kiírások nem tették 
lehetővé a bővítést, amit vizes-
blokkok kialakítása miatt min-
denképpen bele kellett venni a 
programba. 

- A z újabb kiírás azonban 
lehetőséget biztosít a bővítés-
re, így aztán nemcsak felújít-

tatjuk és átépíttetjük a ravata-
lozót, de a modern kor követel-
ményeinek megfelelően egy 
kis vizesblokk hozzáépítésé-
vel ki is bővíttetjük. A ravata-

lozó elé térburkolat kerül, amit 
a sírkert közepén két- méter 
szélességben építtetünk to-
vább - tette hozzá a község ön-
kormányzati vezetője. 

lolS.oh'l?-



Betonba zárt történelem..." 

A tárlókban a hidegháborús időszakból származó plakátok és 
tárgyak. 

A HM Hadtörténeti Intézet 
és Múzeum 2007-ben kiállítási 
anyagot adományozott Páka 
Önkormányzatának a „Magyar 
Maginot" (Déli határvédelmi 
rendszer) címmel. Az állandó 
kiállítás a zalai község művelő-
dési házában látható. A követ-
kező lépésben az önkormány-
zat pályázati támogatás segít-
ségével felújította a település 
határában lévő bunkerrendszert. 

- Az önkormányzat a tu-
risztikai lehetőségek kihaszná-
lása érdekében tovább gyara-
pította az itt lévő látványos-
ságokra épülő, talán a „bunker-
turizmus" kifejezéssel legin-
kább jellemezhető projektet -
mondta Lukács Tibor polgár-
mester - A művelődési házban 
lévő állandó hadtörténeti kiál-

lítást jó kapcsolatainknak kö-
szönhetően három új tárlóval 
bővítettük nemrég. Ezekbe - a 
hadtörténeti intézet segítségé-
vel - az 1950-es évek katonai 
relikviáit helyeztük el, gyara-
pítva az adott korszakot be-
mutató szakmai, történelmi 
dokumentációt. A látogatók 
így történelmi források, tár-
gyak és a bunkerrendszer meg-
tekintésével tehetnek egyfajta 
időutazást az elmúlt századba. 
Tavasszal - terveink szerint -
Páka ad otthont egy nemzet-
közi konferenciának, amelyen 
magyar, szlovén, olasz és szerb 
előadóknak köszönhetően, „Be-
tonba zárt" történelem cím-
mel tudhatunk meg még töb-
bet az említett korszakról. 

dj 
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ZALAEGERSZEG ÉS KÖRNYÉKE 

Csipkék után kosarak 
TANFOLYAM Nő a kézműves te rmékek iránt az érdek lődés 

Tanulás, tanítás közben a tanfolyamon Dulics Margit kosárfonó irányítása mellett Németh Nóra 
vesszőből készít tároló dobozt. A műveletet Herczeg Fanni és Herczeg Réka is figyelemmel követi 

GYURICZA FERENC 

gyuf lcza.ferenc@zalaihir lap.hu 

Páka - Nyolchetes kosár-
fonó tanfolyam indult a 
pákai művelődési házban. 
Az ötletet a csipke szakkör 
tagjai vetették fel, mond-
ván, nemcsak kézimunká-
val akarnak foglalkozni 

A pákai intézményben Du-
lics Margit kosárfonó vezeté-

; sével kilenc hölgy sajátította el 
í az egyik legősibb népi kismes-
• térség technikáját. Mint mond-
: ják, valamennyien hobbiként 
; kívánnak foglalkozni a kosár-

fonással, bár oktatójuk szerint 
a kézműves termékek keresle-
te egyre nagyobb, így a vesz-

- szővel való foglalatosság az 
- ügyes kezű lányok és asszo-

nyok számára akár jövedelem-
kiegészítést vagy megélhetést 

; is biztosíthat. 
, - A csipke szakkör éves 
i programját mindig a tagok ja-
t vaslatai alapján állítjuk össze 
l - magyarázta Rikli Katalin, a 
i művelődési ház vezetője. -

Tulajdonképpen így vetődött 
fel a kosárfonás ötlete, amit 
mindannyian hasznos elfog-

r laltságnak tartottunk. A felhí-
t vásunkra kilenc fő jelentke-
. zett, így heti rendszerességgel, 
3 összesen nyolc alkalommal 
- tartunk foglalkozásokat. 

A jelentkezők között talál-

ható Németh Nóra is, aki csalá-
di indíttatásból kezdett el ko-
sarat fonni. Mint mondotta, 
nagyapja jól értett ehhez a 
mesterséghez, s ő édesanyjá-
val együtt szintén szerette vol-
na eltanulni, így mindketten 
jelentkeztek. 

- Készítettünk már kosara-

kat, s most egy olyan tároló do-
bozon dolgozunk, amely bár-
hol praktikus lehet egy lakás-
ban - sorolta Németh Nóra. -
Maga a technika nem nehéz, 
mert viszonylag egyszerűen és 
gyorsan lehet a vesszővel dol-
gozni, fizikailag azonban elég-
gé megterheli a kezet. 

< 
-ö i-o 

A foglalkozásokat irányító 
Dulics Margit úgy látja, van 
igény a kézműves termékek 
iránt. Nemcsak Pákán, de 
Szlovéniában és Zalaegersze-
gen is tanít, utóbbi helyen két 
éve még nyolcan vettek részt a 
munkában, idén viszont már ti-
zenkilenc tanítványa van. 

mailto:gyuflcza.ferenc@zalaihirlap.hu
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Legyen elfoglaltság télre is1 
VERSENY A legnépesebb mezőny a felnőtteké volt, az összes nevező felét tették ki 
GYURICZA FERENC 

gyur icza. ferenc@zalaihi r lap.hu 

Páka - Három korcsoport-
ban huszonnégy játékos 
vett részt azon az asztali-
tenisz-versenyen, amit 
a pákai művelődési ház 
és a község sportegyesü-
lete közösen szervezett. 

A hét végén ötödik alka-
lommal megrendezett tornára 
nemcsak helyből neveztek, 
mert távolabbi településekről 
is érkeztek érdeklődők. 

Mint azt Rikli Katalin, a 
művelődési ház vezetője la-
punknak elmondta, a legfőbb 
céljuk az volt, hogy a tél végi 
időszakra is kínáljanak hasz-
nos elfoglaltságot a sport iránt 
érdeklődőknek. Mindez olyan 
jól sikerült, hogy a versenyek 
az egész délutánt kitöltötték. 

- Nagyon örülünk annak, 
hogy a sportág kedvelői közül 
azokat is sikerült megszólíta-

álltak. A z izgalmas és színvo-
nalas összecsapásokat hozó 
mérkőzéssorozat végére aztán 
kiderült, hogy a legjobb telje-
sítményt egy Zalaegerszegről 
érkezett, de pákai gyökerekkel 
rendelkező játékos, Hajas Ró-
bert nyújtotta, így az aranyér-

Zalaegerszegről 
érkezett, de pákai 
gyökerekkel 
rendelkező játékos 
bizonyult legjobbnak 

met ő vehette át, de Hajas Gá-
bor személyében az ifjúsági 
korcsoportnak is megyeszék-
helyi győztese akadt. A gyer-
mek kategóriában viszont ha-
zai győzelem született, itt Né-
meth Krisztián bizonyult a leg-
jobbnak. 

-o 

Az ifjúságiak győztese. Hajas Gábor (b), s második helyezettje, Németh Roland levezető meccsen 

nunk, akik nem helyben lak- déről és még Zalaegerszegről A fentiek okán a gyermek és 
nak-folytatta Rikli Katalin.- is. A legnépesebb mezőny az ifjúsági korú versenyzők 
Érkeztek versenyzők a szom- ezúttal a felnőtteknél alakult már régen befejezték a küzdel-
szédos falvakból, a közeli ki, az összes nevező felét tették meket, amikor a 18 év felettiek 
Gutorföldéről, Szentpéterföl- ki az e korcsoportban indulók, még mindig az asztal mellett 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu
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Zalai patak 
hajtotta kerék 
Vízimalmok a történelmi Zala megyében 

ARANY HORVÁTH ZSUZSA 

arany.horvath.zsuzsa@zalaihirlap.hu 

Zalaegerszeg - A z e m b e r 
e g y s z e r c s a k rá jö t t , h o g y a 
v í z b e n f i z ika i e r ő v a n , in -
n e n m á r csak e g y l é p é s 
vo l t , h o g y a sa já t s z o l g á l a -
t á b a á l l í tsa . E n n e k e g y i k 
f o r m á j a a v í z i m a l o m . V a -
j o n m e n n y i vo l t , v a n e b b ő l 
Z a l á b a n ? Ez a k é r d é s f o g -
l a l k o z t a t j a M o l n á r Lász ló 
z a l a i h e l y t ö r t é n é s z t . 

- Tóth János, a Magyar 
Olajipari Múzeum igazgatója 
felkarolta az elképzelésemet, 
így a múzeum segítségével 
hozzáláttam a történelmi Zala 
megye vízimalmainak fel-
gyűjtéséhez - mondja Molnár 
László helytörténész, akit na-
gyon sokan Páka volt polgár-
mestereként is ismerhetnek. 
Valószínűleg a malmok iránti 
vonzalom is a szülőföld szám-
lájára írható. (Páka határában 
még az 1960-as években is tel-
jes pompájában volt meg-
szemlélhető a nyolcvanas 

te a létezésüket. A mindössze 
20 kilométer hosszú patak 
szinte minden kilométerére ju-
tott egy őrlőmalom. Ma már 
ebből csupán egyetlen egynek 
a maradványai láthatók. 

- Két-három éve újrakezd-
tem a munkát, immár az egész 
történelmi Zala megyére kiter-
jesztve a vízimalmok feltérké-
pezését - folytatta a megszál-
lott kutató, aki ismeri a kifeje-
zetten Zala folyó által járatott 
malmok (legalább) emlékét 
őrzők munkáját is. Kummer 
Gyula, dr. Izsák János, Hajdú 
Imre és Jakosa Árpád nevét 
említi tisztelettel. 

- A középkorból is marad-
tak ránk források malmok léte-
zéséről, de jellemzően az el-
múlt három évszázadban őröl-
tek ezekben rozsot, búzát, za-
bot, majd daráltak kukoricát. 
Később, összefüggésben a víz-
hozamok csökkenésével turbi-
nákat telepítettek, valamint 
szívógázmotort, fagázmotort. 
később nyersolajmotort, a 
negyvenes években robbanó 
gázmotort alkalmaztak. Itt 

M o l n á r lászlló vá r ja segítőkész o lvasóink 1945 körü l i idevonat -
kozó i r a t a i t fo tó i t is. A k é p e r n y ő n a bagodi i n a l t a k é p e lá tható 

években már a tsz konfekció-
üzemeként funkcionáló Czi-
gola malom.) 

Molnár Lászlót már az 
1980-as években foglalkoztat-
ta a témakör, végül az Alsó-
Válicka malmainak feldolgo-
zásával tíz év múlva Kapiller 
Imre ösztönzésére jelentkezett 
is. Ez olvasható a Hidrológiai 
Közlöny egyik 2000-es szá-
mában, valamint a Pannon Tü-
kör című regionális kulturális 
folyóirat 200l-es októberi lap-
számában. Akkor tizenhat, a 
XVI I I . -XIX. században épült 
és működött hajdani malom 
került a kutató látókörébe Or-
taháza. Pusztaszentlászló. Pá-
ka és Oltárc négyszögében ku-
takodva. Ebből is látszik, hogy 
hajdanán milyen gyakori ez a 
gazdasági egység Zalában, hi-
szen akkoriban a folyók, pata-
kok vízhozama is lehetővé tet-

K á d á r P é t e r a m a g y a r -
o r s z á g i m a l m o k r ó l írt 
k ö n y v e t , e n n e k z a l a i 
k é p a n y a g á t m á r M o l -
n á r L á s z l ó r e n d e l k e z é -
s é r e b o c s á t o t t a . A k o -
m á r o m i v i l l a m o s m é r -
n ö k , t a n á r ö s s z e f o g l a l ó 
m ű v e is t ö r t é n e t i s é g é -
b e n m u t a t j a b e a h a z a i 
v í z i e r ő m ű v e k e t . A v í z i -
m a l m o k t ó l a v í z i e r ő -
m ű v e k i g c í m ű 2 0 1 0 -
b e n m e g j e l e n t k ö t e t -
n e k m é l t ó f o l y t a t á s a 
l e s z M o l n á r L á s z l ó é . 
A h o z a d é k a p e d i g a z 
l e h e t , h o g y a m é g m e g -
l é v ő é p ü l e t e k h e l y i v é -
d e t t s é g e t k a p j a n a k . 

kapcsolódik az olajiparhoz az 
én munkám. 1 

- Mi az Ön motivációja? 1 
- Hát a nevem... De gyerek- ] 

ként sokat játszottam a döme- j 
földei tövében. 

A malmokat az uradalmak i 
lassacskán eladták, a többit ál- ) 

A Magyar Olajipari 
Múzeum jóvoltából 
kutatja a történelmi 
Zala vízimalmainak 
történetét 

lamosították. A z utolsó fej-
lesztés '45-ben valósult meg. 
Molnár László most a Drává-
tól Lovasig szeretné a malom-
katasztert felállítani. A tör-
ténelmi Zala területén az 
1750-es évek térképeinek ta-
núsága szerint 462, 1851-ben 
387, 1867-ben 566, míg 1949-
ben. az államosítás pillanatá-
ban 159 malom üzemelt a me-
gyében. 

Alapvetően levéltári iparsta-
tisztikai adatokból, valamint 
/7O/;Í/>./CÍZ.VC/'faluregiszteréből, 
a helytörténeti lexikonból dol-
gozik, jó pár helyei személye-
sen is meglátogat, de nagyon 
szívesen venné olvasóink se-
gítségét is. így amennyiben 
bálkinek van fotó, családi irat a 
birtokában a történelmi Zala 
megye területén valaha is fel-
lelhető vízimalmokról az álla-
mosítás, azaz 1945 körüli idő-
ből, s szívesen kölcsönadná, 
keresse Molnár Lászlót és a 
Magyar Olajipari Múzeumot. 

mailto:arany.horvath.zsuzsa@zalaihirlap.hu
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A program zárultával csoportkép készült a díjazottakról és a szervezőkről. (A felvételről hiányzik dr. Aradi Etelka, dr. Lutár András, Rúzsa Dóra és ft. lakács István) 

2013. MÁRCIUS 8., PÉNTEK 

Olvasóink rájuk siawaifafe 
DÍJÁTADÓ Lezárult lapunk 12 hónapos Emberséggel az egészségért akciója 

(Folytatás az 1. oldalról.) 
S reméltük azt is, az egész-

ségügyieknek szintén erőt és 
hitet ad, ha érzik, mennyien 
megbíznak bennük. A szándék 
megvalósult, bizonyíték erre, 
hogy több mint 21 ezer szava-
zat érkezett szerkesztőségünk-
be az akció 12 hónapja alatt. A 
sorozatot megkoronázó, év or-
vosa és ápolója díjak sorsát 
pedig pontosan 6726 szavazat 
döntötte el. 

Ezt követően dr. Kiss Fe-
renc, a Magyar Orvosi Kamara 
Zala Megyei Területi Szerve-
zetének elnöke szólt. Kiemel-
te, nagy szükség volt a Zalai 
Hírlap kezdeményezésére, hi-
szen a bizalomvesztés hosszú 

évek óta befészkelte magát az 
egészségügy berkeibe. Meg-
kopott e szép fogalom fénye, 
ám az egy éven át tartó akció, s 
a 24 nyertes egészségügyi dol-
gozó bemutatása a lap hasáb-
jain reményt kínál ar-
ra, hogy ú jból erősöd-
jék e nemes érzés. 

Szavai után Vir-
rasztó Zsolt sorban 
szólította az egyes 
hónapok nyerteseit, 
átadva a címmel járó 
emléklapot. Emlé-
keztetőül idézzük fel a névsort. 
Január: dr. Muszil Zoltán, Bo-
dor Ágnes; február: dr. Vass 
Éva, Pesti Gyuláné; március: 
dr. Varga László, Vajda Jó-

zsefné; április: dr. Lutár And-
rás, Márton Tamás; május: dr. 
Magyar László, Koller Csabá-
né; június: dr. Baán Attila, 
Pesti Tiborné; július: dr. Ba-
kos Katalin, Rúzsa Dóra; 

A PLT öt lapjában 100 ezren 
kapcsolódtak be 

szavazataikkal az akcióba 

augusztus: dr. Buzogány Má-
ria, Antalné Tóth Zsuzsanna; 
szeptember: dr. Aradi Etelka, 
Horvátlmé Cseresznyés Lívia; 
október: dr. Czipóth Magdol-

na, Soósné Hoiyáth Edit; no-
vember: dr. Selmeczi Kamill, 
Deák Gyöngyi; december: dr. 
Takács Ist\'án, Bödőcsné Lu-
kács Andrea. 

A főszerkesztő végül kihir-
dette az év orvosa/ápo-
lója szavazás végered-
ményét: olvasóink sza-
vazatai alapján az év or-
vosa címet dr. Czipóth 
Magdolna. Bocfölde há-
ziorvosa nyerte, az év 
ápolója pedig Bödőcsné 
Lukács Andrea, a gel-

lénházi háziorvosi rendelő 
asszisztense lett. A két győztes 
wellness szállodai hosszú hét-
végét kapott ajándékba. 

A díjátadót követően 

Gyó'rffy Ish'án, a PLT-ügy ve-
zetés szerkesztőségi tanács-
adója szólt. Gratulált a nyer-
teseknek, s elmondta, a lap-
csoportunkhoz tartozó öt új-
ságban összesen 100 ezren 
kapcsolódtak be szavazataik-
kal az akcióba, s a négy me-
gyében (Fejér, Vas, Veszprém 
és Zala), összesen 120 cikk 
született az olvasók által legki-
válóbbnak tartott egészség-
ügyiekről. Kiemelte, egy újság 
számára a hitelesség a legfon-
tosabb. Ezt az értéket csak úgy 
tudjuk képviselni, ha az újság-
ban megszólaló emberek is 
hitelesek. Most köszöntött ri-
portalanyaink nagy segítsé-
günkre voltak ebben. 
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SMS v e l e m é n y v o n a l 

SZÓLJON HOZZÁ 
ÍRÁSUNKHOZ! 

ISMS-számunk: ZV 06-91 -33-10-331 

EGÉSZSÉGÜGY Gazdára talált az év orvosa, év ápolója cím 

A bizalom receptje 
MAGYAR HAJNALKA 
magyar.hajnalka@zalaihirlap.hu 

• Zalaegerszeg - T e g n a p ki-
derü l t , az év orvosa c í m e t 
dr. C z i p ó t h M a g d o l n a , 
B o c f ö l d e ház iorvosa , az 
év á p o l ó j a c í m e t B ö d ő c s -
n é Lukács A n d r e a , a ge l -
l é n h á z i ház iorvos i r e n d e l ő 
assz isztense n y e r t e el . 

A Zalai Hírlap tavaly év ele-
jén indította el az Emberséggel 
az egészségért akciót, aminek 
keretében olvasóink 12 alka-
lommal választhatták meg a 
hónap orvosát, illetve ápolóját. 
A nyerteseket tegnap köszön-
töttük a Göcsej-Palatinusz ét-
teremben. Virrasztó Zsolt fő-
szerkesztő bevezetőjében ar-
ról szólt, miben bízva indítot-
tuk el a kezdeményezést. 
Bíztunk abban, hogy akciónk 
visszaadja a „hála" szó eredeti 
tisztaságát; hogy felmutathat-
juk az orvosok felé áramló 
megbecsülést; hogy érzékel-
tetni tudjuk, micsoda érték a 
betegek számára a figyelem. 
(Egyebek a 3. oldalon.) 

Bödőcsné Lukács Andrea, az év ápolója (b) és dr. Czipóth Magdolna, az év orvosa Virrasztó Zsolttal 

http://WWW.zaol.hu
mailto:magyar.hajnalka@zalaihirlap.hu


Felújítanák 
a sportöltözőt 
Páka (gyf) - A sportöltö-
ző felújítását tervezi az 
önkormányzat, ezért a 
Belügyminisztériumhoz 
nyújt be körülbelül hat-
millió forintos pályáza-
tot. Mint azt Lukács Ti-
bor polgármester la-
punknak elmondta, a 
pénzből az épület hőszi-
getelését, külső hom-
lokzatának felújítását, il-
letve a nyílászáróinak 
cseréjét, a fűtés bővíté-
sét és korszerűsítését kí-
vánják megoldani. A 
polgármester másik el-
képzelésről is beszá-
molt. A Leader-program 
révén, ötmillió forintos 
költséggel játszóteret lé-
tesítenének a települé-
sen, az utóbbira már be 
is nyújtották a pályáza-
tukat. 

ZALAI HÍRLAP *11 

RÖVIDEN 

Autót vett az 
önkormányzat 
Páka (gyf) - Az önkor-
mányzati feladatellátás 
jövőbeni zavartalan biz-
tosítása érdekében 1,8 
millió forintért vásárolt 
egy használt Ford Tran-
sit típusú haszongépko-
csit a település. Lukács 
Tibor polgármester la-
punknak elmondta, a be-
szerzésre azért volt szük-
ség, mert egyrészt már 
elhasználódtak az önkor-
mányzati tulajdonban lé-
vő járművek, ugyanak-
kor azzal, hogy közös 
körjegyzőséget hoztak 
létre Novával, a képvise-
lő-testületnek és a hiva-
tal munkatársainak töb-
bet kell utazniuk. 

M é l y f á j d a l o m m a l é s t isz te le t te l 

b ú c s ú z u n k • H 

MESTER VINCE & 
esperes-plébánostól M f í f 
Páka díszpolgárától / A 
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A szombathelyi püspök, a hozzátartozók nevében is, 
a feltámadásba vetett hittel tudatja, hogy _ 

MESTER VINCE 
ny. plébános 

életének 81., áldozópapi szolgálatának 57. évében, 
az idős korral együtt járó betegségeket türelmes lélekkel viselve, 

2013. március 29-én, nagypénteken 
a vasegerszegi Szent Miklós Idősek Otthonában elhunyt. 

Minden szenvedését a papságért és új papi hivatásokért ajánlotta fel. 
Paptestvérünkért az engesztelő koncelebráiós szentmisét 2013. április 10-én, 

szerdán 10 órakor mutatjuk be a lenti plébániatemplomban. 
Végakaratának megfelelően hamvait a szentmise után 11 órakor a Lent 

temetőben helyezzük örök nyugalomra. 

„Beteljesedett!" 
(Nagypénteki Passió - Jn19,30) 

Adj Uram örök nyugodalmat nekil 
Flequiem aeternam dona ei Dominel 

i 
Q 
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Vendelnek nem volt feje 
a formák erejét, szépségét, ér-
tékét. Ennél a szobornál pont 
ugyanezt érzem... - mutat 
a Lendvai Ish'án kőfaragó ál-
tal helyreállított műre. 

A mester szerényen hall-
gatja Németh János szavait, 
akihez régi munkakapcsolat 
fűzi. Ő restaurálta a budapesti 
Népligetben álló Göcsej cí-
mű, erősen megrongált térfa-
lát, s néha tanácsért is felke-
resi műtermében. Ő maga is 
foglalkozik ugyanis szobrá-
szattal, a lakhegyi templom 
ormára térdeplő Illés prófétát 
mintázott, s apróbb öntvé-
nyek, épületdíszek egyaránt 
kikerülnek a keze alól. De az 
átmenti feszületek, kegyszob-
rok restaurálása is nagy gyö-
nyörűséggel tölti el, néhány 
éve Nova és Gutorfölde kör-
nyékén két év alatt 51 kőke-
resztet tett rendbe... 

S hogy miként talál rá 
ennyi egyházi jellegű munka? 
A magyarázat egyszerű: 
a bátyja Lendvai Zoltán rédi-
csi plébános, aki „gördeszkás 
papként" tett szert világhír-
névre az internet jóvoltából. 
O maga is a ferenceseknél ta-
nult Esztergomban. Adódik 
a kérdés, tud e gördeszkázni? 

- Igen, de nem olyan jól, 
mint a bátyám... - feleli. -
Sokáig mindketten verseny-
szerűen szertornáztunk, na-
gyon szerettük. Máig jól jön 
a fizikai állóképesség a szak-
mámhoz, ezeket a szobrokat 
azért csak meg kell emelni... 

Volt idő, hogy ő is fontol-
gatta a papi hivatást, de nem 
érezte magát elég eltökéltnek, 
s a szobrászkodás is nagyon 
vonzotta. Háromszor felvéte-
lizett a képzőművészeti főis-
kolára, nem sikerült, de ma 
már nem érez csalódottságot. 

Egyik első munkája egy 
Szent Vendel szobor volt, 
aminek hiányzott a feje... 

- Ilyenkor azért van min 
töprengeni... - mondja. De fa-
ragott már lábat a Kisjézus-
nak, kezet Szent Józsefnek. 

- Nagyon megfogott ennek 
a munkának a szelleme: kipó-
tolni ami hiányzik... Közben 
annyira hozzám nő egy-egy 
darab, hogy amikor elkészül, 
szinte fáj megválni tőle. 

A szakmát édesapja és 
nagyapja példája nyomán sze-
rette meg, ők restaurálták 
mintegy három évtizede a bú-
csúszentlászlói templomot. 

Később Budapesten megsze-
rezte a kőfaragó, épületszob-
rász szakmát. 

- Alapos anyagimeret kell 
e műveletekhez, hiszen ko-
rábban nálunk nem lehetett 
hozzájutni azokhoz a korsze-
rű kőjavító készítményekhez, 
amelyek bírják az időjárás, 
a fagy viszontagságait 
- folytatja Lendvai Ist-
ván. - Házilag kellett 
előállítani sok min-
dent, de a kísérletezés 
során értékes tapaszta-
latot szerzett az ember, 
ami máig hasznosul, 
hiszen a szuper anya-
got is még jobbá tehetjük né-
mi praktikával. 

Felesége az okmányirodá-
ban dolgozik, két lányuk kö-
zül az idősebb a műszaki 
egyetemen tanul mérnök in-
formatikát, a kisebbik a Zrí-
nyi-gimnáziumba jár. Mind-
ketten jó rajzosok. 

A műhelytitkok felől tuda-
kozódva kiderül, ő nem úgy 
maratja le a régi, vastag fes-
tékrétegeket a szobrokról, ha-
nem a sokkal küzdelmesebb 
utat járja: kapar és csiszol. 

- Nepomuki János szobrát 
öt hétig kapargattam, hogy ki-
derüljön, milyen színű volt az 
első festékréteg. Hiszen ha 
már színezünk, bár nekem na-
túr állapotban tetszenek leg-
jobban, legalább az eredeti ál-
lapotot hozzuk vissza. A ma-
ratás megvolna pillanatok 

Testvérbátyja Lendvai Zoltán 
rédicsi plébános, 

a „gördeszkás pap" 

alatt, de a feloldódó színekből 
nem tudnám meg, melyik az 
eredeti, s a drasztikus kémiai 
beavatkozás a kőnek sem tesz 
jót, a vegyszer tovább dolgo-
zik benne. A festés végezté-
vel, ahol kellett, vissza is 
koptattam a színeket, hogy 
a szent palástja, ruházata 
anyagszerű legyen. 

A most megszépült szobor 
az 1800-as évek elején ké-
szülhetett, egy ismeretlen, de 
tanult mester keze nyomán. 
Típusszobor, gyakori megfor-

málása e szentnek, akit néha 
ajkára tett ujjal ábrázolnak. 
Hogy miért? Arra is van ma-
gyarázat. Nepomuki János 
Csehországban. Pilsen köze-
lében született. 1380-ban 
szentelték pappá, jogot tanult 
Prágában, majd a páduai 
egyetemen. Magára vonta IV. 

Vencel cseh és német-
római király haragját, 
mert dacolt a prágai 
érsekséget gyengítő tö-
rekvéseivel. Későbbi, 
nem bizonyított forrá-
sok szerint mindezt 
avval tetézte, hogy 
a királyné gyóntatója-

ként nem volt hajlandó meg-
szegni a gyónási titkot. A fél-
tékeny király fenyegetőzése 
ellenére sem árulta el, mit 
vallott be gyónásában a hűt-
lenséggel gyanúsított király-
né. Tény, hogy a király 1393-
ban elfogatta, kegyetlenül 
megkínoztatta (a kínzásban 
állítólag személyesen is részt 
vett), és végül a Károly hídról 
a Moldva folyóba dobatta. 

Neki szól tehát a tisztelet, 
nagy gonddal újrafestett 

szobor formájában is. 

Magyar Hajnalka 
magyar.hajnalka@zalaihir lap.hu 

A zalai táj jellegzetes kísérői az 
útszéli feszületek, fülkeszobrok. 
Többségüket kikezdte az idő, ám 
ma már egyre több figyelem esik 
rendbetételükre. De nem mind-
egy, hogy ez miként történik. 

Némelyiket sajnos úgy 
agyonfestik, hogy valóságos 
kipingált kirakati baba lesz 
belőle - csóválja a fejét Né-
meth János Munkácsy-díjas 
érdemes művész, aki azonban 
jó példákat is tud mutatni. 
Eggyel közülük egy zalaeger-
szegi garázsban találkozunk. 
Nepomuki Szent János felújí-
tott szobra egyelőre szerszá-
mok, festékek, s egy kimust-
rált porszívó tarka társaságát 
élvezi itt, ám mire ez az írás 
napvilágot lát, már méltó he-
lyére kerül Pákán. 

- A z útmenti szobrokat 
mesteremberek készítették, 
ugyanolyan névtelen munká-
sok, mint akiknek például 
a reimsi katedrális faragott 
szobrait köszönhetjük - vilá-

gítja meg témánk hátterét Né-
meth János keramikusmű-
vész. - Néha több bennük 
a lélek, mint a precíz anató-
mia, áthatja^ őket valamiféle 
naiv áhitat. így kedvesek ne-
künk, így szólítanak meg ben-
nünket, s ezt a szabálytalan 
szépséget kellene megőrizni 
a felújításuk során is. Néha 
azonban fél centi vastag fes-
tékréteget is ráhordanak, el-
fedve a szobrok anyagszerű-
ségét, plaszticitását. Nagy 
alázatot kíván ez a munka, hi-
szen a kőszobrok festése ké-
nyes művelet, a mester akkor 
dolgozik jól, ha nem rontja el 
az eredetit. Már a görögök is 
festették a szobrokat, de min-
dig csak annyira, hogy a szí-
nek kiemeljék, megőrizzék 

A szobor a munkálatok előtt A Lakhegyre készült próféta 

mailto:magyar.hajnalka@zalaihirlap.hu
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ZALAEGERSZEG ÉS KÖRNYÉKE 

Magas az idei cukorfok 
BORVERSENYEK Ezek is bekerülnek a kel lemes emlékek közé 

Körkép (gyf, mh) - A szőlő-
termelők egyre-másra 
kapják a visszajelzéseket: 
továbbra sincs hétvége 
borverseny nélkül. And-
ráshidán és Pákán épp 
az elmúlt hétvégén jött el 
az „igazság pillanata". 

A megyeszékhely andráshi-
dai városrészének harmadik, 
múlt pénteken megtartott bor-
versenyén 41 szőlőtermelő 74 
mintát adott le bírálatra. Negy-
vennyolc fehér-, három rozé és 
huszonhárom vörösbor alkotta 
a kínálatot. 

Dr. Pálfi Dénes és Pál Já-
nos zsűrielnök összesen 11 
arany, 27 ezüst, 25 bronz és 11 
oklevél minősítést adott át a 
termelőknek, részletes értéke-
léssel, illetve oklevél kíséreté-
ben. Az , hogy a benevezett 
minták 51 százaléka arany-
ezüst minősítés kapott, az el-
múlt három év munkájának elis-
merése a borbarát kör számára. 

A rendezvényen - amelyen 
a zalalövői borbarátok is kép-
viseltették magukat - _ _ 
Fábián Ist\'án elnök a 
kör nevében elköszönt 
dr. Pálfi Dénestől, aki 
befejezi borbírálói ak-
tív pályafutását. Több 
hozzászóló elevenített 
fel kedves emlékeket, 
végül Sümegi László 
önkormányzati képviselőnk 
összegzésével, ajándékok át-
adásával zárult a rendezvény. 

Munkában a pákai verseny zsűrije (balról): Áprily-Kovács Krisztina, Simon Zoltán és Nógrádi László 

Pákán a helyi, valamint a 
körjegyzőséghez tartozó to-
vábbi településeken élő gaz-

Az, hogy a minták több mint 
fele aranyat és ezüstöt ért, a 
borbarát körnek is elismerés 

dák jóvoltából 57 minta ke-
rült a háromtagú zsűri elé, 
melynek tagjai Áprily-Kovács 

Krisztina borász, Simon Zol-
tán, a Kerka és Mura Menti 
Hegyközség elnöke, valamint 

a térség korábbi or-
szággyűlési képviselő-
je, Nógrádi László vol-
tak. A 38 fehérborból 
ezúttal öt kapott arany, 
15 ezüst, s ugyancsak 
15 bronz minősítést, 
míg hármat oklevéllel 
jutalmaztak. A 18 vö-

rös minta közül három érde-
melt arany minősítést, hét 
ezüstöt, négy pedig bronzot, 

míg oklevéllel szintén négy 
mintát jutalmaztak. A z egyet-
len rozé bor ezüst minősítést 
kapott. 

A zsűri elnöke, Aprily-Ko-
vács Kriszta értékelésében ar-
ra tért ki, hogy az időjárás mi-
att az idei mintákban magas 
volt a cukorfok, ám a gyors 
forrás miatt nagyon oda kellett 
figyelni a savvesztésre. A pá-
kai és környékbeli gazdák jól 
teljesítettek, az évjáratot fi-
gyelembe véve az összkép az 
átlagosnál jobban alakult. 
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Volt három választásuk 
BŐVÍTÉS Harmadával növel ik a szennyvíztisztító kapacitását 

Páka (gyf) - N e m halaszt-
ható tovább a négy tele-
pülés közös tulajdonában 
lévő szennyvíztisztító te-
lep felújítása. A helyiek 
mintegy 3 2 0 millió forint-
ból modernizálnák és bő-
vítenék is a létesítményt. 

A munkálatokat azért kell 
mielőbb elvégezni, mert az 
1995-ben üzembe helyezett 
szennyvíztisztító elavult tech-
nológiával készült, így a tulaj-
donosok és az üzemeltető Za-
lavíz Zrt. évek hosszú során 
keresztül környezetvédelmi 
bírság megfizetésére kény-
szerült, amit továbbhárítottak 
a lakosságra. Ennek okán a 
szennyvíztisztítóra rákötött 
négy településen - Páka mel-
lett a szomszédos Csömödér-
ben és Ortaházán, továbbá 
Kisszigeten - a megyei átlag-
nál jóval magasabb díjat kel-
lett fizetni. 

- Jelen pillanatban az ivó-
víz és a csatorna együttes díja 
1360 forint köbméterenként -
mondja Páka polgár-
mestere, Lukács Tibor. 
- Véleményem szerint 
eljutottunk arra a pont-
ra, hogy a terheket már 
tovább nem növelhet-
jük, ezért valami meg-
oldást kellett találni. 

Lukács Tibor emlé-
keztet: amikor 2010-ben átvet-
te a hivatalát, az első teendői 
közt volt a lehetőségek feltér-

Lukács Tibor a felújításra váró szennyvíztisztító telep előtt. Négy falu lakóit szolgálja a létesítmény 

képezése. Elvileg lett volna 
mód a telep felújítására, de az 
50 millió forintra taksált beru-

A pákaiak remélik: eddigi 
példás gazdálkodásukat 

most „meghálálja" az állam 

házás csak időnyerésre lett 
volna elegendő. Ezért a szol-
gáltatóval közösen a bővítés-

sel egybekötött modernizáció 
mellett döntöttek. 

- Három lehetőségünk volt, 
^ i vagy Lentihez csatla-

kozunk, s oda vezetjük 
el a négy település 
szennyvizét, vagy a 
gutorföldei tisztító 
szolgáltatásait vesszük 
igénybe. Mi inkább a 
harmadik megoldás 
mellett döntöttünk, s a 

200 köbméteres kapacitás 300 
köbméteresre bővítését támo-
gattuk. Ennek 320 millió forint 

a költsége, amire már be is ad-
tuk a pályázatunkat - folytatta 
a polgármester, majd hozzátet-
te még: mivel a 64,27 százalé-
kos tulajdonrésszel rendelke-
ző Páka eddig hitelfelvétel nél-
kül gazdálkodott, abban bíz-
nak, hogy a beruházáshoz 
százszázalékos támogatást 
kapnak, hiszen a kormány ígé-
rete szerint az adósságkonszo-
lidációra nem szoruló telepü-
léseket a pályázatok révén ma-
gasabb támogatási hányaddal 
jutalmazza az állam. 
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Indulnak 
a tanfolyamok 
Páka (gyf) - Európai 
uniós pályázati támoga-
tással angol és német 
nyelvi, illetve számítás-
technikai tanfolyamokat 
szervez a községben ki-
alakított e-Magyarország 
Pont - tudtuk meg Rikli 
Katalintól, a művelődési 
ház vezetőjétől. Az egyes 
kurzusok - kellő számú 
jelentkező esetén - vár-
hatóan május végén kez-
dődnek. A résztvevőknek 
a tanfolyam költségeinek 
öt százalékát kell befizet-
niük, a többit a pályázati 
támogatás fedezi. 

Védik közterületi szobraikat 
Még 2012. év tavaszán dön-

tött a pákai képviselő-testület 
arról, hogy a Petőfi utcában, a 
helyi védettséget élvező Nepo-
muki Szent János szobor át-
helyezésre kerüljön, mivel az 
úttesthez igencsak közel he-
lyezkedett el, félő volt, hogy az 
úton közlekedő mezőgazda-
sági gépek megrongálják. 

- Mindezek tudatában dön-
tött testületünk az áthelyezés 
mellett, amely a szobor felújí-
tásával is együtt járt - tájé-
koztat a további részletekről 
Lukács Tibor polgármester. -
Kalkulációnk alapján a fel-
újítás költsége - amely közel 
fél millió forint - sajnos nem 
állt az önkormányzat rendelke-
zésére, ezért a szobor teljes fel-
újítása két részletben történt 
meg önkormányzati forrásból. 
Az elmúlt év nyarán elkészült a 
talapzat, illetve a szekrény, a 
télen pedig megtörtént a szo-

•J&d-Í £ (/:t>ít íu 

1*1 
bor restaurálása, melyet Lend-
vai István zalaegerszegi res-
taurátor végzett el. 

Az önkormányzat tervei 
szerint Kiss László plébános 
pünkösd hétfőn szenteli fel a 
szobrot, tudtuk meg még Lu-
kács Tibor polgármestertől. Cd) C) 
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Szenvedő kutyák miatt 
Lenti (gyf) _ Állatkínzás mi-
att függesztett szabadság-
vesztésre ítélt három pá-
kai személyt tegnap 
a lenti járásbíróság. 

A hetvenedik életévében 
járó Orsós Lajos, továbbá fia, 
Orsós Zoltán, valamint annak 
élettársa, Sáfár Melinda azért 
került bíróság elé, mert a vád 

szerint az idős férfi résztulaj-
donát képező lakóingatlanon 
tartott két keverék kutya ellá-
tását nem megfelelően végez-
ték. Az állatokat nyakörv nél-
kül, minimális, körülbelül egy 
méter hosszúságú láncra köt-
ve tartották, etetésükről nem 
gondoskodtak, s az oltásaikat 
is teljesen elhanyagolták. En-
nek okán az állatok éheztek, 

a szervezetüket paraziták tá-
madták meg, illetve a testüket 
sebek borították. A kutyahá-
zak is romosak voltak, egyik-
nek még a teteje is hiányzott. 
A z áldatlan körülményekre az 
egyik szomszéd, az első ren-
dű vádlott testvére hívta fel 
a hatóságok figyelmét. (Foly-
tatás a negyedik oldalon Éhe-
ző kutyák címmel.) 

. 2013. JÚNIUS 27., CSÜTÖRTÖK 

Éheztek 
a kutyák 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

A tegnap délelőtt megtartott 
tárgyaláson a vádlottak csak 
részben ismerték el felelőssé-
güket. Orsós Lajos azzal véde-
kezett, hogy gyakran járt dol-
gozni az erdőre, ezért kevés 
időt töltött otthon, bár azt is 
hozzátette, naponta több alka-
lommal is adott tápot, ételma-
radékot az ebeknek. Sáfár Me-
linda és Orsós Zoltán csak ké-
sőbb költöztek az idős férfi-
hez, de az állatok 
gondozásából nekik is ki kel-
lett volna venniük részüket. A 
bíró kérdéseire mindketten 
úgy válaszoltak, hogy szerin-
tük minden tőlük telhetőt meg-
tettek a kutyák érdekében. A 
szakértői vélemény, valamint 
a bejelentést is tevő falubeli 
vallomása azonban teljesen el-
lentmondott ennek, a tanú úgy 
fogalmazott, hogy a teljesen 
lefogyott állatok az éhség és 
szomjúság miatt éjjel-nappal 
sírtak, nem lehetett tőlük pi-
henni. A z állatorvosi jelentés-
ben pedig egyebek mellett az is 
szerepelt, hogy a vizsgálat ide-
jén a pákai háznál még megta-
lálható kutya testtömege a fele 
az elvárhatónak. 

Az ügyet tárgyaló dr. Sorok 
Norbert bíró a vádat megalapo-
zottnak találta, ezért Orsós La-
jost öt, Sáfár Melindát négy, a 
büntetett előéletű Orsós Zoltánt 
pedig nyolc havi felfüggesztett 
szabadságvesztéssel sújtotta. 
Előbbi kettő az ítéletet tudomá-
sul vette, esetükben az jogerős-
sé vált, a harmadrendű Orsós 
Zoltán gondolkodási időt kért. 



1 
Páka (gyf) - Hagyományteremtő szándékkal első alkalommal 
rendeztek találkozót Pákán azoknak az amatőr zenészeknek, akik 
lakodalmakon, báli mulatságokon, egyéb rendezvényeken gon-
doskodnak a szórakoztatásról. A szombat délutáni zenés prog-
ramot Paál Adrián (képünkön) fellépése nyitotta 

fin. lol$- Jo , 

Főzőverseny 
a szőlőhegyen 
Páka (gyf) - Közel tucat-
nyi csapat vett részt a 
Háromszenteki kápolná-
nál megtartott hétvégi 
főzőversenyen, s közü-
lük ez alkalommal a Ma-
gyar-Német Baráti Kör 
szerepelt a legjobban. A 
Páka melletti szőlőhe-
gyen hagyományosan 
minden évben megren-
dezik a Háromszenteki 
kápolna búcsúját. Az 
idei programban a főző-
verseny, valamint az ün-
nepi szentmise mellett 
változatos kulturális be-
mutatók is helyet kaptak, 
míg a gyerekek számára 
kézműves játszóházat 
szerveztek a helyiek. 

& 
0 

N 

sorát. 

Keresztszentelések 
Pákán, a Petőfi utcában va-

sárnap délután három órakor 
szentelik fel Nepomu-
ki Szent János szobrát, 

g j- j Ugyancsak vasárnap, 
Pálfiszeg Tuboly-

( szeg-hegyen 12.30-kor 
avatják fel a Hadnagy 
György iparművész 
által készített ke-
resztet. 
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Keresztszentelés 
Páka (gyf) - A tegnapi szá-
munkban közöltekkel ellentét-
ben nem vasárnap, hanem hét-
főn szentelik a zalai községben 
Nepomuki Szent János szob-
rát. Az esemény 15 órakor kez-
dődik a Petőfi utcában, a lász-
lóházi településrészen. 



2013. július Lenti és Vidéke 

Sporttigris öregfiúknak is 
Németh Róbert, a Sporttig-

ris Büfé vezetője támogatásá-
val első alkalommal tartottak 
Sporttigris öregfiúk nagypályás 
labdarúgó tornát Lentiben. 

- Négy meghívott csapat-
tal zajlott a torna, Zalaszent-
iván, Páka, Vas megyéből a Ná-
dasd csapata és a lenti Sport-
tigris néven induló „fiatalok" 
voltak a résztvevők - mondta a 
szervező - A helyiek nagyon 
szépen is szerepeltek, hiszen 
megnyerték a tornát a Páka és 
a Zalaszentiván előtt. Különdí-
jasaink pedig: Németh István 
(Sporttigris) legjobb mezőny-
játékos, Németh Attila (Zala-
szentiván) legjobb kapus, Bíró 
János (Sporttigris) gólkirály. 

Czigány Tibort, a győztes 
Sporttigris vezetőjét, a torna 

egyik szervezőjét a torna meg-
rendezésének körülményeiről 
kérdeztük: 

- Nálunk „hagyomány", hogy 
idősebb korunkban is szere-
tünk focizni, talán még job-
ban, mint a fiatalok, minden 
hónapban találkozunk egy-két 
alkalommal és rúgjuk a lab-
dát. Régi csapattársakat hív-
tunk meg erre a tornára, 
amely hagyományteremtő cél-
lal került megrendezésre. Ta-
lán az első mérkőzés volt a 
legnehezebb a szokatlan dél-
előtti időpont miatt, de a torna 
komolyságához nem fért két-
ség, minden csapat becsület-
tel küzdött és kitűnő, lát-
ványos mérkőzéseket vívtunk 
egymással. 

(d) 

A torna résztvevői. 
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A hortobágyi kitelepítettek emlékére 

Pákán nemrég keresztet emeltek az elhurcoltak emlékére 

Páka (gyf) - A hortobágyi 
kitelepítettekre is emlé-
keztek a pákai plébánia 
búcsúján. A faluban a Pé-
ter és Pál napjához leg-
közelebbi vasárnap tart-
ják az egyházi ünnepet. 

Az ünnepi szentmisén a fa-
lu plébánosa mellett dr. Gyür-
ki László pápai prelátus, nyu-
galmazott körmendi plébános 
is részt vett, aki 1958 és 1962 
között teljesített kápláni szol-
gálatot a településen. Prédiká-
ciójában erről az időszakról is 
megemlékezett, mint mondot-
ta, Pákán jó helye volt, hiszen 
ezen a településen nem érezte 
az üldöztetést, amiben paptár-
sainak másutt része volt. 

Az ötvenes évtized első fe-
lében lezajlott hortobágyi ki-
telepítések viszont Pákát sem 
kímélték, a kényszermunkatá-
borokba elhurcoltak emlékére 

néhány éve keresztet is emel-
tek a plébánia szomszédságá-
ban, itt a vasárnapi szentmisét 
követően rövid megemléke- ' 
zést is tartottak. 

- A kitelepítések Pákát kü- i 
lönösen érintették, a környék-
ről talán innen vitték el a leg-
több személyt - válaszolta la-
punk kérdésére Lukács Tibor, 
a falu polgármestere. - Olyan 
személy is él a községben, aki 
a Hortobágyon született, em-
bertelen körülmények között. 
A helyi közösségnek köteles-
sége emlékezni ezekre az em-
berekre, akiket ártatlanul hur-
coltak meg - mondta. 

A program délután válto-
zatos kulturális műsorral 
folytatódott, melynek kereté-
ben helyi és környékbeli sze-
replők mellett Leblanc Győzi 
és Tóth Éva operetténekes is 
fellépett, továbbá egészségü-
gyi szűrővizsgálat is volt. i 
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PÁKA ) NYERTES ÉS MEGVALÓSULT PALYAZATOK 

INDULHAT A SZENNYVÍZBERUHÁZÁS! 
Zala megye nyugati részén, Lentitől délkeletre fekvő település. 

Lenti 11 km, Csömödér 3 km, Kányavár 5 km, Szécsisziget 6 km, 
Csesztreg 20 km, Rédics 16 km távolságra található. 

Oklevélben 1121-ben említették először Páka (Minor Paca) nevét, a 
településnek akkor már volt temploma is. A X V . századra mezővá-
rossá lett, de fejlődését a török hódoltság megakasztotta... Páka ter-
mészeti adottságait tekintve festői környezeten található. A falu a Kö-
zép-Zala, Göcsej nevű kistájhoz tartozik. A község híres szülötte 
Öveges József (1895-1979) fizikus, piarista tanár, akinek édesapja 
egy ideig a faluban tanított. A ma közel 1400 lelkes település megkö-
zelíthető közúton: Zalaegerszeg felől a 74-es, majd tovább a 75-ösön, 
és Bak után letérünk balra. Aki erre jár , ne kerülje el!A hangulatos 
vidék felejthetetlen élményt nyújt már csak a varázslatos természeti 
értékek miatt is. 

Az itt lakók büszkék is rá, hogy ilyen régi faluban élhetnek, büsz-
kék a falu híres szülöttére, Öveges Józsefre is, de szeretik a mai kor 
kínálta lehetőségeket is kihasználni, hogy még jobban érezzék magu-
kat itt. 

A település polgármesterével, Lukács Tiborral beszélgetünk ezek-
nek a lehetőségeknek egyik formájáról is. A pályázatokról, amelyek 
nem teremnek maguktól, meg kell keresni őket.. 

- Nagyon várják már, hogy meg-

valósuljon a szennyvízberuházás... 

- Igen. Bár jelenleg is van más 

szennyvíztisztítónk. Ennek a teljes 

felújítása a célunk, ennek érdekében 

adtuk be a pályázatunkat ez év má-

jusában a Környezetvédelmi M i -

nisztériumhoz, pontosabban a Nem-

zeti Fejlesztési Ügynökséghez. A 

társulásban Csömödér, Kissziget, 

Ortaháza, Páka szerepel együtt, Pá-

ka gesztorságával. Tulajdonképpen 

uniós pályázat, amely most van elbí-

rálás alatt. 

Háromszázhúszmilliós beruházás 

lenne. Amennyiben nyer a pályáza-

tunk, gyorsan meg kell oldani a köz-

beszerzési eljárást, hogy a j ö v ő 

ősszel befejezhessük a munkálato-

kat. Akkor a fé léves próbaüzem 

után 2015-ben fe jeződne be teljesen 

a projekt. 

Remélhetőleg minden megy a 

maga útján. A pályázatnál műszaki, 

szakmai területen sok segítséget 

kaptunk a Zalavíz Zrt. szakemberei-

től. 

A problémánk tulajdonképpen 

nem is ez, hanem az, hogy nálunk 

meglehetősen magasak a v ízd í jak. 

Szerintem a megyében a legmaga-

sabb v ízdí jat (1600 Ft/m') f i ze t ik 

az itteniek (környékbel iek ) , amin 

j ó lenne változtatni. Ennek módja, 

hogy hatékonyabban, olcsóbban 

működjön a szennyvízt iszt í tó te-

lep. 

- A fentebb említett négy telepü-

lés a pákai önkormányzati hivatal-

hoz tartozik? 

- Nem. Ortaháza igen, de Kisszi-

get Csömödérhez tartozik. Páka la-

kóinak száma 1145. Hozzánk csatla-

kozott még Ortaházán kívül 

Pördefölde, Kányavár, Nova . Jól 

működik a közösségünk, eddig még 

nem adódtak problémák, mindenben 

meg tudtunk egyezni . 

- Bízzunk benne, hogy a pályá-

zat elnyeri a támogatást, és megva-

lósulhat. De voltak itt az elmúlt 

években megvalósult pályázatok is. 

Gondolok például az Öveges-ház 

felújítására, látogathatóságának 

megszervezésére. 

- 2011-ben fe jeződött be, feb-

ruárban volt az átadása. A z Öveges-

ház rendbetétele 22,5 mill ióba ke-

rült. Pályázaton nyertünk hozzá 17,5 

mil l ió forintot, kétmilliót adott a Za-

la megye i önkormányzat, a többit 

meg a pákai önkormányzat állta. 

A z volt a célunk, hogy ezt köve-

tően hozzáférhetővé tegyük minden-

ki számára. 

Ugyanakkor, mivel közel van, a 

templom is látogathatóvá válik. 

Dömefö ldön pedig van egy tájhá-

zunk is, amit ugyancsak meg lehet 

tekinteni. A látnivalók közé beil-

leszthetjük a közelmúltban feltárt 

bunkerokat, a „magyar Maginot-vo-

nal" objektumait. A dömeföldi tele-

pülésrészen mindig problémát oko-

zott a csapadékvíz elvezetése. Most 

ezen is igyekeztünk javítani. A z ár-

kokat kitisztítottuk. 

A hegyi utakon ugyanis egy-egy 

nagyobb esőzés esetén iszap és sár 

zúdul le a csapadékkal, tönkretéve 

az utat is. 2011-ben a „v is maior" 

pályázaton nyertünk 2,5 millió fo -

rintot. portalanítottuk, leaszfaltoz^ 

tuk. 

A z átkötő utcát is kijavítottuk 

mart aszfalttal ugyanekkor (2011 

nyarán) saját erőből. 

2011 októberében fejeztük be az 

óvoda felújítását, ami 7,5 mill ió fo-

rint volt, belügyminisztériumi pá-

lyázat segítségével. A hetvenes 

években épült az óvoda, s azóta nem 

is volt felújítva. Most minden meg-

újult: a vizesblokk, a vezetékrend-

szerek, ki vannak cserélve a nyílás-

zárók, és megoldottuk a hőszigete-

lést is. 

- Az óvodába nem csak pákai 

gyerekek járnak? 

- Négy település gyermekei jár-

nak ide, székhelyóvoda. Társulás-

ban működik ugyanis három óvoda, 

egy vezetés alatt: Nova , Csömödér 

SZOMBATON IS 
NYITVA VAGYUNK 

8-14 ÓRÁIG! 

VAS- ES F É M H U L L A D É K 
L E G M A G A S A B B N A P I Á R O N . 

MEGKEZDTÜK HULLADÉK AKKUMULÁTOROK, ELEKTRONIKAI 
HULLADÉKOK, KATALIZÁTOROK ÉS PAPÍR FELVÁSÁRLÁSÁT 
A LEGJOBB ÁRAKON, LAKOSSÁGTÓL ÉS KÖZÜLETEKTŐL IS. 

TOVÁBBÁ ÁTVESZÜNK ALUMÍNIUMDOBOZT, PET-PALACKOT KUPAKKAL, 
ÜVEGET, HÁZTARTÁSI FLAKONT, HASZNÁLT ÉTOLAJAT, TETRA PACKOT. 

KÖZÜLETEK RÉSZÉRE INGYENES KONTÉNERKIHELYEZÉSSEL. 

NYITVA: HÉTFŐ-P:ÉNTEK 8.00-16.00-IG, SZOMBAT.: 8.00-14.00 ÓRÁIG 



kor, szintén LEADER-pá lyázato t 

nyújtott be a sportegyesület a játszó-

térre. Ez is nyertes pályázat lett. 

2011-ben pályázatot nyújtottunk 

be a Nyugat-dunántúli Fejlesztési 

Ügynökséghez a belv íze lvezetés 

sok munkát ad a pályázati anyagok-

hoz az adatszolgáltatás. Igyekszünk 

mindent megtenni a falu érdekében. 

Ha alkalmas pályázati lehetőséget 

találunk, biztosan beadjuk a pályá-

zatunkat. Ha kell, mert elutasítanak, 

fel lebbezünk is. Van több kisebb, 

pár százezer forintos pályázat is, 

amelyeket nem is vettem be a felso-

rolásba. 

és Páka óvodája, Páka gesztorságá-

val. 

Folytatva a fejlesztéseket... 

Ez év februárjában vettünk egy 

Ford Transit kisbuszt, használtan, de 

j ó állapotban. Nagy szükség volt 

már rá sokféle szempontból. Egy-

részt azért, mert mindössze egy öreg 

Zsigulink van, amivel eddig közle-

kedni lehetett, de hosszabb útra, Za-

laegerszegre vagy Nagykanizsára 

már rizikós volt vele elindulni ügye-

ket intézni. 

Másrészt a kilencszemélyes kis-

busz nagy segítséget 

jelent. Ha közös tes-

tületi ülés van, a kép-

viselők utaztatását a 

két kisbusszal (Ká -

nyavárnak is van) 

meg tudjuk oldani. 

2011 decemberé-

ben adtunk át egy 

szabadtéri színpadot 

a futballpálya mellett. 

A z elegáns, fából 

épült szabadtéri szín-

pad megépítéséhez 

másfélmil l ió forintos 

pályázati támogatást 

vehettünk igénybe. 

Tavasztól őszig a 

rendezvényeinknek 

méltó helyszíne van. 

Ugyancsak 2011-

ben tettük látogatha-

tóvá L E A D E R pályá-

zati támogatással 

(kétmill ió forint) az 

ún. magyar Maginot-

vonal bunkereit, még 

az év októberében 

adtuk át. Csinálta-

ttunk esőbeállókat, asztalokat, pado-

kat, útba igazító táblákat. 

Sokba kerül a hegyi utak folya-

matos karbantartása. Tava ly hatmil-

lió forintot költöttünk a település út-

jainak rendbetételére belterületen és 

külterületen egyaránt. De megint 

sok a gödör, az idén is van tenniva-

lónk ezen a téren. 

A dömeföldi temető kerítését is 

rendbe tettük. Belenőttek a fák, volt, 

ahol igen nehéz dolgunk volt. Most 

új kerítésdrótot raktunk fel , és 

gyomirtózzuk, hogy ne fordulhasson 

elő még egyszer, hogy a fák belenő-

nek a kerítésbe. 

2012 tavaszán a kultúrházunkat 

újítottuk fel , kicseréltük a vizes-

blokk szerelvényeit, szintén 

L E A D E R pályázati támogatással. 

M é g pluszban is költöttünk rá egy-

milliót. Felújítottuk a székek kárpi-

tozását a színházteremben. 

Tavaly tavasszal a szoborszek-

rény felújításával kezdtük, majd a 

télen a benne helyet fog la ló 

Nepomuki Szent János-szobor is 

megújult. Azóta „ fe l f r issülve" nézi a 

patakot, a hidat és a kisvasutat. 

2012 októberében adtunk be pá-

lyázatot a pákai temető 1972-ben 

épült ravatalozójának a rendbetéte-

lére. Most történik a kivite lező kivá-

lasztása, augusztus elején kezdjük a 

kb. 18 milliós beruházást. Ugyanek-

megoldasára. Ugyanis ha nagy eső 

van, a hegyről lezúduló csapadék 

sok problémát okoz. Sikerűit a pá-

lyázat, nyertünk. Önerőre is pályáz-

tunk. A saját hozzájárulásunkkal 

összesen közel 55 mill ióba kerül a 

kivitelezés. A napokban kezdődik a 

munka, 2013. november 15. az át-

adás időpontja. 

M é g szeretnénk az if júsági sport-

házat felújítani a ciklus végéig . 

A szennyvíztelepről pedig már 

szóltunk, de időközben éppen meg-

érkezett az értesítés, hogy sikeres 

lett. A beruházáshoz közel 286 mil-

l ió forint támogatást kapunk. 

- Gratulálunk! A pályázatokat itt 

írják az önkormányzat dolgozói? 

- Nem, arra nem lenne elég a ka-

pacitásunk. Prof i pályázatírókat bí-

zunk meg a feladattal. í gy is igen 

Kovácsoltvas termékek 
magas színvonalon! 

Tubalkain Bt. • Zalaegerszeg-Botfa, Rózsás u. 61. 
Tel.: 30/36-88-383 • E-mail: tubalkain.t@gmail.com 

Az t szeretnénk, ha minden pákai 

j ó l érezné magát a falujában. 

Emellett persze az idelátogatók-

nak, turistáknak is igyekszünk a 

kedvébe járni. Megoldottuk, hogy 

az Öveges-ház mindig látogatható 

legyen, mégpedig tárlatvezetővel, 

aki tájékoztatja is a látogatókat. 

- Akkor befejezésül vegyük sorra 

a látnivalókat: 

• Öveges professzor egykori lakó-

háza 

• a dömefö ld i tájház 

• a római katolikus barokk műem-

lék templom 

• barokk köztéri szobrok 

• a „háromszentek" kápolna 

• a „bunkerek", a déli határvédelmi 

erődrendszer részei. 

Töltsenek néhány kellemes napot 

Pákán! Információs telefonszám: 

92/378-014, 30/2-137-137 

mailto:tubalkain.t@gmail.com
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Pákaiak Pécsett 
„Polgárok európai éve 2013" 

A pákai csapat a baranyai megyeszékhelyen. 

Bicsákné Brenner Anikó szervező tá-
jékoztatta lapunkat legutóbbi program-
jukról amikor is a „Polgárok európai éve 
2013" projekten vettek részt a pákai Né-
met-Magyar Baráti Kör tagjaiként a Pé-
csett megrendezésre került találkozón. 

- Német, litván, francia és lengyel fia-
talokkal találkoztunk az egyhetes talál-
kozón, először azonban településünkön 
láttuk vendégül a wesendorf i testvérváros 
csoportját - egészítette ki a tudnivalókat 
a szervező. - Az eseményen minden nap 
más ország mutatkozott be a „Worksho-
pok" alkalmával, amelyhez különböző 
prezentációkat készítettek a csapatok. A 
magyar prezentációt sok-sok játékos fel-
adattal színesítettük. A diavetítést Kerese 
Virág, Mészáros Tekla és Bicsák Bálint né-
metül készítette el. 

- Egyéb programokra is volt lehe-
tőségük? 

- Természetesen. Felfedeztük Pécs vá-
rosát idegenvezetői kísérettel, jártunk a 
siklósi várban, megmártóztunk ugyanitt a 
termálfürdőben, de emlékezetes volt a 
bikali élménypark középkori városa, vagy 
az abaligeti barlang is - hangzott a be-
számolóban. 

dj 



Sokszor 
okozott gondot 

P á k a a l e n t i k i s t é r s é g 
e g y i k l e g n a g y o b b t e l e -
p ü l é s e . A k ö z s é g a V á -
l i c k a - p a t a k v í z g y ű j t ő 
t e r ü l e t é n f e k s z i k . A f a l u 
k ö z v e t l e n s z o m s z é d -
s á g á b a n t ö b b d o m b is 
h ú z ó d i k , r e n d s z e r i n t 
i n n e n z ú d u l a l a k o t t t e -
r ü l e t r e a c s a p a d é k v í z , 
a m i s o k s z o r h o m o k o s 
i s z a p o t is m a g á v a l h o z . 
A h o r d a l é k g y a k r a n e l -
t ö m í t e t t e a k ö z s é g b e l -
t e r ü l e t é n t a l á l h a t ó v í z -
e l v e z e t ő á r k o k a t . 

ugyanitt éles kanyar is talál-
ható. 

- A pákai településrészen 
a Kossuth, a Táncsics, a Rá-
kóczi, a Hegyalja és a Petőfi 
utcákat érinti a program -
folytatta a polgármester. - Itt 
is árokásás, átereszek javítá-
sa és tisztítása szerepel 
a tervben, továbbá a Petőfi 
utca mintegy 70-80 százalé-
kán a hídfejek megöntésére 
is sor kerül. A munkák már 
hetek óta zajlanak, úgy gon-
doljuk, hogy az időjárás 
függvényében október köze-
pére, végére biztosan elké-
szülünk vele. 

2013. SZEPTEMBER 3., KEDD 

Belvíz-elvezetési program 
M U N K A Árokásás, az átereszek javítása és tisztítása, fo lyókák kialakítása 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihir lap.hu 

Páka- M i n t e g y ö t v e n m i l -
l ió f o r i n t o s b e l v í z - e l v e z e -
tés i p r o g r a m b a k e z d e t t 
a t e l e p ü l é s ö n k o r m á n y -
z a t a . A m u n k á l a t o k b e f e -
j e z é s é t - a z i d ő j á r á s t ó l 
f ü g g ő e n - o k t ó b e r k ö z e -
p é r e , v é g é r e v á r j á k . 

Árkok ásása és iszapolása, 
átereszek javítása és tisztítá-
sa, valamint folyókák kialakí-
tása egyaránt részét képezi az 
átfogó programnak. Lukács 
Tibor, a település polgármes-
tere azt mondja, ezzel várha-
tóan évekre megoldódik 

Két helyenszínen 
zajlanak 
a munkálatok 

a község vízelvezetéssel kap-
csolatos problémája. Szükség 
is van erre, hiszen többször 
előfordult már, hogy csapadé-
kosabb időben nemcsak az ut-
cákat öntötte el a víz, hanem 
a kerteket és az udvarokat is 
eláztatta egy-egy hirtelen jött 
zápor. 

- Még 2011-ben adtuk be 
a pályázatunkat a Nyugat-du-
nántúli Regionális Fejlesztési 
Ügynökséghez, ám a megva-

A Petőfi utcában Pál Ferenc és Siklósi Balázs (a traktrral) épít ki zárt csatornát az eddigi árok helyén 

lósításra csak most kerülhet 
sor - mondta a polgármester. 
- Két helyen zajlanak a mun-
kák, a dömeföldei és a pákai 
településrészen. Előbbi he-
lyen valamennyi árkot teljes 
hosszában kitisztítják, mélyí-
tik és iszapolják, illetve ahol 
szükséges, ott az átereszek 

tisztítását is elvégzik a szak-
emberek. Emellett négy olyan 
árok kialakítására is sor kerül, 
amelyek a Válicka-patakba 
vezetik le a községrészben 
összegyűlő csapadékvizet. 

Lukács Tibor hozzátette, 
szintén a dömeföldei telepü-
lésrészen, a temető mellett 

betonozással egy folyókát 
alakítanak még ki. Ez utóbbi-
ra a közlekedésbiztonság fo-
kozása miatt van szükség, 
nagyobb zápor esetén ugyan-
is itt is rendszerint az úttes-
ten hömpölygött a csapadék-
víz, amit azért tartanak külö-
nösen veszélyesnek, mert 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


Komposztálnak 

Ifj. Orsós László a polgármesteri hivatal melletti parkban gyűjti 
össze a leveleket. Jövőre már komposztálják a biohulladékot 

Páka (gyf) - Az élhetőbb 
környezet megteremtése 
és a biohulladék haszno-
sítása egyaránt célja an-
nak a programnak, ame-
lyet pályázati támogatás-
sal valósítanak meg 
a településen. 

Minderről a 1200 fős köz-
ség polgármestere, Lukács Ti-
bor számolt be, aki elmondta: 
a helyi önkormányzat még 
201 l-ben nyújtott be pályáza-
tot a fenti cél megvalósítására 
az illetékes minisztériumhoz. 

- Azt terveztük, hogy a fa-
luban bevezetjük a komposz-
tálást - magyarázta a polgár-
mester. - Nemcsak az önkor-
mányzatot, a lakosságot is be 
kívántuk vonni a programba. 
Pályázatunk viszont első kör-
ben nem nyert, olyan tájékoz-
tatást kaptunk, hogy ha marad 
pénzt, a tartalékkeret terhére 
tudják finanszírozni a progra-
mot. Tulajdonképpen mi már 

le is tettünk róla, de az elmúlt 
héten arról kaptunk értesítést, 
hogy 10 millió 633 ezer forint 
a rendelkezésünkre áll. 

Ebből az összegből 280 
darab komposztáló ládát tud-
nak vásárolni, aminak nagy 
részét a lakosságnál helyezik 
ki. Bár a községben 525 
a nyilvántartott lakások szá-
ma, de vannak köztük lakatla-
nok, így az előzetes felmérés 
szerint minden érdekelt csa-
ládnak tudnak juttatni, s még 
az önkormányzatnak is marad 
néhány. Emellett szakembe-
rek bevonásával felvilágosító 
előadásokat is szerveznek. 
A programot tavasszal indít-
ják, a bevont családoknak öt 
évnyi időtartamra kell vállal-
niuk a komposztálást. A pol-
gármester hozzátette: a prog-
ram az élhetőbb környezet 
megteremtése mellett anyagi 
előnnyel is járhat, a komposz-
tot biotrágyaként vagy virág-
földként hasznosíthatják. 

zv- bj3. / n / , . 



Foltokból alkotnak 
Amerikában már képzőművészetnek számít 

Halász Lászlóné (jobbra) és Madácsi Már ia a megnyitón 

Páka (gyf) - N o v e m b e r 
2 3 - i g l á t o g a t h a t ó a k ö z -
s é g m ű v e l ő d é s i h á z á b a n 
a M u r a m e n t i f o l t b o s z o r -
k á k c í m e t v ise lő p a t c h -
w o r k kiál l í tás. 

A tárlaton a bázakerettyei 
művelődési házban kéthetente 
találkozó, de lényegében ott-
honi körülmények között dol-
gozó 13 ügyes kezű hölgy ál-
tal készített munkák látható-
ak. Részben képzőművészeti 

alkotásnak beillő képek, illet-
ve olyan használati tárgyak is, 
mint az ágytakarók vagy tás-
kák. A szombat esti megnyitó 
kapcsán a Bázakerettyéről és 
annak környező településeiről 
verbuválódott csoport vezető-
je, Halász Lászlóné kiemelte: 
a patchwork (vagy magyaros 
elnevezése szerint foltvarrás) 
Amerikában már képzőművé-
szeti ágnak számít, s hazánk-
ban is elismert kézműves fog-
lalkozásoknak tekintendő. 

Zlf. teli JA. 16. 

A fizikaprofesszor emlékére 
Emlékházban gondozzák Öveges szellemi és tárgyi hagyatékát 

Páka (gyf) - E g y h e t e s p r o -
g r a m s o r o z a t t a l e m l é k e z i k 
n é v a d ó j á r a az Ö v e g e s Jó-
zsef K ö z é p - Z a l a i Á l t a l á n o s 
Iskola . A d i á k o k r a v e r s e -
n y e k , p á l y á z a t o k , s p o r t -
és s z a b a d i d ő s t e v é k e n y -
s é g e k v á r t a k . 

A pákai intézmény minden 
évben a születésnapja apropó-
ján emlékezik a Kossuth-díjjal 
kitüntetett néhai fizikaprofe-
szorra, a település legismertebb 
szülöttére. Ilyenkor valamennyi 
diák ellátogat az Öveges-em-
lékházba is. A hatodik osztályos Tóth Lili a Tesla-gömböt is kipróbálhatta 
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RÖVIDEN 

Az időseket 
köszöntötték 
Páka (gyf) - Dr. Bakos 
Katalin háziorvos, 
a község polgármestere, 
Lukács Tibor, illetve 
Cseresnyés Péter or-
szággyűlési képviselő 
köszöntötte azon pákai-
kat, akik részt vettek az 
idősek napi rendezvé-
nyen. Műsort a helyi ál-
talános iskolások, a Tor-
nyiszentmiklósról érke-
zett Kerti Sándor Kultu-
rális Egyesület tagjai, il-
letve Gubinecz Akos és 
Szabó Tamás énekesek 
adtak. A műsort mege-
lőzően a Vöröskereszt 

g szervezésében egészség-
id ügyi méréseken vehet-
< tek részt az érdeklődők. 
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ZALAI HÍRLAP 
Boldogságról dalolna 

Páka (gyf) - Szakítva eddigi 
szomorkás hangulatú dalai-
val, Dalolnék a boldogságtól 
címmel készítette el legutóbbi 
saját szerzeményét az önma-
gát továbbra is szórakoztató-
zenei szakmunkásnak nevező 
Paál Adrián. A Pákán élő 
énekes-dalszerző nagyon jó 
évet zár, hiszen - mint mond-
ja - , május óta nem volt olyan 
hétvége, hogy valahova ne 
hívták volna zenélni. Tervei-
ről, dalszerzői módszereiről 
részletesen a Vasárnapi Zalai 
Hírlapban mesél. 

Paál Adrián szakított korábbi 
dalai szomorúságával 

2013. OKTÓBER 9., SZERDA 

Kezdetét 
veheti 
a felújítás 

Páka (gyf) - Tavasszal el-
kezdődhet a község 
szennyvíztisztító telepé-
nek bővítéssel egybekö-
tött felújítása. A beruhá-
zás döntő hányadát eu-
rópai uniós pályázati tá-
mogatásból fedezik. 

Mindezt Lukács Tibor pol-
gármester mondta lapunknak, 
aki hozzátette: a 300 milliós 
beruházáshoz 94 és fél száza-
lékos támogatást sikerült egy 
európai uniós pályázaton el-
nyerniük. A z erről szóló meg-

í állapodást már alá is írták. 
A négy önkormányzat (Pá-

ka, Csömödér, Kissziget, Or-
taháza) tulajdonában lévő te-
lep felújítása az elavult tech-
nológia miatt vált szükséges-
sé. A z érintettek a beruházás 
megvalósítása érdekében Pá-
ka gesztorságával egy társu-

i lást hoztak létre, majd sikere-
t sen pályáztak a Környezet és 
- Energia Operatív Programra. 
j - Nem halasztható már to-
- vább a telep felújítása, hiszen 
- éveken keresztül környezetvé-
- delmi bírságot kellett fizetni, 
) s emiatt a megyei átlagnál jó-
i val magasabb itt a szolgálta-

tási díj - jelentette ki a terve-
zett beruházás kapcsán a köz-
ség önkormányzati vezetője. 

Lukács Tibor szólt arról is, 
hogy a mintegy öt és félmillió 
forint önerő mérséklésére to-
vábbi pályázatot kívánnak be-

- nyújtani. Ezzel párhuzamosan 
5 elindítják a közbeszerzési el-
- járást, s reményeik szerint ta-
t vasszal a kivitelezés is kezde-
- tét veheti. A felújítást követő-
- en fél éves próbaüzem során 
- tesztelik majd a telepet, ezért 
- a beruházás befejezését 2015. 

június 15-ben jelölték meg. 
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Újborokat 
Páka (gyf) - Ismét megtartot-
ták a községben a már hagyo-
mányosnak tekinthető János-
napi borszentelést. A római 
katolikus plébánia közösségi 
termében az egyházközség te-
rületéről, illetve a hozzá tartó-

szenteltek 
zó filiákból mintegy huszonöt 
gazda gyűlt össze, míg az ün-
nepi ceremóniát a település 
plébánosa, Kiss László végez-
te. A borszentelés a korábbi 
évek gyakorlata szerint most 
is zenés esttel ért véget. 

Tűzben 
pusztultak el 
az állatok 

o f r . 1 v -

Páka (gyf) - N y u l a k é s f ü r -
jek pusztultak el abban 
a tűzben, amely még az 
elmúlt év végén, hétfőről 
keddre virradó éjszaka 
keletkezett a zalai köz-
ségben. 

A település Rózsa utcájá-
ban egyelőre ismeretlen okból 
egy családi házzal egybeépí-
tett faszerkezetes melléképü-
let gyulladt ki, amelyben az ott 
élők kisebb méretű haszonálla-
tokat tartottak. Információnk 
szerint a lángok valamikor 
hajnali három óra után csap-
hattak fel. 

A tűz keletkezését a háziak 
csak későn vették észre, ezért 
a viszonylag kis alapterületű 
melléképület szinte teljes ter-
jedelmében leégett, és az ab-
ban tartott állatokat sem sike-
rült megmenteni. 

Ugyanakkor a helyszínre 
kivonult lenti tűzoltók azt si-
kerrel meg tudták akadályoz-
ni, hogy a lángok a lakóépü-
letre is átterjedjenek, de a kár 
így is viszonylag jelentős. 

Újságpapír 
újrahasznosítás 
Páka (gyf) - Újságpapír-
ból fonhatnak kosarat 
a község művelődési há-
zában csütörtökön este 
fél öttől tartandó kéz-
műves foglalkozáson 
résztvevő érdeklődők. 



Megújult a pákai ravatalozó 

Még 1974-ben épült a pákai 
ravatalozó. Mára már nagyon 
rossz állapotba került és a helyi 
önkormányzat több alkalommal 
is erőfeszítéseket tett a felújítás 
költségeinek előteremtésére. A 
többszöri pályázati sikertelen-
ség után Lukács Tibor polgár-
mester legutóbb az elnyert tá-
mogatásukról értesítette lapun-
kat, melynek eredményeképpen 
felújításra került a ravatalozó 
(képünkön). 

- Megújításra és fejlesztésre 
nyújtottunk be pályázatot a Me-
zőgazdasági és Vidékfejlesztési 
Alaphoz. Önkormányzatunk vé-

gül 14 millió 241 ezer Ft összegű 
támogatásban részesült a Zala 
Zöld Szíve LEADER helyi ak-
ciócsoport közreműködésével. 

- Szükség volt önrész válla-
lására is a felújításhoz? 

- Önkormányzatunknak ön-
részként 3 millió 850 ezer Ft-ot 
kellett biztosítania. A munká-
latok egyébként a napokban be-
fejeződnek, így sor kerülhet a 
műszaki átadásra. E beruházás-
sal méltóbb környezetet sikerül 
biztosítanunk a temetkezések-
hez - mondta Lukács Tibor pol-
gármester. 

(d) 
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Napi kapcsolat a hívekkel 
Dr. Veres András megyés püspök Kiss László pákai plébánost nevezte ki a lenti kerület esperesévé 
SyaflBtaa Fererac 
gyur iaa. ferenc@zala ih i r lap.hu 

Az evangélium annyit tesz: öröm-
hír. Savanyú képpel azt hitelesen 
nem lehet hirdetni, Jézus Krisztus 
tanítását mosolygó arccal kell az 
emberek felé közvetítenünk. Bár 
időnként én is elkeseredem, ám 
eddig mindig tudtam erőt merí-
teni a hitemből, és ez a hit át is 
segített a nehézségeken. 

Mindezt Kiss László pákai 
plébános mondta, aki a közel-
múltban esperesi rangot is ka-
pott. A szombathelyi szárma-
zású lelkipásztor immár hete-
dik éve, 2007. január 28. óta 
teljesít szolgálatot a zalai te-
lepülésen, azt megelőzően 12 
éven keresztül Táplánszentke-
reszten volt plébános. 

- A z esperes feladata a ke-
rületben szolgáló plébánosok 
munkájának segítése és koor-
dinálása. A z esperes összekö-
tő személy az egyházmegye 
és az adott kerület plébánosai 
között - magyarázta új fel-
adata kapcsán Kiss László. 

A szombathelyi egyházme-
gyében tíz esperesi kerület ta-
lálható, a pákai plébá-
nos a lenti kerület ve-
zetésére kapott dr. Ve-
res András megyés 
püspöktől felhatalma-
zást. Mindez dispozí-
ciót, azaz áthelyezést 
nem von maga után, 
Kiss László továbbra 
is Pákán, a Szent Péter és Pál 
apostolok plébánián lát el lel-
kipásztori szolgálatot. 

- A z esperesi központ min-
dig ott található, ahol az adott 

plébános éppen lakik - sorol-
ta tovább az atya. - Az espe-
resi hivatal így most átkerült 
Pákára, ám ez a hívekre nézve 
semmi változással nem jár. 

A pákai az egyházmegye 
egyik legnagyobb kiterjedésű 
plébániája, a székhelytelepü-
léssel együtt 11 község tarto-
zik hozzá. Kiss László atya 
szerint a legnagyobb nehézsé-
get éppen a távolságok jelen-
tik, rengeteget kell utazni ah-
hoz, hogy feladatait maradék-
talanul el tudja látni. 

- Ma egy pap számára ta-
lán a hívekkel való kapcsolat-
tartás jelenti a legnagyobb ki-
hívást - mondta a lelkipász-
tor. - Jó volna mindenhol ál-

Rengeteget kell utaznia, 
hogy feladatait 

maradéktalanul el tudja látni 

landóan jelen lenni, minden-
hova eljutni, ahol a hívek él-
nek, a sok kis falu miatt azon-
ban ez szinte lehetetlen fel-
adat. Ugyanakkor lehet bár-

milyen alacsony lélekszámú 
is egy település, a jó Isten 
számára az ott élők ugyan-
olyan fontosak, mint egy vá-
rosban lakó hívő, ezért leg-
alább időként ott is meg kell 
jelennünk közöttük. 

Kiss László azt is hozzátet-
te: a lélekszám egyre fogy, az 
utóbbi éveket nézve a pákai 
plébánia területén jellemzően 
háromszor annyi volt a teme-
tés, mint a keresztelő. A szü-
letésszám esett vissza, ezáltal 
a falvak elöregednek. 

- Jómagam azok közé tar-
tozom, akik már egészen kis 
korukban szerettek volna pa-
pok lenni - válaszolta kérdé-
sünkre Kiss László. - Ötéve-
sen már arról beszéltem, hogy 
Jézus szolgálatába állok, per-
sze voltak az életemben olyan 
időszakok is, amikor ez a hi-
vatástudat egy kicsit háttérbe 
szorult. Gimnáziumba viszont 
már azzal a szándékkal jelent-
keztem, hogy onnan kikerül-
ve szemináriumban folytatom 
a tanulmányaimat. így lett be-
lőlem előbb bencés diák, az-
tán kispap. 

Kiss László a középiskolát 
és a szemináriumot is Győr-
ben végezte. Pappá szentelé-
sét követően Zalaegerszegen, 
a Mária-Magdolna plébánián 
töltött el három évet, s utána 
került vissza szűkebb pátriá-
jába, Vas megyébe, ahol nem-
csak táplánszentkereszti plé-

bánosként, hanem kari-
tász- és börtönlelkész-
ként is szolgált. A kari-
tászhoz fűződő kapcso-
lata azóta is igen ele-
ven, bár a dicsérő és el-
ismerő szavakat szerény 
módon elhárítja, szere-
pét nem tartja meghatá-

rozónak. Úgy fogalmaz, csak 
a kapcsolatait mozgósította. 

A pákai esperesplébános 
azt mondja, jól érzi magát Za-
lában, bár az otthoniak most 

Tun 

egy kicsit távolabb kerültek 
tőle. Édesanyja azonban rend-
szeresen látogatja, illetve ő is 
igyekszik legalább kéthetente 
egy-egy napra hazamenni pi-
henni. 

- Most fejezzük be a pákai 
Mária-oltár felújítását, éppen 
ma volt az utolsó ellenőrzés -
mutat rá feladatai egy újabb 
szeletére a pákai plébános. -
Szerencsére a Szent Péter és 
Pál templom kívülről j ó álla-
potban van, ám a berendezé-
seit restaurálni kell. Van egy 
fő- és mellékoltárunk, szószé-
künk, orgonánk, vagyis igen 

komoly feladatok várnak még 
ránk. Hál' Istennek a bázake-
rettyei templom szintén jó ál-
lapotban van. Nemrég kapott 
új tetőzetet és színezést, majd 
tavasszal a lábazattal folytató-
dik a felújítás. 

Az esperesplébános meg-
említette a szintén a felügyele-
te alatt álló kisebb templomo-
kat is. Mint mondotta: pályá-
zatot nyújtottak be a lispe-
szentadorjáni felújítására, ott 
tavasszal kezdődik a munka. 
Uj járólapokat és új lépcső-
rendszert kap a templom, vala-
mint szintén javításokat kell 

végezni a lábazaton. Ezek 
a legfontosabb teendők, ám 
a jövőben is lesznek feladatok. 

- A pákai plébániához tar-
tozó templomok közül a ma-
ród szorul rá leginkább a fel-
újításra - tette még hozzá az 
atya. - Ott 2015-ben kezdünk 
neki a munkáknak, teljes kül-
ső és belső helyreállításra lesz 
szükség, nyílászárók cseréjére 
és tetőjavításra,.illetve vízel-
vezetésre is. A maróci közös-
ség azonban olyan kicsi, hogy 
ezt a. feladatot az egyházme-
gye támogatása nélkül, önál-
lóan nem tudja felvállalni. 

mailto:gyuriaa.ferenc@zalaihirlap.hu
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Kosárfonó 
tanfolyam ^ 
Páka (gyf) - Holnap este 
öt órakor kezdődik a te- p* 
lepülés könyvtárában az ^ 
a tanfolyam, mely révén 
a kosárfonás rejtelmei-
vei ismerkedhetnek meg ^ 
az érdeklődők. A részt- ^ 
vevők négy egymást kö-
vető csütörtökön sajátít- \ 
hatják el a legfontosabb ^ , 
fogásokat. 
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RÖVIDEN 

Gyógyteák és 
gyógynövények 
Páka (gyf) - A művelő-

i dési házban holnap 15 
órakor Takács Ferenc 
okleveles kertészmér-
nök, fitoterapeuta tart 
előadást a gyógynövé-
nyek és -teák hatásairól. 

• ' rw m -

Felújítják a szennyvíztisztítót 
A Zalavíz Zrt. által működtetett telep jelenleg négy települést szolgál ki 

A tegnapi projektindítón Cseresnyés Péter beszél éppen 

Páka (gyf) - Még ebben 
a hónapban kezdetét ve-
szi, s várhatóan 2015. jú-
nius 30-ig fejeződik be 
az a pályázati program, 
aminek keretében meg-
újul a község szennyvíz-
tisztítója. 

A nettó értékén számítva is 
több, mint háromszázmillió 
forintos beruházásra azért van 
szükség, mert az 1994-ben lé-
tesített, eddig négy települést 
kiszolgáló telepről kibocsátott 
tisztított szennyvíz minősége 
már nem felel meg az elvárá-
soknak. 

Az érintett falvak - Páka, 
Csömödér, Kissziget és Orta-
háza - egy társulás révén még 
tavaly áprilisban adták be pá-
lyázatukat a felújításra, amely 
révén a nettó bekerülési költ-

ség 94,55 százalékára nyertek 
támogatást. A tegnap megtar-
tott úgynevezett projektindító 
során elhangzott: a pályázati 
program keretében nemcsak 
a Zalavíz Zrt. által üzemelte-
tett szennyvíztisztító telep fel-
újítása valósulhat meg, hanem 
csatorna rekonstrukciós mun-

kálatokra is sor kerül az érin-
tett falvakban. A kiviteli mun-
kálatokat várhatóan 2013 no-
vember végéig fejezik be, ezt 
egy hat hónapos próbaüzem-
nek kell követnie, és csak an-
nak eredményes befejezésével 
lesz a telep véglegesen üzem-
be helyezhető. 

;JB , w . 'M . H 1 H , 
? / / ' 9 _ / / / ^ J f * . 



Egészségügyi 
bemutató 
Páka (gyf) - A helyi cu-
korbeteg és kardiovas- ^ 
kuláris klub szervezésé-
ben holnap délután fél 
négykor az idősek klub- " \ 
jában a cukorbeteg dié-
táról tartanak bemutató-
val egybekötött elő- o, 
adást. A rendezvényen 
dr. Bakos Katalin helyi 
háziorvos mellett ven-
dégként a Zala Megyei t\j 
Kórház diétás szakem-
berei működnek közre. 

Páka (gyf) - Első a l k a l o m -
m a l csat lakoz ik a za la i t e -
l e p ü l é s a Kul turál is Ö r ö k -
ség N a p j a i s o r o z a t á h o z , 
a n n a k H is -Tur izmus e l n e -
v e z é s ű p r o g r a m j á h o z . 

Minderről Rikli Katalin, a 
helyi könyvtár és e-Magyar-
ország Pont vezetője számolt 
be lapunknak, aki hozzátette: 
szombaton és vasárnap délu-
tán egy órától este hatig a falu 
négy pontján várják a látoga-
tókat. 

A megtekinthető helyszí-
nek az Öveges József Emlék-
ház, a Péter és Pál apostolok 
tiszteletére felszentelt katoli-
kus templom, a dömeföldi fa-
lurészben álló 150 éves, zsúp-
fedeles, boronafalu tájház, va-
lamint az erődpark, vagyis az 
ötvenes években épült, a ma-
gyar Maginot-vonalnak is ne-
vezett határvédelmi rendszer 
feltárt részei lesznek. Minden 
helyszínt idegenvezető mutat 
ba, ezen előadások időtartama 
egyenként 40 perc lesz. 

Látnivalók a historizmus helyi építészetéből 

Először csatlakozik a 
programhoz a község 
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S É G í FALUKÉP 

FÖLGYORSÍTOTT FALUFEJLESZTÉS 

Páka példát mutat 
Páka, a közel 900 esztendős, gyönyörű környezetben fekvő nyu-

gat-zalai falu már nem csak arról az Öveges József fizikusról, piaris-
ta tanárról híres, aki közismertségét a fizikai kísérleteket bemutató 
televíziós ismeretterjesztő sorozatnak köszönhette. 

A vendégszeretetéről közis-
mert község nem csupán a bunke-
rekkel, a déli határvédelmi erőd-
rendszer elemeivel sáfárkodott 
ügyesen, de a települést számon 
tartják a legsikeresebb pályázatíró 
önkormányzatok között is. Páka 
úgy futott be páratlan gazdasági 
fejlődést, hogy mindvégig megbe-
csülte fiataljait, időseit, helyi érté-
keit, civil közösségeit, a sportot, a 
kultúrát. Lukács Tibor polgármes-
terrel a falufejlesztés mozzanatai-
ról váltottunk szót. 

- A focipálya mellett lévő ját-
szótér felújítása után elérkezett-
nek láttuk az időt a sportház mo-
dernizálására. Egy belügyminiszté-
rium által kiírt, önerőt nem kérő 
pályázaton tavaly 8 millió 212 ezer 
forintot nyertünk az 1970-es évek-
ben épült, mára már korszerűtlen-
né vált sportház felújítására. A kül-
ső homlokzati részen nyílászáró-
cserét végeztünk, elkészült a hő-
és homlokzatszigetelés, megtör-
tént a külső és belső festés, és a vi-
zesblokkok egy részét is .kicserél-
tük. A társalgóhelyiség aljzatára 
parketta került, a mozgáskorláto-
zottaknak pedig egy rámpa segít a 
az épületbe jutáshoz. 

A másik fejlesztés a Zala zöld 
Szíve Akciócsoport közreműködé-
sével tavaly beadott és most el-
nyert Leader pályázat, amelyen 
14 millió 241 ezer forintot nyer-
tünk a rossz állapotban lévő, 40 

éve épült ravatalozó felújítására. 
Önkormányzatunknak 3 millió 851 
ezer forint önerőt kellett biztosí-
tani a mai kornak megfelelő épü-
let rendbe hozásához. A temető-
ben kialakítottunk egy 2 méter 
széles, beton térkőelemekből épí-
tett járdát. 

títási hatásfokon és az iszapkeze-
lés közép- és hosszú távon is 
megoldottá válik. 

A következő ciklusban a fogor-
vosi rendelő és a hozzá tartozó la-
kás megújítását vettük tervbe, de 
a hivatal épületének hőszigete-
lését, ablakcseréjét is beterveztük. 
A Pákai Öveges József Általános Is-
kola - mely 2013. január 1-től a 
Klebelsberg Intézményfenntartó 
Központ fenntartásában működik 
- nyílászárói és vizesblokkja is cse-
rére vár. 

Dömefölde településrészen a 
lakók régi vágyát teljesítettük be 
a szelektív hulladéksziget létreho-
zásával. A konténerekben elkülö-
nítetten lehet gyűjteni a szeme-
tet. Egy 301 milliós beruházási 
összköltséggel jövő év júniusáig 
elkészülő projekt segítségével a 
Válicka-parti pákai szennyvíztisztí-
tó telep fejlesztését oldjuk meg. 
Az átemelők már elkészültek. Ja-
vítani tudunk az elavult technoló-
giából eredő nem megfelelő tisz-

A falu belterületén lévő közutak 
és hegyi utak nagyon rossz állapot-
ban vannak, a felújítás nemigen 
tűr halasztást. Mivel Páka nem hi-
telkonszolidált település, ezért a 
következő időszakban 20 millió fo-
rint állami többlettámogatásra va-
gyunk jogosultak, aminek fölhasz-
nálásával a Táncsics utcát, az Ady 
utca egy szakaszát és a Petőfi utca 
Béke utca torkolatát építjük újjá, 
és folytatni kívánjuk a vízelvezető 
árkok kotrását, tisztítását. 



Türelmet igénylő munka 
Páka (gyf) - Egy speciális 
minta, a tüll-csipke készí-
tését tanulták meg nyári 
edzőtáborukban a Zalai 
Csipkeműhely tagjai. A 
négynapos szakmai kur-
zuson 14-en vettek részt. 

A tüll-csipke készítése pre-
cíz és aprólékos munkát igé-
nyel, a zalaegerszegi Keresz-

tury VMK-ban működő alko-
tói közösség, a Zalai Csipke-
műhely tagjai ezért döntöttek 
úgy, hogy nem a heti rendsze-
res foglalkozásokon sajátítják 
el a mesterfogásait, hanem a 
gyakorlásra több időt biztosí-
tó, ám kötetlenebb hangulatú 
edzőtáborban tanulják meg. A 
szakmai munkához Pákán ta-
láltak az ideális helyszínt, ott 

töltöttek el négy napot. Ennyi 
elegendő volt ahhoz, hogy az 
előzetes ismeretekkel és gya-
korlati tudnivalókkal már ren-
delkező lányok és asszonyok 
készségszinten tudjanak ezzel 
a mintával dolgozni. A szak-
mai munka irányítója a zala-
egerszegi Sinka Endréné volt. 
(Folytatás Sok türelmet igé-
nyel cím alatt a 2. oldalon.) 
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Sok türelmet igényel 
EDZŐTÁBOR Továbbképzésen a Zalai Csipkeműhely tagjai 

(Folytatás az I• oldalról.) 
- A tüll-csipke egész Nyu-

gat-Európában ismert, és több 
országban is készítették - ma-
gyarázta Sinka Endréné. - Az 
úgynevezett vert csipkék közé 
tartozik, vagyis ugyanazzal a 
módszerrel készül, de techni-
kailag kicsit mégis más. Kon-
túrfonalat, díszítőszálat hasz-
nálunk, azzal alakítjuk a min-
tát. 

Sinka Endréné hozzátette: 
a tüll-csipkéhez a lehető legfi-
nomabb fonalat haszálják, va-
lamint a kitűzési pontokhoz is 
a legvékonyabb tűket alkal-
mazzák. A tanulási folyamat 
közben ugyan még nem ilyen 
szigorúak a követelmények, 
de a későbbiekben már igen. 

A Zalai Csipkeműhely tag-
jai közül többen is 10-15 esz-
tendeje dolgoznak együtt, ám 
ezen a néven négy éve kezd-
tek el együttműködni. 

- A Zalai Csipkeműhely-
nek 20 tagja van, s heti rend-
szerességgel találkozunk a za-
laegerszegi Keresztury V M K -
ban - mondta az alkotói kö-
zösség vezetője, Fülöpné Sí-
pos Ildikó. - Ezeken a foglal-
kozásokon egymást se-
gítjük, egymástól tanú- a m i H 

lünk. Az edzőtáborun-
kat is azért szerveztük 
meg, hogy egy speciá-
lis minta, a tüll-csipke 
készítését mutathassuk 
meg a csoportunk azon 
tagjainak, akik koráb-
ban csak kevésbé vagy egyál-
talán nem ismerték. 

A pákai táborban a részt-
vevők két lehetőség közül vá-

Rikfi Katalin (balról) a négynapos munka eredményét mutatja. A jobb oldali képen a szakmai 
vezető, Sinka Endréné segít az alkotói közösség egyik tagjának, Parragi Ágnesnek 

készítettek, vagy úgynevezett 
szélcsipkét, amivel különböző 
kézimunkákat szokás díszíte-
ni. A helybeli Rikli Katalin -

Az alkotói munkához 
csendes és nyugodt 

környezetre van szükség 

akinek javaslatára költözött a 
csoport a községbe - előbbi 
mellett döntött. 

- Ennek a néhány centimé-

az elkészítéséhez három teljes 
napra volt szükség - mutatta. 
- Nem is a nehézsége vagy a 
bonyolultsága, sokkal inkább 

a sok türelmet igénylő, 
precíz, aprólékos mun-
ka miatt. Annyira elfá-
rad közben a kéz, hogy 
állandóan pihentetni és 
tornáztatni kell. Estére 
így is más elfoglaltság 
után kellett nézni, zok-
nibábokat, állatfigurá-

kat készítettünk felüdüléskép-
pen. 

Rikli Katalin hozzátette, a 
négynapos edzőtáborban fő-

Zalaegerszegen és környékén 
laknak, de a lenti és körmendi 
tagjaik is csatlakoztak. A cél 
az volt, hogy zavartalanul hó-
dolhassanak közös szenvedé-
lyüknek, s erre Páka tökélete-
sen alkalmas volt. A résztve-
vők közül többen is úgy véle-
kedtek, célszerű volna állan-
dóvá tenni ezt a néhány napos 
nyári kikapcsolódást. 

A Zalai Csipkeműhely fo-
lyamatosan részt vesz pályá-
zatokon is, utoljára a Magyar 
Kézművességért Alapítvány-
nál értek el kiváló eredményt 
egy betlehemes témájú alko-
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A közösség erejének 
s akaratának ünnepe 
Ravatalozót és ifjúsági sportházat újítottak fel 

Közösségi 
erő és akarat 
Páka (zh) - Három „té-
telben" összesen több 
mint 30 millió forint ér-
tékű fejlesztést hajtottak 
végre az elmúlt időszak-
ban a faluban, és a beru-
házások végére tegnap 
ünnepélyes avatókkal 
tettek pontot. Egyrészt 
játszóteret építettek, 
másfelől a korábbi 
sportöltöző felújításával 
ifjúsági- és sportházat 
hoztak létre, harmadsor-
ban pedig - és ez volt a 
legköltségesebb beruhá-
zás - rekonstrukción 
esett át a ravatalozó is. 
(Tudósításunk hasonló 
címmel a 4. oldalon.) 

Helyi fiatalok az ifjúsági sportházat bemutatóval vették birtokba 

Páka (gyf)- Két felújított 
épület avatóját tartották 
tegnap a településen. El-
sőként az ifjúsági sport-
házat vehették birtokukba 
a helyiek, majd a kibőví-
tett ravatalozó szentelé-
sére került sor. 

Az egykori öltözőből ki-
alakított ifjúsági sportház 
avatóünnepségen Lukács Ti-
bor, a település polgármestere 
szólt elsőként a jelenlévők-
höz, ennek során kitért arra, 
hogy az épület felújítását egy 
játszótér létesítése előzte 
meg, aminek ötmillió forint 
volt a bekerülési költsége. 

- A z ifjúsági sportház fel-
újítására 2013 tavaszán ad-
tunk be pályázatot a belügy-
minisztériumhoz, ám akkor 
még elutasították a kérelmün-
ket - mondta a polgármester. 
- Év végén azonban arról 
kaptunk értesítést, hogy a tar-

talékkeretből mégis jut erre a 
programra mintegy 8,2 millió 
forint, s így megkezdhettük a 
munkákat. 

A z épület felújítása során a 
nyílászárók cseréjét, homlok-
zati hőszigetelést, külső vako-
lást, valamint a vizesblokkok 
átépítését, a belső falak festé-
sét, s a nagyterem parkettázá-
sát végezték el. A ravatalozó-
nál viszont teljes felújításra és 
bővítésre került sor, továbbá a 
temetőben is végezték térren-
dezési munkálatokat. Utóbbi 
beruházást részben a Leader-
program keretében elnyert tá-
mogatásból fedezték, a kapott 
14 és félmillió forinthoz ön-
erőként közel négymilliót kel-
lett az önkormányzatnak hoz-
zátennie. 

Avatóbeszédet Cseresnyés 
Péter fiideszes parlamenti kép-
viselő mondott, aki szerint 
egy közösség erejét és akara-
tát ünnepelhettük. 

£ i } ZÁ • 
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Hátha még van, akinek be kell mutatni, hol vagyunk! 

„Páka, Magyarország Nyugat-dunántúli Régiójában, Za la megye 
nyugati részén, Lentitől délkeletre fekvő település. Lenti 11 km, 
Csömödér 3 km. Kányavár 5 km, Szécsisziget 6 km, Csesztreg 20 km, 
Rédics 16 km távolságra található." Ilyen módon mindjárt a szomszé-
dos településeket is megneveztük, emellett Rédics, mint határátkelő 
Szlovénia felé, mindenki számára ismerős. 

Lukács Tibor polgármester úrral számot vetünk az elmúlt időkről, 
azaz számba vesszük, mi minden történt az elmúlt néhány évben Pá-
kán. Gyanítom, nem lesz rövid a „lista", és van tetemes összegbe ke-
rült beruházás is köztük. 

- Akkor időrendi sorrendben 

vagy nagyságrendben... 

- Amikor polgármester lettem, az-

zal kezdtük, hogy az Öveges-házat 

felújítottuk, 23 mill ió forintért egy 

LEDER-pályázatból. 

2011 májusában vis maior-pályá-

zaton nyertünk a Csokmahegyi út 

árokrendezésére. Köze l hatvanmillió 

forintot költöttünk belvízelvezetésre 

Pákán és a dömeföldi falurészben 

minden árkot rendbe tettünk, új át-

ereszeket építettünk. Most 15-20 

évig biztosan nem lesz vele gond. 

1,3 millió forintos ráfordítással, 

önerőből egy még nem portalanított 

átkötőutat megépítettünk: 900 méter 

hosszan, 2,5 m szélességben. 

201 I októberében az óvoda felújí-

tását pályázati támogatással, 7,5 mil-

lió forintos beruházás keretében 

megoldottuk: hőszigetelés, nyílászá-

rócsere, fűtéskorszerűsítés. 32 óvo-

dásunk van. 

Ugyancsak támogatással, 2011 

októberében fejeztük be a bunkerek 

látogathatóvá tételét, 2,5 mill ió 

forintból... 

2011 decemberében adtuk át a 

szabadtéri színpadunkat, a futballpá-

lya mellett. 

A hegyi utak karbantartása folya-

épült 4.900.000 forintért. A z önkor-

mányzat a ravatalozó felújítására 

nyert pályázaton 14,5 mil l ió forintot, 

önerőt, 3.850.000 ezer Ft-ot kellett 

nekünk biztosítani. A napokban ké-

szült el. 

- A legnagyobb még biztosan 

hátra van! 

- Már akkor elkezdődött a harc, 

amikor még csak képviselő-testületi 

tag voltam az e lőző ciklusban. Min-

den ülésen elhangzott: magas a 

szennyvízdíj Pákán, valamit tenni 

kell. Én a fe jembe vettem, ha polgár-

mester leszek, addig nem nyugszom, 

míg meg nem oldjuk a problémát. A 

Zalavíz Zrt. sokat segített a megol-

dás megtalálásában. 

Most éppen ez a legnagyobb pro-

jekt van folyamatban. 301 milliós 

szennyvízberuházás fo ly ik, ami fő-

matos. Sok hegyi út tartozik Páka 

közigazgatási területéhez. 

2012 szeptemberében L E A D E R -

támogatással a kultúrházunkban vé-

geztünk közel 8 milliós értékű felújí-

tást. Vizesblokkok, nagyteremburko-

lás stb. De a színháztermünkben fel-

újítottuk a székeket, újrakárpitoztuk 

önerőből. 

2012-ben újítottuk fe l a Nepo-

muki Szent János-szobrot, 250 ezer 

forintért. 

2012-ben adtunk be ismét 

LEADER-pályázatokat. A z egyiket 

a sportegyesület indította, í gy a ját-

szótér százszázalékos támogatással 

korszerűsítés). Két és fél éve már 

próbálkoztunk, de akkor lecsúsztunk 

a pályázatról. Akkor ötvenmil l ió lett 

volna a terveink szerint, amelyek 

készen vannak. Lehet, hogy azóta 

már több kell hozzá, megújuló ener-

giafelhásználással is ki kell egészül-

nie. 

- Biztosan sikerülni fog, hiszen 

aminek eddig nekikezdett... 

- Azért volt olyan pályázatunk is, 

ami nem nyert. De lehet, hogy a tar-

talékalapból év végén mégis kapunk 

az óvoda tetőfelújítására. 

A z önkormányzati hivatal épülete 

mellett van még egy rendbehozandó 

épülete is a települési önkormány-

zatnak. Van egy fogorvosi rende-

lőnk, az emeletén egy lakással. Meg 

kellene oldani a hőszigetelést, nyí-

lászárócserét, a fogorvosi rendelőnél 

képpen a szennyvízkezelő telep újjá-

építését jelenti. Október végére, no-

vember elejére kell a munkának be-

fejeződnie. A z első műszaki átvétel 

után próbaüzem kezdődik, majd 

2015 júniusában fe jeződik be telje-

sen, akkor zárul a pályázat. 

Jut eszembe.. . Vo l t még egy ki-

sebb nyertes pályázatunk. 280 db 

komposztálóládát sikerült nyernie a 

falunak. B í zom benne, hogy ezzel 

megszűnik a kertekben az égetés, 

nem gomolyog a füst a faluban. 

- Vannak újabb tervek is a tar-

solyban? 

- Éppen tegnap este volt egy tes-

tületi ülés. A közös önkormányzat 

épületéről is szó volt. Kányavár, 

Ortaháza, Pördefö lde és a főtulajdo-

nos, Páka. A hamarosan meg je lenő 

KEOP-pályázaton szeretnénk indul-

ni az épület energetikai felújítására 

(hőszigetelés, nyílászárócsere, fűtés-

akadálymentesített bejáratot, vizes-

blokkot. 

M é g van egy komoly tervünk. Mi-

vel nem volt adósságunk, amit elen-

gedett volna a kormányzat, kaptunk 

húszmillió forintot fejlesztésre. 

Egy részét az idősek otthonának 

újrafestésére szánjuk, már nagyon 

ráfér, hogy rendbe tegyük. Útépítés-

re is fordítunk belőle, a Táncsics ut-

ca és az Ady utca kereszteződését, 

valamint a Petőfi utca egy részén 

fog juk az úttestet aszfaltozni, 

amennyire a pénz elég lesz. A z Ady 

utca egy szakaszán már fo ly ik az ár-

kok tisztítása. Mezőgazdasági és V i -

dékfejlesztési Minisztérium L E A -

DER pályázatán egy kisbuszt nyer-

tünk közösségi célokra 

- Említette, hogy több település 

közös önkormányzati hivatala mű-

ködik itt... 
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Cuverv i l l e test-

vértelepülésünk-

ről. Megerős í t -

jük, újra aláírjuk 

a szerződést. 

Német testvér-

településünk is 

van, ami viszont 

személyes kap-

csolatból alakult 

ki. Wesendorfba 

hurct Iták el a fa-

lunkból és a kör-

nyékből a leven-

téket. Többen ott 

haltak meg. M i -

kor lehetett, az it-

teniek visszaláto-

gattak arra a né-

met településre, 

és ebből fejlődött 

a kapcsolat. 

- Még néhány 

gondolatot az 

idősek ellátásáról... 

- M e g van szervezve j ó l a házi 

segítségnyújtás, de működik az 

idősek napközi otthona is. Azoknak 

az idős embereknek pedig, akik 

igényl ik, kihordják az ebédet. Van 

ehhez egy gépkocsink is. Amin t 

említettem, nemsokára lesz egy 

másik, új kisbusz is. M i v e l nem 

kistelepülés vagyunk, fa lugondno-

Charte í Testvérvárosi 
de Jumelage f f Megegye z és 

CUVERVILLE 

kunk nincs, de többen is oda tud-

nak ülni a volán mögé , ha szüksé-

ges. 

- Az eredményes, megvalósult 

pályázatok mellett pedig siker az is, 

hogy a gazdálkodás rendben van, 

hogy az intézményeket rendesen 

tudja működtetni az önkormányzat. 

De polgármesternek lenni sem 

nyolcórás munka... 

2014. július 
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- Igen, mi vagyunk a gesztortele-

pülés, így itt a j egyzőve l együtt ha-

tan dolgoznak. Nován van egy „ki-

rendeltség", ahol dolgozik egy al-

jegyző és három alkalmazott. 

- Pákán vannak híres látnivalók 

is! 

- így igaz! Érdemes ide eljönni 

akár egyénileg, akár kirándulócso-

portoknak egy időre megállni a köz-

ségben. Vannak látnivalók! Elsősor-

ban Öveges József professzor egy-

kori lakóháza... Természetesen mú-

is. Tehát a műemlék római katolikus 

barokk templomot, a barokk köztéri 

szobrokkal együtt. 

Nem különben érdekes a dömeföl-

di tájház, azt se hagyjuk ki! 

A fentebb már eml í tet t pá lyá-

zat során lá togathatóvá vált az 

egés z dél i határvéde lmi erőd-

rendszer és az e g y e s bunkerek is. 

A f i a ta lok é rdek lődnek i l yesmi 

iránt, e g y kis terepjárással is e g y -

be lehet kötni. 

- Testvértelepüléseik is vannak 

külföldön, úgy tudom! 

zeumszerűen látogatható. Tárlatve- - í gy igaz. Éppen mostanában 

zetéssel is szolgálhatunk, hozzávéve (július 3.) várjuk a francia delegá-

a szomszédságban lévő templomot ciót a normandiai rég ióból 

SURD 

PÉNZINTÉZET KÉT MEGYE HATÁRÁN 
Surd a nagykanizsai járáshoz tartozik. Ugyanakkor ilyen megfogalma-

zást is olvashatunk: Csurgótól északnyugatra, Zákány (Somogy) és 
Nemespátró (Zala) közt fekvő település. Tehát valóban két megye határán 
vagyunk, amikor Surdon járunk. Ha ismerősen hangzik a település neve 
Budapesten is, ne csodálkozzunk. Surd Magyarország egyik legnagyobb 
fenyőfatermelője, a falu lakosságának nagy része a karácsonyfák értékesí-
téséből él, és az ország karácsonyfáinak mintegy 60 százalékát biztosítja. 

Szorgalmasak és takarékosak az itteni emberek. Ezt érzékelik és érté-
kelik a Bak és Vidéke Takarékszövetkezet surdi kirendeltségén is. Lehet, 
hogy nemcsak a takarékszövetkezet forgalmán, hanem saját bőrükön is 
tapasztalják a hölgyek, akik mindketten surdiak: Györfy Viktória és 
Csikós Ibolya. 

A 2001-ben épült, még mindig újnak számító „bankfiókban" szinte 
egymásnak adják a kilincset az ügyfelek. Beszélgetésünk éppen ezért kissé 
szaggatott. Kissé szaggatott, hiszen az ő kiszolgálásuk a legfontosabb. 

- Először Györfy Viktóriát szólít-

juk ki a munkájából, s kérjük egy kis 

bemutatkozásra. 

- Közgazdasági egyetemi tanulmá-

nyaim után - kis kitérőt követően - he-

lyezkedtem el takarékszövetkezetnél, 

de akkor még Nagykanizsán. Itt a surdi 

kirendeltségen az édesanyám dolgo-

zott. Miután nyugdíjba vonult, kb. két 

éve kerülhettem ide. 

- Nagyon jó helyen vannak itt 

Surdon, ugye? 

- Olyan szempontból biztosan, hogy 

a vonzáskörzetünk nem a megyehatá-

rig terjed csak. Elég szépszámú ügyfe-

lünk van a közeli somogyi települések-

ről is. Bár csak lenne még több, nincs 

semmi akadálya. 

Nemespátró, Belezna. Liszó, Zá-

kány, Gyékényes, Őrtilos, Porrogszent-

király, Somogyszentpál... ezekről a te-

lepülésekről is vannak ügyfeleink, sőt, 

még budapesti is akad. A személyes 

kapcsolatok is sokat jelentenek! 

Mindenkinek igyekszünk teljes ki-

szolgálást nyújtani, akármiről is legyen 

szó, amivel a takarékszövetkezet fog-

lalkozik. Keressük mindenki számára 

az optimális megoldást. 

A falubeliek természetes, hogy biza-

lommal fordulnak hozzánk, hiszen 

szinte mindenkit ismerünk. Itt nőttem 



Focitorna a 
búcsúban 
Páka (gyf) - Férfi és női 
focitornát is rendeztek a 
hét végi dömeföldei bú-
csú keretében a község-
ben. A férfiak tornáját a 
pákai és kisszigeti fiata-
lok alkotta Fenoménok 
együttese nyerte, máso-
dik a dömeföldei telepü-
lésrész együttese lett, a 
harmadik helyen a Lenti 
végzett, míg negyedik a 
Csömödér lett. A nők 
versenyében a helyi csa-
pat végzett az élen. A 
Környékbeli Falvak Tor-
nája elnevezésű sport-
rendezvény mellett kéz-
műves foglalkozásokat, 
valamint kulturális be-
mutatókat tartottak még 
a búcsú alkalmából. Ez 
utóbbi keretében a helyi 
szereplők mellett a lenti 
Kerka Táncegyüttes, va-
lamint a vasvári Üss A 
Hasadra Színpad tagjai 
léptek még fel. 
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ZALA megye Páka település 

Főpolgár- Polgár- Egyéni Települési Megyei 
mester mester listás k e r ü | e t komp.listás közgyűlés 

Választókerületek 
száma 
Listák száma 2 

Jelöltek száma 5 14 43 

Polgármester 

Jelölt neve 

Lukács Tibor 

Horváthné 
Sabjanics 
Marina 

Károly Róbertné 

Horváth György 

Bundicsné Nagy 
Éva 

Jelölő 
csoport 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

LMP 

Státusz Dátum 

Nyilvántartásba 2014.08.29 
véve 

Nyilvántartásba 2014.09.05 
véve 

Nyilvántartásba 2014.09.08 
véve 

Nyilvántartásba 2014.09.08 
véve 

Nyilvántartásba 2014.09.08 
véve 

Egyéni listás jelöltek 

Jelölő Státusz Dátum Jelölt neve csoport 
Független Nyilvántartásba 2014.08.29 Czigány Zoltán je ) ö | t véve 

Borosánné Független Nyilvántartásba 2 0 1 4 . 0 8 . 2 9 
Hermán Anikó jelölt veve 

Független Nyilvántartasba 2 0 1 4 .08.29 
Károly Róbertné -e |ö | t véve 

Független Nyilvántartásba 2 0 1 4 .09.03 
Varga Ivett j e | ö | t véve 

Független Nyilvántartásba 2 0 1 4 .09.03 
Horváth György | e ) ö l t véve 

Független Nyilvántartásba 2 0 1 4 .09.03 
Biró Ildikó jelölt véve 

2014.09.03 Dr. Kukomé Dr. Független Nyilvántartasba 

http://ww\v. valasztas.hu/dyn/onkl4/vertaj/hu/M20/T162/jtaz.html 2014.09.09. 
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Bakos Katalin 

Varga Zsolt 

Németh Nóra 

Landi Miklós 

Horváthné 
Sabjanics Marina 

Panágl Tamás 

Gyurica János 

Bundicsné Nagy 
Éva 

jelölt 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

Független 
jelölt 

LMP 

véve 

Nyilvántartásba 
véve 

Nyilvántartásba 
véve 

Nyilvántartásba 
véve 

Nyilvántartásba 
véve 

Nyilvántartásba 
véve 

Nyilvántartásba 
véve 

Nyilvántartásba 
véve 

2014.09.05 

2014.09.05 

2014.09.05 

2014.09.05 

2014.09.05 

2014.09.05 

2014.09.08 

http://wwvv.valasztas.hu/dyn/onkl4/vertaj/hu/M20/T162/jtaz.html 2014.09.09. 
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SZERETETTEL MEGHÍVJUK 
A 2014. AUGUSZTUS 3-ÁN (VASÁRNAP) 

TARTANDÓ 
DÖMEFÖLDI BÚCSÚBA 

(PÁKA- DÖMEFÖLDI FALURÉSZ) 

PROGRAM: 
11.30-KOR SZENTMISE A H Ő S Ö K E M L É K M Ű V É N É L 

14.00-TÓL A K Ö R N Y É K B E L I FALVAK TORNÁJA : ' 
K ISPÁLYÁS L A B D A R Ú G Ó M É R K Ő Z É S E K K E Z D Ő D N E K A Z 
ITALBOLTNÁL , A FOCIPÁLYÁN . 

A TÁJHÁZ UDVARÁN: 

14.30-TÓL K É Z M Ű V E S VÁSÁR ÉS B E M U T A T Ó 

18.00-TÓL KULTURÁL IS MŰSOR: 

- KANCSAL BENCE, KANCSAL MÁTÉ ÉS NEMES 
PÉTER SZAVAL, 

- KIRÁLY GÁBOR ÉS RÁKOS TAMARA MESÉT 

M O N D ÉS F U R U L Y Á Z I K , 

- N É P D A L O K A T ÉNEKEL SZABÓ LUCA RÉKA, C ITERÁN 

KÍSÉRI VÖRÖS DIÁNA, 
- FELLÉP A KERKA TÁNCEGYÜTTES, 
- A VASVÁRI „ÜSS A HASADRA!" SZÍNPAD ELŐADJA 

A MÁTYÁS KIRÁLY BOLONDJA C Í M Ű 
T A N U L S Á G O S TÖRTÉNETET 

ESTÉTŐL - HAJNALIG TARTÓ 
BÁL LESZ AZ ITALBOLT UDVARÁN 

ZENÉL: ADRIÁN 
MINDENKIT SZERETETTEL VÁRUNK! 

HA ELERED AZ ESŐ, A PROGRAM BEKÖLTÖZIK A KULTÚRHÁZBA. 



Komposztálás Pákán 

Lukács Tibor, Páka polgár-
mestere arról tájékoztatta la-
punkat, hogy az önkormányzat 
2013. évben „Hasznosítsuk 
együtt a zöldhulladékot. Kom-
posztálás Pákán" címmel meg-
hirdetett KEOP pályázaton 
sikeresen szerepelt. 

- A 280 db komposztáló lá-
dát az önkormányzat ingyene-
sen bocsátja majd a lakosság 
részére, igény alapján - mond-
ta Lukács Tibor (képünkön). -

A ládák szállítása folyamat-
ban van, összeszerelés után 
hamarosan kiosztásra kerül. 
Bízunk abban, hogy ezzel a 
természetbarát és hasznos 
zöldhulladék felhasználási le-
hetőséggel hozzájárulunk a 
lakosság komfortérzetének 
növeléséhez és megkönnyít-
jük a kiskertek gazdáinak 
földterületük tápanyagután-
pótlását. 

-d-
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Négy települést lát el 
BERUHÁZÁS A felújítás után csökken az üzemeltetési költség 

dig napi 200 köbméter, ez bő-
ven ki tudja szolgálni az emlí-
tett négy települést. 

A felújítás során átépítik a 
műtárgyakat, illetve új géphá-
zat is kap a telep, ezért érte-
lemszerűen a régit elbontják. 
Lukács Tibor azt is elmondta: 
a nagyszabású projekt során 
nemcsak a már elavult s ebből 
kifolyólag alacsony hatásfok-
kal működő szennyvíztisztító 
felújítása, valamint fejlesztése 
valósul meg, hanem a beruhá-
zás során az érintett települé-
seken csatorna-rekonstrukciós 
munkálatokat is végeznek. Ha 

A nagyszabású 
fejlesztés teljes 
költsége nettó 
301 és félmillió 
forintot tesz ki 

ezekkel a munkálatokkal tel-
jesen végeznek, akkor kezdik 
meg a hathónapos próbaüze-
met, amelynek sikeres zárását 
követően a Zalavíz Zrt. vég-
leg üzembe helyezheti a tele-
pet. 

- Nagyon örülünk annak, < 
hogy ez a projekt megvalósul- > 
hat - mondta a polgármester. 
- Nemcsak azért, mert a tér-
ség legmodernebb szennyvíz- i 
tisztító-telepe lesz általa a pá- ] 
kai, hanem azért is, mert az új 
technológiának köszönhetően 
jelentősen csökkenhet az üze-
meltetési költség is. 

GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihir lap.hu 

Páka- Jó ütemben ha-
ladnak a pákai szennyvíz-
tisztító felújítási munká-
latai. A beruházásnak ok-
tóber 30-ra kell elkészül-
nie, ezt követően indul a 
fél éves próbaüzem. 

k 

9 

Minderről Lukács Tibor, a 
község polgármestere beszélt 
a helyszínen tegnap délután 
lapunknak. Elmondta: ugyan 
az elmúlt napok esőzései egy 
kicsit megakasztották a mun-
kát, ám a kivitelező tájékozta-
tása alapján jelen állás szerint 
nincs különösebb akadálya az 
októberi befejezésnek. Abban 
bíznak, hogy az előttünk álló 
hetekben már nem lesznek az 
elmúlt napokhoz hasonló csa-
padékos időszakok. 

- A pákai szennyvíztisztító 
üzemelési költsége rendkívül 
magas volt, továbbá a telepről 
kibocsátott szennyvíz minő-
sége sem felelt meg az elvárá-
soknak - mondta Lukács Ti-
bor. - E két ok miatt döntöt-
tünk a felújítás mellett. Több-
ször is pályáztunk, eleinte si-
kertelenül, majd egy 2013-as 
Környezet és Energia Opera-
tív Program keretében elnyer-
tük a szükséges támogatást. 

A pákai telep felújításának 
nettó összköltsége 301 és fél-
millió forint, aminek közel 95 
százalékát nyerte el pályázati 
támogatásként a pákai, a csö-
mödéri, az ortaházai és a kis-
szigeti önkormányzat által al-
kotott társulás. A munkálatok 

Lukács Tibor polgármester a régi szennyvíztisztítónál. Az elavult 
telepen már megépültek az új műtárgyak (a háttérben) 

már májusban megkezdődtek, jött létre a község, valamint 
a kivitelező a zalakarosi Sza- annak agglomerációs körzete 
badics Kft., és a lenti Le-Ko szennyvízkezelésének megol-
Kft. által együttesen alkotott dására - magyarázta tovább a 
konzorcium. polgármester. - Üzemeltetője 

- Ez a telep még 1994-ben a Zálavíz Zrt., kapacitása pe-

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu
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PÉLDAMUTATÓ KÖZSECFEJLESZTES 

Páka polgárai szolgálatában 
Az elmúlt években sokat fejlesztettük a viharos történelmi múl-

tat megélt, majd 900 éves, gyönyörű természeti környezetben lé-
vő településünket, hogy a gazdasági fejlődés révén, a turizmusra 
csatlakozva Páka jövője újból felíveljen - büszkélkedett Lukács 
Tibor, a vendégszeretetéről közismert község polgármestere. 

2011. februárban fölavatták a 
bruttó 23 millió forintból fölújí-
tott Öveges professzor egykori 
lakóházát, látogathatók a bunke-
rek, a déli határvédelmi erőd-
rendszer részei, a Dömeföldi Táj-
ház, a „Háromszenteki" 
kápolna, a római katoli-
kus barokk műemlék-
templom, a barokk köz-
téri szobrok is. A pol-
gármestert az elmúlt 
négy év rövid számve-
tésére kértük. 

- A nagy esőzések 
miatt még 2011 nyarán 
a dömeföldi település-
rész árkainak 70 száza-
lékát kitisztítottuk és 
májusban egy vis major 
pályázat támogatásá-
ból elvégeztük a 2,5 
millió forintba kerülő Csokmai-
hegyi út rekonstrukciót, ároktisz-
títással, aszfaltozással. Még en-
nek az esztendőnek nyarán, ön-
erőből másfél millió forintot köl-
töttünk a 900 méter hosszú, 3,5 
méter széles átkötő út aszfaltozá-
sára. 

Ez év októberében 7,5 millió 
forintos óvodamodernizálást haj-
tottunk végre, ami nyílászárócse-
rét, belső festést, hőszigetelést, 
homlokzatfelújítást is magában 
foglalt. Októberben önerőből és 
pályázati forrás segítségével, 2 
millió forintnál magasabb összeg 
fölhasználásával átadtuk a bunke-
reket. A sportpálya mellett de-
cemberben 2,5 millió forintba ke-
rülő szabadtéri színpadot avat-

tunk. Tavalyelőtt a közigazgatási 
területünkhöz tartozó 10 kilomé-
ternél is hosszabb hegyi utak és 
vízelvezető árkok folyamatos kar-
bantartására mintegy 6 millió fo-
rintot költöttünk. Szeptember-

ben a művelődési házat újítottuk 
meg önerőből és pályázati támo-
gatásból. 

Negyedmilliós saját forrásból 
decemberben újítottuk föl a Pe-
tőfi utcában található Nepomuki 
Szent János-szobrot. Tavaly a te-
metői ravatalozó felújítására és a 
sportegyesületünkön keresztül 
egy játszótér kialakítására pá-
lyáztunk, sikerrel. Előbbihez kö-
zel 3,8 milliós önerőt biztosítot-
tunk, a nyártól látogatható ját-
szótér felépítéséhez nem volt 
szükség önrész hozzáadására. A 
sportház renoválását 8,2 milliós 
BM-pályázat segítette. 

A dömeföldi falurészen a bel-
vízelvezetést mederlapozással, 
ároktisztítással, új átereszek be-

építésével oldottuk meg. Három-
százegymillió forint értékű beru-
házás révén megújul az idén 
október végén avatandó, haté-
kony működésűvé változtatott 
szennyvízkezelő telepünk. 

Páka 20 millió forint vissza 
nem térítendő támogatásra lett 
jogosult, mert nem tartozott a 
hitelfelvétellel terhelt települé-
sek listájához. A pénzt a nappali 
idősek otthonának kifestésére, a 
mennyezet szigetelésére, burko-

lására fordítottuk. 
E forrás segítette 
a Táncsics utca 
teljes egészének 
aszfaltozását, a 
Béke és Petőfi ut-
cai úttorkolat 
megerősítését, a 
patika előtti járda-
szakasz kiépíté-
sét. A belterületi 
utak kátyúzására 
az előirányzottnál 
egymillióval töb-
bet költöttünk. 
Még tavaly év ele-

jén egy használt Ford Transit 
buszt vásároltunk önerőből, idén 
pályázati támogatással közösségi 
közlekedés céljára egy 9 szemé-
lyes Volkswagen kisbuszt sikerült 
beszerezni. Kiosztunk 280 kom-
posztáló ládát is. 

„Ha a következő ciklusra is él-
vezem a lakosság bizalmát, ak-
kor folytatódik az utak felújítása, 
a Dózsa és Béke utcák árkainak 
tisztítása, az önkormányzat épü-
letének modernizálása, megúju-
ló energiával történő fűtéskor-
szerűsítése; a fogorvosi épület 
megújítása" - ígérte Lukács Ti-
bor, akinek az elmúlt ciklusban 
mintegy 500 millió forint ráfordí-
tásával sikerült fejlesztenie sze-
retett községét. 
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Vannak értékeik 
LÁTNIVALÓK Négy helyszínnel a kínálatban 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihir lap.hu 

Páka - Első alkalommal 
csatlakozott a zalai tele-
pülés a kulturális örökség 
napjai országos program-
jához. A látogatóknak 
négy helyszínt kínáltak 
megtekintésre. 

Az Öveges József Emlék-
ház, a Péter és Pál apostolok 
tiszteletére felszentelt római 
katolikus templom, a döme-
földei falurészben található 
tájház, valamint a pákai erőd-
park, azaz a déli határvédelmi 
rendszer feltárt létesítményei 
egyenként is érdemesek arra, 
hogy szemügyre vegyük őket. 
A mintegy 1200 fős zalai te-
lepülésen ezeket most együtt 
javasolták megtekintésre a lá-
togatóknak. 

- Községünk első alkalom-
mal csatlakozott a kulturális 
örökség napjai országos prog-
ramhoz - mondta az Öveges 
József Emlékházban tárlatot 
vezető Rikli Katalin - Bár az 
általunk vártnál némileg ki-
sebb volt az érdeklődés, de 
nem keseredtünk el, mert ezt 
a helyszínt is be kell vezetni, 
meg kell szoktatni az embe-
rekkel, hogy van Pákán is lát-
nivaló bőven. 

A községet a két nap alatt 
felkeresők között volt a nagy-
kanizsai Harcz Endre és párja, 
Csizmazia Róza is. A férfi a 
térségből, Tornyiszentmiklós-
ról került el a dél-zalai város-
ba, és éppen lapunk révén 
szerzett tudomást a le-
hetőségről. 

- Jó ötletnek tartot-
tam ezt a programot -
mondta. - A párom-
mal közösen a vasár-
nap délutáni kirándu-
lást kötöttük össze a 
helyszínek felkeresé-
sével. A z erődparkban 
templomban is jártunk 
sajnos a dömeföldei tájházra 
most nem jut idő, de majd va-
lamikor azt is bepótoljuk. 

Harcz Endre és párja, Csizmazia Rózsa a Tesla-gömb működését 
tanulmányozza az Öveges József Emlékházban 

Rikli Katalin azt mondja: a 
látogatók többsége érdeklődő 
és kíváncsi volt, sokan közü-
lük most először ismerkedtek 
a helyszínekkel. A programot 
úgy állították össze, hogy az 

Először csatlakoztak a 
kulturális örökség napjai 
országos programjához 

es a 
már, 

egyes látnivalóknál negyven-
negyven perc időtartamú ide-
genvezetést tartottak - ezeket 
azonos időpontban kezdték - , 
így az érdeklődőknek maradt 

idejük arra, hogy a következő 
látnivalóhoz kényelmesen át-
érjenek. Gondoltak a gyerme-
kekre is, így az Öveges József 
Emlékházban fizikai kísérle-
teket is bemutattak. 

A z erődparknál va-
m m sárnap Bécs József, a 

Páka Értékeiért Egye-
sület elnöke fogadta a 
látogatókat. Ő is azon a 
véleményen volt, hogy 
a kezdeményezésnek 
van létjogosultsága, ám 
a jövőben még inkább 

kell törekedniük arra, hogy a 
település büszkeségeit egy 
ilyen program során még in-
kább propagálják a potenciá-
lis érdeklődők számára. 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


Állami forrásból 
Húszmillió forintot költhetett el a falu 

Páka (gyf) - Belvízelveze-
tés, út- és járdajavítások, 
valamint épületfelújítás 
is szerepelt abban az át-
fogó programban, amihez 
a közelmúltban kezdett 
a helyi önkormányzat. 

A munkálatok fedezetét ál-
lami támogatásból biztosítot-
ták, hiszen - mint azt Lukács 
Tibor polgármester lapunknak 
elmondta - mivel a település-
nek nem volt hitele, 20 millió 
forintot kaptak az adósság-

esetén a község melletti sző-
lőhegyekről nagy mennyiségű 
víz zúdult le, s a megfelelő el-
vezetés hiányában sokszor el-
öntötte az utcákat, járdákat. 

Lukács Tibor hozzátette: a 
Petőfi út egy rövidebb szaka-
szán, a gyógyszertár és a kul-
túrház közötti területen a jár-
dát, míg a Táncsics és Petőfi 
utak bekötő szakaszán az utat 
is rendbe tetették. Jutott pénz 
az idős korúak napközi ottho-
nos intézményére is, itt a fes-
tésre és a mennyezet szigete-

Az árkok iszapmentesítését is elvégezhették a támogatásból 

konszolidációs program kere-
tében. 

- Ezt az összeget igyekez-
tünk úgy felhasználni, hogy a 
község abból a lehető legtöb-
bet profitáljon - magyarázta a 
polgármester. - A belvíz min-
dig is komoly gondot okozott 
a faluban, így az Ady és a Bé-
ke utcában körülbelül egy ki-
lométeres hosszúságban elvé-
geztettük az árkok iszapolá-
sát. Erre azért volt szükség, 
mert egy-egy nagyobb zápor 

lésére került sor, illetve a vele 
azonos épületben lévő kultúr-
házhoz a későbbiekben moz-
gássérültek számára rámpát is 
kialakítanak. 

- A rendelkezésünkre álló 
pénzt nem használtuk fel tel-
jes egészében négy millió fo-
rintot tartalékolunk az Ady és 
Táncsics utak közötti szakasz 
felújítására is - folytatta Lu-
kács Tibor. - Erre valószínű-
leg már csak 2015-ben kerül 
sor. 

£t4. t^ Jh. /o. o j íL^L S-M! 
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Minden házhoz 
PÁLYÁZAT A zö ldhul ladékot is hasznosítják 

Páka (gyf) - A környezeti 
terhelés csökkentése ér-
dekében a zöldhulladék 
hasznosítására indított 
programot a község 
önkormányzata. 

Pákán mindenki csatlakozott a programhoz, így a háza mögötti 
területen kisebb gyümölcsössel rendelkező Bek László is A programhoz a Környezet 

és Energia Operatív Program 
révén az Európai Unió össze-
sen 10,1 millió forintos támo-
gatást nyújtott, amihez öt szá-
zalékos önerőt kellett hozzá-
tennie az önkormányzatnak -
tudtuk meg Lukács Tibor pol-
gármestertől, aki azt is hozzá-
tette: a program keretében az 
önkormányzat nemcsak a lá-
dákat biztosította térítésmen-
tesen a lakosok számára, de 
szakértői tanácsadással is se-
gítette a megvalósítást. 

- A háztartási hulladék je-
lentős része, mintegy harminc 
százaléka tartozik a komposz-
tálható szerves anyagok közé 
- magyarázta a polgármester. 
- Ha a lakosság ezt saját kert-
jében komposztálja, úgy nagy 
mértékben csökken hulladék-
lerakóba jutó szemét mennyi-
sége, ezáltal a környezeti ter-
helés is kisebb lesz. A projekt 
során az akcióhoz csatlakozó 
helybéli lakosok a házuk kö-

rül keletkező, biológiailag le-
bomló hulladékot helyezhetik 
el a néhány héttel ezelőtt már 
szétosztott komposztáló edé-
nyekbe. 

Lukács Tibor kérdésünkre 
azt is hozzátette: a 280 darab 
komposztáló edény kiosztásá-
val a felmerülő igényeket tel-
jes egészében le tudják fedni, 
így a dömeföldei községrész-
ben lakókat is kivétel nélkül 
el tudták látni velük. 

A közel 1200 fős települé-
sen összesen 280 komposztá-
ló ládát helyeztek ki a csalá-
dokhoz, továbbá egy traktorra 
szerelhető darálógépet is vá-
sároltak, ez utóbbival elsősor-
ban a közterületeken keletke-
ző hulladék aprítását kívánják 
elvégezni, a község belterüle-
tén ugyanis több park, illetve 
kisebb ligetek, vagyis jelentős 
nagyságú zöldfelületek talál-
hatóak. 

Ingyenes szakértői 
tanácsadás is járt 
a programhoz 
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Beszámoló 
a négy évről 
Páka (gyf) - A közös ön-
kormányzati hivatal ta-
nácskozótermében csü-
törtök 17 órától tartja 
közmeghallgatását a köz-
ség képviselő-testülete. A 
polgármester, Lukács Ti-
bor számol be az önkor-
mányzat 2011-2014. évi 
tevékenységéről, majd 
Tóthné Péter Judit jegyző 
az önkormányzati társu-
lások idei munkáját is-
merteti. A közmeghallga-
tás végén a képviselőtes-
tület az alpolgármester 
személyéről is dönt. 

Jól gazdálkodott a pákai önkormányzat 

Nem kellett részt vennie az 
adósságkonszolidációban a pá-
kai önkormányzatnak, mivel 
nem volt eladósodva, így az 
államtól húsz millió forint 
vissza nem térítendő támoga-
tást kapott, tudtuk meg Lu-
kács Tibortól, a település pol-
gármesterétől. Az önkormány-
zat a kapott támogatást olyan 
beruházásokra költötte, melye-
ket már régóta tervezett és je-
lentősen hozzájárul a lakosság 
komfortérzetének javításához. 

- Először is az Idősek Nap-
közi Otthonának épületét fes-
tettük ki és ugyanitt mennye-
f) íooő- £o)o L^wy, ^^Ut 
JtíiAi 4 l/jck'h. IOJU i^y? J-c+U^^, (}. ) 

zetburkolást is végeztünk -
részletezte Lukács Tibor -
Ároktisztítás volt a következő 
munkánk, valamint útfelújí-
tást, aszfaltozást végeztünk a 
Táncsics út teljes hosszában és 
a Petőfi út egy szakaszát is el-
láttuk új burkolattal a gyógy-
szertár előtt. Ezek mellett 65 
méteren járdát alakítottunk ki, 
a kultúrháznál mozgássérül-
teknek rámpát építettünk. 
Megújult a közel 50 éve épült 
felvezető lépcsőnk is, melyet 
csúszásmentes járólappal lát-
tunk el. 

dj 

Az aszfaltozott feljáró és az új járda. 
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Reménytelen? 2014. DECEMBER 5., SZERDA 

; PANASZ Kétmi l l ió for in tos káruk megtérülését várná a család 

Víz öntötte el a lakásukat 
GYURICZA FERENC 
gyuricza.ferenc@zalaihir lap.hu 

Páka - Reménytelennek 
tartja helyzetét Szabó Ist-
vánná, akinek házát még 
szeptember 13-án öntöt-
te el az ár. Az asszony hi-
ába fordult a helyi önkor-
mányzathoz és a biztosí-
tójához, érdemi segítsé-
get egyik helyről sem ka-
pott, mondta lapunknak. 

Az Ady és Béke út sarkára 
épített házban hárman élnek, 
Szabó Istvánné és 20 éves fia, 
valamint a nő élettársa. A csa-
ládi ház falain még hónapok-
kal a szeptemberi árvizet kö-
vetően is érződik a doh, a va-
kolat egy részét már leverték, 
de a többi is elvált a téglától, 
a bútorok és háztartási gépek 
többsége szintén elázott. A nő 
szerint legalább kétmillió fo-
rintos káruk keletkezett, s úgy 
véli, ezért részben az önkor-
mányzatot terheli felelősség. 

- A szőlőhegyről lezúduló 
nagy mennyiségű vizet olyan 
irányból kaptuk, amit mi nem 
tudtunk megfogni - mondja a 
panaszos. - Körülbelül hatvan 
centi magasan ért bennünket, 
az ajtó alatt és a falon keresz-
tül folyt be a házba. 

Szabóné azt mondja, ha az 
önkormányzat rendesen kiár-
koltatta volna a Táncsics és az 

Szabó Istvánné szerint legalább kétmillió forintos káruk keletkezett, aminek megtérítését várja 

Ady utak között elhelyezkedő 
(szintén Adynak nevezett) kis 
utca árkát, akkor - ha teljes 
mértékben nem is, de jelentő-
sen - csökkent volna az őket 
érő víz szintje. A kis vízelve-
zetőt azonban úgy alakították 
ki, hogy a Táncsics utca árká-
ba egyáltalán nem visz vizet, 
az összeset az Ady utcára ter-
heli. Ennek viszont Szabóék 
látták a kárát. A nő azt szeret-
né, ha az önkormányzat meg-
térítené a kárukat. 

Lukács Tibor polgármester 
másként látja a dolgot, szerin-
te a kérelmező kára az ingat-
lantulajdonost terhelő karban-
tartási kötelezettség elmulasz-
tásából és a rendkívüli időjá-
rási körülmények miatt bekö-
vetkezett nagymértékű esőzés 
következtében keletkezett, így 
az önkormányzat nem tehető 
felelőssé. Szabó Istvánné kár-
térítési igényét ezért elutasí-
tották, de tekintettel a kérel-
mező és családja rendkívüli 

élethelyzetére, önkormányzati 
segélyként 15 ezer forinttal, 
továbbá a lakás és a hozzá 
tartozó kert, illetve udvar fer-
tőtlenítése céljából tisztító- és 
fertőtlenítőszerek kiutalásával 
támogatták őket. Lukács Ti-
bor azt is elmondta: az önkor-
mányzat véleménye szerint a 
kár megtérítésére az ingatlan-
ra kötött lakásbiztosításnak 
kell fedezetül szolgálnia. 

- Mi is így gondoltuk, ám 
a kötvény az én nevemre szól, 

s abban olyan kitétel szerepel, 
hogy a biztosítás tárgya az én 
tulajdonomat képező ingatlan 
- magyarázta az asszony. - A 
ház viszont az élettársam tu-
lajdona, így a kötvényt a biz-
tosító nem fogadta el, hiába is 
fizettünk évi 40 ezer forintot. 
Ez sajnos csak a káresemény 
után derült ki, s nagy valószí-
nűséggel nem is tehetünk el-
lene semmit, szinte már le is 
mondtunk róla. 

A biztosítás nem 
jelent fedezetet a 
család kárára 

Szabóék biztosítója méltá-
nyosság címén felajánlott 155 
ezer forintot, ám ennél többet 
ők sem akarnak fizetni, mivel 
álláspontjuk szerint az ingat-
lan tulajdonosával nem állnak 
szerződéses viszonyban. Sza-
bó Istvánné a helyzetüket már 
teljesen reménytelennek látja, 
a nő azt mondja: itt a tél, ám 
a holmijuk egy részét tovább-
ra is az udvarukon, zsákokban 
tartják, mert nem tudják hova 
elhelyezni. Közben rettegnek 
attól is, hogy beáll a csapadé-
kos időszak, s egy újabb eső-
zés után az ár megint elönti a 
házukat. 

Páka (gyf) - Reménytelennek 
tartja helyzetét Szabó István-
ná, akinek házát még szep-
tember 13-án öntötte el az ár. 
Az asszony hiába fordult a 
helyi önkormányzathoz és a 
biztosítójához. (Részletek az 
5. oldalon.) 

mailto:gyuricza.ferenc@zalaihirlap.hu


Korszerűsített 
szennyvíztelep 

Lukács Tibor polgármester a felújított tisztítóműnél 

Páka (gyf) - A víztisztítási 
díj csökkenését várják a 
helybeliek és a környék-
beli települések lakói a 
felújított pákai szennyvíz-
teleptől. Az objektum je-
lenleg próbaüzemben 
dolgozik. 

Az 1995-ben üzembe he-
lyezett szennyvíztisztító telep 
felújítására azért volt szükség, 
mert már régóta nem felelt 
meg az egyre szigorodó kör-
nyezetvédelmi előírásoknak. 
Az üzemeltetőnek emiatt fo-
lyamatosan bírságot kellett fi-' 
zetnie, ezt viszont beépítették 
a díjba, amely így a térségben 
a legmagasabbnak számított. 

Lukács Tibor pákai polgár-
mester elmondása szerint fo-
lyamatosan keresték a felújí-
tás lehetőségét, ám erre egy 
európai uniós támogatásnak 
köszönhetően csak az idei év-
ben kerülhetett sor. A tulajdo-
nosok által alapított társulás 
mintegy 300 millió forintot, 
körülbelül 95 százalékos for-

rást kapott a telep korszerűsí-
tésére. A munkálatok az ősz 
folyamán értek véget. 

- A beruházást sikerült az 
előírt határidőre befejezni, je-
lenleg a hat hónapos próbaü-
zem zajlik - mondta Lukács 
Tibor. - Ennek zárását köve-
tően új használati díjak lép-
nek érvénybe. Bízunk abban, 
hogy jelentősen csökkenteni 
lehet a fizetnivalókat. 

A polgármester szerint erre 
nemcsak azért van esély, mert 
a környezetvédelmi bírsággal 
a jövőben már nem kell szá- ; 
molniuk, de a telep hatékony-
sága is hozzájárulhat a díjtétel ; 
csökkentéséhez. ; 

Lukács Tibor szerint a pá- t 
kai ugyanis a térség légkor- 1 
szerűbb telepe, így annak j 
üzemeltetése is biztosan ol- i 
csóbb lesz, mint a régié volt. 
A szennyvíztelep négy köz-
ség - a székhely település 
mellett Csömödér, Kissziget, 
valamint Ortaháza - szenny-
vizét fogadja. Üzemeltetője a 
Zalavíz Zrt. 
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Fájdalomtól megtört szívvel 
értesí t jük a kedves 

rokonokat , ismerősöket , 
volt munkatársakat , hogy 

SZABÓ JÓZSEF 
Páka község nyugalmazott 
tanácselnöke, díszpolgára 

december 17-én, életének 
84. évében elhunyt. 
Temetéséről később 

in tézkedünk. 

A gyászoló család 

X 

N 

t 
Nem múlnak ők el, kik szivünkben élnek, 
Hiába szállnak árnyak, álmok, évek. 
Ők itt maradnak bennünk csöndesen még,.." (Juhász Gyula) 

Mély fá jda lommal tuda t juk mindazokka l , 
ak ik ismer ték és szeret ték, hogy 

SZABÓ JÓZSEF 

Páka község volt tanácselnöke 

elhunyt. Településünk díszpolgárától 2014 . január 4 -én , 
1 1 . 3 0 - k o r veszünk végső búcsút a pákai temetőben. 

Emlékét megőr izzük! 

Páka Község Önkormányza ta 

(X I 
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BEK MIHÁLYNE 
Mariska néninek 

Pákára 
105. születésnapja 

alkalmából sok 
boldogságot kíván: 

családja ki'itt 
M | 

A legidősebb lakót köszöntötték a faluban 
PÁAHI (kt) - Keveset b e t e -
g e s k e d e t t e d d i g i é l e t e so-
rán, és gyógyszer t m a 
s e m szed r e n d s z e r e s e n 
a százöt éves B e k M i h á l y -
né , ak i t e g n a p ü n n e p e l t e 
szü le tésnap já t . 

1910. február 17-én szüle-
tett Mária néni, a környék 
legidősebb lakója. Az évfor-
duló alkalmából Lukács Ti-
bor, Páka polgármestere és 
Tóthné Péter Judit jegyző kö-
szöntötte Mária nénit, aki lá-

Lukács Tibor emléklappal és virággal köszöntötte Bek Mihálynét 
(ül). Mögötte lánya. Bek Margit és Tóthné Péter Judit (jobbról) 

nyával él együtt a településen. 
Az idős hölgy mumori szüle-
tésű, 1931-ben ment féijhez, 
ekkor került Pákára. Munkás 
évei alatt több helyen dolgo-
zott, leghosszabb ideig a helyi 
termelő szövetkezetben. Né-
hány éve elveszítette látását, 
de hallása és egészsége a ko-
rához képest ma is jó. Két 
testvére régebben meghalt, lá-
nya, aki nyolcvanéves lesz 
hamarosan, az egyedüli gyer-
meke. Két unokája és egy 
dédunokája van. 

T V - Zo/JT. OS. J2. 


